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STUDIU INTRODUCTIV 

Tunurile franceze şi piemonteze de la Magenta şi Solferino, victorioase în 
faţa austriecilor, anunţau de fapt sfârşitul apropiat al regimului neoabsolutist 
austriac sau al epocii Bach şi a „husarilor" săi din Imperiul Habsburgic. Micul 
Piemont, încurajat de frământările şi luptele interne din Imperiu de la 1848-1849, a 
atacat de două ori pentru eliberarea Lombardiei, Veneţiei şi a altor ducate italiene, 
dar mareşalii şi generalii austrieci i-au înfrânt pe italieni de i-au ascultat cu urechea 
la Custozza şi Novarra, faptele demonstrând că un stat mic nu putea învinge de 
unul singur un mare Imperiu chiar aflat în plină criză internă şi zdruncinat de 
convulsii puternice. Dar şi lumea veche, cea a marilor regate şi imperii ale 
trecutului, îşi avea încă aliaţii săi şi Rusia Romanovilor ajută generalii şi mareşalii 
austrieci să salveze contra lui Kossuth Imperiul Habsburgic. 

Contele Camillo Benso di Cavour, om politic inteligent, realist şi eficace, 
învaţă din lecţiile istoriei, consolidează economia şi armata Piemotnului, trimite 
simbolic o armată în Războiul Crimeii, pentru a anunţa din nou Europa că are pe 
ordinea de zi şi unificarea Italiei. Prin aceasta, istoria italiană a mai multor state 
medievale se transforma în Italia statului modem şi liber. Piemontul se aliază cu 
Napoleon al Iii-lea, obţine Lombardia în 1859, plebiscitele din 1860 aduc în 
graniţele statului Parma, Modena, Toscana, Romagna, iar insurecţia garibaldiană 
adaugă Regatului Neapolul. Ulterior, în epoca post-Cavour, Italia, deşi învinsă de 
austrieci în 1866 şi pe mare, şi pe uscat, lângă insula Lissa şi din nou la Custozza, 
câştigă Veneţia, deoarece aliata ci, puternica Prusie, zdrobeşte armata cczaro-regală 

habsburgică la Kăniggrătz (Sadova), asigurând Berlinului rolul de centru catalizator 

al unificării Gcnnanici şi de înlocuire a istoriei germane cu istoria statului naţional 
german în structuri uşor federale, dar sub Berlin, sub fonna celui de-al doilea Imperiu. 

Se desfăşura, odată cu formarea Serbiei, Greciei în 1829-1830, continuarea 
unei noi istorii, cca a statelor croite pc baza principiului naţional, numit în epocă şi 
cel lingvistic, pc ruinele imperiilor şi regatelor multinaţionale moştenite din vechiul 
Ev Mediu european sau prin desfiin!area fănîmi!ărilor de state medic\'ale (cele 
italiene şi germane) şi organizarea lor în statele naţionale moderne. În anii 1859-
1860 şi cei următori, unificarea italiană trezeşte speranţe noi şi la alte naţiuni din 
Imperiul Habsburgic, cercurile exilaţilor îşi pun speranţe în confederaţii, conspiraţii, 
insurecţii, susţinute de Italia regală, de Principatele Unite ale Moldovei şi Ţării 

Româneşti, de Grecia chiar, care în 1863 primeşte Insulele Ionice de la englezi, altă 
victorie paşnică a principiului naţionalităţilor aplicată pe teritoriu european. Se 
făceau planuri mari, şi anume combinarea unor războaie externe între Franţa şi 

Italia, Principatele Române, Serbia cu Imperiul Habsburgic, cu insurecţiile române şi 
slave din Imperiu, în care caz armatele cezaro-rcgale ar fi înfrânte şi unităţilor de 
stat ale naţiunilor tinere ar fi putut fi făurite într-un context de annonizare şi de 
democratizare a geografici politice europene pe baza principiului naţionalităţilor. Dar 
asemenea proiecţii şi planuri transmit mesaje mai mult viitorului, deoarece în acei 
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ani şi situaţia politică şi echilibrul de forţe între marile state şi cele m1c1 nu 
permiteau extinderea lor pe un areal teritorial mai mare, oricât de arzătoare ar fi 
fost dorinţa celor cuceriţi şi implicaţi în realizarea lor. 

Principatele Unite, Serbia, spre deosebire de Piemont, regat mic, dar liber pe 
eşichierul european, erau doar autonome, sub suzeranitate otomană, nu puteau să-şi 
aleagă încă de pe atunci aliaţi puternici, aveau şi alte priorităţi, şi anume asigurarea 
independenţei, după care se punea problema alianţelor în vederea realizării 

scopului. Principatele Unite trebuiau să-şi consolideze unitatea de stat 
guvernamentală şi legislativă, Cuza între 1859-1862 face naveta între Bucureşti şi 
Iaşi, în ianuarie îşi asigură în sfârşit un singur guvern şi parlament la Bucureşti, dar 
numai pe timpul vieţii lui, iar Serbia suporta cu greu prezenţa a şase garnizoane 
otomane suzerane pe teritoriul ei. Mai grav era faptul că Rusia din favorabilă Unirii 
Principatelor ţese intrigi să despartă Moldova de Muntenia, să pună mâna pe Cahul, 
Bolgrad şi Ismail, acţionează contra Unirii şi pe plan internaţional, ceea ce 
convenea şi Imperiului Otoman şi Imperiului Habsburgic. Dar în 1866 punerea în 
practică integrală a Programelor din 1857 prin aducerea prinţului constituţional din 
dinastie străină ereditară şi nu viageră pe câţiva ani sau pe viaţă, cu ajutorul marilor 
puteri garante, favorabile Unirii, Franţa, Italia, Prusia, Anglia, la care se raliază şi 
celelalte în faţa faptului împlinit şi salvează aplicarea principiului naţiunilor şi la 
Nodul Dunării. Acesta se dovedeşte a fi ireversibil, Principatele Unite devin 
România care, odată independentă şi Regat, îşi deschide drumul spre a-şi străbate, 
pe etape, cu răbdare şi cumpătare, rolul de Piemont al timpului ce purta cu sine şi 
sufla împingând cu putere în mod imperios principiul libertăţii şi unităţii naţionale 
spre realizare şi împlinire 1

• Lumea veche, încă puternică, aplica lovituri prin Rusia 
care zdrobea legitima insurecţie poloneză din 1863, iar Turcia înăbuşea în 1866 pe 
cea greacă din Creta. Lupta era grea, trebuia gândire şi acţiune hotărâtă şi 

1 Despre Imperiu, vezi C.A. Marcatney, The Hahshurg Empire 1790-1911/. London, 1969-1971, 
Erich Zollncr, Istoria Austriei de la începuturi până în prezent, ediţia a VIII-a, voi. li, traducere <le 
Adolf Armbruslcr, Bucureşti, 1997; Victor Ta pic, Monarchie et pe11ples sur le Danuhe, Paris, I 969: 
despre unitatea italiană, Stuart Y. Woolf, li Risorgimento italiana li. Dalia Restaura:::ione al/ 'Unita, 
Torino, I 918; Tranicllo Francesco, Sofri Gianni, li Resorgimento. Srnrtâ istorie, traducere de George 
Cipăianu, Cluj-Napoca, 2002; despre proiectele exilaţilor, vezi Marco Antonio Canini, Vingt am 
1..l 0l' .. U°i', Pati~,. 1868, Kv, a~,~ LuJn:, . I A'u,\.ltll'lr t.::rrrr"t;rln... ii) 1-:'

1
:\ li'.:- l.c'CUl;j'-Al'i ,\.:li't,1'\A4Îhfb'f'l'('\J,,:A-,,"/l'fl/'f..l'Â, B1ut1,,._, ... , 

1977; Karolyi Dcncs, Râzhoiulfiw1co-italo austriac din anul 1859 şi legâturile româno-maghiare. în 
„Anuarul Institutului de Istorie şi Arheologic Cluj", XVII, 1975; Borsi Kalman Bela, Nem::etfi>galom 
es nem:::etstrategiek. A Kossuth emigraciâ e.1· a român nem:::eli tiirek1·esek Kapc.rnlatânak tiirh;neneh;hez, 
Audapesl, 1993; Dumitru Suciu, Kos.rnth en emigration, la Question des nationalites et Ies plan.,· del 
Confederationnes Danuhiennes, în Studii istorice. Omagiu profesorului Camil Mureşanu, Presa 
Universitară Clujeană, 1998; vezi şi volumul colectiv Geopolitics in the Danuhe Regi()/1. /111ngarian 
reconcilia/ion E[forts, Budapest, 1999; Vcgezzi Ruscalla i-a scris lui Vasile Alecsandri, agen1 
diplomatic la Paris, că a sosit momentul ca românii din Principatele Unite să-i agite pc cei din 
Imperiul Habsburgic, iar cneazul Milan pe sârbii din Vojvodina pentru ca într-un context favorabil 
Imperiul să fie dezmembrat şi să facă loc statelor naţionale. Ruscalla afirmă că guvernul italian îi 
sprijină pc români, că ci însuşi vrea o Românie netrunchiată având Bucovina, Transilvania şi Banatul, 
vezi Mişcarea naţională a românilor din Transilvania între 1849-19 I 8. Documente, voi. li (3 J 
decemhrie 1851 - 15 iulie 1859), volum întocmii de Simion Rele an, George Cipăianu, Dumitru Suciu. 

Madly Lorand. Colaboratori: George Cipăianu, odica ofronic Bucureşti, 2004, p. 541: Dumitn 
Suciu, Monarhia şi.făurirea României Mari. I 866-1918, Bucureşti, 1996. 
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înţclc1:ptă, solicita răbdare şi abilitate şi mai ales căutarea unui spectru internaţional 
favorabil acolo unde situaţia era permisivă în acest sens. 

Pentru ramurile apusene şi nordice ale naţiunii române din Transilvania şi 

BucO\ina, care, deşi trăgeau cu ochiul spre fraţii de peste Carpaţi, şi viceversa, 
asemenea acţiuni de anvergură nu se puteau implementa în anii 1860-1861 şi cei 
următori. Naţiunea română ca şi cele slave din Imperiul Habsburgic îşi căutau 

realizcrea drepturilor naţionale colective în frontierele acestui stat prin reactivarea 
Progmnelor Naţionale, elaborate în timpul Războaielor Naţionale din 1848-1849 
dintre românii şi slavii cuceriţi şi ungurii cuceritori ce au promovat un centralism 
de sta: excesiv, atât în faza dualistă dintre martie-septembrie 1848, cât şi în cea a 
Războiului Naţional propriu de Independenţă a lui Kossuth din octombrie 1848 -
august 1849, care duce la detronarea Dinastiei în aprilie 1849, apoi la înfrângerea 
Ungariei. De fapt, politicienii unguri, acordând cu generozitate libertăţi economice, 
sociale, bisericeşti, de asocieri culturale şi de iniţiative private, acţionau în schimb 
pentru ca Slovacia, Croaţia, Transilvania, Voievodina Sârbă să fie simple puncte 
cardinale situate la Nord, Sud, Vest sau Estul Ungariei Coroanei Sfântului Ştefan, 
declantă stat maghiar unitar şi indivizibil, deşi ungurii erau minoritari aici raportat 
la numărul total al ncmaghiarilor. 

Liderii slavi şi români nu doreau ca membrii naţiunilor lor să devină simple 
umpluturi sau lipituri la unica naţiune politică sau civilă ungară, deoarece, dacă 
acceptau acest lucru, însemna că îşi îngropau singure şansa sau perspectiva de a 
forma ele însele propriile lor naţiuni politice, toate urmând să fie egal-îndreptăţite 
într-un sistem federativ total opus centralismului ungar de stat, dar şi celui austriac. 
Principiul naţionalităţilor nu trebuia restrâns în patul lui Procust, strâmt şi 

neîncăpător al teritoriilor Coroanelor medievale şi al Staatsrechtului, ci lărgit la 
nivelul areal pe care-l ocupau şi-l locuiau de secole naţiunile ncgcrmanc şi ncmaghiare, 
adică atât din Austria istorică, cât şi din Ungaria. Nu se mai putea admite ca 
austriecii care formau a 5-a parte din Austria istorică, iar ungurii a 3-a parte din cca 
a Ungariei Coroanei Sfântului Ştefan să deţină mereu şi mereu preponderenţa şi 

frâiele puterii în defavoarea majorităţilor etnice ncmaghiarc şi neaustricce. 
În acest sens s-a produs o mutaţie programatică fundamentală de la aplicarea 

parţială şi restrânsă a principiului naţionalităţilor pe baza Staatsrcchtului la impunerea 
lui pc baza dreptului etnic. adică în arealul unde se vorbea limba majorităţilor cc 
urmau să fie înzestrate cu state naţionale autonome toate aşezate pe acelaşi picior, 
la acelaşi nivel cu ungurii şi austriecii care trebuiau să se mulţumească şi să 
trăiască pc teritoriul lor etnic unde erau majoritari, unnând ca statele astfel alcătuite 
să-şi împartă competenţele cu guvernul şi parlamentul central de la Viena în 
domeniile armatei, diplomaţiei şi comerţului exterior sau finanţelor necesare pentru 
susţinaea lor. Fenomenul se observă şi de-a lungul deceniilor ce au urmat 
neuitaţilor ani 1848-1849. Astfel, românii au depăşit programele de la Blaj şi 

Lugoj şi au formulat revendicarea substanţială ca nu numai Ardealul, Banatul, Crişana, 
Maramurcşul, Partium-ul (Solnocul de Mijloc, Crasna, Chioarul şi Zarandul), ce 
ţinuseră de Coroana Ungară, dar şi Bucovina din partea austriacă a Austriei 
istorice, să fonncze un Marc Ducat Român unde românii erau majoritari în raport 
cu ungurii, sârbii, austriecii. La fel s-a întâmplat şi în cazul altor naţiuni care-şi 
deplasează programele naţionale limitate şi aplicate pe Staatsrccht (dreptul de stat 
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istoric) la Staatsrecht der Nationăliteten ( dreptul de stat naţional) atotcuprinzător din 
Imperiu, ce urmau a fi organizate pe baza dreptului etno-naţional, cu alte cuvinte, în 
loc de federalizarea aplicată pe provinciile istorice, se propunea federalizarea 
etnică, domeniu în care a excelat marele istoric şi patriot ceh, Frantisek Palacky. 

Dacă cehii îşi situau programul doar pe dreptul de Coroană, ei şi-ar fi format 
statul naţional doar pe teritoriul Coroanei Sfântului Vcnceslav (Boemia, Moravia, 
Silezia sau cât a mai rămas din ea) şi i-ar fi lăsat pe slovaci la unguri şi la Coroana 
Sfântului Ştefan; tot aşa şi românii dacă n-ar fi depăşit pragul programatic al 
Blajului şi-ar fi transfonnat în stat naţional doar Marele Principat al Transilvaniei 
(Ardeal), lăsând afară pe fraţii din Crişana, Maramureş, Banat, în ultimul caz 
constituit ca un mic Căpitanat românesc (dacă l-ar fi acceptat ungurii ca atare), dar 
şi pe fraţii din Bucovina, din partea austriacă a Imperiului. Aceeaşi direcţie de 
mişcare şi transformare programatică se observă la croaţi, încă din 1832 încoace, 
când contele Jan Draskovic afirmă că naţiunea sa nu trebuie să se mulţumească 
doar cu un stat naţional autonom făurit pe teritoriul Croaţiei, ci să făurească 
Regatul Tripartit al Croaţiei, Slovaciei şi Dalmaţiei (la care s-ar fi raliat eventual şi 
Voivodina Sârbă ortodoxă). 

Oricum, în 1860-1861, Viena avea şi poseda, ca şi înainte, o mare masă 
teritorială de manevră, avea de unde să aleagă formule de guvernare şi să se 
hotărască pe care partide politice ungare, slave sau române să le aplice, să le 
sprijine şi să le coroboreze în acţiunea de păstrare a structurilor de stat ale 
Imperiului. În cazul Ungariei istorice, Împăratul şi echipa ministerială austriacă 
repun în funcţie statutul Ungariei istorice din 1847 înainte, cheamă la guvernare 
partida conservatoare, ataşată de Dinastiei prin tradiţie, revalidând principiul 
legitimismului istoric monarhic de stat al Coroanei Sfântului Ştefan, Sancţiunile 
Pragmatice şi alte legi care au asigurat guvernarea Ungariei prin propriile sale legi 
şi instituţii, Consiliul Locumtenenţial, Cancelaria Aulică, comitale, tribunale, Curtea 
Supremă de Justiţie şi redând competenţele Pestei asupra Banatului, Voivodinei Sârbe, 
Partium-ului, pe lângă Slovacia, Rutenia, Crişana şi Maramurcşul, rămase tot sub 
tutelă locală ungară, iar Bucovina era administrată separat. Românii se sperie 
văzând că atâtea teritorii cu majorităţi etnice româneşti sunt puse sau lăsate sub 
autoritatea locală a Ungariei conservatoare sau a Austriei istorice şi se tem ca nu 
cumva in asemenea ritmuri şi condi\ii şi Mareic l'rincipat al rransllvanid 
(Ardealul) să cadă în administraţia locală ungară. 

Dar Diploma din octombrie 1861 şi Patenta din februarie 1861 resping structurile 
de stat stabilite de liberalii unguri care au transfonnat Consiliul Locumtcncnţial în 
guvern responsabil ungar, au operat uniunea Ardealului şi Partium-ului cu Ungaria 
şi au supus şi Croaţia autorităţii Pestei. În asemenea condiţii, Croaţia, ca stat 
asociat Coroanei Ungare conform propriului legitimism istoric de stat şi Marele 
Principat al Transilvaniei ce fusese şi înainte de 1848 înzestrat cu Cancelarie, Gubcmiu, 
diete şi instituţii proprii separate de Pesta rămân autonome, scapă de revitalizarea 
centralismului ungar de stat din 1848 şi în cadrele lor, deşi restrânse faţă de dreptul 
şi arealul etnic naţional român şi slav, există şansele şi posibilităţile legiferării la 
nivel parlamentar a drepturilor naţionale colective ale celor două popoare. Pentru 
slavii şi românii rămaşi în Ungaria conservatoare, Diploma şi Patenta au prcvăzu1 
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totuşi acordarea unor drepturi politice şi de limbă în administraţia locală pentru 
toate naţiunile statului la nivelul comunelor şi comitatclor. Dar în alegerile pentru 
Dieta Ungariei din 1861, conservatorii unguri din categoria „Habsburgtreu" şi 

adepţii lor sunt minoritari, majoritatea deţinând-o liberalii care se împart în 
,,adresişti" şi „rezoluţionişti". 

Primii trimit o adresă la Monarh care-l atenţionează că structura de stat, 
singura legală, era cea care a funcţionat în 1848, că Ungaria trebuia să fie înzestrată 
cu un guvern responsabil, că urmau să se reactiveze toate legile paşoptiste din 
primăvara şi vara acelui an şi în Diploma de inaugurare să depună jurământ pe 
toate legile sancţionate de predecesorul său Ferdinand, Francisc Iosif I fiind invitat 
astfel să se încoroneze şi să acţioneze pe urmajogfolytanosagului ungar de stat, iar 
pe trunchiul legitimismului istoric de stat, al Sancţiunilor Pragmatice şi al altor legi 
vechi care prevedeau că Ungaria ca stat asociat şi component al Imperiului se 
guvernează prin propriile sale legi şi instituţii, să altoiască şi includerea Marelui 
Principat la Transilvaniei (Ardeal) şi a Croaţiei în statul ungar potrivit legilor din 
1848. Practic vorbind, se lucra intens pentru impunerea centralismului ungar de 
stat; iar juriştii unguri şi liberalii se bazau pe „sfintele" legi constituţionale din 
1848 şi declarau că „orice alte măsuri legislative sau executive constituiau un fel de 
tabula rassa et fixio juris", nerecunoscând nici Diploma, nici Patenta şi nici 
Reichsrath-ul central de la Viena. ,,Rezoluţioniştii" nu-l recunoşteau pe Francisc 
Iosif I ca rege legal şi constituţional, susţinând că regele legal era unchiul său 
Ferdinand ce trăia retras la Praga, deoarece acesta sancţionase în I 848 atât guvernul, 
legile parlamentului ungar, cât şi integrarea slavilor şi românilor în statul naţional 
ungar unitar şi indivizibil. Dar, desigur, dacă nepotul jura că va guverna pe baza legilor 
din 1848 şi reactiva un guvern responsabil cu competenţe asupra întregului teritoriu al 
Coroanei Sfăntului Ştefan, ,,rczoluţioniştii" erau şi ci gata să-l recunoască ca monarh 
care doar domnea şi nu guverna decât prin parlamentul şi guvernul unguresc. 

În acest context, Francis Iosif I dizolvă parlamentul din Pesta, fapt ce adânceşte 
conflictul dintre monarh, guvernul austriac şi liberalii unguri dcakişti sau 
„rezoluţionişti" şi prin breşele create între Viena şi Pesta, românii ardeleni speră 
~ă-şi vadă validate prin lege egalitatea naţiunii, a confesiunilor şi limbii române. 
Intr-adcvăr, monarhul convoacă prin decret o dictă la Alba Iulia, menită să 
legifereze această legitimă revendicare romanească; dar Guberniul maghiar de la 
Cluj, în frunte cu contele Mik6 lmre, şi ci adept al legilor din 1848, refuză să-l 
publice, îl critică voalat pe Francisc Iosif I că vrea să dea Ardealul pe mâna „masei 
brute şi crude valahe", că acţionează împotriva ungurilor „îndreptăţiţi" şi-l invită să 
se situeze pe terenul legal din 1848, să convoace din nou Dicta Ungariei unde să fie 
chemaţi deputaţii Croaţiei şi Transilvaniei. Din nou, monarhul îl destituie pe Mik6, 
guvernatorul provizoriu al Marelui Principat al Transilvaniei, şi-l numeşte pe 
Ludovic de Crenneville, cancelarul aulic Kcmeny demisionează, în locul lui este 
adus Nadasdy Ferenc din gruparea „Habsburgtreu", ambii fiind dispuşi să 

acţioneze în spiritul Diplomei şi Patentei, al guvernului Rainer-Schmcrling 
antidualist, ceea ce îi favorizează şi pe românii ardeleni. Cu toate acestea, boicotul 
ungar blochează preconizata dictă de la Alba Iulia, iar convocarea altei Diete a 
Marelui Principat al Transilvaniei se va înfăptui abia în 1863. Între timp, contele 

IX 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Apponyi Gyorgy, conservator, fost cancelar aulic al Ungariei, tratează pe sub mână 
cu monarhul ca pe trunchiul legitimismului monarhic al Coroanei Ungare să se 
aplice şi legile din 1848 cu instituţiile care să le pună în practică, reglementându-se 
şi afacerile comune austro-ungare ca fiind singura cale de împăcare dintre .,rex et 
natio hungarica"; dar acţiunea este stopată categoric de guvernul austriac hotărât să 
aplice Diploma şi Patenta, în pofida oricărui boicot unguresc, chiar dacă acesta era 
exprimat ritmic şi cu insistenţă. 

În faţa acestei situaţii politice complexe şi complicate, liderii români ardeleni 
realişti se mulţumesc cu ce li se acordă în Diplomă şi Patentă, axează acţiunea 
naţională pe programul de la Blaj din mai 1848, sperând că măcar în Ardeal vor 
asigura aplicarea egalei îndreptăţiri pentru români cu ajutorul monarhului şi al 
miniştrilor austrieci care şi ei aveau nevoie de sprijinul lor şi al altor naţiuni 
nemaghiare contra boicotului şi presiunilor ungureşti. Ei gândeau că era riscant să 
ceri prea mult sau mai mult decât le oferea Viena, deoarece era posibil să piardă şi 
jumătatea de libertate care li se oferea. Alţi lideri considerau că adevăratul program 
lăsat moştenire de românii luptători uniţi şi neuniţi din Războiul Naţional de la 
1848-1849 era cel al Marelui Ducat al întregii naţiuni române din Imperiul Hasburgic. 
Aceştia afirmau că dacă austriecii anunţau că instituie un regim constituţional şi liberal, 
nu trebuia să elaboreze constituţii „octroate", deci pe cale executivă, că era necesar 
să lase naţiunile însele să se pronunţe în Congrese Generale despre adevăratele lor 
doleanţe politice. Cei ce gândeau astfel au lansat ideea unui Congres General al 
românilor din Ardeal, Banat, Crişana, Maramureş, Partium, Bucovina care să 

relanseze Marele Ducat pe piaţa politică a democratizării Imperiului pe baza 
federalizării etno-naţionale. Dezideratul era prea frumos ca să fie adevărat şi pasibil 
de aplicare în structurile politice de stat, consilierul aulic Dimitrie Moldovanu, 
situat aproape de decidenţii politici austrieci, transmite acasă un mesaj clar, şi 

anume că Congresul General şi ideea Marelui Ducat erau un fel de „pium 
dcziderium", un obiectiv pe care românii nu-l vor atinge. Însuşi ministrul Anton 
von Schmcrling, adversar hotărât al proiectelor dualiste, nu agrea Marele Ducat, le 
spunea liderilor români că nici sârbii din Croaţia n-au luat parte la Congresul 
sârbilor din Vojvodina, îi îndemna să se concentreze pc Marele Principat al 
Transilvaniei (Ardeal), promiţând că în aceste limite se vor bucura de sprijinul şi 
1.:um.:u1 :-.ul lui tutdl _,i 11c1.:u11Ji(iu11dt. f'c dLcd:-.tă 1.·dlc, :-.-d dju11:-. Id u11 1.·az lară 

precedent în istoria românilor din Imperiul Habsburgic, şi anume Dicta de la Sibiu 
a legiferat egala îndreptăţire a naţiunii, confesiunilor şi limbii române în stat. Chiar 
dacă legile s-au referit la o jumătate de naţiune română, fenomenul era singular, 
unic, dar din nefericire şi de scurtă durată, deoarece numai după câţiva anişori, care 
pentru istoria multiseculară erau ca şi 3-4 primăveri mănoase şi rodnice urmate de 
secetă, Legile din 1863-1864 au fost abrogate de dualism, ceea ce a demonstrat că 
în structuri statale străine nici măcar jumătăţile de măsură favorabile ncmaghiarilor 
şi negcrmanilor n-au putut supravieţui2. 

~ Despre Dicta de la Sibiu, vezi George Bariţ, Piir(i alese din isloriu Transilrnniei pe două sule 
de uni în urmii, ediţia a li-a, îngrijită, note, comentarii şi indice de acad. Ştefan Pascu şi prof. Florin 
Saivan. Cuvânt înainte şi studiu introductiv de acad. Ştefan Pascu, voi. III. Braşov, 1995: Cap. Vili: 
Convocarea dielei lransilrnne şi ac/ele preparulive, p. 242-260; cap. IX. Diela Marelui Principal al 
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::ipecialiştii ce vor să abordeze în amănunţime activitatea Dietei au la dispoziţie 
cele I !4 şedinţe concentrate în cele două părţi (I de 972 pag. dintre 15 iulie 1863 -
12 iuli;! 1864, II I 972 pag. dintre 13 iulie 1864 şi 29 octombrie 1864) ale Ziarului 
Dietei Az 1863 ev Julius 1-re Nagy-Szebenbe legh-egybehivott erdely orszaggules. 
Gyors.roi napl6ja/Stenographiser Tages-Bericht des auf den 1 Juli 1863 nach 
Hermanstadt a.h. einberufenen sibenbiirgischen landtages/Diuariu stenografic al 
dietei :ransilvane la Sibii pre 1 )uliu 1863 prin rescript prea înnalt, Sibiu, 1863-1864. 
Urmeu;ă apoi, tot în cele trei limbi ale Marelui Principat, maghiara, germana şi 

româra, aşa numitele Actele Dietei, Acten und Verlandlungen des Sibenbiirg; 
1863/_' 864 landtages, 622 pag. cu proiectele de legi, cu legile votate şi sancţionate, 
adrese dietale, rescripte imperiale, petiţii adresate dietei, intervenţii ale deputaţilor, la 
care s~ mai adaugă Protocolul Dietei. Jegyzokănyve az 1863-ik evi sz. Jakab h6 l-
1ere Vagy Szeben szabad Kiralyi varosaba legfelsăbbleg egybehivott erdely 
orszaggiilesnek/Protoko/1 des auf den 1 Juli 1863 in die .. ./Protocolul dietei ardelene 
conch.amate de înălţiatul împărat pe 1 iuliu 1863 în regeasca libera cetate Sibiu, 482 
pag. cu ale lui trei coloane, în maghiară, germană şi română, despre descrierea 
succimă a ideilor, discuţiilor, dezbaterilor tuturor şedinţelor dietei. La toate acestea se 
mai p,)ate adăuga Die Protokolle des 6sterreichschen Ministerrates 1848-1867. V. 
Abtei/-,mg Die Ministerien Erzherzog Rainer und MensdorfJBd. 6. 

'.n tomul de faţă vom reda câteva mostre edite din fiecare sursă, cu accent 
însă p~ Acten. Dar ceea ce aduce nou acest volum VII/I sunt informaţiile şi datele 

Transil,aniei din anii 1863 până în 1864 şi senatul imperial, p. 261-284; Cap. X. Depllla(ii 
Transil·aniei în senatul imperial din Viena, p. 285-307; Cap. XI. Dieta Transilvaniei în sesiunea a 
doua dn /864 şi (ara în senatul imperial, p. 308-331; Cap. Xll. Calea către dezastru, p. 332-374; 
Ioan, nvaler de Puşcariu, Notife despre 1i1tâmplări contemporane, Sibiu, 1913; la cap. XIII. Dieta de 
la Sibii. 1863-/865, p. 70-94; Valeriu Moldovan, Dieta Ardealului din /863-1864. Studi11 istorico
juridic, Cluj, 1932; Simion Retegan, Problema agrară în dezbaterile dietei de la Sibiu, în „Anuarul 
InstitutJlui de Istoric din Cluj", XI, 1968, p. 279-290; Idem, Rernnoaşterea egalită(ii na(iunii române 
şi a ce.or două confesiuni în dieta de la Sibiu (/863-1864), în „Anuarul Institutului de Istoric şi 

Arheologic din Cluj", XIV, 1971, p. 120-142; Idem, Do11ă peti(ii din Bistri(a-Nâsăud adresate dietei 
de la 5ibiu, în „File de Istoric", II, 1972, p. 147 -157; Idem, Înfiin(area Tribunalului suprem al 
Trami/:cmiei în /865, în „Anuarul Institutului de Istoric şi Arheologic din Cluj-Napoca", XVIII, 
1975, p. 193-212; Idem, Dil'la din /863-1864, moment crncial în istoria luptelor politice din 
Transihmia. în . .Ziridava". VII. 1977. p. 119--132: Idem. Dieta mnuineascâ a Transilmniei (/863-
1864), ~luj-Napoca, 1979 (pc viitor: Dieta I 8631 I 864); Idem, Tmnsilvania în anii liberalismului 
habsb11:gic, în Istoria Românilor, voi. VII, lom I, Constituirea României moderne (1821-1878), 
Bucurc;ti, 2003, p. 723 748; Idem, Reconstruc(ia politică a Transilmniei. 1861 -1863, Cluj-Napoca, 
2004; '\drian Onofrci, Aport11I districtului Năsăud la mişcarea na(ională românească din 
Transil:ania (/861-1876), în „Arhiva Someşană", Scria lll, IV, 2005, p. 59-89; Alexandru Onojcscu, 
Spre o . Dietă a Amploia(ilor ··. Rolul jimc(ionarilor români din perioada liberală în alegerile pentru 
dieta d.- la Sibi11, din 1863-1864, în „Annales Univcrsitatis Apulensis. Serics Historica, 17/1, p. 61-
78; MâJly Lorand, Die Entwicklung des staatsrechtlichen Rahmens des Kronladnes Siebenbiirgen 
wăhrenJ de.1· Neoabsolutis11111s und in den ersten Jahren des Liberalism11s und die national Frage, în 
„Transi vania Rcview", voi. XXII, Supplcmcnt No. 2, 20 I 3, p. 11-44; despre perioada 1848-1867 
Dumitn Suciu, Antecedentele dualismului austro-ungar şi mişcarea na(ională a românilor din 
Transil:ania (1848-/867), Bucureşti, 2000 (pe viitor: Antecedentele ... ); Idem, Evolufii programatice 
şi tactfre ale mişcării na(ionale româneşti din Transilvania între 1849-1867, în Realită(i sociale şi 
implica·e politică în Transilmnia între /849-/867. Studii, coordonator: Dumitru Suciu, autori 
Simion Retegan, Dumitru Suciu, Daniela Dctcşan, Madly Lorand, Ciprian Rigman, Mirela Popa
Andrci. Bucureşti, 2011, p. 43-165. 
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inedite de la Viena care cuprind îndeosebi corespondeţele între Cancelaria aulică, 
al cărui cancelar era Nadasdy, vicecancelar Reichenstein care poartă schimburi de 
scrisori, de telegrame, de adrese, în care cei doi caută so Iuţii, modalităţi concrete de 
a pune în lucrare Dieta pentru a-i mulţumi şi pe românii ardeleni uitaţi şi 

nedreptăţiţi până atunci, dar a asigura şi unitatea şi integritatea Imperiului pe baza 
Diplomei şi Patentei care urmau a fi inarticulate de Dieta Marelui Principal al 
Transilvaniei, aceasta urmând să-şi trimită cei 26 de deputaţi la Reichsrathul 
central de la Viena. Un alt oficial care se implică în acţiune, în calitatea lui dublă 
de înalt funcţionar de stat (beamter) şi de lider naţional român, este baronul greco
catolic Ladislau Basiliu Popp, viceguvernatorul Marelui Principat al Transilvaniei 
şi magistrat extrem de capabil, cunoscut şi respectat, despre care şi conţii unguri 
afirmau în epocă faptul că dacă ar avea procese cu taţii sau fraţii lor, l-ar alege sau 
l-ar prefera ca preşedinte de instanţă pe judecătorul Popp. Acesta contribuie şi el cu 
toată priceperea, alături de Nadasdy Reichenstein, cu care întreţine o corespondenţă 
strânsă, bogată şi se consultă mereu asupra metodelor şi mecanismelor ce trebuiau 
aplicate pentru ca lucrurile să se desfăşoare bine şi să ajungă la limanul 
împlinirilor; desigur, în acţiune se remarcă mitropolitul Şuluţiu, episcopul şi mai 
apoi mitropolitul Şaguna, care, deşi nu se prea înţelegeau în toate problemele, 
acţionau împreună în sens naţional şi politic, lucru valabil şi pentru Popp, care şi el 
avea unele rezerve şi conflicte cu ierarhul ortodox. În ecuaţie intră şi Gustav 
Groisz, preşedintele dietei şi deputaţii români şi saşi implicaţi în dezbateri, 
propuneri de proiecte de legi, votarea lor şi desigur sancţionarea acestora de 
Împărat ca Mare Principe al Transilvaniei. 

Cel puţin aşa îl considerau românii şi saşii, deoarece mulţi unguri afirmau că 
din moment ce Francisc Iosif I n-a depus jurământ pe legile lor şi nu este în mod 
legal rege ungar legitim al Ungariei, nu are nici calitatea constituţională de Mare 
Principe al Transilvaniei, deoarece o a doua poziţie depinde şi decurge în mod 
necesar din prima calitate care ar fi de bază confonn j6gfolytanosagului maghiar 
clasic. Nefiind în mod legal Mare Principe, monarhului i se neagă dreptul să 

convoace o Dietă separată în Ardeal, ungurii invitându-l să-l cheme doar în Dicta 
Ungariei şi să jure pc legile lor, să se confonnezc spiritului acestora, în care caz va 
fi pace între „rex ct natio hungarica" şi se vor reglementa afacerile comune austro
ungare pentru ca Monarhia să fie capabilă să-şi conserve securitatea ş1 integritatea 
celor două state istorice Austria şi Ungaria contra pericolelor dinăuntru şi din afară. 
Unii lideri români şi slavi afirmau, dimpotrivă, că era bine şi necesar ca Dinastia să 
se alieze cu naţiunile majoritare ncgcrmane şi ncmaghiare printr-un sistem 
federativ şi împreună sau alături de unguri şi austro-gennani concentraţi şi 

organizaţi etnic strict pe teritoriile unde erau majoritari să asigure aceleaşi 

coordonate esenţiale în interior şi exterior; şi acum, şi în 1848-1849, programele şi 
lucrurile se băteau cap în cap şi era greu sau dificil de ales dacă nu te situai sincer 
pe spiritul timpului şi pe progresul inevitabil al principiului naţionalităţilor. 

Sunt semnificative unele rapoarte ale poliţiei secrete şi ale Ministerului de 
Externe pentru atmosfera generală în care s-a convocat şi a acţionat Dieta de la 
Sibiu. Worafl<a, comandantul poliţiei din Pesta, era conştient că politicienii unguri 
vor manevra pentru a bloca intrarea românilor şi saşilor ardeleni în Reichsrathul 
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central de la Viena, pc care ci nu-l recunoşteau ca legitim, şi estima că se vor naşte 
probleme în legătură cu discuţiile legate de egala îndreptăţire; maghiarii vor 
încerca să-i câştige pe românii din Pământul Crăiesc, reuşită puţin probabilă, şi nu 
era exclus - credea comandantul - ca unii saşi să se alieze cu maghiarii 3

. 

Afirmaţia era valabilă însă doar pentru unii minoritari saşi care, ca şi la 1848, 
au susţinut legile uniunii Transilvaniei cu Ungaria, pe când majoritatea liderilor 
saşi s-a pronunţat şi atunci şi în aceşti ani contra lor. Ministerul de externe de la 
Viena, informat de Consulatul de la Bucureşti, deţinea informaţii despre acţiunile 
emisarului ungur Tur în Principatele Unite. Atât el cât şi Pulsky ştiau că nobilimea 
va face tot posibilul în Dieta Ungariei ca prin ea să impună Vienei toate instituţiile 
de stat ungare, dacă guvernul nu va opera obţinerea majorităţii în Parlamentul de la 
Pesta. La Viena se credea că dacă deputaţii ardeleni nu intră sau nu ajung în 
Reichsrath, ministrul Schmerling - adevărată eminenţă cenuşie a guvernului 
imperial - putea să cadă, Patenta din februarie se şubrezea şi ea, urmând a fi 
modificată. Dacă asemenea posibilităţi devin fapte, Deak Ferenc şi partida lui se 
vor întări foarte mult, ceea ce duce şi conduce la reconstruirea continuităţii de drept 
ungar (lucru neagreat de cabinetul Rainer-Schmerling). Dacă această reconstituire 
va eşua - afirmau diplomaţii austrieci - emigraţia ungară va încerca să câştige 
drepturile naţiunii pe calea revoluţiei şi insurecţiei, membrii ei făcând demersuri în 
acest sens la graniţe, dar vor încerca să influenţeze şi pe românii ardeleni4

. 

Pe agenda Dietei Transilvaniei erau înscrise probleme majore, generoase, 
menite să depăşească vechile conflicte şi raporturi, să apropie românii de unguri şi 
saşi. Dimitrie Brătianu, aflat şi ci o vreme în exil, prefera ca toţi românii, slavii şi 
ungurii să-şi dea mâna unii cu alţii, peste mormintele strămoşilor ce s-au tăiat 

puternic şi copios unii pe alţii în 1848-1849, să se respecte unii pc alţii, să se 
confedereze şi să se apere reciproc pe un areal teritorial mult mai mare decât 
Transilvania. Rezolvarea problemei în Transilvania era doar un semn bun şi 

favorabil acestui demers generos, cu condiţia sine qua non ca fraţii unguri - spunea 
Brătianu - să se lase odată pentru totdeauna de dreptul sabiei, de dreptul istoric, pe 
baza căruia i-au asuprit secole de-a rândul pe ncmaghiari. Pe lângă votarea egalei 
îndreptăţiri naţionale, confesionale şi de limbă română, în Dietă se prevedea o 
reorganizare administrativă şi judecătorească confonnă cu noile principii, modificarea 
patentei din 1854, instituirea cărţilor funciare pentru a disciplina şi a defini clar şi 
organizat drepturile de proprietate, punerea în funcţiune a unei bănci ipotecare 
pentru susţinerea economici, trimiterea deputaţilor transilvăneni la Viena şi altele. 
În mesaj, monarhul explică de ce după 1848-1849 a concentrat în mâinile sale 
puterea guvernamentală, a consolidat instituţiile centrale (,,comune"), a asigurat 
egalitatea individuală în faţa legii, egalitatea religiilor, accesul la funcţii prin 
pregătire şi nu prin stare sau naştere, obligativitatea tuturor la plata impozitelor, 
înlăturarea robotclor. Acum s-a hotărât, prin Diploma din 20 octombrie 1860 şi 

Patenta din 26 februarie 1861, pe care le proclamă definitive şi irevocabile, ca dreptul 
legislativ să se exercite în Imperiu doar prin conlucrarea cu dietele convocate pe 

~ Doc. 4. 
~ Doc. 3. 
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bază de lege. În Transilvania nu se mai puteau aplica vechile legi de convocare a 
dietelor din articolul XI din 1790-1791, care exclud de la alegeri marea masă a 
poporului şi nici uniunea Transilvaniei cu Ungaria nu a fost elaborată cu deplină putere 
legală şi faptic s-a dizolvat, iar Diploma prevede o Dietă a Transilvaniei pe baza unui 
regulament provizoriu care să asigure un viitor frumos şi îmbucurător pentru toate 
naţiunile. Unitatea Imperiului va fi asigurată de la Viena5

• 

Dieta Transilvaniei a fost alcătuită după alegeri 6 din 58 de deputaţi români, 
56 deputaţi maghiari, 44 de deputaţi saşi aleşi şi numiţi (regalişti). Totalitatea 
deputaţilor neromâni ( I 00) depăşea numărul deputaţilor români, ceea ce nu reflecta 
spectrul etnic majoritar românesc, deşi condiţiile censului erau mai favorabile ca 
înainte, însă se propulsa încă marea proprietate şi unele centre electorale 
privilegiale mici împingându-le înainte şi favorizându-le. Majoritatea română, 
sprijinită de deputaţii saşi, a rezultat din boicotul masiv maghiar, 52 de deputaţi 
retrăgându-se imediat din Dietă, ceea ce demonstrează că majoritatea româno
săsească şi legile votate de ea a fost posibilă doar prin breşele create între austrieci 
şi unguri; dacă s-ar fi luat proporţia ca la 30.000 sau la 50.000 de locuitori să fie 
ales sau numit un deputat, majoritatea românească ar fi fost mai solidă şi orice 
boicot maghiar ar fi fost mai palid şi mai slab. Dar asemenea măsuri nu erau 
agreate şi nici posibile în epocă. Comandantul poliţiei din Sibiu, Rudolf Neidhart, 
raporta ministrului Mecsery că s-au ţinut slujbe în biserici şi deschiderea dietei a 
fost totuşi festivă în pofida lipsei deputaţilor maghiari care s-au retras la un moment 
dat, şi anume când preşedintele Groisz a ţinut discursul inaugural; deputaţii rămaşi 
au depus jurământul fiecare în limba lui şi au fost ocupate funcţiile de stegograf şi 
secretar. In galeriile sălii se afla un public numeros, mulţi ofiţeri în frunte cu 
comandatul, contele Montenuovo (Muntele Nou, cum îl numeau românii). Importantă 
era însă informaţia că erau prezente personalităţi din străinătate, corespondenţi de presă 
şi politicieni de marcă de talia lui Kalman Tisza şi Andrassy Gyula7

. 

Prezenţa lor demonstrează clar că politicienii din Ungaria au venit la Sibiu să-i 
încurajeze pe deputaţii unguri din Transilvania, să boicoteze Dicta şi să acţioneze în 
continuare pe linia dizolvatei Diete de la Pesta şi cea a contelui Mik6 lmrc din 
1861. Tot aşa, în 1848, 40-50 de deputaţi din Ungaria au venit la dicta din Cluj 
pentru a-i întări şi a-i susţine pe deputaţii maghiari de aici să voteze uniunea cu 
L'ngai·i,1 penin, ca î111pre11nă să întărească cc.'ntn1li.,n111I ungar de .,l:11, Transilvania 

să fie parte integrantă a Ungariei cu frontiera „naturală" şi protectoare pc Carpaţi, 
iar locuitorii români şi saşi să devină simple umpluturi sau lipituri la unica naţiune 
politică şi civilă ungară. De fapt, nici nu era nevoie de mari îndemnuri din Ungaria, 
deoarece ungurii din Ardeal speriaţi de spectrul majoritar etnic român şi de 
perspectiva pierderii acestuia nu mai aveau nevoie de „Kismagyarorszag" - cum 
numeau ei Marele Principat al Transilvaniei -, ci de integrarea lui în Ungaria Marc, 
unde ungurii erau mai mulţi şi mai puternici decât românii, dar nu mai numeroşi 
decât majoritatea românilor şi slavilor din stat. Politicienii unguri, fie din Ungaria, 
fie din Transilvania, au acţionat în acest sens încă înainte de 1848 prin Kossuth şi 
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; Doc. I. 
6 Simion Retegan, Dieta 1863/ 1864, la cap. Preparali1·e penlru Dietei, p. 80-91. 
7 Doc.18. 
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Wesselenyi şi mulţi alţi lideri, în 1848 şi după aceea, până la dualism când şi-au 
văzut sacul în car şi şi-au implementat pe teren supremaţia politică. După cum bine 
se ştie, anumite conflicte au existat între saşii şi românii din Pământul Crăiesc, 
unde primii erau minoritari cu spor natural îngrijorător de mic 8

, ceilalţi majoritari cu 
spor natural îngrijorător de mare pentru alogeni, dar saşii au depăşit contradicţiile 
trecutului, au stat în Dietă şi au votat cu românii egala lor îndreptăţire în stat. 

Alte surse documentare contemporane dezvăluie că maghiarii au manevrat să 
facă breşe între români şi saşi, să câştige măcar o parte din ei de partea lor, dar 
după ce au constatat eşecul, au stat în sală doar în timpul citirii mesajului Tronului, 
după care deputaţi au părăsit Dieta. Se mai afirmă că Mik6 a spus că retragerea se 
face fără vreo supărare faţă de ceilalţi deputaţi, dar se constată că deşi despărţirea a 
fost „cordială", ea s-a efectuat în (şi a produs) o atmosferă apăsată şi grea. Existau 
şi puţini maghiari moderaţi care n-ar fi dorit boicotul, dar aceştia erau terorizaţi de 
maghiarii „roşii" şi de presiunea puternică a unui comitet central din Pesta prin 
care se urmărea intensificarea conflictelor din Ardeal şi crearea unor greutăţi 

repetate guvernului. Maghiarii consideră că numai şi numai uniunea cu Ungaria 
este o soluţie bună pentru toţi, dar îşi dau seama că după cuvântul Tronului nu mai 
este posibilă. Se consemnează că la Sibiu a sosit şi un curier de la Pesta şi că în 
pofida mesajului imperial se urmărea continuarea şi adâncirea crizei, tulburarea 
apelor, iar curajul ungurilor „roşii" din opoziţie creştea direct proporţional cu 
tensiunile de la graniţa cu Moldova unde acţionau insurgenţii unguri şi poloni din exil. 
Dacă s-ar obţine de către unguri dizolvarea Dietei de la Sibiu, această închidere i-ar 
zgudui rău pe români9. 

În adresa către monarh, deputaţii maghiari boicotişti îşi expun motivele 
retragerii lor din Dictă prin fidelitatea lor faţă de constituţia ungurească (ce 
reprezenta totalitatea legilor vechi şi noi) pe contractul mutual fundamental ce a 
funcţionat între „rex et natio hungarica" secole de-a rândul şi care nu putea fi 
modificat decât prin acordul reciproc dintre monarh şi naţiune. Se afinnă că situaţia 
ungurilor este aparte în Europa, deoarece ei au operat aproape o mie de ani 
susţinerea constituţiei ungare prin concesii făcute necesităţilor vieţii politice 
practice fără să renunţe la libertatea şi legile lor. Ungurii s-au bazat pe Coroana 
Sfântului Ştefan din care Transilvania ar fi fost mereu o extensie legală şi prin 
contract mutual s-au supus n;gilor ungari habsburgi care au garantat vechea 
constituţie şi independenţa constituţională legislativă şi administrativă. În 1791 s-a 
stipulat că noii principi habsburgi moştenitori ai tronului trebuiau să emită şi să 

întărească contractul cu Leopold I din 1691, să depună jurământ de fidelitate faţă 
de Dictă şi naţiune (legile I, II, III, IV din 1791 ). Ele au fost respectate începând cu 
Leopold al II-iea, ,,cel de cinstită memorie" pentru unguri. Tot un contract mutual a 
fost şi Sancţiunea Pragmatică care a ridicat Sfânta Coroană Ungară pe capul Mariei 
Tereza, ,,cea de lăudată amintire", abrogând prevederea că tronul se moştenea doar 

8 Aceste aspecte incluse într-un context mai larg cu alte tematici, la Madly Lorand, De la 
privilegiu la uniformizare. Saşii rransil\'{ineni şi alllorirăţile ausrriece şi Mircea-Gheorghe Abrudan, 
Orrodoxie şi lureranism în Transilrnnia î111re Rel'<iluţia paşoprisră şi Marea Unire. Evolu/ie isrorică şi 
relaţii confesionale, Cluj-Napoca, 2015. 

9 Doc. 25. 

xv 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



pe linie masculină. Puterea naţiunii ungare şi necesitatea păstrării contractului 
mutual habsburgo-ungar a zădărnicit clintirea şi nimicirea constituţiei ţării, iar 
continuitatea dreptului a fost asigurată. Legea 6 din 1791 pe baza prevederilor şi 
contractelor mai vechi din 1688, 1691, a legii 2, a Dietei de la Bratislava, a 
articolului transilvan de lege III din 1744 şi a legii Ungariei din 1823 stipulează 
clar că monarhii şi moştenitorii lor din Casa de Austria stăpânesc Transilvania în 
calitatea lor de regi legali ai Ungariei. Ungaria nu este supusă altei ţări, se 
guvernează prin legi şi instituţii proprii şi nu depinde de alte ţări şi provincii 
ereditare de dincolo de Leitha, iar Transilvania are legături cu ele doar în privinţa 
intereselor comune de securitate în înţelesul Pragmaticei Sancţiuni pe baza 
articolului 3 de lege din 1744. 

,,Măritul stăpânitor", care era recunoscut şi de boicotişti ca „preagraţios stăpân" 
al lor, este înştiinţat că din cauza regulilor fundamentale greşite şi a aplicării şi mai 
greşite a acestora, Dieta Transilvaniei nu era legală şi contrazicea Legile 1 şi II din 
1848 care au ordonat uniunea Transilvaniei cu Ungaria şi interzicea orice Dietă 
separată pentru ea, lucrul fiind sancţionat în I 848 şi de regele Ferdinand al V-lea, 
predecesorul lui Francisc Iosif I. În consecinţă, deputaţii nu pot să recunoască Dieta 
de la Sibiu deoarece nu vor şi nici nu pot să dea „o ultimă lovitură" vieţii lor 
constituţionale. Dacă monarhul îi va chema pe baza legilor ungare, ei vor răspunde 
pozitiv, vor apăra unitatea Imperiului pe baza Sancţiunii Pragmatice, nu vor asupri 
alte naţiuni care ar fi egale prin legile din I 848 (poate ca indivizi, ca şi cetăţeni 
singuratici, dar nu ca naţiuni politice) şi vor colabora cu Tronul în sensul legilor 
amintite mai vechi sau mai noi luate ca o unitate constituţională şi continuă 10

• În 
fruntea semnatarilor se afla episcopul romano-catolic Haynald, unul dintre piesele
cheie în exercitarea boicotului ungar contra lui Schmerling şi al românilor. 

Iată cum istoria ne oferă cazuri speciale, dacă nu chiar de excepţie, când o 
naţiune sau mai multe nu se află atât în opoziţie cu guvernul imperial austriac, ci cu 
opoziţia ungară contra Vienei pe care românii şi unii slavi se bazau contra politicii 
Pestei, mai ameninţătoare la adresa revendicărilor lor naţionale. Tot aşa s-a 
întâmplat şi la 1848-1849, când slavii şi românii sau mai precis majoritatea lor s-au 
războit tot cu Ungaria lui Kossuth, punându-şi speranţele în Viena, care însă în anii 
de după 1849 i-a cam uitat şi şi-a părăsit aliaţii din octombrie 1848 - august 1849. 
Acum ramâne de vaLut cum vor decurge rela\iile :;,i lucrurih: :;,i cart: va 11 ulri111ul 
cuvânt al Vienei în această chestiune fundamentală a statului. Oricum, Axente 
Sever l-a rugat în 1860 pe Francisc Iosif 1 să nu dea pe români pe mâna ungurilor, 
cum a făcut unchiul său Ferdinand în 1848 şi nici să-i uite cum a făcut ci însuşi 
între I 849-1859, ci să le dea drepturile ce li se cuvin pentru care şi-au vărsat 
sângele în I 848-1849 apărând şi Dinastia şi propria naţiune. 

Viceguvernatorul Transilvaniei, Ladislau Basiliu Popp, îi spunea baronului 
Rcichcnstein că acţiunile episcopului Haynald trebuie să fie pedepsite deoarece 
demoralizează toată ţara. În adresele sale către Reichenstcin, preşedintele Dietei, 
Gustav Groisz, menţionează că a predat declaraţia deputaţilor maghiari şi secui 
comisarului dictai însoţite de documentele necesare. Groisz regretă gestul ungurilor 

10 Doc. 31. 
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şi-l linişteşte pe baron că mutarea prealabilă a lui Hajnald din Transilvania n-ar fi 
împiedicat boicotul, întrucât decizia a fost luată imediat după citirea rescriptului de 
deschidere a Dietei şi doar modul de manifestare a deputaţilor unguri nu era 
stabilit. Este convins că deputaţii unguri şi secui vor acţiona ca Hajnald să fie din 
nou ales, pentru ca împreună cu ei să nu participe la lucrările Dietei. Groisz îi 
promite baronului că se va gândi la numirea unor regalişti ascultători care să 
participe la dezbateri. Apreciază gestul hotărât al monarhului contra boicotului 
maghiar care demonstrează că acţiona serios în această chestiune, dar îl avertizează 
pe Reichenstein să nu-şi pună mari speranţe în alegeri noi şi repetate, deoarece sunt 
şanse mari ca de fiecare dată deputaţii maghiari să nu participe la lucrările Dietei. 
Deputaţii n-au destulă personalitate să se opună opiniei publice maghiare. Groisz 
prefera ca deputaţii români şi saşi să nu acţioneze atât ca reprezentanţi ai naţiunilor 
lor, ci mai ales ca reprezentanţi ai ţării în întregimea ei şi regretă împărţirea Dietei 
în două blocuri. Cât despre găsirea unor regalişti unguri fideli, pe care chiar el a 
promis-o, recunoaşte că este un lucru greu să găsească persoane independente şi 
neangajate în politica ungară, propunând şi găsind doar pe avocatul bogat Pâlfy şi 
un mic proprietar sărac Szalânci care n-avea însă bani să locuiască la Sibiu 11

• 

Francisc Iosif I le răspunde clar şi răspicat deputaţilor maghiari că prin 
Patentă Marele Principal al Transilvaniei posedă legal dreptul public de a avea Dietă 
şi din acest motiv Tronul a respins contestaţiile lor şi le-a considerat inexistente juridic 
şi fără valoare. Dieta este reclamată de interesele politice şi reale ale ţării şi participarea 
la lucrările ei este o datorie a tuturor celor aleşi fără excepţie ceea ce-l va face să 
constate cu regret şi neplăcere atitudinea negativă a deputaţilor maghiari. Prezidiul 
Dietei va organiza noi alegeri, toţi alegătorii să fie anunţaţi că monarhul lor doreşte 
ca aceştia să aibă reprezentanţi în Dietă care împreună trebuie să stabilească relaţiile 
interne ale ţării, să instituie o administraţie eficace şi modernă, să asigure mulţumirea 
tuturor naţiunilor şi confesiunilor şi prin ele stabilitatea definitivă în prezent şi în 
viitor. Monarhul atrage atenţia că dreptul alegătorilor nu-şi arc rădăcinile în 
„dreptul neavenit şi nerealizabil ungar din 1848-1849", ci în Regulamentul emis de 
el în calitatea lui de Marc Principe şi monarh; în plus, asigură pe unguri că nu 
doreşte să-i oprime, dar este hotărât să asigure egala îndreptăţire între naţiunile 
ţării. Din aceste considerente aşteaptă cu încredere noi alegeri şi rezultate bune 
pentru Transilvania 1

:_ 

În conferinţele Consiliului de Miniştri se insista pe necesitatea adoptării legii 
egalei îndreptăţiri a naţiunii şi confesiunilor române, iar Reichenstein, participant la 
conferinţă, afirma că după ce Diploma şi Pantenta prevăd acest lucru urma ca Dieta 
Transilvaniei să voteze legea după care şi bisericile române se vor bucura de mai 
multă libertate. Pe viitor trebuia exclus orice privilegiu bazat pe apartenenţa la o 
naţiune sau alta şi era necesar ca simbolistica naţiunii române să fie reprezentată în 
stema ţării. Cancelarul aulic al Ungariei îşi exprimă o rezervă, susţinând ca nu 
cumva egala îndreptăţire să favorizeze păturile lipsite de proprietate şi educaţie. 

Nâdasdy, cancelarul Transilvaniei, i-a răspuns că epoca parcursă de toţi este a 

11 Doc. 32, 38. 39. 
1
~ Doc. 37. 
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egalei îndreptăţiri care aduce cu sine sfârşitul privilegiilor de stare. Baronul 
Reichenstein, ca şi Nâdasdy, a fost încurajat de răspunsul monarhului către 

deputaţii maghiari care trebuia neapărat publicat în mai multe exemplare şi au 
apreciat faptul că unul dintre puţinii maghiari rămaşi în dietă, Beldi, a susţinut 
legea egalei îndreptăţiri a românilor 13

• 

Răspunsul negativ al Marelui Principe la poziţia maghiară a încurajat deputaţii 
români regalişti şi aleşi, funcţionari sau liber profesionişti, să-şi unească eforturile 
în elaborarea proiectului românesc de lege a egalei îndreptăţiri şi la votarea ei chiar 
prin înlăturarea proiectului regimului care, deşi recunoştea principial necesitatea 
adoptării egalităţii naţiunilor, o vedea promulgată tot aşa, în principiu, formal, 
urmând să fie aplicată şi controlată mai mult de guvern care-şi avea politica lui cu 
accente centraliste ce nu conveneau nici românilor. Solidaritatea deputaţilor 

români, funcţionari de stat sau nu, nu le-a făcut o plăcere deosebită politicienilor 
austrieci sau unguri angajaţi în regimul Diplomei şi Patentei, care şi-au exprimat 
nemulţumirea şi dezamăgirea pentru căderea proiectului lor 14

• Legea stipula că 
naţiunea română, bisericile ei greco-catolică şi greco-orientală sunt recunoscute în 
consens cu constituţia transilvană la fel ca celelalte trei „naţiuni" ungurii, saşii şi 

secuii şi patru confesiuni recepte (romano-catolicii, calvinii, luteranii şi unitarienii). 
Bisericile române se situează pe aceeaşi poziţie de drept, au aceeaşi libertate de a-şi 
organiza afacerile interne ca şi toate celelalte biserici ale Marelui Principat al 
Transilvaniei, pe baza legii garante a libertăţii religiilor şi a conştiinţei. Se proclamă 
de asemenea dreptul de super inspecţie al Coroanei, dar şi dreptul bisericilor de a-şi 
reglementa afacerile şcolare, fundaţiile, fondurile, institutele ce le susţin conform 
canoanelor bisericeşti, fiecare biserică fiind independentă de vreo influenţă a altei 
biserici. Naţiunile maghiară, sasă şi română au drepturi politice egale, în sensul 
constituţiei transilvane, iar egalitatea de drept a fiecărui cetăţean fără deosebite de 
naţiuni şi religie este garantată. Denumirile diferite ale părţilor Transilvaniei nu pot 
acorda niciun fel de drepturi politice unei singure naţiuni, iar în Stema Marelui 
Principat al Transilvaniei se va insera o emblemă specială pentru naţiunea română. 
Legile actualei legi se aplică fără amânare 15

• 

Legea a fost o realizare notabilă a programului naţional românesc, chiar dacă 
s-a referit la o jumătate de naţiune. Ea a dovedit că sângele vărsat în 1848-1849 de 
sol(b!ii l?iri'i uniformă ai Lands1urmului Rom:111csc n-a fr1.<.t în Ya,br, c:i prcvcdc-ril'-' 

şi revendicările Blajului prindeau viaţă în practica politică. Bariţiu spunea că acea 
constituţie din martie 1849 a fost ca o mireasă care n-a mai ajuns la altar. Legile I 
şi li au fost ca o mireasă care a ajuns la altar în I 863-1864, dar a fost repede 
abandonată de puterea austriacă. Nâdasdy a fost nemulţumit că proiectul regimului 
n-a trecut în Dietă şi era siderat că românii dintre care unii funcţionari au votat 
contra lui şi au părtinit proiectul român, în concepţia cancelarului funcţionarii de 
stat trebuind să stea lângă regim în primul rând şi să accepte pentru naţiunea lor ce 
le oferea acesta. Nâdasdy era cătrănit că Popp şi Moga au votat contra regimului şi 

1.i Doc. 16. 55. 
1
~ Simion Retegan. Dieta /R63//R64. la Cap. Recunoaşterea egalitâţii naţiunii române şi a 

confesiunilor sale. p. 91-127. 
1
' Doc. 145. 
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vorbeşte de aroganţa şi caracterul nesătul al deputaţilor români, de faptul că Şuluţiu 
a turnat ulei pe foc, că Şaguna sprijinind şi el proiectul românilor tineri riscă mult, 
întrucât dacă revine Kemeny la putere, românii o pătesc rău, vor pierde ce li se 
oferă şi vor rămâne cu buzele umflate. Reichenstein care avea sarcina să-i mai 
domolească pe deputaţii tineri români care erau sub influenţa lui Alexandru Papiu 
Ilarian, prezent şi el o vreme la Sibiu, recunoaşte că, în această chestiune, deputaţii 
români au fost disciplinati şi uniţi. Deşi Nadasdy şi Reichenstein erau în anumite 
probleme alături de români şi viceversa, lor nu le cădea bine când românii impuneau 
guvernului legi peste limitele proiectelor guvernamentale 16

• 

Nadasdy este de părere că guvernul nu trebuia să arate slăbiciune faţă de 
deputaţii români, deoarece în acest caz aceştia vor cere din ce în ce mai mult pentru 
naţiunea lor. În schimb, este mulţumit că Şaguna propune şi susţine clar acceptarea 
Diplomei şi Patentei, lucru agreat de toţi deputaţii români, dar se teme că Alexandru 
Papiu Ilarian ar fi plătit de francezi şi ar acţiona contra regimului. Reichenstein îl 
linişteşte pe Nadasdy că Papiu llarian nu este agent francez, susţine că deputaţii 
români nu sunt personalităţi politice mari, mai degrabă sunt politicieni sentimentali, 
mulţi sunt nestatornici şi nu este clar cine sunt conducătorii lor. Recunoaşte însă că 
Şaguna este foarte influent, popular, că atrage mulţi deputaţi români de partea lui, 
dar există disensiuni între el, Şulutiu şi Popp care au creat anumite breşe între deputaţi. 
Reichenstein preferă o împăcare între Şaguna şi Popp, ceea ce ar conveni guvernului 
şi bănuieşte că Şaguna este prea receptiv la ideile tinerilor români, lucru neagreat de 
guvern. Reichenstein îl linişteşte însă pe Nadasdy, în sensul că în pofida unor 
diferende probabil inevitabile din parlament, românii şi saşii acţionează în spiritul 
Diplomei şi Patentei, vor veni în Reichsrath şi vor întări poziţia şi politica regimului 
pentru care această intrare constituie o prioritate. Nadasdy se supără că ungurii 
paşoptişti bagă iar băţul prin gard, fac intrigi şi zic că românii nu vor pune piciorul 
în Reichsrath decât dacă Transilvania li se supune întru totul 17

• 

Răspunsul dur al monarhului i-a mâhnit la început pe maghiari, dar i-a şi 

înrăit, ei au continuat să exercite un boicot repetat şi sistematic. Guberniul lui 
Crenncville, preşedintele Dietei Groisz efectuau alegeri peste alegeri, ungurii 
alegeau deputati care-şi depuneau mandatele de fiecare dată (cu mici exceptii prin 
care în Dietă au rămas totuşi un număr infim de 11 deputaţi). Subliniind importanta 
trimiterii deputaţilor la Reichsrathul central care trebuia să decidă bugetul până la 
15 octombrie 1863, Nadasdy constată că deputatii maghiari nou aleşi în număr de 
42 au refuzat mandatele, iar unele dintre ele n-au fost trimise de Crenneville. Era a treia 
tranşă de alegeri zadamice şi eşuate şi atât el cât şi Reichenstein califică boicotul ca o 
greşeală a ungurilor. Ei reflectează la redistribuirea aşezărilor unde deputaţii au 
renunţat de trei ori la reprezentarea lor în Dietă şi voturile şi mandatele să fie 
acordate altor localităţi, şi anume, de pildă, marilor proprietari unguri din Cluj, pe 
care-i consideră loiali regimului. Însă cancelarul nu-şi mai pune mari nădejdi în 
intrarea deputaţilor maghiari şi secui în Dietă şi reflectează la ajutorul direct al 
monarhului care ar putea numi regalişti în locul deputaţilor ce refuză mereu 
mandate. Nadasdy, în momentele în care se enervează şi-şi pierde răbdarea, îi 

1
" Doc. 54, 56, 71, 81. 

1-. Doc. 81, 92, 93, 94, 95, 96. 
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spunea lui Reichenstein că dacă nobilii unguri din Transilvania se opun mereu şi 

boicotează regimul, n-au decât să-şi vândă tot ce au şi să se mute in corpore în 
Ungaria, unde ar avea mai multe şanse şi speranţe pentru revitalizarea şi aplicarea 
legilor din 1848. Nadasdy recunoaşte că a sperat că se va putea înţelege cu opoziţia 
maghiară, dar acum înţelege că lucrul nu era posibil, preferă o atitudine severă 
contra lor ca singura soluţie, deoarece ungurii au prins curaj, iar el nici nu mai 
poate dormi din cauza acestei situaţii 18

. La manevre şi influenţă nu renunţă totuşi, 
sperând că dacă losika ar fi câştigat de regim şi ar intra în Dietă, gestul ar fi unnat 
şi de alţi maghiari. Munca era obositoare, neroditoare, mai ales că nici măcar 
regaliştii maghiari numiţi de monarh nu era sigur că intrau în Dietă sau că ar avea 
curajul să se opună presiunii şi curentului opiniei publice ungare. Concluzia lui 
Nadasdy era că aristocraţia ungară se încărca pentru viitor de o mare vină pentru 
boicotul ei împotriva reglementărilor legale, menite să rezolve şi relaţiile şi 

raporturile dintre naţiuni în mod echitabil 19
• 

De fapt, din 1860 încoace asistăm la un meci „politic" ca la tenisul de masă, 
fiecare „minge" aruncată de austriecii din echipa Rainer-Schmerling era lovită şi 
trimisă înapoi de echipa lui Deak, Tisza, Andrassy, Kemeny, Miko şi alţii. Între 
aceste contradicţii, românii ardeleni reuşesc să-şi vadă naţiunea declarată pe bază 
de lege, naţiune politică egal îndreptăţită în stat. Mitropolitul Şuluţiu regretă şi el, 
ca şi Nadasdy, boicotul maghiar, afirmând că aristocraţia şi nobilimea maghiară 
n-ar fi trebuit să recurgă la el, ar fi fost necesar să participe la votarea legilor I şi li 
şi a celorlalte menite să le aplice pe teren pentru a stabili o înţelegere maghiaro
română şi a corecta nedreptăţile comise contra lui Micu-Klein şi a românilor în 
1744, contra lui Bob şi Adamovici, a Supplexului din 1791 sau împotriva Blajului 
şi a naţiunii în 1848-1849. Astfel, s-au pierdut şanse bune pentru stabilirea unui 
climat paşnic şi sănătos în Transilvania într-o epocă în care spiritul timpului nu mai 
permitea ca popoarele să se mulţumească doar cu libertatea socială şi individuală a 
cetăţenilor, fiind neapărat necesar ca aceste libertăţi să fie însoţite şi de cea 
naţională a drepturilor colective cuvenite fiecărui popor. Documentele şi rapoartele 
au înregistrat şi anumite rezerve ale lui Şuluţiu şi Bariţiu faţă de înarticularea 
necondiţionată a Diplomei şi Patentei şi a intrării în Rcichsrath, ultimul dorind ca 
în prealabil monarhul să elaboreze o diplomă solemnă prin care să-i asigure pc 
românii, dar şi pc saşii „autonomişti" că uniunea Transilvaniei cu Ungaria nu va 
mai putea să fie reactivată niciodată şi nicicum în viitor. Bariţiu, care pleacă din 
şedinţă pentru a nu vota contra intrării în Reichsrath, se ceartă şi cu baronul 
Rosenfeld - căruia îi spune că politica regimului constituţional a guvernului 
miroase şi a absolutism, deci este semiconstituţională20 . 

Votarea legii egalităţii limbilor şi a Tribunalului suprem al Marelui Principat 
Transilvania a creat noi valuri şi între părţile implicate, saşii temându-se de 
pretenţiile tinerilor români în prima problemă şi părtinind regimul în a doua şi 

anume în hotărârea ca sediul Tribunalului să nu fie în Transilvania cum doreau 

XX 

18 Doc.68, 90, 100, 101. 
19 Doc. 107, 112. 
~o Doc. I 32. 
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românii sau majoritatea lor, ci în capitala Imperiului, la Vicna2 1
• Maghiarii şi secuii, 

situaţi în afara Dietei prin voinţă proprie, sunt speriaţi de-a dreptul, temându-se că 
aprobarea şi aplicarea legii privind egalitatea limbilor duc şi conduc direct la 
introducerea supremaţiei limbii române în şase luni. Nadasdy ştie că în rândurile 
maghiaro-secuilor domneşte disperarea şi în Transilvania circulă numeroase 
zvonuri alannante. Alţi lideri ar dori ca această problemă spinoasă să fie amânată 
pentru a detensiona spiritelc22

• 

În pofida acestor impedimente şi zvonuri, regimul este încă puternic şi 
ambele legi atât a limbilor cât şi a Tribunalului Suprem sunt votate şi sancţionate în 
fonna susţinută de Viena cu asigurarea şi a folosirii limbii gennane cu autorităţile 
militare şi în raporturile forurilor superioare (Guberniu, Cancelarie) cu guvernul 
imperial şi monarhul şi prin stabilirea sediului la Viena şi nu în Transilvania. 
Lucrul a fost posibil deoarece în ambele cazuri deputaţii funcţionari români, în 
frunte cu viceguvernatorul Ladislau Basiliu Popp, au părtinit proiectele regimului 
şi au spart unitatea de acţiune şi de vederi a corpului parlamentar român, dovedită 
la Legea I. Desigur, dată fiind această situaţie, au apărut reproşuri şi discuţii aprinse 
Intre gruparea tinerilor şi a funcţionarilor din Dietă şi atacuri contra viceguvernatorului. 
lntr-adevăr, poziţia acestuia ca înalt funcţionar de stat şi mai apoi magistrat, 
preşedinte al Tribunalului Suprem şi lider naţional român nu era deloc simplă în 
acest context politic şi instituţional. Unii români îl bănuiau că ţine mai mult cu 
guvernul, că este agentul acestuia şi nu acţionează ca reprezentant al naţiunii decât 
în măsura în care-i permite regimul, pentru care ar fi gata să-şi părăsească naţiunea. 
Alţii erau mai înţelegători şi afirmau că Popp era de multe ori situat între ciocan şi 
nicovală sau între Scylla şi Caribda. Cât despre Popp însuşi, acesta afinna că este cu 
conştiinţa împăcată. Într-o scrisoare către baronul Reichenstcin, viceguvernatorul 
român îl informează că mulţi ar dori să-i ştirbească prestigiul, să-l depopularizeze în 
toate sensurile, să-i arunce în faţă reproşul că nu se mai înţelege cu episcopii şi 
deputaţii români şi apără exclusiv interesele guvernului. Asemenea acuzaţii veneau de 
la oamenii lui Şaguna şi de la „Telegraful român" din Sibiu. Popp îl asigură pe 
Reichcnstcin că prin tot cc a făcut până atunci a servit de fapt atât interesul tronului, 
cât şi al ţării şi naţiunii sale şi n-a greşit cu nimic faţă de niciuna din părţi 21 . 

Credem că Popp era obiectiv în sensul că servea un regim imperial austriac 
care a aplicat egala îndreptăţire a naţiunii, a confesiunilor şi limbii române prevăzute 
atât în Diplomă, Patentă, cât şi în petiţiile din 1860-1861 care reactualizau programul 
minimal din mai 1848 de la Blaj, singurul realizabil, ceea ce înseamnă că era loial 
şi Vienei şi naţiunii sale, chiar dacă s-au ivit pe ici pe colo şi anumite conflicte sau 
neînţelegeri care nu afectau grav esenţa sau nu zdruncinau fondul problemelor. O 
dovadă că era credincios şi Imperiului, în calitatea lui de viceguvernator al Marelui 
Principat la Transilvaniei, este că îşi îndeplinea jurământul şi îşi exercita funcţia de 

21 Simion Retegan. Dieta 1863/1864, la cap. Recunoaşterea limhii române ca limhli oficia/li a 
Transilvaniei. p. 127-161. 

22 Doc. 125. 
2
J Doc. 151. Despre Ladislau Baziliu Popp, vezi George Bari/iu şi contemporanii slii, voi. IX. 

Coresponden/li primi/li de la Andrei Mureşanu, Con.l"lanrin Alpini, Ladislau Ba::iliu Popp, larnh 
Bologa. Visarion Roman, coordonator Ştefan Pascu, ediţie îngrijită de Ştefan Pascu, Ion Buzaşi, Ioan 
Chindriş, Gheorghe Asanache, George Cipăianu, Dumitru Suciu, Gelu Neamţu, p. 71-121. 
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a apăra securitatea frontierelor Imperiului, înştiinţându-l pe baronul Rcichenstein 
că s-au luat măsurile militare necesare în faţa unui eventual atac din partea unor 
trupe ale emigranţilor polonezi şi unguri concentraţi în Moldova la o milă şi 
jumătate de graniţa transilvană. Cancelaria aulică a Ungariei, prin Mcrey, anunţa şi 
pe locumtenentul Ungariei, contele Pechy Ferenc, că Ministerul Poliţiei posedă 

rapoarte că Alexandru Ioan Cuza, implicat în relaţiile cu emigranţii, incită pe 
românii din Maramureş să contribuie la formarea unui mare imperiu românesc dacă 
se vor produce tulburări. Şefii gărzilor imperiale şi regale din Siret, Cernăuţi, 
Suceava şi Gura Humorului, deci din Bucovina, au fost deja avertizaţi, astfel că şi 
Direcţia fiscală imperială şi regală din Sibiu trebuie să vegheze pentru ca asemenea 
evenimente să fie înăbuşite dacă se produc. Poliţia secretă din Viena îl informa pe 
baronul Reichenstein că la Roman se adună emigranţi care pot intra în 
Transilvania, dar guvernul Principatelor Unite nu întreprinde nimic contra lor. 
Dimpotrivă, guvernul îi ajută cu bani şi acte pe polonezi, iar agentul acestora, 
Mârazowicki, se află în contact cu Alexandru Ioan Cuza, ţine legătura cu ofiţerii 
insurgenţilor, primeşte pachete mari de la un comerciant din Bucureşti. Alt lider al 
emigranţilor, de data aceasta ungur, îşi avea sediul la Iaşi şi potrivit unor zvonuri, 
emigranţii din Moldova aveau legături cu unii soldaţi din garnizoanele transilvănene24 . 
Un patriot român înfocat sau „roşu" ar fi putut spune, în caz că era informat, că 
Popp este trădător, că împiedică insurecţiile contra Austriei şi formarea Daco
României etc. Dar asemenea planuri şi proiecte, deşi există şi plutesc în atmosferă, 
sunt de domeniul viitorului şi erau cu totul nerealiste în raporturile de forţe interne 
şi internaţionale de atunci. Un om trebuie judecat în poziţia şi epoca lui. De fapt, şi 
liderii politici laici, şi ecleziastici români susţineau o mişcare politică legală, însuşi 
programul naţional fusese de fapt legalizat şi prevedea egala îndreptăţire a naţiunii 
române în limitele Imperiului Habsburgic, şi nu altfel. Deci, Popp şi-a făcut 
datorita şi faţă de Imperiu şi faţă de naţiunea lui şi nu poate fi calificat ca „trădător" 
al naţiunii sale nici când îşi făcea datoria ca înalt funcţionar faţă de Imperiu care, 
pe deasupra, a dovedit înţelegere şi toleranţă faţă de naţiunea lui. 

Reproşurile şi acuzele nu l-au însoţit doar pe înaltul funcţionar de stat, Ladislau 
Basiliu Pop, dar s-au extins şi asupra înaltului magistrat al statului, Ladislau Basiliu 
Popp. Devenit Preşedinte al Tribunalului Suprem al Transilvaniei, după cc pc linia 
încadrării Transilvaniei în Ungaria, Tribunalul este mutat la Pesta, Popp devine 
preşed111te al secţiei ardelene a L"urpi Supreme de Justiţie a Ungariei :;;i jura pc 
toatele legile ungureşti şi pe continuitatea lor. Unii români îl acuză de trădare, că a 
vândut autonomia Transilvaniei şi aplică uniunea ci cu Ungaria, că şi-a omorât 
„părinţii" etc. Raţiu, greco-catolic ca şi Popp, îl apără, desparte omul de magistrat 
afinnând că magistratul era obligat să jure pe legile statului care-l plăteşte şi pe care-l 
serveşte, chiar dacă omul ca român a făcut gestul cu rezerve şi necaz. Oricum, 
naţiunea avea nevoie de Popp în înalta funcţie ce o deţinea pentru că judecătorul 
Popp îi apăra pc români în procesele de proprietate cu marii aristocraţi unguri, 
lucru valabil şi pentru secui sau maghiarii mai săraci 25 . 

~
4 Doc. 44, 167, 185. 

~, Dumitru Suciu, Mişcarea antidualistă a românilor din Austro-VnKaria şi Ilie Măcelari11. 
Ui67-!N9/. Bucureşti, 2002, p. 100-102. 
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Articolul li de lege referitor la întrebuinţarea celor trei limbi în viaţa politică 
prevede că ungara, gennana şi româna erau egal îndreptăţite şi vor fi folosite în 
treburile publice oricare din acestea de părţile interesate. Cereri ale părţilor şi ale 
martorilor se vor scrie în protocoale într-una din cele trei limbi, şi anume în aceea a 
părţii sau martorului în cauză. Dacă în instanţe participă mai multe părţi, fiecare îşi 
poate întrebuinţa oricare din cele trei limbi, deci limba maternă. Cererile, petiţiile şi 
răspunsurile se rezolvă în limba solicitanţilor. Deciziile judecătoreşti se emit în 
limba în care s-a înaintat cauza sau petiţia, la fel şi motivarea acestora. Sentinţele 
se fac în limba maternă a acuzatului, dar dacă el optează pentru altă limbă din cele 
trei, trebuie s-o aleagă pe cea care o pricepe. În probleme publice se pot folosi 
oricare din cele trei limbi ale ţării, iar comunităţile orăşeneşti şi rurale hotărăsc ele 
însele ce limbă îşi aleg în afacerile lor interne. Reprezentanţa fiecărui municipiu 
decide care este limba respectivului municipiu. Aceste hotărâri sunt valabile pe 
durata reprezentanţelor municipale şi comunale; după schimbarea acestora se vor 
emite alte decizii în privinţa limbii, dacă va fi cazul. Actele şi hotărârile organelor 
superioare către municipii, comunităţi, oficii şi judecătorii, către biserici se emit în 
acea limbă din cele trei care e limba afacerilor interne decisă de aceste comunităţi 
laice sau ecleziastice. Comunele şi municipiile, oficiile şi judecătoriile lor, 
corporaţiile bisericeşti şi judecătoriile ecleziastice, când comunică între ele sau cu 
instituţiile superioare, se vor folosi de propria lor limbă, cea a afacerilor lor interne. 

În comunicarea cu oficiile cezaro-regale militare, comunele vor folosi limba 
lor proprie, iar municipiile, după posibilităţi, limba germană. Oficiile municipale şi 
judecătoriile municipale se folosesc de limba municipiului respectiv. În comunicarea 
prezidială şi oficială de serviciu a tuturor autorităţilor se pot folosi oricare din cele 
trei limbi fără nicio restricţie. Dar limba oficială internă a celorlalte oficii şi curţi 
judecătoreşti, ca şi comunicarea între aceste oficii şi curiile judecătoreşti între ele şi 
cu oficiile din afara Marelui Principat al Transilvaniei, va fi decisă pe calea 
ordonanţelor (deci era vorba de gennană). Limba învăţământului în şcolile 

populare şi medii, în institutele superioare, este hotărâtă de forurile ce le întreţin şi 
le susţin financiar. Matriculele bisericeşti se întocmesc în una dintre cele trei limbi 
care în paragraful I sunt declarate egal îndreptăţite. Dar alte confesiuni singulare 
pot stabili în înţelegere cu Guberniul regal şi altă limbă. Toate legile ţării, care sunt 
în contradicţie cu aceste paragrafe, sunt abrogate şi puterea obligatorie a legii se 
aplică imediat şi fără nicio amânare. Monarhul anunţă solemn că proiectul 
credincioşilor lui întruniţi în Dietă l-a primit cu plăcere, i-a acordat cezaro-regala 
acceptare, confirmare şi sancţionare. Deputaţii sunt asiguraţi că legea inclusă în 
Cartea de legi a Marelui Principat al Transilvaniei va fi observată şi respectată de 
monarh, care va acţiona să fie aplicată de toţi credincioşii lui, după cum documentul 
lui ratificat, încuviinţat, confirmat şi acceptat dă putere legii26

• Credem că orice 
jurist care ar analiza şi interpreta în mod profesionist paragrafele legii s-ar 
convinge că ele erau în general echitabile şi că nici pe departe nu poate fi vorba de 
supremaţia limbii române extinsă în şase luni asupra întregii Transilvanii, după 
cum se temeau ungurii sau că limba română majoritară în Pământul Crăiesc ar 

~" Doc. 190. 

XXIII 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



năpădi şi ar arunca într-un con de umbră deasă limba germană (care era extinsă şi 
în raporturile cu Viena), după cum afirmau unii saşi. Toate cele trei limbi au primit 
competenţe şi poziţii egale în Marele Principat şi în afara lui, poziţia supremă era 
reţinută pe seama limbii germane, limba Tronului şi a guvernului imperial. 

Regalul Tribunal Suprem pentru Transilvania cu sediul la Viena era format 
dintr-un preşedinte, consilieri, personal ajutător, iar preşedintele şi consilierii vor fi 
numiţi de monarh. Toate posturile vor fi ocupate de transilvăneni, respectându-se 
cele trei naţiuni şi cele şase confesiuni recunoscute de lege. Tribunalul Suprem este 
al treilea for de judecată în cauzele civile şi urbariale în contra deciziilor pronunţate 
de instanţa a doua. El este al treilea for şi, în cauze penale, decide rezolvarea 
neînţelegerilor dintre judecătoriile subordonate şi plângerile sindicale. Dacă între 
Tribunalul Suprem şi judecătoriile din ţară nu se pot rezolva diferendele, monarhul 
va decide în această chestiune. Dacă survin conflicte de competenţă între autorităţile 
politice şi judiciare, decid împreună Tribunalul Suprem şi Cancelaria aulică. Când 
preşedintele lipseşte, este numit obligatoriu un substitut. Tribunalul emite decizii 
într-o instanţă (senat) din şase şase juzi şi un preşedinte. Se va elabora o lege 
specială privind întrebuinţarea celor trei limbi în comunicarea publică oficială. 
Actele vor purta antetul „Regalul tribunal suprem al Transilvaniei" şi vor fi 
semnate de preşedinte sau de substitutul său. Sentinţele se vor da ,,În numele 
Maiestăţii sale cezaro-regale apostolice, Marelui Principe al Transilvaniei şi comite 
al secuilor" şi în afara de semnăturile prevăzute anterior este necesară şi semnătura 
unui votant. Sigiliul Tribunalului Suprem va avea vulturul cezaro-regal cu însemnele 
Transilvaniei şi cu textul „Sigillum regii supremi Tribunalis Magni Principatus 
Transilvaniae", iar sfera de activitate a lui în cauze personale, disciplinare, organizare 
internă şi regulament se va decide pe calea ordonanţelor27 . 

Magistratul Ioan Alduleanu nutrea sentimente de respect faţă de baronul 
Reichenstein căruia îi mulţumeşte pentru promovarea binelui Marelui Principat al 
Transilvaniei şi pentru eforturile lui ca dezbaterile şi voturile legilor I, II şi alte 
proiecte benefice să poată fi adoptate. Tocmai datorită stimei şi respectului ce-l 
nutrea faţă de baron, Alduleanu a fost întotdeauna primul care a regretat că inima 
lui de român nu l-a lăsat să-şi părăsească naţiunea, a părtinit proiectele majorităţii 
româneşti din Dietă care nu întotdeauna se potriveau cu intenţiile şi propunerile 
guvernului. fntr-un fel, ca magistrat regretă că LJ1eta se pronunţă pentru ca sedwl 
Tribunalului Suprem că fie în Transilvania, nu la Viena, dar ca român nu s-a putut 
desprinde de opinia conaţionalilor săi, Alduleanu sperând că Reichenstein înţelege 
situaţia. În organizarea justiţiei, Alduleanu susţine ca forurile imperiale să numească 
magistraţii şi funcţionarii şi crede că şi împărţirea ţării în municipii şi submunicipii 
va fi acceptată de Dietă şi-l asigură pe baron că va acţiona ca opiniile celor cu care 
el intră în contact să fie în acord cu cele ale baronului, pe care-l aşteaptă să se 
întoarcă la Sibiu. Administratorul scaunului Odorhei raporta baronului Reichenstein 
care era atmosfera, situaţia şi raporturile de forţe în această unitate administrativă 
locală. Aici existau puţini intelectuali şi deci lipsea o interpretare locală a 

~
7 Doc. 249. Simion Retegan, Diera /8631/864, la cap. În/iinfarea Trih1111a/11/11i suprem al 

Transilmniei, p .161-182. 
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evenimentelor zilei. Succesul sau insuccesul alegerilor noi depind în continuare de 
dispoziţiile şi ordinele venite de la Pesta şi Cluj pe filierele de influenţă pe care i le 
face cunoscute. Până atunci, nimeni dintre secui n-a îndrăznit să se opună ordinelor 
ungureşti. Administratorul specifică faptul că clerul superior este, în totalitatea lui, 
de partea opoziţiei ungare, este parte integrantă a acesteia şi îşi exercită influenţa în 
spiritul ei, iar micii intelectuali n-au nicio şansă să se opună acestor influenţe. 
Proiectul de lege a lui Raţiu şi Laszl6ffy privind sicula hereditas şi Capeţiile are 
ecouri slabe în teritoriu din cauză că micii intelectuali aderă la comenzile opoziţiei 
ungare, nu se implică pentru a sprijini iniţiativele Dietei, iar ziarele opoziţiei susţin 
că Dieta nu este competentă să decidă nici în aceste chestiuni. Administratorul 
recunoaşte că nu este capabil să găsească oameni inteligenţi şi influenţi care să intre 
în Dietă, dar va face sondaje între proprietarii funciari şi câţiva funcţionari locali în 
acest sens28

. 

Peste conflictele inerente tumultului unei vieţi parlamentare determinate de 
interesele convergente în anumite direcţii şi probleme uneori, de cele divergente 
alteori, apărute şi manifestate între saşi şi români, între aceştia din urmă şi guvernul 
vienez, baronul Reichenstein apreciază că Dieta a rezolvat chestiuni mari de stat, 
chiar dacă importanţa acestora nu a fost înţeleasă de toţi. După ce s-au rezolvat, 
însă, toţi cred că posedă sau au în cap cele mai bune idei şi deputaţii nu mai au 
încredere unii în alţii. Baronul afirmă că mai ales deputaţii români arată aşa, nu 
înţeleg instituţiile şi bănuiesc mereu că se fac asalturi contra naţionalităţii lor. El 
afirmă că partida „extrem-naţională" a românilor s-a întărit datorită concesiilor 
făcute de Şaguna şi Şuluţiu, dar ea a primit o lovitură serioasă prin insistenţa 

guvernului ca sediul Tribunalului Suprem să fie la Viena, pe care au sprijinit-o saşii 
şi puţinii maghiari din Dietă. Aceasta discută despre administraţia locală de stat, 
justiţie, trimiterea deputaţilor în Reichsrath, care, după părerea lui Reichenstein, se 
va termina cu bine29

. 

Multă muncă şi numeroase eforturi au fost făcute ca din partea transleithană 
măcar deputaţii Marelui Principat al Transilvaniei să intre în Reichrathul central al 
Imperiului. Unii şi-au pus şi au investit anumite speranţe în forul legislativ central 
legate de micşorarea timpului de exercitare a serviciului militar, a impozitului 
perceput de la Marele Principat, a construirii unei căi ferate care să-l conecteze la 
restul Imperiului, s-a discutat despre sprijinirea oieritului transilvan şi s-au dezbătut 
aspecte legate de dezvoltarea şi modernizarea vieţii economice şi publice a ţării 30 . 
Însuşi monarhul se preocupă de modalitatea alegerii celor 26 de deputaţi 
transilvăneni în Reichsrath, stabilind ca aceştia să fie aleşi de către cele 8 
despărţăminte ale Dietei prevăzute în par. 270 de regulamentul ei provizoriu, şi anume 
despărţămintele I şi II, câte patru, III, IV, V, VI, VII, VIII câte trei membri fiecare. 
Dacă în anumite despărţăminte nu se întrunesc numărul de deputaţi prevăzuţi în 

'
8 Doc. 208, 21 O. 

'9 · Doc. 227. 
30 Dr. Ştefan Sorin Mureşanu (Bonn}, Teme economice şi comerciale ahordate de omul politic 

şi deputatul transifrănean George Bari/iii în Parlamentul de la Viena 1863 şi 1865, în Lucrările 
Simpo::.ionului lntema/ional de la C/11)-Napoca din 24 mai 2012, volum îngrijit de Nicolae Edroiu, 
Dumitru Suciu, Cluj-Napoca, 2012, p. 67--92. 
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par. 33 al regulamentului, în asemenea cazuri deputaţii să fie aleşi în plenul Dietei 
de majoritatea voturilor acelora care particip efectiv la vot3 1

• 

Nadasdy considera trimiterea deputaţilor la Viena o prioritate pentru 
Cancelarie şi guvern (la fel ca şi Reichenstein), recomandând să se respecte în 
alegerea celor 26 de deputaţi etniile şi confesiunile din Transilvania care trebuia ca 
cel târziu în octombrie 1863 să fie intraţi în Reichsrath. Fiind conştient că 

majoritatea ungaro-secuilor se ţine ca orbul de bâtă de boicot şi susţin că din 
moment ce în Dietă din 3 „naţiuni" sunt prezente şi lucrează doar două, hotărârile 
Dietei nu pot fi valide, Nadasdy acţionează ca printre cei 26 de deputaţi să fie 
prezenţi măcar o brumă sau o urmă de magnaţi unguri loialişti care să accepte acest 
lucru (în număr de trei). Însuşi principele Auersperg, preşedintele Camerei Reichsathului, 
i-a spus lui Nadasdy că îi aşteaptă cu nerăbdare pe deputaţii transilvăneni. Cancelarul îl 
informează imediat pe Reichenstein despre acest lucru şi afirmă că aşteaptă biletul 
imperial de numire în Camera Superioară pentru a participa la dezbaterile acesteia pe 
banca şuvernamentală, sperând că toate lucrurile se vor desfăşura bine şi în 
ordine3

•. 26 de deputaţi au intrat în două runde (iunie 1863 - februarie 1864; 
noiembrie 1864 - iulie I 865) în Reichsrath, unde s-au dezbătut chestiunile 
menţionate mai sus, dar, aşa cum au intrat, aşa au şi ieşit, odată cu căderea 
regimului Diplomei, Patentei şi a guvernului Raienr-Schmerling, ai cărui miniştri, înalţi 
funcţionari, au fost trimişi la odihnă (pensionaţi), la diferite ambasade, iar forurile 
legislative amânate sau abrogate pentru a face loc instituţiilor dualiste de stat şi legilor 
din 1848, fapte şi realităţi ce transformă în praf şi scrum legile I şi I I din 1863-1864. 

De fapt, încă din 1860, unii lideri tineri, dar surprinzător de clarvăzători şi de 
realişti pentru vârsta lor, nu s-au lăsat pătrunşi de veşnicia conflictelor austro
ungare (deşi am văzut că s-au manifestat destul de clar şi de deschis). Ei au intuit 
că Dinastia de Habsburg, de când e, a părtinit şi s-a bazat pe aristocraţie şi 

nobilime, că monarhul, ca şi părintele din Biblie, îl va primi în casa puterii pe 
nobilul ungur, ca pe un fiu rătăcitor, dar l-a iertat şi l-a rechemat să se bucure de 
moştenire. Alţi lideri au intuit că până există conflicte între monarh şi nobilii 
unguri, ncmaghiarii puteau spera la accesul la uncie drepturi politice, dar după 
acoperirea breşelor venea invariabil pericolul să le piardă33 . Regimul dualist - după 
cc încorporează Mareic Principat al Transilvaniei (Ardeal) în Ungaria Coroanei şi 

odată cu ci saşii şi românii devin cetăţeni ai naţiunii politice sau civile ungare 
unitară şi indivizibilă ca şi statul, recunoaşte pe calc parlamentară emanciparea şi 
libertatea bisericilor române de sub jurisdicţia primatului Ungariei de la Esztcrgom 
şi de sub jurisdicţia patriarhului sârb de la Karlowitz, ridicarea Blajului şi Sibiului la 
rangul de Arhiepiscopii şi Mitropolii egale în stat cu celelalte biserici, cu drepturile 
lor aferente potrivit canoanelor - acordă egalitatea juridică individuală tuturor cetăţenilor, 
libertatea asociativă pe plan cultural şi spiritual şi cea socială şi economică. 

Evoluţia situaţiei politice generale a fost de aşa natură încât şi alte proiecte de 
lege au avut soarta unor baloane de săpun ce au plutit câteva clipe în atmosferă, 
doar pentru a se sparge şi a dispărea definitiv în ceaţa trecutului. Printre acestea, s-a 

11 Doc. 120. 
~ Doc. 103,107,130,136. 
11 Vezi, pc larg, la Dumitru Suciu, Antecedentele ... 
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numărat şi proiectul privind rearondarea administrativă a Marelui Principat al 
Transilvaniei în municipii şi submunicipii, şi anume: Dcjul cu 150.000 locuitori şi 
4 submunicipii sau cercuri, Lăpuşul Unguresc, Dcjul, Gherla, Hidalmaş (Hida); 
Clujul cu 200.000 de locuitori, 5 municipii Huedin, Cluj, Mociu, Turda, oraşul 
reşedinţă Alba Iulia cu 232.000 locuitori, 7 submunicipii Câmpeni, Abrud, Aiud, 
Alba, Yizanca (Ocna Sibiului), Blaj, Maros-Ujwar (Uioara); Deva cu 193.000 
locuitori, 6 submunicipii Orăştie, Deva, Dobra, Hunedoara, Haţeg şi Puiul; Sibiul 
cu 278.000 locuitori şi enclavele Braşov cu 81.000 locuitori şi Bistriţa cu 48.000 cu 
submunicipiile Sebeş, Sălişte, Sibiu, Agnita, Rupea, Sighişoara şi Mediaş; Făgăraşul 
cu I 03.000 locuitori; Udvarheiul (Odorhei) cu 425.000 locuitori, submunicipiile: 
Haromszek, Csik, Udvarhei, Maros-Yasarhei (Târgu Mureş), fiecare cu cercurile 
lor; Reghinul cu 115.000 locuitori, submunicipiile Reghin, Giurgiu, St. Ioana 
(Yoievodeni), Ormeniş, Murăpş-Ludoşiul (Luduş); Năsăud cu 80.000 de locuitori. 
Mulţi deputaţi români au considerat că această arondare corespunde intereselor 
naţiunilor politice recunoscute în municipii, submunicipii, cercuri pe terenul 
administraţiei locale de stat, depăşindu-se astfel comitatele, scaunele din săsime şi 
~ecuime istorice rezervate secole de-a rândul privilegiaţilor unguri, saşi şi secui. 
Indeosebi Ioan, cavaler de Puşcariu, a apreciat acest proiect34

• 

Faţă de trecut, proiectul administrativ ar fi înregistrat un progres cert în caz 
de aplicare, dar se pare că în anumite localităţi au stârnit nemulţumiri, ceea ce înseamnă 
că era perfectibil. În volumul de faţă sunt incluse multe petiţii adresate Dietei, în 
care românii din anumite localităţi şi-au exprimat nemulţumirea că erau prea 
îndepărtaţi de sediile administrative şi juridice noi, că trebuiau să treacă două râuri 
până ajungeau la ele, că erau arondaţi la unităţi străine de neamul lor sau pur şi 
simplu din obişnuinţă doreau să ţină de vechile instituţii cu care s-au obişnuit şi 

cereau ca localităţile lor să fie înregistrate cu judecătorii şi submunicipii sau 
cercuri 35 pentru a nu-şi pierde timpul pe drumuri. Nu vom face referiri sau 
reconstituiri de acest gen ce pot fi unnărite, studiate şi comentate din volumul de 
faţă, dar ni se pare interesant pentru atmosfera timpului petiţia din Morăreni 
înaintată de 15 săteni în frunte cu judele. După părerea lor, proiectul regimului în 
ceea cc privea municipiile Sibiului şi Udvarhciului n-a avut atât în vedere 
facilitarea administraţiei, cât respectarea celor patru naţiuni (ungurii, saşii, secuii, 
românii). Dacă nu se puteau îmbina ambele scopuri, ar fi fost preferabil să se 
meargă pc uşurarea administraţiei, dar în niciun caz, n-ar fi trebuit să se opereze în 
Transilvania, o ţară mare săsească unde trăiau mai mulţi români şi unguri decât saşi 
şi nicio ţară secuiască şi mai marc care a înghiţit peste 90.000 de români. Dacă se 
aplică asemenea prevederi, se aruncă un nou măr de ceartă şi de ură perpetuă între 
naţiuni care ar pune piedici serioase în calea instituirii prosperităţii şi asigurării 

îmbunătăţirii destinului patriei şi al popoarelor ei. Românii din Morăreni afirmă că 
era de dorit să se instituie doar 4 municipii, câte naţiuni erau recunoscute şi nu mai 
multe municipii care să încurce lucrurile. Pe o asemenea bază, majoritatea română 

'
4 I. Puşcariu, Diserta/i1111e de.1pre 1inpăr/irea politică a Ardealului, Săbii, 1864, p. 54----{i0; discuţiile 

din Dictă la Akten, p. 270-285: despre Puşcariu. vezi Nicolae Josan, Ioan Puşcariu. 1824-19 I 2. Via/a 
şi ucti1•italea sa, Alba Iulia, 1997. 

"Doc. 205, 206, 207, 2 I 2, 22 I. 2 I 7, 226 şi altele. 
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nu s-ar fi încorporat la sas, la ungur sau viceversa, şi fiecare român ar ţine de 
municipiul său românesc, sasul de municipiul său săsesc, secuiul şi ungurul de 
municipiile lor naţionale. Doar o asemenea arondare este conformă scopului comun 
al mulţumirii egale al celor 4 naţiuni şi s-ar fi putut evita împărţirea administraţiei 
în insule şi favorizarea naţiunilor săseşti şi secuieşti în defavorarea naţiunilor 

maghiară şi română. Pentru ultimele două naţiuni, au rămas doar părţile care nu 
le-a convenit sasului şi secuiului să le încorporeze la municipiile lor. 

Morărenii constată disproporţia administrativă faţă de municipiile saşilor şi 
secuilor pe care o resping şi o regretă. Astfel au apărut anumite municipii, fără 
,,culoare naţională", unde nu s-au respectat elementele legate de uşurarea administraţiei, 
care măcar ele ar fi mulţumit populaţia. Asemenea greşeli se observă în comitatul 
Turdei, iar municipiul Reghinului în ce priveşte administraţia nu era nici cu o iotă 
mai bun decât Turda. Comuna Morăreni a fost administrată 100 de ani de Năsăud, 
12 ani a ţinut de Bistriţa şi din 1861 iarăşi de Năsăud. Dar în proiectul dieta!, 
„fără nicio cauză binecuvântată", comuna a fost luată de la Năsăud şi alipită 

municipiului Alba şi necorespunzător al Reghinului, unde morărenii nu speră în 
niciun bine. Ei, ca foşti grăniceri români, au stat ca un spin în ochii celorlalte 
naţiuni surori din patrie şi aşa cauzele lor la dregătoriile străine nu vor fi tratate 
după dreptate; morărenii fiind convinşi că vor fi trataţi după cum mamele vitrege 
îşi îngrijesc copiii. Legaţi de Năsăud, atâta vreme, românii morăreni şi-au format 
fonduri şcolare administrate de Năsăud, şcolile năsăudene populare posedă fonduri 
separate administrate de un comitet ales de foştii grăniceri cu sediul la Năsăud, plus 
un fond de burse pentru întregul regiment care trebuie să rămână intact şi 

indivizibil. Monarhul, cu mici excepţii, a acordat munţii verificaţi foştilor grăniceri 
în proprietate cumulativă controlată tot din Năsăud, fapt ce-i leagă pe morăreni şi 

mai tare de Năsăud, unde ei îşi trimit cel puţin de două ori pe an reprezentanţii la 
şedinţele comitetului care decide în problema tuturor fondurilor grănicereşti. În 
aceste condiţii, un patriot bun „curat la inimă" nu poate să nu recunoască faptul că 
doar un inamic al propăşirii culturii poporului român, un iubitor de ură şi vrajbă 
între fraţi, care nu vrea ca şi românul să aibă şcoli, ar dori ca Morărcnii şi Ruşii 
Munţi să se rupă de Năsăud şi să se încorporeze la un municipiu fără viitor şi fără 
un sediu central de doamne-ajută. Dicta este rugată să lase comuna Morărcni la 
locul cc i se cuvine şi i se potriveşte. şi anume la Năsăud. mai ales că au apărut 
agitatori care oferă băuturi cu scopul de a seduce pe unii locuitori mai slabi şi mai 
ncpriccpători să se declare mulţumiţi cu municipiul Reghinului 36

. În volum se 
poate constata că era de mare lipsă ca în ceea ce priveşte administraţia să se 
elaboreze neapărat o lege comunală echitabilă şi echilibrată, fapt cc demonstrează 
că proiectul Dietei era pasibil încă de multe revizuiri şi completări. 

În tomul nostru sunt cuprinse numeroase alte aspecte legate de activitatea 
Dietei (validarea sau invalidarea unor mandate, regulamente, organizare interioară, 
alegerile preşedintelui, vicepreşedinţilor, a comitetelor de specialitate, probleme ale 
transporturilor, economice, pretenţii ale unor opiduri îndreptăţite de a primi dreptul 
de a-şi trimite câte un deputat propriu în dietă (Siajul, Năsăudul) cu argumentele 
lor, reglementarea serviciului militar, a impozitelor şi multe altele care dezvăluie 

16 Doc. 214. 
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spectrul problemelor de bază cu care se confrunta Transilvania în aceşti ani). N-au 
lipsit nici propunerile relative la cazarea şi diurnele deputaţilor. În 1863 se plăteau 
pe lună în Sibiu 40-50 florini, dar chiria se dădea doar pe un an întreg, iar în 1864 -
spunea poate cu o uşoară exagerare Puşcariu - mulţi deputaţi „umblau pe uliţă". Oficiul 
de cvartire este invadat de cereri ale deputaţilor, care i-a îndreptat la Judecătorie, ceea 
ce era un lucru trist şi rară precedent în viaţa Dietelor Marelui Principat al 
Transilvaniei, deoarece înainte de 1848 autorităţile se îngrijeau ca deputaţii să aibă 
cvartirul gata pregătit când veneau la diete. Scumpetea chiriilor era dublată de 
traiul vieţii umflat de comercianţii şi industriaşii rară conştiinţă ce profită de 
situaţie la care trebuie adăugate şi cheltuielile de drum. S-a ajuns la situaţia de 
excepţie ca viaţa la Sibiu să fie mai scumpă decât la Viena. In Transilvania au 
existat înainte diurne zilnice de 5 florini şi 20 creiţari şi 420 florini pentru cvartir pe 
un an. Puşcariu cere ca regimul să trateze deputaţii după normele regulamentului militar 
de încartiruire, şi anume 400 florini de sesiune pentru cvartir, un florin indemnizaţie 
pentru fiecare milă parcursă care să fie achitată şi pe anul 1864 şi pe I 86337

. 

Din volumul de faţă nu lipsesc nici mostre documentare de epocă referitoare 
la unele aspecte legate de viaţa şi frământările românilor din părţile vestice administrate 
în Ungaria Coroanei, ca, de pildă, procesul de românizare a administraţiei comitatului 
Zarand, pe care-l forţau românii spre nemulţumirea autorităţilor ungureşti; acestea
şi pregăteau măsurile de prevenire şi punitive pe care le socoteau necesare. Cât 
despre legile I şi II, românii din Banat, Crişana, Maramureş, Partium au râs cu un 
ochi pentru fraţii ardeleni care au primit drept „de cetate" pe cale parlamentară şi 
au plâns cu celălalt pentru cei care au fost lăsaţi afară şi încercau să se descurce 
după posibilităţi în unităţile administrative şi juridice, în care trăiau separaţi de ceilalţi, 
în urma eşecului proiectului politic al Marelui Ducat al tuturor românilor din Monarhie. 

După dizolvarea Dietei de la Sibiu şi convocarea dietei de la Cluj, pe care 
Ioan Antonelli 3

~ a numit-o o satiră rară exemplu în viaţa parlamentară a popoarelor 
europene, spiritele românilor ardeleni se agită, mulţi prevăd că în noile combinaţii 
politice legile I şi II nu vor supravieţui în timp ce unii, destul de puţini, speră că 
ungurii, care se ridicau ca uleiul deasupra apei, le vor recunoaşte totuşi şi chiar prin 
uniunea Transilvaniei cu Ungaria se vor extinde automat şi asupra fraţilor din 
Banat, Crişana, Maramureş, Partium. Aceştia din urmă, care se vor dovedi de-a 
dreptul naivi, credeau că politicienii unguri au învăţat din experienţa trecutului şi a 
cruntelor Ră7hoaie Naţionale din 1848-1849. că vor recunoaşte naţiunea română ca 
naţiune politică egal-îndreptăţită cu cca maghiară în stat, într-un sistem de federalizare 
politică, ceea ce ungurii au refuzat să recunoască în 1848-1867. Românii, mai realişti, 
vedeau lucrurile aşa cum evoluau şi se desraşurau, fiind conştienţi că legile 
electorale ungureşti croiau dintr-o minoritate etnică o majoritate parlamentară 
maghiară (iată satira lui Antonelli) care va avea un singur ţel: revitalizarea 
sistemului statal din martie - septembrie 1848, cu libertate ungară şi supunerea 
românilor şi slovacilor, integrarea lor în Ungaria Coroanei39

. 

37 Ziarul Dietei, partea I, p. 599. 
JX Despre Ioan Antonclli, vezi George Bari( şi contemporanii săi. voi. 111, Core.1pondenţă primită de 

la Nicolae Maniu. Grigore Mihali. Ioan Fekete-Neg111ţi11. Ioan An tone/li. fosil Many şi Ioan R11s11, ediţie 
de Ştefan Pascu, Iosif Pcrvain, Ioan Chindriş, Dumitru Suciu, Mircea Popa şi Gelu Neamţu, 

coordonatori: Ştefan Pascu şi Iosif Pcrvain, Bucureşti, Documente literare, 1976, p 212-288. 
39 Pe larg la Dumitru Suciu, Antecedentele ... 
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Ultimul document din tomul nostru demonstrează elocvent cum se simţeau 
sufleteşte românii ardeleni ce ţineau la programul naţional abia oficializat şi 

recunoscut de vechiul regim. Într-o proclamaţie se afirma că pe capul românilor au 
căzut timpuri grele, dar se speră că aşa cum Dumnezeul strămoşilor i-a apărat de-a 
lungul multor veacuri de robie amară, de asuprire inumană şi i-a conservat întregi 
şi „nestinşi", nu-i va lăsa nici acum să cadă în faţa unui neam ce s-a dovedit a fi 
răuvoitor şi neprieten cu neamul românesc. Dar pe baza proverbului „Ajută-te dacă 
vrei să te ajute Dumnezeu", românii trebuie să se mişte, să reziste şi să acţioneze 
după puterile lor pentru a-şi menţine drepturile. În concepţia lor, Transilvania, 
patria pe care au apărat-o strămoşii în I 848-1849 şi pentru care şi-au vărsat 

sângele a fost scoasă la vânzare pe masa Dietei din Cluj exact ca în 1848. Din acest 
motiv, românii ca patrie se află pe marginea pieririi pentru vecie prin Dieta de la 
Cluj care bate la uşa acestui pericol. Ungurii vor topirea Ardealului în Ungaria, ca 
românii ardeleni să nu mai aibă ţară şi să nu mai fie un popor ce nu atârnă de 
străini. Românii să-şi aducă aminte că în 1848 auzind de uniunea Ardealului cu 
Ungaria au alergat pe Câmpia Libertăţii de la Blaj şi au înţeles ce trebuie făcut şi 
cum să reziste în faţa pericolului. Nici acum românii nu pot sta pasivi până le 
ajunge apa la gură şi cuţitul la gât. Dacă se comportă aşa, românii ar dovedi că nu 
sunt demni de a mai trăi şi ar arunca pe popor o ruşine greu de spălat de pe faţa lui. 
Din momentul în care cei doi mitropoliţi români nu au convocat o adunare 
naţională, românii înşişi, fără mitropoliţi, trebuie să acţioneze, să se adune şi să 

dovedească faptul că poporul poate acţiona singur. Dacă nici până la sfârşitul lunii 
octombrie 1865 mitropoliţii nu vor convoca adunarea, românii să trimită la Blaj pe 
20 octombrie/I noiembrie doi oameni din fiecare sat (preotul, judele sau un bătrân), 
unde să se înţeleagă ce trebuie făcut pentru apărarea patriei, a vieţii şi onoarei 
naţiunii. Dacă românii cred în Dumnezeu, în puterile lor şi sunt însufleţiţi, se vor 
mântui la Blaj unde vor striga a doua oară „Christos a înviat", care în cheia 
proclamaţiei însemna „libertatea a înviat". Proclamaţia trebuia răspândită cu iuţeala 
fulgerului în tot Ardealut40

. 

Este notabil că românii considerau Transilvania, şi în 1848 şi acum, ca patria lor, în 
timp cc ungurii o văzuseră ca un fel de „Kisma6,yarorszăg" înainte de I 848 şi partea de 
răsărit a Ungariei Mari în 1848-1849, hărăzindu-i aceeaşi soartă în 1865-1867. În epocă 
asistăm de fapt la o luptă esenţială între conceptele de patrie ale cuceritorilor unguri şi ale: 
cuceriţilor români, care fiind majoritari, vor Ardealul ca patrie română în jurul căreia să: 
se concentreze Banatul, Crişana, Maramureş, Partium şi Bucovina într-un Mare Ducat;· 
iar dacă acesta era un obiectiv de neatins, măcar Marele Principat al Transilvaniei 
(Arealul) să constituie o „Kisromănorszăg", lucru imposibil în acele condiţii politice.· 
Doar viitorul va putea tăia, dar altfel prin destrămarea vechilor regate şi imperii, nodul 1 

gordian în această problemă fundamentală ce frământa Europa Centrală şi de Est. 

40 Doc. 289 
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LISTA ABREVIERILOR 

ARHIVE 

Arh. Mitrop. Sibiu, Fond ... = Arhiva Mitropoliei Ortodoxe Sibiu, Fond ... 
HHStA - Osterreichisches Staatsarchiv, Haus-, Hof- und Staatsarchiv 
MNL-OL - Magyar Nemzeti Leveltar, Orszagos Leveltar, Fond Dieta/ia. 
S.J.A.A.N., Fond ... ,= Serviciul Judeţean Alba al Arhivelor Naţionale, Fond ... 
S.J.B.N.A.N., Fond ... , = Serviciul Judeţean Bistriţa-Năsăud al Arhivelor 

Naţionale, Fond ... 
S.J.B.A.N., Fond ... = Serviciul Judeţean Braşov al Arhivelor Naţionale, Fond ... 
S.J.Cj.A.N., Fond ... = Serviciul Judeţean Cluj al Arhivelor Naţionale, Fond .. . 
S.J.S.A.N., Fond ... ,= Serviciul Judeţean Sibiu al Arhivelor Naţionale, Fond .. . 

CĂRŢI 

Akten ... , = Acten und Verhandlungen des Siebenburg: 1863//864 landtages, 
Hermannstadt, fără an; 

Mişcarea naţională ... , = Mişcarea naţională a românilor din Transilvania Între 
/849-1918. Documente, voi. VI (25 septembrie 1862 - 13 iulie 1863), 
coordonator Dumitru Suciu, autori: Simion Retegan, Madly Lorand, 
Mirela Popa Andrei, Daniela Detcşan, Editura Academici Române, 
Bucureşti, 2011. 

Retegan Simion, Conştiinţă ... ,= Simion Retegan, Conştiinţă şi acţiune naţională în 
satul românesc din Transilvania la mijlocul secolului al XIX-iea (I 860-
1867), Edi turn Dacia, Cluj-Napoca, I 983. 

Protocolul Dietei ardelene ... ,= Jegyzok6nyve az 1863-ik evi Sz. Jakab ho 1-jere 
Nagy-Szeben szabad kiralyi varosaba legfelsobbleg egybehivott erdelyi 
orszaggyiilesnekl Protoko/1 des auf den I. Juli 1863 in die kănigliche 
Freistadt Hermannstadt Allerhăchst einberufenen siebenbiirgischen 
landtages/ Protocolul Dietei ardelene conchiamate de înălţatul 

Împărat pe I Julie I 863 în regeasca liberă cetate Sibiul 
Ziarul Dietei ... , = Az 1863 ev Julius I-re Nagy-Szebenbe leg[ egybehivott erdelyi 

orszaggyz'iles. Gyorsiroi nap/oja I Stenographischer Tages-Bericht des 
au/ den I. Juli 1863 nach Hermannstadt a. h. einberufenen 
siebenbiirgischen landtages I Diuariu stenograficu alu dietei 
transilvane la Sibiiu pre I }uliu 1863 prin respcriptu prea innaltu, 
Sibiu, 1863-1864. 
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a. 
a. g. 
a.h., allerh. 
a.; a.c.; a.tr. 
a.; ap.; apost 
ad. 
adm. 

B., Br. 
bes. 

c.; cr. 
c.r.; ces. reg. 
c.n. 
corn. 
cott. 
cs. 

d. d. 
d.; d-n.; dd. DD. 
d. J. 
d.M. 
doc. 
D. V.s; D.c.s. 
Deto.; dto. 

cin. 
crd. 
ep.; cp-esc.; cppul 

f.; fl. 
f. e. 
F.M.L. 
f. nr. 
fr. 
Freih. 

G.,Gf. 
g.c.; gr.c.; gr. cath. 
gr.; or. 

XXXII 

ABREVIERI EXISTENTE 

= arhiepiscop 
= allergnadigst 
= allerhochst 
= anul; anul curent; anul trecut 
= apostolic(ă), apostolisch 
= adică 
= administrator 

= baro, Baron 
= beserică, beseric(ească) 

= creiţari 
= cesaro-regesc(ească) 
= curs nou 
= comună, comunal(ă) 
= comitat, comitatens(ă) 
= csaszari 

=dedato 
= domnul, domnii 
= dieses Jahr/dieses Jahres 
= dieses Monates 
= docent, docinte 
= datul vezi sus; datul ca supra 
=dedato 

= elnoki 
= crdclyi 
= cpiscop(ul), episcopesc 

= florini(i) 
= foly6 ev 
= Feld Marschall Leutnant 
= fără număr 
= frăţia 
= Freiherr (baron) 

= grof 
= greco-catolic(ă)(i) 
= greco-oriental(ă)(i) 
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H. 

id., idcigl. 
inel. 

J. 

k. k. 
k., kon., konigl. 
kais. 
kir., k. 

I. 
l.c.; l.t. 
I. J. 

Î.; în.în.v. 
înv. 

m. 

m.c. 
m.on. 
m.p. 

n.; nr.; nn. 

Nmlgu. 

Ord. 
On.; onor. 

oest., ocsterr./ost., ostcrr. 
6. w. 
p. pp. 
par.; par. loc. 
pr.; prot.; prtp. 
Praes. 

R. fl. 
rcg. 
r-mul 
resp. 
r., rom. 

= Hcrr 

= ideiglenes 
= inclitul 

= Jahr 

= kaiserlich-koniglich 
= koniglich 
= kaiserlich 
= kiralyi 

= lui (la nume); lăudatul 
= luna curentă, luna trecută 
= laufendes Jahr 

= înălţime; înălţimea voastră 
= învăţător 

= măritul 
= monedă convenţională 
= mult onorat(ului) 
= manu propna 

= număr; numeri 
= Nagymclt6sagu 

= Ordinariat 
= onorat(ul) 

= 6stcrrcichisch 
= ostcrrcichische Wăhrung 
= părinte, părinţi 
= paroch, paroch local 
= protopop, protopopesc, protopopiat 
= Prăsident, Prăsidial 

= florini renani 
= regeasc(ă) 
= revcrendissimul 
= rcspectiv(ă) 
= român(ă), român(cască) 
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s.; sf. 
s.; st.n. 
s-s1me. 
Se., Sr. 
sieb., siebenb. 
sk. 
St.V. 

sz. 
sz. a. 

şei.; şcol. 

ş.a. 

t. C., torv. C. 

top. 
tr. 
Tr-nia; trans. 

u. 
u. 
udv. 
ung. 
urb. 

V. 

V. 

v.; ven. 
v.a.; val. austr. 
vi. 

L., ZI. 

§. 

XXXIV 

= sfânt(ă) 
= stil nou 
= sacratissime 
= seme, semer 
= siebenbiirgisch 
= sajat kezii 
= stil vechi 
= szam 
= szam alatt 

= şcoală, şcolar(ă)(i) 
= şi altele 

= torvenycikk 
= topografic 
= tract, tractual 
= Transilvania, transilvan(ă) 

= unit(ă) 
=und 
= udvari 
= ungarisch 
= urbarial(ă) 

= vice 
= von 
= venerat 
= valută austriacă 
= valută 

- L:ahl 

= Paragraph 
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LISTA REGESTELOR 

l. Viena, 15 iunie 1863. Mesajul lui Francisc Iosif I la deschiderea Dietei 
din 16 iulie 1863; de la venirea pe tron în 2 decembrie 1848, împăratul a rezolvat 
multe şi grele probleme pentru un viitor frumos şi îmbucurător al imperiului; 
acceptă convocarea unei diete la Sibiu în data de I iulie, organizată pe baza unui 
regulament provizoriu; dieta unna să legifereze o serie de 11 legi: recunoaşterea 
politică a naţiunii române şi a confesiunilor ei, recunoaşterea limbii române ca 
limbă oficială alături de gennană şi maghiară, alegerea deputaţilor în senatul 
imperial, reorganizarea administrativă a ţării, reglementarea justiţiei şi administraţiei 

publice, modificarea patentei urbariale din 21 iunie 1854, introducerea cărţilor 
funciare, înfiinţarea unei bănci ipotecare. 

2. Blaj, 15 iunie 1863. Circular al mitropolitului greco-catolic Alexandru 
Sterca Şuluţiu; îndeamnă pe toţi locuitorii români plătitori ai censului de 8 florini 
să participe la alegerile pentru dietă şi să voteze pentru a fi reprezentaţi în forul 
legislativ. Notarii străini vor să-i înşele pe alegătorii români îndreptăţiţi să meargă 
la vot, dar alegătorii nu trebuie să dea curs acestor amăgiri duşmănoase şi să aleagă 
spre binele lor şi al naţiunii. Reaminteşte datoria naţională a fiecărui paroh de a-i 
lumina şi deştepta pe credincioşi în exercitarea votului; dacă românii vor rămâne acasă 
şi nu vor vota, sau vor da votul altora, atunci naţiunea română va regresa pe secole. 

3. Viena, 17 iunie 1863. Raport al Ministerului de Externe pe baza unui 
raport al consulatului din Bucureşti, care conţine o scrisoare a lui Pulszky care 
relatează călătoria emisarului Tilrr în Principate, care este totodată suspectat că ar 
deservi interese ruseşti; scrisoarea mai menţionează că nobilimea acordă alegerilor 
dietale o importanţă decisivă, dorind ca prin Dietă să reuşească să impună 

instituţiile maghiare în faţa Vienei, dar şi că guvernul încearcă obţinerea 
majorităţii; dacă nu ajung deputaţii transilvăneni la Viena, Schmerling va cădea, iar 
Patenta din februarie va trebui modificată, acest fapt acordând puteri sporite lui 
Ferenc Deak. Toate acestea vor duce, în cele din urmă, la reconstituirea 
continuităţii de drept, în caz contrar, emigraţiei îi rămâne revoluţia ca singura cale 
posibilă, anumite demersuri fiind făcute deja, inclusiv prin exercitarea influenţei 
asupra românilor transilvăneni. 

4. Pesta. 17 iunie 1863. Raport al comandantului poliţiei din Pesta, Worafka, 
privind unele afinnaţii legate de Transilvania din partea unei personalităţi influente; 
acesta a afinnat că partida maghiară va zădărnici încercările românilor şi saşilor de 
a trimite deputaţi la Viena; de asemenea, se va provoca o dilemă în dezbaterea 
egalei îndreptăţiri; ilustrează potenţialele avantaje şi dezavantaje ale situaţiei 

majorităţii şi minorităţii în secuime şi Pământul Crăiesc, în care trebuie obţinut 
sprijinul românilor pentru demersurile maghiarilor folosind pârghia chestiunii 
săseşti, sau, în acest context, se poate întâmpla ca saşii să se solidarizeze cu 
maghiarii. 
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5. [Sibiu, 17 iunie l 863]. Protocol al comitetului central pentru alegerea 
deputaţilor la dietă din cercurile Sălişte şi Tălmaciu; după ratificarea procesului 
verbal al şedinţei precedente, preşedintele informează că a trimis listele de alegători 
în fiecare comună pentru publicare; s-a înregistrat absenţa lui Dumitru Borcea, 
înlocuit cu Dumitru Răcuţiu. După definitivarea listelor de alegători, s-a discutat 
despre ştergerea de pe listă a notarului Dumitru Marcu pentru comuna Sibiel. La 
final s-a definitivat lista de alegători pentru cercul Tălmaciu. 

6. Braşov, 18 iunie 1863. Telegramă secretă trimisă din Braşov către Viena; 
se aminteşte de numirea unui nou cabinet în Ţara Românească condus de George 
Cantacuzino, precum şi de apelul lui Tiirr către românii transilvăneni pe care-i 
avertizează de pericolele trimiterii de deputaţi în Senatul Imperial. 

7. Viena, 19 iunie 1863. Consemnare a deputaţilor regalişti chemaţi prin 
rezoluţie imperială să ia parte la Dietă. Este vorba despre 23 de persoane: Ioan 
Alexi, Nicolae Bânfi, George Bariţiu, George Beldi, George Pavel Binder, Samuil 
Bodola, Iosif Bruckenthal, Alexandru Dobra, Francisc Haller, Ludovic Haynald, 
Mihai Herbert, Ioan Kriza, Gavril Munteanu, Ioan Popasu, Ludovic Rosenfeld, 
Andrei Şaguna, Alesiu Simon, Alexandru Sterca Şuluţiu, Samuel Teleki, Daniel 
Teutsch, Francisc Toldolagi, Francisc Iosif şi Pavel Vasici. 

8. Răşinari, 26 iunie l 863. Proces verbal încheiat în opidul Răşinari cu 
prilejul alegerilor de deputat pentru Dietă; şedinţa prezidată de Iacob Ciucian s-a 
deschis în prezenţa unui număr mare de alegători, prin cuvântul lui Visarion 
Roman. Sunt consemnate etapele şedinţei electorale (se citeşte ordinul gubemial de 
trimitere a unui deputat la Sibiu, se explică Regulamentul provizoriu de Dietă, se 
prezintă protocoalele comisiei centrale de alegere, se dă cuvântul celor care au de 
făcut observaţii). La final apare numărul alegătorilor (72), numele celor votaţi 
(Servian Popovici cu 68 voturi, Ioan Pinciu cu 3 voturi şi Ioan Brate cu I vot) şi 
deputatul câştigător, Servian Popovici. 

9. Braşov, l iulie 1863. Judele Friedrich Bomches către prezidiul Gubemiului 
Transilvaniei referitor la plângerea unor alegători români din Săcele; ilustrează 

modul în care a fost organizat comitetul pentru alegerea deputaţilor dietali, 
alegerile având loc pc 26 iunie. în confonnitate cu legislatia dietală provi70rie. 
Menţionează că, a fost ales echitabil comitetul electoral prin adunarea districtuală, 
în care sunt reprezentaţi puţini români; de aceea ilustrează ponderea acestora în 
funcţie de cens, alcătuind majoritatea în patru din 23 de aşezări. De aceea, 
plângerea nu are obiect fiindcă chiar s-a încercat alegerea a câte unui reprezentant 
al românilor în comitetele electorale ale aşezărilor; anexează tabelele cu cuantumul 
censului şi menţionează numărul mic de nemulţumiri per total, subliniind 
inoportunitatea reclamaţiei de faţă care a fost înaintată tardiv, menţionând că şi 

dacă s-ar da curs acesteia, alegătorii români ar putea obţine o majoritate doar în 
Săcele. Se menţionează şi faptul că aceste acte au fost remise preşedintelui Dietei, 
consilierului Gustav Groisz. 

10. Satu/ung, 4 iulie 1863. Protest al românilor din cercul de alegere Satulung 
către Gubemiul din Cluj; solicită anularea comisiei de alegere şi a tuturor lucrărilor 
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ei. Deşi roman11 reprezintă maJontatea locuitorilor din districtul Braşov, în 
comitetul central, din 17 membrii, 12 au fost saşi, patru maghiari şi abia unul 
român. Neregulile comise împotriva românilor, în contradicţie cu prevederile 
legilor, se succcdă de la o comisie la alta; ungurii n-au trecut pe lista alegătorilor pe 
unii români îndreptăţiţi să aleagă, în schimb au introdus pe unguri de-ai lor, care 
legal nu aveau acest drept; s-au acceptat pe liste persoane vinovate de vătămare 
corporală, furt, crimă; în unele comune, listele nu s-au făcut publice, în altele, 
notarii maghiari le-au insuflat românilor cu totul alte idei. Deoarece lucrările s-au 
desfăşurat în spiritul părtinirii naţionale se solicită fonnarea unei noi comisii în 
care să se revizuiască toată activitatea desfăşurată. 

11. Pesta, 6 iulie /863. Raport al comandantului poliţiei din Pesta, Woratka, 
către superiorii săi, în care descrie zvonul conform căruia avocatul Emanuil Gojdu 
ar fi posibil să fie desemnat guvernator al Transilvaniei şi care ar putea aduce un 
echilibru între maghiari şi români; de asemenea, episcopul Papp-Szilagyi a trecut 
prin Pesta şi a afirmat că dintre români vor fi aleşi în Dietă numai persoane de 
caracter şi că se vor trimite deputaţi în Senatul Imperial. 

12. Viena, 7 iulie 1863. Înregistrarea şi enumerarea deputaţilor regalişti chemaţi de 
împărat să-şi aducă contribuţia la dietă, pe baza articolului I, litera B din 
Regulamentul provizoriu de Dietă. Aceştia sunt: Ioan Constantin, George Domşa, 
Petru Man, Zenovie Pop, Macedon Pop dintre români, Iosif Filtsch, Albert Gerlitzi, 
Gustav Groisz, Francisc Salmen, Friederik Schneider, Josef Wăchter, Iosif A. 
Zimmermann dintre saşi, Antonie Lasloffy, Nemes Janos, Nemes Janos de Hidveg, 
Torotzkay Mikl6s de Szent Gyorgy, Ştefan Ugron de Abrahamlava. 

13. [A/ha-Julia, 8 iulie 1863}. Scrisoare deschisă adresată de Axente Sever 
către deputaţii Dietei Marelui Principat Transilvania; protestează împotriva 
invalidării ilegale a mandatului său de deputat, câştigat cu 676 de voturi contra 564 
voturi primite de baronul Kcmeny Istvan. Descrie pc larg cum a ajuns să fie pus 
sub cercetare criminală pentru conturbarea religiei. ,,Culpa" consta în executarea 
unui inventar cu bunurile mobile ale bisericii situate în cartierul Lipoveni din Alba
Iulia. Considera că acuzaţia care i-a fost adusă de protopopul August Pap 
reprezenta „un misticism fără cap şi socoteală, o răutate diavolească", inacceptabilă 
mai ales pentru un pretendent la func\ia de deputat. 

14. Năsăud, 11 iulie 1863. Protocol al şedinţei desfăşurate la Năsăud, în unna 
căreia s-a ales Ioan Florian ca deputat pentru Dieta Transilvaniei. Lucrările s-au 
desfăşurat sub preşedenţia căpitanului suprem al districtului, Alexandru Bohăţel, în 
prezenţa membrilor comitetului central şi ai comisiei de alegere. Pe ordinea de zi s
au dezbătut actele de alegere a deputatului, conform Regulamentului provizoriu. La 
final, lui Ioan Florian i s-a înmânat certificatul de alegere în funcţia de deputat. 

15. Aiud, 11 iulie 1863. Comitele suprem, Pogany Gyorgy, către prezidiul 
Gubemiului, care menţionează că în circumscripţia a treia a fost ales consilierul 
şcolar Ion Mazer, iar în circumscripţia I s-a constatat nevaliditatea voturilor 
acordate lui Axente Sever, majoritatea acestora fiind câştigată de baronul Kemeny 
Istvan. 
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16. Viena, 13 iulie 1863. Protocol al Conferinţei de Miniştri privind proiectul 
de lege pentru egala îndreptăţire a naţiunii române şi a confesiunilor sale, şi 

folosirea celor trei limbi oficiale; cancelarul aulic Rcichcnstcin remarcă faptul că 
egala îndreptăţire a fost deja exprimată în Diplomă şi Patentă, acum trebuie doar 
legiferată şi de către Dietă, unnând ca şi confesiunile să capete mai multe libertate; 
în sensul principiilor enunţate, nu va mai fi posibil niciun privilegiu pe baza 
apartenenţei la o naţionalitate, iar simbolistica naţiunii române va trebui să fie 
preluată în stema ţării; au fost discutate detalii de fonnă a proiectului de lege, 
privind titlurile împăratului, a cancelarului aulic şi denumirea Bisericii ortodoxe; 
discuţii privind fonna şi tenninologia au avut loc şi în cazul proiectului de lege 
privind limbile oficiale; la aserţiunea cancelarului aulic ungar, că egala îndreptăţire 
ar favoriza elementele lipsite de proprietate şi educaţie, contele Nadasdy a replicat 
că este vorba de egala îndreptăţire, care înseamnă şi sfârşitul privilegiilor de stare. 

17. Cluj, 14 iulie 1863. Guberniul Regal al Marelui Principat al Transilvaniei 
prin Nemes şi Schreiber către Ziillich Istvan, locţiitorul comitelui suprem al comitatului 
Turzii; îl anunţă că Guberniul nu se poate pronunţa asupra ilegalităţii alegerii ca 
deputat dictai a lui Matei Nicola, aflat sub unnărire judiciară; valabilitatea sau 
nevalabilitatea alegerii este de competenţa Dietei. 

18. Sibiu, 15 iulie 1863. Raportul comandantului poliţiei din Sibiu, Rudolf 
Neidhart, către ministrul poliţiei, Mecseiy, privitor la evenimentele premergătoare 
deschiderii Dietei; au avut loc slujbe în bisericile oraşului, la care au participat 
personalităţile politice; în sala Dietei a fost citit rescriptul privind numirea lui 
Crenncville, primit cu urale de participanţi; Groisz a ţinut un scurt discurs, au fost 
ocupate funcţiile de stenograf, secretar, fiind depuse jurămintele în limba maternă a 
fiecărui deputat; pe galeriile sălii erau prezenţi ofiţeri şi alţi militari alături de 
comandantul Montenuovo şi de public; la această fază deputaţii maghiari nu au mai 
participat, şi unii saşi nu au apărut acum; de asemenea, printre personalităţi din 
străinătate au fost prezenţi Kalman Tisza, Gyula Andrassy alături de câţiva 

corespondenţi de presă. 

19. Aiud, 16 iulie 1863. Comitele suprem al comitatului Alba de Jos, Pogany 
Gyorgy şi notarul Gyujt6 Lajos către prezidiul Gubcrniului Marelui Principat al 
rransilvanil:i; anunţa ca din cei t> deputaţi dictali ai cu111i1aiului, doar pcmru patru 
s-au definitivat actele de alegere; era necesar să se aştepte clarificarea dreptului de 
alegere pentru Iosif Şuluţiu şi Iosif Hodoş. 

20. Viena, 17 iulie 1863. Raport al poliţiei secrete către cancelarul aulic 
Nadasdy, care consemnează că partida maghiară din Transilvania se teme de o 
ridicare a românilor sub instigarea comiţilor supremi aleşi din rândurile acestora, şi 
că în zona Baznei un anume Puşcariu cutrcieră satele îndemnând locuitorii la 
fidelitate faţă de guvern, făcând şi unele promisiuni acestora. 

21. Aiud, 17 iulie I 863. Comitetul Electoral Central din Aiud către Gubcmiul 
Regal; consideră ilegală alegerea vicecomitelui Zarandului Iosif Hodoş în circumscripţia 
electorală nr. 4 din comitatul Alba de Jos; comuna Roşia Montană a susţinut în 
mod greşit că Iosif Hodoş a plătit impozitul circumscripţiei fiscale regale din 
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Abrud, după cum a afinnat şi a înştiinţat şi forul în cauză; Iosif Hodoş ar fi putut fi 
ales doar în circumscripţia electorală unde îşi are domiciliul pennanent; Comitetul 
întreabă Gubemiul dacă poate emite în această situaţie certificatul de alegător 
pentru Iosif Hodoş sau să dispună organizarea de noi alegeri de deputat în circumscripţie. 

22. Sihiu, 18 iulie 1863. Protocol în care se consemnează alegerile de deputaţi 
desfăşurate în secţiunea a 6-a, sub conducerea canonicului Timotei Cipariu. Cei 
aleşi, care îndeplineau condiţiile cerute de lege, erau următorii: Ilie Vlasa, Ioan 
Tulbaşiu, Ioan Fekete Negruţiu, Leontin Pop, br. Iosif Bedeus, dr. Eugeniu de 
Trauschenfels, Ioachim Mureşan şi Frideric Haupt. Pentru fiecare, se menţionează 
numărul de voturi primite din totalul voturilor exprimate. 

23. Sihiu, 19 iulie 1863. Dieta Marelui Principat al Transilvaniei prin Groisz 
şi Miske către Comisia Centrală Electorală a comitatului Alba de Jos; Gubemiul 
Regal nu este competent să decidă dacă alegerea lui Iosif Hodoş ca deputat dieta) în 
circumscripţia electorală nr. 4 din comitatul Alba de Jos este legală sau nu; numai 
Dieta este în drept să decidă dacă emite certificatul de ales pentru Iosif Hodoş sau 
nu îl emite. 

24. Sihiu, 19 iulie 1863. Raport despre alegerile membrilor din despărţă
mântul al 5-lea. Au fost desemnaţi opt deputaţi: Mihail Orbonaş, Iosif Gali, Johann 
Schwarz, Anton Szacsali, Andrei Şaguna, Ladislau Vasile Popp, Pavel Dunca şi 

Iosif Şuluţiu. Comisia propune forului legislativ să recunoască şi să declare drept 
valide aceste alegeri. 

25. Sibiu, 20 iulie 1863. Raport anonim (cel mai probabil al unui deputat 
român) despre echilibrul forţelor politice; maghiarii au încercat să câştige o parte 
dintre saşi şi români; sunt ilustrate demersurile acestora în acest sens, dar după 
citirea cuvântului Tronului, toţi deputaţii maghiari au hotărât să plece din adunare. 
Mik6 a comunicat că retragerea are loc fără nicio supărare faţă de ceilalţi, a 
discutat îndelung cu baronul Rosenfeld, autorul raportului vizitându-l pe Mik6 
împreună cu Bohăţel; discuţia a fost una serioasă, fiind amintiţi şi ceilalţi 

participanţi. Despărţirea a avut loc în mod cordial, dar într-o atmosferă apăsată; 
consideră că o astfel de scenă nu ar fi fost posibilă acum 200 de ani între maghiari 
şi români; deplânge situaţia maghiarilor moderaţi, care sunt terorizaţi de „roşii". de 
influenţa comitetului central din Pesta, care măreşte şansa unor conflicte. Maghiarii 
cu care a vorbit consideră că doar uniunea cu Ungaria poate fi o soluţie bună pentru 
toţi, dar nu mai este posibilă după enunţarea cuvântului Tronului. În timpul 
discuţiilor a sosit un curier de la Pesta. Curajul „roşiilor" creşte odată cu tensiunile 
de la graniţa cu Moldova, iar o eventuală închidere a Dietei i-ar zgudui pe români. 

26. Sihiu, 20 iulie 1863. Se validează ca legale alegerile deputaţilor Carol 
Brandsch, Francisc Brennerberg, Augustin Laday, Ioan Brecht, Frideric Eitel, Petru 
Demian, Codru Ioan Drăguşianu, Frideric Birtler. Deputaţii regalişti nu se verifică 
potrivit legii. 

27. Sibiu, 20 iulie 1863. Propunere înaintată din partea secţiunii a 6-a Dietei 
de la Sibiu; alegerile de deputaţi pentru secţiunea a 7-a s-au declarat drept bune şi 
valide. Au fost aleşi opt deputaţi: Frederic Haupt cu 92 de voturi, Eugeniu 
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Trauschenfels cu 427 voturi, Iosif Bedeus cu 925 de voturi, Ilie Ylasa cu 1183 de 
voturi, Ioan Fekete Negruţiu cu 758 de voturi, Ioachim Mureşan cu 529 de voturi, 
Ioan Tulbaşiu cu 203 voturi şi Leontin Pop cu 665 de voturi. 

28. Sibiu, 20 iulie 1863. Propunerea dcspărţământului 7 către camera 
legislativă de a declara drept valide alegerile a şase membrii din despărţământul 8. 
Deputaţii regalişti nu se verifică. Nu au existat sesizări fondate împotriva actelor de 
alegere. Deputaţii sunt: August de Nagelachmidt, Serbian Popovici, Nicolae Popea, 
Ioan Raţiu, Michael Schuller, Iacob Bologa. 

29. Sibiu, 21 iulie 1863. Solicitare a despărţământului 8 către Camera 
Legislativă; se solicită recunoaşterea alegerii unui număr de şapte membrii dietali 
ai despărţământului 9; cei aleşi sunt: Ilie Măcelariu, Eduard Herber, Alexandru 
Bohăţel, Ştefan Bilţ, Ioan Balaşiu, Iosif Schneider, Ioan Alduleanu. Cei numiţi de 
împărat nu sunt supuşi verificării. Se consemnează două reclamaţii: a comunei 
Dealu împotriva lui Eduard Herbert, neluată în consideraţie deoarece a fost depusă 
în afara intervalului prevăzut de lege, şi faptul că în cercul Reteag românii au 
comis agitaţii religioase. 

30. Sibiu, 22 iulie 1863. Adresă întocmită de despărţământului 9 către Dietă; 
include numele membrilor recomandaţi corpului legislativ spre aprobare şi ulterior 
aleşi: Vasile Ladislau Vaida, Demetriu Moga, Iosif Fabini, August Lessel, Ioan 
Maior. Se respinge protestul celor 18 inşi împotriva alegerii lui Demetriu Moga. 

31. Sibiu, 22 iulie 1863. 49 de deputaţi dietali maghiari către Francisc Iosif I; 
enumeră motivele pentru care consideră ilegală Dieta Marelui Principat al 
Transilvaniei convocată la Sibiu pe data de I iulie, din care motiv anunţă retragerea 
lor din această Dietă; se amintesc toate legile şi Sancţiunile Pragmatice care au 
asigurat autonomia Ungariei în cadrul Imperiului Habsburgic, dreptul ei de a se 
guverna după propriile legi, prin instituţii specifice în înţelegere cu regii Habsburgi 
care jurau la încoronare să respecte aceste prevederi ce nu impcdimcntau unitatea şi 
forţa Imperiului; Habsburgii posedă şi pot guverna Mareic Principat al 
Transilvaniei doar în calitatea lor de regi legitimi ai Ungariei care îi respectă legile 
şi autonomia prin aranjamente constituţionale şi jurământ; convocarea Dietei 
Marelui Princip:it al Trnn1,ilvanici este ilegali'i deoarece contravenea legilor ungare 
din 1848 care au votat uniunea Transilvaniei cu Ungaria în virtutea căreia deputaţii 
ci trebuiau aleşi în Dicta Ungară de la Pesta şi nu într-o Dictă proprie; monarhul 
este practic invitat să reintre pc terenul legal ungar din primăvara şi vara anului 
1848, aşa cum a făcut predecesorul său, împăratul şi regele Ferdinand 1. 

32. Sibiu, 23 iulie 1863. Ladislau Vasile Popp către baronul Rcichcnstcin; 
aminteşte despre o petrecere pe care o va organiza în grădina sa, iar în legătură cu 
acţiunile episcopului Haynald consideră că acest1:_a nu ar trebui să rămână 

nepedepsite fiindcă demoralizează întreaga ţară. Io aceeaşi zi a început şi 

verificarea mandatelor deputaţilor de către Dietă, Popp interesându-se de soarta lui 
Thicmann. Pentru ocuparea unui post de secretar gubernia), îl recomandă pe Yaida, 
şi nu pe Tamasy, suspectându-l pe cel din urmă că a tras cu urechea la o conferinţă 
a deputaţilor români; fumizează şi alte detalii privitor la stadiul unor documente ale 
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Dietei, transmiţând salutări la cunoştinţele din Viena, amintind că fiul său nou 
născut este sănătos. 

33. Sibiu, 28 iulie l 863. Proiectul de lege privind recunoaşterea limbii 
române ca limbă oficială a Transilvaniei; cuprinde 22 de articole. Se prevede 
egalitatea celor trei limbi: maghiară, gennană şi română în viaţa publică; locuitorii 
au posibilitatea să se adreseze în oricare dintre cele trei limbi autorităţilor 

judecătoreşti sau politice ale statului. Corespondenţa cu oficiile militare se va 
realiza în germană; se stabilesc prevederi legate de limba de predare în şcolile 

populare, medii şi institutele superioare de învăţământ, precum şi de completarea 
registrelor de stare civilă. 

34. Sibiu, 28 iulie 1863. Dieta informează pe Francisc Iosif I despre alegerile 
pentru postul de preşedinte şi cele două posturi de vicepreşedinţi, solicitând să facă 
numirile respective; la alegerile pentru preşedinte Ladislau Vasile Pop a primit 90 
de voturi, Ioan Alduleanu 86, Conrad Schmidt 74, Ioan Nemeş 69, Gustav Groisz 
54, Andrei Zimmermman 45; pentru vicepreşedinte I Ioan Alduleanu 86 voturi, 
Alexandru Lazăr 77, Conrad Schmidt 74, Ioan Nemeş 69, Iacob Rannicher 57; 
pentru postul de vicepreşedinte li Gustav Grois a obţinut 71 de voturi, Frideric 
Krichner 67, Pavel Dunca 62, Iacob Bologa 59, Ioan Nemeş 78, Iosif Gull 70. 

35. Sibiu, 28 iulie 1863. Raport al comitetului dieta! din Sibiu asupra 
cererilor comunelor Blaj, Rodna şi Trascău de a fi reprezentate în dietă prin câte un 
deputat. Blajul îşi argumentează solicitarea prin faptul că aici este reşedinţa 

mitropoliei române greco-catolice, a capitlului mitropolitan, există un o facultate de 
teologie şi un gimnaziu. 

36. Sibiu, 28 iulie 1863. Andrei Şaguna către baronul Reichenstein; răspunde la 
o scrisoare mai veche a baronului Reichenstcin, fiind în prezent absorbit de 
chestiunile Dietei. Menţionează că activitatea Dietei se află pe terenul desemnat de 
către guvern şi că este dominată de concordie şi cooperare patriotică. Răspunsul la 
rescriptul din 15 iunie 1863 a fost acceptat în unanimitate, Şaguna intervenind cu 
maxim de înţelepciune şi tact, întreaga chestiune se va încheia în 14 zile spre lauda 
Dietei şi a Coroanei. 

31. Viena, JO iulie I 863. Francisc Iosif I către dcputatii maghiari din Dicta 
Marelui Principat al Transilvaniei convocată la Sibiu; insistă asupra dreptului 
public al Marelui Principat al Transilvaniei de a-şi alege o Dictă proprie conform 
prevederilor Patentei din 26 februarie 1861; contestaţiile repetate împotriva acestui 
drept public au fost respinse de Tron ca fiind nevalabile şi inexistente din punct de 
vedere juridic; interesele reale şi politico-naţionale ale ţării, necesitatea timpurilor 
prezente reclamă o Dietă a Transilvaniei, iar participarea la acest for legislativ 
constituie o datorie a celor aleşi ca supuşi ai ţării; constată cu regret şi neplăcere 
atitudinea negativă a deputaţilor maghiari faţă de Dieta Transilvaniei; ordonă 
Prezidiului Dietei să treacă la efectuarea de noi alegeri în unele circumscripţii 
electorale, în care acestea nu s-au desfăşurat până acum; alegătorii să fie grabnic 
înştiinţaţi despre dorinţa sa de a avea reprezentanţi în Dieta Transilvaniei, chemată 
să aducă lumină în raporturile interne ale ţării, să ordoneze şi să simplifice administraţia 
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publică pusa m serviciul dreptăţii, să mulţumească diferitele naţionalităţi şi 

confesiuni, să asigure o stabilitate definitivă pe baze echitabile pentru prezent şi 
viitor; dreptul alegătorilor nu-şi are rădăcinile în dreptul neavenit şi nerealizabil 
ungar din 1848--49, ci în Regulamentul dictai provizoriu emis de el, ca Marc Principe 
şi monarh; îi asigură pe maghiari că nu intenţionează să Ic oprimc naţionalitatea, 
dar urmăreşte să asigure egala îndreptăţire a tuturor naţionalităţilor din ţară; 

aşteaptă rezultatele noilor alegeri, indicarea indivizilor îndreptăţiţi să aleagă în 
fiecare circumscripţie, numărul participanţilor la primele alegeri şi la cele noi. 

38. Sibiu, 30 iulie 1863. Preşedintele Dietei, Gustav Groisz, către baronul 
Reichenstein; aminteşte că a predat comisarului dieta( declaraţia deputaţilor maghiari 
şi secui de a nu participa la Dietă, acesta întocmind rapoartele corespunzătoare, de 
aceea nu a telegrafiat nimic despre aceasta. Regretă boicotul deputaţilor amintiţi şi 
consideră că şi prin mutarea mai timpurie a lui Haynald acest lucru ar fi survenit, 
fiindcă decizia a fost luată imediat după citirea rescriptului de deschidere a Dietei, 
doar modul de manifestare a deputaţilor nu era stabilită. Cele întâmplate arată şi 

faptul că împăratul este foarte serios în chestiune, dar deputaţii maghiari şi secui 
vor încerca totul ca Haynald să fie ales în runda a doua. Oferă detalii despre 
alegerea unor deputaţi în Dietă, exprimându-şi şi unele preferinţe. Multe jurisdicţii, 
chiar dacă consideră Dieta nelegală, au votat deputaţi pentru aceasta pentru a 
contribui la păstrarea stării de legalitate, nedorind de fapt să aleagă deputaţi care 
apoi nu vor să participe la lucrări, de aceea în viitor nu trebuie negat dreptul 
jurisdicţiilor de a se vedea reprezentate la nivel dietal. În final, menţionează că se 
va gândi la o listă a regaliştilor care ar mai putea fi numiţi. 

39. Sibiu, iulie 1863. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; îşi cere scuze 
pentru întârzierea răspunsului, fiind absorbit de lucrările dietale, de redactarea şi 

traducerea diferitelor documente ale discuţiilor; promite că va recupera acest timp 
şi va trimite copii după documentele pe baza cărora s-a lucrat, străduindu-se ca 
discuţiile să nu se întindă şi să nu apară animozităţi în Dictă. Dacă Rcichcnstcin îşi 
exprimase speranţa organizării mai multor alegeri succesive în Brcţcu, Groisz 
menţiona că sunt şanse mari ca de fiecare dată să fie aleşi deputaţi care nu vor avea 
suficientă individualitate pentru a se opune opiniei publice şi a participa la Dictă. 
Privitor 1::i reg::ilişti scrie di nhi::i sunt de gi'isit persoane independente care si'i nu fie 
angajate, propunând un avocat Palfy sau pc un mic proprietar pc nume Szalanci, 
dar care nu arc fonduri să locuiască la Sibiu. Îşi exprimă insatisfacţia faţă de 
scindarea Dietei în două blocuri naţionale, în care deputaţii acţionează în funcţie de 
etnia şi nu de circumscripţia lor, el amintindu-Ic totdeauna că se află acolo pentru a 
reprezenta ţara în întregimea sa şi nu naţiuni, exprimându-şi şi pesimismul legat de 
succesul îndemnurilor sale. 

40. Sibiu, 2 august I 863. Proiectul adresei propuse de Dietă la rescriptul 
imperial din 15 iunie 1863; deputaţii îşi exprimă ataşamentul şi devotamentul faţă 
de Diploma din 1860 şi Patenta din 1861, de principiul egalităţii naţiunilor, 

limbilor şi confesiunilor, de recunoaşterea autonomiei Marelui Principat al 
Transilvaniei, de accesul celor îndreptăţiţi de pregătirea lor profesională şi 
intelectuală la funcţii şi nu prin naştere şi privilegii. Deputaţii regretă că maghiarii 
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nu au dat curs acestor iniţiative nobile şi democratice, că au boicotat lucrările 
Dietei, în momentul când se spera că reprezentanţii tuturor naţiunilor patriei vor 
participa la separarea relelor trecutului şi la implementarea egalei îndreptăţiri 

naţionale pentru toţi. Speră că ungurii vor renunţa la boicot şi vor reveni la 
sentimente mai bune faţă de Dietă şi de spiritul timpului. Dieta ia act şi recunoaşte 
ca legală renunţarea la tron a fostului monarh Francisc în 2 decembrie 1848 şi 

succesiunea legală a lui Francisc Iosif I şi a urmaşilor Principatului Transilvaniei şi 
legile ce vor fi votate de Dictă care se angajează că vor trimite în Reichrathul din 
Viena deputaţii ei ca semn al ataşamentului faţă de unitatea Imperiului. 
Administraţia şi justiţia va fi pusă pe baze sigure, solide şi democratice. 

41. Sibiu, 4 august 1863. Ladislau Vasile Popp către baronul Reichenstein; 
fiind ocupat de problemele Gubemiului, nu a putut să fie atent la detaliile alegerii 
preşedintelui Dietei, personal nu doreşte din mai multe motive această funcţie, dar 
chiar dacă a primit mai multe voturi decât Groisz se simte lezat că acesta a fost 
preferat pentru funcţie. Acest eveniment îl priveşte mai ales din prisma poziţiei sale 
de reprezentant al românilor, neluarea sa în considerare putând avea efecte mai 
largi, dorind chiar să-şi depună mandatul dacă Groisz devine preşedinte, însă 

nefăcând acest lucru dacă ar fi ales Beldi în această funcţie; ca vicepreşedinţi îi 
vede pe Alduleanu şi pe Kirchner. 

42. Sibiu, 5 august 1863. Ladislau Vasile Popp către baronul Reichcnstein; 
află că nici cancelarul aulic nu poate dormi, ca şi el, din cauza problemei alegerii 
preşedintelui dietal. Nu că şi-ar fi dorit acest lucru, dar vede imaginea sa 
compromisă, doreşte o soluţionare a chestiunii prin cancelar, printr-o renunţare la 
candidatura sa iniţială sau anularea alegerii făcute din cauza nerespectării 

echilibrului dintre etnii şi confesiuni. Măsurile contra episcopului Haynald au făcut 
o impresie bună în rândurile românilor şi saşilor, arătând că Guvernul este decis şi 
consecvent, aceeaşi impresie este aşteptată şi din partea rescriptului privind noile 
alegeri; se lucrează la o adresă a Dietei care va avea şi menirea de a trezi regretele 
deputaţilor maghiari care nu participă la Dictă, regrete care se pot observa deja 
uneori; primele două propuneri guvernamentale nu i-au satisfăcut pe români, 
promite detalii despre acestea. 

43. CJmp.:ni, 5 ,mgusl /863. Protocol luat în Câmpeni de către comisia care 
a supervizat cea de-a doua alegere efectuată în cercul al IV-iea electoral al 
comitatului Albei de Jos pentru desemnarea deputatului cercual în Dicta 
provincială de la Sibiu. Rezultatul primei alegeri a fost anulat din ordinul 
prezidiului gubernial. Din protocol reiese că au fost 170 de voturi, dintre care 70 
pentru Dionisiu Tobias, 99 pentru dr. Iosif Hodoş şi un vot pentru protopopul 
greco-catolic, Simion Balint. Cu toate că rezultatul celei de-a doua alegeri a fost 
clar în favoarea lui Iosif Hodoş, preşedintele comisiei electorale, Dionisiu Szeles, a 
comunicat alegătorilor prezenţi că decizia finală în privinţa validării alegerilor 
rămânea la latitudinea Comitetului electoral central. 

44. Viena, 7 august 1863. Cancelarul aulic regal ungar, prin Merey, către 

Locumtenentul Ungariei, contele Pechy Fercnc; anunţă că prin organele administraţiei 
fiscale imperiale şi regale, Ministerul poliţiei a fost înştiinţat că Principele 
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Alexandru Ioan Cuza intenţionează să introducă pnn Bucovina în Transilvania 
anumite proclamaţii care incită pe românii din Maramureş să participe la formarea 
unui marc imperiu românesc în cazul că s-ar produce tulburări în Ţara 

Românească; şefii gărzilor imperiale şi regale din Siret, Cernăuţi, Suceava şi Gura 
Humorului au fost avertizaţi că ar fi posibil ca asemenea acţiuni să se întreprindă şi 
în Transilvania, astfel că despre această acţiune a fost avertizată şi Direcţia fiscală 
imperială şi regală din Sibiu; să se ia toate măsurile ca asemenea proclamaţii să nu 
treacă peste graniţă. 

45. Sibiu, 9 august 1863. Raport al poliţiei secrete privitor la evenimente 
transilvănene; există aşteptări la schimbări de atitudine ale deputaţilor maghiari ce 
vor fi aleşi în Dietă, dar sunt numai zvonuri; uncie dintre acestea amintesc că 
deputaţii se vor lăsa aleşi, demisionând ulterior, dar atitudinile lor vor depinde de 
indicaţiile primite prin Kemeny şi Miko. Este amintit un articol publicat în „Pesti 
Naplo" din 7 august despre Dieta transilvăneană, în care se aminteşte că aceasta 
există doar ca să trimită deputaţi în Senatul Imperial, după aceea urmând să fie 
sistată. Românii nu sunt foarte încrezători, şefii religioşi conving clerul să facă 
promisiuni enoriaşilor, iar aceştia deja sunt nemulţumiţi, întorcându-se contra 
preoţilor şi ameninţându-i, în comitatul Solnoc un preot fiind linşat de enoriaşii săi 
fiindcă nu a putut plăti banii promişi pentru fiecare alegător. 

46. [Pesta, 9 august 1863}. Ştiri de presă din ziarele germane şi maghiare 
despre români şi Dieta Transilvaniei de la Sibiu; articolele de fond, preluate şi 

traduse, prezintă schimbarea situaţiei politice a românilor din Transilvania. 
Proiectele de legi ale guvernului sunt redactate în toate cele trei limbi, ceea ce 
sparge în mod eclatant monopolul maghiar; se subliniază faptul că în Senatul 
Imperial de la Viena românii îşi pot exprima părerile în limba română, în condiţiile 
în care limba germană aici nu avea prerogativă. Presa vieneză, favorabilă constituţiei 
din februarie, susţine cauzei românilor, pc care o cunoaşte foarte bine; ziarul maghiar 
„Pesti Naplo" respinge publicarea legilor în toate limbile ţării; concluzia finală se 
referă la faptul că „pentru românii ardeleni, Pesta c mai periculoasă decât Viena". 

47. Sihiu, 19 august 1863. Ladislau Vasile Popp către baronul Rcichcnstein; 
mulţumeşte pentru primirea unei distincţii de stat. detaliază atitudinea deputaţilor 
români faţă de primele două proiecte de lege, care doresc să răstoarne sistemul 
bazat pc naţiuni şi confesiuni sau doresc implementarea limbilor oficiale pe calea 
unor ordonanţe - în aceste chestiuni solicită indicaţii, amintind scurt uncie dispute 
din cadrul Dietei. 

48. Sihiu, 21 august 1863. Adresa Dietei în formă definitivă, la cuvântul de 
tron; cele 43 de paragrafe însumează ataşamentul faţă de autonomia constituţională 
a Marelui Principat al Transilvaniei, Diplomă, Patentă, Dinastie şi continuitatea ei, 
egala îndreptăţire a naţiunilor, limbilor şi confesiunilor, ştergerea privilegiilor, 
egalitatea cetăţenilor în faţa legilor. Reprezentanţii Transilvaniei îşi exprimă 

convingerea că prin intcnncdiul Senatului Imperial se va dezvolta în Transilvania 
reţeaua de căi ferate, atât de necesară; împăratul este comparat cu un luceafăr în 
toată importanţa şi mărimea sa. 
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49. Sihiu, 21 august 1863. Raport al comitetului dietei despre alegerile de 
deputaţi pentru câteva cercuri electorale din comitalele Dăbâca, Alba Inferioară, Turda 
şi cetăţile Braşov şi Bistriţa. Alegerea consilierului Alexandru Lazăr s-a făcut cu 138 
voturi şi nu a fost contestată; o problemă s-a ridicat în cazul lui Nicola Matei asupra 
căruia planau acuzaţii de tulburarea liniştii publice şi înşelăciune, calomnie şi 

falsificare, care nu s-au confirmat. Mai mulţi proprietari din Dăbâca contestă alegerea 
lui Mihail Bohăţel, dar comisia, în lipsa vreunei dovezi, respinge protestul; asupra lui 
Nicolae Gaetan s-au înregistrat la comisia electorală trei învinuiri conform cărora 
nu ar avea calitatea de a fi ales deputat; toate s-au dovedit false. 

50. Blaj, 2 august 1863. Opidul Blaj către Dieta Transilvaniei; solicită 

dreptul opidului de a alege şi a trimite un deputat dieta), aşa ca şi Mociu, mai puţin 
important sau ca alte opiduri mici din Transilvania; Blajul a înregistrat progrese 
mari în arte şi meserii; este sediul Mitropoliei Române Unite cu Roma, a 
Capitlului, posedă un valoros corp profesoral, institute gimnaziale, seminar, care 
cresc tineri intelectuali valoroşi pentru patrie; la Blaj s-a ţinut renumita Adunare 
Naţională de la Blaj din I 848 care a susţinut drepturile naţiunii române şi dinastia. 

51. Sibiu, 24 august 1863. Protocolul şedinţei a şasesprezecea a Dietei 
transilvane; printre problemele aflate pe agenda de lucru, se numără interpelarea lui 
Ioachim Mureşan cu privire la rezultatul alegerilor din cercul întâi de alegere din 
comitatul Albei Inferioare, unde, deşi în două rânduri a fost ales cu majoritate de 
voturi Axente Sever, acestuia nu i s-a validat certificatul de deputat; protocolul 
conţine şi răspunsul la această interpelare a preşedintelui dietei, Gustav Groisz, 
precum şi răspunsul acestuia referitor la motivul pentru care nu a fost validat nici 
certificatul lui Hodoş, ales ca deputat în cercul al patrulea de alegere din Alba 
Inferioară; 

52. Viena, 26 august 1863. Cancelarul aulic Nadasdy către baronul 
Reichenstein; aminteşte că a dat ordin guvernatorului Crenneville să continue noile 
alegeri pentru deputaţii care refuză mandatul, chestiunea fiind şi raportată de către 
Gubemiu împăratului; menţionează progresul unor dezbateri dietale, inclusiv un 
amendament la legea serviciului militar care va irita multe persoane la Viena. Cu 
episcopul Fogarassy se înţelege bine. dorind desemnarea şi a unui protestant. 
Doreşte ca telegramele să fie expediate cifrat, cifrul aflându-se la Crenneville, 
fiindcă altfel conţinutul acestora ar putea fi citit la Arad sau Timişoara. Opoziţia 
lucrează intens, solicită lui Reichenstein să afle detalii; membrii Tablei regale au 
fost numiţi conform propunerilor Cancelariei. 

53. Viena, 28 august 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
ia la cunoştinţă sosirea celui din urmă la Sibiu şi doreşte informaţii despre starea 
proiectelor de legi dietale, dat fiind că împăratul urma să se reîntoarcă la Viena. 
Aminteşte de progresele făcute la Viena: adresele dietale se află la ministrul poliţiei 
pentru o opinie, Ministerul de război este nemulţumit de împotrivirea faţă de legea 
annatei, temându-se că deputaţii transilvăneni vor pune problema în Senat, de la 
Frankfurt sosesc veşti bune, ministrul comerţului ar dori să demisioneze; Nadasdy 
este nemulţumit de nepublicarea până în acel moment a răspunsului imperial la 
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memorandumul deputaţilor maghiari, doreşte să primească scrisoarea lui Haynald 
de refuz a mandatului dietal, parohia catolică din Cluj îl sprijină pe acesta şi s-ar 
putea să fie nemulţumită de pretendentul Fogarassy. Doreşte să primească prin 
Groisz documentele dietale încă înainte ca acestea să apară în ziare, dă uncie detalii 
privind planurile căilor ferate. 

54. Viena, 29 august 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstcin. 
Consideră că starea de rău a celui din unnă se datorează călătoriei şi îl roagă să se 
menajeze; dă detalii privind alegerea deputatului Lajos din secuime, rugându-l pe 
Reichenstein să-l contacteze pe acesta şi să-i dea de înţeles ce servicii poate aduce 
ţării şi împăratului din poziţia sa nouă. Conform ultimelor alegeri, la Cluj opoziţia 
nu este foarte solidă; observaţia ministrului poliţiei Mecsery faţă de documentele 
Dietei nu sunt semnificative, este mulţumit de acestea şi nu înţelege atitudinea 
Ministerului de război. Se pare că Fogarassy, în ciuda temerilor, nu va avea 
neplăceri la traversarea Clujului în călătoria sa. Consideră că a şi fost timpul ca 
Reichenstein să ajungă la Sibiu pentru a-i tempera mai ales pe românii tineri, care 
doresc să impună limba română la toate nivelurile. A primit o telegramă de la 
Groisz privind ultima şedinţă dietală, dar nu reiese exact natura celor hotărâte, 
aşteptând sosirea scrisorilor referitoare la aceasta. 

55. Sibiu, 29 august 1863. Telegrama baronului Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; a depus jurământul, Beldi a susţinut primul articol dictai şi a plecat la băi, 
numirea lui Fogarassy a fost foarte bine primită, la dezbaterea primului articol au 
fost multe discuţii pe lângă temă, răspunsul la memorandumul deputaţilor maghiari 
e bine primit, Şaguna are o atitudine favorabilă. 

56. Sibiu, 29 august 1863. Baronul Reichcnstein către cancelarul Nadasdy. 
Acum se simte deja bine şi doreşte să-şi aducă contribuţia, mulţumind pentru 
susţinerea din partea cancelarului. Se plânge de slaba reprezentare a intereselor 
Guvernului în chestiunile dietalc. Discuţiile privind primul articol au dat ocazia 
unor dezbateri mai largi şi principiale, discuţiile fiind greu de ţinut între jaloanele 
determinate; Aldulian nu a înţeles direcţia în care putea merge totul. În ambele 
mari blocuri există fisuri. dar cel românesc este mai disciplinat: prezenţa lui A.P. 
llarian acţionează nefavorabil asupra deputaţilor români, mai ales asupra tinerilor, 
Şuluţiu a câştigat mult teren înaintea lui Şaguna, care din urmă nu mai arc influenţa 
de demult şi consideră că are de luptat cu forţe diabolice. Guvernul poate fi 
mulţumit de Şuluţiu, în blocul săsesc Roscnfcld, Rannichcr şi Schmidt sunt cei mai 
influenţi; despre Senatul Imperial încă nu vorbeşte nimeni, fiind de dorit întâi 
liniştirea spiritelor. La 7 septembrie va fi la Blaj adunarea anuală a Asociaţiunii 
literare; Bariţiu se pare că s-a certat cu unii dintre oamenii săi. 

57. Viena, 30 august 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
se bucură pentru starea de sănătate a baronului, consideră că plecarea lui Beldy la 
băi nu este un act politic, dată fiind participarea sa la Dictă. E de acord că au fost 
multe divagaţii în dezbateri, deputaţii români simt şi folosesc puterea pc care o au, 
iar cei maghiari vor regreta că nu au participat la lucrări; doreşte ca baronul să 
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acţioneze conciliator. Răspunsul împăratului la memorandumul deputaţilor maghiari 
a fost bine primit şi la Viena, şi rezoluţia de la Frankfurt este îmbucurătoare. Roagă 
pe baron să îl conducă pc Şaguna pc căile bune, şi să trimită cât mai multe 
informaţii, fiindcă la Cancelaria aulică ungară se vorbeşte deja de perspectiva 
retragerii saşilor din Dictă; dă detalii despre persoanele care analizează acte dictale; 
la Frankfurt se vor încheia în curând şedinţele, iar în data de 3 împăratul se va 
întâlni cu regina Angliei. 

58. Sibiu, 31 august 1863. Raport al comitetului de legitimaţiune al Dietei; se 
prezintă rezultatele alegerilor din cercul electoral al lll-lea din districtul Braşov, 
cercul electoral al V-lea din comitatul Alba de Jos şi din cercul electoral al Ii-lea 
din scaunul Sibiu. Propunerea către Dietă vizează să declare valide alegerile lui 
Constantin Panţiu, Dimitrie Moldovan şi Francisc de Reichenstein; pentru primul, 
au votat 328 persoane, pentru al doilea, 693 persoane şi pentru al treilea, 763 
persoane. 

59. Sibiu, august-septembrie 1863. Proiect de lege al Dietei din Sibiu 
referitor la înfăptuirea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ei cu 
cele trei naţiuni politice şi patru religii recepte din Marele Principat al 
Transilvaniei. Este cel mai important proiect din cele 11 texte de lege propuse, prin 
care se recunoaşte şi se accentuează principiul autonomiei politice şi naţionale; 

articolul 2 reglementează autonomia religiilor românilor (greco-catolică şi 

ortodoxă) şi articolul 5 introduce o emblemă proprie românilor. 

60. Viena, 1 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
mulţumeşte pentru telegrama care a lămurit situaţia în privinţa dezbaterilor dietale 
prea lente, menţionează răbdarea care este necesară şi succesul demersurilor dacă 
Şaguna va fi de partea lor. Consideră că un anume pasaj referitor la serviciul 
militar va fi folosit pentru a-l irita pe împărat; nu i-au parvenit scrisorile aşteptate 
de la baron şi de la Crcnncvillc. Pleckcr va pleca spre Transilvania, fiind ales în 
funcţie; cei aleşi pentru Dictă vor trebui convinşi individual să participe la lucrări, 
nu trebuie să li se lase timp ca să se consulte între ei şi pentru a fi influenţaţi. Ar fi 
timpul pentru trimiterea celui de-al treilea proiect de lege. 

61. Sihiu. 1 octombrie /863. Telegrama haremului Reichenstein către cance
larul Nadasdy; primele paragrafe ale primului proiect de lege au fost acceptate de 
majoritatea românească a Dietei, nu s-a împotrivit niciun sas ori român, 
propunerile fiind aceleaşi cu cele guvernamentale; vremea este foarte fierbinte, 
trimite unele documente dietale; Groisz are un comportament foarte cuminte ca 
preşedinte al Dietei. 

62. Sibiu, 1 septembrie 1863. Baronul Reichenstcin către cancelarul Nadasdy. 
Menţionează că Bariţiu a fost plecat cu afaceri şi că este suspicionat de mulţi dintre 
conaţionalii săi, fapt care este dezavantajos Guvernului; Rosenfeld şi Rannicher au 
diverse dispute, primul fiind nemulţumit de prea mare loialitate a saşilor; nu are 
încă niciun înlocuitor potrivit pentru Daniel. Dă detalii despre discuţiile din jurul 
primului paragraf al primului proiect de lege, în care poziţia Guvernului nu a fost 
apărată corespunzător; Şaguna a ieşit dezavantajat din dispute, iar Reichenstein va 
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încerca şi pe mai departe să susţină poziţia guvernamentală cu orice preţ; se plânge 
de probleme mai recente cu sănătatea. 

63. Viena, 2 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichcnstein; 
ar fi sperat că propunerea guvernamentală pentru primul articol va trece de Dietă, 
presupunând că deputaţii români vor avea mai mult tact şi înţelepciune; atmosfera 
de la Sibiu nu este avantajoasă baronului Reichenstein; se plânge de remiterea din 
greşeală a unei scrisori importante către Cancelaria aulică a Croaţiei şi de faptul că 
Dieta nu este unitară, iar părerea Guvernului este slab reprezentată. Din cauza 
muncii intense i s-a agravat boala de ochi; îl laudă pe baron pentru activitatea sa şi 
pentru documentele pe care le redactează, sperând în rezolvarea cât mai grabnică a 
trimiterii de deputaţi în Senatul Imperial. Laudă precauţia baronului în a discuta cu 
Şaguna chestiunea Mitropoliei; oratorul Schneider a primit Ordinul Franz Josef, 
Haynald se află la Viena, iar Ministerul de externe nu vrea să ia măsuri energice 
împotriva lui. Dă detalii despre documentele pe care le citeşte, care trebuie să mai 
sosească, precum şi despre preconizata călătorie a episcopului Fogarassy care se. 
pare că nu va trece prin Cluj. 

64. Sibiu, 2 septembrie 1863. Telegrama baronului Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; Popp a vorbit în favoarea paragrafului 2 al proiectului guvernamental, 
care ar trebui să fie votat cu majoritate, Şaguna exercită presiuni puternice asupra 
oamenilor săi, Crenneville este bolnav, pe galeria Dietei au apărut mai mulţi maghiari. 

65. Viena, 3 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
ultimele infonnaţii îl liniştesc privitor la posibilitatea opoziţiei deputaţilor români 
faţă de poziţia guvernamentală, dar crede că aceştia vor folosi trimiterea de deputaţi în 
Senatul imperial ca armă politică, până acum nearătând înţelepciune politică şi idei 
liberale; este nemulţumit de faptul că Şaguna, ca om înţelept, nu face presiuni 
pentru a corecta acestea. Pentru cancelar este important ca, în Dietă, Guvernul să 
aibă mână liberă şi o partidă puternică care îl susţine; nu ştie ce să-l sfătuiască pe 
împărat la promulgarea primului articol de lege, solicitând şi părerea baronului 
Rciehcnstcin. Solicită păreri şi privitor la soarta lui Daniel, doreşte noi alegeri 
dictalc succesive şi nu concomitente; este nemulţumit de J6sika, fiindcă acesta nu a 
intervenit contra acelora care nu vor să participe la Dictă, dar consideră că acesta 
poate ti adus la raţiune mai uşor decât alţ11. Mulţumeşte pentru 1mpres1ile de calatone 
din Ungaria ale baronului, considerând şi că influenţa Bodcnkreditanstalt-ului trebuie 
limitată, altfel banii putând ajunge pc mâinile inamicilor politici. Crenneville doreşte să 
plătească diurnă regaliştilor Bariţiu, Laszl6ffy, Maccdon Popp, Popasu şi Munteanu, 
precum şi alte cheltuieli de transport pentru deputaţi, fiind solicitată părerea baronului. 

66. Sibiu, 3 septembrie 1863. Telegrama baronului Rcichcnstcin către 

cancelarul Nadasdy; mulţi dintre deputaţii români se miră de decizia din acea zi a 
Dietei, speră că cancelarul este de acord cu aceasta. Popp a susţinut poziţia 
guvernamentală, speră că în ziua următoare se va încheia dezbaterea primului 
proiect de lege; cei doi episcopi nu vor pleca la Blaj. 

67. Sibiu, 3 septembrie 1863. Baronul Reichcnstein către cancelarul Nadasdy; 
subliniază că cel din urmă va putea înţelege situaţia doar din analizarea scrisorilor 
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trimise de baron din Sibiu; nici ci însuşi nu înţelege multe lucruri, fiind şi foarte 
preocupat cu chestiunile zilnice. Niciun sas nu se gândeşte să părăsească Dieta. Nu 
consideră arogantă atitudinea deputaţilor români, mai degrabă au dorinţe politice 
neclare, mulţi se tem de presiunea episcopilor, mai ales a lui Şaguna, dat fiind că şi 
laicii au membri de familie clerici. Cele decise nu diferă mult de propunerea 
guvernamentală, baronul încercând să-i lămurească întotdeauna pe deputaţi cu 
privire la intenţiile acestuia, în acest sens a vorbit şi cu Bariţiu; promite noi 
infonnaţii legate de starea dezbaterilor. Se îndoieşte că Josika va intra în Dietă, 

decât doar dacă i-ar fi ordonat acest lucru de la Pesta, chiar dacă în privat i-a 
promis acest lucru lui Groisz. Din surse sigure ştie că mai degrabă presiunile şi nu 
terorizarea sunt intense în rândurile maghiarilor; dă detalii despre ocuparea unor 
posturi şi mişcări de personal. 

68. Viena, 4 septembrie 1863. Cancelarul Nâdasdy către baronul Reichenstein; 
evocă unele aspecte ale proiectelor de lege, fiind mirat de ataşamentul deputaţilor 
români mai degrabă faţă de trecut decât de prezent. Speră că Bariţiu va putea fi 
menţinut ca un om loial Guvernului. Este nemulţumit de caracterul secretos al lui 
Crenneville şi se întreabă dacă nu cumva le pune piedici în demersuri; nu este 
suficient ca doar Popp să stea pe banca Guvernului, proiectele de lege ale acestuia 
trebuie susţinute din oficiu. Întotdeauna ar trebui să stea doi deputaţi pe banca 
Guvernului şi ar trebui spijiniţi aceia care susţin poziţia acestuia, iar Popp să 
intervină doar în ultimă instanţă şi să nu stea pe banca Guvernului când votează 
împotriva poziţiei acestuia. Se va strădui cât poate să-l susţină pe Şaguna, dar 
susţinerea trebuie să fie reciprocă, aşteptându-se ca acesta să fie loial Guvernului. 
Înţelege că activităţile intense afectează sănătatea baronului; relatează mersul unor 
dezbateri de la Viena şi despre speranţele că în a doua jumătate a lunii Senatul 
Împerial va putea ţine şedinţe plenare, fiindcă bugetul trebuie să fie decis până în 
15 octombrie, de aceea este importantă trimiterea deputaţilor transilvăneni la 
Viena. Cancelarul întreabă dacă nu ar putea decide trimiterea deputaţilor pe cale 
excepţională, prin intermediul unei comisii speciale, o singură dată, sub motivarea 
urgenţei situaţiei fiscale şi a căilor ferate, fiindcă cu cât ţinc Dieta mai mult, cu atât 
va fi mai grea orice mişcare, urmând să intre şi deputaţi maghiari mai târziu care 
vor pune probleme noi. Trimite proiectele de rescript cu unele modificări făcute la 
Viena; doreşte ca unele idei să vină de jos, dinspre Dictă şi nu de sus, ceea ce ar 
putea alanna pc mulţi. Împăratul s-a întors la Viena şi arată foarte bine, fiind primit 
cu entuziasm. Întreabă despre soarta rapoartelor stenografice ale Dietei şi a alegerii 
celor 42 de deputaţi noi, aflând din presă că mulţi dintre cei aleşi au refuzat mandatul. 

69. Buda, 4 septembrie 1863. Locumtenentul regal ungar, Pechy Ferenc, 
către Cancelarul aulic ungar, contele Forgach Antal de Ghymes şi Gâcs; îl 
înştiinţează că foaia românească „Concordia", din cauza greutăţilor financiare, va 
apărea iarăşi doar de două ori pe săptămână; proprietarul foii nu doreşte să facă uz 
de autorizaţia emisă, care aprobă ca foaia să apară de trei ori pe săptămână. 

70. Sibiu, 4 septembrie 1863. Telegrama baronului Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; relatează despre votarea diferitelor amendamente în Dietă situaţia unor 
modificări, precum şi că nu ar dori ca Plecker să plece încă. 
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71. Sibiu, 4 septembrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; o conferinţă a deputaţilor români a acceptat susţinerea proiectului lui 
Şipotariu, care să nu amintească cele 4 naţiuni şi 6 religii recepte, tratând doar 
chestiunea românească; Popp a fost împotriva proiectului susţinând varianta 
guvernamentală; dă detalii privind potrivirea unor paragrafe. A avut o întrevedere 
cu Şaguna, nu a discutat problema Mitropoliei, dar a vorbit despre situaţia din 
Bucovina; doreşte ca de la Viena să nu se emită nicio decizie până ce nu va 
clarifica toate detaliile cu Şaguna. Răspunsurile la memorandum şi la chestiunea 
regaliştilor au făcut mare impresie la Cluj; mulţi deputaţi maghiari regretă că au 
refuzat să participe la Dietă; prezenţa lui Plecker la Sibiu va fi importantă în 
momentul în care vor sosi deputaţii maghiari. Speră că în discuţiile viitoare nu vor 
apărea disensiuni prea mari între români şi saşi. 

72. Sibiu, 4 septembrie 1863. Raport despre alegerea deputatului dieta I 
George Roman, asesor la Tabla Regească din Târgu-Mureş; din actele procesului 
de alegere, protocolul comisiei centrale, lista de votare şi scrutinul, se vede că s-au 
desfăşurat două alegeri. Ca urmare a depunerii mandatului primului deputat Simion 
Pop Moldovan, s-a ales deputat pentru oraşul Mociu, George Roman; din cele 69 
de voturi, s-au exprimat 42, dintre care 40 l-au desemnat pe asesorul George Roman. 

73. Viena, 5 septembrie 1863. Rescript al împăratului Francisc Iosif I asupra 
adresei Dietei din 21 august 1863; mulţumeşte pentru încrederea cu care i-au 
răspuns reprezentanţii dietali; aşteaptă proiectul de lege al dietei promis şi-i 

îndeamnă să continue cu seriozitate şi loialitate lucrarea la elaborarea documentelor 
solemne ale ţării. 

74. Viena, 5 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
rescriptul de răspuns la adresa Dietei a fost elaborat, se scriu deja variantele în 
română şi maghiară; speră în sosirea propunerilor pentru prezidiul Dietei care au 
fost trimise greşit. În aceeaşi zi a prezentat verbal împăratului situaţia din Dietă şi a 
motivat progresul lent al lucrărilor, acesta nefiind nemulţumit; se bucură că Şaguna 
a fost atenţionat şi i s-a arătat că nu este atotputernic, iar propunerile sale pot fi 
refuzate. Au sosit prin Crcnncville mai multe scrisori de refuz a madatului dictai, 
constată că majoritatea lor sunt dilatorii, că se aşteaptă un răspuns al împăratului la 
11Jrc!W ,.:olc<.·li,·ă, J,1r, fiindcă răspunsul c . ..:istă acwn, noile alcscri ar p11lc11 1n·c11 nwi 

mult succes. Despre impresiile de la Cluj faţă de răspunsul imperial se ~tic şi la 
Cancelaria aulică ungară. 

75. Sibiu, 5 septembrie 1863. Baronul Reichcnstcin către cancelarul Nadasdy; 
progresele de la Sibiu sunt lente. Raporturile constatate în Senatul imperial se 
regăsesc şi la Dicta de la Sibiu, într-o formă mai amplificată; este adevărat că 
influenţa Guvernului c slabă, că până şi cele mai influente personalităţi bâjbâie în 
întuneric şi că există multe contradicţii chiar şi între susţinătorii Guvernului; Dicta 
nu s-a fonnat ca organism şi de aceea trebuie acţionat învăţându-i şi aplicând 
presiuni. Şaguna este cel mai însemnat, exercită o marc influenţă, deşi a suferit 
uncie înfrângeri. Parcă şi marile personalităţi ar dori să ia deciziile şi cu prezenţa 
deputaţilor maghiari; în Dictă nu se grăbeşte nimeni să progreseze rapid. Baronul 
doreşte ca lucrurile să meargă repede, dar nu-l zoreşte pe Crcnncvillc cu noile 
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alegeri, trebuind întâi să scadă presiunile asupra deputaţilor. Doreşte amânarea 
plecării lui Plecker, a găsit scrisorile de refuz ale lui Kemeny şi Haynald şi nu are 
timp de ilustrarea situaţiei din Gubemiu. A avut o întrevedere cu Crenneville, este 
mare agitaţie în rândul clerului catolic şi contra lui Haynald, fiind necesar de 
intervenit contra acestuia. 

76. Sibiu, 5 septembrie 1863. Protocolul şedinţei a XXV-a a Dietei transilvane; 
principalul punct pe ordinea de zi a fost dezbaterea proiectului de lege referitor la 
egala îndreptăţire a naţiunii române şi a confesiunilor ei; s-au făcut propuneri de 
stilizare a unor expresii, în care scop preşedintele dietei a recomandat numirea unei 
comisii care să se ocupe de stilizarea paragrafelor articolului de lege în toate cele 
trei limbi; în comisia respectivă au fost numiţi episcopul Şaguna, Rannicher şi 

Lăszloffy; s-au făcut amendamente, s-au ţinut dicursuri de către unii deputaţi români, 
precum Gavril Manu, Ioan Hania, Demetriu Moga sau Ladislau Vasile Pop. 

77. [Sibiu, 5 septembrie I 863]. Discurs al deputatului Gavril Man în 
contextul dezbaterii proiectului de lege referitor la egala îndreptăţire a naţiunii 

române şi a confesiunilor ei. Este convins că împăratul va susţine egalitatea 
drepturilor naţionale şi confesionale ale românilor. Nu poate trece cu vederea 
proiectul lui Balomiri. Crede că toate legile, care se bazează pe Diploma 
Leopoldină şi nu se opun Diplomei din octombrie 1860 şi Patentei din februarie 
1861, sunt în vigoare. Sprijină propunerea mitropolitului Alexandru Sterca Şuluţiu, 
deoarece consideră că prin rescripte, patente, privilegii, ordinaţiuni şi măsuri 

administrative se vatămă constituţia. 

78. [Sibiu, 5 septembrie I 863]. Discurs al deputatului de Sălişte, Ioan Hania, 
rostit în dieta de la Sibiu. Se arată surprins de faptul că, după introducerea codului 
civil austriac ( 1853), statutele municipale săseşti continuă să aibă valoare. Citeşte o 
publicaţie primită din comuna Cristian, despre vinderea loturilor de pământ cu 
precădere către saşi. Susţine modificarea propusă de mitropolitul greco-catolic 
Sterca Şuluţiu. 

79. / Sihiu, 5 septembrie I 863}. Discurs al deputatului Demetriu Moga ţinut 
în şedinţa a XXV-a a dietei de la Sibiu; este de părere că legi Ic care stau în 
contradicţie cu legea despre egala îndreptăţire a naţiunii române şi a confesiunilor 
ei trebuie şterse; acest principiu trebuie să se aplice pentru toate privilegiile, 
patentele, rescriptele, ordinaţiunile, inclusiv statutele municipale; susţine 

propunerea mitropolitului Şuluţiu. 

80. [Sibiu, 5 septembrie /863}. Discursul lui Ladislau Vasile Pop în şedinţa 
XXV din dicta de la Sibiu. Susţine ştergerea tuturor privilegiilor, patentelor şi 

ordinelor contrare legii egalei îndreptăţiri. Mărturiseşte că numai din convingere 
susţine proiectul de lege al guvernului. Argumentează nevalabilitatea legilor şi 

privilegiilor anterioare prin axioma juridică „O lege posterioară o abrogă pc cea 
anterioară". Egala îndreptăţire a românilor s-a decis şi este de la sine înţeles că 
legile contrare acestei legi sunt nevalide. Spune deschis că a văzut împotriva 
proiectului regimului doar modificări şi schimbări stilistice, şi nu opoziţie. 
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81. Viena, 6 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; ! 

solicită anunţuri telegrafice despre apariţia în ziare a răspunsului imperial la adresă 1 

şi la numirea prezidiului dietal; detaliază mersul activităţilor din Viena. Intrarea 
deputaţilor maghiari în Dietă este necesară pentru restabilirea unui echilibru pe 
care-l doresc şi membrii saşi. Consideră judecata baronului asupra atitudinii 
românilor drept blândă; este greu de iertat că Popp, Moga şi alţii au votat contra 
propunerii guvernamentale, dat fiind că Popp aşteaptă titlul de Excelenţă, iar Moga 
2000 de florini. Doreşte să fie clar că Guvernul nu doreşte să i se impună legi nici 
de români, nici de maghiari, iar dacă există nemulţumiri se poate dizolva Dieta. 
Pentru preţul unei nedreptăţi ar renunţa şi la marele său ideal de a trimite deputaţi 
transilvăneni în Senatul Imperial; este sătul de reproşurile că susţine aroganţa şi 

caracterul nesătul al deputaţilor români, mai ales că un om pentru care a făcut 
atâtea a votat contra poziţiei Guvernului stând pe banca acestuia, într-o chestiune în 
care trebuia recunoscut ajutorul oferit de Guvernul însuşi. Cancelarul era foarte 
iritat din aceste motive, rugând pe Reichenstein să susţină dizolvarea Dietei dacă el 
o va iniţia, sperând că acest lucru nu va surveni înainte de trimiterea deputaţilor în 
Senat, fiindcă atunci se va fi sacrificat degeaba. Şaguna ia asupra sa o mare 
responsabilitate prin modul în care acţionează, crescând şi potenţialul unui conflict 
dacă cei ca Kemeny ajung din nou la conducere; de asemenea, şi Şuluţiu a turnat 
mult ulei pe foc. Cancelarul nu ştie încă ce să spună împăratului, doreşte să audă şi 
părerea Guberniului. Este iritat de opinia maghiarilor că românii vor trimite 
deputaţi în Senatul Imperial doar dacă Transilvania li se va supune complet. Doreşte 
continuarea noilor alegeri dietale până când împăratul va decide în acest sens. 

82. Viena, 7 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
noile relatări de la Sibiu l-au liniştit, dar la Viena e mare agitaţie vis-a-vis de 
atitudinea românilor, articolele de presă despre Transilvania sunt intens citite; mulţi 
consideră că românii sunt instigaţi de A.P. Ilarian, care este plătit de francezi şi că 

nu doresc să trimită deputaţi la Viena sau doar pentru un preţ scump. A primit 
numeroase reproşuri pentru susţinerea unor deputaţi români ca Popp, Moga, Vaida 
etc., în condiţiile în care ar fi existat candidaţi mult mai buni; este neplăcut, mai 
ales că astfel devine greu să-l susţină pc Şaguna, care de asemenea trage sforile 
opoziţiei. Trebuie ales însă răul mai mic; speră stabilirea unui echilibru prin 
pn:,;7.c111a Jcpula!ilo,· nwghim·i. Plcckc,- ni puica loluşi să fie 1;>i în Dictă 1;>i să 

activeze şi pentru Gubcrniu. Se bucură că în perioada Dietei nu apar probleme noi 
la cancelarie, pentru care nu ar avea oameni care să le rezolve. lşi manifestă 

încrederea în modul în care doreşte baronul să rezolve chestiunea Mitropoliei. Se 
parc că Gubcrniul este indecis cu privire la continuarea alegerilor dietale; speră că 
întârzierile survenite nu se datorează adunării tinute la Blaj, astfel putându-se 
pierde o săptămână întreagă. În 15 septembrie se· va ţine prima adunare a camerei 
inferioare a Senatului imperial şi vor fi discutate puncte mai puţin importante. 
Cancelarul nu stă bine cu sănătatea, speră într-o cât mai grabnică trimitere a 
deputaţilor transilvăneni la Viena, bucurându-se de progresele făcute până acum de 
către baronul Reichenstein. 

83. Sibiu, 7 septembrie 1863. Protocolul şedinţei a XXVI-a a Dietei transilvane; 
pe ordinea de zi s-a aflat citirea pentru a treia oară a articolului de lege referitor la 
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înfăptuirea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ci; la propunerea 
comitetului de legitimaţiunc, Dieta declară ca validă alegerea deputaţilor 

Constantin Panţiu, Demctriu Moldovan, Francisc de Rcichenstcin, Gcorgiu Roman. 

84. Sibiu, 7 septembrie 1863. Baronul Reichcnstein către cancelarul Nadasdy; 
promite infonnaţii legate de alegerea celor 42 de deputaţi. Prima propunere 
legislativă satisface marea parte a Dietei; referitor la forma finală consideră că 

semnătura preşedintelui şi a unui actuar ar fi suficiente. Promite că va grăbi 

înarticularea; între Şaguna şi Popp au intervenit mai nou tensiuni. După 

confirmarea primului articol, Şaguna ar dori să întrunească o adunare bisericească 
şi o părere vis-a-vis de Mitropolie; cu trimiterea de deputaţi la Viena parc de acord. 
Unii maghiari au sădit îndoială în rândurile românilor, că Viena doreşte doar 
trimiterea de deputaţi în Senat, şi că acest lucru nu trebuie făcut decât după ce au 
fost confirmate cât mai multe legi. Regaliştii pomeniţi de cancelar au nevoie de 
susţinere; promite că va vorbi şi cu maiorul Semetkovsky, menţionând şi alte 
chestiuni mai mărunte. 

85. Viena. 8 septembrie 1863. Cancelarul Nâdasdy către baronul Reichenstein; 
este nemulţumit de progresul lent al lucrărilor, este în stare să aducă sacrificii pentru 
unitatea Monarhiei, dar are tot mai puţină forţă. Orizontul politic se întunecă, într-o 
jumătate de an va fi pericol de război, reprezentanţii pentru Senat trebuie trimişi cât 
mai grabnic pentru a nu lăsa opoziţia să se întărească. Apreciază că până la sosirea 
lui Reichenstein la Sibiu Guvernul a donnit în chestiunea Dietei, dar acum există 
disensiuni şi între oamenii guvernamentali. Noile alegeri dictalc trebuie continuate 
până când alegătorii revin la raţiune; urmează să se dezbată siculica hereditas şi 
Capeţiile, care se vor transfera probabil la Viena. Speră că nu vor fi surprize în 
Dietă, fiindcă acestea sunt de obicei neplăcute; mulţi funcţionari superiori sunt în 
concediu. Relatează opiniile de la Viena faţă de schimbarea lui Haynald, tratativele 
şi opţiunile care există; rezolvarea acestei chestiuni consideră că va fi foarte 
greoaie. Speră că se va întâlni cu baronul în curând la Viena, fiind curios şi de 
noutăţile din Gubcrniu; de asemenea, doreşte ca prin Crenncvillc şi Guberniul să 
dea o părere privind primul articol de lege. La Viena se discută mult despre 
chestiunile româneşti, existând numeroase păreri. 

86. Sihiu. 9 septembrie /863. Baronul Rcichcnslcin ciitrc canc:clarnl Nadasdy; 
menţionează relatările lui Groisz despre refuzurile mandatelor lui Haynald şi 
Kcmcny. Gubcrniul a decis organizarea unei a treia scrii de alegeri, data nefiind 
încă stabilită, făcându-se uncie încercări pc cale confidenţială. Nu este uşor să se 
găsească alţi candidaţi; îi este greu să acţioneze ca om şi să nu-şi piardă răbdarea. 
A început să acţioneze în sensul trimiterii deputaţilor la Viena, dar terminarea 
dezbaterilor privind bugetul până la jumătatea lui octombrie rămâne doar o 
speranţă. Şaguna va prelua iniţiativa în înarticularea celor două Diplome; roagă pe 
cancelar să se menajeze fiindcă ţara şi împăratul au mare nevoie de el. 

87. Viena. JO septembrie 1863. Cancelarul Nâdasdy către baronul Reichenstein; 
o zi de sărbătoare a ocazionat o pauză în lucrările Dietei; la Viena circulă multe 
zvonuri, inclusiv că împăratul va merge la Budapesta, va acorda sprijin celor de 
acolo şi va solicita confinnarca deciziilor de la Frankfurt prin partidele ungare. 
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Nadasdy avea numeroase nelămuriri faţă de acest zvon, considerând că împăratul 
nu ar accepta o primire care ar fi marcată de atmosfera anului 1848. În data de 5 
a raportat împăratului privitor la situaţia din Transilvania; acesta habar nu avea de 
zvonul amintit, iar Nadasd).'._ îşi exprima nemulţumirea că astfel de zvonuri au 
influenţă şi în Transilvania. In cercurile saşilor circulă zvonul că Casina maghiară 
de la Cluj oferă I O.OOO de florini deputaţilor români pentru a susţine vechea constituţie 
transilvană, considerând aceste zvonuri ca fiind periculoase. Nu are mari speranţe 
legate de succesul noilor alegeri; aşezările secuieşti însă trebuie că se vor speria 
când chestiunile ce-i privesc vor fi discutate în Dietă fără ca ei să fie reprezentaţi. 
Doreşte accelerarea lucrărilor dietale şi dă unele indicaţii în acest sens; doreşte să 
dovedească deputaţilor români că vrea să le îndeplinească doleanţele, îndemnând 
totodată pe Reichenstein să reducă tensiunile dintre Şaguna şi Popp. Speră ca prin 
organizarea preconizatei adunări bisericeşti la Sibiu să nu fie atrase acolo persoane 
nedorite, oricum pentru organizare va fi necesară aprobarea imperială şi adunarea 
va trebui să cuprindă şi persoane laice. Nu doreşte să decidă el dacă acestei adunări 
să i se ceară o opinie privind Mitropolia, acest lucru fiind în puterea împăratului, 
dar va ţine cont şi de opinia baronului Reichenstein în această privinţă. Se bucură 
de disponibilitatea lui Şaguna de a ajuta în chestiunea Senatului Imperial. Arată 
înţelegere faţă de anumite îndoieli ale deputaţilor români care ascultă de zvonurile 
maghiarilor; Crenneville doreşte să plătească în continuare pe cei 5-6 regalişti. 
Maager este furios pe Şaguna şi, fiind la Viena, nu l-a vizitat pe Nadasdy; trimite 
unele documente şi roagă pe baron să-l ajute pe un anume funcţionar. 

88. Sibiu, JO septembrie 1863. Friedrich Thiemann către cancelarul Nadasdy; 
relatează despre mersul despăgubirilor funciare, despre sumele adjudecate Episcopiei 
catolice de la Alba Iulia şi atmosfera din Dietă relativ la această chestiune. Nu 
împărtăşeşte ideea că intrarea deputaţilor maghiari în Dietă va echilibra poziţia 
românilor, fiindcă cei din unnă merg oricum în siajul celor dintâi, manifestând 
suficientă opoziţie contra Monarhiei. Dintre ci trebuie identificaţi cei cu atitudini 
favorabile, precum Vaida, şi susţinuţi în mod ostentativ, alături de deputaţii 
maghiaro-anncni precum Laszl6ffy. Fiind la Sibiu, s-a convins despre corectitudinea 
viziunii sale şi asupra necesităţii soluţionării rapide a chestiunii transilvănene. 

89. Viena. 11 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstcin; 
ministrul Schmcrling l-a întrebat cam când vor sosi deputaţii transilvăneni, dar nu a 
putut da un răspuns, dorind date mai exacte de la Sibiu; pentru ministru, chestiunea 
este urgentă pentru a putea începe dezbaterea bugetului, absenţa deputaţilor putând 
fi dezavantajoasă pentru chestiunea căii ferate. A primit prin Crenneville cca de-a 
doua propunere legislativă, dorind susţinerea acesteia în Dictă de pe banca 
guvernamentală; de la Rosenfeld a primit proiectul unui raport al comisiei dictale 
pe care-l detaliază pe paragrafe. Plecker va pleca spre Sibiu, Grimm a terminat 
opera sa privind chestiunea urbarială; lecturând-o, cancelarul crede că se face prea 
multă muncă şi calcule în jurul chestiunii urbariale care ar putea fi rezolvată mai 
simplu. Aminteşte de ampla contestaţie a contelui Teleki legată de calculul sumei 
despăgubirii, o chestiune foarte greoaie, care duce la acumularea de dobânzi până la 
soluţionare şi ar putea duce la interpretări de natură politică. Doreşte simplificarea 
procedurilor, fiindcă cu cât sunt acestea mai complicate, cu atât mai multe 
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contestaţii vor exista. Consideră că nu este în regulă ca Dieta să decidă cuantumul 
salariilor Curţii supreme, acest lucru trebuind decis de către împărat; ataşează o 
scrisoare personală pentru Rosenfeld. 

90. Viena, 12 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichenstein; 
este de acord cu viziunile baronului privitor la cei 42 de deputaţi nou aleşi, considerând 
boicotul lor o greşeală, la a treia tranşă de alegeri fiind necesară o hotărâre mai 
mare. Crede că din cauza stării deplorabile a justiţiei, în comitale şi scaunele 
secuieşti aceasta s-ar putea unifica, în oraşe rămânând doar juzi districtuali, o astfel 
de propunere putându-se avansa dacă seria a treia de alegeri va eşua. Un alt mijloc 
de presiune ar putea fi o redistribuire după alte principii a voturilor unor aşezări 
care au renunţat de trei ori la reprezentarea lor în Dietă, mandatele putându-se da 
de exemplu în cazul Clujului unor mari proprietari loiali. Consideră că Crenneville 
nu are o idee corectă despre dezbaterile parlamentare, ar dori indicaţii exacte de la 
Cancelarie pentru reprezentanţii Guvernului din Dietă, ceea ce nu este posibil neştiindu
se dinainte argumentele aduse în dezbateri. În Senatul Imperial, mulţi membri 
doresc ca prin neaprobarea măririi impozitelor să provoace căderea ministerului 
sau dizolvarea Senatului, de aceea ar trebui deja să existe asigurări că transilvănenii 
vor intra în Senat sau chiar o zi preconizată a acestui eveniment. Solicită informaţii 
privind întârzierea intrării deputatului nou ales Koronka în Dietă. 

91. Sibiu, 12 septembrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy. Rescriptul imperial la adresă a fost bine primit în Dietă, înarticularea 
decisă şi a fost numită o comisie pentru elaborarea unui proiect de articol; dă detalii 
despre voturi, solicită indicaţii privitor la următorii paşi şi lămuriri în privinţa 

limbii de corespondenţă a municipiilor cu autorităţile militare. 

92. Viena, I 3 septembrie I 863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein. 
Îşi exprimă mulţumirea faţă de mersul dezbaterilor dietale; nu se poate cere ca o 
propunere guvernamentală să fie acceptată de Dietă fără niciun fel de modificare. 
Doreşte ca nu Rannicher singur să stea pc banca guvernamentală, aici putându-se 
aşeza şi alţi funcţionari sub presiunea unei pensionări forţate, alţii încurajaţi prin 
promisiunea unei pensionări mai avantajoase; astfel pot sta cel puţin 4 deputaţi pe 
banca amintită. Propunerea şaguniană pentru înarticularea Diplomelor a fost 
acceptată cu o majoritate covârşitoare; speră că Crcnneville a ordonat discutarea 
deciziilor dictalc şi în Gubcrniu, solicitând totodată şi părerile baronului. Consideră 
că majoritatea pentru trimiterea de deputaţi în Senatul imperial nu este atât de 
stabilă; funcţionarii români nu vor vota contra, dar vor putea exista diverse piedici; 
Guvernul nu trebuie să arate slăbiciune fiindcă altfel deputaţii români vor cere şi 
mai mult. Se gândeşte să taie unele nume de pe lista regaliştilor maghiari şi să 

numească în locul lor înalţi funcţionari de aceeaşi naţie, astfel putându-se asigura o 
majoritate favorabilă pe care o ilustrează şi cu cifre. Se pare că o adunare a 
unitarienilor l-a determinat pe Koronka să nu intre în Dictă; solicită informaţii mai 
precise în acest sens; aminteşte detaliile date de Thiemann privind despăgubirile 
urbariale, fiind de dorit amânarea plăţii unor sume către episcopul catolic, fiindcă 
acesta le-ar putea folosi în scop politic, o chestiune şi lipsită de etică, fiindcă legea 
din 1848 pc care o apără nu i-ar da niciun ban, despăgubirile fiind oferite de 
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Guvernul imperial pe care-l combate. Aminteşte de opera lui Grimm privind 
chestiunea urbarială, care a fost finalizată; Thicmann ilustrează pe români 
întotdeauna în culori sumbre şi nu-l suportă pe Vaida. Dă şi solicită detalii privind 
activităţile lui Haynald; infirmă zvonul partidei ungare că împăratul ar dori să 

călătorească la Budapesta pentru a se împăca cu opoziţia. 

93. Sibiu, 13 septembrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; 
aminteşte că este prea obosit să relateze detaliat despre dezbaterile dietale, dar face 
aceasta pe scurt. A.P. Ilarian a plecat, baronul se îndoieşte că ar fi plătit de 
francezi; deputaţii români nu sunt personalităţi politice, mai degrabă politicieni 
sentimentali, sunt nestatornici şi nu e clar cine sunt conducătorii lor. Şaguna este 
foarte influent, iubeşte popularitatea şi reuşeşte să atragă pe mulţi după el. Vaida 
este folosit de unii pentru scopurile lor politice. Dacă se vor aduce mai mulţi 
funcţionari în Dietă, opoziţia maghiară va acuza şi pe mai departe aceasta că este doar 
o adunare de funcţionari; Haynald ar dori să-l elimine din competiţie pe Fogarassy. 
Baronul menţionează că a primit telegrama cu indicaţiile privind al doilea articol de 
lege. 

94. Sibiu, 13 septembrie 1863. Raport anonim privind evenimente din culisele 
adunărilor dietale. Cu două zile înainte, conferinţa românească nu a admis cererea 
lui Şaguna, care a fost primită cu surprindere; acum se aşteaptă publicarea 
rescriptului; atitudinea autoritară a lui Şaguna a iritat pe mulţi, Şuluţiu a plecat din 
Sibiu; mulţi consideră că guvernul este nemulţumit de atitudinea episcopului, în 
acest sens existând şi scrisori; consideră că Şaguna este urmat orbeşte de adepţii săi 
şi că Reichenstein a reuşit să facă o breşă în rândurile românilor, asigurând totodată 
şi o majoritate săsească, ori ca deputaţii români să se desolidarizeze de episcop şi să 
asculte de Şuluţiu. Situaţia este însă schimbătoare, Crenncville invită la cină doar 
pe unii dintre deputaţii români, saşii fiind toţi invitaţi, fapt care provoacă supărări. 

95. Viena, 14 septembrie I 863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstein; 
susţine prioritatea trimiterii de deputaţi la Viena; Guvernul ar putea fi acuzat că 
este de vină pentru absenţa acestora de la dezbaterea bugetului fiindcă nu a pus 
chestiunea sub primul articol al Dietei transilvane. În Senatul Imperial este multă 
agitaţie; dă i11dicaţii pri, ind modul În ca,-c să prvc1..•dcec pentru 11cc1..'krnr-ca 

activităţilor Dietei, ilustrează modul în care s-ar putea împărţi uncie voturi privind 
pc cei 26 de deputaţi pentru Viena şi repartizarea acestora pc etnii şi confesiuni. Nu se 
aşteaptă de la iniţiative venite de jos, nici la reuşita alegerilor de deputaţi maghiari 
şi secui, împăratul ar putea numi regalişti în locul celor care refuză mandatul. 
Aminteşte că a solicitat părerea Guberniului faţă de prima propunere legislativă 
doar de formă, aşteptându-se chiar să parvină un înscris inutilizabil, dar doreşte 
aceasta pentru a nu interveni întârzieri datorate viciului de a nu fi interpelat 
Guberniul. Părerea acestuia nu a fost superfluă nici la Dietele anterioare, acesta 
fiind parte a Dietei; de această dată prin Guberniu s-ar putea pronunţa şi unii 
funcţionari maghiari care nu se află în Dietă. Nu doreşte să-l rcchcme pe baron la 
Viena până nu ajung deputaţii transilvăneni în Senatul Imperial; este mulţumit de 
relatările lui Groisz privind dezbaterile generale. 
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96. Sihiu, 14-16 septembrie 1863. Baronul Rcichcnstcin către cancelarul 
Nadasdy. Se scuză pentru calitatea hârtiei folosite; aminteşte că iniţial l-a surprins 
poziţia categorică a ministrului Schmcrling. A trimis mai multe telegrame în care 
descrie situaţia din Dictă. A vorbit cu Şaguna, acesta se află într-o situaţie 
neplăcută, dar nu i-a comunicat foarte multe detalii; se parc că este prea receptiv la 
ideile tinerilor români şi doreşte ca baronul să intervină ca mediator între ci şi 

Popp. Privitor la deputaţii pentru Senatul Imperial, este sigur de majoritatea saşilor 
şi românilor, corifeii ambelor naţiuni ajungând astfel la Viena; mulţi se tem însă că 
atunci Dieta transilvană va deveni inutilă. Multora nu le va plăcea întreruperea 
plăţii diurnei dietale de 5 florini. Oricum, din ziare se deduce că Senatul Imperial 
nu va trece prea curând la dezbaterea bugetului. Informaţiile trimise de cancelar 
privind situaţia internă nu sunt foarte liniştitoare; aminteşte că va discuta cu 
Crenneville situaţia deputaţilor dietali care sunt şi consilieri guberniali. Groisz 
pregăteşte între timp noile alegeri pentru deputaţii retraşi din Dietă. 

97. Viena, 15 septemhrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
Rannicher a adus în discuţie urgenţa dezbaterii fondului ţării; unnătorul an fiscal se 
apropie şi dacă Dicta va fi prorogată vor putea rămâne multe în aer. Se vor putea 
totuşi face bugete separate pentru fiecare lună rămasă din an; dă diferite detalii 
privind sumele disponibile şi măsurile care trebuie luate. Fondul transilvănean va fi 
însă mai slab decât cel al Ungariei, care este pe plus. Mulţi mari proprietari funciari 
vor fi nemulţumiţi că se vor discuta probleme ce-i privesc, fără participarea lor. 
Solicită informaţii mai detaliate pentru al doilea proiect de lege; Thiemann se laudă 
cu succese în direcţia trimiterii deputaţilor la Viena. Din ziare vrea să afle care 
deputaţi au votat împotriva primului proiect de lege; încheie scrisoarea abrupt 
fiindcă trebuie să meargă la o conferinţă la împărat, privind situaţia din Ungaria. 

98. Sihiu, 15 septembrie 1863. Telegrama baronului Rcichcnstcin către cancelarul 
Nada<;dy; trimiterea deputaţilor la Viena necesită o pregătire mai îndelungată. De sus 
trebuie să vină un rescript care să solicite aceasta şi votul poate fi făcut în 8-1 O zile 
după aceea; trimite proiectul unui asemenea rescript care speră să fie remis până în 
data de 22. 

99. Sihiu, 15 septembrie 1863. [L. Baziliu Popp] către baronul Rcichcnstcin; 
comunică starea precară a sănălă! ii sale; a vorbit cu şeful său care este de acord cu 
cele discutate. L-a rugat pc consilierul Plecker să sisteze discuţiile despre viitoarea 
ordine de zi şi să facă un raport despre statutul Dietei; nu a discutat nimic cu privire 
la Vassics, aşteaptă un raport de la Bariţiu, cel din urmă arătându-se foarte loial. 

100. Viena, 16 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstein; 
laudă pc baron pentru intervenţiile sale şi pentru timpul pe care-l afectează fiecărei 
activităţi, remarcând recenta sa telegramă de 690 de cuvinte, la care a răspuns deja. 
Trimite mai multe infonnaţii despre stabilirea numărului deputaţilor pentru Viena; 
împărţirea acestora pc curii este precum oul lui Columb. Ministrul Schmcrling nu 
are nicio obiecţie la proiectul baronului Rcichenstein, mai fiind însă necesare 
consultări; îi cerc să se gândească la numirea de noi regalişti. Solicită o părere cât 
mai scurtă privind primul articol dictai; se teme de eventuale greutăţi din partea 
tinerilor români. Rescriptul privind Senatul Imperial cu greu va ajunge până în data 
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de 22; a renunţat deja la gândul participării deputaţilor maghiari, iar cei care au 
refuzat mandatele vor avea neplăceri în viitor. Nobilii care se opun ar face bine să 
vândă tot şi să se mute în Ungaria, unde ar avea mai multe speranţe pentru legile 
din 1848. Se bucură pentru plecarea lui Ilarian, roagă pe baron să-l protejeze pe 
Vaida, doreşte rezolvarea chestiunii Capeţiilor. Planul lui Haynald se pare că nu va 
reuşi; cancelarul ar dori să afle mai multe despre neînţelegerile dintre acesta şi 

Crenneville privind chestiunile şcolare şi bisericeşti. 

101. Viena, l 7 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
ultima telegramă primită nu l-a convins; trimite date privind numărul de votanţi 
pentru stabilirea împărţirii deputaţilor pentru Senatul imperial. Aminteşte că în 
momentul numirii sale în 1861 a sperat că va putea să ajungă la înţelegere cu 
opoziţia, acordându-i concesii, dar aceasta a câştigat astfel tot mai mult curaj, acum 
numai severitatea rămânând o soluţie. Şi avantajarea marii proprietăţi funciare în 
sistemul de votare prezintă multe dificultăţi. Nu poate donni bine din cauza acestei 
situaţii şi nu agreează nici propunerile baronului Reichenstein. Aminteşte că 

Făgăraşul a fost tocmai ridicat la rang de oraş. 

102. Sibiu, l 7 septembrie l 863. Baronul Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; măsurile privind regaliştii se pot dovedi tardive, dată fiind urgentarea 
trimiterii deputaţilor la Viena. Şi Reichenstein caută regalişti şi a găsit până acum 
doi candidaţi; implicarea înalţilor funcţionari în Dietă ar fi un testimonium 
paupertatis pentru Guvern. Nu reuşeşte să tennine anumite documente privind 
prima lege dietală, nu poate face nimic în chestiunea lui Haynald fiindcă trebuie să 
plece din oraş. Canonicul Fekete i-a relatat că Haynald a promis intrarea deputaţilor 
maghiari în Dietă dacă cei români promit în scris că nu vor intra în Senatul 
imperial. Îl roagă pe cancelar să-l laude pe Moldovan, care are un comportament 
foarte corect; îl mai roagă să se menajeze, dată fiind sănătatea sa precară. 

103. Viena, 19 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichenstcin; 
este de acord cu părerile lui Reichcnstein, considerând că este important ca Dicta să 
fie mulţumită de forma aprobată de împărat a proiectului de lege, altfel se poate 
tărăgăna trimiterea deputaţilor în Senatul Imperial; în acest sens, îl roagă pe acesta 
să observe atent starea de spirit. Consideră că până în octombrie deputaţii trebuie să 
aJunga la V 1ena; simpla sanq1onare {lăra mollitlcări) a pnmulu i articol Lle lege va 
putea fi interpretată ca un triumf al românilor şi o înfrângere a Guvernului, şi 

acesta din urmă nu poate fi ezitant. Este îngrijorat cu privire la Şaguna, acesta fiind 
atacat în ziarele ungureşti, iar Guvernul arc mare nevoie de ci, dar arc încredere în 
Rcichcnstcin care îl cunoaşte bine. Comunică detalii privind votarea deputaţilor 
pentru Senatul Imperial; după plecarea acestora, comisiile dietale vor trebui să 

lucreze mai departe. Consultaţiile cu preşedintele Consiliului de stat, cu împăratul 
şi cu Mecsery au decurs favorabil; Senatul a solicitat lui Plcner să spună exact când 
vor veni deputaţii transilvăneni, pentru a şti dacă pot conta pc aceştia în dezbaterea 
bugetului. lnfonnaţiile private ale cancelarului indică mare agitaţie în rândul 
românilor şi tensiuni între Şuluţiu şi Şaguna, mulţi spun că Şuluţiu a plecat la Blaj 
pentru a nu-l mai vedea pe Şaguna. Îl roagă pe Rcichcnstcin să-i comunice lui 
Aldulian să se comporte confonn aşteptărilor; anexează o scrisoare a lui 
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Friedenfcls privind călătoria lui Charles Boner, doreşte să discute şi cu Crcnncville 
în această chestiune. Anexează un tabel privind votanţii şi impozitele aferente pe 
circumscripţii. 

104. Sibiu, 19 septe111hrie 1863. Baronul Reichenstcin către cancelarul Nadasdy; 
cofinnă primirea scrisorilor şi remiterea celor destinate lui Thiemann. Consideră că 
acesta vede lucrurile prea negre şi prin aceasta provoacă griji cancelarului; în Dietă 
există diferite discordii, sciziune între Şaguna şi Popp. Şaguna doreşte ca primul 
articol dictai să fie un act cât mai festiv, Reichenstein consideră că acest lucru este 
imposibil şi cerc părerea lui Nadasdy. Se spune că şi-a pus barba în joc pentru ca 
articolul să fie sancţionat întocmai în fonna decisă de Dietă. Influenţa sa nu poate 
creşte, fiindcă nu este atât de independent precum pare. Pop este cuminte, dar 
tensiunile cu Şaguna îl detennină să aibă atitudini deschise în Dietă şi tranşante în 
conferinţa naţională, unde l-a înfruntat pe episcop. Saşii se tem de români în 
privinţa articolului privind limba oficială; Rosenfeld s-a îmbolnăvit. Dă detalii 
privind progresele la diferite paragrafe; nu are timp să scrie despre stările de lucruri 
din Gubemiu, Fogarassy câştigă tot mai mult teren. 

105. Viena, 20 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
solicită eventuale păreri privind alegerea celor 26 de deputaţi, pe care să le susţină 
în Consiliul de miniştri, amintind şi unele detalii tehnice ale împărţirii voturilor pe 
curii; doreşte să evite principiul ca Dieta ca întreg să aleagă deputaţii pentru Viena. 
Aceste detalii urmează să mai fie discutate în cadrul Cancelariei aulice. Va fi greu 
de obţinut ca regalişti maghiari să intre în Dietă, puţini vor fi în stare să înoate 
contra curentului. Dă detalii despre situaţia bugetară, despre situaţia precară a 
bugetului din Ungaria. Doreşte ca lui Charles Boner să i se arate partea bună a 
Transilvaniei, sperând în sosirea şi altor turişti englezi care vor veni cu bani. 
Consideră neloial refuzul mandatului de către Janos Gal, care ca funcţionar este 
foarte bine plătit; dă detalii despre alţi posibili regalişti. A primit de la Mecsery 
versiunea definitivă a rescriptului şi a articolului de lege privind românii, care vor 
fi litografiate; citează anumite zvonuri din ziarul Ftiggetlcn, subliniind dificultatea 
cu care se vor găsi deputaţi maghiari printre cei 26 de trimis în Senatul imperial. 
Numeşte mai mulţi funcţionari superiori din Gubcmiu şi Tabla regală care ar putea 
fi numiţi în acest sens; un alt zvon sputc că Lajos Josika face tatonări în sensul 
participării sale la Dietă. 

106. Sihiu, 20 septemhrie 1863. Baronul Reichcnstein către cancelarul Nadasdy; 
Aminteşte că de la început a dorit ca secţiunile Dietei luate individual să aleagă 
deputaţii pentru Viena. Doreşte îndeplinirea dorinţei cancelarului privitor la 
chestiunea Senatului imperial, lăudându-Ic pentru demersurile făcute, se pare însă 
că va putea interveni o mică întârziere. Detaliază dezbaterile dietale ale para
grafului I O şi unele schimbări de personal preconizate de Crcnncville. Haynald se 
opune mutării unor profesori şi clerici, solicitând diferite documente; consideră că 
atitudinea episcopului dăunează prestigiului Guvernului. 

107. Viena, 21 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
este îngrijorat de faptul că Ncmes nu a apărut într-o comisie dictală; îşi doreşte ca 
în Dictă să stea cel puţin un magnat la votarea deputaţilor pentru Senatul imperial. 
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Se bucură pentru acordul baronului privind curiile dietale; nu se aşteaptă la multe 
de la alegerile dictate, decât dacă Josika va determina o participare generală a 
deputaţilor maghiari la Dietă; subliniază eficienţa mijloacelor folosite de opoziţie. 
Se miră de faptul că nu au sosit de la Roma documentele care-l privesc pe 
episcopul Haynald; a reuşit să obţină declaraţia scrisă a lui Fcrcnc Kcmcny; trimite 
un tabel conţinând rezultatele noilor alegeri, rugându-l să elaboreze pe baza 
acestuia un articol de ziar. Articolul de lege privitor la români va fi înaintat 
împăratului spre sancţionare, paragraful 3 a fost lăsat nemodificat, fiindcă Dieta a 
depus mari eforturi să-l elaboreze; propune anumite corecţii terminologice pentru 
alte proiecte pe care le-a primit prin telegraf, amintind şi succesiunea în care vor fi 
discutate anumite proiecte viitoare în Dietă. 

108. Sibiu, 21 septembrie I 863. Baronul Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; mulţumeşte pentru telegramele primite; va comunica telegrafic proiectul 
rescriptului de Însoţire a primului articol de lege, după ce va mai consulta 
protocoalele stenografice ale Dietei. Confirmarea articolului în fonna propusă de el 
trebuie să fie piatra unghiulară a edificiului, a cărui cheie de boltă va fi trimiterea 
deputaţilor în Senatul Imperial. Bruckenthal, Rosenfeld, Şaguna şi Beldi ar trebui 
aleşi neapărat între aceştia; Brukenthal poate intra şi ca magnat, este un susţinător 
consecvent al Guvernului. Nemes nu doreşte în continuare să participe la unele 
dezbateri; şedinţa dietală din aceeaşi zi a fost intensă, au luat cuvântul aproape 
numai deputaţi români, Bologa, Puşcariu, Bran au susţinut poziţia guvernamentală. 
Studiază pe mai departe terenul privind articolele de lege, aminteşte influenţele 
negative dintre diverşi funqionari şi deputaţi maghiari. 

109. Sibiu, 21 septembrie I 863. Telegrama baronului Rcichcnstcin către 

cancelarul Nadasdy conţinând proiectul de rescript imperial de însoţire a articolului 
I dietal; solicită totodată o cât mai grabnică soluţionare a promulgării. 

110. Viena, 22 septembrie /863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstein; 
Consideră corecte aprecierile sale asupra lui Thicmann, care vede totul în negru, 
dar cu contraste; discuţia despre articolul limbilor oficiale este mai lungă şi mai 
complicată decât s-a estimat iniţial. Câteva voci cer o modificare simplă a 
articolului privind românii, dar se ştie că aceasta ar putea contraria Dicta; în 
Sc11alul l111pc1·ial există , oei penin, o începere i,nediată a dc2',al,;.'1·ii busctului, c,u-e 

ar putea pune în dificultate Dieta de la Sibiu dacă împăratul va delega prea 
devreme Senatul să discule aceste chestiuni. Dezbaterea documentelor avansează 
repede, dă detalii despre cine, de care proiect se ocupă; consideră că numai baronul 
poate păstra armonia între Şaguna şi Popp, nefiind de dorit ca primul să devină 
opoziţional. Îl roagă să-l atenţioneze pe Şaguna cu privire la modificări ale 
articolului de lege la Viena, şi că acestea vor fi mai mult de natură stilistică; îl mai 
roagă să-l atenţioneze pc Ncmcs să aibă grijă de sănătatea sa cu orice preţ, fiindcă 
l-a lăudat şi în faţa împăratului pentru atitudinea sa loială. 

111. Sibiu, 22 septembrie I 863. Baronul Reichcnstein către cancelarul 
Nâdasdy; solicită trimiterea cât mai grabnică a primului articol de lege; consideră 
că este prea complicat ca Dieta să-i voteze pe deputaţii pentru Senat pe curii şi 

secţiuni individuale. Speră că în 8 zile de la sosirea rescriptului, alegerile ar putea 
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avea deja loc. Pentru ca transilvănenii să şi aibă o m1s1une la Viena, solicită ca 
proiectul căii ferate să fie elaborat astfel încât să poată fi dezbătut încă în acelaşi an 
şi eventualele întârzieri să nu poată cădea în sarcina Guvernului. Trimite un proiect 
al legii de înarticularc aşa cum a fost discutat în Dietă; nu crede în disensiunile 
dintre Şaguna şi Şuluţiu. 

112. Viena. 23 septemhrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstein; 
a predat arhiducelui-preşedinte proiectele de lege, acestea putând fi discutate peste 
o zi în Consiliul de miniştri; Cancelaria este de acord ca Dicta să aleagă în mod 
suplimentar deputaţii pentru Viena, Nadasdy dorind să intre cât mai mulţi saşi în 
care are încredere mai mare decât în români. Se arată iritat de articole eronate din 
presa germană; se bucură că comisia pentru înarticulare sub prezidiul lui Şuluţiu şi
a Încheiat lucrările, dar este iritat de absenţa lui Nemes. Consideră că aristocraţia 
maghiară se încarcă cu o vină mare pentru viitor prin atitudinea arătată; roagă pe 
baron să intervină asupra lui Nemes, ca să nu păţească precum cu Beldi. Anunţă 
decesul fostului consilier gubernia! Eder. Dă detalii privind regaliştii, referitor la unii 
funcţionari, despre intervenţiile sale de contrabalansare a articolelor tendenţioase din 
presă, care ar putea alarma Dieta, exprimându-şi speranţa că împăratul nu va avea 
obiecţii faţă de fonna proiectelor de lege; trimite unele documente şi solicită 

părerea baronului. Din unele surse a aflat că Daniel nu este agreat în ţară. 

113. Sihiu, 23 septemhrie I 863. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; 
călătoria împăratului ar putea întârzia promulgarea proiectelor de legi; ziarele 
clujene vorbesc însă mai favorabil acum despre Dietă. Vor fi mulţi deputaţi români 
care se vor mulţumi cu modificările aduse primului articol şi aceste modificări nu 
vor provoca agitaţie. Doreşte pe mai departe un vot pe secţiuni al deputaţilor pentru 
Senatul imperial, dar în unele cazuri şi Dieta ca întreg ar trebui să poată vota; speră 
că între deputaţii aleşi vor fi cel puţin 8 saşi, dar alegerile trebuie făcute cât mai 
repede. Trebuie să se întâlnească cu Şaguna, să discute despre cel de-al doilea 
proiect de lege. Aminteşte de uncie detalii legate de eventuala participare a unor 
regalişti maghiari; enunţă ideea ca la Curtea supremă să poată fi angajaţi numai 
transilvăneni, să nu reapară discuţiile legate de funcţionarii străini; aceştia au o 
reputaţie proastă, fiindcă mulţi s-au îmbogăţit şi au făcut abuzuri, mai ales Şuluţiu 
fiind speriat de perspectiva revenirii acestora. Relate,17ă despre noi informaţii din 
Ciuc, despre demoralizarea populaţiei de acolo şi manevrele clerului catolic, pe 
care baronul le consideră scandaloase. 

114. Viena, 25 septemhrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Rcichcnstein; 
se bucură pentru multitudinea informaţiilor primite. Speră că articolul de lege 
modificat va fi agreat de împărat, menţionând cui ce proiecte a dat spre prelucrare; 
doreşte informaţii rapide din momentul în care articolul promulgat va fi publicat la 
Sibiu. Au mai fost făcute mici modificări la articolul privind românii, care au fost 
acceptate la nivel ministerial; discuţia privind folosirea doar a funcţionarilor 

transilvăneni la Curtea supremă va isca dezbateri în Consiliul de miniştri. Pentru 
Camera Superioară, alături de Haller şi Şuluţiu, ar mai fi de propus 6 candidaţi, 
propunând ca corespondenţa pc această temă să aibă loc telegrafic cifrat prin 
cifrurile pentru fiecare persoană care se află la Crcnncville; din partea românilor, 
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Şuluţiu intră automat, dintre maghiari este mai complicată, putând fi propuşi Beldi, 
Groisz sau episcopul Fogarassy. Nu crede că primul articol dieta( a fost comunicat 
nunţiului apostolic, poate doar amintit într-o conversaţie. Privitor la modul exact de 
sancţionare a legilor, Cancelaria va dezbate separat, solicitând în acest sens părerea 
lui Reichenstein. Se pare că J6sika vrea să intre în Dietă doar după ce deputaţii 
ajung la Viena, deci vrea să participe la lucrările de după prorogare în comisiile 
acesteia. Rescriptul privind alegerile pentru Senatul imperial a fost trimis spre 
semnare; cancelarul încearcă să grăbească pe cât posibil chestiunea căii ferate, 
Thiery a făcut o propunere avantajoasă pentru linia Arad - Turnu Roşu şi încă una 
la Cluj; acestea ar putea convinge pe transilvăneni de intenţiile bune ale Senatului 
Imperial. Se plânge că Crenneville şi nu Reichenstein a vorbit cu Nemes despre 
participarea sa la Dietă, considerând că primul este prea maleabil. 

115. Sibiu, 25 septembrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul N:idasdy; 
a trimis încă seara o telegramă cancelarului pentru ca acesta să poată fi liniştit şi în care 
susţine modificările aduse articolului de lege; consideră că astfel, dintre români, cei 
raţionali vor avea câştig de cauză, iar saşii şi maghiarii nu vor crede că Guvernul 
acceptă întocmai toate propunerile româneşti. Astfel, solicită emiterea articolului 
cu modificări, iar dacă se va schimba atmosfera în Dietă, va raporta telegrafic. Se 
înţelege bine cu Şaguna, consideră că nu e rău să existe mici tensiuni între acesta şi 
Popp. La Sibiu se lucrează din greu, poziţia Guvernului a avut câştig de cauză, saşii 
au susţinut pe acesta, alături de deputaţii maghiari şi unii români; s-au început 
dezbaterile pe tema Capeţiilor, L:iszl6ffy a fost delegat cu elaborarea proiectului. 
Va depune toate eforturile pentru ca Guvernul să aibă câştig de cauză în chestiunea 
lui Haynald, Transilvania are nevoie de un episcop catolic loial statului; comunică 
numele potenţialilor zece candidaţi pentru Camera Superioară. 

116. Orăştioara de Sus, 25 septembrie /863. Demetriu Stoica către episcopul 
ortodox Andrei Şaguna; îi trimite un recurs adresat Guberniu împotriva înlocuirii 
sale cu Boldor Ferencz; fără niciun motiv a fost suspendat din funcţia de notar în 
comitatul Hunedoara; îşi arată nemulţumirea pentru reorganizarea notariatelor şi 
numirea de maghiari în comune curat româneşti. A vând pregătirea necesară 

execitării funcţiei de notar, Demetriu Stoica se roagă pentru o intervenţie în 
favoarea sa. 

117. Viena. 26 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichcnstcin; 
este mulţumit de progresele din Dietă, cele două rescripte au fost trimise să fie 
semnate de împărat. Este de acord cu împărţirea propusă de Reichenstein pentru 
alegerile în Senatul Imperial, este pregătit să scrie personal unor deputaţi dictali; nu 
doreşte ca Gal să fie numit la Tabla regească, chestiunea Tablei fiind mai bine de 
discutat după prorogarea Dietei. J6sika este ezitant, se îndoieşte de participarea sa 
la Dictă; relatează detalii despre alegerile din Ciuc şi despre temele ce se vor 
discuta în Consiliul de miniştri. Haynald se află la Viena şi l-a vizitat pe cancelarul 
aulic ungar; solicită un exemplar al protocolului dezbaterilor dietale în momentul 
în care va apărea în formă tipărită. 

118. Viena, 27 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichcnstein; 
cele două rescripte au fost trimise împăratului, primul ministru a solicitat grăbirea 
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promulgării. Ilustrează uncie dificultăţi legate de cele trei propuneri legislative 
privind Curtea supremă, despăgubirile şi divizările urbariale; remite un proiect de 
lege cerând părerea lui Rcichcnstcin, solicitându-i acestuia să încerce să menţină o 
atmosferă bună în Dictă. Comisia de finanţe a Senatului a hotărât să înceapă 

discuţiile parţiale asupra bugetului pc I octombrie, fapt care va îngreuna lucrurile. 

119. Sibiu, 27 septembrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; 
aşteaptă cu nerăbdare telegramele legate de rescripte, fiind şi curios de soarta 
înarticulării celor două Diplome. Îl roagă pe cancelar să nu fie neliniştit din cauza 
ideii ca Dieta să voteze în mod suplimentar deputaţi pentru Viena, amintind şi de 
succesul Guvernului în elaborarea celui de-al doilea proiect de lege. Se întreabă 
dacă nu ar fi bine ca dacă cei doi şefi bisericeşti ai românilor intră în Camera 
Superioară, şi comesul saşilor să primească un loc, acest lucru fiind important de 
ştiut în Transilvania. Consideră că protosincelul Popea, asistentul lui Şaguna, are o 
influenţă nefavorabilă, este un om periculos, comunică suspect de mult cu 
cancelistul militar Alexandru Bak, amândoi fiind în partida „ultra"; ar fi de dorit 
mutarea celui din urmă prin intermediul contelui Degenfeld. Se discută mult despre 
moartea lui Eder; Reichcnstcin nu a reuşit să vorbească cu Crcnneville în legătură 
cu Haynald; nu are observaţii legate de documentul ce i-a fost trimis. 

120. /schi, 27 septembrie 1863. Rescript al împăratului Franscisc Iosif I; 
informează despre modalitatea de alegere a deputaţilor pentru senatul imperial; 
accentuează importanţa stabiliririi bugetului Transilvaniei şi a construcţiei de căi 
ferate; îndeamnă la alegerea celor 26 deputaţi trimişi din Transilvania la Viena în 
senat şi indică în mod special câţi trebuie aleşi din fiecare despărţământ. 

121. Viena, 28 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
în curând vor sosi veşti de la împărat în legătură cu rescriptele, fiecare va trebui să
şi depună silinţa ca lucrurile să iasă bine. Roagă pe Reichenstein să comunice la 
Sibiu intenţiile sale clare în legătură cu Senatul Imperial şi că toţi care nu-l vor 
susţine vor fi consideraţi inamici ai Guvernului; dacă demersurile vor reuşi, 

cancelarul va lua un binemeritat concediu. Dă lista candidaţilor pentru Camera 
Superioară pc care o va înainta împăratului, solicitând şi părerea lui Reichcnstein; 
consideră că, în total, Transilvania ar trebui să aibă 13 locuri în Camera respectivă. 
Speră că chestiunea Capcfiilor ,·a fi discutată înainte de prorogarea Dietei. 
Împăratul a fost rugat să remită Dietei propunerea privind bugetul despăgubirilor 
urbariale, chestiunea Curţii supreme urmând să fie discutată în aceeaşi zi în 
Consiliul de miniştri. Haynald a fost la Viena pentru a se prezenta noului nunţiu 
apostolic, a vizitat Cancelaria ungară şi a trimis un mesaj lui Nadasdy, ca să fie 
întotdeauna ascultat când apar acuze împotriva lui; Nadasdy aşteaptă să se 
reîntoarcă împăratul pentru a discuta chestiunea. Roagă pe Reichenstein ca dacă are 
timp liber, să se ocupe de rescriptul de prorogare a Dietei. 

122. Viena, 29 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichcnstein; 
documentul (rescriptul) primit prin telegramă a ajuns cu întârziere şi nu a putut fi 
tipărit, acesta unnând acum să ajungă la Sibiu în forma finală, dar documentul ar fi 
putut fi tipărit şi la Sibiu. Senatul vrea să ia bugetul în dezbatere pe I octombrie, 
este multă agitaţie, cancelarul ar dori să poată trimite cât de repede vestea publicării 
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rescriptului. Geringer ar putea fi un alt candidat pentru Camera Superioară; laudă pe 
Rannicher pentru susţinerea poziţiei guvernamentale în chestiunea limbii, speră în 
sancţionarea acestui articol fără modificări încă înainte de prorogarea Dietei. 
Trimite proiectul de lege privind Curtea supremă, va fi o luptă grea pe 
detenninarea salariilor; trimite şi doreşte publicarea grabnică a proiectului de lege 
privind tipurile de prestaţii urbariale care se pot despăgubi. Sunt prea puţini 

funcţionari şi totul merge greu, îşi face griji faţă de eventuala îmbolnăvire a 
vreunui traducător de la Cancelarie; în documentele elaborate se găsesc încă 
destule greşeli. S-a comunicat telegrafic trimiterea mai departe a rescriptelor 
promulgate. 

123. Sibiu, 29 septembrie 1863. Protocolul şedinţei a XXXVII-a a Dietei 
transilvane; pe ordinea de zi s-a aflat proiectul de lege nr. II referitor la egala 
întrebuinţare a celor trei limbi ale ţării în comunicarea publică; au fost dezbateri 
intense, mulţi deputaţi români, dar şi deputatul maghiar Binder, au făcut observaţii 
la diverse paragrafe cuprinse în textul proiectului de lege; în final, preşedintele 
Dietei a comunicat deputaţilor prezenţi conceptul proiectului de lege ce urma a fi 
trimis spre aprobare împăratului Francisc Iosif I. 

124. Sibiu, 29 septembrie 1863. Reprezentanţii dietei de la Sibiu către împă
ratul Francisc Iosif I; îi solicită să sancţioneze al doilea proiect de lege, cel privind 
folosirea limbii române ca limbă oficială, alături de celelalte două limbi ale ţării, 
maghiara şi germana. 

125. Viena, 30 septembrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
doreşte pe cât posibil accelerarea chestiunilor deputaţilor în Senatul imperial, va 
lua legătura cu Crenneville pentru ca acesta să vorbească cu şefii Dietei despre 
acest lucru. Doreşte în această privinţă informaţii privind toate progresele făcute la 
Sibiu; ar dori ca întâi doar 6 candidaţi să fie numiţi fix pentru Camera Superioară, 
ceilalţi urmând după alegerile de deputaţi pentru Viena. Speră că Nemes va putea fi 
convins, solicitând infonnaţii despre acesta. Doreşte să prezinte cel de-al doilea 
proiect de lege fără modificări, nu ştie exact însă modul exact în care să fie 
promulgat, va trebui emis un rescript de promulgare. Doreşte ca comcsul Schmidt 
să fie numit pentru Viena, fiindcă va acţiona ca mediator; va interveni în chestiunea 
legată de Rc1ck RcgrcHi că hc1ronul nu s-;i putut întâlni cu Crcnncvillc şi consideră 
că acesta nu arc talente de om de stat; dacă l-ar fi trimis pe Rcichcnstcin mai repede 
la Sibiu, atunci lucrurile ar fi arătat mai bine. La Viena se formează o partidă care 
susţine că Dicta transilvană, ca adunare octroiată, nu arc competenţa de a numi 
membri în Senatul imperial, pentru aceasta fiind necesare noi Diplome; există 
multe comentarii faţă de al doilea proiect de lege, mulţi dorind amânarea discutării 
acestuia, nu ştie cum să abordeze chestiunea în Conferinţa de miniştri, solicitând 
părerea lui Reichcnstein. Maghiarii şi secuii susţin că aprobarea articolului privind 
limba ar duce la supremaţia limbii române în 6 luni; în rândurile acestora domină 
disperarea şi se răspândesc numeroase zvonuri. A sosit şi scrisoarea de refuz a lui 
Franz Kcmcny, în care acesta nici nu aminteşte problemele sale de sănătate. 
Întreabă despre starea de sănătate a superintendentului Binder, pentru a-l putea 
avea în vedere pentru Camera Superioară. La ultima sa vizită, Haynald a vorbit 
foarte puţin, documentele privind persoana sa sunt greu de obţinut. 
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126. Viena, I octomhrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichcnstcin; 
aminteşte de întârzierile cu care au ajuns unele telegrame şi este liniştit de 
conţinutul acestora. Este un triumf faptul că înarticularea a fost acceptată în 
unanimitate, laudă pe cei şapte deputaţi care au vorbit pentru susţinerea proiectului. 
Fogarassy a tăcut, este în detrimentul său, putea da un semnal pozitiv, cancelarul ar 
fi dorit mult ca şi un deputat maghiar să fi luat cuvântul. Nu ştie încă nimic despre 
Koronka; a primit exemplarele tipărite ale legii înarticulării. 

127. Sibiu, 1 octombrie 1863. Telegrama baronului Reichenstein către cance
larul Nadasdy; rescriptul privind Senatul imperial a fost primit cu urale şi 

considerat urgent, se alege o comisie de 12; şi primul articol modificat a fost foarte 
bine primit; face unele propuneri pentru Camera Superioară. 

128. Viena, [2 octombrie 1863]. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
răspunde punctual la ideile baronului. Accentul trebuie să cadă pe deputaţii loiali, 
fiindcă urmează vremuri grele şi Senatul va fi greu de strunit, amintind 
antecedentele Reichsrat-ului anterior. Doreşte ca Reichenstein să părăsească Sibiul 
doar după ce deputaţii au fost votaţi, fiind vorba despre un eveniment important 
pentru toată Monarhia; răspunde punctual la alte întrebări. Nu îl va ierta pe 
Zimmermann, fiindcă nu a discutat chestiuni importante cu cancelarul aulic; 
comunică evenimente politice din Ungaria, menţionând că dacă ar mai avea încă un 
Reichenstein, l-ar trimite la Cancelaria ungară. Ştie că e greu şi că nu este timp, dar 
ar dori mai multe informaţii de la Sibiu; şi Friedenfels îi va comunica să nu 
întreprindă călătorii. Îl roagă să înceapă intervenţiile în sensul prorogării Dietei 
care este mai potrivită decât dizolvarea. 

129. Viena, 2 octombrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
în câteva zile va afla numele membrilor transilvăneni ai Camerei Superioare; mulţi 
dintre colegii săi sunt plecaţi din Viena, urmează încă o şedinţă importantă a 
Senatului. Află din Wiener Zeitung că cea de-a treia propunere guvernamentală a 
fost publicată şi dată în grija unei comisii, neştiind despre aceasta din telegramele 
transilvănene. Plecarea împăratului la lnnsbruck aduce noi întârzieri, iar opoziţia 
maghiară afirmă că în curând va merge şi la Pesta. Consideră că dezbaterea 
rescriptului privind Senatul imperial în Dictă va dura cel puţin trei zile, gândindu
se cum s-ar putea trimite cclclaltc documente pentru a ajunge la timp, mai ales cu 
privire la numirea membrilor în Camera Superioară; candidaţii saşi sunt în exces, 
cei români puţini, iar maghiarii nu sunt îndoielnici. Solicită şi de la Crenneville o 
opinie. Laudă alegerea celor 9 membri ai comisiei; consideră că Nemes trebuie să 
se ţină de cuvânt, cancelarul vrea să poată avea încredere în acesta. S-a înţeles cu 
Schmerling să-l aducă şi pe superintendentul Binder în Senat, care nu va avea voie 
să refuze mandatul chiar dacă nu va putea călători la Viena. 

130. Viena, 3 octomhrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
unele informaţii transmise de baron nu s-au confinnat din telegrame, doreşte în 
viitor să audă verbal celelalte relatări. Nu crede că alegerile pot fi făcute până în 
data de 8; după efectuarea acestora doreşte ca Reichenstein să se întoarcă la Viena. 
Relatează despre boala sa de ochi şi părerea unor medici în acest sens; roagă pe 
Rcichenstein să discute chestiunea Mitropoliei cu Şaguna, fiind important ca acesta 
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să rămână bine dispus. Se bucură că nici Reichenstein nu consideră atât de i 

importantă chestiunea bugetelor şi a despăgubirii urbariale, acestea fiind acum ' 
discutate la Viena. Îşi pune problema tehnică a semnării de către împărat a atâtor 
legi editate în mai multe limbi, fiecare dintre acestea având nevoie de 1200 de 
semnături pentru exemplarele în fiecare limbă. Nu este sigur, deşi doreşte să-l 

propună pe superintendentul Binder, există semnale diferite din mai multe părţi; 
roagă pe Reichenstein să-i trimită rescriptul de prorogare a Dietei. Face unele 
planuri pentru momentul în care Reichenstein va ajunge înapoi la Viena, doreşte ca 
între cei 26 de deputaţi să fie 3 maghiari. 

131. Viena, 4 octombrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
se bucură pentru veştile favorabile privind votarea deputaţilor pentru Viena; discută 
cu Schmerling privind modul de legitimare a acestora în capitală. Se pare că în 
aceeaşi zi vor fi numiţi membrii pentru Camera Superioară; între aceştia 1-a pus pe 
Binder în locul lui Geringer. A fost trimis şi proiectul celui de-al doilea articol de 
lege, va fi discutat în Cancelarie_ şi apoi la Conferinţa de miniştri; mai ales 
paragraful 15 va suscita discuţii. In Senat se va discuta chestiunea dacă Dieta 
transilvană are compete'}ţa de a alege membri în Senatul Imperial; are multe 
observaţii în chestiunea Inaltei curţi, ar trebui să se poată numi şi doi consilieri 
aulici transilvăneni la Curtea supremă din Viena. 

132. Viena, 4 octombrie 1863. Copie a unui raport anonim scris de la Sibiu; 
românii au ţinut diferite consfătuiri, dar nu au decis nimic însemnat şi oricum 
deputaţii votează apoi cum vor, iar liderii deseori părăsesc poziţia decisă. Guvernul 
are încredere în păstrarea majorităţii româneşti; un deputat a răspuns alegătorilor 
săi că nu poate face nimic în chestiunea pădurilor fiindcă trebuie să acţioneze cum 
îi dictează Guvernul, clericii spunând poporului că pădurile şi câmpiile vor reveni 
Bisericii. Bariţiu este mânios şi spune că poporul va cere odată socoteală 

renegaţilor; acesta a plecat din Sibiu se pare, pentru ca să nu rămână să voteze 
împotriva trimiterii de deputaţi la Viena. Atitudinea românilor este rezultatul 
manevrei deosebit de inteligente a lui Rcichcnstcin; unii susţin că acesta a plătit lui 
Puşcariu I OOO fl. sub titlul de supliment. Baronul Rosenfeld nu este foarte abil, a 
ajuns într-o dispută cu Bariţiu în jurul atitudinii constituţionale sau mai degrabă 
absolutiste a Guvernului. Fracţiunea Şuluţiu-Bariţiu a decis să împiedice înarticularca 
Diplu111dur cum,lilU(iUlldk. Î111n: 111ag/1iari t:~lt: llldlt: agila(k, i11du~i\ fli dtc~liUllcd 
Capcţiilor, considerată a fi o altă manevră abilă a lui Reichcnstcin; acesta a fost 
văzut dând un document lui Laszloffy, care ulterior a fost citit în Dictă. Agentul 
partidei maghiare a trimis imediat ştirea mai departe, care a făcut ceva agitaţie. 
Episcopul Fogarassy are o atitudine de îndoială faţă de Dictă, consideră că nu 
acţionează legal, când doar două naţiuni vor să ia decizii privind statul; de 
asemenea, nu ştie ce să facă dacă va fi numit deputat în Senatul imperial. Guberniul 
a mai anunţat noi alegeri la Huedin, unde avocatul Raţiu exercită influenţe. 

Koronka a dorit să fie numit regalist, dar ulterior a renunţat la idee. 

133. Viena, 5 octombrie 1863. Protocol al Conferinţei de Miniştri privind 
comunicarea deciziei Dietei de la Sibiu, în sensul hotărârii trimiterii de deputaţi în 
Senatul Imperial din Viena; alegerile în acest sens se vor putea desfăşura chiar pe 
8 octombrie; dat fiind că o dietă provincială nu poate funcţiona concomitent cu 
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Senatul şi mulţi deputaţi vor fi la Viena, s-a solicitat împăratului şi prorogarea 
Dietei de la Sibiu pc perioada cât va dura sesiunea Senatului Imperial. 

I 34. Viena, 5 octombrie I 863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
consideră veştile trimise ca fiind corespunzătoare, sperând în realizarea votării încă 
în acea săptămână, se plânge de problemele de sănătate. Împăratul a sancţionat 
numirea membrilor pentru Camera Superioară, speră într-o primire favorabilă a 
veştii la Sibiu; în aceeaşi zi va aduce în discuţie în Conferinţa de miniştri 

prorogarea Dietei. A încercat să determine prin Schmerling ca în Senat să nu apară 
discuţii care ar putea indispune Sibiul; la Viena, opoziţia maghiară acţionează cu 
eforturi dublate după constatarea lipsei puterii sale în Transilvania. Dacă baronul 
nu consideră urgentă confirmarea articolului li de lege, nu trebuie grăbit nimic, 
numai să nu apară reproşuri în acest sens. Sancţionarea înarticulării Diplomelor şi 
egala îndreptăţire trebuie însă făcută urgent, acestea fiind publicate înainte de 
prorogarea Dietei; dă unele detalii privind viitori membri ai Senatului. Moldovan l
a propus pe avocatul Pechy ca regalist pentru Dietă, dar acum propunerea este tardivă; 
acesta plăteşte peste I .200 fl. impozit, asemenea cazuri fiind rare. Împăratul i-a numit 
pe ministrul Mecsery şi pe Nadasdy membri în Camera Superioară. 

135. Sebiş, 5 octomhrie I 863. Arcossy Janos, jude cercual al Sebişului, către 
comitele suprem al Aradului, Tivadar Serb; raportează despre confuziile ivite în 
administraţie privind impozitele şi limba oficială folosită în raport cu poporul, 
fenomen prezent nu numai în zonele locuite de români; ordonanţele redactate în 
maghiară nu sunt afişate de juzii cercuali care au multe îndatoriri şi nu au timp nici 
datoria de a le traduce; ordonanţele ajung la notari, care nu le înţeleg, nu le traduc 
şi fiecare le înţelege după capul său, creând confuzie şi chiar înşelăciuni; diferenţe 
de interpretare au apărut şi în cazul Diplomei din 20 octombrie 1860, în pofida 
faptului că a fost anexată şi o explicaţie în limba română, rămasă nerespectată până 
acum; în cazul Butinului, suspiciunile petcnţilor rămân, deoarece notarii şi juzii 
cercuali explică diferit ordonanţele; recomandă ca însuşi Guberniul să emită 

ordonanţele şi în limba poporului, să Ic citească în faţa poporului pentru a restabili 
încrederea acestuia în funcţionari; recomandă ca soluţia să fie propusă spre rezolvare 
Cancelariei regale ungare; funcţionarul Csorba din Arad expediază un ordin către 
toţi juzii primari ai plaselor şi către juzii ccn:uali. prin care îi ohligă ca ordonanţele 
referitoare la impozite şi la limba oficială să fie prezentate poporului în limba maternă, 
în confonnitate cu traducerea corectă şi fidelă a originalului şi în spiritul acestuia; 
notarii să explice poporului corect conţinutul ordonanţelor pentru ca poporul să se 
conformeze şi să aibă încredere în funcţionari; judele cercual din Sebiş este 
înştiinţat despre ordinul transmis tuturor juzilor primari şi cercuali din comitat. 

136. Viena, 6 octombrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
ia la cunoştinţă amânarea cu o zi a votării, cu speranţa că aceasta se va realiza în prima 
jumătate a lui octombrie. L-a vizitat pe preşedintele Camerei, principele Auersperg, 
care îi aşteaptă cu nerăbdare pe membrii transilvăneni, va depune în curând 
jurământul ca membru al Camerei Superioare. Presupune că va apărea cel puţin o 
dată pe banca guvernamentală a Senatului Imperial, dacă sănătatea i-o va pennite. 
Speră să primească biletele de numire a membrilor Camerei Superioare, speră să 

LXVII 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



fie totul în ordine. Calea lui Schmidt este netedă spre Camera Superioară; 

transilvănenii vor fi luaţi puternic în considerare în Senat; împăratul a aprobat 
proiectul privind Curtea supremă, cancelarul fiind curios cine vor fi membrii 
acesteia, dat fiind că toţi se află la Viena, trebuind să fie în fiecare comisie câţiva 
de încredere. 

137. Sibiu, 6 octombrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; 
în ultima vreme a comunicat mai mult prin intermediul telegramelor, îşi face griji 
pentru sănătatea lui Nadasdy, speră că se va menaja şi consideră că ştie întotdeauna 
cel mai bine ce este de făcut. Vede cu optimism viitorul şi speră că preconizatul 
concediu în sud îi va ajuta mult. Mulţi dintre tinerii constituţionali nu vor să trimită 
deputaţi la Viena fără o lege sancţionată în prealabil; între români sunt numeroase 
sciziuni, iar Şaguna are şi aici mâinile în joc. Disonanţele dintre deputaţii români se 
vor stinge însă, este o dispută a juriştilor cu miniştrii care se reflectă, mulţi ar dori 
să meargă la Viena, alţii nu. Speră într-un rezultat favorabil şi în rândurile 
românilor, amintind şi poziţia celor mai tineri, bucurându-se de eficienţa modului 
de votare din Dietă. Va trimite unele proiecte de lege care vor trebui tipărite; 

consideră că sunt de ajuns I 00 de exemplare de legi semnate de împărat. 

Mulţumeşte pentru telegrama privind membrii Camerei Superioare; Nemes se pare 
că este disperat, dar l-a rugat pe Crenneville să-l abordeze; cel din urmă doreşte să 
rămână la Sibiu după prorogarea Dietei. Promite să discute cu Binder privind 
plecarea sa la Viena; Thiemann ar dori mult să ajungă în Senatul Imperial, dar 
Reichenstein nu susţine neapărat această dorinţă a lui. Face unele propuneri privind 
membrii care ar putea fi numiţi; mai târziu merge să ia masa cu Crenneville. 

138. Sibiu, 7 octombrie 1863. Solicitare adresată de reprezentanţii Marelui 
Principat Transilvania către Francisc Iosif I privind acceptarea, întărirea şi 

sancţionarea primului articol de lege despre efectuarea egalei îndreptăţiri a naţiunii 
române şi a confesiunilor ei; după o nouă dezbatere în Dieta de la Sibiu s-au 
acceptat fără rezerve toate modificările textului; se observă că verbul „negyi" de la 
începutul articolului 3 din textul maghiar s-a păstrat în varianta germană şi română; 
se propune spre aprobare împăratului fonna cea nouă a articolului de lege. 

139. Viena, 7 octombrie 1863. Proiect de lege privind înfiinţarea şi organizarea 
u11ui t1·ibu1wl :,,upn:111 al Trn11:,,ih a11ici; rc:;;cJi11ţa acc:stui fv,- :s-a :stabilit 11u Î11 

Transilvania, ci la Viena; împăratul îşi rezerva preogativa denumirii preşedintelui 
tribunalului şi consilierilor; tribunalul suprem decidea ca for de a treia instanţă în 
procese civile, penale şi urbariale, în eventualele conflicte ivite între autorităţile 
politice şi judecătoreşti; forul judecătoresc suprem şi cancelarul aulic pot să-şi 

exprime punctele de vedere privind emiterea unor legi sau modificarea lor; la 
conducerea tribunalului se află un preşedinte care conducea dezbaterile din cadrul 
senatului, format din şase judecători; se stabileşte limba afacerilor tribunalului, 
sigiliul în formă de pajură cu marca Transilvaniei şi inscripţia în latină, precum şi 
raporturile sale cu Cancelaria aulică. 

140. Viena, 7 octombrie 1863. Cancelarul Nadasdy către baronul Reichenstein; 
se bucură de progresele făcute la Sibiu şi îl laudă pe baron. Votarea articolului 
modificat privitor la români a fost foarte importantă; sancţionarea celor votate ar 
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trebui făcută înainte de prorogarea Dietei. Proiectul privind Curtea supremă şi 
membrii Camerei Superioare vor ajunge la Crenncville, articolul privind limba a 
fost dezbătut în Cancelarie, articolul privitor la români fiind dat la tipar. 

141. Sibiu, 9 octombrie 1863. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; 
în ziua unnătoare vor fi alegerile; mesajul Tronului nu a făcut o impresie bună, dar 
a venit deja târziu, mulţi români şi saşi s-au mâniat. Dicta nu trebuie să rămână 
întrunită până se vor sancţiona articolele privind înarticularea şi chestiunea 
românilor, acestea se vor putea trimite după sancţionare Gubemiului; trimite 
exemplarele rectificate ale articolelor. Cancelarul va decide dacă fiecare membru al 
Dietei va primi un exemplar original cu semnătura împăratului; baronul va 
interveni să grăbească mersul lucrurilor la Sibiu; merge la Adunarea naţională 
pentru alegerile de probă. Nu este de acord cu „expectoraţiile" lui Zimmermann, 
Haynald este la Sibiu. 

142. Sibiu, 9 octombrie 1863. Telegrama baronului Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; s-a decis trimiterea de deputaţi în Senatul Imperial, urmează alegerile în 
ziua următoare. S-a comunicat lista celor numiţi în Camera Superioară, primită cu 
urale, Zimmermann este nemulţumit de nenumirea comesului; Ncmes a fost ales, 
Fogarassy, de asemenea. 

143. Buda, 17 octombrie 1863. Locumtenentul regal al Ungariei către 

Cancelarul aulic al Ungariei, contele Forgach Antal de Ghymes şi Gacs; Gheorghe 
Ardelean, practicant de avocat în Pesta, a primit autorizaţia de a edita revista de 
satiră şi umor „Umoristul" în ziua de 24 august 1863; editarea revistei a demarat în 
13 octombrie la Pesta. 

144. Viena, 20 octombrie 1863. Informare despre participarea deputaţilor 
Transilvaniei la şedinţa Senatului Imperial din Viena. Preşedintele sesiunii, 
Leopold von Hasner, a deschis lucrările printr-un discurs măsurat în termeni, dar 
energic în conţinut, ascultat în linişte şi cu emoţie de toată asistenţa. Momentul 
central al şedinţei l-a reprezentat depunerea jurământului. Textul s-a citit în 
germană prin doctorul Floischer, în maghiară prin deputatul Szabel şi în limba 
română prin arhimandritul şi mitropolitul ortodox al Bucovinei, Teofil Bendelca. 

145. Schonbrunn, 26 octombrie /863. Articolul I de lege despre egala îndreptăţire 
a naţiunii române şi a confesiunilor ci; a fost propus spre aprobare împăratului de 
reprezentanţii Marelui Principat al Transilvaniei la 7 octombrie 1863; Francisc 
Iosif I l-a acceptat, confinnat şi sancţionat; cuprinde şapte articole. 

146. Blaj, 30 octombrie 1863. Cerere adresată guvernului pentru înfiinţarea 
unui institut pedagogic la Blaj, pe cheltuiala statului şi subordonat ordinariatului 
mitropolitan; lipsa acută a acestui institut face imposibilă dezvoltarea reţelei de 
şcoli populare. Repetatele solicitări, adresate la toate forurile de stat abilitate, au 
rămas fără rezultat; se descrie starea precară în care se găseau şcolile populare 
româneşti, unde salariul dascălilor, de 20-50 florini sau câteva ferdele de bucate, 
era asigurat de locuitori; o problemă centrală era situaţia docenţilor - nerecunoscuţi 

de autorităţile politice deoarece nu absolviseră cursul pedagogic; se subliniază 
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beneficiile pe care un asemenea institut pedagogic le poate aduce atât bisericii, cât 
şi statului. 

147. Buda, 4 noiembrie 1863. Locurntenentul regal al Ungariei către Cancelarul 
aulic ungar, contele Forgacs Antal de Ghymes şi Gacs; la ordinul Cancelarului a numit 
un individ de încredere şi inteligent să-l supravegheze îndeaproape pe comitele 
suprem al Zarandului, care neglijează punerea în aplicare a ordinelor superioare; îi 
trimite raportul acestuia; potrivit raportului, de când vicecomitele a plecat pentru o 
vreme, comitele suprem a preluat direct administraţia, a asigurat repararea 
drumurilor comerciale, a construit altele noi, continuă în forţă să le repare pe cele 
vechi, problemele chestiunilor civile şi penale se rezolvă de către instanţe aproape 
zilnic; este însă insuficient rezolvată chestiunea orfanilor, deoarece localităţile nu 
dispun de notari capabili care să raporteze la obiect şi în mod concret juzilor 
cercuali şi orfanali situaţia acestora; totul cade în sarcina a doi judecători regulari 
care formează instanţa orfanală şi sunt supraaglomeraţi, ceea ce provoacă pierderi 
de timp ce grevează asupra rezolvării problemelor legate de averea orfanilor; sub 
funcţionarea lui Todor Laszlo ca jude cercual în cercul de sus al Hălmagiului, s-au 
petrecut pustiiri de păduri, deşi ordine superioare le-au interzis cu desăvârşire; 
juratul Pop Graţian al judelui cercual nu cunoaşte legile şi este un duşman al 
proprietăţii nobiliare, a influenţat pustiirile de păduri; judecătoriile nu au soluţionat 
prevaricaţiunile de păduri decât sporadic; lipsea de asemenea un personal 
funcţionăresc comitatens şi mai ales judiciar calificat şi permanent; judecătorii 
onorifici, ca de pildă Nicolae Solomon, nu cunosc legile, acesta fiind înainte de 
1848 ajutor de farmacist; nici secretarul comitelui suprem, Cetăţean, nu cunoaşte 
nici legile, nici limba maghiară în care se desfăşoară procesele de prevaricaţiuni 
forestiere; comitele suprem nu se implică direct în problemele de hotărnicie, ca de 
pildă în procesul dintre contele Bethlen şi comuna Poienar; în educarea poporului 
s-au înregistrat progrese şi s-au pus baze solide pentru un gimnaziu de şase clase; 
crede că deşi comitele suprem este bine intenţionat, nu a fost capabil să se impună 
hotărâtor în administraţia comitatului şi s-a lăsat condus de vicecomite, care era un 
novice în problemele administrative; la acest fapt s-a adăugat duşmănia funcţionarilor 
români comitatensi faţă de încorporarea Zarandului la Ungaria; funcţionarii români 
au declanşat românizarea comitalului, fapt ce a determinat retragerea clementului 
111ctg!ii,11 Jiu ctJmi11i:,,lrnţic, bui..:ulct1.::ct ct..:ţiuuii Jc 1v111<Î11Î✓:ct1.:: d ctpctrntului 

funcţionăresc român; surplusul de funcţionari din Arad şi Bihor au fost aduşi în 
funcţii în Zarand, ceea ce a produs un haos din care nu s-a găsit încă ieşirea; în 
justiţie a intervenit de asemenea o pauză îndelungată, iar în funcţii au fost puse 
persoane necorespunzătoare. 

148. Pecica, 17 noiembrie I 863. Issekutz Istvan, judele cercual al Pecicăi, 

către comitele suprem al Aradului; informează că petenţii Verişan Todor şi mai 
mulţi locuitori din Semlac, cu excepţia preotului ortodox Ivănescu Peter, nu se 
numără printre cei mai merituoşi locuitori din comună, şi cererea lor nu merită 
atenţia comitclui suprem; până acum, obişnuinţa era ca timp de doi ani judele să fie 
român şi timp de un an să fie german sau maghiar; în Scmlac însă, timp de şase ani 
judele a fost mereu român, aşa că ar fi timpul să fie numit un neromân, fapt 
solicitat încă din 1862, dar Locumtenentul regal ungar şi comitele suprem au 
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amânat aceasta până la noile alegeri de juzi comunali; ar trebui ca şi petenţii 

români din Semlac să aştepte până la noile alegeri care se vor face ori prin 
aclamaţie ori prin majoritatea voturilor; dacă se va renunţa la alegeri, îşi rezervă 

dreptul să înainteze el propunerile privind numirea judelui comunal; paza de noapte 
va fi aleasă de jude, de juraţii satului şi de cei mai de încredere locuitori din 
comună; paznicii comunali vor fi supravegheaţi de către el şi de funcţionari, şi nu 
de către popor; lssekutz Istvan a primit ordin ca în termen de 8 zile să consulte 
preotul şi proprietarii funciari din Scmlac şi să propună trei persoane pentru 
alegerea unui jude comunal. 

149. Agrişu Mare, 25 noiembrie 1863. Nicora David, jude cercual, către 

comitele suprem al Aradului; trimite solicitarea şi adresa comunei Tăuţa care se 
plânge că Oficiul fiscal din Pâncota nu a admis o înştiinţare redactată în limba 
oficială română; comuna Tăuţa, prin reprezentanţii ei, cere ca funcţionarii Oficiului 
fiscal să fie lămuriţi ca pe viitor să accepte actele redactate în limba română şi să 
respecte ordinele superioare care prevăd acest lucru în mod legal; funcţionarul 
comitatens Szmehal din Arad răspunde că, din moment ce Oficiul fiscal imperial şi 
regal din Pâncota nu se află sub autoritatea Oficiului comitatens, organele 
comitatului nu pot face niciun demers către Oficiul din Pâncota privind folosirea 
oficială a limbii române. 

150. Viena, noiembrie 1863. Cancelarul aulic al Ungariei către Locumte
nentul regal ungar Palffy Mor de la Buda; ordonă îndreptarea tuturor neajunsurilor 
şi lipsurilor constatate în raportul redactat de împuternicitul care a inspectat situaţia 
din comitatul Zarandului, şi în caz că socoteşte că este necesară înlocuirea 
comitelui suprem Ioan Pipoş, să dispună numirea altui comite suprem. 

151. Sibiu, 14 decembrie 1863. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
Consideră urgente comunicările sale; a vorbit cu şeful său şi cu Montenuovo, care 
se simte bine acum. Chestiunile de la Gubemiu merg prost, şi Montenuovo se 
plânge, nu se ştie dacă Gubemiul va fi mutat la Cluj, dă alte detalii mărunte despre 
activităţile gubcmiale. Intrigile unora de la Viena nu au efect în Transilvania, Popp 
nu a reuşit să fie dcpopularizat, din contră are o reputaţie mai bună decât în timpul 
Dietei, dar sunt răspândite zvonuri că nu se mai înţelege cu episcopii sau cu 
deputaţii români şi că apără exclusiv interesele Guvernului: acestea sunt crezute 
doar de oamenii episcopului şi de redactorul „Telegrafului Român". Asigură că 
activitatea sa este doar în interesul Tronului şi al ţării dar şi al naţiunii sale. 

152. Sibiu, 20 decembrie 1863. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
şeful său nu a adus în discuţie chestiunea amintită, dar până la unnă el însuşi va 
trebui să aducă vorba. Se va obţine pensionarea a trei consilieri gubemiali; comisia 
dietală pentru discutarea chestiunii Curţii superioare îşi va înceta activitatea pe data 
de 23, cea pentru statutul Dietei pe 30, şi încă una care mai activează va fi probabil 
dizolvată fiindcă nu a progresat aproape deloc. 

153. [Viena, 23 decembrie 1863}. Cancelarul aulic al Ungariei către 

Alexandru Sterca Şuluţiu; îl somează să-i transmită în scris dacă este sau nu de 
acord cu înfiinţarea unei Mitropolii ortodoxe atât pentru românii din Transilvania 
(Ardeal), cât şi pentru cei din Ungaria (Banat, Crişana, Maramureş, Partium); 
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Cancelarul a considerat mereu că interesele poporului român cer cu îndreptăţire o 
Mitropolie ortodoxă care se extinde atât în Ungaria, cât şi în Transilvania; deşi a 
auzit că Şuluţiu, ca Mitropolit şi arhipăstor al românilor uniţi, nu s-ar opune 
înfiinţării unei asemenea Mitropolii ortodoxe, deţine infonnaţii că totuşi acesta 
precum şi clerul unit au cerut Monarhului să refuze Mitropolia; informaţia circula 
printre mai mulţi comiţi supremi; în concluzie, îi cere lui Şuluţiu să se exprime clar 
şi precis dacă în fond acceptă sau nu înfiinţarea Mitropoliei Ortodoxe. 

154. Sibiu, 25 decembrie 1863. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; a 
reuşit să vorbească în două rânduri cu şeful său, care este acum de acord cu 
viziunea contelui Nadasdy; Popp consideră că această chestiune legată de 
Constituţia din februarie nu este de amânat. După sărbători, şeful său va prelua 
conducerea prezidiului, iar Popp afacerile gremiale, dar mai sunt incertitudini 
legate de competenţa membrilor Guberniului. Roagă să fie atent cu cei 25.000 fl. ce 
se vor acorda lui Şaguna, din care I 0% vor fi traşi pentru catedrală, se vor plăti 
cheltuieli de călătorie şi remiteri către protopopiate, nimeni nedând în cele din 
urmă socoteală, ceea ce Guvernul nu poate tolera; promite că se va informa privitor 
la acestea. 

155. Sibiu, 27 decembrie 1863. Raport despre a treia propunere referitoare la 
compunerea şi Regulamentul Dietei; printr-o telegramă trimisă preşedintelui 
comitetului, Prezidiul Cancelariei Aulice considera că regulamentul nu poate fi 
obiectul dezbaterii acestui comitet; cu toate acestea, şapte membrii reprezentanţi ai 
minorităţii expun mai multe motive pentru care trebuie dezbătut regulamentul 
provizoriu al dietei. În temeiul articolului 39 din Regulamentul de trebi, 
minoritatea propune dietei să încuviinţeze proiectul de lege. Iosif Plecker nu este 
de acord cu decizia minorităţii, iar Friederic Haupt se alătură votului numai în cea 
mai mare parte, în condiţiile în care vrea să facă o modificare în propusul text. 

156. Sibiu, 28 decembrie 1863. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
întreabă de ce nu a primit încă niciun răspuns la scrisorile trimise. Roagă să obţină 
avansarea lui Vassics, transferarea lui Bandory şi Gcrendy datorită nevoilor 
oficiilor. Senatul judecătoresc al Guberniului stă foarte prost, nu se pot ţinc şedinţe, 
sunt multe restanţe; trebuie să călătorească la Cluj pentru a recupera unele 
documente. A fost la masă cu contele Montenuovo. căruia nu i-a plăcut atitudinea 
bistriţenilor; şeful său vrea să-l decoreze pe Vassics doar după închiderea Dietei. 

157. Sibiu, 29 decembrie 1863. Raport al comitetului dietei referitor la 
proiectul de lege despre conchemarea, compunerea şi activitatea dietei de la Sibiu; 
după analiza amănunţită a proiectului, membrii comisiei au decis în favoarea a trei 
opţiuni principale; majoritatea a susţinut proiectul regimului pe baza consultărilor 
deoarece respecta principiul reprezentativităţii tuturor naţiunilor conlocuitoare din 
Transilvania precum şi a egalei îndreptăţiri a religiilor. Comitetul recomandă o 
serie lungă de modificări şi completări mai întâi la titulatura proiectului şi apoi 
explicit la fiecare din cele 77 articole. 

158. Sibiu, 31 decembrie 1863. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
confirmă primirea scrisorii, care l-a lămurit în numeroase privinţe, sperând că nu 
vor exista la Viena îngrijorări cu privire la români. Se bucură că i-a dat o lecţie lui 
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„Barbă Lungă" (Şaguna), doreşte să aibă tărie faţă de acesta, care ţine să aibă un 
om în Guberniu prin care să exercite influenţă. Nu crede încă în zvonurile privind 
criza ministerială, fiindcă orice schimbare ar putea discredita Guvernul. Maghiarii 
cred că în primăvară vor avea loc mişcări. Nu a reuşit să obţină nimic în discuţiile 
cu şeful său; dă detalii despre unii funcţionari guberniali; şeful său are dureri de 
cap şi nu poate donni bine, dar se şi suprasolicită cu munca. 

159. [Sihiu, decemhrie I 863}. Date statistice despre suprafeţele de pământ şi 
distribuţia lor în Transilvania şi în părţile anexe; se enumeră zonele arabile, de 
livezi, vii, păduri, păşuni, trestii, precum şi cele neproductive şi li se evaluează 
mărimea în jugere. Se consemnează cu precădere acele specii de cultură luate drept 
etalon după prescrierile patentei urbariale. Acţiunea de măsurare a pământului şi 

situaţia cifrică se aduce la cunoştinţa comisiei dietale pentru propunerea a noua 
despre desărcinarea pământului. 

160. Vărădia de Mureş, 6 ianuarie 1864. Erczi Janos, jude cercual în 
Vărădia de Mureş, către Szerb Tivadar, comitele suprem al comitatului Arad; 
comunele din cercul Vărădia de Mureş solicită alegeri pentru juzii săteşti; dacă 
dintr-un sat se cere alegerea judelui, toate celelalte sate pretind, unul după altul, 
acelaşi lucru, după cum a dovedit experienţa de până acum; trimite pentru fiecare 
sat trei propuneri pentru alegerea judelui, cu recomandarea celui care urma să fie 
numit; unii juzi în funcţie în 1863 sunt foarte beţivi, fără şcoală sau constituie 
oprobriu public, alţii sunt temători, neputincioşi sau acuzaţi de delapidare, alţii de 
şantaj; cei recomandaţi corespund funcţiei de jude sătesc; atrage atenţia că numirea 
juzilor este urgentă deoarece până atunci nimeni nu dorea să perceapă impozitele 
prevăzute de lege; funcţionarul Lichtenstein expediază lui Erczi numirile juzilor 
săteşti din 26 de comune care ţineau de cercul Vărădia de Mureş. 

161. Sihiu, 7 ianuarie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
întreabă dacă a fost făcută propunerea către împărat privind organizarea semi
narului şi consistoriului ortodox, dorind păstrarea influenţei Guvernului în această 
chestiune. Şaguna nu este cu nimic mai bun decât un paşă turcesc, dintre oamenii 
lui nimeni nu i se opune, astfel Consistoriul nici nu merită sprijinit de stat, în aceste 
condiţii ar trebui să fie corespunzător. Nu îi place să cerşească şi să ceară favoruri, 
dar din cauza cheltuielilor mari ar dori să primească diurnele întregi pentrn 
perioada activităţii Dietei, întrebând dacă aşa ceva ar fi posibil fără aprobare 
imperială. Şeful nu a preluat încă conducerea, are dureri de cap şi nopţi nedormite, 
Popp îl mai infonnează; a fost foarte frig în ultimele zile. Ultima comisie a Dietei 
se va dizolva pc data de 20; fruntaşii maghiari nu sunt de acord cu propunerea 
Guvernului privind calea ferată. 

162. Sibiu, 16 ianuarie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
încă nu a primit veşti privind rugămintea sa, dar roagă să intervină şi pentru 
prietenul său, Sândor Janos, care ar trebui numit asesor. Se plânge de ilegalităţile 
făcute de preşedintele Tablei regale, baronul Apar, care demoralizează tineretul şi 
compromite justiţia; solicită cel puţin numirea lui Aldulian ca vicepreşedinte al 
Tablei, făcând şi alte propuneri pentru o eventuală alcătuire viitoare; şeful a fost 
iarăşi bolnav, iarăşi este foarte frig. 
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163. Sibiu, 29 ianuarie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Rcichenstein; 
scrie despre chestiunea ocupării funcţiei de vicar ortodox. Şaguna vrea să obţină 
numirea unui călugăr, singurul eligibil fiind chiar asistentul său [Popea]. Lui Popp 
îi este indiferentă alegerea, contând doar interesele Guvernului; aduce argumente 
împotriva persoanei candidatului amintit, considerându-l viclean, arogant, detestat 
de cler, prea tânăr, existând alţii mult mai buni şi merituoşi, este democrat şi 

republican, mare dacoromânist care nu va asculta niciodată de Guvern. Consilierii 
Consistoriului ar trebui aleşi de Guvern la propunerea episcopului. Nu este bine să 
se dea bani pe mâna clericilor fiindcă îi vor cheltui cu iubitele lor. Îl roagă pe baron 
să discute acestea cu Dumitru şi Iacob. 

164. Sibiu, 4 martie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; nu îi 
plac evoluţiile din ţară, deciziile organelor ţării sunt paralizate de Cancelaria aulică, 
Guberniul este tratat precum cel din 1861, fiind considerat un organ inferior şi 

discreditat, redus la zero. Atmosfera din ţară nu este una bună, sunt numeroase 
îngrijorări; îşi exprimă temerile că jurişti buni din teritoriu vor ajunge pe alte 
funcţii, considerând că în aceste cazuri ar trebui întrebat şi prezidiul Guberniului. 
Şeful acestuia nu-l vrea pe Bran ca membru, şi Popp consideră că este nevoie de 
oameni mai competenţi, Bran fiind prea leneş. Reţinerea comes-ului la Viena, 
acordarea unui avans de călătorie de I .OOO fl. au făcut o impresie proastă. 

165. Sibiu, 6 martie 1864. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; Reîntors la 
Cluj, a plecat de acolo la Sibiu unde l-a vizitat pe Crenneville care acum arată mai 
bine şi care vrea să plece în concediu când vremea va fi mai bună. Două opinii ale 
comisiilor dietale sunt la prezidiul acesteia, privind Curtea supremă şi ordinea 
Dietei; lucrarea lui Thiemann privind chestiunea urbarială încă nu a ajuns. 
Crenneville va trimite o opinie privind diurnele şi spezele de călătorie ale 
regaliştilor şi vrea să continue cu alegerile dictalc doar când este hotărâtă reluarea 
lucrărilor. Crcnncville nu se aşteaptă la un succes în privinţa funcţionării 

comitetelor comitatcnse din cauza pasivităţii partidei dominante în uncie din 
acestea; va prezenta la Viena opiniile sale privind decorarea unor membri ai Dietei. 
La Cluj, Groisz a fost salutat de o delegaţie a Magistratului şi a obştci; tot acolo 
mulţi sunt conştienţi de participarea la Dictă, dar cei mai mulţi trebuie să se decidă 
în acc.-.t S(.'n.-.; Simnn Ekk cstc pcntru participare-. A fnst rusat dc mai mulfi ,,!i 
grăbească implementarea cărţilor funciare care vor impulsiona economia; consideră 
că acest lucru ar putea fi făcut în curând de Dictă. Gubcrniul deja aplică hotărârile 
privind limba de corespondenţă cu diferite localităţi şi instituţii. Groisz va pleca 
iarăşi la Cluj, la nunta fiicei sale. 

166. Cluj, 31 martie 1864. Gustav Groisz către baronul Rcichcnstcin; urează 
multă sănătate baronului; Crenneville l-a întrebat pe Groisz dacă comisarul regal ar 
trebui să aibă înlocuitor când lipseşte, dar el nu ştie de o astfel de uzanţă, 

comunicând cum ar trebui să funcţioneze comunicarea în acest caz. Stenograful 
Dietei, Konyi, întreabă despre data reluării activităţii Dietei, Groisz considerând că 
acest lucru va avea loc la începutul lunii mai. Îmbolnăvirea lui Rcichcnstcin va 
aduce o întârziere în activitatea Dietei, dar Groisz se va strădui să ajungă la Sibiu 
imediat după nunta fiicei sale; aduce lămuriri în privinţa unor schimbări pc posturi 
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de administrator şi consilier gubernia!. Va tnm1te o ilustrare a activităţii comi
tatelor şi scaunelor. Mulţi deputaţi maghiari ar fi dornici să participe la Dietă, însă 
mulţi nu vor avea curajul dacă şefii lor nu vor decide astfel; Simon Elek este în 
mod public contra opoziţiei şi Albert Banffy pentru renunţarea la pasivitate. Ar 
dori ca locurile de regalişti să rămână momentan neocupate; privitor la Haynald, 
cei mai mulţi consideră că nu va fi mutat, ci avansat în afara Transilvaniei. 
Proiectele privind cartea funciară şi banca ipotecară au fost bine primite. 

167. Sibiu, 31 martie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; a 
aşteptat cu scrisorile până la însănătoşirea baronului, dar nu prea are timp din cauză 
că trebuie să rezolve singur multe activităţi datorită plecării colegilor săi; se bucură 
că baronul s-a făcut bine, urându-i multă sănătate. Trupe ungare şi poloneze se află 
în Moldova, la o milă şi jumătate de graniţa transilvană, se iau măsuri militare; dă 
detalii despre diferiţi candidaţi la posturi administrative; consideră că prezidiul 
Guberniului ar trebui să aibă atribuţia de numire a mai multor posturi judiciare, ar 
pleda pentru modificări în structura jurisdicţiilor, dar oricum noua organizare va fi 
dezbătută curând în Dietă. Este împotriva formării de instanţe urbariale separate 
din cauza lipsei personalului, consideră că este prematură introducerea procedurii 
orale în faţa instanţelor. 

168. Cluj, 6 aprilie 1864. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; mulţumeşte 
pentru urările de nunta fiicei sale, îşi exprimă bucuria pentru însănătoşirea baronului. 
Se bucură că şi baronul este de acord cu opinia sa privind comisarul regal; din 
cauza sărbătorilor pascale, s-a hotărât deschiderea Dietei pe 19 mai. Şi de data 
aceasta, unii aleşi nu vor participa, cu toate că disponibilitatea ar fi mai mare, el 
încercând să îi determine în această direcţie pe potenţialii deputaţi. Unii consideră 
utilă întrunirea comitetelor comitatcnse pentru a oferi acolo o voce celor care 
refuză să participe la Dietă. Detaliază posibile numiri în funcţia de vicepreşedinte 
gubernia!, propunând unele persoane în acest sens. 

169. Sibiu, 11 aprilie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Rcichcnstcin; 
Sinodul ortodox s-a încheiat; confirmă părerea baronului că între oamenii săi există 
unii conştienţi care l-au călăuzit pc căi mai bune, din ideea Mitropoliei a rămas 
doar o adresă către împărat. deşi Popea şi Bran au vrut să proclame Mitropolia. caz 
în care Popp ar fi dizolvat adunarea. Ilustrează modul numirii preşedinţilor de 
instanţe, comunică numele unora pe care Crcnneville i-a ales sau demis, unii dintre 
cei demişi au contestat acest demers. Insistă pe inexistenţa de personal suficient 
pentru tribunale urbariale separate; face unele propuneri privind consilierii 
guberniali. Întreabă când se întoarce cancelarul aulic la Viena; în Transilvania e 
vreme rece şi multă zăpadă, poate trupele care vor să intre în Transilvania se vor 
răzgândi. 

170. Sibiu, 16 aprilie I 864. L. Baziliu Popp către baronul Rcichenstein; 
descrie începutul matinal al unei zile de lucru, se bucură de starea de sănătate a 
baronului. Guberniul nu poate avea iniţiativă în acordarea diurnelor de 5 fl. 
membrilor Dietei. Şi lui i-ar plăcea să nu mai participe la Dietă şi să ia un concediu 
de trei luni să meargă la băi. La Guberniu sunt multe restanţe, unii funcţionari sunt 
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implicaţi şi în alte activităţi; Şuluţiu şi Şaguna pleacă la băi, nu vor veni la Dietă, 
deputaţii maghiari nu ştiu dacă vor participa sau nu, poate ar fi mai bine să nu vină 
încă. 

171. Sibiu, 25 aprilie 1864. Iacob Bologa către baronul Reichenstein; 
ilustrează starea tristă din familia sa. În timpul adunării sinodale din 9 aprilie, 
preşedintele acesteia - episcopul Şaguna - primeşte o telegramă cu un conţinut 
important, faţa lui s-a schimbat; probabil a fost telegrama privind cei 25.000 fl., dar 
nici până astăzi nu se ştie nimic. Acelaşi preşedinte a primit între timp părerea 
imperială privind Consistoriul şi tot tace, din atitudini reiese o intenţie de a 
protesta. Aceasta ar avea consecinţe nefaste; exprimă starea de saturaţie faţă de 
conducerea discreţionară, aşa cum s-a arătat în alegerea vicarului şi a asesorilor, 
nici nu vrea să se gândească la eventualul conţinut al unui protest. Speră că va 
putea scrie mai multe în câteva zile. Într-o şedinţă de alegeri, Vasici a avertizat pe 
doi funcţionari în prezenţa episcopului asupra necesităţii loialităţii lor faţă de statul 
austriac. 

172. Viena, 29 aprilie 1864. Feldmareşal-locotenentul Crenneville, pre
şedintele Gubemiului transilvan, către prezidiul Cancelariei aulice transilănene; pe 
baza participării la sesiunea Senatului imperial, de curând închis şi pe baza 
loialităţii dovedite, face propuneri pentru decorare cu diferite ordine din partea 
împăratului, numind pe arhiepiscopul Şuluţiu, episcopul Şaguna, canonicul Mihâly, 
Fogarassy, Ladislau Baziliu Popp, Ioan Aldulian, Ioan de Puşcariu, George Bariţiu, 
Gustav Groisz, comesul Conrad Schmidt, Jakob Rannicher, menţionând meritele 
fiecăruia. 

173. [Dej, aprilie 1864}. Informare despre folosirea limbii maghiare şi 

române în administraţia comitatului Dăbâca; se oferă un răspuns la o cerere 
adresată în limba română de Comisia orfanală din Dej; nu se primeşte solicitarea 
până cc comitetul comunal nu decide limba oficială care se va folosi la nivelul 
comitalului. Rezolvarea pune în evidenţă intoleranţa de limbă manifestată din 
partea conducătorului unui comital care ar avea obligaţia să colaboreze la 
introducerea limbilor patriei în înţelesul expres al noilor legi. 

I 74. Vj,•na, J J .maj J R6J. Scriw,:irc--folicit:irc- trim.<.i'i de- ~• 11dc-nţii te-ningi 

români de la Viena lui Timotei Cipariu, cu ocazia zilei onomastice; îşi exprimă 

admiraţia şi adeziunea pentru activitatea desfăşurată de „unul din luceferii cei mari 
ai naţiunii noastre"; îi adresează dorinţe de bine şi urarea de a conlucra pc viitor pe 
arena culturii naţionale pentru fericirea naţiunii, înaintarea bisericii şi spre înălţarea 
numelui de român. 

175. Rodna, 13 mai 1864. Comunitatea Rodnei către Dicta Transilvaniei; 
dovedeşte cu acte de la regii Matei Corvin şi Yladislav ai Ungariei, recunoscuţi şi 
de autorităţile habsburgice că opidul Rodna s-a bucurat de drepturi, privilegii şi 

libertăţi ca şi cetatea Bistriţei; militarizarea în regim de graniţă a suspendat, dar nu 
a desfiinţat aceste drepturi, iar în 1861 monarhul a recunoscut ca legal şi a repus în 
funcţiune statutul Rodnei de dinainte de militarizare; comunitatea Rodnci cu 2300 
de suflete constituie peste muntele Rotunda cheia de comunicare cu Bucovina, este 
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înzestrată cu buni economi agricoli, crescători de vite, meseriaşi, negustori, 
industriaşi montani şi forestieri, băi de ape minerale şi plăteşte impozit anual de 
4400 florini şi 30 de creiţari; din aceste motive, Rodna cere dreptul de a-şi alege 
deputat în Dictă, mai ales că districtul Năsăudului cu 50.000 locuitori alege doar 2 
deputaţi în Dictă, în vreme cc uncie comunităţi mici, ca Mociu, Huedin, Sicu şi 

altele, posedă dreptul de a-şi trimite în Dietă câte un deputat. 

176. Mănărade, 13 mai 1864. Comunitatea Mănărade către Dieta Transilvaniei; 
califică propunerea de a fi arondaţi la Universitatea săsească ca act nelegitim şi 

potrivnic românilor care doresc să rămână în comitatul Albei de Jos; speră că în 
vecinătatea comunei se vor înfiinţa instituţii administrative şi juridice în opidul 
Blaj; românii îşi vor aduce aminte cu neplăcere că şi în timpul neoabsolutismului 
au fost puşi fără voia lor sub jurisdicţia Sibiului. 

177. Viena, 22 mai 1864. Proiectul unei rezoluţii imperiale privind acordarea 
de decoraţii deputaţilor transilvăneni din Senatul imperial pe baza propunerilor 
făcute de feldmareşal-locotenentul Crenneville în data de 29 aprilie 1864; enunţă 
meritele dovedite de către fiecare candidat la decoraţie şi o scurtă trecere în revistă 
a activităţilor în timpul Dietei de la Sibiu şi în cadrul Senatului Imperial; pentru 
decoraţii mai sunt propuşi şi deputaţii Josef Gull şi Michael Binder. Promulgarea 
imperială a survenit pe 10 iulie 1864. 

178. [Sibiu, 23 mai 1864}. Descrierea şedinţei dietale din 23 mai 1864; un 
nou membru, regalistul Antoniu Koronka, este salutat cu aclamaţiuni de bucurie. 
Preşedintele informează despre mai multe cereri de concediu ale deputaţilor; pentru 
uşurarea trimiterii corespondenţei, în anticamera sălii dietale s-a instalat o cutie de 
poştă. Se citeşte textul rescriptului imperial prin care Francisc Iosif I aprobă 
articolul de lege despre întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în comunicarea 
publică oficială. Se propun alte patru noi proiecte de legi privind înfiinţarea unor 
şcoli de agricultură şi industriale, construirea unor drumuri de ţară şi a unor 
expoziţii periodice de agricultură şi industrie. 

179. Sibiu, 27 mai 1864. Raport al comitetului dictai despre articolul II de 
lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în comunicarea publică 
oficială; împăratul a acceptat fără modificare proiectul de lege care i-a fost 
prezentat de comisarul dictai Foii iot de Crcnncvilk în 29 septembrie I 863, prin 
rescriptul imperial nr. 5474/21 noiembrie 1863; articolul s-a retrimis Dietei pentru 
ca, după aprobare, să fie înaintat împăratului pentru înalta sancţionare. 

180. Sibiu, 1 iunie 1864. Gustav Groisz către baronul Reichcnstein; aminteşte 
luarea în dezbatere a propunerii deputatului Karl Maager, care a solicitat alegerea a 
7 membri, idee la care s-a şi rămas după dezbateri; prezidiul dieta) trebuie să dea 
dovadă de imparţialitate în alegerea lor. Maager a criticat guvernul şi a intrat prea 
adânc în dezbaterea chestiunii căilor ferate. A dorit luarea în dezbatere a chestiunii 
Curţii Supreme; în această chestiune, deputaţii români se vor înţelege în afara 
Dietei, dar indirect vor fi împotriva numirii a doi preşedinţi ai Curţii. Publicarea 
articolului sancţionat a fost foarte bine primită de către aceştia. Articolele 
sancţionate au fost prezentate şi în Guberniu; unnează o zi de sărbătoare ortodoxă; 
se scuză pentru că scrie rar şi urât. 
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181. Ţapu, 2 iunie 1864. Comuna Ţapu către Dieta Transilvaniei; romanii 
reprezintă 2/3 din locuitorii comunei, saşii doar I /3 şi ultimii nu sunt îndreptăţiţi să 
ceară arondarea la scaunul Mediaşului; majoritatea doreşte arondarea la comitatul 
Alba de Jos de care au aparţinut mereu, fiind astfel acomodată cu administraţia 
comitatensă şi nu cu cea scăunală. 

182. Sibiu, 3 iunie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; nu prea 
are timp pentru a scrie pe îndelete; mulţumeşte pentru comunicarea privind 
diurnele sale ca deputat; şi consilierul gubernia( Lazar e într-o situaţie similară. 
Privitor la Curtea Supremă a fost mare agitaţie în Dietă, a reuşit să împiedice 
realizarea unui plan diabolic. Nu a citit încă proiectele de legi primite, le va discuta 
cu conaţionalii săi. Crenneville va reveni în curând; în Dietă se va discuta alegerea 
comisiei pentru chestiunea căilor ferate, apoi se va dezbate pe marginea Curţii 
supreme. 

183. Cernăuţi, 7 iunie 1864. Căpitanul ţării Bucovinei, Eudoxiu Hurmuzaki, 
solicită Dietei provinciale transilvane, în numele comitetului dieta) bucovinean, 
protocoalele stenografice pentru anii 1863 şi 1864, întemeiat pe faptul că 

protocoalele similare ale Dietei din Bucovina au fost trimise la Sibiu de mai mult 
timp. 

184. Viena, 11 iunie 1864. Raport al poliţiei secrete către baronul 
Reichenstein; nu departe de graniţă, la Roman, se adună emigranţi care pot intra în 
Transilvania, iar guvernul de acolo nu întreprinde nimic; alţi emigranţi au ajuns la 
Galaţi. Imigranţii polonezi sunt susţinuţi cu acte şi bani de guvernul Principatelor, 
mulţi călătoresc dintr-un oraş într-altul. Agentul polonez M6razowicki a comunicat 
cu principele Cuza, ţine legături cu un ofiţer de insurgenţi şi a primit mai multe 
pachete mari de la un comerciant din Bucureşti; şi un lider Forgatsch al 
emigranţilor maghiari se află la Iaşi; zvonurile spun că Cuza ar dori să alcătuiască 
un regiment polonez şi să agite ţăranii; trei emisari au dispărut subit de la Roman. 
Alte zvonuri susţin că emigranţii din Moldova ţin legături cu soldaţii unor 
garnizoane transilvănene. 

185. Sibiu, 17 iunie 1864. Dimitrie Moldovan către baronul Reichcnstein; 
ştiind că baronul mai are şi alte surse de informare, ilustrează numai dezbaterile 
Jict<1lc Jin L:Îu<1 prc,.:cJcntă În jurul d1c,;liu11ii Cuqii ,;upn.'IIIC. Cu lo<1lc ,.:ă 

paragraf ul 4 este bazat pc fapte concrete, a fost punctul de plecare al disputelor, 
încheiate de seninătatea episcopului Fogarassy care a anunţat că va vota cu ambele 
păreri formulate din discuţii. Şuluţiu nu va avea argumente mai bune decât 
Guvernul pentru paragraful I; paragraful 3 mai trebuie completat din raţiuni de 
oportunitate, raporturile dintre confesiuni vor trebui respectate. Moldovan speră în 
sosirea grabnică a proiectului privind alegerile în Senatul imperial; chestiunile 
urbariale şi atitudinea baronului Apor sunt ilustrate în ţară în culori sumbre, Raţiu 
vrea să facă interpelări la Viena în cea din urmă chestiune, se plânge de mersul 
unor procese. Domşa nu doreşte mai mulţi bani, doar funcţia de consilier gubernia) 
onorar, mai recomandă spre susţinere pe doi funcţionari, Ohlbcrg şi Yasici. 

186. Sibiu, 17 iunie 1864. O adresă către Dicta din Sibiu semnată de câţiva 
dintre fruntaşii români, printre care mitropolitul Alexandru Sterca-Şuluţiu, Timotei 
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Cipariu, Codru Drăguşanu, Angycl, Ioan Fckcte Negruţiu, Elia Vlassa, Ioan Bran 
de Lemeny, dr. I. Raţiu, dr. I. Maior, I. Hannia. Ei cer Dietei să intervină pe lângă 
Comitetul central din Sibiu pentru ca acesta să valideze certificatul de alegere a lui 
Axente Sever şi astfel acesta să poată exercita mandatul de deputat în Dictă al 
cercului I al comitatul Albei inferioare. 

187. Sibiu, 18 iunie 1864. Iacob Bologa către baronul Rcichenstein; se 
bucură pentru cele comunicate de către baron în scrisorile lui, promite că se va 
strădui să corespundă aşteptărilor acestuia. Comportamentul lui în chestiunea Curţii 
Supreme poate că a fost surprinzător, dar deja în Conferinţa naţională a exprimat 
susţinerea sa pentru versiunea guvernamentală. Au fost făcute modificări, dar 
dorinţa Guvernului, ca Curtea să fie la Viena, s-a îndeplinit. Amendamentul lui 
Herbert nu a fost bine gândit, Gull a provocat multe dispute în Dietă. Consideră că 
ar fi mai bine ca după Conferinţele naţionale să se facă cluburi mixte în Dietă, 
pentru ca ideile să fuzioneze, a expus aceasta şi deputaţilor saşi. 

188. Sibiu, 20 iunie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; acum 
are timp să răspundă deodată la două scrisori. Prima sa grijă este legată de Şaguna, 
fiindcă mulţi cred că problemele din Dietă se datorează absenţei acestuia, dar este 
tocmai invers; aduce argumente: Şaguna a susţinut pe promotorii celor mai extreme 
idei în Dietă. Înainte de a pleca la băi, ar fi spus că nu vrea să semneze sentinţa de 
moarte a naţiunii sale. A doua îngrijorare a lui Popp sunt agitaţiile de la Nepos, 
care continuă în ciuda execuţiei militare continue; consideră că organele politice nu 
trebuie să intervină în chestiunile judecătoreşti. Asemenea idei, privind justiţia 
naţională, au apărut şi în disputele dictate privind Curtea Supremă, unde s-a 
implicat foarte moderat, dar aşteptările sale au fost înşelate de unii deputaţi, astfel 
încât i-a trecut cheful de a mai ţine vreun discurs în Dietă. Nu a făcut adnotările la 
proiectele de legi primite; atitudinea generală a românilor nu este atât de mult 
îndreptată contra Guvernului cum se crede; nu este de acord cu acestea, dar nu le 
consideră antiguvernamentale, nici periculoase. Nu vor să apară ca instrumente 
lipsite de voinţă, ci ca reprezentanţi ai ţării, nu ignoră semnalele venite de la 
maghiari, în chestiunile interne nu vor semna totul cc vine de sus, dar în chestiunile 
ce privesc Imperiul sunt uniţi; întrevăd că Guvernul merge cu ci fiindcă nu poate 
colabora cu aristocraţia. Toţi oamenii sunt suspicioşi, sunt mulţi agitatori, 
ndndoielnic şi Şaguna este în joc, ii este greu să rărnană om în toate problemele 
acestea. Doreşte să nu apară îndoieli privind loialitatea şi simţul său pentru 
dreptate; toţi trebuie să înţeleagă că vor veni contradicţii şi rezistenţe, dar acestea 
nu reprezintă o înfrângere a Guvernului. Nu este logic ca comunităţile să-i scrie 
direct împăratului în chestiuni locale; Thicmann este un denunţător şi un intrigant 
care îndrăzneşte să apeleze direct la împărat. Un şef al ţării care are nevoie de 
controlori nu mai poate fi ţinut în funcţie. Roagă să-l ajute în chestiunea senatului 
judiciar, unde sunt multe restanţe. De patru zile plouă neîntrerupt, sunt inundaţii şi 
pagube, familia sa aşteaptă sosirea lui Crenncville şi concediul, roagă să trimită 
salutările sale cancelarului aulic. 

189. Sibiu, 22 iunie 1864. Propunerea deputatului Ioan Puşcariu pentru 
reglementarea dreptului de cârciumărit; include şi articolul de lege care prevedea 
trecerea dreptului de cârciumărit vin, vinars şi bere în proprietatea, posesiunea şi 
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administraţia comunelor; foştii domni pământeni îşi pierd acest drept regal, 
transpus comunelor prin intervenţia dregătoriilor politice; articolul 7 prevede că 
veniturile astfel obţinute se vor întrebuinţa numai în scopuri comunale. 

190. [ Viena, 23 iunie 1864]. Articolul II de lege privind egalitatea celor trei 
limbi ale ţării, româna, maghiara şi germana, în viaţa publică a ţării; cuprinde 22 
articole. Cetăţenii se pot adresa în administraţie sau justiţie într-una din cele trei 
limbi oficiale; comunele cetăţeneşti şi săteşti, precum şi municipiile, au dreptul de 
a-şi alege ele însele limba; comunicarea cu oficiile militare se va face în germană; 
în sistemul de învăţământ se va folosi limba stabilită de cei care susţin şcolile şi 
institutele respective; registrele de stare civilă se vor completa într-unul din cele 
trei limbi egal îndreptăţite. 

191. Sibiu, 23 iunie 1864. Protocolul şedinţei a LXII-a a Dietei transilvane; 
preşedintele a comunicat membrilor dietali scrisoarea comisarului regal dieta) din 
15 iunie a.a., prin care Dieta era înştiinţată că Împăratul a sancţionat articolului I de 
lege privitor la înarticularea naţiunii române şi a confesiunilor ei; preşedintele dă 
citire petiţiunii locuitorilor din localitatea Csik-Martonfalva, apoi se trece la 
ordinea de zi, care are ca principal punct dezbaterea proiectului de lege privind 
Tribunalul Suprem al Transilvaniei. 

192. [Sibiu, 23 iunie 1864]. Reprezentanţii Marelui Principat al Transilvaniei 
către împăratul de la Viena; în şedinţa publică dietală din 23 mai 1864 s-a prezentat 
rescriptul imperial nr. 5474/21, noiembrie 1863, prin care Francisc Iosif I aproba 
articolul II de lege despre întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în comunicarea 
publică oficială; conform procedurii, împăratul invită pe reprezentanţii adunaţi în 
dietă să-i prezinte legea pentru sancţionare; în consecinţă, articolul se subşterne 
Maiestăţii Sale pentru acceptare, întărire şi sancţionare. 

193. [Sibiu, 23 iunie 1864]. Descrierea şedinţei dietale din 23 iunie 1864; se 
adresează propuneri către Dietă pentru păstrarea autonomiei locuitorilor din 
Sânmărtin, care îşi exprimă nemulţumirea pentru că au fost supuşi fără voia lor 
jurisdicţiunii oraşului Miercurea Ciuc. Deputaţii din Reghin depun o interpelare în 
privinţa reglementării poliţiei de râuri şi ordinii plutitului. În şedinţa din 25 iunie 
1864 se propune reducerea serviciului în miliţie şi la solicitarea a patru comune, 
eliminarea vămii de drum şi de pod peste Sărăţel. 

194. Sibiu, 24 iunie 1864. Propunere către Dictă legată de o nouă lege a 
armatei; la baza ei trebuie să fie articolul XX/1847 şi instrucţiunea despre 
recrutare, care nu contravin legilor fundamentale ale statului. O cerere expresă 
vizează scurtarea serviciului militar. 

195. Sibiu, 2 7 iunie 1864. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; a 
discutat cu Popp şi cu comesul, va mai discuta şi cu Friedenfels despre alegerea 
membrilor comitetului care va dezbate cele trei proiecte de lege, rămânând de 
văzut aplicabilitatea aceluia privind administraţia politică şi justiţia în cazul tuturor 
municipiilor. Nu speră că maghiarii şi secuii vor participa la Dietă, însă alegerile 
trebuie făcute, poate vor fi impulsionaţi de proiectul lui Puşcariu privind 
desfiinţarea regalicnclor sau de chestiunea Curţii Supreme. Următoarea ordine de 
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zi este statutul Dietei; disputa privind Curtea Supremă a fost semnificativă, o 
partidă de mediere din membri de diferite nationalităţi este greu de alcătuit, toţi vor 
încerca să facă din dezbatere o chestiune a partidei proprii. Românii au acţionat 
compact şi fiindcă saşii au exprimat dorinţa ca justiţia să fie o chestiune a 
Imperiului. Pentru partida de mediere, ar fi adecvaţi Alduleanu, Pop, Gabriel Man, 
Rannicher, Oberth, Teutsch, Conrad Schmidt sau Fogarassy, dar această partidă ar 
lucra foarte încet. Nu crede că adunările naţionale româneşti periodice ar iniţia aşa 
ceva, fiindcă neîncrederea e mare, iar cei aleşi în partida de mediere ar fi 
suspicionaţi. La ultimele alegeri din Cluj au participat foarte puţini; oraşele mari nu 
ar dori ca în noua organizare să fie supuşi comiţilor supremi; va mai discuta cu 
Popp privind propunerea Gubemiului în chestiunea Curţii Supreme, aşa cum s-a 
făcut în anul anterior. Se bucură că Crenneville se va întoarce în curând; a primit o 
expunere privind calea ferată şi anexează un exemplar, dar versiunile în celelalte 
limbi nu sunt încă gata. 

196. [Blaj, iunie 1864}. Cerere adresată de reprezentanţii clerului greco
catolic către Senatul imperial; solicită îmbunătăţirea situaţiei şcolilor şi parohiilor 
greco-catolice din Transilvania. În şedinţa din 7 decembrie 1863 s-a propus 
acordarea a 30.000 florini în plus pentru clerul greco-catolic, creşterea salariilor 
învăţătorilor de la şcolile normale din Blaj şi suma de 3.000 florini pentru 
înfiinţarea unui institut pedagogic la Blaj. Ajutorul financiar se va împărţi la peste 
700 parohii, împărţite în funcţie de venit în trei clase; cele mai multe parohii, cam 
550, formau clasa a treia cu venit între O şi 50 florini, o şesime erau de clasa a doua 
între 50 şi 150 florini şi abia una din douăzeci intrau în clasa întâi cu venit între 
150 şi peste 200 florini, dar fără să ajungă până la 300 florini. 

197. Sibiu, 4 iulie 1864. Propunerea deputatului Ioan Puşcariu de modificare 
a articolelor 41 şi 49 ale patentei urbariale din 21 iunie 1854 referitoare la dotarea 
preoţilor şi dascălilor din pădurile şi păşunile comunale. Acolo unde preoţii nu 
aveau nicio posesiune sau stăpâneau o sesie mai mică decât una mijlocie a unui fost 
colon, din păşunea publică li se întregea o sesiune preoţească de dimensiunile unei 
sesiuni coloniale mijlocii. 

198. Sibiu, 9 iulie 1864. Episcopul Andrei Şaguna către baronul Reichenstein; 
mulţumeşte pentru scrisoarea trimisii de baron în chestiunea confidenţială a poziţiei 
episcopului şi a autonomiei bisericeşti, primită cât era la băi. Se scuză pentru 
întârzierea cu care răspunde, tratamentul la băi nu a avut succes, medicii sfătuindu
! să meargă la Mehadia, nu va ajunge astfel la deschiderea lucrărilor Asociaţiunii 
literare. Privitor la chemarea sa în sinodul din Karlowitz şi atitudinea sa de acolo, 
mai trebuie să se consulte cu oamenii săi, nu vrea să acţioneze personal, ci întâi să 
asculte poziţia credincioşilor. Mulţumeşte pentru atitudinea binevoitoare privind 
dotaţia bisericească, exprimată în scrisoarea din data de 3 a lunii trecute; aşteaptă 
rezolvarea proiectelor discutate în sinodul precedent, vrea ca să existe concordie 
între Stat şi Biserică. 

199. Zărneşti, JO iulie 1864. Comunele din cercul Branului cer dietei să 
intervină pentru reducerea serviciului militar. Se evidenţiază faptul că legea pentru 
complinirea armatei din 29 septembrie 1858 provoacă apăsări dureroase tinerilor 
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recruţi, obligându-i la un serviciu militar prea lung de opt ani în mod regulat şi doi• 
ani de rezervă, şi pedepsindu-i cu un an în plus pc cei care întârzie la ascntarc. 
Având în vedere profilul economic al zonei, preponderent muntoase, este necesar 
ca tinerii care deprind economia de vite să fie scutiţi de la 1 O ani la cinci ani 
serviciu militar; în plus, se preferă ca asentarea generală să aibă loc la mijlocul 
lunii iunie pentru ca feciorii să aibă timp să se întoarcă din ţări străine; se pledează 
pentru modificarea articolului 45 al legii, astfel încât cei care se întorc în tcnnen de 
patru luni de bună voie să nu fie consideraţi fugari. 

200. Sibiu, 14 iulie 1864. Jakob Rannichcr către baronul Reichenstein; nu a 
răspuns încă fiindcă mai aştepta rapoarte privind impresiile făcute de ultimele trei 
proiecte de legi discutate. Reprezentanţii din Nocrich şi Cincu sunt afectaţi, vor ca 
teritoriul scaunelor lor să fie salvat; noua organizare însă trebuie să ţină cont atât de 
interesele administraţiei, cât şi de cele ale naţionalităţilor. Oricum, din partea 
saşilor se aşteaptă mai mult la susţinere decât la opoziţie. Românii se pare că 
acţionează compact, comitetul este bine ales, Aldulcanu a apărat în prima şedinţă 
proiectul Guvernului, la a doua au fost aleşi câte un referent al fiecărei comisii; 
detaliază aceste alegeri. Consideră că e bine că referentul pe împărţirea 

administrativă este român; Puşcariu a promis susţinerea versiunii guvernamentale, 
dar nu se ştie cum vor vota tinerii. Între români circulă zvonul că acum deputaţii 
maghiari vor participa la Dietă, fapt care ar schimba echilibrul, de pierdut având 
partida tinerilor români. De aceea, românii încearcă să grăbească discutarea a cât 
mai multor proiecte. Toţi consideră că nu se poate ceda în chestiunea sediului 
Curţii Supreme, este de dorit o decizie rapidă. ln comitetul pentru statutul Dietei 
sunt două factiuni egale, dar cu idei opuse, această situaţie nu trebuie să se extindă 
asupra Dietei. Şaguna a plecat la Mehadia, de acolo va pleca la Karlowitz; şi-a 

sfătuit oamenii să susţină propunerea guvernamentală. A avut loc o conferinţă 
comună a saşilor şi românilor în care s-a discutat dacă să se ia în dezbatere 
proiectul de statut al Dietei; nu s-a ajuns la nicio înţelegere. Autorităţile au susţinut 
organizarea acestei conferinţe şi datorită atmosferei din Dictă privitor la împărţirea 
internă a ci. Românii sunt mulţumiţi de poziţia lor din aceasta, îşi vor putea impune 
şi ideea privind censul. Rannicher consideră că totul ar merge mai repede dacă 
comisia pentru proiectul de împărţire a ţării ar li lăsată să lucreze în linişte şi doar 
apoi s-ar discuia slatutul dictai pentru ca circurnsc1pţi1le şt secţiunile sa corespunda, 
altfel va fi pierdut foarte mult timp. S-a sperat o vreme că se va ajunge la o 
mediere, majoritatea nu a fost de acord cu părerea minoritară a raportorului Obcrt. 
Comisia poate acum lucra la proiectul urbarial. Groisz a primit de la Rcichcnstein 
telegrama privind începerea dezbaterilor privind statutul Dietei; Rannicher nu va 
putea influenţa aceste dezbateri, dar încă nu există pericole; totuşi, Rannichcr ar 
trebui să se grăbească cu sosirea sa la Sibiu, acum trebuie acţionat asupra 
comitetului. Crenneville a fost primit festiv; ar trebui ca să dea de sus, în mod 
imparţial, direcţia pentru ţară; de aceea este important ca şi Reichenstein să vină la 
Sibiu. Rannichcr consideră că articolul privind Curtea Supremă nu ar trebui 
confinnat, ci simplu retrimis Dietei, este nevoie de o atitudine decisă. În Guberniu, 
Daniel şi Pap Alajos s-au dovedit de folos. Se bucură că s-a trecut de dezbaterea 
chestiunii căii ferate; Rannicher a redactat prezentarea trimisă la Viena, Maager a 
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fost eroul zilei, nici Fricdcnfcls, Binder şi Tcutsch nu au tăcut. Neacordarea multă 
vreme de decoraţii i-a indispus pc cei vizaţi şi care se considerau îndreptăţiţi să le 
primească. 

201. Soroştin, 14 iulie 1864. Comuna Soroştin către Dicta Transilvaniei; 
românii protestează împotriva arondării lor la cercul Mediaşului; ei cred că noua 
împărţire administrativă a ţării se face pentru uşurarea raporturilor locuitorilor cu 
instituţiile administrative şi legislative şi nu pentru îngreunarea acestora; românii 
din Soroştin nu au legături economice cu Mediaş, unde merg la târg o dată pe an 
pentru a cumpăra vase de lemn produse de secui; Soroştinul întreţine schimburi 
economice şi un negoţ intens cu Ocna Sibiului şi cu Sibiul de care este apropiat şi 
la care ajung uşor nefiind siliţi să treacă iama peste Târnava îngheţată în drum spre 
Mediaş; cer să fie arondaţi sau la cercul Ocna Sibiului sau la cel al Blajului. 

202. Sihiu, 19 iulie 1864. Ludwig Folliot de Crenneville către baronul 
Reichenstein; a făcut imediat uz de înştiinţarea privind acordarea de decoraţii de 
către împărat, aceasta i-a bucurat pe unii, pe alţii i-a indispus. Între români mulţi 
sunt la fel de merituoşi precum cei decoraţi, între saşi anumite persoane decorate 
nu sunt agreate. Gubcmiul a decis organizarea de noi alegeri; Groisz crede că 
acestea nu vor fi fructuoase nici dacă şefii jurisdicţiilor se vor adresa direct 
alegătorilor. Deşi unii nu ar dori noi alegeri, el consideră că mai merită încercat o 
dată. Statutul Dietei va trece probabil în forma propusă de Guvern, proiectul 
împărţirii ţării va suferi însă modificări. 

203. Năsăud, 19 iulie 1864. Rugămintea reprezentanţilor comunităţii 

opidane Năsăud adresată Dietei de la Sibiu cu data de 19 iulie 1864 pentru 
acordarea pentru acest oraş a dreptului de a-şi alege în viitoarea Dietă un deputat 
propriu. Autorii petiţiei argumentează această cerere prin faptul că năsăudenii au 
avut statutul de oameni liberi încă din vremea lui Matei Corvin, că localitatea a fost 
ridicată la rangul de opid în anul 1785, că a fost sediul central al regimentului li de 
graniţă, iar după desfiinţarea acestuia, în contextul intrării în vigoare a unei noi legi 
administrativ-teritoriale, Năsăudul a ocupat în continuare un loc important, fiind 
ridicat la calitatea de pretură. Alte argumente subliniau poziţia starcgică a 
Năsăudului, nod de comunicare cu Bucovina prin valea Rodnci şi cu Mannaţia, dar 
şi rolul cultural, religios şi economic important al acestui oraş-târg în această parte 
a Transilvaniei. 

204. Sihiu, 21 iulie 1864. Iacob Bologa către baronul Rcichcnstein; răspunde 
unei scrisori anterioare a baronului; de câteva ori s-au ţinut la Sibiu cluburi mixte 
privitor la cca de-a treia propunere imperială. Rezultatele nu au fost cele scontate; 
românii nu au dorit să amâne chestiunea, dar asemenea cluburi dau speranţe de 
înţelegere între blocuri, fiind însă necesară şi prezenţa lui Reichcnstein la Sibiu. La 
întrunire, Bologa nu a putut să susţină amânarea dezbaterii celei de-a treia propuneri; 
o discutare cât mai rapidă ar putea deschide chiar perspectivele reprezentării 
tuturor naţionalităţilor în Senatul imperial. Nu a avut încă ocazia de a studia şi 

celelalte propuneri legislative, considerând că acestea ar putea fi acceptate de Dictă 
fără mari modificări. Urmează discutarea împărţirii ţării; speră că va fi adoptată 

fără mari modificări; mai există unele discuţii legate de organizarea judecătorească. 
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Promite că va susţine poz1ţ1a Guvernului, sperând că nu va fi singur, ilustrând 
unele demersuri ale sale în acest sens din anii anteriori. Promite că va scrie despre 
receptarea decoraţiilor imperiale, dar doar dacă Rcichenstein îi va solicita acest 
lucru. 

205. Glâmboaca, 21 iulie 1864. Românii din Glâmboaca îşi expnma 
mulţumirea în egală măsură faţă de Dieta de la Sibiu, cât şi faţă de Maiestatea sa 
pentru decizia de a fi arondaţi cercului Avrig, mai apropiat de ei, decât cercului 
Nochrich, în a cărui jurisdicţie administrativ-teritorială ar fi trebuit să intre potrivit 
propunerilor iniţiale făcute în contextul proiectatei reorganizări administrativ
teritoriale a principatului transilvan. 

206. Cenade, 24 iulie 1864. Românii din Cenade către Dieta Transilvaniei; 
se opun dorinţei saşilor minoritari din comună ca aceasta să aparţină Mediaşului 
sau Sibiului; românii majoritari din comună au aparţinut de comitatul Albei Iulii şi 
de cercul Blajului şi doresc să ţină mai departe de aceste foruri ale administraţiei şi 
justiţiei înzestrate cu dregători români, unde limba română să aibă o valoare legală 
întreagă şi deplină, de care să se folosească nestingheriţi; românii s-au săturat de 
dregători şi limbi străine, de care nu mai vor să depindă. Mediaşul şi Sibiul sunt la 
o depărtare de 2-4 zile, dar Blajul este apropiat de comună, acolo românii ajung 
într-o zi. 

207. Viştea de Jos, 24 iulie 1864. Şapte comunităţi către Dieta Transilvaniei; 
enumeră motivele pentru care nu vor să fie arondate la mai îndepărtatul 

vicecăpitănat de Avrig, ci la vicecăpitănatul Făgăraşului; în ultimul caz, omul îşi 
poate rezolva într-o singură zi problemele la oficiul administrativ şi la oficiul 
juridic cu spese mai puţine decât în primul caz. 

208. Sibiu, 25 iulie 1864. Ioan Alduleanu către baronul Rcichenstein; 
mulţumeşte pentru urările de bine ale baronului; îi mulţumeşte pentru favorurile 
făcute şi îi laudă aportul în promovarea binelui ţării. Afirmă că a fost întotdeauna 
primul care a regretat, din cauza respectului faţă de baron, adeziunea sa la opinia 
majorităţii, care nu era cca a Guvernului; regretă şi decizia luată de Dictă în 
chestiunea sediului Curţii Supreme, dar nu putea să se rupă de opinia conaţionalilor 
!,.?ii, -"rwriind în înfclcscrca ban>1111l11i. În chcsli1111c~1 orsani,Ti"irii j11 ... tifici plcdcaY.?i 

pentru instanţe imperiale cu funcţionari numiţi de Guvern, considerând că şi 

împărţirea ţării în municipii şi submunicipii va fi acceptată de Dictă. Privitor la 
organizarea politică a ţării, încă nu există claritate; majoritatea Dietei doreşte 

păstrarea dreptului de vot al tuturor funcţionarilor politici. Personal, va încerca să 
aducă opiniile celor cu care comunică în consonanţă cu cele ale baronului; de 
asemenea, îşi doreşte ca acesta să vină la Sibiu. 

209. Marienbad, 25 iulie 1864. Cancelarul Nadasdy către baronul 
Reichenstein; de acolo va pleca duminică, 3 I iulie, la Karlsbad, unde va sta 15 zile, 
solicitând ca scrisorile să-i fie trimise acolo. Îl roagă pe baron să-i dea secretarului 
aulic Szcntgyorgyi 200 fl. pentru plata lojei din Burgtheater şi să facă un 
abonament pe iulie la Frcmdcnblatt. Îi urează o călătorie plăcută către Sibiu şi 
succes în activitatea de acolo. 
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210. Covasna, 25 iulie /864. Gustav Kmants (?), administrator al scaunului 
Odorhei, către baronul Rcichenstcin; se află la băi unde a primit telegrama 
baronului. În scaunul administrat de acesta, intelectualii sunt foarte puţini, deci nu 
este de aşteptat la o interpretare locală a evenimentelor; succesul unor noi alegeri 
va depinde exclusiv de ordinele sosite de la Cluj sau Pesta, menţionând şi filiera de 
influenţă. Până acum, nimeni nu a îndrăznit să se opună acestor ordine; dă uncie 
detalii de la ultimele alegeri. Clerul superior aparţine aproape în totalitate opoziţiei 
şi îşi exercită influenţa; micii intelectuali au o poziţie precară şi nu se pot impune. 
Proiectul lui Raţiu şi al lui Laszl6ffy privind siculica hereditas şi Capeţiile abia a 
fost receptat din cauza neimplicării micilor intelectuali şi a aderării lor 
necondiţionate la comenzile opoziţiei, s-a afirmat că deputaţii de alte naţionalităţi 
nu pot propune şi Dieta nu are competenţa de a decide astfel de lucruri, dar şi 

această idee a fost preluată din ziarele opoziţiei. Clerul romano-catolic are o poziţie 
critică în această chestiune. Din păcate, nu prea poate numi oameni inteligenţi şi 
influenţi pentru a intra în Dietă, dar îi va întreba pe unii proprietari funciari, 
propunând şi pe câţiva funcţionari locali. 

211. Sibiu, 25 iulie 1864. Ioan cavaler de Puşcariu către baronul Reichcnstein; 
demult doreşte să-i scrie baronului, mai ales din cauza greutăţilor în care a ajuns 
prin disputele dietale. Mulţumeşte pentru decoraţia de care a avut parte prin 
intermedierea baronului, care îi va întări şi loialitatea faţă de stat şi împărat. Speră 
în sosirea grabnică a lui Reichenstein la Sibiu; mai are cam 8 zile de lucru la un 
proiect de lege pentru Dietă. Trimite două exemplare dintr-o prezentare proprie 
privind limba română, roagă să remită un exemplar cancelarului Nadasdy. 

212. Ruşii-Munţi, 27 iulie 1864. Comunitatea Ruşii-Munţi către Dieta 
Transilvaniei; românii din comunitate au servit, alături de alte 44 de comune, interesele 
Imperiului în calitate de grăniceri, vreme de aproape I 00 de ani; după desfiinţarea 
regimentului de graniţă nr. 17, au îacut parte din districtul Năsăudului înfiinţat în 
1861, unde vor să rămână în continuare, unde ci, părinţii şi strămoşii lor şi-au 
vărsat sângele pentru monarhic; se opun încorporării în comitalul Reghinului 
Unguresc. 

213. Sibiu, 28 iulie /864. Franz Kazda către baronul Reichenstcin; a plecat 
de la Braşov la Târgu Secuiesc şi consideră traseul bun penim o linie de calc ferată; 
dă informaţii despre caracteristicile trecerilor peste Carpaţi. A plecat apoi spre 
Sibiu, Şercaia, Rupea, a inspectat uncie trasee pe jos în ploaie; consideră că va fi 
dificilă construirea unei linii pe valea Oltului, ia în considerare şi părerile unor 
militari, plănuieşte să mai inspecteze uncie văi, solicitând şi remiterea unui avans. 

214. Morăreni, 29 iulie /864. Comuna Morăreni către Dieta Transilvaniei; 
nu este de acord cu împărţirea administrativă a Transilvaniei în 9 municipii prin 
care s-a croit o ţară mare săsească, unde s-au încorporat români şi unguri ce 
depăşesc numărul saşilor şi o ţară mai mică secuiască, care a înghiţit 90.000 de 
români; acesta va fi un motiv de ceartă, un măr al discordiei şi al urii între naţiuni; 
ar fi fost benefică împărţirea în 4 municipii unde românul să ţină de majoritatea 
românească, sasul de cea săsească, ungurul de cea ungurească şi secuiul de cca 
secuiască; pentru români şi unguri, nu s-a găsit nicio palmă de loc unde să 
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funcţioneze o ţară românească şi o altă ţară ungurească; românii din Morăreni au 
ţinut I 00 de ani de Năsăud, sunt legaţi de el prin fondurile şcolare grănicereşti, au 
în comun fondurile de montur şi stipendii, administrate de comitetul din Năsăud; 
numai un duşman al poporului s-ar gândi să despartă anume Morărenii de districtul 
Năsăudului pentru ca sa-I împiedice pe român să aibă acces la şcoală şi cultură; 

duşmanii vor să-i corupă pe unii cu bani şi băuturi, să ceară încorporarea la 
municipiul Reghinului, dar Dieta să respingă asemenea cereri venite din spiritul 
diavolului necurat şi corupător. 

215. Vâlcele, 31 iulie 1864. Dimitrie Moldovan către baronul Reichenstein; 
mulţumeşte pentru luarea în considerare a părerii sale privind podul peste Mureş; în 
această direcţie mai au loc consultări, inclusiv despre aspectele militare ale liniilor 
ferate. Mulţumeşte pentru luarea în considerare a meritelor sale, afirmând că a 
încercat să acţioneze întotdeauna conform convingerilor sale. Evenimentele din 
Dietă le cunoaşte doar din ziare; se pare că Friedenfels a plecat la Viena, deci speră 
ca Reichenstein să vină la Sibiu; dă informaţii despre un post de registratură la 
Guberniu; soţia sa mulţumeşte pentru salutări. 

216. Viena, iulie 1864. Baronul Reichenstein către cancelarul Nadasdy; este 
ultima sa scrisoare înainte de a pleca către Sibiu; doar în ziua anterioară a reuşit să 
vorbească cu Crenneville. Enumeră detalii din chestiunea maiorului Mayer din 
cadrul Ministerului de război; a remis banii promişi lui Szentgyorgyi. A fost la 
împărat care a cerut informaţii legate de chestiunea sancţionării legilor; detaliază 
alte demersuri mai mărunte ale sale făcute la Viena. A primit deja toate proiectele 
de legi care mai trebuie prelucrate, se plânge de programul intens şi îşi cere scuze 
pentru scrisul său grăbit. Mulţumeşte lui Nadasdy că a protejat întotdeauna 
Cancelaria aulică transilvană; contele Rechberg speră într-o pace cât mai grabnică. 
Reichcnstein l-a căutat pe ministrul principe Eszterhazy în chestiunea Dietei, dar 
nu l-a găsit. Promite că îi va trimite din Sibiu cancelarului telegrame în mod 
regulat, solicitând ca de acum încolo corespondenţa să-i fie trimisă la Sibiu. 

217. Nocrich, iulie 1864. Petiţie a reprezentanţilor scaunului Nocrich privitor 
la proiectul de reformă administrativă; consideră că situaţia actuală a administraţiei 
nu este satisfăcătoare. dar dizolvarea scaunului Nocrich şi înglobarea a 20 de 
aşezări într-un cerc este neavenită, lezând interesele locuitorilor. Enumeră 

localităţile componente ale unităţii administrative, solicitând ca scaunul Nocrich să 
primească o cxpozitură politică şi judecătorească căreia să-i fie subordonate satele 
învecinate, urmând lista semnatarilor (saşi şi români). 

218. {Alba-fulia, iulie-august 1864}. Axente Sever solicită Dietei să 

intervină la Guberniul din Cluj în vederea validări alegerii sale ca deputat pentru 
cercul I din comitatul Alba Inferioară. La primele alegeri desfăşurate în 7, 8 şi 9 
iulie la Bichiş, comisia centrală a anulat voturile pe motiv că Axente Sever era sub 
cercetare criminală; după a doua alegere de la Uioara, cu rezultat zdrobitor în 
favoarea lui, i s-a refuzat acordarea certificatului de ales; comitele suprem George 
Pogany i-a refuzat a treia oară atestatul, pretextând că hârtiile şi listele de alegere 
sunt la Sibiu. 
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219. Cicudiu, 1 august l 864. Locuitorii din Cicudu petiţionează la Dieta 
provincială din Sibiu cu rugămintea ca această comună să fie arondată municipiului 
Turda, de care era mai aproape şi faţă de care avea interese multiple şi de a nu fi 
,,anexată" sub nicio fonnă la cercul Mociului. 

220. Vingard, 5 august 1864. Comuna Vingard către Dieta Transilvaniei; 
explică motivele pentru care românii nu vor să ţină de mai îndepărtatul cerc al 
Ocnei Sibiului, ci de cercul Sebeşului; accesul spre Ocna Sibiului se face doar prin 
păduri şi este de multe ori impracticabil, iar locuitorii ţin un comerţ intens cu 
Sebeşul unde interesele lor pot fi mai bine susţinute şi pe plan juridico
administrativ. 

221. Zlatna, 7 august /864. Opidul Zlatna către Dieta Transilvaniei; opidul 
avea 5453 de suflete care locuiau în 1502 case şi în vremea neoabsolutismului 
poseda un subcomisariat administrativ şi un oficiu juridic, iar după căderea acestui 
regim, la 2 săptămâni în Zlatna sosea pretorul din Alba Iulia pentru a rezolva 
afacerile administrative şi juridice ale locuitorilor, scutindu-i astfel de multe 
cheltuieli; opidul cere ca Zlatna să fie sediul unui cerc politico-administrativ şi al 
unei Sedrii judiciare sau măcar al unei judecătorii simple. 

222. Karlsbad, 8 august 1864. Cancelarul Nadasdy către baronul 
Reichenstein; trimite înapoi proiectul cu observaţiile sale; în data de I 3 va pleca la 
Kăln şi în 21 va reveni la Viena. De la Cancelaria aulică ungară a aflat de nouă 
impedimente care vor amâna munca de organizare, opoziţia ungară a mai elaborat 
un plan de evitare a octroirii unor decizii. 

223. Morăreni, 8 august 1864. O altă petiţie a comunei Morăreni, prin care o 
parte a locuitorilor îi acuză pe cei care au alcătuit petiţia din 29 iulie 1864, prin 
care se solicita rămânerea comunei în districtul Năsăudului. Semnatarii noii petiţii 
se declară întru totul de acord cu proiectul regimului potrivit căruia localitatea 
Morăreni era arondată municipiului Reghinului. Ei mărturisesc că au fost 
întotdeauna mândri şi făloşi că au făcut parte din districtul Năsăudului, însă acesta 
era prea îndepărtat, fiind necesare 5 zile pentru un drum dus-întors. Prin unnarc 
semnatarii acestei petiţii erau de părere să folosească oportunitatea care li s-a oferit, 
aceea de a fi arondaţi Reghinului, aflat mult mai aproape. Dacă prima petiţie era 
semnată de 15 locuitori, această a doua petiţie avea pretenţia că reprezintă voinţa 
majorităţii locuitorilor din Morărcni, iar pentru a demonstra acest lucru, ea purta 64 
de semnături. 

224. Sihiu, 12 august I 864. Proiect de lege prin care se modifică uncie 
prevederi din patenta urbarială din 21 iunie 1854; propunerea aparţine lui Ioan 
Raţiu şi include patru articole; se consideră locuri urbariale inclusiv terenurile de 
pe Pământul Secuiesc aflate în posesia foştilor iobagi de la 1819 la 1848; 
pământurile alodiale ale iobagilor sau zilierilor nu se mai pot lua de la dânşii. 

225. [Sihiu], 22 august 1864. Raport anonim privind derularea activităţii 

Dietei; sunt exprimate nemulţumirile legate de rezultatele puţine ale sesiunii a doua 
care durează deja de trei luni, şi în care toţi deputaţii vor să ţină discursuri, inclusiv 
cei din rândurile saşilor; se consideră că misiunea de bază fiind îndeplinită, Dicta ar 
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putea fi dizolvată. Este ilustrată situaţia antagonică a celor trei naţionalităţi 

transilvănene; pentru maghiari, Dieta nu poate asigura o poziţie dominantă, de 
aceea este boicotată şi denigrată în ziare, iar fără participarea lor, aceasta rămâne o 
reprezentanţă incompletă şi instabilă; nici saşii nu pot contribui la un succes, iar 
românii văd totul dintr-o perspectivă naţională şi egoistă. O problemă pentru viitor 
o poate constitui discutarea chestiunilor privind proprietatea privată, care ar afecta 
în mod preponderent pe membrii nobilimii, dar dacă aceştia nu au reprezentanţi în 
Dietă, se poate ajunge la soluţii eronate în chestiunea urbarială; aceştia s-ar putea 
atunci desolidariza şi mai mult de guvern, care în mod fundamental doreşte binele 
ţării; astfel, este necesară o acţiune de apropiere a guvernului faţă de nobilimea 
maghiară, care ea însăşi doreşte rezolvarea propriilor probleme. Populaţia, în 
general, observă cu mare apatie lucrările Dietei, considerând-o neefectivă; mulţi 
consideră că persoane, neavând calificarea de a fi legislatori, nu ar trebui să fie 
deputaţi; alţi locuitori ai provinciei consideră că stările de dinainte de octombrie 
1860 au fost un veritabil El Dorado faţă de cele actuale. 

226. Satu/ung, 24 august 1864. Şapte comunităţi din Săcele către Dieta 
Transilvaniei; protestează că în 1861, împotriva voinţei lor, au fost încorporate la 
municipiul Braşovului; până la 1848 au constituit părţi întregitoare ale domeniului 
Branului, posedând un for propriu, deosebit de cel al cetăţii şi al districtului 
Braşovului; în timpul neoabsolutismului au fost separate de Braşov şi au avut 
pretură şi preceptorat la Satulung, iar în 1861 au cerut să fie înzestrate cu for 
separat sau dacă erau încorporate la Braşov în mod provizoriu să aibă funcţionari 
români în raport cu numărul locuitorilor; comunităţile din Săcele au procese 
numeroase cu Braşovul pentru păşuni şi păduri şi era nedrept să fie judecate şi 
pârâte mereu tot de braşoveni care le-ar putea cauza pierderi materiale serioase; cer 
ca în cele şapte sate şi în cele din jurul lor să fie instituite foruri administrative şi 
judecătoreşti proprii şi distincte. 

227. Sibiu, 27-29 august 1864. Baronul Reichcnstcin către cancelarul 
Nadasdy; se scuză pentru răspunsul târziu; arc zile foarte aglomerate, diferendele 
dintre partide sunt marcate de numeroase detalii. Marile chestiuni de stat din 
sesiunea precedentă a Dietei au fost ceva concret şi clar, chiar dacă importanţa lor 
nu a fost înţeleasă de către toţi; acum e altfel, toţi cred că au cca mai bună idee şi 
nu au încredere unii într-alţii. Mai ales deputaţii români sunt aşa, mulţi nu înţeleg 
instituţiile şi bănuiesc peste tot asalturi împotriva propriei naţionalităţi; 

popularitatea este între ei foarte importantă. Partida extrem-naţională s-a întărit 

datorită concesiilor făcute de Şaguna şi Şuluţiu; pentru această partidă, insistenţa 
asupra Curţii Supreme la Viena a fost o mare lovitură, dar măsura Guvernului a 
fost receptată favorabil de saşi şi maghiari. Sesiunea actuală va discuta împărţirea, 
administraţia politică, jurisdicţia, trimiterea deputaţilor în Senatul imperial; se 
discută mult în comisii, nu se pot estima încă rezultatele, doar chestiunea Senatului 
pare mai sigură; relatează unele detalii privind împărţirea administrativă. Relatează 
mersul dezbaterilor privind Senatul imperial; raportor este Michael Binder, se 
discută în două şedinţe zilnice, în curând se va vota şi în Dietă. În chestiunea 
administraţiei politice nu este încă nimic decis, sunt dispute puternice legate de 
Curtea Supremă; la Guberniu, lucrurile stau prost, se pare că va avea nevoie de 
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unele dispoziţii imperiale, dar relaţiile sale personale cu Crenneville nu sunt 
tulburate. Acesta din urmă consideră că prezidiul Gubemiului are competenţe reale, 
şi nu Cancelaria, şi tot acesta este responsabil în faţa Monarhului în chestiunile 
transilvănene. Şaguna nu se va întoarce înainte de sfârşitul lui septembrie, nu se 
ştie nimic nici de sosirea lui Şuluţiu; Popasu ar dori să activeze precum Şaguna. 
Recolta de porumb va fi pierdută şi încasările de impozite se vor prăbuşi, astfel a 
vorbit despre aceasta şi cu Crcnneville. 

228. Sibiu, august 1864. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; a predat 
un înscris lui Popp, care a promis că acesta va ajunge la Comisie doar după sosirea 
baronului la Sibiu; în Dietă se va mai discuta despre statutul acesteia, mulţi vor 
dori să vorbească extins, dar Groisz va avea grijă ca toate să rămână între limite; 
este de acord că noile alegeri nu prea vor fi de succes; mulţumeşte pentru obţinerea 
decoraţiei primite. 

229. Ghijasa de Jos [august 1864]. Comunele Ghijasa de Jos şi de Sus către 
Dieta Transilvaniei; se bucură că Dieta dezbate modificările în privinţa împărţirii 
politico-administrative a ţării pentru o mai bună administraţie în spiritul noilor legi; 
dar comunele protestează împotriva faptului că au fost arondate cercului Agnita 
aflat la mare distanţă de ele; cer înfiinţarea în oraşul Nocrich a unui cerc politic şi 
juridic de care să aparţină. 

230. Viena, 1 septembrie 1864. Cancelarul Nadasdy către baronul 
Reichenstein; pune totul deoparte pentru a răspunde la scrisoarea sa; îl laudă pentru 
activitatea sa la Sibiu, cunoscând realităţile de acolo şi nu se supără că primeşte 
doar scrisori scurte. Răspunde punctual la chestiunile din scrisoarea baronului; ar fi 
de dorit renunţarea la rămânerea deputaţilor maghiari în afara Dietei, 5 sau 6 
regalişti maghiari dintre funcţionari ar fi de recomandat. Nu toate proiectele care se 
discută acum în Dietă sunt imperios necesare, s-ar mira dacă în cele 8 săptămâni 
rămase s-ar putea dezbate şi împărţirea ori administraţia politică; acestea se vor 
putea desigur îmbunătăţi în cadrul Dietelor viitoare. Generalul comandant este 
responsabil în faţa împăratului pentru liniştea din provincie, dar uncie ordine sunt 
elaborate pripit. Urmează să aibă o întrevedere importantă, ar dori să ştie când se 
va reîntoarce baronul la Viena. 

231. Grindeni, 1 septembrie 1864. Comuna Grindeni către Dicta 
Transilvaniei; cerc încorporarea la cercul Luduşului din jurisdicţia Reghinului, ca 
fiind mai aproape de aceste unităţi administrative decât de mai îndepărtatul 

municipiu Cluj, cercul Turzii. 

232. Hădăreni, 2 septembrie. Comuna Hădărcni către Dicta Transilvaniei; 
cere să depindă în problemele oficiale civile şi juridice de municipiul Reghinului şi 
cercul Luduş, şi nu de municipiul Cluj şi cercul Turda care se află la o mai mare 
depărtare de ca; până la Turda locuitorii traversează Arieşul de două ori, dar până 
la Luduş nu trec nici măcar un pârâu; să li se respecte cererea pentru ca să nu fie 
supuşi unor cheltuieli mai mari şi să nu-şi piardă timpul. 

233. Chef ani, 4 septembrie 1864. Cerere adresată Dietei pentru arondarea 
comunei Cheţani la municipiul Reghin, cercul Luduş. Preotul greco-catolic, cel 
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ortodox şi 43 săteni reprezentaţi prin notarul Teofil Pop expun patru argumente în 
sprijinul solicitării: I) situată pe malul Mureşului, comuna se învecinează cu 
Luduşul şie la depărtare faţă de municipiul Cluj; 2) până la Turda trebuie trecut de 
două ori Arieşul, ceea ce atrage costuri financiare şi îngreunează comunicarea; 3) 
organizarea târgului la Luduş în fiecare săptămână scuteşte oamenii de oboseală, 
cheltuieli şi pierdere de timp; 4) cercul Luduşului cuprinde puţin peste 20.000 de 
persoane, ceea ce face administraţia mai uşoară faţă de cercul Turda unde erau 
50.000 de persoane. 

234. Haţeg, 4 septembrie 1864. Reprezentanţii opidului Haţeg solicită Înaltei 
Diete transilvane să intervină la Cancelaria aulică şi la regescul guvern transilvan 
în privinţa menţinerii pentru acest opid a dreptului de a exercita jurisdicţiune 
criminală, drept pe care l-a avut încă din vremea Mariei Terezia. 

235. Sibiu, 5 septembrie 1864. Adresă către Dietă semnată de Ioan Alduleanu 
şi Mihail Binder privind acceptarea proiectului de lege referitor la alegerea 
deputaţilor în senatul imperial. Se consemnează o eroare de tipar apărută în textul 
german, unde în loc de „Mare Principat" apărea „Mare Ducat". Este menţionată 
petiţia nr. 452/3 octombrie 1863 a Camerei de comerţ şi industrie din Braşov 
referitoare la reprezentarea intereselor comerciale în Senatul imperial. 

236. Sibiu, 8 septembrie 1864. Memoriu al fostului regiment nr. I român de 
grăniceri relativ la munţii revendicaţi pe care i-au stăpânit militarii de la 1769 până 
la 1864, când au fost daţi în mod ilegal Universităţii Săseşti, familiei Kendeffy şi la 
alţi proprietari nemeşi din Ardeal. Se prezintă pasaje din rezoluţia lui Iosif al II-iea 
din I 3 iulie 1783 şi a lui Leopold al II-iea din 28 iunie 1791, care confirmă 
posesiunea comunelor grănicereşti asupra acestor munţi; la desfiinţarea regi
mentului, împăratul Francisc Iosif I, printr-un bilet de mână din 22 ianuarie I 851, a 
mulţumit populaţiei grănicereşti pentru serviciile aduse atât în interiorul ţării, cât şi 
înaintea duşmanului. Reprezentanţii comunelor protestează vehement împotriva 
procedurii care le stabilea averea la ceea cc avuseră înaintea militarizării. Arată că 
grănicerii posedă de aproape un secol aceşti munţi, că însuşi codul civil austriac Ic 
apără proprietatea, că nu pot crede că Francisc Iosif I ar intenţiona să dcncgc 
donaţia făcută grănicerilor de Iosif al II-iea. Protestul s-a înaintat printr-un avocat 
la S1b1u ş1 se so1Ic1tă U1cte1 spnJlll pentru a-l convmge pe impărat să sisteze 
acţiunea de transpunere a munţilor revendicaţi. 

237. Mureş-Vioara, JO septembrie /864. Petiţie adresată Dietei provinciale 
din Sibiu de câţiva dintre lucrătorii de la salina din Mureş-Uioara (Ocna-Mureş) 
pentru ca aceasta să intervină pe lângă oficiolatul salinar din localitate în vederea 
curmării asupririlor şi nedreptăţilor la care au fost supuşi din partea funcţionarilor 
erariali. Ei cer, de asemenea, numirea unei comisii imparţiale care să constate 
starea de lucruri la faţa locului, care să analizeze lucrurile pe care aceşti lucrători la 
salină le-au prezentat în cadrul unor protocoale anterioare (în I 6 mai, respectiv în 
7 şi 8 iunie 1864). 

238. Prundu Bârgăului, 14 septembrie 1864. Comunele din cercul Bârgăului 
către Dieta Transilvaniei; cer să beneficieze în teritoriul lor de oficii administrative 
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şi judecătoreşti de primă instanţă ca pe vremea graniţei şi a neoabsolutismului şi nu 
vor să fie arondate la cercul Rodna; cercul Bârgăului se învecinează cu Bucovina şi 
Moldova unde conflictele pentru proprietăţile de păduri şi de pământ sunt 
numeroase şi grele, care provoacă multe conflicte, ceea ce face absolut necesară 
prezenţa la faţa locului a autorităţilor judecătoreşti şi administrative; enumeră 
numeroasele procese din teritoriu care demonstrează această necesitate imperioasă 
la care cercul îndepărtat şi necunoscător al Rodnei nu poate face faţă; prin cercul 
Bârgăului trec numeroşi călători din Europa, fapt ce pretinde şi el prezenţa acestor 
instituţii şi la Tihuţa se află o cazarmă militară importantă la care se fac transporturi ce 
trebuie şi ele uşurate şi supravegheate în interesul siguranţei acestora; nevoia de 
autorităţi locale este clară şi din punctul de vedere al reglementării importului de 
vite din Bucovina şi Moldova care trec prin cercul Bârgăului. 

239. Sibiu, 16 septembrie 1864. Baronul Reichenstein către cancelarul 
Nadasdy; Intrarea deputatului Samu Toth în Dietă va fi un punct de cotitură; ideea 
noilor alegeri ar fi cam târzie acum. Întrebat de Friedenfels, baronul nu consideră 
oportună trimiterea lui Roscnfeld în Transilvania, mai ales fiindcă acesta nu este 
prea conciliant şi ar putea provoca îngrijorări. Vremea bună aduce totuşi speranţe 
pentru recolta de porumb; nu are griji legate de chestiunea Curţii Supreme fiindcă 
lucrările merg bine. L-a costat eforturi serioase să-l convingă pe Şuluţiu să nu 
organizeze un Sinod cu convocarea laicilor pe data de 26 octombrie, la această 
intervenţie a avut un aport şi canonicul Fekete-Negruţiu. Speră că vor mai intra 
deputaţi maghiari în Dietă, va face şi propuneri pentru regalişti. Forma finală a 
proiectului privind împărţirea administrativă este prelucrată acum; au început 
dezbaterile comisiei în chestiunea organizării instanţelor de prim grad, urmează 
apoi chestiunea mai grea a administraţiei politice. Speră că în primele zile de 
octombrie va putea fi înapoi la Viena. În chestiunea Curţii superioare, Zimmcrmann a 
adus o interpelare care a surprins pe mulţi, crede că este vorba de exercitarea unei 
presiuni, şi în viitor pentru chestiunea administraţiei, şi de a obţine capital politic. 
ln scara precedentă, Şaguna a ajuns la Sibiu, Haynald este la Alba Iulia şi va veni 
la Sibiu. Se povesteşte că Mik6 lmre călătoreşte în Secuime şi încearcă să convingă 
alegătorii de utilitatea intrării în Dietă; însă în general capacitarea maghiarilor 
pentru a participa la Dietă este o muncă imensă. 

240. Sibiu, 16 septembrie 1864. Deputatul Gabriel Manu propune modificarea 
sistemului impozitelor, în sensul micşorării lor; prin intermediul ministerului de 
finanţe se solicită împăratului să elaboreze un proiect de lege special pentru 
reformarea sistemului de contribuţii. 

241. Sibiu, 16-24 septembrie 1864. Petiţie a grănicerilor regimentului I din 
Orlat către împărat; ilustrează modul în care regimentele de graniţă au fost 
desfiinţate în anul 1851 şi totodată a fost reglementată soarta averilor comunităţilor 
grănicereşti, acestea primind legile cu mare mulţumire şi sperând într-o rezolvare 
favorabilă a situaţiei lor. Acum însă, nu pot înţelege de ce ajung treptat înapoi în 
situaţia de dinainte de militarizare, autorităţile permiţându-şi abuzuri faţă de 
proprietatea acestora, comunităţile ajungând acum să fie mai sărace decât cele care 
nu au fost grănicereşti; este adusă ca exemplu situaţia datoriilor comunale; 
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drepturile de proprietate nu se pot lua doar aşa, dar acum şi arhivele au fost duse şi! 
este şi mai grea dovedirea acestora. O altă situaţie este cea a munţilor revendicaţi, a! 
cărei soluţionare este de asemenea solicitată, fiind furnizate numeroase detalii în 
acest sens; ultima speranţă rămâne apelul la împărat, căruia i se solicită apărarea 
dreptului de proprietate a foştilor grăniceri; este anexată lista semnatarilor. 
Rescriptul de răspuns transferă soluţionarea chestiunii în sarcina jurisdicţiei 

urbariale. 

242. Mag, 28 septembrie 1864. Comuna Mag către Dieta Marelui Principat 
al Transilvaniei; românii nu vor să fie arondaţi la cercul Sălişte din municipiul 
Sibiului, ci să rămână sub jurisdicţia municipiului Albei Iulii; comuna este aproape 
de cercul Ocna Sibiului unde există administraţie şi justiţie locală promptă şi 

precisă, locuitorii toţi sunt agricultori, pe când în cercul Săliştii sunt crescători de 
vite; Magul a fost administrat bine în comitatul Albei de Jos împreună cu cercul 
Orlatului şi locuitorii au fost mulţumiţi; toţi locuitorii din Mag sunt români şi îşi 

simt ameninţată limba şi proprietatea în municipiul săsesc al Sibiului; din acest 
motiv, vor să trăiască sub scutul puternic al municipiului Albei cu majoritate română. 

243. Pintic, 28 septembrie 1864. Petiţie alcătuită de reprezentanţii mai multor 
comune din comitatul Clujului, între care Pintic, Săplac, Losig, Uifalăul, Poşmuş, 
Iuda Mare către Dieta Marelui Principat. În contextul noii împărţiri politice a ţării 
solicită să nu fie încorporate administrativ şi juridic submunicipiului Bistriţa, aşa 
cum se preconiza, ci să fie arondate municipiului Reghin. Cererea lor se întemeia 
pe faptul că interesele economice ale acestor comune erau legate în mod tradiţional 
de piaţa din Reghin, în plus Reghinul era mult mai aproape decât Bistriţa. 

244. Petreştii de Jos, septembrie I 864. Reprezentanţii comunei petiţionează 
la Dicta din Sibiu, solicitând, pe de o parte, menţinerea, în contextul noii organizări 
teritorial-administrative a provinciei, comitatului Turda, iar pe de altă parte, 
rămânerea localităţii Pctreştii de Jos în jurisdicţia Turzii, aşa cum a fost şi în 
vremurile trecute. Din Turda locuitorii comunei cumpărau sarea şi cu ocazia 
deplasării la Turda îşi rezolvau şi alte probleme de natură economică sau 
administrativă. 

245. Vama 811::âu. 20 sept{ emhrie/1/ octfomhrie/ 1864. Locuitorii comunei 
Vama Buzău prezintă Dietei de la Sibiu abuzurile şi samavolniciile la care au fost 
supuşi de către funcţionarii locali în cârdăşie cu foştii stăpâni de pământ în anii de 
după desfiinţarea iobăgiei până la momentul întocmirii acestei plângeri. Petiţia 

dezvăluie faptul că în cazul lor prevederile patentei urbarialc din 1854 nu s-au 
aplicat, că proprietarul de pământ şi-a menţinut pretenţiile iobăgeşti asupra 
sătenilor. Sunt dezvăluite, totodată, nedreptăţile care li s-au făcut locuitorilor din 
Vama Buzău în cursul procesului pe care l-au intentat împotriva proprietarilor lor 
de pământ, cerând aplicarea patentei urbariale, intimidările în teren, care au mers 
până la umilinţe greu de îndurat şi crimă. Ei denunţă pe această calc crimele care s
au petrecut în localitate cu un an în urmă din vina proprietarilor de pământ, cu 
concursul unor funcţionari locali, cerând dreptate şi solicitând Dietei să intervină în 
favoarea lor, în sensul de fi egal îndreptăţiţi cu alţi foşti iobagi din alte locuri din 
Transilvania. 
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246. Budila, 1 octombrie 1864. Mai multe comune din districtul Braşovului, 
Budila, Thei, Marcos, Buzău, care conform noului proiect de organizare a ţării 

urmau a fi arondate municipiului Sfântul Gheorghe, cer să fie încorporate alături de 
comunele Săcele într-o jurisdicţie aparte. 

247. [Sibiu, 3 octombrie 1864]. Descrierea şedinţei nr. 109 a Dietei de la 
Sibiu; mai multe comune solicită să se alcătuiască separat un comitat al Turzii; se 
prezintă două petiţii urbariale, una pentru eliberarea de rabotă şi alte două pentru 
recâştigarea unor proprietăţi şi păduri. Interpelarea deputatului Moga în cazul legii 
privind recunoaşterea limbii române are ca obiect grăbirea sancţionării acestei legi. 

248. [Sibiu, 3 octombrie 1864]. Cererea comunei Petrindu adresată Dietei 
pentru formarea unui comitat separat al Turzii; include argumentaţia lui Alexandru 
Bohăţel împotriva articolului I O din legea pentru egala îndreptăţire a celor trei 
limbi ale patriei; se prezintă mai multe petiţii urbariale. 

249. /schi, 8 octombrie 1864. Sancţionarea acordată articolului de lege 
privitor la înfiinţarea Tribunalului Suprem al Marelui Principat; se fixează modul 
de organizare şi funcţionare internă a Tribunalului Suprem, competenţele acestuia 
ca for de a 3-a instanţă; se precizează că sediul Tribunalului va fi în capitala 
monarhiei, Viena. 

250. Sibiu, 8 octombrie 1864. Opinia membrilor comitetului dieta) despre 
încorporarea Reghinului Săsesc la municipiul Sibiu. Propunerea adresată Dietei de 
membrii minoritari conţine argumente de ordin topografic, politic, social, istoric în 
sprijinul proiectului regimului. 

251. Sibiu, JO oct[ombrie} 1864. Un raport cu rezultatele alegerii de deputaţi 
pentru Senatul imperial din partea departamentului I semnat de Ladislau Pop. Au 
fost aleşi următorii: Dimitrie Moga, Alexandru] Bohăţel, Gabriel Manu, Ladislau 
Butcanu, Ştefan Bilţiu. 

252. Sibiu, 11 oct[ombrie} 1864. Lista cu deputaţii aleşii din departamentul 
al II-iea dictai pentru Consiliul imperial: Dimitrie Moldovan, Nicolae Popea, Ioan 
Popasu, Ioan Lcmcni de Bran; semnează Andrei, baron de Şaguna. 

253. Sihiu, I 3 ucromhrie I 864. L. Baziliu Popp către baronul Rcichcnstcin; 
regretă că baronul a plecat atât de subit şi nu a putut discuta cu el anumite chestiuni 
importante. Este mare agitaţie, mulţi nu sunt mulţumiţi cu alegerile pentru Senatul 
imperial, s-a zvonit că Alduleanu nu îşi va accepta mandatul dacă nu va fi ales şi în 
Dietă, Moldovan nu a fost astfel ales de către Dictă; ilustrează şi decursul celorlalte 
alegeri la diferitele secţiuni ale Dietei, în care sunt multe intrigi şi suspicionări. 

Maghiarii nu sunt mulţumiţi că a fost ales un singur armean; Popp este relativ 
indiferent faţă de aceste lucruri, doreşte doar ca în Senat să ajungă cât mai puţini 
funcţionari, a ajuns să determine însă să nu fie ales niciun cleric, cel puţin dintre ai 
săi. Şeful său ar fi dorit ca Popp să nu fie ales, acum doreşte să nu plece la Viena 
ceea ce a şi promis însă nu-şi va depune încă mandatul; întreabă care este stadiul 
proiectului organizării judecătoreşti în care ar dori să se implice. Situaţia rămânerii 
sau plecării sale este complexă, subliniază că are mai mulţi duşmani decât prieteni. 
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Lucrările în Dictă merg foarte încet, se pare că niciun proiect nu va fi finalizat în 
acea sesiune. Roagă pe baron să împiedice alegerea lui Vancea pe scaunul 
episcopal din Gherla, fiindcă această alegere nu va aduce roade bune. Bologa este 
supărat că în ciuda meritelor sale este neglijat; roagă pe baron să-l ajute cumva. 
Roagă să transmită salutările şi respectul său cancelarului aulic. 

254. Sibiu, 14 octombrie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
de curând, Şaguna l-a întrebat dacă salariile restante şi neridicate ale 
consistorialiştilor şi vicarului nu pot fi virate în fondul seminarial; a răspuns că se 
poate, dar Cancelaria trebuie să ordone aceasta, unde Şaguna a şi trimis o cerere. 
Lui Crenneville i-a dat acelaşi răspuns ca şi episcopului. Subliniază însă că Şaguna 
intenţionează să ridice personal cei 7.000 fl. pentru a face gratificaţii şi a acoperi 
unele cheltuieli; dacă nici de sumele rămase din cei 25.000 fl. nu se poate dispune 
liber, acest lucru ar trebui să fie valabil şi pentru cei 7.000, aceştia fiind de virat în 
fondul seminarial şi nu înmânaţi episcopului. 

255. Sibiu, 18 octombrie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
mulţumeşte pentru informaţiile primite, menţionând că în ultimele zile, Dieta nu 
prea a mai lucrat nimic. Se zvoneşte că vor fi numiţi doar 4 consilieri aulici ai 
Curţii supreme plus doi supleanţi, dar o astfel de organizare ar fi nemulţumitoare 
pentru transilvăneni; şi persoanele preconizate ar putea genera nemulţumiri de o 
parte sau de alta. Şi aceste lucruri vor trebui discutate în Dietă; a reuşit să aducă 
interpelări dietale legate de senatul urbarial la Tabla regală, chestiunea proceselor 
legate de siculica hereditas, nefolosirea limbii române la Tabla regală şi instanţa 

superioară săsească, luarea în considerare a românilor la ocuparea posturilor la 
Cancelaria aulică. Ar dori ca activitatea Curţii Supreme să înceapă deja din I 
ianuarie 1865, sub propria sa conducere, pe care o consideră cea mai adecvată. 

256. Sibiu, 21 octombrie 1864. Raport despre organizarea judecătoriilor de 
primă instanţă. După antcconsultare, proiectul regimului s-a supus dezbaterii şi s
au acceptat cu unele modificări legate de clasificarea asesorilor şi salarizarea lor 
(pentru clasa VIII s-a stabilit 1.400 şi 1.200 florini şi pentru clasa IX cu I.OOO, 900 
şi 800 florini). 

257. Blăje/, 25 octombrie 1864. Solicitarea lui Iacob Burza către Dictă în 
vederea obţinerii unei casc iobăgeşti, pentru care a plătit toate contribuţiunile şi a 
efectuat serviciul militar. Anexează o adeverinţă semnată de şase săteni din care 
reiese acelaşi lucru. 

258. Sibiu, 28 octombrie 1864. Telegrama lui Gustav Groisz către baronul 
Reichenstein, aflat la Viena; o interpelare a lui Moga privind Pământul Crăiesc va 
fi remisă prezidiului Gubcmiului; numeşte membrii aleşi în comisia de finanţe. Se 
lucrează la propuneri privind despăgubirea urbarială; speră că membrii 
transilvăneni în Senatul imperial vor interveni pentru uşurarea fiscalităţii 

transilvănene. S-au continuat discuţiile privind petiţia despre munţii revendicaţi; în 
ziua următoare se va lucra la propunerea privind despăgubirea urbarială în limbile 
română şi maghiară. 
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259. [Sibiu. 28 octombrie 1864}. Protocolul şedinţei dietale din 28 octombrie 
1864. Se dezbate chestiunea munţilor revendicaţi. Deputatul Axente Sever susţine 
propunerea lui Mureşanu de constituire a unei reprezentaţiuni, care să solicite 
împăratului sistarea hotărârii de cedare a munţilor. Îşi argumentează detaliat poziţia 
şi combate afirmaţiile baronului Friedenfels. 

260. Sibiu, 2 noiembrie 1864. Gustav Groisz remite baronului Reichenstein 
interpelarea iniţiată de Dimitrie Moga pe 27 octombrie 1864 privind realegerea 
funcţionarilor în jurisdicţiile săseşti. Textul începe cu o expunere a alegerii de 
funcţionari de după anul 1860 şi dificultăţile care au apărut pe parcurs; 
actualmente, în numeroase jurisdicţii activează funcţionari superiori care nu au fost 
aleşi conform legilor în vigoare. Se solicită eliminarea acestei stări de lucruri 
prezente în 5 jurisdicţii, extinzând apoi restaurarea stărilor legale şi la celelalte 
jurisdicţii săseşti. Menţiunea de la finele documentului precizează că acele cauze 
care au stat la baza sa nu mai există, iar documentul se arhivează. 

261. Sibiu, 3 noiembrie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
prin telegraf, baronul îl îndemna să-şi depună mandatul, într-o scrisoare ulterioară 
susţinea contrariul, probabil a fost o transcriere greşită a telegramei. Nu şi-a depus 
mandatul, dar totuşi nu poate pleca la Viena şi să-l lase singur pe Crenneville, nu 
sunt alţi funcţionari capabili, unii sunt în concediu. Va pleca spre Viena un raport 
gubernia) privind numirea de concipişti, dar Popp încă nu ar dori ocuparea acestor 
posturi decât după organizarea Guberniului şi a Curţii supreme. Şaguna nu ştie încă 
dacă să meargă la Viena sau nu, ar dori totuşi să se impună şi acolo. În familia lui 
Popp sunt multe cazuri de boală; roagă să transmită salutările şi respectul său 
cancelarului Nadasdy. 

262. Sibiu, 2 7 noiembrie l 864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; a 
sperat mult că va mai primi o scrisoare de la baron, dar presupune că e foarte 
ocupat. Nu poate pleca de la Sibiu fiindcă e mult de lucru; întreabă despre stadiul 
proiectului privind Curtea supremă, care ar trebui grabnic organizată din cauza 
restanţelor existente. Nimeni nu se îndoieşte că el va fi preşedintele acestei Curţi, 
doar baronul Apor, dar aude şi că se vor face unele intrigi. Dunca nu vrea să se 
pensioneze, mai poate fi lăsat până în momentul reorganizării; Crennevillc este 
bine şi nu se gândeşte la ocuparea postului de vicepreşedinte gubernia!. 

263. Sibiu, 3 decembrie 1864. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
Crenneville a primit statutul de personal şi salarii al Curţii supreme aprobat de 
împărat şi a fost rugat să facă propuneri pentru cele şapte posturi de consilieri 
aulici; Popp i-a propus deja persoane din partea celor trei naţionalităţi. Se bucură 
pentru mărirea numărului acestor consilieri de la 6 la 7, propunând în principiu 
acordarea a 2 posturi pentru cele trei naţionalităţi, plus un consilier în funcţie de 
preferinţele Guvernului, cu condiţia să nu se poată realiza majoritatea 
reprezentanţilor unei naţiuni la vot. Face propuneri şi pentru compoziţia Curţii 
supreme, care ar trebui să-şi înceapă activitatea cât de curând. 

264. Sibiu, 7 decembrie 1864. Episcopul Andrei Şaguna către baronul 
Reichenstein; ales în Senatul imperial, doreşte să plece la Viena şi ar dori acolo să 
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discute personal cu baronul anumite chestiuni. Boala de picior care-l chinuie nu-i 
permite să facă încă călătoria în timpul iernii; de aceea, întreabă în scris în legătură 
cu folosirea resturilor din suma de 25.000 fl. pentru fondarea unui seminar. În 
prezent sunt 7.500 de fl. necheltuiţi de care seminarul are nevoie mare; de aceea, 
solicită eliberarea acestei sume în mâinile lui pentru a o folosi în scopul precizat. 

265. Sibiu, 19 decembrie 1864. Raportul comisiei a treia semnat de Iosif 
Trausch şi Ioan Maior, cu privire la proiectul de lege despre înfiinţarea şi 

organizarea unui Tribunal Suprem al Transilvaniei. Se enumeră şi se explică mai 
multe modificări introduse în proiectul regimului (stabilirea sediului noului for la 
Cluj şi nu la Viena, organizarea unei singure curţi apelative în loc de două). Unele 
paragrafe (precum personalul tribunalului, sfera de activitate în cauze penale, limba 
folosită şi relaţia tribunalului cu Cancelaria aulică) rămân identice cu proiectul 
regimului. 

266. [Sibiu, 1864]. Discurs rostit în Dietă cu prilejul dezbaterii generale 
asupra proiectului de lege despre împărţirea politică a ţării; îndeamnă naţiunile 

conlocuitoare din Transilvania să trăiască în pace, unire şi dragoste frăţească, ca 
într-o familie, să împartă proporţional sarcinile şi binefacerile patriei; compară pe 
împăratul Francisc Iosif I cu patriarhul Iacob; ridică întrebarea dacă Transilvania se 
va împărţi din punct de vedere administrativ după vechile privilegii şi dreptul 
istoric public sau după principiul naţionalităţilor; avertizează asupra pericolului pe 
care-l reprezintă separatismul naţional - ciuma ce omoară autonomia patriei şi 

minează încet şi sigur edificiul monarhiei; aminteşte că la 1744 şi 179 I naţiunea 
română a fost respinsă de surorile naţiuni care doreau să domnească singure; 
respinge proiectul regimului care conţine principii periculoase; susţine ca 
împărţirea politică a ţării să se facă după principiul înlesnirii admnistraţiei publice, 
pentru a respecta drepturile şi interesele diverselor naţionalităţi regnicolare. 

267. [Sibiu, 1864]. Rugămintea foştilor grăniceri din compania I, 2 şi 3 a 
Regimentului nr. I de graniţă adresată Dietei pentru a interveni pe lângă împărat în 
rezolvarea chestiunii munţilor revendicaţi. 

268. Viena, 7 ianuarie I 865. Scrisoarea unui student numit Ioan Raţiu lui 
George Bariţiu: transmite felicitări cu ocazia Anului Nou şi îndeamnă la 
continuarea activităţii desfăşurate în interesul naţiunii române şi a bisericii. 

269. Sibiu, 11 ianuarie 1865. L. Baziliu Popp către baronul Rcichcnstcin; 
aşteptând veştile legate de depunerea jurământului, a primit o telegramă în care i se 
solicita să mai rămână şi să solicite concediu. Intenţiona să plece pe 13 ianuarie la 
Viena, acum va pleca pe 23. Se interesează de progresul ocupării posturilor de 
consilieri aulici şi de ai Curţii supreme. Vicepreşedintele gubernia) a preluat 
afacerile, Popp nu mai face nimic în chestiunile politice, deci nici prezenţa sa la 
Sibiu nu mai este necesară, de asemenea şi Groisz va trebui să plece din Sibiu. 

270. Braşov, ianuarie 1865. Cererea comunelor române din Braşov, semnată 
de protopopul ortodox Ioan Petricu, parohul Ioan Baracu şi alţi reprezentanţi ai 
acestora, către Dieta Transilvaniei. Ei salută proiectele de lege dezbătute de Dietă, 
unele sancţionate deja, dar în acelaşi timp îşi exprimă nedumerirea legată de faptul 
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că printre acestea nu se numără şi un proiect de lege comunal, care ar fi trebuit să 
fie printre primele luate în discuţie. Pentru pământul crăiesc, de pildă, locul unui 
astfel de proiect este ţinut de aşa-numitele „puncte regulative", care croite pe 
principii medievale conţineau multe inechităţi şi puncte slabe, printre care injusta 
reprezentare a românilor. De asemenea, defavorizarea în materie de finanţare a 
şcolilor româneşti, anularea dreptului de păşunat pentru ţăranii români din Şchei şi 
Braşovul vechi, numeroasele taxe impuse, precum taxa pentru lemnărit, plata 
nejustificat de mare dată comisiei angajate pentru măsurarea pământurilor în 
vederea introducerii cărţii funciare, măsurare care s-a dovedit ulterior a fi incorectă 
etc. Toate aceste nedreptăţi îşi aveau izvorul în lipsa de reprezentare a românilor în 
comunitate, aceasta la rândul ei fiind rezultatul modului de formare a 
reprezentanţei comunale, nu prin alegere, cum ar fi fost firesc, ci prin „coopţiune". 
În consecinţă, locuitorii români din Braşov şi localităţile învecinate cer Dietei 
luarea cât mai grabnic în dezbatere a unui proiect de lege comunală adecvat epocii. 

271. Braşov, /9 ianuarie 1865. Cererea comunelor române din Braşov 

adresată Gubemiului referitoare la reglementările comunale; reprezentanţii 

comunelor cer delegarea unei comisii pentru cercetarea următoarelor aspecte: felul 
în care se administrează veniturile colosale din zonă şi de ce nu se publică bugetele 
comunelor; investigarea taxelor puse pe băuturi; de ce nu au dreptul braşovenii, 
care au cele mai multe păduri, să lemnărească şi sunt lipsiţi de locuri de păşune; 
salubritatea şi poliţia sunt sub toată critica; lipsa finanţării învăţământului public; 
absenţa unor institute de asistenţă socială pentru săraci; iluminarea cu gaz care 
provoacă daune multiple; plata nejustificată a unei comisii întrunite pentru 
măsurarea pământului în vederea introducerii cărţii funciare; mărirea salariilor 
oratorului, preceptorului fără aprobare; schimbul nefavorabil de teren realizat între 
căpitanul Peter Schnell şi comună; lipsa hărţilor comunale. 

272. Sibiu, 24 februarie I 865. L. Baziliu Popp către baronul Reichenstein; 
trimite propuneri legate de ocuparea posturilor de consilieri aulici, vizaţi fiind 
Iacob Bologa, Aldulianu, Szcntgyărgyi şi Kabos. Întreabă şi în legătură cu 
localurile unde vor funcţiona şi promite că totul rămâne secret, nimeni nu va 
dezvălui nimic. Va interveni la Senatul imperial pentru prelungirea concediului 
său, nu vrea să plece din Sibiu până cc Curtea supremă nu-şi începe activitatea. 

273. Blaj, 28 februarie /865. Canonicul Ioan Fekete Negruţiu către baronul 
Reichenstein; a aflat că va fi episcop de Gherla, dar şi că mulţi duşmani ai săi au 
făcut diverse denunţuri, îngreunând la Roma numirea sa. Consideră că zvonurile au 
fost răspândite mai ales de Alexandru Bohăţel şi Dimitrie Moga; nunţiatura i-a şi 

cerut să se justifice în legătură cu acuzele aduse. Roagă pe baron, cu care a avut 
totdeauna relaţii strânse şi a fost loial acestuia, să intervină ca numirea sa să aibă 
loc fără greutăţi şi să zădărnicească planurile celor numiţi, precum şi ale lui Bilţiu 
împotriva sa. 

274. Sibiu, 5 martie 1865. Jakob Rannicher către baronul Reichenstein; 
posibilitatea unei scăderi de 20 de milioane din bugetul de stat pe 1865 este un fapt 
important; în prezent, Rannicher citeşte opere de drept constituţional. Emite câteva 
aprecieri legate de utilizarea adecvată a fondurilor statului; face parte dintr-o 
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comisie în care s-a discutat ajutorul de stat pentru agricultori sub fonna seminţelor, 
dar chestiunea va trebui să fie sprijinită şi de Senatul imperial. Funcţionarea 

Gubcmiului şi la Sibiu, şi la Cluj provoacă numeroase greutăţi, ilustrează cum într
un caz concret au fost mutate actele dintr-un oraş într-altul. Chestiunea limbilor, 
insistenţa unora pe chestiuni de formă, pedantismul uneori milităros reprezintă alte 
piedici; ilustrează mai departe modul în care funcţionează Gubemiul la Sibiu, 
modul în care totul devine costisitor şi telegraful suprasolicitat. În acest sens, ar 
trebui să vină de sus dispoziţii clare care să aducă ordine; dă detalii şi privind 
fondul ţării, de care se va mai ocupa. Economiile bugetare dictate de sus ar trebui 
să ducă la o administraţie mai simplificată; dacă românii vor primi Mitropolia, ar 
trebui acordat şi saşilor un regulament al obştilor ( Gemeindeordnung). 

275. Sibiu, 8 martie 1865. Jakob Rannicher către baronul Reichenstein; 
Gubemiul a primit o înştiinţare prezidială privind economiile ce se vor face în 
privinţa cheltuielilor; un secretar şi doi concipişti vor trebui să se reîntoarcă la Cluj. 
Consideră că economia făcută este minimală din cauza diurnelor suplimentare de 
75 fl. pe care aceştia le primeau la Sibiu; se întreabă dacă nu este cumva un semnal 
al reîntoarcerii întregului Gubemiu la Cluj, nici aceasta nefiind în viziunea lui o 
soluţie în vederea îmbunătăţirii administraţiei. 

276. Renghet, 8 martie 1865. Protocol luat în Renghet, comitalul Hunedoara, 
prin care comuna dorea să aibă acces la împrumutul de stat din 1854 pentru 
susţinerea şcolilor şi bisericilor ortodoxe şi greco-catolice. 

277. Gherla, 28 martie 1865. Circular al vicarului capitlului Episcopiei 
greco-catolice din Gherla; aduce la cunoştinţa protopopilor şi preoţilor sancţionarea 
de către împărat a legii dietale de la Sibiu privind folosirea limbii române în 
administraţia publică. Se cere ca pe baza ei, preoţii să facă totul ca locuitorii 
comunităţilor să declare limba română drept limbă oficială. 

278. Blaj, 5 aprilie 1865. Canonicul Ioan Fckete Negruţiu către baronul 
Reichcnstcin; revine la intrigile lui Bohăţcl, Moga şi ceilalţi, care şi-au găsit 

uneltele şi la Blaj, care acum îl denigrează public, în ziare, susţinând că nu este 
loial Bisericii şi Statului. Subliniază loialitatea sa, promiţând solemn că o va 
respecta în noua sa f uncţic ca episcop de Gherla. 

279. Năsăud, 4 mai 1865. Vicarul Grigore Moisil despre importanţa legii 
privind egalitatea limbii române. Îndeamnă pe locuitori să vorbească şi să scrie 
corect româneşte, să citească ziare şi cărţi. Cerc să se ducă la. îndeplinire 
prevederile articolului de lege pentru întrebuinţarea celor trei limbi. lndcamnă la 
realizarea unor colecte mai consistente în scopuri filantropice. 

280. Sihiu, 25 iunie 1865. Gustav Groisz către baronul Rcichcnstcin; va 
trimite actele referitoare la posesiunea Batiz, de care se interesează şi Roscnfcld, 
dar consideră că nu vor fi bani destui pentru achiziţionarea acesteia. Enumeră uncie 
locuri din Odorhci şi Homorod unde sunt resurse de petrol şi bitum; şi la Sâmbăteni 
unele izvoare au miros de petrol, amintind că a solicitat şi părerea unui specialist. 
Se răspândeşte un zvon cum că Ioan Bran de Lcmcny ar fi furat dintr-o ospătărie 
nişte linguri, putea fi însă şi soţia sau fiul său, dar mulţi nu cred aceasta datorită 
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stării sale materiale; nu crede că zvonul este adevărat. Enumeră care din consilierii 
guberniali mai rămân după plecarea unora la Curtea supremă; există multe speranţe 
legate de preconizata vizită a împăratului, dar cei pragmatici cred că nu va avea 
niciun efect. 

281. Sibiu, 5 iulie 1865. Gustav Groisz către baronul Reichenstein; mulţumeşte 
pentru scrisoarea care-i confirmă viziunea în chestiunile transilvane. Numirea lui 
Georg Majlath şi pensionarea lui Nadasdy provoacă speranţe, dar şi temeri; 
continuarea lucrărilor Dietei va fi însă ca o răsplată pentru mulţi. Va da ordine 
privind tipărirea celor necesare pentru alegeri, va mai face propuneri pentru 
consilieri guberniali. Zvonul despre Lemenyi rămâne o chestiune murdară şi 

neplăcută, mai ales că nici funcţionarii români nu s-au îndoit de zvon; va face 
clarificări în sensul că soţia acestuia a fost vinovată şi nu el. Mulţi deputaţi ai 
Senatului imperial au fost surprinşi neplăcut de schimbări, ar fi bine dacă s-ar putea 
rezolva chestiunea bugetului şi a căii ferate. Dă detalii despre stadiul unor chestiuni 
administrative, mai ales privitor la mutarea unui oficiolat la Târnăveni. Trimite 
uncie documente legate de domeniul de la Batiz. 

282. Sibiu, 1 O iulie 1865. Episcopul Andrei Şaguna către baronul Reichenstein; 
se bucură de ocuparea scaunului episcopal din Caransebeş. Noua schimbare de 
sistem l-a tulburat mult, oamenii săi sunt de asemenea descurajaţi, considerând că 
este vorba de un nou experiment, precum în anii 1850 sau 1861. Rămâne 

recunoscător pentru oamenii de stat care l-au sprijinit şi condamnă atitudinea 
incorectă a opoziţiei parlamentare; speră că zvonul numirii baronului ca preşedinte 
al Guberniului se va realiza. 

283. [Blaj, 1 septembrie 1865 ]. Date statistice cu privire la Dietă; se prezintă 
comparativ suprafaţa comitatelor, districtelor şi scaunelor din Transilvania, 
veniturile locuitorilor şi impozitele pe care le plăteau la stat, proporţional cu 
numărul deputaţilor care-i reprezentau pe români, maghiari şi saşi în forul legislativ 
de la Sibiu. Între scaune şi comitatc era o diferenţă de la cer la pământ; în condiţiile 
în care scaunul Mediaş şi comitatul Hunedoarei (incomparabile ca suprafaţă) 

trimiteau fiecare câte doi deputaţi, anevoie puteau românii să capete vreun deputat 
român, afară poate numai de cei doi deputaţi de la Năsăud. 

284. Luxemburg, 1 septembrie 1865. Rescriptul lui Francisc Iosif I de 
desfiinţare a Dietei de la Sibiu şi convocare a unei Diete la Cluj pe 19 noiembrie 
1865; unicul obiectiv al noii diete era dezbaterea articolului de lege I privind 
uniunea Transilvaniei cu Ungaria. Contele Folliot de Crcnnevillc urma să deţină 
funcţia de comisar regal dictai. Împăratul solicită să se desfăşoare alegeri de 
deputaţi în comitate, districte (inclusiv Năsăudul), scaunele secuieşti, scaunele şi 
districtele săseşti, cetăţile libere regale şi târgurile cu drept constituţional de 
reprezentare în dietă. Cu buna desfăşurare a alegerilor, păstrarea liniştii şi ordinii se 
însărcinau comiţii supremi ai comitatelor, căpitanii supremi ai districtelor şi juzii 
supremi ai scaunelor secuieşti. 

285. Viena, 17 septembrie 1865. Ştire de presă preluată din presa franceză 
despre dizolvarea Dietei Transilvaniei. Cei 26 deputaţi la Rcichsrath sunt suspendaţi 
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din funcţie. Noua dietă se va reuni m virtutea rescriptului imperial, având ca 
obiectiv revizuirea articolului relativ la unirea Transilvaniei cu Ungaria. Numărul 
oraşelor cu drept de reprezentare a urcat la 15, fără a lua la socoteală oraşele libere 
regeşti Cluj, Târgu-Mureş şi Alba-Iulia. 

286. Viena, 20 septembrie 1865. Patenta lui Francisc Iosif I privind dizolvarea 
Dietei de la Sibiu; după ce împăratul a ascultat recomandarea Consiliului ministerial, 
ordonă sistarea activităţii legii fundamentale; până la o nouă reuniune a reprezentanţilor 
imperiului, se vor lua acele măsuri pe care le impun interesele financiare şi de 
economie naţională a imperiului. 

287. Cluj, 22 septembrie 1865. Scrisoarea prin care preşedintele Dietei, 
Gustav Groisz, îl informează pe Timotei Cipariu, canonic şi deputat al comitatului 
Cetatea de Baltă, despre dizolvarea Dietei din Sibiu; pe baza rescriptului regesc nr. 
3853/1 septembrie 1865 şi a decretului gubemial nr. 25183/12 septembrie 1865, 
toţi membrii dietei au fost anunţaţi despre ordinul de încetare a activităţii dietale. 

288. Cluj, 25 octombrie 1865. Prezentarea epistolei regeşti nr. 28.563/1865 
de către Folliot de Crenneville şi Kedves; include rescriptul imperial de convocare 
a deputaţilor regalişti la Dieta de la Cluj, publicat în toate cele trei limbi ale ţării; 
noua dietă constituită pe temeiul articolului de lege XI/ 179 I urma a se deschide în 
data de 19 noiembrie 1865. 

289. [Octombrie 1865}. Proclamaţie adresată poporului român pentru ţinerea 
unei adunări naţionale la Blaj; exprimă îngrijorare faţă de faptul că ţara a ajuns să 
fie pusă de vânzare, ca în 1848 pe masa Dietei de la Cluj; ungurii doresc cu orice 
preţ să unească Ardealul cu Ţara Ungurească, astfel încât românii să nu mai aibă 
ţară şi să nu mai poată zice că sunt un popor neatâmător; în aceste condiţii, românii 
nu pot sta cu mâinile în sân, până le vine apa la gură şi cuţitul la gât; dacă 
mitropoliţii români nu vor convoca o adunare până la sfârşitul lunii octombrie, se 
vor trimite la Blaj câte doi reprezentanţi (preotul, judele sau un bătrân înţelept) care 
să găsească soluţii pentru a scăpa patria, viaţa şi onoarea românilor. 
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DOCUMENTE 

Viena, 15 iunie 1863 

Cuvântul de tron la deschiderea „Dietei Transilvaniei" 
în 16 iulie 1863 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, 

din graţia lui Dumnezeu imperatorul Austriei, regele apostolic al Ungariei şi 
al Boemiei, regele Lombardiei şi Veneţiei, Galiţiei, Lodomeriei şi lliriei, arhiducele 
Austriei, marele principe al Transilvaniei şi comitele secuilor scl. 

Dăm de ştire şi priceput representanţilor iubitului nostru Mare Principat 
Transilvania, pre I -ma iulie a.c. la Sabiiu conchiamaţi: 

Prin abdicarea de tron a atotserenismului nostru domn unchi, a Majestatei 
Sale C.R. imperatoriului şi regelui Ferdinand Întâiul, în Ungaria şi Boemia cu 
numele acesta al cincilea, şi prin renunţarea la succesiunea pre tron din partea 
serenismului nostru domn tata, arhiducelui Francisc Carol, Alteţei c.r. la domnire 
preste imperiul nostru în puterea Sancţiunii Pragmatice chemaţi, am prochiamat 
tuturor popoarelor imperiului nostru suirea noastră pre tron în 2 decembrie 1848. 

Prin tulburările politice ce s-au ivit pretutindenea la începutul împărăţiei 
noastre, şi prin urmările acelora fuserăm siliţi a întruni în mâinile nostre împărăteşti 
preste mai mulţi ani toată patestatea guvernamentală pentru de a mântui statul. 

Sub timpul acesta s-au lăţit şi roborat în imperiul nostru elemintele instituţiunilor 
comune, organice, prin egalitatea supuşilor noştri înaintea legii, prin recunoaşterea 
legală a tuturor religiunilor, prin aplicaveritatea la oficii fără privire la stare şi 

naştere, şi supunerea tuturor sub comuna şi egala datorinţă de a milita şi a purta 
contribuţiune, prin delăturarea robotelor şi altor greutăţi ale pământului, şi prin 
desfiinţarea liniei intervamale în monarchia noastră şi s-a confirmat legătura 

naturală, reală şi nedeslegaveră a tuturor ţărilor şi popoarelor imperiului nostru prin 
mii de fire nouă a celor mai felurite interese publice şi private. 

Când ne văzurăm dară pusaţiunea animei noastre de părinte al ţării 

preaplăcută a pune în viaţă în locul exerciţiului neţărmurit al potestatei noastre 
domnitoreşti una constituţiune, care statoreşte participarea supuşilor noştri la 
legislaţiune, debui să o recunoaştem de datorinţa noastră de reginte, în interesul 
casei noastre împărăteşti şi al regatelor şi ţărilor noastre, a conserva totodată 
autoritatea şi unitatea monarhiei şi a da tuturor regatelor şi ţărilor noastre garanţii 
de stări legale, chiar şi neîndoit detiermurite şi de confăptuire armonică. 

Spre acest scop am emis Diploma împărătească din 20 octombrie şi am 
prochiamat prin aceasta sărbătoreşte de lege fundamentală statornică şi nerevocaveră a 
statului că dreptul legislaţiunii să se eserciteze de aci înainte în toate părţile 

imperiului cu confăptuirea corpurilor representative prin constituţiune chiamate. 
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Spre exercitarea acestui drept în privinţa tuturor obiectelor lcgislaţiunii care 
privesc la drepturile, datorinţele şi interesele tuturor regatelor şi ţărilor comune 
(mai aproape indicate în art. II al diplomei noastre împărăteşti) fu Senatul nostru 
imperial destinat, şi considerând ca spre a putea pune în lucrare acest drept, se cere 
una ordine şi formă anumită pentru exercitarea lui, am încuviinţat în privinţa 

compunerii Senatului Imperial şi a dreptului de confăptuire la lcgislaţiune ce i s-a 
reservat aceluia prin Diploma noastră împărătească din 20 octombrie 1860, cu 
Patenta noastră împărătească din 26 februarie 1861 legea fundamentală despre 
representaţiunea imperiului, şi am prevăzut-o pentru totalitatea regatelor şi ţărilor 
noastre cu purtarea unei legi fundamentale de stat. 

Afară de trebile comune ale legislaţiunii indicate în art. II al Diplomei noastre 
împărăteşti din 20 octombrie 1860, despre care vor avea a consulta şi reprezentanţii 
Marelui nostru Principat Transilvania în comun cu ceilalţi reprezentanţi ai întregii 
monarhii, se vor decide însă toate celelalte obiecte ale legislaţiunii constituţionalminte 
în şi cu dietele respective ale singularelor regate şi ţări, şi anume în marele nostru 
principat Transilvania în înţelesul constituţiunii sale de mai-nainte. 

Insă, pre lângă multe altele încă, anume aceea parte a constituţiunii avitice a 
Marelui Principat Transilvania, care priveşte la compunerea Dietei, s-a schimbat în 
urma ştergerii stării csemtionali, şi în urma statorirei egalităţii de datorinţe şi 

drepturi civile pentru toate clasele locuitorilor ţării, aşa de esenţial, cât una Dietă 
conchiamată pre basa art. XI din anul I 790-1791, prin care ar fi eschisă cea mai 
mare parte a poporului de la esercitarea drepturilor politice, în contra intereselor 
adevărate ale ţării, nu s-ar putea şi nici că s-ar privi ca una atare adevărată 
representaţiune a poporaţiunii întregi din ţară fără deschilinire de naştere, stare, 
naţionalitate şi religiune, care posedă autoritatea marale neapărat dcbuintioasă, ca 
atât trebile din lăuntru ale Transilvaniei să le deslege spre mulţumirea tuturor 
naţiunilor într-acelea locuitoare, cât şi în privinţa relaţiunilor publico-drcpturistice 
ale aceluia către întreaga monarhic să aducă la îndeplinire intenţiunea noastră de 
părinte al ţării de rcpctitc ori rcspicată. 

Fiindcă uniunea Transilvaniei cu Ungaria conchisă în anul 1848 nu s-a 
înfiinţat niciodată cu deplina putere legală şi şi faptic îndată s-a dizolvat, am lăsat-o 
neatinsă încă în dccisiunilc noastre din 20 octombrc 1860 ~i am dcmandat numai 
restaurarea n:pn:scntaţ1u1111. 

În lipsa alteia temelii legale şi aplicavere, a fost una datorinţă imperativă de 
regintc a emite pentru dicta pre I-ma iulie a.c. în libera noastră cetate r. Sabiu 
conchiamată, un Regulament provisoriu de dietă, şi a dcmanda intreprinderea 
alegerilor deputaţilor la aceea după dispuscţiunile acestui Regulament de Dietă. 

Cu încredere către intenţiunile noastre apriat răspicate, de a efcptui formarea 
dreptului public al imperiului pre basa de sine stării cu grijă păstrate a ţărilor, şi 

totodată pre basa acelei unităţi, care o recere autoritatea necesară a imperiului, şi de 
a-l duce acest op, amăsurat principiilor unei politice deschise şi liberale, în toate 
părţile împărăţiei către una dezvoltare de una măsură, şi anume după drept şi 

eciutate, cu privire la trecutul singularelor regate şi ţări, precum şi cu de asemenea 
iubire şi purtare de grijă pentru fiecare din cele multe nobile naţiuni, care sunt 
întrunite de secole sub sceptrul casei noastre; şi 
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Pătrunşi de necesitatea deslegării celor multe însemnate întrebări interne ale 
ţării, care zac încă nedezlegate, şi nu se mai pot amâna fără vătămare grea a 
intereselor fiecărui singular, într-un mod pre toate clasele ţării, fără deschilinire de 
naţionalitate şi religiune, mulţămitor, precum şi a executării constituţionale a 
intenţiunii noastre de repetite ori răspicate în privinţa pusaţiunii publico
drepturistice a Transilvaniei către întreaga monarhie; 

Clasele poporaţiunii de noi chemate spre a participa la alegerea deputaţilor 
dietali au dat ascultare acestei chemări şi voi, iubiţilor credincioşi, sprijiniţi de 
deplina şi onorifica încredere a concetăţenilor voştri, v-aţi înfăţioşat ca adevăraţi 
reprezentanţi ai întregii poporaţiuni din iubitul nostru Mare Principat Transilvania, 
totodată cu bărbaţii prin încrederea noastră chemaţi. 

Că pre corpul legislativ adunat a inimei noastre scumpului Mare Principat 
Transilvania, vă întâmpinăm, iubiţilor credincioşi, cu salutarea noastră de părinte al 
ţării, regească şi mare principească. 

Mari şi grele sunt problemele care au lipsă de deslegare. 
Cu ecuitate reciprocă însă şi anima incapabile, cu una coînţelegere pentru 

toate părţile salutaria, ne va succede prin încredere, dreptate şi virtute a mijloci cu 
ajutorul Atotpotintelui, un viitor frumos şi îmbucurător. 

lmpoteritul nostru comisar r. de Dietă vă va preda, iubiţilor credincioşi, în 
copia autenticată documentul despre abdicarea de tron a Atotserenismului Nostru 
Domn unchi a Majestatei Sale c.r. Imperatorului şi Regelui Ferdinand Întâiul, în 
Ungaria şi Boemia cu numele acesta al cincelea, şi despre renunţarea Serenismului 
Nostru Domn Tata, Arhiducelui Francisc Carol c.r. Alteţe şi vă dăm voie a trimite 
afară de aceasta una deputaţiune la reşedinţa noastră atotpreaînaltă de a vedea 
documentul original, păstrat în archivul secret al casei, curtei şi statului. 

Apoi vă va prezenta, iubiţilor credincioşi, impoteritul Nostru Comisar r. de 
Dietă Diploma noastră împărătească din 20 octombre 1860, emisă în toate trei 
limbile îndătinate în ţară, şi legea fundamentală din 26 februarie 1861 despre 
reprezentaţiunea imperiului, cspcduită asemenea ca diploma împărătească, şi vă 

provocăm iubiţilor credincioşi să Ic treceţi acele în legile ţării în testul autentic şi în 
toate trei limbile ţării. 

Adunând noi de la începutul domnirci noastre acum întâia dată reprezentanţii 
iubitului nostru Mare Principat Transilvania la una Dictă, ar corcpsundc <latinei, ca 
unnând exemplul predecesorilor noştri de glorioasă aducere aminte: pre toţi şi pre 
fiecare, prcste tot şi îndeosebi, în drepturile, legile, privilegiile, imunităţile şi 

scutirile, care adică i s-au dat şi conces acestui Mare Principat al Nostru 
Transilvania de Majestatea Sa răposat preafericitul imperator Leopold I, veri prin 
diploma, veri prin alte dcterminaţiuni şi confirmări unnate după diploma aceasta, şi 
s-au întărit şi de următorii aceluiaşi, predecesorii noştri de glorioasă aducere 
aminte, în modul cum a făcut pre unnă Majestatea Sa Atotserenismul Nostru Domn 
unchi, imperatorul Ferdinand Întâiul, ca rege al Ungariei şi Boemiei cu numele 
acesta al cincilea, prin una diplomă solemnă, în care s-au receput textul Diplomei 
leopoldine, nu numai să-i întărim graţios, ci să-i şi asecurăm ca acele se vor 
susţinea nestrămutate, şi că ce e deosebit benigne promis, se va şi pune în faptă. 

Fiindcă însă fiecare lege materială e supusă după fire pre încet unor 
schimbări progresive, după cerinţele intereselor politice şi naţionale cu timpul 
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schimbătoare ale statelor şi popoarelor, aşa sunt şi în Transilvania: egala îndreptăţire 
civilă şi politică a tuturor claselor poporaţiunii fără deschilinire de naţionalitate şi 
religiune, de noi de repetite ori întărită şi în vigoare pusă, cum şi datorinţa tuturor 
comună de a milita şi a purta dare, astfel de fapte preţioase, care au produs interese 
adevărate, şi îndreptăţite, şi arată de neesecutavere multe dispuseţiuni din amintita 
Diplomă leopoldină şi din determinaţiunile şi întăririle ce au urmat după aceea. 

Pre lunga aceasta considerând, ca facia cu centralizarea puterii statului în 
toate ţările Europei în privinţa celor mai înalte probleme, tratarea comună a devenit 
una necesitate nedelaturavera pentru autoritatea monarchiei, ca să împăcăm 

pretinderile singularelor ţări cu acest postulat al necesităţii politice, l-am străpuns 
dreptul cel de mare însemnătate a participării la legislaţiune în afacerile comune, 
pre totalitatea ţărilor şi popoarelor imperiului nostru. 

De aceea nu putem observa datina în privinţa Diplomei leopoldine, fiindcă 
executarea atâtor determinaţiuni ale aceleia în faptă a devenit a fi preste putinţă şi 
nu e inpecaver cu dreptatea şi conştiinţa noastră, a confirma ceva, ce în faptă a 
devenit a fi preste putinţă. 

Totuşi, din propensiunea de care suntem conduşi către voi, iubiţilor credincioşi, 
şi către întregul nouă scumpul Mare Principat Transilvania, voim a recunoaşte apriat 
şi a vă dechiara sărbătoreşte prin aceasta, ca după ce va fi înfiinţată pre calea 
constituţională cu confăptuirea voastră, iubiţilor credincioşi, structura din-lăuntru 
publico-drepturistică a iubitului nostru Mare Principat Transilvania, şi corelaţiunea 
lui către întreaga monarchie, în privinţa deţărmurirei definitive a modului trimiterii 
deputaţilor Transilvaniei la Senatul Imperial, animei noastre de părinte al ţării îi va fi 
spre plăcere a emite despre aceasta când aţi dori şi cere, una diplomă solemnă, care şi 
următorii noştri vor avea de a o confirma totdeauna înaintea depunerii omagiului. 

Spre a ajunge mai curând la această ţintă comună şi înaltă, şi spre a uşura şi 
grăbi tratarea constituţională a celor multe întrebări însemnate, ce zac încă nedezlegate, 
vom lăsa să vi se propună, iubiţilor credincioşi, prin împoteritul nostru comisar r. 
de Dietă una seric de proiecte de legi de aceste atingătoare, şi anume, despre: 

I) efectuarea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a rcligiunilor ei; 
2) întrebuinţarea celor trei limbi, uzitate în ţară, în comunicaţiunea oficioasă 

publică; 
J) compunerea ş1 ordinea dietei; 
4) regularea definitivă a modului trimiterii deputaţilor din Mareic Nostru 

Principat Transilvania la Senatul Imperial; 
5) schimbările de lipsă în împărţirea politică a ţării spre mijlocirea mai uşoară 

a unei administraţi uni ordinate politice şi de justiţie; 
6) regularea administraţiunii politice şi 
7) celei de justiţie; 
8) organizarea tribunalelor de justiţie şi mai ales constituirea curţii judecătoreşti 

de instanţa a treia; 
9) întregirile şi interpretările de lipsă a unelor detenninaţiuni a Patentei noastre 

împărăteşti din 21 iunie 1854 despre punerea în faptă a desărcinării pământului; 
I O) introducerea protocoalelor fundarie; 
I I) înfiinţarea unei bănci de ipotecă. 
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Vă provocăm dar prin aceasta iubiţilor credincioşi, să pertraptaţi despre acele 
după prescrisele Regulamentului de trebi, emis pentru această Dietă şi să 

subştemeţi iubiţilor credincioşi, proiectele de legi, care le veţi aduce la cale, 
sancţiunii noastre atotpreaînalte. 

Afară de aceasta ne reservăm a lăsa sub cursul pertraptărilor dietale să vi se 
propună iubiţilor credincioşi proiecte de legi corespunzătoare despre alte afaceri 
însemnate. 

Voinţa providenţei pre noi ne-a destinat a conduce soarta iubitului nostru 
Mare Principat Transilvania prcste cel mai greu al tuturor punctelor de schimbare. 

Astfel de probleme nu se pot dezlega fără cunoştinţa stării adevărate a lucrului, 
a necesităţii de dezlegare norocoasă nu fără încordare şi pacienţă bărbătească, dar 
dezlegarea trebuie să se întâmple. 

Noi zidim pe dreptatea cauzei, pe judecata voastră cea matură, iubiţilor 

credincioşi, pe zelul patriotic şi aceea reînfrânare de sine, care corespunde 
principiilor toleranţei. 

Voi, iubiţilor credincioşi veţi justifica încrederea noastră în faptă. 
Ajutorul lui Dumnezeu să fie dar cu conlucrarea puterilor noastre întrunite. 
Pe lângă care rămânem cu bunăvoinţa şi graţia noastră cesareo regească şi 

mareprincipească ncstrămutaver aplecaţi. 

Dat în capitala şi reşedinţa noastră Viena, în 15 iunie, anul una mic opt sute 
şaizeci şi trei al împărăţiei noastre al cincisprezecelea. 

Francisc Iosif m. p. 
Francisc comite de Nadasdy m. p. 

În unna mandatului preaînalt al Majestatei Sale c.r. apostolice 
Demetriu Moldovan m. p. 

,.Foaie pentru minte. animă şi literatură", nr. 23 din 6 iulie 1863. pp. 165 -168. 

2. 

Blaj, 15 iunie 1863 
Nr. 449 

Onoraţi şi iubiţi în Chris tos fraţi! 

Două fântâni sigure din mai multe părţi înţelegând precum că unii voitori de 
rău ai noştri şi neamicii causei noastre naţionale umblă în capul rupt să corumpă şi 
să tragă pe poporul nostru, care plătind censul de 8 fl. v.a. după înaltele disposiţiuni 
împărăteşti, e îndreptăţit la alegerea deputaţilor la Dictă pe partea lor, şi aşa se 
silesc a-l abate de către bărbaţii noştri inteligenţi ce se află prin cercurile de alegere 
desemnaţi de deputaţi, ma ce e mai mult unde nu-l pot seduce pc poporul roman 
prin apromisiuni deşerte, şi feluri de feluri de înşclaţiuni s-au lăsat şi se lasă încă şi 
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unii dintre notarii comunali la atâta răutate cât persvadează pe poporul nostru, 
umblând de a rândui prin comune ca la alegerea deputaţilor să nu meargă toţi cei 
îndreptăţiţi, adică, care plătesc censul de 8 fl. v.a. la alegerile deputaţilor; fără din 
toată comuna să trimită numai câte doi representanţi şi aceasta o fac numai singur 
cu acel scop răutăcios, ca pe românii noştri cei îndreptăţiţi la alegerea de deputat, 
să-i facă să rămână pe acasă că cu această măiestrie şi mod răutăcios să scadă 
voturile de pe partea unui român şi că aşa dânşii străini, adică neamicii causei 
noastre naţionale să-şi poată alege de deputaţi pe ai lor oameni şi să se învingă ei. 

Drept aceea, în legătură cu celea ce pentru direpţiune în obiectul alegerii 
deputaţilor la Dietă în 11/23 mai' a.c. nr. 393 le-am dat şi emis către tot clerul şi 
poporul nostru din archidieceză prin circularul nostru ne ţinem de cea mai strânsă 
datorie naţională, sub cea mai grea răspundere a te îndatora prin acestea ordine 
trimise la toţi parohii din archidieceză, şi pe Onorata Frăţia Ta, şi pe toţi parohii şi 
preoţii noştri din archidieceză, că cât veţi primi aceasta al nostru circular de una 
adunând poporul înaintea aceluia să-i citească aceasta a noastră rânduială şi să 

deştepte fiecare frate preot pe poporul păstoriei sale celei sufleteşti încredinţat şi 
să-l înveţe şi tare să-i lege de suflet şi de animă ca fiecare român sau poporan al 
său, care plăteşte dare de 8 tl. v.a. (sub care vine a se înţelege: darea capului, darea 
pentru pământ şi darea pentru venit), având drept la alegere, nici într-una 
întâmplare să nu se lase de nimenea a se amăgi şi a se înşela ori cu ce dar ca să 
rămână acasă de la alegere, pentru că deoarece fiecare îndreptăţit numai în 
persoana-şi poate folosi dreptul său de alegere şi prin alţi nu-l poate întrebuinţa 
dacă nu s-ar duce ar face un păcat neiertat în contra sa, în în contra a toată naţiunea 
română, pentru aceea dară fiecare preot îngrijindu-se ca nimenea dintre cei 
îndreptăţiţi să nu rămână acasă să se pună în fruntea lor, şi să-i conducă, ca cu toţii, 
şi fiecare poporan al său din comună care e îndreptăţit la alegerea deputaţilor la 
dietă, cu biletul de alegere ce-l va căpăta fiecare îndreptăţit de la comisiunea 
centrală la mână, să meargă cu dânsul, adică cu preotul său în frunte la locul menit 
pentru alegere, şi acolo arătându-şi biletul de îndreptăţire la alegere ( fără de care 
nimenea nu se va primi la votisare): să-şi spună cu gura votul dându-l cu toţii 

numai unuia şi acelui bărbat inteligente român pe carele intcligcnţia întreagă a 
cercului de alegere l-a desemnat de deputat iar a se amăgi într-una parte sau într
alta de la hotanirea 111teligenţei române din cercu-i de alegere, nici decâ1 sa nu se 
lase, aducă-Ic preoţii înainte poporenilor săi şi Ic spună că causa cca de căpetenie 
pentru care naţiunea română înainte de aceasta în 400 de ani a gemut sub iobăgia 
cea grea şi a fost fără milă apăsată şi despoliată de toate drepturile civile şi politice, 
a fost singura aceea că românii ca naţiune nu aveau dreptul de a fi rcprcscntaţi în 
Dieta ţării şi aşa în Dicta ţării, unde se făceau legi, nu avea din fiii săi pc nimenea 
cine să o apere, şi să pună batăr un cuvânt bun şi pentru români, de aceea au trebuit 
să cadă sub jug. 

Iar acum din graţia cea prea-înaltă a Sacratissimei Sale C. R. şi Ap. Majestăţi 
noi românii încă având după Diploma din 20 octombr. 1860 egale drepturi politice 
şi civile cu celelalte conlocuitoare naţiuni şi fiind îndreptăţiţi după censul de 8 tl. 
v.a. a alege din fiii naţiunii noastre deputaţi, şi a fi rcprcsentaţi în Dicta prin 
deputaţii alegânzi din sânul naţiunii noastre, şi aşa fiind puşi în aceea prea plăcută 
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stare şi puscţiune, că de vom fi înţelepţi şi vom şti cu demnitate întrebuinţa 
momentului acesta atât de mântuitor pentru noi, şi nu ne vom lenevi a ne folosi cu 
dreptul de alegere, atunci fericirea naţiunii noastre, şi egala îndreptăţire cu celelalte 
naţiuni în toate drepturile politice şi civile, care şi românilor ca la naţiune de tronul 
împărătesc şi de patria bine meritate compet ni le vom putea cu siguritate revendica 
şi restatornici. 

În caz contrar, dacă acum nu se vor sili ci se vor lenevi sau vor lăcomi la 
daruri ca să deie altora voturile sale, sau ca să rămână acasă, sau nu vor fi într-un 
cuget şi într-un înţeles, atunci căderea naţinii române îndărăt care poate fi pe secole, 
şi mai rea decât cea din antaniu, numai nouă singuri vom avea de a ne-o imputa. 

Într-altele frăţeşte rămânem, Al Onor. Frăţiilor Voastre, Addictu 

Mitropolitul Alecsandru [Sterca Şuluţiu] 
Blasiu, 15 iunie 1863 

Imprimat. S.J.A.A.N. Fond Parohia greco-catolică Aiudul de Sus, I /I 863, f. I. 

1 Vezi textul circularului în Mişcarea na/ionată ... , voi. VI, pp. 400-403. 

3. 

Viena, 17 iunie 1863 

Nro. 5433/BM 1863. 

Einsichtsschreiben des Ministeriums des Ăul3eren vom 13. I.M.Z. 246 
enthaltend einen Bcricht des General Konsuls în Bukarest mit einem Schreiben von 
h. Pulszky aus Turin. 

V[otum]. Wiire nach hoher Vidicrung und Rilckbehalt cincr Abschrift flir die 
hierortigcn dcm Ministcrium des Ăul3eren im kurzen Wcgc zuriickzustellen, sowie 
Nachstchcndcs zu vcrfligen. 

An den Hcrm Minister und Lciters der sicbcnbiirgischcn Hofkanzlei. 
Wicn am 17. Juni 1863. 

Laut eines im Wege des Herm Ministers des Ăul3eren anhergelangten 
Bcrichtes des kaiserlichen General Konsuls in Bukarest erhielt ein daselbst 
lebender ungarischer Fliichtling ein Schreiben des h. Pulszky aus Turin, welches 
mehrcre nicht uninteressante Details liber die unter den in Italien lebenden ungarischen 
Emigranten herrschende Ansichten betreffend den Zweck der Reise Tiirr's nach den 
Donaufiirstcntiimem, die Bcziehungen dessclben zu dcn bulgarischen, serbischen, und 
rumiinischen Bewegung, cndlich dic Bcdeutung der siebenbiirgischen Landtagswahlen 
fi.ir die Entwicklung der ungarischen Angelegcnheiten iiberhaupt enthiilt. 
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Insbesondere geht aus diesem Schrciben hervor, da/3 auch Pulszky Ttirr in Verdacht 
hat, im Sinne russischer lnteressen zu wirken. Ttirr wird in demselben Stephan VI. 
genannt und aus einer Ău/3erung seiner Frau glaubte man entnehmen zu konnen, 
da/3 er sich mit der Hoffnung schmeichelt, Konig von Ungam zu werden. 

Weiters bemerkt Pulszky in diesem Schreiben, er hore aus Ungam da/3 die 
siebenbtirgischen Wahlen als der entscheidende Schlag aufgefa/3t werden. Man 
wird Alles în Anspruch nehmen, eine Majorităt, fur die magyarischen lnstitutionen 
gegen den osterreichischen Reichsrat zu schaffen. Auf der anderen Seite tue aber 
auch die Regierung alles, um sich die Majorităt zu sichem. Wenn Siebenbtirgen 
Deputierte în den Reichsrat nicht schicken wtirde, werde Schmerling fallen und das 
Patent vom 26. Februar im autonomischen Sinne modifiziert werden; Deak wtirde 
in diesem Falle allmăchtig werden. 

Die Legalităt und das Rechtskontinuitătsprinzip wtirde das Vaterland retten. 
Wenn hingegen die osterreichische Regierung sich die Majorităt verschaffe, werde 
man în Pest und Klausenburg einsehen, da/3 auf dem Rechtsweg nicht bestanden 
werden kann. 

Es bliebe sonach der Emigration nichts tibrig als die Revolution. Mit den 
Emigranten beschăftige man sich aber nach seiner (Pulszky's) Ansicht im 
Vaterlande nicht viei, es scheine da/3 die revolutionăre Agitation unangenehm sei. 

ln Turin selbst glaube man, da/3 Ttirr in die bulgarischen und serbischen 
Bewegungsbestrebungen eingeweiht sei, und auch die Rumănen in dieselben 
hineinziehen und im Interesse Ru/3lands ausbrechen wolle. 

Hat er diesen Zweck, schreibt Pulszky, schlie/3lich werde er nicht erreichen, 
denn der polnische Aufstand hat die Kraft auf die sich Ttirr sttitzt, schon gebrochen. 

Nach einer anderwărtigen unmittelbar mir zugekommenen konfidentiellen 
Mitteilung, hatte die Reise Ttirr' s nach Bukarest auch den Zweck durch dortige 
einflu/3reiche Personen auf die Haltung der Rumănen in Sicbenbtirgen einwirken zu 
lassen. Ober das Resultat seiner Bemtihungen, schrieb er einen Brief an eincm 
seiner Freunde in Ungam in welchen er mitteilt, da/3 mchrere hcrvorragende und 
reiche Bojarcn es auf sich genommcn haben, ihre sicbcnbtirgischcn Landslcute 
durch Vorstcllungen und Bcstcchungen dahin zu bewcgcn, da/3 sic sich gcgcn die 
Reichsratsbeschickung crklărcn sollcn, glcichzcitig abcr auch die 1848 zu Stande 
gckommcnc Union mit Ungam dcsavouicrcn sollcn. Ttirr mcint es solltc auch von 
Scite dcr Ungam in dicscm Sinnc gcwirkt wcrdcn, wcil dic Rumăncn dadurch die 
Obcrzcugung gcwinncn, da/3 die Ungam ihrcn Ansprtichcn gcrccht wcrdcn wollcn 
und crnstlich an die Durchflihrung des von Kossuth aufgcstcllten Programmes 
ciner Donaukonfoderation dcnkcn, in welcher Sicbenbtirgcn seinc Sclbststăndigkcit 
garantiert ist. 

Ich glaube nicht unterlassen zu sollen, [Euer Exzellenz] von dicsen mir 
zugekommenen Mitteilungen gleichfalls in Kenntnis zu setzen. 

gch[ orsamst] ... 

Nr. 61/14/6863 

Original. HHStA, lnfom1ationsbiiro, BM-Aktcn, Ktn. 247, Faszikcl 344. 
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4. 

Pesta, 17 iunie 1863 

Wie ich im vertraulichen Wcge erfahre, hat sich eben aus hicr anwcsenden, 
den hăheren Stănden angehărige Persănlichkeit aus Siebenbtirgen tiber die Taktik 
geăul3ert, welche die magyarische Partei alldort im Landtage befolgen will, um die 
Bemtihungen der Walachen und Sachsen ftir die Beschickung des Reichsrates zu 
vereiteln. Es soli jener Punkt der kăniglichen Proposition, welcher tiber die 
Durchftihrung der Gleichberechtigung der Nationalităten handelt, dazu gentitzt 
werden, um sowohl die Regierung als auch die jetzt zu ihr stehenden Rumănen und 
Walachen in ein Dilemma zu bringen, dessen Lăsung die Trennung der beiden 
Nationen im Gefolge haben wtirde. Man will nămlich magyarischerseits einen 
Gesetzesvorschlag einbringen, wonach sămtliche Beneficien aus dem 
Gemeindevermăgen im Grunde des in der kăniglichen Proposition ausgesprochenen 
Modus unter den verschiedenen Nationalităten nach der Kopfzahl aufzuteilen seien. 

Da im Szekler Lande fast gar keine Walachen sind, im Ungarlande die Ungarn 
und Walachen gleichmăf3ig verteilt in kompakten abgesonderten Massen nebeneinander 
existieren, so kănnten dabei die Magyaren und Szekler in keinem Falie etwas 
verlieren, wăhrend entgegen im Sachsenlande, in welchem die Ungarn nur in sehr 
geringer Anzahl vertreten sind, die Walachen aber gegentiber den Sachsen die bei 
weitem grăl3ere numerische Majorităt bilden, den Walachen auf Kosten der 
Sachsen bedeutende Yorteile zugewcndet, die letzterc hingegen in Nachteil gestellt 
werden wtirden. Dass dieser Yorschlag im Landtage durchgehen wird, dessen hăit 
man sich ftir sicher, da die Walachen, durch den augenscheinlich ihncn winkenden 
Yorteil gcdacht, unbedingt, ja evcntuell selbst mit Yerlassung ihrer Ftihrer 
Erzbischof Sulutz und Bischof Schaguna daftir stimmen, eine Einsprache von 
săchsischcr Scite daher ohne Erfolg blciben wtirdc. Dieser Gcsetzvorschlag soli 
sofort vor Aliem andcrn in Wicn zur Sanktionicrung vorgelegt wcrden. Man ist nun 
darauf gcfasst, dass die kăniglichc Sanktion nicht sogleich crfolgen, sondcrn der 
Landtag auf der vorhcrigcn Erlcdigung der tibrigen Propositioncn hingewiesen 
wcrdcn wird. 

Eine derartige Entschcidung, so wic auch cine ctwaige sogleiche Ycrwcrfung 
des Gcsetzvorschlages wtirde man nun dazu ntitzen, um den Walachen darauf 
hinzudcuten, wienach ihnen von magyarischer Scite tatsăchlich die Glcichbcrechtigung 
gcwăhrt werden wolle, wăhrend cnlgcgcn dic Rcgierung und die Sachsen, welche 
ihnen dicselbe vcrsprochen, eben nur bcim V crsprcchen stehen zu blciben 
bcabsichtigen. Dadurch soli nun crziclt wcrdcn, dass sich die Walachen dcn 
Magyaren und Szeklern entschliel3en, und derart dcn Sachsen gcgentiber, einen 
festen Phalanx bildend, hofft man die Nichtbeschickung des Reichsrates 
entschicden durchzubringen. 

Sollte îndes der unwahrschcinliche Fall eintreten, dass der fragliche 
Gcsetzesvorschlag die Sanktion der Regierung crhielte, so glaubt man, dass die 
dadurch ihres Yennăgens zum grol3en Teile spoliirte săchsische Nation aus 
Erbittcrung gcgcn die Rcgicrung und selbst gcgen die Walachen sich den Magyaren 
in die Anne wcrfcn und mit denselben gemcinschaftliche Sache machcn wtirdcn. 
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Inwiefem diese Combination tatsăchliche Consistenz hat, vermag ich 
natiirlich nicht zu beurteilen, halte mich jedoch fur verpflichtet, Euer Excellenz die 
Sache zur hohen Kenntnis zu bringen. 

Genehmigen Euer Excellenz die Widmung meiner tiefen Ehrfurcht. Worafka, 
k.k. Regierungs Rat. 

Pest, am 17. Juni 1863. 

Copie. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Karton I b, Faszikel li „Landtag in Sicbcnbiirgen", f. 25-27. 

[Sibiu, 17 iunie 1863 I 

Protocolul 

5. 

Şedinţei comitetului central pentru cercurile de alegere Sălişte şi Tălmaciu în 
17 iunie 1863 în Sibiu ţinute. 

Fiind de faţă: comisarul reg. Petru Roşca, membrii: Ioan Hania, Ioan Rusu, 
Constantin Stezariu, Basiliu Ardelean, dr. Ioan Borcea, Dumitru Secarea, 
Alexandru Lebu, Moise Panga, Basiliu Neamţu, Dionisiu Drăgoi, Ifrim Stoia şi 

notarul Ioan Măcelariu; absentes Friedrich Back. 
Şedinţa s-a început cu citirea protocolului sesiunii trecute şi s-a ratificat; după 

aceea aduce preşedintele la cunoştinţa comitetului central că dânsul în sunetul 
conclusului din şedinţa trecută 2 iunie a.c. a trimis listele de alegători spre 
publicare fiecărei comune de timpuriu, a făcut ziua când vor începe comitetele 
reptificatoare în locurile principale activitatea lor de timpuriu cunoscută. 

După aceea a predat comitetului de reptificaţiune pentru cercul Sălişte în 
sensul §46 lucrările sale cu aceea observare că în absenţa membrului comitetului de 
reptifica\iune Dumitru Borcea au trebuit să se ia un substitut în persoana d. 
Dumitru Răcuţiu, asemenea şi comitetul reptificator pentru cercul Tălmaciu a 
predat operatele sale comitetului central. 

Ambele operate examinându-se amăsurat §49 lit. a, b, s-au încuviin\at întru 
ludic, cct1-c ÎIICU\ ii11ţct1-c :-.-ct ctuctu:-, :;,i pc li:-.tdc n::-.pc1.,•tÎ\c. 

Comitetul a păşit apoi la statorirea definitivă a listelor de alegători în cercul 
Sălişte confonn §49 bis. La această statorire aduce membrul comitetului central dr. 
Ioan Borcea la cunoştinţă că, Dumitru Marcu e petrecut în lista de alegători a comunei 
Sibiel ca notar deoarece numai cu puţin timp mai înainte a fost alt notar în Sibiel, şi la 
compunerea comitetului central, la care şi dânsul ca reprezentant a luat parte însuşi a 
mărturisit că nu ar fi ca notar provediut cu decret a se propune, neavând sus-numitul 
Dumitru Marcu calităţile prescrise în §29 lit. b ştergerea din lista alegătorilor. 

După această propunere preşedintele aduce la cunoştinţa comitetului central 
cele prescrise în §45 şi 4 7 din Regulamentul provizoriu de Dietă 1, adăugând că 
reclamaţiunea în contra numitului să se fi făcut la timp, adică la comitetul de 
reptificaţiune. Dezbătându-se întrebarea dacă e comitetul central competent a şterge 
din lista de alegători pre cineva, şi dacă este atunci să se şteargă D. Marcu din 
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alegătorii care-i lipsesc recerinţclc din §29 lit. b s-a primit competenţa comitetului 
central la astfel de act cu opt glasuri în contra la trei, precum şi defipt recerinţelor 
numitului Marcu şi s-a conclus ca acesta să se şteargă din lista de alegători, dacă s
a statorit lista de alegători pentru cercul Săliştci, cu modificaţiunea sus-numită. 

La stăruirea listelor de alegători pentru cercul Tălmaciu s-a aflat că d. notar 
Măcelariu ca notar în trei comune şi d. notar Neamţu ca notar în două comune sunt 
petrecuţi în liste fieştecare comune unde figurează ca notar de alegători, deci s-a 
conclus că aceia să rămână unde şed ca alegători şi din celelalte comune să se 
şteargă. Cu această modificaţiune s-a statorit şi pentru cercul Tălmaciu lista de 
alegători definitivă. După aceea s-au făcut biletele de legitimaţiune pentru fieştecare 
alegător din ambele cercuri, precum şi consemnaţiunile acelora conform §49 lit. d 
şi s-au încredinţat emiterea acelora presidiului îndată ce va sosi de la înaltul gubem 
defigerea zilei de alegere a deputatului. 

Cu aceasta s-a încheiat protocolul şi s-a subscris. 

Neamţu m[anu] p[ropria] 
Măcelariu m[anu] p[ropria] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Diaelalia F-135, f. 2-3. 

Vezi textul integral al „Regulamentului Provizoriu" publicai în „Concordia", III, nr. 39-186, 
din 16/28 mai 1863, pp. 155-156; lhidem, III, nr. 40-187, din 19/31 mai 1863, p. 159; lhidem, III, nr. 
41-188, din 23 mai/4 iunie 1863. pp. 163-164. 

6. 

Braşov, 18 iunie 1863 

Tclcgramm 

Seit heute morgcn circulircn Gertichte, dass [ein] neues Ministerium unter 
Prăsidium von Georg Cantacuzcno cmannt sci; bis Stundc noch nichts definitives, 
Tilrr vcroffcntlicht Aufruf an sicbcnbOrgcr Rumăncn, worin cr sie auffordert, 
Rcichsrat nicht zu bcschickcn, ihncn ungarischcrscits Konzcssioncn machi, dagcgcn 
erklărt, dass Bcschickung des Rcichsratcs ihre ganze Zukunft gcfâhrdcn wOrde. 

Copie. Osterrcichischcs Staatsarchiv Wicn. Haus-. Hof- und Staalsarchiv, Nachlass Rcichcnstcin, 
Ktn. I b, Dossicr li. Rcscrvat-Prăsidialaktcn. f. 29. 

7. 

Viena, I 9 iunie 1863 

Consemnarea 
acelor bărbaţi pe care Maiestatea sac[ csaro] r[ egală] apostolică s-a îndurat a-i 

chema prea-graţios prin Resoluţiunea prea-înaltă din 12 iunie a.c. în înţelesul par. 
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I lit. b) a Regulamentului provisoriu de Dietă, emis pentru Dieta Transilvaniei pre 
I -ma iulie a.c. la Săbii conchiamată, ca să ieie parte la această dietă. 

I) Ioan Alexi, episcop greco-catolic din Annenopole şi abate de Lecher. 2) Nicolae 
Bânfi, conte de Loşionţi, consiliar intim activ şi camerar c[esaro] r[egal]. 3) George 
Bariţiu, director al fabricii de hârtie Zărneşti. 4) George Beldi, conte de Uzon, 
c[esaro] r[egal] consiliar intim activ, preşedintele Direcţiunii Financiare de ţară din 
Transilvania, cavaler de clasa a doua al Ordinului c[esaro] r[egal] austriac al 
Coroanei de fier. 5) Dr. Georgie Pavel Binder, superintendent transilvănean de 
confesiune augsburgică, decorat cu Crucea mică a Ordinului imp[ erial] austriac 
leopoldin. 6) Samuil Bodola, superintendent transilvănean de confesiune helvetică. 
7) Iosif, baron Bruckenthal, camerar c[esaro] r[egal], preşedinte în pensiune a 
fostului Tribunal de ţară din Săbii. 8) Alesandru Dobra, episcop greco-catolic din 
Lugoj. 9) Francisc Haller, conte de Hallerkeă, c[esaro] r[egal] consiliar intim activ, 
camerar, senator imperial creditat, general c[ esaro] r[ egal] de călărime, proprietar 
al Regimentului de husari al 12-lea decorat cu Crucea mare a Ordinului ungaro
reg[ al] Sf. Ştefan. I O) Dr. Ludovic Haynald, consiliar intim activ, episcop al 
Transilvaniei. 11) Mihai Herbert, director al Casei de Păstrare din Sabiu. 12) Ioan 
Kriza de Nagy-Ajta, superintendent transilvănean de confesiune unitară. 13) Gavril 
Munteanu, director şi professor al Gimnaziului greco-răsăritean din Braşov. 14) 
Ioan Popasu, protopop greco-răsăritean din Braşov. 15) Ludovic Rosenfeld, 
consiliar intim activ, şef de secţiune în Ministerul de finanţe. 16) Andreiu, baron de 
Şaguna, c[esaro] r[egal] consiliariu intim activ, episcop al Bisericii greco-răsăritene 
transilvănene şi comandor al Ordinului imp[ erial] austriac leopoldin. 17) Alesiu 
Simon, orator al Cluşiului şi advocate de ţară. 18) Alesandru Sterca Şuluţiu, conte 
de Cărpiniş, archiepiscop greco-catolic din Alba-Iulia şi comandor al Ordinului 
imp[ erial] austriac leopoldin. 19) Samuel Teleki, conte de Sic. 20) Daniel Georgie 
Teutsch, paroh în Agnita. 21) Francisc Toldolagi, conte de Nagy-Ercse, camerar 
c[esaro] r[egal]. 22) Francisc Iosif, consiliar c[esaro] r[egal] de finanţe în pensiune. 
23) Dr. Pavel Vasici, consilier de şcoli. 

Cu resoluţiunea prea-înaltă întocmai sunătoare, 
Viena în 19 iunie 1863. 

Aktc:n. pp. 39 -41. 

Răşinari, 26 iunie 1863 

Protocol din 26 iunie 1863, 

8. 

t·.c. ul: Naua~uy m(anuJ p[propriaJ 
Demetriu Moldovan m[anu] p[propria] 

luat în localul de alegerea deputatului dictai în comuna opidană a Răşinarilor, 
la comisiunea de alegere statorită în sensul §-lui 54 din Regulamentul provisoriu de 
Dietă, sub preşedenţia d-lui Iacob Ciucian. 
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Prezenţi următorii membri ai comisiunei: I. Aleman Sfrâciog, 2. Bucur Sas, 
3. Bucur Istrăilă, 4. Bucur Mitrea, 5. Aleman Pinciu, 6. Yisarion Roman. 

Obiectul este alegerea deputatului de dicta ţienândă la Sibiu în I iulie 1863 
din partea opidului Răşinari. 

După ce ziua şi ora alegerii era de ajuns publicată în comună şi după ce 
alegătorii se adunară în număr mai mare, pe la 9 ore se deschise şedinţa prin d. 
preşedinte, carele descoperi mai întâi scopul adunării, apoi însărcină pe d. Yisarion 
Roman a citi hârtiile atingătoare de acest act şi a da dintr-însele în numele său toate 
desluşirile trebuincioase. Acesta începu cu citirea ordinaţiunii guberniale dato 
11 mai a.c. nr. 15655, prin care se aduce la cunoştinţa acestui opid şi pe cale 
oficioasă mult îmbucurătoarea ştire de a da din parte-şi un deputat la Dietă în 
calitate de opid şi se demanda începerea prelucrărilor de lipsă în aceea privire. Citirea 
sus-lăudatei hârtii se încheie cu "Să trăiască Maiestatea sa, împăratul nostru!". La 
auzul acestora adunarea propuse ovaţii neîncetate pentru Maiestatea sa. 

S-a citit apoi Regulamentul provizoriu de Dietă şi s-a explicat pe larg în 
înţelesul §-lui aceluiaşi 57. După aceea s-a dat informaţiune adunării despre 
lucrările comisiunii centrale de alegere se citiră toate protocoalele şi lucrările 

aceleia, precum şi hârtiile comitetului de rechiamaţiune, ca ast-mod adunarea 
electorală să-şi poată pe deplin câştiga convingere, dacă lucrurile s-au împlinit 
după prescripte, sau nu. Adunantia-şi descoperi în urma a ei îndestulare cu 
împlinirea şi starea lucrărilor, pe care le afla cu totul corespunzătoare 

dispuseţiunilor Regulamentului provizoriu. Se făcu apoi provocare, că dacă are 
cineva vreo observare, vreo reflesiune, sau după sunetul §-lui 60 din Regulament 
sau în orice altă privinţă să se scoale şi să-şi descopere băgările sale de seamă. Însă 
se răspunse că după buna stare a lucrurilor nu mai are nimeni a obiecta nimica şi să 
se păşească la ordinea lucrărilor mai departe. 

Aici se descoperi din nou însemnătatea actului de azi, misiunea deputatului 
alegând şi se făcură oamenii luători aminte la aceea, că încât se poate să aleagă pe 
cel mai demn, pe cel mai apt şi pe cel mai probat bărbat şi în care au deplina lor 
încredere, după convingerea lor liberă şi fără de privire la vreun interes egoist. 

Se citi apoi lista membrilor şi se văzu că sunt de faţă dintre I 08 alegători, 72. 
Se păşi apoi la votisare în sensul §§-lor 61, 62 şi 64. Alegătorii îşi deteră 

voturile în ordinea cea mai bună. După ce toţi alegătorii şi-au dat voturile lor, votarea 
s-a declarat de către preşedinte de tenninată în sensul §-lui 67 al regulamentului 
provizoriu şi pe la timpul prescris în acel § şi s-au subscris consemnaţiunile de 
votare. S-a început apoi scrutinul, după finirea căruia preşedintele enunţă că voturi 
au căpătat la alegerea aceasta trei indivizi, adică d. secretar gubernial Servian 
Popovici 68 voturi, d. asesor de judecătorie comitatensă Ioan Pinciu 3 voturi şi d. 
Ioan Brote I vot, prin unnare s-a ales deputat din partea opidului Răşinari la Dieta 
viitoare cu maioritate precumpănitoare de voturi d. Servian Popovici. Adunarea 
prorupse în strigări neîncetate de „să trăiască deputatul nostru!". 

Preşedintele laudă în urmă simţul cel bun al alegătorilor şi laudă pentru 
nimerita alegere şi mulţămi acelor de faţă pentru buna ordine ce au păstrat-o şi 

declară alegerea de finită şi şedinţa de încheiată. 
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În urmă s-a subscris acest protocol cu aceea observare că cu predarea tuturor 
hârtiilor comisiunii centrale în sensul §-lui 71 din Regulamentul provizoriu să 
rămână însărcinat d. protocolist Visarion Roman, carele ca notar al acelei 
comisiuni să fie totodată şi referintele comisiunii de alegere în şedinţa ci ţinânde. 

Răşinari d[atum] u[t] s[upra]. 
Iacob Ciucian m. p. preşedinte, Aleman Sfârciog, Bucur Sasu m. p., Bucur 

lstrăilă m. p., Bucur Mitrea m. p., Aleman Pinciu, Visarion Roman m. p. notar şi 
prot[ ocol ist]. 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta, Fond Diaetalia F-135, nr. 23.0 I 7/1863, f. 33-34. 

9. 

Braşov, I iulie 1863 

Hochlobliches konigl[iches] Gubernia! Prăsidium in Herrnannstadt. 

Die mitangeschlossene Beschwerdeschrift einiger Siebendorfer Romănen 
gegen die Vorarbeiten zur Landtags Deputierten Wahl ist mir als Praeses des 
Central Ausschusses ftir die 3. Kronstădter Distrikts Wahlbezirke mit hoher 
Gubernia! Verordnung vom 24t Juni 1863 Z. 22357 vom 30t Juni l[aufenden] 
J[ahres] zugekommen; nachdem der Central Ausschuss nicht nur sămmtliche 
Vorarbeiten zur Deputierten Wahl sondern auch die Wahl selbst am 26t Juni 
vollzogen und unterrn 27t Juni sogar dem hochloblichen konigl[ichen] Gubernium 
den Schlussbericht erstattct hat und in Folge dessen sich aufgeloset hatte. 

lch erlaube mir daher als gewesener Praeses des Central Ausschusscs gehorsamst 
zu bcrichten, dass dic Verhandlungen und Arbcitcn diescs Central Ausschusses ganz 
und gcnau nach den Vorschriftcn des provisorischcn LandtagsOrdnung geîtihrt und 
gcmacht worden und dass dicsc Bcschwerdeschrift in kcinem Punktc grundhăltig 
ist, dcnn dcr Central Ausschuss ist durch dic frcie Wahl dcr gesammtcn 
Dislriklsko11111111nil:1cl niimlicl1 dcr Abgcordnclcn !,iimmlliclwr Di.~1rik1 .. ,o.-1.~cl111ftcn 

mittclst Stimmzcltcl zusammcngcsetzt wordcn; dass die Romăncn in dcr 
Dislriktsvcrsammlung sclbst nicht in gr613erer Zahl vcrtrctcn warcn, liegt in der 
Natur der Sache. 

Dcr gchorsamst bcigclcgte Hauptausweis der Wahlbcrcchtigtcn di.irftc darthun, 
welche Bedeutung der romănischen Bevolkerung dieses Distrikts nach dem Steuer 
Census zustehe, indem sic von 23 Ortschaften nur in vicrcn dic Mehrzahl und in 
den mehrsten cine gar unbedeutende Minderzahl ausmache, daher so lange 
Vcnnogcn und Bildung noch Gcltung haben einerseits natiirlichcrwcise nur einige 
romănische Abgcordnete zur Distriktsversammlung kommen werden, und 
andererseits auch nur den Billigkeitssinn der Abgeordnctcn andrer Nationalităten 
zuzuschrcibcn ist, dass bei der Versplitterung der Stimmen cin Romăn wenigstens 
in den Central Ausschuss erwăhlt wurde. 
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Wenn i.ibrigens der Central Ausschuss aus lauter Romănen bestanden wăre, 
hătte kein anderes Resultat erzielt werden konnen, denn es hat dieser Central 
Ausschuss sich streng an die Yorschrift gehalten und hat innerhalb dieser Grănzen 
die Romănen moglichst begi.instigt, so dass zu jeder Wahl Comission wenigstens 
ein und zu der in den Siebendorfcm sogar vier Romănen bestimmt wurden. Es sind 
femer nicht, wie die Beschwerde fri.iher fâlschlich ange[ge]ben, beliebige sondem 
vom gehorsamst gefertigten selbst die vom Hochlăbl[ichen] kănigl[ichen] 

Gubemium herabgelangten Verzeichnisse der Steuertrăger von 8 fr. und der i.iber 
zur Yerlautbarung hinausgegeben und auf Grund derselben die Reklamationen 
vorgenommen worden. 

Ein Blick auf den beigelegten Ausweis zeiget, dass die Reklamationen in den 
meisten Ortschaften sehr geringe und etwas bedeutendere Yerănderungen nur in 
den Siebendărfem aus dem Grunde herbeigeftihrt haben: weil die Landleute dieser 
Dărfer zahlreichen Grundbesitz auf den Marken anderer Ortschaften inne haben, in 
den vom Steueramt angef ertigten Listen nur die heimischen Steuem 
beri.icksichtiget waren, und bei Zusammenhaltung aller direkten Steuem ohne 
Zuschlăge in diesen Ortschaften mehreren das Wahlrecht zustand. 

Dass i.ibrigens die Berechtigungs Comission gewissenhaft vorgegangen, 
beweiset der Umstand, dass keine einzige Reklamation an den Central Ausschuss 
gelangte, mithin dieser auch nicht in der Lage war, i.iber die Berechtigung oder 
Yerwerflichkeit der von der Beschwerdeftihrem namentlich angeftihrten 7 
Personen zu entscheiden; da es sich sicher des Betreffenden gewesen wăre nach §. 
45 und 49b der provisorischen Landtagsordnung alle ăhnliche Reklamationen zur 
Zeit einzubringen und zu beweisen, nicht aber nachtrăglich hieri.iber ohne 
Beweismittel den Weg der Beschwerde zu betreten. Dass alle diese Umstănde aber 
zu unbedeutend seien, als dass sie den Romănen irgend cin wirkliches 
Uibergewicht hătten verschaffen konnen, bekennen die Beschwerdeftihrer selbst 
am Schlul3e ihrer Beschwerde dadurch, dass sie selbst angeben, es seien in dieser 
Jahreszeit 300-400 romănische Wăhler in dem Auslande abwesend. Wenn daher 
alles zu ihren Gunsten und ganz nach ihrem Yerlangen getan wi.irde, konnten sie 
doch nur in dem Falie und bios in dcn Siebcndărfem die Majoritaet bilden, wenn die 
Wahl immer zu Ende Juli, dcr einzigen kurzen Periode în welcher die Viehockonomcn 
hicr zu Hausc sind, vorgenommen und der Landtag diesen Termin entsprechend 
ausgcschrieben wi.irde, was aber nicht im Bereiche des Central Ausschusscs stand, 
und wori.ibcr auch das hohe konigl[iche] Gubemium sich bcreits in der eingangs 
bclobten hohen Yerordnung entscheidend ausgcsprochen hat. 

Kronstadt am I t Juli 1863. 
Friedr[ich] Bomches, Distr[ikts] Richter, gewesener Praeses des Kronstădter 

Central Ausschusses ftir den Distrikts Wahlbezirk. 

[Adresa:] 41 Ogy. 1863. 
Ellatt[ atott] Julius 4. D[ et ]to. Atadatik r. n. orszaggyiilesi ideigl[ enes] elnok 

kir. fokormanyszeki tanacsos Grois Gusztav umak. 
At adasi okmany 25t tetei szam. 
An ein Hochlobliches konigliches Gubernia! Prăsidium in Hemnannstadt. 

Bericht zur Gub[ernia]l Zahl 22357/1863 des gcwesenen Praeses des Kronstădter 
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Distrikts Central Ausschusses auf die beschwerde ciniger Siebendorfer Romănen 
gegen die Landtags Wahl Vorarbeiten. 

/Rtickanschluss; /Beilage. 

Original. MNL-OL, F-135 Diaetalia. Elni:iki iratok, Nr. 41/1863. Rola 45629, cadrele 132-136. 

10. 

Satulung, 4 iulie 1863 

Escels Presidiu Gubernia(! 

În legătură cu protestul nostru al românilor locuitori în cercul de alegere 
Satulung din districtul Braşovului, prin carele am arătat că în comitetul central 
districtual pentru români, care formează maioritatea locuitorilor acestui district, din 
17 membrii ai acelui comitet, 12 au fost saşi, patru maghiari şi de-abia un român. 

Că la comisiunea reclamatoare din trei membrii au fost ca preşedinte 

inspectorul local, senatorul Ioachim Panzelu, un bărbat cu totul devotat intereselor 
maghiare deoarece dânsul a fost trimis din partea braşovenilor la Debrecin în 
[ I ]849 spre a depune supunerea omagiale lui Cosiutu, iar cei doi membrii ai comisiunii, 
ambii notari, subalternii săi, cel maghiar în [ I ]849 în armata revoluţionară, iar 
acum în [ I ]861 chiar de către magistratul Braşovului acusat ca turburătoriu al 
liniştii publice; de unde se vede că în comisiune asesorii au fost dependenţi de mai
marele lor, din care causă poporul român n-a putut avea încredere într-înşii. 

Că comisiunea aceasta în afacerile sale n-a luat de basă liste autentice de la 
Perceptoratul C[csaro] Reg[al] pe [1]861/2 conform §29 lit[era] A din ordinea 
provisorie pentru alegeri, ci s-a servit cu unele din [ I ]861 /2 întregite prin notarii 
comunali, toţi maghiari, de unde au urmat sume de ncrendueli. 

Că comisiunea aceasta în contra protestului ridicat de asesorul român şi alţi 

doi inşi după §34 lit[era] A, au primit în lista alegătorilor persoane dovedite de 
culpoasc pentru crime, pc Magdo Samu din Satul ung arestat în anul [ I ]853 nr. 
1596 pentru vătămare trupească grea şi pc Foris Gyărgy din Târlungcni arestat în 
I I fcbruar[ ic J anul [ I ]857 nr. 895 crim. pentru furt şi iarăşi în 3 dccembr[ ic J l I J856 
nr. 8305 crim. pentru altă crimă. 

În legătură dară cu aceste neregularităţi comise cu intenţiune, subscrişii 
locuitori români din cercul de alegere al Satulungului ne luăm îndrcsncala a aduce 
la cunoştinţe Escclsului Presidiu Gubernia) încă următoarele: 

I) Că listele electorale din [1]860/1 în comunele Bacifalu, Turcheşiu, Ccrnat, 
Satulung, Tarlungcni şi Purcărcni au fost numai odată publicate în biserici, iar afipte la 
locuri publice după cum suna §42 liter[a] B n-au fost, din care causă cei îndreptăţiţi 
la alegere n-au sciut reclama. 

2) În comunele celelalte, Zezinul Nou, Hrisbav şi Apatia, pentru poporul 
român nici măcar în biserici n-au fost citite, necum să fi fost afipte la locuri 
publice, de unde au unnat că locuitorii români din părţile acestea n-au ştiut nimic 
de aceste alegeri, până ce n-au căpătat biletele de conchcmare; ba ce-i mai mult, 
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când li s-au predat biletele prin notarii locali maghiari, în loc de a li se explica 
Înaltele Ordinaciuni, li s-au insuflat cu totul alte idei. 

3) Din listele electorale au rămas ca înscrişi următorii care se sciu: Nistor 
Sandor din Nou, Stan Drăgan din Crizbav, Ioan Drăgan din Crisbav, Dragiciu 
Mirea din Crisbav, Ioan Miritia din Crisbav, Ioan Gavrilă Marin din Crisbav şi 

adecă aceşti români din puţini cc sunt acolo au fost lăsaţi afară din liste; câţi nu 
putem presupune că vor fi rămas în toate satele ţiitoare de cercul nostru şi câţi nu 
putem iarăşi presupune că din fraţii maghiari se vor fi înscris fără de a avea censul 
cuviincios, fiind cu astfel de persoane compusă comisiunea. 

4) Comisiunea alegătoare a fost iarăşi compusă din inspectorul local ca 
preşedinte cu cei doi notari subalternii săi, apoi din şase asesori, trei români toţi din 
comuna Satulung şi trei maghiari, unul din Crisbav, unul din Bacifalu şi altul din 
Tarlungeni, şi pentru ce românii lăsând atâţi români din atâtea părţi neînscrişi şi 

neluând de basă listele din 861/2 scoase de la C[ esaro] Reg[ eseul] Perceptorat 
precum şi comisiunea electorale numai pentru aceea au fost compusă cu patru români 
dintr-un [indescrifrabil] ca fraţii maghiari să poată aduce la alegere pe cine vor vrea. 

Deci, uniliţii subscrişi, văzând neregularităţile care s-au făcut în cercul nostru 
de alegere Satulung în contra sunetului Înaltelor ordinaciuni, ne luăm voie din nou 
a protesta atât în contra compunerii comisiunii reclamatoare, precum şi în contra 
tuturor lucrărilor şi pentru că noi, românii nu avem nici încredere în persoanele din 
care este aceea compusă, şi pentru că aceea, după cum din cele mai sus arătate se vede 
limpede în toate lucrările sale, au fost condusă nu de spiritul dreptăţii, ci de al părtinirii 
naţionale. Totdeodată cu genunchii plecaţi aşternem umilita noastră rugăminte la 
Escelsul Presidiu Gubernia) să se îndure a casa atât comisiunea cât şi toate lucrările ei 
şi în locul aceleia a rândui o comisiune alta, care să spună toate lucrările la o 
rcvisiune severă, luând de basă listele scoase de la C[esaro] Reg[easca] Deregătorie 
respectiva de dare şi atunci se va vedea că noi nu din jalusie naţională cerem acestea, ci 
numai pentru că Înaltele ordinaciuni nu s-au respectat după tenoarea lor. 

Încredinţaţi că umilitul nostru protest va avea rcsultatul dorit, rcmanem a1 
Escclsului Prcsidiu Gubcmiale din Mareic Principat Transilvania, umili servi. 

Satulung în 4 iulie 1863 

l Unncază o lista lungă de semnături] ..... 

Original timbrat. M.N.L.-0.L. Fond Dil'!alia. F-135. r. 2-8. 

Pesta, 6 iulie 1863 
Nr. 2053/Pr. 

Euer Excellenz! 

11. 

Seit cinigen Tagen ist auf hiesigem Platze das Geriicht verbreitet, da8 der 
bekannte Advokat Emanuel Gozsdu zum Gouvemeur von Siebcnbtirgen bestimmt 
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sei, da man ihn als die gceignetste Personlichkeit befundcn habe, um cme 
Ausgleichung zwischcn den Ungarn und Rumănen zu Stande zu bringen. 

lndem ich mich bcchre, dicses Gerticht Euer Excellenz zur hohen Kcnntnis 
zu bringen, glaube ich nicht unerwăhnt lassen zu sollen, da/3 dcr rumănische 
Bischof Pap-Szilagyi aus Siebenbiirgen dieser Tage Pest auf der Durchreise 
bcriihrte, und sich gcsprăchsweise ău/3erte, es sei au/3er Zweifel, da/3 von seinen 
Nationalen lauter gesinnungstiichtige charakterfeste Mănner in den Landtag 
gewăhlt wurden, und da/3 durch deren Zusammenwirken die Beschickung des 
Reichsrates zu Stande kommen werde. 

Genehmigen Euer Excellenz die Widmung meiner tiefen Ehrfurcht. 
Pest am 6. Juli 1863. 
Worafka, k.k. Reg[ierungs] Rat. 
Zur Nachricht. Am I 0/7 1863. Pr[ăsentiert] 8/8 1863. Nro. 6254/BM. Auszug. 

Original. HHStA, lnformationsbiiro, BM-Akten, Ktn. 247, Fasz. 344. 

12. 

Viena, 7 iulie 1863 

Nr. 3256 

Consemnarea 
acelor bărbaţi pre care Maiestatea sa C. R. Apostolică, prin resoluţiunea din 7 

iulie prea graţios s-a îndurat a-i chema spre a lua parte la Dieta transilvană, în 
urmare la prea înalta resoluţiune din 14 iunie 1863 anului curente, pe basa § I lit. B 
a Regulamentului provisoriu de Dietă, care chemat fiind pe I iulie se va deschide 
în 15 iulie 1863. 

I. Ioan Constantin proprietar şi senator în Braşov. 2. George Domşa, fost 
jude regesc a Orăştici şi proprietar. 3. Iosif Filtsch, fost conccpist al Cancelariei 
l\11licc- şi propric-t~r R;mmc- Alhc-rt cic- Gerlit7i , r ,~mernr şi proprietar S Gustav 
Groisz, consilier gubcrnial. 6. Antonie Lasloffy, consul în Anncnopole. 7. Petru 
Mann c.r. consilier financiar şi proprietar a Crucii de aur pentru merit cu coroană. 
8. Comitele Nemeş Janos de Hidvcg c.r. consilier intim şi camcrar, vice-preşedinte 
a Reg. Guberniu transilvan. 9. Baronul Zcnobiu de Popp, director a Băncii 

naţionale austr. proprietar al ordinului Crucea de fier clasa I li-a. I O. Maccdon Pop, 
canonic şi preposit al diccesei gr.-cat. de Anncnopole. I I. Francisc baron de 
Salmen, c.r. cons. aulic în pensiune, comite a naţiunii săseşti şi comandatorc a 
Ordinului leopoldin. 12. Fricderich Schneider, oratore a Sabiului. 13. Comitele 
Thorotzkay Miklos de St. Gyorgy, fost comite suprem în Turda şi proprietar. 
14. Ştefan Ugron de Abrahamfalva, fost comite suprem a comit. Turda. 
15. Doctorul Josef Wachtcr, medic. 16. Iosif Andr. Zimmennan c.r. consilier 
ministerial, preşedinte a c.r. Consiliu suprem de confesiune evanghelică. 
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Cu resoluţiunca preaînaltă întocmai sunătoare, 
Viena, 7 iulie 1863. 

F. C de Nadasdy 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Diaeralia F-135, 23989/1863, f. 69. 

13. 

(Alba-Iulia, 8 iulie 18631 

Epistolă deschisă către mult onoraţii deputaţi ai Dietei transilvane 

Domnilor! 

Din un telegram al gazetei din Sibiu, întrunită cu mesagerul ardelenesc am 
văzut că d. br. Kemeny Istvan din Cimbrud e deputat în cercul I al comitatului 
Albei de Jos. 

Cum s-au mistificat protocoalele şi cum a ajuns br. Kemeny Istvan a figura ca 
deputat ales în cercul I la Bichiş nu ştiu. Ştiu însă din gura preşedintelui comisiunei 
de alegere în cercul I la Bichiş 1, a d-lui jude primar Barcsai Albert, că rezultatul 
votisării de alegere fu următorul, publicat de pe galeria casei de alegere, vineri în 
11 1.c. la 2 ore după-amiază la alegători: Kemeny Istvan: 564 voturi, Axente de la 
Belgrad: 676 voturi, Arsintea de la Belgrad: 51 voturi, Axcntia de la Belgrad: 176 
voturi, Axinte Ioan de la Belgrad: 25 voturi, La domnul de la Belgrad: 5 voturi, 
Arsentia de la Belgrad: 27 voturi, La Belgrad de la Belgrad: 2 voturi, Severu de la 
Belgrad: 7 voturi. 

Majoritatea dcchiarată de d. jude primar fu a lui Axente de la Belgrad cu 674 
voturi în contra a 564 voturi ale Br. Kcmcny. 

Atât din ziarele publice ale Clujului, cât şi din gura d. jude primar Barcsai 
Albert ştiu că aş sta sub cercetare criminală pentru conturbarea rcligiunii, şi din 
astă causă presupun că comitetul central din Aiud mă rn fi aflat în puterea § 34 al 
Regulamentului dictai litera a) de ncalegiver, proclamând în locul lui Axente din 
Belgrad cu 674, respective cu 967 de voturi pc Br. Kcmeny Istvan cu 564 voturi de 
deputat în cercul I al comitalului nostru. Venind la meritul acestei inculpări, mai 
întâi îmi cer iertare că din lipsă de timp şi ocupaţiunea cu câştigarea pâinii de toate 
zilele, mi-au înfruntat asertele acelor ziare şi ale privaţilor, apoi îmi iau voia a arăta 
până în cât stau sub cercetare criminală pentru conturbarea religiunii. 

După ce în anul 1862 pe la finitul lui februarie fui ales de poporul din 
Lipovenii Belgradului2 ca curatore primar, şi prin decretul Venerabilului 
Consistoriu din I I martie a.c. cu nr. 165, întărit şi de acelaşi recunoscut, cea mai 
sântă datorie a mea o crezui de a face un inventar despre lucrurile mobile ale sântei 
biserici, şi spre acest scop orândui, sub conducerea controlorului sântci biserici de 
atunci, d. asesor actual Nicolae Barbu, la Sedria din Aiud, o comisiune, care, 
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prezentându-se după ordin în biserică fu respinsă şi reisptată de suspinsul acum 
protopop August de Pap. 

Înţelegând eu de această nesupunere a d-lui protopop şi paroh în Lipoveni, 
August de Pap mă prezentai duminică seară, în 9 martie, la Biserică şi, după finitul 
vecerinei şi ieşitul oamenilor din biserică, după ce încuia crâsnicul uşa Sf. Biserici, 
cerui şi luai cheile la mine, arătând V. Consistoriu casul abvenit şi nesupunerea 
părintelui protopop. 

Într-aceea, a doua zi dimineaţa, la 6, I O şi 4 ore înainte şi după-amiază, lăsai 
crâsnicului cheile ca să dechidă Sf. Biserică, să nu se înterumpă serviciul dumnezeiesc, 
şi aşa continuai peste toată săptămâna, până când putui face inventarul. 

Într-aceea părintele protopop August Pap alergă la Cluj, mă acusa la 
Guberniu de conturbarea religiunii, Înaltul Gubern ceru relaţiune de la Onoratul 
Magistrat şi acesta o făcu. 

Asta şi atâta e culpa mea; asta şi numai asta e conturbarea de religiune, pentru 
care şi despre care eu nu fui întrebat niciodată, şi pentru care, la arătarea unui om fui 
eschis de comisiunea centrală de la alegerea din Belgrad, fără a putea recurge după 
regulament §49 lit. b). Această inculpare de conturbarea religiunii nu e aşa zicând 
nicio arătare criminală "eine strafbare criminalauzeige" o fasiune întărită cu jurământ, 
ci un misticism fără cap şi socoteală, o maliţie şi răintă diavolească, de care nu poate fi 
scutit nicun om pe lume, cu atât mai vârtos pretendenţii de deputaţi în Transilvania. 

Eu, în cele din urmă, cred că domnii deputaţi ai Dietei transilvane cunosc 
legea sau Regulamentul dieta( şi legile penale cu procedura cu mult mai bine decât 
să aibă lipsă de explicarea şi interpretarea mea. 

Cu cea mai profundă stimă şi reverinţă am onoare a mă însemna, 

Axente Severu m.p. 
alesul cercului I în comitatul 

Albei de Jos 

„Telegraful român", nr. 56, din 8 iulie 1863, p. 225; ,,Gazeta Transilvaniei", XXVI, nr. 55, din 
13 iulie 1863, p. 218. 

Despre alegerile din cercul Aichişului, vezi articolul Cum a dernrs alegerea în cercul I al 
Bichişului (Ax<.'nll' şi Ist. K(;mm1·) în „Gazela Transilvaniei". XXVI, nr. 52, din 6 iulie 1863, p. 206; 
lhidem, XX V I, nr. 53. dm 9 1uhc I 863, pp. 210-211. 

"Cartier din oraşul Alba Iulia, situai pc malul Ampoiului. 

14. 

Năsăud, 11 iulie 1863 

Protocolul 
Comitetului central a districtului Năsăud compus pe temeiul Regulamentului 

provizoriu de Dietă pentru Dieta viitoare a Marelui Principat Transilvania, despre 
şedinţa ţinută în Năsăud în 11 iulie 1863. 

Sub presidiul căpitanului suprem a districtului, Alexandru Bohăţel. 

20 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Membrii comisiunii: I) Leontin Luchi; 2) Ioachim Mureşan; 3) Toader Anton; 
4) Florian Marian; 5) Basiliu Naşcu: 6) Dimitrie Vaida; 7) Petru Tanco; 8) Nicolae 
Besanu ca notar. 

La şapte ore după amiază s-au strâns în unna provocării căpitanului suprem, 
membrii Comitetului Central, care s-au însemnat mai în sus în sala pretorială a 
Oficiolatului Districtual şi îndată după aceea au intrat şi căpitanul suprem. 

După ocuparea scaunului presidial, căpitanul suprem propune obiectele care 
sunt de a se lua la pertractare, şi adică: 

I) Supra-examinarea actelor de alegere a deputatului de dietă pentru cercul de 
alegere Năsăud, apoi emiterea certificatului de alegere pentru deputatul ales. 

După ce s-a împărtăşit acest obiect de pertractare, comitetul central, apoi 
domnul căpitan suprem, păşind la ordinea zilei 

I) Propune ca să se ţie supra-examinarea lucrurilor comisiunii de alegere a 
cercului de alegere Năsăud. 

Luându-se la dezbatere actul acestei comisiuni alegătoare şi după ce s-a citit 
protocolul luat despre votisarea la alegere şi a listelor despre numărarea voturilor s
a enunţat cu unanimitate: 

Că a luat confonn regulamentului provizoriu şi că tot actul s-a primit de bun 
şi se aprobă, decidându-se totodată ca pentru domnul fiscal primar Ioan Florian, 
care este ales cu pluralitatea absolută a voturilor de deputat să se estrădeze 

certificatul de alegere încă astăzi şi să i se admâneze şi tot una dată să se aştearnă 
un exemplar a protocolului comisiunii de alegere pentru deputatul ales. 

După ce s-a împărtăşit acest obiect de pertractare, Comitetul Central, apoi 
domnul căpitan suprem, păşind la ordinea zilei 

I) Propune ca să se ţie supra-examinarea lucrurilor comisiunii de alegere a 
cercului de alegere Năsăud. 

Luându-se la dezbatere actul acestei comisiuni alegătoare şi după ce s-a citit 
protocolul luat despre votisarea la alegere şi a listelor despre numărarea voturilor s
a enunţat cu unanimitate: 

Că a lucrat conform Regulamentului provizoriu şi că lot actul s-a primit de 
bun şi se aprobă, decidându-se totodată ca pentru domnul fiscal primar Ioan Florian 
care este ales cu pluralitate absolută a voturilor de deputat să se estrădeze 

certificatul de alegere încă astăzi şi să i se admâncaza şi tot una dată, să se aştearnă 
un exemplar a protocolului Comisiunii prcsle alegere a protocolului de votisare şi a 
listelor despre numărarea voturilor, conform §73 a Regulamentului provizoriu de 
dietă după modificarea graţioasei ordinaţiuni guberniale din 24 iunie 1863 nr. 
22.425 a Excelsului Prcsidiu Gubernia) la Sibiu. 

După ce nu au fost alte obiecte de pertractare în şedinţa aceasta, s-a citit, 
aprobat şi verificat protocolul. 

Năsăud în 11 iulie 1863 

Comitetul Central a Districtului 

Alexandru Bohăţel m. p. căpitan 
Nicolae Besanu m. p. notar primar 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Diaetalia F-135, nr. 14.494/1863. 
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Aiud, 11 iulie 1863 
95 Ogy. I 863. 

15. 

Deutsch-osterreichischer Telegraphen-Verein. 
Monat 7. 1863. Hennannstadt von Enyed. 
[ ... ] 12; Klasse L; Zahl der Worte 87; Zeit der Aufgabe I I. 3. 15. 10.; Zeit der 
Ankunft 11. 3. 17. I I. 

Telegramm. 

1934 pr. 1863. Obergespan Pogany an das hohe Gubernial Prăsidium in 
Hennannstadt. Mit Bezug auf telegrafischen Bericht Zahl I 924 zeige an dass 
Central Ausschuss der Schulrat Mazer Juan fur den Wahlbezirk 3 als eiwăhlt 
erklărte, im Wahlbezirke I hat laut erhaltenen Bericht, nachdem die auf den in 
Untersuchung stehenden Axente abgegebenen Stimmen durch die Wahlkommission 
ungiltig erklărt wurden, Baron Kemeny Istvan die Stimmenmehrheit erhalten. 

Die Operate der Wahlbezirke sind alle bis auf das ad I. gepriift und bestătiget 
dieses aber kommt heute zur Amtshandlung. Nagyenyed I I. Juli 1863. 

Original. MNL-OL, F-135 Diaetalia. Elnoki iratok, Nr. 95/1863. Rola 45629, cadrul 334. 

16. 

Viena, 13 iulie 1863 

KZ. 2565-MRZ. I I 79. Protokoll des zu Wien am 13. Juli 1863 abgehaltenen 
Ministerrates unter dem Vorsitze Sr. k.k. Hoheit des durchlauchtigsten Herrn 
Erzherzog Rainer. 

I. Gegensland der Beralung war der beiliegende Gesclzcntwurf iibcr dic 
Durchflihrung der Glcichberechtigung der rumănischen Nation und ihrer 
Konfcssionen in Siebenbilrgen, welcher gemăB des die bnberufung des 
sicbenbiirgischen Landtages anordnenden ah. Rcskriptes vom 21. April d.J. dem 
siebenbiirgischen Landtage vorzulcgen ist. Der sicbenbiirgische Hofvizekanzler 
Freiherr v. Reichenstein referierte die in dcm beziiglichen au. Vortrage vom 6. 
d.M. Z. 2872 cnthaltcncn Motive zu den einzclnen Bestimmungcn des Entwurfes 
und bcmcrkte, dass die politische Gleichbcrechtigung dcr romanischcn Nation und 
die staatsrechtlichc Anerkcnnung ihrer beiden Konfcssionen bercits wiederholt Ah. 
ausgesprochen und auch durch das kaiserliche Diplom vom 20. Oktober 1860 und 
die Reichsverfassung vom 26. Februar 1861 gewăhrlcistet worden sei, dahcr cs 
sich blo8 um die verfassungsmă8ige Durchftihrung dieser Glcichbcrcchtigung und 
Anerkennung, namentlich um die Obertragung aller jener Berechtigungen an die 
Romanische Nation Siebenbiirgens handle, wclche gernă8 der Landesverfassung 
den anderen Nationen im Gro8ftirstcntum zukornmen. Durch dcn vorliegcnden 
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Gcsctzentwurf wtirdc auch dcn bcidcn Konfcssioncn der Romanen ihrc gcsctzliche 
Stellung derart gewăhrleistet, dass sic nach ihren cigenen Kirchensatzungen frei 
bewegen und organisicrcn kănncn, wic cs bei den iibrigen Glaubensbekenntnissen 
des Landes der Fall sci. Dic gcsctzlichc Ancrkennung der romanischen Nation und 
ihrer Konfcssionen kănne aber kcincr der iibrigen Nationalităten Siebenbtirgens 
zum Prăjudiz gereichen, nachdem die Austibung politischer Rechte von keinem 
Religionsbekenntnise abhăngig gcmacht werde und weil sămtliche Nationalităten 
des Landes als vollkommcn glcichbcrechtigt crklărt wcrden, so zwar, dass niemand 
aus dem Titel der Nationalităt irgcndein Vorrecht aussprechen oder geltend machen 
diirfe. Auch diirfen die nach der vonnărzlichen Natur des Grund und Bodens in 
Kraft stehenden Benennungen einzelner Landesteile, nachdem die frtihere 
exzeptionelle Stellung des Adels und der drei Nationen einem neuen 
Reprăsentativsysteme gewichen sei, ftir einzelne Nationalităten keine politischen 
Rechte begrtinden. Da das gegenwărtige Wappen Siebenbtirgens aus den drei 
Siegeln der drei Nationen, und zwar Ungam, Szekler und Sachsen bestehe, so sei 
die sinnbildliche Aufnahme der romanischen Nation in das Landeswappen jetzt 
notwendig. Mit Riicksicht auf die bisher iibliche, mit mannigfachen 
Unzukămmlichkeiten verbunden Art und Weise, wie die Gesetze in Vollzug gesetzt 
wcrden, habe es die Hofkanzlei ftir zweckmăl3ig erachtet, in dieser Beziehung 
denselben Modus, wie er in den Lăndem diesseits der Leitha gebrăuchlich ist, zu 
akzeptieren und daher bei diesem Gesetze auch die bei den Gesetzen der gedachten 
Lănder iiblichen Schlul3fonnel in Antrag zu bringen (§. 8), wobei man auch von 
der Ansicht ausgegangen sei, dass dadurch die Fragen, die in dieser Beziehung bei 
dem Landtage vorkommen wiirden, prăokkupiert werden. 

Hierauf referierte der Staatsratsprăsident, dass sich der Staatsrat in fonneller 
Bezichung ftir die Wcglassung des Eingangs „Wir Franz Joseph usw. bis wie folgt" 
ausgesprochen habe, weil dies bei den Vorlagen hierlands bisher auch nicht 
vorkomme. Er (der Prăsident) wiirde jedoch, insoferne diese Formei in 
Siebcnbiirgcn kcincn besonderen Zweck hat, nicht dagcgen sein, dass dieser 
Eingang bclasscn wcrde. Dic Konferenz war damii cinverstanden, nur wiirde liber 
Anrcgung des Staatsministcrs in dcm Titel Sr. Majcstăt cine Ăndcrung derart 
vorgcnommcn, dass slatt „Apostolischcr Kănig von Ungarn und Băhmen", gcsctzt 
wcrdc, ,,Aposlolischcr Ko11ig vo11 U11gam, Ko11ig ,011 Bohmcn", wcil Se. Majcstăl 
nur apostolischer Kănig von Ungarn - vom HI. Stcphan herriihrend - sei. Ein 
wcscntlichcs Bcdcnkcn referierte Frciherr v. Lichtenfels, crgab sich dcm Staatsrate 
bei dcn §§. I und 2 beziiglich des Ausdruckes „orthodox-orienlalische Rcligion", 
welche Bcnennung von Seite der Bchărde in Siebenbiirgen bisher nicht gebraucht 
wurde und welchc sich weder vom staatlichen noch kirchlichen ăsterreichischen 
Standpunkte vertreten liel3e, und es wăre daher hier die ftir die griechisch 
nichtunierte Kirche tiberhaupt gebrauchte Benennung „griechisch-orientalisch" 
auch ftir die siebenbiirgische nichtunierte romănische Kirche zu wăhlen. 

Der Minister Graf Nadasdy erklărte sich mit diescr Modifikation einverstanden, 
und es ergab sich auch der Konferenz keine Erinnerung dagcgen. Ebenso wurde 
der Antrag des Staatsprăsidenten im §. 2 Alinea 2 statt des Ausdruckes „gcsetzliche 
autonome" das Wort „selbststăndige" zu setzcn, allseitig angcnommen. 
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§. 8 wăre nach den Antrăgen der staatsrechtlichen Stimmenmehrheit gănzlich 
wegzulassen, der vortragende Prăsident stimme jedoch fur die Bclassung 
desselben. 

Der ungarische Hofkanzler hătte grol3e Bedenken gegen den §. 8. Ftirs erste 
halte er diese Form fur einen Hofkanzler durchaus nicht passend, zumal derselbe 
kein verantwortlicher Beamter sei und sich nicht in der Stellung eines 
konstitutionellen Ministers befindet, sondern stets nur ein Amt nomine majestatis 
austibt, und dann sei auch keine Notwendigkeit vorhanden, in den Lăndem jcnseits der 
Leitha von der bisherigen Gepflogenheit abzugehen und solche Verantwortlichkeiten 
hervorzurufen. Auch liege in dieser Sache ein politischer Grundsatz, dessen 
Aufwendung Votant in den ungarischen Lăndem unbedingt widerraten mtil3te. Er 
stimme daher fur die Weglassung dieses Paragraphes. Der Minister Graf Nadasdy 
hielt seinen Antrag aufrecht. Er setze des năheren auseinander, wie bisher in 
Siebenbtirgen in Ansehung der Vollziehung der Gesetze vorgegangen wurde, und 
meinte, dass sich vom praktischen Standpunkt apodiktisch gegen diese der 
Gegenwart durchaus nicht angemessene Manipulation erklărt werden mtisse. Durch 
die Annahme dieser Form, wie sie in den tibrigen Kronlăndern besteht, hoffe er alte 
die Fragen, die in dieser Beziehung im Landtage vorkommen wtirden, von 
vomehinein abzugewinnen, und es handle sich hauptsăchlich darum, dass man 
etwas einfuhre, was sich nach den heutigen zeitverhăltnissen und Bedtirfnissen als 
notwendig zeigt. Der Finanzminister ăul3erte, dass so lange die Hofkanzler nicht 
die gleiche Stellung wie die Minister einnehmen, es ihm nicht logisch zu sein 
schiene, dass man bei ihnen diese Schlul3formel anwende. Der Staatsminister war 
fur die Belassung des Paragraphes, indem er dem Bedenken des ungarischen 
Hofkanz1ers ein kaiserliches Patent vom Jahre 1855 aus dem Reichsgesetzblatte 
entgegenhielt, in welchem der Schlussparagraph 1autet: ,,Unser Minister N. ist mit 
der Yollziehung des Gesetzes beauftragt" woraus sich crgeben dtirfte, dal3 dies 
gewil3 kcine Form sei, die cine Yerantwortlichkeit des Ministers in sich schliel3t, 
zumal in dem dama1s noch nicht konstitutionellcn bsterreich gcwil3 von ciner 
Vcrantwort1ichkeit der Minister kcine Rede war. Ebenso stimmten dcr 
Polizciminister, der Minister Ritter v. Lasser, der Handclsminister, der 
Jusli.c111i11islc1· u11d dcr Krici:;s111i11islcrs1clh·c11rclcr, milhin dic .l\fojo1·i1ă1 de,· 

Konferenz, fur die Belassung des §. 8, wogcgen der Marincminister sich dem 
Antrage des ungarischen Hofkanzlers ansch1ol3. 

11. Der Hofvizekanz1er Freiherr v. Rcichcnstein rcfericrte sodann dcn Vortrag der 
siebenbtirgischen Hofkanz1ei vom 6. Juli I.J. Z. 2871 mit dem bcilicgenden 
Gesetzentwurfe tiber den Gebrauch der drei 1andestib1ichen Sprachen - der deutschen, 
ungarischen und romanischen - im offent1ichen Yerkehre, welcher gemăl3 der Ah. 
Entschliel3ung vom 21. April I.J. dem siebenbtirgischen Landtage vorgelegt werden 
soli. ln diesem Entwurfe werde der a11gemeine Grundsatz an die Spitze gcstellt, das die 
ungarische, deutsche und romanische Sprache im offentlichen amtlichen Verkehre 
gleichberechtigt sind, die anderen Paragraphen cnthalten die beztiglich der praktischen 
Anwendung dieses Grundsatzes notwcndigen Bcstimmungen. 
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Nachdcm Referent die einzelnen Paragraphen verlesen und <lazu die 
geeigneten Erlăuterungen gab, ergri ff der Staatsprăsident das W ort, um das seitens 
des Staatsrates iiber diesen Gegenstand abgegebene Gutachten vorzutragen. 
Diesem gemăl3 ergaben sich dem Staatsrate gegen den Eingang und den 
Schlu13paragraph dieselben Bemerkungen, welche bei Punkt I auf genommen 
erscheinen und woriiber die Konferenz den gleichen Beschlul3 wie dort fasste. Zu 
§. 8 wiinschte der Staatsrat das Wort „instanzenmăl3igen" wegzulassen, womit sich 
Graf Nadasdy und die Konferenz einverstanden erklărten. Ebenso wurde die zu §. 
14 beantragte U mănderung des W ortes „betreffenden" in „eigenen" ohne 
Erinnerung angenommen. §. 12 hătte nach dem Antrag der staatsrechtlichen 
Majorităt gănzlich zu entfallen, weil der Inhalt dieses Paragraphes die Moglichkeit 
zulasse, dass in einer oder der anderen Gemeinde oder Munizipium in einem und 
demselben Jahre zwei verschiedene Sprachen bestimmt werden. Eine Stimme 
behaupte jedoch das Gegenteil, nămlich dass dieser Paragraph die lăngere Dauer 
einer und derselben Geschăftssprache in der betreffenden Gemeinde oder 
Munizipium sichere, weil ohne diesen Paragraph die betreffenden Vertretungen die 
Sprache wechseln konnten, je nachdem eben in einer oder der anderen 
Versammlung dieser Vertretungen eine oder die andere Nationalităt stărker 

vertreten sei. Freiherr v. Lichtenfcls meine, dass wohl beides etwas fiir sich habe. 
Er seinerseits wiirde fi.ir die Beibehaltung dieses Paragraphes stimmen, wofiir sich 
sofort auch der Ministerrat aussprach. Zu §. 17 beantragte der Staatsrat, statt der 
Schlul3worte, ,,wird durch Uns bestimmt", zu setzen, ,,und mit den aul3erhalb des 
Grol3fiirstentums Siebenbiirgen befindlichen Behorden wird im Verordnungswege 
bestimmt", womit Graf Nadasdy im Allgemeinen einverstanden war, nur wurde 
von Seite des Baron Reichenstein angeregt, dass mit Riicksicht darauf, dass der 
Eingang des Gesetzes aufrecht bleibt, auch hier die Worte, ,,von Uns bestimmt", 
stehen blciben und der staatsrătliche Zusatz mit Weglassung der letzten Worte, ,,im 
Verordnungswcgc bcstimmt", cingeschaltct werden konne, was sofort von der 
Konfcrcnz angcnommcn wurdc. Gcgcn den Antrag des Staatsratcs, im §. 19 statt 
des Wortcs „autonomcn" zu sctzcn „cinzclncn" crgab sich kcine Erinncrung. Der 
ungarischc Hofkanzlcr hiclt sich schlie131ich fiir vcrpflichtct, scinc Bcdcnkcn gcgcn 
die Ma13rcgcl zu Protokoll zu gcbcn. 90 Jahre habe man in Ungam Schritt fur 
Schritt gckiimpft. um das zu crlangcn. was man jctzt dcn Romancn hicr giht. Oas 
ganze gehc darauf hinaus, dcn Romancn faktisch das Land in die Hand zu spiclen, 
und cs frage sich, ob man sich im wohlvcrstandenen lntcrcsse des Reiches cher zu 
der Politik gcnătigt sei, in Siebenbiirgen dasjenige Element, wclches Bcsitz und 
Intelligenz vorzugsweisc in sich vcrcinigt, zu schiitzen und zu krăftigen, anstatt es 
zu verdrăngcn. Der Minister Graf Nadasdy erwiderte, dass bei diescm Gcgcnstande 
niemand eine Unterdriickung des ungarischen Elcmcnts bezwecke, wohl aber cine 
Gleichberechtigung sămtlicher Nationalităten des Landes, wodurch freilich die 
friihcre Bevorzugung der ungarischen Nation fallen muss. Im iibrigen sei alles das, 
was eben hier gegebcn wird, bereits wiederholt von Sr. Majestăt zugesagt worden, 
daher es nicht in der Macht des Hofkanzlers liegt, davon abzugehen. [ ... ] 

Dic Protokollc des iislcrrcichischcn Ministcrratcs 1848-1867. V. Abtcilung. Dic Ministcricn 
Erzhcrzog Raincr und Mcnsdorff, Bd. 6 (4. Mai 1863-12. Oktobcr 1863), p. 169-173. 
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Cluj, 7 (14) iulie 1863 
114 Ogy. 1863. 

17. 

Nagymeltosagu Grof cs. kir. Altabomagy es Fokormanyszeki Elnok ur! 

Tordamegyei foispâni helyettese Ziillich Istvan f. evi es ho 5en 773 szâm alatt tett 
jelenteseben eloadvân, hogy azon megye Lupsa, Szent Laszlo, Toroczkoi valaszto 
keriileteben Alsa Feherrnegyei foiigyesz Nikola Mathe orszâggyiilesi kovetnek 
valasztatvan meg, ellene az alapszabalyok 34. §. b. pontja szerint, mint biroi vizsgalat 
[alatt] a116 szemely ellen kifogâs tetetett, s miutân az illeto torvenyszekektol bekert 
hivatalos bizonyitvanyok szerint kideriilt, hogy o csalas bunere fiiggoben levă 

elovizsgalat alatt van es igy ketsegen kiviili, hogy a folyo ho 11 ere osszehivott kozponti 
bizottmany rea nezve a valasztâsi bizonyitvany kiallitâsat megtagadja, valamint ugyan 
azon nap es szâm alatt Excellentiadtol, ugy egyszersmind a kir. Fokorrnanyszektol îs 
utasitâst kert, melyhez magat e reszben a tovabbi teendokre nezve alkalmazza. 

Ezen keresere a nevezett foispani helyettesnek innen mai naprol visszairatott: 
hogy miutan az orszaggyulesi alapszabaly 73ik §a egyenesen a kozepponti 
valasztmanyt hatalmazza fel a valasztott kovetnek, ki ellen a 32., 33. es 39. §okban 
eleszamlalt kizarasi okok egyike sem fordul elo, a valasztast igazolo bizonyitvanyt 
adni, es a valasztas ervenyessegenek tovabbi megbiralasat a 74ik §ban magara az 
orszâggyulesre bizza ezen kir. fokorrnanyszek az egyuttal Nagymelt6sagodt61 îs kert 
tovabbi intezkedesbe elolegesen bocsâtkozhatni nem talalta korehez tartozonak. 

Mit îs Nagymeltosagodnak a foispanyi helyettes jelentesenek siet a kiralyi 
Fokorrnanyszek tisztelettel feljelenteni. 

Egyeb irant tartozo tisztelettel maradvan, Nagymeltosagodnak engedelmes 
szolgai Nemes, Schreiber. 

Az erdelyi nagyf1 ejedelemscg] kir. fokormanyszcknek Kolozsvart 1863 julius 7cn 
tartott iilcscbol. 

114 Ogy. 1863. Ellattatott_julius 14en 1863. 
A tordamegyei foispani helyettesnek, az ezen intczvcnyhez mellckelt jelentese 
folytan a ket fokonnanyszeki elnokseg [ ... ] Ogy. szam alatt a maga nczetet az 
emlitett foispani helyettessel kozolven, ezen intezveny tudasul vctetik, s 
csatoltassek a tordamegyei kovetvalasztasi iratokhoz. 
Jott 14/7 1863. Lâsd 111 Ogy. 1863. 
[Traducere:} 

114 Dieta) 1863. 

Excelenţa voastră, domnule general-locotenent şi preşedinte al Gubemiului regal! 

Locţiitorul comitelui suprem al comitatului Turda, Ziillich Istvan, relatează 
în înştiinţarea sa din data de 5 a anului şi lunii curente sub numărul 773, că în acel 
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comital, în circumscripţiile electorale Lupşa, Săvădisla şi Colţcşti a fost ales 
procurorul superior Matei Nicola ca deputat dieta!, în contra punctului b al 
paragraf ului 34 din regulamentul de bază; a fost făcută o contestaţie împotriva 
acestuia dat fiind că se află sub urmărire judiciară, iar după ce din actele solicitate 
de la judecătoriile în cauză a reieşit, că acesta este cercetat preliminar pentru 
înşelăciune, este lipsit de îndoială că comisia centrală, convocată pentru data de 11 
a lunii curente îi va refuza acordarea adeverinţei de ales. În aceeaşi zi şi sub acelaşi 
număr s-au solicitat atât de la Excelenţa voastră, cât şi de la Gubemiul regal 
indicaţii privitor la următoarele demersuri în această chestiune. 

La această solicitare, numitul locţiitor al comitelui suprem a primit astăzi 
unnătorul răspuns: dat fiind că paragraful 73 al regulamentului de bază al Dietei 
împuterniceşte comisia centrală să acorde alesului un certificat doveditor al calităţii 
sale, iar împotriva acestuia nu există niciun motiv de excludere conform 
paragrafelor 32, 33 şi 39, se solicită acordarea unui certificat doveditor al alegerii şi 
se lasă în continuare aprecierea valabilităţii alegerii în sarcina Dietei conform 
paragrafului 74, Gubemiul ncconsiderând de competenţa sa să intervină conform 
celor solicitate Excelenţei voastre. 

Gubemiul regal se grăbeşte să dea curs solicitării Excelenţei voastre, a domnului 
locţiitor al comitelui suprem. 

Rămânând cu respectul cuvenit, ai Excelenţei voastre supuşi servi, Nemes, 
Schreiber. 

Din şedinţa Gubcmiului regal al Marelui Principat al Transilvaniei, la Cluj, 7 iulie 1863. 

114 Dictai 1863. Rezolvat la 14 iulie 1863. 
Locţiitorului comitclui suprem al comitatului Turda, în unna înştiinţării acestuia 
către cei doi preşedinţi ai Gubemiului; [ ... ] comunicându-se propria părere 

amintitului locţiitor al comitclui suprem, se ia la cunoştinţp acest act, care să fie 
anexat documentelor alegerilor de deputaţi din comitatul Turda. 
Sosit la 14/7 1863. Vezi 111 Dictai 1863. 

Original. MNL-OL. F.135. Diactalia. clniiki iratok. 114/1863. Film 45629. cadrele 368-370. 

Sibiu, 15 iulie 1863 
Praes. Nro. 218. 

18. 

An Seine des Hcrm k.k. wirklichcn gcheimen Rates, Polizciministcrs etc. etc. etc. 
Carl Frcihcrrn Mccsery de Ts6or Exccllenz in Wien. 

Euere Exccllcnz! 

Aus Anlal3 der morgen stattfindcnden Eroffnung des siebcnbiirgischen 
Landtagcs wurdc hcutc Yonnittags 9 Uhr in der evangclischen Pfarrkirchc und um 
I O Chr in dcr katholischcn Pfarrkirche feierlicher Gottcsdienst gchaltcn. 
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Dem Gottesdienste in der evangelischen Kirche, wo der Superintendent 
Binder predigte, wohnten die săchsischen Mitglieder des Landtags bei. 

Gegen I O Uhr Yonnittags begab sich Seine Exzellenz der bevollmăchtigte 
Landtagskommissăr Graf Crenneville von seiner Wohnung aus, begleitet durch den 
Herm Erzbischof Sterka Sulutz, die Herm Bischofe Freiherm von Schaguna und 
Dobra, dann die geheimen Răte Grafen Beldi und Nemes, dem 
Landtagsprăsidenten Groisz in feierlichem Zuge, dem sich die săchsischen und 
romănischen Landtagsmitglieder angeschlossen hatten, in die katholische 
Stadtpfarrkirche, wo der Herr Bischof Dr. Ludwig Haynald unter Assistenz der 
Pfarrgeistlichkeit das Hochamt zelebrierte. 

Nach beendigtem Gottesdienste war Versammlung im Landtagssaale. 
Nachdem die Mitglieder ihre Plătze eingenommen hatten, wurde das 

Allerhochste Reskript vom 15. Juni d.J. betreffend die Emennung des Herm 
Gubemial-Prăsidenten Grafen Crenneville zum bevollmăchtigten Landtags
Kommissăr vorgelesen und zwar durch den Gubemialrat Groisz in deutscher und 
ungarischer Sprache und durch den Gubemialrat und Deputierten Aldulean in 
romănischer Sprache, wobei wiederholte Rufe „Hoch" und „se treaska" ertonten. 
Sodann wurde Gubemialrat Groisz der Versammlung als provisorischer 
Landtagsprăsident vorgestellt, der in einer kurzen Ansprache an die Yersammlung 
die Bitte um ihre Unterstiitzung richtete. Ober sodannige Aufforderung meldeten 
sich zur Obemahme der Stellen als Schriftftihrer die Landtagsmitglieder Eugen von 
Trauschenfels, Pfarrer Obert, und Magistrats-Sekretăr Brennerberg, alle drei 
Sachsen, femer die beiden Romănen Muresan und Florian und der Regalist 
Lâszloffy, Bi.irgenneister von Szamos-Ujvâr. 

Sodann wurde zur Abnahme der Angelobung geschritten, welche die 
anwesenden 88 Mitglieder i.iber Namensaufruf in ihrer Muttersprache leisteten. Als 
die Grafen Nemes, Beldi und der Bilrgenneister Lâszloffy die Angelobung 
leisteten, wurden auf allen Seiten der Ruf „Eljen" vemommen. Um 12 Uhr Mittags 
war die Feierlichkeit zu Ende, welcher von der Galerie aus bei 20 hohem Offiziere 
und Militărpersonen mit dem Herm kommandierenden Generalen Grafcn 
Monlenuovo, sowie cin zahlreiches anslăndiges Publikum beigewohnt hatten. 

Die ungarischen Mitglieder des Landtages, obgleich gr613tenteils bereits in 
H-:r111anns1au1 anwcs-:nu, haben sich, 111i1 Ausnall111e u-:r -:nvall111c11 urci R..:gali:,1..:11 
sowohl von dem Gottesdienste in der katholischen Kirche, als auch von der 
Versammlung im Landtagssaale feme gehalten, was lelztere auch von dem Herm 
Bischofe Haynald gesagt werden mu/3. 

Yon den săchsischen Landtagsmitgliedem sind bisher noch abwesend, Yize
Hofkanzler Baron Reichenstein, Ministerialrat Zimmermann, der anvisierte 
Hofkonzipist Filtsch und der Handelskammer-Prăsident Maager. 

Yon bemerkenswerten fremden Personlichkeiten sind hier eingetroffen 
Koloman von Tisza, Julius Graf Andrassy, Stephan Friebeisz, Korrespondent des 
„SUrgony", sămtlich aus Pest, femer die Zeitungskorrespondenten Sigismund 
Paszthory, Emanuel Gri.inwald und Koloman Kron. 

K.k. Polizei-Direktion Hennannstadt am 15. Juli 1863. Der interimistische 
Amtsleiter: Neidhart Polizei Ober Kommissar. 
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Zur Nachricht. Am 20/7 1863. Pr[ăscntiert] 20/7 1863. Nro. 6737/BM. Z. 
896/ 1929 Dca.k. 

Original. HHStA. lnfonnationsbliro. BM-Aktcn. Ktn. 247, Faszikcl 344. 

Aiud, 16 iulie 1863 
13 I Ogy. I 863. 
Sz. 79. 1863/R. p. v.[?] 

19. 

Nagy melt6sagu kir. Fokonnany Szeki Elnokseg! 

A nemes Als6feher megyebol ktildendo hat orszaggyiilesi kovet koztil mind e 
mai napig csak meg negy szamara allittathatott ki a koveti igazolvany, s azert 
sztiksegesnek latja ezen kozponti valasztmany alazatoson feljelenteni, hogy ezen 
kesedelem okait el harintani nem a.li hatalmaba; mely tiszteletten ide zarvan Nemes 
Ktiktillo megye tisztsegenek mai napon vett valaszat, mely szerint ezen kozep ponti 
valasztmany, foly6 h6 9ike 62 szam alatt azon megtalalasara, hogy Fobir6 Sulutiu 
Josef a li. valaszt6 kertilet kovete, valaszt6i jogosultsaganak kimutatasara 
felsz6llittassek, mig tovabbi varakozasra keretik fel. 

Hasonl6 akadaly forog fenn a IVik valaszt6 kertilet kovctct Hodosiu Josefet 
illetoleg is, kinck jogosultsaga kimutatasa targyaban a leg sictăbben meg keresett 
nemes Zarand megye tisztsege ezen kozep ponti valasztmanyt a Verespataki 
hat6saghoz utalta, honnan meg a leg stirgetobb felszollitasra is scmmi valasz sem 
erkezett. 

Mely tisztelcttel lcven a Nagy Melt6sagu kir. Fokonnanyszeki Elnokscgnek 
ala.za tos szolgai, Pogany Gyorgy, foispan; Gyujt6 Lajos, jegyzo. 

Als6fchcr mcgyc kozcpponti valasztmanyat61 N[agy] Enycdcn 1863 Julius 
16an. 

{Traducere:/ 

131 nr. dictai 1863. 
Sz. 79. 1863/R. p. v. [?] 

Onorat prezidiu al Gubcrniului regal! 

Dintre cei şase deputaţi dietali care sunt de delegat din partea nobilului 
comitat al Albei de Jos, doar pentru patru au fost emise până în ziua de astăzi 
adeverinţele de deputat, de aceea acest comitet central consideră necesar să 

înştiinţeze cu supunere, că nu îi stă în putere îndepărtarea cauzelor acestei 
întârzieri; anexăm cu adânc respect răspunsul primit din partea oficiului nobilului 
comitat al Târnavei din ziua de astăzi, conform căreia acest comitet central, la acea 
adresă din data de 9 a lunii curente nr. 62, prin care se cere prezentarea dreptului de 
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alegere a deputatului cercului electoral nr. li, judele suprem Iosif Şuluţiu, solicită 
încă un timp de aşteptare. 

O piedică similară există şi privitor la deputatul cercului electoral IV, Iosif 
Hodoşiu, în care caz, solicitată fiind prezentarea statutului acestuia, oficiul 
nobilului comital al Zarandului a remis cererea acestui comitet central la 
autorităţile de la Roşia Montană, de unde nici la cele mai urgente solicitări nu a 
sosit încă niciun răspuns. 

Cu adânc respect, supuşii servi ai prezidiului Gubemiului regal, Pogany 
Gyorgy, comite suprem; Gyujt6 Lajos, notar. 

Din partea comitetului central al comitalului Alba de Jos, Aiud, 16 iulie 1863 

Original. MNL-OL, F-135 Diaetalia. Elniiki iratok, Nr. I 31/1863. 

20. 

Viena, 17 iulie 1863 
K.k. Polizeiministerium. Nro. 6610/8.M. 
An Seine des Herm k.k. Ministers und Leiters der k. siebenblirgischen Hofkanzlei 
etc. Grafen Nadasdy Excellenz. 

Einer vollkommen verlăBlichen Notiz zu Folge soli unter der magyarischen 
Partei in Siebenbiirgen eine gro13e Furcht vor den Walachen herrschen, indem diese 
von ihren Obergespănen, welche meistens Walachen sind, gegen die Ungarn 
aufgewiegelt wiirden. 

Ein sicherer Puskariu soli femer in der Gegend von Baasen von Dorf zu Dorf 
reiten, und die Walachen bereden, zur Regierung zu halten, wobei er ihnen 
verschiedene Versprechungen mache. 

Ich beehre mich Euere Excellenz hievon zur gefalligen personlichen 
Kenntnisnahme die Mitteilung zu machen. Wien 17. Juli 1863. 

Copie. Ostcrrcichischcs Staatsarchiv Wicn. llaus-, Hof- und Staatsarchiv. Nachlass Rcichcnstcin, 
Ktn. lb. Dossicr li. Rcscrvat-Prăsidialaktcn. f. 71. 

21. 

Aiud, 17 iulie 1863 
81. 1 863/kozepp[ anti] V[ alaszt6bizottsag] 
130 Ogy. I 863. 

Felseges Kiralyi Fă Konnanyszek! 

Mai napon az Als6 Feher megyei 4ik valaszt6 keriiletenek valasztott kovete 
Magyar Orszagi Zarand megyei Alispan Dr. Hodosiu Josef valaszthat6saganak 
ervenyessege targyaban - Verespatak kozonscgchez es az Abrudbanyai cs. kir. Ado 
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hivatalhoz intczctt kcrdcsckrc, a mcly tisztclcttel ide fogott tud6sitasok mind kct 
felol meg erkczvcn, azoknak cgybctartasaval ezen kozepponti valasztmany meg 
nem foghatja mino alapon ruhaztatott megnevezett Dr. Hodosiu Josef urra azon 
kozonsegben a valaszt6i jog?, mcrt a kozonscgnek azon allitasat hogy az, 
ad6fizetcse alapjan tortcnt volna a cs. kir. ad6fizet6 hivatal tud6sitasa szerint 
igazolva nem talalja, s kiilomben mint Tudor valaszt6i jogat a 29. §. crtclmcben 
csak azon valaszt6 kcriiletben gyakorolhatna, melyben alland6 lakasa van. 

Ez okb61 a Kozepponti valasztmany a 73. §. ertelmeben a valasztasi igazol6 
bizonyitvany kiadasara magat fel hatalmazva nem latja mert a 23. §ban ki jelelt 
kizarasi ok elenycsztetve nincsen. 

Minthogy azonban a Yerespataki el6ljar6sag tud6sitasa szerint azon 
kozonseg valaszt6 bizotmanya alta I Dr. Hodosiu Josef valaszt6 igazolasi jegygyel 
ellattatott s az alap szabaly gyakorlati iranyt arra nem szolgaltat, lehet-e oly esetben 
hol a valasztasi igazolvany mar egyszer ha szabaly ellenesen is kiadatott, a kovet 
valasztasi bizonyitvanyt megtagadni? Ezen kozepponti valasztmany a Felseges Kir. 
f6 Kormanyszekhez alazattal meg kemi hatarozta, hogy az elosorolt adatokhoz 
kepest a kovet valasztasi bizonyitvany kiadatasat vagy az uj kovetvalasztast 
kegyelmesen elhatarozni melt6ztasson. 

Tobbire alazatos tisztelettel maradtunk a Felseges Kir. f6 Kormany Szeknek 
alazatos szolgai 
Pogany Gyorgy, foispan 
Gyujt6 Lajos, k. fojegyzo. 

Als6fehermegye kozepponti valasztmanyanak N[agy] Enyeden 1863 Julius 17en 
tartott iilcscbol. 
[Adresa:] 130 Ogy. 1863. Ellatt[atott] 19/7 1863. A[ls6 ]fehermegye kozepponti 
valaszt6 bizottmanyanak. Jott 19/7 1863. 
Az ad6hivatal Julius I 3val 790. 1863 szam alatti jelentcse bekiildetett majus 4cn 
1864ben 14890 konn[any] szam alatt Als6 Fehcr megye kozponti 
valasztmanyahoz. 

[Tmducere:} 

81. 1863/Comitetul electoral central 
130 Nr. dictai 1863. 

Ilustru Guberniu regal! 

La întrebările fonnulate astăzi în legătură cu valabilitatea dreptului de a alege 
al deputatului Iosif Hodoşiu, vicecomite al Zarandului, ales în circumscripţia 

electorală nr. 4 al Albei de Jos, adresate comunei Roşia Montană şi circumscripţiei 
fiscale imperiale şi regale din Abrud, sosind înştiinţările ataşate aici cu adânc 
respect din ambele părţi, din coroborarea acestora, această comisie electorală 

centrală nu poate înţelege pe ce bază a fost acordat numitului domn dr. Iosif 
Hodoşiu dreptul de a alege în acea comună? Fiindcă acea afirmaţie a comunei, că 
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acest lucru s-ar fi întâmplat pe baza plăţii impozitului conform înştiinţării oficiului 
fiscal imperial şi regal nu s-a confirmat, şi de altfel, dreptul său de a alege în 
calitate de jurist în înţelesul paragrafului 29 se poate exercita doar în circumscripţia 
unde îşi are domiciliul permanent. 

Din acest motiv, comisia centrală, în înţelesul paragrafului 73 nu se consideră 
îndreptăţită de a acorda un certificat de alegător, fiindcă motivul de excludere 
conform paragrafului 23 nu a fost îndepărtat. 

Însă dat fiind că, conform înştiinţării conducerii comunei Roşia Montană, 
comitetul electoral al acestei comune a acordat domnului dr. Iosif Hodoşiu un bilet 
de alegător, în condiţiile în care regulamentul fundamental nu oferă o bază pentru 
aceasta, este posibilă retragerea acestui certificat de alegător pentru Dietă, chiar 
dacă acesta a fost emis în contra regulamentului? Această comisie electorală 

centrală a hotărât să întrebe cu supunere ilustrul Gubemiu regal, dacă, conform 
datelor enumerate, să hotărască emiterea certificatului de alegător sau organizarea 
graţioasă a unei noi alegeri de deputaţi. 

Rămânând pe mai departe al ilustrului Gubemiu regal supuşi servi 
Pogany Gyorgy, comite suprem 
Gyujt6 Lajos, notar regal superior. 

Din şedinţa comisiei electorale centrale a Albei de Jos, Aiud, 17 iulie 1863. 
[Adresa:] 130 Dietal 1863. Rezolvat la 19/7 1863. Către comisia electorală centrală 
a Albei de Jos. Sosit la 19/7 1863. 
Înştiinţarea oficiului fiscal din 13 iulie, nr. 790/1863 a fost trimisă la 4 mai 1864 
sub nr. Gubernia) 14890 comisiei electorale centrale a Albei de Jos. 

Original. MNL-OL. F-135 Diaetalia. Elnoki iratok. Rola 45629, cadrele 995-997. 

22. 

(Sibiu, 18 iulie 1863 I 

Secţiunea a VI-a verificatoare 
Protocolul despre şedinţa secţiunii ţinută în 18 iulie 1863 
Protocoale despre alegerile membrilor din secţiunea a VII-a se ţin la 

pertractare. 
Sub prcsidinţii deputatului canonicul Timotei Cipariu. 
De faţă sunt membrii verificatori Petru Pop, Stenric Willstach, Frideric 

Schuler de Libloy, Ioan Florian, Francisc de Trauschenfels, Frideric Roth, Ioan 
Hania şi Ioan Rusu alias Orosz. 

I) Protocolul de alegere din cercul alegător Mezoseg Aranyos M[aros] 
Bogath din comitatul Turdei dato 8 şi 9 iulie 1863 după care s-a ales de deputat 
Elie Vlasa, canonic în Blaj, cu 1183 de voturi dintre 1203 alegători. 

Se află purtat regulat şi nu se ridică niciuna piedică asupra lui. 
2) Protocolul de alegere din oraşul Orăştie /Broos/ dato 26 iunie 1863 după 

care dintre 362 de alegători s-au ales de deputaţi Friedcric Kirchner şi Ioan 
Tulbaşiu, fiecare câte cu 203 de voturi. 
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Se află purtai regulat şi nu se redică niciuna piedică asupra lui. 
3) Protocolul de alegere din cercul alegător Bacs-Fcjed din comitatul Clujului 

dato 2 iulie 1863 după care dintre 1221 de îndreptăţiţi la alegere s-a ales de deputat 
Ioan Fckete /Negruţiu/ cu 758 de voturi. 

Se află purtat regulat şi nu se rcdică niciuna piedică asupra lui. 
4) Protocolul de alegere din cercul alegător Almaşul Mare /Nagyalmas/ din 

comitatul Clujului dato 8 iulie 1863 după care dintre 711 îndreptăţiţi la alegere s-a 
ales de deputat Lcontin Pop cu 665 de voturi. 

Se află purtat regulat şi nu se redică niciuna piedică asupra lui. 
5) Protocolul de alegere a cercului alegător Felsă Nados din comitatul Cetăţii 

de Baltă din 26-28 iunie 1863, după care dintre 1568 de îndreptăţiţi la alegere, 
înfăţişându-se 1294 s-a ales baronul Iosif Bedeus de deputat cu 925 de voturi. 

Este purtat regulat şi nu se ridică niciuna piedică asupra lui. 
6) Protocolul de alegere a cercului al doilea de alegere Tekes din scaunul 

Cohalmului dato 27 iunie 1863 după care dintre 636 de îndreptăţiţi la alegere s-a 
ales de deputat dr. Eugeniu de Trauschenfels cu 427 de voturi. 

Este purtat regulat şi nu se ridică niciuna piedică asupra lui. 
7) Protocolul de alegere a cercului alegător S[zent]tgyorgy din districtul 

Năsăudului dato 26 şi 27 iulie 1863 după care dintre 60 I îndreptăţiţi la alegere, 
înfăţisându-se 592 alegători, s-a ales Ioachim Mureşan de deputat cu 529 de voturi. 

Este purtat regulat şi nu se ridică niciuna piedică asupra lui. 
8) Protocolul de alegere din opidul Făgăraş dato 28 iunie 1863 după care s-a 

ales de deputat Frideric Haupt de către 166 de îndreptăţiţi la alegere care s-au 
înfăţişat la alegere cu 92 de voturi. 

Este purtat regulat şi nu se ridică niciuna piedică asupra lui. 
Deci, secţiunea a VI-a verificatoare în unanimitate face 

Propunerea 
Ca alegerile verificate a deputaţilor Elie Vlasa, Ioan Tulbaşiu, Ioan Fekete 

/Negruţiu/, Lcontin Pop, br. Iosif Bcdcus, dr. Eugeniu de Trauschenfcls, Ioachim 
Mureşan şi Frideric Haupt să se declare de valide. 

Timpotei Cipariu m[anu] p[ropria] preşedinte 
Friderich Schuler Libloy m[anu] p[ropria] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond Diac/a/ia F-135, f. 47--48. 

23. 

Sibiu, 19 iulie 1863 

Raportul dcspărţământului al IV-iea despre actele de alegere a membrilor 
despărţământului al V-lea 

Înalt Corp legislativ! 

Despărţământul al IV-iea, ca com1s1une verificatoare, având a examina 
protocoalele de alegere a membrilor dcspărţământului al V-lea şi adică: I) a 

33 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



domnului Mihail Orbonaş, deputat din al 5-lea cerc de alegere a comitalului 
Hunedoara. 2) a domnului Iosif Gal), deputat din cetatea Sighişoara. 3) a domnului 
Johann Schwarz, deputat din I -ul cerc de alegere a scaunului Sighişoara. 4) a 
domnului Anton Szacsali, deputat din oraşul V-Hunyad. 5) a Escelenţei sale d-lui 
episcop baron [Andrei] de Şaguna, deputat din cercul de alegere a Săliştei. 6) a 
Ilustrităţii sale d-lui [Ladislau] Vasile Popp 1

, deputat din I-ul cerc de alegere a 
comitalului Solnocul de Mijloc. 7) a domnului Pavel Dunca, deputat din al 5-lea 
cerc de alegere a comitatului Cojocna. 8) a domnului Iosif Şuluţiu, deputat din al 2-
lea cerc de alegere din comitatul Albei Inferioare. 

Pe acelea le-a aflat după dispusaţiunile Regulamentului provisoriu de alegere 
în ordine. 

În contra alegerilor mai sus însemnate nu a făcut nime vreo una escepţiune. 
Pentru aceea, comisiunea subscrisă propune ca Înaltul Corp Legislativ să 
recunoască şi să se dechiareze alegerile de mai sus atinse, ca valide. 

Săbii în 19-a iulie 1863. 

[Friederich] Kirchner m[ anu] p[propria] 
dr. [Ioan] Raţiu m[anu] p[propria], referinte 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia F-135, f. 36; Akten, p. 31. 

1 Din 14 august 1863, Ladislau Vasile Popp a fost învestit consilier intim al împăratului 
Francisc Iosif I. Vezi „Gazeta Transilvaniei", XXVI, nr. 88, din 19 septembrie 1863, p. 341. 

Sibiu, 19 iulie 1863 
130 ogy.-1863. 

24. 

Az alsof cjcrmcgyci kăzponti valasztmanynak, 

Azon kăzponti valasztmanynak foly6 h6 I 7rol 81. sz. alatt, az azon N [ cmc ]s 
mcgyci 4ik: , <ilas,,10J.:criilctbcn or·.,;,zag gyiil6si J.:o,·ct16 111cg,·âlas21ot1 ;,,1rand111cgyci 

alispan Dr. Hodosiu J6zsef reszerc a valasztasi igazolvany kiadasa, vagy hclycbc uj 
kăvetvalasztasa clhatarozasa irant a Fclseges Kir. Fokormanyszekhez tett 
jclentcsere czcnncl visszairom: hogy a kăvctvalasztas tigycbcn a vcglcgcs hatarozat 
hozatal a kăzepponti valasztmanyok jogaban allvan, s e tckintetben a kir. 
fokonnanyszcknek semmi rendelkezesi jog fennhagyva nem leven; azon 
kăzepponti valasztmany, az ideiglenes orszaggyulesi alapszabaly altal rearuhazott 
hataskărcbcn jarjon el, a Dr. Hodosiu J6zsef valasztasi igazolvanya kiadasa 
targyaban hozzon hatarozatot, es a hozand6 hatarozat ertelmeben az igazolvanyt 
vagy adja ki, vagy megtagad6 esetben ezt ide azonnal jelentse fel. 

N[agy] Szeben Julius 19en 1863. Kedves. 

[Nota:] Latta Groisz 20/7 1863. Leirta 20/7 1863 Miske. 
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[Adresa:] 130-Ogy. 1863. Az alsof cjcrmcgyei kozponti valasztmanynak a Dr. 
Hodosiu J6zscf rcszcrc kiadand6 valasztasi igazolvany targyaban. N[agy] Szeben 
Julius 19. 1863. 
[Traducere:} 

130 Dieta! 1863. 

Către comisia clectoralăccntrală a comitatului Alba de Jos. 

Referitor la chestiunea ridicată în faţa ilustrului Gubemiu regal de către 

comisia electorală centrală în data de 17 a lunii curente sub nr. 81, legată de 
emiterea unui certificat de ales pentru vicecomitele Zarandului, dr. Iosif Hodoşiu, 
ales ca deputat dieta! în circumscripţia electorală nr. 4 a acelui nobil comitat, sau 
hotărârea organizării de noi alegeri de deputaţi, răspundem prin prezenta: dat fiind 
că în chestiunea alegerii deputaţilor, decizia definitivă aparţine comisiilor 
electorale centrale, şi în această chestiune Gubemiul regal nu are niciun drept de 
decizie, acea comisie electorală centrală, pe baza competenţelor atribuite acesteia 
prin regulamentul dieta! provizoriu, să rezolve această chestiune şi să emită 

certificat de ales pentru dr. Iosif Hodoşiu, sau în cazul în care nu face acest lucru, 
să ne înştiinţeze despre aceasta imediat. 

Sibiu, 19 iulie 1863. Kedves. 

[Nota:] Văzut Groisz 20/7 1863. Întocmit 20/7 1863 Miske. 
[Adresa:] 130 Dieta! 1863. Către comisia electorală centrală a comitatului Alba de 
Jos, în chestiunea emiterii unui certificat de ales domnului dr. Iosif Hodoşiu. Sibiu, 
19 iulie 1863. 

Original. MNL-OL F-135 Diactalia. Rola 45629. cadrele I OOO. 100 I. 

25. 

Sibiu, 20 iulie 1863 

Es ist bekannt, dass am l 4ten und 1 Sten dieses Monats die Ungarn dahin 
trachteten, einen Teii der Romanen und der Sachsen flir sich zu gewinncn und so 
einc Majorităt erlangend, den Landtag zu sprengen. 

Bis zum 14tcn bildcten die Ungam drei Parteien, die cine wollte unter 
Aufrechterhaltung der Autonomie Sicbenbiirgens alle k. Propositioncn annehmen. 

Die zweite wollte bis zur vierten Proposition (Reichsrat) vorgehen, dann aber 
den Landtag verlassen. Die dritte rcfusiert alles, Landtag-V erstăndigung, -
Propositionen und erwartet Alles von der Zeit. 

Es vcrsteht sich, dass die Romănen mit der ersten Partei gcgangen wăren, 
weil sămtliche Romanen fur die Autonomie des Landes sind jedoch nur insoweit, 
als dies mit dcr lntcgrilăt des Reiches vereinbarlich ist. 

35 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Sie wissen, dass nach Verlesung der Thronrede siimtliche ungarische Parteien 
sich vereinigt, und nach Hause zu gehen sich entschlossen haben. 

Es ist nur noch zu erwăhnen, was hinter den Coulissen vorgehet. 
Frcitag fruh d.i. nach der Thronrede hat Graf Mik6 mich durch den 

armenischen Deputierten Gaizag6 zu sich gebeten, wo ich Gelegenheit hătte zu 
erfahren, dass wenngleich Ungam und Sekler den Landtag zu verlassen bemtil3igt 
sind, sie gegen die Romănen keinen Groll mit sich nehmen. 

Einer solchen edlen Einladung folgend ging ich um 9 1/2 Uhr zum Mik6, wo 
aber der Landtags-Prăsidial Grois sich befand, welcher zwar nach einer halben 
Stunde wegging, dort aber Baron Rosenfeld tiber I ½ Stunde verweilte mit vielen 
Bitten den ersteren ersuchend, die Ungam mochten die Sachsen nicht den 
Romănen zum Opfer fallen lassen. 

Ich konnte daher erst um 2 Uhr Nachmittags mit Graf Mik6 sprechen, zu dem 
ich mit Kapităn Bohatielu ging. 

Es lăl3t sich nicht beschreiben, mit welchem Emste und Wtirde die Debatten 
geftihrt wurden. Mik6 war stark ergriffen, was auch uns ereilte und gingen mit der 
Promission von ihm weg, dass er unsere Anschauungen den ungarischen Ftihrem 
mitteilen werde. 

Denselben Tag spăt Abends wurden wir auf den kommenden Tag 12 Uhr 
zum Baron Franz Kemeny zu einer Beratung gebeten. 

Wir gingen dahin wieder beide allein, spăter kamen auch Bran und Puscariu 
auf Besuch dahin, die aber nach 5 bis 6 Minuten wieder abgingen. Von den Ungam 
waren beim Baron Kemeny Graf Mik6, Johann Bethlen senior, Dominik Teleky, 
Dionis Kalnoki. 

Der emste, wi.irdevolle, achtunggebietende Diskurs dauerte I ¾ Stunden, der 
Schlul3 war von Seite der genannten Magnaten dahin: meine Herren, wenn auch 
dieser mit Ihnen geftihrte Diskurs gar kein reelles Resultat hat, dennoch konnen wir 
densclben nicht hinlănglich schătzcn, und es ist uns schr leid, dass wir keinc 
Gclcgcnheit gehabt habcn, mit Mănnern der romanischcn Nation - wic Sic sind -
viei frtihcr zu konvcrsicrcn. 

(Wortc nes Kcmcny. von Miko un.I Tclcky wicdcrholt) 
Wir schicden von cinandcr mit Cordialităt, zuglcich abcr mit eincm gcwissen 

gedri.ickten Geflihlc. Kcmcny crsuchtc mich ihn noch zu bcsuchcn. 
Gott ! Wenn Sie zugegen gcwesen wăren, cine dcrartige Szcne wird 

schwerlich zwischen Ungam und Romanen seit 200 Jahren vorgekommen sein. 
Wie ist aber diesen Herren zu helfen, die Gcmăf3igtesten seufzen unter dem 

Terrorismus der Roten. 
Pest, das Zentralkomite, die gro13en Hoffnungen auf einer cxtemcn 

Conflagration vergrol3em ihren Eigensinn. 
Ich habe ihnen bestimmt gesagt, dass ja kein Ungar glauben soli, dass die 

Romanen bei einer etwaigen Conflagration mit ihnen haltcn wcrdcn, und dass sie 
es wissen mogen, dass wir, sobald Siebcnbi.irgen durch cine gehorige Constitution 
gesichert wird, an den Rcichsrat ganz sicher Teii nehmen wcrden. 
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lch babe sic auch das Glilck ihrcr Familien, des Landes und ihrer Nation 
beschwort, dass Sie, wcnn sic glaubcn, dass wir im lntum uns befinden, uns den 
Wcg zcigcn wollcn, wic auf cine bcsscre Weise die Autonomie des Landes, 
Nationalităt, Sprachc, und das Land von Banquerot gerettct wcrdcn konnc? 

Hierauf erfolgte die Antwort: mit der Union. Ich antwortete ihnen: dass diese 
nun nach der Thronrede des Monarchen nicht mehr moglich sei, und wir nicht 
mehr abwarten konncn, bis Ungarn scine Angelegenheiten mit der Krone abtun 
wird. Wir milsscn das vom Monarchcn gcoffncte Terrain okkupiercn. 

lnzwischen langte ein Courir von Pest, was er mitbrachte, weil3 ich selbst bis 
zu dicsem Momente nicht. 

Die Vorgănge an der moldauischen Grenze steigern die Courage der Roten 
und sie drohen mit Revolvers und Dolch. 

Wird die Regierung nicht etwa aus obigen Veranlassungen den Landtag 
schlie13en? Dies wilrde die Romănen bis ins lnnerste erschilttern, die Regierung 
kann andere Wahlen anordnen und sie kann in jedem Falie auf die Romănen bauen. 
Die hier weilenden Landtagsmitglieder !eben in bester Harrnonie. 

Copie. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Karton I b, Faszikel "mcist Schriftcn bctrcffcnd dcn 
Landtag in Sicbcnbiirgen", f. 42-44. 

26. 

Sibiu, 20 iulie 1863 

Înalt Corp legislativ! 

Secţiunea I compusă în conformitate cu par[agraful] 5 al Regulamentului 
Provisoriu de Trebi, ca, comisiune verificatoare prin decisiunea înaltului Corp 
legislativ din 17 iulie a.c. a luat la examinare alegerile membrilor din Secţiunea li 
şi a aflat că listele de votare, protocoalele de scrutin şi toate documentele trimise 
despre aceste acte de alegere sunt compuse şi aprobate în înţelesul Regulamentului 
de Dictă. Şi după ce nu ocură în contra alegerii deputaţilor din această Seqiune 
nicio cscepţiune, Secţiunea I face propunerea ca alegerile deputaţilor din Secţiunea 
li, şi anume a lui: Carol Brandsch, Francisc Brcnnerbcrg, Augustin Laday, Ioan 
Brecht, Frideric Eitel, Petru Dcmian, Codru Ioan Drăguşianu şi Frideric Birtler să 
se dcchiare de valide, pc lângă aceea observare că episcopul Alesandru Dobra şi 

Antonie Laszloffy, fiind regalişti, nu sunt supuşi vcrificaţiunii. 
Cu toată reverinţa, Înaltului Corp Legislativ, 
Sabiniu în 20 iulie I 863. 

Gf. Georg Bcldi m[anu] p[propria] 
Demetriu Moga m[anu] p[propria] 

Akten, pp. 26--27. 
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Sibiu, 20 iulie 1863 

Înaltă Dietă! 

27. 

Secţiunea a VI-a verificatoare pentru alegerile dietale, stătătoare din deputaţii 
Frideric Roth, Timotei Cipariu, Ioan Orosz alias Rusu, Ioan Florian, Michaele 
Binder, Frideric Schuler de Libloy, Ioan Hania, Petru Pop, Henric Wittstock şi 
Francisc de Trauschenfels s-a constituit şi de preşedinte şi-a ales pe deputatul 
canonic Timotei Cipariu, iar de referent pe profesorul Frideric Schuler de Libloy. 

Secţiunea aceasta a VI-a a censurat alegerile Secţiunei a VII-a, protocoalele 
aceleia de alegere le-a aflat în cel mai bun ordin şi în contra acelora sau a actului 
alegerii nu se află niciuna pedecă sau plângere care ar atinge validitatea alegerii. 

Prin urmare dară, secţiunea aceasta în unanimitate face următoarea 

propunere: 
Înalta Dietă să binevoiască a declara alegerile deputaţilor destinaţi prin soartă 

pentru Secţiunea a VII-a, care urmează mai jos de bune şi valide: I) Frideric Haupt, 
deputatul opidului Făgăraş, după cum se vede din Protocolul de alegere din 28 
iunie 1863, dintre 166 îndreptăţiţi la alegere care s-au înfăţioşat, s-a ales cu 92 de 
voturi. 2) Dr. Eugeniu de Trauschenfels, deputatul cercului al 2-lea sau a Ticuşiului 
Săsesc din scaunul Cohalmului, după cum se vede din Protocolul de alegere din 26 
iunie 1863, dintre 547 de îndreptăţiţi la alegere care s-au înfăţioşat, s-a ales cu 427 
de voturi. 3) Baronul Iosif Bedeus, deputatul cercului de alegere al 3-lea a Nădoşiei 
la comitatul Cetăţii de Baltă, după cum se vede din Protocolul de alegere din 28 
iunie 1863, dintre 1568 de alegători, luând parte 1294, s-a ales cu 925 de voturi. 4) 
Canonicul Elie Vlasa, deputatul cercului al 3-lea de alegere, aşa-numita "Mezoscg
Aranyos-Bogath" din comitatul Turdei, după cum se vede din Protocolul al doilea 
de alegere dato 8 şi 9 iulie 1863, dintre 1958 de îndreptăţiţi de alegere, luând parte 
1203 de alegători, s-a ales cu 1183 de voturi. 5) Canonicul Ioan Fekete alias 
Negruţiu, deputatul cercului prim, aşa-numit "Kolos-Feierd-Bacs" de alegere din 
comitalul Clujului după cum se vede din Protocolul de alegere dato 2 iulie 1863, 
dintre I 19'i de îndrenti'ititi alegere. luând parte 1221 de alegători. s-a ales cu 758 de 
voturi. 6) Ioachim Mureşanu, deputatul cercului prim de alegere sau al St.-Gcorgiului 
din districtul Năsăudului, după cum se vede din Protocolul de alegere dato 27 iunie 
1863, dintre 60 I de îndreptăţiţi la alegere, luând parte 592 de alegători, s-a ales cu 
529 de voturi. 7) Ioan Tulbaşiu, deputatul oraşului Orăştie (Broos), după cum se 
vede din Protocolul de alegere dato 26 iunie 1863, dintre 362 îndreptăţiţi la alegere, 
luând parte 206 de alegători, s-a ales cu 203 voturi. 8) Leontin Pop, ablegatul 
cercului de alegere al 2-lea sau a Almaşului Mare din comitatul Clujului, după cum 
se vede din Protocolul de alegere dato 8 iulie 1863, dintre 758 de îndreptăţiţi la 
alegere, înfăţioşându-se 711 alegători, s-a ales cu 665 de voturi. 

Sabiu în 20 iulie 1863. 
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Original. M.N.L.-O.L. Erdclyi Ors1agos Kormany hat6sagi Lcvcltarak, Gubcmium 
Transylvanicum Lcvcltara. Cisla Diplomatica i Diactalia F-135, l.505-1692/1866, f. 51-52; Akten, 
pp. 34-35. 

28. 

Sibiu, 20 iulie 1863 

Înaltă Cameră Legislativă! 

Despărţământul al şaptelea a examinat cu diligenţă actele de alegere ale 
despărţământului al optulea care-i e asemnat în înţelesul Regulamentului provisoriu 
de trebi, şi anume actele de alegere ale membrilor. I. August de Nagelschmidt din 
cercul de alegere al Cohalmului. li. Servian Popovici, deputatul comunităţii 
alegătoare Răşinari. III. Nicolau Popea, deputatul cercului de alegere Leznyek. IV. 
Ioan Raţiu, deputatul din cercul de alegere Peştişiu. V. Michael Schuller, deputatul 
cercului de alegere Sighişoara. VI. Iacob Bologa, deputatul cercului Fofeldea. 

Aceste acte se aflară a fi confonne prescriptelor Regulamentului provisoriu de 
Dietă şi de trebi, şi anume, atât protocoalele de alegere, cât şi conspectele de votare. 

Plânsori fundate în contra actelor de alegere nu obveniră. 
Ceilalţi membrii precum dr. Iosif Bruckenthal, comitele Ioan Nemeş, dr. Pavel 

Vasici şi dr. Iosif Wăchter, nu se subpuseră la verificare în înţelesul par[agrafului] 14 
al Regul[amentului] de trebi, fiind chemaţi la Dietă prin M[aiestatea] sa. 

Astfel propune acest despărţământ dieta! ca înalta Cameră legislativă să 
binevoiască a dechiara indicatele acte de alegere ce se esaminară în acest mod, de 
neopumnate şi aşa de valide. 

Sibii în 20 iulie 1863. 

Preşedintele: Georgiu Binder m[anu] p[propria] 
Refcrintele: Ioachim Mureşianu m[anu] p[propria] 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta. Fond Dieta/ia F-135. f. 57; Aktrn. p. 36. 

29. 

Sibiu, 21 iulie 1863 

Înaltă Casă Legislativă a Ţării! 

Conform par[ agrafului] 5 din Regulamentul dieta( de afaceri se însărcină 

despărţământul VIII-leacu esaminarea actelor de alegere pentru despărţământul IX-iea. 
Dintre membrii despărţământului acestuia dd. Gavril Munteanu, Georgiu 

Bariţiu, baron Francisc Salmen şi Iosif Trausch sunt membrii dietali în urma 
conchiemării regeşti. 

Iar actele de alegere pentru membrii aceluiaşi despărţământ şi anumit pentru: 
I) Ilie Măcelariu, cercul electoral I al scaunului Mercurei. 2) Eduard Herbert, 
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cercul electoral Câinie, scaun Sas Scbcşiu. 3) Alexandru Bohăţiel, cercul electoral 
Reteag, comit[atul] Solnoc Inter[ior]. 4) Ştefan Bilţiu, cercul electoral Betleanu, 
comitalul Solnocul lntcr[ior]. 5) Ioan Ballaşiu, cercul electoral Puiu, comit[atul] 
Huniad. 6) Iosif Schneider, cercul electoral I, scaunul Sibii. 7) Ioan Alduleanu, 
cercul electoral Bran, distr[ictul] Făgăraşului, respectiv protocoalele comitetelor 
centrale, protocoalele de alegere, listele de votare şi protocoalele de scrutin, 
esaminându-le despărţământul pre-menţionat cu toată acuraţia le află că acelea se 
efectuiră în sensul Regulamentului dietal; şi că, prin urmare, alegerile pre
menţionaţilor membrii se electuiră pre cărarea legală. 

Cu toate acestea, despărţământul subscris află de lipsă a am_inti că la actul de 
alegere pentru d. Eduard Herbert se află o reclamaţiune aşternută In[altului] Guvern 
al ţării din partea comunei Dealu, pentru suspingerea alegerii deputati:Iui din causa 
eschiderii mai multor locuitori de acolo din lista alegătorilor. Insă, fiindcă 

reclamaţiunea aceasta nu s-a făcut din partea singuriţilor indivizi respectivi în 
timpul prescris prin Regulamentul dieta!, ci prin dregătoria comunală, aceeaşi nu se 
poate lua în consideraţiune. 

Asemenea şi în protocolul comitelui Solnocului Interior, se aduce înainte că 
în cercul electoral al Reteagului s-ar fi comis din partea românilor mai multe 
agitaţiuni sub mantia religiunei chiar. 

Deoarece agitaţiunile numite se aduc înainte numai în general, iară nu în special, 
va să zică nu se anumeşte nicio persoană care să fi agitat cumva, nu se memorează 
niciun fact de agitaţiune măcar, şi deoarece comitetul central pre-menţionat însuşi se 
reţine de a face vreo întrebuinţare oficioasă în privinţa aceasta, ba din contră decide ce 
se provedea persoanele alese cu certificatele de legitimaţiune, ceea ce nicidecum nu s
ar fi putut întâmpla dacă ar fi avut loc vreo agitaţiune, aşa şi despărţământul subscris nu 
putu ll!a în consideraţiune nici împregiurarea mai sus memorată. 

In urma acestora, subscrisul despărţământ în unanimitate-şi dă părerea într
acolo că în Casa legislativă să binevoiască a recunoaşte alegerile sus-menţionaţilor 
membrii de legale. 

Sibii în 21 iulie 1863. 

Dcspărţământul dictai csaminatoriu al 8[-lca] 

G. Ncmc'i m. p. pr·c'i[cdintc] 

Nicolau Popeam. p. rcferinte 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Diac/a/ia F-135. f. 63 -64; Aklcn. pp. 37-38. 

30. 

Sibiu, 22 iulie 1863 

Înalt Corp Legislativ! 

Dcspărţământul al IX-iea chemat a esamina actele de alegere a membrilor de 
la dcspărţământul I a decis unanim a recomanda lnclitului Corp legislativ spre 
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aprobare ca verificate actele următorilor membrii, şi anume: 1) Vasiliu (Ladislau) 
Vaida, deputatul din al 3[-lea] cerc de alegere a comitatului Cluş, care a căpătat 
376 voturi din 400. 2) A lui Dcmelriu Moga din al 4[-lea] cerc de alegere ale 
aceluiaşi comital, ales cu 977 voturi din 1209. 3) A lui Iosif Fabini, deputat din al 
2-lea cerc de alegere a scaunului Mediaş, ales cu 826 voturi din 973. 4) August 
Lassel, deputat din cetatea Săbeşiu, ales cu 131 voturi din 197. 5) Dr. Ioan Maior, 
deputat din al 3[-lea] cerc de alegere a comitatului Albei Inferioare, ales cu 528 
voturi nedisputavere din 86 7. 

Protocoalele de alegere precum şi consemnaţiunile voturilor acestor deputaţi 
se aflară întru toate conforme par[agrafului] 73 al Regulamentului de Trebi. 

În contra alegerii lui Demetriu Moga s-a fost subştemut la comisiunea 
alegătoare un protest subscris de 18 inşi, care însă despărţământul acesta l-a aflat a 
fi neîntemeiat fiindcă cuprinde numai aserţiuni generale, fără destul motiv de a 
combate această alegere. 

Actele membrilor gr. Beldi Gyorgy, Petru Man, Georgiu Domşia, Constantin 
Ioan şi Macedon Pop, fiind aceştia regalişti, nu sunt de a se examina prin acest 
despărţământ. 

Săbiu în 22 iulie 1863. 

Dcspărţământul al IX-iea 

B. Salmen m[anu] p[propria], Jos. Trausch m[anu] p[propria], Ioan Alduleanu 
m[anu] p[propria], Gcorgie Bariţiu m[anu] p[propria], Gabriel I. Munteanu m[anu] 
p[propria], Ioan Balaşiu m[anu] p[propria], Ştefan Bilţiu m[anu] p[propria], 
Alecsandru Bohăţel m[anu] p[propria], referent. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond /Jiaetalia F-135, f. 65-66; Aklen, p. 31. 

Sibiu, 22 iulie 1863 

Csaszari Apostoli kiralyi Felseg! 
Legkegyelmesebb Urunk! 

31. 

Mint Felscged lcgkegyelmesebb meghivasara megjelent kiralyi hivatalosok, 
es valaszt6ink bizalma altal ktildott kepviselok, mindnyajan a foly6 evi julius I-re 
Szebenbe hirdetett orszaggyules tagjai, kotelessegtinknek ismerjtik kebltink 
lcgbensobb meggyozodcsct azon fclscges uralkod6 szine elott feltami, ki iranti 
h6dol6 lcgmyelyebb tisztelettink volt az elhataroz6 ok, hogy mint azon gyules 
tagjai, mclyet a kcpviselettel felruhazott torvenyhat6sagok nagyobb reszint 
torvenyen kivtil all6nak tekintettek, es mi is olyannak ismeri.ink - megjelenjtink. 

A legh6dol6bb alattval6i alkotmanyunkhozi huseg cs ragaszkodas birtak arra, 
hogy screlmeinket, ezen gyulcs minosege altal le levcn szoritva a torvcnyes terrol, 
ily alakban terjcssztik fel. 
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Nincs bcnnilnk elszakadasi vagy, nem a birodalom nagyhatalmi allasa elleni 
tărekves, ncm oly jogok kăvctelcse indit, mclyck altal rcszilnkre kizsakmanyolva a 
tărveny erejet, ncmzettarsainkra nyomast gyakorolni lcnne cclunk; mi, kik 
ketoldalu szerzodesilnkăn alapul6 tărvenyek altal vagyunk Fclseged alattval6i, 
azon kăteseknek kerjilk eletbelepteteset, melyeket eppen cmlitett termeszetilnknel 
fogva, csak kălcsănăs belecgyezes valtoztathat meg, cs melyek mar a mult emlekei 
altal is a jăvonek uj biztositekait is nyujtjak. Mi, kik ismerjilk Felsegednek 
veleszilletett atyai kegyelmet, s kiknek ereinkben a husege altal magat Felseged 
osei irant is nem egyszer kitiintetett magyar es szekely fajnak vere kereng, a 
tărvenyes engedclmesseg teljes tudataban es fiui bizalommal fordulunk Felseged 
kiralyi szekehez. 

Helyzetiink mas, mint a szarazfoldi Europa tăbbi orszagaie. A szent Istvan 
alkotmanyanak majdnem ezredeves eletenek kepzodese, a magyar alkotmany a 
gyakorlati politikai elet szilksegeinek engedve fejlodătt; oseink szamtalanszor 
megmutattak, hogy keszek erte aldozni eletet es vert; mert ereztek, hogy 
tărvenyeink biztositottak szamunkra a szabadsagot, az ona116 fiiggetlenseget, az 
ănigazgatas erofejto gyakorlatat, s altalan a fejlest a nemzet gcniusa szcrint. 

Azon ragaszkodas, mellyel oseink a regi intezmenyek, hazank alkotmanya 
irant viseltetenek, egy nevezetes bizonysaga, hogy mihelyt a tărăk befolyas 
nyomaszt6 sulya a161 menekillhettek, visszatertek Szent Istvan koronajahoz, 
melynek egyebirant Erdely torvenyes kiegeszito resze lenni soha meg nem is szunt; 
es Felscged osevel, I. Lip6ttal I 691-ben kătătt ketoldalu szerzodes, valamint az 
1791-ki 6. tărvenycikk ertelme szerint, eppen a tărvcnycsen uralkod6 magyar 
kiralyok uralma ala adtak magukat, es egyszersmind azon diplomaban az osi 
alkotmanyt is ujra megszilarditottak; ugyanis ama ketoldalu szerzodes biztositotta 
hazank alkotmanyos fiiggetlenseget ugy a tărvenyhozas, mint a konnanyzat es 
kăzigazgatas minden agaban. 

E kolcsănăs szerzodest clodeink oly fontosnak tartottak, hogy okulva azon 
vcszclycken, mclyeken az atmcnt, cgy szazad mul va ( 179 I) azon cddigi 
gyakorlatot, mcly szcrint az ujonnan tr6nra lcpo fcjcdclmck az orszagot jogai 
mcgtartasa irant biztosit6 lcveleik alta! nyugtattak mcg, clcgscgcsnck ncm tartvan, 
tvn cnybc ÎBlallak, 111.JB) ae uj fojc<ldmck vn,-:aB/a:,;uknak 111i11<ljd1·1 kcLcd..-1611 Lipvt 

szcrzodcsct mcgcrositvc adjak ki, mit az orszaggyulcs altal a h6dolatcskil lctetele, 
cs a tclyhatalmu kiralyi biztosnak az uralkod6 lclkcrc tctt, a tărvcnyck szcntscgct s 
a Fejcdclcm kătclcsscgc tcljcsiteset biztosit6 cskilje kăvctett. M indezckrol az 1791-
ki I. II. III. es IV, tărvcnycikkclyek boscgcs tanubizonysagot nyujtanak. Es c 
tărvenyck rcndclctcnek Erdely minden fcjcdclmc dicso cmleku li. Lip6ton kezdve, 
az ujabb idokig eleget is tett. 

A felseges Habsburghaz ărăkăsădesi rcnde csupan a fiuagra leven biztositva, 
midon boldog emlekil VI. Karolyban a fiuag kihaland6 volt, az ărăkăsădesnek 
leanyagra kiterjesztese - mint osi alkotmannyal bir6 allamhoz illett - uj szerzodes, 
a pragmatica sanctio altal tărtent, es ez 1744-bcn torvenybe is igtattatott. Ez ujabbi 
viszont kctoldalu szcrzodcs emele dicso cmlcku Maria Terezia fcjere a magyar 
szent koronat, cs cz altal o Fclscgct az crdclyi fcjcdclmi szekre. 
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Az I. Lipottal kotott szcrzodcs, valamint az abba gyokcrezo pragmatica 
sanctio, nem csak crvcnybcn leva alaptărvenyek, nem csak a fejedclmek cs 
alattvalok kozott kotott, mindannyiszor cskilvel megerositett szcrzodesek, sat 
mennyiben egy uralkodo haznak Europa tobbi hatalmassagai altal elismert birtoki 
es orokosodesi viszonyat illctik, az europai kozjog serthetlen okmanyai koze 
tartoznak, mint mindazon kotcsek, melyek legitim tronokat biztositanak. 

Meg Ion kisertve ugyan - dacara mindezeknek - megrenditese 
alkotmanyunknak, megscmmisitese az orszag fliggetlensegenek 11. Jozsef altal; de 
a nemzet kitartasa osi alkotmanyunkhozi hiisegeben, es a fejedelemnek nemeskeblii 
elhatarozasa alta!, sajat alkotta rendszere megsemmisillt; oseink ujra egesz 
lelkesedessel fogtak fel alkotmanyunknak, a jogfolytonossagnak kuszalt, szaggatott 
szalait, es edes remennyel ildvozoltek az uj uralkodot II. Lipotot a szabad 
alkotmanyos clet teren. Rovid ket ev alatt helyre Ion allitva osi alkotmanyunk, meg 
lonek szilarditva jogi viszonyaink a nelkill, hogy a birodalom ez alta! gyengillt, 
feloszlas veszedelmevel fcnyegetve lett, es a tron fenye halvanyult volna. Mar 
fennebb emlitok, hogy akkor az I. Lipot szerzodese ujbo! megerositve ismet 
kiadatott, annak minden kovetkezo fcjedelem alta! a tronra lepeskori megerositese 
elrendeltetett, es mas nevezetes torvenycikkek lonek alkotva. lgy az 1791-ki 6-dik 
torvenycikk vilagosan kimondja, miszerint Lipot magyar kiraly 1688 majus 9-ken 
tett nyilatkozata, 1688 junius 17-ken es 1691 december 4-ken kiadott szerzodes, 
tovabba az 1688-diki pozsonyi orszaggyiiles 2-dik cikke, vegill az 1744-diki 
erdelyi III. tărvenycikk es az 1723-diki magyarorszagi tărveny alapjan: ,,ugy o 
Felsege, mint a fclscges osztrak hazbol kovetkezo orokosei Erdely Magyarorszag 
torvenyes kiralyaikcnt birandjak, es azt, mint a mely tulajdon alkotmannyal bir, 
semmi mas orszagnak alavetve nincs, tulajdon tărvenyei, torvenyesen megerositett 
helyhatosagi intczmenyei, nem pedig a mas orokos tartomanyok modjara 
kormanyozandjak." ,,Erdelynek oszthatatlan es elszakithatatlan osszckottctesei a 
tobbi tartomanyokkal cs orszagokkal csupan az egyilttcs birtoklasa cs kolcsonos 
oltalomra nezvc maradvan fcnn a pragmatica sanctio crtclmcbcn, az 1744-diki 3-
dik torvcnycikk szcrint." 

Fclscgcs Ur! Lcgkcgyelmcscbb Urunk: 
A Fcnnebbick szcrint: 
Mcgfontolvan, hogy a folyo ev es ho 1-jere Nagy-Szcbcn szabad k iralyi 

varosaban osszehivott orszaggyules a hibas alapszabalyok es azoknak meg 
hibasabb alkalmazasa miatt, oly orszaggyiilest credmenyczett, mclyet semmi 
esctben sem lehetne a kozvclemcny onallo kifolyasanak tekinteni; 

Megfontolvan, hogy czcn orszaggyiiles torvenyeinkkel es killănosen az 1848-
ki I. II. tărvcnycikkekkel lcghatarozottabb cllcntetben all: hogy ez crvenyes 
torvcnyt mcgilleto minden tulajdonokkal biro Magyarorszag es Erdely egyesilleset 
elrendelo torvenyek szerint Erdclynek tobb killănvalt orszaggyiilese ncm lehet, mi 
mar 1848-ban ilnnepelyesen ki is Ion mondva, Felsegedet megelozo V. Ferdinand 
akkori kiralyunk magas szemclye kepviscloje alta!, es meggyozodven, hogy emez 
orszaggyiiles elismeresevel onmagunk adnok alkotmanyos clctilnkre az utolso 
csapast; 

Megfontolvan tovabba, hogy reank mint ezredeves orokseg szallott az osi 
alkotmany, mclyct mint hit-bizomanyt ncm szabad clidcgcnitcnilnk, es kotclesek 
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vagyunk azt bârhonnan jovă tâmadâsok ellen oltalmazni, cs Fclscgcd uralkodo 
haza, valamint hazânk szâmâra egyarânt biztositva hagyni hâtra; 

S vegre megfontolvân, hogy ezen mostani orszâggyules jogervenyu 
torvcnycikkeket Felseged legmagasabb szine ele terjeszteni nem illetckcs, annyival 
is kevesbe, mivel az ellen Erdely teriilete felenel joval tobbet kepeză 

torvenyhatosâgok, mar elăre, mint torvenytelen ellen tiltakoztak. 
Bâtrak vagyunk tehât, Csâszâri es Apostoli kirâlyi Felseg, a helyett hogy 

azon szekeket elfoglaljuk, melyek a mostani szebeni orszâggyules tanâcs tcnneben 
szâmunkra vannak fentartva, egyenesen Felseged legmagasabb es kegycsebb atyai 
szine elebe fiui tisztelettel es egyszersmind a ferfias meggondolâs nyugalmâval 
fordulni, s fentebbiekben mar elăadvân azon nyomaszto helyzetet, mellyel 
kiizdiink, a felforgatâs veszelyeit, melyek egyfelăl alkotmânyos letiinket, mâsfelăl 
a legmagasabb dynastia erdekeit kockâztatjâk, legalâzatosabban esedezni, hogy 
tekintse kegyelmesen Csâszâri es Apostoli kirâlyi Felseged ezen visszavonulva 
maradâsunkat egy oly orszâggyulestăl, melynek midăn ha megnyito tronbeszedet 
megertjiik, megerăsodiink azon meggyăzădesben, hogy annak tagjaivâ nem 
lehetiink, mivel egy ujabban adando diplomat teven kilâtâsba, egyoldalulag 
ervenyen kiviil helyezi azon Lipot kotlevelet, mely nem csak alkotmânyunkat, 
hanem Felseged uralkodo jogait is biztosito egyik legfontosabb âllamszerzădesiink. 

Meltoztassek azonban Felseged minket a torvenyek alapjâra szolitni, magunk 
fogjuk ajânlani alkotmânyos uton âllamszerkezetiinkben a korszellem âltal igenyelt 
vâltoztatâsokat; meg fogjuk mutatni, hogy a birodalom egysegenek a pragmatica 
sanctio ertelmeben, nem ellensegei, hanem koteles hivei vagyunk; meg fogjuk 
mutatni, hogy mi nem nemzeti es vallâsi elăjogok megtartâsâert, nem az 1848-ki 
torvenyekben kimondott elvek szerint veliink egyenlăknek elismert nemzettârsaink 
feletti suprematiâert, nem a jelen târsadalmi viszonyok kozott tarthatlan jogokert es 
fonnâkert, hanem egyediil ăs-alkotmânyunk alapelveinek, azokat jovăre is 
biztosito alaptorvenyeinknek reszint megtartâsâert, rcszint a viszonyok jelen 
kovetelmcnyeinek megfelelăleg, de a torvenyszabta uton âtalakitâsâert, cs valamint 
ncmzct-târsainkra ugy magunkra nezve valositâsâcrt es biztositâsâcrt ktizdtink, s 
mcg fogjuk mutatni, hogy valamint ăsi alkotrnânyunkat mcgtartani torckcdcsiink, 
ugy a birodalom rajtunk kivtili rcszei alkotmânyossâgânak sajât viszonyaik, 
allar,otaink cs tarsadalmi clctok kovctclmcnvci szcrinti kifcjlcscnck ncm csak ncm 
akadâlyozoi, de sat munkâs clăscgităi lcnncnk; s mcg fogjuk mutatni, hogy mi ncm 
csak szavakban vagyunk băkeziiek, elismcrvcn hazânkban letcză minden 
nemzctisegcknek cs azok kozt a românoknak is ncmzcti cs vallâsos cgycnjogusâgât: de 
keszek vagyunk ezcn cszmek valositâsâra rnindig a lcgszivcscbb cs tcstvcri 
indulattal kozremukodni. 

Meglehet, Felseges Urunk, hogy emez orszâggyulestoli visszavonulâsunk 
miatt ellenszegtilesi vâggyal fognak vâdolni, pedig ki lenne boldogabb mint mi, ha 
Felseged konnânyânak rendeleteit teljesiteniink lehetne? Midăn azonban amaz 
orszâggyulesbe belepve, a tron es aliam legszilârdabb alapjait, torvcnyeit scrtenok 
meg, azt tenniink a tron es haza irânti vetkezes nelktil nem lehetne. Mcgmutatnok 
egyebirânt, ha a vesznek napjai bekovetkeznenek, mită) lsten ovja mcg Fclscgedet! 
es kedves hazânkat! hogy a tronnak es hazânak valodi hivei vagyunk, cs hogy 
ugyanazon lelkesedesscl es onfelâldozâssal fognok azokat vedcni, mcllyel ăseink 

44 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



oltalmaztak, es melyhez hasonl6t kifcjteni alkotmanyos clettink oltalmazasaban 
jelenleg kotelesscgi.inket tartjuk mi, kik egyebirant alattvaloi legalazatosabb hodolo 
tisztelettel maradunk, 

Csaszari cs Apostoli Kiralyi Felscgednek legalazatosabb hi.i alattvaloi: 
Haynald Lajos, erdelyi Pi.ispok, Bodola Samuel, refonnatus pi.ispok, Kriza Janos, 
unitarius Pi.ispok, Ugron Istvan, id. grofTorockay Miklos, grof Teleki Samuel, grof 
Banffy Miklos, Simon Elek, kiralyi hivatalosok. Id. grof Bethlen Gabor, Felso
Fehcrmegye, ifju baro Kemcny Istvan Also Fehermegye, grof Mikes Benedek 
Brassovidek, id. grof Bethlen Janos Udvarhelyszek, Ugron Lazar Udvarhelyszek, 
grof Miko Imre Haromszck, grof Kalnoki Denes Haromszek, Thury Gergely 
Haromszek, Miko Antal Alcsik cs Kaszonyszek, Miko Mihaly Csikszek, Mihaly 
Gergely Csikszek, Kebelei Nagy Samu Marosszek, grof Rhedey Istvan Marosszek, 
Beldi Gergely Aranyosszek, Gall Miklos Aranyosszek, baro Kemeny Ferenc 
Kolozsvar, grof Mikes Janos Kolozsvar, id. grof Teleki Domokos Maros
Vasarhely, baro Banffy Albert Maros-Vasarhely, Veszeli Karoly Karolyfehervar, 
baro Kemeny Gabor Karoly-Fehervar, Simay Gergely Szamos-Ujvar, Gajzago 
Salamon Szamos-Ujvar, grof Bethlen Farkas Erzsebetvaros, Csiki Istvan 
Erzsebetvaros, Szilvasy Miklos Abrudbanya, Timar Karoly Vizakna, grof Kalnoki 
Pal Kezdi-Vasarhely, baro Szentkereszti Zsigmond Sepsiszentgyorgy, Boer Janos 
Szekelyudvarhely, Fejer Janos Bereck, Geczo Janos Csikszereda, baro Banffy 
Daniel Szekvaros, grof Banffy Bela Kolozs, Berde Mozsa Illyefalva, Gal Janos a 
ket Olahfalu, Veer Farkas Deezs, Sandor Elek Nagy-Enyed, Ebergenyi Mozes 
Yerespatak, Ferenczi Gyorgy Gyergyoszentmiklos, Bodola Janos Deva, Zeyk 
Karoly Banffyhunyad, Tisza Laszlo Torda varos kovetei. 

Nagy-Szeben, julius 22-en 1863. 

[Traducere:} 

Majestate imperială şi regală apostolică! 
Preagraţios stăpân al nostru! 

În calitate de oficiali regali veniţi la preagraţioasa chemare a Majestătii 
voastre, şi deputaţi trimişi prin încrederea alegătorilor noştri, noi toţi membri ai 
Dietei anunţate la Sibiu pentru data de I iulie anul curent, considerăm de obligaţia 
noastră să dezvăluim cele mai adânci convingeri ale inimilor noastre înaintea 
preamăritului stăpânitor a cărui cea mai adâncă respectare şi supunere a fost 
motivul hotărâtor, ca noi, ca membri ai acelei adunări, care a fost considerată 
ilegală de către marea parte a autorităţilor reprezentative şi pe care şi noi o 
considerăm la fel, să apărem aici. 

Fidelitatea cea mai supusă şi ataşamentul faţă de constituţia noastră ne-au 
determinat să expunem în acest mod plângerile, noi fiind îndepărtaţi de pe terenul 
legalităţii prin calitatea acestei adunări. 

Nu există în noi dorinţă de schismă, nici strădanii împotriva statutului de 
Mare Putere a Imperiului, nu suntem mânaţi de revendicarea unor drepturi, prin 
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care exploatând în beneficiul nostru puterea legii, să dorim a exercita presiune 
asupra naţiunilor înfrăţite; noi, care suntem supuşii Majestăţii voastre prin legi 
bazate pe contractul nostru mutual, rugăm punerea în aplicare a acelor legături, 
care tocmai pc baza amintitului lor caracter, pot fi schimbate doar prin acordul 
reciproc, şi care oferă deja prin amintirile trecutului noi asigurări pentru viitor. Noi, 
care cunoaştem graţia părintească înnăscută a Majestăţii voastre, şi în vinele cărora 
curge sângele maghiarilor şi secuilor distinşi nu o dată prin fidelitatea faţă de 
strămoşii Majestăţii voastre, în cunoştinţa deplină a îngăduinţei legale şi cu 
încredere de fii apelăm la scaunul regal al Majestăţii voastre. 

Situaţia noastră este diferită de cea a celorlalte ţări ale Europei continentale. 
Evoluţia vieţii de aproape o mie de ani a constituţiei Sfântului Ştefan a avut loc 
prin concesii făcute de constituţia ungară necesităţilor practice ale vieţii politice; 
strămoşii noştri au arătat de nenumărate ori, că sunt gata să sacrifice pentru aceasta 
viaţa şi sângele; fiindcă simţeau, că legile noastre le asigurau libertatea, 
independenţa de sine stătătoare, exerciţiul generator de putere a autoguvernării, şi 
în general dezvoltarea conform geniului naţiunii. 

Acel ataşament, pe care strămoşii noştri l-au arătat faţă de constituţia ţării 
noastre, are şi o dovadă vestită: atunci când ei ar fi putut fugi de povara apăsătoare 
a influenţei turceşti, s-au întors la coroana Sfântului Ştefan, din care Transilvania 
nu a încetat niciodată să fie o extensie legală; şi în înţelesul contractului mutual 
încheiat cu strămoşul Majestăţii voastre, Leopold I., precum şi al articolului 6 din 
anul I 79 I, ei s-au supus tocmai regilor ungari care stăpâneau legal, şi totodată au 
întărit în acea diplomă din nou şi străvechea constituţie; ştiut este că acel contract 
mutual a asigurat patriei noastre independenţa constituţională atât în domeniul 
legislativ, cât şi în fiecare ramură a guvernării şi administraţiei publice. 

Acest contract mutual a fost considerat atât de important de către strămoşii 
noştri, încât învăţând din acele pericole prin care acesta a trecut, peste un secol 
( 179 I), ncconsiderând suficientă uzanţa de până atunci, confonn căruia principii 
care păşeau pe tron linişteau ţara prin scrisorile în care asigurau menţinerea legilor 
ţării, au introdus în lege, ca la începutul stăpânirii fiecărui nou principe, acesta să 
emită imediat în formă întărită contractul lui Leopold, urmat de depunerea 
jurământului de fidelitate de către Dictă, şi a comisarului regal plenipotenţiar pe 
sullctul stapânitorului, care erau urmate de Juramântul n:spcctarii slin\cnici legilor 
şi a îndeplinirii obligaţiilor de către principe. Despre toate acestea, articolele de 
lege I., II., III. şi IV. din anul 1791 oferă o mărturie îmbelşugată. Şi această lege a 
fost respectată, începând cu Leopold al II-iea, cel de cinstită amintire, de către 
fiecare principe al Transilvaniei până în vremurile mai recente. 

Ordinea succesorală a măritei Case de Habsburg fiind asigurată doar pe 
ramura masculină, atunci când această ramură ameninţa să se stingă prin Carol al 
VI.-lea cel de bucuroasă amintire, a avut loc extinderea acesteia pe ramura 
feminină - cum se cuvine unui stat având o constituţie străveche - printr-un nou 
contract, Pragmatica Sancţiune, şi acesta a şi fost ridicat la rang de lege în anul 
1744. Acest mai nou contract, de asemenea mutual, a ridicat sfânta coroană ungară 
pe capul Mariei Terezia cca de lăudată amintire, aşezând-o prin aceasta pc scaunul 
princiar transilvan. 
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Contractul încheiat cu Leopold I., precum şi pragmatica sancţiune care se 
înrădăcinea în acesta, nu sunt numai legi fundamentale aflate în vigoare, nu sunt 
doar contracte încheiate între principi şi supuşi, întărite de fiecare dată prin 
jurăminte, ci dat fiind că ating raporturile de posesie şi succesiune ale unei case 
stăpânitoare recunoscute de celelalte puteri ale Europei, acestea aparţin 

documentelor intangibile ale dreptului public european, precum sunt toate acele 
legături care asigură tronurile legitime. 

A fost încercată totuşi - în ciuda tuturor acestora - clintirea constituţiei 

noastre, nimicirea independenţei ţării prin Iosif al II-iea; dar ataşamentul arătat de 
naţiune faţă de constituţia noastră străveche, şi prin hotărârea nobilă a principelui, 
sistemul alcătuit de el însuşi s-a prăbuşit; strămoşii noştri au reluat cu toată 

însufleţirea firele scămoşate şi rupte ale continuităţii dreptu lui, şi l-au salutat cu 
dulci speranţe pe noul stăpânitor, Leopold al II-iea, pe terenul liber al vieţii 

constituţionale. În doi ani scurţi, străvechea noastră constituţie a fost restabilită, 
raporturile noastre juridice au fost întărite fără ca prin aceasta Imperiul să se fi 
slăbit, să fi fost ameninţat cu pericolul destrămării şi fără ca strălucirea tronului să 
fi pălit. Mai sus am amintit deja, că atunci contractul lui Leopold I. a fost din nou 
emis în formă întărită, s-a ordonat întărirea acestuia de către fiecare principe care 
urma să păşească pe tron, şi au fost create alte articole notabile. Astfel articolul 6 
din 1791 exprimă clar, pe baza declaraţiei făcute de regele ungar Leopold la 9 mai 
1688, a contractelor emise pe 17 iunie 1688 şi 4 decembrie 1691, mai departe a 
articolului 2 al Dietei de la Bratislava, în fine pe baza articolului transilvan de lege 
III din 1744 şi a legii ungare din anul 1823: ,,atât Majestatea sa, cât şi moştenitorii 
săi provenind din mărita Casă de Austria stăpânesc Transilvania în calitate de regi 
legali ai Ungariei, şi aceea, ca orice ţară cu constituţie proprie, nu este supusă 
niciunei alte ţări, fiind guvernată de legi proprii, instituţiile întărite legal ale 
autorităţilor locale, şi nu în modul altor provincii ereditare". ,,Transilvania are 
legături nedivizibile şi neîntreruptibile cu celelalte provincii şi ţări doar în privinţa 
stăpânirii şi izbăvirii comune în înţelesul pragmaticei sancţiuni, confonn articolului 
3 de lege din anul 1744". 

Mărite stăpânitor! Prcagraţios stăpân al nostru: 
Conform celor de mai sus: 
Cumpănind, că Dieta convocată pe data de I a anului şi lunii curente în oraşul 

liber regesc Sibiu, din cauza regulilor fundamentale greşite şi a aplicării şi mai 
greşite a acestora, a rezultat într-o Dictă care nicidecum nu se poate considera ca o 
expresie independentă a opiniei publice; 

Cumpănind, că această Dietă se află în contradicţia cea mai hotărâtă cu legile 
noastre şi îndeosebi cu articolele de lege I şi II din 1848: că, conform acestei legi în 
vigoare, conform legilor care ordonă uniunea Transilvaniei cu Ungaria în toate 
proprietăţile sale, Transilvania nu poate avea mai multe Diete separate, ceea ce a 
fost exprimat deja în anul 1848 în mod festiv, regele nostru de atunci, precursorul 
Majestăţii voastre, Ferdinand al V-lea, prin înaltul său reprezentant personal, şi 

convinşi fiind, că prin recunoaşterea acestei Diete noi înşine am da ultima lovitură 
vieţii noastre constituţionale; 

Cumpănind mai departe, că constituţia străveche, revenită nouă ca o moştenire 
de o mie de ani, şi pe care nu avem dreptul să o înstrăinăm, fiind o confesiune de 
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credinţă, şi suntem obligaţi să o apărăm împotriva atacurilor venite de oriunde, şi să o 
lăsăm asigurată Casei stăpânitoare a Majestăţii voastre precum şi în beneficiul patriei 
noastre; 

Şi în fine, cumpănind, că această Dietă actuală nu este îndreptăţită să 

înainteze în faţa preaînaltei voastre Majestăţi articole cu putere de lege, dat fiind că 
împotriva acesteia au protestat deja dinainte autorităţile legale din mai bine decât 
de pe jumătate din teritoriul Transilvaniei, ca fiind nelegală. 

Suntem siguri deci, Majestate imperială şi regală apostolică, că, în loc să 
ocupăm acele scaune, care ne sunt rezervate nouă în sala de adunări a actualei 
Diete de la Sibiu, apelăm direct la Majestatea voastră preaînaltă, preagraţioasă şi 
părintească, cu respect ca fii şi totodată cu liniştea cumpănirii bărbăteşti, 

prezentând deja mai sus acea situaţie apăsătoare cu care ne luptăm, pericolele 
răsturnării, care ameninţă pe de o parte existenţa noastră constituţională, pe de alta 
cele mai înalte interese ale preaînaltei dinastii, rugăm cu cea mai mare supunere, ca 
Majestatea voastră imperială şi regală apostolică să ia în considerare rămânerea 
noastră deoparte de o astfel de Dietă, şi înţelegând discursul tronului de la 
deschiderea acesteia, ne întărim în convingerea noastră, că nu putem fi membri ai 
acesteia, dat fiind că aceasta are în vedere emiterea unei noi diplome, care pune în 
mod unilateral în afara puterii de lege acel legământ al lui Leopold, care este unul 
dintre cele mai importante contracte de stat ale noastre şi care nu asigură numai 
constituţia noastră, ci şi drepturile de stăpânire ale Majestăţii voastre. 

Dacă însă Majestatea voastră ne veţi chema la bazele legilor, noi înşine vom 
recomanda schimbările structurii noastre statale pe cale constituţională, pe care 
spiritul timpului le necesită; vom arăta, că nu suntem inamicii, ci adepţi ataşaţi ai 
unităţii Imperiului în înţelesul pragmaticei sancţiuni; vom arăta, că noi nu luptăm 
pentru păstrarea privilegiilor naţionale şi religioase, pentru supremaţia asupra 
naţiunilor înfrăţite, pronunţate egale prin legile din 1848, pentru drepturi şi 

formalităţi nesustenabile în actualele raporturi sociale, ci doar pentru păstrarea 
principiilor fundamentale ale străvechii noastre constituţii, pentru asigurarea şi în 
viitor a legilor noastre f undamcntalc şi transformarea acestora, pc căile determinate 
de lege, conform necesităţilor prezentului, şi pentru păstrarea şi punerea lor în 
aplicare cu privire la naţiunile înfrăţite şi la noi înşine, şi vom arăta, că prin 
stratfania nuastra de a pastra stravccliea nuastra cunstitu{ie, nu am f111pictfica, ci am 

ajuta cu sârg dezvoltarea constituţionalităţii Imperiului în afara noastră conform 
necesităţilor relaţiilor, stărilor şi vieţii constituţionale; şi vom arăta, că noi nu 
suntem darnici numai în vorbe, recunoscând egala îndreptăţire naţională şi 

bisericească a tuturor naţiunilor patriei noastre, inclusiv a românilor, ci suntem gata 
a contribui, cu pornirea cea mai inimoasă şi frăţească la realizarea acestor idei. 

Este posibil, Majestatea voastră, ca din cauza acestei retrageri a noastre de la 
Dietă, să fim acuzaţi de dorinţa de împotrivire, deşi cine ar putea fi mai fericit 
decât noi, când ar trebui să îndeplinim ordinele guvernului Majestăţii voastre? 
Dacă însă prin intrarea în Dietă, noi am leza cele mai solide baze şi legi ale tronului 
şi statului, nu am putea face aceasta fără a păcătui împotriva tronului şi a patriei. 
Am arăta de altfel, dacă zilele pierzaniei ar sosi, de care Dumnezeu să îl protejeze 
pe Majestatea voastră şi iubita noastră patrie! că suntem adevăraţii adepţi ai 
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tronului şi patriei, că am apăra acestea cu aceeaşi însufleţire şi sacrificiu, cu care şi 
strămoşii noştri le-au apărat, şi considerăm de datoria noastră a arăta un ataşament 
similar în protejarea vieţii noastre constituţionale de către noi, care dealtfel 
rămânem cu cea mai supusă cinstire de servi, 

Ai Majestăţii voastre imperiale şi regale apostolice: Haynald Lajos, episcopul 
Transilvaniei, Bodola Samuel, episcop reformat, Kriza Janos, episcop unitarian, 
Ugron Istvan, contele Torockay Mikl6s senior, contele Teleki Samuel, contele 
Banffy Mikl6s, Simon Elek, oficiali regali. Contele Bethlen Gabor senior, deputat 
al Albei de Sus, baronul Kemeny Istvan junior al Albei de Jos, contele Mikes 
Benedek al ţării Braşovului, contele Bethlen Janos senior al scaunului Odorhei, 
Ugron Lazar al scaunului Odorhei, contele Mik6 Imre al scaunului Trei Scaune, 
contele Kalnoki Denes al scaunului Trei Scaune, Thury Gergely al scaunului Trei 
Scaune, Mik6 Antal al Ciucului de Jos şi Caşinului, Mik6 Mihaly al scaunului 
Ciuc, Mihaly Gergely al scaunului Ciuc, Kebelei Nagy Samu al scaunului Mureş, 
contele Rhedey Istvan al scaunului Mureş, Beldi Gergely al scaunului Arieş, Gali 
Mikl6s al scaunului Arieş, baronul Kemeny Ferenc al Clujului, contele Mikes 
Janos al Clujului, contele Teleki Domokos senior al Târgu-Mureşului, baronul 
Banffy Albert al Târgu-Mureşului, Vcszeli Karoly al Albei Iulii, baronul Kemeny 
Gabor al Albei Iulii, Simay Gergely al Gherlei, Gajzag6 Salamon al Gherlei, 
contele Bethlen Farkas al Dumbrăveniului, Csiki Istvan al Dumbrăveniului, 

Szilvasy Mikl6s al Abrudului, Timar Karoly al Ocnei Sibiului, contele Kalnoki Pal 
al Târgului Secuiesc, baronul Szentkereszti Zsigmond din Sfântu Gheorghe, Boer 
Janos al Odorheiului Secuiesc, Fejer Janos al Breţcului, Geczo Janos din Miercurea 
Ciuc, baronul Banffy Daniel al oraşului Sic, contele Banffy Bela al Cojocnei, 
Berde M6zsa al Ilicniului, Gal Janos al celor două Vlăhiţe, Veer Farkas al Dejului, 
Sandor Elek al Aiudului, Ebergcnyi M6zes al Roşiei Montane, Fercnczi Gyorgy al 
Gheorgheniului, Bodola Janos al Devei, Zcyk Karoly al Huedinului, Tisza Laszlo 
deputat al oraşului Turda. 

Sibiu, 22 iulie 1863. 

Okmanytar Erdcly lcgujabb jogtăncnclmchcz. 1848-1865. Osszcszcdtc Sandor Jcizscf. 
Kolozsdr. 1865. p. 309-316. 

32. 

Sibiu, 23 iulie 1863 

Verchrtcster Hcrr Baron! 

Was Schwesterchen habe ich erhalten, ich werde es heute schon în den Tanz 
flihren, wir haben heute cine grol3e Esserei ! In mcinem Privatgarten. 

Was werden Sie mit Bischof Haynald etc. anfangen, es ist doch zu viei was 
dicser Mensch sich crlaubt, ungestraft soli cr nicht blciben, wenn man nicht will 
dass das Land sich demoralisiert! 
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Heute beginnen die Verifikationen im Landtag, bin neug1eng auf die 
Verifikation des Thiemann, Romanen sind dagegen, werden jedoch keine 
Einsprache erheben wenn die Sachsen es nicht tun. 

Der Vorschlag wegen Besetzung einer Gubemial-Sekretărstelle dUrfte schon 
oben sein, ich habe beigestimmt dass der Tamasy zur Emennung vorgeschlagen 
werde, muss jedoch jetzt davon abkommen und Sie dringendst bitten, nicht den 
Tamasy sondem den Vajda zu emennen, weil abgesehen davon dass er sehr wenig 
Romăne ist, ist man gegenwărtig gegen ihn sehr aufgebracht, weil wir in der 
vergangenen Woche cine National-Konferenz abgehalten haben - und die Briider 
alles erfahren haben was wir gesprochen haben, die Vermutung ist dass er der 
Zutrăger gewesen sei, weil er unberufen bei der Konferenz erschienen ist, in dieser 
Vermutung wurden die Leute dadurch noch mehr bestărkt, dass er gestem, wăhrend 
der Dauer unserer 2ten Konferenz bei der offenen Ture von aul3en gehorcht hat! 

Unter diesen Umstănden dilrfte seine Beforderung nicht angezeigt sein. 
Die I., 2. Vorlage sind bereits herabgelangt, werden jedoch nicht herausgegeben 

bis wir mit der Adresse nicht fertig sein werden, so ăul3erte sich S[eine] 
E[xzellenz], ich glaube jedoch dass sie friiher herausgegeben werden milssen, 
damit solche den Ausschilssen zugewiesen werden. Vederemo! 

Nun haben Sie die Gilte dem Altissimus und dem M. S.g. meine tiefste 
Verehrung zu vermelden und Ihrerseits die Versicherung meiner aufrichtigen 
Hochachtung entgegen zu nehmen, mit der ich mich die Ehre habe zu zeichnen. 

1hr devotissimus ... 
Viele Empfehlungen von meiner Frau, der Bub ist gesund! 
23/7 1863 

P.S. So eben erhielt ich auch das Schwesterchen oder Brtiderchen und ich schliel3e 
hier ./. die gewilnschte Beslătigung bei, indem ich Sie zugleich bitte betreffenden 
Orts meinen aufrichtigsten und wărmsten Dank auszudrilcken. Gratia.\· matinas 
auch lhnen verehrtester Herr Baron! lch eile în die Landlagssitzung ! 
Habe die Ehre idem 

Ung111al. I li lStA, Nachlass KcKhcnstc111. l<..tn. I a. tas✓-. 2, I. .bX -.\)9. 

33. 

!Sibiu, 28 iulie 1863) 
Proiect de lege 

privitor la întrebuinţarea celor trei limbi îndătinate în ţară în comunicaţiunea 
publică oficioasă cu vigoare pentru Marele Principat al Transilvaniei 1 

§ I. 
Cele trei limbi îndătinate în ţară, adică: limba ungară, germană şi română, 

sunt egal îndreptăţite în comunicaţiunea publică oficioasă. 

50 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



§2. 
Părţilor Ic stă în voie a întrebuinţa în toate esibitclc de orişice soi, cum şi în 

toate pcrtraptărilc oficioase veri şi care din cele trei limbi îndătinate în ţară. 
§3. 

Cereri vorbali ale părţilor cum şi fasiunile acelora, mai încolo a martorilor şi 
priccpătorilor de lucru se vor lua la protocol într-una din cele trei limbi îndătinate 
în ţară, şi anume în aceea care o va anumi partea, martorul său pricepătoriul de 
lucru, care c de ascultat. 

§4. 
La pertraptările judecătoreşti în şi afară de cause controverse, când 

participează mai multe părţi, i-sta în voia fiecărei părţi a întrebuinţa orişicare din 
cele trei limbi îndătinate în ţară. 

§5. 
Esibitele părţilor ori cercerile lor date la protocol, trebuie rezolvate în aceea şi 

limba, în care a fost făcut petiţiunea sau cererea luată la protocol. 
§6. 

În cazurile acele când participează mai multe părţi se vor expedia deciziunile 
judecătoreşti, cum şi motivele în aceea limbă, în care a fost compusă petiţiunea sau 
incusa respectiv întâiul esibit ori întâia cerere vorbală. 

Celorlalte părţi li se vor espedi traduceri din deciziune în aceea limbă, în care 
au luat ele parte la pertraptare. 

§7. 
Pertraptarea finale vorbale, publicarea şi expedierea sentinţei se va face în 

aceea din cele trei limbi ale ţării, care e limba maternă a inculpatului. Totuşi are 
inculpatul voia liberă a-şi alege pentru aceasta alta din cele trei limbi ale ţării, care 
însă el trebuie să o priceapă. 

§8. 
Deciziunile oficiilor şi judecătoriilor mai înalte se vor cspedi asemenea în 

aceea limbă în care trebuie date afară părţilor aceste deciziuni după dispusaţiunilc 
§§5,6şi7. 

§9. 
Fiecine poale înlrcbuin!a în pcrlractiirilc publice orişicare din cele lrci limbi 

îndătinate în ţară. 

În comunele cetăţeneşti şi săteşti defige limba afacerilor municipale 
reprezentaţia respectivului municipiu. 

În municipii defige limba pentru afacerile municipale reprezentaţia 
respectivului municipiu. 

§ 12. 
Dctcnninaţiunile §§IO şi 11 vor avea valoare totdeauna numai precât va ţine 

activitatea reprezentaţiei municipale ori comunale. După decursul acestei activităţi 
se va putea face una conchisiune nouă în privinţa defigerii limbii de afaceri a 
comunei ori a municipiului. 
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§13. 
Împărtăşiri, ordinaţiuni şi mandatei de orişice soi şi altele de aceste, care sunt 

îndreptate nemediat către comune sau municipii, către corporaţiuni ecleziastori de 
altfel; se vor emite în aceea limbă, care e limba de afaceri în trebile lor comunale 
ori municipale şi care o întrebuinţează corporaţiunea ecleziastică ori de altfel. 

§14. 
În comunicaţiunea reciprocă vor întrebuinţa comunele şi municipiile limba 

lor proprie de afaceri. 
§ 15. 

În comunicaţiune cu oficiile c.r. militare se vor folosi comunele după 
amisiveritate, municipiile însă în tot chipul de limba germană. 

§16. 
Limba oficioasă internă a oficiilor municipale şi a judecătoriilor municipale e 

aceea, care şi a municipiului respectiv. 
În comunicaţiunea oficioasă pe cale presidială îi sta în voia fiecui a 

întrebuinţa orişicare din cele trei limbi ale ţării. 
§ 17. 

Limba oficială a celorlalte oficii şi curţi judecătoreşti, cum ş1 a 
comunicaţiunii acestor oficii şi curţi judecătoreşti între olaltă şi cu oficiile ce se 
află din afară de Marele Principat al Transilvaniei, se va determina pe calea 
ordinaţi uni lor. 

§18. 
Limba de învăţământ în şcolile poporale şi medii şi institutele superioare de 

învăţământ o defig aceia care au de a îngriji de şcoalele respective şi a le susţine. 
§19. 

Matriculele ecleziastice se vor purta într-una din cele trei limbi, care sunt 
declarate în paragraful întâi de egal îndreptăţite. 

Altraminte, le sta în voia confesiunilor singulari a determina spre acest scop 
în coînţelegere cu r. gubemiu şi altă limbă. 

§20. 
În comunica{iune cu paqile se vor {im: ;;i oficiile ecleLi<1s1ict: l.k 

dispuseţiunile §§-lor 2-8 a legii acesteia. 
§21. 

Toate legile ţării care stau în contrazicere cu aceste determinaţiuni sunt 
desfiinţate şi lipsite de eficacitate. 

§22. 
Puterea obligatorie a acestei legi intră în activitate fără amânare. 

Imprimat. M.N.L.-O.L. Fond Dieta/ia, F-135, f. 86-87; Imprimat. Akten, pp. 46-49; 
,,Concordia", III, nr. 61-208, din 21 iulic/2 august 1863, pp. 245-246. 

1 La 29 septembrie 1863, proiectul de lege se votează în Dicta de la Sibiu, fiind apoi înaintat 
împăratului spre sancţionare. Monarhul a ordonai ca legea să fie aplicată înaintea sancţionării ci. 
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34. 

Sibiu, 28 iulie 1863 

Sacratissimă ccsarco-rcgic şi apostolică Maiestate! 
Preaîndurate Doamne! 

Dieta Ardealului conchiamată prin preagraţiosul rescript al Maiestăţii Voastre 
cu datul din 21 aprilie a.c. nr. 1968, în libera regie cetate Sibii, după constituirea sa 
şi după alegerea comitetului de legitimaţiune, conform în par. 2 al Regulamentului 
provisoriu dieta) şi par. 20 al Regulamentului provisoriu de trebi a făcut alegere 
pentru postul de preşedinte şi doi vicepreşedinţi dietali. 

După cum arată protocoalele purtate despre această alegere şi alăturate cu cea 
mai profundă reverinţă sunt aleşi: 

I. Pentru postul de preşedinte: Ladislau Basiliu Pop cu 90 [ voturi], Ioan 
Alduleanu cu 87 [voturi], Comitele Georgiu de Beldy cu 87 [voturi], Conrad 
Schmidt cu 76 [ voturi], Gustav Grois cu 53 de voturi, iar după o alegere nouă şi 
Andrei Zimmennann cu 45 de voturi. 

li. Pentru postul de vicepreşedinte I: Ioan Alduleanu cu 86 [ voturi], 
Alesandru Lazăr cu 77 [ voturi], Conrad Schmidt cu 74 [ voturi], Comitele Ioan 
Nemeş cu 69 [ voturi], Gustav Grois cu 54 [ voturi] şi în urma unei alegeri noi Iacob 
Rannicher cu 57 de voturi. 

III. Pentru postul de vicepreşedinte al doilea: Gustav Grois cu 71 [ voturi], 
Friederic Kirchner cu 67 [ voturi], Pavel Dunca cu 62 [ voturi], Iacob Bologa cu 59 
[ voturi]; după o alegere nouă, comitele Ioan Nemeş cu 78 [ voturi], Iosif Gull cu 70 
de voturi. Această alegere ne grăbim a o subşteme în cea mai profundă supunere, 
cu cea mai umilită rugare ca: 

Maiestatea voastră c.r. apostolică să vă înduraţi a face denumirea la posturile 
indicate pc temeiul acestei alegeri. 

Perseverând în cca mai neclătită credinţă, ai Maiestăţii voastre ccs. rcg. 
apostolice, cei mai umiliţi şerbi şi sudiţi credincioşi. 

Dicta Marelui Principat Ardeal, Sibii în 28 iulie 1863. 

Aklcn. pp. 42 43. 

35. 

Sibiu, 28 iulie 1863 

Raportul Comitetului dieta) 
compus pentru a treia propunere r[ cgcască] asupra petiţiunilor comunelor Blaj, 

Rodna şi Trascău 

Luând comitetul mai sus numit petiţiunile comunelor prenumitc la consultare 
au aflat cu calc: 
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a) Petiţiunea comunei Blaj, pentru împărtăşirea sa cu un deputat la 
representaţiunea Dietei transilvane din motivele că în Blaj se află reşedinţa 

mitropoliei române g.-c., mai încolo reşedinţa capitlului mitropolitan, precum şi o 
facultate teologică şi un gimnasiu mai înalt şi altele o recomandă înaltei Diete să 
binevoiască a o lua în consideraţiune şi a da comunei aceleia dreptul de a trimite un 
deputat la Dieta transilvană şi aceasta cu atât mai vârtos fiindcă comuna Blaj este şi 
prin votul minorităţii recunoscută. 

b) Ce se atinge de petiţiunile comunelor Rodna şi Trascău, tot în acelaşi 
obiect aşternute, fiind în sesiunea comitetului de faţă opt membrii - patru au votat 
pentru petiţiunile acestea ca să fie comunele acestea cu câte un deputat 
representate, iară patru membrii au votat contra petiţiunilor mai sus atinse, ca adică 
acelea comune să nu capete representaţiune în Dietă şi aşa petiţiunile acestea, după 
§ 19 al ordinei dietale şi §64 al R[egulamentului] p[rovizoriu] de trebi sunt a se 
privi de căzute. 

c) Petiţiunile acestea sunt a se lua la consultarea di etală în legătură cu §IO din 
operatul comisiunii pentru ordinea dietală. Petiţiunile se reaclud sub ./. 

Sibiu în 28 iulie [ I ]864 

Pleker, preşedinte 
Demetriu Moga, referent 

Original. M.N.L.-0.L. F-135, D-1863, Orszcig Gyiiles, Eln6ki iratâk, 1864-3 I 7. 

36. 

Sibiu, 28 iulie 1863 

Hochgebomcr Hcrr Baron, und Vice-Canzler! 

ln Mitten der viclseitigen hochwichtigen Angclcgenheiten des Tages, wclche 
mich zu ihrcm Sklavcn machten, um meiner Ptlicht und Pietăt gegen die hohe 
Staatsrcgicrung Scincr Majcstăt nach Krăftcn zu cntsprcchcn, kommc ich nach dcr 
:Sprache des ewigen tluches in uer eilllen :s1unue aur uas gmige unu sdirverdme 
Schreiben Euer Hochgeboren vom 27tcn Juni d.J. zu antworten, und bezichungsweisc 
meinen herzlichsten Dank abzustatten, mittclst dcsscn Hochdicselbcn mich Ober das 
an Seine Exccllcnz den hochgcborcnen Herm Minister Grafcn v. Nadasdy jUngst 
ergangene kaiscrlich konigliche Handschrciben bczUglich der Kirche, zu dcr ich 
mich bekenne, in die Kenntnis zu setzcn bcliebten. 

lch bitte daher meinen innigsten Dank fur diese mir gUtigst erwicsene 
Freundschaft, welche ich stets hochzupreisen nicht ermangeln werde, entgegen 
nehmen zu wollen. 

Wobei ich mir die Freiheit erlaube, Euer Hochgeborcn zur hochgcfalligcn 
Kenntnis zu bringen: dass unser Landtag tătig auf dem von der hohen Regierung 
vorgezeichneten Felde ist, und in sciner Mitte eine viclvcrsprcchcnde Eintracht, 
und patriotisches Zusamrnenwirken herrscht. 
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lch habc gcstcm mcincn Antrag bcztiglich einer Antwort in der Fonn einer 
Adrcsse auf das allerhochstc Rcskript vom 15. Juni I.J. dem vollen Hause gcstellt, 
und er wurdc cinstimmig angcnommcn. Ad impossibilia non datur obligatio; ich 
habe aber all das, was moglich und rătlich mir erschien, mit einem, nach vielen 
Nachdenken gewăhlten Takte bchandclt, und glaube, der gerechten Sache getreu 
gedient zu haben, ohne den Fcindcn nahe getreten zu sein. ln 14 Tagen dtirfte diese 
hochwichtige Angelegenheit ihrem Resultate zur Ehre der Landes-Vertretung und 
zum neuen Glanze dcr Krone Scincr Majestăt zugeftihrt werden. 

Indem ich nochmals meinen wărmsten Dank fur die obengedachte 
Freundschaft Euer Hochgeboren hicmit crstatte, belieben Hochdieselben versichert 
zu sein der besonderen Hochachtung, mit der ich stets zu verharren die Ehre habe, 

Euer Hochgeboren ergebenster Diener, 
Andreas Freiherr v. Schaguna, Bischof 

Hennannstadt den 28ten Juli 1863 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a. Fasz. 4, f. 389. 

Viena, 30 iulie 1863 
3674. szam. 

37. 

Mi I. Ferenc Jozsef, Istennek kegyelmebol Ausztriai csaszar, Magyar es 
Csehorszag apostoli kiralya, ugy Lombardia, Velence, Galicia, Lodomer es Illyria 
kiralya, Ausztria fohercege, Erdely nagyfejedelme es szekelyek grofja stb. 

Mcltosagos, Tisztelendo, Tckintctcs, Nagysagos, Ncmzetes, Tisztes, Okos, 
Ertclmcs, Oszinten kedvclt Hivcink ! 

Nagy-Szeben kiralyi varosunkba folyo cvi szentgyorgyho 21. kelt kir. 
lciratunkkal cgybchitt, es Szcnt-Jakabh6 15-cn megnyitott kedvclt Erdely 
Nagylcjcdclemscgunk orszaggyiilcscre, az ezen orszaggyiiles rcszcre Altalunk 
kibocsatott ideiglenes orszaggyiiles reszere Ăltalunk kibocsatott ideiglenes 
orszaggyiilesi alapszabaly nyoman megvalasztott ferfiakb61 tobben, habar 
valasztoinknak mcgbizasat elfogadtak, es az orszaggyiiles helyen megjelentek, csak 
is Szcnt-Jakab ho 22. adtak at az orszaggyiiles clnoksegcnek abbeli 
nyilatkozatukat, hogy ok az orszaggyiiles tanacskozasaiba reszt nem vehetnek. 

Ennek folytan tobb valaszto kertilctekben az Ăltalunk kibocsatott ideiglenes 
orszaggyiilesi alapszabaly es tigyrendtartas 5. cs 13. §-ai ertelmeben, uj valasztasok 
eszkozlesenek esete allvan be, az tigyrendtartas 13. §. ertelmeben mar megalakult 
orszaggyiiles elnoksege, ezen uj valasztasok foganatositasa vegett mar hozzatok, 
kedvelt Hiveink, folyamodott. 

Azon valaszto kertiletekben is, melyekben ezen ferfiak orszaggyiilesi koveteknek 
valasztattak, a valasztasbani reszvetre felszolittattak, atyai meghivasunknak 
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cngedelmcskcdve szamosan es elenken vettek reszt a valasztasokba, mialtal 
tagadhatlan jelet es tanusagat adtak, az idopont fontossaga es azon 
visszautasithatlan sziikseg hclyes megertesenek es erzescnck, hogy a sok fiiggoben 
leva bel, es minden egyes j61 vagy rosszletet sulyt61ag erinto cs fcltetelezo targyak, 
az orszag kepviseloinek a torvenyhozasbani reszvete altal, alkotmanyos uton 
megoldassanak es rendeztessenek, es Erdelyorszagnak az osszbirodalomhozi 
allamjogi viszonya, az 1861 evi bojtelo h6 26. kelt hatarozvanyok alapjan 
keresztiilvitessek. 

Sot meg, az 1861 evi Karacson h6 12. kelt ideigleneg altal eletbe leptetett 
t6rvenyhat6sagok kepviseleteinek csak nem mindegyikbe, ugy szinte az Ăltalunk 
kibocsatott orszaggyulesi alapszabaly nyoman orszaggyiilesi kovetek kiildesere 
feljogositott egyes kozsegek kepviseletei is, melyek ezen orszaggyules 
torvenyesseget, velt jogi szempontjukb61 kiindulva, kerdes ala vonand6nak 
tartottak, es ellene elvileg jogfenntartassal elnek, mely jogfenntartas kiilomben 
Ăltalunk minden egyes esetekben mint ervenytelen nem letezonek nyilvanittatott, 
az orszag politikai-nemzetisegi es va16di erdekeit, es a korviszonyok kivanalmait 
erett megfontolasra veven es meltatvan, csaszari kiralyi es nagyfejedelmi 
felsz61itasunknak h6dol6 huseg es engedelmesseggel megfelelven, a jclcnleg mar 
megalakult Erdely Nagyfejedelemsegi orszaggyulesbeni reszvetiinket, hazafiui 
alattval6i kotelcssegnek es sziikseg kivanalmanak tartottak es igen csekely 
kivetellel a kozepponti valasztmanyokat, melyeket az orszaggyulesi kovetek 
megvalasztasanak eszkozlese tuzetett kotelessegul osszcallitottak es igy maguk 
reszerol is, az orszaggyulcs lctcsiileseben legnagyobb keszscggcl kozremukodtek. 

Mi ezert a fentebb emlitett ferfiak nemleges, az orszag val6di erdekeit 
felreismcro tartasa fclol annal nagyobb sajnalattal es visszatetszcsscl crtcsiiltiink, 
mivel az czen orszaggyulcsbcn kepviselve lenni kivant valaszt6knak bizodalma 
meltanyoson kicrdemclte volna azt, hogy a mcgvalasztottak, ha politikai nczetiik es 
szemclycs mcggyozodcsiik meg nem is cngedi, miszcrint czcn orszaggyulcsben 
rcsztvcgycnck, a vctt mcgbizasukat inkabb el ncm fogadtak volna, nchogy 
valaszt6i ezen orszaggyulcsbcn, az uj valaszlasok eszkozlcscnek rovid idcjcig is, 
kepvisclet nclkiil maradjanak. 

Sot, czcn sajnalatunk tctoztctctt mcg azon crtcsiilcs altal is, hogy czcn fcrfiak 
kbztil tbbbcn - mit brbmcst dicsercttcl clcsmcrunk - atvctt mcgblzasuk tclJcsltesere 

keszek valanak, de nagy reszbcn csak tcvcs hitcgetcsek es azon allitas altal vctcttek 
ezen ncmlcges lartashoz vaio csatlakozasra, hogy nemzctiscgiik crdckcit csak is 
cgycrtclmu cljaras altal mcnthctik meg a vcszclycztctcstol. 

Az orszaggyules clnokscgenek mcgtalalasa kovctkczcscbcn Ti kcdvelt 
Hiveink, a tobb valasztasi keriiletekben sziiksegesse valt uj valasztasok gyors 
eszkozlcscre a kcllo intczkedcseket hihetoleg mar megtettek, ha pedig ez, mind 
ekkoraig ncm tortcnt volna, meghagyjuk Nektek czcnncl kcdvclt Hivcink, hogy 
ezen intezkedeseket haladektalanul megtegyetek. 

Egyszersmind mcghagyjuk Nektek, kedvelt Hivcink, hogy czen 
valasztasokbani reszvctre az ideiglenes orszaggyulesi alapszabaly nyoman 
fcljogositott valaszt6knak adjatok tudtul clesmeresiinket a fclett, hogy kcdvelt 
Alattval6ink boldogsagara iranyzott atyai szandekainkba helyczctt gycrmeki 
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bizodalommal cngedelmeskcdtek fclhivasunknak akkor, midon Erdely 
Nagyfcjcdclcmscgiink cgybchitt orszaggyiilcsere a kăvetek valasztasat 
foganatositottak, azokat cgyszcrsmind fclsz61itvan arra, miszerint az uj 
valasztasokban mcnttil szamosabban rcszt vegyenek, minekutanna ezen reszvettel, 
csak is az elso eszkăzlese alta! tanusitott azon kivanatukat es szandekukat 
tettlegesitenek es nyilvanitanak uj6lag, hogy ezen orszaggyiilesben, altaluk 
valasztott kăvetek altak akamak val6ban es tettleg kepviselve lenni. 

A valaszt6k figyelmcztetendok emellett azon targyak magas jelentosegere, 
melyek ezen orszaggyiilesnel targyalas ala jutnak, celja leven ezeknek, az orszag 
bonyolodott belviszonyaiba felderitett vilagossagot, a kăzigazgatasba es az igazsag 
kiszolgaltatasaba rendet es egyszeriisitest hozni, a kiilămbăzo nemzetisegeket es 
hitfelekezeteket megnyugtatni, vegleges allapotok utjat torni es megallapitani, 
melyek kăvetkezoleg letszeresen fognak kifejlodni es kimivelodni, a sokfele 
kerdeseket, melyektol az anyagi erdekek es az altalanos j611et felteteleztetik taglalni 
es megoldani, vegtere az orszagnak az ăsszbirodalomhozi allamjogi viszonyat 
keresztiilvinni, es ezaltal az orszag anyagi kifejlodesere az ăsszbirodalom, annyira 
sziikseges es elutasithatlan segitseget es tamaszat megnyemi. 

Lelkilkre kătendo tovabba, mennyiben erintetik es alta! nem csak az ăsszes 
j611ete, hanem minden egyes, es a lakossag azon nagy szamu osztalyanak j61 vagy 
rosszlete is, mely fokepen es kival6lag sajat szorgalmara, sajat kezi munkajara van 
szorulva, hogy az orszaggyiilesbeni kepviseltetesiik tulnyom6lag csak sajat j61 
felfogott erdekilkben fekszik es valik kivanatossa, hogy meg azon ferfiak is, kiket 
ok az elso valasztas alkalmanal bizodalmukkal megtiszteltek, azon esetben ha 
irantuki clobbi bizodalmukat meg megtartanak, es azokat netalan ujolag 
megvalasztanak, az uj valasztasok eszkăzleseben nem csak a valaszt6k ismetelve 
tanusitott abbeli kivansagat es szandekat, hogy ezen orszaggyiilesben kepviselve 
lcgycnek, meg kcllcne hogy ertsek, hanem mit kiilămbeni becsilleterzesiik es 
hazafiui crziilcttiknel fogva ci akarunk hinni, ujabb mcgbizasuknak annal inkabb 
elcgct tccndcnek, minthogy a valaszt6k fcljogositasanak alapja, nem a korabban 
fennallott 1848/9 evi es azt kăvctctt tcttleges allapotok alta! kivihetetlcnne valt 
alaki jogban, hancm az Altalunk, mas tărvcnycs es alkalmazhat6 alap hianyaban 
kibocsatott idciglcncs orszaggyulesi alapszabalyban gyăkcrczik. 

Azon tcrfiak loyalitasatol elvarjuk tovabba azt is, miszcrint ok, ha dacara 
annak, hogy valaszt6ik az uj valasztasok eszkăzlese alta! komoly akaratjukat ezen 
orszaggyulesbcn sajat kăvctcik alta! kcpviselve lcnni ismetelve nyilvanitjak, az uj 
netalan rcajok eso kăvctvalasztasok folytan is, politikai nezctiikkel 
ăsszeegyezhctonek nem talalnak az orszaggyiilesi targyalasokban reszt venni, 
ebbeli megbizasuk el nem fogadasat mindjart kinyilatkoztatjak, nehogy valaszt6ik 
az orszaggyiiles elohalad6 targyalasaiban meg tăbb ideig kepviselet nelkiil 
maradjanak, es ismetelt uj valasztasok eszkăzlesere, melyck a valaszt6k nagy resze 
szamara mindig tctcmes szemelyes aldozatokkal es faradsagokkal vannak 
ăsszekătve, alkalmat szolgaltassanak. 

Ezeken kiviil meghagyjuk nektek kedvelt Hiveink, miszerint kedvelt 
Szekelyfoldilnk lakossagat, mclynel a mint ertcsilltiink zavarg6, atyailag j6akar6 
szandekainkat gyanusit6 fondorkodasok altal, azon fclelcm kiscrtetik gcrjcsztcni, 
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hogy ncmzctiscgtik altalaban es f6keppen a Nagy-Szeben kir. varosunkban 
egybegyult orszaggyules altal veszelyeztetni szandekoltatik vagy veszelyeztetik, a 
Mi csaszari kiralyi cs nagyfcjedelmi, a Szckelyek Gr6fja ncvcben biztositsatok, 
hogy orszagos atyai szivtinktol egy gondolat sincs tavolabb, mint nemzetisegtik 
elnyomasa, vagy annak veszelyeztetcsenek megengedese, hogy Mi cllenkczoleg 
mindcn ncmzctiscget egyforman akarjuk oltalmazottnak feljogositottnak latni, es 
hogy mindegyik nemzetisegnek a gyakorlati eletben îs letestilo egyenjogusagban 
fekszik, minden egyes nemzetiseg es nyelv fcnntartasanak es tidvăs kifejlodesenek 
legnagyobb biztositeka. 

Ezen uj valaszt6k eredmenyerol Mi legalazatosabb jelentestiket elvarjuk, es 
Nektek kedvelt Hiveink egyuttal meghagyjuk, hogy ezen uj valasztasok 
eredmenyeit, es az egyes valaszt6 keri.iletekben a valasztasra feljogositott egyenek 
ăsszszamanak ăsszhasonlit6 kimutatasat, nemktilămben azok szamat is, kik az elso 
valasztasoknal reszt vettek, ugy azoket is, kik az uj valasztasokban reszt fognak 
venni, maga idejeben kăztudomasra hozzatok. 

Kikhez egycbirant Csaszari Kiralyi es Nagyfejedelmi kegyelmtink es 
kegyelmessegtinkkel alland6an hajland6k maradunk. 

Kelt Birodalmi f6- es szekvarosunkban Becsben, Szent-Jakab h6 30-dik 
napjan, Urunk ezer nyolc szaz hatvan harmadik, uralkodasunk pedig tizen ătădik eveben. 

Ferenc J6zsef m.p. 
Grof Nadasdy Ferenc m.p., 6 cs. kir. Ap. Felsegenek sajat parancsara: Grof Teleki 
Mikl6s. 

[Traducere:} 

Nr. 3674. 

Noi Francisc Iosif I., din graţia lui Dumnezeu împărat al Austriei, rege 
apostolic al Ungariei şi Cehiei, precum şi al Lombardiei, Veneţiei, Galiţiei, 

Lodomeriei şi lliriei, arhiduce al Austriei, parc principe al Transilvaniei şi comitele 
secuilor etc. 

Excelenţele voastre, cinstiţi, iluştri, măriţi, naţionali şi oficiali, înţelepţi, 

înţelegători, sincer iubiţi supuşi ai noştri! 

Dintre bărbaţii aleşi conform regulamentului dictai provizoriu emis de către 
Noi în Dicta iubitului nostru Mare Principat al Transilvaniei convocată prin 
scrisoarea noastră regală la 21 aprilie anul curent în oraşul nostru liber regesc 
Sibiu, şi deschisă la 15 iulie, mai mulţi, deşi au acceptat delegarea de către 

alegătorii lor şi au apărut în localitatea Dietei, au predat la 22 iulie prezidiului 
Dietei acea declaraţie a lor, cum că nu pot lua parte la consultările Dietei. 

În unna acestora, în mai multe circumscripţii electorale, apărând situaţia 
organizării de noi alegeri în înţelesul paragrafelor 5 şi 13 ale regulamentului 
fundamental şi procedural provizoriu al Dietei, prezidiul Dietei deja constituite a 
apelat la voi, iubiţi supuşi, în vederea desfăşurării acestor noi alegeri. 
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Şi în acele circumscripţii electorale, în care aceşti bărbaţi au fost aleşi 

deputaţi dietali, alegătorii au fost chemaţi să participe la alegeri, şi dând curs 
chemării părinteşti, au luat parte numeros şi vioi la alegeri, fapt prin care au dat 
fără tăgadă semnul şi mărturia importanţei momentului şi a înţelegerii corecte a 
necesităţii de nerefuzat, că numeroasele chestiuni interne aflate în suspensie, şi 

toate acelea care ating bunăstarea şi starea precară să se rezolve prin participarea 
reprezentanţilor ţării la actul legislativ, să se rezolve şi rânduiască pe calc 
constituţională, iar relaţia de drept public a Transilvaniei cu statul cadru să se pună 
în aplicare confonn hotărârilor din 26 februarie 1861. 

Mai mult, aproape fiecare din reprezentanţele autorităţilor legale înfiinţate 
provizoriu la 12 decembrie 1861, precum şi reprezentanţele unor localităţi 

îndreptăţite de către Noi pe baza regulamentului dieta( să trimită deputaţi, care au 
considerat chestionabilă legalitatea acestei Diete, pornind de la presupusele lor 
puncte de vedere legale juridice, şi au contestat aceasta în mod principial, 
contestaţie care de altfel a fost considerată din partea Noastră în fiecare caz ca 
nevalabilă şi inexistentă, corespunzând cu fidelitate de supuşi şi cu îngăduinţă 
chemării noastre imperiale regale şi ca Mare Principe, şi cumpănind cu maturitate 
adevăratele interese politico-naţionale şi reale ale ţării, şi necesităţile timpurilor 
noastre, au considerat participarea lor la Dieta deja constituită a Transilvaniei o 
datorie ca supus al ţării şi ca izvorând dintr-o necesitate, şi cu doar câteva excepţii, 
au alcătuit comitetele centrale desemnate pentru alegerea deputaţilor dietali şi au 
participat ei înşişi, cu cea mai mare disponibilitate, la constituirea Dietei. 

Noi am fost înştiinţaţi de aceea cu un regret şi neplăcere cu atât mai mari 
despre atitudinea negativă, care omite total adevăratele interese ale ţării, a 
bărbaţilor sus amintiţi, cu cât încrederea alegătorilor, care se doreau reprezentaţi în 
Dietă, ar fi meritat-o ca cei aleşi, chiar dacă viziunea lor politică şi convingerile 
personale nu ar fi îngăduit-o, să participe la această Dietă, sau mai degrabă să nici 
nu fi acceptat însărcinarea lor, pentru ca alegătorii acestora, chiar pentru răstimpul 
scurt al organizării alegerilor, să fi rămas fără reprezentare. 

Mai mult, acest regret al nostru a fost culminat şi prin acea înştiinţare, că mai 
mulţi dintre aceşti bărbaţi - şi recunoaştem aceasta cu laudă - au fost gata să 
îndeplinească datoria asumată, dar au fost atraşi prin insinuări eronate şi prin acea 
afirmaţie, că interesele na\ionalităţii lor pot fi salvate de la pericol doar printr-un 
demers unanim, să se alăture acestei atitudini negative. 

În urma solicitării către prezidiul Dietei, ordonăm vouă, iubiţi supuşi, să 
faceţi fără întârziere toate demersurile necesare pentru o organizare rapidă a noilor 
alegeri, devenite necesare în uncie circumscripţii electorale, în măsura în care 
acestea nu s-au desfăşurat până acum. 

Totodată vă ordonăm, iubiţi supuşi ai noştri, să comunicaţi alegătorilor, 

îndreptăţiţi să participe conform regulamentului dictai provizoriu la acestea, 
recunoaşterea Noastră pentru unnarea chemării Noastre cu încredere de fii în 
intenţiile părinteşti înspre fericirea iubiţilor Noştri supuşi, atunci când au desfăşurat 
alegerile de deputaţi pentru Dieta Marelui Principat al Transilvaniei, chemându-i 
pe aceştia, să participe în mod cât mai numeros la noile alegeri, şi prin aceasta să 
transpună din nou în fapte acea dorinţă şi intenţie a lor, de a fi într-adevăr 

reprezentaţi la această Dietă prin deputaţi aleşi tot de către ei. 
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Este de atras atenţia alegătorilor şi asupra înaltei semnificaţii a acelor 
chestiuni, care vor fi discutate în cadrul acestei Diete, scopul acestora fiind să 

aducă lumină în încurcatele raporturi interne ale ţării, să aducă ordine şi 

simplificare în administraţia publică şi în servirea dreptăţii, să liniştească diferitele 
naţionalităţi şi confesiuni, să deschidă şi stabilească drumul către o stare definitivă, 
toate acestea dezvoltându-se şi formându-se în viitor, să discute şi rezolve 
numeroasele semne de întrebare de care depind interesele materiale şi bunăstarea 
generală, şi în fine, să pună în aplicare relaţiile de drept public ale ţării cu statul
cadru, şi prin aceasta să obţină, în scopul dezvoltării materiale a ţării, ajutorul şi 

sprijinul, atât de necesare şi greu de refuzat, ale statului-cadru. 
Este de reamintit datoria acestora, în măsura în care se atinge nu numai 

bunăstarea întregului, ci şi bunăstarea sau decăderea fiecărei clase luate individual, 
dar şi a acelei clase numeroase a locuitorilor, care se bazează îndeosebi pe propria 
hărnicie şi munca propriilor mâini, că reprezentarea acestora la Dietă rezidă în 
mare parte doar în interesul propriu, temeinic conceput, şi devine o dorinţă, ca şi 
acei bărbaţi, care cu ocazia primei alegeri au avut parte de încredere, în cazul în 
care ar dori să păstreze aceasta şi ar fi aleşi din nou, ar trebui să înţeleagă în timpul 
alegerilor nu numai acea dorinţă şi intenţie arătată de alegători, aceea de a fi 
reprezentaţi la această Dietă, ci Noi dorim să credem, pe baza simţului datoriei şi a 
sentimentelor patriotice ale acestora, că vor da curs cu atât mai mult noii lor 
delegări, cu cât baza dreptului alegătorilor nu-şi are rădăcini le în dreptul devenit 
nerealizabil în condiţiile reale ale anilor 1848-49, ci în regulamentul dieta) 
provizoriu, emis de către Noi în lipsa altor fundamente legale şi aplicabile. 

Aşteptăm din partea loialităţii acelor bărbaţi pe mai departe, ca aceştia, dacă 
în pofida faptului că alegătorii lor, prin noile alegeri, doresc să-şi vadă reprezentate 
la Dictă intenţiile serioase prin intermediul deputaţilor proprii, şi în urma alegerii 
lor ca deputaţi ar considera participarea la Dietă ca fiind neconformă cu viziunile 
lor politice, să declare imediat neacceptarea acesteia, pentru ca alegătorii acestora 
să nu rămână cumva fără reprezentare pentru un timp şi mai îndelungat în timpul 
continuării lucrărilor dictalc şi a organizării de noi alegeri, care din urmă sunt 
legate pentru marca parte a alegătorilor cu mari sacrificii personale şi oboseală. 

În afară de acestea, vă ordon vouă, iubiţi supuşi, să-i asiguraţi în numele 
Nostru imperial regal, de l'rincipe al Transilvaniei şi Comite al secuil01 pc iubi{ii 
noştri locuitori ai Secuimii, în rândul cărora, cum am fost înştiinţaţi, prin acţiuni de 
tulburare, şi de suspicionare a bunelor noastre intenţii părinteşti, se încearcă 

propagarea temerilor, că naţionalitatea lor este periclitată sau se intenţionează 

periclitarea acesteia în general dar mai ales prin intermediul Dietei adunate în 
oraşul nostru regesc Sibiu, că nu se află nimic mai departe de inima Noastră 
părintească decât gândul oprimării naţionalităţii lor, sau permiterea periclitării 

acesteia, şi că Noi dorim să vedem fiecare naţionalitate apărată şi îndreptăţită în 
mod egal, şi că cea mai mare garanţie a păstrării limbii şi a dezvoltării cuvenite a 
fiecărei naţionalităţi rezidă în egala îndreptăţire care se realizează în viaţa practică. 

Noi aşteptăm relatările privind rezultatele acestor noi alegeri, şi vă ordonăm 
Vouă, iubiţi supuşi, să faceţi publice rezultatele acestor alegeri, alături de indicarea 
indivizilor îndreptăţiţi la vot în fiecare circumscripţie electorală, precum şi a 
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numărului celor care au participat la primele alegeri şi al celor care vor participa la 
cele noi, în timp util. 

Rămânem faţă de Voi, întotdeauna dispuşi prin graţia şi îngăduinţa Noastră 
imperială regală şi de Mare Principe. 

Emis în oraşul nostru capitală imperială şi reşedinţă Viena, în ziua 30 a lunii 
iulie, în anul Domnului o mie optsute şaizecişitrei, în al cincisprezecelea an al 
stăpânirii noastre. 

Francisc Iosif m.p. 
Contele Nadasdy Ferenc m.p., la ordinul propriu al Majestăţii Sale imperiale şi 

regale apostolice: contele Teleki Miklos. 

Okmanytar Erdcly lcgujabb jogti:irtcnclmchez. 1848-1865. Osszcszcdtc Sandor J6zsef, 
Kolozsvar, 1865, p. 3 I 8-323. 

38. 

Sibiu, 30 iulie 1863 

Hochwohlgeborener Freiherr! 
Hochzuverehrender Herr Vicehofkanzler! 

Die Erkliirung des Nichteintrittes der ungarischen und Szekler Deputierten 
habe ich gleich nach Erhalt Seiner Exzellenz dem k. Landtags Commissair 
tibergeben, und habe ihn fast tiberzeugt, dass Hochderselbe hiertiber gleich 
berichtet hat; diel3 war auch die Ursache, dass ich hicrtiber nichts telegrafiert habe, 
und zwar um so wcniger, als ich mich nicht fur bcmăl3igt hiclt în cincm dcm k. 
Landtags Commissair tibcrgebenen Sachc auch abgcsendet zu tclegrafieren. 

Es ist schon zu bcdaucm, dass die Ungam und Szcklcr grol3tcntcils nicht 
eingetreten sind, dcnn ich bin fast tibcrzcugt, dass man auch die Enthcbung 
Haynalds frtihcr gckommcn wiire, es an der Sache nichts geiindert hiitte, indcm 
diescr Entschluss gleich nach dem Eroffnungs Reskript fast gcfasst wurde, und 
wciterhin nur die Art dcr Ausftihrung bcraten wurde; bis zum letzten Augenblick 
war es nicht cntschieden, ob sic sich schriftlich beim Priisidium des Landtagcs 
iiul3em werden, oder ob sie nach Vcrlauf der 8 Tage erst die Aufforderung des 
Priisidiums abwartcn sollen? Im lctzcn Augenblick haben sie sich fur das crstcre 
entschieden. Der Verzug mit H[aynald] zeigt unstreitig, dass es Seine Majestiit 
vollen Ernst sei, und dies stiirkt die Vinkulation zumeist, die einflul3reichen 
Personlichkeiten namentlich bei den Szeklem werden aber alles aufbieten, damit 
H[aynald] bei dcn Neuwahlen gewiihlt werde, indem derselbe, als jene 
Personlichkeit die hin gestellt werden wird, welches ob des Festhalten um den 
vaterliindischen lnstitutioncn von Seite der Regierung verfolgt wird. 

Dass die Abgetrctcnen ganz în dem Sinne wirken werden, welchen Euer 
Hochwohlgeboren bczcichnct haben, steht aul3er Zwcifcl. 
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Simon hat ganz gcwil3 bis zum letzten Augenblick Alles aufgcboten, um den 
Eintritt in den Landtag zu bewirken, er hat auch viele Anhănger gehabt, welche 
jedoch dem abgegebcncn Versprcchen Mayorităt gcgangen sind, dahin cs ihm 
unmoglich geworden ist einzutrcten; bei der Mannwahl in Klausenburg diirfte er 
gewăhlt werden; Kcmeny hat sich hier geăul3ert, er werde eine zweite Wahl nicht 
vomehmen; ich werde meinerseits nicht unterlassen auf die dortigcn Biirger einzuwirken. 

Mit Bodola und Kriti [?] habe ich hier hier schon ganz in dem Sinne 
gesprochen, wie es Euer Hochwohlgcboren berichtet habe, dieselben erklărtcn sich 
jedoch dahin, dass sie Geistliche seien, und dass sie sich von den potiores ihrer 
Confessionen nicht trennen konnen; sie sind ganz von ihren Kirchengemeinde 
abhăngig, daher ist es auch natiirlich, dass sie gegen den Willen ihrer 
Oberkuratoren usw. nicht handeln. 

Nicht nur Klausenburg, sondem alle Jurisdiktionen, obwohl dercn grofite Teii 
den Landtag fur ungesetzlich bezeichnet hat, haben sich an die Wahl der 
Deputierten deswegen beteiligt, um durch ihre Deputierte auf dem Landtage zur 
Wahrung des gesetzlichen Zustandes wirken zu konnen, die Jurisdiktionen haben 
daher nicht vom Entfemtesten die Absicht gehabt uns die Wahl Mănner 

hervorzurufen, welche in den Landtag nicht eintreten, und so glaube ich, dass bei 
der vorzunehmenden Neuwahl die Jurisdiktionen den Wunsch nie verholen 
werden, sich auf dem Landtage vertreten zu sehen. 

Die Frage der Regalisten ist unstrittig sehr wichtig, nachdem aber die 
Bcrufung nicht allsogleich erfolgen wird, so werde ich mich bcchren diesbeziiglich 
personlich meine unvorgreifliche Ansicht nach Ihren Ankunft mitzuteilen. 

Mit der vollkommensten Hochachtung mich zcichnc, Eucr Hochwohlgeboren 
untertănigster Diener Gustav Groisz. 

Hermannstadt dcn 30. Juli 1863. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Dossicr I, f. 55 56. 

Sibiu, iulie 186.J 

[bcantwortet 24/7 1864] 

Eucr Exzcllcnz! 

39. 

Ich muss um Entschuldigung bitten, dass ich das hochverachtete Schreiben 
Euer Exzellenz vom 6tcn Juni I.J. crst heute beantwortet, allcin dic nacheinander 
folgenden Landtagssitzungen, und die gespannte Aufmerksamkeit, welche ich dem 
Gegcnstandc habe widmen miisscn, iibcrdief3 dic nach dcn Sitzungcn vorgenommcne 
Priifung der Obersctzungen der Ausschussoperate in Urbarialangclcgenhcitcn, iiber 
einen Teii der Ratiuschen Antrăge, und iiber die Capccicn habcn mich so sehr 
crmiidet, dass ich mit Ruhe die Beantwortung nicht habc vomchmcn konnen; auch 
habe ich auf das Ergcbnis der Ausschussberatung in der Eiscnbahnangclcgenheit 
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gcwartct, um auch hicrilbcr umstăndliche Mittcilungcn machcn zu konnen, 
nachdem jedoch diescr Ausschuss noch nicht fertig ist, so wollte ich nicht lănger 
zogcm, und crlaubc mir vor Aliem mcincn vcrbindlichcn Dank dafiir 
auszusprechen, dass Eucr Exzcllcnz, obwohl 1hr Wunsch gewescn wăre, es kăme 
dic Eiscnbahnangclcgenheit bcim Landtage gar nicht zur Sprache, sich nicht nur 
nicht ftir die Vcrschiebung der Tagcsordnung ausgesprochen, sondem vielmehr în 
die Vomahmc dicscs Gcgenstandes tclcgraphisch eingewilligt haben, indcm ich 
mich sonst mit dcm Wunsche des Landtags in Opposition hătte versetzen milssen, 
was meiner Stellung nicht cntsprechend gewesen wăre; cine Abschrift des 
Ausschussberichtes werde ich soglcich, als ich den Bericht în die Hănde 

bekommen, Euer Exzellenz unterbreiten; ich meinerseits habe bis jetzt schon 
dahingcwirkt, und werde auch beim Landtag dahin wirken, dass dic Yerhandlung 
sich nicht weit aus[ ... ] und Animosităten vermieden werden. 

Euer Exzellenz haben in Ihrem hochgeehrten Schreiben die Hoffnung 
ausgesprochen, dass in Folge der năchsten Neuwahlen den Deputierten aus 
Bereczk noch cine, oder der andcrc nachfolgen dilrfte; wenn ich auf das Ergebnis 
der letzt stattgefundenen Wahl, und auf die von den Gewăhlten abgegebenen 
Erklărungen zurilckblickc, so tinde ich, dass sich mit Ausnahme weniger Wahlbezirke 
die Wăhler nicht in gro13er Anzahl an der Wahl beteiligen, und dass die Gewăhlten 
mit Ausnahme des Grafen Mik6, und des Berde Moses, welche keinen politischen 
Grund vorgeschiltzt[?] haben, auch diel3mal sich dahin erklăren, dass sie mit 
Beziehung auf die im Jahre 1863 abgegebene Ăul3erung in den gegenwărtigen 
Landtag nicht cintrcten wcrden; bei diesem Sachlage bin ich der unvorgreiflichcn 
Ansicht, dass cine vorzunehmende Neuwahl deswegen kein gilnstiges Resultat 
ergeben dilrfte, weil der grol3te Teii der Gewăhlten keine Selbststăndigkeit besitzt 
der also gcstaltctcn offentlichen Meinung entgegen zu handeln. 

Mit Gabor lmrc habc ich bcztiglich der Kepe gesprochen, cr ist mit sich noch 
nicht im Rcinen, dicse Angclcgcnhcit dtirfte erst spăter in die Vcrwendung 
gcbracht wcrdcn, und ich wcrdc schon noch mit ihm sprcchen. 

Beztiglich dcr Rcgalistcn teile ich auch gegenwărtig dic Ansicht Eucr 
Exzcllcnz, obwohl nicht angcstclltc unabhăngige Mănncr schr schwcr, wcnn gar 
nicht zu findcn sind; vicllcicht dtirftc Advocat Palfi der im Ober Albcnser Comitat 
Grof3grundbcsitzcr ist, dcr Bcrufung nachkommen; ein gcwisscr Szalanczi aus dcm 
Hunyadcr Comitat hat mir gcschricbcn, und hat mich in dicscn Tagen auch 
milndlich gcbctcn, scinc Emcnnung zum Rcgalisten zu crwirken, wobei cr jcdoch 
bemerkte, dass cr auf cigene Kostcn nicht hier sein kann, daher das Tagcsgeld von 
5 fl. anspreche, schr anschnlich sieht cr mir nicht aus, Y[ize] Prăsidcnt Kirchner 
kennt ihn, und sagt, dass cr cin mittlcrer Grundbesitzer ist im Hunyader Comitat, 
und dass ermit den dortigen Grundbesitzem im steten Yerkehr ist. 

Was ich im Yorhinein beftirchtet, ist bei der Yerhandlung dcr crstcn inneren 
Angclcgenhcit cingctroffen, nămlich dass sich der Landtag in zwci fast compacte 
Lager nach der Yerschiedcnheit der Nationalităt geteilt hat, und dass sich die 
Anhănger dcr cincn, oder der anderen Nationalităt gro13tenteils als Yertrcter der 
Nation, und nicht der einzelnen Wahlbezirke gerieren, was mich auch veranlasste 
die bctrcffcndcn Hcrrcn im Yerlaufe der Yerhandlungen aufmcrksam zu machcn, 
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dass sie hier nicht Rechte der Nationen, sondem als Vcrtretcr des Landcs das 
Wohl des ganzcn vor Augcn haben sollten; ich befiirchte jcdoch, dass diese 
Nationalstellung fast immer în den Yordergrund treten wird. 

[Gustav Groisz] 

Original. IIHStA, Nachlass Reichcnstein, Ktn. I a, Dossier I, Bricfwcchscl Groisz-Rcichcnstein, 
f. 75-76. 

40. 

Sibiu, 2 august 1863 

Proiectul 
prea umilitei adrese propuse de către comitetul dietei la prea înaltul r. rescript din 

15 iunie 1863 salutător către reprezentanţii Marelui Principat al Transilvaniei 

Maiestatea voastră cesaro-regească apostolică! Doamne prea îndurate! 

De când Maiestatea voastră prea înaltă chemat la tron în puterea Sancţiunii 
Pragmatice aţi primit regimul Imperiului Transilvania se află mai întâi acum în 
demult aşteptata fericită stare de a vedea pe representanţii acestui Mare Principat 
readunaţi într-o Dietă. 

Această ţară ce se află de mult în posesiunea unei constituţiuni consolidată 
din vechime, rădăcinată afund pe terenul istoric a simţit într-un şir de ani cu 
profundă durere lipsa libertăţii constituţionale pe atunci când nişte evenimente 
serioase ale timpului au făcut trebuincioasă domnia potcstăţii absolute a regimului. 

Într-aceea totuşi, pre lângă toată ncîndestularea cu acelea împregiurări 
apăsătoare, nu se poate nega aceea ce sub apărământul ordinei reslatorite şi 

susţinută cu tărie ajunse la maturitate ca un câştig nepreţuit al unui desvollământ 
propăşitor cu putere în sfera vieţii omeneşti şi a statului. 

Egalitatea tuturor cetăţenilor de stat înaintea legii, recunoaşterea legală a 
tuturor b1scnc1lor ş1 contcs1urnlor rcl1g1oase, putinţa de a se aplica in tlmcţiuni lara 
privire la stare şi naştere, supunerea tuturor cetăţenilor de stal la egala datorinţă de 
a milita şi a contribui, desfiinţarea robotclor, dcscumpărarea sarcinilor apăsătoare 
greu asupra pământului, delăturarea liniei de vamă cc era trasă înlăuntrul 

Monarhici, sunt fapte cornplinite care nu se mai pot nulifica, fapte de o valoare 
durătoare, a căror putere ne arată cum că, cursul unui progres neîncetat spre 
întărirea şi împuterirea statului preste tot nu se mai poate reţinea. 

Popoarele credincioase ale Austriei ca fapta cea mai binecuvântată a acestui 
progres măriminoasa dcterminaţiune a Maiestăţii voastre prin care cserciţiul 

potestăţii absolute de domnitor l-aţi schimbat cu o constituţiune ce statoreşte ca 
supuşii să ia parte la întocmirea legilor. lară apoi fiindcă aceea constituţiune 

complănând suvcnircle, opiniunile despre drept, cum şi prctensiunile de drepturi 
ale diferitelor popoare, să încerce a le îmbina cu imperativa necesitate de a susţinea 
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unitatea şi puseţiunea de stat a Monarhici, a da regatelor şi ţărilor garanţiile unor 
drepturi statorite lămurit şi neîndoit. Ea face totodată ca să le stea şi lor prin putinţă 
conlucrarea în unanimitate de care au atâta trebuinţă. 

Diploma împărătească din 20 octobre 1860 este aceea lege fundamentală de 
stat, constantă şi nerevocaveră, care regulând referinţele dinlăuntru de drept public 
al Monarhiei trage liniile demarcatoare înlăuntrul cărora pre lângă păzirea cu mare 
grijă a autonomiei şi independenţei singuraticelor ţări, edificiul constituţiunii 

statului să se încheie cu o representaţiune comună pentru afacerile comune ale 
Imperiului întreg. 

lară apoi fiindcă pentru dreptul de participare de legislaţiunea comună a 
statului se recere neapărat oareşicare ordine anumită şi o formă a eserciţiului 

aceleia, Maiestatea voastră spre a complini mai departe lucrul început la 20 octobre 
1860 cu Patenta împărătească din 26 faur 1861 aţi emis legea fundamentală de stat 
pentru representaţiunea Imperiului, iară cu aceasta aţi prochiamat popoarelor 
cuprinsul întreg al legilor fundamentale ca constituţiune a Imperiului, cu aceea 
asecurare sărbătorească cumcă voiţi ca această constituţiune, nu numai să o ţineţi şi 
păstraţi înşivă împreună cu toţi unnaşii voştrii la regim nestrămutată, ci să o şi 

apăraţi şi proteja cu toată puterea împărătească în contra oricărei loviri. 
După cuprinsul şi garanţia acestor legi fundamentale de stat dreptul de 

legislaţiune este a se esercita pre viitor numai pre lângă confăptuirea şi numai cu 
învoirea corpurilor representative conchiamate în consunet cu constituţiunea în 
Dietă şi în Senatul Imperial. 

Acest act al înţelepciunii împărăteşti carele se arată ca un monument 
luminător al mărimii sublime de regent umple şi pe representaţiunea Marelui 
Principat al Transilvaniei cu cea mai mulţămitoare bucurie, iară aceasta nu numai 
pentru că noi ne-am recâştigat vechiul drept de legislaţiune pentru afacerile 
dinlăuntru ale ţării, ci şi din temeiul adaus din nou, pentru că Transilvania de acum 
înainte va fi chiamată a lua parte activă şi la pertractarea afacerilor comune ale 
Imperiului în unire cu numeroasele popoare surori. 

Majorităţii departe precumpănitoare a locuitorilor acestei ţări îi este foarte 
scumpă independenţa acestui Mare Principat păstrată peste atâţi secoli, ca unui 
membru separat şi independent al Coroanei Ungariei. Prin urmare, în deplin acord 
cu dechiaraţiunea răspicată de Maiestatea voastră, uniunea Transilvaniei cu Regatul 
Ungariei decretată în a[nul] 1848 nu o poate privi ca pe una ce s-ar fi înfinţat cu o 
deplină tiară legală. 

La restatorirea constituţiunii de mai [î]nainte a ţării în cuprinsul ei întreg s-au 
opus victorioasa putere a acelei fapte complinite, care prin statorirea principiului 
egalei îndreptăţiri pentru toate naţiunile, limbile şi bisericile, cerinţele timpului i-au 
dat un caracter ce nu se mai putea şterge. 

Iară egalitatea de drept pentru toţi respinge orice privilegiu pentru particulari, 
fie aceia staturi, naţiuni sau corporaţiuni. Cu privire la acestea se justifică 
imperativa trebuinţă de a presupune schimbări afund pătrunzătoare în privinţa 

statoririi unei modalităţi după care representaţiunea ţării să se compună aşa încât să 
corespundă într-o măsură conformă la toate interesele locuitorilor. 

Deci, Maiestatea voastră Preaînaltă, înduplecat numai de o datorinţă 

imperativă ca regent, în lipsa unui alt temei legal şi nestrămutat, în neputinţa de a 
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vă reîntoarce la Art[icolul] XI din a[nul] 1791 fără abnegarea principiului egalei 
îndreptăţiri, pentru Dieta conchiamată în libera reg[ească] cetate Sibii, v-aţi îndurat 
a emite un regulament nou de alegeri şi de afaceri, cu răspicatul caracter al unui 
nonnativ carele să fie numai provisoriu şi să aibă valoare numai pentru această 
Dietă. 

Poporimea ţării ascultând cu încredere deplină chemarea Monarhului său, 
totodată pătrunsă afund de necesitatea de a se deslega mai multe întrebări 

însemnate ce zac încă nedeslegate şi care fără o grea vătămare a intereselor fiecărui 
cetăţean de stat în parte nu suferă mai multă amânare a luat parte la alegeri în toate 
cercurile electorale fără escepţiune pre temeiul Regulamentului de alegeri ce s-a 
fost dat, iară deputaţii trimşi s-au şi înfăţioşat în o cumpănitoare majoritate a lor 
dintr-odată cu bărbaţii cei chemaţi prin preaînalta încredere a Maiestăţii voastre. Ei 
se şi află parte mare de faţă în adunare. 

După ce credincioşii preaplecaţi membrii ai Dietei ca corp legislativ al 
Marelui Principat al Transilvaniei s-au adunat şi au depus promisiunea prescrisă, au 
ascultat cu simţămintele cele mai neclătite credinţă de supuşi însufleţitoarele 

cuvinte ale preaînaltului Rescript din 15 iun[ie] 1863 nr. 3117, cu care Maiestatea 
voastră Sacratisimă v-aţi îndurat a saluta representaţiunea ţării în limbagiul cel mai 
deschis, scutit de orice înţeles strâmb şi pentru aceea deşteptător de încrederea cea 
mai deplină. 

Întru adevăr problemele câte au trebuinţă de o deslegare înteţitoare sunt mari 
şi grele. 

După ce însă noi conduşi de principiul dreptăţii şi purtaţi de spiritul 
împăciuirii ne apucăm de lucru cu voinţă serioasă suntem şi nutriţi de aceea 
speranţă tare, cumcă întrunindu-ne cu sinceritate puterile întărite prin armonie vom 
reeşi ca să îndeplinim cu fericire încă şi cea mai grea lucrare. Conştiinţa ne spune 
tot ce aşteaptă de la noi patria şi ce Imperiul. 

Cu atât mai viu se deşteaptă în noi profunda părere de rău cumcă din câteva 
cercuri electorale deputaţii trimişi de către popor nu au venit, cum şi că dintre acei 
bărbaţi eminenţi, chemaţi pentru încrederea Coroanei nu toţi au urmat chemării 
Monarhului lor. Pentru că, deşi Dieta ţării nu vede întru aceasta vreo piedică la 
întreprinderea lucrării sale la care este îndatorată lotuşi când se lucră pentru 
înaintarea prusperitapi ţarii fntn.:gi şi a tuturor cu11ci..:1a1i..:11ilur :-.ai, cum şi pi..:1mu cele: 
mai importante interese de viaţă ale lor, lipsa mai multor patrioţi cu esperienţă din 
societatea popoarelor surori se simte cu durere. 

Noi însă sperăm iarăşi cumcă sub înrâurinţa lucrătoare în linişte a unei 
convicţiuni mai bune care înaintând între toate clasele poporimei îşi sparge drum 
înainte, alegerile ordinate din nou vor aduce Dietei un ajutor bine venit de puteri 
conlucrătoare încă şi din acelea cercuri care până acum fără vina lor, ba în contra 
voinţei lor, încă nu sunt representate. 

Cu ocasiunea deschiderii Dietei împuteritul comisar regesc al Maiestăţii 

voastre ne-a dat nouă în copie autentică acel document carele cuprinde abdicarea 
de tron a Maiestăţii sale Împăratului Ferdinand şi renunţarea Înălţimii sale c[esaro] 
r[ egale] al Serenissimului domn Francisc Carol din 2 decembrie 1848 la Olmiitz cu 
acel adaos cumcă Maiestatea voastră lăsaţi în voia Dietei ca aceeaşi prin o deputăţiune 
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ce ar fi a se trimite la reşedinţa împărătească să vază însuşi originalul acelui 
document. 

Dieta încredinţată pe deplin despre autenticitatea acestui document cu privire 
la legea fundamentală a Sancţiunii Pragmatice primtă în 30 martie 1722 cu cea mai 
fierbinte mulţumită către nemuritoarele merite ale Casei austriece pentru scăparea 
acestei ţări, în şi acest document propus ei spre cunoştinţă, cu cea mai deplină 
odihnire despre adevărul faptelor authenticate în acela, cum şi despre a lor 
legalitate. 

Noi am mai primit din mâinile aceluiaşi comisar regesc deplin împuternicit 
pentru Dietă încă şi Diploma împărătească din 20 oct[ ombrie] 1860 emanată cu 
solemnitate în toate trei limbile ţării, am primit întru asemenea şi legea 
fundamental emanată tot în forma de Diplomă împărătească cu data de 26 faur 
1861 sunătoare pentru representaţiunea Imperiului; iară apoi îndemnaţi de 
mulţămita şi recunoştinţa pentru binevoitoarele scopuri îndreptate spre a statori 
oareşicare liberale de stat care se manifesta în constituţiunea imp[ erială] data 
tuturor popoarelor din întreaga Monarhie, suntem şi gata de a corespunde prea
naltei provocări venită nouă de către Mai[ estatea] voastră, adecă a petrece ambele 
acelea Diplome în legile patriei cu aceea modalitate ca în această privinţă Dieta să
ntocmească înadins un articol de lege şi să-l subşteamă Mai[ estăţii] voastre pentru 
prea graţioasă sancţionare. 

Fiindcă legile Marelui Principat al Transilvaniei în art[icolul] li din a[nul] 
1791 cuprind o instrucţiune anumită privitoare la procedura ce trebuie să se 
observe la toate schimbările de tron faţă cu ţara, aşa dechiaraţiunea făcută de către 
Mai[estatea] voastră cu privire la confinnarea Diplomei Leopoldine este un act de 
cea mai înaltă însemnătate. 

Prea-nalta voastră Maiestate faceţi cunoscut ţării în cuvinte categorice cumcă 
în privinţa Diplomei Leopoldine nu puteţi observa datina veche din causă cumcă 
mai multe puncte ale aceleia nicidecum nu se mai pot aduce la îndeplinire, cum şi 
că dreptatea şi conştiinţa Monarhului nu poate suferi să se mai întărească ceva ce în 
faptă a devenit peste putinţă. 

A vorbi adevărul şi a ţinc ceea ce ai promis este pentru domnitor şi pentru 
popoare cca mai-naltă poruncă; pentru aceea credinţa şi convicţiunea pe care 
Mai[cslalcaJ voastră o manifestaţi aici ne umpk pc noi şi pc iară cu respect şi 

reverinţă înaintea acelei mărimi de conştiinţă cărei moraliceşte nu-i este cu putinţă 
a întări prin cuvinte aceea cc în faptă nu poate ţinea. 

Este prea adevărat cumcă multe puncte din aceea Diplomă pe care 
Mai[ estatea] sa, fericitul Împărat Leopold I a dat-o la luarea principatului 
Transilvaniei sub protecţiunea domnirii austriece în 4 dec[embrie] 1691 fiind în 
cursul timpurilor preschimbate şi-au pierdut toată valoarea şi pentru aceea de mult 
nici că se mai pot ţinea. 

Diploma fusese întregită esenţialmente încă prin Sancţiunea Pragmatică, care 
statoreşte dreptul de moştenire ale glorioasei Case domnitoare austriece şi 

nedespărţiveritatea ţărilor unite sub sceptrul ei într-un stat ce nu se mai poate 
desface; şi care sancţiune în puterea art[icolului] III din a[nul] 1744 are şi pentru 
Transilvania valoarea unei legi fundamentale de stat ncstrămutaveră. 
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Totuşi pe lângă toate schimbările prin care au trecut unele puncte singuratece 
ale acelei Diplome Leopoldine şi prin care după legea desvoltământului organic la 
care este supus şi oricare stat au trebuit să treacă neapărat fundamental caracter al 
aceluia ce al unui contract de stat încheiat sărbătoreşte şi fără a se mai putea 
revoca, al cărui cuprins este temelia dreptului constitutional transilvan, a rămas 
totdeauna în puterea sa. Deci, ţării îi şierbeşte spre mare odihnire când aude 
conştiincioasa dechiaraţiune a Mai[ estăţii] voastre cumcă datina în privinţa 

Diplomei Leopoldine numai pentru aceea nu se poate observa pentru că punerea în 
lucrare a mai multor puncte din aceea nicidecum nu mai e cu putinţă. Cu aceasta 
însă, Diploma însăşi în fiinţa sa nu pierde nimica din însemnătatea sa ca temelia 
dreptului public. 

Tocmai pentru aceea luând şi noi această împregiurare întocmai însuşi atinsul 
înţeles primim cu cel mai viu simţământ de bucurie cumcă Mai[estatea] voastră 
preaînaltă recunoaşteţi totodată pe faţă şi spre dorita odihnire a ţării vă înduraţi a 
dechiara sărbătoreşte cumcă după ce va fi înfiinţată pe cale constituţională în 
confăptuire cu Dieta structurată dinlăuntru publico-drepturistica a Marelui 
Principat al Transilvaniei şi corelaţiunea lui cătră întreaga Monarhie în privinţa 
deţărmuririi definitive a modului trimterii deputaţilor Transilvaniei în Senatul 
Imperial, inimei Mai[ estăţii] voastre de părintele ţării îi va fi spre plăcere a emite la 
dorirea şi rugarea ţării o Diplomă solemnă pe care şi următorii Mai[estăţii] voastre 
vor avea de a o confirma totdeauna înaintea depunerii jurământului omagial. 

Această asigurare preaînaltă care s-a întâmplat cu dorinţa ţării înaltă 
încrederea noastră şi ne adaugă puterile spre a începe lucrul ce ne aşteaptă, carele 
judecând după propuseţiunile communicate se întinde peste un câmp larg al unor 
chestiuni de mare însemnătate. 

Dieta îşi recunoaşte de o datorinţă sacră a ajunge cât mai curând la resultate 
corespunzătoare ale consultaţiunilor sale din causă că poporimea aşteaptă greu 
până să vază întemeindu-se constituţiunea ţării după o ordine durătoare pentru ca 
prin aceea să nu stea prin putinţă a delătura atâtea rele apăsătoare, a pune 
administraţiunea şi justiţia pe temelii pentru ca să fie scuturi apărătoare şi 

asccurătoarc de drepturi, cum şi în alte direcţiuni a deschide calea către aşezăminte 
salutare pentru prosperitatea statului. 

Referinţele către statul întreg încă aşteaptă cu totadinsul ca să fie statorite 
după dorinţa pentru ca aşa ţara să simtă în măsura deplină binecuvântările cc vor 
resuita din strânsa împreunare cu Imperiul şi cu reprcscntanţa comună. 

Chemarea destinată Maiestăţii voastre de providenţă pentru ca să conduceţi 
soarta Marelui Principat al Transilvaniei peste cel mai greu punct de prefacere, ne 
prclumină şi nouă un luceafăr întru toată importanţa şi mărimea sa. 

Noi simţim ca şi Maiestatea voastră cumcă deşi problemele care ni s-au pus 
sunt grele, totuşi acelea trebuie să se deslege odată. 

Supusa şi credincioasa representaţiune a ţării ajutată de dreptatea causei, 
simţindu-se insuflată de spiritul cumpătului, de al bunei învoiri şi al toleranţei, 

întâmpină năsuinţa cea mai sinceră a Maiestăţii voastre de a îngriji pentru fericirea 
şi prosperitatea popoarelor cu cea mai deplină încredere a sa. 

Aşa noi cu ajutorul lui Dumnezeu vom şi reuşi a duce la capăt sigur şi fericit 
acest lucru de carele ne apucarăm! 
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Ceea cc rămânem în devotament şi supunere către augusta Casă împărătească 
cu cea mai profundă veneraţiune. 

Ai Maiestăţii voastre c. r. apostolice supuşi prea credincioşi ascultători, 

Sibii în 2 august 1863. 

Reprezentanţii Marelui Principat al Transilvaniei 
adunaţi în Dietă. 

Imprimat. S.J.S.A.N .. Fond Diela Tra11sili'{J/1iei 1863-1865, dos. 222, f. 45--49; Imprimat 
Ak1e11. pp. 49-57. 

41. 

Sibiu, 4 august 1863 

Verehrtester Herr Baron! 

1hr wertes Schreiben vom 30. Juli I.J. habe ich erst gestem Abends erhalten -
ich war seit I ten hujus nicht in Hermannstadt, ich beeile mich einen Punkt dieses 
Schreibens zu beantworten, nămlich die Wahl des Prăsidenten belangend, auf die 
tibrigen Punkte lhres sehr werten Schreibcns kann ich jetzt nicht antworten, weil 
ich in dic Gubernial-Sitzung eilen muss. 

Mein Chef hat mir gestem das Schreiben des Altissimus betreffend den 
Vorschlag zum Prăsidenten vorgelesen, ich muss Ihnen gestehen dass ich durch 
den lnhalt jcncs Schrcibens hochst unangcnehm tiberrascht wurde. Ich wtinsche 
nicht Prăsidcnt des Landtags zu werdcn, ich habe aul3er den von Altissimus 
vorgcbrachtcn Grtindcn auch andcrc Motive, aber noch wcnigcr wilnsche ich dass 
ich da dic mcisten Stimmcn crhaltcn habc, dcr Groisz der fast nur die Hălfte von 
mcincn Stimmcn hat, prăfcriert wurde, ich glaube, das habe ich nicht vcrdicnt, cine 
solche Zuriicksctzung habe ich gcwi13 nicht vcrdicnt; hătte ich friihcr die 
Kombination des Altissimus gckannt, so wăre es mir lcicht gcwesen mich nicht 
wăhlen zu lasscn, aber jctzt! Die Wclt wird von den Gri.indcn welche meine 
Zurucksetzung vcranlassten, nichts wissen, sondcm man wird fragen, der und dcr 
wurde ftir nicht gceignet odcr nicht wilrdig befundcn etc., ich sche an dem 
Eindruckc welchen cin solcher Vorgang auf die Romanen machen wOrde ab, ich 
habe nur mcinc Stcllung vor Augcn, ich will mich dcm Spottc odcr Bcdaucm des 
Publikums nicht aussetzen; an dem Tage an welchcm ich crfahren werde dass 
Groisz Prăsident des Landtags geworden, lege ich mein Mandat als Deputierter 
nieder. Nur die einzige Prătention konnte ich mir - wenn auch ungenau - gefallen 
lassen, nămlich durch dcn Grafen Beldi, wcnn dieser zum Prăsidenten emannt 
wird, werde ich nichts einzuwenden haben; er ist auch in der Lage die Stellung 
eines Statum Prăscs in jeder Beziehung zu entsprechen, nicht so ein Groisz - dann 
konntcn ihn zu Vizeprăsidcntcn zwei ttichtigc lndividuen an die Scite gegcben 
wcrdcn, Alduleanu und Kirchner mcinetwegen. Schmidt kann nicht von Prătention 
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sprechen, weil er der 4te Vorgcschlagene ist. Das sind meine Ansichten Ober die 
Prăsidentenwahl, an welche ich festhalten muss und welche mich vielleicht 
bestimmen werden das Deputiertcnmandat niederzulegen. lch bitte Sie dcnkcn Sie 
Ober diesen Gcgenstand nach und teilen Sie mir seiner Zeit den Entschluss des 
Altissimus, hochwelchem ich meine tiefste Verehrung zu vennelden bitte, in 
reliquoferoribus comendatus emorior. 

1hr ergebenster Diener [Popp] 
4/8 1863 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 177-178. 

Sibiu, 5 august 1863 

Verehrtester Herr Baron! 

42. 

So wie Sie mir vom Altissimus schreiben, dass er wegen der Frage der 
Prăsidentenwahl nicht schlafen kann, so habe ich auch wegen derselben Frage 
keine Ruhe. Nicht dass ich nicht Prăsident wurde, weil ich ohnedies zu sehr in 
Anspruch genommen werde, sondem dass durch die Bestătigung des Prăsidenten 
nicht kompromittiert werde, dass mein bisschen Ansehen nicht untergraben werde; 
hătte mir Altissimus bei meiner Anwesenheit in Wien nicht gcsagt, dass er mich 
zum Prăsidenten wOnsche, so hătte ich gewiss nicht kandidiert, respektive mich 
nicht wăhlen lassen, ich habe gar nicht kandidiert, ich war krank damals und man 
hat mich ohne mich zu fragen gewăhlt; ich bleibe daher bei meinem gestrigen 
Vorschlag und bitte Sie bei dem Altissimus dahin zu wirkcn, dass ich nicht so arg 
kompromittiert wcrde. Sollte Altissimus in meinem Vorschlag durchaus nicht 
cingehen wollen, so bitte ich Sie mich dann im tclcgraphischen Wcge zu 
verstăndigen, damit ich in der crstcn (năchstcn) Landtagssitzung mei ne Rcsignation 
auf die Kandidatur zum Prăsidcntcn Obcrrcichcn kann. Es wăre noch cin Wcg -
zwar ctwas kompromitticrend fi.ir dcn Landtag, die Sachc in Ordnung zu bringen, 
wcnn nămlich dic Wahl des Prăsidcnten zurOckgcwicscn wOrdc, wcil sie nicht nach 
der Bcstimmung dcr Landtags-Ordnung mit ROcksicht auf dic Rcligionen, sondem 
in Folge cincs Bcschlusscs des Landtagcs mit ROcksicht auf 3 Nationalitătcn 

gcschchen, die Szekler-Nation wurde nicht bcrOcksichtigt, dic ncue Wahl konntc 
dann nach dem Wunsche des Altissimus eingelcitet werden. 

Nune ad alia! Die Enthebung des Hajnald hat einen sehr guten Eindruck 
gemacht, bei den Sachsen und Romanen einen freudigen, bei den Ungarn einen 
niederschlagenden und daher belehrenden! Nur auf diese Art konnen sie zur Raison 
gebracht werden, wenn nămlich die Regierung in der Durchftihrung ihrer 
Mal3regeln fest und konscquent ist. Dcnsclben Eindruck wird auch das Reskript 
wegen den neuen Wahlen machen, heute wird es in der Hennannstădter Zeitung 
erscheinen, gestem wurde es in der Plcnarsitzung des Gubemiums vorgetragen, 
von allen Seiten zustimmend angehort. 
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Die Adresse ist fertig, ich habc sie noch nicht gelesen, weil ich bei der 
Festsetzung derselben abwesend war und jetzt wird sie gedruckt, bei der 
Feststellung der Grundsătze nach wclchen sie zu entwerfen wăre, war ich in 
unserer National-Konfcrenz zugegen, alles sehr loyal und korrekt. Der ungarischen 
und Szekler Brtider soli nach unsercr Ansicht eine (kleine) Erwăhnung in der 
Adresse geschehen, nur nicht bedauern den N ichteintritt der Brtider, sondem 
bedauem dass viele hat6sagok noch nicht verteten sind etc. 

Die Debatte tiber die Adresse wird erst Montag beginnen, so glaube ich, der 
Tag ist tibrigens noch nicht bestimmt. 

Die zwei ersten Regierungs-Vorlagen haben die Romanen nicht befriedigt, 
namentlich aus der Iten der I te und 3te ~ in nexu genommen etc., hiertiber werde 
ich Ihnen tibrigens erst dann umstăndlicher schreiben, nachdem wir die Vorlagen in 
unserer Konferenz besprochen haben, was năchstens geschehen wird. 

Von allen Seiten hort man, dass die Brtider jetzt bedauem dass sie nicht 
eingetreten sind, ob dieses Bedauem aufrichtig ist, werden wir Gelegenheit haben 
uns zu tiberzeugen, nachdem die neuen Wahlen, welche auf den 16ten hujus 
ausgeschrieben sind, stattgefunden haben. 

Genehmigen Herr Baron den Ausdruck meines aufrichtigsten und tiefsten 
Bedauems wegen dem schmerzlichen Verlust den Sie erlitten haben, Gott moge Sie 
trosten! 

Ich habe die Ehre mich zu zeichnen, Ihr ergebenster Diener [Popp]. 
5/8 1863 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 2, f. 146-147. 

43. 

!Câmpeni, 5 august 18631 

Protocol 
Luat în Câmpeni 5 August 1863 în privinţa alegerii întreprinse de a doua oară 

în cen:ul al IV-iea electoral al comitalului Albei Je Jos. 

Comisiunea ordonată pentru culegerea voturilor dimineaţa pe la I O ore 
presentându-se în complet la locul destinat de alegere, pe carea d-l preşedinte a 
comisiunii, Dionisiu Szeles o şi declară de constituită. 

Domnul preşedinte înainte de a începe actul alegerii, respectivilor alegători 
care erau de faţă, prin o vorbire scurtă însă potrivită însemnăţătii lucrării urmânde a 
adus la cunoştinţa tuturor cum că alegerea dintâie prin care cu o majoritate absolută 
a reuşit de ales domnul doctor în drepturi şi primul vicecomite a comitatului 
Zarand, Iosif Hodoş prin emisul escelsului presidiu guvernamental din 25 iulie a.c. 
nr. 140 dieta] şi intimată prin scrisoarea preaonorabilului comitet central de la 
Aiud, 31 iulie a.c. nr. 96 l.c. s-a anulat; prin urmare alegătorii din cercul al IV-iea 
din acest comital au de a-şi alege un alt deputat. 
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La mai multe obiecţiuni şi întrebări aduse înainte de unii alegători despre 
eschiderea alesului dintâi, dl. dr. Hodoş şi mai ales la acea întrebare a acelora, cum 
că alegerea dintâi s-a săvârşit conform instrucţiunii şi că dânşii pe altu nu vor 
alege, domnul preşedinte îi reflectă cum că alegerea d-lui Hodoş prin înaltul 
prezidiu guvernamental e anulată şi mai departe conform ordinaţiunii primite nu 
poate da o altă desluşire, ci provoacă pe alegători ca să păşească la alegere 
alegându-şi un alt individ însuşit cu toate recerinţele conform instrucţiunei. 

După permiterea acestora din partea domnului preşedinte se păşi la actul 
alegerii care pe la unu ora după amiazăzi terminându-se cu alegătorii, până în acest 
moment prezent - comisiunea şi-a încetat lucrarea cu rezerva aceea să o continue şi 
după amiazi, începând la trei ore după amiază spre a culege voturile şi de la acei 
alegători cari dimineaţă poate nu s-au putut înfăţişa. 

Rezultatul culegerii voturilor după protocolul de votisare şi după sumarea 
scrutinului e următorul: după ce la 4 ore după amiazi şi după aşteptarea de o 
jumătate de oră nu s-a mai înfăţişat niciun alegător: 

Din alegători a[u] votat 170, dintre cari 70 a[u] votat pentru d. Dionisiu 
Tobias, 99 pentru dl. dr. Hodoş şi unu pentru d. protopop greco-catolic Simion Balint. 

Acest rezultat s-a şi făcut prin domnul preşedinte cunoscut tuturor 
alegătorilor prezenţi în localitatea de alegere cu aceea observaţiune cum că deşi dl. 
dr. Hodoş dânsul s-a ales cu o maioritate absolută în contra ordinaţiunei, lucrările 
mai departe în această privinţă sunt reservate onoratului Comitet central. 

Cu aceasta protocolul s-a încheiat şi subscrisul cu adăugare[ a] cum că 

alegerea s-a terminat în cea mai bună ordine. 
Câmpeni, D. v. r. 

Semnează Dionisiu Szeles, Ioan Patiţia, Constantin Coltor, Alexandru Macavei, 
Duncalovici (!) Ilie, Dionisie Darabant, notar, Georgiu Ioannete, notarul comisiei. 

Original M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond Dieta/ia, F-135. 1863/4 Orszaggyi.ilcs. Elnoki iratok. 
1864-

_,_,_ 

Viena, 7 august 1863 
Magyar kir. udvari kancellar 
929 ikt[atasi] sz[am] crk[ezctt] aug[usztus] 4 1863. A darab kclte aug[usztus] I, 
1863, ugyszama 6863. Rcndori minisztcrium Cuza hcrccgnck a marmarosi 
romanokhoz intezctt kialtvanyai irant. 

Helytart6nak. A cs. k. rendori miniszteriumnak, a cs. k. pcnzi.igyi kozcgek utjan s 
mas oldalr61 is tudomasara jutott, hogy Cuza hercegnek a mannarosi romanokhoz 
intezett kialtvanyai szandckoltatnak Bukovinan keresztul becsempesztctni, mclyeknek 
celja a romanokat azon csetre, ha Olahorszagban mozgalmak tamadnanak, cgy 
nagy Olahbirodalom mcgalapitasa crdemcbol az azokban lccndo reszvctre felhivni. 
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Ezen kialtvanyok becscmpcszcscnek meggatlasa tekintetcbol a lcmbergi cs. 
k. pcnztigyigazgat6sag a Sercthi, Czcrnowitzi, Szuczawai cs Gurahumorai cs. k. 
pcnztigyărsegi osztaly fonăkăkct kello utasitassal mar cllatta, s miutan az cfele 
bccsempcszes Erdelyen kereszttil is mcgkiscrtcthctnck, a szcbcni cs. k. 
penztigyigazgat6sag is utasittatott, hogy az emlitett kialtvanyoknak a hataroni 
behozatalat megakadalyozza. 

Mirol Nagymelt6sagodat tudomas, s az e reszben netalan szi.ikseges intezkedesek 
clrcndclcse vcgett, ezennel tiszteletteljesen crtesiteni szerencscltctem. Becs aug[ usztus] 
7, 1863. Merey. 

[Traducere:} 

Cancelarul aulic regal ungar 
Nr. înregistrare 929, sosit la 4 august 1863. Întocmit la I august 1863, sub nr. 6863. 
Ministerul poliţiei în chestiunea proclamaţiilor principelui Cuza către românii din 
Maramureş. 

Către locumtenent. Pe calea organelor administraţiei fiscale imperiale şi 

regale, precum şi din alte părţi a ajuns la cunoştinţa Ministerului poliţiei faptul că 
proclamaţiile principelui Cuza către românii din Maramureş erau intenţionate a fi 
introduse prin Bucovina, scopul acestora fiind chemarea românilor să participe la 
crearea unui mare imperiu românesc în cazul în care ar apărea tulburări în Ţara 
Românească. 

În vederea stăvilirii introducerii acestor proclamaţii, direcţia fiscală imperială 
şi regală din Lemberg a înştiinţat corespunzător pe şefii gărzi lor financiare 
imperiale şi regale din Siret, Cernăuţi, Suceava şi Gura Humorului, şi, dat fiind că 
o astfel de acţiune este posibil să fie încercată şi prin Transilvania, a fost avizată şi 
direcţia fiscală imperială şi regală din Sibiu, pentru a putea împiedica trecerea 
amintitelor proclamaţii peste graniţă. 

Am onoarea de a înştiinţa pc Excelenţa voastră despre acestea cu scop de 
infonnare şi de luare de măsuri dacă va fi necesar. Viena, 7 august I 863. Mcrey. 

[Anexa:] No. 6863/BM 
Sr. des Herrn kănigl. ungarischcn Hotlrnnzlers, etc. Graten Forgach Excellenz. 
Laut eines im Wege des Finanzministcriums anhergelangten Berichtes der 
Finanzlandesdirektion in Lemberg sollcn Proklamationen des Ftirsten Cuza an die 
Marmaroser Romanen durch die Bukowina eingeschwărzt werden, welche die 
Romanen, im Falle eines Aufstandes in der Walachei zur Teilnahme im Interesse 
der Grtindung eines gro13romanischen Reiches auffordem. 

Eine ganz glcich lautende Notiz ist mir auch von anderen Seiten zugekommen. 
Wegen Verhinderung der Einschmuggelung dieser Proklamationen sind 

bereits von Scite der Finanzlandesdirektion in Lemberg die geeigneten Weisungen 
an die Finanz-Wach-Sektionsleiter m Sereth, Czemowitz, Suczawa und 
Gurahumora erlassen worden. 

Da derlei Proklamationen auch Ober SiebenbUrgen eingeschwărzt werden 
kănnten, so hat das Finanzministerium aus diesem Anlass auch die 
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Finanzlandesdirektionen în Hennannstadt angewiesen, das Geeignete einzuleiten, 
dass auf das Vorkommen solcher Proklamationen ein wachsames Auge gerichtet 
und deren Einbringung Ober die Grcnze verhindert werde. 

Ich glaube nicht unterlasscn zu sollen, Euere Excellenz hievon zur wcitcren 
beliebigen Verftigung dienstfreundlichst in Kenntnis zu setzen. 

Wien, den I. August 1863, s.s. 

Concept+copie. MNL-OL, D-185. Elnoki iratok, nr. 929/1863. 

Sibiu, 9 august 1863 
Hennannstadt, 9. August 1863. 

45. 

Gestem wurde berichtet, dass von Seite der auch neu wăhlenden ungarischen 
und Szekler Deputierten riicksichtlich ihres Verhaltens ein Oberraschender Schritt 
in Aussicht stehe. 

Heute kann man in dieser Beziehung schon etwas năheres angeben, was 
indessen nichts als eine positive Tatsache hingestellt werden kann, sondem 
vorlăufig nur als ein Geriicht entgegengenommen werden wolle. 

Die Ungam und Szekler werden sich alsa - wo es măglich sein wird, neu 
wăhlen lassen, werden die Wahl annehmen, kommen aber nicht nach 
Hennannstadt, sondem werden an dem in der Geschăftsordnung des Landtages 
festgesetzten 8ten Tage zwar einzeln, dennoch alle ihre Resignation dem 
Landtagsprăsidenten schriftlich einreichen. 

Dieses sei beilăufig der vorlăufige Beschluss - versichert eine eingeweihte 
Persănlichkeit, welcher nur in dem Falie abgeăndert werden durfte, wenn Mik6 
und Kcmcny wichtige Ncuigkcitcn von Wicn mitgcbracht habcn ader mitbringen 
sollten. 

Dcr in dcm hcutc anhcr gclangten Pcsti Napl6 vom 7. August cnthaltcnc 
Lcitartikcl von Falck bczuglich des Landtagcs, wirktc auf die Romăncn 

gcwisscrmal3cn dcprimicrcnd, dcnn obwohl sic sich schncn in dcn Rcichsrat zu 
gehcn, măchtcn sie dies doch nicht friiher tun, bcvor ihre WOnsche nicht ganz 
bcfricdigt sind; Falk · s Artikel stcllt abcr in Aussicht, dass wăhrcnd dic detaillierte 
Ausarbeitung der bciden ersten kăniglichcn Propositioncn durch ein Comite vor 
sich gchen wird, das Plenum die Bcschickung des Reichsrates beschlicl3en durfte, 
wo dann der Landtag sogleich vertagt werden wiirde, folglich die dctaillierten 
Comite-Arbeiten nicht în Beratung gezogen werden kănntcn. Dadurch will Graf 
Nadasdy - sagt Falk - Zeit gewinnen, wăhrend welcher cin Expedient in Betreff 
der Erscheinung der Ungarn und Szekler gefunden werden diirfte. 

Schon war hier die Rede davon, dass der Landtag keine andere Proposition 
fruher vornehmen durfe, bevor nicht die 2 ersten durch die bctreffcnden 
Commissionen vorgelegt und dariiber Beschliisse gefasst worden sein werden. 

Die Rumănen scheinen nicht unbcdingt zu traucn. Es wird zwar ămtlich 
dementiert anderseits aber ganz glaubwiirdig bejaht und aul3er Zweifel gesetzt, dass 
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ein romanischcr Gcistlichcr, von scincm eigcnen Volke crschlagcn wurdc (im B. 
Szolnoker Comital) wie er die Gulden welchc cr vor der Deputiertenwahl einem 
jcdcn Wăhler per Kopf vcrsprochcn hat, nicht austeilte. 

Oberhaupt erregt die Lage der Romănischen Pfarrer von Tag zu Tag mehr 
Bcsorgnis, dcnn es wurdc (das ist Tatsache) sowohl die griechisch unierten wie 
nicht-unierten Geistlichen durch ihrcn Bischof respective Erzbischof, mittels 
Hirtenbriefes aufgefordcrt, dem Volkc vor den Wahlen Versprechungen zu machen, 
die sie jetzt schwer erftillen konnen. Schon fangen die Bauern an zu murren und 
ihre Pfarrer unter Drohungen an die Erftillung des Versprochenen zu mahnen. 

Copie. Osterreichisches Staatsarchiv Wien, Haus-, Hof- und Staatsarchiv, 
Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Dossier II. Reservat-Prăsidialakten, f. 119-122. 

46. 

I Pesta, 9 august 18631 

Diurnalele nemţeşti şi magiare despre dieta Transilvaniei şi români 

Diunalul „Botschafter" aduce un articol de fond din 5 aug[ust] din care 
estragem următoarele: ,,Massima egalei îndreptăţiri naţionale care prin esecutare 
dreaptă e singura şi unica ce poate ţinea nepericlitat organismul de stat al Austriei, 
acuşi va serba o învingere nouă în Transilvania. Am discutat despre proiectele de 
lege pentru csccutarea egalei îndreptăţiri a naţiunii române din Transilvania, ne 
rămâne a Ic compara cu drepturile cele vechi ale ţării şi cu acele ce doară maghiarii 
le-ar fi dat naţionalităţilor nemaghiare în cas favorilor. Să aruncăm o privire peste 
constituţiunea Transilvaniei şi să vedem dccisiunile ei despre egala îndreptăţire a 
limbilor. În anul 1847 cei 200 de maghiari faţă cu minoritatea săsească şi în lipsă 
de vreo rcprescntaţiunc a românilor, aduseră lege, ca legile ţării să se compună 
numai în limba maghiară, afacerile în dietă să se pcrtratcze numai în limba 
maghiară, şi guvernul în corespondenţele sale cu toate jurcdicţiunilc afară de cele 
săseşti - cărora li se ierta prcagraţios întrcbuin\arca limbii nemţeşti - să se 
folosească singur numai de limba maghiară. Limba maghiară fu arcdicată de 
singura domnitoare, cca română nici nu există, iar cea nemţească fu numai suferită. 

Şi cât e de schimbată situaţiunea acu, prin proiectul despre întrebuinţarea 
celor trei limbe ale ţării! Proiectele de legi ale guvernului sunt făcute în toate trei 
limbile, şi întrebuinţarea faptică a tuturor trei limbcle în afacerile dietale, într-un 
mod eclatant sparge monopolul maghiar. Cuvântările parlamentare decurg în toate 
trei limbile. Prin întrebuinţarea limbii la desbatele parlamentare se arată naţiunea 
română ca politiceşte îndreptăţită şi emancipaţiunea ei politică, civilă şi 

confesională află o manifestaţiune strălucită în dreptul limbii române de a fi egal 
îndreptăţită cu celelalte limbe ale ţării în adunarea reprezentanţilor Transilvaniei. 

Dar şi în instanţele judecătoreşti şi în actele administraţiunalc se nimiceşte 
esclusivitatea limbii maghiare şi se statorniceşte o respectare dreaptă a tuturor 
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limbelor ţării. Ca, contrar, decisiunilor articlilor de lege din 184 7 amintim aci că 
toate ordinaţiunile către comune şi municipii trebuie să fie în limba care şi-au ales-o 
aceste pentru afaceri, până ce mai-nainte şi aici era eschisiv limba maghiară! 

Trebuie a cunoaşte aceste ordinaţiuni iscate din intoleranţa ortodossa a 
periodului legelaţiunii maghiare, pentru a percepe care e însemnătatea cea 
adevărată a provocării lor la constituţiunea cea veche. Fireşte, maghiarii au promis 
cu solemnitate a da gratia pentru drept, a face parte şi românilor şi saşilor la 
drepturile ce mai-nainte ~rau eschisiv numai ale maghiarilor. Însă cum ar fi partea 
aceasta ne spune comitetul denumit de Dieta din Pesta în 1861 pentru elucrarea 
proiectului pentru naţionalităţi. Maghiarii atunci fură atacaţi de naţionalităţile 

nemaghiare ale ţării şi siliţi, şi ce au cugetat comitetul în proiectul său de lege, 
despre care altmintre e îndoiala, că oare iertat ar fi fost a-l presenta naţionalităţilor? 

Limba Dietei să fie eschisiv numai limba maghiară, testul autentic al legilor 
să fie cel maghiar, şi să se publice numai în traduceri «autenticate». Acu noi 
cugetăm că nimenea care cunoaşte năsuinţele maghiare nu va fi de aceea părere 
optimistă că o majoritate maghiară în dieta Transilvaniei ar fi dat loc celorlalte limbe 
ale ţării pe lângă limba maghiară. Românii şi saşii ar fi lipsiţi de cel mai momentos 
drept ca naţiune politică, de folosirea limbii la pertractări în Parlamentul ţării. 

Aici ni se dă însă a aminti că în Senatul Imp[erial] de Viena, în Parlamentul 
central al imperiului limba nemţească n-are prerogativă, ci tot membrul are drept a 
se folosi de limba sa maternă. Amintim de deputatul dalmatin Liubissa, care mai de 
multe ori a luat cuvântul în limba slavonă şi fu ascultat cu deplină atenţiune, ceea 
ce dovedea aplausul conaţionalilor săi. Să asemănăm aceasta cu forţa de limbă să o 
eserceza maghiarii şi care se duce atât [de] departe cât un cetăţean al ţării carele nu 
ştie limba maghiară nu poate fi deputat de Dietă, şi nu va fi dubiu care parte e 
pentru toleranţă, pentru recunoaştere cuviincioasă a îndreptăţirii egale naţionale. În 
Senatul lmp[erial] de Viena românul poate esprima părerile sale în limba sa 
maternă, poate păşi în Parlamentul central fără ca să ştie limba nemţească, căci 
mulţi membri are Casa Deputaţilor de naţionalitate italieni care nu ştiu nemţeşte. 
Concesiunile cc Ic-ar da maghiarii în casul cel mai favoritor fost-ar fi astfel ca să-i 
rumpc pc români de Viena şi să-i ducă la Pesta? 

În proiectul pentru legea naţionalităţilor în care se cuprind concesiunile cele 
mai mari ce le dau maghiarii. se zice că r,rotocoalele municir,iilor să se r,oarte şi în 
limba maghiară; prin această dccisiunc devine ilusoric dreptul municipiilor de a-şi 
alege ele limba afacerilor. Tot astfel municipiile sunt îndatorate a corespunde între 
sine în limba maghiară. 

Dacă considerăm dccisiunile din acest proiect, e cu neputinţă a se îndoi de a 
primi bunul ce se îmbie aici, şi dacă acesta n-ar fi cel mai bun. Românii să nu uite 
de greutăţile cele nemărginite întru deslegarea ccstiunii limbilor, şi să considere că 
e foarte mare pasul de la statul lor cel fără drepturi de mai-nainte până la 
îndreptăţirea cea largă, precum li se va găti. Dacă dorinţele lor ar merge şi mai 
departe, măsura tot e virtutea politică cea mai-naltă, ce ei o pot esercia acu cu atât 
mai uşor căci li s-au dat drept şi putere destulă, cu desvoltare lină să poată câştiga 
mai mult". 

În genere, luând tonul diurnalisticei de Viena amice constituţiunei din faur, e 
favoritor causei românilor, şi precum se vede o cunoaşte pe deplin. On[oratul] 

76 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



public cctitor va dori să ştie de când se începe periodul favorului? Îi răspundem: 
cam de pe atunci când Dieta Ungariei se închise şi maghiarii începură a debaca în 
contra constituţiunii din faur, mai târziu apoi acest favor intra în o epocă nouă, prin 
votul congresului român de cst-tcmp. Ceea ce la din contra, dacă maghiarii în 
politica lor faţă cu constituţiunea imp. luau o altă direcţiune, causa noastră îmbracă 
un veştmânt cam mohorât, dacă cumva nu degenera într-atâta cât nici numirea de 
causa nu o mai merită. Dară fiindcă ungurii traseră carul în pietre, veni apoi la 
desbatere causa noastră. Zicem că „apoi căci până nu se ştiu resultatul Dietei 
Ungariei şi nu se pipăi sentiul public din Ungaria despre conchiamarea Dietei 
Transilvane nu se tăcu vorbă. Şi românii la graiul monarhului fură destul de 
înţelepţi a răspunde cu loialitatea cu care suditul e dator monarhului, ei luară în 
cumpănă dreaptă puterile naţiunii noastre, fericirea ei şi necesitatea politică de altă 
parte, ei se declarară cu unanimitate pentru constituţiunea de faur, căci o 
recunoscură de necesară pentru intrcgitatea imperiului, şi românii fideli fiind, 
totdeauna s-au luptat pentru imperiu, deci n-au văzut în constituţiunea imperială 
alta decât consolidarea intereselor monarhiei pentru care singuri s-au luptat, ma 
cumcă şi interesele noastre naţionale pretindeau, aceasta demonstrară deplin 
diurnalele române". 

Diuariul „Oest. Z[ eitung]" vorbind către unguri se teme ca Austria să nu fie 
silită a face voivodaturi slavene, comitate nemţeşti şi principate române, şi apoi 
întreabă: ,,Ce ar dobândi prin aceasta ungurimea? Credem că nimica! Şi adaugă: 

Dar nici Austria n-ar dobândi nimic prin aceasta", în fine se exprimă astfel: ,,Ar fi 
lucru foarte dureros atât pentru naţiunea maghiară cât şi pentru Austria dacă aceasta 
pentru cerbicositatea politicii maghiare ar fi silită a face încercări extreme; dar 
convingerea noastră intimă e că aceste încercări trebuie să urmeze necesariamente, 
dacă politica maghiară nu retoarnă încă de timpuriu pe o cale nouă". 

La acel pasagiu al diurnalelor nemţeşti unde aceste vorbesc de îndreptăţire 
egală naţională şi despre folosirea tuturor limbilor în Parlament, diurnalul maghiar 
„P[ csti] Napl6" 1 şi face observarea că atunci ar trebui a se înfiinţa un dcspărţământ 
lirnbistic compus din filologii imperiului întreg. Ce batjocură asupra egalei 
îndreptăţiri naţionale şi încă de la fiii naţiunii ce se făleşte cu o constituţiune 
liberală cu baze milenare! Acestui diurnal precum se vede nici aceea nu-i place, ca 
legile să se publice în toate limbclc ţării în test autentic, dar oare cum cugeta ca 
românii, slavonii şi alţii să poată avea către legi respectul ce se ecre, când ştie că 
acela nu e testul autentic, ma se şi îndoieşte că sunt traduse bine. 

Diurnalului acestuia i se pare că diurnalistica nemţească când vorbeşte liberal 
nuc serioasă şi zice însuşi: ,,Vorbind serios toate şi-au mcsura, peste care a trece e 
nebunia. Diurnalele centralistice uitându-se de puseţiunea lor de mai-nainte în 
focul polemiei în contra noastră trecu peste măsura sus-atinsă şi nu cugeta că 
agitaţiunea în contra maghiarimii ce fel de produpte poate produce faţă cu acele 
pretensiuni ce le pretind pentru limba nemţească dincolo de Laita2

". Tot aceasta, cu 
alte cuvinte atâta înseamnă: Guvernule! Nu agita pe naţiunile nemaghiare dincoace 
de Laita în contra maghiarilor, căci ştii bine că nu ţi-ar place când naţiunile 

negermane dincolo de Laita s-ar agita în contra ta - sau, esprimând aceasta cu mai 
puţine cuvinte: Fă ce-ţi place dincolo de Laita cu negermanii şi dincoace lasă-mă să 
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fac ce ştiu io cu nemaghiarii. Cum că această deducere a noastră e adevărată, se 
dovedeşte totul din sus-numitul diurnal, unde mai la vale zice: ,,Doară cugeta 
diurnalele centralistice că vor unna altă politică dincolo de Laita şi alta dincoace? 
Că vor măsura germanilor ca alta măsură şi maghiarilor cu alta? Într-adevăr, dacă 
considerăm bine intenţiunile maghiare ce le dau pe faţă în diurnalistica lor din când 
în când trebuie să recunoaştem că congresul român dechiarându-se pentru 
constituţiunea din faur a lucrat pre înţelepţeşte chiar şi din punctul de vedere a 
intereselor naţionale, căci Pesta e mai periculoasă pentru românii ardeleni decât 
Viena, şi aceasta s-a demonstrat deplin la timpul său, acu numai pentru aceea o 
amintirăm căci sunt dovezi nouă pentru ea". 

,,Concordia", III, nr. 64-211 din 28 iulie/9 august 1863, p. 255. 

1 „Pesti Napl6" (,,Jurnalul de Pesta") a fost un important ziar maghiar publicat între anii 1850-1939. 
2 Lajta (magh.), Leitha (germ.}, râu care străbate Austria şi Ungaria, afluent al Dunării. Până în 

1921 a constituit o parte a graniţei dintre Austria şi Ungaria. 

47. 

Sibiu, 19 august I 863 

Verehrtester Herr Baron! 

Wenn ich Ihnen nicht zu danken hătte fur die GIUckwi.insche zu memer 
Auszeichnung, welche Sie so gi.itig waren in Ihrem schătzbarsten Schrciben vom 14. 
hujus auszudri.icken, so wi.irde ich Ihnen noch nicht schreiben, sondern einige Tage 
noch warten bis ich Sie auch mit Euer Excellcnz titulieren konnte! So aber muss ich 
cilcn und unlcr Anwcndung der bishcrigcn Titulicrungcn Sie, verehrtestcr Herr Baron, 
zu bitten mcinen wănnsten, innigslen und aufrichtigstcn Dank nicht nur ftir die sehr 
schătzbarcn Gli.ickwtinsche, sondcrn auch fur Ihre Mitwirkung an dcr Eiwirkung der 
mir zu Teii gewordenen allcrhochsten Auszeichnung entgegcn zu nchmen. 

1hr wcrtes Schreibcn vom 8. hujus habe ich aus dem Grundc nicht 
bl!alll\NUrh:I, \Ndl il.:ll 11ad1 Ll-:111 \Na~ Sk 111i1 gc~d11 kb-:11 l1abc11 gh.1ub11:, Lia~~ Sic 

am 15. oder 16. August in Hennannstadt cintreffcn werden, jclzt sehe ich dass wir 
nicht so bald die Ehre habcn werden Sie in unscrcr Mittc zu sehen! 

Den Romanen ist am 1 ten und 2ten Gcsctzentwurf nicht recht, 1) dass durch 
den erstercn das sicbcnbi.irgische Staatssystcm - basiert auf Nationalităten und 
Religionen - umgestol3cn wird, welches sie aber aufrcchterhalten wollen, ad 2), dic 
Bcstimmung der Amtssprachc im Vcrordnungswcgc, i.ibrigens noch einige 
Klcinigkeitcn. Es werdcn Amcndcmentc eingcbracht, quidfaciendum? Im erstcn 
Gcsetzprojekt Zusătzc im obangedeuteten Sinne werden ganz gewil3 durchgesetzt, 
wie weit sollen wir - Regierungsvertreter - an dem Projekt fcsthalten? Ich bitte Sic 
mir hieri.iber so bald als moglich eine bestimmte Weisung zukommen zu lassen. 

Umstăndliches i.iber das Schicksal des Aktenentwurfcs werden Sic gewiss 
vom Hofrat Br. Fricdenfels erfahren, ich will Ihnen nur so viei zu bcmcrkcn, dass 
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cs mir gcstcm viei Mtihc gckostct hat dic Stcllung cincs Amcndcmcnts zu 
verhindem, welcher von der Rcgierung schr tibel aufgenommcn worden wăre. 

Wcnn ich nicht wtil3tc dass Sic mich nur aus Eucre Exzellenz tituliercn, so 
wtirdc ich Sic bittcn, mir mit Ihrcr schr werten Freundschaft auch die Titulierung 
per Freund gtitigst zu erhalten! 

Genehmigen Herr Baron die Vcrsicherung meiner aufrichtigsten Hochachtung 
mit der ich die Ehre habe mich zu zeichnen, 1hr devotissimus Popp. 

19/8 I 863 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. la, Fasz. 2, f. 354-355. 

48. 

Sibiu, 21 august 1863 
Adresa Dietei transilvane la cuvântul de tron 
Către Maiestatea sa c.r. apostolică Francisc Iosif I 
Pre înălţatul împărat al Austriei, regele Ungariei, marele principe al Transilvaniei, 
comitele secuilor etc. etc. 

Maiestatea Voastră cesaro-regească apostolică! 
Prea îndurate Doamne! 

I) De când Maiestatea voastră prea înaltă, chemat la tron în puterea 
Sancţiunii Pragmatice aţi primit regimul imperiului, Transilvania se află mai întâi 
acum în demult aşteptata fericita stare de a vedea pre representanţii acestui Mare 
Principat readunaţi într-o Dietă. 

2) Această ţară, ce se află de mult în posesiunea unei constituţiuni consolidate 
din vechime, şi rădăcinate afund pc terenul istoric a simţit într-un şir de ani cu 
profundă durere lipsa libertăţii constituţionale pe atunci, când nişte evenimente 
serioase ale timpurilor au adus cu sine domnia potestăţii absolute a regimului. 

3) Într-aceea, pc lângă toată ncîndcstularea cu acelea împrejurări apăsătoare, 
totu~i nu se poate nega aceea, cc sub apărământul orJinci rcstatoritc ~i susţinute cu 
tărie, ajunse la maturitate ca un câştig nepreţuit al unui devotament, ce propăşeşte 
cu putere în sfera vieţii omeneşti şi a statului. 

4) Egalitatea tuturor cetăţenilor de stat înaintea legii, garantata recunoaştere 
legală a tuturor bisericilor şi confesiunilor religioase, îndreptăţirea de aplicare în 
funcţiuni fără privire la stare şi naştere, supunerea tuturor cetăţenilor de stat la 
egala datorinţă de a milita şi a contribui; desfiinţarea robotelor, descumpărarea 
sarcinilor apăsătoare greu asupra pământului, delăturarea liniei de vamă ce era 
trasată înlăuntrul monarhiei, sunt fapte nerestumavere de o valoare permanentă, a 
căror putere desemna neîmpedccaverul curs în neîncetata propăşire spre 
consolidarea prosperităţii regatelor şi a ţărilor, şi spre întărirea statului întreg. 

5) Popoarele cele credincioase ale Austriei reveresc ca cea mai binecuvântată 
faptă a acestui progres măriminoasa dctcrminaţiune a Maiestăţii voastre prin care 
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exerciţiul potestăţii absolute de domnitor l-aţi schimbat cu o constituţiune ce 
statoreşte ca supuşii să ia parte la întocmirea legilor; şi prin aceea că aceea 
constituţiune complănând suvenirele, intuiţiunile juridice cum şi pretensiunile de 
drepturi ale diferitelor popoare, se încearcă a le îmbina cu imperativa necesitate de 
a susţine unitatea şi puseţiunea de stat a monarhiei, dă regatelor şi ţărilor garanţiile 
unor drepturi statorite lămurit şi neîndoit - şi face totodată ca să le stea şi lor prin 
putinţă conlucrarea în unanimitate cea atâta de necesară. 

6) Diploma împărătească din 20 octombrie 1860 este aceea lege 
fundamentală de stat, constantă şi nerevocaveră, care regulând referinţele interne 
ale dreptului de stat al monarhiei, trage liniile demarcatoare, înlăuntrul cărora, pe 
lunga păzire cu mare grijă a autonomiei şi independenţei singuraticelor ţări, 

edificiul constituţiunii statului să se încheie cu o reprezentanţă comună pentru 
afacerile comune ale imperiului întreg. 

7) Iar apoi fiindcă pentru dreptul de participare de legislaţiunea comună a 
statului se recere neapărat o ordine şi o formă anumită a exerciţiului aceleia, 
Maiestatea voastră spre a complini mai departe lucrul început la 20 octombrie 
1860, cu Patenta împărătească din 26 faur 1861 aţi emis legea fundamentală de stat 
pentru representanţia imperiului, iar cu aceasta aţi prochiamat popoarelor întregul 
acest cuprins al legilor fundamentale ca, constituţiunea imperiului cu acea 
asecurare sărbătorească, cumcă Maiestatea voastră nu numai voiţi înşivă a ţine şi 

păstra nestrămutaver şi a apăra şi proteja această constituţiune cu toată puterea 
împărătească în contraver cărui atac, ci şi că aţi deoblegat pe unnătorii Maiestăţii 
voastre la regimu, ca şi aceştia să o observe şi să o ţină nestrămutată şi la suirea lor 
pe tron să o şi asecure în manifestul ce e a se emite în privinţa aceasta. 

8) După cuprinsul şi garanţia acestor legi fundamentale de stat, dreptul de 
lcgislaţiune este a se exercita pe viitor numai pe lunga conlucrarea şi învoirea 
corpurilor rcprcscntativc conchiamate în consunet cu constituţiunea, atât în Senatul 
Imperial, cât şi în dietele ţărilor, şi anume în Marele Principat Transilvania în 
sensul constituţiunii sale de mai înainte. 

9) Acest act al înţelepciunii împărăteşti, carele se arată ca un monument 
luminător al mărimii sublime de regente, umple şi pc reprezentanţii Marelui 
P1·im.,'ipat al T1·am,ih a11ici .:u .:ca mai mu/ţu111ituan:: bm .. 'uric, iar aL'Ca:,,ta 11u 11u111<1i 

pentru că Transilvania de acum înainte va fi chemată a lua parte activă şi la 
pertractarea afacerilor comune ale imperiului în unire patriotică cu numeroasele 
popoare surori, ci şi din temeiul acela pentru ca Mareic Principat Transilvania şi-a 
recâştigat vechiul său drept la legislaţiune pentru afacerile dinlăuntru ale ţării în 
spiritul constituţiunii cei bazate pe caracterul sistemei de stat politico-naţionale. 

I O) Dietei îi este foarte scumpă independenţa şi integritatea acestui Mare 
Principat, păstrată peste atâţia secoli, ca a unui membru separat şi independent al 
coroanei Ungariei; prin urmare în deplin acord cu declaraţiunea răspicată de 
Maiestatea voastră, uniunea Transilvaniei cu regatul Ungariei, decretată în a. 1848 
nu o poate privi ca pe una ce s-ar fi înfiinţat cu o deplină tărie legală; şi aceleia, cu 
atât mai puţin i se poate atribui valoare de drept cu cât ca a căzut şi în faptă 

numaidecât în urma evenimentelor ce au urmat nemijlocit după aceea. 
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11) La resrarorirea constituţiunii de mai înainte a ţării în cuprinsul ei întreg s
a opus victorioasa putere a acelei fapte complinite, care prin statorirea principiului 
egalei îndreptăţiri pentru toate naţiunile, limbile şi bisericile a dat cerinţelor 

timpului un caracter cc nu se mai poate şterge. 
12) Cu privire la acestea se justifică imperativa trebuinţă de a presupune 

schimbări afund pătrunzătoare în privinţa statoririi unei modalităţi după care 
reprezentanţa ţării să se compună aşa încât să corespundă într-o măsură conformă 
la toate interesele locuitorilor. 

13) Deci, Maiestatea voastră prea înaltă, înduplecat numai de o datorinţă 

imperativă ca reginte, în lipsa unui alt temei legal şi nestrămutat şi în neputinţă de a 
vă reîntoarce la art. XI din a. 1791 fără abnegarea principiului egalei îndreptăţiri, v
aţi îndurat pentru Dieta conchiamată în libera reg. cetate Sibiu a emite un 
regulament nou de alegeri şi de afaceri, cu răspicatul caracter al unui normativ, 
carele să fie numai provizoriu şi să aibă valoare numai pentru această dietă. 

14) Poporimea ţării, ascultând cu deplina încredere chemarea monarhului său, 
totodată însă pătrunsă afund de necesitatea de a se deslega mai multe întrebări 
însemnate, ce zac încă nedeslegate şi care fără o grea vătămare a intereselor 
fiecărui cetăţean de stat în parte nu suferă mai multă amânare, a luat parte la alegeri 
în toate cercurile electorale fără escepţiune pre temeiul regulamentului de alegeri 
ce s-au fost dat, iar deputaţii trimişi s-au înfăcioşat în o cumpănitoare majoritate a 
lor dintru odată cu bărbaţii cei chemaţi prin prea înalta încredere a Maiestăţii 

voastre - ei şi se află parte mare de faţă în adunare. 
15) După ce credincioşii prea aplecaţi membrii ai Dietei, ca corp legislativ al 

Marelui Principat al Transilvaniei s-au adunat şi au depus promisiunea prescrisă, au 
ascultat cu simţămintele celei mai neclătite credinţe de supuşi însufleţitoarele 

cuvinte ale prea înaltului rescript din 15 iunie 1863, nr. 31 17 cu care Maiestatea 
Voastră Sacratisimă V-aţi îndurat a saluta reprezentanţa ţării în limbajul cel mai deschis, 
scutit de orice înţeles strâmb şi pentru aceea deşteptător de încrederea cca deplină. 

16) Într-adevăr problemele câte au trebuinţă de o dezlegare întâietoare sunt 
mari şi grele. 

17) După ce însă noi conduşi de principiul dreptăţii şi purtaţi de spiritul 
împăciuirii ne apucăm de lucru cu voinţă serioasă, suntem şi nutriţi de aceea 
speranţă tare cum că întrunindu-ne cu sinceritate puterile întărite prin armonic, vom 
reuşi ca să îndeplinim cu fericire încă şi cea mai grea lucrare. 

18) Conştiinţa ne spune tot ce aşteaptă de la noi patria şi ce imperiul. 
19) Cu atât mai viu se deşteaptă în noi profunda părere de rău cum că din 

câteva cercuri electorale deputaţii trimişi de către popor nu au venit, cum şi că 

dintre acei bărbaţi eminenţi, chemaţi prin încrederea Coroanei nu toţi au urmat 
chemării monarhului lor; pentru că deşi Dieta ţării nu vede întru aceasta vreo 
piedică la întreprinderea lucrării sale, la care este îndatorată, totuşi când se lucra 
pentru înaintarea prosperităţii ţării întregi şi a tuturor cetăţenilor săi, cum şi pentru 
cele mai importante interese de viaţă ale lor, lipsa mai multor patrioţi cu experienţă 
din societatea popoarelor surori se simte cu părere de rău. 
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20) Noi însă sperăm iarăşi cum că sub înrâurinţa lucrătoare în linişte a unei 
convicţiuni mai bune, care înaintând între toate clasele poporimii îşi sparge drum 
înainte, alegeri ordinate din nou vor aduce dietei un ajutor bine venit de puteri 
conlucrătoare încă şi din acele cercuri care până acum fără vina lor, ba în contra 
voinţei lor încă nu sunt reprezentate. 

21) Cu ocasiunea deschiderii dietei Maiestatea voastră v-aţi îndurat a ne da 
prin împuteritul comisar regesc în copie autenticată acel document carele cuprinde 
abdicarea de tron a Maiestăţii sale împăratul Ferdinand şi renunţarea Înălţimii sale 
c.r. al serenisimului domn Francisc Carol din 2 decembrie 1848 în Olmiitz cu acel 
adaos cum că e lăsat în voia Dietei, ca aceeaşi prin o detaţiune ce ar fi a se trimite 
la resedinţa împărătească să vadă însuşi originalul acelui document. 

22) Dieta încredinţată pe deplin despre autenticitatea acestui document, cu privire 
la legea fundamentală a Sancţiunii Pragmatice primită în 30 martie 1722 cu cea mai 
fierbinte mulţămită către nemuritoarele merite ale casei austriace pentru scăparea 
acestei ţări, ea şi acest document propus ei spre cunoştinţă, cu cea mai deplină 
odihnire despre adevărul faptelor autenticate în acela, cum şi despre a lor legalitate. 

23) Noi am mai primit din mâinile aceluiaşi comisar regesc deplin împoterit 
pentru Dietă, încă şi diploma împărătească din 20 oct. 1860 emanată cu solemnitate 
în toate trei limbile ţării, am primit întru asemenea şi legea fundamentală emanată 
tot în formă de diplomă împărătească cu data din 26 faur 1861 sunătoare pentru 
reprezentanţa imperiului, iar apoi îndemnaţi de mulţămita şi recunoştinţa pentru 
binevoitoarele scopuri îndreptate spre a statori una ordine liberală de stat, care se 
manifestă atât în restaurarea constituţiunii transilvane, cât şi în constituţiunea imp. 
dată tuturor popoarelor din întreaga monarhie, suntem şi gata de a corespunde prea 
înaltei provocări venite nouă de către Maiestatea Voastră, adică a petrece ambele 
acelea diplome în legile patriei cu aceea modalitate, ca în această privinţă Dieta să 
facă înadins un articol de lege şi să-l subştcamă Maiestăţii voastre pentru prea 
graţioasa sancţionare. 

24) Fiindcă legile Marelui Principat al Transilvaniei în art. II din a. 1791 
cuprind o instrucţiune anumită, privitoare la procedura cc trebuie să se observe la 
toate schimhi\rile ele tron fată cu tara. aşa dechimatiunea fi\cutii ele ci'itre Maiestatea 
voastră cu privire la confirmarea Diplomei Lcopoldinc este un act de cea mai înaltă 
însemnătate. 

25) Prea înalta voastră Maiestate faceţi cunoscut ţării în cuvinte categorice 
cum că în privinţa Diplomei Leopoldine nu puteţi observa datina veche, din cauză 
cum că mai multe puncte ale aceleia nicidecum nu se mai pot aduce la îndeplinire, 
cum şi că dreptatea şi conştiinţa monarhului nu poate suferi ca să mai întărească 
ceva ce în faptă a devenit a fi peste putinţă. 

26) A vorbi adevărul şi a ţine ceea ce ai promis este pentru domnitor şi pentru 
popor cea mai înaltă poruncă; pentru aceea credinţă şi convicţiunea pe care 
Maiestatea voastră o manifestaţi aici ne umple pre noi şi pe ţară cu respect şi 

rcvcrinţă înaintea acelei mărimi de conştiinţă, cărei moraliceşte nu-i este cu putinţă 
a întări prin cuvinte aceea, ce în faptă nu poate ţinea. 
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27) Este prea adevărat cum că multe puncte din aceea diplomă pre care 
Maiestatea Sa fericitul împărat Leopold I o a dat la luarea principatului Transilvaniei 
sub proiecţiunea domnirei austriacc în 4 decembrie 1691, fiind în cursul timpurilor 
preschimbate şi-a pierdut toată valoarea şi pentru aceea de mult nici că se mai pot ţinea. 

28) Diploma fusese întregită esenţialmente încă prin Sancţiunea Pragmatică, 
care statoreşte dreptul de moştenire al glorioasei case domnitoare austriace şi 

nedespartiveritatea ţărilor unite sub sceptrul ei într-un stat ce nu se mai poate 
desface, şi care sancţiune în puterea art. III din a. 1744 are şi pentru Transilvania 
valoarea unei legi fundamentale de stat nestrămutavere. 

29) Totuşi pe lângă toate schimbările prin care au trecut unele puncte 
singuratice ale acestei Diplome Leopoldine şi prin care după legea desvoltamentului 
organic, la care este supus şi oricare stat au trebuit să treacă neapărat fundamentul 
caracter al aceleia ca al unui contract de stat încheiat sărbătoreşte şi fără a se mai 
putea revoca, al cărui cuprins este temelia dreptului constituţional transilvan, a 
rămas totdeauna în puterea sa. 

30) Deci ţării îi sierbesce spre mare odihnire când aude conştiincioasa 

declaraţiune a Maiestăţii Voastre cum că datina în privinţa Diplomei Leopoldine 
numai pentru aceea nu se poate observa, pentru că punerea în lucrare a mai multor 
puncte din aceea nicidecum nu mai e cu putinţă; cu aceasta însă diploma însăşi în 
fiinţa sa nu pierde nimica din însemnătatea sa, ca temelie a dreptului public. 

31) Tocmai pentru aceea luând şi noi această împrejurare tocmai în sus
atinsul înţeles primim cu cel mai viu simţământ de bucurie cum că Maiestatea 
Voastră prea înaltă recunoaşteţi totodată pe faţă şi spre dorita odihnire a ţării vă 

înduraţi a declara sărbătoreşte cum că după ce va fi înfiinţată pe cale 
constituţională în conlucrare cu Dieta structura dinlăuntru publico-juridică a 
Marelui Principat al Transilvaniei şi corelaţiunea lui către întreaga monarhie în 
privinţa dcţărmurirei definitive a modului trimiterii deputaţilor Transilvaniei la 
Senatul Imperial, animei Maiestăţii Voastre de părinte al ţării îi va fi spre plăcere a 
emite la dorirea şi rugarea ţării o diplomă solemnă, pe care şi următorii Maiestăţii 
Voastre vor avea de a o confinna totdeauna înaintea depunerii jurământului omagial. 

32) În realizarea cât de curândă a prea înaltei asccurări ce întâmpină dorinţa 
cca fundată în legi a întregii ţări, reprezentanţii poporului adunaţi aicea ,·ăd un 
moment esenţial pentru odihna întregii populaţiuni a Transilvaniei. 

33) Această speranţă înalţă încrederea noastră şi ne adaugă puterile spre a 
începe lucrul cc ne aşteaptă, carele judecând după propuscţiunile comunicate se 
întinde peste un câmp larg al unor cestiuni de mare însemnătate. 

34) Că una dintre cele mai însemnate întrebări ce Maiestatea Voastră v-aţi şi 

îndurat a o pune în fruntea proposiţiunilor regeşti se iveşte recunoaşterea 

constituţionalminte a egalei îndreptăţiri politico-naţionale a naţiunii române şi a 
confesiunilor ei asemenea cu celelalte surori naţiuni şi confesiuni ale acestui Mare 
Principat Transilvania. 

35) Dieta îşi recunoaşte de o datorinţă sacră a ajunge cât mai curând la rezultate 
corespunzătoare ale consultanţiunilor sale, din cauză că poporimea aşteaptă cu 
nerăbdare până să vadă întemeindu-se constituţiunea ţării după o ordine durătoare, 
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pentru că prin aceea să ne steie prin putinţă a delătura atâtea rele apăsătoare, a pune 
administraţiunea şi justiţia pe temelii, pentru ca să fie scuturi apărătoare şi 

asigurătoare de drepturi, cum şi în alte direcţiuni a deschide calea către aşezăminte 
salutare pentru prosperitatea totului. 

36) Referinţele către statul întreg încă aşteaptă cu totdinadinsul ca să fie 
statorite după dorinţă, pentru că aşa ţară se simţea în măsură deplină binecuvântările 
ce vor rezulta din strânsa împreunare cu imperiul şi cu reprezentanţa sa comună. 

37) Privind cu deplina încredere la activitatea constituţională a senatului 
imperial poporaţiunea Transilvaniei aşteaptă cu fierbinte dorinţă statorirea cea deja 
incitată a unei proporţiuni mai drepte de contribuţiune şi regularea datorinţei de a 
milita, care se respecteze mai bine trebuinţele unei raţionale economii politico-naţionale. 

38) Înainte de toate însă, drumul de fier se simte pentru Transilvania de cea 
mai mare şi înteţitoare cerinţă. 

39) Noi calculăm aşadar cu cea mai mare încredinţare, ca prin mijlocirea 
constituţională a Senatului Imperial se va atrage odată în sistema drumurilor de fier 
şi această ţară, care de la natura binecuvântată cu tot felul de averi prin posiţiunea 
şi formaţiunea sa e pentru apărarea monarhiei de cea mai mare însemnătate, şi că 
aşa prin fapta aceasta, ce afară de toată îndoiala, cu toată validitatea documentează 
preţul şi veritatea celei mai intime conexiuni cu imperiul întreg şi patria noastră se 
va conduce către un viitor mai ferice. 

40) Chemarea destinată Maiestăţii Voastre de provedintia, pentru ca să 

conduceţi soarta Marelui Principat al Transilvaniei peste cel mai greu punct de 
prefacere, ne prelumina şi nouă ca un luceafăr întru toată importanţa şi mărimea sa. 

41) Noi simţim ca şi Maiestatea Voastră cum că deşi problemele care ni s-au 
pus sunt grele, totuşi acelea trebuie să se deslege odată. 

42) Supusa şi credincioasa reprezentanţă a ţării ajutată de dreptatea cauzei, 
simţindu-se insuflată de spiritul cumpătului, de al bunei învoiri şi al toleranţei, 

întâmpină năzuinţa cca sinceră a Maiestăţii Voastre de a îngriji pentru fericirea şi 

prosperitatea tuturor popoarelor, cu cea mai deplină încredere a sa. 
43) Aşa noi cu ajutorul lui Dumnezeu vom reuşi a duce în capăt sigur şi 

fericit acest lucru, de carele ne apucarăm! 
Ceea cc rămânem în credinţă neclătită. în devotament şi supunere către 

augusta Casă împărătească, cu cea mai profundă veneraţiune. 

Ai Maiestăţii Voastre c.r. apostolice, prea umiliţi şi totdeauna credincioşi 
supuşi şi şerbi, 

Sibiu, în 21 august 1863. 

Reprezentanţii Marelui Principat al Transilvaniei 
adunaţi în dictă. 

,,Concordia", 111, nr. 75-222, din 5/17 septembrie 1863, pp. 311 312; ,,Foaie pentru minte. 
animă şi literatură", nr. 24 din 24 august 1863, pp. 169-173. 
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49. 

Sibiu, 21 august 1863 
Raportul 

Comitetului de legitimaţiune a Dietei transilvane pe I iulie 1863 la Sibiu 
prea înalt convocată 

După ce comitetul în şedinţa sa primă, în 24 iulie ţinută s-a constituit, 
alegând de preşedinte pe deputatul opidului Făgăraş d. Frideric Haupt, de 
vicepreşedinte pe regalistul d. Pavel Vasici şi de referenţi pe deputatul scaunului 
Miercurei, Ioan Hania, şi pe al cetăţii Bistriţa, Daniel Lang, astăzi sub presidiul 
ordinar, fiind de faţă dr. Pavel Vasici, Elie Vlasa, August Lassel, Ioan Hania, s-au 
luat la cercetare actele ţinătoare de alegerea deputaţilor dietali pentru cercurile 
electorale: I) al Tălmaciului; 2) Buza, Kerles şi Borgo comitatul Dăbâca, c[ ercul] 
e[lectoral] III; 3) Lupsa Torotzko Sz. Laszlo comitatul Turdei, c[ercul] e[lectoral] 
IV; 4) Valaszud-lklodu Szek comitatul Dăbâca, c[ercul] e[lectoral] II; 5) Egregy
Panczelesek în comitatul Dăbâca, c[ ercul] e[lectoral] I; 6) Vinţul de Jos, comitatul 
Albei Inferioare, c[ ercul] e[lectoral] VI; 7) Cetatea Braşov, al doilea deputat şi 8) 
Bistriţa din care s-a văzut că: 

ad I) După ordinea gubemială din 7 iulie a.c. nr. 69 s-au făcut a doua alegere 
în I 2 iulie cu 197 alegători dintre care au ales cu majoritate absolută de I 38 de 
voturi pre consilierul gubernia) d. Alexandru Lazăr. Hârtiile respective sunt toate în 
rândul cel mai bun, alegerea nu e din niciuna parte contestată. 

ad 2) Alegerea s-a ţinut în 11 şi 12 iulie alegători au fost de faţă şi au votisat 
1565 dintre care 1140 au ales cu majoritate absolută pe administratorul comitatens 
d. Vasiliu Buteanu. Actele respective sunt toate în rândul prescris, alegerea nu e 
contestată de niciuna parte. 

ad 3) Alegerea s-a ţinut în 26 şi 27 iunie din 1268 alegători au luat parte la 
alegere 1157 dintre care, precum arată lista de votare şi scrutinul din 27 iunie, au 
ales cu majoritate absolută de 867 voturi pc provisorul de stat la Sedria cornitatensă 
în Abrud, d. Nicola Matciu, şi adică sub numele Nicola Mate, 772 şi Maftei 
Nicolai, 95 ,·oturi. 

Asupra persoanei d. Nicola Matei s-a făcut excepţiune şi i s-a pus la întrebare 
dreptul de a putea fi ales în sensul §34 al Regulamentului provizoriu de Dictă, 
litera b) adunându-se înainte că acela ar fi stând în cercetare criminală pentru 
tulburarea liniştii publice şi pentru înşelăciune, care incriminaţiune însă, precum 
documentează hârtia Tribunalului ţării ad M[aros]-Vasarhely 3 iulie 1863 nr. 2481 
şi a comitetului central respectiv ad 11 iulie 1863 nr. prez. 584 nu s-a adeverit 
într-alt, fără că s-au făcut asupra domnului Nicola una arătare la Tribunalul din 
Aiud pentru calomnie şi falsificare, despre care lucru s-ar fi făcut şi cercetare, însă 
nu s-au făcut încă niciuna hotărâre de a procede asupra zisului domn. 

ad 4) Alegerea s-a făcut în 12 iulie a.c. din 1366 alegători s-au înfăţişat şi au 
luat parte la alegere 1346, dintre care precum arată lista de votare şi scrutinul ad 12 
iulie, 941 alegători au votat pentru d. Ioan Sipotariu, care prin urmare este ales cu 
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majoritate absolută de voturi, alegerea - pe lângă aceea că hârtiile respective sunt 
în rândul prescris - nu e impamnată de niciuna parte. 

ad 5) Alegerea s-a ţinut în 11 şi 12 iulie a.c. - dintre I 022 alegători au luat 
parte la alegere 1015, dintre care 979 au votat pentru d. Mihail Bohăţel; protocolul 
comisiunii electorale ad 11 şi 12 iulie a.c. lista de votare ad 12 iulie şi scrutinul fără 
dat, se află în ordinea prescrisă. 

Din protocolul comisiunii electorale ad 12 iulie se vede că mai mulţi 

proprietari din comitatul Dăbâca au protestat la aceea comisiune asupra d. Mihail 
Bohăţel cu cuvântul că acela în deceniul trecut ar fi fost sub cercetare criminală 
pentru abuzarea dregătoriei şi pentru înşelăciune; însă, neavând protestanţii niciuna 
dovadă înainte, fără de zisa comisiune, respinse pentru aceea şi comitetul acesta 
afla cu cale a nu lua împrejurarea aceasta în niciuna consideraţiune. 

ad 6) După cum se vede din protocolul comisiunii alegătoare ad 8 iulie a.c. 
alegerea s-a ţinut în 7 şi 8 iulie la care s-au împărtăşit 1597 alegători dintre care au 
votat pentru d. Nicolae Gaetan, asesor la Tabula Reg. în M[aros )-Vasarhely şi 

adică: a) sub numele Nicolae Gaetanu, 677; b) sub numele D. Gaetanu, 371; c) sub 
numele Gaeta Nicolae, 63; preste tot: 1111 alegători. 

Asupra persoanei d. Nicolae Gaetanu se află un protest fără datu, subştemut 
de proprietarul din Vinţul de Jos, Tudor Ferencz, la comisiunea electorală, statoriu 
din următoarele puncte: a) Că preoţii români ar fi terorizat pre alegători, 

ameninţându-i că nu vor îngropa şi nu vor împărtăşi cu cele sfinte pe aceia care nu 
vor vota pentru d. Nicolae Gaetanu. b) Că acela N. Gaetanu nu are proprietate după 
care să plătească contribuţiunea anuală de 8 florini v.a. şi c) că acel Nicolae 
Gaetanu s-ar afla sub cercetare la Tribunalul Suprem Urbarial, prin urmare nu are 
calitate de a putea fi ales deputat la Dietă. 

ad 7) După ce cu prilejul alegerii prime din 26 iunie a.c. pentru deputatul 
dictai al cetăţii Braşovului nu au rezultat pluralitate absolută de voturi pe temeiul 
§69 al Regulamentului provizoriu de Dietă şi după ordinea înaltului Prezidiu 
Gubernia) din 30 iunie a.c. nr. presid. 15, în 7 iulie a.c. s-au proces la a doua 
alegere, la care din 1381 îndreptăţiţi au luat parte 899, dintre care 484 au votat pentru 
directorul Camerei Comerciale din Braşov, d. Carol Maagcr. Actele respective se 
află în ordinea prescrisă şi alegerea nu se află împumnată din nicio parte. 

au ~) Akgcrea s-a racul fn 20 iunie a.c llin 5 7 J f11llrepia1i!i au luat pane la 
alegere şi au votisat 423. Rurantatea (!) absolută de voturi 233 au căzut în partea 
d-lui Daniel Lang. Alegerea nu c împumnată de niciuna parte. 

Deci, comitetul subscris procedând din convingerea aceea că toate alegerile 
sus specificate s-au făcut cu împlinirea tuturor fonnelor prescrise, actele respective 
sunt în ordinea cerută de lege şi anume: alegerile de sub I, 2, 3, 4, 5, 7, 8 nu sunt 
din niciuna parte legalmente împumnate; iar cc se ţinc de incriminaţiunile sub nr. 3 
asupra deputatului Nicola Mateiu, acelea nu s-au adeverit; iar mai pe unnă ad 6) 
fiindcă de una parte identitatea numelui Nicolae Gaetanu cu Gacta Nicolae şi d. 
Gactanu nu poate fi trasă la îndoială, ceea ce au recunoscut şi Comitetul central în 
şedinţa sa X dato 9 iulie §57, iar de altă parte fiindcă Tudor Ferencz, proprietarul 
din Vinţul de Jos nu arată timpul, când? locul, unde? şi anume care preot român a 
terorizat pe alegătorii români în modul de el arătat. Împrejurarea că alesul Nicolae 
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Gaetanu nu ar avea censul de 8 Oorini v.a. nu e adevărată şi că acel Nicolae 
Gaetanu s-ar afla sub cercetare la Tribunalul Urbarial Suprem nu e documentată, 
care împrejurare şi documentată nu se cuprinde în §34 al Regulamentului 
provizoriu de Dietă, litera b ). 

Se află îndemnat a propune înaltei Diete ca alegerile menţionate să le 
privească şi să le declare de valide şi pre d.d. I) Alexandru Lazăr pentru cercul 
electoral al Tălmaciului; 2) Vasiliu Buteanu pentru c[ercul] e[lectoral] III în 
comitatul Dăbâca; 3) Mateiu Nicola pentru c[ercul] e[lcctoral] IV în comitatul 
Turdei; 4) Ioan Sipotariu pentru c[ ercul] e[lectoral] II în comitatul Dăbâca; 5) 
Mihail Bohăţel pentru c[ ercul] e[lectoral] I în comitatul Dăbâca; 6) Nicolae 
Gaetanu pentru c[ercul] e[lectoral] VI în comitatul Albei de Jos; 7) Carol Maager 
pentru cetatea Braşovului; 8) Daniel Lang pentru cetatea Bistriţa, de deputaţi dietali 
legalmente aleşi. 

Din şedinţa Comitetului de legitimaţiune al Dietei transilvane pe 1 iulie 1863 
la Sibiu prea înalt convocate. 

Sibiu, în 21 august 1863 ţinută. 

Haupt m. p. preşedinte 
I[ oan] Hani a m. p. referinte 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Diac/a/ia F-135, f. 123-126. 

50. 

!Blaj, 22 august 18631 

Mărită Dictă Provincială Transilvană, 

Domnilor ablegaţi, părcnţi ai patriei! 

Noi subscrişii antisti ai opidului Blaj, constrânşi prin comiterea şi provocările 
locuitorilor acestui opid şi conduşi de dorinţa prosperării acestuia, în viua sperare 
cum că rugarea noastră îndreptată cătră reprezentanţii şi părinţii patriei cărora le 
zace la inimă prosperarea patriei preste tot şi a singuratecelor locuri în specie, ne va 
fi considerată cu luare aminte părintească, îndrăsnim a ne ruga ca, după ce astă dată 
opidul nostru, într-un mod neesplicaver fu poipus unor sate şi aşa neprevăzut cu 
dreptul sublim de a forma cerc de alegere special şi a-şi alege un ablegat dietal din 
sânul [său), care să-l reprezente pentru următoarele timpuri - în cari dorind sperăm 
că va înflori consetituţiunea nouă, graţios şi cu modificările recerute de dreptul 
naturei şi de spiritul timpului restituită, - mărita Dietă prin propunerea şi 

întrepunerea sa să ne cfcptuiască şi nouă, împreună cu sancţiunea Majestăţii sale 
bunului nostru împărat, dreptul onorific şi tot una dată momentos, în puterea căreia 
să fim şi noi singuri şi de noi îndreptăţiţi a fonna un cerc de alegere de ablegat 
dietal special şi a ne alege un ablegat şi representant demn a intereselor noastre 
speciale opidanc şi naţionale şi aceasta din unnătoarcle motive: 
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a) Esperienţa şi trecutul patriei noastre istorice ne învaţă cum că vechea 
constituţiune transilvană - carea noi, se înţelege de sine că cu modificările afund 
tăietoare, o ţinem de restituită, voind a favori bunăstarea socială şi înaintarea 
culturii, a artelor şi a industriei, a părtinit cetăţile şi opidele ca tot atâtea locuri de 
asil a acelora şi chiar spre acest scop, pe lângă alte prerogative, le-a dat şi aceea 
momentoasă de a se reprezenta în dietele provinciale prin ablegaţi şi reprezentanţi 
ai intereselor sale speciale şi chiar această procedură părintească o vedem 
observându-se şi în Regulamentul provizoriu pentru Dieta prezentă a Transilvaniei 
în care (§. 25, p. I) nu numai se rezervă cetăţilor şi opidelor, cari au avut înainte de 
1848 dreptul de a forma singure de sine cercuri de alegere, zicem: nu numai 
acestora se rezervă acest drept prea preţuit, dară observăm că cu acelaşi mai sunt 
donate şi alte comunităţi, mai puţin momentoase ca Blaşul, precum, de esemplu, în 
altele şi Mociul, de unde şi opidul Blaş se cugetă prea fireşte îndreptăţit spre atare 
considerare, şi prin urmare şi spre a fi donat cu dreptul des numit de a-şi alege 
representante propriu şi acesta cu atât mai vârtos căci: 

b) De cumva merită ceva considerare măiestriile şi meseriile, despre ce 
dealmentrea nu se va îndoi neme, atunci Blaşul nu numai numără în partea sa cea 
mai mare maeştrii şi meseriaşi diverşi, dar precum au putut şi pot observa toţi cei 
cunoscuţi cu împrejurările acestui opid, dânsul a înaintat şi înaintează mai vârtos în 
toate celea pe zi ce merge, pe lângă toate împrejurările generale şi speciale 
nefavoritoare, preste cari a avut de a trece; iară 

c) Dacă se va pondera meritul ştiinţelor şi peste tot a culturii intelectuale, 
precum spre mai marea-ne bucurie vedem că se şi ponderează, şi amăsurat 

Regulamentului provizoriu pentru Dieta transilvană prezentă(§ 29 lit. b) atunci iară 
nu vedem cauza din carea opidul nostru mai poate fi lipsit de dreptul de a fi 
reprezentat de un deputat special în Dieta Trans[ilvan]iei, deoarece acest opid nu 
numai este legal binecuvantat, în carea mai vârtos naţiunii române şi patriei 
Trans[ilvan]iei mai de doi secii li s-au crescut şi li s-au doicit (n.n. educat) bărbaţii 
cei mai capaci, dar şi de prescntc pre când se bucură a fi dat din sânul său 

capacităţile celea mai de frunte române, cari se află funcţionând mai vârtos în 
ncgoţicle statului mirenesc, atât în imperiul dinlăuntru - şi chiar şi în Dicta prcsintă -
cât şi în România vecină, pre atunci se mândreşte şi acasă cu tot dreptul, văzându
se rnnumuseţat cu scaun metropolitan pentru na1iunea ~i religiunea ~a, rn fruntea 
căruia pe dreptul putem zice că stă un bărbat mare şi un părinte a naţiunei române 
şi acelaşi înconjurat de măritul său capitlu, la cari mai adăugăm cu tot dreptul şi 

altă inteligenţă însemnată care se află în loc şi cu deschilinire corpul numeros 
profesoral care funcţionează pe la institutele normale, gimnaziale şi seminariale, 
cari ne înfrumuseţează opidul şi cari continuă şi acum cu cel mai bun succes a da 
patriei teneri şi bărbaţi calificaţi numai puţin de cum a făcut până acum; şi în urmă: 

d) Conştiinţa ne obligă să nu trecem sub tăcere - ceea ce dealmentrea e 
cunoscut tuturor - că Blaşul nu numai a fost şi este locul productiv al inteligenţei; 
dară fără a voi să dctragem altora cât de puţin, afirmăm cu fală cum că acelaşi a 
produs şi produce, de presente cu deschilinire, cei mai credincioşi bărbaţi ai patriei 
noastre speciali, adecă a Transilvaniei, şi cei mai adicţi sprijinitori ai tronului şi a 
măritei dinastii împărăteşti. Document învederat despre acest adevăr avem în şirul 
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ablegaţilor dictali români, dintre care un număr însemnat au cşit din Blaş şi cari 
oarecum rivalizează în virtuţile amintite; ma public e cunoscut cum că Blaşul pre o 
cale de tot naturală, amăsurat trecutului său memorabil în 1848, fu onorat cu 
suvenirea cea mai măreaţă din analele naţiunci române din Imperiul austriac, adecă 
cu renumita Adunare Naţională din 15 mai a aceluiaşi an, în care românii pătrunşi 
de reverinţa locului pre care sta - pre lângă asecurarea împrumutată pentru 
apărarea şi susţinerea naţionalităţii sale - au pus jurământ de credinţă perpetuă 
către dinastia împărătească şi patrie, şi chiar către acest loc priveşte şi acum toată 
naţiunea cu profundă reverinţa şi încredere; cari toate nu pot servi spre alta decât 
spre a recomanda şi a înălţa acest loc memorabil în ochii părinţilor patriei şi a 
Majestăţii sale, bunului nostru monarh, pentru ca după puteri să fie considerat în 
mod barem în câtva corespunzător însemnătăţii sale. 

De unde şi noi, în convingerea firească cum că mărita Dietă şi părinţii patriei 
se îngrijesc special de prosperarea ştiinţelor, a măeştriilor, meseriilor şi a industriei 
şi, în consecinţă, că Blaşul, în numele a cărui locuitori ne aşternem această umilită 
rugare, cu privire la prezisele, în uncie privinţe numai la puţine cetăţi provăzute cu 
dreptul de a trămite ablegaţi speciali la Dieta provincială se pot poipune, dară 
necidecât sta îndărătul comunelor de proporţiunea sieşi corespunzătoare şi 

provăzute cu acelaşi drept des amintit; nu putem să nu ne înnoim umilita rugare ca 
mărita Dietă şi părinţii patriei, considerând adevărul cauzei noastre să facă înşii şi 
să mijlocească de la Majestatea sa bunul nostru monarh, ca să capete şi opidul 
nostru Blaş, dreptul său atât de firesc, ca pentru următoarele timpuri să fie 
îndreptăţit a se reprezenta prin un ablegat special în Dieta Transilvaniei. Şi, în viua 
sperare cum că rugarea aceasta ni se va şi considera cu bunăvoinţa părintească, 
rămânem cei mai umiliţi antisti comunali. 

Blaş, 22 august 1863 

[Semnează 7 membrii ai conducerii opidului]. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia. F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok. 1863-317. 
Publicat de Simion Retegan. Co11ştii11/li .... doc. LXXXII. pp. 155-158. 

51. 

!Sibiu, 24 august 18631 
Şedinţa a şasesprezccca. 
Ţinută în 24 August 1863. 
Preşedinte interimar: consilierul r[egesc] gub[emial] Gustav Groisz 
Notari: Friederic Eitel, Ioachim Mureşianu, Antoniu Lâszloffly, Michaele Bohăţel, 
Francisc Obert 
Şedinţa se începe la I O oare şi ¼. 
De faţă sunt 87 de membri. 

144. Protocolul şedinţei a 15-a din 21 a August 1863 se pcrlcgc în toate 3 
limbile ţării şi se aprobă fără observare. 
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145. Preşedintele împărtăşeşte dietei proiectul comitivei cu care să se predee 
adresa comisarului reg[ csc] dieta] şi face de a se perlcge în toate 3 limbile ţării 
(vezi cartea de documente nr. 25). 

Observaţiunile făcute de Gavril Manu, Ioan Bran de Lcmeny, Ludovic de 
Rosenfcld şi Rannicher la acest proiect se luară în consideraţiune numai întru atât 
ca în concept să se omită vorba „proiect" şi aşa să se pună „adresa la a treia 
perlegere s-a acceptat cu unanimitate" s.c.l. 

Preşedintele provoacă pe membrii comisiunei de adresă, să se afle mâine în 
25 August a.c. la 11 oare în sala Dietei spre a lua adresa şi spre a o preda apoi 
Escel[ enţei] sale, comisarul regiu dieta] plenipotenţiat. 

146. La propunerea mitropolitului Sterca Şuluţiu, ca atât adresa cât şi 

comitiva către comisarul regiu dieta] să se tipărească şi să se împartă către membrii 
Dietei 

declară preşedintele Dietei că amândouă documentele acestea se vor lua în cartea 
de documente, după cum s-a decis mai înainte şi apoi se vor şi împărţi mai târziu. 

147. Ioachim Mureşanu interpela pe presidiu că, din ce cauză a denegat 
comisiunea centrală din cercul întâi de alegere al Albei Inferioare certificatul 
deputatului care s-a ales acolo de două ori cu majoritate eclatantă de voturi ? 

Preşedintele declară în privinţa lui dr. Hodoş, ales în a[l] 4-[le ]a cerc de 
alegere al Albei Inferioare, că s-a cerut desluşire cum de s-a susceput Hodoş între 
alegători, deoarece el în anul 1862 nu a plătit la oficiul de dare de acolo nicio dare, 
iar apoi ca doctor nu locuieşte în acel cerc şi că răspunsul încă nu a sosit. 

În privinţa lui Axente Sever, care e ales în cercul întâi de alegere al Albei 
Inferioare, declară preşedintele că în privinţa acestei alegeri s-au arătat piedici din 
causă că în contra lui Axente s-a urzit mai demult o cercetare şi aşa voturile lui se 
declară de nule, iară certificatul se dete baronului Kcmeny Ştefan. Nevenind însă 
baronul Ştefan Kemcny la dictă, s-a ordinat o alegere nouă la care iar a căpătat 
Axente majoritatea voturilor şi aşa comisiunea centrală a cerut actele alcgcrci 
dintâi şi aşa desluşirea se va da după sosirea actelor. 

148. l'u:;,cariu fntn:aba [llaJca comitetul de kgitiman; :;,i-a fnccput activiwrca 
sa în privinţa verificării membrilor dictali sosiţi mai târziu? 

Preşedintele declară că, comitetul permanent de lcgitimaţiunc şi-a început 
activitatea şi aşa operatele lui se vor subştcmc cât de curând. 

149. Asemenea cerc Popea desluşire despre absenţa deputatului de la Mociu. 
Preşedintele răspunde că deputatul din Mociu, Simeon Moldovan, din cause 

familiare şi-a despus mandatul, în urma căreia se făcură dispuseţiuni spre a se 
intreprinde a doua alegere. 

Şedinţa viitoare va fi în 26 August 1863. 
Obiectul pertractărei va fi proiectul articulului întâi de lege „despre cfcptuirea 

egalităţii în drepturi a naţiunei române şi a confesiunilor ei". 
Şedinţa se încheie la I I oare. 
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Notari: Antoniu Laszloffly m.p., Fricdcric Eitel m.p., Mich[aele] Bohăţel m.p. 
Verificatori: Ioan Balomiri m.p., Nicalac Gaetanu m.p., Carol Schncll m.p. 

Imprimat. Protocolul Dietei ardelene. pp. 65-67. 

Viena, 26 august 1863 
Nro I. 

Hochwohlgeborener Frcihcrr! 

52. 

Ich beginne unscren Bricfwechsel mit der Nachricht dass ich gestem durch 
eine zweite telegrafische Anforderung Crennevilles gedrăngt, ebenfalls im 
telegrafischen Wege dic Antwort erlassen habe: es solie ftir die Ablehnenden mit 
den Neuwahlen fortgefahren werden. 

Heute kann der in dieser Angelegenheit versprochene Bericht, welchen ich 
dahin erlcdige dass die Antrăge welche Graf Crenncville stellt, in einer Plenar
Versammlung des Gubemiums zu begutachten sind, damit Seiner Majestăt 

allerhochstc Entschlic13ung cingeholt werden konne; bis aber diese erfolgt, seien 
die Neuwahlen fortzusctzen. 

Die vicrte Proposition, nămlich das Exhibitum samt Extrakt auf den 
Referatsbogen habe ich in der Tasche gefunden; wenn ich mich recht erinnere so 
haben Sie, verehrter Freund, mir erzăhlt, dass Sie bereits begonnen haben den 
Aufsatz der Erlcdigung; wahrschcinlich haben Sie selben mitgcnommcn, und 
werden sich dicsbczi.iglich mit den Landtagsleitem bcratcn, damit die Erlcdigung 
dem versammelten Landtagc mundgcrecht ausfalle. 

Aus der Hcnnannstădtcr Zcitung habc ich heute mit cinigcn Mil3bchagen 
cntnommcn, dass in dcn Adrcss-Entwurf §. 35 Schncll's Antrag cinstimmig 
angcnommcn wurdc. Nun bctrifft abcr dicser Antrag auch die Wchrptlicht, das ist 
cin schr hciklicher Gcgcnstand, und di.irftc bei unsem allergnădigstcn Hcrm kaum 
cine frcundliche Aufnahmc findcn. 

Es wird wohl nichts i.ibrig bleiben, als in der Antwort Seiner Majestăt auf die 
Adresse dicses Schncll' sche Amcndement ganz unberi.ihrt zu lasscn, es gar nicht zu 
bemerkcn, mit andcrcn Wortcn tot zu schwcigen, wenn nur meine Kollegen R. und 
F. nicht dari.ibcr stutzen, und aus dieser Blume Gift statt Honig saugen. 

Solltcn Sie glauben, dass in der allerhochsten Antwort auf dicsen Passus 
etwas zu sagen wăre, so tclcgrafieren Sie mir den Text wclchen Sie zur Aufnahme 
anraten wi.irden. 

lch bin durch Euer Hochwohlgeborene Untersti.itzung so sehr verwohnt 
worden, dass ich mich nur ăul3crst schwer zu cincm Entschluss bequemen kann; ich 
mochte immer dass Andere flir mich denken und schreiben, und mir nur das 
leichtere Geschăft des Aprobiercns bliebe. 

Bischof Fogarassy habe ich gcsprochcn und bin mit seinen Ăul3erungen 
vollkommen zufrieden; wcnn cr so blcibt so hat dicse Wahl Ihnen geraten. 
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Trachten Sie nur noch emen Refonnierten zu finden, damit auch dort das Eis 
gcbrochen wird. 

Graf Crenneville kann mir den Namen in Chiffern zu wissen machcn, dcnn 
ich fange an zu besorgen, dass die Telegramme nicht strcng gcheim expediert 
wcrden; beim Ab-Telegraficren in Pest oder Tcmeswar oder Arad di.irfte sich cin 
unberufener Leser befinden. 

Die Opposition setzt alle Hebel in Bewegung um uns entgegen zu arbeiten, 
erhalten Sie eine Ahnung dass wir ihnen ein lndividuum abwendig machen wollen, 
so werden Sie gewiss nichts unversucht lassen, dasselbe neuerdings an sich zu 
fesseln. 

Die Emennungen zur koniglichen Tafel sind bereits nach Antrag der Kanzlei 
erfolgt; sonst ist nichts Neues von Bedeutung vorgefallen. 

Erhalten Sie die Yersicherung meiner unverănderlichen freundschaftlichen 
Hochschătzung, womit verharre, 1hr aufrichtig ergebener Nâdasdy. 

Wien den 26. August 1863. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 445-447. 

Viena, 28 august 1863 
Nro. 2 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

53. 

Mit Vergni.igen habe ich aus dem gestem erhaltenen Telegramm cntnommen, 
dass Sic glticklich in Hermannstadt angekommen sind, und mit gro13er Schnsucht 
schc ich Ihrcm năchsten Briefe cntgegen. 

Wcnn Sie den Augcnblick gckommen glauben, die dritte kăn. Proposition 
vom Stappcl laufen zu lasscn, so tclegrafieren Sie mir. 

An dcn drci Nachztiglcr-Propositionen welche wir Montag bcratcn haben, 
wird noch gearbeitet, heute hoffe ich dcn Vorschlag fi.ir dcn Landtags-Prăs1dcntcn 
Sr. Majcstăt tibersendcn zu kănnen. Nachdcm Scine Majestăt năchstc Woche in 
Wicn cintrcffen dtirften, so wird wahrscheinlich dic allcrhochste Entschliel3ung 
glcich nach Hochstdessen Ankunft crfolgen. 

Daniel soli in Hâromszck unhaltbar scin; sprcchcn Sic mit Crcnnevillc wcgen 
seinen Nachfolger, und crortcm Sie auch die Frage, ob nicht Daniel zum 
i.ibcrzăhligcn Gubemial Rate emannt wcrdcn sollte? 

Gcstem habc ich dcm Polizei-Minister die Adrcsse samt dcn Antworts 
Entwurf tibergeben; er nahm beides mit aufs Land, und wird mir morgen seine 
Ansichten dartiber mitteilen. 

Heutc hatte ich im Ministerium des Krieges zu tun, und fand viei Aufregung 
tiber dcn Passus der Adrcsse „wie auch auf cine die Bcdtirfnisse cincr gcsunden 
Yolkswirtschaft mchr bcri.icksichtigende Regelung der Wehrpflicht". Man ău/3erte 
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die Bcsorgnil3: Dic 26 Sicbcnbiirgcr diirften im Reichsrate diesen Gegenstand auf 
cine unlicbsamc Art in Anregung bringen, und diirften, wie vorauszusehen ist, 
vielzăhlige Unterstutzung finden. lch wcrde Miihe haben în der Conferenz eine 
Beriihrung dieses Passus zu venneiden. 

Die Nachrichten von Frankfurt lauten bisher sehr giinstig. Schmerling wird 
noch vor Ankunft des Kaisers în Wien eintreffen, und sodann kănnen die Minister
Konferenzen im geregelten Gang kommen-

Man spricht: der Handelsministcr wolle um seine Enthebung bitten. Es diirfte 
etwas Wahres an der Sache sein; was jedoch den Nachfolger betrifft, so sind alle 
Zeitungsberichte verfruht. 

Die Antwort auf das Memorandum scheint in Hennannstadt auf Anstănde 
gestol3en zu sein, da ich noch immer kein Telegramm erhalten habe, betreffend 
dessen Kundmachung. Warum diese Verzăgerung? Jeder verlorene Tag bestărkt 
die Opposition în ihrem Wahnsinn. 

Die ablehnende Antwort welche Haynald den Elisabethstădter Wăhlern 

gegeben, wiinschte ich în Abschrift măglichst bald zu erhalten. Es sind mir zwar 
auch die Antworten des J6sika, Kemeny, Mik6, Găi usw. von Wichtigkeit, allein 
jene des Haynald geht allen vor. Wenn ich mich recht entsinne, so habe ich Grafen 
Crenneville geschrieben, die partienweise Einsendung dieser Erklărungen zu 
veranlassen, habe aber bisher noch keine einzige Erhalten. 

Sie werden bereits erfahren haben, dass die rămisch katholische Kirche zu 
Klausenburg den Namenstag des Bischof Haynald „Ludovicus" beniitzte, um in 
einer Adresse das widerfahrige Benehmen des Bischofs gegen die Regierung zu 
ruhmen. Es gibt hier Stimmen, wclche besorgen dass dem Fogarassy auf der Durchreise 
durch Klausenburg cine Mil3fallens-Demonstration gebracht werden kănnte. 

lch werde morgen, wenn dieses Gerucht an Wahrscheinlichkeit gewinnt, nach 
Klausenburg telegrafieren, und die Bchărden aufmerksam machen. 

Heute lese ich in der Zeitung „Pester Lloyd" den Motiven-Bcricht des 
Ausschusses liber den romanischen Gcsetzentwurf; ămtlich habe ich denselben 
noch nicht. Eben so mul3te ich die in dritter Lesung festgestellte Adresse aus der 
Hermannstădter Zeitung abschreiben lassen. 

Vcrgessen Sie nicht Grois aufmerksam zu machen, dass ich alic dicse 
Schriftstiickc im ămtlichcn Wcgc friiher als durch die Zcitungen crhaltcn sollte. 

Ist es wahr dass Baritz den Landtag mit Unwillen verlassen babe; das wăre 
ein grol3er Vcrlust fur die gute Sache. 

Exzellenz Thiery war soeben bei mir und behauptet: mit der Arader
Rothcnturmer Hauptbahn und einer Fliigelbahn von Karlsburg bis Klausenburg 
vollkommen in Ordnung zu scin. Was nămlich das Geld betrifft; was aber die 
Unterhandlungen mit dem Handels-Ministerium anbelangt, so glaubt er, durch den 
Austritt Wirkenburg's alles gewonnen zu haben. 

Ich verharre mit unwandelbarer freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig ergebener Nădasdy. 

Wien 28ten August 1863. 

Original. HllStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 187-190. 
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Viena, 29 august 1863 
Nro. 3 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

54. 

Sehr unangenehm iiberraschte mich die în lhrem Telegramm von gestem 
enthaltene Nachricht lhres Unwohlseins, dessen Ursache ich den Reise-Strapazen 
zuschreibe. Schonen Sie sich nach Moglichkeit, damit es Ihnen nicht gehe wie mir, 
der ich auch în lhrem gegenwărtigen Alter auf meine Gesundheit zusehr pochte, 
und nun daftir bestraft werde. 

Dass sich Lajos im Szeklerland will wăhlen lassen, scheint mir ein sehr gutes 
Zeichen; wahrscheinlich wollte er nicht stădtischer Deputierter sein, und vielleicht 
hat ihn auch unangenehm beriihrt dass nur 319 Wăhler erschienen, wovon er 308 
Stimmen bekam, bei Kemeny's Wahl aber erschienen das erstmal 575, das 
zweitemal 409 Wăhler, und Kemeny erhielt das erstmal 522, das zweitemal 392 
Stimmen. Wahlberechtigte sind aber în Klausenburg I 034, în Verhăltnis zu 
welcher Zahl 308 Stimmen eine sehr schwache Majorităt bilden. 

Trachten Sie nur mit Lajos, wenn er zuriick kommt, sei es als Gewăhlter oder 
als Durchgefallener ausftihrlich zu sprechen; machen Sie ihm begreiflich dass ihm 
das Gliick in der Art lăchelt, wie nicht bald einem Sterblichen; er kann nămlich 
durch kluge Fiihrung seiner Partei, sowohl den Nationen der Ungam und Szekler 
als auch seinem allergnădigsten Herrn einen sehr gro13en Dienst leisten. Diese 
Gelegenheit findet sich nicht sobald wieder; haben einmal die Landtags Mitglieder 
mit Ausschlul3 der Ungam und Szekler, Gesetze zur allerhochsten Sanktion 
unterbreitet, so kommen alle Wiinsche und Bitten zu spăt, dann lăl3t sich nicht 
mehr aus den Gesetzen ausmerzen Jenes, was fur diese Partei schădlich ist. 

Obige Ziffem sind mir iibrigens ein Beweis, dass sogar in Klausenburg die 
Opposition keine starke Partei hinter sich hat; denn die 700 welche bei der lctzten 
Wahl nicht erschienen, scheinen keine grol3en Anhănger der Separation zu sein, 
aber leider sind diel3 ruhige Biirger welche die politischen Kămpfc gem vermeiden 
unu rullig Lusellen ""enn einige Tum„opfe in ihren NaIrn:11 Ge:-.t:1Le \ ur:-.d1reibe11. 

Es wăre sehr zu wiinschen wenn die im Schlul3 des Reskriptes vom 30. Juli 
anbefohlene vergleichende Obersicht der Wăhler, moglichst bald verfcrtigt und 
kundgemacht werden konnte; und zwar: teilweise, damit sic rechtzeitig wirke. 

Mecsery war heute bei mir, hat mir Adrcsse und Antworts-Entwurf 
zuriickgebracht, seine Bemerkungen sind nicht von grol3em Belange, folglich 
annehmbar. Sie licgen bei, nach Zuriickbehalten einer Abschrift. Im Allgemeinen 
war ermit beiden Schriftstiicken sehr zufrieden, und tcilet dic Ansichten welche im 
Kricgs Ministcrio geăul3ert wurden, und ich lhnen gcstem mittcilte, nicht im 
Geringsten. 

Die Bcsorgnis dass Fogarassy în Klauscnburg Unannchmlichkeiten haben 
konnte, scheint sich nicht zu bestătigen; ich habe jcdoch aus Vorsicht durch 
Mecsery telegrafische Erkundungen einzichcn lasscn. Fogarassy hat auf mein 
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Telcgramm die Fragen enthaltend: wann er von Grol3wardein abreise, ob er sich in 
Klausenburg, wann und wie lange aulnalten wolle, auch noch nicht geantwortet. 

lch glaube es war hochste Zeit dass Sie in Hermannstadt anlangten, damit die 
romănische Stimmen sich bei Beschliel3ung des ersten Gesetzartikels nicht 
tibernehmen, denn wie ich aus einem halbămtlichen Briefe entnehmen soli das 
junge Romanien in Betreff des zweiten Gesetz Entwurfes mit der Idee umgegangen 
sein, die romănische Sprache zu der Geschăftssprache bei den Dikasterien zu 
erheben. Graf F. wtirde sagen: die Ungarn haben so viele Jahre gebraucht um ihre 
Sprache zur Dikasterialsprache zu erheben als die Romanen Wochen zăhlen. 

Wegen Daniel habe ich hcute von Crenneville de dato 23. August in einem 
Privatbriefe die Anregung gefunden, dass er pensioniert werden sollte. lch antwortete 
dass ich Nichts entgegen habe, ja doch dessen Emennung zum tiberzăhligen 

Gubemialrat vorgezogen hătte. Sprechen Sie mit Crenneville tiber diesen 
Gegenstand, so wie auch wegen der in Aussicht stehenden Substitution des lmreh. 

So eben erhalte ich des Grois Telegramm, die heutige Sitzung betreffend. Das 
Wichtigste, ob nămlich das Resultat unsern Wtinschen entspricht, kann ich daraus 
nicht ersehen, denn die Bemerkung dass Montag der Regierungs-Entwurf zur 
Vorlage der Beratung genommen wird, scheint dartiber keine Auskunft zu geben, 
und Privatbriefe vom 26ten ău13em gro13e Besorgnis dass die Romănen Obergriffe 
machen werden. 

Erhaltcn Sic die Vcrsicherung meiner ausgezeichneten freundschaftlichen 
Hochschătzung, womit verharre lhre aufrichtig ergebcner Nadasdy. 

Wien den 29. August 1863. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Faszikcl III a, f.191 -199. 

55. 

Sibiu, 29 august 1863 
29/8 1863. Telcgramm. Minister GrafNadasdy. 

Mich wohlcr befindend hcute Gelobnis abgelegt. 
Bcldi gestern îtir ersten Gesetzartikel beflirwortend gcsprochen. Erhielt heute 

vom Hause Urlaub ins Bad nach Toplitz, reist Abcnds ab. 
Fogarassy·s Emennung und Schreiben dem Landtage bekannt gegeben, mit 

Eljen · s aufgenommen. 
Verhandlungen tibcr ersten Artikel gehen in · s Brei te, vieles hingegen was 

nicht hingehărt. Versuche annehmbare Einigung zu vennitteln. 
Erledigung des Memorandum· s erfreut sich Anerkennung. Sch[ aguna] sehr 

cntgcgenkommend. 
Verehrtes Schreiben vom 26. erhalten. Heute geht schriftlichcr Bericht ab. 

Original. IIIIStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 444. 
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!Sibiul, 29 august 1863 

Euer Exzellenz! 

56. 

Die Telegramme fliegen voraus, die schriftlichen Mitteilungen hinken nach. 
Ich ftihle mich heute schon wohler und hoffe in den năchsten Tagcn mcin auch 
durch die angegriffene erregte Gemiits Stimmung verursachtes Unwohlsein 
iiberwunden zu haben. 

Heute Vorrnittag erhielt ich Euer Exzellenz hochverehrtes Schreiben vom 26. 
I.Mts. und bringe Euer Exzellenz meinen wărrnsten Dank der die Anerkennung und 
Gewogenheit die aus den Zeiten Euer Exzellenz spricht, tut dem Menschen wohl, 
und wahrlich nicht das Pflichtgefiihl allein ist es welches das Aufbieten aller Krăfte 
mit Aufopferung hervorruft, sondern das leuchtende Beispiel, und die personliche 
Verehrung und aufrichtige Ergebenheit fiir die Person Euer Exzellenz, und der 
Gedanke, dass es Unrecht und ein Schmach war, nicht wenigstens nach Moglichkeit 
zu streben, dem aufopfernden hingebenden Beispiele Euer Exzellenz nachzustreben. 
Das Erreichen dieses unbedingtesten Hintansatze des eigenen Ich, s bleibt for uns 
jiingere Generation, ich gestehe es unverhohlen ein frommer Wunsch. 

Viei kann ich Euer Exzellenz heute noch nicht berichten, da gestern mir auch 
mein bedeutendes Unwohlsein hinderlich war. So viei indessen habe ich bereits zu 
ersehen gcglaubt, dass hier jede einheitliche Leitung der Landtags Angclegenheiten 
errnangelt. Die Regierung hat eigentlich keine Vertrcter, und schr vicles ist dem 
Zufall iiberlassen. 

Vom Bestande cines k. Landtagskapităns scheint mir meist wenigstens das 
Wesen der Sache nicht. 

Beziiglich der ersten Proposition schicn dieselbe eigentlich zum Kampfplatze 
fur die Losung viclcr Staatsrcchtlichcr Fragcn praeoccuppando gcmacht wcrdcn zu 
wollcn. Hat man wăhrcnd der Ausschussvcrsammlungcn untcrlassen entsprcchend 
einzuwirkcn, so ist cs jctzt schwcrcr die Sache in cin gewisscs Gclcisc zu bringen, 
indem dic friihcr zu wcit cngagicrt sind. A[ldulian] schcint gar kcinc Idee von dcr 
Bcdcutung und Tragwcite der Richtung wclchc dicsc Vcrhandlung zu nchmcn 
drohtc gchabt zu habcn. Wic wcit nur noch cine Vermittlung und cin Erhaltcn des 
Gcistcs der Rcgicrungsvorlage gelingen wird, kann ich wohl mit Sichcrhcit nicht 
bcstimmen. Einiges hoffe ich jedoch und wahrschcinlich bringt dcr Telegraf noch 
friiher Nachricht als diese Zeilen an Euer Exzcllcnz gelangcn. 

ln beiden Lagern sind grol3e Spaltungen, immer aber im romanischcn noch 
mehr Disziplin. Die Anwesenheit des Professors Illariu aus Bukarcsd soli auf die 
romanischen Abgeordneten nachteilig wirken, und namcntlich die Jtingcren 
crrnutigen. Sulutz hat gegcniiber Schaguna bedeutcnd gcwonnen. Der Einflul3 des 
letzteren ist nicht mchr cin unbestrittener, und er sclbst dcutete mir heute, als ich 
ihn aufsuchte an, dass er dass ermit diabolischen Krăften und Măchten, wic cr sich 
ausdri.ickte, zu kămpf en habe. 

Er machte mir iibrigens die klarste Kontestationen - mit Sulutz den ich noch 
gestcrn aufsuchte kann glaube ich die Regicrung vollkommen zufricden sein, und 
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ich glaube mich nicht zu tăuschen wenn ich schon jetzt sage, seme Verdienste 
werden [ ... ] aber sehr gro13e sein. 

Ros[enfeld] Schmid und Rannicher sind drei im Kampf begriffene Grăl3en, 
noch traue ich mir kein Urteil zu. 

Beztiglich des Reichsrates schweigen noch alle Stimmen. Eines scheint mir 
aber so ziemlich gewil3. Die zwei ersten Propositionen mtissen erledigt und 
bestăttiget sein, soli der Reichsratss[achen] auf schnelles Aufgehen zăhlen kănnen. 
Darum werde ich froh sein wenn sich die erste Proposition în cin erwtinschtes 
Geleise zurtickftihren liel3e, und die Erhitzten mit Nebelbilder sich befassenden 
Gemtiter sich abktihlen. 

Ftir meine Euer Exzellenz bekannte Idee habe ich einige gewichtige 
Bausteine zugehauen. Ich lal3 dieselbe nicht aus den Augen. 

Den 7ten September ist in Blasendorf Jahres-Versammlung des romanischen 
literarischen Vereines, was drei Tage in Anspruch nimmt, aber sich nicht 
abwenden liel3, wie mir Groisz sagte. lch will die Zeit bis dahin zu bentitzen 
trachten, um vielleicht aus dieser Versammlung selbst einigen Nutzen zu ziehen. 
Mit Bar[iţiu] habe ich noch nicht sprechen kănnen. Es soli zwischen ihm und 
seinen Leuten etwas vorgefallen sein, und Vorwiirfe wie an die Regierung [?] 
erkauft gefallen sein. lch werde schon hăren wie die Sache sich verhălt und Euer 
Exzellenz berichten. Grois glaube ich ist gut. Obrigens glaube ich, ist es sehr gut 
dass die Ungam noch nicht da finden. Doch ich mu/3 schlie/3en sonst geht nur die 
Post ohne dieses Schreiben ab. Gleichzeitig will ich mein heutiges Telegramm 
aufgeben. 

Genehmigen Euer Exzellenz die tiefste Verehrung, Euer Exzellenz 
untertănigst ergebener Diener, Reichenstein. 

[Nota:]29/81863. 

Original. IIIIStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Konvolut III a. f. 2--4. 

Viena, 30 august 1863 
Nro. 4. 

Hochwohlgeborener Freiherr ! 

57. 

ln lhrem Telegramm von gestem war mir das Wichtigste 1hr Wohlbefinden, 
dann dass Beldi im Sinne der Regierung gesprochen. Nun ist seine Abreise nach 
Tăplitz keine Demonstration mehr, denn er hat am Landtage tatsăchlich Antei! 
genommen. 

Dass die Verhandlungen tiber den ersten Gesetz Entwurf in's Breite gehen 
habe ich auch bemerkt. Die Romănen scheinen ihre Obennacht zu ftihlen, und die 
Ungam werden es bitter bereuen nicht eingetreten zu sein, sondem ihren Gegnem 
das Feld tiberlassen zu haben. 
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Ich wiinsche von Herzen dass es lhnen gelingen moge eme annehmbare 
Einigung zu vermitteln. 

Auch in Wien hat die Erledigung des Memorandum·s Anerkennung 
gefunden, noch mehr aber war man zufrieden mit der zwciten Frankfurter 
Resolution, welche die sechs ausgetretenen Regalisten betrifft. 

Dass der Gro/3bărtige (wie Popp ihn zu ncnnen pflegt) entgegenkommt, war 
vorauszusehen; trachten Sie nur den fur seine Persan so wichtigen Gegenstand in 
ein gutes Fahrwasser zu bringen. 

lhren ausfiihrlichen Berichten sehe ich mit umso gr6/3erer Sehnsucht 
entgegen, da ich hoffe durch selbe ein treues Bild der gegenwărtigen Verhăltnisse 
zu erhalten. Ich tappe im Dunkeln, und da ich wei/3 dass in der ungarischen 
Hofkanzlei mit Bestimmtheit behauptet wird: die Romănen seinen so iibermiitig 
dass auch die Sachsen den Landtag năchstens verlassen werden, so bin ich nicht 
aller Besorgnisse. 

Heute ist die Adresse in Urschrift eingelaufen. Morgen wird sie bei der 
Kanzlei, und vielleicht Obermorgen in der Minister Conferenz beraten, und die 
Antwort begutachtet werden. Ich setze voraus, dass Sie mir telegrafieren, wenn Sie 
wider Vermuten gegen die Anordnungen des Mecsery Anstănde hătten. 

Aus Frankfurt lauten die Nachrichten gOnstig, man glaubt morgen wird 
Schlu/3sitzung gehalten werden. 

Der Kaiser dOrfte am 3ten mit der Konigin von England zusammenkommen, 
undam 5. oder 6ten hier eintreffen. 

Ich verharre mit ausgezeichneter freundschaftlicher Hochschătzung. 
1hr aufrichtig ergebener Nadasdy. 

Wien den 30. August 1863. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 200-20 I. 

58. 

Sibiu, 31 august 1863 
Rapu1·1u/ 

Comitetului de lcgitimaţiune al Dietei transilvane pe I iulie 1863 la Sibiu 
prea înalt convocată 

S-au cercetat cu de-amănuntul actele alegerilor deputaţilor dietali: I din 
cercul electoral al III-iea în districtul Braşovului; li din cercul electoral V în 
comitatul Albei de Jos şi III din cercul electoral li în scaunul Sibiului. 

Din care se vede următoarele: 
ad I, după ordinaţi unea înaltului Guvern Regiu din 31 iulie a.c. nr. 2621 O s

au întreprins în cercul electoral al Iii-lea din districtul Braşovului a doua alegere în 
14 august, precum documentează lista de votare şi scrutinul din 14 august; s-au 
împărtăşit la alegere 625 votisanţi din 791 alegători îndreptăţiţi dintre care 328 au 
votat pentru asesorele din Făgăraş d. Constantin Panţiu. 
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ad 2, în cercul electoral V în comitatul Albei de Jos s-a făcut a doua alegere 
în 26 iulie a.c.; au luat parte la alegere 693 alegători care cu unanimitate au ales pe 
consiliarul de curte d. Dimitrie Moldovan. 

ad 3, cu prilejul alegerii în 26 iunie în Sibiu ţinute, din I O 14 alegători 

îndreptăţiţi şi împărtăşiţi la alegere. 763 au ales pe vice-cancelarul aulic d. 
b[a]r[on] Francisc de Reichenstein. 

Deci, fiindcă toate alegerile specificate au decurs în ordinea cea mai bună, 
hârtile de ele ţinătoare şi adică listele de votare, scrutinele şi protocoalele comitetelor 
centrale şi ale comisiunilor electorale sunt în rândul prescris şi d. Dimtrie 
Moldovan s-a ales cu voturi unanime, iar d. b[a]r[on] Francisc de Reichenstein şi 

Constantin Panţiu cu majoritate absolută, propune comitetul subscris ca înalta dietă 
alegerile menţionate să le dechiare valide şi pre aleşii domni de deputaţi dietali. 

Comitetul de legitimaţiune al Dietei transilvane pe I iulie 1863 la Sibiu prea 
înalt convocată. 

Sibiu în 31 august 1863. 

Haupt m. p. presidente 
I[oan] Hania m. p. referinte 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta. Fond Dicta/ia F-135. f. 2-3. 

59. 

!Sibiu, august-septembrie 18631 

Proiectul de lege' 
privitor la efectuarea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ci cu 

vigoare pentru Mareic Principat al Transilvaniei~ 

§ I. 
Naţiunea română. rcligiunca greco-catolică ca atare şi rcligiunca greco

orientală sunt asemenea recunoscute prin lege, întru înţelesul constituţiunii 

transilvane, întocmai ca şi celelalte trei naţiuni şi patru confesiuni recunoscute ale 
Transilvaniei. 

§2. 
Religiunea greco-catolică ca atare şi religiunea greco-orientală au tot aceea 

pusaţiune de sine stătătoare care o ocupă celelalte rcligiuni ale Transilvaniei pe 
lângă susţinerea dreptului de superinspecţiune al statului. 

Exerciţiul drepturilor politice c independent de orişice confesiune. 
§3. 

Toate naţionalităţile Marelui Principat al Transilvaniei sunt pe deplin egal 
îndreptăţite. Nimeni nu poate dar şi nimeni nu e permis a pretinde ori a-şi vindica 
vreuna prerogativă sau preferinţă sub titlul de naţionalitate. 
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§4. 
Numirile diferite ale părţilor ţării nu întemeiază ş1 nu dau drepturi politice 

niciunei naţionalităţi. 
§5. 

În Marele Principat al Transilvaniei se va suscepe una emblemă propne 
pentru naţiunea română. 

§6 
Toate legile ţării, rescripte, ordinaţiuni şi oricare alte măsuri administrative 

care stau în contrazicere cu detenninaţiunile acestea, sunt desfiinţate şi fără putere 
de lege. 

§7. 
Puterea obligatorie a legii acesteia intră în activitate fără amânare3

• 

Imprimat. M.N.L.-O.L. Budapesta Fond Diaetalia F-135, f. 83; Imprimat. S.J. Sibiu. A.N. 
Fond Dieta Transilvaniei /863-/865, nr. dosar 222, 132; .,Foaia pentru minte, animă şi literatură", nr. 
24 din 24 august 1863, f. 174; "Concordia", III, nr. 76--223 din 8/20 septembrie 1863, p. 312. 

Legea a fost dezbătută între 26 august şi 7 septembrie 1863. A fost sancţionată de împăratul 
Francisc Iosif I la 26 octombrie 1863. 

2 O analiză detaliată a celor şapte articole de lege, preluată dintr-un articol de fond din zarul 
,,Ost und West", vezi în „Concordia", III, nr. 77-224, din 12/24 septembrie 1863, pp. 324-325. 

J Acest proiect de lege s-a publicat şi în presa franceză, fiind considerat cel mai important: 
„Parmi Ies projets de Joi presentes par le gouvemement a la Diete de Transylvanic, Ic plus important 
est celui qui etablit l'egalite des diverses nationalites. li est ainsi coni;:u: Art. 1-cr. La nation roumaine, 
la religion greque unie connue telle et la religion grequc orientale sont reconnucs par la Joi. Art. 2. La 
religion greque unie connue telle et la religion grecque orientale jouiront de la meme position 
independante, sous reserve de la surveillance superieure de la Couronne, que Ies autres religions de la 
Transylvanie. L 'exercice des droits politiques est independant de toute confession religieuse. Art. 3. 
Toutes Ies nationalites de la Transylvanie jouiront de droits completement egaux. Nul ne pourra donc 
pretcnder a un privilcgc quelconque en vertu de sa nationalite. Art. 4. Les diverscs denominations de 
certains pays ne confcrent pas de droits politiques aux divcrscs nationalites. Art. 5. Un symbolc 
particulier de la nation roumainc sera introduit dans Ies am1es de la Transylvanie. Art. 6. Toutcs Ies 
lois contraircs aux prcscntes dispositions sont abrogccs. Art. 7. La prcscntc loi cntcra en vigucur au 
moment de sa promulgation. (Correspondance generale)". Vezi « Journal des dcbats politiqucs ct 
littcraircs », mardi, 4 aout 1863, p. I. 

Viena, 1 septembrie 1863 
Nro. 5. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

60. 

Ich bin Ihnen sehr dankbar fur das Tclegramm von gestem, dann, denn es war 
mir nicht recht begreiflich, warum am 3 I ten August die Landtags-Verhandlung so 
langsam vorwărts geschritten ist, da Grois in seinem Telegramm keinen Grund 
dieser Verzogerung anflihrte. Die von lhnen erhaltcne Auskunft beruhigt mich, und 
ich verlasse mich darauf, dass lhre Nachmittag-Besprcchung gewil3 nicht ohne 
Erfolg sein wird. 

100 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Ob Sie mehr oder wenigcr das crstemal durchsetzcn ist Ncbcnsachc; Rom 
wurdc ja nicht in eincm Tage gcbaut. Sie konnen den alten bărtigen Herm, wissen 
sich folglich mit ihm zu bcnehmen, und konnen wir uns auf ihn vcrlassen, so ist 
mir nicht bangc. 

lch dachte mir glcich, dass dcr Passus die Wehrptlicht betreffend keine 
Absichtlichkcit hatte; lieber wăr' s mir gcwesen wenn er ausgcbl ieben, denn wie ich 
meine Leute kenne, wird man dicsen Passus beniitzen, um die allergnădigste 

Stimmung etwas zu triiben. 
Ich lege Ihnen ein Exemplar der Adresse bei, wie selbe von der Hofkanzlei 

gestem beraten und beschlossen wurde. Horvâth und Teleky wollten durchaus 
Abkiirzungen, und haben sich separiert. Die Auslassungen welche sie wiinschen 
sind in den Entwurf bezeichnet. 

Heute kam die Post vom 29ten an, brachte vom Gubemium Berichte, aber 
weder von Ihnen, noch von Crenneville einen Brief, obschon Sie mir in Ihrem 
Telegramm vom 27ten „Morgen brietlicher Bericht" versprachen, und im 
Telegramm am 29ten damii schlossen: ,,heute geht schriftlicher Bericht ah". 

So eben erhalte ich telegrafisch die Nachricht, dass Plecker statt Brennerberg 
gewăhlt worden. Er will Donnerstag dcn l0ten von hier abreisen, da er Morgen und 
am 9ten alle Riickstănde referieren mochte. Nun ist die Frage, was soli mit der 
kurrenten Referate geschehen? Ich mu/3 gestehen, dass ich mir nicht zu helfen 
wei/3; erwarte mit umgehender Post Ihre Ansicht dariiber. 

Heute erhielt ich beiliegenden Brief des Nopcsa und habe selben allsogleich 
beantwortet, wie Sie aus dem Indorsatc ersehen werden, wenn Sie es nămlich lesen 
konnen. 

Schon scit mehrcrcn Tagcn bin ich ohne aller Nachricht, wie sich die zum 
zweitcnmal Gcwăhlten crklărt habcn. lch solltc mcincn, dass von Seite der 
Regierung dahin gewirkt werden mu/3, eine neuerliche Kollektiv Eingabe zu 
vermeiden. 

Dic cinzclncn Gcwăhltcn miisscn soviet als nur moglich einzcln auf gcfordcrt 
und gcdrăngt werdcn, sich zu crklăren. Wie ihnen Zeit gcgcbcn wird sich zu 
bcratcn und sich zu gcgcnscitig zu hetzcn, ist kcin giinstiger Erfolg zu crwarten. 

kh glaubc cs wărc Zeit dic drith: Proposition hinabLuscndcn. Wcnn dic 
Taxalorte schen, dass der Landtag sich mit der Wahl-Ordnung demnăchst beschăftigen 
diirfte, wcrden sie stutzen. Manche werden zwar, wie Deva, eigensinnig bleiben, 
abcr nicht alle. 

lch mu/3 in die Confcrenz, wo Friedenfcls die Landtags Prăsidien vorzutragen 
hat. 

Leben Sie wohl, und seien Sie versichert meiner unverănderlichen 

freundschaftlichen Hochschătzung, womit ich bin 1hr aufrichtigst ergcbener 
Nadasdy. 

Wien den I. September I 863. 

Original. IIHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 202-203. 
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Sibiu, 1 septembrie 1863 
Nro. 4, vom 1/9 1863. 
Telegramm. Minister GrafNadasdy. 

61. 

Den I ten §. des ersten Gesetzentwurfes nach dem Ausschuss-Antrage durch 
die romanische Majorităt angenommen. Kein Sachse und auch einige Romanen 
stimmten nicht fur die Fassung. Es war anstăndig aber heil3. Mir scheint in diesem 
Siege liegt eine kleine Niederlage und ich hoffe die năchsten Sitzungen geben mir 
Recht. 

Im Wesen hat dieser §. keine Verschiedenheit mit dem Geiste der 
Regierungs-Vorlage. Die spăteren §§. geben ihm erst Bedeutung. 

Exzellenz haben bis nun den Ausschuss-Antrag. 
Grois als Prăsident sehr brav. Oberst Anzenberger der hier war, beztiglich 

F og[ arassy] aufmerksam gemacht. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f.311-312. 

62. 

Sibiu, 1 septembrie 1863 
Nro. 3. Herrnannstadt den I. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Baritz ist wieder hier, er war mit einem achttăgigen Urlaub in Geschăften 
abwesend. Er wird zwar auch von einzelnen seiner Nationsgenossen vcrdăchtiget, 
vielleicht von jenen denen er zu einflul3reich ist, indessen ist sein Einflul3 dennoch 
wie ich annchmen zu konncn glaube ein bedcutender. Im Intcrcssc dcr Rcgierung 
wărc cs wirklich zu bcdaucm wcnn dicse Stimmung cinigcr sciner Nations 
Gcnol3cn gcgcn ihn nicht nur cine schr vortibcrgchcndc wărc. 

Ros[ cnfcld] schcint mir gcgcntibcr von Rannichcr viei gcrciztcr als lctzterer 
gcgcn ihn. Rannicher ist ganz gewil3 cin ausgczeichnctcr ttichtigcr Mann, allein 
bcsondcrs gcschliffcnc Manicrcn hat cr nicht. Er ist dcrb und gcradc und mcint im 
lnncrcn viclcs nicht so wie es hcrauskommt. Obcrhaupt ist Ros[cnfcld] mit der 
Gcfligigkcit scincr Landslcute gar nicht zufrieden. Er vcrgil3t dass cs Dcutschc 
sind, und glcich hartc Kopfe haben, ja eben durch scinc hcrvorragcnde Stcllung 
sich provozicrt flihlcn ihre vermeintliche Unabhăngigkcit zu wahrcn. 

Daniel hat vorlăufig nur Urlaub, cinen Nachfolgcr hat A[ldulian] noch nicht 
in pctto. Moglich dass er cin kleincs bischen auf Josika · s in Aussicht gcstclltes 
Eintreten rcchnet, und dann diese Schwierigkeit leichter zu losen hofft. Es scheint 
mir nach Aliem was ich hore wirklich schade dass Kalnoky Dcncs nicht zu haben 
ist. Mit A[ldulian] habe ich vorgestem einen dreisttindigcn Diskurs gehabt, wenn 
man cinzelne Worte scinerseits so nennen kann. Ich habe nicht vcrsăumt dem 
Wunsche Eucr Exzcllcnz mcincrseits nach Moglichkeit zu cntsprcchcn. Vederemo 
mul3 ich sagen. 
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Untcrbrochen setze ich nach c.lcr Sitzung die langc gcdaucrt, und vor dem 
Spciscn ~ ich bin zu G[ra]f Crcnncvillc gcladcn, fort. 

Dcr erste §. der I. Proposition ist nach dcm Antrage des Ausschusses 
angcnommen worden. Nur die Romancn habcn daflir gcstimmt, auch unter ihnen 
einige nicht. Exzcllcnz habcn dcn Entwurf des Ausschuss-Antrages. Gehen die 
anderen §§. der Religionsvorlage durch, so ist der erste §. in seiner Fassung meiner 
Ansicht nach gleichgUltiger. Der Kampf war ein hei/3er. Die săchsischen Redner 
standen in erster Linie flir die Regicrungsvorlage ein. Die Regierung selbst hatte 
keinen speziellen Vertreter denn Popp, der einzige auf der Regierungsbank sprach 
flir die Ausschuss Antrăge. Es schcint mir es wird ein scheinbarer Sieg sein, 
welcher dieselben in der weiteren Fragen der Ubrigen §. nachgiebiger stimmen 
dUrften. Die Geistlichkeit stand hier mit den Bischofen in erster Linie. 

Es bleibt auch ein vederemo hinsichtlich dass es erst nach Beendigung des 
ganzen Gesetz Artikels ein Urteil gefallt worden. Ich war gestern und heute 
Vormittags in einer Konferenz die Schaguna zusammengerufen hatte. Es scheint 
mir dass er in derselben etwas stark den Kiirzeren gezogen habe. lch sprach mich 
klar und unumwunden vom Standpunkte der Regierung nicht ein Jotta nachgebend 
aus, und glaube es bleibt einer năchsten Zukunft vorbehalten, ob hierdurch ein 
Saame gestreut, oder nur in den Wind gesprochen worden. 

Vis a vis von Schaguna gibt mir nach meiner Ansicht die heutige Sitzung 
cine schătzenswerte Waffe in die Hand. Weil ich gleich nach der Sitzung nach 
Briefe eilte, um Euer Exzellenz zu telegrafieren und diese Zeilen abzusenden; so 
kenne ich von Eindruck auf der cinen und auf der andern Seite nichts. 

Euer Exzellenz gUtiges Schreiben vom 29. v. Ms. ist in meinen Hănden. Ganz 
wohl geht es mir wohl nicht; allein, Exzcllenz, die Empfindung und GcfLihle die 
auf jcdcm Tritt und Schritt noch in mir erweckt werden, reil3en zu frische Wunden 
auf. 

Ich mul3 mich anzichcn, dahcr bittc ich um Entschuldigung dass ich schliel3e, 
um dicsc Zcilcn noch hcutc wcgzuscnden. 

Eucr Exzcllcnz aufrichtigst crgcbcner Dicncr, Reichcnstcin. 

Original. IIIIStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. lb., Konvolut III a. f. 9 IO. 

63. 

Viena, 2 septembrie 1863 
Nro. 6. Wien den 2ten September 1863. 

Hochwohlgcborcner Frciherr! 

Es wird mich sehr frcuen wcnn die in Ihrem Telegramm vom I. September 
ausgesprochene Hoffnung, dass in dem scheinbaren Siege eine Niederlage liege, 
sich bewăhren wird. Angenehmer wăre es mir gewesen, wenn der I te §. der 
Regicrungs Vorlagc durchgcgangen wăre; mir kann cs Ubrigcns glcichgiltig scin ob 
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die Romanen vor der gcbildctcn Welt sich blol3geben oder nicht; ich hătte ihnen 
mehr Takt, mehr Klugheit zugetraut, und mochte ihnen zurufen mit Horaz: 

,~wpienler idem Contrahes venlo nimium secundo Turgida vela" 1
• 

Sie wcrden sich viele Feinde machen, und die allgemeine Stimmung wird sie 
verdammen. 

Dass Sie mit den Modifikationen des M[?] einverstanden sind frcuet mich. 
Eine schnelle Erledigung der Antwort auf die Adresse lal3' ich mir angelegen sein. 
Morgen wird das Reskript in der Ministerkonferenz beraten, damit der Kaiser, 
wenn eram 4ten eintrifft, es gleich erledigen konne. 

So eben um 9 Uhr friih erhalte ich 1hr eben so freundliches als fur mich 
schmeichelhaftes Schreiben vom 28ten August; laut Poststempel ist selbes den I ten 
das ist gestem hier angelangt, wurde jedoch zur kroatischen Hofkanzlei getragen, 
und durch den kroatischen Kanzleidiener mir heute zugestellt. Warum dieses 
Schreiben mit unverletzten Siegel 24 Stunden in der kroatischen Hofkanzlei 
diinsten mu13te, verstehe ich nicht, und bedaure nur, dass ich Sie in meinem 
gestrigen Schreiben wahrscheinlich alarmierte. 

Dass von einer einheitlichen Leitung des Landtages Niemand in 
Hermannstadt einen richtigen Begriff habe, ist mir leider klar geworden. Sie haben 
vollkommen recht; eigentlich hat die Regierung keine Vertreter, und das Meiste ist 
dem Zufall iiberlassen. 

So sehe ich Ihre Abwesenheit von hier, beklage und nichts sehnlicher 
wiinsche als dass Sie moglichst bald zuriickkommen konnen, aber so sehe ich ein 
dass Sie der einzige Mann sind welcher gegenwărtig im Stande ist dem Landtage 
jene Richtung zu geben, welche die allerhochste Absichten fordert. Es fâllt mir sehr 
schwer, denn die letzten zwei heil3en Tage haben meine Augen und ihr Leiden 
bedeutend verschlimmert, die Geschăfte der Kanzlei ohne lhrer Unterstiitzung 
durch lăngere Zeit fortzuftihren. Friedcnfels ist unverdrossen eifrig, hat 
lobcnswcrte Eigcnschaften, griindliche Kcnntnisse der sicbcnbtirgischcn 
Vcrhăltnissc; allcin cr ist nicht daran gewohnt in mcinem Sinnc zu arbciten. Sie 
fasscn mcinc Andcutungen meistens richtiger auf als ich sic klar zu gcbcn vcrmag; 
Sic crratcn mcine Gcdankcn, und lhrc Aufsătzc sind gcmciniglich in der Art 
cntworfcn, dass ich sic blind untcrschrcibcn konntc. Ich bin dahcr im Kampfe mit 
mir sdbsl, uno kann mich nur schwer LU ocm opri:r uben\- inllen, Sic bcim 
Landtagc in Hcrmannstadt solange zu belasscn bis cntwcder Sic Jcmandcn 
gcfundcn, dcm dic Lcitung anvcrtraut wcrdcn kann, odcr die Fragc der 
Bcschickung des Rcichsrates glticklich durchgesetzt ist. 

Darauf war ich gefa13t, dass cine Erledigung der zwei ersten Propositionen 
vorangchcn mtisse, bevor die Reichsratsbeschickung in cine gtinstige Vcrhandlung 
genommen werdcn konne. 

Ich bin auch bereit, Nichts unversucht zu lassen, was diese gtinstige 
Erlcdigung befordem kann. 

Mit Schaguna scheinen Sie betreffs der Metropolie noch nicht gesprochen zu 
habcn, und Sie haben Rccht getan, wenn Sie wartcn bis er damit kommt. Diese 

1 
••. Însă învaţă, dacă un vânt prea bun îţi umflă velele, adună-Ic atunci. (Horatii Fracci, Cannina) 
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Frage ist die hciklichstc, wird gcwil3 vom gro13tcn Einflu13 auf dic 
Landtagsverhandlungcn scin, und ist die schwierigste zur Erlcdigung. 

Orator Schneider hat dcn Franz Joscfs Ordcn bckommcn; hoffcntlich wird 
morgcn dic Expcdition abgchcn. 

Ich habc die 3tc Proposition Montag refericren lassen; die Expedition liegt 
zur Unterschrift bcrcit, ich crwartc nur 1hr Telcgramm. 

Bischof Haynald soli în Wicn scin; sein Canonicus a latere Lcnhard wurde 
mehnnals în der Kanzlei gesehen. 

Das Ministerium des Ău13ern hat wegen Haynald ausweichend geantwortet, 
will durchaus nicht cncrgisch vorgehen; ich erwarte weitere Berichte aus 
Hennannstadt, das Schulwcscn betrcffend, und eine Abschrift der Erklărung womit 
Haynald die Elisabethstădter Wahl ablehnte. Sind alle diese Akten auf meinem 
Tische, so werde ich schen quid consilii. 

Auch das Kemeny'sche Erklărung wurde mir bisher nicht eingesendet, 
obwohl ich den Kemeny selbst, so wie auch den Wendler und den Gouverneur 
Crcnncville zur Einsendung aufgefordert habe. Man kann aus Siebenbiirgen Nichts 
erwarten, cs ist cin Zogcrn und cin Zaudern, man mochte verzweifeln. 

Das Telcgramm des Grois von gestern hat schon erkennen lassen, dass Sie 
ihm aufgeklărt haben was nur zu wissen wiinschenswert ist. 

Bischof Fogarassy hat mir telegrafiert, dass er am 3ten das ist Morgen von 
Grosswardcin abrcist, sich în Klauscnburg nicht aufhalten, ja vielleicht sogar seine 
Reisc iibcr Arad nchmen werde. lch antwortete brieflich dass Letztcrcs nicht 
angedeutet sei. 

Lcbcn Sie wohl, ich vcrharre mit freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig crgcbcncr Nadasdy. 

Original. H llStA. Nachlass Rcid1cnstcin. Ktn. I b. Faszikcl III a. r. 206 -209. 

64. 

Sibiu, 2 septembrie 1863 
Nro. 5, vom 2/9 1863. Minister Graf Nadasdy. 

Popp hat hcutc ftir den §. 2 des Rcgierungsentwurfes gesprochen. Der 2te 
Absatz des §. 2 dcr Rcgicrungsvorlagc diirfte morgen în Vcrbindung mit dcm 2tcn 
Absatz des 3ten §. der Regierungsvorlage als selbststăndiger §. die Majorităt 

erhaltcn. Hiemit ist das Wcscntlichc dcr Rcgierungsvorlagc solviert. 
Sch[aguna] tibt auf seine Leute starken Druck. Cr[enneville] unwohl, heute 

gelegen, starke Hciscrkcit. 
Auf der Galerie mchrcre Ungarn, Freunde. 

Original. ll llStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 3 I 2-3 I 3. 
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65. 

Viena, 3 septembrie 1863 
Nro. 7. Wien den 3. Scptember 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Telegramm 5 hat mich beruhigt, denn das Wesentliche der Rcgierungsvorlage 
wird doch durchgefuhrt werden. lhre Ansicht - dass nicht Obennut der Romanen 
vorhanden ist, vennindert einigerma13en meine Besargnis betreff der zu 
befurchtenden Canflikte der romanischen Forderungen mir den Ansichten der 
Regierung. Ich mul3 lhnen jedach aufrichtig gestehen, dass mir, der ich freilich aus 
einer grol3en Entfernung folglich etwas verschwammen die Dinge betrachte, sich 
unwillkiirlich die Meinung aufdringt; die Ramanen wallen beniltzen die Frage der 
Reichsratsbeschickung und in selbe nur dann willigen, wenn sie moglichst viei fur 
sich errungen haben. Staatsmănnische Klugheit und Beriicksichtigung der 
gegenwărtigen liberalen Stromung haben die Ramanen bei Verhandlung des ersten 
Gesetzentwurfes nicht bewiesen, und ich hătte gedacht, dass der Kluge Schaguna 
einen gr613eren Druck in der Richtung iiben sallte welche den gegenwărtigen 
Bedilrfnissen am meisten entspricht. 

Obrigens konnen Sie sich wohl denken lieber Freund, dass ich als Minister 
mit diescm Gange des Landtages vallkammen zufrieden bin, denn mir muss 
hauptsăchlich daran gelcgen sein, dass die Regierung freie Hand behalte, und in 
beiden Făllcn, ab sie nămlich gewăhre ader ablehne, immer eine bedeutende Partei 
fur sich habe. Auch habe ich dariiber nach gar nicht nachgedacht, was ich Sr. 
Majestăt allcrunlcrtănigst raten werde, wenn es sich um die allerhochste Sanktian 
des I ten Gesetzartikels handeln wird. Wir werden seinerzeit uns darilber beraten, 
und crst nach rciflicher Erwăgung cin Gutachtcn der Kanzlei abgcbcn lasscn. 
Solllcn Eucr Hachwohlgcboren bis dahin nicht in Wicn angclangt scin, so wilrde 
ich Sic um lhre schriftliche Mcinung bitten milssen. 

1hr Schrcibcn Nro. 2 crhaltc ich socbcn. lch glaube nichl dass Daniel in ciner 
drittcn Wahl gtinstigcre Erfolgc crziclcn wird. Scinc Pcnsionicrung bclrachtc ich 
<1h Ici.eh;;:-; ,\fiud u11J lwbc Jc11 GcJw1k.c11 i/i111 .cum ub.:1-.ciililib-:11 Gubc111i<1lrn1 

vorschlagen zu lasscn, noch immer nicht ganz fallen lassen. Dcnkcn Sie dariiber nach. 
Timar von Salzburg cmpfehle ich Ihncn. Dcr Staat hal fur Salzburg's Băder 

manche Auslagen gchabt; sallten denn die Salzburgcr gar kcinc Dankbarkeit 
vcrsptiren? 

Um jeden Preis sukzessive und nicht gleichzeitige Wahlen. ln diescm Sinne 
habe ich auch an Crenneville geschrieben. 

Van J6sika haffe ich nicht viei. Ich habe Nachrichlen dass er in ciner 
Confcrcnz mit den drei Kalnaky, Szentkereszty und Andem die Wcisung des 
Baron Franz Kemcny: stets salchc zu wăhlcn, wclche nicht im Landtag cintreten, 
durchaus nicht bekămpft hat. Sprechen Sie mit dem Gensdarmen Majam Friedrich 
Edlcn van Szemetkawsky; er kann Ihnen vcrtrauliche Mitteilungcn tiber dicse 
Canfcrenz machen. 

106 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Jcdcnfalls mu13 man cs jcdoch vcrsuchcn, und alle Hcbel in Bewcgung setzen, 

damit man dcn J6sika in dic rechtc Bahn bringe. Er ist leichter zu behandcln wie 

Kcmcny und Mik6; denn bei Kcmeny ist es eine Ehrensache, dass sein Nachfolger 

Nichts durchsctze, was cr ftir undurchsctzbar angcgcbcn hat. Mik6 aber ist ein 

Rohr ohne Selbststăndigkeit, dabei eigcnsinnig und bildet sich ein, die einmal 

cingcschlagene Richtung nicht vcrlasscn zu konncn, da dicses Schwăche erraten 

wiirde. 
Dass Sie noch kcin vollstăndiges Bild jener Eindriicke welche die 

verschiedcnen Landtags Personen machen, sich zusammenstellen konnten, tinde 

ich natiirlich. 
Dic Wahrnehmungen, welche Sie in der Durchreise in Ungam machten, 

werde ich heute dem Erzherzog Rainer mitteilen. lch bin mit lhnen vollkommen 

einverstanden, dass cin Einfluss der Bodenkredit Anstalt um jeden Preis zu 

vermeiden ist. Da wiirde das Geld in unrechte Hănde kommen, und die Regierung 

wiirde ihre Feinde măsten. 
Crenneville hat vorgeschlagen, ftir Laszl6ffy, Baritz, Macedon Popp, Popasu 

un Munteanu, die Regalisten sind, und wegen ihrer Mittellosigkeit in eine 

bedrăngte Lage geraten, tăglich 5 fr. Diumen zu bewilligen. Schreiben Sie mir mit 

umgehender Post, ob wirklich bei allen ftinf ftir diese Begilnstigung einzuschreiten 

sei, Sie konnen sich durch cigenen Augcnschein iiberzeugen, mit welchen griinden 

sich der Antrag unterstiitzen lăsst. 
ln denselben Antrag bevorwortet der Gouvemcur auch, Her- und Riickreise

Meilen, Gelder ftir die Landtags Dcputierten. Mir scheint: dieser Antrag ist nicht 

zur dikastcriellcn oder Prăsidial-Verhandlung geeignet, sondem milsste als in den 

§. 75 der Landtagsordnung gehorcnd, durch den Landtag crwirkt werden. 

Thalmaycr ist Thcrcsianist, Maagcr kann cs sich selbst zuschrcibcn und 

seinen absurden Rcden, dass sein Sohn durchfiel. 

Zum Schluss nur noch dic Bitte, mir bald moglichst Nachricht zu gebcn iiber 

dcn Stand dcr 42 Wahlcn. Oiesc Totcnstillc bcunruhigt mich. 

Ich vcrharre mit unbcgrcnztcr frcundschaftlichcr Hochschătzung, 1hr 

aufrichtig ergcbcncr Nadasdy. 

Orig mal. I li lStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Faszikcl III a, r 21 U--213. 

66. 

Sibiu, 3 septembrie 1863 
Nro. 6, den 3ten September. Minister GrafNadasdy. 

Ober den heutigcn Beschluss des Landtages wundem sich viele Romanen, da 

hcute Morgens im Amendcment Şipotariu · s das Mot d · ordre war. Ich hoffc Euer 

Exzcllenz sind mit diesem Beschlusse zufrieden. Popp ist tiichtig gegen Şipotariu 

flir die Rcgicrung cingcstandcn; auch Baritz hat cncrgisch ftir den in der Rcgicrung 

enthaltcncn Grundsatz gcsprochen. 
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Schriftlich mehr. Es war heil3 und nicht uninteressant. Morgen hoffe ich wird 
die I te Proposition beendet. Die beiden Bischofe gehen nicht nach Blasendorf. 
Reichenstein mp. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 312. 

67. 

Sibiu, 3 septembrie 1863 
Nro. 4. Hennannstadt, den 3. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Wenn Euer Exzellenz in dem hochgeehrten Schreiben vom 30ten v.Ms. Nro. 
4 die Erwartung aussprachen, durch meine ausfiihrlichen Berichte ein klares Bild 
der hiesigen Verhăltnisse zu bekommen, so kann dies wahrhaftig nur nach und 
nach geschehen, und zumeist durch die Obduktion des allmăhlig durch mich 
gebotenen Materiales. Von friih sechs Uhr bis Abends 8 Uhr war ich bis nun 
ausschliel3lich im offentlichen Interesse beschăftigt - noch auch gar nicht der 
eigenen Angelegenheiten konnte ich auch nur denken - und doch wird es erst mir 
nach und nach selber und die Anschauungen beginnen sich herauszubilden um erst 
der Probe des Bestandes unterbrochen zu werden. 

Nur tiber eines hege ich in diesem Augenblick keinen Zweifel und das ist, 
dass es keinem Sachsen einfallt auf ein Verlassen des Landtages zu denken; diese 
Freude war den sie dem Herm Nachbar nicht machen, schon aus dem Grunde nicht 
weil sie tiberzeugt sind die Regierung werde schon wissen was sie gewăhren 
konnen, was sie verweigem mtissen. 

Das Benehmen der Romanen; ich konntc es noch keincswcgs als Obcnnut 
bezcichncn. lch glaube viclleicht kcin cinziger von ihncn, ist sich eines klaren 
Systemes das er anstrebt, bewul3t; sie sagen unklare Wtinsche und das liebe lch 
macht sich am Ende selbst auch geltend. Bei den Abstimmungen der beiden ersten 
§§ der I. Gesetzesvorlage haben manche ihrer hervorragenden Personlichkeiten 
mir - mag es auch nicht immer wahr sein - die Andeutung gemacht, dass sie auch 
mit dem Texte der Regierungs Vorlage zufricden seien, allcin die beiden Bischofe 
und namentlich der grol3bărtige wtirde ihre ganze Familie verfolgen, und hier ist 
der Bruder, hier der Schwager, etc. Geistlicher. Oberdies behagen meiner 
Auffassung nach, auch die angenommene beide § nur mit ausfiihrlichem Worten 
und eingehender dasjenige was auch mit wenigen Sătzen die Regierungs Vorlage 
enthălt. lndes habe ich mich gehtitet auch nur mit einer Silbe eine Ansicht auch nur 
anzudeuten, ob ich glaube die Regierung werde diese §. so sanktionieren oder 
nicht. Nur das habe ich Popp gesagt, ohne die Grundsătze des Absatzes zwei des §. 
2 delto Absatz 2 des § 3 glaube ich nicht dass die Regicrung cingehen wtirde; so 
glaube ich dann auch, mit Baritz sprach ich auch die Sache werde gesehen. 

Anfanglich und nach dem cigentlichen Geiste des Ausschussantrages sollten 
nur die 4 Nationen und 3 Religionen politisch bcrechtigt scin, wic es sicher die 3 
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Nationcn und vier Religionen waren. Mehr wcniger lebt alles von dcr Hand in dcn 
Mund, und so konnte ich bezUglich des zweiten Gesetz Entwurfes, dann des 
R[ cichs] Ratcs und meincr Idee nur noch FUhlcr ausstrccken und kann erst in den 
năchsten Tagcn hoffcntlich Euer Exzellenz einige năhere Andcutungen machen. Es 
geht langsam abcr ich glaube es wird gehen. 

lndessen wiedcrhole ich, ich glaube es ist gut dass die Bri.ider Ungam noch 
nicht hier sind. Solltc B[aron] Josika kommen, so werde ich dcn WUnschen Euer 
Exzellenz în unbedingtcstcr Weise nachkommen, doch zweifle ich dass er kommt, 
aul3er es wăre Pcster Mot d · ordre was kaum sein diirfte wenn sie hoffen wegen 
dem angeblichen Obennute der Romanen wilrden die Sachsen den Landtag 
verlassen. Wie mir Grois vertraulich mitgeteilt hatte er ihm bei der Wiederherstcllung 
der Klausenburger Kommunităt das Wort gegeben hineinzugehen, und dann hatte 
er nicht den moralischen Mut. 

Der Terrorismus ist kaum glaublich denn von Manchen wird nur aus guler 
Quelle mitgeteilt dass sie nur unter dem Druck desselben gehandelt, von denen ich 
es kaum geglaubt. Vederemo! 

Hier erlaube ich mir Euer Exzellenz eine kleine Privatangelegenheit lhres 
altcn Prăsidial-Sckretărs Birr6 einzuschalten. Oberfinanzrat Jiingling der in Wien 
zur Dienstleistung cinbcrufen ist, hat telegrafiert seine Wohnung aufzugeben, und 
seine Mobel zu verkaufen, woraus wohl nicht mit Unrecht auf sein 
Nichtmchrkommcn, und die Erledigung seiner Stelle geschlossen wird. Birr6 ist 
der erste im Range, zwcimal wurde ein Oberfinanzrat eingeschoben, und will man 
einen homo novus ftir die direkten Steuem, nur so kann dics auch cin Finanzrat 
sein. Wann Eucr Exzellcnz so lautet die ergebenste Bitte lhres alten Prăsidialisten 
und seiner Anhăngsel ctwas fur ihn tun konnten. Grei13ing ist leider von seinem 
Urlaube noch nicht zurilck, um durch ihn zu horcn wie die Sache sleht. 

lch gcdachtc nach dcr Sitzung noch cine Relation darilbcr gcbcn zu konnen, 
allcin die Zeit drăngl und so will es morgcn versuchen. 

Euer Exzellenz aufrichtigst crgcbcner Diener, Rcichenstcin. 

Original. 111 IStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. 1 b. Konvolut III a. r. 11-13. 

68. 

Viena, 4 septembrie 1863 
Nro. 8. Wien dcn 4. Scptembcr 1863. 

Hochwohlgcborcner Freiherr! 

1hr Telegramm von gestem so wie 1hr Schreiben Nro. 3 vom I ten September 
habe ich richtig crhaltcn. 

Wcnn Sic mit dcm Bcschlussc des Landtages de dato 3. zufricden sind, so 
will ich es auch sein, obschon ich die wiederholte Bctonung der siebenbilrgischen 
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Verfassung, welche in §. I und §. 3 vorkommt und im §. 2 unter dem Wort 
,,Landesgesetze" ebenfalls verstanden wird, eben nicht sehr zweckmăf3ig tinde. 
Wenn zu seiner Zeit die Ungam eintreten in den Landtag, werden wir diese Worte 
zu genlige horen mlissen; von den Romanen hătte ich keine so grof3e 
Anhănglichkeit an die Vergangenheit erwartet; sie haben ja mehr von der 
Gegenwart und Zukunft zu hoffen. 

Flir die Auskunft wegen Baritz danke ich; ich hoffe wir werden den Mann der 
guten Sache erhalten. 

Dass Rosenfeld und Rannicher sich schwer vertragen werden, wusste ich 
voraus, und wlirde den ersteren geme vermieden haben. 

Wir werden sehen, was der Stellvertreter des beurlaubten Daniel leisten wird. 
J6sika soli sich eilen wenn er wirklich mit uns halten will. lch habe ihm in 
Verdacht, dass er auch dem System des Abwartens huldigt. 

Dass Crenneville seiner Gewohnheit nach im Zweigesprăch wenig teistele, 
war vorauszusehen. Verschwiegen ist der Mann im hochsten Grade. lch befrage 
jedoch dass er selbst noch schwankt ob wir, das ist: die Regierung, den richtigen 
Weg eingeschlagen haben, und daher manchmal durch unzeitiges Zogem unsere 
Schritte hemmt. 

Es muss dafi.ir gesorgt werden, dass auf der Regierungsbank nicht der einzige 
Popp sitze. Unter Einem mache ich auch Crenneville auf diesen Obelstand 
aufmerksam. Die Regierungsvorlagen mlissen ihre Ex offlici]o Vertreter haben, 
und insofem als Regalisten und Deputierte vom Einnehmen der Regierungsbank 
aus politischen Griinden befreit gehalten werden, sind Gubemialrăte welche nicht 
Landtagsmitglieder, u.z. immer zwei, mit der Weisung vom Landes-Guberneur 
dahin zu beordern, nach Moglichkeit jene Redner zu unterstlitzen, welche fi.ir die 
Regierungs-Vorlagen den Kampf fi.ihren. Popp soli nur in den wichtigsten Făllen, 
jedoch dann mit seinem ganzen Gewicht, sich an der Debatte beteiligen, und nicht 
auf dcr Rcgicrungsbank sitzen, wcnn er fi.ir den Ausschlussantrag gcgen die 
Rcgicrung stimmt. 

Von den Konfercnzcn mit Schaguna erwarte ich den bcstcn Erfolg. lch bin 
libcrzcugt dass Sic mit ihm am bcstcn auskommcn wcrdcn. Ich will was in mcinen 
K,·iiflcn stcht ann·cndcn, dmnit scinc \Viinschc crfiillt n-crdcn; allcin auch cr muss 

mich in meinem Bcstrebcn unterstlitzcn; durch scinc rcgicrungsfrcundlichc Haltung 
im Landtage. 

Dass es lhncn in Hermannstadt nicht ganz wohl gehen konne, sehe ich cin; es 
ist noch cin Gllick, dass Sie durch die wichtigsten Staatsgcschăfte so sehr gchetzt 
werden, folglich lhrem Schmerze nicht nachhăngen konnen. Ich schreibe lhnen 
umsonst „schonen Sie lhre Gcsundheit", dcnn gegen den moralischen Schmerz des 
Herzens, welcher den Korper aufreibt, lassen sich in diesem Falie keine 
Trostgrlinde finden. 

Die Antwort auf die Adresse ist in der gestrigen Konferenz mit 
unbedeutenden stylistischen Ănderungen durchgegangen. Die vom Tcleki und 
Horvath gewlinschten Abklirzungen wurden nicht bcliebt. Was den Titel Sr. 
Majestăt betrifft, so haben wir uns gceinigt, klinftig dcn beiliegenden zu 
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gcbrauchen. Allcin das Reskript mit dcr Antwort auf die Adrcssc blcibt noch mit 
den alten vorgcdruckten Titel. 

Man hofft, dass der Rcichsrat in der zweiten Hălfte des Monats 
Plenarsitzungcn halten wird, nachdem das Budget bis 15. Oktober beratcn und 
beschlossen sein muss, indem dic Bcdeckung den Steuerzuschlag, welcher nur bis 
1 ten November votiert ist, auch fur das ki.inftige Jahr notig hat. Es ist folglich 
hochste Zeit dass wir an die Wahl der 26 denken. In der allerhochsten Antwort auf 
die Adresse gewărtigen Se. Majestăt den în Aussicht gestellten Gesetzentwurf liber 
die Eintragung des 20. Oktober und 26. Februars în die Landesgesetze. Konnte 
man nicht Schaguna, Baritz, Rannicher, Popp, Zimmermann und andere Fi.ihrer des 
Landtages dahin bringen, dass Sie gleich bei Publikation des Reskriptes den Antrag 
stellen: einen Ausschuss zu wăhlen, welcher dieses Landesgesetz zu entwerfen 
habe, und was das Wichtigste ist, diesen Ausschuss gleich auch die Aufgabe 
anvertrauen, einen Vorschlag zu machen, auf welche Weise der Reichsrat gleich 
jetzt beschickt werden konnte. Begri.inden liel3e sich der Antrag unwiderlegbar, 
durch die siebenbi.irgischen Steuerverhăltnisse und die Eisenbahn. Die 
Verklausulierungen unter welchen diese Beschickung nur flir dieses Mal, ohne 
Konferenz flir die Zukunft usw. usw. Platz zu greifen hătte, mag der Ausschuss, 
soviet als ihm nur gefallig ist, în seinem Antrag einbeziehen. 

Dcnken Sie dari.iber nach, lieber Freund, ob dies nicht durchflihrbar wăre, u.z. 
măglichst bald; denn ich bin i.iberzeugt, dass der Landtag je lănger er dauert, umso 
schwieriger werden wird. Es werden Ungam eintreten, ob mehrere, ob weniger, auf 
jeden Fall genug, um die Vcrhandlungen zu erschweren. 

Wie ich das Reskript unterschrieben erhalte, telegrafiere ich Ihnen, und da 
selbes drei Tage auf der Post lăuft, so haben Sie zur Schlussvorbereitung einige 
Zeit; es wărc jcdoch wi.inschenswert, wcnn Sie jetzt se hon beginnen wi.irden. 

Ich sandte Ihnen neulich das Reskript wie es aus der Kanzleiberatung 
herauskam. In der Konfcrenz sind nur folgende unbedeutcnde Ănderungen: I te 
Scite Zeile 18 wird statt dcn Worten: ,ja geradezu", ,,und" gesetzt; wie nati.irlich 
bleibt das „und" von dcr Wcishcit aus. Auf der lctzten Scite gegcn die Mitte wurde 
statt „das richtige Erkenntnis" ,,die richtige Erkenntnis" gcsetzt; sonst blcibt alles 
nach Antrag der Kanzlei. Sic konncn folglich jene Mănner welchen man volles 
Vcrtraucn schcnkcn kann, mit dcm lnhaltc des Rcskriptcs bekannt machcn, sobald 
ich Ihnen telegrafiere, dass Se. Majcstăt es unterschricben haben. 

Ich bin i.ibcrzcugt, dass die Sache lcichter durchgehen wird, wcnn sie von 
unten ausgeht; denn cine von hieraus gemachte Anregung wi.irde sehr leicht 
alarmicren, und unsere Feinde wi.irden sich zum Widerspruche ri.isten; so di.irften 
Sie i.iberrascht werden. 

Sie werden mich unendlich verbinden, wenn Sie mir telegrafisch, unter dem 
Motto: ,,Antwort ad X" auf diesen Punkt Beruhigung gewăhren konnten. Es ist eine 
Lebensfrage und Ihre crste Antwort kann nicht mehr enthalten, als die 
Zusicherung, dass Sie es versuchen wollen, ader die Ablehnung des Versuchcs als 
voraussichtlich erfolglos. 

Se. Majestăt sind gli.icklich angekornrnen, schen vortrefflich aus, scheinen 
sehr gut gelaunt, und wurden enthusiastisch jubelnd ernpfangen. 
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Was geschieht mit den stenografischen Berichten? lch sah noch keinen. 
Wie steht' s mit den 42 Neuwahlen? Aus denen Zeitungen sehe ich, dass 

Mehrere die 2te Wahl abgelehnt haben. Wurde unvcrzi.iglich die 3te eingeleitet? Es 
ist hochste Zeit dass die Phalanx gebrochen wird, sonst erleben wir cine zweite 
Kollektiv-Eingabe. 

Mit unbegrenzter freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr freundschaftlich 
ergebener Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 214-219. 

69. 

Buda, 4 septembrie 1863 
12.526 szam/eln. Magyarorszag kir. helytart6jat61 
Nagymelt6sagu ghymesi es gacsi Grof Forgach Antal, 6 cs. kir. apost. Felsege 
val6sagos belso titkos tanacsos es kamaras, Szent Istvan rend viteze, magyar 
kiralyi udvari fokorlatnok umak Budapesten. 

Nagymelt6sagu Grof, magyar kiralyi fokorlatnok ur! 

A „Concordia" cimii roman lap m. h6 I 3t61 kezdve - va16sziniileg a 
biztositvany kiegeszitese korul folmeri.ilt nehezsegek miatt - ismet hetenkent csak 
ketszer jelenik meg. 

Errol Nagymelt6sagodat f.e. julius 4en 762 eln. sz[am] a[latt] kelt nagybecsi.i 
atirata kapcsaban azon hozzaadassal sietek ertesiteni, hogy a lap tulajdonosa a 
hetenkent haromszori kiadasra adott engedelyt a szerkeszto utjan ide beadott 
nyilatkozata szerint egyclore igenybe venni nem akarja. 

Fogadja Nagymelt6sagod kival6 tiszteletem oszintc nyilvanitasat. 
Budan szeptcmber 4en 1863. Kir. helytart6 o Nagymelt6saga neveben Pechy 

Fercnc 

[Traducere:} 

Nr. prezidial 12.526. De la locumtenentul regal al Ungariei 
Excelenţei sale domnului conte Forgach Antal de Ghymes şi Gacs, consilier 

intim real şi camerar, cavaleral ordinului Sf. Ştefan, cancelar aulic ungar la 
Budapesta. 

Excelenţa voastră, domnule conte, cancelar aulic ungar! 

Foaia românească „Concordia", începând cu data de 13 a lunii trecute, 
probabil din cauza greutăţilor ivite în jurul completării garanţiei, va apărea din nou 
doar de două ori pe săptămână. 
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Mă grăbesc să înştiinţez pc Excelenţa voastră despre acestea, în legătură cu 
onorata adresă din data de 4 iulie anul curent, nr. prezidial 762, cu adăugarea că 
proprietarul foii, confonn declaraţiei remise prin intermediul redactorului, momentan 
nu doreşte să facă uz de autorizaţia emisă, ca foaia să apară de trei ori pc săptămână. 

Primiţi, Excelenţa voastră, expresia respectului meu sincer. 
Buda, 4 septembrie 1863. În numele Excelenţei sale, a locumtencntului regal, 

Pechy Ferenc 

Original. MNL-OL D 185. Elnoki iratok. nr. 1081/1863. 

70. 

Sibiu, 4 septembrie 1863 
Nro. 7, den 4/9 1863. Minister GrafNadasdy. 

Vier Amendement's fielen und die Regierungsvorlage ging beim §. 4 durch. 
Der Bărtige sah sich um nach seinem Amendement, aber es lag unten. 

Schreiben vom I ten September soeben erhalten, heute geht von mir Nr. 5 ab. 
Mit H. und T. Auslassungen durchaus nicht einverstanden. Filr die konkreten 

Verhăltnisse liegt darin das Meiste. Plccker wilrde ich noch nicht fortlassen; zuerst 
soli er sein Zertifikat bekommen. Werde morgen darilber schreiben. Crenneville 
gcht wicdcr aus. Reichcnstcin mp. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Faszikel III a, f. 313. 

71. 

Sibiu, 4 septembrie 1863 
Nro. 5. Hcnnannstadt dcn 4. Scptcmbcr 1863 

Eu.:r Exzdknz! 

Wie die Sache gestcm Morgcns nach ciner abgehaltenen rom[anischen] 
Konferenz stand, so waren beinahe alic Rom[anischen] Abg[eordneten] einige 
einen An trag Sipotariu 's - doch war er nur dcr vorgeschobene Trăger [Scha · s] zu 
acceptieren, wclcher Antrag în dicsem Gcsetzartikel von aul3erhalb der 4 Nationen 
und 6 Religionen stchenden Landcsbcwohnem keine Erwăhnung machen wollte, 
weil dieses Gesetz nur von der romanischen Nation etc. spreche. Bei der 
Unterstiltzungsfrage wurde dicses Amendement beinahe von allen benannten 
Abgeordneten geteilt. 

lndessen es kommt so oft manches anders, und mir scheint hier dilrfte 
bcdeutend mitgcwirkt haben, dass ich beim Eintritte în die Sitzung Aldulian, der 
ciner ihrer bcdcutendsten Personlichkeitcn ist, und Bolloga ganz im Vertrauen die 
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Andeutung machte, ohne dass die Idee die im Absatz 2 des §. 2 und Absatz 2 des 
Artikels 3 ausgedrtickt sei, dOrfte das ganze Gesetz nicht auf die Sanktion rechnen 
dOrfen. So gestaltete sich die Sache allmăhlig wie erwOnscht. Popp hat gleich 
Anfangs sehr entschieden gegen das Sipotariu-sche Amendcment und ftir die 
Regierung gesprochen, hieftir ein eigenes Amendement eingebracht, indem der 
Absatz 2 mit dem Absatz 2 des dritten § in Verbindung gebracht wurde. Auch 
Baritz hat sehr ftir Popp 's An trag gesprochen. Hătte nach der Geschăfts Ordnung 
Popp 's An trag friiher zur Abstimmung gebracht werden konnen, so wăre er 
durchgegangen. Indessen Aldui ian' s Antrag ist dem Prinzi pe nach gleich, und so 
ist es, vielleicht gar nicht schlecht, dass durch die Acceptation desselben auch 
seitens der meisten Sachsen der Beschluss gefasst wurde. 

Heute dOrften wir fertig werden, der §. 4 des Entwurfes wird glaube ich 
ausgelassen. Von beiden Seiten haben, wie ich vertraulich hore, die Abgeordneten 
Erdenken, was darunter zu verstehen sei. Ich habe nichts bis noch ftir denselben 
getan weil ja derselbe nur zur Beruhigung hineinkam. Finden sich nun aber keine 
von beiden Parteien beruhigt so ist er ja OberflOssig. 

Heute gegen Abend ging ich zu Sch[aguna] um ihm zu sagen, dass ich eine 
Einladung fur Sonntag annehme. Obwohl ich bereits einigemale mit ihm 
gesprochen hatte, so hatte ich doch absichtlich von der Metropolie nichts 
angefangen und gestem hatte mir Moldovan auf meine Frage mitgeteilt, 
Sch[aguna] wolle von seiner ausgesprochenen Ansicht nicht abgehen. Bei unserem 
heutigen Gesprăche entwickelte ich ihm ganz klar und einfach die Verhăltnisse, 
und Schwierigkeiten auch bezOglich der Bukovina. Es liegt ihm wie ich sehe alles 
daran. Das einstweilige Resultat ist, die Bitte an E[uer] E[xzellenz] in scinem 
Namcn vorlăufig noch Ober seine Eingabe nicht zu veranla/3en, bis wir bcide er und 
ich nicht wăhrend meiner Anwesenheit die Sache und den Gang derselben hier 
durchgesprochen und vorbehaltlich der Guthei/3ung Euer Exzellenz vereinbart. Ich 
glaubc dicsc cinstwcilige Vertagung ist nicht gcgcn die mir bckanntcn Absichten 
Euer Exzcllcnz. 

Die allcrhochsten Antworten auf das Memorandum und fiir dic Rcgalisten 
habcn in Klausenburg cinen gro/3en Eindruck gemacht. Sie schwcigcn ganz stille 
u11LI au/J..:111 :.id1 gdl 11id11 Lla1·ut>c1·. \'ide :.ulk11 Lia:. Ni1.·l11ci11tn;;tc11 :.du· t>cJauc111; 

allcin dic Couragc mangelt. 
Socbcn crhalte ich das vcrehrtc Schrciben Euer Exzcllenz und expediere cin 

vorlăufiges Tclcgramm, ftir Morgen die Antwort vcrhci/3end. Picker wOrde ich 
nicht fortlassen. Hier ist er so lange die Ungam nicht da sind von keinem Belange, 
denn die Sachsen allein genOgen nicht, und eben wăre im Momente fiir sein Referat 
kaum Jcmand. Die heutige Sitzung war intcrcssant, das Resultat kcnnen Euer 
Exzellenz. Ich schopfe die Oberzeugung dass auch in der kizlichsten Fragen 
zwischen dcn Romanen und Sachsen kcine unausfiillbare Kluft bcstchen werde. 

Bitte bald um die Antwort auf die Adresse. Morgen vicllcicht mehr. 
Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. IIHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b., Konvolut III a, f. 14-15. 
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72. 

Sibiu, 4 septembrie 1863 

Raport despre alegerea deputatului dieta] d. George Roman asesor la Tabla 
Reg[ală] în M[aros] Vasarhely pentru oraşul Mociu 

Din actele ţinătoare de actul acestei alegeri şi anume din protocolul comisiunii 
centrale de alegere, din lista de votare şi din scrutin toate de dato 14 august a.c. se 
vede ca după ce deputatul întâiul în 26 iunie a.c. ales Simion Pop Moldovan a 
depus mandatul său, s-a făcut a doua alegere în 14 august a.c. cu 42 alegători din 
69 îndreptăţiţi, dintre care 40 au votat pentru asesorele Tablei Regia în Maros
Vasarhely d. Georgiu Roman. 

Deci, fiindcă alegerea a decurs în ordinea legală, comitetul subscris propune 
ca înalta Dietă alegerea să o declare de validă şi pe alesul cu majoritate absolută de 
voturi d. Georgiu Roman să-l privească de deputat dieta!. Comitetul de 
legitimaţiune al Dietei transilvane pe I iuliu 1863 la Sibiu prea înalt convocat. 

Sibiu în 4 septemvre 1863 

Haupt m. p., presidente 
I[oan] Hania, referinte 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Diclalia F-135. f. 140: Ziarul Diclci, p. 77. 

73. 

Viena, 5 septembrie 1863 

Nr.4186 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, din graţia lui Dumnezeu imperatorul Austriei, 
regele apostolic al Ungariei şi al Boemiei, regele Lombardiei şi Veneţiei, Galiţiei, 

Lodomcrici şi Ilirici, arhiducele Austriei, mareic principe al Transih·anici şi contele 
secuilor scl. scl. 

Dăm de ştire şi priceput rcpresentanţilor iubitului nostru Mare Principat 
Transilvania, pre I iulie a.c. la Sabiiu conchiamati: 

Anima noastră părintească o umplu de bucurie şi mulţumire adresa din 21 
august a.c., care aţi îndreptat-o către noi iubiţilor credincioşi ca representanţii 
Marelui Nostru Principat al Transilvaniei la Dietă adunaţi, din causa rescriptului 
nostru r. din 15 iunie a.c. pentru deschiderea Dietei emis. 

Cu încredere v-am întâmpinat şi cu încredere deplină ne-aţi răspuns iubiţilor 
credincioşi. 

Privind la interesele proprii ale iubitului nostru Mare Principat Transilvania, 
privind nu mai puţin la dinastia noastră şi la interesele totalităţii monarhiei aţi 

recunoscut scopositatea, înţelepciunea şi necesitatea politică a acelor principii de 
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stat, care noi Ic-am prochiamat din îndemn propriu de constituţiunea imperiului 
nostru. 

Şi precum primiseră în anul 1722 reprezentanţii de atunci ai principatului 
Transilvania cu bucurie şi credinţă, fără pregetare, apriat şi de bună voie, cu una 
declaraţiune unanimă Sancţiunea Pragmatică statorită de predeccsorele nostru de 
glorioasă aducere aminte Carol al VI-lea, pricepând ei prea bine, ce securitate şi 

foloase aduce cu sine pentru întreaga ţară şi civilii ei împreunarea ţărilor ereditate 
cu provinciile sub dinastia noastră şi au întocmit despre aceea documentele legale 
solemne, aşa aflarăţi şi voi iubiţilor credincioşi conduşi de una judecată înţeleaptă 
şi simţ patriotic tocmai în aceleaşi principii de stat ale noastre, garanţia cea mai 
sigură de care are trebuinţă nu numai autoritatea imperiului, ci şi de sine starea prin 
aceste principii de stat cu grijă păstrată a iubitului nostru Mare Principat Transilvania. 

Voi cunoscurăţi iubiţilor credincioşi, că iubitul nostru Mare Principat 
Transilvania poate ajunge la un viitor mai frumos şi mai prosperator pe calea începută 
a unei de sine administraţi uni politice şi judiciale, cum şi cu cercul legislaţiunii sale 
şi baza de aici câştigată de a putea susta ca un ţară de sine stătătoare, mai încolo 
prin egala îndreptăţire şi binecuvântata dezvoltare a tuturor naţionalităţilor într
acelea locuitoare. Şi cu loialitate adevărată aţi declarat iubiţilor credincioşi că 

amăsurat provocării noastre sunteţi gata a trece în legile ţării în testul autentic al 
celor trei limbi ale ţării Diploma noastră împărătească din 20 octombrie 1860 şi 

legea fundamentală despre representaţiunea imperiului din 26 februarie 1861 
expedită asemenea ca Diplomă împărătească, şi a subşteme despre aceasta 
sancţiunii noastre prea înalte un articol de lege, care-l va proiecta Dieta. 

Cu plăcere curată vedem în această promtetia una înnoită dovadă de credinţă 
şi alipire neclintită către Maiestatea Noastră, cum şi către tradiţiunile acelui trecut 
în care strămoşii voştrii au recunoscut cu mulţămită şi au mărturisit pe faţă de ce 
preţ mare e legătura nedisolvabilă prin Sancţiunea Pragmatică înfiinţată a 
Transilvaniei către celelalte regate şi ţări ale întregii monarhii. 

Aşteptăm dar proiectul de lege al Dietei care ni l-aţi promis, despre 
înarticularea acestor documente solemne în legile ţării. 

Cele cc ne anarăm îndemnaţi a vi le face cunoscute în rescriptul nostru din 15 
iunie a.c. 1 în pri,·inţ(I Diplomei Leopoldine şi a prop .. 'nsif(1lei no(1slre de (I emite una 

diplomă nouă, solemnă, au aflat în voi, iubiţilor credincioşi, răsunet recunoscător şi 
ne simţim prea plăcut îndcstuliţi, că şi voi, iubiţilor credincioşi cugetaţi asemenea 
despre însemnătatea publico-drcpturistică a acestei diplome pentru totdeauna 
memorabili. 

Pentru că voim a înfiinţa împreună cu voi pe cale constituţională în locul 
acelor dcterminaţiuni ale Diplomei Leopoldine care faptic a devenit a fi fără 

putinţă, structura din-lăuntru publico-drepturistica a iubitului nostru Mare Principat 
Transilvania şi corclaţiunea lui către întreaga moharhie în privinţa dcţărmurirei 

definitive a modului în care să se trimită deputaţii Transilvaniei la Senatul 
Imperial, iar diploma a cărei emitere v-am promis-o iubiţilor credincioşi pentru 
casul când o aţi cere, are să fie după cugetul nostru părintesc numai espresiunea 
solemnă a acelora ce le vom fi înfiinţat laolaltă. 
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În pertraptările de până acum ale dietei aţi arătat iubiţilor credincioşi că, 
cunoaşteţi bine starea lucrului, necesitatea şi foloasele unei dezlegări norocoase, că 
aţi pătruns însemnătatea şi ponderositatea propusaţiunilor de legi pre care le-am dat 
să vi se împărţişească. Aţi dovedit judecată matură, cunoştinţe şi esperienţe largi, 
zel patriotic şi una predomnire de sine, fără de care nici una pertraptare mai aşezată 
despre întrebările cele mai însemnate ale imperiului şi ţării, nici înaintarea 
intereselor materiale nu e cu putinţă. 

Continuaţi dar, iubiţilor credincioşi, lucrarea la opul cel greu, cu aceeaşi 
încredere deplină către sinceritatea intenţiunilor părinteşti de bine voitoare a 
legitimului vostru principe, de care fuserăţi pătrunşi şi însufleţiţi şi până acum, cu 
seriositate demnă şi loialitatea-vă comprobată, ca să-l puteţi fini cât mai curând. 

Pre lângă care vă rămânem cu bunăvoinţa şi graţia noastră cesareo regească şi 
principească nestrămutaver aplecaţi. 

Dat în capitala şi reşedinţa noastră, Viena, în 5 septembre anul una mia opt 
sute şiesezeci şi trei al împărăţiei noastre al cincisprezecelea. 

Francisc Iosif m. p. 
F. C. de Nadasdy m. p. 

În urma mandatului prea înalt al Maiestăţii Sale c. r. apost., 
Eugeniu b[aron] Friedenfels m. p. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond Diaetalia F-135, nr. 4187, f. 143; ,,Concordia", III, 
nr. 77-224, din 12/24 septembrie 1863, p. 326; .,Foaie pentru minte, animă şi literatură", nr. 25, din 
I I septembrie 1863. pp. 177-178. 

Vezi infra doc. Viena, 15 iunie 1863. 

Viena, 5 septembrie l 863 
No. 9. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

74. 

Das Antwortreskript auf die Adresse wurde bereits Allcrhochst genehmigt 
und das Freispaltige soli hcute noch zur Unterschrift hinaufkommcn, Bruckmtiller 
schrcibt schon dcn romănischcn Text, glticklichcrweise hattc ich sub .sperati den 
ungarischen und dcutschen Text glcich nach der Konfcrenzsitzung zu schreiben 
beginnen lassen, morgen Abcnds hoffe ich selbes abscnden zu konncn, es wird 
folglich 48 Stunden spătcr cintreffen als mein Bricf von gestcrn, jedcnfalls werde 
ich auch morgcn tclegrafieren und den wirklichen Abgang des Reskriptes bestimmt 
anze1gen. 

Ebenso hoffe ich die allerhochsten Ernennungen der Landtagsprăsidien nach 
dem Kanzleiantrage binnen 48 Stunden zu erhalten, es scheint durch einen Yerstol3 
der Vortrag im Cabinet unrichtig manipuliert und nach Frankfurt geschickt worden 
zu sein, so dass er sich mit der Reise des Kaisers kreuzte. 

lch habe Sr. Majestăt heute mtindlichen Bcricht erstattet und Ober den Gang 
des Landtages Aufklărungcn gcgcbcn, wie natiirlich babe ich den Ycrhăltnissen 

117 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Rechnung getragen und die Griinde angegeben aus welchen cin langsames 
Vorgehen angezeigt ist; Se. Majestăt schienen mit der Sachlage nicht unzufrieden 
zu sem. 

1hr Telcgramm von gestem habe ich mit Yergntigen gelesen, cs schadet gar 
nicht dass Sch[aguna] aufmerksam gemacht werde, er sei nicht allrnăchtig und 
auch seine Antrăge konnen abgelehnt werden. 

Die von H[?] und F[?] angetragenen Abktirzungen des Reskriptes wurden 
wurden von Sr. Majestăt nicht beriicksichtigt, denn wie mir der Erzherzog soeben 
mitteilte, ,,die Original-Resolution geht noch in der Stadt spazieren, seit drei 
Stunden erwarte ich sie", haben Se. Majestăt den Konferenzantrag, eigentlich 
Kanzlei-Majoritătsantrag vollkommen angenommen. 

Heute hat mir Gf. Crenneville Abschriften mehrerer Ablehnungserklărungen 
eingesendet, es fehlen jedoch die wichtigsten, Kemeny, Haynald, Mik6, Gal Janos 
usw., tibrigens habe ich bemerkt dass mehrere Erklărungen dilatorisch sind, das ist: 
sie erwarten eine allerhochste Antwort auf die Kollentiv-Eingabe, nun ist diese 
mittlerweile erfolgt, folglich konnen die 3ten Wahlen bessere Erfolge hoffen lassen. 

Dass die kaiserlichen Antworten in Klusch tiefen Eindruck machten, hat man 
auch in der ungarischen Hofkanzlei erfahren, und besorgt eine W endung. 

Ich verharre mit freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr aufrichtig ergebener 
Nadasdy. 
Wien am 5ten September 1863. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, r. 231-232. 

75. 

Sibiu, 5 septembrie 1863 
Nro. 6. Hennannstadt, den 5. Scpt[embcr] 1863 

Eucr Exzellenz! 

Lm1gsmn, .schr langsmn, Îi.ir Eucr Ex2cllc112 \\liinschc gcwiD 2u langsmn 

gchen die Sachen vorwărts. Allcin Euer Exzcllcnz die Ycrhăltnissc und 
Schwicrigkeiten sind auch nicht einfach und unbcdcutcnd. Wenn Euer Exzellenz 
die Anschauungcn welche die ofter im Gesprăche tiber das Abgeordnetenhaus und 
die obcrc Ycrhăltnissc auszusprcchcn gcruhtcn, sich in Erinncrung rufcn, so passcn 
dieselben ganz und noch in erhohtem Mal3e auch die hiesigen Zustănde. Ich will 
tibergehen, dass das Richtung gebcnde und Einflu13 tibcnde Element der Regierung 
ganz fehlt, dass Jedennann selbst die einflul3reichsten Personlichkeiten der 
cinzclnen Partcicn dicsfalls im Dunkcln tappcn, und dass die einzclnen Mitglieder 
des Landtages welche eine gewisse Sclbststăndigkeit bewahren, bei jeder 
Gelegenheit sehen, wie in der Regierung selbst befindliche Mănner kreuz und quer 
gcgcneinander sprechen; und nur hervorheben, dass die Atome des Landtags selbst, 
sich noch nicht zu Organismen herangebildet haben, und dass man von weitem aus 
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mit cincr gro13cn Anzahl von Mitglicdcm vorbcrcitend, bclchrcnd, sclbst cinigcn 
Druck austibcn nicht vcrschmăhcnd, vcrhandeln mul3, will man mit cinigcr Sichcrhcit 
auf ctwas rcchncn, und vcrsuchcn dcn Kcim ei nes Organismus hcrvorzurufen. 

Sch[agun]a halte ich auf dcr cincn Scite ftir dcn bcdcutcndstcn, cr i.ibt cinen 
gewaltigcn Einflul3, măgcn auch manchc sich knirschcnd beugen, und doch hat er 
in dcn lctzten Tagen vcrschicdene Niederlagen erlitten i.iber die an sich gewundert, 
und viele seincr cigcncn Partcigcnosscn sich teils heimlich, teils offencr gcfrcut. 
Denn, Euer Exzellenz, schc ich cs tăglich mehr, oder glaube es zu sehen, dass bei -
vielleicht den mcistcn hcrvorragcnden Persănlichkeiten und wcnn sie es auch mit 
keinen direkten Worten aussprechcn, doch der innere Wunsch vorhanden ist, die 
wichtigsten Angelegenheiten nicht ohne die Ungam zu entscheiden. Es liegt keine 
Hast im Landtage nur gcschwind, geschwind vorwărts zu kommen. 

lndessen genehmigen Euer Exzellenz die Oberzeugung, dass ich nach bester 
Moglichkeit auch auf dic Beschleunigung bedacht bin, und so wie ich mich sicher 
ftihle rascher vorwărts drăngen werde. Bezi.iglich der Neuwahlen drănge ich den 
Grafen Crcnneville nicht. Bis nicht etwas geschehen ist, um die Hebung des Druckes 
moglich erscheinen zu lassen, vermehren die negativcn Wahlen nur die 
Schwicrigkeiten. Und das ctwas zu tun ist hier nicht so leicht, indessen wcrde ich 
Anfangs der năchsten Woche Timar aus Salzburg sprechen, den Groisz indirekte 
hereinzitiert. Piano geht es sehr piano, aber Exzellenz es geht doch, und - auch ein 
Sprung soli mit Gottcs Hilfe nicht fehlcn - beztiglich des zwciten Gcsetzartikcls wird 
hoffentlich die Sachc wenn auch nicht leicht, denn es gibt den schiefen Ansichten die 
Menge, so doch gchcn, und um Euer Exzcllenz die Last des drittcn Gcsctzartikcls 
abzunehmen telegrafiere ich lăngstcns Mondtag um die Obersendung desselben. 

Hinsichtlich Plccker' s habe ich noch in meincm gcstrigen Schrcibcn crwăhnt, 
dass ich ihn nicht fortlasse, und cigcntlich einstwcilcn scin Abgehen verzăgem 
wtirde. Heute crhiclt ich Euer Exzcllcnz hochverchrtes Schrciben vom 2ten 
Scpt[cmbcr] Nr. 6, und wcrdc Nachmittags dic Obcrsendung der abschlăgigen 
Antwortcn Kcmcny und Haynald's bctrciben. Ober die Zustănde bcim hochloblichen 
Gub[ cmium] mangclt nur dic Zeit Eucr Exzcllcnz auch nur cine Skizzc zu gcbcn. 

Doch war ich gcstcm und hcutc je 2 Stundcn bcim G[ra]f[en] Cr[enneville] 
und babe mich bcmi.iht dcm Wunschc Euer Exzcllcnz nachzukommcn. ln der 
kath[olischen] Gcistlichkcit ragt und tobt es. Man hărt schon wie ich hore, wie man 
mir sagt, von der uncrhărtcn Tiranncy des Haynald sprcchen etc. Ich glaube Euer 
Exzcllenz cin cncrgischcs Vorgchcn gcgcn dcnsclbcn ist dringcnd gcbotcn, soli 
nicht alles, was bis noch hinsichtlich seiner erzielt wurde, und zu seiner 
Glorifikation dicncn. Mit dcr Antwort an B[aron] Noptsa war und bin ich ganz 
einverstandcn. Hoffend dass mir die năchsten hochverehrten Schrciben Euer 
Exzcllenz beruhigende Nachrichtcn bczi.iglich Ihres Befindens bringen werden, 
will ich das Măglichste aufbicten, um so bald als tunlich wieder zur hohen 
Yerftigung Euer Exzellenz in Wicn zu scin. 

Euer Exzcllcnz aufrichtigst crgebcncr Dicner, Rcichcnstein. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. 1 b, Konvolut III a, f. 16-17. 
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[Sibiu, 5 septembrie 18631 
Şedinţa a douăzeci şi cincea. 
Ţinută în 5 septembrie 1863. 

76. 

Preşedinte interimar: consilierul r[ egesc] gub[ emial] Gustav Groisz 
Notari: Carol Brandsch, Ioan Florian, Antoniu Laszloffiy, Francisc Obert, dr. Ioan Raţiu 
Şedinţa se începe la ½ 11 oare. 
De faţă sunt 84 de membri. 

178. Protocolul şedinţei a 24 din 4 septemvre a.c. se perlege în toate 3 
limbele ţării, se rectifică şi apoi se aprobă. 

179. §-ul E din proiectul regimului şi al comisiunei, care e la ordinea zilei, se 
perlege în toate 3 limbele ţării. 

a) Pentru proiectul comisiunei vorbeşte I. Balomiri, care însă voieşte ca după 
cuvântul „ordinaţiuni" să se pună „statute municipale şi puncte regulative". 

Pentru propunerea aceasta vorbeşte Gabriel Manu. 
Nu se sprijineşte deajuns. 
b) Pentru proiectul regimului vorbeşte Schuler Libloy, Conrad Schmidt, 

b[a]r[onul] Salmen, escel[enţa] Basiliu L[adislau] Pop, Zimmermanu şi Gull. 
c) Pentru testul nestrămutat din proiectul comisiunei vorbesc Schnell şi 

Rannicher. 
d) Pentru proiectul comisiunii cu modificaţiunea că după cuvântul „legile 

ţării" să se pună „privilegii şi patente" vorbeşte escel[ enţa] sa Metropolitul Sterca 
Şuluţiu, pe lângă dânsul se alutară Gabriel Manu, Hannea şi Moga. 

e) Michael Binder recomandă proiectul regimului modificat în modul 
următor: 

„Toate dctcrminaţiunilc legilor ţării, cari stau în contrazicere cu acest articlu 
de lege se abrogă şi se pun afară de vigoare". 

Propunerea se sprijineşte. 
I) ,\f[ilwil] Dul1Jţd , urbc~tc pc11h-u lc,;tul Jiu pruic,.:tul ... -u111i,,;iu11ci, muJificat 

de mctrop[olitul] Sterca Şuluţiu, însă fonnulată în modul următor: 
„Toate legile ţării etc. . ... încât stau în contrazicere cu detcrminaţiunile 

acestui articlu de lege se „modifică şi respectiv se abrogă". 
g) După încheierea desbaterilor referentele Francisc de Trauschenfels, în 

cuvântul de încheiere, vorbeşte pentru testul din proiectul comisiunei şi statorindu
se ordinea în care să se aducă propunerile spre votisare: 

I. Propunerea lui M. Bohăţel nu se acceptă. 
Propunerea mctropolitului A[lexandru] Sterca Şuluţiu - se preface prm 

maioritate în conclus şi aşa §.-[ul] 6 va suna în modul următor: 
„Toate legile ţării, privilegii, patente, rescripte, ordinaţiuni şi oricari alte 

măsuri administrative, cari stau în contrazicere cu aceste dcterminaţiuni se abrogă 
şi se pun afară de vigoare". 
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180. §.-[ul] 7 din proiectul regimului şi din proiectul com1s1unc1, care e 
consunător în ambele, se pcrlege în toate trcle limbcle ţării. 

Se acceptă nestrămutat şi sună: 
,,Puterea obligatorie a legii aceasteia intră în activitate fără amânare". 

181. După aceasta s-a amânat şedinţa pe ½ oară, sub care timp s-a îngrijit 
redigerea tuturor §§-lor primiţi din partea Dietei într-un articul de lege, care acuma 
se aduce spre a treia pcrlegerc şi aşa se perleg toţi 7 §§-i ai articului de lege privitor 
la efeptuirea egalei îndreptăţiri a naţiunei române şi a confesiunilor ei în toate 3 
limbele ţării. 

a) Fabini şi Rannicher voiesc, ca în rubru în loc de „confesiuni" şi în §-[ul] I. 
în loc de „religiune" să se pună, conform stilisărei §-lui 2, cuvântul „beserece", 
respectiv „beserecă". 

b) Episc[opul] Dobra voieşte ca să se ţină espresiunea „religiune". 
c) Mureşianu propune ca să se ţină numirea de „confesiune" din rubrul 

proiectului regimului. 
Maioritatea decide ca în rubru să se ţină cuvântul „confesiuni", eară în §-[ ul] 

1-mu, ,,religiune". 

182. Preşedintele recomandă, ca spre a cruţa timpul să se denumească o 
comisiune, carea să se îngrijească ca stilisarea §§-lor să fie în toate 3 limbele, cât se 
poate de consumatoria. 

Propunerea se acceptă şi se încredinţează escel[enţei] sale ep[isco]p[ului] 
b[ a ]r[ on] Şaguna, Rannicher şi Laszloffy. 

Şedinţa venitoare, luni sau miercuri le I O oare. 
La ordinea zilei se pune: perlegerea a 3-a a articulului de lege privitor la 

efeptuirea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ei. 
Şedinţa se încheie la I oară şi ¾. 

Notari: dr. Ioan Raţiu m.p., Antoniu Laszloffly m.p., Carol Brandsch m.p. 
Verificatori: losifFiltsch m.p., Timotheu Cipariu m.p., Carol Schnell m.p. 

Imprimat. Protocolul Dietei ardelene. pp. 91--94. 

!Sibiu, 5 septembrie 1863) 
Discursul deputatului Gavrilă Man 1 

Înaltă Casă! 

77. 

Eu părtinesc cu propunerea Es[ celenţei] sale d. mitropolit [ Alexandru Sterca 
Şuluţiu] cu atât mai vârtos deoarece o ştim bine că nu prin legile ţării se vatămă 
constituţiunea, ci mai mult prin ordinaţiuni care ies afară din sfera legislativă, şi 
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anumit prin rescripte, patente, privilegii şi alt fel de ordinaţiuni ş1 măsuri 

administrative. 
Eu sum deplin încredinţat într-aceea, cum că prea bunul nostru domnitor vrea 

a desfiinţa toate acele legi, care egalităţii drepturilor naţionale şi confesionale ale 
Transilvaniei s-ar împotrivi, dar nu mă pot mulţumi cu aceea ce a zis deputatul 
domnul Schuler Libloy, cum că prin "Landesgefel3e" s-ar înţelege toate, eu mă 
îndoiesc că s-ar înţelege acelea ce nu vom pune acum în §-lui acesta, pentru aceea 
eu mă aflu de o mare odihnire nu numai a noastră fără dacă ne deosebim după 
naţionalităţi şi a tuturor celor ce se ţin de locuitorii Transilvaniei fără deosebire de 
naţionalitate, dacă generalminte o-ar aminti şi ordinaţiunile etc. 

Prin urmare eu aş afla că propunerea d. Balomiri încă nu ar fi fără 

însemnătate deoarece orice ordinaţiune numai într-atâta are să se şteargă încât ea s
ar împotrivi articolului acestuia de lege, iar încât nu s-ar împotrivi. Rămâne în 
putere de lege, precum rămâne şi legile din 179 I încât nu se împotrivească legii 
acesteia - şi deoarece noi am pornit de la Diploma Leopoldină ca baza 
constituţiunii ţării, eu cred dară că fiecare trebuie să înţeleagă aceea, cum că toate 
legile care se reazimă pe Diploma Leopoldină şi care nu se împotrivesc cu Diploma 
din 20 octombrie 1860 şi cu Patenta din 26 februarie 1861 stau în deplină vigoare, 
prin urmare noi când păşim la facerea de legi nouă trebuie să pornim de la 
revisiunea Diplomei Leopoldine care e baza edificiului constituţional al nostru -
din aceste motive cum am zis părtinesc propunerea Excelenţei sale, domnului 
mitropolit [Alexandru Sterca Şuluţiu]. 

Copie. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia F-135, 1863/1864 Orszaggyiilesi nap16 ( 1-30 iilcs), f. 29-
30; "Ziarul Dietei", partea I, p. 280. 

Discursul s-a ţinut în Dicta de la Sibiu în şedinţa XXV din 5 septembrie 1863. 

!Sibiu, 5 septembrie 1863) 
Discursul deputatului Ioan Hania 

Înaltă Casă! 

78. 

Eu fac de ale mele toate argumentele aduse înainte de stimabilula colega şi 
înainte vorbitor. 

Adaug numai aceea însă ce a afirmat d. deputat al Sas-Reghinului, Schuler de 
Libloy, unde zice că prin „Landesgefcl3e" se înţeleg toate legile şi verce măsură ar 
sta în contrazicere cu egala îndreptăţire. Dacă este aşa, eu cred că Dumnealui încă 
este de convingerea aceea cum că toate, fie acele ce măsuri vor fi, dacă se 
împotrivesc egalităţii de drepturi, vrea ca să fie abrogate. Pentru aceea eu nu văd 
niciuna cauză pentru ce acestea să nu se pună şi mai specificate. Mă întorc eu însă 
la aceea ce a menţionat d. deputat Schuler Libloy şi anume la punctul acela unde a 
zis că statutele municipale săseşti acum de zece ani umblă fără valoare. 
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Ştiu şi eu că cu introducerea Condicei Civile Austriece statutele municipale 
săseşti au încetat a mai avea valoare. Dar apoi cu atâta mai mult trebuie să mă 
cuprindă mirarea când văd că în faptă nu este aşa. 

Eu deşi nu sum jurist I şi nu m-am ocupat cu legile civile ştiu totuşi atâta că 
după statutele numite era în vigoare şi aşa numitul drept mai de aproape „das 
Năherrecht" acesta încă după Condica Civilă Austriacă este şters de la introducerea 
ei, şi totuşi eu am dovada la mână despre aceea, că acest drept deşi nu sub numele 
lui primitiv dar sub altă manta e introdus chiar acum în zilele de curând în una 
comună ce stă nemijlocit înaintea organelor politice municipale şi naţionale. 

De am voie, înaltă casă a perlege una publicaţiune dato Grossau2, 19 iulie 
1863, nr. 155 care e foarte characteristică în privinţa aceasta şi faţă chiar şi cu 
liberalismul ce-l propumna mai alaltăieri una parte a înaltei case. Aceea 
publicaţiune sună aşa [urmează textul în germană3 ]. 

Copie. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia F-135, 1863/1864 Orszaggyiilesi nap16 (1-30 iiles}, f. 33-
34; ,,ziarul dietei", partea I, p. 280-281. 

1 Ioan Han ia ( 1818-1897), protop ortodox de Sălişte ( 1855-1880), ulterior director al 
Seminarului Ortodox din Sibiu. 

2 Grossau vezi Cristian, s. corn. jud. Sibiu. 
1 Este vorba despre o publicaţie primită din Grossau, scaunul Sibiului, prin care antistia 

comunală instituie o amendă de 5 fl. pentru vinderea de pământ locuitorilor nesaşi. Se urmărea ca 
moşiile să nu scape din mâinile saşilor. Logica arşumentaţiei era următoarea: pierzând lotul de 
pământ, saşii pierdeau şi dreptul politic şi cetăţenesc. In consecinţă. dacă nu existau cumpărători saşi, 
se organiza o licitaţie şi dacă nu se prezenta niciun cumpărător sas. doar atunci se putea vinde la alţi 
străini. Deputatul Ioan Hania oferă exemplul unui român din Cristian, care a cumpărat cu bani gata o 
moşie de la un sas. dar a fost citat înaintea dregătoriei şi obligat să-şi primească banii înapoi şi să lase 
terenul altei persoane. Vezi „Gazeta Transilvaniei", XXVI, nr. 83--84 din 11 septembrie 1863, p. 327. 

79. 

!Sibiu, 5 septembrie 18631 
Discursul deputatului Demetriu Moga 1 

Înaltă Casă! 

Drept că există legi prin care se zice că ordinaţiunile care ar sta în 
contrazicere cu legile ţării nu au loc, drept şi aceea că ordinaţiunile emise de 
Gubemiu şi de Cancelaria Aulică trebuie să fie în conglăsuire cu legile care există 
pentru ocârmuirea patriei noastre. 

Dacă legile patriei noastre toate ar fi aşa, cât naţiunea română şi religiunile ei 
nu ar fi avut lipsă de o schimbare a acelora, şi de legile care se fac acum, atunci zic 
că noi nu am fi avut lipsă de a şterge privilegii, patente, rescripte şi ordinaţiuni şi 
toate câte stau în contradire cu legile de astăzi. 

După ce însă, nu o dată s-a întâmplat când Gubemiul, din respecte nouă 
necunoscute a dat ordinaţiuni şi de acelea, care cu legile positive au stat în 
contrazicere, cu atât mai vârtos este de lipsă acum să facem pomenire în punctul 
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acesta cu cât zicem că legile care stau în contrazicere cu articolul acesta trebuie să 
fie şterse. Dacă şterg legile de sine se înţelege că trebuie să se şteargă şi toate 
privilegiile, patentele, rescriptele, ordinaţiunile, statutele municipale, cu o vorbă 
toate acele instituţiuni care stau în contradirea cea mai mică cu legea care o facem 
astăzi, trebuie să fie şterse. Şi pentru aceea îmi iau îndrăzneala a părtini propunerea 
E[xelenţei] d[omnului] mitropolit [Alexandru Sterca Şuluţiu] în tot cuprinsul său. 

Copie. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia F-135, 1863/1864 Orszaggyi.ilcsi nap16 (1-30 i.iles), f. 52-53; 
,,Ziarul dietei", partea I, p. 282. 

Un scurt rezumat al acestui discurs vezi în „Concordia", III, nr. 74--221, din 1/13 septembrie 
1863, p. 306. 

80. 

[Sibiu, 5 septembrie 1863) 
Discursul deputatului [Ladislau] Basiliu Popp 1 

Înaltă Casă! 

Nu de frica gazetei gennane ce iese în Viena sub numele „Presse" care şi-a 
luat plăcerea de a combate pe acei bărbaţi ai statului care sunt totdeodată şi 

membrii acestei Diete, pentru că nu ar apăra proiectul regimului, nici din respect 
către aceia care doară din mijlocul acestei diete au aflat de bine a infonna fals şi a 
ataca pre bărbaţii aceştia pentru că nu apără proiectul regimului, nu, ci numai din 
convingerea mea vorbesc astăzi pentru proiectul regimului. 

Eu, Înaltă Casă, trebuie să vorbesc din punct de vedere juristic şi constituţional. 
După părerea mea, §6° ar fi de tot de prisos după cum foarte bine au observat 

d. b[aron] Salmcn şi eu m-aş mulţămi cu §7 după care legea aceasta are să intre în 
activitate fără amânare pentru că dacă legea ce o facem acuma întru-adevăr se va 
pune în lucrare, apoi de sine se înţelege că orice fel de legi privilegiate care stau în 
contră, nu mai pot avea vigoare. 

Este apoi o axiomă juridică, care în toată lumea c1v1hzată are putere, cum că 
„Lex posterior derogat priori"

00 

prin unnare nu poate fi niciun jurist care să creadă 
că după ce va intra legea aceasta în activitate, să mai aibă vigoare legi ori 
privilegiile de mai înainte care stau în contra acestei legi. 

Din punct de vedere constituţional pe lângă lege nu pot sta ordinaţiuni, 
patente etc. nu au asemenea valoare ca legea însuşi, nici nu ar avea dară de a se 
îngriji de ele. 

Trebuie însă să mărturisesc cum că prin aceea ca la §6 vrea ca să se mai 
adauge şi privilegii, ordinaţiuni, patente, rescripte şi orice alte măsuri administrative, 

• §6: ,,Toate legile ţării care stau în contrazicere cu determinaţiunile acestea sunt desfiinţate şi 
fără putere de lege". 

•• ,.O lege posterioară o abrogă pe cea anterioară" (din lat.). 
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nu privesc cu nicio puseţiunc în contra proiectului regimului, cu nu aflu în 
propunerea E[xclcnţei] d[omnului] mitropolit [Alexandru Sterca Şuluţiu] cum zic 
nicio opuscţiune în contra proiectului regimului şi fără frica tocmai de a-şi 

reprcscnta numai pc regim, la care însă după cum am mai zis în zilele trecute nu 
am nici mandat special, ma aş putea alătura la amendamentul E[xelenţei] 

mitropolitului neputând presupune că regimul ar voi a mai susţine privilegii, 
ordinaţiuni, patente etc. contrare legii, care se aduce acuma. 

Eu, Înaltă Casă, de almintrene opuscţiune în contra proiectului regimului 
despre egala îndreptăţire a naţiunii române şi a confesiunilor ei peste tot nu am 
văzut în această casă; am văzut modificări şi schimbări stilistice, dară opuseţiune nu. 

Numai o opuseţiune am văzut, care s-a făcut ieri dintr-o parte a casei căreia îi 
place a face să creadă lumea că ea singură sprijineşte pre regim, adică pentru 
ştergerea de tot a §-lui 4 din proiectul regimului. 

De aceea dară, dacă spre mulţămirea şi odihnirea casei este de lipsă ca să se 
clarifice §-lui acesta, atunci poate să se facă fără nicio opuseţiune regimului, iar 
dacă aceasta are a se face, să se facă aşa, ca să fie legea clară, adică să se şteargă 
toate privilegiile, patentele şi toate alte ordinaţiuni, într-atâta încât stau în contra 
legii acesteia. 

(Bravo! Să trăiască, din stânga.) 
Copie. M.N.L.-O.L. Fond Dielalia F-135, I 863/1864 Orszaggy0lesi napl6 ( 1-30 0les), f. 88-

90; ,,ziarul dietei", partea I, p. 285; ,,Gazeta Transilvaniei", XXVI, nr. 85-86, din 14 septembrie 
1863. pp. 329-330. 

1 Un scurt rezumat al acestui discurs vezi în „Concordia", 111, nr. 74-221, din 1/13 septembrie 
1863, p. 307. 

81. 

Viena, 6 septembrie 1863 
Nro. IO. Wien dcn 6tcn Scptcmbcr 1863. 

Hochwohlgcborcncr Frcihcrr! 

Ich ersuche Sie mir zu tclcgraficrcn, wcnn die Reskripte „Antwort auf die 
Adresse" und „Emcnnung der Prăsidien im Landtage" publiziert werden, damit ich 
selbe dann allsogleich in die Wiener und Pester Zeitungen mitschalten lassen kann. 
Ich mochte nicht, dass selbe frtiher in ciner hiesigen Zeitung erscheinen, als sie im 
Landtage kundgcmacht wurden. 

Ich hoffe Crcnneville wird Ihnen gcstem noch mein Telegramm mitgeteilt 
haben; die Reskripte gehen zugleich mit diesem Briefe ab. 

Da der Kaiser heute frtih nach Reichenau abreisten, so mussten die 
dreispaltigen Expeditionen in gro13ter Eile ausgefertigt werden. 

Mein Schreibcn von gestcm musste ich Ftillenbaum diktieren, da ich 
Bruckmtiller vom Rcskriptschreibcn nicht abziehen wollte. 
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1hr freundliches Schreiben Nro. 4 de dato 3ten enthălt viei Trostliches; auch 
ich habe darauf gerechnet dass die Sachsen ausharren werden. Endlich werden 
<loch auch die Ungarn eintreten und <las Gleichgewicht gegen die Romanen 
herstellen. 

1hr Urteil tiber die Romanen und deren Obergriffe ist sehr mild, dass Popp, 
Moga, etc. gegen die Regierungsvorlage stimmten, lăsst sich schwer entschuldigen, 
und gibt zu verschiedenen missliebigen Bemerkungen Anlass. Wtirde Popp noch 
die Excellenz und Moga die 2000 erwarten, so dtirften Sie vorsichtiger gewesen 
sein. Das Wichtigste ist: moglichst aufzuklăren, dass die Regierung eben so wenig 
von den Romanen als von den Ungarn sich Gesetze vorschreiben lăsst. Was billig 
und gerecht ist soli ihnen werden; sind sie damit nicht zufrieden, so gebe ich die 
ganze Sache auf, lase den Landtag auf, und tiberlasse es meinem Nachfolger, einen 
neuen Landtag einzuberufen. Um den Preis einer Ungerechtigkeit verzichte ich selbst 
auf die Erfiillung meines sehnlichsten Wunsches, auf die Reichsratsbeschickung. Ich 
bin der ewigen Vorwtirfe satt, die mir von allen Seiten gemacht werden, dass ich an 
der Arroganz an dem Obermute, an der Unersăttlichkeit dieser Nation Schuld sei, 
dass sogar ein Mann, fur den ich ganz besondere Auszeichnungen von Sr. Majestăt 
erwirkte, sich nicht entblodete auf der Regierungsbank zu sitzen und gegen die 
Regierung zu stimmen in einer Frage, wo der gesunde Menschenverstand gentigt 
um einzusehen dass die Regierung fur das erstemal genug getan hat. 

Auch Rom wurde nicht in einem Tage gebaut. Politisch werde ich cinen 20. 
Oktober das zweitemal nicht tiberleben, sondern in einem fremden Land mir davon 
erzăhlen lassen, und bedauern dass ich an Dankbarkeit glaubend mich getăuscht 
habe. Sie werden bemerken, dass ich aufgeregt bin, aber die aus Siebenbtirgen auf 
verschiedenen Wegen einlaufenden Berichte sind greller Natur. Man wird 
năchstens, wenn es nicht schon geschehen, Sie bearbeiten die Auflosung des 
Landtages so schnell als moglich zu bevorworten. Gcschieht abcr dicscs vor 
Beschickung des Reichsrates, so ist die Partie vcrlorcn, und ich habe meine 
Schkraft umsonst gcopf ert. 

Schaguna ladet cine grol3e V crantwortung auf sich, wcnn cr auf dicscm Wege 
fortfahrt. Kommcn dic Kcmcny·s noch cinmal ans Rudcr, so wcrdcn wir cincn 
ganz andcren Ausgang crlcbcn; cs wird vicllcicht Btirgcrblut flicl3cn, dcr Ausgang 
jl:.!lknfalb L\,\,dfolhafl :,,dii. 

Schulutz hat in der letzten Sitzung, wcnn er - wie man bchauptet - die 
Einschaltung dcr Privilcgicn und Patente in dcn §. 6 vcranlasstc, auch unntitzer 
Weise Ol ins Fcuer gcgosscn. Hat er bedacht, wie vcrschieden sich dicscs auslegen 
lăl3t; z.B. <las Privilegium: Comitis Saxonum-Gubernialrat zu sein. 

Es war schr klug von lhnen, kcine Ansicht anzudcutcn in Betrcff der 
Sanktionierung des Gesetzes: ich bin noch nicht cntschieden was ich Sr. Majestăt 
anraten soli, und werde wahrschcinlich auch die Mcinung des Guberniums 
einholcn, wie nattirlich auch Ihre Ansichtcn und dic der Kanzlci in Erwăgung 
ziehen, und dann erst mich aussprechen. 

Am mcisten ărgert mich das Triumph-Gcschrci der Ungarn welche 
zuversichtlich bchaupten: die Romănen wcrden den Reichstag erst dann beschicken, 
wenn sich ihnen ganz Siebenbtirgcn auf Gnade und Ungnade crgcbcn hat. 
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Mcines lichen Prăsidialistcn Angclcgcnhcit wcrdc ich tatsăchlich vcrtrcten. 
Das waren noch gute Zeiten wie unscrc grofite Sorge ein Prăsidialvortrag an Ki.ibeck 
war. 

Auf au13crămtlichen Wcgc crfahrc ich so eben, das beim Gubcrnium in Pleno 
die Frage beraten wurde: ob die einstweilen eingestellten dritten Wahlen 
anzuordnen scien. Ich crinncrc mich doch die deutliche Weisung erteilt zu haben, 
dass die Wahlen fortzusetzen seien bis Se. Majestăt i.iber einen diesfâlligen Antrag 
des Guberniums und der Kanzlei allerhochst cntschieden haben werden. Schreiben 
Sie mir mit umgehender Post was an diesem Berichte wahr sei. 

Leben Sie wohl, ich muss schliel3en um die Post nicht zu versăumen. 
Mit unbegrenzter Hochschătzung verharrend, 1hr aufrichtiger Freund Nădasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Faszikcl Jll a, f. 233-236. 

82. 

Viena, 7 septembrie 1863 
Nro. 11. Wien, 7ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Gli.icklicherweise langten lhre freundlichen Zeilen vom 4. September heute 
fri.ih an, und haben die Besorgnisse abgeschwăcht, welche mehrere mit der 
gestrigen Post eingelaufene Briefe und Berichte erregten. Sie wi.irden staunen wenn 
Sie Augenzeuge jener Aufregung wăren, welche die romanischen Obergriffe în 
Wien hervorrufen. lch hătte nie gedacht dass die sicbcnbi.irgischen Zeitungsartikel 
în Wien so eifrig gclescn wi.irden. Lcider nimmt die Mcinung immer mehr 
i.iberhand, dass die Romancn durch den Professor llariu, welcher in franzosischen 
Solde stcht, aufgcstachclt wurden, und dass sie die Parole crhicltcn, cine 
Reichsratsbeschickung entwcdcr ganz zu vcnnciden, odcr diescs Zugestăndnis nur 
um cincn schr hohcn Prcis zu vcrkaufcn. 

Ich musstc bcrcits cinigc schr hoflichc Bcmcrkungcn horcn, warum ich mit 
Popp's Erncnnung zum gchcimen Rate mich so bceilt? Warum ich Moga, bevor er 
noch cincn Prozcss bei der koniglichcn Tafcl refericrt habe, în die 2000 vorri.ickcn 
liel3? Warum ich Vayda diesen Vorkămpfer der giovenni romana, gegen den 
Antrag des Gouvcrncurs bcfordcrte? Warum ich Aldulian, Romanu, Gaetanu usw. 
Anderen viei ti.ichtigcren Bewerbern vorgezogen, und den bosen Geist des 
Communismus heraufbeschworen habe? 

Mir sind diese Vorfâlle doppelt unangenehm, denn wie soli ich mit der ftir 
unseren Freund Schaguna so wichtigen Angelegenheit vorwărts kommen, wo man 
mir entgcgen wird; allc die obgcnanntcn Gcgner der Regierung seien eigentlich nur 
Marionetten, deren Făden er ziehe. 

Die Lage wird immer schwieriger, und da man zwischen zwei Obeln das 
klcincre wăhlcn muss, so blcibt mir nichts i.ibrig als zu wi.inschen dass mcine 
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gro13ten Gegner, die magyarischen Opponenten moglichst bald im Landtag 
eintreten, die romanische Preponderenz brechen und es den Sachsen moglich 
machen, das Gleichgewicht zwischen den Parteien zu erhalten, wodurch zugleich 
auch die Interessen der Rcgierung gefordert werden konnen. 

Plecker hat sein Wahlzertiftkat bereits erhalten, wird Mittwoch das lctzte Mal 
referieren, den grol3ten Teii seiner Riickstănde erledigen, und binnen 8 bis I O 
Tagen in Hermannstadt eintreffen. 

Ich wage es nicht ihm zurilckzuhalten, denn leider hat der Landtag den 
Beschluss gefasst, denen, welche noch kein Gelobnis geleistet haben, keinen 
Urlaub zu geben; dann sind die Sachsen gegenilber der Romanen ohnehin zu 
schwach und konnen keiner Stimme entbehren; endlich aber traue ich den 
Kronstădter Wăhlem nicht, diesen konnte die Lust kommen, fur den Abwesenden 
einen neuen Deputierten zu wăhlen. Es blieb mir folglich nichts ilbrig, als in seine 
Abreise zu willigen. Die kurrenten Referate wird der Konzipist ausarbeiten und ein 
Sekretăr oder Hofrat signieren und referieren. Wichtige verwickelte Ausarbeitungen 
werde ich Ihnen senden; Plecker kann selbe in Hermannstadt ausarbeiten, sich mit 
lhnen darilber beraten, und die fertigen Referate wird Szentgyorgyi oder Biro oder 
Muller, der wie ich hoffe bald eintreffen muss, vortragen. 

Es ist ein grol3es Gliick, dass wăhrend des Landtages wenig einlăuft, denn die 
Arbeitskrăfte der Kanzlei sind so sehr vermindert, dass ich bei Eroffnung der Post 
jeden etwas weitwendigen Gegenstand mit einem Jammergesicht anblicke. 

Sie hatte vollkommen Recht, die Frage der Metropolie in der angedeuteten 
Art zu behandeln. Mit Gottes Hilfe ist diese Angelegenheit nun in der guten Bahn; 
gehen Sie nur langsam vorwărts, was Sie vereinbaren, werde ich geme guthei13en. 
Sie kennen unsere Yerhăltnisse, haben dieselben Ansichten wie ich Ober die Sache, 
gute Dinge brauchen Weile, ich will geme mit meincm ganzen Einfluss die Sache 
fordem, vorausgesetzt dass Schaguna seine Angehorigen im Sinne der Regierung 
und nicht gegen diese wirken und votieren lăl3t. 

Den Bislritz' er Deputierten Klein erfuhr ich aus der Zei lung; es schcint 
ilbcrhaupt dass man in Hcrmannstadt der Ansicht ist, dcrlei Ercignissc scicn fiir 
mich von gcringcr Bcdcutung, wo mir doch alles daran gclcgcn ist, bczilglich der 
Ncuwahlcn vollslăndige Kcnnlnis zu crhaltcn. 

Dcr Schlussabsatz des Rcskriptes vom 30tcn Juli. dic Kundmachung der 
Wăhlcranzahl bctreffcnd, schcint auch in Ycrgcsscnhcit gcratcn zu scin; oder 
wartct man dass auch das 3te Mal 42 Wahlen becndct scien, um den Auswcis fur 
beidc Pcrioden auf einmal zu licfcm? Das wăre schr unzweckmăssig •. 

Au13erămtliche Nachrichten lauten dahin: dass die erstcn Tage dieses Monats 
einc Plenarsitzung des Guberniums gehalten wurde, um cin Gutachten abzugeben, 
ob die Neuwahlen fortzusetzen seien; und ich wcil3 so zicmlich bestimmt, dass die 
Klausenburger Opposition das Conclusum dieser Sitzung abwartet, um die Parole 
dcn Neugewăhlten zu geben. 

1hr gefâlliges Schreiben vom 4ten macht kcine Erwăhnung dieser Sitzung. 
Das Tclegramm des Grois von heute vor 12 Uhr, folglich nach cincr kurzen 

Sitzung aufgegeben, enthălt eigentlich nur das einzig Wichtige nămlich die 

• Anm.: Bchcbt sich durch das socbcn cingclaufcnc Tclcgramm. 
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Angelobung der Fogarasy, Eranosz und Klein. Der Schluss des Telcgrammes, 
,,nachste Sitzung wird durch Anschlag bekannt gegeben" will mir gar nicht gefallen. 

Ist die Blasendorfcr Versammlung an dieser kostspieligen Yertagung schuld, 
so ware selbe schwer zu rechtfertigen, ist aber der Ausschuss mit seinem Gutachten 
ilber den zweiten Gesetzentwurf noch nicht fertig, so kann ich nicht begreifen, 
warum ein unbestimmter Zeitraum bis zur nachsten Sitzung angenommen werden 
musste, statt den Ausschuss 3 oder 4 Tage zur Beendung seiner Aufgabe 
vorzuschreiben, und die Sitzung auf einen bestimmten Tag anzusagen. Indessen 
kommen die Reskripte der Antwort auf die Adresse, und der Prasidenten Mittwoch 
an, und geben hinlanglichen Stoff zu einer Sitzung, und da ich diese Ankunft 
bereits Samstag telegrafisch voraussagte, so hatte man auf Mittwoch jedenfalls die 
Sitzung ansagen konnen. Nun werden alle Romanen nach Blasendorf laufen und 
eine ganze W oche verloren sein ... 

Am I 5ten September hat das Abgeordnetenhaus des Reichsrates seine erste 
Sitzung. ,,Nach Mitteilung der Einlaufe, Yerhandlung in Beziehung auf die erfolgte 
Verhaftung des Herrn Rcichsratsabgeordneten Karl Ritter von Roganski". 

Wird in der Einladung angegeben, denn die Budget-Kommission ist noch 
nicht fertig, Wahrscheinlich werden Heimats- und Konkurs-Gesetz noch vor dern 
Budget zur Yerhandlung kommen; ilbrigens dringt Plener auf Beschleunigung, weil 
er ein grol3es Anlehen, welches auch das ungarische Hungersnot-Anlehen decken 
muss, zu machen gezwungen ist. 

Yergessen Sie nicht aufden Pass Teleky's. 
Teleky Mikl6s wartet auf Ihrc Antwort, urn die konigliche Tafcl arbeitsfahig 

zu machen. 
Gott sei mit lhnen und gebe lhnen Mut; mein Vorrat ist auf der Neige; und 

wenn Sie mir nicht bald Hoffnung geben, dass die Reichsratsbeschickung in Angriff 
genommen werden kann, so stehe ich fur mich und meine Geduld nicht mehr gut. 
Ich bin des immerwăhrendcn Herumbalgens satt. Alles kritisiert, ja sogar die 
ungarischen Journale unterstehen sich ilber die zogemden Yerhandlungen des 
Hermannstadter Landtags zu witzeln, und vergessen dass der ungarische Landtag am 
I. Mai 1861 eroffnet wurde, und die erste Adresse de dato 6ten Juli erlassen wurde. 

So eben erhalle ich 1hr Telegramm, expediere die dritte Proposition und 
schreibe konfidentiell an Crenneville, wegen Zeitpunkt der Obergabe mit lhnen 
Rilcksprache zu pflegen, und mir 24 Stunden vor der Obergabe an den Landtag 
diese anzuzeigen. 

Dass Sie bczi.iglich des ersten Teiles ad X auf Erfolg hoffen, war Balsam auf 
meine Wunden; wenn nur der erste Teii glilcklich im Gange ist, wird vielleicht der 
zweite nachfolgcn. 

Hatte ich 1hr Telegramm frilher bekommen, so wilrde ich Grois nicht urn 
Auskunft telegrafiert haben, denn nun begreife die unbestimmte Vertagung; 
ilbrigens ist mein Telegramm an Grois nicht ilberflilssig, denn es zeigt dass die 
Regierung einen schnellen Gang des Landtages anstrebt. 

·• Anm.: Auch dics bchcbt sich durch 1hr Tclcgramm. 
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Ich verharre mit ausgezeichneter Hochschătzung, Ihr aufrichtig ergebener 
Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 237-241. 

(Sibiu, 7 septembrie 1863( 
Şedinţa a douăzeci şi şasea. 
Ţinută în 7 septembrie 1863. 

83. 

Preşedinte interimar: consilierul r[ egesc] gub[ ernial] Gustav Groisz 
Notari: Antoniu Laszloftly, dr. Ioan Maior, dr. Eugeniu de Trauschenfels, Henric 
Wittstock 
Şedinţa se începe la I O ore şi ¼. 
De faţă sunt 56 de membri. 

183. Protocolul şedinţei din 5 septemvre a.c. se citeşte în toate trele limbile 
ţării şi se acceptă. 

184. llustritatea sa ep[isco]p[ul] Michaele Fogarasi şi decanul Eremia 
Eranosz ca regalişti, precum şi Carol Kleia, deputatul cetăţii reg[eşti] libere Bistriţa 
depun apromisiunea prescrisă. 

După aceea trecându-se la ordinea zilei. 

185. Se citeşte a treia oară de cătră notari în toate limbile ţării proiectul de 
lege pentru egala îndreptăţire a naţiunei române şi a confesiunilor ei (vezi cartea de 
documente nr. 29 1

) şi după ce propunerea făcută de llust[ ritatca] sa, episcop dr. 
Dobra, ca în §-ul I din testul maghiar în locul cuvântului „vallas" să se pună 
,,hitvallas", nu se acceptă şi după cc la observaţiunea deputatului Nicolae Gactanu, 
csprcsiunca „naţiuni" din §-ul 4 s-a cores, conform conclusului Dietei adus la a 
doua cctire, în „naţionalităţi", se acceptă. 

186. Comitivcle pe lângă carie de a se preda proiectul de lege Escelenţei sale 
comisarului regiu dictai plenipotcnţiat (v[ezi] cartea de documente nr. 30) şi a se 
subştcrne Maicstatei Sale C. R. Apostolice (vezi cartea de documente nr. 31) se 
citesc în toate trele limbile ţării, se statoresc şi acceptă şi totdeodată cu predarea 
acelora Escelenţei sale comisarului regiu dictai, se însărcinează comisiunea, care a 
fost aleasă spre elaborarea proiectului de lege. 

187. Ioan Han nea, referentele comitetului pennanent de legitimaţiune, la 
provocarea preşedintelui se suie pe tribună şi citeşte raportul (v[ezi] cartea de 
documente nr. 32) comitetului menţionat despre alegerile deputaţilor Constant[in] 
Panţiu, Demetriu Moldovan, Fr[ancisc] b[a]r[on] de Reichenstcin şi Gcorgiu 
Roman, a căror protocoale despre alegere s-au aflat toate în ordine. 
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La propunerea comitetului de lcgitimaţiune, Dieta dechiară alegerea de validă 
şi anume a lui: 

Constantin Panţiu, deputat din a 3 cerc de alegere a Braşovului; 
Dcmetriu Moldovan, deputat din ccrc[ul] 4 de aleg[ere] al Albei de Jos 
Fr[ ancisc] B[ a ]r[ on] de Reichenstein, deputat din cerc[ ul 2 de aleg[ ere] al 

scaunului Sibiului şi 
Georgiu Roman, deputat opidul Mociu. 

188. Escelenţa sa, metropolitul Alexandru Sterca Şuluţiu interpelează 

prezidiul că de ce nu mai vine în Dietă deputatul din cercul I de alegere al 
comitatului Albei Inferioare'? 

Preşedintele răspunde că reg[ eseul] Guberniu a cerut actele respective de la 
Comisia centrală şi că după cc vor sosi, va da desluşirea cerută. 

189. Baronul Bedeus face atent pe presidiu la aceea că prin depunerea 
mandatului din partea deputatului Bistriţei, Daniele Lang, a devenit un loc vacant 
în comitetul permanent de legitimaţiune. 

Preşedintele provoacă pe membrii Dietei ca spre alegerea acestui membru 
nou, în şedinţa cea mai de aproape să-şi aducă fiecare câte o cedulă de alegere 
( votisare ). 

Serveşte spre ştiinţă. 
Din şedinţa celei mai de aproape se va da ştire prin publicaţiune pe părcte. 
Şedinţa se încheia la I I orc şi ¾. 

Notari: dr. Ioan Maior m.p., Antoniu Lâszloffiy m.p., dr. Eugcniu de Trauschcnfels m.p. 
Verificatori: Elia Măcelariu m.p., Iosif de Şuluţiu m.p., Carol Schncll m.p. 

Imprimat. Prowco/11/ Dielei ardelene. pp. 94-96. 

1 Documentul integral se găseşte în Aktcn. doc nr. 29. pp. 74-75. 

84. 

Sibiu, 7 septembrie 1863 
Nro. 7. Hennannstadt, am 7. Sept[ ember] I 863. 

Euer Exzellenz! 

Ich werde noch heute den Stand der 42 Wahlen ermitteln und Euer Exzellenz 
denselbcn telegraficren. Gcstern hat mir S[ein]e Exzellenz G[ra]f Crenncville das 
Telegramm Euer Exzellenz vom 5ten I.Ms. mitgeteilt. Ginge cs <loch nur auch hier 
so schnell, wie Euer Exzcllenz oben die Sachen zu erledigen im Stande sind. 
Indessen die Dinge gehen <loch, und werden hoffcntlich auch schreiten. Bczilglich 
der erstcn Proposition, so befricdigt dicsclbe im Wcsentlichcn dcn grol3ten Teii des 
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Landtages. Doch wird dieses mutma131ich das Thema cines năchsten Berichtes sein. 
Hinsichtlich der Fonn der Bestăttigung und Sanktion des Gesctzes so halte nach 
meinem die/3fallig vorgenommcncn Ftihlern, nachdem dcr beabsichtigte Schlu/3 
oben fie), ftir das einfachste und sicherste die bisherige gcsetzliche Obung mit der 
in der prov[isorischen] Landtagsordnung aufgenommenen Modifikation, dass der 
Prăsident und ein Schriftftihrer das Gesetz unterschreiben, beizubchalten. Jetzt wo 
die Antwort auf die Adresse herablangt, werde ich die Inartikulierung aufs 
tunlichste beschleunigen. Zwischen Sch[agun]a und Popp war eine bedeutende 
Spannung eingetreten, sie besteht noch nur habe ich auf Popp gewirkt, dass er den 
ostensiblen Bruch venneidet. 

Er hat es mir zugesagt und insoferne auch bestătigt, dass er gestern zum 
Schaguna'schen Diner - wo auch Fogarasy war, kam, wăhrend er sonst ablehnen 
wollte. Sch[aguna] bei dem ich gestern nach dem Diner noch lange blieb, mochte wie 
es sich zeigt, nach der Bestătigung des ersten Artikels eine Kirchenversammlung 
zur Koordinierung seiner Kirche ausschreiben und da wăre es sein Wunsch wenn er 
von Euer Exzellenz eine Aufforderung erhielte, von dieser Kirchenversammlung 
ein Gutachten beztiglich der Metropolie einzuholen, in welchem Falle sodann eres 
zu bewirken wissen wtirde, dass dieses Gutachten zunăchst sich for die 
siebenbtirgische Metropolie, ohne vorlăufig auf die andern Lănder Bezug zu 
nehmen, ausspreche. Dies ist ein Motiv mehr warum ihm an der Bestătigung des 
ersten Artikels Alles liegt. Dann hat er mir gestern erklărt, hinsichtlich des R[eichs] 
Rates wie es die Regierung ftir gut und zweckmă/3ig finde, mit aliem ist er von 
vornherein einverstanden. Diesbeztiglich seiner. 

Den tibrigen Romanen ist aber von den Ungarn der Floh in's 0hr gesetzt 
worden, die Regierung wolle sie nur in den R[eichs] Rat haben, das andere ihnen 
zu geben, davon denke sie nicht. Darum soli ten sie ja nicht gehen bis nicht die zwei 
ersten Gcsetze sanktioniert seicn. Hierdurch ist auch ein enonncs Mi/3trauen in die 
Leute gekommen, und ich erhielt von Viclen im vertraulichen Gesprăche die 
Erwidcrungcn. Ja wcnn dcr G[ra]f Nad[asdy] 10 Jahre Kanzlcr und Sic H[err] 
Baron Vizckanzlcr blciben, dann wollcn wir gar kein Mi/3traucn aufkommcn 
lasscn; abcr so mtisscn wir mit unscrn cigcncn wicdcrhaarigcn Lcutcn kămpfcn etc. 
Wicwohl ich es dahcr vcrsuchcn wcrde, so glaubc ich <loch kaum, dass ohnc zum 
mindesten den ersten Artikel sie zu haben sein Wi:nJen. Scit zwei Tagl:n arbdti: ich 
schon in R[cich] Rats-Sachcn. Dic Inartikulicrung des Okt[obcr] Diploms und der 
Fcbruar Vcrfassung habc ich schon vorgearbcitct; will auch bcztiglich dcr lnitiation 
hinsichtlich des R[eichs] Rates von hier aus versuchen, <loch habe ich hiezu offen 
gesagt, wenig Hoffnung. Doch vedcrcmo! 

Dic von Euer Exzellenz namcntlich angeftihrten ftinf Regalistcn brauchen dic 
Untersttitzung unbedingt, ihnen reiht sich Eranosz an. Meiner Ansicht nach, 
diirften sich Euer Ex[zellenz] bestimmt finden, dass beztigliche Sttick ruhen zu 
lassen, und die Sache erst nach vollendeter Landtags-Session in der Art austragen, 
dass Cr[enneville] vcrtraulich die ganze Auslage nachweist, und im Einvernehmen 
mit dem Finanz Minister - im kurzen Wege - iiber die ganze Auslage unter dem 
Titel ftir Landtagszwecke ihm die Passierung erteilt werde. Ich werde mit dem 
G[ra]fen Cr[ennevillc] hiertiber sprechen. 
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Heute Nachmittag ist Groisz nach Salzburg, ich wcrde Eucr Exzcllenz 
Morgens tiber den Erfolg bcrichtcn. Nach Klauscnburg ist offiziose und privative 
geschriebcn worden, und Bocr hat den Auftrag erhaltcn wcgcn Bearbcitung der 
Colos·er und B[anffy] Hunyad'er sich dahin zu begeben. Eranosz hat heute auch 
das Gelobnis abgelegt, doch konntc ich ihn noch nicht sprechen um mir von ihm 
Andeutungen tiber das Szeklerland gcbcn zu lassen. 

Im Anbuge erlaube ich mir Euer Exzellenz den Pa/3 fur Istvan und eine 
Abschrift des I. Gesctzes, so wie dicses aus der dritten Lesung hervorgegangen, zu 
tibersenden. Conrad Schmidt mu/3 ich ein wenig zu beruhigen trachten, er ist etwas 
niedergeschlagen, und die Groisz'sche Ernennung wird ihn nicht heben. 

Fur die Mitteilung des Thalmayer Theresianist geworden, danke ich 
verbindlichst. Mit Major Semetkovsky werde ich noch dieser Tage zu sprechen 
trachten. Es ist wirklich schwer, dass der Tag von Morgen 6 bis Abends 8 Uhr nur 
14 Stunden hat, und es ist in der Tat unbegreiflich wegen was man oft mit den 
Leuten stundenlang sich abquălt, und auf welche Gedanken man sto/3t. Die Hen11 
Ungarn haben den reichlichsten Samen gestreut, indessen Euer Exzellenz, es wird 
gehen und der Herr Nachbar mit langer Nase sich noch manchmal kratzen. 

Hoffentlich Morgen ein weiteres. 
Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. I-IHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Konvolut III a, f. I 8-20. 

85. 

Viena, 8 septembrie 1863 
Nro. 12. Wien den 8ten September 1863. 

Hochwohlgcborcncr Frcihcrr! 

1hr Nro. 6 vom Stcn Scptcmbcr bcmcrkt ganz richtig dass ftir mcinc Wtinschc 
die Landtags-Vcrhandlungcn zu langsam vorwărts gehcn. Glaubcn Sic mir licbcr 
Freund, ich wtirdc geme Gcduld habcn und bin bereit dcm schonen Zwccke, 
nămlich: dic Einhcit dcr Monarchic zu crrcichen, Viclcs zu opfcm; aber Alles hat 
scine Grenzen, auch die Moglichkcit. Nicht nur dass mein Augentibel bedeutend 
zunimmt, und mcinc Krăfte im Allgcmcinen schwinden, ich folglich besorgen 
muss cher vollkommen dienstunfahig zu werden, als die Aufgabe gelost ist, 
sondern noch mchr die Staats-Verhăltnisse veranlassen mich jede mogliche 
Beschlcunigung als dringcnd notwcndig zu erklăren. 

lch glaube zu bemerken dass sich der politische Horizont trtibt, und dass ich 
einem halben Jahre die Gefahr eines Krieges so ziemlich nahe liegen wird. Setzen 
wir folglich die Beschickung des Reichsrates in ktirzester Zeit nicht durch, so 
dtirfte das Spiel verloren scin, die Opposition an Krăften und Obennut gcwinnen, 
und an die Beschickung solche Bedingnisse kntipfen, welche die Kraft und Macht 
der Regierung bedcutend lăhmen wtirden. 

Ich sehe tibrigens cin, dass die Elemente des Landtages an einer 
Zcrfahrcnhcit lcidcn, und das dic Rcgierung bis zu lhrer Ankunft in Hcrmannstadt 
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geschlafen hat. lch hatte gedacht, die Wahl so vicler săchsischen und romănischen 
Regierungsbeamten sollte der guten Sache eine gro/3ere Anzahl von verlăsslichen 
Stimmen verschaffen, und es der Regierung moglich machen, in allen wichtigen 
Fragen wo es sich um Entscheidung handelt, der Mehrheit sicher zu sein. 

Leider bekămpfen aber nun diese Regierungsstimmen sich gegenseitig, und 
viele von ihnen bereiten neue Yerlegenheiten, statt auszugleichen. 

Dass die negativen Wahlen unangenehm sind und die Schwierigkeiten 
vennehren, kann ich nicht leugnen; ich bin jedoch i.iberzeugt dass selbe so lange 
fortgesetzt werden mi.issen bis nach und nach die Wăhler zur Besinnung kommen 
und die Negation verlassen. lch habe den Hofkanzler Grafen Teleky bereits 
betrieben, damit er die siculica hereditas năchstens zum Vortrag bringt, und wenn 
Sie die Angelegenheit der Capezien nicht in Hennannstadt in Anregung bringen 
lassen konnen, wi.irde ich mich sogar herbeilassen, auch diesen Apfel der 
Zwietracht von Wien hinauszuschleudem. 

Der zweite Gesetzartikel wird Samstag zur Beratung gelangen; ich glaube mit 
Ausnahme des §. 17 werden die i.ibrigen nicht viei Anstănde machen; i.ibrigens 
wei/3 ich von den Ausschussberatungen gar Nichts, und da die landtăglichen 

Oberraschungen selten angenehmer Natur sind, so bin ich nicht ohne Besorgnis. 
Leider ist der Erzherzog Rainer auf I O Tage ins Gebirge gereist, und 

Rechberg hat das Prăsidium der Ministerkonferenz i.ibemommen. Auch Hofrat 
Roschmann hat Urlaub erhalten; Sie werden es daher nati.irlich finden dass ich mit 
den siebenbi.irgischen Landtagsvorlagen zuriickhalte. Einstweilen ist die Antwort 
auf die Adresse, als Stoff fur Landtagsverhandlungen vielleicht geni.igend, und wenn 
auch nur der erste Teii ad X durchgesetzt wird, so geschah ein gro/3er Sprung. 

Wie ich die Ablehnungserklărung des Haynald in Hănden habe, werde ich 
mit moglichster Energie vorwărts schreiten. Gegenwărtig steht die Angelegenheit 
folgcndenna/3cn: 

Das Ministerium des Ău/3em hat in ciner sehr geschraubtcn Note seine 
Gcgenbemcrkungen gcmacht, ohne die demsclben mitgcteiltcn Aktcn, worunter 
das Originalvortrag und die in Urschrift beilicgcndcn Erklărungcn des Haynald 
sich bdindcn, ri.ickzustellcn. Diese Bcilagen wurden auf mcin Drăngen tclcgrafisch 
,·011 IJ,1ch cinscfvnlcn und 111iisscn dicscr Tase in ,ncinc I liindc l.:0111111cn, fcrncr: 

1-laynald war hicr und hat, als cr bemcrkte dic Co-adjutorschafl sclbst absque jure 
succedendi explicito ~ di.irfte schwer durchzusetzen sein, durchblickcn lasscn dass 
vicllcicht cin Tausch mit den Szatmarer Bischof Haas ausflihrbar wăre; und die 
ungarischc Partci, wclchc um jeden Preis den Haas aus Ungam cntfcrncn mochte, 
hat diese Anrcgung sehr beifallig aufgenommen, das Hauptmotiv welches Haynald 
zu dicscr Wendung bewog, di.irfte aber sein: die Furcht, sein Todfcind Fogarasy 
konnte leicht sicbcnbi.irgischcr Bischof werdcn. Cardinal de Lucea hat als cr mir 
seinen Abschiedsbesuch machte, diesen Tausch als Expcdienz und Exempli gratia 
angeflihrt, und ich versprach diesen Gedanken in Erwăgung zichen zu wollen, die 
Frage sei zu wichtig um darauf unverzi.iglich antworten zu konnen. Mcinen 
Gcgcnbesuch machte ich zu ciner Stunde wo Seine Eminenz vom Hause abwcsend 
waren, habe folglich vermieden i.ibcr diese Frage wciter zu sprechcn. 
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Wenn ich alte Akten gesammelt habe, werde ich trachten auch diesen 
Gegenstand zu erledigen, es wird cin hartes Stiick Arbeit sein, und kann sich zu 
einer Kabinettsfrage auswachsen. 

Wenn ich hoffen konnte, dass der Schluss lhres Briefes, nămlich die 
angedeutete Riickkunft nach Wien in drei hochstens 4 Wochen eine Wahrheit 
werden konnte, so wiirde ich mich trosten; allein es sieht nicht damach aus, denn 
bevor Sic nicht die Bcschickung des Rcichsrates durchgesetzt haben, darf ich gar 
nicht wiinschcn Sie hier zu sehen. 

Ich sehe lhrer Schilderung des Gubemiums mit Sehnsucht entgegen. Unter 
Einem lade ich Crenneville ărntlich ein, den ersten Gesetzartikel durch das 
Gubemium begutachten zu lassen, u.z. die Frage: ob es rătlich sei, denselben ohne 
oder mit Abănderung allerhochst zu sanktionieren. lch ersuche Sie mir iiber 
dieselbe Frage lhre geschătzten Ansichten in einem abgesonderten Briefe, welchen 
ich meinem Prăsidial Vortrage an Se. Majestăt anschliel3en konne, zu eroffnen. 

Sie sehen, lieber Freund, dass ich mir alle Miihe gebe, diese romanische 
Artikulierung griindlich erortert zu erhalten. Seid mehreren Tagen muss ich von 
allen Seiten romanische Erorterungen anhoren; die Verschiedenheit der Meinungen 
ist grol3, jedoch sind mehr Gegner als Freunde der Romanen. 

Leben Sie wohl, und denken Sie fleil3ig an Ihren geplagten Freund Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 243-246. 

86. 

Sibiu, 9 septembrie 1863 
Nro. 8. Hennannstadt den 9. Sept[ ember] I 863 

Exzellenz! 

Was an Ablehnungen der zweiten Wahlen vorliegt, habcn Euer Exzellcnz bis 
nun durch Grois erhaltcn. Haynald hat nur via des Obcrrichtcrs abgelehnt, und von 
Kcmcny ist hier bekannt er habe telegrafisch ganz cinfach abgelehnt. Nun hat 
Grois nach Klauscnburg geschricben, jcdoch dic Antwort noch nicht crhalten. 
Hinsichtlich der dritten Wahlen hat das Gubemium die Vomahme derselben 
beschlossen, jedoch dem Grafen Crenneville die Festsetzung des Wahltages 
iiberlassen, und dieser will erst die Resultate einiger vertraulichen Versuche 
abwarten, um nicht mit der Aussicht auf unbedingte Rcsultatlosigkeit die Wahlen 
vorzunehmcn, wodurch die Situation nicht crleichtert wiirde. Seit dcm vorgestrigen 
Pour parter des Grois mit Timar bin ich vollkommen iiberzeugt, dass allen ersten 
Deputierten das Wort abgenommen wurde, kcinesfalls in den Landtag hineinzugehcn. 

Mit Riicksicht hierauf mul3 nur gewirkt wcrden, ob nicht hie und da die Wahl 
auf andre gelenkt werden konne, und das, Euer Exzellenz, gcht nicht so leicht. 
Oberhaupt, Euer Exzellenz, geht es mit den Herren hier nicht so leicht, und ich 
selbst rnul3 etwas nachhelfen um den eigenen Fiihrem das Tcrrain vorzubereiten. 
lch scheue wcdcr Miihc noch Anstrengung, und noch gewil3 nicht ftinf Stunden seit 
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ich hier bin, werden mir gcwidmet, und ebenso gewil3 spornt mich der Gedanke an 
Euer Exzellenz an, allein ich halte es doch flir eine Gewissenspflicht das Kind mit 
dem Bade [nicht] auszugie13en und auf' s risico va banque zu spiclen. Es ist so gar 
nicht bisher hier geschehen, und G[ra]f Cr[enneville] wunderte sich anfangs sogar 
ilber meine Prătension von den Gubernialen die auch Abgeordnete sind zu verlangen, 
sie sollen nicht gegen die Regierung sprechen und stimmen. Es ist wahrhaftig sehr 
schwer hier oft Mensch zu sein, und die Geduld nicht zu verlieren. lndessen ich will 
und werde die nicht verlicrcn, und mein Moglichstes tun. 

Sehr dankbar bin ich Euer Exzellenz flir 1hr wertes Schreiben vom 6ten I. M. 
Nro. I O. Ich werde es ausniltzen, obgleich mit aller Vorsicht, ich sage mit aller 
Vorsicht, denn die Leute hilben und drilben sind gewaltig kitzlich; ohne dass ich, ich 
wiederhole es, sie besonders ilbermiltig fande, was ich milndlich Euer Exzellenz 
auseinandersetzen will, denn zum schriftlichen mangelt wie auch die Zeit. 

Ich habe seit zwei Tagen eindringlicher în R[ eich] Ratsachen gearbeitet. Es 
lăl3t sich nicht ilberstilrzen, man muss die Leute verdauen lassen. Ich will die 
Hoffnung nicht aufgeben, den Wunsch Euer Exzellenz bezilglich der lnitiative von 
hier zu ermoglichen. Vielleicht kann ich Euer Exzellenz în einigen Tagen sicherere 
Andeutungcn geben. 

Die Beendigung der Budget Debatten im R[eichs] Rate bis halben Oktober 
gehort auch zu den frommen Wilnschen. Meine letzten diesfalligen aus nicht ganz 
schlechter Quelle laufenden Nachrichten, lauten nicht so gilnstig. 

Die lnartikulierung der Diplome wird mit tunlichster Beschleunigung 
geschehen. S[ chagun ]a wird die Initiative ergreifen. Ich glaube es wird da mit ein 
hochwichtiger Schritt nach vorwărts getan sein. 

Zum Schlul3e meiner heutigen Zeilen, die Bitte an Euer Exzellenz sich nicht 
aufzuregen, denn dieses ist Euer Exzellenz Gesundheit abtrăglich, und Euer 
Exzellenz mehr wie je sehe ich es ein. Kaiser, Reich und mein armes Vaterland 
brauchen Euer Exzellenz beste Gesundheit noch durch - bei Gott - lăngere Zeit. 
Euer Exzcllcnz aufrichtigst ergebener Dicncr. B[aron] Rcichcnstcin. 

Original. HI IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Konvolut III a, r. 21-22. 

R7. 

Viena, 1 O septembrie 1863 
Nro. 14. Wicn dcn 10. Scptcmbcr 1863. 

Hochwohlgcborcner Freiherr! 

1hr Tclegramm von gcstern war mir doppelt angenehm, da ich, auf den 
romanischen Feiertag nicht dcnkend, în meiner gewohntcn Ungcduld ganz bestilrzt 
gewesen wăre, wenn heute keinen Sitzungsbericht telegrafisch von Grois crhalten hătte. 

Dass die ad X nicht ganz ohne Aussichten sind, trostet mich: ich bin dieses 
Trostes um so bedilrftiger, da hier în Wien vcrschicdene schr unangcnehme 
Gcrilchte auftauchcn, und selbst in hohern Zirkcln dcr Gcdanke immcr mchr und 
mehr Tcrrain gcwinnt, dass Se. Majestăt nach Budapest sich bcgeben, den 
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Hungarlăndcrn grol3c UntcrstUtzung gcwăhren, und mit den Notabilitătcn allcr 
Parteien cincn Abklatsch des Frankfurtcr Fiirstcntages haltcn soli. 

Als man mir dicscn schon lautcndcn Plan mitteilte, frug ich mich in mciner 
Einfalt: ob Se. Majestăt und dicse ungarischen Notabilitătcn auch cin Protokoll 
unterschreibcn wcrden? Ob ferncr dicsc Notabilităten wie die souverăncn Fiirstcn 
ihren Volk vertreten? Ob ferner der năchste Landtag die moralische Ycrpflichtung 
haben wird, dieses Protokoll zur Richtschnur zu nehmen, und auf welche Weise 
man diesen Landtag dazu zwingen wird, jene Zugcstăndnisse, welche Eotves, 
Deak, Ap6nyi, Wenkheim, Desseoffy, Somsich, Tissza, Andrassy, Yaj uns 
Szitowsky allenfalls einhellig? machen werden, anzunehmen? Zugleich machte ich 
aufmerksam, dass das Monument des seligen Palatins Josef noch immer der 
Enthiillung entgegensieht, es folglich nicht zu venneiden sei, dass der in Pest 
anwescnde Kaiser diese Feierlichkeit vornehme, man daher gefasst sein miisse, 
Gelegenheits Artikcl in Huile und Fulie, Rakotzy-Marsch und Sz6zat, usw. usw. 
von Sr. Majestăt produzieren zu lassen, und es doch etwas schwicrig sein diirfte, 
von Sr. Majestăt zu verlangen, dass er alle diese patriotische Ausbriiche, welche 
mit Selbststăndigkeit, lntcgrităt, I 848ger Gesetze usw. gewiirzt sein diirften, 
beifallig aufzunehmen, odcr wohl gar mitzusingen. 

Man stutzte, hatte auf alle diese hochst wahrscheinlichen Zufalle gar nicht 
gedacht, und antwortete mit der Phrase: ,,Die Majestăten, werden Alles entziicken 
und hinrei13en; man wird folglich nur reden, singen und tanzen, was allerhochst 
dieselbcn verlangcn". 

Soviel ich am 5tcn als mich Sr. Majestăt zu Fiissen lcgtc und lhm die 
siebcnbiirgischc Yerhăltnissc bcrichtcte, aus den allcrhochstcn Ăul3erungen schliel3en 
kann, hattc dcr Kaiser noch gar kcine Idee von diesem schiau angelegten Plane, 
und ich sollte vennutcn, dass selber nie zur Ausftihrung kommen wird. Das 
Unangcnchmste bei dcr Sachc ist jedoch, dass ăhnlichc Geriichte die Szekler 
Wăhlcr bcirren und noch halsstărrigcr machen werden. 

Socbcn lese ich in cinem halbămtlichcn Bcrichte, dass Regalist Koronka auf 
dem Landtag crschcincn wird; ich hoffe die Nachricht ist wahr: dass Fogarassy aus 
Carlsbad schncllcr wic Koronka in Hcnnannstadt eintraf, bediirfte jcdoch cincr 
Aufklărung. 

Ist cs wahr dass in săchsischcn Krcisen das Gcr0cht vcrbrcitct wird: das 
Klauscnburger National-Casino habe I O.OOO fr. dazu verwendet, um die Romanen 
zu bcwcgcn, fur dic altsicbcnbiirgischc Yerfassung zu sprcchcn? Solchc Gcriichte 
sind gcfahrlich, wcil sic dic Romancn rcizen, und dcn Samcn der Zwietracht 
iippiger wachscn Iassen. 

Auch von dcn dritten Wahlcn vcrsprcche ich mir nicht viei, bcsonders, wcnn 
selbe alic in einer Woche stattfinden. Die Gemiiter sind noch zu aufgeregt. Wenn 
die dritte Proposition, dann die siculica hereditas, die Grundcntlastung, die 
Capezien im Landtage zur Sprache kommen, werden die Szekler schon Ăngste 
bekommen. Die acht Szekler Taxalorte miissen geschreckt werden, dass sie bei der 
definierten Landtags Koordinicrung ausbleiben konnen. 

Was ist mit Bardotz und Bencdck geschehen? Erstcrer soli, wic man mir 
erzăhlt, bercits in Tcmcsvar cingetroffen sein. ln lhren Briefen wird keiner 
derselbcn erwăhnt. 
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1hr Nro. 7. vom 7ten September wurde mir soeben eingehăndigt. Der Inhalt 
desselben bestărkt mich in meiner trostvolleren Stimmung, und ich erwarte Ihren 
năchsten Brief, welcher das Thema der ersten Proposition behandeln wird. 

Die Beschleunigung der Geschăfte, welche den Landtag betreffen, ist meine 
gro/3te Sorge, Ich habe gestem mit dem Staatsratsprăsidenten ausflihrlich 
gesprochen, und wie ich Ihre Ansicht und die des Gubemiums erhalte, wird die 
Kanzlei darilber beraten und Szentgyorgyi Ihre Ansichten als votum referentis 
vorbringen, Friedenfels denselben hoffentlich unterstiitzen, und wenn die anderen 
beiden Herrn sich wieder wie bei der Adress-Antwort separieren, werde ich 
dirimieren, obschon zu vennuten ist, dass dieselben ihr votum separatum, welches 
nirgends Anklang fand und unberilcksichtigt unter den Tisch fie!, sich zur 
Witzigung werden dienen lassen, wenn nicht ein Diabolus rotae aus unseren 
năchsten Nachbarschaft wieder hetzt, und leider sind Euer Hochwohlgeboren 
abwesend, ich aber bin nicht so glilcklich die Herren kapazitieren zu konnen. 

Mir ist daran gelegen, den Romanen den Beweis zu liefem, dass ich ihren 
Wiinschen nach Moglichkeit entspreche; ich werde folglich die Antwort auf die 
erste Proposition tunlichst bald, und den romanischen Wiinschen moglichst 
entsprechend erflie/3en lassen. lch wiinschte dass sich auf der Post die Antwort auf 
den Artikel I und die Inartikulierung des 20ten Oktober und 26. Februar kreuzen. 

Trachten Sie die Spannung zwischen Popp und Schaguna auf jeden Fall zu 
heben. Was die Einberufung einer Kirchenversammlung betrifft, so setze ich 
voraus dass selbe in Hermannstadt statt findet, und dass keine schlechten Elemente 
dadurch nach Hennannstadt gezogen werden, femer glaube ich, dass zu einer 
Kirchcnversammlung, bcvor selbe ausgeschriebcn wird, die allcrhochste 
Gcnehmigung eingeholt wcrden miisste, besonders wcnn wie ich vennute, diese 
Kirchenversammlung nicht blo/3 aus Geistlichen sondem auch aus Weltlichen 
bcstchen wird, in welch letzteren Falle es sich auch darum handeln wird, dass den 
Beamten von ihren Chefs wird urlaub gegeben werden miissen. 

Was die Frage betrifft, ob von dicser Kirchenvcrsammlung ein Gutachten 
bctreff der Mctropolie cinzuholen wăre, so wage ich es nicht, sclbe im cigcnen 
Wirkungskrcise zu cntschciden; dcnn die allerhochste Entschlic/3ung spricht, wenn 
ich mich rccht cntsinnc, von cinigcn Vcrtraucnsmănncm. Ich mtisste folglich die 
Fragc Sr. Ma_jcstăt zur Entschcidung vorlcgcn, und wcnn Sie, wahrhafter Frcund, 
sich fi.ir Gcwăhrung des Wunsches aussprcchen, so werdc ich kcinen Anstand 
machcn mcin Vorwort cinzulcgen, und fur Schaguna bcztiglich scincr loyalen 
dynastischcn Gcsinnungcn cinzustchcn. 

Dass Schaguna in Bctreff des Reichsratcs uns helfen wird, freut mich; vicem 
provice, cavem amice, ist mein Motto. Ich bcgehre wcnig, muss mich aber 
verlassen konnen. 

Ich kann es den Romanen nicht tibel nehmen, dass sie den magyarischen 
Einfliisterungen, ihre Ohren nicht ganz verschlie/3en. Das Misstrauen ist cine der 
gro/3ten Plagen, der gro/3ten Hindemisse. Wie oft wtirden die Leute unitis viribus 
ein schones Ziel crreichen, wenn sie sich gegenseitig trauen konnten. 

Was die 5 beziiglich 6 Rcgalisten und deren Unterstiitzung bctrifft, so werde 
ich das Gcschăftsstiick bis zu Ihrer Riickkehr aufuewahrcn. Crcnncvillc wird fortzahlen 
bis ich auf seine Eingabe antworte, sobald aber der Landtag vertagt wird, horen die 

138 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Zahlungcn auf, und wir wcrdcn dcrn Crcnneville cine lndcmnităts-Bill vcrschaffcn. 
Plencr wird cinschcn das cs so scin mu/3tc und nicht andcrs scin konntc. 

Dass Grois nach Vizakna, Bocr nach Kolozs und B[anffy]Hunyad sich 
bcgcbcn habcn, vcrmchrt mcinc Hoff nung cincs Erfolgs. 

Comes Schmitt sagcn Sic in meinem Namen, dass sich die Gclegcnheit bald 
finden wird, sein ersprie/31iches Walten anzuerkennen. 

Maager ist hier, hat mir aber die Ehre seines Besuchs nicht gegănnt; seine 
Bcschreibung des sicbcnbilrgischen Landtags lautet beilăufig: monstrum nigens 
horrendum, cui lumen addemptum; besonders Ober Schaguna ist er wiltend. Uns 
beide schont er, wenn er nicht in Eifer kămmt; ist aber dies der Fall, so kommen 
auch wir ilbel weg. 

Filr den ilbcrsendeten Pass sage ich meinen und des Tcleky's verbindlichsten 
Dank; den Stempelgulden lege ich nur deswegen bei, weil wir sonst beide darauf 
vergessen kănnten. 

Ich lege die Obersetzung eines heute eingelangten romănischen Gesuches bei 
und ersuche um Auskunft wo die Akten zu finden sind, damit der Bitte willfahrt 
werden kănne. 

Endlich lege ich lhnen bei dcn Originalbrief eines sicheren Rudolf Schlauff 
Finanz-Offizials; scin Brudcr der verstorbene Pfarrer hat mir viele Freundschaft 
erwiesen. Wenn es măglich wăre dem armen Supplikanten zu helfen, so wilrde es 
mich sehr freuen; zur Hotl<.anzlei kann ich ihn jedoch nicht nehmen, es sind zu 
viele disponible Beamte welche eingebracht werden milsscn. Vielleicht kann ein 
gutes Wort bei scincm gegenwărtigen Vorstande ihm niltzen. 

Lcbcn Sie wohl, haben Sic Geduld und Mut, und denken Sie oft an Jcnen der 
mit vorzilglichcr Hochschătzung vcrharrt, 1hr aufrichtig crgebencr Freund Nadasdy. 

Original. I I I IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a. f. 223-228. 

88. 

Sibiu, I O septembrie 1863 

Hochgcborcncr Hcrr Graf! Gnădigcr Hcrr! 

Dic Grundcntlastung gcht lcidcr schr vorwărts; ich bin nicht mehr im Stande, 
die Rcihe dcr liquidiertcn Entschădigungssummen aufzuzăhlen, nur cin Bcispiel 
will ich anftihrcn: das katholische Bistum Karlsburg erhielt vorlăufig 580.000 fl. 
C[onventions] M[ilnze] Kapital und 260.000 fl. C.M. Renten, nun habcn wir (die 
Kommission) dazu gemacht: nachtrăgliche Entschădigung 150.000 tl. C.M. davon 
Renten 112.000 tl. C.M., Zchent Entschădigung 90.000 tl. C.M. davon Rcntcn 
67.000 tl. C.M., zusammen 1.259.000 tl, C.M. lch kann vennăgc des bestehcnden 
Gcsctzes und mciner lnstruktion gcgen diesc und alle andcrcn in vcrhăltnismă/3iger 
Hăhe ausfallenden Passiva nichts cinwenden. Einige Mitglicder des Landtages 
bereiten cine lnterpellation ilbcr die Grundentlastung vor, um Stoff flir Antrăge zu 
erhaltcn; ich wărc schr gctrăstct, wcnn ich rcchtzeitig gcnaue lnstruktioncn crhiclte, 
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denn ich werde jedenfalls zu Rate gezogen, man schenkt mir diesfalls mehr Vertrauen 
als usw. Ich selbst muss, wenn ich an die Grundentlastung denke, Euer Exzellenz 
ehrfurchtvollst bitten, meine persănliche Angelegenheit zu erledigen, sonst laufe ich 
Gefahr, flir alle meine Opfer und Bemtihungen, nur Tadel und Zurticksetzung zu 
emten. Die Ansicht Euer Exzellenz, dass wenn die Ungam eintreten, die eingebildete 
Allmacht der Romănen gebrochen wird, kann ich nicht teilen, die Romănen segeln in 
ungarischem Fahrwasser und werden von allen Seiten zur Fortsetzung dieser Rtistung 
ennuntert. Die [Denker] unter ihnen sind zahlreich, und man weil3 schon daflir zu 
sorgen, dass auch ihr Einfluss steigt. Es ist nicht Taubheit und Bomiertheit sondem 
Opposition gegen das Gesamtreich, was diesen Menschen ihre Rollen eingibt. Ich 
meine man sollte die wenigen aufrichtigen Anhănger der Regierung d.h. Euer 
Exzellenz, denn das Gubemium ist gerade wie Vajda, zu haben suchen, und ihnen in 
eben so auffallender Weise die Gunst zuzuwenden bemtiht sein, wie es so oft ad 
captandem benevolentiam der [ ... ] geschehen ist. Laszloffy wăre ein wi.irdiger 
Gegenstand, ich wtirde diesen mutigen treuen Mann keine Stunde hinter dem falschen 
Jakab stehen lassen. Die annenischen Ungam wi.irden bald anders auftreten, wenn sie 
săhen, dass Lâszloffy's Treue belohnt wird. Euer Exzellenz geruhen mein Urteil als 
nicht milde zu beurteilen, ich kann aber nicht anders handeln, denn ich flihle es dass 
die Zeit drăngt. Ich kenne keinen Staatsmann, der nach Euer Exzellenz die ungarisch
siebenbtirgische Frage im Sinne der Grol3machtstellung Osterreichs zu lăsen im 
Stande wăre. Die herben Worte die ich niederschrieb, hatte ich gehărt, sie bertihrten 
mich schmerzlichst; so lange ich kann, werde ich streben und wirken, dass sie nicht 
zur Wahrheit werden. Hier in Hennannstadt habe ich mich vollkommen tiberzeugt, 
dass meine Anschauung richtig ist, und dass diejenigen ldioten sind, welche anders 
urteilen und doch die ungarischen Brtider flir Osterreich erhalten wollen oder 
wenigstens zu wollen vorgeben. Meine ganze Energie ist wieder erwacht, ich 
wiederholc mir tăglich die allergnădigsten Worte meines allerhăchsten Herm: ,,Sehen 
Sie mit ihren Augen und urteilen Sie treu und freimtitig". 
Euer Exzellenz untertănigster Thiemann 
Hermannstadt, I O. September 1863. 

Original. 111 IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. I O, f. 435 436. 

89. 

Viena, 11 septembrie 1863 
Nro. 15. Wien den 11 ten September 1863 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

So eben war Minister Schmerling bei mir und wtinschte dartiber Auskunft zu 
erhalten, wann beilăufig man darauf rechnen kănne, dass die 26 Siebenbtirger im 
Wiener Reichsrat eintreten werden? 

lch gestand ganz offen, dass ich diese Frage gegenwărtig zu beantworten 
nicht im Stande sei, setzte alle Einstreuungen und Hindemisse auseinander welche 
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dcn Gang des sicbcnbi.irgischcn Landtagcs vcrzogcrn und vcrsprach Eucr 
Hochwohlgcborcn, nachdcm Sic gcgcnwărtig in Hermannstadt eher in der Lage 
sind wic ich in Wicn, i.ibcr dic hcrrschcnden Ansichten ins Klarc zu kommcn, in 
dieser Bezichung hcutc noch zu schrcibcn, und Sie nun eine tclcgrafische Antwort 
zu ersuchcn. 

Es ist dem Schmcrling Alles daran gelegen, bald moglichst Auskunft zu 
erhalten, denn dcr Finanzausschuss ist mit seinen Arbeiten soweit fortgcschritten, 
dass in der vierten Woche dicses Monats die Reichsratsdebatten Ober das 
Finanzbudget beginnen dtirften. Wenn folglich bis dahin der Eintritt der 
Siebenbtirger mit Bestimmtheit nicht verbtirgt werden kann, u.z. unter Angabe des 
Tages ihres wahrscheinlichen Eintrcffcns, so mtisste eine kaiserliche Botschaft an 
den Reichsrat gelangen, in welcher der Reichsrat bevollmăchtigt wtirde, das 
Finanzbudget als ausnahmsweise Betrauung, wie in den Vorjahren geschah, zu 
verhandeln und fortzusetzen. Wie nattirlich wtirde dann den Siebenbtirgern die 
Gelegenheit benommen, in der wichtigen Finanzfrage mitzusprechen, und bei dem 
Abschnitt „Staats-Subvcntionen" dahin zu wirken, dass eine siebenbtirgische 
Eisenbahn subventioniert werde. 

Auf mei ne Fragc: ob es denn nicht moglich wăre die Budgct-Verhandlungen 
noch um acht Tagc hinauszuschieben, erklărte mir Schmerling mit Bedauern, dass 
das Ministerium darauf durchaus nicht cingehen konne, indem am I ten November 
die Steuererhohungen welche nur bis dahin bewilligt wurden, aufuoren, und die 
Staatsfinanzen dicscn Ausfall nicht crtragen konnen. Es muss folglich das 
Finanzbudget vor Ende Oktober bcschlossen sein, und cine vierwochentliche 
Verhandlung sei cin sehr kurz bemessener Zeitraum zur Entscheidung von so 
wichtigcn Fragen. 

Sic wcrdcn cinschcn, verchrter Freund, dass sich auf diesc katcgorischen 
Erklărungen Nichts einwcndcn licl3; zichcn Sie folglich die oben crwăhnte Frage in 
Erwăgung, beratcn Sie sich mit lhren vcrtrautesten Freunden, so wie auch mit 
Jcncn welche als dic cigcntlichcn Lcitcr des Landtags betrachtet werdcn mtisscn, 
und tcilcn Sic mir lhrc Ansicht in cinem Tclcgramme, wclchcs ich der 
Ministcrkonfcrcnz vorlcscn kann, gcfalligst mit. 

Graf Crcnncvillc hat mir hcutc dcn Ausschussbcricht i.ibcr dic zwcitc 
koniglichc Rcgicrungsvorlagc in cincm gcdrucktcn, jcdod1 schriftlich an viclcn 
Stcllen verbesscrtcn Exemplar tibersendct, und zuglcich verlangt: ich solle daflir 
sorgcn, dass fur dic Rcgicrungsvcrtrctung die notigcn Aufklărungcn und Grtinde 
ihm mitgeteilt wtirden. ln Anbetracht dcsscn, dass cine wenn auch heute noch 
durch die Post abzuscndcndc Wcisung, nach Schluss der Gcneraldcbattc folglich 
post festum kommen dtirfte, blieb mir nichts tibrig als Grafen Crenneville 
telegrafisch an Sie zu weisen. Nachdem Sie sowohl bei der Kanzlei, als in der 
Ministerkonferenz die Tcndenzen der Rcgicrung kennen gelernt haben, so bin ich 
vollkommen beruhigt, wenn Sie dcn Rcgierungsvcrtrctcrn die Richtung geben, und 
daflir Sorge tragen, dass die Regierungsvorlage von der Regierungsbank aus, nicht 
in Frage gcstellt, sondem untcrsttitzt werde. 

Zugleich mit dem Brief Crcnncvilles traf auch cin Schreiben des Roscnfeld 
cin. Diesem Bricf licgt bei, cin sogcnannter Privatbrief vom 21. August, dann cin 
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Bericht welcher diesen Privatbrief zuriicknimmt samt Bcwcggriindc, cndlich der 
eigentliche Ausschussbericht ohne Motivierung. lch habe mir alle diese Beilagen 
vorlcsen lassen, muss aber gestehen, dass ich cigcntlich nicht rccht cinschc, warum 
sich die Kommission und eigentlich deren Berichterstatter so sehr geplagt hat, die 
Rcgicrungsvorlage umzuarbeiten, und in §. 2,3,6, usw. immer mehrerc Regierungs
§§. in einen zu verbinden. lch muss bekennen, dass mir die Regierungsvorlage 
bcsser gefallt als der Ausschussentwurf, allein ich werde auch zufrieden sein wenn die 
Sache bleibt, und in weniger §§. in einer anderen Ordnung dasselbe im Wesentlichen 
beschlossen wird. §. I O lautet wortlich wie §. 17 der Regierungsvorlage; alles tibrige 
ist mir so ziemlich gleichgtiltig. Warum die 2te Alinea des §. 6 der 
Regierungsvorlage, welche auch in den §. 8 mal3gebend ist, ausgelassen wurde, weil3 
ich nicht, werde mich aber trosten, wenn selbe ausgelassen bleibt. Femers sind im§. 
7 gegen Ende die Worte „welche ihm jedoch verstăndlich sein muss" ausgelassen, 
welche im Regierungsentwurfe mit Vorbedacht gesetzt wurden, da ich als ehemaliger 
Justizminister immer darauf gedrungen habe, dass in den Schlussverhandlungen 
Nichts vorgebracht werde, was der Beschuldigte nicht versteht, daher ihm nicht die 
Gclegenheit bietet, Einsprache zu tun, wenn es ihn belastet. Auch ist mir nicht klar 
warum §. 14 der Regierungsvorlage fehlt. Dass §. 18 ausgelassen wurde, wundert 
mich nicht; er hătte zu vielen Debatten Anlass geben konnen. 

Plecker geht heut' Abends weg. Szentgyorgyi hat tibemommen die kurrente 
Referate in der Voraussetzung dass die wichtigeren Ausarbeitungen Plecker in 
Hcrmannstadt machen wird, in welcher Beziehung die mciste Wichtigkeit das 
Grundentlastungsgeschăft in Anspruch nehmen konnte. Grimm hat mir sein Werk 
eingereicht; er versicherte mich, Sie hătten dessen Inhalt vollstăndig genehmigt. Hătte 
ich Augen wtirde ich es lesen, so aber musste es bei Scite lcgen und einer besseren 
Zeit vorbehalten. Mir schcint tibrigens dass dieses Grundcntlastungsgcschăft auch aus 
dem Grund so kompliziert ist, weil man sich alle Mtihe gibt, viei zu schrciben, viei 
zu rcchncn, viei zu rcvidicren wo man doch oft ganz cinfach zum Zici gclangen 
konnte; so z.B. ist mir cin Fall bekannt aus Privat-Notiz. Mcin Sticfsohn Graf 
Tclcki spricht die Entschădigung an fur den Zehent-Entgang in Schonbcrg. Er ist 
nămlich Besitzcr dcr cincn Quarta, drei Quarten hatte der Pfarrcr; dicscr Lctztere 
crhiclt flir die 3 Quartcn 32.538 fl 40 fr. C[onvcntional]Mtinzc, Tclcki solltc 
lolglich 1llr sdnc cim; Quana bcilaulig JU.1mu 11. bckumrncn, was sich in runr 
Minutcn bcrcchncn licf3e. Nun aber hore ich, dass T[clcki] cin grol3cs Operat tiber 
scinc Ansprtichc cingcbcn musstc. Dicse scinc Anmcldung soli nun modifizicrt, 
kalkulicrt, rcvidicrt, usw. wcrdcn, und das Ende dcr Gcschichtc ist, dass sich die 
Zinscn immcr anhăufcn, und T[cleki] gezwungencnnal3cn cin guler Wirt wcrden 
muss, dcnn die 15-jăhrigcn rtickstăndigen Zinsen machen schon 75% des Kapitals, 
und solche Fălie soli es sehr viele geben, wo die Beamten mit unntitzen Arbeiten 
geplagt werdcn und das Resultat doch kein andcres sein kann, als ein dritter Teii 
der Pfarrcrsquote. 

Sollte wider Vcrmutcn eine bedeutende Rechnungsdiffcrenz zu Gunsten des 
Teleki sich ergcben bei der neuen Berechnung, so wird der Pastor klagen, er habe 
zu wenig erhaltcn; belastet die Differenz den Teleki, so wird cr bchauptcn man 
habe den săchsischcn Klerus begtinstigt; auf jeden Fall werdcn ncuc Erhcbungcn, 
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neue Berechnungen Statt finden, wcnn nicht ein glOcklicher Zufall die 
Bercchnungen der drei Quartcn und dcr einen Quarte stimmen lăsst. 

Wenn sich cinmal die Gelcgcnhcit crgibt, so sprechen Sie mit Lazăr Ober die 
Art und Wcise, wie man dicsc Grundcntlastungsgeschăfte vcrcinfachcn konnte; 
denn ich besorge immer dass diesc komplizierten Berechnungen nur YorwOrfe und 
Klagen hervorruf en werden. 

Mittwoch soli Teleki die siculica hereditas referieren. lch bin neugierig, wie 
er sich herauswinden wird. §. 6 des vierten Gesetzartikels vom Jahre 1848, welcher 
zwar noch nicht sanktioniert ist, jedoch als Landtagsbeschluss ftir die Magyaren 
von Gewicht sein dOrfte, wird ihm viele Sorge machen. 

Als ich heute den Yortrag wegen den Obersten Gerichtshof unterschreiben 
wollte, fie) mir auf, dass in dem Gesetzesentwurf welcher dem Landtag zur 
Verhandlung Obergeben werden soli, auch der status salarialis enthalten ist. Das 
wăre ein gefahrliches Prăzedenz wenn wir dem Landtag einmal gestatten 
BeamtensbezOge zu regeln; so konnten wir in fatale Kollisionen kommen. 

Ich habe Friedenfels gebeten, mit Lichtenfels dariiber zu sprechen; ich denke 
wir werden den Gesetzentwurf exmissis el exmittendis dem Landtag mitteilen, und 
die Salarialbestimmung Seiner Majestăt vorbehalten. 

Es ist gleich vier Uhr, ich muss folglich schliel3en ohne das sehnlich 
erwartete Telegramm Ober den Erfolg der heutigen Sitzung erhalten zu haben. 

Leben Sie wohl, ich verharre mit unverănderlicher freundschaftlicher 
Hochschătzung, 1hr aufrichtig ergebener Nadasdy. 

P.S. Beiliegenden Briefbitte den Exzellenz Rosenfeld Obergeben zu lassen. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b. Faszikel III a. f. 406-411. 

90. 

Viena, 12 septembrie 1863 
Nro. 16. Wien den I 2ten Septcmber 1863. 

Hochwohlgeborcner Frciherr! 

lch bio ganz cinvcrstanden mit lhrer am 9. September sub Nro. 8 cntwickelten 
Ansicht dass von den das erstmal gcwăhlten 42 Vcrtrctem keine Ănderung ihrer 
Gesinnung zu hoffen ist; sie habcn sich das W ort gegeben und werden zu spăl 
einsehen, wie sehr sie sich und ihrer Nation gcschadet haben. Es bleibt folglich 
nichts Anderes Obrig als bei Vomahme der dritten Wahl tatkrăftig dahin zu wirken, 
dass die Wăhler zur Besinnung kommen, und wenigstens in einigen Wahlbezirken 
ein gOnstiges Resultat erreicht werde. 

lch habe viei dariiber nachgedacht, ob man nicht zu einem fiir das allgemeine 
Beste hilfsamen, den Taxalorten aber und Stădten welche es betrifft sehr 
unliebsamen Mittel greifen sollte, nămlich: der Beweis ist leicht herzuhalten, dass 
in den ungarischen und Szekler Stădten so wie auch Taxalorten, die Civil und 
Strafrechtspflege in einem Zustande ist, welcher nicht lănger geduldet werden 
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kann, und alle billig denkcndcn Menschen werden der Regierung recht geben, 
wenn die Civil und Strafrechtspflege in den 8 Komitaten und ftinf Szekler Sti.ihlen, 
bei der Komitats- bezi.iglich Stuhl-Scdrien vercinigt und nur Bezirksrichter mit 
ihren Wirkungskreis in dcn Stădten und Taxalortcn belasscn werden. Es ist auch 
ein Unsinn dass z.B. in Torda eine Komitats- und eine stădtische Sedric bestehen 
soli; warum sollen nicht Kezdi Vasarhely, Illyefalva, Bereczk zur Haromszeker, 
Udvarhely und Olahfalu zur M[aros]Vasarhelyer Sedrie eingeteilt werden. Wie 
nati.irlich wi.irde ich auch ftir Klausenburg keine Ausnahme machen, selbes wi.irde 
der Kolozser Sedrie zugeteilt, und der eine Assessor der Sedria, welcher stădtisch 
delegierter Bezirksrichter wăre, konnte allenfalls ein Klausenburger Stadtkind sein, 
vorausgesetzt dass Klausenburg zur Besinnung kommt, und sich dieser Gunst 
wilrdig zeigt. 

Oberlegen Sie, verehrter Freund, diese meine Anregung, setzen Sie einen 
kurzen Vortrag auf ftir die Kanzlei, ohne viei Motivierung, die Sache ist klar, und 
wenn die dritten Wahlen misslingen, mag die Bombe platzen. Staatsrat und 
Majorităt der Ministerkonferenz wird mir gewiss Recht geben; wer nicht horen will 
muss ftihlen. 

Ein zweites drastisches Mittel di.irfte sein: Im Nachhange zur dritten 
Proposition ein Reskript an den siebenbilrgischen Landtag, in welchem 
ausgesprochen wilrde, dass einer reiflichen Erwăgung zu unterziehen sei, ob man 
den Stădten und Taxalorten (hier wăren die Namen einzuschalten) welche durch 
dreimaliges Wăhlen zu erkennen gegeben haben keine eigene Vertretung im 
Landtag zu wi.inschen, das selbststăndige Stimmrecht belassen solie, und ob nicht 
die hier entfallenden Stimmen auf eine andere Weise zu verteilen wăren. Wollte 
man rccht boshaft sein, so konnte man noch beiftigen: dicse Stimmen dilrften dem 
grol3en Grundbesitz zugewendet werden. Die Klausenburger Stadt wilrde auf diese 
Art ihrc zwci Stimmcn gerade ihren Prodcktoren anheimfallcn sehen, nur wi.irden 
dicse Grol3grundbesitz-Vertreter nicht von den Stădten sondem von ihres Gleichen 
von der Aristokratie gcwăhlt, wilrden folglich die bi.irgcrlichc lntcrcsscn nicht schr 
cifrig vcrtrctcn. Auch dicscs Mittel wăre crst in Anwcndung zu bringcn, wcnn die 
drittcn Wahlcn gcgcn uns wăren. 

Was nun abcr dic 13 Stimmcn bctrifft dcr fiinf săchsischcn Sti.ihlc, so milsscn 
am.ll:n: H1:bd in fkw1:gung gesetzl werden, namlich: Szckkr Lrbe, Cap1:1.k11, hier 

muss das matcricllc lntcrcsse die Leute zur Vcmunft bringcn, dahcr ich auch darauf 
dringc das Hc1T GrafT[?] dic Szcklcr Frage in dcr năchstcn Sitzung vortragc. 

Dass Sie nicht va hank spielen, sondem vorsichtig folglich langsam vorgehen, 
kann ich nur gut hcil3cn, und wcnn ich auch manchmal ungcduldig bin, und mcine 
Briefe ein gcrciztes Gemi.it verraten, so schreiben Sie dies mcincr Krănklichkeit zu, 
und lasscn Sic sich nicht irrc machen. Ich werde trachten mit mcinen physischen 
Krăften nach ciniger Zeit auszulangen, mache Sie jedoch aufmerksam, dass meine 
Augenschwăchc scit Ihrcr Abwcscnheit bcdeutend zugcnommen hat. 

Graf Crcnncville schcint keine richtige Idee von Parlamentsvcrhandlungen zu 
habcn. Wcnn die Gubemialrăte es mit ihren Gewissen nicht vcrcinigen Konnen die 
wohlwollcndcn Absichten der Regierung zu unterstiltzcn, so sollcn sie Anderen 
Platz machen. 
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Sie wcrdcn wisscn wclch Bcgchren Graf Crenneville an rnich stellte, da ich 
ihn telegrafisch gestem an Sic gcwicsen haben. Er will von der Hofkanzlei 
Instruktion und Aufklarung habcn fi.ir dic Rcgicrungsvertrcter, als wenn man alle 
rnăglichen Einwilrfe im Voraus wisscn kănnte, welche gcgcn cine Rcgierungsvorlage 
in dcr Sitzung vorgebracht wcrden. ln cinem heute crhaltencn Privatschrciben 
dessclben wird dieser Wunsch ausflihrlicher vorgebracht; ich lege Ihnen im Auszug 
die von mir gegebene Antwort bei, wie natiirlich nur zu Ihrer eigenen Wissenschaft. 

In Betreff der Budget-Debatten im Reichsrate muss ich Ihnen bemerken, dass 
leider Gott sehr viele Reichsrats-Mitglieder der Regierung die Verlegenheit 
berciten wollen, durch Nichtbewilligung der Steuererhăhung bis ersten November, 
in dem Staatshaushalte nicht auszulangen, und da die Regierung hier schwer einen 
Ausweg finden wird, so hoffen die Gegner einen Sturz des Ministeriums ader wohl 
gar cine Auflăsung des Reichsrates zu erzwingen. In beiden Fallen wiirden am 
meisten jubeln, die magyarischen Opponenten; denn in beiden Făllen diirfte der 26. 
Februar in gro/3e Gefahr geraten. Obrigens wissen Sie aus meinem gestrigen 
Schreiben, wie sich die gegenwărtige Sachlage gestaltet, und werden tun was 
măglich ist; denn es wăre ein gro/3er Gewinn wenn wir die kaiserliche Botschaft an 
der Reichsrat verrneiden, und den Eintritt der Siebenbiirger als gesichert angeben 
kănnten; wie natiirlich mit einiger Wahrscheinlichkeit auch den Tag des Eintreffens 
vorhersagend. 

Regalist Koronka soli dem Grois geschrieben haben, dass er erst in einigen 
Wochen eintreffen kănne; erkundigen Sie sich warum? 

lch verharre mit unbegrenzter Hochschătzung, Ihr aufrichtig ergebener 
Freund Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. lb, Faszikcl IJI a, f. 381-384. 

Sibiu, 12 septembrie 1863 
Nro. IO, den 12/9 1863. 
Telegramm. GrafNadasdy Wicn. 

91. 

Reskript auf Adresse mit unzăhligcn Hoch erwidert. Schr guter Eindruck. 
Schaguna bcantragt: I. Inartikulierung werde beschlossen. 2. Ein Ausschuss 

und zwar der Adrcss-Ausschuss werde mit der Anfertigung des Artikel-Projektes 
beauftragt. 3. Der Antrag fi.ir dringlich; Binder unterstiltzt den Antrag, I und 2. 
wird durch den Landtag beschlossen; 3 vcrsteht sich von selbst. Nur I Romane soli 
angeblich sitzen geblieben sein. 

Montag Artikcl II. Rannicher auf der Rcgierungsbank wird den Regierungsentwurf 
vertreten. Bitte um Weisung: I. Ist cin Anstand gegen die allfiillige Auslassung des 
§. 18 als strenge nicht in dieses Gesetz gehorig? Ich hătte keinen Anstand. 

2. Was ist unter Munizipien die mit den Militar Behărden deutsch 
korrespondieren zu verstehen? Ich glaube nur die Munizipalbehărde die an die 
Stellc dcr Krcisbchărdc gctrctcn ist. 
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3. Ist ein Anstand, dass der Schlussabsatz des §. 6 entfalle; lch wiirde 
glauben, es sei kein Anstand dagegen. 

§. 17 ist nach menschlicher Voraussicht sichergestellt. 

Original. HHStA, Nachlass Reichcnstcin, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 314. 

92. 

Viena, 13 septembrie 1863 
Nro. 17. Wien den 13ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm von gestem liefert den Beweis, dass wenn man tiichtige und 
verlăssliche Organe in Herrnannstadt hat, es măglich ist von Wien aus den 
Landtagsverhandlungen eine zweckmăl3ige Richtung zu geben. Ich hătte Ihnen 
gestem noch die Antwort telegrafieren kănnen; allein ich wollte doch mit 
Friedenfels dariiber sprechen, und auch scine Meinung einholen. Obrigcns diirften 
Sie auch meinen Brief von Freitag bis Morgen fruh erhalten, folglich meine 
Ansichten ausftihrlicher lesen. Sobald Rannicher auf der Regicrungsbank sitzt ist 
mir nicht bange; die Regierungsvorlage wird mit Klugheit, Măl3igung und doch 
tatkrăftig unterstlitzt werden. 

Es wăre tăricht, zu verlangen dass eine Regierungsvorlage ohne alle Ănderungen 
vom Landtage angenommen werde; es wăre jedoch fur die Regierung ein testimonium 
pauperlatis sein, wenn man keine Griinde finden sollte zu deren Unterstlitzung. 

Ich hătte gewlinscht dass nicht Rannicher allein auf der Regierungsbank sitzen 
wiirde, und es scheint mir aus gewissen Griinden sehr angezeigt, auch Gubcmialrăte 
welche kcin Stimmrccht habcn auf die Regierungsbank zu sctzcn, u.z. wiirde ich 
Jakab, Papp Alajos, Fckcte mit dcr vertraulichcn Mittcilung hinsctzcn, dass wcnn sie 
ihre Schuldigkcit nicht tun, sie als untauglich pcnsionicrt wcrdcn mlisscn. Koronka, 
Fiilci, Szatsvai halte ich fur untauglich zum parlamcntarischcn Kampf, allein einer 
von dicscn drcicn mlisste immer auf dcr Rcgicrungsbank sitzcn, und ich mlisstc mich 
schr 1rrcn wcnn d1csc Hcncn, vorausgesetzt, man lasst ihncn merken: bei der 
nachstchcndcn Pcnsionicrung wird ihre Lcistung auf dcr Rcgicrungsbank besonders 
bcriicksichtigt wcrden, vcrsăumcn wiirdcn, in wichtigcn Fragcn ganz korrckt und klug 
zu sprechen. Glauben Sie mir, wcnn was hcrausschaut wird der parlamcntarische 
Gcist dicser Hcrren schon erwachen. Dic gcgcnwărtigc Pcnsionicrung wiirdc auch den 
Ycrlust der Hennannstădter Diăten nach sich ziehen, und alle drei sind gute Wirte. Es 
vcrsteht sich iibrigens von selbst, dass nicht die Mehrzahl der Regicrungsvcrtreter 
lnvaliden sein diirften, sondem, wăre ich Crcnneville, wiirden stets vier Mănner auf 
der Regierungsbank sitzen, 2 Landtagsmitglieder, 2 stimmcnlose Gubemialrăte. 

Dass Schaguna·s Antrag ftir Inartikulierung des 20. Oktober und 26. Februar 
mit so gro13er Majorităt angenommen wurde, kann ich nur lhrer klugen 
Vcrwcndung zuschrcibcn. Ich glaube, wir sind nun auf dcm gutcn Wcg und wcrden 
auch dic Reichsratsbcschickung in dcr Tat noch durchsctzcn. 
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lch hoffe Crenncvillc hat bcrcits dcn ersten Rcgierungsgcsetzvorschlag und 
die Abănderungcn wclchc dcr Landtag beschlossen hat, in einer Plenarsitzung des 
Gubcrniums bcgutachtcn lasscn; solltc cs bis zum Empfang dicscr Zcilcn nichts 
gcschchcn scin, so tclcgraficrcn Sic mir. Eben so wichtig ist mir moglichst bald zu 
erfahren, welcher Ansicht Eucr Hochwohlgeboren in dieser Frage sind. Selbe ist 
von der grof3ten Wichtigkcit; dcnn, bindet die Regierung die allerhochste Sanktion 
an wesentliche Verănderungen des Landtagsbeschlusses, so ist zu beflirchten, dass 
die Romănen auf halbem Wcge umkehren und die Regierung sitzen lassen. Die 
Majorităt ftir die Reichsratsbcschickung steht nicht auf starken Fi.issen, denn, 
obschon ich voraussetzen will, dass die romănischen koniglichen Beamten in dieser 
Lebensfrage nicht offen gcgen die Regierung stimmen werden, so konnen sie <loch 
so viele Einstreuungen als Hemmschuhe gebrauchen und die Verhandlung in der 
Art verzogern, dass wir zur tatsăchlichen Beschickung vielleicht erst im Jahre 1865 
kommen. Wir sind daher gezwungen, wie nati.irlich sag ich das nur lhnen, den 
Einzigen welchem ich vollkommenes Vertrauen schenken kann. sehr vorsichtig 
und klug zu gchen, da von der anderen Seite die Frage betrachtet, nămlich, wenn 
Seine Majestăt den Landtagsbeschluss einfach sanktionieren, mit Recht zu 
besorgen ist, dass die Romancn dies ftir cine Schwăche der Regierung halten, noch 
i.ibenni.itiger werden und mit Forderungen hervortreten, welche die Regierung ohne 
ungerecht zu scin, nicht gewăhren kann. Seit drei Năchte lăsst mich diesc Frage 
nicht schlafen, denn ich sehe die Folgen der Entscheidung im hohen Grad 
verhăngnisvoll, daher ich mich auch bisher noch immer nicht ausgesprochen habe. 

Ich habe auch schon dari.iber nachgedacht, ob ich nicht die Zahl der 40 
Regalisten vollstăndig ausflillen, Gen[ erai?] G. Haller, Bohmstetten, Toldalagi 
welcher năchstens im Schuldtunn sitzen wird, Banffy Mikl6s, Gerlitzi wenn er 
noch lange zaudert, streichen, und auch an ihre Stellen Regalisten ernennen lassen 
sollte, u.z. Gubernialrăte, Obergcspăne, Oberkapităne, Gubernialsekrctăre, den 
Tabulăr-Prăses Apar usw. und zwar, unter den ausgesprochenen Grundsatz, wer 
dcm kaiserlichcn Rufe nicht Folge lcistet, kann nicht Bcamtcr blcibcn. Es ist cin 
drastischcs Mittcl, abcr wcnn dcr Kranke zu rochcln bcginnt, muss man hcroische 
Mitteln anwcndcn ader ihn stcrbcn lasscn, und zu dicsem Lctztcren habe ich noch 
kcinc Lust. Wcnn alic 40 Rcgalistcn und die 33 săchsische Dcputierte Summa 73, 
zusammcnhallcn, noch cinigc Dcputicrtc romanischcr Nation, wclchc koniglichc 
Beamte sind, in die Luftpumpc gcsctzt wcrden, folglich um dcn Atcm nicht zu 
vcrlicrcn, mit dcr Rcgicrung stimmcn mi.issen, so di.irfte dic Majorităt in unscren 
Hănden sein, denn: von 165 - 42 !ecre Dcputiertensitze abgezogen, bleiben 123, 
dcrcn absolute Majorităt 62 sind, und ich habe eben ohnc romănischc Bcamtc 73 
nachgewiesen. Oberlegen Sic sich, vcrchrter Frcund, diese meinc Andeutungen und 
wenn mittlerweile 1hr ebenberi.ihrtes Gutachten einlangt, und Sie in Anbetracht der 
von mir soeben angeflihrten Gri.inde, etwas diesem Gutachten noch beizuftigcn 
wi.inschen, so lasscn Sic den Telcgrafen spielen. 

Gestern Abends erzăhlte man mir, die Unitarier hătten in einer Versammlung 
dcn ncuen Regalisten Koronka in der Art bearbeitet, dass cr seine allerhăchste 
Berufung zuri.icklegen will; sollte dieses wahr sein, bitte ich mich telegrafisch in 
Kcnntnis zu sctzen. Wcnn das so fortgeht, so werden wir năchstens cme 
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Nebenregierung nach dcm Beispiel des polnischen National-Komites haben, und 
wenn wir noch lănger zuschauen so wăchst uns dieser iiber den Kopf. 

Dass dem Adress-Ausschuss der Bericht iiber die letzte Proposition Schaguna, s 
iibergeben wurde, ist mir vollkommen recht; Beldi und Teutsch fchlen zwar, aber 
ich glaube die zehn Obrigbleibenden sind auch genug, obschon ich Teutsch fur 
einen gro/3en Verlust halte. 

Aus einen so eben erhaltenen Brief des Thiemann ersche ich, dass die 
Grundentlastungs Kommission in neuester Zeit den Bischof Haynald eine 
nachtrăgliche Entschădigung an Kapital von I SO.OOO fl. und fur Zehent 90.000 fl. 
ebenfalls Kapital, dann an riickstăndigen Renten I 12.000+67 .OOO fl. bewilligt hat. 
Es wăre mir daran gelegen zu wissen, ob diese nachtrăglichen Summen bereits 
ausgefolgt wurden, und wenn allenfalls noch nicht, ob es nicht moglich wăre, die 
Ausfolgung noch einige Zeit zu verzogern? Denn besonders die I 79.000 an 
Rentenriickstănde, welche Eigentum des Bischofs sind, und von ihm jeden 
Augenblick verwendet werden konnen, konnten sehr leicht Materiale liefern gegen 
die Regierung. Die Sache miisste wie natiirlich klug und vorsichtig eingeleitet 
werden denn alles Aufsehen muss vennieden werden. Nur eine langsame 
Dikasterial-Manipulation kann helfen, gegen welche der Bischof zwar klagen wird, 
aber die Auszahlung doch nicht erzwingen kann. 

Es ist wirklich himmelschreiend: dieser Bischof bekommt I .259.000 fl. 
welche ihm nach dem ungarischen I 848 Gesetz nicht gebiihren, durch einen Befehl 
der osterreichischen Regierung welcher gegen das Gesetz lautet; er nimmt die 
Grundentlastungs-Obligationen und schwănnt fur das I 848er Gesetz, ohne das 
ungesetzlich Erhobene zuriickzustellen zu wollen. Wo finden Sie hier eine Logik? 

Obrigcns schreibt auch Thiemann dass einige Mitglieder des Landtags eine 
lnterpellation iiber die Grundentlastung vorbereiten, um Stoff fur Antrăge zu erhalten. 
Thiemann ist besorgt, nicht rechtzeitig genaue Instruktionen zu erhalten usw. 

Ich weise ihn unter einem an mit lhnen iiber diesen Punkt zu sprechen; 
iibrigens dtirfen die Landtagsmitglieder nur Grimm, s letztes Werk „Das 
Urbarialwcscn" bctitclt, lcscn, und sie wcrden gcnug Stoff finden. 

Schliisslich brauche ich Sie nicht aufmcrksam zu machcn, dass Thicmann cin 
Romancn-Vcrtilgcr ist, cr sicht allcs in dcr schwărzcstcn Farbe, bcsondcrs Vayda 
ist ihm cin Dom im Auge. Ich glaube scinc Anschauungcn sind in dicser 
Bczichung iibcrtricbcn antipathisch. Wcnn er zu bcfchlcn hăttc, miisstcn alle 
romănischcn Beamten wcggcschickt werden. Wenn der nach Wien zuriickkommt, 
wird er den Ministern, dcm Erzherzog und Sciner Majcstăt soviel crzăhlcn, dass sie 
ganz konfus werden miissen. 

Ich komme so eben von Rechberg, welcher mir versprochen hat die 
Haynald, schen Akten, sobald sie von Rom ankommen, aufmerksam zu lesen, und 
in reifliche Erwăgung zu ziehen, ob seines Unterstaats-Sekretărs Erklărung nicht in 
Frage gestellt werden konne. 

Fragen Sie Crenneville ob er nicht Polizei- oder Gensdannerieberichte erhalten 
habe, welche Haynald's Umtriebe seit 15. Juli schildern. Abschriften von diesen 
Berichten wăren fur mich von gro/3er Wichtigkeit. 

Szechcny, Dcseoffy und Andere dieser Partei, wollen die Leute glauben 
machcn, dass Scine Majestăt die Pazifikation[?] Ungarns selbst in die Hand 
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nchmcn, und zu dicscm Zwcck niichstcns nach Buda-Pcst rciscn sollcn. Ich halte 
das Ganze fur cine Tcndcnzluge. 

Beiliegenden Bricfbittc ich an dic Adresse Obermitteln zu lassen. 
Erhaltcn Sic dic Vcrsichcrung mciner freundschaftlichcn unvcrăndcrlichcn 

Hochschătzung womit verharre, 1hr aufrichtig ergebener Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Faszikcl 1Il a, f. 375-379. 

93. 

Sibiu, 13 septembrie 1863 
Nro. I O. Hennannstadt den 13. Sept[ ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Die Tage vertlic13cn so schnell, dass man sich zwar den Hals wund geredet, 
allein wenn man auch Abcnds steinmilde ist doch nichts geschrieben hat. So 
mochte ich Euer Exzcllcnz geme lange und ausflihrliche Bcrichte schreiben, und 
gelange mit Milhe zu den Kurzen. 

Mit dem Erfolge der gestrigcn Sitzung waren Euer Exzellenz hoffentlich 
zufriedcn und 1hr Nachbar unzufricden. Doch werden jetzt die Ungam um so 
weniger - wcnigstcns fiir dicsmal kommen, als sie nunmehr die lnartikulierung 
nicht mchr hintcrtreibcn konncn. Es wird zwar noch einige Debattcn geben, wcil 
einige dcr Romanen - von den Jilngcm - die Sache noch verschoben wissen mochten, 
allein [ ... ] Wunsch Euer Exzcllenz wurde [ ... ] crfiillt, und die Inartikulierung [ ... ] sein. 
Bcthlcn Gabor dcr wahrc[ ... ] ganzcn Sitzung zugegen war [ ... ] nach dcr Sitzung zu 
Grois auf [ ... ] Fragc, ob die Ungam dcnn nicht kommen wilrden? Nun zu was 
solltcn diesc noch kommcn. Jctzt ist cs mit der [ ... ] Union aus. 

Pop llarianu ist wic ich bcrcits gcschricben, schon wicdcr fort; nach Allcm 
was ich gehort, wlirdc ich zwcifcln, dass er in franzosischcm Solde gcstandcn. 
Auch mul3 man sich dic romanischcn Dcputicrtcn kcincswcgs als politischc Gr613cn 
,·orstcllcn. Es sind zumcisl Gcîuhlspolitikcr und hcutc folgcn sic dicscm, dcn sic 
Morgcn wicdcr vcrlasscn, um wicdcr zu ihm zurilckzukchrcn. Man konnte auch 
nicht unbcdingt sagcn, dics sind dic Filhrer, hat man die, hat man alle. Manchmal 
sieht sich der Fiihrcr um, allcin die Mannschaft fehlt. Schag[una] hat von Allen 
măchtigen Eintluss, doch auch ihn halte ich fiir kcinen festen politischcn 
Charakter, Popularităt ist auch sein Gotze, und so horcht er dann was diesem vor 
Allcm zusagen konnte. Wird cr dann bei der schwarzen Seitc gepackt, so geht er, 
und reil3t die Andem mit, So geschah es Gestem, wo sich dann nach der Sitzung 
viele Romancn verwundcrt ansahen, dass sie iiberrumpelt waren. Ich will nach 
bcster Moglichkeit das Eiscn schmieden. 

Der taube Vajda wird von manchen sciner Nationalgenossen mil3braucht, und 
sie lasscn ihn manches sagen, was sonst kciner sagcn mochte. Er hat sich 
ausdrilcklich entschuldigt und Lachner[?] hat ihm die Lcwittcn gclcsen. 
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Bezilglich der Neuwahlen, wird A[ldulian?] diese Woche einiges loslassen. 
Ohne dass ich aber viele Hoffnung hătte. Man mul3 sich vorlăufig trosten. 
Bezilglich der Kundmachung liber den Ausfall der zweiten Wahlen, so habe ich 
Grois darauf aufmerksam gemacht. 

Was Euer Exzellenz in lhrem werthen Schreiben vom 9ten hujus Nro. 13. 
bezilglich des Umstandes bemerken, dass man hătte rechnen sollen, dass bei so 
vielen Beamten die Abgeordneten sind, die Regierung der Majorităt stets gewil3 
sei, so haben auch diesfalls die Herrn Ungam den Keim der Opposition - wenn 
diese Haltung einiger Deputierten so genannt werden kann - gesăet, indem ihre 
Behauptung dass das ja nur eine Versammlung von Beamten sei die ja sagen 
milssen, in vielen Deputierten die Ansichten erzeugt hat, im lnteresse der 
Regierung mill3e man trachten, dem Landtag dadurch dass man sucht zu Aliem nur 
mir vom Charakter die Selbststăndigkeit zu verschaffen. Wegen der Kepe hoffe ich 
năchstens vorzufahren, wenn auch nicht mit Fogarassy dessen Charakter p[unk]to 
Haynald ich in dieser Beziehung teile, dass nămlich letzterer gegen ihn in ein 
solches Vorgehen ausbeuten wiirde. Von H[aynald] ist es ein frei ausgelegter Plan den 
einzigen[?] Bischof in Ungam auf den noch ein sicherer Verlal3 ist, hinauszubugsieren. 
Doch hoffe ich, es werde Euer Exzellenz sicher gelingen, dies hintanzuhalten. 

Hinsichtlich des zweiten Gesetzartikels erhalte ich so eben das hochverehrte 
Telegramm Euer Exzellenz mit der erbetener Weisung. Wenn ich Euer Exzellenz die 
anfânglichen Anstănde gegen diesen Gesetzentwurf auseinandersetzen konnte, ich 
bin ilberzeugt Euer Exzellenz wilrden lachen. [ ... ] auch in diesem Augenblick horen 
manche die Flohe niesen; doch glaube ich mit einiger Beruhigung die [lipsă f. 28] 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstcin, Ktn. I b, Dossier. .. , f. 25 -28. 

Sibiu, 13 septembrie 1863 
Hermannstadt 13. Scptcmbcr 1863. 

94. 

Dcr gcstrigcn Sitzung gingcn interessantc Dingc hintcr dcn Coulisscn vorhcr. 

Vorgcstcm in dcr rumănischen Confcrenz zeigte Bischof Schaguna scinen 
gcstcrn gcstclltcn Antrag an, wurde aber cntschicdcn gcworfcn; so dass cr und der 
Erzpricstcr Stannca und Gubernia) Rat Bologa fur sich halte; alle ilbrigen mit dem 
Erzbischof Sul uz an der Spitze, sogar Popp warcn gegen ihn. Sie wilnschten frilher 
das Rcskript zu kennen, welches Schaguna unter vier Augen mitgcteilt wurde. 

Ein definitiver Beschluss wurde zwar nicht gefal3t, <loch schien es stillschwcigend 
angenommen zu sein, frilher die Publizierung des Reskriptes abzuwarten. 

Wic gro13 war also dic Oberraschung der Rumănen als sic gcstcm Schaguna·s 
Antrag horten. 

Dic Gcrciztheit ist untcr ihnen unbeschreiblich. Schaguna wird Verrăter gcnannt. 
Erzbischof Suluz traute dem Schaguna nicht und blicb gcstcm zu Hause. Er 

tăuschte sich nicht, und verliel3 Nachmittags Hermannstadt, nachdem er sich, in 
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Gcgcnwart scincr Gctrcucn gcăul3crt haben soli, nicht mehr in einen solchen 
Landtag eintrcten zu wollcn, wclchcr von der Dictatur Schaguna' s abhăngt. 

Schaguna flihrte dcn Strcich sehr geschickt durch. Er rechnete auf die uncrwartete 
Oberrumpelung, in wclcher die Abgcordneten - meistens Beamte und Rumănen - nicht 
die Courage haben wcrden, sich ihm zu widersctzen. Er tăuschte auch sich wirklich 
nicht. Kaum sind bei der Abstimmung I O Rumănen - auch Popp - sitzen geblieben. Die 
Rumănen sind dariiber wiitend, und sagcn, cs scincn mehrere Briefe gezeigt worden, 
worin das Mif3fallen dcr Regierung liber Schaguna's bisheriges Verhalten ausgcdriickt 
wird. ln cinem dieser Wicner Bricfe soli sogar ganz otfen angedeutet sein, dass die 
Regierung sciner bisherigen Phrascn ganz und gar satt sei, und entsehieden wissen 
wolle: ob Schaguna im Stande ist, cine Partei anzufuhren? Man fordere daher von ihm 
einen entschicdcnen Bcweis seiner loyalen Gesinnung, eine entschiedene Tendenz, 
anstatt, dass er sich bis jetzt immer gegen die Regierung ăuf3ere. 

Dies alles hatte Schaguna derart intimidiert, dass er, um sich zu rehabilitieren, 
diesen Streich wagte. 

Die jetzige Gereiztheit kann zwei Folgen haben: entweder wird der Beamten
Teil der Rumănen so cingeschi.ichtert, dass derselbe Schaguna in Aliem blindlings 
folgt, und in diesem Falie hat Reichenstein sein Ziel erreicht; denn er schuf eine 
Spaltung unter den Rumănen und verschaffte dadurch die Majorităt den Sachsen. 
Oder es wird in den Rumănen das Selbstbewuf3tsein und die Rache wachgerufen, 
dass sie voe Aliem Rumănen und dann erst Beamte sind, sich von Schaguna 
trennen und sich unter der Fahne des greisen Erzbischofs Suluz versammeln; und 
in diesem Falie werden sie ihre Ămter ihren National-Tendenzen aufopfem und 
stets in einer schroffen Opposition gcgcni.iber der Regierung stehen. 

Nach der heutigen Stimmung urteilend, ohne es jedoch verbirgen zu konnen; 
denn hier ăndert sich alles nach dcn Umstănden. 

lnmitten grof3erer Ercignisse gcwinncn auch die kleincrcn an Bedcutung. Die13 
ist auch hier der Fall. Graf Crcnnevillc gibt als Landescommissăr wochentlich zwei 
Diners und Soirees. Zu dcn lctztcrcn hat er sich jetzt aus den Rcihen der Rumăncn 
nur solche gcladcn, welche in cincm grof3cren Amte sind, wăhrend die Sachsen ohne 
Unterschied gcladcn werdcn. Dicse Ausschlie13ung erbittert jetzt die Rumăncn 
glcichfalls, und ihre Empfindlichkeit zcigt, dass sie eine gleichc Behandlung 
beanspruchcn, wie sic den Sachsen zu Teii wird. 

Copie. HHStA. Nachlass Rcicl1c11stcin. Karton lb. Faszikcl li "Landtag in Sicbcnbiirgcn", f. 160---163. 

95. 

Viena, 14 septembrie 1863 
N ro. 18. W ien den I 4ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Wie Euer Hochwohlgeboren bekannt ist, ist nur der einzige siebcnbi.irgische 
Landtag in betreff der Reichsratsbeschickung noch unbefragt gebliebcn. Es ist 
wohl dem Landtag durch die 4te Proposition angedcutet worden, dass er auch zum 
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Zwecke der Reichsratsbeschickung einberufen wurde. Dasselbe wurde auch in 
mehreren Reskripten deutlich betont, allein eine fonnliche Regierungsvorlage, în 
welcher die Verteilung der 26 Abgeordneten beantragt wtirde, konnte noch nicht an 
den Landtag gelangen. Es ist daher zu beflirchten, dass sich im Reichsrat Stimmen 
erheben werden, welche der Regierung vorwerfen dtirften, sie trage die Schuld dass 
die siebenbtirgischen Deputierten bei Verhandlung des Budgets nicht gegenwărtig 
sein werden. lch musste bereits von vielen Seiten die Bemerkung horen, dass ich 
die 4. zur I. Landtagsproposition hătte machen sollen, selbst auf die Gefahr hin, dass 
der siebenbtirgische Landtag abgelehnt hătte, denn sobald dies geschehe, hătte mtissen 
der Reichstag als Plenum erklărt werden. Ungam, Siebenbtirgen, Kroatien, Venetien 
wtirden es sich mtissen gefallen lassen dass man Gesetze de illis sine illis bringe. 

Es gibt sich tiberhaupt eine gereizte Stimmung der Reichsratsabgeordneten 
kund; es wird im hohen Grade gewtihlt, Berger und Consorten dtirften dem 
Ministerio viei Schwierigkeiten machen, wir mtissen daher trachten, derlei 
Vorwtirfe und Einstreuungen nach Moglichkeit zu beseitigen. Lassen Sie daher Nichts 
unversucht, um die Verhandlungen des Ausschusses, welcher das Inartikulierungsgesetz 
des 26. Februar fonnulieren soli, moglichst zu beschleunigen; setzen Sie sich mit 
Schaguna und Rannicher zusammen, und bringen Sie das Gesetz schnell zu Stande. 

Baritz, Aldulian, Schmidt und Zimmennann trachten Sie dahin zu stimmen, 
dass sie dem Triumviralbeschluss vollkommen beitreten, und die Majorităt des 
Ausschusses ist gebildet. Schulutz, Nemes, Angyal lassen sich leichter behandeln; 
Rosenfeld aber empfehle ich Ihnen besonders. Eigentlich ist im Ausschuss dieser 
der schwerste zu behandeln, denn ich besorge immer, er wird selbst Doctum opus 
ausarbeiten, was vielleicht theoretisch ein Meistersttick sein dtirfte, was abcr zu 
vielen Erorterungen und Kontroversen Anlass geben wird, dass wir aus der Zeit 
kommen. 

Wird nun der Gcsetzartikel der allerhochsten Sanktion untcrbrcitet, so wtirde 
ich mcinen, dass die Sanktion von einem allergnădigsten Reskript begleitet an den 
Landtag gclangcn sollte. Dicses Reskript mtisste unter Ancrkcnnung der 
Willfahrigkcit und untcr Bclobung des bisher Gclcistctcn zuglcich die 
Auffordcrung cnthaltcn, unvcrztiglich dic Wahl dcr 26 vorzunchmcn, ohnc die 
Ycrhandlung und Schlussfassung tiber dic dritlc Proposition, wclchc jcdoch 
mittlcrwcilc dcm Landtagc kundgcmacht scin mtisstc. abzuwartcn. 

Dic Bcgriindung dcr Eilc konnte unwidcrlcgbar bcwicscn wcrdcn; schwicriger 
dtirftc cs scin alic jene Klauscln und Kautclcn in dcr Bczichung auszufLihrcn, dass 
dic gcgcnwărtigc Wahl nur ftir dicsc Rcichsratsscssion gtiltig sci, hicraus ftir die 
Zukunft kcin Prăjudizium geschafft werde, cigcntlich cine Sichcrstcllung des 
sicbcnbtirgische Landtags dass cr nicht auf unbcstirnrntc lăngcre Zeit vcrtagt 
wcrde, sondem vor Bcginn der năchstcn Rcichsratsscssion wicder cinberufen 
wcrdcn mtisse, um die 26 ncucrdings zu wăhlen. 

Sowcit bin ich mit mir selbst im Reinen. Nun kommt abcr dcr lapis ~vdius 1
, 

nămlich wclche Auftcilung der 26 soli die Regierung în Vorschlag bringen ? Hic 
Rhodus, hic salta1

. lch habe viei dartiber nachgedacht und tinde nach rciflicher 
Obcrlcgung doch kein anderes Mittel als zu dem §. 27 der Gcschăftsordnung meine 
Zuflucht zu nehmen. Jede der 6 ersten Abteilungen wtirde 4 Stimmen crhalten, die 
7., 8. jcde cine Stimme, und ftir den Fall dass dic 6te Abtcilung gar nicht 
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crschicncn wărc und dic 3tc Abtcilung welche bishcr nur drci Mann zăhlt nicht 
durch die drittcn Wahlcn cine Vcrstărkung crhielt, und wcnigstcns auf 12 Stimmcn 
erhăht wcrdc, folglich dic grăf3crc Hălftc der Berufcnen ausmachtc, blicb nichts 
Andercs tibrig als dic 4 Stimmcn dcr Abteilung 6 und 2 Stimmcn der 3ten 
Abteilung in Summa scchs Stimmcn unter die sechs Abteilungcn nămlich I., 2., 4., 
5., 7. und 8., jeder per cine Stimme zu verteilen, wo sodann die I., 2., 4., und 5te 
Abteilungen jede 5 Stimmen, die 7., und 8. je 2 Stimmen und die 3te Abteilung 
ebenfalls 2 Stimmen, în Summa 26 Stimmen erhalten. 

Ich will nicht în Abrede stellen, dass sich gegen diese Stimmenverteilung viei 
einwenden lăsst, aber sie dtirfte die einfachste sein und die Resultate kănnten sich 
allenfalls herausstellen, in der Art: dass die erste und 2te Abteilung I O Romanen, 
die 4. und 5. 10 Sachsen, die 3te 2 Romanen, die 7. und 8te 2 Ungam, I Romane, I 
Sachsen wăhlen dtirften. Kănnte man es măglich machen dass statt 2 vier Ungam 
gewăhlt wtirden, so wăre es schr angenehm. 

Indessen ist das nur cine Ansicht von mir; finden Sie was Bcsseres bin ich 
bereit darauf einzugehen. 

1hr Schrciben Nro. 9 vom I I ten habe ich soeben erhalten und ersehe daraus mit 
besonderen Vcrgntigen dass Sie mit ziemlicher Zuversicht die Oberzeugung 
aussprechen, die Siebenbtirger noch im heurigen Reichsrate sitzen zu sehen. Dieses dient 
mir zum Troste dessen ich bcdtirftig bin, da ich hier în Wien wenig Trăstliches erlebe. 

Dass Sie im Prinzipe bcinahe im Reinen sind, ist viei gewonnen. Auf die 
Initiative von Unten habc ich so ziemlich Verzicht geleistet, wie Sie aus dem lten 
Bogcn dieses mcines Schrcibcns, welches vor Eintreffen der Post diktiert wurde, 
klar sehen werden. 

Eben so wenig rechne ich auf cin Gelingen der Magyar- und Szeklerwahlen, 
bin aber fast tiberzcugt dass man mit dcn Wahlen so lange fortfahren muss, bis der 
Landtag cinen Gcgcnantrag stcllt und Scine Majestăt bittet, die 12 ungarischen und 
8 Szckler-Wahlorte, wclchc dicscs Rccht nicht zu schătzen wissen, aus dcr Rcihe 
der Eigen-Wahlbcrcchtigtcn auszulăschen. Ob der Landtag fur dicse 12 Stimmen 
andcren Ortcn das Stimmrccht gcbcn odcr dem Kaiser es anhcimstcllcn wolle salt 
42, 52 Regalistcn zu erncnncn, ist mir ganz gleichgtiltig. Mcine Obcrzcugung ist: 
die Landtagswahlordnung muss in Ausftihrung bleiben bis selbe gcăndert wird, und 
ăndcm kann sic nur dcr Landtag mit dcm Kaiser cinvcrstăndlich. 

Es wundcrt mich schr, dass Sie, verchrter Freund, den Grund nicht erraten haben, 
warum ich cin Gutachten des Gubcmiums auf die I te Proposition abverlanbrt habe, Mir 
ist ganz glcich was îtir cin Gutachtcn abgehen wird; ich rechne sogar auf ein 
ungrauchbarcs, cin durch vota separata unverdaulich gcwordcnes. Allein ich sehe 
voraus, dass wic dic Stimmung gcgcnwărtig ist, cs schr lcicht geschchcn kănnte, dass 
man wegen nicht angchărtcn Gubcmium dic Entschcidung der ganzen Frage vertagte, 
und ich 14 Tage vcrlicren wtirdc. Man geht sehr schwer an dicse romănische 
Gleichberechtigung und man wird mir Hindcmisse în den Weg legen, soviel als nur 
măglich; ich muss daher das Gcschăftssttick in die Konferenz so erschăpfend 

ausgearbcitet bringcn, dass man kcinc Hinterttir zum Entschltipfen findet. 
Aus den frtiheren Landtagen lăsst sich nicht behaupten, das Anhărcn des 

Gubcmiums sci tibcrfltissig denn: das Gubcmium war cin Teii des Landtages, hat 
folglich bei jcdcm Gesctzartikcl scine Mcinung abgcgcben, und dass die Mchrhcit 
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der Gubcrnialstimmen auch Landtagsmitglieder sind, ăndert an der Sache nichts. 
Wăre noch der Namensaufruf bei der Abstimmung geschehen, so konnte man 
Seiner Majestăt aufklăren, welche Gubemialrăte fiir, wclchc gcgen dic einzelnen 
§§. des Gesetzes gestimmt haben, so aber weil3 ich sclbst nicht wie sich bei 
cinzelnen Abstimmungen benommen wurde, und da bei der 3. Losung der 
Gesetzentwurf einhellig angenommen worden ist (so sagen wenigstens die 
Zeitungen)so konnte man glauben, auch die săchsischen und ungarischen 
Gubemialratsstimmen seien vollkommen damit einverstanden. 

Der Gubemialprăsident muss tibrigens meine ămtliche Weisung schon 
erhalten haben, und wenn er dagegen remonstriert, werde ich telegrafisch beharren. 
Szatsvai, Jakab, Papp, Alajos und Fekete, Koronka, Ftilei sollen tibrigens auch ihr 
Schăflein Weisheit zum allgemeinen Besten spenden; ich muss in der Konferenz 
sagen konnen: auch Magyaren und Szeklem wurde Gelegenheit gegeben sich tiber 
das Gesetz zu ău13em. 

Beim Sprachen-Artikel werde ich den nămlichen Vorgang befolgen, denn mir 
ist daran gelegen, die kurze Zeit welche mir noch zu wirken vergonnt ist, nach 
Moglichkeit zu bentitzen und etwas Ersprie131iches durchzusetzen. Es lăsst sich 
keine Kabinettsfrage daraus machen ob man die Meinung des Gubemiums 
einholen soli oder nicht. Wir haben keine Zeit zu verlieren, also vorwărts. 

Nichts wtirde mich glticklicher machen, als wenn der Schluss Ihres Briefes 
eine Wahrheit wtirde, und keine lăngere Anwesenheit Ihrer Person in Hermannstadt 
notig wăre. Allein, bcvor nicht die Reichsratsbeschickung eine Tatsache geworden, 
wage ich es nicht Sie zurtickzurufen, und Gott weil3, ob dies sobald geschehcn wird. 

Soeben erhalte ich des Prăsidenten Grois Telegramm, welches den Schluss 
der Generaldebatte meldet; es scheint dass die Verhandlung cinen guten Ycrlauf 
nimmt. ln mcincm Telcgramm von gestcm habe ich lhncn freien Spiclraum 
gegcben; ich muss cs Ihnen tibcrlassen, nach Umstănden die sich nur an Ort und 
Stelle richtig bcurtcilcn lasscn, zu handeln und zu entscheidcn. 

Lcbcn Sic wohl, ich bleibe mit unbegrcnzter freundschaftlichcr Hochschătzung, 
1hr aufrichtig crgcbcner Nadasdy. 

Original. 111 IStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 369 374. 

· 1'1a1ra de mccrcarc (lat.) 
2 Aici c Rhodos-ul, aici sari 1 (lat.) 

Sibiu, 14-16 septembrie 1863 
Nro. 12. 

Euer Exzellenz! 

96. 

Ich mul3 zunăchst um Entschuldigung bitten wegen dcm Papier auf wclchcm 
ich schrcibe, allcin ich habe im Moment kein andercs zur Hand, und gcschrieben 
mul3 wcrden. 
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Gestem erhielt ich das hochverehrte Schreiben Euer Exzellenz vom 11. I.Ms. 
Nro. 15 und ich habe die Ehre zu versichem, im ersten Momente machte das 
kathegorische Auftreten des H[errn] Ministers Schmerling nicht eben den 
erfreulichsten Eindruck, denn trotz aller Miihe und Aufopferung kurze Zeit bevor 
es gelingen wiirde, sich die Idee des Reichsrates vor der Nase zu schlagen lassen, 
und die Erfiillung des hei13esten Wunsches Euer Exzellenz wie sich Euer Exzellenz 
neulich auszudriicken geruhten kurz vor der Realisierung [ ... ] und in weite 
Entfernung geriickt zu sehen, war eben nichts verwunderndes. 

lch melancholisierte, wie mein alter Hofrat Gosztonyi zu sagen pflegte, und 
da es hiel3 „hic r[h}odis hic sa/ta", so zăhlte ich meine Pappenheimer, fiihlte noch 
dem einen und dem andem auf den Zahn, und dass ich nicht miil3ig war, fiihlen în 
diesem Augenblick die Telegrafisten. 

Ich hoffe Euer Exzellenz sind mit meinen Telegrammen 11, 12 und 13 
zufrieden. Mit Sch[agun]a habe ich seit Gestem, jedoch mit gutem Vorbedachte 
nicht gesprochen. Er befindet sich în keiner ganz erquicklichen Lage, und vielleicht 
ist er selbst ein kleines wenig im Stillen eifersiichtig auf mich, da ich einige 
Spaltung in seine Leute in so fem hineingebracht als sie nicht unbedingt seinem 
Wink folgen, sondern ihn schon lehnen liel3en. Da ich nun glaube im 
entscheidenden Momente und auch schon friiher mit Riicksicht auf seine 
Zusicherungen seiner so ziemlich sicher sein zu kănnen, so wollte ich ihn nicht 
beziiglich des Năheren Details sprechen, um nicht etwa durch ihn den romanischen 
Berg besonders aufmerksam zu machen. Es nicht so machen wie er es allenfalls 
wiinschte, hătte ihn mi13stimmen kănnen, und în vielen ăhnlichen Dingen trachtet 
er den Anschauungen des romanischen Berges d.i. der romanischen Jugend 
vielleicht zu sehr Rechnung zu tragen. Was Sch[agun]a abfâllt, falit Popp zu, und 
Sch[aguna] selbst hat mich indirekte zu einer Yermittlerrolle gebrauchen wollen, 
wozu ich mich auch scheinbar den eigentlichen Grund nicht merkend gcbrauchen 
lie13, und so wird Popp wieder în dcn Nat[ional] Versammlungen erscheinen. 

Nach dem Euer Ex[zcllenz] im Ubcrsendeten Reskripts Entwurfe angedeuteten 
Modus, bin ich der Sachscn und zahlreichcn Romanen - nach menschlicher 
Einsicht - also jedenfalls der Majorităt sicher, und cs werdcn in dieser Weise die 
Koriphăen bcidcr Nationcn în den Rcichsrat kommen. 

Popp sdbsl gcstand mir cin, wcnn dcr ganzc Landtag wăhlcn wiirdc, nichl 
[prenotieren?] zu kănnen, ob seine Leute nicht nur pietos masculos seitens der 
Sachsen wăhlen wiirden. Fur dic Abteilungcn 3 und 5 ist gesorgt wcnn diese nicht 
sollten wăhlen kănnen oder wollen. ln einer andem Weise die Abgeordneten 
wăhlen zu lassen măchte ich nicht ratcn, da wăre ich dcr Sachsen nicht sicher. 

Der Art[ikel] I und besondcrs der §. 2 des Oktober Diploms ist zwcimal und 
schr absichtlich crwăhnt, es gilt dies dem einiger[mal3en] von den Ungam 
eingepflanzten Mil3trauen, es sci dies nur der Beginn, und auf die Vertiefung auch 
der durch das Oktober Diplom belasscncn Autonomie abgesehen. Ebenso ist in 
neuester Zeit die Idee angeregt worden, und ist auf fruchtbaren Boden namentlich 
der jiingeren romanischen Abgeordneten gefallen, dass wenn die Deputierten 
einmal im R[ eichs] Rat seien, so wcrde die Regierung einen sicbcnb[ iirgischen] 
Landtag gar nicht mchr cinberufen. 
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Diesem leider schr eingewurzclten, und ausgebeutcten Vorurtcile soli und 
tritt der letzte Abschnitt des Reskripts Entwurfes cntgegen, wodurch auch dem 
Egoismus der keine kleine Rolle spielt Rechnung getragen wird, da viele die 
Unterbrechung wegen dem Aufhăren der fiinf Gulden unlieb ist, und sie in dem 
Bestande der Ausschiisse cinen Ersatz hoffen, sich indessen ctwas tăuschen diirften. 

Wie sich Euer Exzellenz schon beim Lesen des Reskripts Entwurfes 
iiberzeugt haben diirftcn, ist demselben nebst dem Handbillete vom 26. Feb[ruar] 
1861 diejenige was im Reskripte vom 21. Juli 1861 dem ung[ arischen] Reichstage 
und dann dem kroatischen gesagt wurde zu Grunde gelegt. 

Ich werde bis dahin noch Alles gehărig vorbereiten und bitte mich nun bald 
telegrafisch wissen zu lassen wie die Sache steht. 

Es wăre <loch zu eng vom Schicksale wenn Euer Exzellenz ungeachtet aller 
Aufopferung diese Genugtuung und Freude nicht haben sollten. Doch ich will 
umso mehr hoffen dass der von mir in Aussicht gestellte Zeitpunkt kein verspăteter 
sei, als Zeitungen die Erăffnung der Generaldebatte des Reichsrates iiber <las 
Budget nicht in so nahe Aussicht stellen. Vederemo! 

Was Euer Exzellenz iiber die ăul3ern und innern Situation mir mitzuteilen 
geruhten, klingt eigentlich nicht besonders beruhigend, allein es dient doppelt <lazu, 
alle Krăfte anzuspannen um das Ziel zu erreichen und viclleicht eben dadurch auf 
den Gang der Verhăltnisse einigerma13en einzuwirken. 

Hinsichtlich des ersten Gesetz Artikels konnte ich die anbefohlene 
Wohlmeinung noch nicht zu Papier bringen, es kămmt einem so viei vor, dass 
beim besten Willen die Zeit nicht hinreicht, um so viei weniger als Euer Exzellenz 
etwas genaues als nur eine oberflăchliche briefliche Erărterung wiinschen. 

Heute erhielt ich auch das hochverehrte Schreiben Euer Exzellenz vom 12. 
Nro. 16. lch bin sehr dankbar fiir <las was Euer Exzellcnz dem G[ra]fen Crenneville 
puncta der Gubernialrăte welche Abgeordnete sind, schreiben. lch werde ihn 
gelcgcntlich bittcn cs einiger der Betreffenden vcrtraulich mitzutcilcn. 

Grois sagte mir hcutc cr habe die Expeditionen beziiglich der Csik · cr und 
Salzburgcr Wahlcn fcrtig. An Kezdy-Vâsarhely (Kalnoky Pali) und Bcrcczk (Fcjer) 
crgcht dic Auffordcrung cinzutrctcn, glaube kaum daran. Bcztiglich dcr zwci Thcsen 
die Eucr Exzcllcnz crwăhncn, will ich die Sache în Evidcnz haltcn, und mit 
Rticksicht auf die Ergcbnisse dcr dritten Wahlen Euer Exzcllcnz scincrzcit bcrichten
I,.-11 „vi/ i11 Jic Na1iv11ah cn,a111111/u11g. 

Eucr Exzcllcnz aufrichtigst crgcbener Diencr, Rcichcnstcin. 

Original. IIIIStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb. Konvolut III a. r. 28-31. 

97. 

Viena, 15 septembrie 1863 
Nro. 19. Wien den I 5ten September 1863. 

Hochwohlgcborcner Frcihcrr! 

Rannicher hat în ciner seiner Landtagsrcden das Budget des Landcsfonds 
crwăhnt, welches die Rcgierung noch nicht dcm Landtag vorgclcgt hat. Wie mir 
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schcint hat dcr Mann Rccht, wir werden mtissen sowohl das Budget des 
Landesfonds als auch dcr Grundcntlastung u.z. urgentissime vorlcgen, denn das 
Steuerjahr selbst vom Jănner 1864 an zu rechnen, rtickt immer năher und ist der 
Landtag einmal vertagt so dtirfte es wahrscheinlich sein, dass die 
Wiedereinbcrufung erst nach I ten Jănner statt finden konnte, folglich viei spăter als 
die Umlage ausgeschricbcn sein muss. 

lch glaube, ftir die Monate November, Dezember 1863 ein separiertes Budget 
machen zu lassen, und ftir das ganzc Jahr 1864 ein 2tes. Nur cin bedenken ist mir 
aufgestiegcn, nămlich die Grundcntlastungs-Coupons Siebenbtirgens sind am 
I. Jănner fallig, man muss also das Rechnungsjahr 1864 in der Art beginnen, dass 
am 31. Dezember 1863 entweder ein Kassarest von beilăufig einer Million, 
einmalhundertftinfzigtausend Gulden vorhanden sei, oder der Finanzminister einen 
eben so grof3en Yorschuss gebe. Das letztere scheint mir aber schwierig, denn am 
I. Juli 1864 wtirde man sonst abennals einen Yorschuss bedtirfen, da die 
eingezahlte Umlage des ersten halben Jahres zur Tilgung des am I. Jănner 1864 
erhaltenen Yorschusses verwendet werden mtisste. 

Ich werde Baron Friedenfels bitten durch das Rechnungsdepartement die 
notige Behelfe zusammenzustellen zu lassen, und kann nur bcdauem, dass der 
siebenbtirgische Landesfond schwerlich so bruillant stchen wird wie der 
ungarische, dessen Aktivstand einige Millionen betrăgt, worunter die Halbscheid 
Grundentlastungs-Obligationen sind. 

Mir ist sehr leid dass mir diese ganze Angelegenheit nicht frtiher eingefallen. 
lch bin tibcrzeugt Banffy Albert, J6sika, Bomcmissza, die Bcthlen's und Tcleky's 
werden die Nase rtimpfcn, wcnn der Landtag ohne ihren Einfluss eine Umlage, 
welche diese Hochbestcuerten empfindlich treffen dtirfte, dekretieren wird. Ich 
glaube dass sic darauf gcfasst warcn, dcn Romancn und Sachsen zu gcstattcn, mit 
den ungarischcn Gcldbcutcln zu verftigen. 

So eben hat man mir aus der Generalkorrespondenz vorgclcsen, den 
Motivcnbcricht des Ausschusscs bctrcffcnd die 2te Rcgicrungsvorlagc. Ich crsuche 
sie, licbcr Frcund, dcm Prăsidcntcn Grois in mcincm Namcn zu bcmcrken, wie 
zweckmăf3ig und wtinschcnswcrt cs wărc wcnn derlei Eingabcn mir unvcrztiglich 
cntwcder in cincm gcdrucktcn Exemplar odcr in Abschrift mit dcr năchsten 

abgchcndcn Post (wic mir schcint, gchr tăglich um I~ Uhr cine Wicncrpost iibcr 
Tcmcswar und abcnds 6 Uhr cine zwcite tiber Arad nach Wicn ab) cingcsendet 
wtirden. Hăttc ich dcn Motivcnbcricht gehabt, wtirde ich dcn §. 14. gar nicht mehr 
betont haben. Jetzt nachtrăglich habe ich erst bemerkt, dass der Ausschuss in 
scincm §. 6. am Schlussc sic ăuf3erc Ycrkchrssprache erwăhnt, und dadurch den 
§. 14. der Regierungsvorlagc crlcdigt. 

Statthaltereirat Thicmann rtihmt sich in seinem Brief de dato I 2ten in einer 
Konferenz bei Schmidt am 11 ten Abcnds Bedeutendes ad X gelcistet zu haben. 
Wi.insche in cinigen Wortcn Aufklărung dartiber. 

lch habe gestern Abends noch mit drei meiner Kollegen gesprochen, und 
glaube es nun wagcn zu konncn, hcutc an Euer Hochwohlgeborenen und an Grafen 
Crenneville die Telegramme I 047 abzusenden, wodurch die in mcinem gestrigen 
Brief ausgcsprochenen Ansichtcn abgcăndert werden. Ich wcrde mir aus den 
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Zeitungen ganz kurz hcrausziehen lassen, welche Gubemialrăte gegen den 
Gesetzentwurf I. wie er im Landtag beschlossen wurde, gestimmt haben. 

Ich muss schliel3en, denn um 2 Uhr ist Konferenz bei Seiner Majestăt dem 
Kaiser, wie ich vermute in ungarischen Notstandsangelegenheiten. Es wăre 

moglich, dass selbe bis nach Abgang der Post dauert. 
Leben Sie wohl, ich verharre mit unbegrenzter freundschaftlicher 

Hochschătzung, 1hr aufrichtig ergebener Nâdasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Faszikel III a, r. 365-367. 

Sibiu, 15 septembrie 1863 
Nro. 11, de dato 15/9 1863. 

98. 

Telegramm. Minister Graf Nâdasdy Wien. 
Verehrtes Schreiben vom 11 ten 1. Mts. Zahl 15 erhalten. 

Reichsratsbeschickung mit lnitiative von hieraus braucht noch lăngere 

Vorbereitung. 
Soli diese schleunigst ermoglicht werden, so muss von Oben das 

Aufforderungsreskript kommen. Von dem Tage wo hier das Aufforderungsreskript 
eintrifft, hoffe ich die Vomahme der Wahlen binnen ki.irzestcns 8-10 Tagen nach 
menschlichen gedenken in sichere Aussicht stellen zu konncn. 

Den Entwurf eines solchen Aufforderungsreskriptes erhalten Euer Exzellenz 
noch heute im telegrafischen Wege. 

Ist das Rcskript bis 22ten hujus hier, so konntcn an Seiner Majestăt 

allerhochste Namenstage die siebcnbi.irgischcn Rcichsratsmitglicdcr in der 
Stcfanskirche fur ihren Herm und Kaiser beten. 

Bittc mir in dicscr Mittcilung vorsichtig zu scin, um kcinc Kontrakarierungen 
hervorzurufen. 

Original. IIIIStA. Nachlass Reichenslcin. Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 314 3 I 5. 

Sibiu, 15 septembrie 1863 

Exzcllenz! 

99. 

Mit zittemdcr Hand schrcibe ich Ihnen, nicht ctwa weil ich ctwas schlechtes 
lhnen mitzuteilen hătte, ncin, sondem wcil ich friere, es ist mir scit gestem Abends 
nicht ganz gut,- es wird aber besser werden, denn a rosz fejsze nem vesz e/1. Ich 
wi.irde lhncn gar nicht schrciben, wenn ich Ihnen in meinem gcstrigcn Schrciben 
nicht versprochen hătte zu schreiben. 
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Hcute habc ich dcn bckanntcn Gcgcnstand mit dcm Chef bcsprochcn, cr ist 
cinvcrstandcn mit unscrcn Anschauungen und wird die bezilglichcn Antrage 
stellcn, das wcr und wic wcrdcn wir Morgen umstandlicher bcsprcchcn, fiir Hcute 
war es genug, ich ilbcrzcugtc mich aus scinen Ăul3erungen, dass er - mit wcniger 
Ausnahme - im Sinnc unscrcr in Wien getroffenen Obereinkunft vorgchen wird -
vedercmo, morgcn oder ilbennorgen werde ich Ihnen Bestimmtes schreiben konnen. 

In Folge lhres am hcutigen hicr cingelangten Telegrammcs habe ich den 
Obmann des Ausschusscs fur dic Landtags-Ordnung K[reis ?] Rath Plecker 
milndlich die Weisung eigentlich dcn Rat erteilt, die weitere Vorberatung ilber die 
Geschaftsordnung einzustellen, den Bericht ilber die Landtagsordnung 
zusammenstcllen, zu schliel3en und mir seiner Zeit den Schlul3 der Beratungen 
anzuzeigen, ich hoffe dass Sie damit cinvcrstanden sind. 

Wegen Vassics habe ich noch nicht gesprochen, von Baritz erwarte ich eine 
schriftliche Erklărung im obbezogenen Gegenstand, er hat sich vor meiner Abreise 
in meiner Wohnung in jeder Beziehung sehr loyal geaul3ert. 

Neues haben wir nichts au13er cine grol3e Kalte. 
Genehmigen Sie die Versichcrung meiner unbegrcnzten Hochachtung, mit 

welcher ich die Ehre habc mich zu zeichnen, 1hr devotissimus, [Popp] 

Hennannstadt, 15/12 1863 

Original. IIIIStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 175-176. 

Căci securea rea nu piere. (magh.) 

100. 

Viena, 16 septembrie 1863 
Nro. 20. Wicn, 16tcn Scptcmbcr 1863. 

Hochwohlgcborcncr Frcihcrr! 

Dic drci gcstcrn abgcscndctcn Tclcgrammc habcn mir dcn Bcwcis gcliclert, 
dass Eucr Hochwohlgcborcn zaubcm konnen. Wo Sic die Zeit hcmchmcn bcgrcife 
ich nicht; wahrschcinlich schlafen Sic nicht. 

Das Tclcgramm Nro. 12 mit 690 Worten, wurde mit unglaublichcr Schnelligkeit 
in 3 Stunden abtclcgraficrt; ich habe dassclbe aufmerksam mehnnals gclesen, und 
cinige unbcdcutende Stil-Ănderungcn măchte ich sagen, abgerechnet, bin ich in der 
Hauptsache damit vollkommen cinverstanden; den cinzigen Zweifcl dcn ich hatte, 
habe ich Ihnen heute frilh telegrafiert und vennute, die Antwort wird sein, dass die 
Abtcilung 2 und 6 die grol3te Anzahl von Deputierten, namlich 22 und 23 enthalte, 
wobei ich jedoch bcmerken muss, dass auch die Abtcilung 4 23 Dcputicrte zahlt. 

Ich lege Ihnen hier 7 Auweise bei, aus welchen Sie ersehen, die 
verschicdenen Faktorcn, wclchc mcincr Ansicht nach, bei Bestimmung der 
Rcichsratsdcputiertcnzahl in Bctracht gcnommen werden kănnen. 
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Ich bcsorge, man wird der Regierung den Vorwurf machcn, dass sie die 6te 
Abteilung als Bclohnung flir ihre Halsstărrigkeit zu gtinstig behandelt hat, und da 
ich bisher die Erfahrung machte, dass je mehr man diescn Heiligen Opponenten 
schmeichelt, sie um so eigensinniger werden, so wăre mir lieber: jeder der acht 
Abteilungen 3 Deputierte zu geben, und die 2 tibrigbleibenden durch den 
Gesamtlandtag wăhlen zu lassen. 

Der Gedanke, jede einzelne Curie aus dem Gesamtlandtag eine bestimmte 
Anzahl Deputierte wăhlen zu lassen, erinnert mich auf das Ei des Columbus. lch 
war dieser Idee sehr nahe gekommen, habe sie aber dennoch nicht erreicht. 

Mit Minister Schmerling habe ich bereits weitlăufig tiber lhren Entwurf 
gesprochen, er hatte nicht den geringsten Anstand. Wie 1hr schriftlicher 
Motivenbericht einlangt werde ich dafiir sorgen, dass die Verhandlung in allen 
Stadien der hohen Kanzlei, Staatsrats et Ministerkonferenz meiner Ungeduld 
entspreche. Ich hoffe, wir werden ein Lokomotiv vorspannen und unglaublich 
schnell die allerhochste EntschlieBung haben. 

Ziehen Sie in reifliche Erwăgung, ob wir nicht mit der Eroennung von 
Regalisten vorgehen sollen; gegenwărtig haben wir nur flinf Ungaro, I O Sachsen, 
I O Romanen, in Summa 25. ln jeder Curia der Regalisten mtissen 11 sein, damit sie 
das Wahlrecht austiben konnen; werden einige krank oder bose, konnten Anstănde 
obwalten. Ich wăre daflir, 5-1 O Regalisten nachzuschieben; es mtissen ja nicht alle 
Ungaro oder Szekler sein. 2 konnten Romănen statt Bohmstetter und Schaguna, 1 
oder 2 Sachsen statt teutsch und wie ich besorge flir den kranken Supcrintendenten 
Binder, 6 cndlich teils Ungam, teils Szekler, Obergespăne oder Gubcmialbeamten 
sein. Finden Sie es notig, so werden Sie mit Crenneville, der Vorschlag kann auch 
telegrafisch geschehen. 

Was den 1 ten Gesetzentwurf betrifft (romanische Nation) so fassen Sie sich 
so kurz als moglich; sagcn Sie mir lhre Ansicht, plagen Sic sich nicht viei mit der 
Bcgrtindung. Mir schcint cs cine conditio sine qua non, dass dicscr romanische 
Gesetzentwurf allcrhochst sanktioniert wcrde, bevor oder zuglcich mit lhrem 
Rcskript, Tclcgramm Nr. 12, sonst konnte es leicht geschchcn, dass dic giovine 
romana uns cincn Posscn spiclt und uns cinen Balken im Wcg wirft, i.ibcr dcn wir 
:-;tvlpcn1. l.:h tnrnc 1'..lcn I lau,-;fr·icdcn nicht. 

Mit Baron M[?] wcrde ich wegen dcr Stylisicrung morgen sprcchcn. Bis 
22tcn d[icscs Monats] wird aber das Rcskript schwcrlich in Hcrmannstadt sein 
konnen, denn ich vermute 1hr Motivenbcricht wird, wcnn es gut geht, hcute 
abgesendet, kommt folglich crst dcn 19. hier an, und in 3 Tagcn lasscn sich so viele 
Stadien nicht durchlaufen. 

Ich tibergche nun zur Beantwortung Ihres frcundlichen Schrcibcns Nr. 1 O de 
dato I 3ten und muss Sic vor Aliem versichem, dass Ihre gcfalligen Berichte an 
Ausflihrlichkeit Nichts zu wtinschen tibrig lassen; tiber die wichtigsten Fragen bin 
ich immer im Klarcn, und cs trăgt viei zu meiner Beruhigung bei, wcnn ich auch 
cin noch so kurzes Schrcibcn von Ihnen erhalte, denn ich crsche daraus, dass Sie 
wohl sind und dass Sie mehr Mut haben als ich; denn ich war schon cinige Male 
nahe daran: mir zu dcnkcn, una salus victis, nul/a sperare salu tem 1• 
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Auf das Kommcn der Ungam quo ad Deputierte, habe ich schon Vcrzicht 
geleistct. Sie wcrdcn se hon jammcm und wehklagen wenn man ihren Geldbeutel in 
Anspruch nehmen wird, und ich schc voraus, die 44 Ablehner werden das năchste 
Jahr in Sicbcnbiirgcn kcinc angcnchmc Stellung haben. 

Bcthlen Gabor hat Recht; mit der Union ist es aus. Er und seine 
Gesinnungsgenossen werden am bcsten tun, wenn sie ihr Hab und Gut in 
Siebenbiirgen verkaufen und nach Pest iibersiedeln; dort werden sie noch lăngere 
Zeit auf die I 848ger Gcsctzc hoffcn konnen, bis endlich cin energischer Mann die 
Sache in die Hand nimmt und den Bcweis liefert, dass die in Ungam wohnenden 
Deutschen, Slowaken, Serben, Schokatzen, Ruthenen und Romanen auch politische 
Rechte haben, und wenn ein măl3iger Steuer-Census als Grundlage angenommen 
wird, di.irfte die Wăhler-Anzahl in der magyarischen Nation sich umsonst um die 
Majorităt umsehen. 

Dass Papp llarian abgereist ist, freut mich; ich erhalte von verschiedenen 
Seiten Notizen welche diesen Mann vcrdăchtigen. Den tauben Vajda empfehle ich 
Ihrer besonderen Obsorge. Seine normalma13ige Pensionierung ist angezeigt. 

Vize Prăsidenten Popp schreibe ich unter Beilage; ich hoffe er wird zufrieden 
sein, obschon es rătlich fand einige nachdriickliche Winke zu geben. 

Kepe liegt mir sehr am Herzen, ohne Fogarassi umsobesser. 
Haynald's Plan wird hoffentlich nicht reussieren: die Akten sind von Rom 

noch immer nicht eingetroff en; Rechberg versprach mir strenge zu sein. Es wăre 
mir sehr angenehm wenn in Schul- oder Kirchenwcsen obschwebende Differenzen 
zwischen Crenneville und Haynald in Fluss gesetzt und zu meiner Kenntnis 
gebracht wiirden. Mehrere einzelne Fălie diirften meinen Zweck besonders fordem. 
Wenn wir nur mit diesem Bischof in Ordnung wărcn, alles Obrige findet sich 
leichter. 

Das StUck wcgen Professor hat sich gefunden, es war im Stehtisch. 
Leben Sie wohl; ich vcrharrc mit frcundschaftlicher unverănderlicher 

Hochschătzung, 1hr aufrichtig crgcbcncr Nadasdy. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a. f. 361-364. 

-~, ,,O singură speranţă Ic rămâne În\ inşilor, aceea de a nu avea nicio speranţă" (Virgiliu). 

101. 

Viena, 17 septembrie 1863 
Nro. 21. Wien am I 7ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm von gestem Abend hat mich nicht i.iberzeugt, ich tinde meine 
Griinde nicht entkrăftet. Da ich sclbe in mcinem gestrigen Schrciben ausftihrlich 
auseinander gcsctzt habe, so kann ich mich nur auf dicse bezichen. 
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Zugestanden iibrigens: Ihrcn Hauptgrundsatz dass der Landtag nicht in seiner 
Gesamtheit Wahlkorper sein soli, sondem nur in unvenneidlichen Ausnahmsfallen, 
so kann ich doch in Betreff der Mehrstimme fi.ir die 6te Abtcilung nicht 
beiptlichten, sondem wiirde die zwei Mchrstimmen der I. und 2. Abteilung geben. 

lch lege ihnen cine rektifizierte Zusammenstellung bei, als Ersatz fi.ir die 
gestem iibersandte und gerade bei der Abteilung I. fchlerhafte. Aus dieser werden 
Sie entnehmen, dass 24.000 anerkannte Wahlberechtigte gegeniiber von I O.OOO, 
521.000 Einwohner gegeniiber von 393.000 und ein Stcuerquantum von 894.000 
gegeniiber von 557.000 ein so bedeutendes Obergewicht haben, dass sich die 
Zuteilung der Mehrstimme an die erste Abteilung vollkommen rechtfertigen lăsst. 
Der einzige Einwurf welcher gemacht werden konnte, wăren die 23 Deputierte 
gegeniiber der 18. Ich muss jedoch beriicksichtigen, dass diese 23 in sich eine 
Unbilligkeit enthalten; sie griinden sich auf die Privilegien der alten Zeit, 8 
Stimmen dieser 23 haben hinter sich nur 850 Wahlberechtigte, und ich kann nur 
bedauem dass ich nicht den moralischen Mut hatte, diese 8 stimmen zu loschen. 
Diese verrotteten Orte, der eigentliche Sitz des Proletarismus und des Obermutes 
sind zu keiner Selbstvertretung mehr geeignet. Der einzige Grund welchen ich 
daher ftir die Mehrstimme der 6. Abteilung geltend machen konnte, wăre: lch will 
die Magyaren und Szekler begiinstigen, und wenn ich gefragt wiirde warum? 
miisste ich antworten: weil sie complotieren gegen die Regierung, gegen die 
gesunde Vemunft, gcgen Billigkeit und Gerechtigkeit, weil sie den allcrhochsten 
Befehlen, welche durch die koniglichen Reskripte zu ihrer Wissenschaft gelangt 
sein miissen, starrsinnig sich widersetzen und sich einbilden: es werde cine Zeit 
kommen, wo die osterreichische Monarchie in eine kritische Lage kommcn konnte 
und dadurch gezwungcn wăre, ihren Willen zu gehorchen. 

Als ich im November 1861 die Leitung der siebcnbiirgischen Angclcgcnheiten 
iibemahm, war ich von den Wahn befangen: man konne mit dicscn Mănncm der 
Opposition und Negative in eine ausgleichende Vcrhandlung cingehcn: Sic wurden 
bei der Munizipalordnung, sie wurdcn bei der Landtagsordnung spătcr nach 
Moglichkcit und iibcr die Billigkcit bcgiinstigt. Dic Folgc davon war: dass sic noch 
iibcrmiitigcr wurdcn, und dicsc Grundbczcugungcn flir Schwăchc hicltcn. lch bin 
zur Obcrzcugung gckommcn, dass man dicscn Mănncm nur strcngcs Rccht, 
llurcllau:-, abi::r kci111:: Gurn,t gi::v.allri::11 ka1111. Nic111,1111l ka1111 d11cll All:-.ld111l ct l11::bc11, 

wcnn 1.100.000 Einwohner mit 48.000 Wahlberechtigtcn und 1.900.000 fl. Steuer 
acht Rcichsratsdcputicrte cntscndcn, und dcncn iibrigcn 800.000 Einwohncrn mit 
nicht 40.000 Wahlbcrcchtigtcn und einem Stcucrquantum von I. 700.000 fl. 18 
Reichsratsdcputicrte bclassen worden. 

Selbst ftir den Fall, dass man behauptet: der gro13e Grundbcsitz verdicne 
bcsondcre Beriicksichtigung, ist auch in dicser Bezichung mehr als zuvicl gcschehen, 
denn die 6 Stimmen der 7. und 8. Abteilung und noch iiberdies das Herrenhaus 
konnen im Rcichsrate Siebenbiirgens Grol3grundbesitz hinlănglich vcrtreten. 

Zichen Sie in rcitliche Erwăgung, verehrter Freund, diesc mcinc Ansichten; 
ich habe fast die ganze letzte Nacht, durch die Frage gcpcinigt, schlatlos 
zugcbracht, konnte abcr zu keiner anderen Oberzcugung gclangcn, und obschon 
mich die Erfahrung gclehrt hat, dass Ihre Meinung fast immer die richtige war, so 
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kann ich doch în dicscn Punkt lhnen unmoglich bcistimmcn, sondem ersuchc Sic 
mir schleunigst zu tclcgraficrcn: ob Sic dicsen meinen Grunden Rechnung tragen 
oder bei lhrcn frilhcrcn Ansichtcn bcharren zu milssen glauben, und im letzteren 
Falie: ob Sie licbcr dcn Hauptgrundsatz aufgeben odcr die Ănderung der Abteilung. 

Ich verharre mit aufrichtiger frcundschaftlicher Hochschătzung, 1hr ergebener 
Nadasdy. 

Nachschrift. So eben crfloss dic allerhochste Entschlie/3ung, welche Fogaras 
zur Stadt crhebt. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl lll a, f. 357-359. 

102. 

Sibiu, 17 septembrie 1863 
Nro. 13. Hermannstadtden 17. Sept[ember] 1863 

Euer Exzellenz! 

Hochverehrtes Schreiben vom 13. Sept[ember] Nro. 17 habe ich erhalten, und 
beehre ich mich hinsichtlich der von Euer Exzellenz angeregten Frage der 
Besetzung sămmtlicher erledigten Regalisten-Stellen ehrfurchtsvoll zu vermerken, 
dass nachdem zufolge Euer Exzellenz hohem Schreiben vom I O. I.Ms. die Frage 
der R[eichs] Rats Bcschickung cine so dringende geworden ist, dass sie womoglich 
în den năchsten 14 Tagen crledigt werden soli, die angedeutete Ma/3regel jedenfalls 
etwas verspătet kommcn durfte. 

Abgesehen hievon bin ich - mcincr ergcbensten Ansicht nach - gegcn die 
femere Berufung von Mănnem dic gchen, oder kommcn milssen. Ich wurde darin 
ein Testimonium pauperialis for dic Rcgicrung crblickcn. Jene Mănner welche jetzt 
in hohcn ămtlichen Stcllungcn stchcn milsscn zu cincm offcnen Crcdo verhalten 
wcrden, allcin mcincr Mcinung nach nicht in dicser Weise. Ich suche auch nach 
Rcgalistcn und bin zwcicn auf die Spur. Wcgcn Koronka habe ich den G[ra]fen 
Crcnncville aufmcrksam gcmacht, an das unitarische Konsistorium mit der 
Aufforderung sich zu wcnden, tur Koronka cinen Substituten zu bcstellen, damit 
dieser dem allerhochstcn Rufe folgcn konne. Ob er es getan wei/3 ich nicht, doch 
will ich mich erkundigen. 

Dass ich Euer Exzellcnz das anbefohlene bezuglich des I. Gesetz Entwurfes 
noch nicht abgegeben, bitte ich nur nachzuschen. Aber bei Gott ich konnte noch 
nicht den hieftir notwendigen ruhigen Augenblick finden, und in der Nacht kann 
ich nicht arbeiten, denn ich bin so wcnn der Abend kommt Valati[?]. Und die 
Bcarbeitungen dcr Einzelnen hinsichtlich des auf der Tagesordnung befindlichen 2 
Art[ikel] und dann die Erftillung der hohen Weisung Euer Exzellenz puncta des 
Reichsrates litten noch weniger einen Aufschub. 

Dem Auftrage Euer Exzellenz hinsichtlich des Bischof H[aynald] kann ich 
erst Morgcn nachkommen, da schon der Wagen wartet der mich nach Salzburg 
zum Opfcrmahlc ftihrcn soli, dcm ich nicht ausweichcn konnte, jctzt abcr beniltzen 
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will, um mit em1gen săchsischen Deputierten zu sprechen. 0brigcns hat mir 
Gestem Domherr Fekete aus Blasendorf - der zugleich canonicus a latere des 
Sulutz ist - mitgcteilt, dass Hayn[ald] ihm den Eintritt der Ungam in den 
siebenb[i.irgischen] Landtag zugesichert, wenn ihm die Romanen es schriftlich 
geben wi.irden, dass sie nicht in den Reichsrat gehen. 

Das Schreiben Euer Exzel lenz vom l 4ten hujus Nro. 18 crhalte ich soeben. 
Jener Teii bezi.iglich des Reichsrates ist durch meine mittlerweiliges Telegramm 
vom I 4ten Nro. 12 und Euer Exzellenz gestriges Telegramm erledigt, und ich freue 
mich aus letzterem Telegramm indirekte zu ersehen, zur Befriedigung Euer 
Exzellenz. Jetzt mul3 ich aber auch tătig und ri.ihrig sein, um die gegebene 
Zusicherung nach Măglichkeit vor Allen nachteiligen Changen zu sichem. 

Fi.ir die mir geneigtest i.ibersendete Abschrift des Schreibens Euer Exzellenz an 
den G[ra]fen Crenneville vom 12. danke ich vielmals. Es soli mir gute Dienste leisten. 

So wie ich mein Parere hinsichtlich des ersten Gesetz Entwurfes absende 
werde ich mir crlauben, Euer Exzellenz hieri.iber die telegrafische Mitteilung zu 
machen. 

W enn Euer Exzellenz Moldovan wieder schreiben, so bitte ich ihm ein 
kleines laudatorium zu geben. Sein Einflul3 ist im Momente zwar kein bedeutender 
allein, er wirkt nach Măglichkeit und benimmt sich aufs Korrekteste. 

Jetzt aber bitte ich mich fur heute zu entschuldigen, dass ich schliel3e und 
bitte Euer Exzellenz wollen sich nur nach Măglichkeit schonen, und namentlich 
vor schădlichen Aufregungen zu hi.iten trachten. Was geschehen kann, geschieht 
nach schwachen menschlichen Krăften, und das Vertrauen auf Oesterreichs Gli.ick 
ist ohne mi.il3ig zu bleiben, ein fester Hoffnungsstab. Die Geri.ichte der Kaiser 
werde nach Ofen gehen etc. sind, wie Euer Exzellenz wohl einsehen, nichts 
wcniger als crleichtemd fur die hier zu lăsende Aufgabe. 

Euer Exzcllenz! aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. 111 IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Konvolut III a, f. 32-33. 

103. 

Viena, I 9 septembrie 1863 
Nro. 22. Wicn dcn 19tcn Scptcmbcr 1863. 

Hochwohlgcborener Freiherr! 

1hr I 5tes Tclcgramm von gestem habe ich aufmerksam gclcscn, genau mit 
den verschiedenen Entwi.irfcn verglichen und reiflich erwogen. 

lch muss Ihren Ansichten vollen Beifall zollen und bin geneigt selbe zu 
vertreten, muss jedoch die Bemerkung machen, dass ich nur in der Voraussetzung 
diesc Bahn cinschlagen kann, wenn ich gewiss bin dass cine Zuri.ickscndung des 
Gcsctzentwurfes bei der Majorităt des Landtags die Stimmung nicht vcrdirbt und 
die Frage X in cine fcme Zukunft vertagt. Ich glaube dass Sie meine Ansicht teilen 
und eben so wie ich wi.insche: die Antwort auf die Romancn-Gcsctzcntwurf miisse, 
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wcnn nicht um cinigc Tagc friihcr doch wcnigstens zugleich mit dcm Rcskript ad X 
an den Landtag gclangen. lch crsuchc Sie daher, verehrter Freund, fortwăhrcnd 
genau dic Stimmung zu bcobachtcn, dcn cinflussreichsten Fiihrern des Landtags 
flei/3ig dcn Puls zu flihlcn, und mich unvcrziiglich telegrafisch in Kcnntnis zu 
setzen, wenn zu bcsorgen ist, dass die Frage X, durch die Erledigung des Gesetzes 
I. Schiffbruch leiden konnte. 

Euer Hochwohlgeboren werden cs natiirlich finden dass ich, wie gegenwărtig 
in Wien die Stellung des Ministcriums ist, mit X durchdringen muss; im Verlauf 
des Monats Oktober miissen die siebenbiirgischen Deputierten ins Reichsrat treten 
oder unsere Stellung wird unhaltbar. Ein moralischer Sieg gegen die Separatisten 
ist eine Notwendigkeit, alle iibrigen Riicksichten miissen dieser weichen. 

Ich habe lhnen in einem meiner friiheren Schreiben weitlăufiger 

auseinandergesetzt dass ich die Klippe des romanischen Obennutes geme umschiffen 
mochte. Ich sehe voraus, dass eine einfache Sanktion des vorgeschlagenen Gesetzes 
I. als Triumph der Romanen, als Niederlage der Regierung betrachtet werden kann. 
Mir wăre unendlich viei daran gelegen, wenn ich die vollkommen begriindeten 
Abănderungen des Gesetzes I. hinabsenden konnte, ich muss aber die Entscheidung 
dieser Angelegenheit eigentlich in lhre Hănde legen; Sie allein sind in der Lage 
beurteilen zu konnen, halten Sie sich daher gegenwărtig das Bekannte Caveant 
consules, ne Respublica quid detrementi capiat1

• Die Zeit ist ernst, Eile ist notig. 
Ein Zogern bei giinstigem Winde ist eine der gro/3ten Fehler welche die Regierung 
begehen kann. 

1hr Schreiben Nro. 12 habe ich gestern friih erhalten, ohne es mit umgehender 
Post beantworten zu konnen; ich beniitzte den letzten freien Tag - heute friih 
kommt der Erzherzog Rainer an - um nach Baden zu fahren und hăusliche 

Anwcndungen zu trcffen. Meine Frau ist vorgestern mit Generalin Harting in das 
siidliche Frankreich abgereiset, und hat mir das Badener Haus auf den Hals 
gclassen; ich soli bauen oder verkaufen. Das hat mir noch gefehlt. 

Nun zur Bcantwortung lhrcs Bricfes. 
Wăren Sie in Wicn gcwcscn, wiirde Sie das katcgorische Auftrcten 

Schmerlings nicht gcwundcrt habcn; die Vcrhăltnisse beherrschen uns, wir miissen 
schwimmcn, dcnn wir wurden ins Wasscr gcworfen. 

Dass ich mit Ihren Tclegramm ·s 11, 12 und 13 vollkommcn zufricden bin, 
konnen Sie sich wohl vorstellen. 

Schaguna vcnnehrt mcine Sorgen; cr wird în dcn ungarischen Zeitungsblăttern 
heftig angegriffen und seine Eitelkcit empfindlich beleidigt; ziemlich kann man 
seiner sicher sein, das ist der wahre Ausdruck, und Sie konnen mir glauben, jedes 
Telegramm erbrcchc ich mit dem Gcfiihle der Bangigkeit, da ich wei/3 wie sehr wir 
dieses Mannes bediirften. 1hr Bcnehmen mit ihm beweist mir, dass Sie den Mann 
und seine Eigenheiten vollkommen kennen. 

Das Wăhlenlassen des Gesamtlandtags gefallt mir auch nicht; Sie haben 
Recht, die einzclnen Abteilungen miissen aus dem Gesamtlandtage die 
vorziiglichsten Kapazităten aussuchen konnen, und ich denke noch immer dariiber 
nach, ob wir nicht den Grundsatz aussprechen sollen: ,,Curia I und li wăhlen je 4, 
Curia III bis VIII je 3, macht in Summe 26", dann beifligen „die Stimmen jener 
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Curien welche wegen Mangel )aut Geschăftsordnung §. 33 der Stimmzahl nicht 
beschlussfahig sind, werden unter den ilbrigen beschlussfiihigen Curien 
gleichmăl3ig verteilt und wenn eine Stimme ilber bleibt oder zuviel ist, entscheidet 
das Los, obschon ich glaube dass wir zum Losen nicht kommen werden, denn 
durch die 6 Stimmen der Curien III und VI fallen den ilbrigen Curien jeder eine 
Stimme zu, wo sodann die I. und II. Abteilung zusammen I O Stimmen, die ilbrigen 
4 Abteilungen zusammen 16 Reichsratsabgeordnete wăhlen wilrden. 

Der letzte Abschnitt des Reskriptes ist eine politische Notwendigkeit und 
konnte ich noch vor Vertagung des Landtages die I 0te und 11 te konigliche 
Proposition an den Landtag gelangen und einer Ausschussberatung zuweisen lassen, 
wtirde ich sehr froh sein. Es ist zwar vorauszusetzen, dass die zuriickbleibenden 
Ausschilsse ihre vorzilglichsten Kapazităten durch die Entsendung nach Wien 
verlieren werden; man milsste daher dahin wirken, dass die Ausschilsse wăhrend 
der Vertagung Alles vorbereiten, Gesetzesvorlagen entwerfen, zur Festsetzung der 
wichtigeren Fragen aber jene ihrer Mitglieder erwarten, welche in Wien sind. 

lch werde trachten, heute noch die allgemeinen Umrisse der gegenwărtigen 
Landtagsverhandlungen so wie auch jene Entwilrfe welche Sie, verehrter Freund, 
vorbereitet haben, zur allerhochsten Kenntnis zu bringen. 

Mit dem Staatsratsprăsidenten habe ich auch bereits gesprochen und grol3e 
Willfiihrigkeit gefunden. lch werde Sie telegrafisch unterrichten wenn wichtige 
Entscheidungen erflie13en. 

Seine Majestăt waren sehr gnădig; wie ich bemerken konnte, haben 
allerhochst dieselben die Hauptgrundzilge des Reskriptes 12, zweckmăl3ig 

gefunden. Mecsery hat mir versprochen, morgen seine Bemerkungen zu senden. 
Da Seine Majestăt bis 1 0ten Oktober in I schi und Umgebung jagen, so werden sich 
die Erledigungen wohl um 2-3 Tage verzogem u.z. selbst in dem Falle, wenn ich 
sub sperati die dreispaltigen Reskripte dem Entwurfsvortrage beilege. Obrigens 
war es hochste Zeit die Frage der Reichsratsbeschickung anzubahnen, denn heute 
war Minister Plcner bei mir, und teilte mir mit: die Plcnarsitzung des Finanzausschusses 
habe ihn gestem aufgefordert, sich zu crklăren, wann die Sicbcnbilrgcr kommen, 
indcm kilnftigc Wochc dic Plcnarsitzungcn des Finanz-Budgcl bcginncn sollcn und 
man bcmill3igt wăre ohnc Sicbcnbilrgcr sich als Plcnum zu konstiluicrcn, mit andcrcn 
\,\, orten auch Sicbcnburgcn zu kontumazieren. 

Ich habe Plener ausfiihrlich ilber den Stand der Dinge aufgcklărt, und ihm 
vcrsprochcn, năchster Tage das Einbcrufungsrcskript in dic Ministerkonfcrcnz zu 
bringen. 

Privatnachrichten sprcchcn von ciner sehr gereizten Stimmung der Romănen 
und von cinem bcdcutcnden Zcrwilrfnis zwischen Schulutz und Schaguna. 
Glilcklicherweise habe von lhnen die Nachricht crhalten, das Schulutz in 
Wirtschaftsangelegenheiten nach Blasendorf abreiste; ich bin daher beruhigt und 
halte die Nachricht: Schulutz sci abgereist um nicht wiederzukommen, da er mit 
dem Verrăter Schaguna nicht sitzen wolle, fiir unwahr. Das wilrde uns noch fehlen. 

Sagen Sie gclegcnhcitlich dem Vizeprăsidenten Aldulian dass ich sein 
freundliches Danksagungsschreiben erhalten habe und dass es mich innig freuen 
wird wenn er jene Erwartungen die ich von ihm hege, vollkommen cntspricht. 
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ln dcr Bcilagc findcn Sic cincn Brief des Friedenfels bcziiglich des Charles 
Boner. lch hătte auch geme dcm Gouvemeur Crenneville privative in dieser 
Beziehung gcschricben, allein cincstcils bekomme ich heute kcinen Brief von ihm 
und andemfalls bin ich scit hcutc Friih ½ 8 immer sehr angestrengt bcschăftigt und 
bin sehr froh wcnn ich dicse Zeilcn bis Abgang der Post schliel3en kann. 

Leben Sie wohl, ich vcrharre mit freundschaftlicher vollkommener 
Hochschătzung, 1hr aufrichtig crgebener Nâdasdy. 

Nro. Anzahl dcr 
der Ancrkannt zu Steuer Anmer-

Abteilung Einwohner Wahlbcrcchtigtcn entsendenden kungen 

Deputierten 

521.235 24.788 18 894.196,13 
II 595.416 24.884 22 1.038.075,59 
lll 80.784 3.560 22 181.664,3 
IV 270.616 16.110 23 656.409,13 
V 84.822 4.915 17 271.661,59 ½ 
VI 393.444 10.50 12 557.743,88 ½ 

Zusammen 1.946.317 84.807 125 3.599. 750,36 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikel lll a, f. 350-356. 

1 Să aibă consulii grijă. ca statul să nu sufere nicio pagubă. 

104. 

Sibiu, 19 septembrie 1863 
Nro. 14. Hcnnannstadt den 19. Scpt[cmbcr] 1863. 

Eucr Exzcllcnz! 

lch bcsUittigc hicnnit chrfurchtsvoll dcn Empfang der beiden hochvcrehrten 
Schreiben vom 14. und 15. I.Ms. Zahlen Nro. 18 und 19. Die beiden 
cingeschlosscncn Bricfe habe ich soglcich an Thicmann iibergeben, und dcmsclben 
auch den von Euer Exzellenz gcwiinschten Tocea gegeben. Bei dcm was noch 
zuriick ist wird er denselbcn nach Măglichkeit beriicksichtigen, allein wie cr sagt, 
und wie er dies auch sicherlich Euer Exzellenz mitteilen wird, werden solche 
Angelegenheiten gleichsam von unsichtbaren Hănden befordert und getragen. 
Thiemann erschcint mir viclleicht auch einer jener schwărzer sehenden als Not ist, 
die Euer Exzellenz mehr Aufregung verschaffen, als wirklich daran ist. 

Wenn er ctwas Năheres davon weil3, so diirfte der vielleicht im Momente 
Mordio schreien, dcnn im Lager dcr Linken ist discordia, und die Sachsen, das 
hcil3t mchrerc kănnen sich mit dcm Sprachartikcl und dem dass sie nun auch 
rornanisch schrcibcn sollen, nicht ganz bcfrcunden. 
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Im romanischen Lager ist es die Eifersucht Sch[agunas] auf Popp welche die 
Scil3ion hervorruft und erstere in seiner Leidenschaftlichkeit oft zum Trăger der 
Idee der ganzen Partei macht, um seine Popularităt zu erhalten, und zu steigem. 
Doch will ich zuversichtlich hoffen, in entscheidenden Momenten soli es nur nicht 
fehlen, die verschiedenen Schattierungen dem einen Zwecke und Ziele zuzufiihren. 
Sch[ agun ]a kommt jetzt stets auf den ersten Gesetz Entwurf zurtick und pressiert 
dessen Bestăttigung damit auch wie er mir gestem sagte die lnartikulierung recht 
feierlicher vor sich gehe. Ich detaillierte ihm ganz einfach dass dies unmoglich sei, 
versprach ihm jedoch Euer Exzellenz zu bitten, mir vielleicht selbst telegrafisch tiber 
die Aussichten die diel3falls seien, einige vertrauliche Mitteilungen zu machen. 

Ich sagte ihm auch dass Euer Exzellenz im kurzen Wege mit Lichtenfels 
verhandeln, um die allenfallsigen Schwierigkeiten zu besiegen. Yon verschiedenen 
Seiten sagt man mir nun er habe seinen Bart zum Pfande eingesetzt, dass der 
Artikel so wie er vorgelegt worden, sanktioniert wtirde. Dies wtirde ich aber trotz 
dem und eben wegen dem durchaus nicht raten. 

Steigen darf meiner Ansicht nach sein Einflul3 nicht, weil er nach meiner 
Meinung nicht selbststăndig genug ist, und dem Gotzen der Popularităt eben so 
huldigt wie Deak. Indessen bin ich tiberzeugt auch so wie ich den Artikel 
modifiziert beantragt, wird er hier durchgebracht werden, und dies wird in jeder 
Beziehung auch fiir das Ansehen der Regierung vorteilhaft sein. 

Popp ist gewil3 brav, und eben die Reibungen mit Sch[ agun ]a notigen ihn 
auch in der Nat[ional] Yersammlung klar und offen aufzutreten, und wie es neulich 
geschchen dem S[chaguna] direkte entgegenzutreten. Den Anlass bot das Ergebnis 
der letzten namentlichen Abstimmung wo die Romanen die den Ausschlag gegeben 
haben, in der Nat[ional] Konferenz anfanglich von der Jugend als Verrăter an der 
Nation erklărt wurden, dann aber auf Popp's energisches Auftreten einzogen, bis 
Sch[agun]a endlich mit ganz extemen Anschauungen auftrat, dercn Popp gleichfalls 
directissime entgegentrat, und nach seiner Phillipica contra den Bărtigen die 
Sitzung der Nationalkonfcrenz verliel3. 

Viele der Sachsen befiirchten in Konsequenz des Sprachartikels von den 
Romanen aufgefressen zu werden, ich tue was moglich um ihren Mut aufrichten, 
unu i111 \\-id11ig..:11 ,\,furn..:111..: 'A..:1u..:11 ~k 'AÎ..: d11 ,Wi:11111 Ud ~t..:/1..:11. 

Auf der Stolzenburger Pfarrers Prăsenlation hat Rosenfcld das Fieber 
bekommen und liegt. Jctzt will ich Morgen Crennevillc sprechen, damit Nemes das 
fcmere Prăsidium im Inartikulicrungs Ausschusse tibemehme. Rannicher ist fertig, 
der ganzc Artikel ist in jener Form ausgefertigt wie die Sanktion erfolgen hat. 
Leider ist uns der 8. §. oben gestrichen worden, und jetzt heil3t es die alte Form 
einstweilcn behalten. Punkto Gubemium mangelt mir noch immer die Zeit, sowohl 
um etwas zu tun als auch um zu schreiben. Fogarassy gewinnt sehr an Tcrrain. 

Ftir Heute mul3 ich schlie13en. 

Euer Exzellenz aufrichtig ergebenster Diener, Reichenstein. 

Original. llHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Konvolut III a, f. 34-35. 
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Viena, 20 septembrie 1863 
Nro. 23. Wicn am 20tcn Scplcmbcr 1863. 

Hochwohlgcborcner Freiherr 

Ich habc noch einmal tiberschlafen die wichtige Frage der Aufteilung der 26. 
und wenn Sie, verehrter Freund, nicht ganz besondere Gegengrtinde haben, welche 
Sie mir mit umgehender Post ausftihrlich, per Telegramm aber Ihre Zustimmung 
ader Verneinung zu wissen machen wollen, so werde ich in der Minister Konferenz 
als im letzten Medium der Verhandlung mich dahin aussprechen: dass der 
Gesamtlandtag in Siebenbtirgen, in Anbetracht der daselbst obwaltenden 
Nationalitătsverhăltnisse und der grol3en romanischen Obermacht, auch nicht în 
Ausnahmsfallen Wăhler sein kann, sondern dass im Grundsatz die Aufteilung 
folgenderrna13en geschehe: I. und II. Abteilung pro 4 Stimmen, die tibrigen 
Abteilungen pro 3, Summa 26. 

Kann eine Kuria im Sinne des §. 33 Geschăftsordnung nicht wăhlen, so 
werden ihre Stimmen u.z. einzeln, anderen Kurien zugeteilt u.z. wenn es sein kann 
(wie es gegenwărtig auch der Fall sein wird) jeder beschlussfahigen Kurie eine 
Stimme, denn die III. und VI. Kurie zăhlen 6 Stimmen, welche unter den 6 
beschlussfahigen Kurien zu verteilcn sind. Fur den Fall dass weniger ader mehr 
Stimmen als Kuricn sind, zu vcrtcilcn kommen, mtisste das Los entscheiden, 
wclche Kuricn mit wievicl Stimmen zu beteilcn sind. 

Nun bleibt noch eine Frage zu crărtern tibrig: Was soli nămlich mit jenen 
Stimmen geschehen, welche in einer Kurie als zu wenige nicht wăhlen kănnen, wie 
z.B. die vier Stimmen, welche in der Kuria III gegenwărtig anwesend sind? Denn 
ich măchte auch diese Mănncr nicht des Wahlrcchtes berauben, sondern glaube, sie 
solltcn ciner andcrcn Kuric cinvcrlcibt wcrden, wo nămlich bcdcutcnd wcniger 
Stimmen sind; allcnfalls dcr I. Abtcilung wo dann dic 18 Stimmcn 22 wtirden, und 
solltc dic Zahl 4 durch noch cinigc Eintrclcndc sich vcnnchren so kănnlcn sclbe 
allcnfalls der Kuria IV zugctcilt wcrdcn, wo dann die Zahl 17 sich vcrmehren 
wtirde. Nachdcm untcr dcn 17, sechzchn săchsischc Stimmcn sind, so kănnte sclbst 
die Zutcilung von 5 Stimmcn noch kcinc Gcfahr bringen. Obrigcns kănnte man 
auch dicse Stimmcn durch das Los vcrtcilcn lasscn, ader selbst dcnen Kuricn 7 und 
8 zutcilen und dadurch vcrhtitcn dass dicse bciden Kurien nicht unter die 
Beschlussfahigkeit fallen; am cinfachstcn wtirde es sein es dem Landtag selbst zu 
tiberlassen, wie cr dicsc cinigcn Stimmcn vcrtcilen will, und hăchstens anzudcuten, 
dass allenfalls das Los entschcidcn kănne. lch bin tiberzeugt, die Landtagsmitglieder 
werden sich schon zu hclfen wissen. 

lch wtirde cinen grol3cn Wcrt darauf legen, wenn ich im Reskripte den 
Ausspruch, dass în gewissen Făllen der ganze Landtag aus den sămtlichen 

Landtagsmitgliedern wăhlt, vcrrneiden kănnte; dcnn ich habe Furcht dass diese 
Idee den Romanen sehr gefallen dtirfte und wenn sie dann darauf bestchen nicht 
nur in Ausnahmsfallen sondern alle 26 auf diese Weise zu wăhlen, kăme die 
Rcgierung in gro13e Vcrlcgcnhcit. 
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Morgen lass ich den Gcgenstand bei dcr Kanzlci vortragen, werde abcr die 
Kanzlei nicht bcirren, sondern Ihrem Reskriptscntwurf Telegramm 12 durch den 
Referenten vortragcn und verteidigen lassen. Ich vcrmute, die Kanzlei wird lhnen 
beistimmen und wahrscheinlich auch der Staatsrat. In die Minister Konfcrenz 
kommt die Sache vor Mittwoch oder Donnerstag nicht, und da kann ich gcgen 
Mittag 1hr telegrafisches „Ja" oder „Nein" bekommen. Bleiben Sie bei Ihrer friiheren 
Ansicht, so werde ich mich sehr bedanken, mit meiner Meinung vorzutreten; denn 
Sie sind im Lobe mitten unter den Landtagsmitgliedern, konnen alle Schwăchen 
des Systems und des Landtages, ich muss mich daher auf Ihr Urteil verlassen. Mich 
leitet nur der Gedanke, dass meine Aufteilung der IV. und V. Kuria acht Stimmen 
zusammen gibt und dass <loch nur diese Stimmen verlăssliche sein diirften. Der 
Gesamtlandtag wird, wie ich besorge, keine Sachsen wăhlen, und selbe daher nur 6 
Stimmen behalten. Wenn man die Kuria VII und VIII, welche auf jeden Fall 
getrennt bleiben miissen, so teilen konnte, dass wenigstens in der einen die 
Romănen in der Minorităt wăren, so wăre viei geholfen. 

Ihre freundlichen Zeilen vom I 7. September Nro. 13 habe ich so eben 
erhalten und muss Ihre ausgesprochene Ansicht betreff der Regalisten wenn auch 
mit schwerem Herzen, als die richtige anerkennen. Wie haben zwar bei der Wahl 
fiir den Reichsrat nur folgende Ungarn im Haus: Grois, Nemes, Laszloffy, 
Fogarassy, Eranosz, im Summa fiinf; der Dechant Koronka wagt es nicht zu 
kommen und es ist eine gro13e Frage, ob sich Nemes nicht auch ins Bett legen wird. 
Ich gab mir alle Miihe den Grafen Georg Beldy, welcher von Toplitz zuriickkam und 
hier die Ărzte konsultiert, zu bewegen noch einige Landtagssitzungen mitzumachen 
und in den gegenwărtigen Augenblick als treuen, loyalen Untertan zu zeigen; er 
versicherte mich alles Mogliche tun zu wollen, aber Toplitz habe ihm nicht geniitzt, 
er fiihle sich ilbler, besonders sein Gehor ist sehr angegriffen, und ich bin 
ilberzeugt, er wird zwar versprechen meinem Wunsche nachzukommen, wird aber 
auf dcm Wege erkranken und post.festa ankommen. Toldalagi wird năchsten Tagen 
cntwcdcr im Schuldturm sitzen oder den Konkurs ansagcn miisscn, und Gcrlitzi 
diirftc auch zu schwach sein um sich bewcgcn zu lasscn gcgcn dcn Strom zu 
schwimmcn. Dicses armsclige Volk wird immer dic loyalstcn Vcrsichcrungen 
gcbcn wcnn sie Ămter, Wilrdcn und Ehrenzeichcn crhaltcn sollcn; handelt es sich 
abcr darum, dcm allcrhochsten Dienste die Popularităt zu finden und verlasscn sich 
auf die unerschopfliche Huld, Giite und M ilde des Kaisers, wohl wisscnd, quod /ea 

• I non capii muscas . 
Sie haben vollkommen Recht, sich hauptsăchlich mit der Reichsratsfrage zu 

beschăftigen; sclbe ist von grol3ter Dringlichkeit dcnn das Gesamt-Ministcrium 
muss Gott dankcn, wcnn die Abgcordnctem sobald als moglich dic Bcratungen 
ilber das Finanzbudgct bcginncn; dcnn I tcns ist das ncue Stcucrjahr vor der Tiir 
und wir brauchcn die crhohten Steuern umsomchr, da wir in Ungarn einen 
Steucrausfall von 20 Millionen bcsorgen und iibcrdies mit 30 Millionen die 
Notlcidcnden unterstiitzen sollen. Man spricht bcrcits von Anlchen u.z. von 50 ja 
sogar von I 00 Millionen, was abermals die Staatsschuldcn-Zinsen um 5 bis 6 
Millioncn vermehren wird, und nur bcdcutend erhohte Steuern konnen es moglich 
machcn die Anlehenssumme herabzusetzen. Ich bcwundcre nur den Finanzminister 
Plener, welcher noch immer Mut hat. 
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Zwcitcns, ist nichts gcfâhrlichcr als das Abgcordnctcnhaus, welches wcgcn 
Rogansky cinbcrufcn wcrdcn musstc, ohnc Beschăftigung zu lassen; denn wăhlen sie 
sich selbst cincn Gcgcnstand, so kann sich die Rcgicrung auf viele Schwicrigkeitcn 
gefasst machen. 

So zum Bcispiclc ist cin Vcrcinsgcsctz im Anzuge welches eine Agyagfalvaer 
Szeklervcrsammlung flir eine crlaubtc Sache crklăren wtirde. 

Oberhaupt ist Sicbcnbtirgcn gcgcnwărtig der etwas lcichtere Punkt am 
Horizont, und welche Ungcwittcr hicr herrschen zeigt dic Entscheidung Rogansky, 
wortiber sich Bogen schrciben liel3en und wclche Angelegenheit eigentlich so 
verkehrt begonnen wurde dass ein anderer Erfolg kaum zu hoffen war; und leider 
ist die Geschichte noch nicht aus, und das Resultat der morgigen Reichsratssitzung 
welches Sie durch den Telegrafen in den Zeitungen eher erfahren als diese Zeilcn 
anlangcn, wird schwerlich cin erfreuliches sein. 

Der gestern bezogene Brief des Baron Friedenfels liegt heute bei; sprechen 
Sie auch gefalligst mit Grafen Crenneville tiber diesen Charles Boner und sagen 
Sie ihm: es sei wtinschenswert, dass diesem Touristen Siebenbtirgen von der besten 
Seite gezeigt werde, damit er seine Landsleute zum Reisen in Siebenbtirgen 
aufmuntere. Englische Rcisende bringen Geld ins Land, man muss trachten sie 
anzuzichen, fur das Ausziehcn werden dann die Wirte schon sorgen. 

Gestern habe ich die Ablehnungserklărung des Gal Janos im Abschrift 
bekommen, und werde năchstens in Oberlcgung ziehen, ob sich denn die 
Regicrung nicht lăchcrlich macht dic diesem disponiblen Beamten seine 2000 fl. 
durch cin ganzcs Jahr fortzahlt, und ihm dann noch 2000 fl. Abfertigung daftir 
bewilligt, wcil cr es sich zur Aufgabe macht, dcm bcstimmt ausgesprochenen 
allcrhochsten Willen sich nicht zu fiigen, und der Regierung Verlegenheiten zu 
bcrciten. Sollte es nicht viellcicht angezeigt sein den Oberlandesgerichtsprăsidenten 
Baron Apor anzuweisen, das Disziplinarverfahren gcgen diesen das Reskript vom 
30ten Juli nicht beachtcnden disponiblen Beamten eintrcten zu lassen. Es ist cin 
Gltick dass Gal erst im Jahre 1854 odcr 1855 wicdcr zu dicncn bcgonncn hat, sonst 
wtirdc cr vicllcicht noch cine Pension ansprcchcn; tibrigcns dtirftc cs auch angcdcutct 
scin, die Aktcn des Jahrcs 1848/49 cinzuschcn, da cr, wic ich mich rccht bcsinnc, in 
dcr Rcvolutionszeit sich kcincswcgs vorwurfsfrci bcnommcn hat. lch bcsorgc dass 
cr und Scincsglcichcn uns nur auslachcn, wcnn wir nicht cinmal Ernst machen. 

lch habe die Liste dcr Rcgalistcn nachgcschcn und gcfunden, dass durch die 
Krankhcit des Pfarrcrs Tcutsch nur 10 săchsischc Rcgalisten, und durch den Ausfall 
des Schaguna und die Krankhcit des Bohmstcttcn cbcnfalls I O Romanen in den 
Annccstand geblicbcn sind, wo jedoch zu bemerken dass Superintendent Binder als 
Halbinvalide zu betrachtcn scin dtirfte, wo dann 9 Sachscn gcgen I O Romanen wărcn. 

Sie schrciben in ihrcm letzten Briefe: dass Sie zwei ungarische Regalisten auf 
dem Korn haben. Wăre cs nicht gut, zugleich mit dicsen zweien noch 2 Sachsen 
und 2 Romanen ernennen zu \assen? 

Fricdenfels hat rnich hcute aufrnerksam gemacht auf den pensionierten 
Schulrat refonnierter Religion Szilagyi. Derselbe soli cin prinzipieller Gegner des 
Kemeny sein; vielleicht konnte er gute Dienste tun. 

Mit freundschaftlich ausgezcichncter Hochschătzung vcrharre, 1hr aufrichtig 
crgcbcncr Nadasdy. 
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Nachschrift. Vom 20. September I 863, 4 Uhr Nachmittag. 
Soeben erhalte ich von Mecsery sowohl den Romanen-Artikel, als auch das 

Reskript zurtick, um Zeit zu gewinnen lege ich lhnen gegen Ri.icksendung seine 
Bemerkungen in Urschrift bei. In stila hat er nur statt Fcststcllung dcr Besteuerung 
das Staatshaushalt gesetzt, wori.iber ich keinen Anstand habe. Der Reskriptsentwurf 
soli i.iber Nacht im Justiz Ministerium litografiert werden, denn morgen bei der 
Kanzlei muss die Beratung beginnen. 

In dem „Fi.iggetlen" finde ich heute die Nachricht, dass Nemes das Prăsidium 
in der Adress Kommission depreziert hat, Sulutz wegen Zerwi.irfnisse mit 
Schaguna ebenfalls nicht erscheint, Teutsch krank, Beldy auf Urlaub ist, es bleiben 
folglich 8 statt 12 und darunter kein einziger Ungar. Glauben Sie mir, verehrter 
Freund, wenn wir noch lange zogem mit Emennung von neuen Regalisten so 
werden wir bei der Wahl zum Reichsrat verlegen sein, Ungaro zu finden welche 
unter die 26 sich einreihen lassen; ich sehe ein dass die Emennung von Beamten zu 
ungarischen Regalisten viei bekrittelt wird als testimonium paupertatis, dies di.irfte 
jedoch ein kleineres Obel sein, als wenn wir bei der Wahl magyarenlos dastehen. 
Melancholisieren sie, wie Gosztonyi zu sagen pflegte, iiber diese Frage. 

Papp Alajos, Fekete, Jacab und Koronka, Fulei, die Răte Pal Sandor, Haj6s, 
Kovasznai, die Sekretăre dann die Vorstănde Noptsa, Pogany, Zi.illich, Pataki, 
Boer, Horvath, Daniel, Szabo, Lukats, Dindar, von der koniglichen Tafel Apar, 
Kovats, Szentgyorgyi, Sebestyen, Kabos, konnen alte als Kandidaten genannt 
werden, wăhlen Sie sich daraus sechs, geben Sie noch 2 Sachsen und 2 Romănen 
dazu, und ich bin zufrieden, ich flirchte eine Schwindsucht. 

Nur noch cin Gerticht, welches mir gestem Abends zu Ohren kam, J6sika 
Lajos scheint mit mehreren Gesinnungsgenossen sich zu beraten ob man nicht 
eintreten salte, und der Artikel in Korunk Zahl I I O das Lcopoldinischc Diplom 
betreffcnd kommt mir vor wie Front Yennindcrung der Opposition, wărc dies der 
Fall, so wcrden wir gleich Rcgalisten genug finden. 

So viei in Eile um die Post nicht zu versăumen. 
Nadasdy. 

Original. HIIStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 342 349. 

---7------ - ~ 

... că Icul nu vânează mu~tc. 

106. 

Sibiu, 20 septembrie 1863 
Nro. 15. Hcnnannstadt, den 20. Sept[ ember] 1863 

Euer Exzellcnz! 

So eben hat mir dic Post Euer Exzellenz hochverchrtes Schrcibcn vom I 7. I. 
Ms. Zahl 2 I gcbracht, und ich habe auch bereits die von Eucr Exzcllenz befohlcne 
Antwort, und zwar dcn Ansichten Euer Exzellenz zustimmcnd expcdiert. Mir lag 
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nămlich vorzugswcisc nur daran, dass dic Abtcilungen im Prinzipe die Wahlkorper 
seien. I oder 6 mit 4 Mitglicdcm zu doticren ist mir sekundărer. Beziiglich der 
Regalistcn war ich bcrcits so frci Eucr Exzcllcnz zu berichten, dass mcincr crgebenen 
Mcinung nach, dic Ma13regel sclbst wcnn ich mich auch damit pcrsonlich befrcunden 
konntc fur jctzt zu spăt kăme, und wic dic Erfahrung lchrt, man mit der Emcnnung 
nicht unbcdingt auch unter allen Vcrhăltnissen eine Stimme ftir die Rcgierung erhălt. 

lch hoffe zuversichtlich ftir die Durchftihrung der Absicht Euer Exzellenz 
beziiglich des Reichsrates, sollen wir es um so weniger bediirfen, als dadurch leicht 
eine Verzogerung bewirkt werden konnte. lch bitte nur das beziigliche Reskript zu 
beeilen, damit in Verbindung aber die Riicksendung des ersten Gesetz Entwurfes 
mit der bedingungsweisen Konfinnation zu bewirken. Auch ich mochte geme 
wieder Euer Exzellenz meine personliche Verehrung bezeugen, und Euer Exzellenz 
die moglichste Erleichterung in die Fiihrung der Geschăfte zu leisten trachten, denn 
ich versichere Euer Exzellenz die nebenbeiigen Bemerkungen dass Euer Exzellenz 
bei der jetzigen Oberbiirdung sich leidcnder ftihlen gehen mir nahe. 

Dass Euer Exzellenz durch meinen letzten Mitteilungen sich beruhigter 
fiihlen, freut mich von Herzen und dient mir zur Ennutigung. 

Gestern war iiber den §. I O cine nicht uninteressante Sitzung, romanischerseits 
wollte tcilweise sehr weit gegangen werden, und Schaguna selbst ging mit; doch 
wie ich Euer Exzellenz bereits mitteilte, die Regierungsvorlage ging durch, und 
darin mogen Euer Exzellenz auch cin Motiv mehr finden, um mit Beruhigung das 
beste zu hoffen; wenigstens so wcit menschliches Gedenken, und scheinbar 
gerechtfertigte Berechtigung zur Annahme eines solchen Erfolges reicht. 

Den Antrag auf Einbeziehung Daniel' s ins Gremium des Guberniums hat 
Cren[neville] Euer Exzellenz bereits gestellt, und bittet um baldige Erledigung; 
auch wird er Jakab heriiberzitiercn um denselben aul3er und wenn es Not tăte 

innerhalb des Landtags zu verwenden. Mit Koronka' s und Fii lei' s Pensionierung 
di.irfte derselbe bald kommen. Auch bczi.iglich Szacsvay's befreundet er sich mit 
demselben Gcdanken. Statt den beidcn crstcren di.irfte Hajos und Buchhalter Forray 
angczcigt scin, doch dariibcr wcrdc ich Eucr Exzcllcnz scinerzeit hoffcntlich die 
mi.indlichen Mitteilungen machen. 

Gestern hat Bischof Haynald bcziiglich der gewi.inschten Abzichung 
mchrerer Profcssorcn und Gcistlichcn ablchncnd geantwortet, cr wi.inscht die 
Millcilung von Aktcn und Bcwciscn. 

Ich riet dem Grafen ihm womoglich das Petitum mit Festsetzung eines 
Prăklusionstcnnins punkto der Gymnasien zu wiederholcn und Euer Exzcllcnz von 
allen Abschriften zu senden. Wenn man die eingehende erste Zuschrift 
Cr[ennevilles] an denselben, mit der Art seiner Erwiederung kombiniert, so geht 
eigentlich nicht viele gute Absicht und Regierungsfreundlichkeit hervor, und ich 
glaube die Sache liel3e sich bcniitzen. ln Pcst und auch hier im Lande hăit er noch 
immer daran fest, der Kaiser sei nicht einvcrstanden, sondern teile an Fond seinen 
Standpunkt und werde nur gezwungen. Es ist kaum zu glauben in welchem Mal3e 
Haynald das Regierungs Anschen durch seine Haltung und Ăul3erungen untergrăbt 
und schădigt. Wahrhaftig noch viei mehr als ich selbst geglaubt. Vederemo. 

Fur Heutc aber, Euer Exzcllcnz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. llHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Konvolut III a, f. 36-37. 
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107. 

Viena, 21 septembrie 1863 
Nro. 24. Wien am 2 lten Scptcmber 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Ich bin lhnen fur 1hr Telegramm von gestem Abends zum warrnsten Danke 
verpflichtet, denn wie Sie aus der Nachschrift meiner Nro. 23 werden ersehen 
haben, war ich im hochsten Grad aufgeregt tiber die Zeitungsnachricht, dass Nemes 
das Prasidium in der Adresskommission depreziert habe, ja in selber gar nicht 
erscheint. Wahrscheinlich wtirde ich eine sehr schlechte Nacht gehabt haben, denn 
bis zur Ankunft lhres Telegramms war ich mit den abenteuerlichsten Plănen beschaftigt 
um doch wenigstens einen siebenbtirgischen Magnaten bei der Reichsratswahl im 
Landtag zu haben. Nun atme ich wieder auf, habe ziemlich gut geschlafen, werde 
folglich sowohl in der Kanzleisitzung als auch in der Ministerkonferenz 
wahrscheinlich von I 0-6 Uhr auf meinem Posten sein. 

Dass Sie die Beteilung der I. Abteilung mit 4 Stimmen einwilligen ist mir 
eine grol3e Beruhigung; ich habe Szentgyorgyi bereits die notigen Aufklarungen in 
dieser Beziehung gegeben, und da sich diese 4 begriinden lasst wird hoffentlich bei der 
Kanzlei kein Anstand sein, noch weniger aber bei Staatsrat und Ministerkonferenz. 

Von den Wahlen erwarte ich wenig Erfreuliches, wenn nicht Josika die 
Ftihrung tibemimmt und einen allgemeinen Eintritt in die Sinne setzt. Die 
Opposition weil3 was sie will und versteht es auch die rechten Mittel anzuwenden. 
Konnte ich immer wie ich will, so ware mir auch nicht bange, aber Sie wissen, welche 
Menge von Einstrcuungen, Vcrzogerungen, Vcrdachtigungcn und Hemmschuhe mir in 
den Wcg gelegt wcrden; ich muss jeden Schritt seit 2 Jahren erkampfen, von der 
Szolnokcr Entschliel3ung angefangen bis auf heute. 

Sollte man glaubcn, dass die aus Rom tclcgrafisch abvcrlangtcn Aktcn noch 
immcr nicht anlangcn? Untcr dcm Vorwand die Curia Romana îur mcinc Antragc 
cmpfiinglich zu stimmcn, wird die Sache vcrzogcrt und dcr Plan mit Szathmar wird 
mittlcrwcile bcfordcrt; Sic wissen wie gli.icklich man ist wcnn man cin Exhibitum 
wcgschicbcn kann. Nadasdy gibt nicht nach, cs bleibt nichts i.ibrig als ihm zu 
willfahrcn. Szathmar ist cin Expcdienz woraus Nadasdy kcine Kabincttsfrage 
machen kann; man bcdcnkt nicht, dass die Zeit kommen wird wo man cinen 
kaiscrlich gcsinntcn Szathmarcr in Pcst brauchen wird. Jcdcnfalls wcrde ich heute 
în dcr Konfcrcnz die Sache zur Sprachc bringcn, dcnn:.fugi/ irreparahile tcmpus. 

Noch auffallcndcr ist aber, dass ich noch immer nicht so gli.icklich bin, des 
Kerneny Fcrenz Erklarung abschriftlich zu besitzen. Kcmcny bchauptet kein 
Concept behalten zu haben, und das Gubernia! Prasidium findet nicht das Mittel 
von Wendler unverzi.iglich dieses Schriftsti.ick zu erhalten. Wochen vcrgchen, und 
wenn es dazu kornmen wird kraftig aufzutreten, wird man die ganze Sache als 
veraltet, langst crlcdigt, kcincn Erfolg versprcchend, usw. schildem, und allcs wird 
im Sande verrinncn. 

Wenn ich dicscsmal gli.icklich zum Zici gelange, so lassc ich mir auf meinem 
Grabstcin setzen: ,,Sublimiferiam sidera vertice" 1

• 
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Nchmcn Sie mir cs nicht ilbcl, wcnn ich ein Schrcibcn von lhncn, welches 
heute anlangen dilrfte, crst morgcn bcantworte; allein ich werde kaum vor 6 Uhr 
cincn frcicn Augcnblick haben, indcm dic Post crst gcgen I O Uhr în mcine Hănde 
gelangt. Eben kommt dic Post an, und bringt von Ihnen nichts, was ich natilrlich 
finde da die Telcgramme dem schriftlichen Briefwechsel Abbruch tun. 

lch lege lhnen bei einc Tabelle, das Ergebnis der Neuwahlen darstellend, 
insoweit als selbe aus den vorhandenen Berichten zusammenstellen lassen konnte. 
Eben so sub ./. 2 die sich daraus ergcbenden Bcmerkungen. Dass die erste Tabelle 
44 Gewăhlte enthălt und die 2. Beilagc nur von 42 spricht erklărt sich durch die 7te 
und Ietzte Position, welche blau punktierte. Oberlegen Sie, ob diese aktenmă8igen 
Ergebnisse nicht zu einen Zeitungsartikel mit Salz und Pfeffer zu verwenden wăren. 

lch verharre mit wohlwollender freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig ergebener Nadasdy. 

Stante sessione cancellariae habe ich 1hr Telegramm mit dem Reskriptsentwurf 
erhalten, und sage lhnen den verbindlichsten Dank. 

Der romanische Gesetzartikel wurde von der Kanzlei mit dem in der Beilage 
ersichtlich gemachten Yerănderungen beschlossen, und wird mit diesem Gutachten 
Sr. Majestăt vorgelegt werden. Paragraf 3 habe ich aus dem Grunde unbeanstandet 
gelassen, da ich wei8 wie schwierig die Yerhandlung dieses Paragrafes im 
Landtage war. Die Klugheit gebietet daher jede Ănderung dieser Stelle zu 
venneiden, da selbe zu neuen Verhandlungen, missliebigen Debatten und vielleicht 
sogar zu einer Weglassung dieses ganzen Passes flihren konnte. 

Das Reskript wurde in tenninis angenommen, nur die Textierung in Betreff 
der Abteilungen wurde nach dem Telegramm von gestem Abends modifiziert. 

ln den Absatz 3 des Telegramms I 2 wurde die unbedeutende Ănderung 
gemacht, dass statt den Wortem „die berilhrten" gesetzt wurde „solche" eben so 
wie ich lhnen schon gestem schrieb, blieb „Fcstsetzung des Staatshaushaltes" statt 
,,F cstsetzung der Bestcuerung". 

Dcr heute angelangte Rcskriptscntwurf wird erst morgen zur Beratung 
gelangen, denn folgender Passus „habcn Wir mit Rilcksicht auf die flir ein Gesetz 
notwcndige Klarhcit, Dcutlichkeit und Bcstimmtheit" etc. will mir nicht recht gcfallcn, 
denn die Hauptabănderung des §. 6 nămlich wird dadurch nicht begriindet. Es wird 
jetzt an dem Reskript gearbeitet. vielleicht lege ich Ihnen cine Abschrift des 
Entwurfes noch bei, wenn nămlich die Konferenz noch zur rcchten Zeit auswird. 

Die Telek · er Angelegenheit werde ich mir vorlegen lassen und besonders 
aufmerksam studieren. 

Es ist auch meine Ansicht dafur zu sorgen, dass die allerhochste 
Entschlie8ung auf den romănischen Artikel, vor dem Reichsratsreskript an den 
Landtag gelangt; auch glaube ich, dass die III. Proposition ebenfalls vor der IV. im 
Landtag publiziert und an cinen Ausschuss gcwicsen wcrden muss. 

Nadasdy. 

Original. HHStA. Nachlass Reiehenstein. Ktn. I b, Faszikel III a, f. 333-336. 

Cu capul ridicat, rni atinge stelele (Horatius). 
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Sibiu, 21 septembrie 1863 
Nro. 15. Hennannstadt den 21. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Haben mich mit Ihren hochverehrten Schreîben bereîts so verwohnt, dass ich 
heute wo îch keînes erhîelt mîch ordentlich frage, was mu13 die Ursache seîn. Nun 
ich hoffe diese liegt in den vîelen anderweîtîgen Geschăften Euer Exzellenz nîcht 
aber etwa in eînem Unwohlseîn. 

Der Entwurf des k[aiserlîchen] Reskrîptes womit meîner Meînung nach der 
I te Gesetzartikel zuriickzuleîten wăre, konnte îch erst heute Euer Exzellenz jedoch 
telegrafisch mîtteîlen, îch konnte nicht schon vor drei Tagen wie îch geglaubt 
mehrere Landtagsprotokolle und lromanyi Konyvek bekommen, um mîch von der 
Rîchtîgkeit meîner Entscheidung, dass eine gleiche Fonn bereits wiederholt 
stattgefunden habe, zu iiberzeugen. 

Die Konfinnatîon dîeses Artîkels wenîgstens in der von mir ergebenst 
beantragten Fonn, ist wie Euer Exzellenz ganz rîchtîg bemerken, von hochster und 
entscheîdender Wichtigkeît, und ist eîn Ecksteîn, wie sîch ungarische Publizîsten 
ausdriicken wiirden, în dem Gebăude, dessen Schlusssteîn der Reîchsratsbeschîckung 
seîn soli, în welcher Bezîehung ich unter obiger Voraussetzung heute die 
beruhigcndsten Versîcherungen geben kann. Nur bald, moglichst bald bitte ich 
darum. lch sehe es zwar eîn, man wîrd Euer Exzellenz dîe moglîchsten 
Eînstreuungen und Schwicrigkeiten machen, um den Triumph Euer Exzellenz zu 
verhindem, doch bîn îch es fest iiberzeugt, es wird gelingen, Euer Exzellenz haben 
noch schwierigere Angelegenheiten und Fragen gliicklich durchgebrochen. S[ cine] 
kais[ crlichc] Hohcit und un ser măchtiger Protcktor wcrdcn se hon bcim vordcrhand 
lctztcn Sturmc krăftigst mîtwîrken. 

Hicmit stcht abcr dic Emcnnung wcnigstcns jcncr Mitglicdcr des Hcrrcnhauses 
in Vcrbindung wclchc aus dcm Landtage cntnommcn wcrdcn wollcn, wcil sonst 
dic Wahl dicser Pcrsonlichkcitcn im Landtagc kaum vcrmicdcn wcrdcn konnte, 
UIH.f bd :,,pmi..:ri..:r Lrni..:11nu11g LUd,i..:11 l..!llblUIIUt:11. Au:,, ui..:111 LdllUldgi..: LIU1 fli.: 111i..:i11i..:1 

Ansicht nach Bruckcnthal Roscnfeld und Schaguna dann Bcldi cin Latus per se 
scin. Nicht minder Nemes, der nur aber erwăhnte geme vcrschont sein zu wollen. 
Sulutz ist natus legatus. Brukenthal diirfte als der cinzigc Fidei Comif3 Bcsitzer in 
Sicbenbi.irgcn sclbst als crblichcr in Fragc kommen. Er stimmt konscqucnt in allcm 
und jcdem mit der Rcgierung. Selbst Fogarassy konnte ftirs Hcrrenhaus zur 
Spraehe kommen, wenn nicht seine gcwisse Wahl ins Abgeordnetenhaus wie ich 
glaubc viei wi.inschcnswerter ist. 

Rosenfeld ist zwar auf, doch noch immer sehr lcidcnd. Ncmes mochte sich 
geme dcm lnartikulierungs-Ausschusse entzichen, und hat wic mir Grois mitteilte 
auf deren Einladungsbogen ftir die heutige Nachmittagssitzung „verhindert" 
gcschricbcn. lch schickc jcdoch Grois zum G[ra]fen Cr[cnncvillc] damit dieser 
dcm alten Herm Daumschrauben an lege, weif3 aber dcn Ausgang nicht. 
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Ober die hcutigc Sitzung hat Grois tclcgrafiert, sie war lebhaft doch hatten sich 
mcistcns nur romanischc Mitglicder an der Diskussion beteiligt. Bolloga war sehr 
tiichtig fiir die Rcgicrungsvorlagc cingctrctcn, d[ett]o Puskariu, Bran etc. Es macht sich. 

Jetzt mache ich cinige Oberzeugungs Studien, wie es mit den zur Sanktion 
vorzulegcnde Gcsctz-Artikcln zu halten sei, um Euer Exzellenz diel3fâllig ein 
Parere abgeben zu konncn. Heutc erzăhlte man mir von seinem Briefe den ein 
romanischer Abgeordneter von Wien erhalten haben soli, und worin man ihm 
schrieb, der erste Gesctzartikcl sci dcm Nuntius mitgeteilt worden. 

Bardotz war hier, er gab mir cine Menge Details die nicht ftir Daniel 
sprachen, und daftir zeugte, dass er es scheinbar mit den Andem nicht ganz 
verderben wollte, und dass Josika Lajos wăhrend seinem Bade Aufenthalt einen 
nachteiligen Einfluss auf ihn gei.ibt. Obrigens sollte Bardotz noch einen 
Schlussbericht machen. 

Hoffend dass Euer Exzellenz sich moglichst wohl befinden, Euer Exzellenz 
aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Konvolut III a, f. 38-39. 

109. 

Sibiu, 21 septembrie 1863 
Telegramm. Minister GrafNadasdy Wien. 

Entwurf. 
Dcn Gesctzartikel betreffend die Durchftihrung der Gleichberechtigung der 

romanischen Nation und ihrer Konfcssionen, welche 1hr Lieben Gctreuen Uns mit 
Eucrcr allcruntertănigsten Yorstellung vom [ ... ]ten Scptember I.J. im Wege 
Unscres bevollmăchtigtcn koniglichcn Landtags-Kommissărs vorgelcgt habt, 
habcn Wir mit Ri.icksicht auf die ftir cin Gcsctz notwendigc Klarheit, Deutlichkeit 
und Bcstimmthcit, in der aus der Bcilage crsichtlichen Art und Wcise zu 
modifizicrcn bcfundcn, und wcrden dcmsclbcn sonach Unscre allcrgnădigste 

Bcstătigung crtcilcn. 
Wir fordcm cuch Lichen Getreucn dcmnach auf, dicsen Gesetzartikel mit 

Beachtung der Bcstimmung des §. 27 der provisorischcn Geschaftsordnung ftir den 
Landtag in der i.iblichen Weise, Unserer allcrhochsten Bestătigung mit tunlichster 
Beschleunigung zu unterbrciten. 

Mold[ovan] war bei mir und ersuchte Euer Exzellenz zu bitten die Telek-er 
Angelegenheit einer gi.itigen Erwagung zu unterziehen, als sei eine sehr wichtige 
Sache. lch kcnne sie nicht. 

Die allerhochste Entscheidung i.iber den I ten Gesetzartikel bitte ich Euer 
Exzellenz moglichst bald zu crwirken. Ein, zwei Tage vor dem Rcskripte i.iber den 
Reichsrat wăre sehr wi.inschenswert und notig. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 321-322. 
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110. 

Viena, 22 septembrie 1863 
Nro. 25. Wien am 22ten September 1863 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Ihre Nr. 13 vom I 9ten September habe ich erhalten. 1hr Urteil tiber Thiemann 
ist ganz richtig. Er ist ein Schwarzseher und seine Briefe rcgen mich viei auf, 
obschon ich weil3 dass seine Schilderungen sehr greii sind. 

Die Debatte tiber den Sprachartikel wird heftiger und langwieriger geftihrt als 
ich es voraussah; bisher geht es noch immer gut, wenn wir nur schon den §. 17. 
tiberstanden hătten. 

Was die allerhochste Sanktion des Romanen-Artikels betrifft: so sind die 
gewichtigsten Stimmen fur die einfache Modifikation; die Besorgnissc dass die 
Stimmung des siebenbtirgischen Landtags verdorben werden konnte, wenn 
Anstănde, obgleich nur unbedeutende, erhoben werden, gewinnt immer mehr 
Anhănger. Ich bin in der ganz eingenttimlichen Lage, gcgen mein eigenes lnteresse 
zu kămpfen, und es wird năchstens der Moment kommen, wo ich Sie telegrafisch 
um ein bestimmtes „Ja" ader „Nein" fragen werde. Die Verantwortung lastet 
schwer auf mich. Hofrat Taschek, Reichsratsabgeordneter, wollte schon in der 
letzten Sitzung den Antrag stellen, jene Tei le des Finanzbudgets wclche bereits der 
grol3e Ausschuss erledigt hat auf die năchste Tagesordnung zu setzen; Sie werden 
einsehen, dass Seine Majestăt nicht gestatten konnen, diesen Obergriffen, dass 
folglich demselben durch eine kaiserliche Botschaft vorgcbcugt werden mtisse, 
denn Seine Majcstăt mtissen den Reichsrat ermăchtigcn, vor Eintrcten der 
Siebenbtirger das Budget in Verhandlung zu nehmen; nachdem jedoch zu besorgen 
ist, dass eine solche Botschaft auf den siebenbtirgischcn Landtag cincn sehr 
gefâhrlichen Eindruck machcn, ja sogar dic Reichsratsbcschickung in Frage stellen 
konnte, so wcrdcn in dcr hcutigen Finanzausschuss-Sitzung dic M inistcr vcrsuchen, 
cine Vcrtagung des obcrwăhnten Taschek'schen Antragcs durchzusetzen. 

lch babe so eben sowohl den Rcichsrats-Rcskriptscntwurf Tclcgramm 12 als 
1Ju1.·h Jc11 111uJifi.cic.-rc11 Ru11w11c11 Gcscl.c A.-rikd s1J111t Gcsd.c1.•11lwui·f, "dchcs 

bcilcge, an dic Minister vertcilcn lasscn, und Lichtcnfcls hat mir vcrsprochen im 
Staatsrat mit moglichstcr Bcschlcunigung vorzugehen. 

Die Vortrăgc sind untcr dcr Feder. Szentgyorgyi bcarbcitet Tclcgramm 12 
und den Hofrat Fricdcnfels habe ich gcbctcn den Romanen-Vortrag selbst 
aufzusetzen. Beide Herren sind cingesperrt und wollcn hcute noch fcrtig wcrdcn. Bei 
der Kanzlei gcht alles mit Dampf; wenn wir nur nicht cinmal aus dcm Geleise 
spnngen. 

lch vcrlasse mich auf Euer Hochwohlgcborcn; Sie sind dcr Einzige welcher 
Schaguna und Popp in guter Harmonie erhalten konncn. lch wtirde cs fur das 
gr613te Ungltick halten wcnn Schaguna uns untrcu wtirde; cs wărc schr gcfâhrlich 
dicsen Mann gcgcntiber seiner Partei zu schwăchen. Glaubcn Sie mir, lieber 
Freund, wird dcr Mann hcute Opponent, so hat cr die Majorităt des ganzcn 
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Landtags ftir sich, und in cincm wichtigen Moment wird er uns scin Gcwicht 
ftihlen lasscn. Bcrcitcn Sic ihm daher langsam vor auf die Măglichkeit von 
Abănderungen, lasscn Sic ihn durchblicken dass alles Obrige cigentlich nur Styl
Verbesscrungen sind, und im ~. 6. hauptsăchlich des Erzbischofs Schulutz 
Einschaltungcn, das Beharrcn bcim Urtext, der Regierung hervorgerufen habcn. 
Obrigens werde ich Sie vor Absendung des Reskriptentwurfes nach Ischl noch 
telegrafisch fragcn, wic im lctzten Moment die Aktien stehen. lch empfehle Ihnen 
bcsonders den Grafen Ncmes; er soli sich in Wien baden, soli stărkende Tropfen 
nehmen, soli aber um Gottes Willen noch 4 Wochcn gcsund bleiben. Machen Sie 
ihm begreiflich dass ich ihm Seiner Majestăt geschildert habe als einen der 
treuesten Untertanen, den fcurigsten Anhănger der Dynastie, als einen Mann der 
den moralischen Mut hat, wie ein Felsen in den Meeresbrandungen zu stehen, die 
Anfeindungen der Opposition als ein zweiter Stoa zu ertragen; ein Mann von dem 
Horaz gesungen: Sifractus illahatur orhisl/mpavidumferient ruinae 1

• 

Ich habe mich ftir ihm verbtirgt, ich rechne darauf dass cr mich nicht Ltigen 
strafen werde. 

Ich muss schlicl3cn denn um 2 Uhr ist Ministerkonferenz. 
Leben Sie wohl; ich vcrharre mit unbegrenzter Hochschătzung, 1hr aufrichtig 

ergebener Freund Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f.401-403. 

1 ,.Dacă Pământul se va sparge, cioburile vor cădea peste unul neînfricat" (Horatius). 

Sibiu, 22 septembrie 1863 
Nro. 16. Hcrmannstadt dcn 22. Scpt[cmbcr] 1863. 

Eucr Exzcllcnz! 

lch bcchrc mich Eucr Exzcllcnz dcn Empfang des hochgcschiilzlcn 
Schrcibcns vom 19. I.Ms. Z[ahl] 22 zu bcstătigcn, und babe Euer Exzcllcnz bcrcits 
tclegrafisch angczcigt, dass ich dcr Annahme des nach dcn Andcutungcn Euer 
Exzcllenz modifiziert hcrabgclangcnden 1 ten Gesetzartikels mit măglichster 

Gcwissheit cntgcgcnschc, und mit Bcschlcunigung darum bitte. 
Hinsichtlich dcr R[cichs] Ratswahlen habe ich mir jcdoch crlaubt, 

anzudeuten, dass ich glaubcn wtirde, cs sei zweckmăl3iger den Landtag wăhlen zu 
lasscn, wenn eine Abteilung nicht wăhlen kann ader will. Denn bei einer etwaigen 
Auftcilung wtirde die Sache măglicherweise komplizierter und was machen, wenn 
am Ende bis dahin nun dennoch cine, sicher beide Abteilungen wahlfahig wtirden? 

lch wtirde dahcr umso mehr bitten, hicbei zu vcrbleiben, als ich in dieser 
Richtung auf Grundlage des Tclcgramms Euer Exzellenz bercits vorbcreitend 
gcwirkt habe, und wirke. Obrigcns war auch das hochgcchrte Schrcibcn Euer 
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Exzcllcnz am I 9tcn hujus von Wicn abgcgangen wăhrcnd mein Tclegramm Nro. 
15 am 20ten abging. 

Auch heute kann ich nur wiederholen, dass ich hoffe vicllcicht 8 Tage 
nachdem das k[aiserliche] Aufforderungs Rcskript einlangt, wtirden die Wahlen 
vollzogen sein. 

Es drăngt auch mich doppelt weil die Siebenbtirger beim Reichsrate etwas 
durchsetzen mtissen, soli der Landtag moralische Wurzeln im Yolke fassen. Dieses 
will einen greifbaren Erfolg sehen. Darum wăre es auch gut, wenn der 
Handelsminister die Eisenbahn Angelegenheit so vorbereiten wtirde, dass diese 
heuer jedenfalls vor den Reichsrat kommt. Nur die Regierung soli man nicht den 
Yorwurf machen konnen, sie sei an der Yerzogerung schuld. Yerlangen die Leute zu 
viei, so erscheint es mir vorteilhafter der R[eichs] R[at] macht allfallig Anstănde. Im 
Anbuge tibersende ich Euer Exzellenz cine Abschrift des Inartikulierungs Artikels 
wie dieser Gestem Nachmittag vom Ausschusse festgestellt wurde. Sulutz prăsidierte. 
Nemes scheint hiezu nicht zu bewegen gewesen zu sein. 

An den angeblichen Differenzen zwischen Sch[agun]a und S[ulutz] ist so viei 
mir bekannt nichts Wahres. Ich glaube zwar nicht, dass sie sich wie die Tauben 
lieben, ma [!]1. 

Heute dauerte die Sitzung bis nach drei Uhr, aus diesem Grunde mul3 ich 
mich eilen, dieses Schreiben auf die Post zu bringen, damit es noch heute fortgehe. 
Ich werde demnach Morgen einiges tiber die heutige Sitzung berichten. 

Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichcnstein. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Konvolut III a, f. 40--41. 

Aber, dar (it.) 

112. 

Viena, 23 septembrie 1863 
Nro. 26. Wicn am 23tcn Scptcmber 1863 

Hochwohlgcborcncr he1herr! 

1hr Tclcgramm von gcstem hat begonncn mit der angcnchmcn Vcrsichcrung 
bctrcff des erstcn Gesetzartikcls. lch habe noch gcstcrn wăhrcnd dcr Konferenz 
dem Erzhcrzog Prăsidcnten bcide Yortrăge tibcrgeben, sowohl dcn Romanen als 
dcn Rcichsrat. Es wăre moglich dass morgen in der Ministerkonfcrcnz bcide zur 
Yerhandlung kommen, daher mir 1hr Telegramm von doppelter Wichtigkeit war. 

Dass im Supplemcntum der Landtag die Reichsratsabgcordnctcn wăhle, hat 
die Kanzlei cinstimmig angenommen und ich bin auch bcigetreten, obschon ich 
nicht tibcrzcugt bin, dass die Suppliment-Wahlen flir die Sachscn gtinstig sein 
werdcn, und mir muss daran gelegen sein, moglichst viele Sachsen in [den] 
Reichsrat zu bringen, denn diese werden flir die Gesamtmonarchic Erspricl3licheres 
leisten als die Romănen. 
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Es blcibt cin wahrcr Spruch: .,Gott behUte uns vor unscrcn Frcunden". 
Ostdeutsche Post und Prcssc habcn hcute Artikcln, in welchen die angcben, das 
Reichsratsrcskript sci schon nach SicbcnbUrgen erflossen. Wahrscheinlich sinn in 
dem Finanzausschuss dic Wortc dcr Minister von Manchen missverstanden 
worden; wie ich weif3 wurde sich nur dahin ausgesprochen, dass noch im Laufe 
dieses Monats cin Reskript crflicf3cn wird. Sie konnen sich vorstellen wie mich 
diese Zeitungen ărgern. 

Dass die Inartikulierungskommission am 2 lten unter Vorsitz des Schulutz 
ihre Arbcit vollendet hat, hat mich cinerseits unendlich erfreut, andererseits aber 
bestiirzt, da ich daraus entnehme dass auch Nemes zu jenen Kămpfern gehort, 
welche am Tage der Schlacht sich zur Bagage oder gar ins Spital verfiigen. Die 
Magyaren- und Szekleraristokraten laden eine grof3e Verantwortung auf sich, denn 
sie sind schuld daran, wenn ihre Nachkommen aus Siebenbtirgen auswandern oder 
sich bequemen mtissen, unter romanischen Richtern und Beamten zu )eben, von 
den Romanen Gesetze zu erhalten, und von den Romanen ausgeschriebene 
Stcuerzuschlăge zu zahlen. 

Ich bin Uberzeugt, Sie werden nichts unversucht gelassen haben um den 
Nemes der Regierung zu erhalten, allein es wird Ihnen gerade so ergangcn sein wie 
mir mit Beldi. Beteuerungen von Loyalităt, Anhănglichkeit an die Dynastie, von 
der Oberzeugung dass die Bahn welche die Regierung eingeschlagen hat die 
einzige Richtige sei; aber Furcht vor den Nagelstichen womit die Opposition ihre 
Gegner zu martem pflegt. Das Schonste bei der Sache ist, dass Beldy noch 
tiberdies, bei seiner Pensionicrung durch Belassung der Funktionszulage will 
begtinstigt werden. 

So eben crhalte ich die Nachricht, dass Gubernia Irat Eder gestem um I O Uhr 
Abends in Salzburg gcstorben ist. Nun ist der Vortragsentwurf erledigt und einer 
Verlegenheit bin ich ledig. 

Ihre Nro. 15 vom 20ten Scptcmbcr ist so eben cingelangt; die erstcn Punkte 
dcsselben, das Reichsratsrcskript und die neu zu ernennenden Regalistcn 
bctreffend, nchme ich als abgcschlossen an, gcbcn Sic nur acht, dass die 7. und 8. 
Kuria jede 11 Stimmen habcn muss, folglich 22 Regalisten am Wahltag in 
Hcrmannstadt anwcscnd scin mUsscn, sonst wăhlt der Gcsamtlandtag sogar 9 
Rcichsratsabgcordnctc, was nicht in mcincr Absicht licgt. 

Der Antrag wcgen Daniel wird hcutc bei der Kanzlei rcferiert; die Einberufung 
des Jakab nach Hcnnannstadt tinde ich schr zwcckmăf3ig. Die Pcnsionicrung der 3 
Invaliden werde ich befiirworten; Szatsvai muss ja scine 40 Jahre schon haben. 

Die Einscndung dcr Korrespondenz des Gubcrneurs mit Haynald wird mir 
bei Erledigung dicscs Gcgenstandes gute Dicnstc lcisten. Die Regierung kann es 
nicht zulassen, dass auch die năchste Generation verdorben werde. Leider hat Horaz 
rccht: Aetas parentum, peiar avis, tulit Nas nequiares, max daturos Prageniem 
vitiasarem. 

Schmerling ist wieder in Baden, kommt heute nicht herein; ich habe 
Friedenfels ersucht zu Lasser zu gehen um mit ihm eine Maf3regel zu vereinbaren, 
damit den eben crwăhnten Zeitungsartikeln in dcr Post und Presse ihre Stacheln 
benommen werde. lch bin Uberzcugt, der romanische Berg wird alarmiert werden 
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und wtihlen gcgen den Beschluss der Annahme; und lcider hat er mchrere Tage 
Vorsprung, denn wenn ich auch hoffe dass morgen în der Konferenz beide 
Reskripte zur Bcratung gclangen, und cs fur moglich halte, dass Frcitag Abends die 
Vortrăge nach Ischel abgchen, so muss ich doch bei unserer schleppenden 
Manipulationsweise darauf gefasst sein, dass ich vor Dicnstag den 29. Scptember 
die allcrhochste Bcstătigung kaum în Hănden haben werde. Ich werde zwar 
versuchen, die Dreispaltigen sub sperati zur allerhochsten Unterschrift einzusenden; 
aber Seine Majestăt dtirfen nur gegen ein Wort Anstănde haben, so falit das 
Gebăude der ganzen Berechnung zusammen. 

1hr Telegramm heute um 2 Uhr 15 Minuten aufgegeben, war um 2 Uhr 30 
Minuten în meinen Hănden. lhre ganz bestimmte Ăul3erung wird mir zur 
Richtschnur dienen. 

Der Gesetzartikel „Oberster Gerichtshor• wird von mir beim Staatsrat urgiert 
werden. Geringer ist în die Schweiz gereist, sind die tibrigen Herren Staatsrăte sind 
în den siebenbtirgischen Angelegenheiten werng bewandert, daher die 
Verzogerung. 

Ich lege lhnen hier bei einen reingeschriebenen Vortrag, welchen ich hătte 
unterfertigen sollen. Ich nehme Anstand der Devaer Commune, welche eine so 
feindselige Stellung gegen die Regierung einnimmt, în diesem Augenblick eine so 
gtinstige allerhochste Entschlie13ung zu erwirken. Es dtirfte angedeutet sein, die 
Entscheidung der Devaer Frage zu vertagen und die Gunst nur der Tartlauer 
Gemeinde zuzuwenden. Schreiben Sie mir mit umgehender Post lhre Ansicht und 
mit Rticksendung der Beilage. 

Daniel wurde vorgetragen, und ich wurde aufmerksam gemacht vom 
Benjamin der Hofrăte, dass Daniel im Lande verhasst sei, keinen guten Ruf habe, 
das Gubemium bemacken dtirfte usw. Nachdem ich aber bemerkte: dass diese 
Ansicht în dcn Vortrag crwăhnt werden mtisse, wurde gcantwortet: Tatsachen 
wisse man nicht und wolle Nichts gesagt haben. Daniel wurde dahcr cinstimmig 
vorgcsch la gen. 

lch vcrharrc mit vollkommcner Hochschătzung, 1hr crgcbcncr Frcund Nadasdy. 

Original. 111 IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a. r. 397-400. 

113. 

Sibiu, 23 septembrie 1863 
Nro. 17. Hcrmannstadt den 23. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzcllcnz! 

Dic Reisc allcrhochst seiner Majestăt kommt mir und gewiss auch Euer 
Exzellcnz ungclcgen, da dicse Angclcgenheitcn nachgescndet werdcn mtissen, und 
jetzt wahrhaftig, die Zeit drăngt, indem sonst die sicb[ cnbtirgischen] Rcichsrats 
Abgcordneten zu spăt kommcn und ich wie ich dics schon Gcstem bcmerktc eincn 
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pos1t1vcn Erfolg dcrsclbcn ftir unbcdingt notig crachte, soli dic Institution des 
Landtags Wurzcl in der Bevolkcrung fasscn. Die Klausenburger Blătter sollen - ich 
habe lcider kcine Zeit ins Casino zu gehen um dieselben zu lesen, und habe 
vcrgesscn mir dicsclben zu prănumcricren - schon ctwas gcmă13igter ilber den 
Landtag und weniger wegwcrfend sprcchen, und ihn nicht mehr nur mit Clubb und 
diese Versammlung bezcichnen. 

Durch die Zurilcksendung des ersten Gesetzartikels in der von Euer 
Exzellenz beabsichtigten Weise wird die Antwort [auf den Reichs Rats Beschluss] 
keineswegs beirrt, vielmehr gefordert, dcnn selbst viele Romanen waren so nicht 
ganz einverstanden, und haben es ausgcsprochen es kaum zu glauben, dass die 
Regierung ohne Modifikationen bestătigen konne. Der Kamm wilrde ihnen daher 
zu sehr wachsen, und das Ansehen der Regierung so beeintrăchtigt werden, dass 
man es wirklich mit seincm Gewisscn reiflich erwăgen mill3te, ob dadurch nicht 
mehr gefahrdet wilrde. 

In der gestrigen Sitzung, die bis nach drei Uhr dauerte, wurde der §. 15 nur 
modifiziert angenommen. 

Hier unterbrochen erhielt ich das hochverehrte Schreiben Euer Exzellenz 
vom 20. I.Ms. Z[ahl] 23 und fahre nunmehr fort, nachdem ich ungeachtet meines 
gestrigen Telegramms Euer Exzellenz auch heute telegrafisch mitzuteilen mich 
beehrte, dass ich bezilglich der Reichsratswahlen auf meiner frilheren Ansicht 
beharren milsse: Abteilung I und 2 je vier, die ilbrigen je drei Abgeordneten; ftir 
die Abteilungen die nicht wăhlen konnen oder wollen, wăhlt der Landtag. Eine 
Frage als eine offene hinstellen, hcil3t bei den besondcm Verhăltnissen des 
Landtags so viei als die Sache dem Zufalle preisgeben, und den widersinnigsten 
Anschauungen Tilr und Tor offnen. Einfachheit ist das erste Bedilrfnis, und die 
mannigfachen Evcntualităten, wo und wie sollen die in den Abteilungen 3 und 6 
etwa vorhandenen Wăhler ihr Wahlrecht ausilben, wilrde die Sache komplizieren, 
und dieses mul3 vcnnicden werden. Die Abteilung 7 und 8 hat von der Vorschrift 
Gcbrauch gemacht und sich nicht gcteilt; folglich wird dieselbe auch 
gemcinschaftlich die 6 Abgeordneten wăhlen. Gemeinschaftlich haben aber die 
Sachsen mit den ungarischen Regalisten die Majorităt. Superintendent Binder ist 
anwcscnd. Aus dicscn Abtcilungcn besscr dun:h dicsclbcn wcrdcn \\ ahrschcinlich jc 
2 Romanen detto Ungam und delto Sachsen hervorgehen, oder 3 Ungam und I Sachse. 

Den ganzen Landtag als eventuellen Wahlkorper wird man aber trachten 
dahin zu bringen, zumeist die ilbrigbleibenden Ungam zu wăhlen, und dann auch 
noch einen Sachsen. lch rechnc mit einiger Sicherheit auf 8 Sachsen, vielleicht 
noch einen mehr. Sche ich wie die Chancen stehen, so lasse ich mich indirekte 
vielleicht selbst, ftir die Wahl aus dem Landtage in Anregung bringen. Vederemo. 
Auch mit Rilcksicht auf die vemilnftigeren Romanen erscheint es mir so 
zweckmăl3iger. Nur bald, bald, denn ilber 8 Tage geht uns sonst das Materiale aus, 
obwohl ich ftir ein kleines auf eine Sitzung durch den Kcpe Antrag sorgen werde. 

Schag[una] weil3 noch nichts detaillicrtes. Er wird im letzten Augenblick 
Solo gefangen und gcpre13t. Hcute muss ich ihn noch Betreff des §. 17 des 2. 
Gesetzartikels sprechen. 
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Betrcffend die Regalistenfrage so hoffe ich dic Sache mit dem R[eichs] R[at] 
soli schneller herabkommen, als dass neu emannte Regalisten bis dahin ihren Platz 
einnchmen konnten. Obrigens bin ich mir eines 2ten noch nicht sicher. Beziiglich 
Josika, s habe ich auch davon gehort, es kommt mir aber nach aliem was ich sonst 
hore, und womach die Herren Briider fatalistisch die Sache auffassen, nicht recht 
glaublich vor. 

Hinsichtlich des Gal Janos hoffe ich dass Euer Exzellenz nicht so schnell 
dazu kommen werden, ihn zu krageln. Mit dem bisherigen Yorgehen wiirde ich 
eine derlei Ma/3regelung nicht ganz im Einklange stehen. Indessen will ich Euer 
Exzellenz vielleicht einen kleinen Ausweg andeuten. Weisen Euer Exzellenz denselben 
dem Fiillenbaum 'schcn Gerichtshofe zur Dienstleistung zu. Als disponibler Beamte 
mu/3 er sich wo immer verwenden lassen. Weigert er sich so kann man sein 
Disponibilităts Gehalt sperren! Ihm vielleicht gut disziplinarisch den Hals brechen. 
Die I O: 11 Proposition interessiert hier weniger, mehr die ftinfte, wichtig ist jene des 
Obersten Gerichtshofes in welcher der Grundsatz vorkommt, dass um Angehorige 
Siebenbiirgens bei demselben angestellt werden konnen. Dicser Grundsatz wird die 
beste Wirkung hervorbringen, denn die Leute furchten sich die Regierung werde durch 
irgend cine Hintertiir wieder fremde Beamte ins Land bringen. 

So war auch die Hauptursache fur die Modifizierung des §. 15. einserseits 
beziiglich der Gcmcinden die panische Furcht, man werde um dies zu ermoglichen, 
uberali deutsche Notăre in die Gemeinden bringen, und die deutschen Notăre die 
man zumeist aus Fremde in den letzten 12 Jahren in die Gemeinden gebracht hatte, 
haben nicht nur gro/3e Gchalte und Emolumente gchabt, sondcm beinahe als Regal 
die Gemeindcn bestohlen, und sind in sehr vielen Făllen mit den Steuergeldem 
durchgegangen und die Gemeinden haben zahlen miissen. Ganz bcsonders war von 
dicser Furcht Sulutz erftillt, der, wie er mir sagte, in Blasendorf selbst wiederholte 
ăhnliche Wirtschaften crlebte. 

Die Modifikation hinsichtlich der Munizipalbehorde cntsprang aus der 
Anschauung dass viele Organe nicht im Stande sein wiirden, einer solchen Bestimmung 
des Gesetzes zu cntsprechen. Rannicher hat wacker gekămpft, indessen bietet das 
angenommene Amendement den Yorteil, dass darin sămtliche Munizipalbchorden 
aufgenommen sind, und der Ausdruck Moglichkcit bei dcr Durchftihrung diescs 
ucscl/cs nuch bcsscr 1:um Vundl llcr lli.:ubcl1..:11 Kun..::,pu11ll..:11L c1w,gd..:g1 \\e1ll..:11 k<11111. 

Gcstcrn war Adam Szabo aus der Csik hicr, cr gcfallt mir, obwohl er von 
Citatcn aus der Geschichte dcr Klassiker und so weiter strotzt. lch babe Gcstcm 
und Heute ausflihrlich mit ihm gesprochen. Klar und unumwunden erklărtc cr dic 
katholischc Gcistlichkcit als dic Ursache der terrorisierten Stimmung in der Csik, 
und der iibcrhand nchmendcn Dcmoralisation des Volkes, und als die Seele dieses 
Trcibens der kath[olischen] Geistlichkeit den Bischof Haynald. Es emport cinen, 
wenn man hort, wic dic Diener Gottes dort vorgehen, und welch skandaloses 
Bcispiel sie ihren Kirchcnkindcm geben sollen. Er ist ftir die dritten Wahlen nicht 
ganz ohnc Hoffnung jedoch bat er dieselben nicht vor 12 Tagen anzuberaumen. 
Der cine Dcputicrte Gregor Mihaly ein beim gemeincn Yolkc schr angeschener 
Mann hatte noch nicht rcsigniert. 

Doch die Zeit eilt, und der Brief soli heute fort. 
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Euer Exzellcnz aufrichtigst crgcbcncr Dicncr, Reichenstein. 

P.S. Die M.['?] Bcmcrkungen schlicl3c ich bei. Beim §. 2. des I. Artikcls dtirfcn dic 
Schulangclcgcnhcitcn und Fondc bei Leibe nicht ausbleiben, sonst sind die 
Bischăfe in dcr Hăhc und alles stcht in Frage. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Konvolut III a. f. 42---44. 

114. 

Viena, 25 septembrie 1863 
No. 27. Wien am 25tcn September 1863. 

Hochwohlgeborener Frciherr! 

lhre Telcgramme von gestern Abends und heute frtih, sowie auch lhre 
Schreiben vom 21 ten und 22ten Scptember, welche beide zugleich ankamen, 
enthalten so viei intercssanten Staff dass ich ein Volumen schreibcn kănnte, ich 
will jedoch versuchen, wie mein Professor sagte, per summos apices das 
Wichtigste zu bertihren. 

I tens. lch hoffe der modifizierte Gesetzartikel wird bei Ser. Majestăt den 
Vorzug crhaltcn, und wie die allerhăchste Entschliel3ung in Wien ankommt werde 
ich tclegraficren und dafur sorgen dass mit der năchsten Post die Expeditionen 
nach Hcnnannstadt abgehen. Bruckmtiller schreibt an dem Reichsrat-Reskript, 
Szabo an dcm modifizicrten Romănen-Artikel, da ich beschlosscn habc selbe sub 
sperali drcispaltig bcizulcgcn, tibrigcns vcrlasse ich mich darauf dass Sic, vcrchrter 
Freund, wenn allcnfalls im Landtag der Wind umschlagen und das modifizicrendc 
Reskript dcm Rcichsrat gcfahrlich wcrdcn sollte, mir allsogleich telcgrafiercn damit 
ich noch cinlcnkcn und fur cine vcrăndcrtc Rcsolution rcchtzeitig sorgcn kănne. 

2tcns. lhrcm Wunschc habc ich cntsprochen und dcm Romanen-Rcskript den 
Passus cingcschaltct „mit Bcachtung des §. 23 der provinziellen Landtagsordnung", 
Lichtcnfels hat kcinen Anstand dagcgcn gehabt und ich glaube der Erzhcrzog 
Prăsident wird cinwilligen dass dicscr Passus, wclchen die Konfcrcnz nicht weil3, 
nachtrăglich cingcschaltet wcrde. 

3tcns. Dcr obcrste Gerichtshof-Entwurf macht mir Verdruss, §. 6 welcher 
lautet „sămtliche Stellen werden nur an siebenbilrgische Landcsangchărige 

verlichen" dilrftc zu hcftigen Dcbatten Anlass geben, ich hoffc der Gegenstand 
wird morgen in der Ministerkonfcrcnz vorgenommen wcrden und ich nchme mir 
vor durchaus nicht nachzugebcn und hoffe Se. Majestăt werden mir bcistimmcn. 

4tcns. Was dic Mitglieder des Herrenhauses betrifft so werde ich an dem 
Tage wo mir tclcgrafisch gcmcldet wird dass die Reichsratsbcschickung in Thesi 
durch den Landtag angenommen wurde, sowohl den Grafen Crenneville ămtlich 
als auch Sie officiose und zwar tclegrafisch auffordern mir die ttichtigsten 
Kandidaten vorzuschlagcn, ich gcdcnke fur den ersten Moment au13er Haller und 
Sulutz nur scchs in Antrag zu bringcn, in Bctrcff des Bruckcnthals scincr crblichen 
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Pairie glaube ich gegenwărtig noch nichts tun zu konnen, da ich nicht wei/3 wie 
gro/3 das Fideicomis und ob es vollkommen geordnet sei, er kann jetzt 
lebenslănglicher Pair werden und dann bis zur năchsten Reichsratssession durch 
Vorweisung seiner Dokumente die Erb-Pairie erlangen; da zwischen der Zeit des 
Beschlusses der Reichsratsbeschickung und der Wahl einige Zeit verstreichen wird, 
der Telegraf spielen kann und Crenneville fur alle Kandidaten Chiffemummem 
hat, so konnen Sie mit ihm einverstăndlich lhre Ansichten mit chiffrierten Namen 
eroffnen und ich werde die Emennung der Pairs telegrafisch bekannt zu geben 
trachten, in der Art dass 24 Stunden vor der Wahl der Landtag davon Kenntnis 
erlangt; was die Sachsen betrifft, so bin ich mit der zwei von Ihnen genannten 
Namen einverstanden, auch in Bezug der Romănen ist der eine, nămlich der 
Erzbischof, ein natus Pair und der andere ein in spe natus, das Schwierigste sind 
die Ungam, wenn Beldy ohne gegrtindete Ursache sich bei der Wahl nicht beteiligt, 
falit er durch und eben so Nemes, ich lege keinen Wert darauf ungarische Pairs zu 
emennen welche dann nicht kommen, wir milssen einen oder zwei finden welche 
den Mut haben sich auszeichnen zu lassen, warum soli Groisz, der sich so brav 
benimmt und Prăsident des Abgeordnetenhauses ist, nicht berticksichtigt werden, 
obschon ich einen sehr gro/3en Wert darauf legen wilrde wenn er ins Reichsrats
Abgeordnetenhaus kommen konnte; ilbrigens wăre ich gar nicht entgegen den 
Bischof Fogarassy ins Herrenhaus zu berufen. 

5tens. lch kann nicht glauben dass der I te Romanenartikel Nuntio Apostolico 
mitgeteilt worden wăre, moglich ist es aber dass Rechberg, der wochentlich drei
bis viennal den Nuntius sieht, mit selben darilber gesprochen hat. 

6tens. Was die Sanktionsfonn der Gesetze betrifft so werden wir bei der 
Kanzlei diese Frage reiflich erortem und Sie werden mich unendlich verbinden 
wenn Sie mir moglichst bald lhre Ansichten dartiber eroffnen, wir konnten heute in 
der Sitzung der Kanzlei zu keinem Beschlusse gelangen, der alte Zopf lie/3 sich 
nicht abschneiden und wir haben fur den Fall dass Se. Majestăt den Romanen
Artikel einfach bestătigen wollten beiliegenden Reskriptentwurf ./. vorgelegt, Sie 
werden sehen dass wir die ganze Frage vertagten und dem Landtage iiberlie13en die 
lnitiative zu ergreifen. 

7tcns. Bardotz will selbst Administrator werden, folglich sind seine Berichte in 
BcLug auf Da11id 11i,.'11t ga11L u11bcf<111gc11, Stci11i11gc1· i~t ab\\ c~cml, \\ ..:1111 c1· 

zurtickkommt wcrde Bardotz zur Erstattung cines Schlussberichtes auffordcm lassen. 
8tens. Nach den letzten Nachrichten soli Josika et Consorten erst nach 

Beschickung des Reichsrates in den Landtag eintreten wollen, sie wilrden folglich 
nur nach der Vertagung sich beteiligen und rechnen darauf dass Se. Majcstăt jetzt 
gar keinen Gcsctzartikel sanktionieren werden, diirften sich jedoch irren, denn wie 
ich hoffe werdcn wir moglichst bald den I ten, und viellcicht noch schneller den 
2ten Gesetzcntwurf die allerhochste Sanktion verschaffen. 

9tens. Das Reskript betreff der Reichsratswahlen ist vollstăndig nach lhren 
Ansichten zur Unterschrift vorgelegt, wenn da Minister-Konfcrenz-Protokoll uns 
nicht authalten wilrde, so hătten die Vortrăge heute Abends ablaufen konnen, so aber 
rechne ich mit Gewissheit darauf dass sie morgen Abends samt dem Dreispaltigen 
abgehen. 
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I Otens. Die Eisenbahnangelegenheit beeile ich krăftigst, Thiery war eben bei 
mir und behauptet seine Gesellschaft mache cin sehr gtinstiges Anbot fur Arad
Rothentunn mit einer Zweigbahn nach Klausenburg, tibrigens bin ich mit lhnen 
vollkommen einverstanden, dass etwas der Reichsrat tun muss, damii das 
siebenbtirgische Yolk einsehe, man meint es gut mit ihm. 

I ltens. Mir ist leid dass Crenneville und nicht Sie mit Nemes gesprochen 
haben, Crenneville ist zu mild, zu nachgiebig, lăsst sich zu leicht durch scheinbare 
Grtinde besănftigen, hătte ich gewu13t dass Nemes so wenig Courage hat, so hătte 
ich ihn nicht zum Yizeprăsidenten vorgeschlagen. 

lch verharre mit unwandelbarer freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig ergebener N adasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. 1 b, Faszikcl III a, f. 255-259. 

115. 

Sibiu, 25 septembrie 1863 
Nro. 18. Hennannstadt den 25. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Den Erhalt des hochverehrten Schreibens vom 2 I. I.Ms. Nro. 24 habe ich 
Gestem bestătigt, jenes vom 22ten Nro. 25 bin ich în der Lage heute zu bestătigen. 

Auf das Telegramm Euer Exzellenz von Gestem Nachmittag welches ich 
jedoch erst Abends gegen 9 Uhr erhielt, habe ich sogleich telegrafisch geantwortet, 
beftirchtend cine nicht einlangende Antwort konnte Euer Exzellenz auf 
beunruhigende Gedanken bringen, lieber wollte ich riskieren dieses Telegramm 
viellcicht doch noch vor dem Schlafcngehen zukommen zu lassen. Ich habe mich 
sowohl Gestern als in meinem heutigen Telegramm entschieden fur die 
Modifikation ausgesprochen. Ich halte dies bei der wichtigen Situation ganz allein 
und unbedingt im lnteresse der Regierung und nur auf diese Weise die 
Reichsratsbeschickung fur gesichert. Einmal weil nur hierdurch die verntinftigen 
einsichtsvollem Romanen auf ihre jtingem Leute der Eintluss gesichert werden 
kann, indem diese ihnen gleich erklăren, so konne die Regierung den Artikel nicht 
bestătigen, dann weil das Ansehen der Regierung in deren Augen ganz senken[?] 
wtirde, und sie mit weil3 Gott was ftir Bedingungen noch vor der R[ eichs] Rats 
Beschickung kommen wtirden, endlich weil Sachsen und die wenigen Ungam ganz 
perplex wtirden, wcnn sic glauben konnten, die Regierung mtil3e zu aliem was die 
Romanen wollen ja sagen. Schltil3lich wtirde ich auch in die Unmoglichkeit 
versetzt der Regierung fcmer Dienste leisten zu konnen, indem ich gleich von 
Anfang im Yertrauen die ttichtigeren Personlichkeiten aufmerksam machte, ganz 
so konnen es nicht sein, die Leute nur beistimmten, zufrieden sind, in diesem Sinne 
wirken und um auf einmal das Gegenteil geschieht, mit mir wtirden aber auch viele 
der bedcutcndcn gcmăl3igten romanischen Deputiertcn die sich jetzt ftir die 
Regierung aussetzcn unmoglich. 
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Bitte also aufs instăndigste ja nur die modifizierten Artikel herauszugeben. 
Sollte im letzten Momente hier die Stimmung wider Erwarten umschlagen, so 
telegrafiere ich Euer Exzellenz! 

Ich halte mit Sch[agun]a das beste Einvemehmen aufrecht, schenke ihm im 
Schonen nichts, lasse ihm aber auch in eine personliche egritheit[?] fahren. Mit 
Popp trachte ich die Sache zu keinem Bruche kommen zu lassen. Ein bisschen 
Spannung dann und wann schadet nichts. Was hier zu bewirken moglich ist, trachte 
ich nach Zulăssigkeit meiner Krăfte ruhelos zu bewirken. Konnte ich mich 
verteilen so wilrde dies nicht schaden, ma das kann ich nur wohl nicht. 

Euer Exzellenz arbeiten Oben mit Dampf, konnt' ich dies nur auch von hier 
sagen. Wir arbeiten schwer, aber es geht. Wie Euer Exzellenz Gestem und Heute 
gesehen haben, hat die Regierung gesiegt. Die Sachsen haben festgehalten wie 
Stahl und Eisen, die Ungam und cine Anzahl Romanen ging mit undfactum est. 

Heute ist auch der Kepe Antrag losgegangen. lch habe Laszloffy zum Vater 
desselben gemacht, damit sein Name im Szeklerland geraunt werde. Yederemo! 

Die mir gefalligst mitgeteilten statistischen Daten werde ich beniltzen. 
Bezilglich Hay[ nald] bitte ich alles aufzubieten damit die Regierung 

vollstăndig triumfiere. Es ist cine Lebensfrage fur sie. Auch ist es nicht alles eins 
ob die Regierung auf einem kilnftigen ung[arischen] Landtage wenigstens 2 oder 
gar keinen verlăsslichen Bischof habe. Ist bis dahin H[err] Bischof von 
Siebenbilrgen so muss er, und wird auf dem ungarischen Landtage auf Leben und 
Tod fur die Regierung kămpfen. Mir scheint auch vom kanonischen Standpunkte 
ist ein solcher Tausch nicht de stila, und der Kaiser kann einfach nein sagen. lch 
versichere Euer Exzellenz diese Sache ist von der grol3ten Bedeutung, milndlich 
will ich Euer Exzellenz noch ein Unma13 an Beweisen liefem. Ohne diesen 
vollstăndigen Triumfbleibt Alles immer noch in Frage gestellt. 

Nemes werde ich mir ungelegen sein lassen. Filr die mir mitgeteilten 
Aktenstilcke danke ich vcrbindlich. 

Euer Exzcllenz aufrichtigsl crgcbensler Dicner, Rcichcnstein. 
[Anm:] I. Bcldi, 2. Ncmes, 3. Bomemissza, 4. Bethlcn Dom[inik], 5. 

Brukcnthal, 6. Rosenfeld, 7. Salmcn, 8. Schulutz, 9. Schaguna, I O. Bohmstădter. 

Original. IIHStA. Na1:hlass Rcichcn,tcin, Ktn. I b. Konvolut III a, f. 45 46. 

116. 

Orăştioara de Sus, 25 septembrie 1863 

Escclenţa Voastră! 

Prea luminate şi prea sânţite doamne cpiscope, 
Mie prea milostiv părinte! 

În speranţa cum că Escclcnţa voastră îngrijiţi atât pentru lucrările bisericeşti 
cât şi politice, adică atât sufleteşti cât şi trupeşti, precum şi adevărat este, 
îndrăsnesc şi cu prea ap)ccat subscrisul a trimite Escelenţci voastre aici adlăturatul 
Recurs adresat către Inaltul Prcsidiu al Regescului Guvern, rugându-mă cu 
genunchii plecaţi ca să binevoiţi a-l înainta la locul cuviincios. 
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Îndrăsnesc a încunoştiinţa pc Escclenţa voastră cum ca m I sept[embrie] 
1863 c[urs] n[ou] din parte-mi am aşternut Înaltului Guvern Regesc o suplică 
pentru revocarea suspendării melc din oficiul de notari al comunelor Orăştioara de 
Sus şi Jos, Bucium, Ludcşti şi Kostcst, unde am adlăturat atât decretul prin care am 
fost în 31 octombrie 1862 denumit de notar, cât şi decretul prin care după nouă 
luni, în 28 iulie a.c. fără nicio causă fusei suspendat, unde mai vârtos mi se dede 
mulţămită din oficiu pentru strădania ar~tată, în a cărei urmare până în timpul 
present nu am căpătat niciun rcsultat. ln aceea suplică am fost arătat cumcă 

reorganisarea notariatelor din cercul Jcledinţului de nou făcută, s-a făcut numai din 
pismă, ca să strice lucrul făcut de lăudabilul domn vicecomite Nicolaus Petko, 
răposat în primăvara anului acestuia şi ca să mă poată pe mine suspenda. 

Escelenţa voastră! Aşa curg lucrările în comitatul Hunedoarei, unde în anul 
1861 eram plin de speranţă că căpătăm un comite suprem român, cu care însă ne
am înşelat; că unde se vede că există un notar român ceva cult, se străduesc a-l 
depune, la care reaflând causa, reorganizează notariatele şi apoi în locu-i denumesc 
maghiari, precum o făcură în cercul Jeledinţului, curat român afară de un sat, că 
denumiră prin reorganizarea aceasta des nou făcută de notari comunali trei 
maghiari şi numai un român. Pe mine însă din pismă, mai vârtos de la alegerea 
deputatului dieta) unde am fost condus pre alegători români din cercul Jeledinţiului 
pentru alegerea de deputat a d-lui secretar episcopesc Nicolaus Popea, mă suspendară 
şi în locu-mi denumiră un maghiar, pe Bodola Ferencz. 

Aşa eu, ca un tânăr în etate de 25 ani, care în anii trecuţi am studiat în 
Gimnasiul romano-catolic din Sibiu trei clase, meritând în toate semestrele preste 
tot calcul de eminent, simţindu-mă tare vătămat, văzându-mă suspendat din oficiul 
de notar a comunelor sus-numite, nefăcând nicio nelegiuire, nu putui fi odihnit până 
când nu arătai Escelenţei voastre ca unui patron al meu, aceea nedreptate făcută cu 
mine, rugându-mă totodată ca să binevoiţi a face dispuseţiune în privinţa aceasta. 

Pe lângă care, aşteptând doritul resultat cu adânci mătănii sunt al Escclenţei 
voastre, 

Orăştioara de Sus, în 25 scpt[cmbric] 1863 c[urs] n[ou] 

Obidat sufletesc fiu, Dcmctriu Stoica din Romos 
de confcsfiunc] gref cco]-răsfăriteană] 

Original. Arhiva Mitropolici Ortodoxe Sibiu, Fond Şag1111a, nr. 1902. 

117. 

Viena, 26 septembrie 1863 
Nro. 28. Wien am 26ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Nro. 17 vom 23. September hat mir viei Beruhigung gewăhrt; ich ersah aus 
selben, dass die Landtags Verhandlungen glticklich vorwărts gehen. Heute Abends 
gehen bcide Reskripte, sowohl Romancn als Reichsrats u.z. unter Beilage der 
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Dreispaltigen nach Ischl ab, und ich hoffe dass năchstens die allerhochsten 
Unterschriften zurilckgelangen werden. In allen Punkten sind die von Ihnen 
ausgesprochenen Ansichten unterstiltzt worden. Wie ich die Resolution erhalte, 
werde telegrafieren. 

Was die Wahlen betrifft zum Reichsrat, so bin ich mit der von Ihnen in 
Antrag gebrachten Aufteilung vollkommen einverstanden, und ich werde es fiir 
einen Gewinn der guten Sache ansehen, wenn Sie gewăhlt werden. 

Ich erwarte von Ihnen weitere Andcutungen wenn Sie glauben, dass es 
zweckmă13ig wăre von hier aus den Wunsch auszusprechen. Ich bin bereit an 
Schaguna, Schulutz, Crenneville, Grois, Schmidt, Popp, Rosenfeld, Moldovan, 
Thiemann in diesem Sinne zu schreiben, besorge jedoch dass mein Einmischen Ihre 
Gegner vermehren wilrde, wage daher nicht ohne Ihrer Zustimmung Schritte zu tun. 

Die Beziehung des Gal nach M[aros] Vasarhely zum Spezialgerichtshofe 
wilrde ich lăngst schon anbefohlen haben, wenn ich mich fiirchten milsste, dass er 
die Stelle annimmt (er [hat] Besitz in der Năhe von M[aros] Vasarhely) - nun 
wissen Sie aber wie schwach dieser Gerichtshof bestellt ist. Es wăre sehr zu 
besorgen, dass Gal in der Sitzung herrschen und den ganzen Gerichtshof auf 
Abwege bringen konnte. lch mochte es nicht wagen in einen Prozess des 
Hochverrates, der Storung der offentlichen Ruhe, Aufstand, etc. den Beisitzer Gal 
in einem schwachen fiinfer-Kollegium als Mitrichter wirken zu lassen. 
Gegenwărtig ist dieses unschuldige Filllenbaum · sche Gericht gefiirchtet; sitzt Gal 
dareinen, wird die Furcht bedeutend abnehmen. Die Sache muss daher ilberlegt 
werden, und mir wăr ein andcrer Ausweg lieber. Sobald der Landtag vertagt ist, 
kann man die Frage wieder in die Hand nehmen. 

Josika schwankt; hătte man jemand Vertrauten welcher mit ihm unter vier 
Augen sprechen wilrde, so wăre noch Hoffnung. Allein die Zeit ist zu kurz; ich 
zweifle ilbrigens nicht, dass er bei Wiederbeginn des Landtages, nămlich nach 
Schluss dcr Rcichsratssession im Landtag eintrctcn wird; ob als Dcputicrter, oh als 
Regalist, <las ist dic Frage. 

Szabo seine Schildcrung der Vcrhăltnisse in der Csik, macht viei Kummer; 
ich drănge tăglich wcgen Haynald, kann aber nicht wciter kommen. Schlicf31ich ist 
, 011 Jcrn l\fa1111 ni,.:hts eu bckornrncn, 111t111 111uss d,'lhor seft1s!,I .,cin, d:1.,s er dio ,·nn 

ihm ausgcscndctcn Wilhlcr vcrlcugnen wird, und wenn man ihm zu Lcibc gcht, 
vollgiltige Bcwcise vcrlangt; er war sogar so vorsichtig, die Elisabethstădtcr Wahl 
nicht schriftlich abzulehnen. 

Ich habe hcute wicder Konfcrcnz, in Steuerangelcgcnheiten, und wcnn es 
moglich ist kommt auch der Oberste Gerichtshof an die Reihe, §. 6 habe ich mir 
vieler Milhe erkămpft, was die Ubrigen Anstănde betrifft, so sind sclbe 
untergeordneter Natur, ich habe folglich keinen Grund viei zu kămpfen. Leider 
wurde viei geschrieben und dies verzogert die Verhandlung. 

So eben erfahre ich, dass Haynald abennals in Wien ist, und diesem Moment 
beim ungarischen Hofkanzler. 

Leben Sie wohl, ich verharre mit freundschaftlicher unbegrenzter 
Hochschătzung, 1hr aufrichtig ergebener Nadasdy. 
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Nachschrift. lch crsuchc, mir I Exemplar des zwcitcn Hcftcs dcr Vcrhandlungcn 
des sicbenbtirgischcn Landtags 1863 unter Dienstkouvert zu scnden, sobald solches 
bei Stcinhaul3cn crschcint. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnslcin. Ktn. I b. Faszikcl III a. f. 389--390. 

118. 

Viena, 27 septembrie 1863 
Nro. 29. Wicn am 27ten September 1863. 

Hochwohlgcborener Freihcrr! 

Sie haben neulich die Bemerkung gemacht, im Nro. 15, dass Sie sich fragten: 
„was muss die Ursache sein, dass Sie kein Schreiben von mir erhielten". lch habe 
mir vorgemerkt diesen Satz, und obschon ich heute weder ein Telegramm, noch ein 
Schreiben von lhnen zu beantworten habe, so erhalten Sie doch ein Paar Zeilen von 

mir. 
Beide Reskripte sind zur Unterschrift gestem Abends glticklich mit dem 

Courier abgegangen; ich glaube der Minister-Prăsident hat noch nach der 
Konferenz eingcnhăndig geschrieben und um Beschleunigung gebeten. Vielleicht 
lesen Seinc Majestăt gcradc jctzt dic Vortrăge, und wenn die Verschiedcnhcit der 
ausgesprochenen Ansichten nicht hinderlich sind, so werden diese Zeilen durch ein 
Telegramm tibcrhoh, wclches Tag und Stunde der Ankunft der Rcskripte zu wissen 
machcn wird. 

Sie wcrdcn sich wundcm dass dic drei Gesetzentwtirfe: Oberstcr Gcrichtshof, 
Grundcntlastung und Zcrstticklung, so lange auf sich warten lasscn, allcin Nro. I 
musstc durchgcfochtcn wcrdcn, Nro. 2 wurdc dcn 22tcn nach !schi gcsandt, Nro. 3 
wird schwerlich durchgchcn in dcr Fonn wic cs angctragcn wurdc, dcnn cs sind in 
den Jahrcn 1855 und 1856 sowohl aus dcm Ministcrium des lnncrn als auch aus 
dcm Ministcrium dcr Justiz Vcrordnungcn crflossen. wclche în dcm ncucn 
Gcsctzcntwurf bcstătigt odcr abgcHndert wcrden mtissen und wahrschcinlich wird 
im Staatsrate viei gcăndcrt wcrdcn; vicllcicht so viei dass ich rnich nicht wcrde 
damit cinvcrstandcn crklărcn kănncn, wo sodann der ganze Gcgenstand bis zu lhrer 
Rtickkehr wird autbcwahrt wcrdcn mtissen. 

Hcutc tibcrgab mir Boldizsar bcilicgenden Gcsctzentwurf, 198 §§. Hătte ich 
gesunde Augen und cinen der Sachc gcwachscnen Rcferenten, cine Spezialităt, so 
wtirde ich das Operat der Kanzlci zur Begutachtung tibergeben haben, so aber 
bleibt mir nichts tibrig, als das Volurnen lhnen zu senden, vielleicht kann es 
Plccker unter lhrer Leitung durchsehen, und sich daraus vorbereiten, um bei seincr 
Rtickkunft es zu referieren. 

Trachten Sie nur die gute Landtagsstimrnung noch einige Zeit zu erhalten, 
damit wir dic Rcichsratswahlcn glticklich durchsetzen. 
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Der Finanz Ausschuss des Reichsrates hat gestem die Gelegenheit beni.itzt, 
als eben kein Minister im Ausschuss war, zu beschliel3en, das Finanz-Budget am 1. 
Oktober teilweise einzubringen. Das ist wieder eine der kleineren Boshciten wodurch 
diese Herren das Regieren erschweren, ja fast zu sagen, unmoglich machen. 

Ich werde morgen den Erzherzog der zur M[inister] Konferenz zu Baden 
hereinkommen muss, bitten, nach Ischl zu telegrafieren, damit das unterschriebene 
Reskript Dienstag hier gewiss eintrifft. Wenn die Herren erfahren, es sei schon auf 
dem Wege nach Hermannstadt, werden sie vielleicht noch einige Tage Geduld haben. 

lch verharre mir freundschaftlicher unwandelbarer Hochschătzung, 1hr 
ergebener Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 395-396. 

119. 

Sibiu, 27 septembrie 1863 
Nro. 20. Herrnannstadt den 27. Sept[ember] 1863. 

Euer Exzellenz! 

Mit Sehnsucht erwarte ich Euer Exzellenz Telegramm bezi.iglich der 
allerhochsten Reskripte hinsichtlich des ersten Gesetzartikels und bezi.iglich der 
Reichsratswahlen. 

Ich hoffe das Terrain ist so vorbereitet, dass die Sachen ohne grol3e ăul3em 
Kămpfe nach Euer Exzellenz Wunsch gehen werden. Ein Gleiches wird 
hinsichtlich der Inartikulierung der beiden Diplome der Fall sein, und da Euer 
Exzellenz cine Abschrift des Inartikulierungs Artikcls bereits in Hănde haben, und 
ich im tclcgrafischen Wcge kcine Bcmerkungen dari.ibcr crhiclt, so hoffc ich Euer 
Exzcllcnz sind damit cinvcrstanden. 

Hinsichtlich des Umstandes dass in Supplcmcntum dcr Landtag wăhlt, bitte 
ich sich gar nicht zu bcunruhigcn. Es sollcn hoffcntlich nicht nur Romancn fur die 
aus (.lil.:ser Wahl hervurgehen. Uml je(.ks amkre Mm.fus lume 1m:im:m Dar1:Jrhal1en 
nach die Einfachheit der Apparates bccintrăchtigt. Sehr bald, bald, bitte ich darum. 

Mit dem Erfolge dcr Regierung bcim zweiten Gcsctz Entwurf sind Euer 
Exzcllenz sicherlich zufrieden. Ich hoffe doch wir sollen Morgcn fertig wcrdcn und 
Donnerstag zum Inartikulierungs Artikel gelangen. Habe ich cinmal das Tclcgramm 
welches die gedachten Reskripte anmeldet, so werde ich schon nach Moglichkeit 
mehr treiben. 

Bezi.iglich der Mitglieder ins Herrenhaus ist mir der Scrupel gekommen, ob 
wenn die Romanen ihre zwei sichtbaren Oberhăupter darin haben, die Sachsen es 
nicht vielleicht unangenehm beri.ihren wird, wcnn ihr Comes nicht auch dort sitzt. 
Und nachdem einerseits die Regierung der Sachsen doch hie und da mehr tun 
muss, und nachdem sie anderseits dieselbcn doch immmcr braucht, so frăgt es sich 
ob das nicht ein gutes Pflaster wăre. 
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Ich bitte Euer Exzcllcnz dicsc Idee cin bisschcn zu vcntiliercn. Dic Sache im 
Allgcmcincn ist sehr dringcnd, da dcr Landtag bis zur Wahl seiner Abgcordncten 
wisscn muss, wcr aus scincr Mittc ins Hcrrcnhaus kămmt. 

Unter den Mănnem dic mcincr Ansicht nach auf der linken Scite den 
nachteiligstcn Einflul3 tibcn, ist ciner der extremsten der Protosincell und 
Erzpriester Popea, quasi der Canonicus a latere des Bischofs Sch[aguna] und 
tăusche ich mich nicht so tibt derselbe einen gewaltigen Einflul3 auf ihn, mag sein 
aus dem Grunde dass er în vieles eingeweiht sein muss. Popea ist ein gefiihrlicher 
Mensch, ich gehe um ihn herum wie die Katze um den Brei und sage Vederemo. 
Ein Speti von ihm ist der Kriegsganzlist Alexander Bak, der scheint mir beim 
Militărgerichte auch als Translator verwendet wird. Als Hauserfreund[!] Popea·s 
ist er beinahe tăglich Abends bei Popea, Sch[aguna] und gehărt zu den Ultra's 
welche în den letzten Tagen Philippica·s gegen jene Romanen gehalten hat, die 
zum Beispiel auch im§. 17. wo namentlich abgestimmt wurde, mit der Regierung 
stimmten. Er war frtiher Soldat, Bedienter bei Wemhardt dann von diesem zum 
Kanzleidiener gemacht, als Dolmetsch verwendet und nach 1848 wurde er 
Kanzlist. Ich wtirde es fiir sehr erwtinscht ja notwendig halten wenn dieses 
Individuum versetzt wtirde, ohne zu ahnen woher die Geschichte kămmt, daher 
auch ohne Beeintrăchtigung seiner materiellen Existenz. Leider geht es mit Popea 
nicht auch so leicht ihn aus der Umgebung des Bischofs zu bringen. Die 
verlăl3lichem Romanen selbst charakterisieren ihn als einen Roten. Jedenfalls halte 
ich ihn im Auge und melancholisicre ein bisschen um seinetwillen. 

Wenn Euer Exzellenz gelegenheitlich mit dem Grafen Degenfeld sprechen, 
so kănnte diese Angelegenheit sehr leicht in verwtinschterweise geordert werden. 

0cm alten Eder hătte ich aul3crhalb dcr Kanzlei noch einige Jăhrchen 

gewtinscht. Indessen ohne dass es von mir ausgcgangen wăre, war die Stadt gleich 
voii von scinem Tode, und ich ersah wie viei man sich doch auch mit ihm 
bcschăftiget habe. 

Gcstem und Heute konntc ich dcm Grafcn Crcnncville nicht sprcchcn, ich 
wolltc die Obcrscndung der Haynald · schen Akten urgicrcn. Es ist sehr schwcr mit 
dcm Hcrrn, er ist zăh bis ins Uncndliche. lndesscn halte ich stets den Wunsch Euer 
Exzdlcnz vor Augcn. 

Gcgcn den mir mitgeteilten alleruntertănigsten Vortrag habe ich nichts zu 
bemerken. Im Momente wo die Regierung zu siegen im Begriffe steht, soli sie 
meiner Meinung nach nicht einer Gcmcindc einen Nadelstich geben. Ein grol3er Schlag 
mu13 dann gefiihrt werden der alle trifft. Ich schlie13e das Aktensttick wieder bei. 

Hoffentlich dass nunmehr die Aufregungen Euer Exzellenz sich immer 
seltener einstellen werden, hoffe ich auch ein baldiges Wiedersehen des 
Stephansturmes. 

Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 
[Anm.] Nemes ist heute mit Fogarassy în Kometzel, ich werde ihn Morgen 

sprechen, und das Meinige zu tun nicht unterlassen. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Konvolut III a, f. 47 48. 
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120. 

Ischl, 27 septembrie 1863 

Nr. 4530 

Francisc Iosif Întâiul 
din graţia lui Dumnezeu imperatorul Austriei, regele apostolic al Ungariei, 

Boemiei, Galiţiei şi Lodomeriei, regele Lombardiei, Veneţiei şi lliriei, arhiducele 
Austriei, marele principe al Transilvaniei şi comitele secuilor s.c.l. s.c.l. 

Dăm de ştire şi priceput reprezentanţilor iubitului nostru Mare Principat 
Transilvania, pe I iulie a.c. la Sabiiu conchiamaţi: 

Defigerea modului în care să se facă alegerea deputaţilor Transilvaniei la 
Senatul Imperial am rezervat-o prin biletul nostru de mână imp. din 26 februarie 
1861 regulării constituţionale pe calea legislaţiunii ţării şi trimiterea acestor 
deputaţi la Senatul Imperial am declarat-o prin rescriptul nostru r. din 15 iunie a.c. 
pentru deschiderea Dietei emis de una din acele afaceri însemnate, despre care vom 
manda să i se propună Dietei proiectele de legi atingătoare. 

Fiindcă însă regularea definitivă a acestei afaceri pre calea legislaţiunii ţării, 
cum e de prevăzut, va avea trebuinţă de timp mai îndelungat şi pertractări mai 
adânc tăietoare; şi după ce în adresa voastră prea umilită din 21 august a.c. către 
noi îndreptată aţi declarat iubiţilor credincioşi că sunteţi gata a lua parte la 
pertraptările Senatului Imperial în privinţa acelor obiecte ale legislaţiunii, care în 
înţelesul articlilor I şi II a Diplomei noastre din 20 octombrie 1860 şi a 
determinaţiunilor respective a legii fundamentale din 26 februarie 1861 despre 
reprezentaţiunea imperiului, privesc la drepturile, datorinţele şi interesele comune a 
tuturor regatelor şi ţărilor noastre; după ce în fine aţi întreprins a trece aceste 
documente în legile ţării cu test autentic în toate trei limbile ţării şi veţi fi csccutat 
aceasta cum speram până la sosirea acestui mesagiu al nostru: 

Vă provocăm prin aceasta iubiţilor credincioşi ca şi până atunci, până când va 
fi dcfipt definitiv cu confaptuirca voastră pe calea constituţională modul, în care să 
se facă alegerea deputaţilor Transilvaniei la Senatul Imperial, să vă păstraţi 

cuviincios influenţa care vi se compete în înţelesul legii fundamentale din 26 
tebruane 1861 la Senatul lmpenal acum adunat ln pertraptarea acelor atacen, care 
voim să fie traptatc şi decise în înţelesul articlilor I şi II a diplomei din 20 octomvrc 
1860 numai cu coînvoirca Senatului Imperial. 

Aşteptăm dar cu atâta mai tare că veţi corespunde iubiţilor credincioşi, ca 
reprezentanţii iubitului nostru Marc Principat al Transilvaniei la Dictă adunaţi, cât 
se poate mai curând acestei provocări, cu cât astfeli de afaceri comune prcstc puţin 
trebuie să se ia la pcrtraptarc şi decidere, şi interesele cele mai momentoase ale 
iubitului nostru Mare Principat Transilvania, anume în privinţa statorirei bugetului 
şi ducerii drumului de fier prin Transilvania, pretind cu urgcntia ca deputaţii 

Transilvaniei să fie de faţă în Senatul Imperial. 
Vă recomandăm totodată iubiţilor credincioşi şi vă provocăm să alegeţi cei 26 

membrii ai dietei care sunt a se tramite din Transilvania la Senatul Imperial în 
înţelesul §-lui 6 a legii fundamentale despre rcprcscntaţiunca imperiului acum 
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odată aşa: ca dintre cele 8 despărţăminte în care se împarte Dicta după §27 a 
Regulamentului provizoriu de trebi spre a uşura pertraptarea afacerilor, 
despărţământul I şi al II-iea să aleagă câte patru, iar III, IV, V, VI, VII şi VIII-lea 
câte trei membrii din întreaga Dictă prin maioritatea absolută de voturi. 

Când însă in veri un dcspărţământ de aceste sau mai multe nu ar fi de faţă 

atâţi membrii câţi sunt de lipsă în înţelesul §-lui 33 a Regulamentului provizoriu de 

trebi de a putea face conclus oricând un despărţământ sau altul din careva cauze n

ar voi, ori n-ar putea întreprinde alegerile aceste, atunci membrii, care era să-i 

aleagă altcum un astfel de despărţământ pentru casa deputaţilor a senatului 

imperial, îi va alege Dicta singura dintre toţi membrii dietei prin maioritatea 

absolută de voturile acelor membrii ai Dietei, care iau parte la aceste alegeri. 

Suntem încredinţaţi de altraminte că, comitetele compuse în înţelesul §-lui 28 

a Regulamentului provizoriu de trebi şi acele ce se vor mai compune, vor lucra mai 

încolo la proiectele de legi, care vi s-a transmis şi vi se vor mai trimite iubiţilor 

credincioşi şi pe timpul cât vor fi luând parte la pertraptările Senatului Imperial 

membrii Dietei, pre care îi veţi trimite în casa deputaţilor a senatului imperial, 

pentru că adunându-se Dieta era îndată după încheierea şedinţelor Senatului 

Imperial să fie în stare a reîncepe şi continua cu succes activitatea sa 

constituţională spre deslegarea celor multe afaceri momentoase, care au rămas încă 

nedes legate. 
Pe lângă care vă rămânem cu bunăvoinţa şi graţia noastră cesareo-regească şi 

mare principească nestrămutavcr aplecaţi. 
Dat în lschl în 27 scptcmvre anul una mia opt sute şasezeci şi trei, al 

împărăţiei noastre al cincisprezecelea, 

Francisc Iosif m. p. 
Francisc comite de Nadasdy m. p. 

În urma mandatului prea înalt al Maiestăţii sale c. r. apostolice, 
Nicolae comite de Teleki m. p. 

Imprimai. Akten ..... r. 147 149. 

121. 

Viena, 28 septembrie 1863 
Nro. 30. Wien am 28ten Scptcmber 1863 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Aus den Tclegrammen, wclche ich unter Einem an Sie und an Crenneville 

erlasse, werden Sie in einer Stunde erfahren, dass Oben, alles lhren Antrăgen 

gcmăl3 entscheiden wurde, und die beiden Reskripte werden mit diesen Zeiten 

zuglcich in Hcnnannstadt cintrcffen. lch habc das Mcine getan; cin Courier musste 

nach !schi und zuri.ick rciscn damit lhrcn Wiinschen so schnell als măglich 
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entsprochen werde. Dass Sie, verehrter Freund, nun das lhrige tun werden, bin ich 
iiberzeugt, denn ich weil3 dass 1hr guter Wille mit lhren ausgezeichneten 
parlamentarischen Făhigkeiten gleichen Schritt hăit. Gott gebe dass lhre Organe 
ihre Schuldigkeit tun. Setzen Sie alle Hebel in Bewegung und machen Sie gar kein 
Gcheimnis daraus, dass Sie von mir die bestimmte Weisung erhalten haben, mir 
einen erschopfenden Bericht Ober das Benehmen der ausgezeichneteren 
Landtagsmitglieder in der Reichsratsfrage zu erstatten, dass ich in dieser 
Lebensfrage keine Entschuldigung gelten lasse, keine Zweideutigkeit, keine 
Nachlăssigkeit oder Versăumnis. Wer in dieser Frage seinen Platz verlăsst, oder die 
Regierung nicht untersttitzt wird als Gegner der Regierung behandelt. Schone 
Phrasen brauche ich nicht, sondern die Tatsache der Abstimmung muss mir den 
Beweis liefem, dass man verdiene, von der Regierung berticksichtigt zu werden. 

Es ist mir zwar angenehm; wenn die Entscheidung und tatsăchliche Beschickung 
nach Moglichkeit beschleunigt wird; allein die Gewissheit des Erfolges bleibt die 
Hauptsache. Haben meine Augen so lange ausgehalten, so miissen sie noch 14 
Tage oder 3 Wochen ihre Dienste leisten, dann nehme einen Urlaub und werde es 
versuchen, was vollstăndige Ruhe der in Frage gestellten Sehkraft ntitzt. 

lch erwarte, wie nattirlich, telegrafische Anzeigen Ober den Fortgang und den 
Beschluss des Landtages. 

lch bin gesonnen, năchstens Seiner Majestăt zehn Herrenhausmitglieder aus 
Siebenbiirgen alleruntertănigst vorzuschlagen u.z. 4 Ungarn: I. Beldi; 2. Nemes; 3. 
Bomemissza; 4. Bethlen Dominik, 3 Sachsen: 5. Brukenthal, 6. Rosenfeld; 7. 
Salmen, 3 Romanen: 8. Schulutz, 9. Schaguna; 10. Bohmstedten. lch werde 
trachten, dass selbe moglichst bald ernannt werden und die Ernennung dem 
siebenbiirgischen Landtag bekannt wird, gleich nachdem selber den Beschluss 
gefasst hat zu wăhlen, und daher noch vor der wirklichcn Wahl der Mitglieder ins 
Abgeordnctenhaus. 

Telegraficren Sie mir moglichst bald gegen wclche der I O Ziffern Sie einen 
Anstand haben und schlagcn Sie mir die nach Ihrer Ansicht tauglicheren Namen 
vor. Jene Ziffem welche in lhrem Telcgramm nicht erwăhnt sind, halte ich lhrer 
Beistimmung gewiss. Obrigens bemerke ich, dass ich den Eintritt der Nro. I und 2 
im Rc-ic-h.,t:ig.,-HC'rrC'nh:iw,C' :ii., C'in" ,C'lh!,l\'N,tiindlic-h" S:wh" hC'tr:ic-ht"; oh 1 unei 4 

kommen ist mir gleichgultig. lch habc auch gar nichts entgegen, cinen dieser 
beiden auszulasscn und den Bischof Fogarassi an dcsscn Stelle zu setzen, fande es aber 
passender wenn Grois, Fogarassy, Eranos und Laszl6ffy ins Abgeordnetenhaus 
gewăhlt wiirden. 

Auch Nro. 7 ist keine Notwendigkeit; ich bin bcrcit an seine Stelle einen 
tiichtigeren, wenn Sie mir einen vorschlagen konnen, zu setzen. Eben so ist Nr. I O 
cin Liickenbisser; ich wiirde geme Baritziu nehmcn, allein dicser konnte ohne 
Unterstiitzung vom Staate hier kaum bestehen, und da Nichts auf der Welt lange 
Geheimnis bleibt, so wiirde dies auf Sicbenbtirgen schlcchtes Licht werfen, und 
dtirfte selbst im Herrenhaus tibie Deutung erfahren. 

Graf Haller FZM wird mit Stillschwcigen iibergangen, da er schon Reichsrat 
ist. Zwei Stellen von Reichs Rătcn ins Herrenhaus behalte ich in petto, da ich den 
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Grundsatz vcrtrctc und vcrfcchtc, dass Sicbcnbilrgen 13 Obcrhausmitglicdcr zăhlen 
sollte - serva/a valehut. 

Nun nur noch schncll zur Bcantwortung Ihrer Nro. 18 vom 25ten. Den 
gră/3tcn Teii dcssclbcn bcantwortcn dic Reskripte; was dcn Kepe-Antrag betrifft, so 
glaube ich kaum dass er vor Ycrtagung des Landtags zu eincm Bcschluss kommcn 
wird. 

Gestcm wurde auch der Vortrag wegen Landes- und Grundentlastungs-Fond
Budget vorgelegt, und Scine Majestat gebeten, allergnădigst zu gestatten dass 
derselbe dem Landtage zur Yerhandlung ilbergeben werden dilrfte. Oberster 
Gerichtshof kămmt heute în die Konferenz, vielleicht kămmt dieser auch noch vor 
der V crtagung am Landtag. 

Haynald war ein Paar Tage în Wien, um dem neuen Nuntius apostolicus 
seine Verehrung zu bezeugen und seine Gunst zu erwerben. Mit Forgach hatte er 
eine lange Konferenz, der Domherr ad latere war bei Hofrat Horvath und ersuchte 
ihm den Bischof zu besuchen. Der Bischof lie/3 mich durch diesen Bitten, alle 
Angaben welche gegen ihn gemacht werden nicht vorzulegen, ohne ihm, den 
verklagten Bischof darilber zu hăren. Wahrscheinlich wagt eres nicht selbst zu mir 
zu kommen, da er voraussehcn konnte dass ich ihm wcnig Angenehmes gesagt 
haben wilrde. Wie Seine Majestăt von )schi zurilckkommen, werde ich auch diese 
Angelegenheit fordem, verschaffen Sie mir nur Daten und Ansichten. 

lch verharre mir unwandclbarer freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
ergebener Nadasdy. 

P.S. Wcnn Sie Muse habcn bcschăftigen Sie sich mit dcm Vcrtagungs
Reskript. Selbes muss drei Beratungen in Wien durchmachen und vom Kaiser 
pcrsănlich untcrschricben scin. Wie leicht treten în der Yerhandlung Hindemisse 
cin; ich măchte cs folglich bald vomchmen. 

[Anexa:] Nro. 23. De dato 30/9 1863. 
Tclcgramm. Minister Graf Nadasdy Wicn. 
So eben hochvcrchrtcs Schrcibcn vom 28. Nro. 30 crhaltcn. Kann Eucr E[xzcllcnz] 
dic bcruhigcndcstcn Nachrichtcn gcbcn. Wird nach Măglichkcit gcfordcrt. Morgen 
tclegrafisch melu und Năhcrcs. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 391-394. 

122. 

Viena, 29 septembrie 1863 
Nro. 31. Wien am 29ten Septcmber 1863. 

Hochwohlgcborener Frciherr! 

1hr Tclcgramm No. 21, wclchcs ohne Unterschrift durch cine Stărung des 
Tclcgrafen-Drahtcs bcdcutcnd verspătet ankam, konnte gcstem nicht mchr zur 
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Ausftihrung gelangen. Wcder in der Hofkanzlei noch in der Staatsdruckerei fand 
ich wirkende Krăfte; ich habe jedoch hcute in aller Frtih 16 Setzer gepresst und das 
Unglaubliche wird vielleicht gelingen, nămlich ilbennorgen bei Beginn der Nacht 
werden die Drucksorten und auch 12 Bogen Reskriptspapier (mehr konnen wir 
leider nicht entbehrcn da selbst die kaiserliche Druckerei keinen Vorrat besitzt) in 
Hennannstadt anlangen. 

Hătten Sie nur frilher den Wunsch geăul3ert, ich wollte mit den annen 
Hennannstădter Buchdruckem nicht konkurrieren. 

Wir sind hier in der gr613ten Verlegenheit, das Abgeordnetenhaus - gehetzt 
durch falsche Freunde - will am I. Oktober mit der Budgetverhandlung beginnen. 
Ich musste daher darauf bestehen, dass die Reskripte am I. Oktober publiziert 
werden damit ich noch stante sessione des Abgeordnetenhauses dem Schmerling 
die telegrafische Mitteilung Uberschicken konne: das Reskript wegen Einberufung 
zum Reichstage sei bereits in Hennannstadt publiziert. Sie konnen gar nicht 
glauben, verehrter Freund, wie hier die Geschăfte ilberstilrzt werden. 

In Betreff des Reichrats Herrenhauses dilrfte in Oberlegung zu ziehen sein, 
ob nicht die gestem erwăhnte Nro. 7, Geringer heil3en sollte. In vielen Beziehungen 
wăre dies angenehm, und auch Lichtenfels wăre damit vollkommen einverstanden. 
Oberlegen Sie sich diese Wahl und telegrafieren Sie mir, wenn Sie die Meinung, 
welche Sie auf einem Schreiben von gestem, telegrafisch mir geben werden, 
ăndem. 

Den Sprachenartikel hătten wir glilcklich ilberstanden. Rannicher war ein 
wackerer Kămpfer. Man merkt es gleich wenn auf der Regierungsbank con amare 
gesprochen wird, und das ist die Kunst der Regierung, den richtigen Mann zu 
wăhlen, und es wurde daftir gesorgt, sowohl in der Landtags- als Geschăftsordnung 
dass der Gouvcmeur seinen Spielraum habe. 

lch habe aus dem Telegramm des Grois den vom Landtag vorgeschlagenen 
Sprachcnartikel zusammcnstellen lassen, und bin ftir die einfache Bestătigung. 
Morgcn wird das Gutachtcn der Kanzlci, binnen drei Tagcn jcnes des Staatsrats 
abgcgcbcn scin. Dcn 5tcn ader 6tcn Oktober (bis dahin hoffc ich den 
Originalartikcl vom Landtagskommissăr cinbcglcitet in Wicn zu haben) wird die 
!l.fi11i::;tc,·k.v11forc11e hvffo11tlid1 au .. ·h bci,;ti111111c11, u11d ,;v du,·flc dicsc,· A,·tik.cl noch 

vor dcr Vertagung des Landtags als sanktioniert kundgcmacht wcrdcn. 
ln dcr Bcilagc finden Sic dcn Gcsctzcntwurf „Obcrstcr Gcrichtshof' so wie er 

durch dcn Staatsrat und die Ministerkonfcrcnz ftir dcn Landtag adjustiert wurde. 
Die gcgcnwărtig wegbleibcnden §§ wcrdcn im Vcrordnungswcge durch Seine 
Majestăt teils jetzt schon bestătigt, teils die Bestătigung nach der Sanktionierung 
vorbehalten. Dcr Status Salariaris wird nach der allerhochsten Sanktion einen 
harten Kampf kosten. 

ln ciner 2ten Beilage finden Sie eine Abschrift des Gcsctzcntwurfes „die 
ablosbarcn Lcistungen" betreffend, wie sclber in Folge allcrhochste Entschliel3ung 
lautet. Ich wcrde trachten, dass die dreispaltige Expcdition mit moglichster 
Beschlcunigung ablaufe, und 500 gedruckte Exemplare beilcgcn. 

An dcn oberstcn Gerichtshof wird bereits ilbersetzt. 
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Wcnn Gal nicht allcin wărc, so kănnten die Obcrsctzungcn schneller gchen, 
so aber liegt die ganzc Vcrantwortung auf ihm, und er kann sich bei Niernandem 
Rat crholen. 

Ich hoffe, die Rornănen wcrdcn cinsehen, dass durch das Eintrcten der 
bcdeutcndsten Romancn im Landtage, bei der Kanzlei grof3e Schwierigkeiten 
cntstehen. Wenn ich nur dcnke, dass Gal eine Migrene bekommen kann und der 
ganze Fortgang des Landtages wegen Mangel der dritten Spalte gehemmt wlirde, 
so bekomme ich Fieber-Schauer. Feti ist nicht im Stande den Gal zu ersetzen und 
Cslipe wlirde an einer Obersetzung 6 Wochen arbeiten. Hătte der Mann nur schon 
seine 40 Dienstjahre. 

So eben lăuft ein Telegramm von der Temeswarer Postdirektion ein, mit der 
Nachricht, dass die Reskripte heute frlih 8 Uhr gliicklich weiter bcfordert wurden. 

Gal ist heut den ganzen Tag in der Druckerei; er muss die Fehler der Setzer 
berichtigen. Die erste Korrektur ist gerade jetzt um 2 Uhr unter der Feder. Im 
ungarischen und romanischen sind leider viele Fehler. 

Ich măchte nicht gut stehen, ob alles bis Abgang der Eisenbahn heute noch 
fertig wird; indessen, hicr wurde alles Măgliche versucht, das Gelingen steht in 
Gottes Hand. 

Ich verharre mit freundschaftlicher unwandelbarer Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig ergebener Nadasdy. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 385-387. 

!Sibiu, 29 septembrie 18631 
Şedinţa a treizeci şi şaptea. 
Ţinută în 29 Septembrie 1863. 

123. 

Preşedinte: consilierul r[egesc] gub[emial]: Gustav Groisz. 
Notari: Ioan Puşcariu, Fricdcric Eitel, dr. Ioan Maior, Antoniu Laszloffly, 
Şedinţa se începe la I O orc şi 20 minute. 
De fată sunt 81 de membri. 

246. Protocolul şedinţei a 36-a din 28 septemvre 1863 se citeşte în limba 
maghiară şi se aprobă. 

247. Proiectul de lege al doilea privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale 
ţării în comunicaţiunea publică oficioasă, după ce s-a citit în toate 3 limbile, se 
pertractează în a treia citire şi se consideră observaţiunile următoare: 

I. Observaţiunea lui Alduleanu la §-[ul] 7, că în testul român în locul 
cuvântului „inculpat" să se întrebuinţeze espresiunea „incusat", - mai încolo, că în 
§-[ ul] 17 după cuvântul limbă să se mai pună şi cuvântul „internă"; 

2. a lui Puşcariu, că în §-[ul] 14, în toate testele să se pună după cuvântul 
,,propria" şi cuvântul „internă"; 
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3. mai departe a lui Ioan Balomiri, că în §-[ul] 13 în toate 3 limbile să se pună 
după cuvintele „limba oficioasă", espresiunea internă; 

4. în unnă a lui M. Binder, că în tot testul maghiar al §-[u]lui 18 în loc de 
cuvintele „azokra bizatik" să se întrebuinţeze csprcsiunea „azok hataskorebe 
tartozik", - modificaţiunile menţionate 

se şi duc în deplinire numaidecât; - observaţiunile făcute de I. Balomiri la §
[ul] 4, precum şi ale lui Găetanu la §-[ul] 13, a lui Panţiu, Pop Leontin şi Codru nu 
se iau în consideraţiune. La votisarea intreprinsă în înţelesul §-[u]lui 52 din ordinea 
de trebi, Dieta acceptă articul[ul] acesta de lege cu modificaţiunile sus-numite 
numaidecât (vezi cartea de documente nr. 37.) 

248. Preşedintele comunică Dietei conceptul representaţiunei, pe lângă care 
are de a se subşteme Maiestatei sale spre întărire articul[ul] al doilea de lege (v[ezi] 
cartea de documente nr. 38), precum şi a comitivei către Escle[enţa] sa, comisarul 
regiu dictai (v[ ezi] cartea de documente nr. 39), care se citesc în toate 3 limbile 
ţării şi, considerându-se o observare stilistică a lui Fabini, se şi acceptă. 

Totdeodată, la propunerea preşedintelui, se decide ca articulul al doilea de 
lege, cu representaţiunea şi comitiva, dimpreună se va preda Escel[enţei] sale, 
comisarului regiu dieta) de cătră membrii comisiunei dietale, carii au fost aleşi spre 
elaborarea obiectului acestuia. 

Şedinţa venitoria: miercuri în 30 Sept[embrie] 1863. 
Ordinea zilei: pertractarea proiectului despre înarticularea Diplomei din 20 

oct[ om brie] 1860 şi a Patentei din 26 febr[ uarie] 1861. 
Şedinţa de încheie la 11 ora şi ½. 

Notari: Antoniu Laszloffly m.p, Friederic Eitel m, p., Ioan Puşcariu m.p. 
Verificatori: Carol Schnell m.p., Iosif Filtsch m.p., Timotei Ci pariu rn.p. 

Protocolul Dietei ardelene, pp. 130-131. 

124. 

Sibiu, 29 septembrie 1863 
Sacratisima ccsarco-rcgia apostolică Maiestate ! 

Prea îndurate Doamne! 

Din proiectele de lege indicate în preagraţiosul rescript regiu din 15 iunie nr. 
3117 s-a predat Dietei de către comisarul regiu plenipotcnţiat pentru Dictă de 
Maiestatea Voastră al doilea proiect care trasează despre întrebuinţarea celor trei 
limbi ale ţării în comunicaţiunea publică oficioasă. Pe acest temei noi am şi statorit 
articolul de lege alăturat aici cu cea mai mare umilinţă. 

Ne rugăm dară cu cea mai profundă rcverinţă omagială ca Maiestatea Voastră 
să înduraţi din prea înalta îndurare a-l sancţiona. 
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Rămânem cu credinţă neclintită, cu încredere şi alipire şi cu cca mai prof undă 
revcrinţă. 

Ai Maicstatci Voastre ccs. regie apostolice, cei mai credincioşi şi ascultători 
sudiţi şi şerbi, reprezentanţii Marelui Principat al Ardealului adunaţi în Dietă. 

Sibiu, în 29 septembrie 1863. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. rond Diaetalia F-135, f. I 84: Akten, f. 87. 

125. 

Viena, 30 septembrie 1863 
Nro. 32. Wien am 30ten September 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm von gestcrn Abcnds habe ich erhalten, und die Kundmachung 
der beiden Reskripte for Donnerstag angezeigt gefunden. Obschon mir die 
Beschleunigung dicses Gegcnstandes sehr an Herzen liegt, so kann ich doch Ihrer 
Ansicht, dass dic gcdruckten Exemplare zugleich sollten ausgeteilt werden konnen, 
die voile Wi.irdigung nicht versagen, und da mit vieler Mi.ihe în Wien durchgcsetzt 
wurde, dass die năchste Sitzung dcr hiesigen Abgeordneten erst Montag statt tinde, 
so telegrafierte ich hcute an Crcnneville, welcher mit Ihnen dari.iber sprechen wird. 
lch muss cs dcn Loco Hcnnannstadt wcilcnden Leitem des Landtags i.iberlasscn, zu 
beurteilen, was zur Erreichung des Zweckes angemesscner ist. 

Ich rechne darauf, tclcgrafisch Kcnntnis zu crlangen von jedem Fortschritt 
welchen diese Angclcgcnheit macht, damit ich mcine fcmeren Schritte damach 
richtcn, und auch mcinc Kollcgcn wclchc im Rcichsrat dic Rcgicrung vcrtrctcn, 
vcrstăndigcn kănne. 

Nach rciflichcr Erwăgung wilrdc ich es ftir das Angcmcsscnstc haltcn, vor 
der Vomahmc dcr Rcichsratswahlcn nur 6 Mitglicdcr des Hcrrcnhauscs als bcrcits 
Emannlc nach Hcrmannstadt zu tclcgraficren, u.z. dic Ziffcm 1,2,5,6, 8 und 9; dic 
i.ibrigcn abcr crst nachdcm mir das Ergcbnis der Wahlen bckannt geworden, Sciner 
Majcstăt in Vorschlag zu bringen. 

Sclbst Geringer wi.irde ich dieser spăteren Zeit vorbchalten, damit nicht 
Ungam und Romancn sich bcklagen, das deutsche Element sei mehr als billig 
begi.instigt worden. Man kann nicht genug vorsichtig sein. Wenn ich diesen 
siebenbi.irgischen Landtag glilcklich cnde, so nehme ich mir die Devise: exegi 
monumentum, aere per rendius [perennius/. 

Wcnn Sic mit Ncmcs fertig wcrden, so habcn Sic unglaubliches gcleistet. Ich 
war mit Beldi nicht so gli.icklich und ich vennute, er wird so lange sein 6 
wochentlicher Urlaub dauert, nirgends zu finden sein. Trachten Sie in umsichtiger 
Weise seinen gcgcnwărtigcn Aufcnthalt zu erfahren und mir măglichst bald zu 
wissen zu machen. 
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So eben crhielt ich 1hr freundliches Schreiben Nro. 20 vom 27. Scptcmber. 
Was den Gesetzentwurf der Diploms lnartikulierung betrifft so habe ich selben mit 
Lichtenfels gelesen und erwogen; wenn er în der Landtagssitzung nicht geăndert 
wird, wie natiirlich im Wesentlichen denn: minima non curat praetor:!, so werden 
wir hier kcine Anstănde machen, sondern Gott dankcn dass wir auch diese Klippe 
gliicklich umschifft haben. 

Den 2ten Gesetzentwurf gedenke ich zur allerhochsten Bestătigung ohne aller 
Abănderung vorzutragen. Nur în Betreff der Form dieser Bestătigung bin ich noch 
nicht mit mir einig. Ich mochte die Sache vereinfachen, und gleich auf den 
eingesendeten Gesetzartikel, welcher durch die Unterschrift des Prăsidenten und 
des Schriftftihrers authentisch ist, die allerhochste Bestătigungsklausel, 

unterschrieben per Majestatem, dann per cancellarium et consiliarium, setzen. 
Allein es fehlt das Prăambulum und so wird wohl Nichts iibrig bleiben als ein 
einfaches Bestătigungsreskript zu erlassen und eine nochmalige Heraufsendung des 
Gesetzartikels, auf dieselbe Art wie die Diplom-Inartikulierung abzuwarten. Das 
sind die Folgen des Obelstandes welcher durch Ausstreichung des Anfanges und 
des Schlusses în den zuerst vorgelegten Regierungsentwurf hervorgerufen wurde. 

Ich habe auf Comes Schmidt nicht vergessen, und Sie konnen iiberzeugt sein, 
dass ich ihm auf jeden Fall unter Ziffer 7 ja sogar unter Ziffer 6 oder 5 gesetzt 
hătte; allein ich lege einen gro13en Wert darauf, im Abgeordnetenhaus diesen Mann 
als Leiter einer Partei und Vermittler mit anderen Elementen în der ersten 
Reichsratssession welchc die Siebenbiirger beschicken, zu sehen. Er ist noch in den 
Jahren, wo man tatkrăftiges leisten kann; der Sitz im Oberhaus entgeht ihm nicht, 
vielleicht nehmen die Geschăfte einen so guten Verlauf, dass er schon fur die 
năchste Reichsratssession hinauf berufen werden kann. 

W egen Back werde ich sprechen. 
Ich hătte nie gcdacht dass man sich în Hennannstadt mit Eder beschăftigte. 

Miihlborn Sckretăr hat sich gestern untertănigst empfohlen. lch bin mit seinen 
Leistungcn zufricdcn; und da die Rckrutcn-V crhandlungen bcreits im Zuge sind, 
hat er Gelcgcnheit sich Verdicnste zu sammcln. Ich crwarte nur lhre Zuriickkunft 
um fur dic crlcdigte Sckrctărsstclle die Kandidation machcn zu lasscn. 

Deva habe ich untcrschricben; Sic mogcn Rccht habcn; Leo non capit 11111.\·cm.3 
Dass Sit: L\Nei Tag.: lllil Cre1111ev ilic 11idll sprcdie11 kurnllell, '-"dl 111i1 se/11 

unangenehm; ich weil3 Nicmanden in Hennannstadt den zu sprcchen fur 
Crcnneville wichtiger wăre. Haben Sic Gcduld licbcr Frcund, er meint cs gcwiss 
gut; von cinem Staatsmann tinde ich jcdoch kcine Spur. Hăttc ich Sie nur am I 0ten 
Juli nach Hermannstadt gcsendet; ich zweifle gar nicht daran, Sie hăttcn zwischen 
15. und 22. die Phalanx dcr Unverbesserlichen gebrochen, und wăren von den 44 
nur 4 in den Landtag gegangen, so stiinden die Sachen bcsser. 

Sie irren sich wenn Sie glauben, dass sich die Aufregungcn nun bei mir 
seltener einstellen; ich habe cigentlich unausgesetzt das Ficber, Schlaf und Appetit 
mangeln, Jang kann es so nicht dauern. 

Wenn auch was ich bcsonders lhnen danke, von Hennannstadt weniger Staff 
zur Gall-Erzcugung kommt, so machcn mir nun die Abgcordncten în Wien um so 
mehr Verdruss. Es bildet sich cine Partci, welche behauptet, der siebenbiirgische 
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Landtag sci noch gar nicht kompctcnt zu Rcichsratswahlcn. Zuerst mtisse der 
Landtag nicht durch Octroi sondcm durch Vercinbarung gercgelt werden, mi.issen 
die Tc1Titoricn ausgcschicden, das Gleichgewicht zwischen Romanen und den 
i.ibrigcn Nationen hergestellt, das neue Diplom statt dem Leopoldinum ausgcfertigt, 
die Eide gcleistct sein, dann kann dcr Landtag Siebenbi.irgens erst in den Reichsrat 
wahlen. 

Fortsetzung nach der Kanzleisitzung. 
Der Entwurf des 2ten Gesctzartikels st613t auf grol3e Anstande; man 

behauptet, selber konnte erst in Beratung genommen und zur allerhochsten 
Bestatigung vorgelegt werden, wenn die politische Einteilung, eigentlich wie die 
Herren meinen; Ausscheidung des Romanen-Territoriums, zugleich allerhochst 
sanktioniert werden wird. Die alte Taktik des Abwartens wird in Anwendung 
gebracht, so dass ich es angezeigt fand, den Einwurf der Obersttirzung dadurch zu 
beseitigen, indem ich die Verhandlung vertagte bis zum Eintreffen des landtaglichen 
Berichtes. 

Ich glaube mich nicht zu irren, wenn ich bemerke dass nicht nur die 
Magyaren und Szekler sondem auch die Sachsen es wi.inschen, dass die Sanktion 
dieses Artikels ad graecas kalendas vertagt werde. Es ware daher leicht moglich 
dass die Kanzlei samt ihren Prasidium in den Ănderungen bei §. 15 einen 
Anhaltspunkt finden wird, ein Reskript, welches ahnlich dem Romanen-Reskript 
sein wird, an den Landtag zu erlassen. Ob der Minister Nâdasdy in der Konferenz 
cine und dicselbe Mcinung mit dem siebenbiirgischen Hofl<anzler haben wird, 
bleibt eine offene Frage. Schreiben Sie mir mit umgehender Post Ihre Ansicht und 
setzen Sie mich telegrafisch in Kenntnis, ob lhre Meinung die des Ministers oder 
die des Kanzlers ist. Ich werde jedenfalls so Iange zogem, dass ich, bevor an Seine 
Majcstat dcr Vortrag gclangt, wcnigstcns 1hr Tclegramm, und wenn cs moglich 
machen kann, auch lhre begri.indete schriftliche Ansicht erhalte. 

Magyaren und Szekler behaupten: wenn der Artikel nach Antrag des 
Landtags sanktionicrt wird, so dtirfte in cincm halben Jahre die romanische 
Sprache die allcinherrschende sein, wo doch die lntelligcnz und der Grol3e Besitz 
nicht bei dcn Romanen sci. Man prophezcit dass dic 8 ungarischcn Komitate und 
mchrcrc sachsischc Sttihlc romanisicrt wtirdcn, ja ich glaubc sogar dass die Magyarcn 
Ulii Jic Jcutsd1c Sprnchc scufzcn, Ulii Jurch Jicsc ,on Jcr rolllanischcn bcfrcit zu 
wcrdcn. So viei ist gewiss, dass die Magyaren und Szekler cine Verzweiflung 
kundgeben, cine Hoffnungslosigkeit wclche keine Grcnzen konnen. Man spricht von 
masscnhaften Auswanderungen der Szckler, von einem Bcschluss der magyarischen 
Aristokratie, die sicbenbi.irgischen Gi.itcr zu vcrkaufen und nach Ungam i.ibcrzusicdeln. 
Man macht sich schon gegenseitig den Vorwurf, durch den Gesinnungsgenossen 
verleitet worden zu sein, nicht in den Landtag einzutreten, wo doch nur auf diesem 
Wege die Obergriffe der Romanen hatten bekampft werden konnen. 

Heute endlich hat das Gubemial-Prasidium eingcsendet die Erklarung, womit 
Baron Franz Kcmeny am 15. August die Wahl ablehnte. Man sollte glauben, nicht 
von Klausenburg sondem von Neuyork hatte diese Schrift eingefordert werden 
mi.issen. Ich erlasse an Kemeny das in Abschrift bciliegende Schreiben, und bin 
ncugicrig auf die Antwort. Ich vermute Sie werden die Erklanmg gelesen haben 
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und eben so crstaunt gewesen sein wie ich, dass in derselben die angegriffene 
Gesundheit des Gewăhlten nicht einmal erwăhnt, sondem sich einfach am 
15. August darauf bezogen wird: es habe sich nichts gcăndert, als wenn das 
Reskript vom 30. Juli, die personliche Audienz vom 31. Juli gar keine Bedeutung 
hătten. Hătte ich diese Erklărung am 30. August statt am 30ten September erhalten, 
so wăren die Sachen reifer geworden. 

Bald hătte ich vergessen, noch eine Frage zu berilhren. Wie steht es mit der 
Gesundheit des Superintendenten Binder? lch wollte diesen, und dadurch alle 
3 korrekten kirchlichen Oberhirten im Gegensatz zu den 3 Dissenters ins Oberhaus 
vorschlagen; mir wurde jedoch bemerkt; ich wiirde den Mann in die gro/3te 
Verlegenheit setzen, da es ihm schwer fallen wiirde abzulehnen, noch schwerer 
aber die Heraufreise sein wird. 

Die den Bischof Haynald betreffenden Akten scheinen sowohl in Rom als 
auch in Klausenburg als Reliquien betrachtet zu werden, die man schwer aus den 
Hănden gibt; iibrigens war Haynald diesesmal vorsichtiger, hat weniger gesprochen 
als sonst. 

Ich verharre mit wohlwollender, freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig ergcbener Nadasdy. 

N.B. 1hr Schreiben de dato 25ten war Nro. I 8, iibrigens habe ich 2 Fiinfzchner de 
dato 20. und de dato 21. September. Die Zahlen gleichen sich folglich aus, und ich 
vermute dass Sie den 26. nicht geschrieben haben. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 4 I 5-420. 

1 Am ridicat un monument mult mai durabil decât bronzul (Horatius). 
' Pretorul nu se preocupă de lucruri mărunte. 
1 Leul nu prinde muşte. 

126. 

\'fona, J octombrie- J86.1 

Nro. 33[34]. Wicn am I ten Oktobcr 1863. 

Hochwohlgcborcncr Frcihcrr! 

Ihre um 3 Uhr 15 Minutcn und um 6 Uhr Abends aufgegebenen Tclcgramme 
kamen um 6.20 und 7. I O hier an; das von Crenneville um 6 Uhr aufgcgcbcnc um 7 
Uhr 5 Minutcn, und das von Grois aufgegebene um 3 Uhr 40 Minutcn um 6 Uhr 55 
Minuten. Es schcint der Telegraf von 4 bis gegen 6 gcstort gcwcscn zu sein. 
Jedcnfalls kamcn diese Nachrichten zu rechter Zeit, um mir cine gute Nacht zu 
bereiten. Sehnsuchtsvoll crwarte ich heute das versprochcne telcgrafische Mehr 
und Nahcrcs. Kommt cs noch vor der um ½ 3 beginncnden Ministcrkonfcrcnz, und 
becilt sich Crcnncville eben so wie Sie, so konnte ich in Betreff dcr Mitglicder des 
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Herrcnhauses hcutc schon cine Yorbcsprcchung haben, und 6 bis I O Kandidatcn 
Seiner Majestăt in Antrag bringen. 

Dass die Inartikulierung cinstimmig angenommen wurde, ist ein gro/3er 
Triumph, dcnn cs ist cin Bcwcis dass dicjcnigen welche behaupteten; der 
romanische Berg werde nicht cher inartikulieren, bis nicht Gesetzartikel I und li 
sanktioniert sind, sich gcirrt haben, und dass die Regierung în wichtigen 
Lebensfragen auf Sachsen und Romanen gleichmă/3ig zăhlen kann. 

Die 7 Redner, besonders abcr der 8te, Rannicher, der Berichtcrstatter, 
verdienen Anerkennung; dass Fogarassy bei dieser Gelegenheit stumm blieb, ist 
Schade fur ihn. Ich hatte mir vorgenommen fi.ir diesen Mann eine Lanze 
einzulegen, und habc bisher alic Wamungen welche mir von verschiedenen Seiten 
zukamen, zuriickgewiesen. Selbst Mănner von unparteiischer Anschauung wollen 
diesem Mann nicht ganz trauen, und versicherten mich: hat er einmal die Diozese, 
wird er um wenig besser sein wie Haynald. 

Er hătte sollen diese Gelegenheit bentitzen und offentlich zeigen, dass er mit 
der magyarisch-szeklerischen Opposition vollkommen gebrochen, seine Schiffe 
verbrannt, mit einem Worte den Rubikon tiberschritten hat. Zu Mănnem welche 
sich eine Hintcrttir offcn lasscn, um zu gelegener Zeit entschliipfen zu konnen, 
habe ich kein Zutrauen. Ich errnăchtige Sie, mein verehrter Freund, den Herrn 
Bischof von Skutari I diese meinc Ansicht ganz trocken mitzuteilen. Wenn er bei 
Gelegenheit der Reichsratswahlen diese Scharte nicht auswetzt, so moge er sich es 
sclbst zuschreiben, dass er scin Zici nicht so schnell erreichen wird. 

Fur mich war ein ungarischer Redner von gro/3ter Wichtigkeit. Man hătte mir 
zwar gesagt, cine Schwalbe macht kcinen Sommer; allein von der anderen Seite 
wăre der Satz „kein Ungar, kein Szekler wird je fi.ir den Reichsrat wie er 
gegenwărtig ist, stimmen", durchlochert gewesen. Jedenfalls werde ich mich nicht 
liberei len. 

Vom Dcchant Koronka hore ich noch immer Nichts. Die 50.000 Unitarier 
wcrdcn wohl kaum im Stande scin dem Reichsrat Hindemisse zu bcreiten. Es ist 
jedoch flir die Regierung ein ilbles Zeichen, wenn cine so winzig kleine Partei, eine 
so annsclige Fraktion dic Ktihnhcit hat, mit der Regierung Finger ziehen zu wollen. 

Die heutige Post brachtc untcr der Zahl 5760 de dato 26. Scptembcr dcn 
gedruckten Entwurf des lnartikulicrungsgcsetzes în 40 Exemplaren. Machen Sie 
den Prăsidialisten Kirchner gclegenheitlich aufmerksam, dass dieses Paket durch 
den Postwagen gesendet wurde und daher erst den 5ten Tag ankam. 
Wahrschcinlich ilberstieg es das nonnalmă/3ige Gewicht und war daher mit der 
Briefpost nicht versendet. Mein Expeditsdirektor des Justizministeriums wusste 
sich in derlei Făllen zu hclfen; cr machte 2-3 Pakete aus dem Einen und die 
Briefpost hatte keine Anstănde mehr. 

Erhalten Sie die Yersicherung der freundschaftlichen Hochschătzung lhres 
aufrichtig ergebenen Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 422-423. 

Titlu al episcopului Fogarassy. 
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Sibiu, 1 octombrie 1863 
Nr. 24 de dato 1/1 O 1863 

127. 

Telegramm. Minister Graf Nadasdy Wien. 
Reichratsreskript mit wiederholten Hoch, Eljen und se treaske aufgenommen. Als 
dringlich erklărt. 

12 Ausschuss gewăhlt der binnen lăngstens sechs Tagen Bericht erstattet, und 
dann binnen 24 Stunden Yerhandlung. 

Mitglieder dieses Ausschusses nicht bekannt, weil Scrutinium nicht beendet. 
Also Mittwoch oder Donnerstag die Sitzung, Vielleicht Dienstag. 

Modifizierter I. Artikel allgemein sehr gut aufgenommen. 
Hinsichtlich Herrenhaus: statt Nr. 3 Bischof Fogarassy, Nr. 7 Conrad 

Schmidt, sonst einverstanden. Bitte bis Dienstag friih Bekanntgabe. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 325. 

Viena, (2 octombrie 18631 
Wien den 2.[Oktober] 

Euer Exzellenz, 

128. 

Freuerliche Zeilen vom I 5ten bis 19. September habe ich erhalten, und lege 
selbes mit Ramsbuchstaben versehen bei. 

Ad a. Der Eintritt eines intelligenten Mannes dieser Nationalităt ist cin 
doppelter Gewinn, und dic Rcgicrung kann cincn grol3en Wert darauf lcgcn, dass er 
auch in den Rcichsrat gcwăhlt werde; aber nicht nur seine Wahl ist von grol3er 
Tragwcite sondem auch dic der i.ibrigen 25 Reichsratsabgeordneten muss von Seite 
der Regierung mit allcn crlaubtcn Mitteln auf rcgicrungsfrcundlichc Mănner 
gele1tet werden, mir gchen emer vcrhăngmsvollen Leit entgegen, das 
Abgcordnetenhaus wird sehr schwer in der guten Bahn erhalten werden, jede 
verlorene Stimme flir das Ministerium ist ein unersetzlicher Yerlust. Euer 
Exzellenz werden sich erinnem, dass in der letzter Session nur drei Stimmen aus 
Siebenbi.irgen gegen das Ministerium in der damaligen[?] Frage gestimmt haben, 
und auch von diesen dreicn, waren zwei mit denen sich noch reden liel3. 
Zimmcnnann aber weil3 sclbst nicht was er will, und ich wi.irde was darum geben, 
wenn er in der năchsten Wahl zum Reichsrat zu wcnig Stimmen bekăme, sehe 
jedoch ein, dass dies gar nicht zu hoffen ist, es handelt sich jedoch um die i.ibrigen 
zu Wăhlenden, und so unangcnehm es mir pcrsănlich ist, so muss ich doch Euer 
Exzellenz ersuchen erst nach vollbrachter Wahl, Hennannstadt zu verlassen. Sie 
sind der Einzige welcher in Siebcnbi.irgen und in dessen Landtag Ersprie131iches 
leisten kann; der Ausfall der Siebcnbi.irger Wahlen wird viellcicht auf die 
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Geschichtc dcr ganzcn ostcrrcichischcn Monarchie von so grol3cr Wirkung sein, 
dass jede Vcrnachlăssigung, Lauhcit bei Bchandlung dieses Gcgenstandes cin 
Vcrbrechen gcgcn dcn Staat wărc. 

Ad b. lch tat was ich konnte, abcr Privatangclcgcnhciten warcn die 
eigentliche Ursache dass ich nicht durchdringen konnte. 

Ad c. Dicnt zur Beruhigung. 
Ad d. Ich gestche dass mich dcr Beschluss ilberrascht und in mir den Glauben 

gestărkt hat, dass Euer Exzellenz in den Siebenbilrger Landtag cine zauberische 
Gewalt ausilben. 

Ad e. Es war cin gro13es Glilck dass Euer Exzellenz dies durchsetzten. 
Ad f. Ich bin ganz cinvcrstanden; milndlich werden mir liber dicsc Sache 

weitwendig sprechen. 
Ad g. Sie konnen Recht haben; ich habe nicht bedacht, dass dieser gute Mann 

Limboratto ăhnliche Ansprilche machen wilrde. 
Ad h. Ich kann nur Joben und bewundern, mein Vorrat ist ausgegangen und 

ich erwarte nur Euer Exzellenz Rilckkehr um ein Ende zu machen. 
Ad i. Wenn Euer Exzellenz sagen ziemlich sanktionierbar so bin ich 

vollkommen zufrieden. Meiner Ansicht nach darf die Regierung in solchen Fragen 
wenn nicht offenbarer Unsinn[?] oder Ungerechtigkeit sich zeigt, nie engbrilstig 
sein; wenn nur das alte Unhaltbare, Albeme, Unzweckmăl3ige usw. verbessert 
wird. Vollkommcnes lăsst sich nicht so schnell erzielcn, auch Rom wurde nicht în 
einem Tag gebaut. 

Ad k. und I. Milssen wir das Mogliche anstrebcn, und mit dcm was wir 
erreichen zufricdcn sein. Es wcrden noch mehrere Landtage kommen, es muss 
nicht Alles in diescm geordnet werden. 

Ad m. Hat sich geăndert durch einem ad a. vorgetragenes Ersuchen. 
Ad n. Nicht das Unzweckmăl3igc des Antrages, sondem dass selber gestellt 

wurde, ohne mit Euer Exzcllenz frilhcr Rilcksprache geptlogen zu habcn, wcrde ich 
dem Zimmermann nie vcrgcbcn. Ein Ministcrialrat der nicht cinmal dic Artigkeit 
hat, mir dcm im Landtag anwcscndcn Hofkanzler sich zu bcsprcchcn, wcnn cr 
cincn nicht an dcr Tagcsordnung stchcndcn Antrag von solchcr Tragwcitc machcn 
will, solhc cine Wohnung angcwicscn bckommcn in dcm gro13cn Gcbăudc wclchcs 
in Hcrmannstadt mit Hilfc dcr Lottcric gcbaut wurde. 

Ad s. Oiesc Angclcgcnhcitcn stchcn gcgcnwărtig schr gut, Andrassy 
Rcsignation wurde allcrhochst angcnommen, cbcnso Srodna, wic frilhcr die 
Apponyische. Wenn ich zwei Reichenstein hătte, damit den cincn in Sicbenbilrgen 
bchalte, und dcn andcren zur ungarischen Kanzlci gcben konnte, so wăre mir nicht 
bange, die Gcmilter sind viei ruhiger gcworden, und wenn mit Nachdruck und 
Ausdauer, jedoch ctwas schneller als gegenwărtig vorgegangen wird, konnten wir 
1865 ungarischen Landtag mit Hofkanzlei auf guten Erfolg halten, und 1866 im 
Reichsrat die Ungam sehen. 

Ad t. lch will Sie, mein verchrter Freund, durchaus nicht plagen mit dem 
Ersuchen um Mitteilungen, ilberhaupt Erfolge cin kurzcs Tclegramm, welches ich 
ohnehin jedcsmal Scrcnissimo und der sicbenbilrgischen Hoflrnnzlei mitteile; 
genilgt mir vollkommen. Ich weil3 wie gcplagt Sie sind, und Nicmand ist mehr in 
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der Lage wie ich, Sie zu beschworen, Abends nicht zu schreiben, ich wei/3 aus 
eigener Erfahrung, wie traurig die Lage des Menschen ist, der halbblind ist, und 
immer in der Furcht lebt, iiber kurz ader lang blind zu werden. 

Friedcnfels wird Ihnen diesen meinen Brief telcgrafisch anmelden, mit dem 
Beisatze vor Erhalt dieses Briefes keine Reiseanstalten zu treffen. 

Leben Sie wohl und seien Sie versichert, dass mit unvcrănderlicher 

Hochachtung und Freundschaft verharre, 1hr gehorsamer Diener, Nâdasdy. 
Nachschrift. Da im Vertagen mir scheint es wenigstens mehr angedeutet als 

ein Schluss des Landtages, bald nach der Reichsrăte Wahl eintreten muss, so wird 
es gut sein, wenn Sie schon im Vorhinein die betreffenden Expeditionen in Angriff 
nehmen. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichenstein, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 265-268. 

129. 

Viena, 2 octombrie 1863 
Nro. 34. Wien am 2ten Oktober 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

Sie wiinschen Dienstag schon die Namen dcr Herrenhausmitglicder aus 
Siebenbiirgen wissen; das ist rein unmoglich. Ich werde zwar versuchen den 
Erzherzog Prăsidenten dazu zu vennogen dass er morgen Konferenz ansage um 
dicse Emennungen bcgutachten zu lassen; allein ich sehe voraus dass dies schwer 
durchzusetzen sein wird, denn der Erzherzog kommt erst morgen gcgen 11 Uhr 
von Baden hcrein, und mcine Kollegen lassen sich an dic Wiencr Stadt nicht so 
fcsseln, denn dcr cine gcht jagcn, der andcre badet, der 3tc bolanisicrt. Sonntag ist 
wic natiirlich Nichts zu untcmchmen, Montag ist cine wichtige Silzung des 
Abgcordnclcnhauscs wclchc die Herren Minister so crmi.idct dass sic von einer 
Konfcrenz Nichts horcn wollen. 

Id1 \\ t;;l lk: l.folict bei ui;.:111 l>c:slc11 \\'ilk11 k<1u111 \ u1· Di1;;11:sl<1g im S1<1m.k :scin, 

das Gutachten odcr besser die Zuslimmung der Minister zu crhaltcn, und wenn 
noch am sclbcn Tag der Couricr nach Ischl geht, so hăngt cs vom Wcllcr ab, und 
gehort viei Gliick dazu, um Freitag in der Lage zu sein, die Namcn nach 
Hennannstadt zu tclcgraficrcn. 

ln der Wiencr Zcitung lese ich heut, dass auch die Regierungsvorlage lII 
gestem kundgcmacht und an einen Ausschuss iiberwicscn wurde. Die Tclegramme 
welche ich gestem von lhnen, Crenneville, Grois crhielt, erwăhncn dieses 
Umstandes nicht. Hătte ich die Zeitung friiher gelesen wi.irde ich die Namen der 
Glieder der 3 und nicht dcr 2 Ausschiisse begehrt haben. 

Die Reise des Kaisers nach Innsbruck kam mir auch schr ungelegen. Daniel 
und Obcrstcr Gcrichtshof wurdcn dadurch verzogert, und was noch schlimmer ist, 
die magyarische Opposition posaunt ihren Anhăngem die Hoffnung zu: năchster 
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Tagcn wcrdc cine ăhnlichc Obcrraschung ohne Wissen des Ministcriums nach Pest 
in die Scene gcsetzt wcrdcn. Gcstcm musste ich dreimal dicse Nachricht anhoren, 
und als ich crwidcrtc, cs nicht zu glauben, sah man mich mitleidig an und zuckte 
die Achscl. 

Jcdenfalls sind solchc unvorgesehene Reisen mir sehr zuwider, denn ich kann 
nie mit cinigcr Zuvcrsicht darauf rcchncn, wann ich eine allerhochste Entschlicl3ung 
erhalten wcrde. 

Nun zu einer wichtigeren Frage: Nehmen wir an, dass Dicnstag das 
Reichsratsreskript vom Ausschuss bcgutachtet in die Landtagssitzung gelangt, so 
glaube ich dennoch nicht zu irren, wenn ich eine dreităgige Debatte als das 
Mindeste voraussehe; im gtinstigen Falie nehmen wir also an, dass Donnerstag der 
Beschluss gefasst wird, vollkommen den Entwurf der Regierung anzunehmen, wo 
sodann Freitag die Wahlcn wirklich statt finden konnten. lch muss daher trachten 
dass das Telegramm welches die Emennung der Herrenhaus-Reichsrăte anktindigt, 
Donnerstag frtih in Hennannstadt anlange, folglich zur Absendung bereit liege, 
damit cs wie die tclegrafische Anzeige vom Beschickungsbeschluss heraufgelangt, 
gleich abgesendet werden konne, und dies ist der Grund warum ich heute an Sie 
wegen Fogarassy, und an Crenneville wegen Superintendenten Binder telegrafiert 
habe. Kommen die telegrafischen Antworten heute zu rechter Zeit noch, so bin ich 
gesonnen nach Baden hinauszufahren oder zu senden, damit heute Abend noch die 
Konfcrenz ftir Morgcn angesagt wcrdcn konne. Ich bin mit mir so ziemlich im 
Reinen; an Sachsen habe ich Uberschuss, an Romănen gro13cn Mangel, Ungam 
zwcifelhaft, bcsondcrs da zu ftirchten, dass Nemes und Beldi viclleicht bis Buda
Pest gelangen, dort aber Schiftbruch lciden. 

Transportkosten der Akten, Zeitverlust der Reisenden u. dgl. mehr werden 
folglich reincn Gcwinn gcben. Ich verlange auch von Crcnncville ein Gutachten 
tibcr diesc Frage. 

Eben kam 1hr Tclcgramm Nro. 25 an. Bcneidcnswert sind die, denen Sie 
Frcund sind [Anm.: Popp], dcnn auf lhrc Verantwortung wird Nro. 3 în Vorschlag 
gcbracht. Es wird tibrigcns gar nicht schadcn, wcnn Sic dcn lnhalt mcincs gcstrigen 
Bricfcs dcmsclbcn mittcilcn. Dass cr das „cinhcllig" nicht wagtc zu vcrdcrbcn, ist 
ja nattirlich, da wărc cr Rcgicrungsgcgncr gcwordcn; dcn Vcrdacht kann ich jcdoch 
nicht ablcgcn, dass cr dun.:h scin passivcs Haltcn bcstimmte Farbe zu gcben vennied. 
Ich wtinschc dass wir uns in dicscn Mann nicht tăuschcn. Jcdcnfalls crwarte ich von 
ihm, dass cr bei der năchstcn Gclegcnhcit dicses Stumm scin [Anm.: tacuit] gut mache. 

Die Wahl der neun Ausschussmănner welche bisher bckannt sind, kann ich 
nur lobcn. Wahrschcinlich war Ncmes nicht in der Sitzung, da nicht cr sondem 
Laszloffy unter den 9 Erstgcwăhlten cnthalten ist. Sie werden sich, vcrehrter 
Freund, erinnem, dass Nemes sein Glaubensbekenntnis ablegen musste um Vize 
Prăsident zu wcrden. Ich babe ihm nur vorgeschlagen, weil cr sich ftir die 
Regierung erklărte. Ein Graf Ncmes muss Wort halten; hat ihm die Beforderung 
gefallen, muss er nun auch dic Folgen binnehmen. Wenn der Mann ins Herrenhaus 
berufen wird und Sprtingc macht, so konnte ich bose werden, denn wenn man sich 
auf einen Grafen Ncmes nicht mehr verlassen kann, so bort Treue und Glauben auf. 
Nicht alle Lcistungcn konnen grundbtichcrlich vorgemerkt werden. 
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So eben komme ich von Schmcrling, und nach langen Beratungen haben wir 
uns entschieden, auf Nro. 7 den Superintendenten Binder jedenfalls zu berufen. 
Schmidt Conrad wird einer spăteren Zeit vorbehalten. Schmerling legt den gr613ten 
Wert darauf, dass er diesmal im Abgcordnctcnhaus den Beweis liefere, dass er 
wirklich das geistig bef:ihigste Haupt der Sachsen sei. 

Wenn Binder durchaus nicht reisen kann, kann er sich cntschuldigen und 
Urlaub begehren; ablehnen auf keinen Fall. Haben Sie die Gute dieses zu 
vennitteln. Als ich seine Taubheit erwăhnte, wurde mir erwidert: er findet 
Taubheits-Kollegen im Abgeordnetenhaus genug. Mir ist die Einberufung Binders 
wichtig, wegen der romischen Curia, und wegen seinen Nachfolger in der 
Superintendenz. Auch wurde dadurch die Frage vennieden: zwischen Geringer und 
Schmidt Conrad. 

Morgen ist Konferenz, wenn nicht besondere Hindemisse eintreten. 
Erhalten Sie die Yersicherung der unwandelbaren freundschaftlichen 

Hochschătzung lhres aufrichtig ergebenen Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 432-435. 

130. 

Viena, 3 octombrie 1863 
Nro. 35. Wien am 3. Oktober 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

lhre No. 22 vom 30ten September hat mir sehr interessante Einzelheiten 
berichtet, welche sich telegrafisch nicht mitteilen liel3en; mit Sehnsucht crwarte ich 
dcn Augcnblick, wo ich miindliche Aufklărungen iiber Manches noch dunkle von 
lhncn crhaltcn wcrdc. Sic sehen vielleicht zu rosenfarben, bis 8ten Oktobcr glaube 
ich die Wahl nicht ausftihrbar, nur wcrde ganz gliicklich scin, wenn wir am 1 Sten 
das Te Deum anstimmen konncn. 

Ich verlasse mich darauf, dass Sic sobald als nur moglich, jcdoch nur nach 
glUcklich durchgeftihrter tatsăchlicher Wahl den Wagcn bcsteigen und herauf eilen, 
denn ich mochtc noch einige Tage mit lhncn in Wien scin, muss abcr bevor der 
erstc Schnec falit, in einem siidlichen Klima angelangt sein; auf der Reisc muss ich 
rnich eincn halben Tag in Berlin aufhalten, um mit dem beriihrnten Augenarzt 
Grabe zu sprcchcn. 

Gulz und Arlos scheinen mein Augeniibel nicht richtig zu beurteilen, denn 
beide behaupteten, dass rechte Auge werde seine Sehkraft gănzlich vcrlieren dafiir 
aber das linke, sobald es durch das rechte nicht mehr beirrt wird, anstandslos 
Dienste tun; der erste Teii der Behauptung erfiillt sich, bald werde ich am rechten 
Auge gar nicht mehr schen, lcider geht aber der 2. Teii nicht in Erftillung, denn 
auch das Linke wird von Tag zu Tag schwăcher, so dass ich immer das grol3e Glas 
zu Hilfe nchrnen muss, welches meine Augen noch mehr anstrcngt. Ich wcrde 
daher mcincn Urlaub fiir jetzt nehmen, werde in einigcn Monatcn rneine Augen, 

210 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



ader bcsser zu sagcn mcin linkcs Augc besser, so wollcn mir dann runter rcden [?]. 
Fiir gegcnwărtig bin ich so zicmlich hoffnungslos. Trachten Sie noch vor lhrer 
Abreise nach Hennannstadt wcgcn dcr Metropolie mit Schaguna ins Reine zu 
kommcn, wcnn cr cs nicht vorzichcn sollte, als Hcrrcnhausmitglicd in Wicn, den 
Gegcnstand sclbst auszuglcichcn; das Wichtigste ist dicsen Mann in guter Laune zu 
erha I ten. 

lch bin sehr froh, dass Sic dic Yorlage der beiden Budget-, Landes und 
Grundentlastungsfond nicht flir so dringlich halten, um selben noch vor Yertagung 
des Landtages bei diesem annchmcn zu miissen, es wăre ohnehin kaum moglich 
gewesen, denn Landesfond liegt beim Staatsrat, Grundentlastungsfond im 
Rechnungsdepartment der Hofkanzlei in der Bearbeitung. Und wenn ich auch noch 
so drăngen, kann ich <loch kaum hoffen, vor 8 ader 14 Tagen damit fertig zu 
werden. 

Haynald['s] Akten sind noch immer auf dem Wege von Rom nach Wien, ich 
glaube iiber Newyork, der direkte Weg durch Sardinien wird vennieden. 

Was die Sanktion der Gcsctze betrifft, so werde ich Seiner Majestăt 

alleruntertănigst bemerken, dass ich ihm das oftmalige Unterschreiben ersparen 
wollte, und aus dicscm Grund glcich in dem I ten Gcsetz Entwurf Kopf und Ful3 
zweckentsprechend in Yorschlag brachte. Seine Majestăt hatten die allerhochste 
Gnade die Ansicht meiner Gegner anzurechnen, Kopf und Ful3 wurde allerhochsten 
Orts gestrichen, nun bleibt nichts iibrig als den alten Zopf mit allen 
Unbequemlichkeiten auch femcr noch zu tragen. Soviel ich mich erinnere, wurden 
im Jahre 1848, 400 sage vierhundert Exemplare zur allerhochsten eigenhăndigen 
Unterschrift eingesendet, das wurde nun in 3 Sprachen 1200 Unterschriften 
machen, schrcibcn Sic moglichst bald ob 400 nicht cine zu grol3e Anzahl ist, und 
ob nicht cin groBer Teii dieses Gesetzartikels mit gcdrucktcr kaiscrlichen 
Unterschrift allenfalls nach Csikszcreda und Illyefalva geschickt werdcn konnte. 

Das Schlimmste bei der Sache ist, dass nicht nur der Diploms 
lnartikulicrungs Artikcl, sondcm auch dcr Romanen Glcichbcrcchtigung und dcr 
Sprachcn Artikcl cbcnfalls 1200 Unterschriften brauchcn wcrdcn. Sic konncn mir 
alic dicsc Untcrschriftcn nach Nizza nachsenden, denn solange kann ich mich in 
Wicn nichl aufhallcn bis ich mii dicscn Untcrschriftcn fcrtig wcrdc, noch triibcr 
wird cs mir abcr scin, wcnn 1hr Name statt den Mcinem 3600 mal in die Wclt 
Sicbcnbiirgcns gcht. 

Sowohl 1hr Tclcgramm, als auch das soeben erhaltcne des Grafcn Crenneville 
lauten gcgen die Emcnnung des Superintendentcn Binder, die hicrortigen 
Verhăltnisse jcdoch, und die Ihnen gestem mitgetcilten GrUnde hindem mich 
Binders Ablehnung zu bcrUcksichtigen. Der Superintendent augustanae 
confessionis wird cmannt, und Sie werden den alten Herm begreiflich machen, 
dass diese allerhochste Auszeichnung von ihm mit dankbaren Herzen angenommen 
werden muss, cs ihm jedoch freisteht, das hohe Haus um einen wcnn auch etwas 
lăngeren Urlaub zu bitten, und sein Heraufkommen flir den Zcitpunkt in Ausicht zu 
stellen, wcnn seine Gesundhcit gestărkt sein wird. Das Herrcnhaus bewilligt den 
Urlaub ohne allen Zweifel, und dann wird es an der Zeit sein, in BerUcksichtigung 
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dessen dass nur zwei Sachsen im Oberhaus sitzcn, einen dritten vielleicht sogar 
einen 4ten nachtriiglich zur allergniidigsten Ernennung vorzuschlagen. Das 
versprochene Vertagungsreskript werden Sie mir wohl noch schickcn mtissen, denn 
Begutachtung der Kanzlei, des Staatsrats, der Ministcrkonfcrenz, allerhochste 
Genehmigung, allerhochste Unterschrift brauchen viei Zeit; und Sie wcrdcn in 
Wien die erstcn Tage auch wcnig freien Augenblicke haben, cs liegen in der 
geheimen Schublade mehrere Stiicke, welche auf Sie warten. 

Friedenfels kann ich nicht eher von hier abgehen lassen, als Sie eingetroffen 
sind, ich bin keinen Tag sicher, ob ich nicht Kanzleisitzung halten muss, und Sie 
werden einsehen, dass ich mit den 2 Magyaren, welche sein einigen Tagen gro13e 
Ăngste haben in cara patria gesteinigt zu werden, nicht allein bleiben kann. 

Sind Sie einmal hier, wollen mir tiber die Sache weiter sprechen. Fogarassy 
kommt ins Herrenhaus, Groisz, Lăszlofy, Erănosz werden wie ich hoffe gewiihlt, 
unter 26 sind 3 Ungaro nicht zu viei. Ich bin tiberhaupt begierig wie sie die 23 in 
gleichen Teilen aufgeteilt 11-12 entsprechende Romanen finden werden, vielleicht 
wird das halbe Gubemium in Wien sitzen, jedenfalls eher Gubernia! Rate als 
Komitatsvorstiinde wiirde ich im Lande entbehren konnen. 

Erhalten Sie die Versicherung der wohlwollenden freundschaftlichen 
Hochschiitzung lhres aufrichtig ergebenen Nădasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichenstein, Ktn. I b, Faszikel Ill a, f. 424--429. 

131. 

Viena, 4 octombrie 1863 
Nro. 36. Wien am 4ten Oktober 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm No. 26 hat so viele gute Nachrichten, dass es den Neid mciner 
Kollegcn erregte; dic Hoffnung, dass Donnerstag die Wahl sein konnte, i.iberni.igelt 
alle Lr\\- anu11ge11. Id1 \\-erue I1111e11 \\-ahr:,,ehei111ieh 11101 ge11 releg, a fi1.:1e11, uie 

Auskunft welche mir Schmerling zu gcben versprach, in Betreff des Modus, wie 
sich die siebenbi.irgische Rcichsratsabgcordnctcn hicr lcgitimicrcn mi.isscn. 

Hcutc ist Sonntag und noch i.ibcrdics Kaiscrs-Namcnstag, folglich sind die 
Registraturcn unzugiinglich. 

Dic Prasidicn des Rcichsratsausschusscs sind mir Bi.irgschaft, dass dcr Bericht 
gi.instig ausfallen wird. Bis Sie diese Zeilen lcsen, ist er wahrscheinlich schon fertig. 

Die Hcrrenhausmitglieder werden, wie ich hoffe, hcute emannt, und 
vielleicht kann ich selbe morgen telegrafisch mitteilen. Gestern kreuzten sich 
unsere Telcgramme; Sie werden aus mcincm Tclegramm crsehcn haben, dass ich 
Ihre Ansicht bcfolgte, Fogarassy lhnen zu Ehren kandidierte, Binder aber statt 
Gcringer gcsetzt habe, um ja den Schmidt Conrad guter Laune zu erhalten. 
Schmerling rechnet auf ihm im Abgeordnetcnhaus. 
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Was dic Vcrtagung bctrifft, so bin ich mit lhncn cinvcrstandcn, wcrdc dic 
allcrhăchste Ermăchtigung cinholcn und den Landtagskommissăr nach lhrem 
Antrage schrcibcn. 

Der 2te Gcsctzartikcl ist laut Crcnncvilles Telegramm erst gcstcm Abcnds 
abgesendet worden, wird folglich erst Mittwoch bei der Kanzlei verhandelt, undim 
giinstigsten Falie Donncrstag bei dcr Konferenz. Ich werde mir alic Miihe geben 
die allerhăchste Entschliel3ung noch vor Vertagung des Landtags nach 
Hennannstadt zu bringcn, bcsondcrs in dcm Falie, wenn der Minister iiber den 
Hofkanzler den Sieg davon trăgt. 

Fiir diese Ansicht, nămlich ftir die einfache Bestătigung sind sehr viele 
Griinde, aber das ist auch gewiss, dass der §. I 5 auch allerhăchsten Orts 
Aufmerksamkeit erregen wird. Auf keinen Fall war es den Landtagsleitem klug, 
gerade în diesem § dcn Text der Regierung nicht anzunehmen. 

Wir besorgen morgen hier im Abgeordnetenhause cine unangenehme Debatte 
in Betreff der Frage: ob der gegenwărtige oktroierte siebenbiirgische Landtag bevor 
er definitiv, durch Vereinbarung gcsetzlich geordnet wurde, schon jetzt zu 
Reichsratswahlen kompetent sei. Die ante ministerielle Partei will durchaus 
Unkraut unter den Weizen săen und der ungarischen Opposition cine Gefalligkeit 
erweisen. Wir haben viele boshafte Rabulisten im Hause, iibrigens wird heute 
fleil3ig im guten Sinne gewirkt, vielleicht wird die ganze Sache unterdriickt. 

Mit dem Entwurf „Oberster Gerichtshof' hatte ich viele Anstănde; man wird 
manchmal nicht klug aus den Lcuten und sie glauben, man konne im 
siebcnbiirgischen Landtag jetzt Alles durchsetzen, folglich auch 2 Hofrăte aus 
Siebenbiirgen zum Wicner Obersten Gerichtshof emennen und Allcs wăre in 
Ordnung. Es wird eine Zeit kommen, wo man vielleicht etwas Ăhnliches 
durchsctzcn kann; jetzt hătt'ich es nicht gcwagt. Sind cinmal dic Siebenbiirger im 
Reichsrat, so măgc dcr Reichsrat aus Sparsamkcitsriicksichten es versuchen. 

Lcben Sie wohl, ich verharrc mit freundschaftlicher Hochschătzung, 1hr 
aufrichtig crgcbcncr Nadasdy. 

Original. llllSLA. Nad1lass Rcichcnslcin. Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 430-431. 

132. 

Viena, 4 octombrie 1863 
Wien, dcn 4. Oktober 1863. [Bem.: aus Hermannstadt] 

Die Romanen hatten dieser Tagc wieder Conferenzen, in welchen Allerlei 
beschlosscn wordcn. lch halte cs nicht mehr dcr Miihc wert, Sic iiber diese 
Conferenzbeschliisse zu unterrichten, denn sie haben keine Bedeutung. Was die 
Hcrrcn auch immcr unter sich bcschlicssen, în der Sitzung voticrcn sic doch wie cs 
ihnen bcliebt und nicht selten sind die Anftihrer die ersten, welche die Fahne 
vcrlassen. Die Rcgierung ist der Majorităt der Romanen sicher. Die Beamten 
machen auch kein Hchl mchr daraus, dass sie unbedingt ftir die Rcgicrung 
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stimmen. Man erzăhlt mir, dass einer von ihnen von scincn Wăhlem (rumănische 
Bauem) interpclliert wurde, warum sie denn die ihnen zugesagten Wălder und 
Wicsen noch nicht erhalten? Der Deputierte antwortete darauf: ,,lch kann Euch 
nicht helfen; warum habt 1hr auch Beamten gewăhlt; wir mtissen tun, was uns die 
Regicrung befiehlt". Die geistlichen Herren pflegen auf diese Frage zu antworten, 
dass diese Wălder und Wiesen der Kirche und Schule werden gegeben werden. 
Eine Antwort, welche indessen das fromme romanische Volk wenig befriedigt. 
Diese Anekdote wird mir von einem Romanen verbtirgt, wenn er mir auch keine 
Namen nennen wollte. Baricz tut freilich sehr wtitend; er droht, dass das Volk 
einmal Rechenschaft verlangen werde von den Renegaten, aber auch er ist 
innerlich nicht so bos. Er ist heute abgereist und ich werde mich kaum irren, wenn 
ich annehme, dass er sich aus dem Staube gemacht hat, um nicht flir, aber auch 
nicht gegen die Beschickung des Reichsrates zu sprechen. Diese Haltung der 
Romanen ist das Ergebnis der tiberaus geschickten Operation des Baron 
Reichenstein. Die Romanen erzăhlen freilich allerlei tiber die Art und Wcise, wie 
er diese Operationen anstellt. So z.B. behauptet man die Anweisung auf I OOO. fl. 
gesehen zu haben, welche Herrn Puskariu, Administrator des Kokelburger 
Comitates, unter dem Titel „Zulage" erhalten hat. Weniger gewandt ja auch 
weniger klug geht Baron Rosenfeld vor. In der Commission, welche das Gesetz zur 
Inartikulierung des Oktoberdiploms und der Februarverfassung entwarf, kam es 
zwischen ihm und Baricz zu einem Wortwechsel. Baricz wtinschte, dass eine 
Einleitungsformel gebraucht werde, welche vertut, dass der Landtag matu propria 
handelt. Rosenfeld opponierte. Baricz bemerkte darauf, wenn die Regierung 
absolutistisch vorgehen wolle, so moge sie sich doch nicht genieren. Rosenfeld 
ăul3erte sich in seiner Erwiderung geringschătzig liber den Constitutionalismus, der -
wie er sagte - in Siebenbtirgen gar keinen Sinn habe und lie13 sich zu der 
Bemcrkung hinreil3en, dass die Regierung, wenn sie den geringslen Widerstand 
erfâhrt, auch ohne Weitcrcs absolutistisch verfligen werde. Diese Bemerkung hat 
schr viei boscs Blut gcmacht - vcrschlăgt abcr schlic131ich nichts. Die Suluz
Barizische Fraktion hatte in ihrer Conferenz beschlosscn, dic lnartikulicrung dcr 
Vcrfassungs-Diplomc mit allcn moglichcn Mitteln zu hinlcrtrcibcn -- schlic131ich 
abcr stimml sic doch cinmtilig ftir dcn Saguna'schen Gcsctzcnlwurf. 

In den ungarischcn Krciscn hcrrscht cine gcwisse Aufrcgung. Man spricht 
sehr viei von der Kalocsacr Synode, die wie man hier mit Bcslimmthcit vcrsichert, 
durch den Bischof Haynald arrangiert wurde, dcr mit ihr cine Sttitzc flir scine 
Haltung am siebenbtirgischen Landtage zu finden hofft. 

Auch der Antrag bcztiglich der Szekler Kapcticn hat Aufschcn crregt. 
Dersclbe gchort zu dcn glticklichen Manovcm des Baron Rcichenstcin. lch habc 
mit cigcnen Augcn gesehcn, wie er in der Vorhalle des Landtagssaalcs dem Herrn 
Laszlofy ein Papicr tibcrgcben. Spăter trat Laszlofy in den Saal und tibergab das 
Papicr dem offizicllcn Obersetzer. Es war der betreffcnde Antrag deutsch verfasst. 
Der Obersetzer tibertrug ihn ins Magyarische. Die Sache kann im Szeklerlande ihr 
Gltick machcn. Der hicr anwescndc Agent der magyarischcn Partci hat sofort ein 
Tclcgramm an dcn Graf Dominik Teleky expediert in wclchem er ihn auf das 
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Ergcbnis aufmcrksam machte und Graf Johann Mikes der am 25. aus Clauscnburg 
hier angekommcn war und sich morgcn auf seine Giite im Haromszeker Stuhle 
begcben wollte, reiste sofort ab, um dcr erste die Nachricht hinzubringen. Sie sehen 
also dass man dcr Angclcgcnheit în ungarischen Kreisen grol3e Bcdcutung bcilegt. 

Bischof Fogarassy bcfindct sich in einem heillosen Gemiitszustande. Er sagt 
zwar nicht, dass er es bereuet, in den Landtag eingetreten zu sein, aber er findet das 
ganze Vorgehen desselben im hochsten Grade gefahrlich und gesetzwidrig. Er 
findet es unbegreiflich, dass gcsetzlich 4 Nationen bestehen, und zwei dersclben 
sich unterfangcn, staatsrechtliche Fragen entscheiden zu wollen. Er betrachtet es 
als unzweifelhaft, dass er in den Reichsrat gewăhlt wird, und weil3 sich nicht zu 
raten, was er în diesem Falle wohl tun solle. Der arme Greis jammerte mir heute 
iiber seine peinliche Lage vor, dass mir das Herz weh tat. 

Das Gubemium hat in Banffy Hunyad die Neuwahl ausgeschrieben. Man 
hofft auf giinstigen Erfolg. Die Hunyadische Familie hat einen grol3en Prozel3 mit 
den Banffy. Dr. Racz, rumănischer Deputierter, Advokat der Hunyadischen gab 
diesen die Zusichcrung, dass sie ihren Prozel3 gewinnen werden, wenn sie dahin 
wirken, dass ein regierungsfreundlicher Deputierter gewăhlt wird. lch glaube nicht 
dass die Sache Erfolg haben wird. 

Herr Koronka (Dechant) der Unitarier, hatte um die Ehre angesucht, zum 
Regalisten emannt zu werden. Seine Glaubensgenossen drohten ihn jedoch, dass 
sie sofort seine Stelle besetzen, wenn er zum Landtag geht. Er recurrierte an das 
Consistorium und dieses erwidcrte, dass es nicht în der Lage sei ihm den Posten zu 
sichem. Koronka blieb nichts iibrig als der erbetenen Ehre wieder zu entsagen. 

Copie. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Dossier li. Rcscrvat-Prăsidialaktcn, f. I 66-
172, doc. nr. 54 -163/R.P. 

Viena, 5 octombrie 1863 
KZ. 3363 - MRZ. 1205 

133. 

Protokoll des zu Wien am 5. Oktober 1863 abgchaltcncn Ministerratcs unter dem 
Yorsitze Sr. k.k. Hoheit des durchlauchtigsten Herm Erzherzog Rainer. 

I. Der Minister Graf Nadasdy brachtc zur Kcnntnis der Konferenz, dass ihm 
im telegraphischen Wege angezcigt worden sei, dass der betreffenden Ausschuss 
im siebenbiirgischen Landtage sich einstimmig fur die Beschickung des 
Rcichsrates ausgesprochen habe und dass gegriindete Hoffnung vorhanden sei, dass 
die Wahlen schon am 8. I.M. stattfinden werden. Nachdem nun schon 
grundsătzlich ein Landtag nicht gleichzeitig mit dem Reichsrate tagen soli und 
nachdem die ti.ichtigsten Landtagsmitglieder zu Reichsratsabgeordneten werden 
gewăhlt werden und dieselbcn im Landtagc schwcr vermisst werden mi.issten, habe 
er m eincm allcruntertănigsten Yortrage Scine Majestăt gebeten, nach 
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vorgenommener Wahl der Reichsratsabgeordneten den siebenbtirgischen Landtag 
bis zum Ende der diesjăhrigen Reichsratssession zu vertagen. Die bestellten 
Ausschtisse fur die Regierungsvorlagen konnten inzwischen ihre Arbeiten 
vorbereiten, und den Mitgliedem des siebenbtirgischen Landtages wtirde bedeutet 
werden, dass der năchste Sitzungstag des Landtages von dem Prăsidium desselben 
bestimmt werden werde und dass sie der Einberufung von Scite des letzteren 
entgegenzusehen haben werden. 

Der Ministerrat nahm diese Mitteilung zur Kenntnis. 

Dic Protokolle des osterreichischcn Ministcrratcs 1848-1867. V. Abtcilung. Dic Ministcrien 
Erzherzog Rainer und Mensdorff, Bd. 6 (4. Mai 1863-12. Oktober 1863), p. 367. 

134. 

Viena, 5 octombrie 1863 
Nro. 37. Wien am 5ten Oktober 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm Nro. 27 hat meinen Erwartungen mehr als entsprochen. Wenn 
nur der Berichterstatter dem Rannicher ebenbtirtig ist, dann ist zu hoffen, dass er 
eben so gut als schnell arbeiten wird. Es ist keine kleine Aufgabe, bis heute 12 Uhr 
Mittags etwas Gediegenes zu liefem, und gediegen muss es sein, da sonst Debatten 
beginnen dtirften, und kommen die Leute einmal ins Reden so kann man nicht gut 
stehcn wclche Wendung die Beratung nimmt. Soviel glaube ich mit Gewissheit 
annchmen zu konnen dass die Wahl noch diese Woche statt finden wird, und ich 
vielleicht heut tiber 8 Tage Ihnen die hierortigen Geschăftc werde tibergeben konnen. 

Es ist die hochste Zeit dass ich in die Ruhe kommc, dcnn nun fângt auch 
mein Unterleib an lcidend zu sein; Schlaf und Esslust habe ich fast ganzlich 
vcrlorcn, ich crhahe mich eigentlich nur ktinstlich. 

Seine Majestăt haben gestem in )schi dcn Antrag bctrcffcnd die 
1-forrc-nlwu.smitsli~,dc-r :illc-rsniidigst gc-nc-hmigt und dc-n Er;,,JlC'r:.mg in B:idc-n 

tclegrafisch davon in Kcnntnis gesetzt; der Erzhcrzog mich eben so. lch vcrschob 
jedoch das Tclcgraficren auf hcute friih, da ich Sie und Crcnncvillc nicht in der 
Nacht aufwccken wollte, und mir nur davon gclcgcn war, dass Sic noch vor Beginn 
der Sitzung wissen, diese wichtige Ncuigkeit, und im Einvcrnchmcn mit 
Crenncville cs cinem Hartnăckigen zufltistem konnen. lch hoffc die Berufungen 
werden gut aufgenommen werden. 

Ihrc Nro. 23 vom 2ten Oktober habe ich erhaltcn. Hcute in der Konferenz 
bringe ich bereits zur Beratung den alleruntertănigstcn Vortrag betrcffend die 
Vertagung des Landtages. 

Schmerling habe ich heute in aller Frtih geschrieben und dringcnd crsucht, 
scincn ganzen Einfluss zu vcrwenden, dass sich hcute im Abgeordnctcnhause 
Nichts zutrage, was nach Hennannstadt telegraficrt den Landtag vcrstimmen 
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konntc. Er wird gcwiss das Moglichstc tun, aber lcidcr weht cin scharfcr 
Gegenwind. Seitdcm dic magyarischc Opposition zur Oberzeugung gclangte, dass 
sie in Sicbcnbi.irgcn ohnmăchtig ist, wi.ihlt sic mit doppclten Krăftcn hicr in Wicn. 

Wcnn Schmcrling Wort hăit so werde ich diesen Zcilen die Auskunft 
beilegen, welche Legitimation sicbcnbi.irgische Abgeordnete bedi.irften, um sie das 
Haus vor dem Schottcntor ihrcn Einzug halten zu konnen. 

Wcnn Sie die Bcstătigung des li. Gesctzartikels nicht ftir dringend notwendig 
halten, so werde ich die Ycrhandlung nicht i.ibersti.irzen, wcrde den Telegrafen 
nicht ins Spici zichcn, sondcm nur soviel drăngen als notig ist, um den Vorwurf 
zu beseitigen, man habc gczogcrt. Die allerhochste Sanktion der Diploms
Inartikulierung und der Romanen-Gleichberechtigung halte ich jedoch ftir dringend 
notig. Nach meiner Ansicht mi.issen noch vor der Vertagung diese Gesetze als 
sanktioniert kundgemacht werden. Leider ist der Gesetzesentwurf, Diplom und 
Patent betreffend, noch nicht hier. Ich hătte geme den vom Ausschluss 
vorgeschlagenen und in Druck gclegten Entwurf als Grundlage der Beratungen 
gcnommen, allein, die Sache st613t auf Hindemisse bei der Kanzlei selbst, welche 
ein normalmăl3igcs Exhibitum habcn will. 

Ich werde cs Ihnen i.iberlassen, sobald Sie die Leitung der Kanzlei 
i.ibemommen haben, Geringer und Schmidt mit Schmerling einverstăndlich, ins 
Herrenhaus zu bringen. Fogarassy und Nemes bedauere ich, der Erstere jedoch 
wird sich i.iber alle Unbilden leicht trosten konnen wenn er quo ad Diocesanum 
episcopus im Trockcncn sitzt; und Ncmes wird, sobald er im Rcichsrat drinncn 
sitzt, und dann erst um scine Pcnsionierung einkommt, seincn Lohn vcrdien
terma13en erhalten. Da die Herrenhausmitglieder, welche nicht viso[fici Pair' s sind, 
allerhochste Handbillcte bekommen, so kann wohl von einem Ablehnen der 
allcrhochsten Gnade nicht die Rede sein; sondem es ist nur zu ftirchten, dass der 
Figarro, wic cinst dcn Grafen Miko, nun mchrcre mit Schnupfen bchaftctc 
sicbcnbi.irger Lowcn als Karikatur bringcn wird. 

Moldovan hat cincm gcwisscn Advokatcn Pcchi, wclchcr 1200 sagc 
zwoltlrnndcrt Gulden Stcucr zahlen soli, zum Landtags Rcgalistcn und cvcntucll 
ins Hcrrcnhaus nach Wicn vorgcschlagcn. Der Mann kam auf jcdcn Fall zu spăt; 
hăite er sich ,·or J Monaten gemeldet, hăite ihm geholfcn werden konnen; auf jeden 
Fall imponicrcn mir dic 1200 tl. Stcucm. 

Nur 24 sind dic Grol3grundbcsitzcr im Szeklcr- und Ungarnland, wclche i.iber 
I 200 fl. Steucr zahlen. 

Im Begriff in dic Konfercnz zu gchen, habe ich Baron Fricdcnfcls gebcten, 
dicsen Zeilcn die Auskunft bcizulegen welche er von Schmerling crhalten hat. 

Zum Schlusse noch die Neuigkeit dass Seine Majestăt gestem die Minister 
Mecsery und Nadasdy zu Reichsrăten im Herrenhaus emannt haben, was mich 
jedoch nicht hindem wird, năchstens auf Urlaub zu gehen. 

Erha I ten Sie die V crsichcrung der unwandelbaren freundschaftlichen 
Hochschătzung lhres aufrichtig crgebcncn Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 438 441. 
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Sebiş, 5 octombrie 1863 
3021/eln. vett[em] 9/10 1863. 

135. 

275/1863 eln. Boros-Sebes ker[iilet] szolgabirâja. 

Melt6sâgos Szerb Tivadar Arad mcgyei foispân umak Aradon. 

Tăbb alkalommal feltiinik mikep a koznep fokep az ad6t es a nyelvet 
târgyaz6 rendeletek fel iii tăbbe vagy kevesbbe hanem eltero minden esetre hiânyos, 
hibâs folfogâssal azok erânt pedig, kik vele erintkezesben vannak vagy a 
rendeleteket kăzlik, keves bizodalommal bimak, de sot vilâgosan is hallhat6 hogy 
a rendeletek ezen vagy azon tisztviselotol a magas korrnâny tudtân kiviil 
szârrnazhatnânak: annak okât pedig ezen csak nem kizârolag român nep lakta 
videken abban talâlom [ilizibil] rendeletek magyar nyelven szerkesztve a 
szolgabirâk alta! kiknek teendojiik kiilămben is halmozva vannak, s forditâsra 
hivatva nincsenek, a rendeleteket ugy, mint megerkeztek, kărăztetes vagy 
kihirdetes vegett a kăzsegekhez, illetoleg a jegyzokhăz tovâbb kiildetven, kik mivel 
forditani, vagy a rendeletnek szellemet kelloen megerteni talan nem kepesek vagy 
nem vagy kiki maga folfogâsa s lelki ereje szerint kiilănbăzoleg adjâk a nepnek elo 
mely azutân tăbb helyekrol ăssze talâlkozâs es a rendelet felăli egyiitti beszelgetes 
kăzben, a rendelet magyarâzatâban kiilămbseget talâlvân, abban nem a 
magyarâz6nak gyengeseget s hibâjât, hanem âmitâst gyanitanak. 

Meg vallom hogy hasonl6 ertelmezes kiilămbseg [? ... ] a mâsodik reszet az 
Okt6ber 20ki kegyelmcs diploma, es ugyan akkor kelt f[elseges] kezirattal melyek 
az alapot az credetiseget tcszik, ellenkezoen ertelmeztek, s ugy a rendclet, dacâra 
annak, hogy en ugyan ezen keriilctben az ide erkezett rcndelethez răvid român 
magyarâzatot is mellekeltem, mai napig sem tartatik meg. 

Ezen cljârâsnak azon rosz oldala is van, hogy a rcndclctcknck lassu, vagy 
hiânyos tclycsitcse miatt cgy rcszrol a tisztvisclok jăhctnek cloljâr6ik elott 
gyanuba, mâsreszrol fclkelthetnek azon kăvetkeztetest, hogy az cljârâs a felsobb 
rcndcletcknek kijâtszâsâra celozna. 

Ncm k.i, d11uk. , ,hJluk.cppc11 fvllcp11i ak.d,- a [ ... ] ful cmlildl Dull) i11, , agy 

hasonl6 mas cscttcl, habar tckintctcben egycbeken felul Almâsi lakosok 
folvilâgositâst kerestek, de az en magyarâzatom a kăzănseget mcg ki ncm clcgiti, a 
gyanut meg nem sziintetven mert azok, kik tolem hitem szerint kielegito 
fclvilâgositâst nycrtek, megnyugodtak, a kăzănsegct ncm kepezven, a kăzănscgnek 
aggodalma annâl bizonyosabban fcnnmarad, mivel valamint a jegyzok ugy a 
szolgabir6 urak kăzătt is lehetnek, kik a rendeletet kiilămbăzoleg magyarâzzâk. 
Ezen âllitâsomnak tanusâgâul cleg csak azon csctet meg emliteni, mely szcrint a 
f[ oly6] eszt[ endo] 2204 e[lnăki] szâm alatt a szolgabirâkhoz kii ldetctt rcndeletnek 
mcg nem tartâsa erânt Butyini tisztviselok elott kerdest teven, azok, mellozve a 
rendeletnek elso, 6 Felsege kegyelmes rendelet[ ... ilizibil] habar tudtom szerint 
nemely keriiletekben a kăznep crdekebe vago rcndclctek mcg hirdetve sincsenek, a 
ncpnek szint ugy mint a magas kormânynak erdekeben azonban tartottam tiszti 
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kătclcsscgcmnck Meltosagodnak răvid idcju tapasztalasomat felfcdczni cs cgy uttal 
azon velemcnyemet kăzălni: hogy a kăznep nyugalmat a tisztviselok eranti 
bizodalmat alig lehet helyte allitani maskepp, mintsern ha a rendcletet szerzoje 
tehat a kormanyszek is a nep nyelvcn advan ki, az a nepnek foi olvastassek, mert 
ugy a netalan kihirdet6 jegyzo cranti bizodalorn hianyabol szannazott ketseg 
eseteben talalvan a ncp ki altal ismctelve el olvastassa, meg gyozodest szerezhet 
arrol es hogy a rendelet kit61 szarmazik, es hogy az alatt arnitas nincsen. 

Meltosagodnak bălcs iteletetol fog ezen iigy fliggni, ha eleg fontosnak tartja, 
es ha azt intezkedest hatas kăren tullevonek velne, azt kello rnegbiralas es orvoslas 
vegett lepcsănkenti fălterjesztes utjan a f6melt6sagu Magyar Kiralyi Udvari 
Kancellaria elejebe juttatni. 

Fogadja Meltosagod rncly tiszteletemet. 
Kelt Boros Sebesben, Oktober 5., 1863. 

Arcossy Janos, szolgabiro 

[Adresa:] Meltosagos Szerb Tivadar foispan umak. Boros-Sebesi szolgabironak 
feljelentes a felsobbi rendelctek hianyos foganatositasa erdemeben. 

[Răspuns:] 3021/E[lnăki] vett[em] 9/10 1863. 
Boros sebesi keriilet szolgabiraja Oktober 5. I 863 275 sz[arn] a[latt] a felsobbi 
rendeletek hianyos foganatositasa erdemeben jelent. 
Litografirozando. Minden jarasi f6- es valarnennyi keriileti szolgabironak 
Borossebes kivetelevel. 

Sajnosan kellett tapasztalnom miszerint tăbb helyen a kăznep a felsobb, foleg 
az ado cs hivataloskodasi nyelvet targyazo rendeletek fel61 igen hibâs fălfogâs van, 
mi âltal, ugy a vele kăzvetlen erintkczo, mint a felettes hatosâgok irânt is bizalmât 
veszti, s a rendeletek felsobb helyrăli kelteket is ketsegbe vonja; oly, a 
konnanyzatot nchezito, cs a kormânyzottak minden tckintctbeni megnyugtatâsâra 
szolgalo tărckvcsckct mcghiusito hiâny lcven ez, mclyrc nern lchct t[isztclt] jârâsi 
f6/kcriilcti szolgabiro ur lcgbuzgobb figyclmet fel nem hivnom, ezennel 
meghagyom, miszcrint, tcljcs crovcl odahatni tărckedjck, hogy a ncppel kăzlendo 
ugylctck az credctib61, annak szellcmct tokclctcsen atcrtell anyanyclvcni 
szerkczetben kăzăltessek es azon rcndeletek a nepnck kăzvetlen kihirdetoi - a 
jegyzok teljcsen megertsek s a legjobb crtclmczes szcrint rnagyarâzzâk, hogy igy a 
nep felfogva es joi megertve a fcntebbi hatosâgi intezkedeseket, az irânt kell6 
tisztclet s a hivatalnokok irânt tcljcsscges bizalommal viseltessek. 

Nern rnulaszthatom el ez a [ilizibil] hogy egyik keriiletben a fensobbi helyekrol 
kikiildătt rendeletek kello ertelrnezes hiânyâban a mai napig crvenyesitettek; mire 
nezve rosszallâsornat azon keriileti t[isztelt] szolgabiro urral tudatvân, egyidejiileg 
felhivorn (cirnet) is rniszerint rnagât szigoruan a m[ult] evi 2204 sz[âm] a[latt] kiadott 
rendeleternhez alkalrnazva, a rendeletek teljesiteset annyival is inkâbb 
kătelessegenek tartsa, rnert ez irânyban leend6 bar rncly rnulasztâs tapasztalata 
eseteben, a legszigorubb fegyelmi intezkedeseket lccndek kcnytelcn alkalmazni. 
Arad, ... 1864. Csorba. 
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li. Boros Scbes kertileti szolgabir6nak. 
Midon a mult evi okt6ber 5en 275 sz[am] a[latt] kelt jclcntesebcn eloadott abbeli 
panasza folytan, hogy tobb helyen a koznep, foleg az ad6 cs hivataloskodas nyelvet 
targyaz6 rendcleteket hianyosan fogja fel, mivel azok neki feliiletes vagy hibas 
forditasban adatnak ki, s ez alta) a nep nem csak a vele kozvetlen erintkezo, de a 
felsobb hivatalok irant is bizalmatlana lesz, sat olykor a magas rcndeletek felsobb 
helyroli keltet is ketsegbe vonja, az osszes megyei, jarasi f6 es kertileti 
szolgabirakhoz az ./. ala tudomas es szoros miheztartas vcgett masolatban ide zart 
rendeletet menesztven, egyidejiileg felhivand6nak talalom t[isztelt] szolgabir6 urat, 
miszerint hivatolt jelenteseben eloadasa igazolasaul felhozott, es csak feliiletesen, 
es altalanossagban eloadott eseteket, amennyiben azok vizsgalat targyat 
kepezhetnek, reszletezve es tiizetesen ide terjesztessen. Arad, majus 20, 1864. 
Csorba, s.s. 

[Traducere:] 

302 I /prezidial primit la 9/1 O 1863. 
275/1863 prezidial. Judele cercual al cercului Sebiş. 

Excelenţei sale, domnului Szerb Tivadar, comite suprem al comitatului Arad, 
la Arad. 

S-a putut observa de multe ori, că poporului de rând are prea puţină încredere 
în cei cu care se află în legătură şi care Ie comunică ordinele, referitoare mai ales la 
impozite şi limba oficială într-un mod mai mult sau mai puţin lacunar, sau greşit, 
însă se poate auzi clar că ordonanţele ar proveni de la unul sau altul dintre 
funcţionari, fără ştiinţa înaltului guvern: cauzele acestei situaţii Ie văd, nu numai în 
regiunile locuite de români, în faptul că ordonanţele, fiind redactate în limba 
maghiară, sunt trimise mai departe fără a circula sau a fi afişate de către juzii 
ccrcuali, care au foarte multe de făcut şi a căror datorie nu este să le traducă; 

acestea ajung la comune, respectiv la notari, care nu sunt capabili să înţeleagă 

spiritul real al ordonanţelor şi nici nu Ic pot traduce, fiecare redă acestea poporului 
conlonn propriilor conccppi şi capabilitap sulktqti, în muti tlilhit, care popor, 
întâlnindu-se cu cel din alte părţi şi discutând despre ordonanţă, găseşte diferenţe în 
explicarea acesteia, intuind în aceasta nu slăbiciunea şi greşeala celui care a 
explicat-o, ci înşelăciunea. 

Recunosc, că o asemenea diferenţă de interpretare a apărut şi în cazul 
preaînaltei diplome din 20 octombrie şi a preaînaltului bilet de mână din aceeaşi zi, 
care au fost înţelese în contradicţie cu originalul, şi ordonanţa, în ciuda faptului că 
am anexat acesteia şi o scurtă explicaţie în limba română, aceasta nu este respectată 
nici până în ziua de astăzi. 

Acest demers are şi acea parte negativă, că din cauza punerii lente sau 
lacunare în aplicare a ordonanţelor, pe de o parte pot apărea suspiciuni ale şefilor 
faţă de funcţionarii subordonaţi, pe de altă parte ar putea apărea concluzia, că 
demersul are ca scop dejucarea ordinelor superioare. 
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Nu doresc să apar ca acuzator, dar în cazul sus amintit de la Butin, sau în alte 
cazuri asemănătoare, deşi privitor la altele locuitorii din Almaş au căutat lămuriri, 
însă explicaţia mea nu satisface publicul, iar suspiciunile celor care mi-au solicitat 
o lămurire în completare s-au calmat, dar dat fiind că nu aceştia alcătuiesc publicul, 
suspiciunile şi îngrijorarea acestuia din unnă subzistă, fiindcă atât între notari cât şi 
între juzii ccrcuali pot fi unii care explică în mod diferit ordonanţa. Ca o mărturie a 
acestei afinnaţii a mele, este suficient să amintesc doar acel caz, în care întrebând 
pe funcţionarii din Butin privitor la nerespectarea ordinului trimis către juzii 
cercuali în luna curentă sub nr. 2204, aceia, făcând abstracţie de prima parte a 
ordinului Majestăţii Sale, confonn cunoştinţei mele nici nu au comunicat în unele 
cercuri conţinutul acestor ordine, care intervin atât de puternic în interesele 
poporului simplu; am considerat ca fiind de obligaţia mea de funcţionar în interesul 
atât al poporului cât şi al înaltului Guvern să dezvălui Excelenţei voastre 
constatările mele din ultimul timp şi totodată să vă comunic acea opinie a mea: că 
liniştea poporului, şi încrederea acestuia în funcţionari abia dacă pot fi restabilite 
altfel decât prin emiterea ordinelor din partea redactorului, adică a Guberniului, şi 
în limba poporului, citirea acestora în faţa acestuia, fiindcă astfel, în cazul îndoielii 
provenite din lipsa încrederii în notarul care face comunicarea, prin citirea repetată 
a ordonanţei, poporul poate căpăta convingere şi poate afla de unde provine 
aceasta, nemaibănuind o înşelăciune voită. 

Acest lucru va depinde de judecata înţeleaptă a Excelenţei voastre; dacă 
consideraţi aceasta suficient de important, şi dacă aţi considera-o ca depăşind 
propriile atribuţii, să o urcaţi pe treptele ierarhice, în scopul cumpănirii şi 

soluţionării, până la ilustra Cancelarie aulică regală ungară. 
Primiţi, Excelenţa voastră, adâncul meu respect. 
Întocmit la Sebiş, 5 octombrie 1863. 

Arcossy Janos, jude cercual 

[Adresa:] Excelenţei sale, domnului comite suprem Szerb Tivadar. Înştiinţarea judelui 
cercual din Sebiş în chestiunea punerii lacunare în aplicare a ordinelor superioare. 

[Răspuns:] 3021 /prezidial primit la 9/1 O 1863. 
Judele cercual al Sebişului înştiinţează la 5 octombrie 1863, sub numărul 2 75 
privitor la punerea lacunară în aplicare a ordinelor superioare. 
A se litografia. Către toţi juzii primari ai plaselor şi juzii ccrcuali, cu excepţia 
Sebişului. 

Cu regret a trebuit să constat, că în mai multe locuri poporul de rând are o 
înţelegere foarte greşită a ordinelor superioare, mai ales a celor referitoare la 
impozite şi la limba oficială, şi că astfel, acesta îşi pierde încrederea atât în 
autorităţile cu care se află în legătură, cât şi în cele superioare şi pune la îndoială 
provenienţa superioară a ordonanţelor; Această lipsă îngreunează guvernarea şi 
zădărniceşte străduinţele în liniştirea din toate punctele de vedere a populaţiei, şi nu 
pot să nu atrag în modul cel mai pronunţat atenţia onoratului jude suprem al 
plasei/judelui cercual privitor la aceasta, ordonând prin prezenta să vă străduiţi cu 
toată puterea, ca chestiunile respective să fie comunicate poporului în limba lor 
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maternă, în traducere fidelă din original şi respectând întrutotul spiritul acestuia, iar 
cei care comunică nemijlocit acestea poporului, notarii, să înţeleagă pe deplin şi să 
le explice conform celei mai profunde înţelegeri, astfel ca poporul, concepând şi 

înţelegând bine demersurile de mai sus ale autorităţilor, să le respecte în mod 
corespunzător iar faţă de funcţionari să se comporte cu o încredere deplină. 

Nu pot omite faptul, că într-unul dintre cercuri, în lipsa unei înţelegeri 

corespunzătoare a ordinelor emise de la locurile superioare, acestea nu au fost puse 
în aplicare nici până astăzi; comunicând privitor la aceasta domnului jude cercual 
de acolo dezaprobarea mea, totodată solicit (Numele destinatarului) de a considera 
de stricta Dvs. obligaţie respectarea fidelă a ordinulu meu din anul trecut, nr. 2204, 
cu atât mai mult, cu cât în cazul constatării oricărei neglijenţe în această direcţie, 
voi fi nevoit a aplica cele mai severe demersuri disciplinare. 

Arad, ... 1864. Csorba. 

li. Către judele cercual din cercul Sebiş. 
Pe baza înştiinţării Dvs. din data de 5 octombrie a anului trecut, nr. 275, în care vă 
exprimaţi nemulţumirea, că în mai multe locuri poporul de rând înţelege greşit 
ordinele referitoare mai ales la impozite şi la limba oficială, fiindcă acestea îi sunt 
comunicare în traducere superficială sau eronată, şi că prin aceasta poporul îşi 

pierde nu numai încrederea în oficiile cu care are legătură, ci şi în autorităţile 

superioare, ajungând atunci să se îndoiască şi de provenienţa superioară a înaltelor 
ordine, am trimis la toţi juzii comitatensi, de plasă şi cercuali ordinul cuprins aici în 
anexă, spre luare la cunoştinţă şi respectare strictă; totodată solicit, onorate 
domnule jude cercual, să descrieţi mai pe larg cazurile invocate în susţinerea 

înştiinţării Dvs. dar prezentate doar în mod superficial şi general, în măsura în care 
acestea ar putea constitui obiectul unei investigaţii. Arad, 20 mai 1864. Csorba, s.s. 

Original+concepte. P. J. A .. Actele comitelui suprem. nr. 3021/1863. 

136. 

Viena, 6 octombrie 1863 
Nro. 38. Wien den 6ten Oktober 1863. 

Hochwohlgeborencr Freiherr! 

Wenn auch 1hr Telcgramm von gestem Nro. 28, den Aufschub eines Tages 
betreffs der Wahl mir angeklindigt hat, so hab'ich es doch mir Yergnligcn gelescn. Sie 
wissen aus meinen frlihcren Briefen, dass ich meine Hoffnungen darauf beschrănke, 
dass die Wahlen in der I ten Hălfte Oktober gliicklich zu Stande kommen. 

Heute frlih war ich bei meinem neuen Prăsidenten, dem Flirsten Auersperg, 
welcher die siebenblirgischen Herrenhaus-Mitglieder mit Sehnsucht erwartet. lch 
werde in der năchsten Herrcnhaus-Sitzung vielleicht noch diese Woche das 
Gelobnis lcisten, dann vielleicht I ader 2 Sitzungen noch rnitmachen, bevor 
meinen Urlaub antrete. 
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Auf dcr Ministcrbank im Abgcordnetcnhaus werd ich jcdcnfalls cinmal 
erscheinen, habe jcdoch vcrsprochcn, in der năchsten Reichsrats-Session, April 1864, 
mich flei13ig an dcn Arbcitcn zu bctciligcn, vorausgesetzt dass mein Augcnlciden sich 
bis dahin gebessert hat; denn blinde Ausschuss-Mitglieder sind nicht zu brauchen. 

Die allcrhochstcn Handbillcte an die Herrenhaus-Mitglieder Sicbcnbilrgens 
hoffe ich hcute noch zu bckommcn, und werde trachten sie mit der năchsten Post 
weiter zu befordem. Schmcrling ist in Tulln; ich kann selbe erst morgen crhalten. 
Der gemeinschaftliche Vortrag, vom Staatsminister und siebenbilrgischen 
Hofkanzler erstattet, wurde mit allerhochster Entschliel3ung wie natilrlich dem 
Staats Minister zugestellt, da diese Ernennungen Reichsangelegenhciten sind. Da 
Sie die telegrafische Nachricht von der Emennung gestem erhalten haben, so dilrfte 
Alles in Ordnung sein. 

Filr Konrad Schmidt habe ich den Weg zum Oberhaus bereits geebnet; die 
Stimmen sind ihm gilnstig, er und Geringer dilrften năchstens an die Reihe 
kommen, nur muss Schmidt cher im Abgeordnetenhause ein siebenbilrgisches 
Centrum gebildet haben. 

Sie werden gestem aus dem Telegramm des Schmerling's gesehen haben, 
dass hier im Abgeordnctcnhause man gegenilber der Siebenbilrger alle Rilcksichten 
zu beobachten gedenkt; es ist jedoch denen Herrn nicht zu trauen, der Wind kann 
leicht und schnell umschlagen. 

Sagen Sie Plecker dass ich scin Schrciben samt Beilage erhalten habe. Diese 
werde ich bis zu Eucr Hochwohlgeborcn Rilckkunft aufbewahren. Wir werden uns 
beraten, ob und auf welche Weise seinem Wunsche entsprochen werden kann. 

Seine Majestăt haben den obcrsten Gerichtshof-Gesetz-Artikels-Entwurf 
allergnădigst genehmigt. Ich werde selben morgen abends absenden, er kann 
folglich dem Landtage noch vorgelegt werden. Neugierig bin ich, welche 
lndividuen in diese Ausschilsse kommen werden, da 35 der vorzilglichsten in Wien 
tagen. Wenn wcnigstens in jedcm Ausschusse einige verlăssliche Mănncr sind, 
damit nicht ganz ungcnic13bare Ausschussberichte entstchen. 

Lcbcn Sie wohl, und crhaltcn Sie die Vcrsichcrung der unwandclbaren 
frcundschaftlichcn Hochschătzung Ihrcs aufrichtig crgcbcncn Nadasdy. 

Original. IIIISIA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Faszikcl III a. f. 442 443. 

137. 

Sibiu, 6 octombrie 1863 

Nro. 25. Hennannstadt den 6ten Okt[ober] I 863. 

Euer Exzellenz! 

In den letzten Tagcn mul3ten Telegramme die Stelle der schriftlichen 
Mittcilungcn vcrtrctcn. Hcutc gclange ich wieder zum schrciben; indem ich vor 
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Allem dcn Empfang Euer Exzellenz hochverchrten Schrcibcns vom 3tcn Oktober I. 
Js. Z. 35 bcstătige, leider aber aus demselben weniger Erfreuliches Ober das 
Befinden Euer Exzcllcnz entnehme als ich aus vollcm Hcrzcn wiinschc. Oft und oft 
dachte ich daran und besorgte Euer Exzellenz wurden lhre Augen mehr anstrengen, 
als gut ist, lcider konnte ich aber aus weiter Entfemung nur schriftlich bitten sich 
zu schonen. lndessen hoffe ich zu Gott etwas wirkliche Ruhc und die Vermeidung 
tăglicher Aufrcgungcn werde Euer Exzellenz es gelingen lassen und ermoglichen, 
die mit so viei Hingebung und Aufopferung begonnene Aufgabe zur Gănze zu 
losen. Denn Euer Exzellenz wissen es besser noch als ich welche Aufgaben noch 
zu losen sind, und wie dieselben durch gar Niemanden Andem gelost werden 
konnen. Die frischesten, elastischesten, ehrlichsten Krăfte miil3ten erlahmen und 
sich abniitzen bei Schwierigkeiten die Euer Exzellenz gleichsam spielend losen, 
und die nur Euer Exzellenz einzig und allein so losen konnen. 

Heute wo wir am Vorabende des gliicklichen Endes des ersten und 
schwersten Aktes stehen, will ich frohem Mutes in die Zukunft blickcn und mit 
fester Zuversicht hoffen, dass eine verhăltnissmăl3ig kurze Zeit im warmen Siiden 
Euer Exzellenz Gesundheit so stărken werde, dass die freiwillige Mul3e Euer 
Exzellenz wieder zur Last werden wird. 

ln diesem Augenblicke okkupiert mich so Reichsratswahl, dass auf anderes 
zu denken wenig Zeit bleibt. Bis diese Zeilen in den Hănden Euer Exzellenz sind, 
haben Sie das erwiinschten Telegramm hoffentlich schon erhalten. Es wird 
demnach Euer Exzellenz nicht mehr beunruhigen, wenn ich heutc schreibe, dass 
mchrere dcr Jungkonstitutionellen die Beschickung ohne vorhcrgegangenes 
sanktioniertes Gesetz nicht wollen etc. dass unter den Romanen grol3artige 
Spaltungen sind, wobei Scha[guna] auch seine Hănde im Spiel hat usw. 

lndesscn soli wcder das eine noch das Andere schaden, und hoffcntlich 
gelingt es die Weltstiirmer auf hochstens ein măl3iges Piano zuriickzufiihren. Auch 
die rom[anischcn] Dissonanzcn wcrden sich tcilwcisc zum mindcstcn in Akkorden 
aufloscn; cs ist dcr Kampf dcr Juristcn und Minister, nămlich jcncr dic flir dcn 17. §. 
dcr 2tcn Proposition und jcncn dic dagcgen gcstimmt haben, dic Lctztcn wollen 
angeblich dic Erstcm ausschlicl3cn und nicht in den Rcichsrat wăhlcn; und dic mcisten 
crstem mochtcn gchcn, G[corgc] B[ariţiu], Moldovan, Aldulian, Puskariu etc. 

lch halte cs wird doch noch gchngcn auch bei dcn Komancn cin 111cht 
schlcchtcs Rcsultat zu crziclcn. Obrigcns crlaubc ich mir auch ncbcnbei zu 
bcmcrkcn, dass das Jungromancntum wenn ein anderer Wahlmodus als jcner im 
Reskripte wăre festgelegt wordcn, und die Wahlcn dcr romanischcn Abgcordneten 
durch das kompaktc Hinzutrctcn dcr Sachscn bewirkt wordcn wăre, ihrcrscits die 
auf sic gefallcncn Wahlen abgelchnt und nicht in den Rcichsrat gegangen wăren. 

Alsa auch aus diesem Grunde gut, dass der Modus so ausgefallen. 
Bczi.iglich der Vertagung des Landtages di.irftcn Euer Exzcllcnz mein 

Telcgramm vom 3ten I.Ms. nach Absendung Ihres hochverehrten Schrcibens 
erhalten habcn. Hinsichtlich der Sanktionierung der Gcsctzartikel so wcrde ich 
Morgen lăngstens Obennorgen cin korrigiertes Exemplar des Inartikulierungs und 
I. Gesetz Artikels Euer Exzcllcnz i.iberscnden. Oiesc kann Auer schon vorlăufig in 
Druck lcgcn und zwar vorlăufig nur jene Exemplare die von allcrhochst Seiner 
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Majcstăt untcrschricbcn wcrdcn miisscn, und Euer Exzellcnz sind in der Lage 
vorzuunterschrcibcn. Nati.irlich mul3 diescr Druck schr gcnau iiberwacht und 
korrigiert wcrdcn. 

lch mcine I 00 von Scincr Majcstăt zu untcrschreibcnde Gcsctzartikel diirften 
geniigen. Obrigcns sind die von Klauscnburg diel3falls abgefordcrten Akten noch 
immer nicht eingelangt. Doch hoffe ich diel3 soli noch vor mciner Abreise 
gcschchen, wclchc sich wic Eucr Exzcllenz richtiger erkcnnen, leider etwas 
verzăgem wird. lndessen, wie es mir măglich ist, pasche[?] ich ab. Meine eigenen 
Angelegenheiten zu ordncn, dieses habe ich so schon aufgegeben. 

Fur die Telcgramme hinsichtlich der Herrenhaus Mitglieder danke ich 
verbindlichst. Ich habe Fog[ arassy] wirklich gepresst, und glaube nicht daran 
zweifeln zu durfen, dass er festhălt und Euer Exzellenz zufrieden sein werden. Wie 
auch er bearbeitet wird, davon hat man kaum eine Idee. Nemes hore ich ist 
desperat, doch habe ich den Grafen Crenneville gebeten ihn ganz kurz zu nehmen, 
und trocken zu sagen, alle Loyalităts Versicherungen nutzen nichts und alles steht 
auf dem Spiele wenn er jetzt nicht Stich hăit. G[ra]f Crenneville gedenkt wăhrend 
der Vertagung hier zu bleiben; so sprachen wir nămlich vor 3 Tagen. 

Superintendent Binder wcrdc ich dem Wunsche Euer Exzellenz gewil3 
bearbeiten, und bin meiner Sache gewil3. Thiemann măchte vor sein Leben geme in 
den Reichsrat und tut daftir was er kann. Ich gestehe aufrichtig dass ich diese 
Absicht nicht sonderlich protegiere. Wer aus den Wahlen hcrvorgehen wird, lăl3t 

sich hcute wohl noch nicht bestimmen. Conr[ad] Schmidt, Rannicher, Gull, stehen 
au13er Zweifel, ebenso die 3 Ungam. Ich wirke auch ftir Friedenfels, stol3e jedoch 
nicht auf die gr613te Willfahrigkeit was ich jedoch sehr bedauere. 

Heute speise ich beim Grafen Crenneville und es ist 3 ½ und ich soli mich 
noch anziehen. 

Meine Bitte sich zu schoncn wicderhole ich aufs lnnigste. 
Euer Exzellenz aufrichtigst crgcbcner Diener, Rcichcnstein. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Konvolut III a. f. 55-57. 

138. 

Sibiu, 7 octombrie 1863 

Sacratissima cacsarco-regia şi apostolica Majestate! 
Prea îndurate Doamne! 

Reprezentanţii cei mai credincioşi şi ascultători a Marelui Principat 
Transilvania adunaţi în Dietă după inviarea Regulamentulu provizoriu de trebi, 
supunând unei noi pertraptări articolul prim de lege privitor la efectuarea egalei 
îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ei care s-a trims în jos cu prea 
înaltul rescript dato Ischl în 27 septembrie 1863 şi s-a restituit Dietei prin 
împutcritul comisar regiu de Dietă a Majestatei Voastre şi a dat învoirea lor 
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necondiţionată la toate aceste modificări pe care Majestatea Voastră le-aţi îndurat 
prea graţios a le indigita în formularea aceluia. 

Tot deodată se observează prea umilit precum că verbul numeri cu "negy'' 
care se cuprinde în începutul §-lui 3 în testul magyar al articulului de lege, şi care 
vorba au fost remas afară prin greşeala din testul german şi român s-au primit şi în 
ceste două teste din urmă, pentru că uniformtatea conturbată prin aceea să se 
recâştige. 

Preaumilit subscrisul corp reprezentativ grăbeşte dară a subşterne Majestatei 
Voastre caes. reg. şi apostolice în numitul articol de lege în formularea sa cea nouă 
pe care V-aţi îndurat Majestatea Voastră prea graţios a o presemna, rugându-se cu 
reverinţa cea mai adâncă homagială ca Majestatea Voastră să Vă înduraţi prea 
graţios a-l accepta, întări şi sancţiona. 

Pe lângă care cu credinţă neclătită, încredere, alipire şi cu cea mai adâncă 
supunere rămânem 

Ai Majestatei Voastre Caes. reg. Apostolice, 
Cei mai credincioşi supuşi şi servi. 

Reprezentanţii Marelui Principat Transilvania adunaţi în Dietă. 

Imprimat. Akten, p. 165. 

139. 

Viena, 7 octombrie 1863 

Proiect de lege 
despre înfiinţarea şi organizarea unui tribunal suprem pentru Mareic Principat al 

Transilvaniei 

§ I 
Pentru cuprinsul Marelui Principat al Transilvaniei se înfiinţează un tribunal 

suprem cu titlul "R. tribunal suprem al Transilvaniei", care-şi va avea scaunul în 
1c:;,cui11ţ<.1 f111pJ1Jl...:<.1:,1,;J \'i...:11<.1. 

§2 
Acest tribunal va consta dintr-un preşedinte, din consilieri câţi vor fi de 

trebuinţă şi din personalul care va fi de lipsă pentru ajutorinţă şi manipulaţiune. 
Denumirea preşedintelui şi a consilierilor e rezervată Maiestăţii sale. 

§3 
Toate posturile se vor umplea numai cu transilvăneni. 

§4 
Tribunalul suprem va decide ca for al treilea şi din unnă în toate cauzele 

civile şi în toate trebile urbariale supuse procesurii judiciale în care s-au făcut 
decisiuni de către curţile apelative ale Transilvaniei în forul al doilea, încât 
prescriptele ce sunt în vigoare permit remedie legale în contra decisiunilor făcute 
de curţile apelative. 

226 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



§5 
În cauze penale va decide tribunalul suprem ca for al treilea despre toate 

cazurile penale supuse proccsurii judiciale, care vor ajunge la dânsul în 
conformitate cu prescriptele procesuale ce custa. 

§6 
Afară de aceasta va mai decide tribunalul suprem: 
a) despre propuneri şi cereri pentru delcgaţiune, de câte ori se traptează 

transpunerea unei cauze civile ori penale din cercul jurisdicţiunii uneia curţi 

apelative transilvane în cercul de jurisdiqiune al celeilalte, ori delegarea unei curţi 
judetiali ordinare a ţării într-un caz penal în locul acelei curţi judecătoreşti speciale 
din ţară, care e competentă în cazurile §IO lit. a) a regulamentului de proces penal; 
mai încolo despre plândori în contra delegaţiunii altui judeţ în locul celui 
competent, care a dispus-o veri una curte apelativă a Transilvaniei între marginile 
cercundariului lei. 

b) Despre controverse de competenţă dacă judeţele între care s-a iscat 
controversa stau sub diverse curţi apelative ale Transilvaniei şi nici aceste nu se pot 
uni în privinţa obiectului de controversă, ori dacă s-a născut controversa chiar între 
curţile apelative ale Transilvaniei despre competenţa lor proprie. 

c) În cazul când se recusa una curte apelativă întreagă ori preşedintele ei. 
§7 

Despre delegarea altui judeţ în locul unui judeţ transilvan, ori din contră mai 
încolo despre contravcrsie de competintia când numai unul din judeţele cc sunt în 
contravcrsia e transilvan şi respectivele curţi apelative nu se pot uni, ori când se 
naşte contraversia între una curte apelativă din Transilvania şi una dintr-alt loc 
despre competintia lor proprie, va decide tribunalul suprem transilvan în 
coînţclegcre cu forul suprem judctiale al celuilalt judeţ respectiv. 

Neputându-se uni cele două tribunale supreme va decide Maiestatea sa, 
făcându-i-se propunere din partea respectivelor dregătorii aulice de justiţie. 

§8 
Despre conflictele de competenţă între autorităţile judicialc şi politice va 

decide tribunalul suprem într-un senat mixt, a cărei compunere o dctcnnina § 13. 

*9 
Tribunalul suprem va decide despre plânsori de sindicat în contra lucrărilor 

oficioase ale membrilor săi proprii şi în contra lucrărilor oficioase ale curţilor 

apelative sau ale membrilor acelora, mai încolo despre recurse în contra 
dccisiunilor care Ic-au făcut curţile apelative asupra plânsorilor de sindicat. 

§10 
Fiind poftit tribunalul suprem de cancelarul aulic îşi va da părerea pretinsă în 

privinţa emiterii de legi ori a modificării acelora. 
Acelaşi c însă şi îndreptat să facă cancelarul aulic propuneri de sine stătătoare 

pentru emiterea de legi ori modificarea acelora. 
§ 11 

Tribunalul suprem va fi condus de preşedinte ş, fiind dânsul absent on 
împiedicat, de substitutul său, spre acest scop denumit. 
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§12 
Tribunalul suprem va pertrapta şi decide despre toate afacerile care cad în 

sfera activităţii sale, într-un senat de şase juzi şi un preşedinte. 
§13 

În cazul când e de a decide despre un conflict de competenţă între autorităţile 
politice şi judiciale ale Transilvaniei, cum şi în cauze urbariale vor intra de votanţi 
în locul a trei juzi de ai tribunalului suprem toţi atâţi membrii ai Cancelariei aulice 
transilvane. 

§14 
Limba afacerilor tribunalului suprem se va acomoda dispuseţiunilor generale, 

care se vor face prin una lege specială despre întrebuinţarea celor trei limbi a ţării 
în comunicaţiunea publică. 

§15 
Toate espediţiunile tribunalului suprem se vor provede cu inscripţiunea ,,r. 

tribunal suprem al Transilvaniei" şi se vor subscrie de preşedinte ori de substitutul său. 
Sentinţele vor purta inscripţiunea ,,În numele Maiestăţii sale c.r. apostolice, 

marelui principe al Transilvaniei şi comitele secuilor" şi afară de subscrierea mai 
sus numită se vor mai subscrie de un votant. 

§16 
În sigiliu va fi săpată pajura c.r. dimpreună cu marca Transilvaniei şi cu 

cercuscrierea „Sigillum regii supremi Tribunalis Magni Principatul Transylvaniae", 
§17 

Sfera de activitate a tribunalului suprem în cauze personale şi disciplinare, 
organizarea lui internă şi regulamentul lucrărilor lui, cum şi relaţiunea lui către 
Cancelaria aulică transilvană se va regula pe calea ordinaţiunilor. 

Întocmai sunător cu originalul de Maiestatea Sa C. R. apostolică prea îndurat emis. 
Dat de r. Cancelaria aulică transilvană. 
Viena, 7 octobre 1863 

C. F. de Nadasdy m[anu] p[ropria] 
Eugen B. de Friedenfels m[anu] p[ropria] 

lmprim;it S JSA.N. Fond nielo Tmmi/\'(/niei /Hf,3 /}<f,~_ do~. 222. f 166-167: .4kren. nn 
181-184; ,,Gazeta Transilvaniei", XXVI. nr. I 05 din 2 noiembrie 1863, p. 409; ,,Telegraful român," 
XII. nr. 41 din 24 mai 1864, pp. 163-164; ,,Concordia". IV. nr. 42-296. din 24 mai/5 iunie 1864. p. 166. 

140. 

Viena, 7 octombrie 1863 
No. 39. Wien am 7ten Oktober 1863. 

Hochwohlgeborener Freiherr! 

1hr Telegramm Nr. 29 kam um ½ 4 Uhr an, zugleich mit jenen von Aldulian 
und dem beiliegenden von Thiemann. lch bin i.iber alle Mal3en zufrieden; Sie sind 
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cin Wundcnnann. Dic Annahmc des modifiziertcn Romancn-Artikcls war ftir mich 
pcrsonlich von grol3ter Wichtigkcit. Ein Theil der Konferenz hatte gcgen mich 
gcstimmt und die Mchrhcit nur in mich kompromittiert, mit dem Beisatze: ich 
miisse die Verhăltnisse am Bcstcn kcnnen, und sei zu klug und bedăchtig, um 
Abăndcrungen vorzuschlagen wclchc den Hauptzweck verderben konnten. 

Wenn nur Crcnnevillc schncll hcraufsendet den Akt, damit die allcrhochste 
Sanktion noch vor Vertagung des Landtags kundgemacht werden konnen. 

Ich hoffe es wird auch morgcn gut gehen, und sende aus Vorsicht Telcgramm 
4718 damit die Herrenhaus-Mitglieder 24 Stunden vor der Wahl bekannt werden. 

Laszloffy werde ich sobald der Antrag heraufkommt, unterstiitzen. 
Sowohl das Obergericht, als auch 7 Handbillete und Einladungen an die 

Herrenhausmitglieder gchen hcute an Crenneville ab; ich drănge was ich kann und 
dennoch wollen die Erledigungcn in Wien nicht vorwărts gehen. Sprachartikel 
wurdc hcute bei der Kanzlei verhandelt, Modifizierung des l 5ten §' s angetragen; 
ich habe keine Hoffnung dass vor der Landtagsvertagung die allerhochste 
Entschlie13ung in Hennannstadt kundgemacht werden konne, denn die Diplom- und 
Patents-Inartikulierung lal3 ich bereits setzen, und werde das Wortchen „einhellig" 
wenn das Originale kommt, als Korrcktur in alle drei Texte einschalten lassen. 
Eben so gebe ich morgcn den Romanen-Artikel in die Druckerei damit er in drei 
Sprachen gesetzt wird. Kopf und Fu13 kann nachtrăglich beigeftigt werden. 

Lcben Sie wohl, ich will die Post nicht versăumen, und gebe Ihnen nur noch 
die V crsicherung der unwandelbaren freundschaftlichen Hochschătzung, Ihres 
aufrichtig crgcbcncr Nadasdy. 

[Nota:] Bohmstetter wurde hicr iibcrgcben. 

Original. llllStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. lb, Faszikcl III a, f. 185-186. 

141. 

Sibiu, 9 octombrie 1863 
Nro. 27. Hcrmannstadt dcn 9tcn Okt[obcr] 1863. 

Eucr Exzellenz! 

Das hochvcrchrte Schrcibcn vom 6tcn I.Ms. Zahl 38 habe ich hcute crhaltcn. 
Jcnes vom 5tcn Nro. 37 Gestem. 

Die heutigen Telegramme werden Euer Exzellenz die Gewil3heit gegeben 
haben. Morgcn sind die Wahlen. 

Die Kaiserbotschaft hat keinen guten Eindruck gemacht, zum Gliick kam sie 
schon zicmlich spăt. Doch wurden die Romanen und sclbst mchrcrc Sachsen 
stutzig. lch halte cinige Mi.ihc, Bcsorgnisse im Keime zu crstickcn. Doch hicri.iber 
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bin ich bald in der Lage Euer Exzellenz miindlich zu berichten, denn mit Gottes 
Hiilfe gedenke ich lăngstens Mondtag Abends abzusegeln. 

Der Landtag braucht glaube ich nicht so lange zusammenzubleiben bis das 
Inartikulicrungs Artikel und Gcsetz Artikel iiber die Romanen sanktioniert ist, man 
kann die sanktionierten Artikel dem Gubemium zur Publikation schicken. 

Indcssen wie Euer Exzellenz diel3 fiir angezeigter halten. Im Anbuge erlaube 
ich mir rektifizierte Exemplare dieser Artikel zu iibersenden. Dieselben konnten 
sogleich gedruckt und fiir die allerhochste Unterfertigung vorbereitet werden. Ob 
Euer Exzellenz den friihem Usus beibehalten und jedem Landtags Mitgliede ein 
von allerhochst Seiner Majestăt unterfertigtes Exemplar zukommen lassen wollen, 
hăngt zunăchst von Euer Exzellenz ab. 

Nemes hat dem G[ra]fen heute erklărt hinaufzugehen. Fogarassy geht 
Morgen nach Grof3wardein um seine Sachen zu ordnen, und hinaufzueilen. Ich 
werde auch die Landtags Abgeordneten nach Moglichkeit beeilen. 

lch muf3 wegen den Probewahlen in die Nationalversammlung. 
Zimmennanns Expektoration kann ich nicht billigen. Die Zeitungen werden 

das Năhere bringen; auch hieriiber miindlich mehr. 
Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

[P.S.] Haynald ist hier, mochte den G[ra]fen Cren[neville] zu einem Riickzuge 
beziiglich der Professoren bewegen. Cr[enneville] gibt nicht nach. Sind etwas 
zusammcngcwachsen wie mir Cr[ enneville] mitteilte. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Konvolut III a, f. 58-59. 

142. 

Sibiu, 9 octombrie 1863 
Nr. 30, b. de dato 9. Oktobcr 1863. 
Tclcgramm. M inistcr Graf Nadasdy Wicn. 

Beschickung des Rcichsrates bcschlossen. Morgen wcrden die Wahlen 
vorgcnommcn. Prăsident macht cine Zuschrift bckannt, womit die Namcn der ins 
Herrenhaus Bcrufenen mitgcteilt wcrdcn. Dic Namen wcrdcn mit Hoch · s, Eljen · s 
und se trejasce bcglcitet. 

Zimmermann beantragt die Mittcilung zur Kenntnis zu nchmen, und spricht 
sein Bedauem aus, dass der erste Sachse, der Comes nicht berufen worden sei. 

Com[es] Schm[idt] wusste nichts davon. Nun konnte ich kaum mehr dafiir sein. 
Nemes geht hinein, Fogarassy reist morgen ab, um sich seme 

Angelegenheiten zu ordnen und hinaufzugehen. 
Schrciben vom 6ten Oktober Nro. 38 crhalten. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 329. 
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143. 

Buda, 17 octombrie 1863 
1427 I szam cin. Magyarorszag kir. hclytart6jat6I. 
Nagymelt6sagu ghymesi es gacsi grof Forgach Antal, 6 cs. kir. apostoli Felsege 
val6sagos belso titkos tanacsos es kamaras, Szent Istvan rend viteze magyar kiralyi 
udvari fokorlatnok umak Becsben. 

Nagymelt6sagu gr6f1 magyar kiralyi fokorlatnok ur! 

A budapesti rendorigazgat6saganak inditvanya folytan Ardelean Gyorgy pesti 
i.igyved-gyakomoknak egy altala roman nyelven szerkesztendo „Umoristulu" cimii 
gunyoros- es elclap kiadasara foly6 augusztus 24en I 1980 sz[am] a[latt] engedelyt 
advan, errol Nagymelt6sagodnak azon tiszteletteljes megjegyzessel van szerencsem 
ertesiteni, miszerint a mondott lap foly6 h6 I 3an Pesten megindult. 

Fogadja Nagymelt6sagod kival6 tiszteletem oszinte nyilvanitasat. 
Budan okt6ber I 7en I 863. 
Kir. helytart6 6 Nagymelt6saga neveben, s.s. 

[Traducere:} 

Nr. 14271 de la locumtenentul regal al Ungariei 
Excelenţei sale, domnului conte Forgach Antal de Ghymes şi Gacs, consilier intim 
real al Majestăţii sale imperiale şi regale apostolice şi camerar, cavaler al ordinului 
Sf. Ştefan, cancelar aulic regal ungar la Viena. 

Excelenţa voastră, domnule conte, cancelar aulic regal ungar! 

Pe baza demersului direcţiunii de poliţie din Budapesta, s-a acordat practicantului 
de avocat din Pesta, Gheorghe Ardelean, autorizaţia de a publica o revistă de satiră şi 
umor sub titlul „Umoristul", la data de 24 a lunii august curente, sub numărul 11980; 
dorim să înştiinţăm pc Excelenţa voastră despre aceasta cu menţiunea respectuoasă, că 
editarea amintitei reviste a început în data de 13 a lunii curente la Pesta. 

Primiţi, Excelenţa voastră, expresia deosebitei melc stime. 
Buda, I 7 octombrie 1863. 
În numele Excelenţei sale, a locumtencntului regal al Ungariei, s.s. 

Original. MNL-OL, D-185. Elnoki iratok. nr. 1258/1863. 

144. 

Viena, 20 octombrie 1863 
Nouvelles etrangeres. Autriche. Vienne, 20 octobre 

Les deputes de la Transylvanie ont pris scance aujourd'hui au Reichsrath. 
Aprcs tout cc qui s'est dit dans ccs derniers tcmps au sujet de lcur cntree dans cette 
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Asscmblee, on pourrait croire que le fait qui s'est accompli aujourd'hui produrait 
peu d'impression; mais ii en a ete autrement. La courte scene par laquelle s'ouvrait 
la seance d'aujourd'hui, quelque simple et depourvue qu'clle fut de tout appareil 
theâtral, eut quclquc chose de tellement cmouvant qu'on put cn lire l'cffet sur Ies 
visages de tous Ies assistans. 

L' allocution du president, tres mesuree dans Ies tennes, mais encrgique dans 
Ies idees fut ecoutee dans un religieux silence, qui est propre a ces momens 
solcnnels. Ce qui donna un cachet tout particulier a la scene d'aujourd'hui, ce fut la 
prestation du sennent. La formule fut lue par trois membres de la Chambre, 
chacune dans une langue differente: en langue allemande d'abord par le depute 
docteur Floischer, en langue hongroise par la depute Szabel, et enfin en langue 
roumaine par le depute archimandrite Bandella 1• Les nouveaux deputes de 
Transylvanie repondirent chacun dans !'idiome de sa nationalite. C'est la premiere 
fois que la langue magyare a retenti dans notre chamber des deputes. Les paroles 
pleines de sens de M. le president de Hasner2 trouverent ainsi leur accomplissement: 
Ce qui hier paraissait eloigne est accompli aujourd'hui, et c'est ainsi que se ranime 
avec plus de force l'espoir que ce qui n'est pas aujourd'hui arrivera demain". 

( Ost-Deutsche-Post) 

"Journal des debats politiques et litteraires", samedi, 24 octobre 1863. 

Teofil Bendelca, arhimandrit şi mitropolit ortodox al Bucovinei ( 1874-1875); succesor al 
episcopului Eugen Hacman ( 1835-1873). 

2 Leopold Hasner von Artha ( 1818-1891 ), ministrul cultelor, preşedinte al cabinetului 
cisleithanian. 

145. 

Schonnbrun, 26 octombrie 1863 
Articol de lege 

privitor la efectuarea egalei îndreptăţiri a 
naţiunii române şi a confesiunilor ci 1 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, 

din graţia lui Dumnezeu împăratul Austriei, rege apostolic al Ungariei, rege 
al Bocmici, al Lombardiei şi al Veneţiei, al Dalmaţici, Croaţiei, Slavonici, Galiţiei, 
Lodomeriei şi Iliriei, rege al Ierusalimului etc. etc. arhiduce al Austriei, mare duce 
al Toscanei şi al Cracoviei, duce al Lotaringiei, al Salisburgului, Stiriei, Carintiei, 
Carnioliei şi al Bucovinei, mare principe al Transilvaniei, marchionc al Moraviei, 
duce al Sileziei Superioare şi Inferioare, al Modenei, Pannei, Piacentiei şi 

Guastalei, al Ausvitiei şi Zatorului, al Tesinei, Friaulei, Ragusei şi Zarei, comite 
principat al Habsburgului şi al Tirolului, al Chiburgului, Goritici şi Gradiscei, 
comite al secuilor, principe de Trient şi Brixen, marchione al Lausitiei Superioare 
şi Inferioare şi al Istriei, comite de Hohcncmbs şi Fcldkirch, Brcgcntia, Sonnenberg 
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etc. etc. domn de Triest, Cattaro ş1 în marchionatul Vcndic, marc voievod al 
Voivodinei Serbiei, etc. 

Facem prin aceasta de ştire şi cunoscut: 
Reprezentanţii iubitului nostru Mare Principat al Transilvaniei conchiamaţi 

prin regescul nostru rescript din 21 aprilie 1863 pre I iulie al acelui an în libera 
noastră cetate Sibiu şi adunaţi acolo în Dietă, ne-au subşternut pe cale 
constituţională un articol de lege privitor la efectuarea egalei îndreptăţiri a naţiunii 
române şi a confesiunilor ei pe lângă prea umlita lor rugăminte depusă în 
representaţiunea lor din 7 octombrie 1863 pentru ca să dăm acestui articol prea 
graţioasa noastră acceptare, confinnare şi sancţiune. 

Cuprinsul acestui articol de lege este următorul: 

Articol de lege 
privitor la efectuarea egalei îndreptăţiri a naţiunii române şi a confesiunilor ei 

§1 
Naţiunea română, religiunea greco-catolică ca atare şi religiunea greco

orientală se recunosc prin lege întru înţelesul constituţiunii transilvane întocmai ca 
şi celalalte trei naţiuni şi patru confesiuni recunoscute ale Transilvaniei. 

§2 
Biserica greco-catolică ca atare şi biserica greco-orientală au tot aceea 

puseţiune de drept de sine stătătoare în Marele Principat al Transilvaniei, şi tot 
aceea libertate de a se organiza în afacerile lor interne, care le ocupă celelalte 
biserici ale ţării, recunoscute prin lege şi rccepte după dreptul de stat, adică: 

biserica romano-catolică, biserica de religiunea evanghelico-elvetică, biserica de 
religiunea evanghelico-augsburgică şi biserica unitaria, pre baza legilor ţării, care 
garantează pe deplin libertatea religiunii şi a conştiinţei. 

Pe lângă conservarea dreptului de suprainspecţiune al coroanei, determinat 
prin legile Marelui Principat al Transilvaniei, ce îi compete de a-l csercea în 
înţelesul constituţiunii, sunt aşadară toate aceste biserici îndreptăţite de a-şi regula, 
administra şi conduce toate afacerile lor ecleziastice întru înţelesul aşezămintelor 
lor canonice şi bisericeşti, precum şi afacerile lor scolastice, fundaţiunile, fondurile 
şi institutele lor, independente de orişicare influenţă a vreunei alte biserici. 

§3 
Cele patru naţiuni recunoscute prin lege şi adică: naţiunea maghiarilor, 

secuilor, saşilor şi românilor faţă una cu alta sunt pe deplin egal îndreptăţite, şi ca 
atare se folosesc în sensul constituţiunii transilvane de asemenea drepturi politice. 
Liberul exerciţiu religionar, precum şi egalitatea de drept cetăţean şi politic a 
tuturor locuitorilor ţării fără distincţiune de naţionalitate şi confesiune, nu suferă 
prin aceasta niciuna restrângere. 

§4 
Numirile diferite ale părţilor ţării nu întemeiază ş1 nu dau pe seama 

naţionalităţilor singuratice niciun fel de drepturi politice. 
§5 

În marca Marelui Principat al Transilvaniei se va susccpe una emblemă 
proprie pentru naţiunea română. 
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§6 
Toate legile ţării care stau în contrazicere cu determinaţiunile legii acesteia 

sunt desfiinţate şi fără putere de lege. 
§7 

Puterea obligatorie a legii acesteia intră în activitate fără amânare. 

Această prea umilită rugăminte a credincioşilor noştri reprezentanţi ai iubitului 
nostru Mare Principat al Transilvaniei adunaţi în Dietă, primindu-o noi cu complăcere 
dăm articolul de lege trecut mai sus întru tot cuprinsul lui, cesareo, regeasca şi 

domneasca noastră acceptare, confirmare şi sancţiune, iar pe memoraţii credincioşi 
reprezentanţii ai acelei ţări îi asigurăm cum că acest articol petrecut prin prin 
aceasta în Cartea de legi a Marelui Principat al Transilvaniei îl vom obserba atât 
noi înşine, cât şi vom face ca să fie obserbat prin toţi credincioşii noştri, întocmai 
precum noi pe acelaşi în puterea acestui document al nostru de acum îl acceptăm, 
ratificăm, încuviinţăm şi confirmăm. 

Datu-s-a în castelul nostru de desfătare Schonnbrun, în 26 Octomvre anul una 
mie opt sute şaizeci şi trei al împărăţiei noastre al cincisprezecelea. 

Francisc Josif m.p. 
F. comite de Nadasdy m.p. 
Eugeniu b[ a ]r[ on] de Friedenfels m.p. 

Imprimai. Akten, pp. 198-200; lhidem, pp. 162-164. 

Articolul a fost prezentai comisarului la I O septembrie 1863 de comisia dictală condusă de 
episcopul Andrei Şaguna pentru a fi înaintat împăratului. Vezi George Barit, Păr/i alese din istoria 
Transilvaniei. Pe 200 de ani în urmă, ediţia a li-a, voi. 111, Braşov, 1995, p. 281. Textul original al 
articolului I de lege a sosit pentru dezbatere în Dictă prin înaltul rescript regesc dat la lschl în 27 
septembrie 1863 nr. 4529. Vezi Akten, pp. 162-164. 

Blaj, 30 octombrie 1863 

Excels Regesc Gubemiu! 

146. 

La cele patru întrebări prin graţioasa Excel sul R[ egesc] Gubemiu în 18-a a 
lunii şi anului curgător, data şi în 14/26 aceeaşi primita ordinaţiune, acestuia 
metropolitan ordinariat spre răspuns propuse nefiind în aceea fericită stare ca 
specialiter şi singilatim se pot da cuviincios răspuns la fieştecare întrebare deosebi 
sunt silit la toate patru întrebările, peste tot a-mi concentra în unnătoarele umilitul 
meu răspuns. 

În gremiul acestui vast ordinariat metropolitan mai înainte şi şi acum 
Institutul de Pedagogie lipsind cu totul, şi de o parte cu durere observând că fără un 
acest fel de institut pedagogic gremial unde să se poată forma dascăli şi docenţi apţi 
şi harnici, şcolile populare niciodată nu pot veni la înflorire, şi aşa prin urmare, 
cultura poporului încă niciodată nu va pute face doriţii paşi către înaintarea ei; iar 
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de altă parte, acest ordinariat metropolitan fiind în acele prea triste împrejurări cât 
pentru ridicarea unui aşa şi pentru biserică, şi pentru stat folositor institut 
pedagogic, nici din fondul public să aibă vreo dotaţiune, nici să fie în starea aceea, 
ca cu puţinele şi neajunsele sale puteri financiare să poată un aşa institut ridica şi 
fonda; n-am încetat în mai multe rânduri, cu desele şi umilitele sale rugăminte a 
defatiga pe mai înaltele locuri pentru aceea; ca să se îndure aici în gremiu şi în locu 
la Blasiu, sub paza şi sub privighitori ochi a acestui ordinariat metropolitan a ne 
aplacida, şi din casa statului a ne funda un institut pedagogic. 

Însă, durere, aceste ale noastre rugăminte până în ora de acum - poate că şi 
din strâmtoratele jurstări financiare ale statului - au rămas fără doritul rezultat. 

Şi aşa, acestui vast ordinariat până în ora de acum, lipsindu-i cu totul prea 
doritul institut de pedagogie, ca totuşi propăşirea culturii poporului şi învăţământul în 
şcoalelc populare să nu pătimească cu totul în lipsa indivizilor care să fi fost formaţi în 
şcoalele pedagogice, fu constrâns a aplica în şcoalele populare de dascăli şi docenţi pe 
mai mulţi unii ca aceia, care deşi din lipsa institutului pedagogic în gremiu instituţiune 
pedagogică n-au putut căpăta, totuşi nu le-au lipsit instituţiunea, şi oarecareva formare 
litteraria spre acest scop în şcolile şi gimnasiul Blasiului şi a altor locuri. 

Cu adevărat acest ordinariat este constrâns a mărturisi şi aceea că pe lângă 
toată silinţa sa, de a aşeza prin toate şcolile populare de dascăli şi de docenţi tot de 
aceea indivizi care au absolvat mai multe clase şi a gymnasiului superior sau batăr 
între a gymnasiului inferior însă nici până acuma nu totdeauna i-au fost şi până 

şcoalele populare nu se vor organisa şi systemisa şi dota după cuviinţă, nici de aci 
înainte nu-i va fi cu putinţă a-şi împlini în tot locul dorirea sa aceasta, din aceea 
neexecrabila necesitate, sărăcia şi trista stare împrejur a acelor mai multe şcoale 
populare de ale noastre, că nefiind plată bună sistemisată, ci numai o plătişoară de 
câte 20-50 de florini, sau din puţinele ferdele de bucate hotărâtă şi dată de popor, 
din care nu numai că c cu neputinţă unui dascăl a trăi, dar care nici regulat nu o 
poate căpăta - la unele şcoale ca acestea, aceia care au o mai marc ştiinţă nicidecât 
nu voics a primi oficiul de doccntc, ci este şi ordinariatul metropolitan constrâns în 
uncie şcoalc sărace ca acestea a aplica de docenţi numai pc aceia tineri care - deşi 
cu mai puţină învăţătură - voiesc a primi greul oficiu de doccntc şi pc lângă o 
dotaţiune aşa săracă şi mică. 

Cu toate aceste mari greutăţi, ordinariatul metropolitan s-a nevoit totuşi, după 
stările împrejur, pretutindenea de aceia tineri şi indivizi a aplica de docenţi, despre 
care după o scrisă examinare s-au convins că sunt şi moraliceşte şi după ştiinţa care 
o au în stare a da instituţiune pruncilor din şcoalele acele populare, la care ci sunt 
aplicaţi de docenţi. 

Şi pe toţi aceştia docenţi ca să fie cunoscuţi şi înaintea jurisdicţiunilor 
politice, şi pertractaţi ca docenţi - ordinariatul metropolitan i-au prevăzut cu 
patentul său, sau cu diploma de docente. 

Cu toate acestea, mai în toate zilele îmi vine salbe şi arătări din diverse paşi 
ale archidiecesei mele de la docenţi - în mai sus arătata moralitate de ordinariatul 
metropolitan constrânşi că deşi ei îşi produc diplomele sale, date lor de ordinariatul 
metropolitan, totuşi oficialii politici nu vreau a-i recunoaşte de docenţi, ba ei 
constrânşi şi la comisiunile de asentare din aceea simplă - cum mi se expune -
causa că n-am absolvat în vreun institut pedagogic, cursul pedagogicesc! 
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Causa cea ponderoasă pentru care o mai mare parte a docenţilor noştri n-au 
putut auzi cursul pedagogic în vreun institut de acest fel şi din care, pe la toate 
şcoalele populare nu s-au putut aplica docenţi fonnaţi în institut pedagogic, mai sus o 
am arătat şi aşa eu socotesc că oficialii politici, care pe docenţii şcoalelor populare cei 
de la ordinariatul metropolitan constituaţi şi cu diplomă prevăzuţi deşi n-au absolvat 
cursul pedagogic, n-ar putea fără dauna publică a învăţământului poporului respinge şi 
fără de a vătăma tare şi competinţa autonomiei noastre confesionale de care se teme şi 
constituirea docenţilor pe la şcoalele populare a-mi recunoaşte ca atare. 

Altmintrelea, dacă oficialii politici din causa aceasta că docenţii noştri n-au 
absolvat cursul pedagogic s-ar autoriza şi mai de sus a-mi recunoaşte de atari din 
prea grelele cause, care mai sus le-am înşirat, nu ne-ar rămânea alt înderept decât 
ca partea cea mai mare a şcoalelor populare să rămână lipsite de docenţi şi să se 
încuie usque adfeliciosa tempora1

. 

De aceea, cu umilinţă mă rog Excelsului R[ egesc] Gubemiu să se îndure a 
face pe la jurisdicţiunile civile acele salutări şi gravnice disposiţiuni ca toţi docenţii 
de pe la şcoalele g[ reco ]-cath[ olice] populare care vor produce diplomele sale de 
docenţi, date lor de la ordinariatul metropolitan sau de la aceea autoritate bisericească 
care spre aceea este autorizată de acest ordinariat metropolitan să se recunoască şi 
să se reţină în cuviincioasa lor imunitate şi extensiune ca atare. 

Iar mai vârtos umilita mea rugăminte se întinde până acolo ca acelaşi Excels 
R[ egesc] Guberniu să se îndure de la prea-înaltele locuri graţios a exopera aici în 
locu, în Blasiu redicarea şi fundarea pe expensele statului şi un Institut Pedagogic, 
care fiind în gremiu şi sub ochii şi grija acestui ordinariat metropolitan cu atâta mai 
mare folos şi spor se poate aduce şi bisericii şi statului. 

Pe lângă care a mea umilită rugare cu osebit a veneraţiunii şi a obsequiului 
cult rămân. 

Blasiu 30-a X-bris 1863, 
Umiliţi servi 

Copie. S.J.A.A.N. Fond Mitropolia Română Unită Blaj. Acte Înffgisirale, 908/1864, f. 2-4. 

P,înă la vremuri mai rericite (în lat.). 

147. 

Buda, 4 noiembrie 1863 
Magyarorszag kir. helytart6jat6I. 14835/eln. szamhoz 
Nagymelt6sagu ghymesi es gacsi Grof Forgach Antal, 6 cs. kir. apostoli Felsege 
va16sagos belso titkos tanacsos es kamaras, Szent Istvan rend viteze magyar kiralyi 
udvari fokorlatnok umak Becsben. 

Nagymelt6sagu Gr6fl Magyar kiralyi udvari korlatnok ur! 

Nagymelt6sagod foly6 ev februar I 2en 126 eln. sz[am] a[latt] kelt nagybecsii 
elnoki leveleben kijelenteni melt6ztatott, hogy Zarand megye foispanja, ki a 
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felsobb rendeletek foganatositasa korill ncm latszik kellăleg eljami, hivatalos 
miikodese szigoruan cllenoriztessek. 

Ennek reszbeni tcljcsitcse tckintctcbol egy ertelmes es megbizhat6 egycnt, ki 
kozelebb egy ideig Zarand megycben tart6zkodott, megbiztam, hogy a Zarand 
megye igazgatasi viszonyokrul, s a foispan miikodeserol a helyszinen szerzett 
tapasztalatait velem kozolje. 

Ezen egyen eszleleteirol hozzam jelentesz teven, van szerencsem azt 
Nagymelt6sagodnak kivonatban betekintes vegett tiszteletteljesen felterjeszteni. 

Fogadja Nagymelt6sagod kival6 tiszteletem oszinte nyilvanitasat. 
Budan november 4-en 1863. Kir. helytart6 6 Nagymelt6saga neveben, s.s. 

[Anexa:] 

Nagymelt6sagu gr6f kir. helytart6! kegyelmes uram! 

Nagymelt6sagodnak sz6beli kegyes meghagyasa kovetkezteben bator vagyok 
Zarandmegye beligazgatasi korillmcnyei es az ottani hivatali szemelyzet 
kepessegerol s eljarasi modorar61, ugy a nep hangulatar61 magany uton szerzett 
tapasztalatim felol legalazatosabb jelentesemet e kovetkezokben tenni meg. 

I or. A megye beligaztatasat illetoleg azon kozvelemenyt talaltam elterjedve hogy 
mi6ta az ottani elso alispan a megyebol darab idore eltavozott, s az administratio 
tenyleges vezeteset az ottani foispan ur kozvetleniil gyakorolja, mind a kozigazgatas, 
mind a torvenyszeki eljarasok nagyobb lendiiletet vettek, mennyiben legyen ez ok 
befolyassal ez alta! is igazolasara az eredmeny fogja elhatarozni, magam annyit mint 
szemmel latott tanu is igazolhatok, hogy foleg a kereskedelmi utvonalok kiigazitasa, 
ujabban keszitese, a regebbiek cclszerilsitese nagy erellyel folytattatik, hogy a 
torvcnyszeki iilesek polgari cs biinfenyito ii~ryekben szinte mindennapiak, elannyira, 
hogy jclesen az utols6kban a dclutani 6rakon is iileseznek. 

A mi az arvai iigyckct illeti, c tckintctbcn rcszlctcs jclcntest tenni nem birok, 
altalaban annyit bator vagyok mcgcmlitcni, mikcp azok nem folytattatnak azon 
szcrcnyscggel mclyet az administratio e fontossaga igenyclne, minck oka nem az 
akarat hianyaban, hancm foleg a kortilmcnyben rejlik, hogy a kolzsegek nincsenek 
olly kcpesscgii jcgyzokkcl cllatva. kik a kozscgi cloljar6kat illeto c targyi cljarasokat 
vegezni kepesek lennenek, s ez alta! a szolgabir6i es arvaszeki munkalatokat 
konnyitcnek, cnnel fogva e hianyt a halal csctck, lcltarozasok es becslesek korill 
lcgtobb csetekben maganak az cgyebkcnt is csupan ket rendes bir6b61 all6 arvai 
szeknek kell p6tolnia mi midon cgyfelol ido vesztessel jar, masfelol fellehet tcnni 
mikep az utazasi kiadasokat az arva szcki birak sajatukb61 ncm fcdczhctven azok 
az arvai vagyon terhere esnek. 

A mi az urberi targyak s a mezei rendorscget kapcsolatos erdo praevaricati6k 
allasat illeti: e reszben ncm a kegkcdvczobb eredmenyt mutathat fel a megyei 
igazgatas, mert mind a birtokossagi kezelok szemelyesen nyilatkoznak, az erdo 
pusztitasok foleg a Todor Laszlo szolgabir6saga alatti halmagyi felso jarasban csak 
nem azon mervben folynak mint ennek clotte, dacara az azok tilalmara kiadott 
felsobb rendeleteknck, azonban barha ezek nagyobb rcsze abb61 szarmazik is hogy 
a szolgabir6 ncm clcg crclyes cgcsz hivatali tckintcllyel fellepni a pusztitasok cllen, 
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s hogy elebb egy Pap Gratian nevii a mennyire torveny es igazsag szolgaltatasban 
jaratlan, a foldesuri tulajdonnak ep oly cllensege, volt mellette eskiidt, de meg ket 
fontos tenyezo befolyas is hat erre, melyek egyike a mcgyei torvenyszeket es 
igazgatast, a masik a magokat az erdo birtokosait sujtja. 

A torvenyszeket a mennyiben az - az alkoto clcmekbol kovetkeztethetoleg -
legtobbszor nemzetisegi kerdest csinal csak nem minden urberi szinezetii kerdesbol 
s ezert leghajlandobb az e targyi kerdeseket formanak aldozni fel, mi mellett meg 
azon kcllemetlen oldala is meg volt eddig ele a dolognak, hogy meg a 
torvenyszekek vezeteset nem foispan ur gyakorolta, az iilesek igen ritkan tartattak, 
s igy az erdo praevaricatios perek ellatasa hatterbe szorult, s ha ellattatott is nem a 
kartetel hanem urbari tulajdon szempontjabol iteltetven el minden egyes szal fa 
iigye, ha mit a szolgabiro epitett volna is, azt ketszeresen elrontotta a torvenyszek. 
A kozigazgatast illetoleg annak igen tisztelt vezetojet a mennyiben a megyei 
igazgatas megkezdese ota meg nem birt egy teljesen allando megyei es foleg 
torvenykezesi szemelyzetet allitani fel, s mennyiben - bar ha csak oly esetekben, 
midon a birak szama hianyzik - oly tiszteletbeli biraknak enged helyet a birăi 

szekben, kiknek torvenyrol es jogrol epen mi fogalmuk sincsen, mint peldaul: 
Salamon Miklos (Nicolae Solomon) neviinek, ki 1848 elott csak is gyogyszereszi 
seged volt, azon innen pedig Catastralis hivatalnok, jelenben pedig vezetoje 
Zarandmegyeben a csak kepzeletileg fenn allo, de azert egy segeddel egyiitt a mit 
sem teves mellett fizetest huzo anyagi birtok jogaink kozt a legnagyobb fontossagu 
telekkonyvi hivatalnak - es Cseteczan nevii foispani titkarnak, ki az elebbivel 
hasonlo ismerettel bir a hazai torvenyekrol, s ki ezen kiviil - mint mondjak - a 
magyar nyelvet, pedig Zarandban is foleg az erdo praevaricatios iigyek ezen 
jaratnak le - teljesseggel nem erti, de terheli tovabb az administratiot azon 
koriilmeny is: hogy nem kivan hivatalbol fellepni az clkiilonitesi iigyekben, pedig 
oly nagy hatasa van az ottani nepre, hogy egy oszinte tanacsadassal odavihetne a 
dolgot, hogy a foldesurak vonakodasa esetere - miben ezek is vetkesek - maguk a 
kozsegek szorgalmaznak az clkiilonitest; valamint szinten az is: hogy a mint 
altalanos panaszkep hallottam ha valamely pracvaricatios kcrcsct kcrcsztiil vitetik 
is a vcgre hajtasnal hajotorcst szcnved, okat cnnck ki ncm tudhattam, de ha a 
panasz lctczik ugy ncm lchct mas oka a vcgre hajtas fcnnakadasanak, mint az igcny 
kcrcsctckrc vaio tag tcmyitas - azonban e tekintctbcn ncm tchctcm cmlitetlen 
hagyni a foldcs urak csokonyosscget is, kik reszint az ottani tisztviscloscg iranti 
bizalom hianyabul minck karos crcdmenye meg az is: hogy az erdo pusztitasi 
panaszokkal az cddigiek sikcr hianya miatt felhagytak, reszint az e vegre sziikseges 
es az ottani koriilmenyek miatt meg nem teriilhcto koltseg kimelcs tckintctebol, 
reszint azon ontudatban, hogy az erdoscgek allodialis tulajdonaik, mi kozbcnvetoleg 
megemlitve a grof Bethlen csalad es Pojcnar kozsege kozti perben a lctczett cs. k. 
legfobb torvenyszek alta! ki is mondatott; vonakodnak az clkiilonitesi pert megkczdcni. 

A mi a nep nevelest illeti, erre nezve igazgatas tagjai nagyra bccsiilendo 
szorgalmat fejtettek ki, s ha az erre vezeto eszkoz a kozscgek aliam kolcsoncnek e 
celra forditasa felsobb helybenhagyast nyerend meg van vetve lcgalabbis cgy hat 
osztalyu Gymnasiumnak biztos alapja. Azonban az crintett es csak par ho ota 
eletbe lcpett eljarasi szorgalom aligha nem csak kiilszin, s idoleges dolog, mert 
nem csak a magyar intelligentia korcben de atalyaban a mcgyei lakossag alsobb 
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rctegeinel is a lcvertscgnek s tisztviseloi elcgi.ilctlenscgnek ncmii jelei mutatkoznak, 
mi abban nyilvanul: hogy nem talalkoztam meg bar mi csekely mertekben 
intelligens emberrel ki a megyei tisztekrol kello kegyelettel s megelegedessel 
kifejezoleg beszelt volna. 

Minthogy a kozigazgatasnak ottani titkos rug6i csak is az avatottak elott 
esmeretesek, a dolog val6di okat csak hosszas tapasztalasb61 lehetne ki tudni, 
azomban sajat nezetem szerint az is kovetkezokben kozpontosul: 

a.A megyenek sok j6 akarattal teljes foispanja a megyei igazgatas es eljaras 
forrnaival esmeretlen leven, s ezenkivi.il ugy latszik talan akaratja ellenere is nemii 
tendentionalis nyomas alatt allvan nem birt eleg erellyel a kormanyzatban fellepni, s 
ennel fogva magat korrnanyoztatni engedi, s igy az administrati6t az elso alispan vitte 
korlatlan hatalommal, ki maga is ujjonc az igazgatasban, igy az egesznek szenvedni 
kellett, ehhez jarul meg azon nyilt ellenszenv, mellyel a megvalasztott roman 
tisztviselok mindenike a visszakapcsolas ellen viseltetett, s ha bar titokban ma is 
viseltetik, miben fo factor maga elso alispan ur volt - ehhez jăruit azon val6ban nehez 
kori.ilmeny, hogy szinte mindenik tisztviselo ismeretlen a megyei kori.ilmenyekkel, 
mert a megye alakulasa alkalmaval felmeri.ilt azon torekves hogy altalaban 
romanisalni kell, onkent magaval hozta hogy az ezt gatolni torekvo magyar elem 
visszavonulasaval, mi ennek is nem csekely mertekben feltudhat6 - s megyei roman 
intelligentia hianyaban kellett romanokat mindennemiiet boldogot boldogtalant oszve 
gyiijteni el annyira hogy mintegy elces megjegyzest hallottam: Arad es Biharrnegyek 
boldogok, mert a mennyi ottan senkinek sem kellett Zarandba vitetett hivatalba, ebbol 
alakult egy Chaos mibol maig sincs kibontakozas, innen van az hogy a hivatalok 
gyakran mas mas szemellyel toltettek, s nem volt evnegyed melyben ujabb organisatio 
ne tortent volna, most is hasonl6nak ncznek elebe november elejevel, minek mint csak 
az eddigi circulus vitiosusban forg6nak alig lehet az addiginel szebb jovot igemi. 

b. Hogy az administrati6ban az alispani tettleges mulasztas, s a foispani 
visszavonulas miatt, ugy a torvenykezesben is hosszas szi.inet, legalabb nem kello 
szorgalom es oszintescg volt, pedig azok gyorsitasat foleg a torvcnykezcsi teren a 
fennallott hat6sagt61 atvett perek halmaza is igenyelte volna. 

c.Hogy a hivatalra telyesen alkalmatlanok vagy ollyak alkalmaztatnak kik 
allomasukra nem qualificahak. 

A masolat hitelctil, Hoffmann Mihaly, helybeni kir. tiszt. 

[Traducere:} 

De la locumtenentul regal al Ungariei. La nr. 14835 prezidial. 
Excelenţei sale domnului conte Forgach Antal de Ghymes şi Gacs, consilier intim 
real al Majestăţii Sale imperiale şi regale apostolice, cavaler al ordinului Sfântului 
Ştefan, cancelar aulic regal ungar la Viena. 

Excelenţa voastră, domnule conte, cancelar aulic regal ungar! 

Excelenţa voastră aţi binevoit să anunţaţi, prin scrisoarea prezidială din 12 
februarie anul curent, nr. prezidial 126, că comitele suprem al Zarandului, care se 
pare că nu intervine corespunzător în legătură cu punerea în aplicare a ordinelor 
superioare, să fie supravegheat strict în activitatea sa oficială. 
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În vederea punerii parţiale în aplicare a acesteia am însărcinat un individ 
inteligent şi de încredere, care s-a aflat o vreme în comitalul Zarand, să-mi 

comunice constatările sale legate de relaţiile administrative din comitalul Zarand şi 
de activitatea comitelui suprem, făcute de acesta la faţa locului. 

Am onoarea de a remite cu respect Excelenţei voastre în extras, spre lectură, 
înştiinţarea înaintată mie de către acest individ. 

Primiţi, Excelenţa voastră, expresia sinceră a deosebitului meu respect. 
Buda, 4 noiembrie 1863. În numele Excelenţei sale, a locumtenentului regal, s.s. 

[Anexa:] 

Excelenţa voastră, domnule conte, locumtenent regal, graţiosul meu domn! 

În urma graţiosului ordin verbal al Excelenţei voastre, am onoarea de a face 
în cele ce urmează înştiinţarea mea respectuoasă privind circumstanţele guvernării 
din comitatul Zarandului şi capabilităţile personalului oficial de acolo, precum şi 
privitor la demersurile acestuia, dispoziţia poporului, obţinute pe cale privată. 

I. Privitor la guvernarea internă a comitalului, am întâlnit răspândindu-se 
acea părere publică, că de când primul vicecomite s-a îndepărtat pentru o vreme de 
acolo şi conducerea efectivă a administraţiei a fost preluată în mod nemijlocit de 
comitele suprem, atât administraţia publică, cât şi demersurile juridice au căpătat 
un avânt mai mare; dacă motivul amintit influenţează aceasta, va fi hotărât de 
rezultate, însă eu ca martor care a văzut acestea, pot confirma, că mai ales 
repararea drumurilor comerciale, construirea altora noi, îmbunătăţirea celor 
existente continuă în mare forţă, că şedinţele instanţelor în chestiunile civile şi 

penale decurg aproape zilnic, astfel încât mai ales în cazul celor din unnă şedinţele 
se ţin şi în orele de după amiază. 

În ceea ce priveşte chestiunile orfanilor, nu pot face o relatare detaliată în 
acest sens, însă sunt sigur că pot aminti, că acestea nu sunt administrate cu acea 
seninătate pe care ar impune-o importanţa administraţiei; motivul nu constă în lipsa 
voinfei. ci mai ales în cirC'llmstanta. ci'i localitătile nu ciispun de notari suficient de 
capabili, care să poată face demersurile în calitate de oficiali ai aşezărilor în acest 
domeniu, pentru ca prin aceasta să uşureze lucrările juzilor cercuali şi ale scaunelor 
orfanilor; din acest motiv, această lipsă, în cazurile de deces, inventarieri şi 

evaluări, trebuie suplinită în cele mai multe cazuri de însăşi instanţa orfanală, 

constând din doar doi judecători regulari, ceea ce pe de o parte provoacă pierderi 
de timp, pe de altă parte, dat fiind că cheltuielile de călătorie neputând fi suportate 
de judecătorii înşişi, acestea grevează asupra averii orfanilor. 

În ceea ce priveşte chestiunile urbariale, poliţia agrară şi prevaricaţiunile din 
păduri: în acest domeniu, administraţia comitatensă nu poate arăta cele mai bune 
rezultate, fiindcă, aşa cum declară administratorii domeniali, pustiirile de păduri 
decurg mai ales sub funcţionarea lui Todor Laszlo ca jude cercual în cercul de sus 
al Hălmagiului aproape în aceeaşi măsură ca mai înainte, în ciuda ordinelor 
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superioare emise spre stăvilirea acestora; acestea se datorează în mare parte şi 

faptului că judele cercual nu arc forţa de a interveni cu întreaga demnitate a funcţiei 
împotriva pustiirilor, şi aşa cum unul numit Pap Gratian, necunoscător al legilor şi 
al servirii dreptăţii, şi tot atât de mult un duşman al proprietăţii nobiliare, a fost 
jurat pc lângă acesta, dar mai sunt şi alţi doi factori importanţi care influenţează 
aceasta, şi anume însăşi judecătoria şi administraţia comitatensă, precum şi înşişi 
proprietarii pădurilor. 

Judecătoria - aşa cum se poate deduce din elementele sale componente - face 
de cele mai multe ori o chestiune naţională din aproape orice chestiune cu 
coloratură urbarială, şi este înclinată să sacrifice formei aceste chestiuni obiective; 
pe lângă aceasta a existat şi acea latură neplăcută a chestiunii, că conducerea 
judecătoriilor nu era exercitată de domnul comite suprem, iar şedinţele erau ţinute 
deosebit de rar, astfel soluţionarea proceselor de prevaricaţie a fost marginalizată, 
şi chiar dacă au fost soluţionate, aceasta s-a făcut pentru fiecare copac în parte nu 
din perspectiva pagubei ci din cea a proprietăţii urbariale, astfel că ceea ce ar fi 
putut construi comitele suprem, acest lucru era de două ori dărâmat de judecătorie. 
Privitor la administraţia publică, prea onoratul conducător al acesteia, nereuşind 
încă de la începerea activităţii sale încoace să ridice un personal permanent comitatens 
şi mai ales judiciar, şi în măsura în care, chiar dacă numai în acele cazuri în care 
lipseşte numărul judecătorilor, dă locul acestora unor judecători onorifici, care 
habar nu au de legi şi de drept, ca de exemplu numitul Salamon Mik16s (Nicolae 
Solomon), care şi înainte de 1848 a fost doar ajutor de farmacist, după aceea 
funcţionar cadastral, în prezent însă şeful oficiului cadastral al comitatului Zarand, 
atât de important pentru drepturile noastre de proprietate, care există doar imaginar, 
numitul primind, împreună cu un asistent salariu şi nefăcând nimic, sau secretarul 
comitelui suprem, numitul Cseteczân, care are aproximativ cunoştinţele celui dintâi 
privind legile ţării, şi care peste aceasta, cum se spune, nu cunoaşte deloc limba 
maghiară în care decurg în Zarand mai ales procesele de prevaricaţiuni; mersul 
administraţiei este împovărat şi de acea circumstanţă, că [comitele suprem?] nu 
doreşte să intervină oficial în chestiunile de hotărnicie, cu toate că are aşa o mare 
influenţă asupra poporului de acolo, acesta putând printr-un sfat sincer să ducă 
lucrurile până într-acolo, unde în cazul ezitării proprietarilor funciari - atitudine cu 
care greşesc şi aceştia - hotărnicia ar ti iniţiată de însăşi localităţile, precum şi 

faptul că, precum am auzit ca o nemulţumire generală, chiar dacă un caz de 
prevaricaţiune este soluţionat, acesta eşuează la punerea sa în aplicare, cu neputând 
să aflu motivele acestuia, dar dacă există această nemulţumire, atunci blocarea 
punerii în aplicare nu poate avea altă cauză decât terenul larg deschis pentru 
solicitările de pretenţii, însă în această privinţă nu pot lăsa nemenţionată îndărătnicia 
proprietarilor funciari, care din cauza lipsei încrederii faţă de funcţionarii de acolo au 
ajuns ca, datorită nereuşitei demersurilor legate de pustiirile de păduri de până 
acum, au renunţat, parţial şi din cauza lipsei posibilităţii de recuperare a 
cheltuielilor necesare în condiţiile de acolo, sau din concepţia, că pădurile fiind 
proprietăţile alodiale ale acestora; în acest caz pot aminti hotărârea în chestiune a 
Curţii supreme imperiale şi regale în procesul dintre contele Bethlen şi comuna 
Poienar, care duce la ezitare în începerea procesului de hotărnicie. 
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În ceea ce priveşte educarea poporului, în această privinţă membrii 
administraţiei au depus strădanii apreciabile, şi dacă instrumentul folosit pentru 
aceasta, şi anume dedicarea sumelor din împrumutul de stat al comunelor acestui 
scop va obţine aprobarea superioară, atunci sunt puse bazele solide ale unui 
gimnaziu cu şase clase. Însă demersul amintit, şi care a fost adus la viaţă doar de 
câteva luni este doar de faţadă şi temporar, fiindcă nu numai în rândurile 
intelectualităţii maghiare, ci şi în general, la întreaga populaţie a comitatului se 
arată semnele demoralizării şi ale nemulţumirii faţă de funcţionari, care se 
manifestă prin aceea, că nu am întâlnit încă un om câtuşi de puţin inteligent care să 
se fi exprimat cu respectul şi mulţumirea adecvate faţă de funcţionarii comitatului. 

Dat fiind că resorturile secrete ale administraţiei publice de acolo sunt 
cunoscute doar celor iniţiaţi şi adevăratele motive ar putea fi desluşite doar prin 
constatări îndelungate, în propria mea viziune acestea se concentrează în 
următoarele: 

a. Comitele suprem al comitatului, plin de bună intenţie, dar neumblat în 
administraţia şi demersurile comitatense, şi, cum se pare, aflându-se poate 
împotriva voinţei sale sub o anume presiune tendenţioasă, nu a putut să se impună 
în mod energic în guvernarea comitatului, şi astfel se lasă condus, primul 
vicecomite preluând administraţia cu o putere nemărginită, care, el însuşi fiind un 
novice într-ale administraţiei, toţi au avut de suferit, la care a contribuit şi acea 
duşmănie deschisă, pe care fiecare dintre funcţionarii români aleşi au purtat-o faţă 
de reîncorporare, şi care există şi astăzi în mod secret, primul vicecomite însuşi 
fiind factorul principal în aceasta. A mai intervenit şi acea circumstanţă grea, că 
aproape niciun funcţionar nu cunoaşte aspectele din comitat, fiindcă cu ocazia 
formării comitatului a apărut acea strădanie că în general trebuie românizat, acest 
lucru determinând retragerea clementului maghiar dornic să stăvilească această 
tendinţă; acest fapt a contribuit într-o măsură deloc mică, alături de lipsa 
intelighcnţiei româneşti la necesitatea cooptării de români, talentaţi şi netalentaţi; 

privitor la aceasta cu auzind observaţia: Aradul şi Bihorul sunt fericite, fiindcă toţi 
cei de care nu a fost nevoie acolo au fost duşi în oficii la Zarand; din acestea s-a 
format un haos din can' nici p<1nă astă7i nu s-a găsit o ic~ire. de aici vine că oficiile 
au fost ocupate tot de alte persoane, şi nu a fost un trimestru în care să nu se fi 
petrecut o nouă organizare, şi acum va mai fi una la începutul lui noiembrie, dar în 
condiţiile cercului vicios actual abia dacă se poate promite un viitor mai bun. 

b. Că din cauza neglijenţei faptice a vicecomitelui, din cauza retragerii 
comitclui suprem, şi în justiţie a survenit o pauză îndelungată, chiar dacă, fără a fi 
necesar, a fost hărnicie şi sinceritate, deşi accelerarea cauzelor ar fi fost necesară 
mai ales din cauza preluării proceselor de la autorităţile anterioare. 

c. Că în oficii au fost angajate persoane necorespunzătoare, sau din aceia care 
nu aveau calificarea pentru postul respectiv. 

Pentru acurateţea copiei, Hoffmann Mihaly, funcţionar regal local. 

Original+copic. MNL-OL, D-185. Elnoki iratok, nr. 1341/1863. 

242 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



148. 

Pecica, 17 noiembrie 1863 
334/cln. Pecskai kcr[tilcti] szolgabir6t61. 

Melt6sagos foispan ur! 

Verisan T6dor es tobb Szemlaki lakosoknak a kozsegi bir6 irant benyujtott es 
Melt6sagod altal velemenyes jelentes tetei vegett velem kozlott folyamodvanya es 
azt a f. evi 3445/E[lnoki] sz[am] a[latt] kelt kegyes rendelete folytan a kozlemeny 
vissza boritasa mellett tisztelettel jelentem: miszerint a folyamod6k tisztelendo 
lvaneszku Peter g.n.e. lelkesz ur uri szemelyenek kivetelevel a lakossag nem 
legerdemesebb egyeneit kepezek es igy folyamodvanyuk Melt6sagod figyelmebe 
annal kevesbe ajanlhat6, minthogy en Szemlak kozsegeben a meltanyossag es 
szokas szentesitette gyakorlat szempontjab61 kiindulva a foly6 evi biraskodasra 
Szemlak kozsegenek uj lakosait )atom hivatottnak; ugyan is eddig a vaia a szokas 
hogy ketevig roman legyen a bir6 es egy evig ujlakos: vagy is nemet vagy magyar, 
most mar 6 ev 61ta folytonosan roman volt a bir6, ideje hogy jelenleg uj lakos 
legyen, es annal is inkabb mert e reszben az uj lakosok mar tavaly folyamodtak, es 
valamint a Nagymelt6sagu magyar kiralyi helytart6 ugy melt6sagos foispan ur altal 
folyamodvanyaikkal annak idejeben leendo meltanyos megfigyelese mellett a 
legkozelebbi bir6 valasztas idejeig ttirelemre utasittatik mindazon alta) 
folyamod6knak meltanyos 6hajtasa amennyiben az, az uj lakosokra vonatkoznek, 
altalam e reszben telyesitendo hivatalos eljaras alkalmaval lehcto figyelembe fog 
vetetni. Ugyan azert alazatos velemenyem oda terjed, hogy folyamod6k az e 
reszben kovetendo hivatalos eljarasig ttirelemre utasitand6k lennenek annal inkabb, 
minthogy akkor a kozseg ertelmisege meghallgatvan kivanalmaikat ok is 
kifcjczhcttek, mcly alkalommal ha a koriilmcnyek mast ncm javasolnak. 

Mclt6sagos foispan ur, kcgyes cngcdclme szerint vagy felkialtas vagy 
sz6tobbscgileg a bir6t megvalaszthatjak; ha pcdig a valasztas mellozeset a sziikseg 
parancsolna, akkor a kozscgi bir6 jcloltckct bctcrjcsztcni es sajat cszrcvcteleim 
kiscrctcbcn a kincvczcst Mch6sagos foispan t'.mal alazatos tisztclcttcl kcrelmezni ci 
n.:m mulasztandom. 

A mi a fclelos cjjeli oroket illeti, az az cddigi gyakorlat szerint a bir6, az 
cloljar6k es a lakossag clobbkelojeibol valasztott kiil tanacsosa fogja megvalasztani; 
a reszben az egesz nep be nem folyhatik, nchogy a megvalasztottakra nyomas 
gyakoroltatvan rcndeltctcsi celjukat tcvcsszck, de kiilomben a kozscgi orok 
hat6sagi feliigyelet ala rendelvek azok feletti orkodesre nem a nep, annak 
ellenorzesere es feken tartasara vannak azok alkotva, hanem mint kozvetlen 
kozigazgatasi eloljar6juk en vagyok hivatva, foleg pedig azert mert felsobbi 
rendelet szabalyozza azt is ugyan ezen felsobbi kegyes rendelet a kozsegi orok 
mcgbizhat6saganak megvigyazasa is a felclosseget a tisztviselore haritja. 

A kozseg meghallgatasa melyet mikcnt fentebb elăadni szerencses voltam, 
vagy a szcmlaki bir6t vagy megvalasztatom, vagy kinevezes vegett Mclt6sagos 
Făispan urhoz bcterjeszteni el ncm mulasztandom; a kozseg lcgkisebb toredekcnek 
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ide vonatkoz6 folyamodvănya ha neghallgattatnek az onzestelen igazsăg hatterbe 
szorulna es a nagy tobbseg mellozesevel azon melt6 screlem ejtetnek es eppen 
azokon, kik a felsobbseg intezkedeseiben megbizvăn az idevonatkoz6 hivatalos 
eljărăst tilrclemmel [ ... ] 

[Adresa:] 3587/1863. T[isztelt] lssekutz Istvan ker[tileti] szolgabir6 umak Pecskan. 
Tobb szemlaki lakosoknak a bir6i jeloles crdemeben f. h6 I !rol 334 eln. sz[ăm] 
a[latt] kelt jelentesere a kozlemenynek ./. alatti visszarekesztese mellett utasittatik 
szolgabir6 ur, hogy miutan a kozigazgatăsi ev vege măr ugy is lejărt, a lakosok 
kivănsagahoz kepest ezeknek ugy a helybeli lelkeszek, es a foldes urasăg 

meghallgatăsa mellett az ottani bir6i ăllomăsra ide 8 nap alatt harmas kijelolest 
tegyen. 

I 7 / 11 1863. Lichtenstein. 

[Traducere:] 

334/prezidial. De la judele cercual al cercului Pecica. 

Excelenţa voastră, domnule comite suprem! 

În legătură cu cererea lui Verisan T6dor şi a mai multor locuitori din Semlac 
privitor la judele comunal, trimis mie de Excelenţa voastră în scopul întocmirii 
unei înştiinţări, şi în urma graţiosului ordin nr. 3445 prezidial din anul curent, odată 
cu retrimiterea actului raportez cu respect: că pctenţii, cu excepţia persoanei 
preotului greco-neunit, Ivaneszku Peter, nu se numără între cei mai merituoşi 

indivizi dintre localnici, şi astfel cererea acestora este cu atât mai puţin de 
recomandat în atenţia Excelenţei voastre, cu cât cu, pornind din perspectiva uzanţei 
sfinţite de demnitate şi obişnuinţă, consider că în comuna Semlac, pentru judecia 
de anul acesta, noii locuitori sunt cei chemaţi; dat fiind că până acum obişnuinţa 
era ca timp de doi ani judele să fie un român şi timp de un an unul dintre noii 
lncuitnri, :uiid Bt'rrrnm s:m maghi::ir, În<;i\ ::ic11rn <kj::i <ie ş::ise ::ini ju<iele este tot 
român, a sosit timpul să fie din nou unul dintre noii localnici, cu atât mai mult, cu 
cât în această parte, deja în anul trecut noii locuitori au solicitat aceasta, dar atunci, 
atât Excelenţa sa, locumtcnentul regal ungar, cât şi Excelenţa sa, comitele suprem, 
alături de luarea la cunoştinţă cuvenită a solicitărilor acestora, i-au îndemnat la 
răbdare până la cele mai apropiate alegeri de jude, atâta vreme cât dorinţa legitimă a 
petenţilor s-ar referi la noii locuitori şi va fi luată de către mine în considerare odată 
cu noile demersuri oficiale în aceste părţi. Tocmai de aceea, umila mea părere este 
ca petenţii să fie îndemnaţi la răbdare până la unnătoarele demersuri oficiale în 
aceste locuri, cu atât mai mult cu cât atunci vor fi ascultaţi intelectualii locului şi 

aceştia se vor putea exprima, dacă circumstanţele ocaziei nu vor recomanda altfel. 
Excelenţa voastră, domnule comite suprem, conform îngăduinţei graţioase a 

Excelenţei voastre, judele va fi ales ori prin aclamaţii, ori prin majoritatea vocilor; 
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dacă necesităţile ar impune renunţarea la alegeri, nu voi întârzia să înaintez 
propunerile privind candidaţii pentru funcţia de jude comunal, însoţite de propriile 
mele observaţii, solicitând cu supunere Excelenţei voastre numirea unui jude. 

În ceea ce priveşte responsabilii cu paza de noapte, confonn uzanţei de până 
acum, consiliul formal din jude, întâistălători şi cei mai eminenţi dintre locuitori îi 
vor alege; în aceasta tot poporul nu poate avea influenţă, pentru ca nu cumva 
asupra celor aleşi să se exercite presiune şi aceştia să-şi îndeplinească greşit menirea, 
dar dealtfel, paznicii comunali, aflându-se sub observaţia autorităţilor, supravegherea, 
observarea şi înfrânarea acestora nu trebuie să se desfăşoare prin popor, ci eu 
însumi, în calitate de şef administrativ al acestora, sunt chemat la aceasta, mai ales 
fiindcă activitatea acestora este reglementată de ordine superioare, astfel acest graţios 
ordin pune păstrarea încrederii în paznicii comunali în sarcina funcţionarului. 

După ascultarea comunei, pe care am avut onoarea de a o relata mai sus, nu 
voi întârzia ori să fac alegeri pentru judele din Semlac, ori să înaintez lista pentru 
numire din partea Excelenţei voastre; cererea înaintată aici din partea celei mai 
mici fracţiunin a comunei, dacă ar fi ascultată, atunci dreptatea lipsită de egoism ar 
fi neglijată, şi marea majoritate lezată, adică tocmai aceia care, având încredere în 
demersurile autorităţilor au [aşteptat] cu răbdare demersurile oficiale. 

[Adresa:] 3587/1863. Onoratului domn lssekutz Istvan jude cercual al cercului 
Pecica. Pe lângă retrimiterea anunţului bazat pe cererea mai multor locuitori din 
Semlac în chestiunea numirii judelui, din data de 11 a lunii curente, nr. 334, se 
comunică domnului jude cercual, că, dat fiind că acest an administrativ se sfărşeşte, 
să facă în decurs de 8 zile, conform dorinţelor locuitorilor, pe lângă ascultarea 
preoţilor locului şi a proprietarilor funciari, o propunere de trei persoane. 
I 7 /11 1863. Lichtenstein. 

Original. P.J.A .. Actele comitclui suprem. nr. 3587/1863 cin. 

Agrişu Mare, 25 noiembrie 1863 
1116 igazg[at6sagi] 1863 

Mclt6sagos megyei Foispan ur! 

149. 

Tancz kozseg eloljar6inak ./. alatti ide mellekelt 828 szamu hivatalos bemutatasat 
s illetoleg kerelmet, melly szerint azon panaszukat terjesztven elo, hogy a pankotai 
cs. k. ad6hivatal a szinte mellekelt 3198 szamu hatirataval ehez roman hivatalos 
nyelvUkon szerkesztve bemutatott ertesitesUket a roman nyelv hasznalata miatt el 
nem fogadta, egyszersmind kerik a nevezett ad6hivatal hivatalnokainak oda leendo 
utasitatasukat ki eszkozolni, mely szerint a felsobb rendeletek oltalma alatt all6, a 
kozseg altal jogszeriileg îs hasznalt hivatalos roman nyelven irt bemutatasaikat 

245 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



jovore elfogadjâk, van szerencsem Melt6sâgodnak kegyes intezkcdes vegett 
alâzatos tisztelettel felterjeszteni. 

Melt6sâgodnak alâzatos szolgâja, 
Nicora David, 

szolgabir6 

Agris, 1863 november 25 

[Note:] 3809/k., erkezett november 28-ân 1863. 
Ăgrisi ker[iilet] szolgabirâja, november 25rol 1116 sz[âm] a[latt] beterjeszti Tancz 
kozseg az irânti jelenteset, mely szerint a pankotai cs. kir. ad6hivatal a român 
nyelven szerkesztett beadvânyokat el nem fogadja. Mellekelve a ket jelentes. 

[Răspuns:] Ăgrisi ker[iilet] szolgabirâja t[isztelt] Nicora David umak Ăgrison. 
Tancz kozsegenek f. h6 25en 1116 sz[âm] a[latt] beterjesztett azon jelentese, mely 
szerint a pankotai cs. kir. ad6hivatal az azon kozsegben divatoz6 român nyelven 
szerkesztett beadvânyokat el nem fogadja vagy is visszautasitja, oly ertesitessel 
adatik ki ker[iileti] szolgabir6 umak, mikent a cs. kir. penziigyi kozegek a megyei 
konnânyzat hat6sâga ala nem tartozvân, innen azok irânyâben a român nyelvnek 
hivatalos hasznâlatâra nezve mi intezkedes sem tetethetik. 

Arad, 30/11 1863 
Szmehâl (?) 

[Traducere:} 

Nr. directorial 11 I 6/ 1863 

Excelenţa voastră, domnule comite suprem! 

Acea adresă oficială şi solicitare a dregătorilor comunei Tauţa, sub numărul 
828, anexată aici, prin care aceştia îşi exprimă nemulţumirea că oficiul fiscal 
imperial şi regal de la Pâncota, prin nota nr. 3198 nu a admis această înştiinţare, 
in1rwmită în limh:1 rnm:înă nfic-i:1lă 1nc-m:1i JW h:17:1 folosirii :1ccstci limhi. solicită 
totodată lămurirea funcţionarilor numitului oficiu fiscal, ca în viitor să accepte 
solicitările scrise în limba română, folosită în mod legal de către comune, 
reglementate de ordine superioare, întocmite în mod legal. Am onoarea supusă de a 
înştiinţa pe Excelenţa voastră despre acestea, în scopul unei intervenţii graţioase. 

Al Excelenţei voastre supus serv, 
Nicora David, 

jude cercual 
Agriş, 25 noiembrie I 863 

[Note:] 3809/k., sosit la 28 noiembrie 1863. 
Judele regal al cercului Agriş înaintează la 25 noiembrie, sub numărul I I I 6, 
plângerea comunei Tauţa, conform căreia oficiul _!iscai imperial şi regal din 
Pâncota nu admite cererile înaintate în limba română. ln anexă cele două înştiinţări. 
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[Răspuns:] Către onoratul jude cercual din Agriş, domnul David Nicora. 
Acea înştiinţare a comunei Tauţa, înaintată în data de 25 a lunii curente sub 
numărul 1116, conform căreia oficiul fiscal imperial şi regal din Pâncota nu admite 
sau respinge cererile înaintate în limba română, uzuală în acea comună, se remite 
domnului jude cercual cu menţiunea că, organele financiare imperiale şi regale, 
nefiind sub autoritatea oficiului comitatens, nu se poate face de aici niciun demers 
privitor la utilizarea oficială a limbii române. 

Arad, 30/ I I 1863 
Szmehal (?) 

Original. P.J.A., Actele comitclui suprem, nr. 3809/1863. 

Viena, noiembrie 1863 
Magyar kir. udvari kancellar 

150. 

1341 elnoki ikt[atasi] sz[am] crk[ezett] nov. 8 1863. A darab kelte nov. 4. 1863, 
tigyszama 14835. 
Magyarorszag kir. helytart6janak felterjesztese - Zarand megyei igazgatasi 
viszonyok s Pipos Janos ottani foispan mukodese targyaban. 

Nagymelt6sagu grof Palffy Mor helytart6nak Sudan. 

Zarandmegyei igazgatasi viszonyokr61 es Pipos Janos ottani foispan 
miikodeserol sz616, foly6 evi szentandrash6 4en kelt 14835 sz[am] alatti kegyes 
levclcnek tartalmat tudomasul vcvcn, nem mulaszthatom el nagymelt6sagodat 
tisztelettcljesen felkemi, miszerint az emlitctt megye kormanyzataban tapasztalt, s 
az illeto bizalmi cgycn jclcntescbcn clotarult hianyok cs hclytclcnscgcket - a 
mennyibcn ez irant a sztikseges intczkcdcsek meg meg nem tetcttek volna, a lcheto 
lcgrovidcbb ido alatt megsztintctni, s ha a ncvczctt foispan hivatalos miikodese 
fclctt cszkozlcndo todbbi cszlclctck alkalm.irnl oly adatok mcriilncnck fel, mclyck 
a koz es szolgalati crdckckkcl cgycnes cllcntctbcn levcn, azon megye 
konnanyzatanak mas cgyenrc vaio ruhazlalasat tcnnek sztiksegesse - az erre 
vonatkoz6 kegyes nezeteit nekem haladek nelktil kozolni sziveskedjek. 

Becs 1863-ik evi ... 

[Traducere:} 

Cancelarul regal al Ungariei 
Nr. de înregistrare prezidial 1341, sosit la 8 noiembrie 1863. Data întocmirii actului 
4 noiembrie I 863, nr. 14835. 
Înştiinţarea locumtenentului regal al Ungariei, în chestiunea situaţiei administrative 
din comitatul Zarand şi a activităţii comitelui suprem de acolo, Ioan Pipoş. 
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Excelenţei sale, domnului locumtenent, domnului Palffy M6r la Buda. 

Luând la cunoştinţă conţinutul graţioasei scrisori din data de 4 noiembrie, nr. 
14835 în chestiunea raporturilor administrative din comitatul Zarand şi a activităţii 
comitelui suprem de acolo, Ioan Pipoş, nu ezit să rog respectuos pe Excelenţa 
voastră, să binevoiţi a îndepărta în timpul cel mai scurt toate neajunsurile şi 

incorectitudinile constatate de către respectivul individ de încredere în guvernarea 
amintitului comitat, în măsura în care nu aţi făcut deja acest lucru, şi în cazul în 
care prin constatările ulterioare vor mai apărea date legate de activitatea oficială a 
numitului comite suprem, care sunt contrare intereselor publice şi de serviciu şi 
acestea ar face necesară învestirea altui individ cu guvernarea acelui comitat, să nu 
întârziaţi a-mi comunica graţioasele Dvs. opinii. 

Viena, anul 1863 ... 
s.s. 

Original. MNL-OL, D-185. Elniiki iratok, nr. 134111863. 

151. 
Sibiu, 14 decembrie 1863 

Exzellenz! 

ln aller Eile schreibe ich lhnen, weil ich wilnsche dass Sie so bald als nur 
moglich von dem unterrichtet werden was hier geschieht. 

Heute habe ich mit dem Chef gesprochen, aber nichts offizioses besprochen, 
weil ich noch einige Besuche zu machen gehabt habe - beim Montenuovo etc.- und 
weil ich bei meinem ersten Besuch ihm nicht lăstig fallen wollte. Morgen um 9 Uhr 
gche ich wicder zu ihm und wcrdc alles bcsorgen. Er befindct sich ganz gut, nichts 
zu merkcn was an cin ăhnliches Leiden - von dem man gcsprochcn hat - crinnern 
sollte, ich hoffc dass crin dcn năchstcn Tagen vicllcicht noch in dicscr Woche die 
Lcitung wicder ilbcrnimmt; cs dilrftc nicht schadcn ihn aufmcrksam zu machen 
Ud:,:, c1· :,id, i11 :,ci11c111 cigc11c11 u11u im l11tcn::ssc uc:, Ldl1Ucs .cu s1.:hv11c11 u11J sid1 

nicht so sehr anstrengen habe. 
Die Sachen bcim Gubernium sollcn schlecht gchcn, Montcnuovo hat sich 

auch bcklagt, wir wcrdcn mit Anfang 1864 cine neue Gcschăftseinteilung machen, 
wenn man nur wissen konnte ob wir (Gubcrnium) hier blciben ader wicder nach 
Klausenburg kommen! Br. Bedeus ist bcreits cinberufen, der ncue Gubernialrat 
Daniel ist bereits eingetroffen, hat noch kein Referent, Morgen werde ich das 
Notwendige verfligen, alles im Einvernehmen mit S[einer] E[xzcllenz] Graf 
Crenneville, weil er meinen Antrag ihm liber alic wichtigen Gegcnstănde zu 
berichten - pour parter - sehr gut aufgenommen hat - ich werde daher nichts 
verfligen - wichtigeres - ohne scine Einwilligung frilher eingeholt zu haben. 

Zu mciner grol3en Frcude habe ich gcstern und hcute die Gclcgcnhcit gehabt 
mich zu ilberzcugen, dass die Intriguen, welche von Rufus und Bufo - meme 
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besten Freunde dic jctzt in Wicn sich bcfindcn - angczcttclt werden, hicr im Lande 
keinen Anklang finden. Sămtlichc romanischen Lantags Deputierten, dic sich hier 
befinden mit dcn Bcamtcn sind mir gcstem bis Grol3au entgcgcn gcfahren, mit 
cincr schăncn Rcdc cmpfangcn, bis in meiner Wohnung bcgleitet, hier wieder mit 
einer Rcde empfangen; heute um ½ 2 Uhr machten sie mir wieder in Corpore die 
Aufwartung und betcuerten - ohne Unterschied der Religion - ihre Anhănglichkeit, 
Yertrauen und Zutrauen în mich und baten mich ihrer Leiter zu sein etc. Es ist dem 
Rufus und Buffo nicht gelungen mich im Mindesten zu depopularisieren, im 
Gegenteil heute stehe ich viei hoher in der Gunst der romanischen Deputierten wie 
wăhrend der Tagung des Landtages; man hat von oben - die zwei Genannten, hier 
im Lande die Nachricht verbreitet - ader zu verbreiten gesucht, dass ich sowohl 
mit den 2 Bischăfen als auch mit den ilbrigen romanischen Deputierten ganz 
gebrochen, mich verdorben habe, dass ich von der Sache der Nation nichts wissen 
und nur im Auftrage und im Sinne der Regierung handle, dass ich mit lhnen im 
Einverstăndnis handle etc. um die nationale Sache zu gefahrden etc. etc. Diese 
Ausstreuungen, Yerleumdungen etc. haben jedoch bis dato nur bei den 
untergebenen Sklaven des bischoflichen Willens Anklang gefunden, zu welchen 
auch der Redakteur der Telegraful Român gehort, den der Bischof in Leipzig hat 
studieren lassen, als wenn im grol3en Osterreich nicht hinreichende Lehranstalten 
wăren! Und so wird in Erflillung gehen was sie gesagt haben: Wer einen anderen 
cine Grube etc. etc. kann auch nicht anderes kommen, denn ich versichere Sie zu 
bei meiner Ehre - welche mir das heiligste ist - dass ich bei allen meinen 
Handlungen nur das Interesse des allerhochsten Throncs, des Landes und - auch 
meiner Nation - in justis el licitis. justo el legali modo - vor Augen habe! etc. 

Morgen mehr - jetzt nur bitte es mir nicht ilbel zu nehmen dass ich so 
schleuderhaft geschrieben habe, genchmigen Exzellenz die Yersicherung meiner 
ausgezeichnctcn Hochachtung mit der ich mich zu zeichnen die Ehre habe. 
Dcvotissimus [Popp]. 

14/12 1863 

Original. //HStA. Nachla.1·.1· Reiche11stei11, Ktn. la, Fas::. :!,f /70-/7:!. 

152. 

Sibiu, 20 decembrie J 863 

Exzellenz! 

Ich habe mein Ycrsprcchcn nicht gchalten, ich konnte es nicht halten, weil 
mein Chef den bekannten Gegenstand seither nicht mehr zur Sprache gebracht hat, 
und ich geniere mich die Sache wieder anzuregen, nachdem cr mir versprochen hat 
dic Sachc mit mir năher besprechen zu wollen; zulctzt werde ich doch genotigt sein 
das Stillschwcigcn zu untcrbrcchen. 
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Der Vortrag wcgen Pensionierung der 3 Gubcmialrăte geht năchstens hinauf; 
ich habe die Bemerkung gemacht, dass nachdem man dem K[oronka?] und F[iilei?] 
Einige Jahre nachsehen mul3, O.[?] aber die 40 Jahre vollendet hat und cr noch in 
der Lage wăre weiters Dienste zu lcisten, es vicllcicht billig wărc den D. den Titel 
eines Hofrates zu erwirken, ob er darauf antragcn wird wcil3 ich nicht, schien nicht 
geneigt zu sein. 

Die Ausweise der Disponiblen werden Sie schon bekommen haben,- sie 
werden gewiss nicht vollkommen entsprechen, aber was sollte man machen, die 
Zeit war zu kurz - sie mussten im Prăsidium nur verfasst werden, die von Szacsvay 
gemachten waren nicht zu gebrauchen, in der gr613ten Eile ist alles geschehen. 

Der Landtags-Ausschuss zur Vorberatung der Regierungs-Vorlage Oberster 
Gerichtshof wird mit 23ten, der mit der Landtagsordnung am 30ten auseinander 
gehen, d.h. gehend gemacht; vielleicht wird man auch den dritten auseinander 
gehen lassen, weil er sehr wenig tat. 

Năchstens mehr, bis dahin genehmigen Sie die Versicherung memer 
ausgezeichneten Hochachtung, mit der ich die Ehre habe mich zu zeichnen. 

1hr ergebenster Diener L[adislaus] B[asilius] Popp. 
Hermannstadt 20/ l 2 I 863 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 173-174. 

(Viena, 23 decembrie 1863) 
Magyar kir. udvari kanccllar 

153. 

1557 ikt[atasi] sz[am] crk[ezett] 23 december 1863. 
A Gyulafcjcrvari g.k. ersek Sterka Sulucz Sandomak elnăki fclhivasa, miszerint 
hatarozottan nyilatkozni sziveskednek, a ncm cgycstilt romanok rcszere 
cngcdmcnyczendo crsekscg fclallitasa crdcmcbcn. 
Elnoki levei. 

Nagy Mcltosagod clott tudva lesz 6 cs. s kir. apost. Felscgcnek azon 
legkegyelmcsebb szandcka melyszerint a gărăg nem egyestilt romanok szamara 
egy crsek fclallitasat engedmenyezni hajland6. A leg szorosabb hivatalos 
bizalommal kăzălhetem, hogy ma mar csak arr61 van sz6, hogy ezen roman 
Metropatia mikcp lcpjen clctbe? cs Erdelyre hivatkozzck-e egyelore, vagy Magyar 
Orszagban lakoz6 romanokra is kiterjesztcssck? Rcszemrol mindig ezen nczetben 
voltam hogy a roman gărăg nem egyestilt ncp crdekcit csak olyan crsekseg 
clegitheti ki, mely Erdelyre es Magyar Orszagra ki terjcdne. 

Mivcl azonban a targyalasok lcfolyta alatt a beadvanyok elleneben azt is 
hallam emlitetni, hogy Excellentiad mint az cgyestilt romanok Erseke es 
Mctropolitaja, azon Ersekseg crdelybeni fel allitasat ncm cllenczne, cs abban a 
Szent-Uni6ra mit veszclyekct sem talalna, ellcnbcn pedig Excellcntiad cs az 
egyestilt Clerus 6 Felscgctol ama ersckseg visszautasitasat latszik forgalmazni az 
[ispanyok?] kozt letezo irasbeli beadvanyaban; ezert tisztclcttel es bizalommal 
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fclkcrem Excellentiadat miszerint ez crdembeni hatarozott velemenye kăzlesevel 
engem szerencseltetni meltoztassck. 

s.s. 20/12 

[Traducere:} 

Cancelarul aulic regal al Ungariei 
Nr. înregistrare 1557, sosit la 23 decembrie 1863. 
Apelul prezidial al mitropolitului greco-catolic de la Alba Iulia, Alexandru Sterca
Şuluţiu, conform căruia ar dori să se exprime în mod hotărât în interesul acordării 
unei mitropolii românilor greco-neuniţi. 
Scrisoare prezidială. 

Excelenţa voastră trebuie să cunoască acea intenţie preagraţioasă a Majestăţii 
Sale imperiale şi regale apostolice, conform căreia este dispus să aprobe înfiinţarea 
unei mitropolii pentru românii greco-neuniţi. Pot să comunic cu cea mai strânsă 
încredere oficială, că astăzi este vorba doar de modul în care să fie înfiinţată 

această mitropolie? Şi dacă să se refere doar la Transilvania, ori să se extindă şi 

asupra românilor care locuiesc în Ungaria? Eu am fost întotdeauna de părerea, că 
interesele poporului român greco-neunit pot fi servite doar de o mitropolie, care se 
extinde atât asupra Transilvaniei cât şi asupra Ungariei. 

Dat fiind că în timpul decurgerii tratativelor am auzit, în ciuda memoriilor 
înaintate, că Excelenţa voastră, în calitate de arhipăstor şi mitropolit al românilor uniţi, 
nu s-ar opune înfiinţării acelei mitropolii în Transilvania şi nu ar considera că aceasta ar 
periclita Sfănta Uniune, totuşi, Excelenţa voastră şi clerul unit încercaţi să vehiculaţi în 
memoriul scris către împărat, care circulă între comiţii supremi, refuzarea acestei 
mitropolii din partea Majestăţii Sale; de aceea rog cu încredere pe Excelenţa voastră să 
binevoiţi a-mi comunica părerea în fond faţă de această chestiune. 

s.s. 20/12 

Concept. MNL-OL. D-185. Elni:iki iratok. nr. 1557/1863. 

154. 

Sibiu, 25 decembrie 1863. 

Exzellenz! 

Erst heute habe ich mit dem Chef iiber den bekannten Gegenstand zum 
zweiten Mal gesprochen; er ist jetzt einer anderen Ansicht, er meint er habe das 
Schreiben des Grafen Nadasdy mehrmals gelesen und er miisse gestehen dass er 
die Ansicht des Grafen N[adasdy] vollkommen teile! Nun was ist zu machen? 
Werden Sie ihn nicht auffordem in die Sache <loch einzugehen? Ich bin der 
Ansicht, dass wenn es der Regierung mit der Februarverfassung wirklich emst ist, 
die Sache nicht aufzuschieben sei, jetzt ist es an der Zeit! etc. 
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Nach den Feiertagen wird der Chef die Leitung des Prăsidiums wieder 
iibernehmen, die Gremialien behalte ich; es geht ihm schon ganz gut. 

Wir sind în einer gro/3ten Konfusion beziiglich des Wirkungskrcises des 
Gubernialprăsidenten und jenen des Br. Apar riicksichtlich der Gerichtsbeamten I. 
lnstanz; diesc Konfusion ist von oben veranlasst; ich muss Sie aufmerksam machen -
richtiger: ich muss die Aufmerksamkeit Euer Excellenz auf den Umstand lcnken, 
dass wir eine - noch nicht au/3er Recht gesetzte Municipal lnstruktion vom 
November ader Dezember 1861 und nachtrăgliche an den Chef ergangene 
allerhochste Verordnungen riicksichtlich der Bestellung etc. der în Rede stehenden 
Beamten haben, welche mit dem organischen Gesetz vom 3. Mai 1853 nicht în 
Einklang gebracht werden konnen. Ganz was anderes ist bei den săchsischen 
Gerichten. Ich bitte den Br. Apar nicht ein zu gro/3es Pouvoir zu gcben, sonst wird 
er a la Dem verfahren, dass er au/3er 30 Tabular Kanzellisten keinen einzigen 
Romanen ernannt hat! 

Mit den 25.000 des Br. Schaguna schauen Sie was Sie machen, nicht dass mit 
denselben dasselbe geschieht was mit den anderen 24.000, d.h. Dass von jedem der 
Beteiligten I 0% fur die Kathedrale (hier in loco) abgezogen, die Erzpricster welche 
die Gelder in Hermannstadt personlich beheben miissen titulo Reiseauslagen von 
den Tangenten der Geistlichen einen Teii fur sich behalten; dass wo ein Erzpriester 
2 ader mehrere Protopopiate administriert, die Tangente per 100 fl. fur jedes 
Protopopiat quittiert, ader nur fur das Eine die I 00 fl. (respektive 90 fl. Nach 
Abzug des I 0%) erhălt,- die andere aber (ich wei/3 jetzt nicht) fur die Kathedrale 
ader fur die Metropatie în der Fleischergasse bleiben etc. etc. wann und wem wird der 
Mensch iiber seine villication Rechenschaft geben? Ist das nicht eine Schwindelei? 
Kann so was die Regicrung dulden? Hinc illae lacrimae mit den Satclliten Popaea! 

lch werde mich iiber den Gcgenstad năher informieren - wiewohl die Quelle 
aus welcher ich das Obige geschopft, sicher ist. 

Genehmigcn Excellcnz die Versicherung mciner unbcgrenzten Hochachtung, 
mit welchcr ich die Ehrc habc mich zu zeichnen, 1hr gehorsamster Diencr, L. B. Popp. 

Hermannstadt, 25. Dezembcr 1863. 

Original. IIIIStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I a, Fasz. 2. f. 156 157. 

155. 

Sibiu, 27 decembrie 1863 

Raportul 
minorităţii comitetului dietal însărcinat cu consultarea preliminară asupra propuseţiunii 

regeşti a 3-a privitoare la compunerea şi regulamentul Dietei transilvane 

Marginile problemei, cu a cărei resolvire a fost însărcinat comitetul pentru 
propuseţiunea a 3-a regească nu au fost dubie la timpul denumirii comitetului; 
pentru că de o parte cc se atinge de sensul apriat a rescriptului prea înalt din 15 iunie 
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1863 nu a fost nicio îndoială despre aceea precum că propuseţiunca a 3-a regească 
are de a face cu compunerea şi ordinea sau Regulamentul Dietei; de altă parte a 
trebuit cu tot dreptul a se conchide din Regulamentul provizoriu de Dietă indicat în 
scrisoarea Excelenţei sale, a împotcritului comisar r[ egal] de dietă din 30 septembrie 
1863 nr. 22, ca propuscţiunc regească pentru obiectul subversante, precum că 
dispoziţiunile privitoare la compunerea şi regulamentul Dietei au să facă cuprinsul 
legii înfiinţânde. Regulamentul provizoriu de Dietă cuprinde adică în sine 
Regulamentul provizoriu de trebi ca o parte întregitoare. Acela nu face numai ici şi 
colea indigitare la aceasta, ci detennina în §24 apriat: că Regulamentul provizoriu 
de trebi e a se observa la pertractările Dietei. 

Şi într-adevăr, regulamentul de Dietă fără de dispoziţiunile acelea care se 
numesc de limba diplomatică europeană cu expresiunea Regulamentul de trebi nici 
că ar avea vreun înţeles. 

Presidiul Cancelariei Aulice însă, din contra a declarat într-un telegram 
împărtăşit preşedintelui comitetului, precum că Regulamentul provizoriu de trebi 
nu poate fi obiectul pertractării al acestui comitet. 

Cu toate acestea, minoritatea a crezut a fi de lipsă a se ţine strâns de motivele, 
care sunt pentru luarea în pertractare a Regulamentului de trebi. Dânsa nu a putut 
să-şi deie părerea în privinţa compunerii şi a Regulamentului de Dietă fără de a lua 
în votul său separat totodată şi proiectul unui Regulament de trebi. 

Ordinea sau Regulamentul de Dietă cuprinde în sine după părerea acestei 
minorităţi şi sfera de activitate a Dietei. Aceasta însă nu se poate precide în detaliu, 
ci numai în principiu dacă nu se stavcrcştc totodată şi modul pertractării afacerilor. 

Un exemplu va dilucida treaba. 
Dreptul Dietei de a propune legi se ţine vederat de ordinea sau Regulamentul 

de Dictă. Şi în § 15 a Regulamentului provizoriu de Dietă se face despre aceasta 
amintire. Depinde însă şi de la dispuscţiunile Regulamentului de trebi privitoare la 
modul pertractării propunerilor de sine stătăroare sau a petiţiunilor: că este 
iniţiativa dietei un adevăr, ori numai o ilusiune? 

Despre cuprinsul şi fonna aci alăturatului vot separat mai c încă de a se zice ceva. 
Într-un Regulament de Dictă nu au de a se cuprinde după părerea subscrisei 

minorităţi - care divergcază de la părerea majorităţii - numai acele dispoziţiuni 
care se cuprind în Regulamentul provizoriu de Dietă. În legile constituţionale a 
celor mai multe staturi gennane, în statutele provinciale a ţărilor de coroană 
gennano-slavice e conceptul regulament de dietă, cu mult mai extins. 

Un Regulament de Dictă ce-i drept nu e un document de constituţiune; acela 
însă e aceea parte organică a unui document de constituţiune, care are de a face cu 
efectuarea şi detiennurirea mai precisă a principiului despre împărtăşirea 

reprezentanţei ţării la exercitarea puterii legislative, care principiu e cuprins în 
documentul de constituire. 

De efectuarea şi determinarea mai precisă a acestui principiu, însă se ţine 
pretutindenea, prin unnare şi aici, tot aceea ce priveşte la compunerea şi adunarea 
Dietei, la drepturile şi oblegămintelc membrilor dietali, la durarea, desfiinţarea şi 
cercul de activitate a Dietei, la alegerea deputaţilor şi la Regulamentul de trebi a 
Dietei. 
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E drept că aici nu e vorba despre un document de constituţiune pentru Marele 
Principat Transilvania, ci numai despre acele dispoziţiuni a constituţiunii patriei, 
care numai acum se amintiră mai de-aproape, şi tocmai această parte a 
constituţiunii patriei are lipsă grabnică de o reviziune. 

Compunerea Dietei aşa precum a fost mai înainte e cu neputinţă, pentru că ar 
fi o nedreptate prea strigătoare. Despre aceasta sunt toţi într-un cuget. Dar şi sfera 
de activitate de până acuma a Dietei a suferit prin articularea a ambelor legi 
fundamentale o modificare. Multe s-au făcut cu neputinţă, şi multe sunt de a se 
întregi şi reînnoi prin spiritul timpului. Iar din contră, altele - şi nu cele fără de 
toată însemnătatea - au rămas nu numai în deplina lor putere de lege, dar şi în tot 
deplina conglăsuire cu recerinţele politice a prezentului. 

Pentru de a da un ce întreg organic a fost de lipsă ca să se le ia în alăturatul 
vot separat şi dispoziţiuni de soiul mai în urmă pomenit. Aceasta s-a făcut numai 
din sus-atinsul motiv, şi nici decât în părerea aceea că când toate dispoziţiunile 
constituţiunii patriei şi-ar fi pierdut puterea legii şi ar avea trebuinţă de o 
recunoaştere nouă din partea Dietei sau regimului, care părere pe cât cu respectarea 
trecutului, pe atât şi cu ştiinţa e neîmpăcaveră. 

Prin aceasta s-a desemnat în parte şi posiţiunea alăturatului vot separat faţă cu 
constituţiunea patriei. Minoritatea subscrisă s-a silit a aduce în legătură 

instituţiunile cele nouă cu cele ce se află de faţă; a împăca pretensiunile şi 

recerinţele de drept a prezentului cu părerile de drept a trecutului; şi a mântui cele 
din vechime eresite, straformându-le după cerinţele timpului. 

Aceasta se înţelege şi despre principiul reprezentaţiunii după interese, pe care l-a 
luat subscrisa minoritate, faţă cu maioritatea comitetului, de baza compunerii Dietei. 

Compunerea Dietei transilvane de mai înainte, ce e drept nu a eschis 
reprezentaţiunea diferitelor interese a locuitorilor ţării. În Dietă au fost reprezentate 
interesele posesiunii celei mari şi a celei mici, a cetăţilor şi apidelor; însă fireşte nu 
ca atare, nu pe deplin, ci mai mult causalminte. 

Aşadar a fost de a se stărui că posivcritatca aceasta, care prin legile patriei nu 
e eschisă, dându-i-se un colorit de viaţă să se prefacă în adevăr şi să se delăture 
aceea, ce ar putea face acest adevăr ilusoriu, când ar fi acela de a se reţine. 

Aici se ţinc mai înainte de toate institutul regaliştilor. Chiar şi apărătorii cei 
mai tari ai aci.::stui institut fi paninesc, Llupa cum fn:;,ii u 111a11urbi.:::,c, 11u111ai ca pi.:: u11 

surogat de neajuns a unei camere de sus a reprezentanţei ţării. 
Subscrisa minoritate faţă cu maioritatca comitetului n-a putut să se declare 

pentru reţinerea acestui institut, care arc să asigure regimului o influenţă mai mare 
asupra reprezentaţiunii ţării decât o pretinde acesta regimul pentru sine în statutele 
provinciale a ţărilor de coroană gennano-slavice. Minoritatea s-a ţinut strâns de 
principiu care stă în acord şi cu constituţiunea imperială, că adică interesele 
locuitorilor ţării să fie reprezentate în Dietă faţă cu puterea statului, prin deputaţi 
aleşi în număr cât se poate deplin. 

De astfel de interese a socotit subscrisa minoritate a fire interesele bisericii, a 
ştiinţei, a industriei şi a comerţului, a posesiunii celei mari şi celei mici, a naţionalităţii. 

Spre reprezentarea intereselor bisericii sunt chemaţi episcopii şi superintendenţii, 
spre reprezentarea ştiinţelor directori academiilor de drepturi, spre reprezentarea 
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insdustriei şi a comerţului deputaţii camerelor de industrie şi comerţ, apoi a cetăţilor şi 
opidelor, spre reprezentarea intereselor a posesiunii celei mari şi celei mici deputaţii 
acestor ambe clase de alegători. Interesului naţionalităţii i s-a făcut destul prin 
împărţirea cercurilor de alegere. Această împărţire face maiorisarea unei naţionalităţi 
prin alta, sau a tuturor celorlalte prin una cu neputinţă, deoarece le deschide tuturor 
după putinţă câmp la lupte parlamentare. 

Şi echilibrul acesta înaintător de pacea şi prosperitatea tuturor naţiunilor în 
patria conlocuitoare se poate privi cu atâta mai vârtos de asigurat, cu cât ca, după 
cum arată o privire repede asupra proporţiunii numerice respective, interesele unei 
clase alegătoare nu se pot efectua pc socoteala celeilalte, deoarece prin proporţiunea 
aceea numerică s-a îngrijit ca interesele diferite să se cumpănească reciproc. 

Ce se atinge în sfârşit de forma alăturatului vot separat, aceea e peste tot 
diversă de cea a propuseţiunii regeşti. Aceea a trebuit să fie diversă nu numai 
pentru ca propuseţiunea regească poartă în frunte semnul provizoriului, pe când 
Regulamentul de Dietă, despre a cărui înfiinţare e vorba, are să fie definitiv, ci a 
trebuit să fie diversă pentru ca să se facă destul cerinţelor care le pretinde astăzi 
ştiinţa şi viaţa practică pentru fiecare lege în privinţa prospectuositatei şi împărţirii 
logice a materialului. 

Folosindu-se minoritatea subscrisă pe temeiul §-lui 39 a Regulamentului 
provizoriu de trebi de cel mai frumos drept parlamentar, de dreptul de a-şi alătura 
părerea sa, divergentă de cea a majorităţii, raportului comitetului, are onoare a face 
propunerea: ca înalta Dietă să binevoiască a încuviinţa alăturatul proiect de lege. 

În fine, se observă, că subscrisul membru minoritătii Josif Plecker nu e învoit 
cu conclusul minorităţii pentru subştemerea unui Regulament de trebi, şi că şi 

membrul minorităţii Friederic Haupt numai în cea mai mare parte se alătura votului 
minorităţii, deoarece dânsul între altele voieşte a retiene şi regalişti, şi dacă institutul 
acesta ar cădea, voieşte a face o modificare în aci propusa rcpresentaţiune a intereselor. 

Sibiu, în 27 decembrie 1863 

Minoritatea comitetului pentru a treia propuseţiune regească: Josif Trausch 
m[anu] p[ropria] regalist; Josif Plecker m[anu] p[ropria] deputat; Carol Klein 
m[anu] p[ropria] deputat; August Lassel m[anu] p[ropria] deputat; Fricderic Haupt 
m[anu] p[ropria] deputat; Salmcn m[anu] p[ropria] regalist; Francisc Oberi m[anu] 
p[ropria] rcferintelc minorităţii. 

Imprimat. S.J.S.A.N. Fond Dii'la Transill'llniei /863-1865, nr. dosar 222, f. 19-21. 
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Sibiu, 28 decembrie 1863 

Escelentissime! 

Das ist mein 4tes Schreibcn an Sie und ich war noch nicht so glilcklich von 
lhncn auch nur cin Wort, cincn Wink zu crhalten! Es macht abcr nichts, ich wcrde 

255 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



lhnen doch schrciben, denn ich weil3 dass Sie nicht aus Mil3achtung, sondem quia 
non potest, meine Schreiben nicht beantworten. Ich habe zwci Bitten an Sie zu 
richten, a.) wcgen Erwirkung der Yorriickung des Dr. Vassics in die hohere 
Gehaltsklasse, b.) wegen Zuwcisung dcr Bandory nach M[aros]Yasarhely und des 
Gerendy nach Sz[asz]Regen, der Dienst fordert dringend diese Yerftigung. Den 
Bandory habe ich sehr oft errnahnt die Kommodităt aufzugeben, aber er ist nicht zu 
bessem; hat auch die Eignung nicht, weil er friiher nie bei den Gerichten gedient 
hat,- als dem Oberbeamten des Bezirkes mu13te man ihm im Jahr 1862 das 
Prăsidium iibertragen. 

Vom !ten Jănner iibemimmt der Chef die Leitung des Prăsidiums, das 
Gremium aber bleibt mir. Mit dem judiciellen Senat stehen wir sehr schlecht, wir 
konnen keine Sitzungen halten; a propos! Konnten Sie uns von der Vorlage des 
Geschăfts-Ausweises nicht dispensieren? Wir werden ohnehin viele Riickstănde 

ausweisen miissen; dann habe ich alle Yorakten und einige Yerrnerkungen in meinem 
Schreibtisch in Klausenburg eingesperrt, ich miil3te selbst nach Klausenburg reisen 
um solche abzuholen. Haben Sie die Gute dispensieren Sie mich davon, denn ich 
muss es machen. 

Gestem war ich zum Diner beim Grafen Montenuovo, er hat sich mil3fallig 
geăul3ert Ober die Bistritzer lnterpellation, es war auch nicht an der Zeit und nicht 
notwendig, wie konnte man davon zweifeln dass in einem solchen Falie die 
Untersuchung nicht allsogleich wird eingeleitet worden sein? etc. 

Der Chef will auch die Auszcichnung des Dr. Yassics bis nach dem Landtag 
verschieben ! 

Genehmigen die Yersicherung meiner unwandelbaren Hochachtung, 1hr 
ergebenster Diener Popp. 

Hennannstadt 28/12 1863. 

Original. 111 IStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2. f. 154-155. 
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SU,fu, .Z9 1Jccc111fn-ft: 186.J 

Nr. 129 

Raportul 
comitetului dictai însărcinat cu consultarea preliminară a propunerii regeşti a 3-a 
sunătoare despre proiectul de lege pentru conchcmarea, compunerea şi activitatea 

Dietei transilvane. 

Luând comitetul la dezbatere proiectul mai sus numit prin înaltul regim Dietei 
Transilvaniei comunicat, au ieşit între membrii comisiunii trei opţiuni principale: 
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Una care o primit proiectul regimului de baza consultărilor; 
Alta care o primit reprezentaţiunea intereselor după clase; 
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A treia care o primit reprezentaţiunea după naţionalităţi în Transilvania 
conlocuitoare. 

Esti care o sprijinit opiniunea a treia, văzând că datele de la înaltul r. 
Gubemiu pentru lucrarea opiniunii lor necesare nu le vin aşa de timpuriu, cât pe 
temeiul acelora să-şi poată lucra opiniunea sa cu fundament sau alăturat lângă aceia 
membrii a comitetului care o părtinit opiniunea cea dintâi şi aşa s-o format o 
majoritate pentru opiniunea cea dintâi. Comitetul dare o aflat cu cale a primi 
proiectul regimului de baza consultărilor sale şi a urma principiile în acel proiect 
exprese peste tot (în genere) cu strămutările care se văd în elaboratul comitetului şi 
despre care va fi vorba mai târziu pe larg. 

Principiile care o hotărât pe comitet a primi proiectul regimului de baza 
consultărilor sale sunt următoarele: 

I. Că în acel proiect de lege s-au luat în consideraţiune situaţiunea 

Transilvaniei din respectul naţiunilor în Transilvania conlocuitoare; fiind cercurile 
alegătoare aşa compuse, cât să fie deputaţi poporului aleşi din toate naţiunile după 
putinţă în acela număr cât una naţiune în Dieta Transilvaniei să nu aibe o majoritate 
mai mare decât cele două sau trei naţiuni. 

2. Că în acel proiect este luat în consideraţiune starea Transilvaniei în privinţa 
reprezentaţiunii până în anul 1848 în înţelesul legilor patriei exerceata, cu respect 
la strămutările care se află în viaţa poporului transilvan după starea de astăzi. 

Fiindcă în acela, toate acelea jurisdicţiuni cetăţi şi apide privilegiate, care o avut 
până în anul 1848 în Dieta Transilvaniei reprezentaţiune au căpătat şi acum 
reprezentaţiune, iar unele apide care nu au avut până în anul 1848 reprezentaţiune, 
însă după numărul locuitorilor, starea sa comercială şi economică s-au judecat a 
merita a fi reprezentate în Dieta Transilvaniei, s-au împărtăşit cu acest drept. 

În comitate, districte, precum şi în scaunele secuieşti s-au înmulţit numărul 
reprezentanţilor după numărul alegătorilor. 

Iară ce se ţine de cetăţile cele libere regeşti din sânul naţiunii secuieşti după 
analogia celorlalte cetăţi libere regeşti cum sunt Clusiu, Mureş-Osorheljiu, Alba
Carolina, Gherla şi Elisabetopola au căpătat câte doi deputaţi. 

În scaunele săseşti şi în districtul Bistriţei, batăr ca numărul locuitorilor e mai 
mic aici decât în celelalte cercuri alegătoare din comitate, districte şi scaune unde 
se află români, maghiari şi secui s-au hotărât iară câte doi deputaţi, pentru ca Ia 
fonnarea cercurilor alegătoare în săsime s-au luat în consideraţiune aceea stare 
împrejur că aceste jurisdicţiuni în înţelesul constituţiunii Transilvaniei au fost şi 

până în anul 1848 cu câte doi deputaţi în dieta Transilvaniei reprezentate. Districtul 
Braşovului pentru că are un popor mai numeros are trei deputaţi. 

3. Că în acel proiect de lege s-au reţinut încâtva institutul regaliştilor, care 
este întemeiat pe art. de lege XI lit. b din anul 1791 şi prin aceea s-a deschis cale 
înaltului regim a conchema la Dieta Transilvaniei bărbaţi care sunt pentru tron, stat 
şi patrie bine meritaţi, mai încolo care au posesiune mai însemnată, care 
reprezentează religiunile, literatura, comerţul şi altele. 

4. Că în mai sus-numitul proiect de lege sunt cuprinse principii drepte - prin 
care partea aceea a locuitorilor din Transilvania, care are posesiune, care stă în 
statul eclesiastic, şi care are de a conduce creşterea poporului este îndreptăţită a lua 
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parte la alegerile deputaţilor, precum şi a fi alease de reprezentant dictai, şi aşa în 
proiectul acesta de lege sunt cuprinse nişte principii, prin care s-au cugetat a se 
corespunde aşteptării naţiunilor în patria conlocuitoare, precum şi egalei 
îndreptăţiri a rcligiunilor de care se ţin aceste naţiuni prin lege recunoscute, cu o 
vorbă s-a respectat după putinţă posesiunile cele mari, ştiinţa, comerţul, 

manufacturile şi economia rurală. 
Din mai sus adusele motive îşi ia onoare comitetul ad-hoc a recomanda 

înaltei Case reprezentative să binevoiască a primi proiectul regimului pentru legea 
despre conchemarea, compunerea şi activitatea Dietei transilvane, cu strămutările 
prin comitet făcute de baza consultărilor sale generale. 

După praemiterea acestora reportează comitetul prea umilit la specialităţile 
proiectului acestuia: şi mai întâi la titulatură, care suna: ,,proiect de lege pentru 
conchemarea, compunerea şi activitatea Dietei Transilvaniei". 

Această titulatură o aflat comitetul corespunzătoare, pentru că aceasta în scurt 
e cuprinsul proiectului de lege. 

§I. Din proiectul comitetului este un adaos la proiectul regimului, care adaos 
s-a aflat de lipsă, pentru că fără de conchemare nu se poate înfiinţa Dieta, dar mai 
vârtos, că dreptul a conchema dieta în tot anul se badicdia pe punctul I O a 
Diplomei leopoldine şi pe artic. X din anul 1791. 

§2. Din proiectul comitetului corespunde §-lui 6 din proiectul regimului 
fiindcă § acesta cuprinde în sine disposiţiunile ce are a le face comisarul plenipotenţial 
regesc la deschiderea, amânarea şi închiderea Dietei şi aceste dispoziţiuni fiind 
nemijlocit după conchemarea Dietei de lipsă, are de a urma după aceea. 

§3. Acest § este conson întru toate §-lui I din proiectul regimului şi fiindcă § 
acesta detennina din ce membrii are a sta Dieta, are loc tocmai după §-i mai sus scrişi. 

§4. Cuprinde în sine § 18 din proiectul regimului şi are loc aici din aceea 
cauză cu strămutările verbale, pentru ca guvernatorul, vicepreşedinţii Gubcrniului 
şi consilierii guberniali care se vor trimite prin guvernator la Dietă sunt membrii 
Dietei, batăr că ci deşi nu sunt în înţelesul §3 aleşi, sau denumiţi, au numai vot 
consultativ. 

§5 corespunde §-lui 2 din proiectul regimului şi are loc aici pentru că denumirea 
prcsidclui şi a vicepreşedinţilor Dietei la candidaţiunca Dietei prin Maiestatea sa c.r. 
apm,tolica c~tc cd Lli111âi act, Llupa cu11cllc11ian:a :;,i co111pu111:1ca Dio.:h.:i. 

§6 este întru toate asemenea §-lui 3 din ordinea dictală şi fiindcă dispo
ziţiunea; cine are a duce prezidiul Dietei până la denumirea prczidclor prin c.r. 
apost. Maiestate, arc a urma mai întâi după cc sunt membrii dictali laolaltă § acesta 
arc a cuprinde locul, după ce s-au determinat cine sunt membrii Dietei. 

§7 este compus din §4 a ordinii dietale şi fiindcă Dicta conchicmată are după 
denumirea prcsidenţilor dietali, mai întâi lipsa de notari, s-a aflat cu cale, ca 
funcţiunea aceasta să o cuprindă şase membrii mai tineri decât membrii dictali. 

§8. La compunerea §-lui acestuia s-au întrebuinţat §5 din ordinea dietală cu 
aceea strămutare ca membrii dietali să fie pc trei ani aleşi sau chemaţi, fiindcă 
alegerile anuale cauzează nu numai pierdere de timp şi spese îngrcuitoare, ci trag 
după sine tocmai aceea urmare care ar avea dacă ar fi ablegaţi prin instrucţiunea 
alegătorilor legaţi, care instrucţiune ar împiedica libera consultare a membrilor 
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dietali, celelalte dispoziţiuni din §5 a ordinii dietale sunt în § acesta reţinute, 

fiindcă acele sunt unnări naturale a alegerii deputaţilor. 
§9 este luat din §7 a ordinii dictale, cuprinsul acestui § s-a reţinut pentru că 

ordinea bună pofteşte ca membrii unului corp să fie legaţi prin una şi aceeaşi 

prom1s1une. 
§IO. Acest § este compus din §25 a proiectului regimului, are loc aici pentru 

că cu §25 din proiectul regimului se încep dispoziţiunile care cuprind în sine 
compunerea Dietei, şi aşa § acesta cu cei următori vin în rând până la §75 din 
ordinea dietală înaintea de §8 a ordinii aceea, dându-se locul §-lui 8 şi celor 
următori până inclusiv la §24, după §75 căpătând deodată §§-i aceştia numeri 
conviincioşi ordine cronologică. 

În § acesta la început ca adaos espune comitetul ad-hoc cauza pentru ce a fost 
silit a reţine împărţirea deputaţilor dietali în acel mod în care se cuprinde în §25, 
care cauză este, că apromisa în proposiţiunea a 5-a regească, imparţiale a ţării, încă 
nu s-a comunicat Dietei, şi de s-ar fi şi comunicat, aceea are lipsă de conclusul 
Dietei şi de sancţionarea Maiestăţii sale. 

§ 11, 12, 13 sunt din ordinea dietală peste tot primiţi, şi anume § 11 după §26, 
§ 12 după §27 şi § 13 după §28, fiindcă aceşti trei § stau în legătură firească cu §IO 
din proiectul comitetului ad-hoc, hotărând §§-i acestea cu numele care parte a 
jurisdicţiunilor au a forma un cerc de alegere. 

§ 14 corespunde §-lui 29 din proiectul regimului, cu următoarele strămutări: 
Că în alinea a) s-au adăugat următoarele cuvinte „născuţi sau încetăţeniţi 

locuitori ai ţării", mai încolo că în loc de anul I 86 I /2 s-au pus anul care va fi 
înaintea conchemării Dietei, şi în urmă, că censul de 8 fl. s-a pus cu 5 fl. v.a. 
necomputând darea capului. 

Strămutarea cea dintâi s-a făcut din cauza, ca să fie aleşi deputaţi sau născuţi 
în patrie, sau încetăţeniţi fii ai patriei. 

Strămutarea a doua este firească şi se ţine mai mult de stil. 
A treia s-a făcut din aceea cauză, că comitetul este de aceea tare credinţă, că 

darea capului, care în toată monarhia nu se mai plăteşte, se va şterge şi în 
Transilvania, care dare, fiindcă este dctcnninată cu 4 tl. 20 cr. v.a. censul cu 5 fl. v.a. 
este mai marc, ştergându-se darea capului, decât censul de 8 fl. v.a. cu computarea 
dării capului; şi aşa comitetul a mărit censul alegătorilor, celelalte dispoziţiuni din 
§29 a proiectului regimului s-au reţinut prin comitet nestrămutate, a acele care 
cuprind în sine calităţile persoanelor îndreptăţite a lua parte la alegerea deputaţilor. 

§ 15 corespunde §-lui 30 din proiectul regimului, ca cei care sunt îndreptăţiţi 
în mai multe cercuri a alege - acolo unde voiesc a alege, au de a se legitima cu un 
testimoniu a presidelui jurisdicţiunii unde locuiesc, că nu voiesc a se folosi cu 
dreptul alegerii acolo unde li-i sedintia, care testimoniu pentru încunjurarea 
abuzelor are de a se reţine la actul alegerii. 

§ 16, 17, 18 corespund întru toate §§-lor 31, 32 şi 33 a proiectului regimului. 
§ 19 corespunde §-lui 34 a proiectului regimului cu aceea strămutare: în alinea 

b) ca se zice: ca acele persoane sunt eschise de la dreptul alegerii, în contra cărora 
pentru veri una din faptele penale indicate sub b) cercetarea este ursita. 
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Această strămutare s-a făcut pentru că aceşti termeni se află expres în 
procedura criminală şi prin aceasta se curmă ocasiunea de a da testului acestuia 
interpretaţiuni diverse. 

§20 este primit din §35 a ordinii dietale, cu cuviincioasele strămutări stilare. 
§21 este corespunzător întru toate §-lui 36 a proiectului regimului - cu acela 

adaos, că la alegerea comitetului central are de a se lua respect la naţiunile în cercul 
alegător conlocuitoare: pentru ca şi la actul acesta să se ieie consideraţiune la egala 
îndreptăţire a naţiunilor în patria conlocuitoare. 

§22, 23, 24, 25 şi 26 corespund §-lui 37, 38, 39, 40 şi 41 din proiectul 
regimului cu cuviincioasele strămutări stilare. 

§27 este identic cu §42 a ordinii dietale - numai în alinea c) s-au adăugat 
aceste vorbe: ,,din mijlocul său". 

§28, 29, 30, 31, 32 şi 33 sunt întru toate conglesuitori cu §43, 44, 45, 46, 47 
şi 48 a proiectului regimului cu strămutarea stilară în §29 a proiectului comitetului 
făcută. 

Ca §34 este primit §49 din ordinea dietală: adăugând sub alinea d) ca alinea 
de sine stătătoare: ,,trage afară din oficiu din lista alegerilor acele persoane, care 
după relaţiunile de la jurisdicţiunile cuviincioase cerute sunt după § 19 a proiectului 
comitetului eschişi de la dreptul alegerii" - şi aşa alinea d) din proiectul regimului 
vine în proiectul comitetului ca alinea e). Adaosul acesta s-a aflat cu cale pentru ca 
să nu se poată nimenea folosi de dreptul alegerii, care nu este după legi îndreptăţit 
de a se folosi cu acela. 

Mai încolo, termenul pentru adunarea comitetului central după finirea 
reclamaţiunilor s-a pus de la patru la opt zile, fiindcă tenncnul de patru zile s-a 
aflat prea scurt pentru pregătirile cuviincioase. 

§35 este identic cu §50 din ordinea dietală. 
§36 este compus din §51 a proiectului regimului, lăsând afară cuvintele 

unnătoare: ,,ales din sânul său, fiindcă almintrelea § acesta se vede a sta în 
contrazicere cu §40 a ordinii dietalc, după ce acolo se zice: ,,că notarul ca i se da". 

§37 şi 38 sunt identici cu §§52 şi 53 a proiectului regimului. 
§39 este compus din §54 a proiectului regimului, cu acel adaos după alinea I, 

ca: de ar cădea alegerea prcsidelui şi a notarului precum şi a substituţilor pentru 
dânşii, pc pcr:,.,uanc, cari.: nu :,.,ulll mcmbrii a comitetului ccntral, acc:,.,tca au a llcpum; 
jurământul în §26 a proiectului comitetului ad-hoc cuprins (sau §41 a proiectului 
regimului). 

§40, 41, 42 sunt nestrămutat primiţi din §§55, 56 şi 57 a proiectului 
regimului. 

§43 este identic cu §58 a ordinii dietale, adăugându-se în fine „ca publicitatea 
după cât va ierta locul să nu fie eschisă". 

§44, 45, 46, 4 7, 48, 49, 50, 51, 52 şi 53 sunt întru toate corespunzători §§-lor 
50, 60, 61, 62, 63, 64, 65, 66, 67 şi 68 din proiectul regimului. 

§54 este compus din §69 a proiectului regimului, lăsând afară următoarele 
cuvinte: ,,se va întreprinde a doua alegere şi dacă nu va rezulta nici din aceasta 
majoritatea de lipsă". Aceste cuvinte s-au lăsat afară din proiectul regimului prin 
comitet pentru a scurta actul alegerii şi a nu face trei alegeri. 
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§55 corespunde §-lui 70 din ordinea dietală, întocmit în înţelesul §-lui 
precedent. 

§§56, 57, 58 şi 59 sunt întru toate identici cu §§71, 72, 73 şi 74 a proiectului 
regimului. 

§60 este un § nou, în care se determina, ca membrii, care se cuprind cu 
lucrurile ce se ţin de actul alegerii, să capete despăgubire 3 fl. v.a. pe zi. 

§61 este compus din §75 a proiectului regimului, cu acel adaos, ca membrii 
Dietei să capete 5 fl. v.a. pe zi de la ziua insinuării lor la presidiul dieta) şi spesele 
drumului să se rebonifice cu I fl. v.a. pe milu de la locul residenţii până la locul 
unde se va ţine Dieta. 

§62 este compus din §8 a proiectului regimului - lăsând afară alinea finală 
după ce de sine se înţelege, că actele alegerilor au a servi de bază la deciderea 
despre validitatea lor. 

§63, 64, 65, 66, 67, 68, 69, 70 şi 71 sunt întru toate compuşi din§§ 9, 10, 11, 
12, 13, 14, 15, 16 şi 17 a proiectului regimului cu cuviincioasele strămutări stilare. 

§ 72, 73, 74 şi 75 sunt identici întru toate cu §§-i 19, 20, 21 şi 22 a proiectului 
regimului. 

§76 este compus din §23 a ordinei dietale, lăsând afară vorba: usitată: ca 
superfluă în stil. 

§77 cuprinde în sine §24 a proiectului regimului, lăsând afară vorba: alăturat 
fiindcă acum Regulamentul de trebi nu este aclus legii prezente. 

Acesta are onoare a le refera comitetul ad-hoc în privinţa proiectului 
regimului despre Regulamentul provizoriu de Dietă pentru Dieta Marelui Principat 
Transilvania. 

Cu această ocasiune îşi ţine comitetul acesta de strânsă datorie, în privinţa 
Regulamentului de trebi pentru Marele Principat Transilvania a refera: 

Că comitetul după cum se vede mai pe larg din protocolul şedinţelor, 

terminând consultarea pentru Regulamentul provizoriu pentru Dietă a luat la 
consultare preliminară Regulamentul provizoriu de trebi din aceea cauză că în §24 
a Regulamentului provizoriu pentru Dictă se zice: ,,că la pcrtraptările Dietei se va 
observa alăturat Regulamentul de trebi şi că pentru aceea, comitetul ad-hoc a fost 
de aceea opiniune ca aceste două operate sunt unul cu altul în legătură indisolubilă -
adjungându-sc însă comitetul cu consultările sale până la ~6 7 a fost aviLal prin 
înaltul prcsidiu dictai; că în unna unei dispoziţiuni mai înalte a prcsidiului 
cancelariei de curte, Regulamentul provizoriu de trebi nu se ţine de sfera 
consultărilor comitetului acestuia, şi aşa consultările în privinţa aceasta sunt a se 
întrcrumpe; din care cauză comitetul ad-hoc a întrerupt consultările sale peste 
Regulamentul de trebi - şi aşa reportul său la Regulamentul de trebi atât pentru 
desbaterea generală, cât şi pentru cea specială nu-l poate extinde, fără is e îndrăsneală 
în privinţa aceasta a face provocaţiune la protocoalele şedinţelor comitetului. 

Mai în urmă îşi ia onoare comitetul a alătura: 
a) proiectul comitetului în privinţa proiectului de lege pentru conchemarea, 

compunerea şi activitatea Dietei; 
b) conspectul paragrafelor după cum vin înainte în operatul comitetului şi în 

proiectul regimului şi în votul minorităţii. 
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c) proiectul minorităţii în privinţa reprezentaţiunii intereselor după clase, care 
proiect în parte îl părtineşte şi subscrisul presidente cu acel adaos, ca protocoalele 
şedinţelor comitetului s-au subştemut prin relaţiune deschilinită înaltului presidiu 
dieta) pentru a dispune păstrarea lor în archivul dietal. 

Sibiu în 29 decembrie 1863 
Josif Plecker m. p. preşedinte 

Demetriu Moga m. p. referinte 

Imprimat. S.J.S.A.N. Fond Diela Transilvaniei /863-/865, nr. dosar 222, f. 1-6; Akten, 
pp. 344-353. 

158. 

Sibiu, 31 decembrie 1863. 

Excelentissime ! 

1hr schătzbarstes Schreiben vom 27ten hujus hat mich for alle andre 
Schreiben mit welchen Sie mir schuldig geblieben sind, vollkommen entschădigt; 
das was Sie mir im Vertrauen mitgeteilt haben, habe ich mehreremal durchgelesen, 
es tat mir unendlich wohl, dass Sie flir mich eingestanden sind - dort von wo omne 
datum optimum etc.- an mir liegt es nun Sie nicht zu compromittieren; Sie kennen 
mich - gut - Ober meine Handlungen werden Sie - als Cavent - nicht zu erroten 
brauchen! lch hoffe es werden auch Se. Majestăt nicht mehr besorgt sein dass die 
Regierung in Siebenbiirgen zu romanisch-national sein wird! Tausend Dank! 

Es freut mich dass Sie den Barba L[unga] Lektion gegeben haben, nur hart 
mit ihm! Er ist leicht zu lenken, wenn man kategorisch mit ihm spricht - ist in 
vieler Beziehung feig! Ich habe neue Daten dass er gegen mich bei seinen Sklaven 
intriguiert, kann aber nicht weit kommen, er mochte geme Einen beim Gubemium 
haben, durch welchen er das Land regieren soli - so ist er gewohnt! Ich soli nur mit 
ihm noch einmal zusammenkommen! 

Von den Geriichten iiber Ministerkrisis habe îch keîn Wort geglaubt, 
eîgentlich habe îch an eîne Ănderung des Systems nîcht geglaubt und glaube auch 
jetzt nîcht, und zwar deswegen nicht, weîl ich fest iiberzeugt bîn, dass eîn 
Nachgeben ader eîne Ănderung des Systems dîe Regîerung în den gr613ten 
Diskredît, den Bestand der Monarchîe în dîe gr613te Gefahr brîngen wiirde,- und îch 
voraussetzen muss, dass dieses auch die Wîener Regîerungs-Mănner eînsehen 
miissen - so was daher nicht zugeben werden. 

Die Briider glauben, im Friihjahr wîrd es doch losgehen und dann wird 
wieder aus sein mit der deutschen und walachîschen Wirtschaft! Szegeny tatar! 

In der bekannten Angelegenheit habe ich mit dem Chef nichts ausrichten 
konnen, îch bedauere es unendlich, weil ich iiberzeugt bin, dass das zur 
Konsolidierung der Verhăltnîsse viei beigetragen hăite. 

Fur den Paul schauen Sie vielleicht kann man etwas erwirken, er ist noch 
dîenstfâhig, denkt an die Pensîonierung gar nîcht, eîne Auszeîchnung wiirde ihn 
einîgerma13en entschădigen, seine Frau ist ehrgeizig! 
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Kaylich hat sich nach Wien verlangt, ich weil3 wirklich nicht ob er bei der 
Fonds-Direktion nicht verwendet werden konnte, er ist nach Lemberg einberufen, 
kann jedoch jetzt in der Winterzeit nicht gehen. 

Der Chef befindet sich wohl, nur bekommt er dann und wann Kopfschmerzen 
und kann nicht immer gut schlafen, die G[ră]fin hat mir geklagt dal3 er sich nicht 
schont und hat auch gebeten ich soli ihm sagen er soli sich besser schonen, aber er 
will sich schonen so wie eres notwendig hătte. 

Ich habe viele Empfehlungen von meiner Frau und den Dank an Sie 
auszurichten, dass Sie sich ihrer so gtitig erinnem, und nun genehmigen Sie die 
Versicherung meiner aufrichtigen Hochachtung mit der ich mich zeichne 

1hr Obsequentissimus Servus [Popp] 
31/12 1863 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 127-128. 

159. 

[Sibiu, decembrie 1863) 

De la Dietă. Date statistice 

Comisiunea dietală pentru proposiţiunea a noua ( desărcinarea pământului) 
luă la cunoştinţă starea presentă a măsurătorii areale corese, cu deosebire în 
privinţa acelor specii de cultură, care după prescrierile Patentei de desărcinare se 
iau drept cinosura la măsurarea desdăunării. 

După starea de faţă, Transilvania dimpreună cu părţile anexe cuprinde: 
2.690.000 jugere de arătură, 1.878.000 de fânaţ, 49.700 de jugere de vii, laolaltă 
4.637.700 jugere, iar de celelalte specii de cultură cuprinde: 4143,859 jugere de 
pădure, 1170,860 jugere de păşune, 4,318 jugere de trestiş, iar pământ neproductiv 
344,080 jugere, laolaltă 5,663,117 jugere. 

După starea presentă a măsurătorii areale corese cuprinsul areal al 
Transilvaniei dimpreună cu partes adnexae este de I O mii. 3 sute de mii jugere, 
care diferează de estensiunea geografică a ţării, luată în comun de 111 O mile 
pătrate, încă cu 8 sute de mii de jugere. 

Transilvania singură, fără de partes adnexae, după starea măsurătorii areale 
corese cuprinde: 2.342.000 jug ere de arătură, I. 718.000 de livezi şi 89 .139 de vii, 
laolaltă 4.099. 149 jugere; mai departe 3.806.000 jugere de pădure, 1.076.000 de 
păşunit, 4000 de trestiş şi 302.974 de pământ neproductiv; la un loc 9.288.123 jugere 
de pământ. 

Înainte de a se începe căutarea desdăunării urbariale ce urma mai târziu, după 
starea de atunci a măsurătorii areale corese Transilvania cu partes adnexae 
cuprinde: 2.160.000 jugere de arătură, 1.570.000 de livezi şi 40.000 de jugere de 
vii, laolaltă 3. 770.000 de jugere. 
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Arealul acestor specii de cultură, ce sunt de cinosura pentru desdaunarea 
urbarială, s-au mărit de atunci prin înaintarea măsurăturii areale corese cu 8 sute de 
mii de jugere. 

,,Gazeta Transilvaniei", XXVI, nr. 116, din 11 decembrie 1863, p. 455. 

Vărădia de Mureş, 6 ianuarie 1864 

Totvaradi kertilet szolgabiraja 

160. 

Meltosagos Serb Tivadar Foispan urnak Aradon. 

A Totvaradi kertilethez tartozo szamosabb kozsegekben kozseg biroi 
valasztast kertek. 

Tapasztalasbol tudvan, hogy mihelyt egy kozsegben a biro valasztas 
megujittatik, s tobbi kozsegek is egymas utan ohajtandjak a biro valasztast, a 
jegyzokkel, urakkal, mi tisztekkel, ktilonosen pedig Mihajlovits Lazăr volt 
Totvaradi kertilet szolgabirajaval ertekezven, a kozsegi birok kijelolesere az 
eloljarokat, bizalmi ferfiakat, es az uradalmak kepviseloit felhivtam a kijeloles 
tetelere; mi is kovetkezoleg tetetett. 

Obersia: Vaczan Philip 1863-iki biro. Reszeges, tehetetlen; Petran Todor; Cserb 
Styefan. 
Rossia: Sztahn Jakob 1863-iki biro. Botranyig reszeges; Tyirilla Jon; Dalka Sandor 
ajanltatik. 
Korbesty: Sztahn Janku 1863-iki biro ajanltatik; Gyira Aron; Ongyc Jon. 
Petris: Knyez Andras 1863-iki biro kozgytilolet targya; Liga Josif ajanltatik; Morar 
Adam. 
Szelistye: Sztancs Jovu 1863-iki biro ajanltatik; Rad Jon; Papa Alexa. 
Iltyo: Kapucsan Flora 1863-iki biro. Igen rcszeges tanulatlan [?]; Mirszâ Anania 
1..1j<111l11..11il..; .\f,i,-,..e Jv11. 

Tok: Dehelan Josif 1863-iki biro ajanltatik. Parvan Jon; Korsan Todor. 
Kinjcs: Zsurkonya Jon ajanltatik - a volt biro lckoszont. Detto Zanfir; detto 
Isztimia. 
Soborsin: Papa Szandu 1863-iki biro ajanltatik; Pâkurar Lazăr; Sztâna Jon. 
Tomasesty: Blazs Gligor 1863-iki biro tehetetlen felenk; Csircs Yaszalia katona 
visclt ajanltatik; Csircs Aron. 
Trojas: Sztojan Gligor egyhangulag ohajtatott ajanltatik. 
Ungest: Buric Jon 1863-iki biro alkalmatlan; Popa Gyorgye; Surle Vaszalia 
ajanltatik. 
Sztalaks[?]: Utz Gyorgye 1863-iki biro ajanltatik; Lup Antonie; Bunyetzk Partenie. 
Totvarad: Pakuran Jon oreg, a volt biro Iekoszont; Kadar Gyorgye ajanltatik; Nyeg 
Gyorgye. 
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Szorossag: Argyelan Jon, a volt biro, lckoszont; Maris Kretsun; Knaj Axentie luj 
Martyin ajanltatik. 
Gyulicza: Izbasa Josif 1863. birb zsamok; Ung Szimion; Szcnc Kosztandin 
ajanltatik. 
Govosdia: Martta Gyorgyc 1863-iki biro ajanltatik; Krisan Szolomon; Csok Lazar. 
Batucza: Jenkusan Gyorgye 1863. biro nem arra vaio; Blezsinar Bumbu; Fank 
Gyorgyitza. 
Moronostyia: Rekiczan Jon 1863-iki biro ajanltatik; Kozma Petru; Argyelan 
Gyorgye. 
Dumbovicza: Sztefanyeszk Philimon Eftimie 1863. biro sikkasztassal vadoltatik, 
gyiilolt; Philimon Nikolae ajanltatik; Sztefanyeszk Nikolae. 
Gros: Luka Zaharia 1863-iki biro ajanltatik; Papa Jon; Jonasesk Mihaj. 
Szlatina: Zsulniczan lnanti [?] 1863-iki biro alkalmatlan; Jonasesk Gyorgye 
ajanltatik; Mikla Pavel. 
Baja: Mede Flora ajanltatik a volt biro lakos Abrugyan Angyal hiant; Mede Ignat. 
Lupesty: Szera Szofronye; Nyegre Tagyer; Nyegre Trif 1863-iki biro ajanltatik. 
Pemyesty: Zsurkonye Arszenie 1863-iki ajanltatik; detto Josif; Sztants Gyorgye. 

Alazatos elăterjesztcsemet azon keressel vagyok bator beterjeszteni, mikep a 
birak kinevezcse surgăsnek mutatkozik, mert addig adot behajtani egyik sem 
hajlando. 

Legmelyebb tisztelettel leven Totvaradon, 6/1 1864. 
Meltosagodnak alazatos szolgaja, Erczi Janos szolgabiro. 
I 09 eln. crkezett 8/1 1864. 

Totvaradi kcriilct szolgabiraja f. ho 6rol 300/eln. sz[am] a[latt] a totvaradi kerulet 
osszes kozscgi biroi allomasokra kijelolest tett. 
T[isztelt] Erczi Janos szolgabiro umak Totvaradon. 

Folyo ho 6rol 300/cln. sz[am] a[latt) kclt jclcntcschez kcpest a totvaradi kcriilet 
osszes kozscgcibcn bckovctkezett valtozasok folytan iircscdcsbe jott biroi 
allomasokra, es pedig: Obersia kozscgbcn Cserb Styefan ottani lakost; Rossia 
kozscgbcn Dalka Sandor rossiai lakost; Korbcsty kozscgbcn Sztahn Janku 
korbcstyi lakost; Pctris kozscgbcn Liga Josef pctrisi lakost; Szclistyc kozscgbcn 
Sztancs J6vu szelistyei lakost; lltyo kozsegben Mursza Ananie iltyoi lakost; Tok 
kozscgbcn Dcbclan Joszif toki lakost; Kujas kozscgbcn Zsurkonye Jon kujasi 
lakost; Soborsin m[ cză ]varosban Popa Szandu soborsini lakost; Tcmesty 
kozscgben Csircs Vaszilic temestyi lakost; Trojas kozscgben Sztojan Gligor trojasi 
lakost; Ungcsty kozscgbcn Surle Vaszilie ungestyi lakost; Sztalalis[?] kozsegben 
Ursz Gyorgye Szalalisi lakost; Totvarad kozsegben Kadar Gyorgye torvaradi 
lakost; Szorossag kozscgben Kraj Axentie szorossagi lakost; Gyulicza kozsegben 
Szere Kosztandin gyuliczai lakost; Govosdia kozsegben Martta Gyorgye govosdiai 
lakost; Batucza kozscgben David Tafin batuczai lakost; Kapucze kozsegben Sugar 
Vaszilie kapuczai lakost; Monorostyin kozsegben Rekiczan Jov monorostyini 
lakost; Dumbrovicza kozsegben Philimon Nikolaj dumbroviczai lakost; Gros 
kozscgben Luka Zaharie grosi lakost; Szlatina kozscgben Joneszk Gyorgye 
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szlatinai lakost; Baja kozsegben Mede Flora bajai lakost; Lupcsty kozsegben 
Nyegre Triff lupestyi lakost; es vegre Pemyesty kozscgben Zsurkonye Arszenie 
pemyestyi lakost ezennel kinevezem, s t[isztelt] szolgabir6 urat oda utasitom, 
miszerint az ujonnan kinevezett kozsegi birakat halogatas nelki.il folesketven, bir6i 
hivatalukba bevezesse. 

9/1 1861 
Lichtenstein 

[Traducere:] 

Judele cercual al cercului Vărădia de Mureş 
Excelenţei sale domnului comite suprem Serb Tivadar la Arad. 

În numeroase aşezări aparţinând cercului Vărădia de Mureş au fost solicitate 
alegeri pentru juzi săteşti. 

Cunoscând din experienţă că, dacă într-un sat se organizează alegeri pentru 
un nou jude, şi celelalte sate doresc, unul după altul, să organizeze alegeri de jude, 
şi înţelegându-se cu notarii, cu domnii, cu noi funcţionarii, mai ales cu Mihajlovits 
La.zar, fostul jude cercual din Vărădia de Mureş, am chemat pe întâistătători, pe 
oamenii de încredere şi pe reprezentanţii domeniilor să desemneze pe juzii săteşti, 
acest lucru fiind şi făcut. 

Obârşia: Vaczan Philip, judele din 1863. Beţiv, incapabil; Petran Todor; Cserb 
Styefan. 
Roşia: Sztahn Jakob, judele din 1863. Scandalos de beţiv; Tyirilla Jon; se 
recomandă Dalka Sandor. 
Korbeşti: Se recomandă Sztahn Janku, judele din anul 1863; Gyira Aron; Ongye Jon. 
Petriş: Knyez Andras, judele din anul 1863 este obiectul oprobiului public; se 
recomandă Liga Josif; Morar Adam. 
Selişte: Se recomandă Sztancs Jovu, judele din anul 1863; Râd Jon; Papa Alexa. 
Ilteu: Kapucsan Flora, judele din 1863. Foarte beţiv şi fără şcoală; se recomandă 
Mirsza Anania ajanltatik; Marsz Jon. 
Toc: Se recomandă Dchelan Josif, judele din anul 1863. Pârvan Jon; Korsan Todor. 
Câine~: Se recomanda L:surkonya - fostul jude a demisionai. De a:-.e111e11ea ZJ11fir; 
de asemenea Isztimia. 
Săvârşin: Se recomandă Papa Szandu judele din anul 1863; Pakurar La.zar; Sztana 
Jon. 
Tomaşeşti: Blazs Gligor, judele din anul 1863 este neputincios, temător; se 
recomandă fostul soldat Csircs Vaszalia; Csircs Aron. 
Troiaş: Se recomandă Sztojan Gligor, propus în unanimitate. 
Ungheşti: Burle Jon, judele din anul 1863 este necorespunzător; Popa Gyorgye; se 
recomandă Burle Vaszalia. 
Sztalaks[?]: Se recomandă Utz Gyorgye, judele din anul 1863; Lup Antonie; 
Bunyetzk Partenie. 
Vărădia de Mureş: Pakuran Jon este bătrân, fostul jude a demisionat; se recomandă 
Kadar Gyorgye; Nyeg Gyorgye. 
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Stejar: Argyclan Jon, fostul jude. a demisionat; Maris Kretsun; se recomandă Knaj 
Axentie luj Martyin. 
Juliţa: lzbasa Josif, judele din anul 1863 este şantajist; Ung Szimion; se recomandă 
Szcne Kosztandin. 
Găvăjdia: Se recomandă Martta Gyorgye, judele din anul 1863; Krisan Szolomon; 
Csok Lazăr. 
Bătuţa: Jenkusan Gyorgye, judele din anul 1863 nu este adecvat; Blezsinar Bumbu; 
Fank Gyorgyitza. 
Moronoştia: Se recomandă Rekiczan Jon, judele din anul 1863; Kozma Petru; 
Argyelan Gyorgye. 
Dâmboviţa: Sztefanyeszk Philimon Eftimie, judele din anul 1863 este acuzat de 
delapidare, este detestat; se recomandă Philimon Nikolae; Sztefanyeszk Nikolae. 
Groşi: Se recomandă Luka Zaharia, judele din anul 1863; Papa Jon; Jonasesk Mihaj. 
Slatina: Zsulniczan lnanti [?], judele din anul I 863 este necorespunzător; se 
recomandă Jonasesk Gyorgye; Mikla Pavel. 
Baia: Se recomandă Mede Flora, fostul jude, în lipsa locuitorului comunei 
Abrugyan Angyal ; Mede Ignat. 
Lupeşti: Szera Szofronye; Nycgre Tagyer; se recomandă Nycgre Trif, judele din 
anul 1863. 
Pemeşti: Se recomandă Zsurkonye Arszenie, din anul 1863; de asemenea Josif; 
Sztants Gyorgye. 

Am onoarea de a înainta supusa mea notă cu rugămintea conform căreia 
numirea juzilorcstc urgentă, dat fiind că până atunci nimeni nu este dispus să 

perceapă impozitele. 
Rămânând cu cel mai adânc respect la Vărădia de Mureş, 6 ianuarie 1864 
Al Excelenţei voastre supus serv, judele cercual Erczi Janos. 
I 09 prezidial, sosit la 8 inauarie 1864. 

Judele ccrcual al cercului Vărădia de Mureş face la data de 6 a lunii curente sub nr. 
300 prezidial propunerile pentru juzii tuturor comunelor din cercul Vărădia de Mureş. 
Onoratului domn jude cercual Erczi Janos la Vărădia de Mureş. 

Con.:spunzător propurn.:rii Dvs. din data de 6 a lunii curente sub nr. 300 prezidial 
pentru posturile de juzi devenite vacante în toate aşezările cercului Vărădia de 
Mureş, şi anume: în satul Obârşia pe Cserb Styefan, locuitor de acolo; în satul 
Roşia pe Dalka Sandor, locuitor din Roşia; în satul Corbeşti pe Sztahn Janku, 
locuitor din Corbeşti; în satul Petriş pe Liga Josef, locuitor din Petriş; în satul 
Selişte pe Sztancs J6vu, locuitor din Selişte; în satul llteu pe Mursza Ananie, 
locuitor din llteu; în satul Toc pe Debelan Joszif, locuitor din Toc; în satul Cuiaş pe 
Zsurkonye J6n, locuitor din Cuiaş; în târgul Săvârşin pe Popa Szandu, locuitor din 
Săvârşin; în satul Temeşti pe Csircs Vaszilie, locuitor din Temeşti; în satul Troiaş 
pe Sztojan Gligor, locuitor din Troiaş; în satul Ungheşti pe Buric Vaszilie, locuitor 
din Unghcşti; în satul Sztalalis[?] pe Ursz Gyorgye, locuitor de acolo; în satul 
Vărădia de Mureş pe Kadar Gyorgye, locuitor din Vărădia de Mureş; în satul Stejar 
pe Kraj Axentie, locuitor din Stejar; în satul Juliţa pe Szere Kosztandin, locuitor 
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din Juliţa; în satul Găvăjdia pe Martta Gyorgye, locuitor din Găvăjdia; în satul 
Batuţa pe David Tafin, locuitor din Batuţa; în satul Capuţe pe Sugar Vaszilie, 
locuitor din Capuţe; în satul Monoroştin pe Rekiczan J6v, locuitor din Monoroştin; 
în satul Dumbrăviţa pe Philimon Nikolaj, locuitor din Dumbrăviţa; în satul Groşi 
pe Luka Zaharie, locuitor din Groşi; în satul Slatina pe Joneszk Gyorgye, locuitor 
din Slatina; în satul Baia pe Mede Flora, locuitor din Baia; în satul Lupeşti pe 
Nyegre Triff, locuitor din Lupeşti; şi în fine, în satul Pemeşti pe Zsurkonye Arszenie, 
locuitor din Pemeşti; aceştia sunt numiţi în funcţii, cu indicând onoratului domn 
jude cercual să organizeze fără întârziere depunerea jurământului din partea juzilor 
săteşti nou numiţi şi să-i instaleze în funcţiile lor. 

9/1 1864 
Lichtenstein 

Original. P.J.A. Actele comite/11i suprem, dosar /09/1864. 

161. 

Sibiu, 7 ianuarie 1864 

Excelentissime! 

Haben Sie den Vortrag an S. Majestăt wegen Organisierung des gr. or. 
Consistoriums und Seminariums, resp[ective] wegen Ycrwcndung der 25 Tausend 
Gulden schon gemacht oder nicht? Wenn nicht, so vergessen Sie ja nicht den 
Einflul3 der Regierung in dicser Sache zu wahrcn, dcnn der Barba lunga ist nicht 
um eincn Haarstreich besser wie ein tiirkischer Bascha, seine Consistorialistcn sind 
durch die Bank - mit Ausnahme der Hania, nur [mesenti picti], sie trauen sich nicht 
cin Wort zu reden was gcgen die Anschauungcn oder dcm Willcn des Barba wăre, 
cin Elcnd ist mit jcncm Consistorium, wclchcs das Wcrkzcug des Bischofes ist, so 
cin Consistorium verdient nicht vom Staate dotiert zu wcrdcn, wenn es dotiert 
wird, soli der Staat schen dass cs cinem Bcrufe cntspricht etc. etc. Haben Sie die 
Gute sprcchcn Sic tibcr dicscn Gcgcnstand auch mit dcm Dumitru und Bologa ! 

Einc Bitte - cine groBe Bitte hătte 1ch an Sic l::xcclcnt1ss11ne ! lch brauche 
lhnen nicht zu sagcn dass ich schr viele Auflagcn habc und habcn werde, haben 
mul3; ich will nicht bctteln, seitdem ich k. k. Bcamtcr bin, bin ich nic um cine 
Unterstiitzung oder Remuneration eingekommen, wcrde auch nie einkommen, 
solche Betteleien waren mir immer zuwider, ich stcllc nur die Frage? Konnten Sie 
aus eigcner Machtvollkommenheit nicht verfligen, dass mir wcnigstens wăhrend 
der Dauer des Landtages die ganzen Diăten ausgezahlt wcrden? lch glaube dass ich 
sie auch verdiene, ich verdiene <loch das doppclte von dem was ein Pantzu, 
Muresian etc. bekommt etc. Konnen Sie das tun ohne die allerhochste 
Ermăchtigung hieftir einzuholen, so bitte ich Sie es zu tun, konnen Sie es nicht, 
dann bitte ich Sie, dass die Sachc inter nas maneat, weil ich um alles in der lnhalt 
nicht wollte, dass cin solches Einschreiten - wenn auch nur privates - von mir, zur 
allcrhochstcr Kcnntnis komme. 
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Der Chef hat dic Lcitung noch nicht iibcrnommcn, die Obcmahme hat er auf 
unbcstimmte Zeit vcrschobcn; dann und wann wird es ihm schlccht, bckommt 
Kopfschmerzen und hat unruhigc Năchtc, die Grăfin kann ihn nicht bcwcgen sich 
gar nicht mit dcn Gcschăftcn zu bcfasscn, ich rcfcriere ihm alle Tagc, hat mir von 
der Antretung seines Urlaubes nic was gcsagt, empfângt auch gar Nicmanden, fâhrt 
tăglich aus, das heil3t aber keine Commotion. 

Neues habcn wir nichts, cine schr strcnge Kălte war durch einige Tage, iiber -
I 6 Grad, heute ist die Witterung ctwas milder. 

Der 3te Landtags-Ausschuss wird mit 20ten hujus aufgelost, die Weisung ist 
schon hinausgcgeben. 

Mit der Regierungs-Yorlage betreffend die Siebenbiirgische Eisenbahn sind 
die Broder durchaus nicht einvcrstanden, ich hoffe aber dass der Reichstag durch 
die Wiinsche der Broder sich nicht wird bestimmen lassen etc. 

lch habe die Ehre zu sein, 1hr humilissimus servus [Popp] 

7/1 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 2, f. 152-153. 

162. 

Sibiu, l 6 ianuarie 1864 

Excclcntissime! 

lch habc tibcr mcinc lctztc Bittc noch kcinen Bcscheid erhalten und komme 
schon wieder Sie mit cincr neucn Bittc zu belăstigen, jedoch jetzt nicht ftir mich, 
sondcrn îtir mcincn Frcund Sandor Janos; scin Gesuch um Emcnnung zum 
Assessor wird schon în lhrcn Hăndcn scin, ich konntc schr viele Motive zur 
Untcrsttitzung scincr Bittc anftihrcn. Sic wcrdcn die Gtitc habcn mir dicsc zu 
crlassen, und ich bcschrănkc mir dahcr bloss zu bemcrkcn, dass cs im lntcrcssc dcr 
Rcchtspflcgc, insbcsondcrc abcr dcr Rcchtssuchcndcn licgt dass dcr Bittc des 
Sandor willfahrt wcrde, ich bittc Sic dringcndst die Erncnnung des Sandor zum 
wirklichen Assessor zu crwirken! 

Die Willktirlichkciten und Gesetzwidrigkeitcn des Prăses Br. Apor nchmen 
kcin Ende; es ist notorisch im Lande, dass bei der k. Gcrichtstafel nur das zum 
Beschluss erhoben wcrden kann, was Br. Apor will; durch sein Benehmcn bei den 
Sitzungen wird die praktizicrende Jugcnd demoralisiert, die Rechtspflege 
kompromittiert. Seit jchcr war er als cin charakterloser, ungerechtcr und hochst 
befangcner Richter und Prăses bekannt, in diesen Eigenschaften schcint er grol3e 
Fortschritte gemacht zu haben. Zum Bcwcise dessen schlicl3e ich hier cine an mich 
gerichtete Vorstellung eines Tab[ular] Assessors, mit dem Beiftigen bei, dass ich 
von mchrcren Scitcn von ăhnlichcn Willktirlichkcitcn des Br. Apor în Kcnntnis 
gesetzt wordcn bin. Wcil die Yorstcllung sehr lang und Sic kaum gcnug Zeit haben 
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werden sie ganz zu lesen, habe ich nur das wichtigere beigeschlossen und an dem 
Wichtigeren das Wichtigste rot unterstrichen. Denken Sie dariiber nach, auf welche 
Art die Justiz in dem nicht săchsischen Teile des Landes von einem solchen 
Monstrum befreit werden kănnte? Wenn Sie nicht meiner Ansicht sind, so werde 
ich bemiissigct sein, das Gebahren des Br. Apar zum Gegenstande einer ămtlichen 
(ăffentlichen) Verhandlung zu machen. Auch bis dahin, bis (diesfalls) eine radikale 
Abhilfe getroffen werden kănnte, haben Sie die Gute die Ernennung des Aldulian 
zum Tab[ular] vice Prăses zu erwirken und den Urb[arial] Senat bei der Tafel 
bleibend zu bestellen und es nicht dem Br. Apar zu iiberlassen diesen so wichtigen 
Senat nach Willkiir zusammen zu setzen; ich erlaube mir den Sebestyen zum 
Vorsitzenden: Kabos, Stoyka, Roman, Sandor und Timbus[?] zu Beisitzern zu 
empfehlen. Seine ungleiche (impar) Anzahl von Votanten scheint mir iibrigens 
nicht angezeigt. Im Namen der leidenden Gerechtigkeit bitte ich Sie meine 
diesfallige Bitte nicht unbetiicsichtigt zu lassen! 

Der Chef ist einige Tage wieder gelegen, jetzt ist er wieder auf, hat jedoch 
die Leitung noch nicht iibernommen. 

Neues haben wir nichts, grof3e Kălte, vorgestern 20 Grad, heute milder. 
Ich habe die Ehre mich zu zeichnen, 1hr humillissimus Ladislaus. 
16/11864 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. I 29-130. 

163. 

Sibiu, 29 ianuarie 1864 

Excelentissime! 

Gegenstand dieses Schreibens ist die Besctzung der Vicarsstelle gr. n. u. 
Religion. Es verlautet nămlich hier dass Barba lunga cincn Vicarius bckommt, dass 
er dahin arbcitet, dass zum Vicarius nur cin Calugcr (Mănch) crnannt wcrde, und 
dass daher - wcil kcin anderer Mănch in der ganzen Diăccse ist - sein 
Heltcrshcltcr zum V1canus cmannt wcrde! M1ch gcht d1c Sache cigcnt11ch nicht an, 
wer immer gr. n. u. Vicarius scin wird, abcr im lntcresse der Rcgicrung und der gr. 
n. u. Geistlichkeit sehe ich mich verpflichtet, dicse Angelcgenheit Ihnen ans Herz 
zu legen und Sie zu bitten alles aufzubictcn, damit der Genannte nicht zum 
Vicarius ernannt werde, denn 

I )Er ist als ein schlauer, unvertrăglicher, arroganter Mănch, von der ganzen 
gr. n. u. Geistlichkeit verhasst. 

2)Er ist erst seit 6-8 Jahren Geistlicher und Mănch, somit ein zu junger 
Geistlicher als dass er bischăflicher Vicarius zu wcrden verdiente. 

3)Es sind andere viei verdientere Erzpricster in der Diăzese, welche cine 
Zutiicksetzung nicht verdienen. 

4)1st er der Hclfershelfer dcr Barba lunga în allcn wie immer Namen haben, 
den Cape-rape! 
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5)Was die Hauptsachc ist, cr ist cin Dcmokrat oder Republikaner mit Lcib 
und Seele; wcnn cs nur Eincn Dakoromanistcn gibt, so ist der gewil3 der 
Helfcrshelfer des Barba lunga; nic wird cr der Sache der Regierung ergebcn und 
nie wird die Regierung ihm Vcrtraucn schcnken konncn etc. etc. 

Die Emennung aller Konsistorialrăte soli sich die Regierung vorbehalten, 
selbstverstăndlich tiber Vorschlag des Bischofs, denn sonst wird nicht die 
Regierung, sondem Barba lunga Gnaden erteilen und die 25 J[ahre] werden so 
vergeudet werden, wie die anderen 24 J[ahre]. 

Dcn so genanntcn Clerici Geld an die Hand zu geben, wird es nicht gut sein, 
denn sie werden das Geld mit ihren Geliebten (walachischen Dienstmădchen) 
verprassen; wenn sie das Gcld von Barba lunga wirklich erhalten werden. Sie 
sollen so wie die Unierten in ein Seminarium aufgenommen werden. 

Es wird nicht schaden, wenn Sie tiber alle diese Gegenstănde auch mit den 
Dumitru und Iacob konferieren! 

Dass mein Chef die Prăsidialien seit 25 hujus selbst besorgt, werden Sie sich 
bis jetzt tiberzeugt haben, er ist jetzt ganz wohl, wcnn er seinen Urlaub antreten 
wird, weil3 ich nicht, er hat nie ein Wort davon erwăhnt. 

Meine Frau lăl3t sich Ihnen viclmals empfchlen, ich aber bitte Sie die 
Versicherung meiner ausgezeichncten Hochachtung zu genehmigen, mit welcher 
ich die Ehre habe mich zu zeichnen, 1hr humillimus servus. 

29/1 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 122- 123. 

164. 

Sibiu, 4 martie 1864 

Excclcntissime! 

Dic Sachcn gchcn nicht gut, sic vcrwickcln sich von Tag zu Tag, ich bin 
bcsorgt, dic Mach! im Lande ist geteilt, die H.'indc des Landcs-Chef.., und seincs 
Organs sind und wcrdcn durch viele Mal3rcgcln dcr Hotlrnnzlei gclăhmt, seine 
Macht paralcllisiert und geschwăcht; das Gubcmium von 1864, wclches nicht mehr 
jenes von 1861 ist, wird gleich behandclt mit dem M ik6' schen, die Verweise und 
Zurcchtweisungen, wclche cs bei den unteren Bchordcn kompromitticren, sind 
hăufig; der judizielle Senat des Gubemiums, welcher als oberster Gerichtshof der 
Hofkanzlci nicht untersteht, wird wic cine untergeordncte Behorde behandelt, 
ungegrtindete Beschwerden gegen dcnselben werden in langen Behandlungen 
gcnommen etc. mit cincm Wort das Anschen und die Macht des Gubemiums ist 
fast auf Null reduziert, das kann kcine gute Frtichte tragen! Noch eines! Die 
Stimmung im Lande ist nicht weniger als gtinstig - sprcche von Ungam und 
Romanen, das Bcstreben die Sachscn vom Gubcmium zu emanzipieren, fiir sie ein 
sclbstăndigcs Land zu bilden, jcden ihrcn Wunsch und Anspruch zu crfiillen, erfiillt 
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die anderen Nationalităten mit Besorgnis, von allen diesen kann man keine 
Einigung und kein Hei) flir das Land erwarten. 

Ich vergal3 oben zu bemerken, dass aus Anlass eines Yerweises welchen das 
Gubemium - selbst nach meiner Ansicht - unverdient erhalten hat (von der 
Hofkanzlei) wollte das Gubemium sich unmittelbar bei Seiner Majestăt beschweren, 
habe jedoch die Sache dahin gebracht, dass es nur eine protokollarische Bemerkung 
gemacht hat, womach es den Yerweis von sich weist. 

lch wiirde sehr bedauem wenn die Nachricht sich bestătigen wiirde, dass Gali 
und Berzevitzi zu Tabular-Assessoren emannt werden seien? Die besten 
Gerichtsprăsides im Lande. Sie konnen nicht begreifen, welche Miihe uns gekostet 
hat die Gerichte funktionsfahig zu machen und solche im Stand zu erhalten den 
Erwartungen so ziemlich zu entsprechen! Jetzt nehmen Sie uns die Prăsides weg, 
an welchen wir so einen Mangel haben, wir sind nicht in der Lage flir einige 
Gerichte tiichtige Prăsides zu bekommen, was der Hauptgrund ist dass in einigen 
Jurisdiktionen - wie Unter-Alba, Fogaras etc. die Rechtspflege leidet etc. Ich 
erlaube mir daher Sie zu bitten, bei solchen Besetzungen, <loch auch das Gubernia) 
Prăsidium zu fragen. 

Der Chef ist ganz gegen die Einberufung des Bran zum Gubemium, weil das 
Gubemium keine Strafkompanie sei, es verliere das bischen Ansehen wenn man 
alle diejenigen welche sich schlecht auffl.ihren, zum Gubemium einberufen werden. 
lch teile vollkommen die Ansicht des Chefs, um so mehr als wir beim Gubemium 
tiichtige Arbeitskrăfte brauchen, Bran aber sehr faul und wund [?], somit zum 
Oberkopisten in Fogaras geboren ist, nur wiil3te man ihm tiichtig auf die Finger 
klopfen - wiederhole meine heutige Bitte, bei Personalverănderungen auch uns zu 
fragen. 

Die Zuriickhaltung des Comes in Wien - die Behebung eines Reiscvorschusses, 
wie man sagt von I OOO fl., hat hier bei den Gubemialisten auch einen schr schlechten 
Eindruck gcmacht etc. 

Genehmigen Sie die Versicherung meiner unwandelbaren Hochachtung mit 
dcr ich die Ehre habe mich zu zcichnen, 1hr crgcbcnstcr Dicncr L[adislaus] 
B[asilius] Popp, Gub[emial] Yizcprasidcnt 

4/3 1864 

Original. IIIIStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 2, f. 144-145. 

165. 
Sibiu, 6 martie 1864 

Euer Exzellenz! 

Nach Klausenburg angelangt habe ich mich nach em1gen Tagen hieher 
bcgcbcn, und habe mich Sciner Exzcllcnz dem Grafen Crcnneville vorgestellt, und 
wurde von Hochdemselben sehr gnădig aufgenommen. Sein Ausschen ist besser, 
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als wie ich hinaufgcrcist bin, und auch scheint cr wcnigstcns nicht schwăcher zu 
sein, als friiher. Er gedenkt - wic ich vernommen habe - beim Eintritt der 
giinstigcren Wittcrung scinen Urlaub anzutrcten. 

Von den durch die Ausschiissc ausgearbeiteten Gutachten liegen beim 
Landtags Prăsidium zwci vor, und zwar jcncs iiber die Errichtung des Obersten 
Gerichtshofes, dann jenes iiber die Landtags-Ordnung, beide in deutscher, und 
romanischer Sprache; die Obersetzung derselben in die ungarische Sprache habe ich 
eingeleitet, und den V[ize] Prăsidenten Kirchner ersucht, er moge diese Gutachten 
abschreiben lassen, und Euer Exzellenz vorlegen. Die in Urbarial Angelegenheiten 
angefertigten Operate hat Obmann Thiemann noch nicht iibcrreicht, ich habe die 
Oberweisung urgiert, und Kirchner ersucht auch diese in Abschrift vorzulegen. 

Wegen Verabfolgung von Taggeldern an Regalisten, und von Reisegeldern 
an die Landtagsmitglieder habe ich mit Gr[af] Crenneville im Sinne der erhaltenen 
Weisung gesprochen; er wird seinen diesbez0glichen Vortrag vorlegen. 

Die neuerliche Vornahme der Wahl der Abgeordneten in denjenigen 
Wahlbezirken, beziehungsweise Communen, aus welchen die Gewăhlten in den 
Landtag nicht eingetreten sind, glaubt Gr[ af] Crenneville erst dann ei ni ei ten zu 
sollen, wenn wegen Fortsetzung des Landtages die hăheren Weisungen 
herablangen werden. 

ln Angelegenheit der regelmăl3ig abzuhaltenden Ausschusssitzungen in den 
Comitaten, Distrikten, und Szekler StOhlen ist Graf Crenneville der Ansicht, dass 
es jetzt auch nicht ganz an der Zeit sei, indem die letztlich im Udvarhelyer Stuh! 
abgehaltenen Congregation erwiesen hat, dass sich die mal3gebende Partei noch 
immer passiv verhalte, man daher noch keinen positiven Erfolg erhoffen kănne. 

Was endlich die Auszeichnung einiger Landtagsmitglieder anbelangt, so 
gedenkt Graf Crenneville diel3bez0glich gelegenheitlich seiner Ankunft in Wien 
m0ndlich zu vcrhandeln; in wie weit es măglich zu verhandeln măglich war, habe 
ich die Wahrnchmung gemacht, dass er den Schlul3 des Landtages als geeigneten 
Moment hicflir crachtet. 

ln Klauscnburg bin ich von Seitc des Magistrats und Communităts Mitglieder, 
von denen ich cine gro13ere Anzahl unter der Anftihrung des Obcrrichters Wcndler, 
und Orators Simon bei mir cingefunden hat mit viei Aufmcrksamkeit begriil3t 
worden, was mich um so mehr gefrcut hat, weil ich - obwohl von ilm:r 
Anhănglichkeit iibcrzcugt - nicht gcglaubt habe, dass sie dies offentlich tun werden. 

Wăhrend mciner kurzcn Anwcscnheit in Klausenburg habe ich mich 
0berzeugt, dass man es zwar cinsieht, wienach es vorteilhaft wăre in den Landtag 
einzutrcten, dass abcr der Eintritt nur dann erfolgen wird, wenn die Neugcwăhlten 
alle, oder wenigstens die Mehrzahl sich ftir den Eintritt entscheiden werden; 
einzeln wollen selbst die nicht cintreten, die den urspriinglichen Nichteintritt 
mil3billigt haben; Simon Elek wird jedenfalls - wenn er nămlich in Klausenburg 
gewăhlt werden w0rde - ftir den Eintritt sprechen, und daftir wirken, dass man 
eintrete, in diesem Sinne hat er sich nămlich mir gcgeniiber geăul3ert. 

Mehrere, und unter diesen Graf Teleki Domokos haben mich ersucht dahin 
zu wirkcn, dass die Einflihrung der Grundb0cher in Siebenb0rgen baldmoglichst 
zur Durchflihrung gclange, indem der Credit nur hiedurch gehobcn, und der 
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wcitcrcn Verarmung vorgcbeugt wcrdcn kann; das die13fiillige Operat ist oben, und 
es diirfte angezeigt sein dasselbe bei dem Zusammentritte des Landtags der 
landtăglichen Verhandlung zu unterziehen. 

Was die Anwendung des Sprach Artikels anbelangt, so habe ich hier in 
Erfahrung gebracht, dass das Gubemium bereits an die săchsischen Municipien 
deutsch, an Naszod, Fogaras, Hatzeg, und Abrudbanya romanisch, an die iibrigen 
Comitate und Stiihle ungarisch schreibt, so wie auch, dass an die geistlichen 
Behorden in ihrer Sprache geschrieben wird. 

Ich gehe morgen mit Genehmigung des Gouvemeurs nach Klausenburg ab, 
und werde nach erfolgten Trauung meiner Tochter, welche in der ersten Woche 
nach Ostem stattfinden soli, ungesăumt sicher zuriickkehren; etwaige Befehle bitte 
ich mir nach Klausenburg iiberschicken zu wollen. 

In der Angelegenheit des Mara werde ich mir erlauben das Erfahrene 
abgesondert zur Kenntnis zu bringen. 

Mich dem weiteren hochgeneigten Wohlwollen ergebenst empfehlend, 
verbleibe ich mit der ausgezeichnetesten Hochachtung, Euer Exzellenz 
untertănigster Diener, Gustav Groisz. 
Hermannstadt, den 6-ten Mărz 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I a, Dossier I, f. I 07-1 I O. 

166. 

Cluj, 31 martie 1864 

Euer Exzellenz! 

Es hat mich aul3erordentlich erfreut, aus lhrcm hochgcchrtcn Schreiben vom 
22tcn Mărz I.J. crschcn zu haben, dass es Eucr Exzcllcnz bcrcits bcsscr crgche, ich 
kann jcdoch nicht gcnug ancmpfchlcn, dass sich Eucr Exzcllcnz moglichst 
schoncn, vorsondcrlich aber sich des Lesens, und Schrcibcns bei Bclcuchtung 
cntlwllcn moscn, dcnn ich wc-ilJ c-s aus c-isc-nc-r E,·fohnms indc-m ich :wch im Jahrc-

1842 im Monate Juli dem bosartigen Blute crlcgcn war - wic man sich hicdurch die 
Augcn anstrcngt, und ich schrcibe cs nur der allzufriihcn Anstrcngung zu, dass ich 
bald nach iibcrstandcncr Krankheit Augenglăser habe in Anspruch nchmen miisscn. 

Sollten Euer Exzcllcnz mit Grafen Crenneville nicht gcsprochen haben, so 
crlaube ich mir Eines mitzutcilen, woriiber ich in mcincm letztcn Bricfe cine 
Erwăhnung zu machcn unterlassen habe; Graf Crcnneville hat mich nămlich 

gefragt, ob es gebrăuchlich gcwescn, dass fur dic Zeit der Abwcscnheit des k. 
Commissairs cin andcrer substituiert wurde? Ich beantwortete diese Frage 
vemcinend, indcm cin glcicher Fall nicht vorgckommcn ist, und ft.igtc noch hinzu, 
dass es meiner unvorgreiflichen Ansicht nach nicht notwendig sei eine Substitution 
vorzunehmen, da es zulăssig sein diirfte, dass Hochdersclbe fur den Fall, als er 
gleich am Bcginnc dcr Fortsetzung des Landtags nicht anwcsend scin konntc, scine 
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Mittcilungen und Auftrăgc schriîtlich an <las Prăsidium des Landtages crlasse, und 
das Prăsidium Hochdemselben fur die kurze Dauer seiner Abwcsenheit teils 
tclegraphisch, und tcils schriftlich berichte, und zwar um so mehr, als die Vertagung 
mit der Eroffnung stattgcfunden hat, dass die Mitglicder des Landtages zur weitcren 
Fortsetzung der Sitzungen durch das Landtags Prăsidium werden eingeladen werden, 
die personlichc Anwesenheit Sciner Exzellenz daher in den ersten Tagen nicht 
unumgănglich notwendig sein dUrfte; ich weil3 nicht ob Euer Exzellenz meine 
diel3falligen Anschauungen teilen, ich erachte aber eine derartige Abhilfe fur 
zweckmăl3iger, als eine etwaige Substitution, welche in dieser Stellung kaum zulăssig 
sein dUrfte. 

Da ich schon Uber landtăgliche Angelegenheiten zu schreiben begonnen 
habe, so glaube ich annoch berUhren zu mUssen, dass ich in diesen Tagen vom 
Stenographen Konyi ein Schreiben erhalten habe, worin er sich Uber den Zeitpunkt 
der Festsetzung des Landtages erkundigt, ich antworte ihm heute, und teile ihm so 
viei mit, dass der Landtag wahrscheinlich in den ersten Tagen des Monats May 
wird wieder aufgenommen werden, und dass ich ihn - sobald ich etwas bestimmtes 
weil3 - alsogleich in Kenntnis setzen werde; er hat auch erwăhnt, dass er Uber 
seinem Recurs noch keinen Bescheid erhalten hat; im Ubrigen scheint es ihm sehr 
daran gelegen zu sein, dass der Landtag bald fortgesetzt werde. 

Dass durch die zu bedauemde Krankheit Euer Exzellenz die Vorarbeiten ftir 
den Landtag ins Stocken gerieten, und man allhier sowohl aus diesem Grunde, als 
auch vorsonderlich mit Beriicksichtigung der Situation in Ungam geglaubt hat, 
dass der Landtag bis auf eine spătere Zeit nicht wird fortgesetzt werden, hielt ich 
zwar fur natUrlich, habe jedoch immer geglaubt, dass nachdem einige Vorarbeiten 
schon fertig sind, und der Landtag durch die Beratung dieser eine hinreichende 
Beschăftigung finden wird, die Fortsetzung im May jedenfalls erfolgen wird, 
weswegen ich mich gleich nach der am 5ten April I.J. zu erfolgenden Trauung 
mcincr Tochtcr nach Hcrmannstadt bcgcben, und alldort die weitcren Weisungen 
abwartcn wcrdc. 

Wie ich vom Grafen Crcnncvillc vcmommcn, so mochtc Ratz, dcr gewcscne 
Kreis Vorstchcr in M[aros] Vasarhcly - Administrator wcrdcn, mcincs Erachtcns 
noch ist cr hiezu gceignct, wcnn darin kcin Hindcmis erblickt wird, dass er kein 
SiebenbUrger ist. Kann Forray nicht jclzt schon Gubernia! Rat wcrdcn, so wurde cr 
auch die Stellc eines Administrators geme bekleiden, um nur spătcr Gubcrnialrat 
werdcn zu konncn. Entsprcchcn dUrftc in einer glcichen Stcllung dcr Vice 
Konigsrichter des Aranyoser Stuhlcs v. Czobel. Aueh Ladislaus Kabos und Bodola 
Bcisitzer der k. Tafcl wăren geeignet, so wie auch Hajos und Topler, nur glaube 
ich, dass die vier lctztgcnanntcn schr ungem eincn derlei Postcn annchmcn, und 
viei lieber bei den Dicasterien vcrbleiben wUrden. 

lch sollte mich sehr tăuschen, wenn Simon Elek die Stelle eines 
Administrators in Kolos nicht annehmen wUrde; fur diesem Comital dUrfte 
Ubrigcns auch der gegenwărtige Prăses Enyedi dcsigniert werden, der das Gericht 
mit viei Umsicht und Fleil3 leitet. 

Den Bcrde Moses habe ich heute gesprochen, er ist ganz gcwil3 ciner der 
Besseren, wUrde abcr wcdcr jctzt, noch untcr anderen V erhăltnisscn dicnen, ist 
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ubrigens mit dem Yorgehen vieler unseren Patrioten nicht einverstanden. Beldi 
Gergely kann nach seinen Erklărungen im Aranyoser Stuhle jetzt noch schwerlich 
Dienst leisten kănnen, obwohl er unstreitig einer der besten Aquisitionen wăre. 

Der grofite Teii der hiesigen Taxai Ortschaften wird dem Beispiele Szilagy 
Somly6's folgen mussen, indem die Kosten der Justiz durch dieselben nicht fur die 
Dauer werden getragen werden kănnen; es wăre sehr angezeigt gewesen, wenn 
diel3bezuglich nach dem Rate Euer Exzellenz vorgegangen worden wăre, indem 
hiedurch mehr Ordnung hătte erzielt werden kănnen. 

Die gewunschte Schilderung der Administration in den Comitaten und 
Szekler Stuhlen bis 1848 so wie auch die geschichtliche Zusammenstellung der 
katholischen Kommission glaube ich in einigen Tagen Euer Exzellenz 
uberschicken zu kănnen. 

Wăhrend meines bisherigen Aufenthaltes allhier habe ich die Wahmehmung 
gemacht, dass bei Yielen der Wunsch wach geworden, în den Landtag einzutreten, 
dass ich aber dessenungeachtet glaube, dass selbst diejenigen, welche geme 
eingetreten wăren, und eintreten wollen, den moralischen Mut nicht haben werden 
dies zu tun, wenn die bisherigen Parteifuhrer gegen den Eintritt sein werden. 
Banffy Albert scheint am Meisten fiir das Aufheben der Passivităt gestimmt zu 
sein, ich habe ihn ăfters sehr mil3billigend in dieser Beziehung sprechen gehărt, 
auch habe ich die Bemerkung gemacht, dass er diesetwegen sehr verdăchtigt wird. 

Simon Elek spricht sich uberali entschieden gegen die durch die Opposition 
eingeschlagene Haltung aus, nur schade, dass er nicht sehr viei Achtung geniel3t, 
als Orator der Commune Klausenburg entwickelt er eine solche Tătigkeit, und 
Ausdauer, dass diese jede Anerkennung verdient, und auch anerkannt wird. 

B[aron] Apar wird jedenfalls auch Politica besprechen, er steht auch hier in 
keinem Ansehen, und seine Gerechtigkeitsliebe wird sehr in Zweifel gezogen; hier 
ist das Gerilcht im Umlaufe, er werde an die Stelle des Grafen Nemes zum Vice 
Prăsidenten des Guberniums emannt werden. 

Graf Nemes war einige Zeit auf seinen Besilzungen în Ungam mit Beldi 
Gergely, gestem hat er mich besucht, er wartet mit Sehnsucht auf seme 
Pensionicrung, der arme scheint in seinem Gemute gedruckt zu sein. 

Dic Rcg:1listcn-Plfit;zc wiirdc ich j<-'t;zt noch offon hahcn, und ;zwar in ""o J,:mgc, 

bis man sehen wird, ob die neuzuwăhlenden Deputierten eintreten werden? 
Ich habe nichts gemerkt, dass bezuglich B. Kemeny etwas lranspiriert wăre. 
Bezuglich des Bischof Haynald ist man hier der Ansicht, er werde zwar nicht 

Diocesan Bischof în Siebenburgen bleiben kănnen, er werde jedoch nicht 
simpliciter enlhoben, sondem jedenfalls eine hăhere kirchliche Wurde um so mehr 
erhalten, als man es fur unmăglich hăit, dass der Papst einen der vorzuglichsten 
katholischen Bischăfe simpliciter wird entfemen lassen; man ist uberhaupt sehr 
gespannt auf die Erledigung seiner Angelegenheit. 

Die Entwurfe fur das Grundbuch, und fur die Hypothekenbank wurden im 
Lande mit Freuden aufgenommen worden, indem man besonders die Einfiihrung 
der Grundbucher sehnlichst wunscht, und diese Arbeit von allen Seiten aufrichtig 
gefordert werden wird. 
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Ich muf3 um Entschuldigung bittcn, dass ich nur einigc Tage spăter, als ich es 
hătte tun sollcn, gcantwortct habc, nachdem ich aber in Folge einer Vcrkiihlung 3 
Tage licgen mtif3tc, so war ich hicdurch gchindert. 

Mcinc Frau lăf3t sich fur dic giitigc Erinncrung rccht schr bedankcn. 
Genchmigen Euer Exzcllenz den Ausdruck mciner vollkommcnsten 

Hochachtung, mit der ich verharre, Euer Exzellenz untertănigster Dicner, Gustav 
Groisz. 

Klausenburg den 31. Mărz 1864. 

Original. I-IHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I a, Dossier I, f. 79-88. 

Sibiu, 31 martie 1864 

Excellenz! 

167. 

Sie werden mir nicht ziimen, dass ich Ihnen so lange nicht geschrieben habe. 
Ich hătte wenigstens mein Bedauem ausdriicken sollen, dass Sie krank geworden 
sind, ich tat es aber nicht, weil ich wu13te dass Sie keine Lust haben werden Briefe 
zu lesen, ich wartete bis zu Ihrer Genesung. Jetzt, nachdem ich aus lhrem sehr 
werten Schreiben von 27. hujus mit gro13er Freude ersah, dass 1hr Zimmerarrest mit 
Ende dicscr Woche aufhărcn wird, bceile ich mich das Versăumte nachzutragen, 
das Vcrschuldetc gut zu machcn. 

Lcidcr kann ich lhncn nicht so viei schrciben, wie Sie mir gcschricbcn haben, 
wcil ich kcine Zeit <lazu habc, bin ganz allein bis Groisz kommt, Kirchner ist auf 
die Fcicrtăge nach Broos gcfahrcn. Sie kănncn sich dcnkcn in wclchcm Grade ich 
mit dcn Prăsidialicn und dcn drci Prăsidien (Gub[cmium] pol[iticis], Gub[cmium] 
jud[iciis] und Grundcntlastung) bcschăftigt bin, da ich în kciner Richtung cine 
Stockung in dcn Gcschăftcn habc cintrctcn lasscn wollcn. 

Wo soli ich jctzt anfangen? Ich fange damit an, dass ich von Hcrzen 
gratuliere dass Sie wieder gesund gcworden sind, Gott măge lhre Gesundhcit zum 
Wohle des heimgcsuchten Vaterlandcs erhalten! Apropos! Die Roten (Ungam und 
Polen) stchcn in dcr Moldau I 1/2 Mcile entfcmt von dcr Siebenbiirger Grenze, 
ămtlichc Nachrichtcn dass sic cindringcn wollen, Gcneralkommando das Nătige 
vcrfligt, ich im Einvcmchmen mit dcmselben an Szabo und Hăssler Weisungen 
crlassen. 

Nun zur Beantwortung lhres beiden sehr wertes Schrcibens! Auf das crste 
habe ich wenig zu sagen, weil das cigentlich cine Beantwortung meines Schreibens 
vom 4ten Mărz ist. Ich danke lhnen dass Sie meine Auslassugen lhrer 
Bemcrkungen wiirdigtcn, wie dicjcnigcn nicht von cinandcr, cs wird vicllcicht die 
Zeit kommcn, wo wir auf fcstcn Bodcn stehen wcrden. Dcn Karl Fercnz kann ich 
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bei Erstattung des Besetzungs-Vorschlages fur Gall und Bcrzevitzi nicht 
beri.icksichtigen, weil er noch ein junger Mensch ist, es sind sowohl beim 
M[aros]Vasarhelyer als auch beim Udvarhelyer Stuhlsgerichte ăltere Assessoren, 
ich weil3 tibrigens nicht, warum jetzt ein Vorschlag abverlangt wird, nachdem der 
jcwcilige Oberrichter oder Alkiralybir6 zugleich Prăses des Stuhlsgerichtes ist, der 
Oberrichter und Alkiralybir6 aber vom Oberkonigsrichter oder Obcrgespann im 
Einvemehmen (eigentlich tiber Auftrag des) mit dem Gubernia) Prăsidium emannt 
werden! 

Mit lhren Anschauungen tiber die Disziplinargewalt ri.icksichtlich der 
Gerichtsbeamten bin ich einverstanden, nur mochte ich zu den Assessoren und 
Fiscalen auch die Gerichts-Prăsides und die Vice fiscale und vicenotare (als 
Konzeptsbeamte) zăhlen, welche tiber Vorschlag der k. Gerichtstafel - nicht des 
Prăsidenten - vom Prăsidenten des Guberniums zu ernennen wăren. Vorschlăge 
werden tibrigens von den Jurisdiktions-Chefs und Gerichts Prăsidenten auch jetzt 
abverlangt. Weil die Besetzungen provisorisch sind und derjenige der nicht 
entspricht ohne weiteres entlassen werden kann - was mit drei Assessoren unlăngst 
geschehen ist - so bin ich nicht fur eine Concurs-Ausschreibung. 

Gerichtsbarkeit der Taxalorte! Nicht das Gubemium, sondern die k. 
Gerichtstafel wăre vielleicht berufen Vorschlăge in dieser Richtung zu machen, ich 
glaube aber dass nachdem die Justizorganisation nahe (?) bevorsteht, bis dahin 
nicht im Gesetzgebung - sondern im Verwaltungswege die Gerichtsbarkeit în 
Strafsachen (mit Ausnahme der Obertretungen) aller Taxalorte - mit Ausnahme 
Klausenburgs, zu entziehen wăre, weil sie dem Gesetze nicht entsprechen konnen, 
die Zivilgerichtsbarkeit wăre ihre bis zur definitiven Organisation zu belassen, weil 
in Civilsachen die Gefahr nicht so gro13 ist Unrecht zu erleiden, nachdem es einem 
jeden frei steht, Abhilfe bei dem Oberrichter zu suchen. 

Mit der Bestellung cigcner Urbarialgcrichte bin ich schon im Prinzip nicht 
cinverstandcn, cs wăre das tibrigcns auch nicht ausfuhrbar, wcil wohcr die 
Vorsitzende nehmen - auch, dic Richtcr - und nicht stchlcn? Abgcschen von vielen 
anderen Unzukămmlichkcitcn etc. 

Mtindlichkcit im Vcrfahrcn? Die Zeit ist noch weit, wo man dicscs Institut 
mit l:.rlolg bei uns cinllihrcn wird konncn, bcsondcrs aur dcm ungarischcn Bodcn, 
pia dcsidcria cinstwcilcn. 

Ich mu13 schlic13en weil ich ins Sureau mul3 um mir von den Prăsidial 

Refercntcn refericrcn zu lasscn, mit ihncn mich zu besprcchcn, um I O Uhr wieder 
Sitzung. 

Entschuldigen Exzcllenz dass ich so schlcuderisch gcschrieben habe, cin 
andersmal besser, und nun bitte ich Sie die Versicherung meiner unwandelbaren 
Hochachtung zu genehmigen mit der ich die Ehre habe rnich zu zeichnen, 1hr 
deobligatissimus Ladislaus. 

31/3 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 2, f. 164-167. 
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168. 

Cluj, 6 aprilie 1864 

Euer Exzellenz! 

Vor Allcm danke ich ergebenst ftir die hochgeschătzten Gliickwlinsche, 
welche Euer Exzellenz in lhrem hochverehrten Schreiben vom 3ten April ftir die 
Zukunft meiner gestem getrauten Tochter ausgesprochen haben; ich empfehle 
mich, und meine Angehorigen auch fur die Zukunft, und erbitte flir uns das durch 
Euer Exzellenz seit lhrer Jugend stets bestătigte, und von unserer Seite dankbar 
anerkannte Wohlwollen; Gott dem Allmăchtigen dankend, dass Euer Exzellenz 
bereits hergestellt, die jedenfalls gefâhrliche Krankheit gllicklich liberstanden haben. 

Es freuet mich recht sehr, dass Euer Excellenz meine Ansichten bezilglich des 
k. Commissairs teilen, ich glaube, dass dieser Modus ein ganz geeigneter sein wird. 

Der Tag des Wiederbeginnens der landtăglichen Verhandlungen [ist] 
deswegen auf den I 9ten May bestimmt worden, weil es zu bezweifeln ist, ob die 
nicht romanischen Mitglieder des Landtages wegen der Pfingstfeiertage vor diesem 
plinktlich eintreffen werden; viele sind hier der Ansicht, dass der Landtag gar nicht 
fortgesetzt werden wird, indem bis nach hierilber nichts verlautbart worden ist. 

Die Wahlen fur die erledigten Landtagssitze werden aller Wahrscheinlichkeit 
nach auch diesmal auf Mănner fallen, die nicht eintreten werden, obwohl ich 
Stimmen, und zwar aus ma13gebenden Kreisen vemommen habe, dass es 
angezeigter sei einzutreten, und man wăre auch bereit in diesem Sinne zu wirken, 
wenn man die Aussicht hătte, dass durch die Berufung von Regalisten aus der 
Reihe der hiezu berechtigten die Zahl der Ungam und Szekler jener der Sachsen 
und Romanen gleichgestellt werden wilrde; diese Partei ist nămlich der 
Anschauung, dass es wenigstens billig gewesen wăre, dass die Hălfte der 
Reprăsentanten der Comitate dcn Ungam, welche den gr613ten Besitz inne haben, 
zufalle, und nachdem dies auf Grund des Wahlgesetzes nicht moglich ist, so sollten 
durch Berufung mehrere Regalisten abgcholfcn wcrdcn; ich habc dicsbezliglich 
crwidert, dass nachdcm Seinc Majcstăt die Anzahl der zu berufcnden Rcgalisten 
auf hod1stens ..JO festLusetzen geruht haben, von dieser allerhochsten Bestimmung 
im Laufe dieses Landtages nicht wird abgegangcn werden konnen, und dass den 
Eintritt auch nur dcswegen angezeigt erscheine, weil aber gelcgcnheitlich die 
Festsetzung der Landtagsordnung auch bezliglich der Regalisten um so mehr cine 
Ănderung in Antrag gebracht werden dlirfte, als sich Seine Majestăt schon in der 
provisorischen Ordnung das Recht vorbehaltcn haben ftir die Zukunft auch mehrere 
zu berufen; dass dicse Aufklărung die Herren nicht befriedigt, babe ich gewusst; 
auch habe ich Ansichten gehort, man milsse dic Comitatsausschlisse, und unter 
diesen vor altern den Ausschuss des Koloser Komitats zusammenberufcn, damit 
denjenigen, die den Eintritt ftir notwendig halten, Gelegenheit geboten werde, dies 
in einer ăffentlichen Versammlung aussprechen zu konnen; ich habe zwar keine 
bcgriindcte Hoffnung, dass dies geschehen werde, nachdem jedoch im Sinne der 
lnstruktion die Comitatsausschlisse von Zeit zu Zeit zusammcnberufcn werden 
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sollten, so diirfte ein Wunsch gcmacht werden ohne dass der beriihrte Gcgcnstand 
von Seite der Regierung zur Sprache gebracht werde, indem streng gcnommen den 
Ausschuss diesbeziiglich keine Berechtigung hat, und es nur aus 
Opportunitătsriicksichten geduldet werden diirfte, dass ein oder das andere 
Mitglied es berlihren. 

Konyi kann meines Erachtens noch mit der Erledigung zufrieden sein, und in 
die gestellte Bedingung eingehen. 

Wenn Dind.ir nicht vollkommen ausgedient hat, so steht er wenigstens sehr 
recht dazu, und ich wiirde den Czobel ftir seine Stelle anempfehlen, im Maroser 
Stuhle ist es viei angezeigter, wenn Baron Horvâth auch weiterhin dort verbleiben 
wilrde, nur wird er sich sehr gekrănkt ftihlen, wenn zum Gubernia) V[ice] Prăses ein 
jlingerer bestimmt werden sollte, denn es scheint sich schon der Hoffnung hinzu 
gemacht zu haben, als Graf Nemes es wurde. Die Dienstleistung des Pataki kenne ich 
nicht genau, so viei weil3 ich, dass er viei Aktivităt entwickelt, und aus allen Krăften 
bestrebt ist den hoheren Anordnungen Eingang zu verschaffen, dass gegen ihn auch 
viele Klagen vorgekommen habe ich zwar gehort, năher kenne ich diese jedoch nicht; 
soli eine Ănderung mit ihm eintreten, so wăre einstweilen Forray zu exponieren. 

Boer ist vor 1848 ununterbrochen Comitatsbeamte, und namentlich lăngere 
Zeit Ober Richter im Unter Albenser Comitat gewesen, ex proxi [?] versteht er die 
damalige Verwaltung, und nachdem er seit 1850 ununterbrochen beim Grundsteuer 
Provisorium gcwesen, in seiner Eigenschaft mit den politischen Behorden des 
ganzen Landes versteht, und daher Gelegenheit gehabt hat die neuen Einrichtungen 
kennen zu lemen, so ist er auch diesen nicht fremd, so viei ist aber wahr, dass er 
die eine Ausschusssitzung, die er abgehalten, schwach geleitet hat; zu den 
Vorzilglichsten gehort er keineswegs, ist aber dennoch zu gcbrauchen; ftir Unter 
Alba diirfte er iibrigens geeigneter sein, als ftir Kolozs, indem er im crsteren 
Comitat die einflussrcichen Personlichkcitcn jcdcr Nationalităt kcnnt, im letzteren 
aber wcnigcr bckannt ist. 

Pogâny·s Vcrwaltung soli nach allcm dcm was ich gchort cine zicmlich 
gcrcgcltc scin, zur Lcitung dcr Ausschussvcrhandlungcn ist cr ganz gccignet, und 
ich glaubc dass nachdcm cr die Absichten der Rcgicrung kcnnt, cr dicsc zu fordem 
nicht untcrlasscn wird. 

Dcr Steuer Einnchmcr Pogany Karoly in Banffy Hunyad ist cin schr 
gcdicgcncr Mann, ob cr abcr ftir den Postcn cincs Administrators gccignct ist, 
wcrdc ich crst nachtrăglich mittcilcn konnen. 

Grafcn Ncmes werde ich vor meiner Abrcisc noch sprcchcn, so wic auch mit 
Simon Elck und in Hcrmannstadt mit Jakabb. 

Samstag reise ich nach Herrmannstadt. 
Gcnchmigen Euer Exzcllenz dcn Ausdruck mcmcr vollgommensten 

Verehrung mit der ich mich zu zeichnen die Ehre habe, Eucr Exzellenz 
untcrtănigster Diener Gustav Groisz. 

Klauscnburg den 6ten April 1864. 

Original. IIHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Dossicr I, f. 71 -74. 
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169. 

Sibiu, 11 aprilie 1864 

Excelcntissime! 

Sie werden mir das Exordium des Briefes gtitigst erlassen, denn ich muss 
mich kurz fassen. Dic Synodc des Barba l[unga] ist zu Ende, Sie haben ganz richtig 
bemerkt, dass unter den Glăubigen des B[arba] l[unga] auch einsichtsvolle Leute 
gibt, so war es, dem Bol[oga?] und Hania ist es gelungen den B[arba] l[unga] samt 
gro/3em Anhang von den Imvegen auf den rechten Weg zu leiten, aus der 
Metropolie ist nichts geworden, bloss cin Gesuch oder Adresse an Sr. Majestăt; 
trotzt dem dass Popea und Bran darauf bestanden haben, die Metropolie jetzt schon 
zu proklamiercn, es war gut în die Scene gesetzt, aber doch durchgefallen, ich hătte 
sie aus einander gejagt, wenn sie die Metropolie proklamiert hătten! 

In der Angelegenheit der Maros-Regulierung werde ich nach Ihrer 
Andeutung den R[?] hinausschicken, er kennt sowohl die Ortsverhăltnisse als auch 
die Leute selbst von der Gegend; năchstens wird er den Auftrag bekommen, 
nachdem er zuerst die Akten durchlesen wird. 

Sie konnen die Emennung der Gerichts-Prăses nicht an sich ziehen, weil nach 
der Instruktion Einer von den Oberbeamten des Comitats etc. Gerichts-Prăses sein 
mu/3, die Oberbeamten werden aber von dem Obergespann etc. emannt resp[ektive] 
substituicrt, în der lnstruktion ist von cincr Yorlage an, oder Emennung durch die 
Hofkanzlei keine Rede; ftir Udvarhely wird daher Nagy Lajos durch den 
Administrator zum Vicekonigsrichter emannt, und von hieraus wird ihm das 
Prăsidium tibcrtragcn. Dcsglcichcn konnte auch bcim Sandor Janos geschehen, den 
ich fur die Maroser Scdria ausersehcn habe, aber er ist în Folge Yerordnung dcr 
Hofkanzlei der k[oniglichen] Ger[ichts] Tafel zugeteilt, ich muf3 daher um scine 
Enthcbung cinschrciten, so fassc ich die Sache auf, und so wird cs blciben, glaube ich, 
bis dic Scdricn definitiv organisicrt wcrdcn. Kraft unscrcr Machtvollkommenhcit d.h. 
kraft der dem Grafcn Crcnnevillc vcrlichcncn Amtsgcwalt, hat cr drci provis[orischc] 
Gcr[ichts] Asscssoren wclchc nicht cntsprochen haben, ( dcn gcgcnwărtigcn 

Anfordcrungcn des Dicnslcs nămlich) ohnc wcilcrs cnllasscn, und ihrc S1dk11 durch 
andcre vollkommcn taugliche bcsetzt, und das steht dcm Gub[cmial] Prăsid[ium] zu, 
ohne ein fonnliches Disziplinar-Yerfahren einzulciten, wie die Hofkanzlci in Sachen 
des Szcpessy vorschrcibt (diese Tage kommt die Vorstellung in dieser Angelegcnheit 
hinauf) - die Eine der cntlasscnen, cin 70jăhriger Grcis Yettkics hat dagegen reussiert 
an die Hofkanzlei, ich lege seinen Rekurs vor, aber ich bitte Sie dahin zu wirkcn, dass 
der Rekurrent abgewiesen werde, weil das Gub[emial] Prăs[idium] ihm um keinen 
Preis mehr zum Assessor emennen wird. 

Beztiglich der Urb[arial] Gerichte bleibe ich bei meiner frtiheren Ansicht, es 
ist rein unrnoglich noch neue Gerichte hierlands zu bestellen, die jctzt nicht im 
Dienst sind, sind zu nichts zu gebrauchen, nicht 7 sondem nicht einrnal 2 konnte 
man ordcntlich bestellen, brauchbare Beamte hat man bis jctzt noch nicht 
pensioniert, aus der Reihe der Pcnsionierten konnte daher kcin einzigcs Urb[arial] 
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Gericht bcstcllt werden. Den Mezei wird man doch nicht zum Urb[arial] Gcricht -
wenn auch als Prăses geben! 

Wenn von lhnen mit den Gub[emial] Răten Anstănde macht, so lassen Sie 
den Dunka und - vielleicht auch Fulei - noch in Ruhe, oder den Koronka cntfemen 
Sie von hier um Jeden Preis, er ist zu nichts zu gebrauchen. Was machen Sie mit 
dem Szacsvay? Was mit den neu genehmigten Gehalten der Gub[emial] Rate? 

Werden Sie den Gerichtshof in M[aros]Vasarhely organisieren? Was ist mit 
unseren Antrăgen wegen Waisengerichte geschehen? So wie sie jetzt sind, 
entsprechen sie durchaus nicht; Deva, Dees, Nasz6d und die Szekler ausgenommen, 
die anderen machen fast gar nichts. 

Wann kommt der Altissimus zuriick? Die Ostem sind schon voriiber, oder 
haben Sie vielleicht auch so einen Winter wie wir, seit einer Woche haben wir 
fonnlichen Winter, der Schnee ist dick, alles gefroren, schlechte Zeiten, sehr gut 
flir diejenigen welche in der Moldau bereit stehen auf Unwegen ins Land 
einzudringen,- alle notwendigen Anstalten sind getroffen um die Găste angemessen 
zu empfangen! Vederemo! 

Ich habe die Ehre mich zu zeichnen, 1hr deobligatissimus L[adislaus] 
B[asilius] Popp. 
11/4 1864 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. la, Fasz. 2, f. 162-163. 

Sibiu, 16 aprilie 1864 

Excellentia! 

170. 

Ich sass um 6 Uhr bcrcits am Schrcibtisch, jetzt ist 8 Uhr, ich habe nicht sechs 
sondem alle Stucke die ich gestem Abends bekommen habe, rcvidiert; ich lasse mir 
nămlich vom Prăsidium sowohl die Rcvisionsstiicke als auch zur Untcrschrift und die 
Post, alles, mit Ausnahme der dringcndcn - Abcnds in dic Wohnung schickcn und 
muss bis ~ Uhr m der tri.ih alles tertig haben, weil um X Uhr die Kanzleidiener 
kommcn um Alles abzuholen; nach 8 Uhr kleide ich mich an, friihstucke und gehe 
gleich ins Sureau wo die Suplikanten bcrcits warten und wo ich mit Prăsidial- und 
Gremial Rcferenten, nach Umstănden konferierc; um I O Uhr muss ich in die Sitzung, 
bis 2 Uhr dauem die Sitzungen, dass alle Tag mit Ausnahme der Sonn- und Feiertage 
- aber zu was diese Exkursion? Ich wollte Ihncn bloss gratulicren, dass Sie wieder 
gesund sind, Gott erhalte Ihre Gesundheit! Schauen Sie dass Sie nicht mehr krank 
werden, denn jctzt ist kcine Zeit zu solchem Zeitvertreib ! 

Sie werden die Gute haben nachsichtig mit mir zu sein, dass ich so ncgligenter 
schreibe, aber ich muss eilen weil ich das Programm geme nicht uberschreite. 

Betreff der 5 tl. Diumen fur die Regalisten kann das Gubemium die Initiative 
nicht ergreifen, das Gubemium hat gar keinen Anlass dazu; habcn Sie die Gute 
daher den §. 75 der L[andtags] D[iăten] von dort aus zu ăndem. 
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Was sagen Sie <lazu, ich will das Mandat als Deputicrter niederlegen, ich bin 
nicht in dcr Lage meinem Berufe in so viclcn Richtungcn zu entsprechen, i.iberdies 
will ich, wcnn mein Chef zuri.ickkchrt, cincn drcimonatlichcn Urlaub nehmen um in 
cin Salzbad zu gchen, die Ărzte ratcn mir an in diesem Sornrner cine Salzbadekur 
nicht zu versăumen, bis dahin, hoffe ich, wird auch mein Collega emannt werden. 

Kirchner geht năchstcns auf Kornmission, bei der judiziellen Abteilung haben 
wir dann keinen Sachsen, aus dicscrn und dem femeren Grunde, dass wir noch 
viele Ri.ickstănde haben, werde ich năchstens den Antrag stellen dass der 
Obcrgerichts Rat Binder dem Gubcmium zur Dienstleistung zugewiesen werde mit 
entscheidendem Stimmrecht - wenn ich mich inzwischen nicht anders bedenke -
wir haben wenige ti.ichtige Juristen. 

lch bitte Sie vennelden Sie unserem Altissimus meinen tiefsten Respekt! 
Schulutz und Schag[una] werden ins Bad gehen, sie werden nicht auf dem Landtag 
sein. Die Bri.ider sind noch nicht im Reinen mit sich, ob sie auf dem Landtag 
erscheinen sollen oder nicht, vederemo, ich halte die Sache fur gleichgiltig, ob sie 
kommen oder nicht - vielleicht besser wenn sie diesmal noch nicht kommen. 

In relique gratiis et favoribus commendatus emorir, Excellentiae vostra 
obsequentissimus L[ adislaus] B[ asilius] Popp. 
16/4 1864 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a. Fasz. 2, f. 158-159. 

Sibiu, 25 aprilie 1864 
Hcnnannstadt, am 25. April I 864 

171. 

Euer Exzcllcnz, Hochwohlgeborener Hcrr Baron! 

Bcvor mir meinc gcgcnwărtigcn, hochst traurigen Farnilienverhăltnisse 

crlaubcn werden, mcin so langcs Stillschwcigcn durch stichfiillige, mir zu Gebote 
stchcndc Gri.indc gchorig zu cntschuldigen, nehme ich mir die Frcihcit in allcr Eile 
folgendes zur hohcn Kcnntnis Euerer Exzcllenz zu bringen: 

Am lctztcn Tage unserer Synodal-Vcrsammlung d. i. Den 9ten d. Mts. erhielt 
wăhrcnd der Dauer der Sitzung der Prăsidcnt dersclbcn cin Tclegramm. Dcrselbe 
war - wie ich aus einer ziemlich gro13cn Entfemung wahmehmen konnte - eines 
gro13cn Inhaltes. Er las cs durch, machte <labei ctwas auffallcnde Mimien und 
steckte cs cin, ohne das mindeste Wort i.iber den Inhalt desselben fallen zu lassen. 

lch und meine in meiner Năhe befindlich gewesenen Gesinnungsgenossen 
erlaubtcn uns zu denken, dass das frăgliche Telegramm wahrscheinlich die 
Verstăndigung bezi.iglich der 25 Tauscnd Gulden enthaltc. Ob dies der Fall war, 
wissen wir auch hcute noch nicht, weil unser gute Prăsident auch jetzt noch das 
strengste Stillschweigen dari.iber beobachtet. War es aber wirklich dcr Fall, und hat 
uns der Prăsident dicse sehr erfreuliche Nachricht geflisscntlich nicht verlautbart, 
so wcrdcn wir ihn dicses nicht so lcicht verzeihen konnen, wcil er uns dcr Moglichkeit, 
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unsercn Jubel und Frohlocken Ober die hochstweise Verftigung Allcrhochst Seiner 
Majestăt in der Synode selbst Ausdruck zu geben, beraubt hat. 

Am vergangenen Mittwoch soli der gedachte hohe Herr die ămtliche 
Verstăndigung Ober den allerhochsten Willen bezOglich der Organisierung des 
Consistoriums etc. erhalten haben und er schweigt noch immer fort. Aus seinem 
Benehmen und aus manchen Ăul3erungen seiner Vertrauten ziehen wir die hochst 
unangenehme Schlul3folgerung, dass man in dem bischoflichen Hofe mit der Idee 
des Remonstrierens umgehe oder vielleicht bereits remonstriert habe. 

Dieses konnte die Obelsten Folgen nach sich ziehen. Denn ich versichere 
Euer Exzellenz, dass nicht nur die weltliche sondem auch die geistliche lntelligenz 
unserer Konfession mit dem grol3ten Jubel die mit Anfang der vergangenen Woche 
hier laut gewordene Nachricht, womach die Besetzung der Vicars- und Assessors
Stellen der allerhochsten Emennung unterliegen - begrtil3t habe. Wir smd der 
WillkOr wirklich satt. Dem egoistischen Bestreben, auch die Emennung des Vicars 
und der Assessoren an sich zu ziehen, haben wir in der Synode aus dem e:nzigen 
Grunde nicht opponiert, weil wir mit Recht hoffen durften, es werde das von ober 
nicht zugegeben werden. Mit einer solchen Zusicherung hielt mich Freund 
A[ldulian?] vom Opponieren ab. Wir danken Gott und Euer Exzellenz, dass unsere 
Hoffnung in Erfiillung gegangen ist. An die Moglichkeit, dass die diesfallige 
allerhochste Verftigung eine Ănderung erleiden solle, wenn dagegen rcmcnstriert 
worden sein sollte, wollen wir gar nicht denken. 

ln zwei-drei Tagen hoffe ich in die Lage zu kommen, welche mir gestatten wird, 
Euer Exzellenz Ober manche nicht uninteressante Vorkomnisse wahrhcitsgetreuen 
Bericht zu erstatten. Bis dahin erlaube mir Euer Exzellenz, mich hochdcro Gnade zu 
empfehlen, und mit Hochachtung zu verbleiben, Euer Exzellenz untertănigster Diener, 
Jakob Bologa. 

[P.S.] Der Licbling des Rotbărtigen wird so wie dicser sclbst von Tag zu Tag immer 
unausstclligcr. Frcund Vasiciu horte nămlich cinem bei dem bischoflichen 
Nachwahle von dcn bcidcn Bcamtcn durchaus nicht gUnstigcn Diskurse zu und fand 
sich vcranlal3t, sic in Gcgcnwart des Grol3bărtigcn mit allcr EntrOstung zu Rccht zu 
wciscn und auf ihrc Pflichtcn als osterrcichische Untcrtancn aufmcrksam zu machen. 

Q1101t'-(]11<' t:md<'m 1 

Idem. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. la. Fasz. 2. f. 408 411. 

Viena, 29 aprilie 1864. 
Prăsidial Nro. 2780. 

172. 

An das loblichc Prăsidium der siebenbiirgischen Hofkanzlei. 

Aus Anlal3 der Bctciligung der sicbcnbOrgischen Abgcordncten an der 
kOrzlich geschlosscncn Session des Reichsrates, und in Anerkennung der von 
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mehrercn unter ihncn bei dieser Gelegeheit sowohl, als auch im Verlaufe des zeitweilig 
vertagten Landtages an den Tag gelegten Regierungsergebenen und vertrauensvollen 
Tătigkeit, beehre ich mich Einem loblichen Prăsidium jene Personlichkeiten zu 
nennen; und mit dem Ersuchen zur Auszeichnung vorzuschlagen, die Sr. Majestăt 

hoher Gnade zu empfchlen; welche teils im obigen Sinne vorgegangen, teils nebstbei 
einen den Staatsinteressen heilsamen Einflu/3 auf ihre Nazionsgenossen und die 
iibrigen Mitglieder des siebenbiirgischen Landtages ausiibten. 

Dazu gehoren: 
Erzbischof Conte Sterka Sulucz und Bischof Freiherr Schaguna ersterer 

Regalist, letzterer Abgeordneter deren unermiidlichen und mit krăftigen 

Verwendung, vor aliem, das richtige Verstăndnis und die giinstige Aufnahme des 
October Diplomes und Februar Patentes, sowie die Beschickung des Reichsrathes 
von Seite der rumănischen Bevolkerung Siebenbiirgens zuzuschreiben ist, und 
welche bereits das Commandeur Kreuz des Leopold Ordens besitzen, mithin mit 
dem Gro/3kreuze des Ordens der eisemen Krone zu beteilen wăren. 

Domherr Fogarassy Ritter des Leopold Ordens, Regalist, welcher ohne 
Riicksicht auf die Mi/3gunst seiner Stammgenossen, der er sich dadurch aussetzte, 
dem Rufe Sr. Majestăt ohne Zogem Folge leistete, und von seinem Sitze im 
Landtage die Staatsinteressen mit Entschiedenheit verfocht, mit dem Commandeur 
Kreuze des Ordens der eisemen Krone. 

Vice Prăsident des Gubemiums Ladislaus Popp, Abgeordneter, ftir seine in 
jeder Gelegenheit unerschiitterliche, krăftige und erfolgreiche Einwirkung auf seine 
Nazionsgcnosscnm den Absichten und Verftigungen der hohen Regierung 
Vertrauen und Eingang zu verschaffen, mit dem Commandeur Kreuze des Ordens 
der eisemen Krone. 

Vice Prăsident der koniglichen Tafel und des Landtages Aldulian, 
Abgeordneter, in Anerkennung seines energischen und ersprie/3lichen Eingreifens 
in die Verhandlungen des letzteren, wodurch er măchtig mitwirkte ihnen eine den 
Staatsinteressen giinstige Richtung zu geben, mit dem Ritterkreuze des Ordens der 
eisemen Krone. 

Administrator des Kokelburger Comitates und Abgeordneter Puskariu, 
ebcnfalls îtir seine ausgezeichnete Mitwirkung in den Sitzungen des Landtages, zur 
entspnx:henden Ausarbeitung der k. Propositionen, sowie îtir seine sonstige gute 
Verwendung bei der Lcitung des ihm unterstehenden Comitates mit dem 
Ritterkreuze des Franz Josef Ordens. 

Fabriks Direktor und Regalist Georg Baritz, ftir seine im Verlaufe des 
Landtages offen, krăftig, mit gro/3cn Sclbstverstăndnisse und Gcschicklichkeit 
verfochtenen loyalen Gesinnungen mit dem Civil Vcrdicnst-Kreuze mit der Krone. 

Gubemialrat, Prăsident des siebenbiirgischen Landtages, Ritter des Franz 
Josef Ordens Groisz, in Anerkennung seiner gewissenhaftcn Pflichterftillung ohne 
Beachtung der Ungunst, die er sich durch seinen Gehorsam und seine Ergebcnheit 
gegen die hohe Rcgierung eben in jcnen Kreisen zuziehen konnte, in denen er sich 
zu bewegen pflegt, und der Nachteile, die ftir ihn daraus entspringen durften, sowie 
ftir die gcwandte, erspric/3liche Leitung der Verhandlungen des sicbcnbiirgischcn 
Landtages mit dern Rittcrkrcuze des Leopold Ordens. 
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Gubemialrat, Comes der săchsischen Nazion Conrad Schmidt fur die krăftige 
Einwirkung auf dcn guten Geist seiner Nazionsgenossen, die Steigerung ihres 
Vertrauens und ihrer Anhănglichkeit an die hohe Regierung; fur die durch seine 
geschickte Leitung von ihrer Scite in dicscm Sinne hervorgerufcncn cntscheidenden 
Kundgebungen, und fur seine im Yerlaufe des Landtages an den Tag gelegte 
ersprie131iche Tătigkcit mit dcm Kommandeur Kreuze des Ordens der ciscmen Krone. 

Gubemialrat Rannicher, Besitzer des Civil Yerdienst-Kreuzes mit der Krone 
und Abgeordneter, fur das glciche Bestreben, wenn auch in untergeordneter 
Stellung, mit schr gro13er Gewandtheit, unendlichem Eifer und bedeutendem 
Erfolge, mit dem Ritterkreuze des Ordens der eisernen Krone. 

Sollte S. Majestăt geruhen obgenannte Personlichkeiten dennalen schon mit 
den angetragenen Auszeichnungen allergnădigst zu beteilen, so zweifle ich nicht, 
dass die dadurch erweckte Dankbarkeit sie zu erhohter Anstrengung in derselben 
Richtung aneifern, das Yertrauen der ilbrigen Mitglieder des siebenbilrgischen 
Landtages in die Gnade der hohen Regierung gleichzeitig erhohen und befestigen, 
sowie das Streben, sich ăhnlicher Anerkennung wilrdig zu machen steigen wird. 

Wien am 29ten April 1864. 
Crenneville FML. 

Original. MNL-OL. D-228 Elnoki iratok. 9 I 6/1864, f. 310-349. 

173. 

[Dej, aprilie 1864) 

Act de egalitatea limbilor 
Cât de mult se rcspcctează la noi egala îndreptăţire a limbilor ţării, despre 

aceasta mai clocvintc decât cele mai temeinice argumente, vorbesc actele oficioase. 
Soarta a voit ca şi nouă să ne vină la mână un astfel de act. Iată-l. 

Nr. 242/1864 
Cv111Î,;Îu11ca vr-fmwlă din Doj ,;o roasă În limba rorrnînă la oficiobt pentru 

transpunerea unor hârtii procesuale. Subscrisul c Bartha. 
La aceasta se răspunde a dorso. 
Mig a mcgyci bizottmany clhatarozza megycnkbe hasznalando hivatalos 

nyelvet, miutan a kozelcbbi torvenyek szerent hatalmamba van, azon nyelvet 
hasznalni, mellyett jobban tudok, az A.rvaiszeknel ncgycn leven kik magyarul 
tudnak imi, ezt ci ncm fogadhatom. 

Pataki m.t.k. 
Pe româneşte: Până ce comitetul comunal nu va decide care limbă să se 

întrebuinţeze oficios în comitatul nostru, fiindcă în înţelesul legilor mai proaspete
mi stă în putere a întrebuinţa aceea limbă care o cunosc mai bine, şi fiindcă la 
Scaunul orfana) sunt patru inşi care ştiu scrie ungureşte, aceasta nu o pot primi. 

Pataki 
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Rezoluţiunea aceasta cc vădeşte atâta intoleranţă de limbă ne atinge cu atât 
mai dureros căci vine de la capul unui comital care ar avea datorinţa de a conlucra 
spre introducerea suârei limbilor patriei, în înţelesul expres al ordinaţiunilor celor 
mai nouă, de la un amploiat, care de altmintrea iubeşte atâta de mult ostentaţiunea, 
că face dreptate şi imparţialitate în oficiul său, şi care ştie limba românească mai 
bine decât mulţi alţi amploiaţi de altă limbă. Se naşte întrebarea, că să credem oare 
cuvintelor ori faptelor d-lui Pataki ? 

,,Telegraful român". XII ( 1864 ). nr. 32 din 23 aprilie 1864, f. 127. 

Viena, 11 mai 1864 

Măria Ta, 

174. 

Istoria - martorul trecutului - adeseori ne revoca m minte evenimentele şi 

nedespărţitele de ele fapte ale bărbaţilor străluciţi, acestea apoi atingând coarda dulcei 
suveniri ce oscilează în inimele noastre, deşi adesea numai în ascunsul animei cu 
diferite ocasii o fac să stimuleze cu deschilinită propensiune ce o avem faţă cu atari 
bărbaţi şi încă cu atâta mai tare cu cât faptele lor au fost mai aproape de noi şi au avut 
mai mare influinţă asupra noastră. Cu cât mai vârtos poate modula aceea coardă de 
dulce suvenire în animele noastre acuma când suntem norociţi de a putea saluta pe un 
atare bărbat încă până ce se află în cursul acestei vieţi trecătoare? De atari motive 
mişcaţi fiind şi noi cu ocasiunea acestei zile onomastice nu întârziem a ne apropia, 
deşi nu cu corpul dară cu anima şi sufletul, către acela care e unul din luceferi cei mari 
ai naţiunii noastre, ca aceea ce simţim din animă să exprimăm şi prin cuvinte. 

Deci dară primeşte-le acestea Măria ta, ca tot atâtea semne de adevărată 

recunoştinţă şi sinceră amoare fiască, ce o nutreşte tot românul faţă cu un atare bărbat 
strălucit, primeşte-le rugămu-tc ca documente de neclintită credinţă şi încredere 
comună ce şi-o manifestează naţiunea prin fiii săi, primeşte-le Măria ta ca de la aceia 
care ne ţinem superbi a putea număra un asemenea bărbat din sânul nostru. Iară noi 
din parte-ne nu vom înceta a înălţa piele noastre oftări către cer. la acela care te-a dat 
nouă, rugându-l ca şi de aici înainte să te dăruiască cu coroana vieţi neveştejite şi cu 
anii lui Nestor ce i-au dat, înmulţindu-ţi neînfrântele puteri să poţi conlucra şi de aici 
înainte pe arena culturii naţionale, spre fericirea naţiunii, înaintarea bisericii şi spre 
înălţarea numelui de român. Primeşte-le razimul neclătit al naţiunii române, de la fiii 
aceluiaşi în care pe lângă iubirea fiască de-a pururea vor sta scrise cu litere eterne 
cuvintele străbunului poet "Semper honos nomenque tuum Iaudesque manebunt". 

Viena, 11 mai 1864 
Teologii români 

din Seminarul gr[ eco ]-cat[ otic] central 

Copie. S.J.Cj.A.N. Fond Timotei Cipariu. doc. nr. 1404. 

,.Cinstea, renumele şi meritele talc vor dăinui mereu" (Vergilius). 
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Rodna, 13 mai 1864 

Înaltă Dietă, 

175. 

Este istoric dovedit că Rodna a fost mai înainte o cetate foarte împoporată şi 
înfloritoare în industria montană, care încă la anul 1241, prin invaziunea 
mongolilor s-au devastat. Dovadă, între altele, istoricul Bonfiniu în Decade şi 

Rogerus în Carmen miserabile. 
Puseţiunea şi avuţia mineralelor din jurul său iarăşi o ridicară din ruine şi 

industria montană deveni a doua oară în floare, la care şi regii Ungariei, prin 
confirmarea drepturilor sale de mai înainte, o ajutoriră. 

Aşa, regele Mathia, care încă la anul 1472, prin litere privilegiale demandă ca 
locuitorii români din Districtul Văii Rodnei să nu se separeze de cetatea Bistriţa, ci 
să se socotească ca încorporaţi cu aceeaşi cetate, prin privilegiul său scris pe 
pergament, cu sigil pendente, din anul 1475, încorporând deplin „opidul Rodna" şi 
cu toate apartinenţele sale (Valea Rodnei) cu cetatea Bistriţa; totdeodată decretează, 
între altele, ca „opidul Rodna" să aibă şi să se bucure de aceleaşi drepturi, libertăţi, 
graţii şi privilegii şi consuetudini de care se bucură însăşi cetatea Bistriţa. 

Acelaşi rege, prin al doilea privilegiu, scris pe pergament şi cu sigil pendinte, 
de anul 1488, întăreşte atât privilegiul său de mai nainte, cât şi instrumentul 
conventului monastirei Cluj, de ano 1475, despre introducţiunea (adncxarea) şi 

statuţiunca „opidului Rodna" la cetatea Bistriţei. 
Regele Vladislav, prin privilegiile scrise asemenea pe pergament şi cu sigil 

pendinte de ano 1492 şi 1494, confirma de nou ambele litere privilegiale a regelui 
Mathia, despre încorporaţiunea „opidului Rodna" şi apertinenţilor cu cetatea 
Bistriţa, precum şi despre cscmpţiunca sa; asemenea şi regele Ludovic au cdat un 
privilegiu scris pe pergament şi cu sigil pcndcntc, de ano 1520, sunător despre 
diversele libertăţi a „opidului Rodna". 

Aceste documente, dintre care cele de ano 1472 şi 1475 a regelui Mathia, 
apoi cc-I al con\'c-nt11l11i m<mw,tirc-i Cluj din 147.'i -'•" aliit11rii, .,11h I\, în cnpî,•, după 

cum dovedeşte alegatul sub B, s-au înmânat în 23 dcccmbrc 1763 domnului 
general-comandante şi preşedinte a guvernului provincial b[aronul] Bucov, în 
origine, şi acum se află la înaltul ce[sar] reg[cscul] Minister de răsbcl în Viena. 

Din toate aceste documente citate mai sus se vede apriat: 
a) că Rodna, ca loc principal din valea cc poartă acelaşi nume (Valea Rodnei, 

Rodna vălgye) vine totdeauna sub numire de „opid" înainte; 
b) că incorporaţiunea cu cetatea Bistriţa a urmat jure inco1porationis iară 

necicândjura dominator 
c) că opidul Rodna, ca atare, conform privilegiului de ano 1475 a regelui 

Mathia, pc care se provoacă şi celelalte privilegii, au avut acele drepturi, libertăţi, 
graţii, privilegii şi consuetudini, de care s-au bucurat şi de care şi până acuma se 
bucură însăşi cetatea Bistriţa; 
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d) că nu există niciun act prin care s-ar putea lcgalminte dovedi, că s-ar fi 
redicat aceste drepturi privilegiate ci din contra. 

e) Singura înalta Cancelarie de curte în opiniunea sa, deto 18 fcbruariu 1764 
nr. 248, provocându-se expres la suscitatele privilegii, află întemeiate aceste 
drepturi a opidului Rodna şi a vaiei de acel nume şi propune a se respinge 
pretensiunile de rebonificare nedrepte a cetăţii şi a districtului Bistriţa, cu 
ocasiunea militarisaţiunei, îndreptate către Fisc, precum au şi urmat. 

f) Tot în asemenea sens şi cu provocare la aceleaşi privilegiu se exprimă şi 
excelsul regiu Guvern în reprezentaţiunea deto I O mai 1864 nr. 4807, îndreptată 
către Maiestatea sa ces[ aro] reg[ ească] apostolică. 

Cu introducerea institutului de graniţă la care au fost traşi şi locuitorii 
opidului Rodna au rămas în suspensă exercitarea acestor drepturi, fiindcă nu au 
convenit cu starea şi serviciul milităresc de graniţă, până au sustat acesta. 

Pe lângă toate acestea, comunitatea Rodna şi-a păstrat cel puţin numirea de 
,,târg" (Marktflecken) precum se poate vedea din conscripţiunile de pe acele timpuri. 

Fiind însă că Maiestatea sa ces[ aro] reg[ ască] prin biletul de mână din 
Schonbrunn, 27 august 1861, după care s-au restituit comunelor libere de mai 
nainte din Valea Rodnei dreptul regalelor, au recunoscut status quo înainte de 
militarisaţiune, fiindcă „opidul Rodna" totdeauna a fost locul principal a tuturor 
comunelor din valea cu acelaşi nume, de unde s-au şi numit mai înainte „districtus 
Rodnensis", fiindcă Rodna ca comunitate opidană are, sau i se compet, toate acele 
drepturi escepţionale, ce le au şi alte comunităţi opidane din patrie, tot în sensul 
dreptului istoric; fiindcă toate aceste comunităţi, ba şi altele ce nu au drept istoric 
de a se numi apide, între altele au dreptul de a fi reprezentate la Înalta Dietă prin 
câte unul sau mai mulţi deputaţi; 

Fiindcă toate aceste drepturi, după constituţiunea provincială acum iarăşi 

restituită - nu sunt prescriptivere, prin urmare nici a opidului Rodna; 
Fiindcă prin introducerea institutului de graniţă şi în cât timp au sustat acesta, 

sus indicatele drepturi istorice au rămas numai ca suspendate, iară nicicând nu se 
pot privi de pierdute; 

Fiindcă, mai încolo comunitatea opidană a Rodnei, care prin drumul cel nou 
cc duce peste muntele Rotunda, c cheia de comunicaţiune între Transilvania şi 

Bucovina, arc peste 2.300 suflete, posede o proprietate de pământ cu totul de 
15.875 iug. 1178 m.p., pentru care se plăteşte una contribuţiune anuală de 4400 fl. 
30 cr. v.a., apoi are şi târg de saptămână care se datează din cele mai vechi timpuri, 
iară locuitorii se ocupă, parte cu economia rurală şi de vite, parte cu diverse 
meserii, cu neguţătoria şi cu industria montană şi de lemne, apoi fiindcă tot în 
această comunitate se află şi o prefectură ces[ aro] r[ egească] montană pentru 
industria de mine, precum şi scăldători de ape minerale, apoi e şi staţiune de poştă 
şi reşedinţa judelui de cerc, cu un cuvânt opidul Rodna posede nu numai toate 
drepturile istorice a unui opid privilegiat, dară şi celelalte recerinţe în privinţa 

intelectuală, posesionară, industrială şi a altor interese şi fiindcă, în fine, afară de 
toate acestea întreg districtul Năsăudului cu una suprafaţă de preste 45 mile pătrate 
şi aproape 50.000 locuitori are drept numai 2 deputaţi de a alege, când alte 
jurisdicţiuni cu mult mai mici, de pildă districtul şi cu cetatea Bistriţa, care are 
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numai una suprafaţă de 22 miluri pătrate şi 18.000 locuitori, prin urmare în ambele 
privinţe mai puţin de jumătate ca districtul Năsăudului posedă, alege 4 deputaţi, 
aşişderea şi alte comunităţi mai neînsemnate, de pildă Mociul, Huedinul, Deva, Sic, 
Olahfalu etc., fiecare este reprezentată de sine prin câte un deputat: aşa umilit 
subscrisa representaţiune a opidului Rodna cutează a se ruga ca Înalta Dietă să 
binevoiască cu ocasiunea desbaterei proectului pentru noua lege electorală a lua 
acestea motive în dreaptă considseraţiune şi a primi şi opid_ul Rodna între acele 
comunităţi, cari, ca atari vor fi îndreptăţite a fi representate la Inalta Dietă, prin câte 
un deputat ales din sânul său. 

Rodna, în 13/1 mai 1864 

Reprezentanţa opidului 
[Urmează 26 semnături autografe în frunte cu parohul, judele opidan, 

căpitanul pensionar Pantelimon Domide] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dielalia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 
1864-253. Publicat de Simion Retegan, Conşliin/ă ... , doc. LXXXVI, pp. 164-167. 

176. 

Mănărade, 13 mai 1864 

Mărită Dietă provincială transilvană! 

Încunoştiinţându-ne din funte secură, ma cetind şi prin foile publice, cum că 
înaintea măritei Diete transilvane, încă în una din şedinţeşe anului trecut s-ar fi 
aşternut în numele comunei noastre Mănăradea, în comitatul Albei de Jos, una 
suplică de cuprinsul: ca această comună a noastră cu ocasiunca împărţirii şi 

organisării ce se aşteaptă să se încorporeze la vcruna din jurisdicţiile scăunale 
săseşti şi cu aceasta la Universitatea săsească; subscrişii ca locuitori şi aşa ca 
membrii a zisei comune, ma din parte şi membrii ai municipiului comunal, nu ne 
put.:111 1.k:,,tul 111iw .:u111 Jc :,,-d putut d:;;t.:111c 111,ir"itci Dicta u11d ata,-c .,uplică, fără 

ştirea noastră a membrilor comunali şi respectiv a membrilor municipiului 
comunal, şi aceasta cu atât mai vârtos că şi pc frontaşii comunali dintre stimaţii 
locuitori saşi, întrebându-i, ne-au răspuns, cum că dânşii despre un atare act nu ştiu 
ncmica; de unde, pc când lăsăm înţclepciunei şi justiţiei măritei Diete ca să judece 
despre culpozitatea şi pedeapsa unui aşa act nclcgiut, nu putem ... [lipsă în text] în 
contra lui şi prin urmare protestăm, dechiarându-1 de ilegal şi nul, ca purces în 
numele comunei şi fără ştirea aceştia - şi aceasta cu atât mai tare căci noi nu voim 
nicedecât a trece sub vreo jurisdicţiune scăunală săsească şi cu aceasta sub ceia a 
Universităţii săseşti, ci mai vârtos poftim a rămânea sub jurisdicţiunca comitatensă, 
sub care am trăit şi până acum şi aceasta din cauzele următoare: 

a) Relaţiunile comunei noastre peste tot, ca a uncia cc s-a ţinut de comitat, au 
fost şi încă sunt cu totul altele decât a comunelor ce s-au ţinut de scaunele săseşti, 
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de unde şi noi, dedaţi cu acelea din comitate, nu ne putem nccidecât dori la 
relaţiunile necunoscute a vieţii scăunalc şi aceasta cu atât mai puţin, căci: 

b) Afară de îndemânarea noastră în comital, pe lângă dorirea ca să rămânem 
tot în acelaşi şi de aci înainte, militează şi un drept de prcscripţiune în tot înţelesul 
cuvântului „ah immemorahi/i" nomit, de unde credem că pe dreptul nu vom putea fi 
siliţi a trece la scaune şi la Universitatea săsească - ce noi necidecât voim mai ales: 

c) Când ne aducem amente de puseţiunea noastră neplăcută, ce o am esperiat 
atunci când în timpul absolutismului, fireşte fără a fi fost întrebaţi, furăm transpuşi 
sub jurisdicţiunea scaunului Sibiului. 

De unde noi subscrişii de nou dechiarând de ilegală şi falsă suplica dată 
măritei Diete pentru transpunerea comunei noastre la scaune şi din nou protestăm 
în contra ei, din cauzele premise ne repeţin rugarea ca mărita Dietă transilvană să 
facă şi respectiv să mijlocească ca şi pre venitor să rămână comuna noastră 
îngremiată la comital; afară de cauzele premise, chiar şi din punctul de vedere a 
apropierii, deoarece sperăm cum că cu ocaziunea noii organizaţiunii se va rădica 
ceva oficiolat de fronte şi în Blaş în vecinătatea noastră. 

Cu care în deplină sperare rămânem ai măritei Diete t[ransil]vane umiliţi fii. 
Mănărade 13 mai 1864 

[Semnează parohul greco-catolic, juratul mare, doi juraţi, doi curatori, un bătrân şi 
69 săteni] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 
1864-83. publicat de Simion Retegan, Conştiin/ă ... , doc. LXXXV, pp. 162-164. 

Viena, 22 mai 1864. 
Zahl 415-1864/Prăs. 

A llcrgnădigstcr Herr! 

177. 

Mit der allerunterthănigst angcschlosscnen Zuschrift vom 29tcn April 
l[aufenden] J[ahres] Zahl 2780/Prăs. stcllt der bevollmăchtigte k. Landtagskommissăr 
F.M.L. Ludwig Graf Crcnneville den Antrag auf die Erwirkung allcrhăchster 

Auszcichnungen fiir einige Mănner, wclche sich bei der Durchfiihrung der von 
allerhăchst Euer Majestăt fiir die ăsterreichische Monarchie verktindigten 
Staatsgrundgesetze in Siebenbtirgen ganz besonders ausgezeichnet und hervorragend 
verdient gemacht haben. 

Feld Marschall Lieutenant Graf Crenneville nennt unter diesen Mănnern vor 
Aliem den griechisch-katholischen Erzbischof von Alba Iulia Conte Sterka 
Schulutz und den griechisch-orientalischen Bischof Andreas Freiherr von 
Schaguna, und bcantragt fiir bcide die allcrgnădigste Ycrlcihung des Ordcns der 
eisemcn Krone ltcr Klasse. 
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Diesen Mănnern reicht Graf Crenneville den k. k. geheimen Rath und Vize
Prăsidenten des k. Guberniums Basil Ladislaus Popp, den Titularbischof von 
Skutary und Groszwardciner Domherr Michael von Fogarassy, und den 
Gubernialrat und Comes der săchsischen Nation Conrad Schmid an, deren 
Verdienstlichkcit er durch die allergnădigste Verleihung des Ordens der eisernen 
Krone II. Classe a[ller] g[nădigst] anzuerkennen bittet. 

Ftir den Gubernialrat und Prăsidenten des siebcnbtirgischen Landtages 
Gustav Groisz beantragt F.M.L. Graf Crenneville die allergnădigste Verleihung des 
Ritterkreuzes des Leopold-Ordens; und ftir den Vize-Prăsidenten der k. Tafel 
Johann Aldulian und den Gubernialrat Jakob Rannicher - bcide zugleich Landtags
und Reichsrats-Abgeordnete und ersterer zugleich Vize-Prăsident des siebenb. 
Landtages, die allergnădigste Vcrleihung des Ordens der eisernen Krone Illter 
Klasse. 

Mit dem Antrage endlich auf Verleihung des Ritterkreuzes des Franz-Josephs 
Ordens an den Administrator Landtags- und Reichsrats-Abgeordneten Johann 
Puskariu, und des goldenen Verdienstkreuzes mit der Krone an den Landtags- und 
Reichsrats-Abgeordneten Georg Baritiu, schliel3t Feldmarschall Lieutenant Graf 
Crenneville die Reihe seiner diel3beztiglichen Antrăge. 

Als Euer Majestăt mit dem kaiseri. Diplome vom 20ten Oktober 1860 und 
mit dem Grundgesetze vom 26ten Februar 186 I an die Stelle des aus den Wirren 
der letzten Zeit durch die Kraft der Ereignisse hervorgcgangcnen Rechtes der 
Herrschergewalt, aus allerhochster Machtvollkommenheit ein grundgesetzlich 
festgestelltes Verfassungsrecht ftir die osterreichische Gesamtmonarchie treten zu 
lassen, und diese Gcsamtverfassung als das unantastbare Fundament Euer Majestăt 
einigen und unteilbaren Reiches zu verktinden geruhten, da war wohl die 
Erwartung eine gerechtfertigte, dass alle Volker des weiten Kaiserreiches jubelnd 
und dankbar hierin das kostbarste Kleinod erkennen wtirden, welches als 
gemeinsamer Bcsitz nicht nur zwischen den angcstammtcn Ftirsten und seinen 
Volkcrn, sondcrn auch zwischen diescn untercinandcr cin gchciligtcs Band kntipft. 

Die gcgrtindetesten Hoffnungen in dicser Bczichung gingcn lcidcr nur 
tcilwcise in Erftillung, dcnn wăhrcnd mit Ausnahmc des lombardisch 
vcnctianischcn Konigrcichcs die Volker in dcn Lăndcrn dic13scits dcr Lcitha in dcm 
ew ig uenk w un.lige11 unu e1 liabe11c11 Stadbdk.to.: Luo.:1 ,'\ifdj.:~tiit J,;;11 lkgi1111 ci11c1 

neucn die Wohlfajrt des Reichcs und dic Machtstcllung Ocstcrrcichs sichcmden 
Ăra dankbar und frcudig bcgrtil3ten, crklărtcn dic landtiiglich vcrsammelten 
Vcrtrcter Ungarns und Kroatiens diese Vcrfassungs-Urkunde als im schroffen 
Widcrspruche mit der staatsrechtlich selbststăndigen Stcllung dicser Konigreiche 
stehend, wurden dicse Landtage durch Euer Majestăt aufgclost, und war selbst in 
Siebcnbtirgcn durch lăngere Zeit die Ueberzeugung dass in den von Euer Majestăt 
allergnădigst verktindigten Staatsprinzipien die sicherste Garantie ftir die nationale 
Entwickelung aller Volkcr der osterreichischen Monarchie und ihre schonere und 
gedeihlichere Zukunft liege, und dass die von Eucr Majcstăt der Gesamtmonarchie 
verlichcne Vcrfassung keine dtirre und lebenslose Rcchtsfonnel sondern ein 
Postulat dcr politischcn Notwendigkeit sei, noch keincwscgs Gcmcingut. Klar und 
fest war diese Ucberzeugung nur in der Brust vcrhăltnismăssig weniger Mănner 
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cingcpragt, dcncn es bcsondcrs auch bei der bis bcinahc Ende des Jahres 1861 
beobachteten Haltung der Regicrungs-Organe, welche ahnlichen Bestrebungen 
nichts wcnigcr als giinstig, und die ldecn Ober die wirklichen allerhochsten 
Intentionen Euer Majestat nur zu vcrwirren gccignet war, nur mit nach und 
nach gelingcn konnte fur die durch sie vertretenen gesamtosterreichischen 
Anschauungen und fur die vaterlichen nur auf das Wohl aller Volker der 
Monarchie gerichteten wohlwollenden Absichten Euer Majestat, festen Boden zu 
gewinnen, und so allmalig in der iibcrwiegenden Mehrzahl der Bevolkerung 
Siebenbiirgens das Verstandnis der wahren Sachlage, der Notwendigkeit und der 
Vorteile der von Euer Majestat festgestellten Einrichtungen zu erwecken, zu 
kraftigen, und spater durch umsichtige und tatige Unterstiitzung der neuen 
Regierungs-Organe, den, dem allerhochst kundgegebenen Vertrauen Euer Majestat 
entsprechenden Erfolg des siebenbiirgischen Landtages erzielen zu helfen, welcher 
mit der Inartikulierung des Oktober-Diplom·s und der Februar-Verfassung begann, 
und mit der Entsendung siebenbiirgischer Abgeordneten in den Reichsrat schlo/3. 

Die hohe Bedeutung und Wichtigkeit dieses Erfolges haben Euer Majestat 
Hochstselbst in der Thronrede womit die heurige Se/3ion des Reichsrates 
geschlossen wurde, in einer das Herz eines jeden trcuen siebenb. Untertanen Euer 
Majestat hoch und stolz begliickenden Weise allergnadigst anzuerkennen geruhet. 

Wenn daher der bevollmăchtigte k. Landtagskommissar F.M.L. Graf 
Crenneville Manner, welche sich in der angedeuteten Richtung um Thron und Staat 
wesentlich verdient gemacht haben, behufs der Erwirkung einer allerhochsten 
Anerkennung und Auszeichnung in Vorschlag bringt, so kann ich mir nur erlaubcn 
mich einem solchen Antrage im Prinzipe um so mehr anzuschlie/3en, als im 
sicbcnb. Landtage dcmnachst die Publikation des durch Eucr Majcstat allergnadigst 
sanktionicrten Gesetzartikcls iiber die Inartikulicrung des kaiseri. Diploms vom 
20ten Oktober 1860 und des Staatsgrundgesetzes iiber die Reichsvcrtretung vom 
26ten Fcbruar 1861 crfolgen wird, wodurch ein Staatsakt zum Abschlu/3e kommt, 
wclchcr an hoher Bcdeutung fiir die Zukunft, der im Jahre 1722 in 
Sicbcnburgischcn zu Stande gekommencn Annahmc dcr pragmatischcn Sanktion 
kaum nachstehen diirfte. 

Ucber jene Manner aber welche die kaiscrlichen Intentioncn bezuglich der 
Annahmc Jcr pragmatischcn Sanktion Jurch Jic sicbcnb. StănJc 1:u forJcm bcmiiht 
waren, hat sich dcr Bom[!] dcr kaiscrlichcn Gnade durch cine fortdaucmde Rcihe 
von Gnadcn und Gunstbezeugungen machtig ergosscn, dcnn aus den um diesen 
Staatsakt erworbenen Verdiensten stammen die Standeserhcbungen der meisten der 
jctzt noch bestehenden graflichen und freiherrlichcn Familien Sicbcnbiirgcns; die 
zahlreichen Donationen und Inskriptionen gro/3er und bedeutender Guter, 
abgesehen von nahmhaften Spenden womit nach der Gepflogenhcit damaliger Zeit 
richtige und hervorragende Dienste anzuerkcnnen iiblich war. 

Es kann demnach nicht Wunder nehmen, wenn die offentliche Meinung 
Siebenbiirgens auch gegenwartig Gnadenakte Euer Majestat ftir Verdienste 
erwartet, welche um die Durchfuhrung der durch allerhochst Euer Majestat 
allergnadigst verkundigten Staatsprinzipien tatsachlich erworben wurden, und in 
denen dieselbe cinen emcuten Bcweis erblicken will, dass Euer Majcstat dicse 
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Verdienste als um Thron und Gcsamtstaat crworbcn anzucrkcnnen und 
abzuzeichnen geruhen. 

Uebcrgehend auf die einzelnen vom bevollmăchtigtcn k. Landtagskommissăr 
F.M.L. Grafen Crenneville gestellten Antrăge, so bin ich in dcr Lage im 
Allgemeinen die tatsăchliche Verdienstlichkeit aller von ihm genannten Mănner 
auch einerseits nach personlicher Erfahrung zu bestăttigen, und kann mir hiebei nur 
die Bemerkung erlauben, dass nach einer ehrerbietigsten Ueberzeugung F.M.L. 
Graf Crenneville bei seinen Antrăgen sich gewil3 die engsten Grcnzen gezogen 
habe, innerhalb welcher er die allerhochste Aufmerksamkeit Euer Majestăt auf in 
der erwăhnten Richtung verdiente Mănner lenken konnte. 

Ebenso bin ich mit dem bevollmăchtigten k. Landtagskommissăr hinsichtlich 
seiner Antrăge auf allergnădigste Verleihung des Ordens der eisemen Krone lter 
Klasse an den griechisch-katholischen Erzbischof von Alba Iulia Alexander Conte 
Sterka Schulutz und den griechisch-orientalischen Bischof Andreas Freiherr von 
Schaguna, so wie des Ordens der eisemen Krone liter Klasse an den k. k. geheimen 
Rat und Yizeprăsidenten desk. siebenb. Gubemiums Ladislaus Basil Popp und den 
Titular Bischof von Skutary und Grosswardeiner Domherrn l.r.[?] Michael v. 
Fogarassy, dann des Leopols-Ordens an den Gubemialrat und Prăsidenten des 
siebenb. Landtages Gustav Groisz, endlich des Ordens der eisemen Krone Illter 
Klasse an den Vize Prăsidenten der k. Tafel und zugleich Vize Prăsidenten des 
siebenb. Landtages Johann Aldulian und den Gubemialrat Jakob Rannicher 
vollkommen einverstanden. 

Dagegen muss ich mir erlauben hinsichtlich der Grade der Auszeichnungen 
welche der bevollmăchtigte Landlagskommissăr F.M.L. Graf Crenneville fur den 
Gubernia) Rat und Comes der săchsischen Nation Conrad Schmidt, femer fur den 
Administrator des Kokelburger Komitates Landtags und Reichsrats Abgeordneten 
Johann Puskariu beantragt, abweichend von der Ansicht des Grafen Crenneville 
Euer Majcstăt alleruntertănigsten Antrăge zu entwickeln. 

Dcr Gubcrnialrat und Comcs dcr săchsischcn Nation Conrad Schmidt hat die 
wesentlichsten Ycrdicnste um das Zustandckommcn der Bcschli.isse und 
allcruntcrtănigstcn Adrcssc der săchsischen Nations-Univcrsităt vom 29ten Mărz 
1862, womit sich dicse als gcsctzliche Vcrtrctung dcr săchsischcn Nation offcn und 
ruckllallslus nu uit: uankbart: Annallmc ui.:r "un Lui.:r Maji.:1,W1 alli.:1 g11auig1,1 

gcwăhrten Reichsvcrfassung aussprach. 
Die hohe Bcdcutung dicscs Aktes fur dcn allmăhlichcn Umschwung der 

offcntlichcn Stimmung in Sicbcnbi.irgen, fur dic Klărung dcr Situation, und fur die 
tatsăchliche Durchfuhrung der allcrhochsten lntentioncn Eucr Majestăt in 
Siebcnbi.irgen, ist aber eben so unbestrittbar als die Annahme, dass ohnc dicse 
vorausgegangcne diplomatische feierliche Erklărung der săchsischen Nation die 
Beschli.isse der im Fri.ihjahr 1863 mit allerhochster Genchmigung Eucr Majestăt 
abgehaltenen Konferenz der romanischen Nation in Sicbcnbi.irgcn kaum so 
unbcdingt gi.instig gclautct di.irftcn, als diel3 der Fall war. 

Mit dem Zustandebringen der erwăhnten allerunterthănigsten Adresse der 
săchsischcn Nations Univcrsităt vom 29ten Mărz 1862 hat aber Conrad Schmidt 
seine Wirksamkeit fur die Durchftihrung der Rcichsverfassung in Sicbenbi.irgen 
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gleichsam nur bcgonnen, und war auch seither bemi.iht mit scincm ganzen 
bedeutenden Einflusse jene wichtigen Erfolge der Reichsratsbeschickung Seitens 
des sicbenb. Landtages erzielen zu hei fcn, in welcher Euer Majestăt mit wahrer 
Genugtuung den Ausdruck eines segenvollen Einverstăndnisses mir Euer Majestăt 
Absichten, und dic Bi.irgen einer gli.icklichcn Zukunft zu erkennen geruhten. 

Dessen ferncre, den Ansichten der Regierung entsprechende Wirksamkeit als 
von Euer Majestăt ernannter Vize Prăsident des Abgeordnctenhauses des 
Reichsrates ist allerhochst Euer Majestăt zu genau bekannt, als dass ich mir 
erlauben di.irfte darauf măhr einzugehen. 

Wenn ich aber hiernach die Yerdienste des Comes Conrad Schmidt um die 
Durchftihrung der Reichsverfassung in Siebenbi.irgen unbedingt zu den 
hervorragendsten rechnen mul3, so kann ich mir nicht verhehlen, dass die 
Allergnădigste Anerkennung derselben mir durch die Yerleihung des Ordens der 
eisernen Krone llter Klasse dem tatsăchlichen Mal3e der Ycrdicnste aus dem 
Grunde nicht entsprechen wi.irde, weil Euer Majestăt im Jahre 1850 dem damaligen 
Comes der săchsischen Nation Gubernia) Rath Franz v. Salmen ftir die in den 
verhăngnisvollen Jahren 1848/9 erprobte Treue und Anhănglichkeit das 
Kommandeur-Kreuz des Leopold-Ordens allergnădigst zu verleihen geruhten, wo 
doch Conrad Schmidt' s Verdienstc zugleich jene um einen wirklichen Erfolg sind. 

Auch wollen Euer Majestăt hiebei allergnădigst in Betracht ziehen, dass die 
althergebrachte Yerbindung der săchsischen Nation mit ihrem Comes eine so 
innige, auch vom Geftihle getragcne ist, dass jederzeit in dcm Comes sich auch die 
săchsische Nation bclohnt oder zuri.ickgcsetzt sieht. 

Wenn demnach die Ancrkennung der Yerdienste des Comes Conrad Schmidt 
durch allergnădigste Verleihung eincs Ordenszeichcns zu gcschchcn hătte, so 
konnte ich mir nur dcn allcruntertănigsten Antrag auf allergnădigste Verleihung 
des Kommandcurkreuzes des Leopoldordens, wie diese auch dem fri.iheren Comes 
Gubernia) Rat Franz v. Salmen allcrgnădigst zu Teii geworden, zu stcllcn erlauben. 
Wcil jedoch in eincr solchcn allergnădigstcn Yerlcihung, nachdcm die innern hiezu 
Anlal3 bietcnden Gri.indc nicht wohl der Offentlichkeit i.ibergeben werden konnen, 
keineswcgs im lntcressc der Regicrung gelegene Verglciche hinsichtlich dcr 
Verdienstlichkeit jener Mănner welchen Euer Majestăt den Orden der eiscrnen 
Kronc ltcr Klassc allcrgnădigst zu vcrlcihcn sich bcstimmt findcn durftcn, 
hervorgerufcn wi.irden, so unterfange ich mich Euer Majestăt allcruntertănigst zu 
bitten, dic Yerdienste des Gubernia) Rates und Comes dcr săchsischen Nation 
Conrad Schmidt durch die allergnădigste Verleihung der k. k. geheimen Ratswi.irde 
allergnădigst anerkennen und beloben zu wollcn. 

Dass in Siebenbi.irgen Gubernia! Răte die allerhochste Gnade der Verleihung 
dcr k. k. geheimen Ratswiirdc zu Teii wurde, davon sind zahlreiche Beispicle 
vorhanden, und von den Yorgăngcn Conrad Schmidt's als Comcs war es zuletzt 
der Comes Michael Br. Bruckenthal welcher sich dieser hohen allergnădigsten 
Auszeichnung crfreute. 

Fur den Administrator Landtags und Reichsrats-Abgcordneten Johann 
Puskariu beantragt F.M.L. Graf Crenneville die allergnădigste Yerleihung des 
Ritterkreuzes des Franz-Josefs-Ordens, ich dagegen erlaube mir in tiefster 
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Ehrfurcht fur denselben die allergnădigste Verleihung des Ordens der eisernen 
Krone dritter Klasse alleruntertănigst in Antrag zu bringen. 

Abgesehen nămlich davon dass Puskariu als Administrator im gleichen 
Range mit einem Gubernialrate steht, und einer der tiichtigsten leitenden Beamten 
ist, hat derselbe beim siebenb. Landtage, wie ich diel3 aus eigener Kenntnil3 zu 
bestăttigen mich verpflichtet fuhle, die lnteressen und Absichten der Regierung in 
hervorragender W eise gefordert und unterstiitzt, und es durfte diel3 als um so 
verdienstvoller angesehen werden wenn noch erwogen wird, dass ein nahmhafter 
Teii der weniger gemăl3igteren jungeren romanischen Landtags-Abgeordneten alles 
jedoch vergebens aufgeboten hat, um Puskariu, der durch seine Kenntnisse und 
sein Rednertalent unter seinen Nationsgenossen in erster Reihe steht, zu 
bestimmen, ihre Fiihrerschaft naturlich in ihrem Sinne zu iibernehmen. 

Es eriibriget mir somit von den durch den bevollmăchtigten Landtagskommil3ăre 
F.M.L. Grafen Crenneville zu allerhochsten Auszeichnungen beantragten Mănnern 
nur noch die Besprechung des Landtags- und Reichsrats-Abgeordneten Fabriksdirektor 
Georg Baritiu, fiir welchen F.M.L. Graf Crenneville die allergnădigste Verleihung des 
goldenen Verdienstkreuzes mit der Krone in Antrag bringt. 

Weit entfernt die Verdienstlichkeit Georg Baritiu's um die Durchftihrung der 
allerhochsten lntentionen Euer Majestăt in Siebenbiirgen in Abrede stellen zu 
wollen, vielmehr verpflichtet aus personlicher Kenntnil3 dieselbe viei hoher 
anzuschlagen als diel3 Graf Crenneville durch seinen Antrag zu tun scheint, erachte 
ich dennoch in diesem Augenblicke keinen alleruntertănigsten Antrag auf die 
allergnădigste Verleihung eines sichtbaren Zeichens der allerhochsten 
Anerkennung ftir Baritiu stellen zu sollen. 

Georg Baritiu gehort unstreitig zu den intelligentesten Mănnern Siebenbiirgens 
ohne Rticksicht auf Nationalităt, welcher seit mehr als zwanzig Jahren als Griinder, 
langjăhriger Redakteur und Mitarbeiter der ersten in romanischer Sprache in 
Siebenbtirgen zu Kronstadt erschienenen Zeitung, und durch seine Privatverbindungen 
mit wahrer Begcisterung und ohne Ncbcnrticksichtcn bemtiht war, fur die Hebung 
und Bildung scincr Nation, und die Erringung cincr glcichbcrcchtigtcn politischen 
Stcllung ftir dicsclbc zu wirkcn, ohne jcdoch in dicscn Richtungcn andcrs als cine 
schrittwcise naturgcmăl3e Entwicklung anzustrcbcn, dabci auch die Rcchte Andcrer 
achteml, und wcnn es scine bcssern UcberLcugungen gi/t, kein I faar brdt uit; 

Popularităt bei scinen Nationsgcno13cn zum Opfcr bringend. Er gehort zu den 
cinflul3rcichsten Mănncm untcr scincn Nationsgcnossen, und wird dcr Einflul3 den 
Stellung und Wiirden zu gcben, oder wcnigstcns wesentlich zu vcrmehrcn geeignet 
sind, abgeschlagen, so wtirde cs mir schwer fallen einen mindestens 
einflul3reichem Mann unter seinen Nationsgenol3cn zu nennen. 

Baritiu als Correferent des Landtags-Ausschusses in der Frage der 
Inartikulierung des Oktober-Diploms und des Februar-Patents hat sich riickhaltslos 
dafur ausgesprochen, und durch scinen Einflul3 wesentlich mitgewirkt, dass diese 
lnartikulierung tatsăchlich auch erfolgte. Diese Haltung Baritiu · s aber in der 
lnartikulierungsfrage, welche von Scite vicler romanischer Abgeordneten 
anfanglich zur Erlangung von Zugestăndnisscn beniitzt werden wollte, und scin 
spătercs offenes Entgcgentrctcn vicler tibcrspannter Anforderungen mancher seiner 
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Nationsgenossen, gab aber die Veranlassung dass er unter seinen Nationsgenossen 
- Eifersucht auf seinen Einflu/3 durfte das bestimmende Moment gewesen sein -
verdăchtigt wurde nicht blo/3 aus Ucbcrzeugung die Ansichten der Regierung zu 
vertreten. Die/3 gab zu Spaltungen und Konflikten unter den romanischen 
Abgeordneten Anla/3, und Baritiu verlie/3 hieruber entrustet angeblich wegen 
Geschăften den Landtag. Nur kurz wăhrte aber die Freude seiner geheimen Gegner, 
denn zu fiihlbar wurde bald die durch seinen Abhang entstandene Locke, und nach 
vielen Bemuhungen seiner Nationsgenossen kehrte er nach einiger Zeit wieder zum 
Landtage zuruck um dort seine fruher eingenommenen Standpunkt unverruckt 
festhaltend, auch in der Frage der Beschickung des Reichsrates krăftig mitzuwirken. 

Die Verleihung eines sichtbaren Zeichens der allerhochsten Anerkennung im 
gegenwărtigen Momente konnte vielleicht zu neuen Verdăchtigungen in der 
erofterten Richtung benutzt werden, was um so mehr zu bedauem wăre, als jetzt im 
siebenbilrg. Landtage die eben so heiklen als wichtigen Fragen der innem 
staatsrechtlichen Reglung Siebenbilrgens zur Verhandlung kommen werden, zu 
deren wo moglich befriedigenden Losung der voile Einflu/3 aller gemă/3igten 
einsichtsvollen Mitglieder des siebenbilrgischen Landtages notwendig ist. 

lndem ich mir daher in tiefster Ehrfurcht die alleruntertănigste Bitte zu stellen 
erlaube, meine alleruntertănigsten Antrăge wegen allergnădigster Anerkennung der 
Verdienste Georg Baritiu' s einem spătem Zeitpunkte vorbehalten zu dilrfen, wage 
ich hier nur die ergebenste Bemerkung beizufiigen, dass ich, falls Euer Majestăt 
jetzt schon die allergnădigste Verleihung einer allerhochsten Auszeichnung fiir 
Baritiu zu beschlie/3en geruhen sollten, fur denselben cine geringere Auszeichnung 
als diese fiir Aldulian und durch mich auch fiir Puskariu beantragt wird, nicht in 
Antrag bringen konnte. 

Nachdem ich somit mir erlaubt habe, die Antrăge des bevollmăchtigten 

Landtagskommissărs eingehend zu beleuchten, kann ich es nicht unterlassen die 
allerhochste Aufrnerksamkeit Euer Majestăt noch auf zwei Mănner zu lenken deren 
Vcrdienste um dic Durchfiihrung der allcrhochsten lntentionen Euer Majestăt in 
Siebenbilrgen ancrkannt hcrvorragend sind, und welche sich jenen der frilher 
besprochcnen Mănner zum mindcstcns wilrdig anreihen, obwohl ich offen 
bekennen mu/3, und cs, wic ich mir schmeichle, nachweisen zu konncn glaubcn 
wurde, auch hicmit cigcntlich nicht dic Rcihe jcner Mănner die sich tatsăchliche 
Verdienste um die Durchîtihrung der Reichsverfassung in Siebenbilrgen crworben 
haben, noch keineswegs gcschlo/3en wăre. 

Es sind die/3 aber die bciden Landtags- und Reichsrats-Abgeordneten Josef 
Gull und Michael Binder, crsterer Stadthann von Schă/3burg, letzterer 
Obergerichtsrat des Hermannstădter Obergerichtes. 

Beide diese Mănner haben in den schwierigen Zeiten nach dem Oktober 1860 
offen und mănnlich an der Idee der Einheit der Monarchie festgehalten, dafiir in 
weiten Kreisen gewirkt, und so wesentlich zur Fassung des Beschlusses der 
săchsischen Nations-Universităt vom 29ten Mărz 1862 mitgewirkt, so dass ohne 
ihre und Rannicher' s M itwirkung es sehr zweifelhaft ist, ob die ofterwăhnte 

Adresse der săchsischen Nation vom 29ten Mărz 1862, dieser Wendepunkt în der 
Verfassungsfrage bezilglich Siebenbilrgens, zu Stande gekommen wăre. 
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Josef Gull war lange Zeit die einzige Stiitze fur die Sache der einheitlichen 
6sterreichischen Monarchie in Schăl3burg, wăhrend hiefiir Michael Binder auch 
seinerseits mit Wort und Schrift kămpfte. Beide stehen in allgemeiner Achtung, 
geniel3en gro13en Einflul3 unter ihren Nations-Genossen, und haben ein volles Recht 
zu glauben, dass wenn die Mănner genannt werden, deren Verdienste um die 
Durchfuhrung der allerhochsten Intentionen Euer Majestăt in Siebenbiirgen 
hervorragend sind, ihre Namen nicht vergessen werden. 

Ich erlaube mir daher fur beide die Verleihung des Ordens der eisernen 
Krone Illter Klasse ehrfurchtsvoll in Antrag zu bringen. 

In Anhoffung der allergnădigsten Genehmigung dieser meiner alleruntertănigsten 
Antrăge erlaube ich mir Euer Majestăt den Entwurf eines in diesem Sinne an mich 
gerichteten allerh6chsten Handschreibens ehrerbietigst vorzulegen, und auch den 
Entwurf einer allerh6chsten Entschliel3ung auf diesen meinen alleruntertănigsten 
Vortrag ehrfurchtsvoll anzuschliel3en. 

Wien den 22ten Mai 1864. 
Vidi 14/7 Rechberg. Erhalten 15/4. Gesehen 24/5 EH. Rainer. Reichenstein 

[Rezoluţie:] Erledigt sich durch Mein unterm heutigen Datum an Sie erlassenes 
Handschreiben. Schonbrunn, am I O. Juli 1864. Franz Joseph. 

Original. MNL-OL. D-228 Elnoki iratok. 916/1864, f. 310-349. 

178. 

!Sibiu, 23 mai 1864) 

Dieta transilvană. Şedinţa din 11/23 mai 1864 

Dieta se redeschide prin preşedintele său de mai-nainte, consilierul 
gub[ernial] Gustav Groiss la I O¼ ore prin citirea scrisorii dato Viena, 26 aprilie 
186-4, <1 J . ..:u111i:s<1r rcs[t1I] î111pulcn1Î<.'ÎI cunlc de C,-c,mc, ilic în .. ·<11-c lh.:c:sl<1 <1ducc l<1 

cunoştinţa preşedintelui, că Dieta va continua lucrările sale din I I /23 mai încolo. 
Preşedintele salută pre membrii readunaţi ai Dietei şi-i provoacă a lucra şi pe 

viitor din toate puterile pentru fericirea patriei. 
Ca membru nou intrat depune apromisiunea regalistul Antoniu Koronka, 

decan unitarian din Traczkau 1, fiind salutat cu aclamatiuni de bucurie. 
Preşedintele aduce la cunoştinţa Dietei mai multe petiţiuni de concedii, şi 

anume a superintendentului luteran dr. Binder, a contelui Ioan Nemeşiu, a 
mitropolitului gr[eco]-cat[olic] conte [Alexandru] Sterca-Şuluţiu, pe zece zile şi a 
episcopului gr[eco]-or[iental] br. [Andrei] Şaguna, pentru nesănătate documentată 
prin atestat medical pe trei luni. Dar, fiindcă multe voci aprobaseră concedia, şi 

iarăşi mulţi deputaţi tăcuseră, de aceea C[ onrad] Schmidt stăruieşte a se vota 
amăsurat regulamentului prin siedere şi scalare; şi tăcând astfel concediile cerute 
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se dau. Asemenea se dă concedia şi episcopului gr[eco]-cat[olic] [Alexandru] 
Dobra din Lugoj pc două luni, care cscusă nevenirea sa cu o scrântitură de picior şi 
cu datorinţa sa archipăstorească de a organiza unele parochii nouă. 

Preşedintele aduce la cunoştinţă o scrisoare a Direcţiunii C[ csaro] R[ egale] 
Poştale, după care corespondenţele deputaţilor se vor primi şi afară de orele 
îndătinate, iar pentru înlesnirea comunicaţiunii s-a pus o lacriţă 2 de poştă în 
antccamcra sălii dictale. Se primeşte cu bucurie. 

Preşedintele citeşte hârtia comisarului reg[al] prin care acesta comunica 
aprobarea legii privitoare la întrebuinţarea celor trei limbi patriotice în comerţul 
public oficios. Prea înaltul rescript, care mulţi deputaţi români îl salută cu 
aclamaţiuni se împărtăşeşte între membrii dietali şi adunarea se ridică pentru a-l 
asculta. Textul e următorul: 

Francisc Iosif Întâiul, 
din graţia lui Dumnezeu, împăratul Austriei, 

Regele apostolic al Ungariei, Boemiei, Galiţiei şi Lodomeriei, regele 
Lombardiei, Veneţiei şi Iliriei, arhiducele Austriei, Marele principe al Transilvaniei 
şi comitele secuilor, s.c.l. - s.c.1. 

Dăm de ştire şi priceput reprezentanţilor iubitului nostru Mare Principat 
Transilvania, pre 1 iulie a.c. la Sabiiu conchiamaţi: 

Articolul de lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în 
comunicaţiunea publică oficioasă, care ni l-aţi subştemut iubiţilor credincioşi cu 
representaţiunea voastră prea umilită din 29 septembrie a.c. prin împoteritul nostru 
comisar r. de dietă, îl aprobăm prea graţios pre deplin şi vă provocăm iubiţilor 

credincioşi să-l subştcmcţi acel articol de lege sancţiunii noastre prea înalte în 
modul îndătinat pre lângă observarea *-lui 23 al Regulamentului provizoriu de 
Dietă, care l-am emis noi. 

Pre lângă care vă rămânem cu bunăvoinţa şi graţia noastră ccsareo-rcgcască 
şi marc principească nestrămutavcr aplecaţi. 

Dat în capitala şi reşedinţa noastră, Viena, în 21 novembre anul una mia opt 
sute şiesczeci şi trei, al împărăţiei noastre al cincisprezecelea. 

Francisc Iosif m[anu] p[ropria] 
Francisc Br. de Rcichenstein m[anu] p[ropria] 

În urma mandatului prea înalt al Maiestăţii sale c.r. apostolice 
Eugeniu Br. de Friedenfels m[anu] p[ropria] 

Preşedintele pune rescriptul la ordinea zilei pe miercuri 13/25 mai; Puşcariu 
cere termen cel puţin trei zile; adunarea e mulţumită cu propunerea preşedintelui. 

Preşedintele aduce la citire propunerea deputatului Obert, ca Dieta prin 
comitele speciale să elaboreze fără amânare: 1) un proiect de lege privitor la 
fundarea de şcoale mici de agricultură; 2) un proiect de lege privitor la fundarea de 
şcoale mici industriale; 3) un proiect de lege privitor la clădirea drumurilor de ţară, 
ce ar mai fi de lipsă pentru comunicaţiune; 4) un proiect de lege privitor la 
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înfiinţarea de esposiţiuni periodice de agricultură şi industrie. Propunerea aceasta 
fiind sprijinită de ajuns, preşedintele promite a o aduce la timpul său la ordinea 
zilei. 

Puşcariu propune ca notarii, ducându-se protocolul în trei limbi, să se 
schimbe la toată luna; preşedintele îl face atent că §21 din Regulament pretinde că 
notarii se aleg pentru toată sesiunea; C[ onrad] Schmidt reflectă că § 79 al 
Regulamentului zice, că propuneri privitoare la schimbarea regulamentelor au a se 
tracta întocmai ca şi alte propuneri. La întrebarea preşedintelui propunerea nu e 
sprijinită fără numai de propunătorul însuşi. În fine, Obert interpelează pe 
preşedintele: când va veni la ordine propunerea dânsului privitoare la micşorarea 
timpului de militar; şi preşedintele promite a răspunde într-una din cele mai de 
aproape şedinţe. 

Cu care şedinţa se încheie la 11 ore. 
În decurgerea şedinţei se împarte între membri raportul comitetului dieta) 

pentru a opta proposiţiune regească despre organizarea tribunalelor de justiţie şi 

mai ales constituirea curţii judecătoreşti de instanţa a treia. 

,,Telegraful român", XII ( 1864), nr. 38 din 14 mai 1864, f. 15 I. 

1 Trascău. 
1 Lacriţă = cutie, cutioară. 

179. 

Sibiu, 27 mai 1864 

Raportul 
comitetului dieta( despre articolul de lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi 

ale ţării în comunicaţiunea publică oficioasă ceea se subştcrne sancţiunii prea
înalte 

Cu prea înaltul rescript r. dato Viena 21 nocmvre 1863 nr. 54 74 s-a îndurat 
!\foicslatca Sa c.,·. apostolică a aproba fără modifican .. ' În Ivi cupr·insul lui p1·oicctul 

de lege despre întrebuinţarea oficioasă a celor trei limbi usitatc în ţară, subştcrnut 
pe calea Escelenţei Sale domnului comisar r. dictai, comite Foi ]iot de Crcnneville 
cu preaumilita representaţiune din 29 septemvre 1863, şi a făcut a se retrimite 
înaltei Diete cu aceea provocare ca acest articol de lege astfel aprobat să se 
subşteamă în sensul §-lui 23 al Regulamentului provisoriu de Dietă în modul usitat 
spre prea înalta sancţionare. 

Subscrisul comitet se află dară în plăcuta puseţiune de a putea face dorita 
propunere: 

"ca înalta Dietă să binevoiască a decide ca articolul de lege neschimbat să se 
subşteamă Maiestatei Sale c.r. apostolice în forma aci sub alăturată spre 
sancţionare preaînaltă. 

Sibiu în 27 mai 1864 
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Comitetul pentru articolul de lege despre întrebuinţarea oficioasă a celor trei 
limbi usitatc în ţară: 

Imprimai. Akten, pp. 258-259. 

Sibiu, 1 iunie 1864 

Euer Exzellcnz! 

180. 

Alduleanu m.p. 
Frideric Schulcr Libloy m.p. rcfcrinte 

Nach erhaltcncr Zustimmung Eucr Exzellenz, und nachdem mir Maager das 
Versprechen gegeben hat, sich ganz objektiv bei der Begriindung zu benehmen, 
habe ich seinen bewul3ten[?] Antrag an die Tagesordnung gebracht und densclben 
heute begrilnden lassen; wie ich bcreits telegraphisch mitzuteilen die Ehre hatte, so 
hat der Landtag den Antrag einem Ausschusse zugewiesen, und diesem eine Frist 
von 8 Tagen vorgezeichnct; die Majorităt hat, nachdcm bis zur Abstimmung 
Niemand gegen die Wahl der durch Maager beantragten 7 Mitgliedem gesprochen, 
und Comes erst dann, wie die Debatte bereits beschlossen war, die Vermchrung 
dieser Zahl auf 14 gcwilnscht hat, ich abcr nach gcschlosscner Debattc einc wcitere 
Discussion nicht gestattcn dilrfte, sich nur ftir 7 Mitglieder entschieden, wobei es 
auch hăttc blcibcn sollcn; da ich abcr wahrgenommen, und aus den gcfallcnen 
Ăul3erungcn einzclner Mitglicdcr auch ersehen habe, dass Mehrere beftirchten, es 
kănntcn în die Zahl dcr 7 lautcr Mănncr einer Absicht hincingcwăhlt wcrdcn, so 
habe ich um dicse zu bcruhigcn, und auch um den Schein der Partcilichkeit von 
Scite des Prăsidiums zu vcrmcidcn, um Schlilssc dcr Vcrscndung an dcn Landtag 
die Auffordcrung gcstcllt, zur Bcruhigung der eben bcrilhrten Mitglicder, und um 
dicse ftir das Land hochwichtigc Angclcgcnheit von allen Scitcn gchărig, und nicht 
einscitig, zu bclcuchtcn, bcistimmcn zu wollcn dass 14 Mitglicdcr gcwăhlt wcrdcn, 
was aud1 crfolgt ist, und cs wcrdcn dicsc 14 Mitglicdcr în dcr niichslcn Sitzung 
gcwăhlt wcrden. 

Mit der Bcgriindung Maagcrs kann ich in so weit nicht cinvcrstandcn scin, 
als er gcgen das mir liber meine Aufforderung gegebene Versprcchen, dass er sich 
nur mit dcn Ausgangspunktcn în die Donauftirstentlimcr bcfasscn wcrde, sich sub 
titulo „Geschichte des Verlaufes der siebenb[ilrgischen] Eisenbahnangelcgcnhcit 
seit I 7 Jahren" auch indic Bcsprcchung der Linien im Inncren cingclasscn, und das 
Vorgehen der Regicrung besondcrs scit dem Schlul3e des Rcichsrates zu schroff 
bekrittclt hat; cinmal wolltc ich ihn unterbrechen, in dem Augenblicke ilbcrging er 
aber auf die cigcntliche Frage, und so erachtete ich es ftir angezeigter es zu 
unterlassen; cr hat ein Rcdncrtalent, hanem maga magat korbacsolja 1

• 

Nach dicscm Gcgcnstand wollte ich <las O[berste] G[ crichtshof] in die 
Verhandlung zichen lasscn, nachdcm es jedoch schon I Uhr war, und sowohl Pop 
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Exzellenz, als auch Comes Schmidt Schlu/3 der Sitzung beantragt haben, so habe 
ich um so mehr diesem Wunsche nachgegeben, als ich vom Ersteren vor der 
Sitzung erfahren habe, dass heute Nachmittag eine gtinstige Wendung vercinbart 
wcrden wird; ich zweifle nicht, dass man sich in die Verhandlung einlassen wird, 
bei der Speciell Debatte glaube ich jedoch, dass mehr Ănderungen im Gesetz[ ... ] 
werden beschlossen werden, indem die Berticksichtigung der Nationen, und 
Religionen von Seite der romanischen Mitglieder jedenfalls gefordert werden wird, 
und diese auch per indirectum zu zwei Oberrichtem ihre Zustimmung nicht geben 
wollen. Dass sie von ihrem telegraphierten Vorhaben abgegangen sind, ist 
vorsonderlich der Publikation des Sanktionierten Artikels zu verdanken, denn viele 
zweifelten, dass die Sanktion auch wirklich erteilt wurde; die Publikation ist mit 
au/3erordentlicher Freude begrti/3t worden, und man hat den romanischen 
Abgeordneten die Zufriedenstellung angesehen. 

Heute sind die sanktionierten Artikel auch in Pleno des Gubemiums , 
welches um 9 Uhr Vorrnittags abgehalten wurde, vorgetragen, und es sind die 
nătigen Ănderungen getroffen worden; wie lassen ja ein Exemplar auch in die 
Archive des Karlsburger Kapitels, und des Convents K[ olozs] Monostor hinterlegen. 

Morgen ist griechischer Feiertag, erst wegen [?] mit Freitag und Samstag den 
O[ben] G[ enannten?] verhandelt werden kann. 

lch mu/3 wegen meines schleifenhaften Schreibens ergebenst um 
Entschuldigung bitten, denn ich bin wirklich so sehr in Anspruch genommen, dass 
ich fast nicht zum Schreiben komme. Mich mit vollkommenster Hochachtung und 
tiefster Verehrung zeichnend, [Euer] Exzellenz untertanigster Diener, Gustav Groisz. 

Herrnannstadt den I ten Juni I 864 
[Anm.] beantwortet am 6ten Juni. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Dossicr I. f. 111-112. 

1 ci ci se biciuieşte singur (magh.) 

Ţapu, 2 iunie 1864 

Înaltă Dietă! 

181. 

Noi românii locuitori în comuna Ţapu, cercul Păucei, comitatul Albei de Jos, 
înţelegând cum că conlocuiorii noştri fraţii saşi ar fi îndreptat una rugare către 
înalta Dietă, prin care se roagă ca comuna noastră să fie adnexată la scaunul 
Mediaşului, în privinţa căreia noi ne dechiarăm după cum urmează şi anumit: 

De cumva acea rugare s-au făcut în numele comunei, fiindcă noi de aceea nu 
ştim nimica şi fiindcă noi suntem două părţi din trei a locuitorilor din comuna 
Ţapu, iară saşii numai una din trei părţi, ne luăm îndrăzneala, în contra acelei 
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rugări solcnitcr a protesta, iară de cumva au făcut numai în numele lor conlocuitorii 
noştri saşi sus-menţionata rugare, noi locuitorii români, ca majoritate absolută, 
adecă ca 2/3 părţi a locuitorilor comunei Ţapu, ne luăm îndrăzneala a ne ruga ca 
comuna noastră să rămână adncxată comitatului Albei de Jos, unde au fost şi până 
acuma şi unde dorim să fie întotdeauna, fiindcă ni mai comod a merge în jos, decât 
în sus şi fiind mai dedaţi cu deregătoria comitatensă decât scăunală; pe lângă care, 
umilita noastră rugare, convinşi fiind cum că-şi va avea rezultatul dorit, rămânem 
supuşi servi ai înaltei Diete. 

Ţapu, în 2/6 1864. 
[Semnează parohul şi 101 săteni] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyilles, Elnoki iratok, 
1864-89. Publicat de Simion Retegan, Conştiinfă ... , doc. LXXXVll, p. 168. 

Sibiu, 3 iunie 1864 

Exzellenz! 

182. 

Ich weil3 wieder nicht wo ich anfangen soli, ich fange damit an um 
Entschuldigung zu bitten, dass ich so lange geschwiegen habe, ich hoffe dass Sie es 
mir nicht ubel nehmen werden; denn Gott ist mein Zeuge dass ich nicht dazu 
kommen kann Ihre sehr werten Schreiben zu beantworten, mein Kopf ist auch so 
voii, dass ich nicht einmal recht weiss, was ich lhnen schreiben soli. 

lch danke ftir die Mitteilung bczuglich meiner Diăten als Deputierter, ich habe 
sie noch nicht behobcn, wcil ich crwartct habe, dass ich davon ămtlich vcrstăndigt 
wcrde; da ich die Verstăndigung nicht crhiclt, so licl3 ich bei dcr Fin[anz] L[andes] 
Direction nachfragcn und crfuhr, dass sic die Wcisung bcrcits crhaltcn hat, brauche 
daher kcine weitere Verstăndigung. Da der Gub[ emial] Rat Lazar in dcrselben 
Lage sich befindct wie ich, indem cr von Amtswcgcn in Hcrmannstadt scin mul3 
und die Fonds-Dircction, ncbst seincm Bcruf als Deputiertcr - erftillt, so habe ich 
bei Gelegcnhcit als ich scine Dcput[ierten] Diăten anwciscn liel3, den Bezug dcr 
halbcn Diăten nicht cingestellt, ich wcrde sie auch nicht cinstellcn, bis ich von 
Ihnen diesfalls kcine Wcisung erhalten werde, um welche ich im lntcrcsse des 
Lazar dringcnd bitte, und zwar auch bcztiglich des Prctcritums. 

Betreff Oberster G[ erichts] Hof! Bis dies mein Schreiben in lhre Hănde 
gelangt, werden Sie an dem Vorgang und Ausgang des Gegenstands bcrcits in 
Kenntnis scin, ich mul3 Sie dringendst bitten, ja nicht zu glauben, dass ich alle 
jcnen Bedenken tcile, welche ich lhnen ad 3369 im telegraphischen Wcge zur 
Kenntnis brachte, ich war desperat, es war eine Aufregung ohne Gleichen unter 
unseren Lcuten, ich beftirchtete es wcrde daran gcarbcitet - im Gcheimen - cine 
Spaltung, eine Confusion, cin Scandal herbcizuftihren um dcr Welt das zu zcigen 
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wovon Sie mir in Ihrcm lctzten schătzbarsten Schrciben - barbalonga - crwăhnen? 

Sie konnen sich deuten in was fur einer Verlegenhcit ich war als ich in der 
beztiglichen Frage allein dastand! Und ich keinen anderen Ausweg fand um das 
Ansehen der Regierung zu wahren, als die Zurtickweisung, Gott sei gedankt, dass 
den Feinden der Eintracht nicht gelungen ist ihr teuflisches Werk zu Stande zu 
bringen. 

Die mir gesendeten Ges[ etzes] Vorlagen habe ich noch nicht gelesen, ich 
kam nicht dazu, ich will mit meinen sonstigen Geschăften nicht im Riickstand 
bleiben; wenn ich sie gelesen habe, werde ich nicht unterlassen meine und die mir 
a priori bekannten Bedenken meiner Nations-Gcnossen zu Ihrer Kenntnis zu 
bringen. Ich hoffe es werden ihrer nicht viele sein. 

Zur Zeit der Abhaltung der Gen[eral] Versammlung in M[aros] Vasarhely 
wird S[eine] E[xzellenz] Graf Crenneville schon hier sein, und wird die 
entsprechende Verfugung treffen, ist nichts zu besorgen. 

Jetzt mu13 ich in die Landtagssitzung gehen, Wahl des Eisenbahnausschusses 
und Gen[ erai] Debatte iiber O[berster] Ger[ ichts] Hof. Haben Sie die Gute dem 
Altissimus meinen tiefsten Respekt zu vermelden, Ihnen Excelentissime! Viele 
Empfehlungen von meiner Frau, die Ihnen fur die freundliche Erinnerung zugleich 
dankt. 

Genehmigen Sie die Versicherung meiner unwandelbaren Hochachtung, mit 
der ich die Ehre habe mich zu zeichnen, 1hr humillimus servus Popp. 

3/6 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. la, Fasz. 2. f. 160-161. 

183. 

!Cernăuţi, 7 Iunie 1864] 

Notă 

Comitetul Dietei bucovinene îşi ia onoarea a ruga pc cncratul prezidiu cu 
privire la scrisoarea sa din I Septembrie 1863 Nr. 484 ca să binevoiască a-i trimite 
protocoalele stenografice dietale nu numai din anul curintc ci şi din anul trecut. 
Această rugare e cu atât mai întemeiată fiindcă comitetul dictai s-au pregetat a 
trimite onoratului prezidiu toate protocoalele stenografice a Dietei din Bucovina. 

Cernăuţi în 7 Iunie 1864 
Căpitanul ţării 

Eudoxiu de Hurmuzaki 
Voinarovici 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta, Fond Dielalia, F-135, 1863/4 Orszâggyiilcs, Elnoki iratok. 
1864-193. 
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184. 

Viena, 11 iunie 1864 
Kk. Polizeiministerium. Nr. 60248M. 

An seine des Herm k. siebenbiirgischen Vizehofkanzler Franz Freihcrm von 
Reichenstein Exzellenz 

Laut eines im Wege des Ministeriums des Ăul3em anhergelangten Berichtes 
des kk. General-Consulates in Jassy dlirfte die gegenwărtige Haltung der moldo
walachischen Regierung, bei dem Umstande, als sie ihre Willfâhrigkeit zu Gunsten 
der Emigranten in der Moldau bisher so weit bethătigt hat, dass sich dieselben 
wăhrend des verflossenen Winters unbehindert in Roman und den angrenzenden 
Distrikten ansammeln konnten, um in bedrohlicher Weise zu einem bewaffneten 
Einfall in Siebenblirgen Vorbereitungen zu treffen, umsomehr Mil3trauen einf1613en, 
als sich die Mal3nahmen, welche sie Behufs Aul3erlandesschaffung der Emigranten 
în Roman în letzterer Zeit getroffen hat, nachgerade als illusorisch erweisen. 

Von den aus Roman entfemten Emigranten sind dort bei 146 Mann în Galatz 
angekommen. 

Nach Kundschaftsnachrichten aus Bottuschan haben sich mehrere Polen, die 
sich von Roman dahin begaben, verlauten lassen, dass sie în Folge eines 
Regierungsbefehles aus Bukarest angewiesen worden seien, sich sofort moglichst 
entfemt von der osterreichischen und russischen Grenze im Lande zu verstreuen 
und sich bis auf Weiteres nirgends zu konzentrieren. 

Die Regierung fâhrt noch immer fort, die Emigranten mit moldauischen 
Reisepăsscn zu vcrsehen und selben wie friiher 3 ½ Piaster tăglich pro Mann an 
Lohnung zu verabfolgen, sowie auch von Seite der Bchorden den Emigranten noch 
immer mit dcr gr613ten Nachsicht bcgcgnct wird. 

Dcr Starost in Bacau bcrichtct dcm kaiserlichen General Konsulate in Jassy, 
dass nach Auslagc der Fuhrlcute, welche mit den Emigranten von Roman nach 
Galatz abgingcn, cin Teii der lctztcrcn noch unterwcgs in den auf der Route 
gclcgcncn Ortschaften zuriickgcblicbcn, die iibrigen aber dagcgcn wohl in Galatz 
angdangt, abcr nicht wciter gcschafft worden seien. Auch sollcn von dcn in Roman 
angcsammclten Insurgcntcn 50 Mann dort verblicbcn und ncuerdings wieder gegen 
40 Polen von der Grcnzc dort eingetroffcn scin. 

Weiter will man wissen, dass von den nach Galatz instradierten Emigranten 
viele wicder nach Roman zuriickkehren sollen. Nach unscren Kundschaftemachrichten 
hătten die Emigranten im Plane, sich neuerdings in Roman, Bakau, Piatra und 
Bottuschan zu sammeln und nach Umstănden einen Einfall în die Bukowina und 
Galizien zu bewerkstelligen. 

Der bekannte Polenagent Mrozowicki, der wăhrend der Anwesenheit des 
Flirsten Cauza in Jassy mit selben im năheren Verkehr war, begab sich vor nicht 
langer Zeit nach Roman, um dort den polnischen lnsurgenten Obersten Laskowski, 
welcher sich in Jassy aufhielt, abzuwarten. Bald nach seiner Ankunft dasclbst soli 
er aus Bukarcst durch Vcrmittlung cines dortigcn Kaufmanncs Namcns Beri 
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Kirchner ftinf grol3e Kisten mit Uniformen unter der Adresse Beri Leib Labei 
erhalten haben. 

Nach wciteren Kundschaftsnachrichten soli der Anftihrer der ungarischen 
Emigration in der Moldau Forgatsch derzeit in Bottuschan beim Apotheker Haynal 
sich aufhalten, zeitweise aber auch in Niamtz, Bakau, Piatra und Okna verwcilen. 

Wie unter den Emigranten in der Moldau verlautet, sollen in Jassy viele 
Zuztigler in Bălde aus der Ti.irkei eintreffen. 

Weiters geht das Gerticht, dass die ftirstliche Regierung in der Moldau ein 
polnischer Regiment zu bilden gedenke, wozu sie schon alles vorbereitet hătte, da 
es im Plane wăre, die Bauern zu agitieren und einen Einfall in die Bukowina und 
Bessarabien zu begtinstigen. 

Die nach Roman Mitte vergangenen Monats abgegangenen Emissăre 

Mieroslawski, Frigyessi und Engster sind am 25. v.M. plătzlich von dort 
verschwunden. Die ftirstliche Regierung lăl3t dieselben aufsuchen und die genau zu 
tiberwachen, da man Kunde haben soli, dass Frigyessy im Auftrage Mazzinis reise. 

Endlich soli nach einer durch einen Kundschafter vertraulich gemachten sehr 
unwahrscheinlichen Angabe, die Emigration in der Moldau mit Soldaten von dem 
in Siebenbtirgen garnisonierenden Regimente Marcoli, vielleicht Maroicic oder 
Mazzuchelli geheime Verbindungen unterhalten und auch in Jassy unter den 
Emigranten ein Brief cursiren, aus welchem zu entnehmen wăre, dass die 
Emigration bei einem Ausbruche auf deren Mitwirkung rechncn kănne. 

lch beehre mich, Euer Excellenz hievon zur weiteren beliebigen 
Gebrauchsnahme ergebenst in die Kenntnis zu setzen. Wien, 11. Juni 1864. Fur den 
Minister, Martiny. 

Copie. IIHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Dossicr li. Rcscrvat-Prăsidialaktcn, r. 140-145. 

185. 

Sibiu, 17 iunie 1864 

ln der Obcrzcugung, dass Euer Exccllcnz auch anderscitig i.iber den Verlauf 
dcr landtăglichcn Vcrhandlungcn Kcnntnis erlangcn, bcschrănkc ich mich mcine 
Meinung i.iber die Ursachcn des bis gcstcrn heil3 gcftihrten - gcstcm aber im 
Abnchmcn bcgriffcncn parlamentarischen Kampfcs das Obcrste Gcricht bctrcffcnd 
ausgcsprochen. 

Dcr Paragraph 4 so wic er ist in der Rcgicrungs Vorlagc auf factische 
Zustănde beruht, wtirde die vielen pro- und Contrademonstrationen nicht hcrvor 
gerufen, aber, wcnn die bczi.iglichen Ausschtisse nicht teils Befiirchtungcn tcils 
Behauptungcn ausgcsprochcn hătten, die wcder zur Sachc gchărten, noch aber 
dieselbe zu bclcuchten gccignet waren - vielmehr trieben dicsclben den Kampf auf 
die Spitze - und nur die Rede des Bischofs Fogaraschi bclcuchtcte den Kampf 
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dcrart, und bericf in heiterer Weise, dass er keincn Grund habc, sich den 
geăusserten Ansichten anzuschliefkn und er werde bei der Abstimmung ftir bcide 
Antrăge votisicrcn. Was er auch wirklich tat. 

Was den I ten Paragraph anbelangt - hinsichtlich des Standartes, da glaube 
ich: dass selbst Se. Excellenz der Bischof Sulutz seiner Zeit einsehcn wird, dass 
seine Gri.inde jenen dcr h. Regierung nicht entgegen gehaltcn werden konncn, wenn 
diese - nicht durch Vertreter (die sich auf Approbatal Gesetze berufcn) sondem 
unmittelbar sprechen wird - und ieh hoffe ftir diese Anschauung bei etwaigen 
allerhochsten Rcskript aus dcm Lagcr der neu-anderst [?] votanten i.iberzeugend zu 
gewmnen. 

Die Ergănzung des §.3. ist aus Opportunităts Ri.icksichten notwendig -
dieselbe beruhigt, Excellenz wissen cs, dass ich mich zu dieser Anschauung immer 
bekannt habe. Der verewigte Baron Bedeus Excellenz hat im Jahre I 855 bezi.iglich 
dicser Angelcgcnhciten in dcr Ău/3erung an den damaligen Gouvemeur angeraten: 
die Material und Religions Ri.icksichten nicht aus dem Auge zu lassen. Fi.ir diese 
Ergănzung stimmte Comes Schmidt und Binder ebenfalls mit. Ich mu13 erwăhnen, 
dass Binder bei der Yerhandlung des §.4. das beste Ma/3 gehalten hat, indem er 
erklărte, dass der Antrag Domzsa-s, als annehmbarer Yermittlungs-Antrag 
erscheine - der abcr bedauerlichcrweise nicht untersti.itzt worden sei. Unser Baron 
Friedenfels cntspricht vollkommen seinem Namen, indem er mit gewohnter Takt -
und sehr oft mit viciem Gli.ick den Weg zum Frieden bahnt - so sehe ich die 
Landtags Angelegenheiten. 

Nun erlaube ich mir i.ibcr hcrvortrctende Wi.insche die Mitteilung zu machen 
- namcntlich wird der Wunsch ausgesprochen: dass das Projckt i.iber die 
Reichsratswahl baldigst herablangcn măge und zwar um so baldiger, als die 
vorjăhrigen nur ad hoc bcrufen wurden - einer diesfalligen Initiative von irgcnd 
welchem Mitglicde des Landtages wăre jedenfalls zuvorzukommen. Die 
Angclegenheiten des Urbarial Gerichtswcsens wcrdcn mit sehr schwarzcn Farbcn 
wie das Ycrhaltcn des Baron Apar diesfalls als unertrăglich gcschildert -· und die 
Regclung als cine neue gănglichc Dringlichkeit beschricbcn, namcntlich D[r.] 
Ratiu beabsichtigt lntcrpcllationen an dic Rcgicrung zu stcllen. lch bcschwichtigte 
ihn, und vcrsprach ihm Euer Exccllcnz Einwirkung auch dicsralls anzusuchcn, 
bcruhigtc ihn dadurch, dass Eucr Exccllcnz cincn pcrcmtorischcn Termin 
festgesetzt habcn, binncn welchcn Baron Apar scine Antrăge zu crstcllcn hat. Ratiu 
erwăhnte auch des Bojancr Prozcsscs im Kokclburger Komitat - und ersuchtc mich 
Euer Excellcnz zu bittcn: dic dicsfallige Entscheidung bei dcr h[ohcn] Hofkanzlei 
zu bcschlcunigcn. Auch Puscariu mcint: dass eine baldige Entschcidung hăchst 
notwendig und dringend ist. Gymnasial Direktor ist ău/3erst erfrcut liber die ihm zu 
Teii gewordene Gnade Sr. Majcstăt. Er ist unerschopflich in Dankes Ău/3crungen. 

Hinsichtlich der Domzsa habe ich mit S. Excellenz Y[ize] Pr[ăsident] Pop 
gesprochen, und er findet es zulăssig dass er bei dem Gubernia in Ycrwcndung 
trete. Habe auch mit Domzsa gesprochcn, er meint, dass ihn scine Ehrc drăngt, cine 
angemessene Verwendung bcim Gubernia zu erbitten, er ist zufrieden mit seinem 
Gehalt - dessen Erhăhung cr niemals wi.inschen wird, bittet abcr nur den honorar 
Titel eines Gubcmialrates. 
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Ich glaube, Excellcnz, dass ihm dicse Gnadc gcwahrt wcrden konntc - seine 
Ăuf3erung auch wegen des Amtssitzes des Obersten Gerichtes - dtirften sowohl 
Klarheit seiner Kcnntnisse als Loyalitat ins gehorige Licht gcstellt haben. Ich 
empfehle ihn Euer Excellcnz hohe Trostung. 

Bei den vielfachen dringenden Geschaften, die Euer Excellenz ganze Zeit in 
Anspruch nehmen, werde ich nun mit meinem Brief zu Ende seyn - zwei 
Schmerzens Kinder habe ich noch - die ich Euer Excellenz Gnade zu empfehlen 
erlaube. Ohlberg und Vasits. Olbergs Adelbrief Angelegenheit ist, wie ich mich 
erinnere, von S. Majestat an das Staatsministerium herabgelangt. Ich bitte um Euer 
Excellenz diesfallige Befiirwortung. Vasits Besoldungs Erhohung auf 1800 - um 
die gnadige Erledigung auch dieser Angelegenheit bin ich so frei zu bitten -
Macelariu ist liber seine Emennung sehr erfreut. 

Mit ausgezeichneter Hochachtung verharrend, Euer Excellenz untertanigster 
Diener Moldovan 
Herrnannstadt, 17ten Juni 1864 

[Nota:] beantwort[et] am 2/7 1864. 
[Adresa:] Demetrius Moldovan, Hofrat und Abgeordneter (Romane, Griechisch 
orientalisch) 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I a, Fasz. 6, f. 400---402. 

!Sibiu, 17 iunie 18641 

Înaltă Dictă! 

186. 

Înţelegând din fontană sigură şi având şi documentele la mana cum că 
Comitetul central din Sibiu nu voieşte a da certificatul de alegere deputatului ales 
Axente Sever, cu toate că nu a existat nici nu există o cauză de denegare, deoarece 
pc lcmciul rnpvr1ului ma1:,islrnlului din Dcl1:,rnd fikul Îrwhului pn.•2idi11 1:,11bcn1i,1I 

din 20 mai 1864, nr. 175, scaunul judecătoresc cctăţian de acolo prin deciziunea 
din 20 mai 1864, nr. 224 a sistat cercetarea în contra lui şi 1-a absolvat de inculpat, 
ce s-a adeverit prin rcsoluţiunea înaltului prcsidiu gubernia( din Sibiu 24 mai 1864, 
nr. 3257. 

Considerând atât nedreptatea ce se face acestui deputat ales de două ori cu 
majoritate eclatantă de voturi, cât şi pierderea ce o suferă cercul de alegere, nefiind 
încă reprezentat până acum, nici în anul trecut, nici în anul de faţă. 

Considerând mai încolo petiţiunile şi interpelările cele multe cc s-au dat şi 
făcut în privinţa aceasta către prezidiul înaltei Diete; şi în urmă 

având în vedere cum că deşi nu există nici o causă spre a-i putea denega 
certificatul de alegere, cu toate acestea Comitetul central nu voieşte nici acum a-i 
da acest certificat. 
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Subscrişii simţindu-se constrânşi în interesul dreptăţii, atât al alegerilor, cât şi 
al alesului lor îşi iau libertatea a face unnătoarea propunere şi a se ruga ca înalta 
Dietă să binevoiască a decide încă în şedinţa de astăzi ca înaltul prcsidiu dieta! să 
binevoiască a rcquira pe înaltul presidiu gubernia! spre a demanda comitelui 
suprem din comitatul Albei inferioare, pentru ca acesta să trimită în cel mai scurt 
timp toate actele relative la această causă şi aceste acte să se subşteamă înaltei 
Diete spre a putea decide în mod definitiv asupra lor. 

Sibiu în I 7 iunie 1864 
[Semnează Alexandru Sterca-Şuluţiu, regalist; Timotei Cipariu, Codru 

Drăguşanu, Angyel, Ioan Fekete Negruţiu, Elia Vlassa, [Ioan Bran] de Lemeny, 
dr. I. Raţiu, dr. I. Maior, I. Hannia, plus alte trei semnături indescifrabile] 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dicta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 
1864-186. 

Sibiu, 18 iunie 1864 
Hermannstadt, am 18. Juni 1864 

187. 

Euer Exzellenz, Mein hochgeehrter Gonner! 

Euerer Exzellenz hochgeschătztes Schreiben vom 29 v. Mts. hat mich aus 
einer sehr schmerzhaften Niederschlagenheit - aufgeweckt und zur Tătigkeit 

aufgemuntert. Die hier dieser Tage bekannt gewordene Auszeichnung des 
Direktors Dr. Kratky bestărkte mich in meinem Glauben. lndem ich mir daher 
erlaube, Euer Exzellenz ftir Beides aus der Tiefe meines Herzens zu danken und 
die Yergcltung des Allmăchtigen daftir zu erflehen, verspreche ich feierlichst, dass 
ich mich stets bcstreben werde, diescr Gnade und Hochhcrzigkcit Euerer Exzcllcnz 
wiirdig zu bleiben. 

Mein Yerhaltcn wăhrcnd dcr Spczial-Debatte iibcr die Rcgicrungsvorlage 
beziiglich des Obcrstcn Gcrichtshofcs wird zwar Eucr Exzcllcnz iiberrascht habcn; 
ich konnte abcr durchaus nicht andcrs handcln, weil ich meine Frciheit schon 
wăhrend der Gcneral-Dcbatte iiber dicse Proposition in der National-Konferenz 
meinem Bestreben: die beabsichtigte Rclcgicrung dieser Regierungsvorlage um 
jeden Preis zu verhindem, zum Opfer bringen mul3te. 

Es sind wohl manche §§. der erwăhntcn Regierungsvorlage abgeăndert 

worden, allein dies macht mir wenig Kummer, weil ich weil3, dass der 
Hauptwunsch der h[ohcr] Regicrung: den obersten Gerichtshof in Wien zu haben, 
anstandslos in Erftillung gchcn wird, dcnn wir haben hier daftir gesorgt, dass sich 
die Mehrheit ftir „Wicn" erklăre, sobald der Gesetzesvorschlag mit Andeutungen 
darauf herablangen wird. 

Der bekannte Antrag meines Freundes Herbert hat auf meine Bemiihungen, 
die Mănner der Linken von Abănderugen der Regicrungsvorlage abzuhalten, sehr 
nachtcilig gewirkt. Die Stcllung dicscs Antrages war nicht klug gcnug iibcrdacht. 
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Das stets beleidigende Aufbrausen Gulls und die vielen aus dem Zentrum gegen 
die Linke zuschleuderten Anzilglichkeiten und lnvektiven brachten diese in 
Aufregung und schadeten der guten Sache. 

Nach meinem Daflirhalten wăre angezeigt, nach den National-Konferenzen 
landtăgliche gemischte Clubs zu halten, um in denselben die Vermengung der 
Meinungen zu versuchen. Dieses habe ich mehreren der săchsischen Abgeordneten 
in Antrag gebracht. 

Genehmigen Euer Exzellenz die Versicherung der Hochachtung, mit welcher 
ich geharre, Euer Exzellenz untertănigster Diener, Jakob Bologa. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. la, Fasz. 7, f. 412. 

188. 

Sibiu, 20 iunie 1864 

Excelentissime ! 

Hennannstadt, 20/6 1864 

Tandem aliquando habe ich auch so viei freie Zeit, um lhre sehr werten 
Schreiben vom 30/5, 6t[ en] und 17 /6 beantworten zu konnen ! Bevor ich jedoch zur 
eigentlichen Beantwortung lhrer schătzbarsten Schreiben ilbergehe, erlauben Sie 
mir dass ich vorerst 2 Gegenstănde bespreche, welche mich Tag und Nacht 
beunruhigen. Der 1 te betrifft den Barba lunga! Sie haben in lhrem Schreiben 
angedeutet, dass man in den hochsten Regionen geneigt sei zu glauben, dass die 
Sachen beim Landtag deswegen nicht gut gehen, weil Barba l[unga] nicht da ist: 
das mul3 ich ftir einen Irrtum erklăren und kategorisch behaupten, dass wenn 
B[arba] l[unga] hier gewesen wăre, die 8te k[aiserliche] Proposition nicht 
verhandelt worden wăre! Ich wundere mich wie man so geschwind vergessen 
konnte, dass ja der diaholus rotae war, dcr die Hitzkopfc etc. gclcitcte, eigcntlich 
,;i1.:h Jun .. :h ,;ic lcitcn lidJ! \\'a,· cr ni<.:hl Jc,jcnigc Jcr dcn .\ntrng Sipolarius 2um f 
4. des I. Ges[ etzes] Art[ikels] unterstiltzte? Hat er nicht alle hirnverbrannte Antrăge 
der Romanen unterstiltzt? Ist er nicht derjenige der mich aufgefordert hat mich von 
meiner Nation nicht loszurei13en, sondem mit ihr - d.h. mit den himverbrannten 
Hitzkopfcn zu halten, wie eres gehalten hat? Damit er nur als Leiter der Romanen 
gelte! Nie hat er sich die mindeste Milhe gegeben die himverbrannten ldeen aus 
den Hitzkopfen zu schlagen! Und die Anwesenheit eines solchen Menschen beim 
Landtag soli beendet werden? Dies mu13 mich wirklich Wunder nehmen: eigentlich 
wie Sie sich in lhren Schreiben vom 30/5 ausdrilcken: ărgem! Als man ihn von 
seiner Abreise nach Elăpatak beschworen hat hier zu blciben weil wichtige Sachen 
- auch Oberster Gerichtshof - zu verhandeln sind, hat der treu ergebenste Barba 
l[unga] geăul3ert: nu vreau se subscriu sentintia de morte a natiunei mele! (will das 
Todesurteil meiner Nation nicht unterschreiben), dass er dieses nicht im loyalen 
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Sinne gcmcint habe, bedarf wohl kcincr wcitcrcn Auscinandcrsetzung! lch bitte Sie 
also in den ma13gebcnden Rcgioncn die Bedeutung des B[arba] l[unga] auf das 
gehărige Mal3 zurilckzuflihren! 

Der 2te Gegenstand ist die Ncposer Geschichte. Wissen Sie dass als ich 1hr 
Telegramm vom 16. I. M. - wclches mich verdachtigt - crhielt, im Begriffe war -
da ich ohnehin wirklich aufgeregt war, mich krank zu melden und die Leitung des 
Gubemiums etc. einem Gubernia) Rat zu ilberlassen? Zu glauben dass ich 
einverstanden bin mit Ruhestărem! Dass die Obergriffe und Ruhestărungen 
deswegen geschehen, weil ich an der Spitze des Gubemiums bio! Das verrat 
mindestens eine Unkenntnis der Yerhaltnisse! Waren denn diese Konflikte nicht 
auch zur Zeit wo die Neposer etc. untenn Militar Stock ader Kommando gestanden 
sind? Hat Filrst Schwarzenberg ihnen nicht mit Kriegsgericht gedroht? Hat die 
Geschichte den blutigen Lauf nicht untenn Grafen Mik6 (1861) der kein Romane 
ist, begonnen, untenn Cr[ enneville] fortgesetzt? Ist die Ruhe auch in den 
vergangenen 2 Jahren untenn Cr[ enneville] - ungeachtet die fortdauemde Militar 
Execution - nicht gestărt worden? Habe ich am 25/4 d. J. Nicht dasselbe getan was 
unter ahnlichen Verhaltnissen der Cr[ enneville] getan hat? Oder hat der falsche, 
charakterlose Intriguant und Denunciant Thiemann, seiner Natur gemal3, die 
mal3gebenden Kreise irregeleitet? Habe ich gerichtliche Amtshandlungen ilber 
einfache telegraphische Beschwerden hemmen kănnen, zumal wo dem jud[iziellen] 
Gubemium wegen geringftigiger Yerftigungen - unverdient - so viele 
Ausstellungen und Zurechtweisungen zu Teii geworden sind, dass es sich einmengt 
in Sachen und Verftigungen trifft a hol a biniskodas ideje meg be nem erkezett!! 
Die politischen Behărden kănnen und dilrfen gerichtliche Amtshandlungen nicht 
beirren. Wenn man alles dieses bedenkt, wenn man erwagt, dass seit 16/3 d. J. -
seitdem ich die Leitung des Gubemiums ilbemommen habe - die Neposer etc. 
keine Eigenmachtigkeit (d. h. ohne Dazwischenkunft der Behărde) begangen 
habcn, dann mu13 ich wirklich verzweifeln und mu13 mich zurilck wilnschen in mein 
- so genanntes - Nichts! Aber genug von Lamcntationen! Aber doch noch Eins! Es 
mul3 einem die Luft vcrgchcn sich in politischen Sachen einzumischen, wenn man 
sicht wie die Brilder Sachscn sich bemilhen, wo sie nur konnen, auch die besser 
gesinnten von den Romanen vcrschiedenartig zu verdachtigen! Ich beschranke 
mich diesmal nur auf meine Person! Haben Sie meine Rede bei §. I. gelesen'? 
Haben Sie dann die Bemerkungen des H[erm] Schmidt auch gelesen? Nicht ich, 
sondem er hat alle rom[anischen] und ungarischen Richter ftir bcfangen erklart, 
nicht ich sondem er hat immer von Nationaljustiz gesprochen, und darunter die 
rom[anische] Majorităt im jud[iziellen] Senat verstanden und auch ausdri.icklich 
betont; und nachdem ich ihm nachgewiesen habe, dass das nicht der Fall war und 
nicht ist, dann zieht er las in seiner graben Weise, warum man die National[itaten] 
und Relig[ionen] berilcksichtigt bei Zusammensetzung des Justizsenates! Ist das 
nicht infam von ihm? Was hatte er gesagt wenn ich den Senat, ohne Ri.icksicht auf 
die Nation[alitaten] und Relig[ionen] aus 4 Romanen und 2 Ungaro als den ti.ichtigsten 
ăst[erreichischen] Juristen (caeteris paribus) zu einer Zeit zusammengesetzt hatte, 
wo von den Sachsen nur Rannicher und Phleps zur Disposition standen, wo von 
den Romanen: Aldulianu, Lazar, Bologa und Dunka; von den Ungam Pop und 

311 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Fekete - sămtlich ost[erreichische] Richter, nur zur Yerfugung standen, ich habe es 
nicht getan, nicht weil ich besorgt hătte, dass diese Herren parteiisch sein werden, 
nicht, sondem einzig und allein weil ich den Sachsen (insbesondere dem Schmidt) 
keinen Anlal3 geben wollte, sich tiber rom[ănische] Majorităt mit Grund 
beschweren zu konnen, und siehe da! Was bringt er jetzt vor!? So hat er den Sinn 
meiner Worte verdreht, beztiglich der Kapazităten; ich meinte dass cin befangener 
Richter - wofur er und nicht ich, die sieb[ enbtirgischen] Richter hăit - wenn er eine 
Kapazităt ist, besser im Stande ist und auch geneigter den Sinn der Gesetze zu 
verdrehen etc! Und das weiss ich aus Erfahrung! Und was macht er fur eine 
Geschichte in seinem Blatt?! Ich kann und will mit ihm nicht streiten, aber erklăren 
mu13 ich, dass mir bei so bewandten Umstănden die Lust weggegangen ist, je noch 
eine Rede im siebenbtirgischen Landtag zu halten! 

Die mir zugeschickten Gesetzartikel habe ich ttichtig gelesen, habe noch 
keine Zeit gehabt meine Bemerkungen zu machen, behalte mir vor erst nachdem 
ich die berichtigten Exemplare bekommen werde, meine Ansichten Ihnen mitzuteilen. 

Was die Haltung der Romanen anbelangt, so scheint mir diese doch nicht so 
regierungsfeindlich zu sein, wie man geme glauben mochte! Ich bin zwar mit ihren 
Anschauungen auch nicht einverstanden, ich halte sie jedoch nicht fur Reg[ierungs] 
feindlich, vielweniger gefahrlich; ihre Motive sind nicht verdammungswtirdig, 
erstens dass sie nicht geme als willenlose Werkzeuge oder gut disziplinierte 
Beamte (Beamtenkammer) sondem als wirkliche Landes-Vertreter gelten mochten, 
2tens ist es ihre Oberzeugung, wobei nicht aul3er Acht zu lassen ist, dass sie von 
der tibrigen siebenbtirgischen Welt nicht isoliert sind, und die hie und da zum 
Ausdruck kommende Anschauungen der Brtider M[agyaren?] nicht ganz ignoriert 
werden konnen, Sie werden mich verstehen! ln inneren Angclegenheiten werden 
die Romanen nicht alles unterschreiben was von oben kommt, aber in 
Angelegenheiten des Reiches, der Regierung im eigentlichen Sinne des Wortes, 
wird man sic cinig findcn auf Scite der Rcgierung; tibrigens sie sehen cs gut ein, 
dass man nur dcswcgcn mit ihncn gcht, weil man mit dcr Aristokratic nicht gehcn 
kann; deswegen wollen sie jedoch - wie sie mich wicdcrholt versichcrt haben -
eigcntlich mir zu wissen gcgebcn habcn -- frciwillig nicht bcitragen, dass cin ihrer 
N;i1ion prC'j11diciC'rC'ndC's CîC'sc1, ,11 St;mdc kommc 1 Dic I .cute schcn iiherall 
Abgrtinde, sind mil3trauisch, was Wunder wcnn man sic schwer oder gar nicht 
kapazitieren kann? Diaholi roim: sind sehr viele, fast alic, wo weniger eingeweiht 
in die Sachen, desto gro13er diaholus rotae, cin Teii ist klcinmtitig, cin anderer 
indolent, cin dritter verbranntes Him, ein 4ter intriguant etc. etc. dass B[arba] 
l[unga] auch im Spiele sei, konnte ich nicht bezweifcln; bcstimmt weiss ich nichts. 
Yorhaltungen fchlen nicht von meiner Scite, aber mit grano salis, ich mul3 jeden 
Ausdruck vermciden, womit ich die Regierung kompromitticrcn konnte, als wolle 
sie den Landtagsmitgliedem aus der Reihe der Beamten keinen freien Willen 
zugestehen etc. Es ist schwer Mensch zu sein, wie Sie in lhrem werten Schreiben 
vom 6ten Juni I. J. sich ausdrticken, aber es ist noch schwerer plures voluntates zu 
haben und in cincr Person mehrcre Menschen vorstcllcn zu mtissen; dieser Rolle 
bin ich schon satt! 
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Was die bcwul3te Angclcgcnhcit bctrifft, so bin ich daflir, dass es jetzt kcine 
Eile habe, kann noch licgen, wic immcr die Antrăge des Grafcn Cr[cnnevillc] und 

lhrc lautcn măgcn, hcutc wilrdc ich Sic mit solchen Antrăgcn odcr Bittcn nicht 

mchr bclăstigcn! Fiat quod placct; ich wilnsche nur dass mcinc Trcuc, mein 

Gcrechtigkeitssinn und die Festigkcit meines Charakters nicht în Zweifel gegangen, 

dass ich nicht vcrdăchtigt wcrdc, dcnn hiczu habe ich keinen Anlal3 gcgcben! ! 
Eins wăre cs gut dcn mal3gebendcn Kreisen begreiflich zu machen, man soli 

auf Widcrsprtiche und Widerstand gefal3t sein, diese aber nicht gleich dahin zu 
dcuten, dass das eine Niederlage der Regierung sei, deswegen wird ja verhandelt 

im Landtagc, wcnn eine Widcrpsruch odcr Widerstand gar nicht geduldet wcrden 

will, dano ist ja besser nach Hause zu gehen und dort alles ruhig abzuwarten. 
Wie kommt das dass Gemeinden sich unterstehen unmittelbar an Kaiser zu 

telegraphicren? lch wtirde glauben dass man sich beim Kaiser nur gegen den 

Hofkanzler, nicht aber gegen cinen Einzelnrichter, beschweren sollte und kănnte; 

beim Hofkanzler gegen den Gubemialprăsidenten, bei diesem gegen den 

Jurisdiktions-Chef und beim letztcren gegen den Dulia und szolgabiro, nicht aber 

gradeaus beim Kaiser; das ist ein starker Mil3brauch, und ich mul3 lhnen offen 

gestehen, dass wenn ich Landes-Chef wăre, mich schăn bedanken wtirde, wenn 
cine solche Kompromission, Mil3trauen und Obergehen des Landes-Chefs, der fiir 

die Aufrechthaltung der ăffcntlichen Ruhe und Ordnung zu sorgen hat, gcduldet 

und gut geheil3en wtirde. Oder hat vielleicht der Denunciant Thiemann sich 

unterstanden den Kaiser selbst zu behclligen? Einen solchen Denuncianten, 
lntriguanten wtirde ich mir auch ausbitten, oder aber mich bedanken! Ein 

Landeschef der Kontrollorc braucht, vcrdient nicht cine Minute auf dcn Posten 
geduldct zu wcrdcn! Das ist mcinc Rcligion! Wcnn er nicht das ganzc Vcrtrauen 

der Regicrung besitzt, sondcm man noch Kontrollore braucht, dano sicht cs traurig 
aus, bcsondcrs wcnn die Wahl des Kontrollors cinen charaktcrloscn Mcnsch trifft, 

indcm man sich nămlich în der Wahl gcwaltig int! 
Ich wărc jctzt zu Ende, cine Bittc noch, helfcn Sic uns aus mit dem 

jud[izicllcn] Senat, hcute gcht dcr Bcricht hinauf, ich wcil3 nicht was ich anfangcn 
soli. enorme Riickstăndc in Civili. Topplcr wiirde das mcistc lcistcn konncn. aber 
<loch nicht, jctzt crst kommt cs mir im Sinn, cr war nur bei dcm Urb[arial] 

Gcrichten, und wir brauchcn ăst[crrcichische] Civil-Juristen; wciscn Sic uns dcn Gall 
und Bcrzeviczi zu, wicwohl ich auch von diesen mir nicht viei vcrsprcchen kann. 

Seit 4 Tagcn rcgnet es în cincm fort, viele Oberschwcmmungen, Schadcn und 
Unglticksfallc stattgcfunden. 

Viele Empfchlungen von meiner Frau, welche sich samt den Kindern ganz 
wohl bcfindct und kaum crwartet dass Graf Cr[eneville] kommt, damit wir mit 
Urlaub gchen kănnen! Wcnn auch nicht auf drei Monate, wenigstcns auf6 Wochen. 

Wcnn unscr Altissirnus noch în Wicn ist bitte ich rncine ticfste Vcrchrung 
ihm zu vcrmclden und dic Vcrsichcrung, dass ich mir stets gegcnwărtig halte, 

wienach cigcntlich und allein scin Vcrtraucn mir zu der Stelle die ich bcklcide 
verholfcn hat, wclchcs Vcrtraucn zu rcchtfcrtigen stcts bcstrcben wcrdc. 

313 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Genehmigen Exzellenz die 
Hochachtung, mit der ich die Ehre 
Diener, L[ adislaus] B[ asilius] Popp. 

Versicherung meiner ausgezeichneten 
habe mich zu zeichnen, 1hr untergebenster 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 2, f. 140-143. 

189. 

Sibiu, 22 iunie 1864 

Propunerea deputatului I[oan] Puşcariu et consorti 
pentru regularea dreptului de educi! 1 

Considerând că drepturile regale de la început au fost încorporate bunurilor 
nobiliare cu îndatorirea proprietarilor de a milita şi a purta spesele de 
administraţiune ale municipiilor şi comunelor, care îndatorire astăzi e extinsă peste 
toţi cetăţenii; 

Considerând că în urma ştergerii iobăgiei, desărcinarea pământului nu e 
perfectă fără ridicarea drepturilor regale rezervate încă pentru foştii proprietari; 

Considerând că reservaţiunea aceasta prin §3 I a Patentei Urbariale din 
2 I iunie I 854 s-au prefipt numai până la definitiva regulare a drepturilor regale 
după status quo din 1848; 

Considerând că mai în toate statele europene unde s-au ridicat drepturile 
feudale, pământul s-a desărcinat şi se desărcinează şi de toate monopolele privaţilor; 

Considerând că dreptul cârciumăritului în ţara asta nu a fost eschisiv numai a 
foştilor domni pământeneşti, ci în parte mare a cantităţii şi calităţii, a timpului şi 

modului de vânzare şi în mâna foştilor supuşi; 
Considerând că în privinţa regulării acestui drept încă prin Bizonyos 

punctumok din a. 1769 111.8. prin Punctele regulative din a. 1804 şi prin art. diet. 
V.7. din anul 1847, precum şi prin ord[inul] gub[ernial] din 18 november 1853 B. 
prov. 70 şi din 13 scptemb. I 856 nr. 2 I 385 cu respectarea relaţiunilor ţării noastre 
s-au dat dirccfiunca Înfr acolo, ca dreptul de ctî.-cium2irit să t1·ct1că în proprietatea, 

posesiunea şi administraţiunea comunelor; şi în fine 
Considerând că prosperitatea comunelor, puterea materială a cetăţenilor de 

stat, precum şi putinţa lor de a purta greutăţile publice e condiţionată de la posibilitatea 
şi înlesnirea comunelor de a-şi deschide venituri şi a-şi funda averi comunale; 

Înalta Dietă să binevoiască a conclude unnătorul 
Articol de lege 
privitor la ştergerea dreptului regal de educi/ şi a trecerii dreptului de 

cârciumărit în posesiunea comunelor 

§1 
Dreptul regal de educi! al foştilor domni pământeşti ca atare se şterge şi în 

locul acestuia dreptul de cârciumărit vinului, vinarsului şi berei se dă în proprietatea, 
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posesiunea şi administraţiunea comunelor respective, pe lângă indemnisare din 
partea acestora. 

§2 
De baza desdăunării acesteia se ia venitul anual mijlociu, cscalculat după cei 

zece ani de la 1837 până la anul 1848, după ce se va estrage o şesime ca scăzământ 
şi spese de administraţiune, iar renta anuală de aci resultatorie, multiplicată de 
douăzeci de ori va fonna capitalul de desdăunare. 

§3 
Această desdăunare se cuvine nu numai privaţilor dar şi bunurilor 

eclesiastice, ale fondurilor, fundaţiunilor, corporaţiunilor şi celor camerale, şi se 
plăteşte dacă prin învoieli separate nu se va stipula altfel, în şase rate anuale. 

§4 
Pentru înlesnirea desdăunării acesteia se vor da comunelor împrumutări de 

bani din fondul de credit al ţării pe lângă prescrisele interese şi răfuiri de 
amortisaţiune sub privegherea dregătoriilor administrative, luându-se de cinosura, 
că dacă venitele anuale ale comunei din dreptul de cârciumărit şi din alte averi ale 
ei nu vor acoperi ratele de desdăunare şi amortisare către foştii domni pământeşti 
ori către fondul de credit, restul se va acoperi prin aruncătura comunală asupra 
tuturor locuitorilor comunali, inclusiv şi foştii domni, după contribuţiunea dreaptă a 
fiecăruia. 

§5 
Transposiţiunca dreptului de cârciumărit de la foştii domni pământeşti la 

comună se efectuează de regulă îndată la cererea uneia sau alteia părţi, iar la 
trecerea unui bun legat cu astfel de regal prin ereditare, vindere, donare, dotare ori 
schimbare, executarea se face din oficiu prin intrevenirea dregătoriilor politice. 

§6 
Dreptul de ospctaria, unde c împreunat cu dreptul crâşmăritului de vin, vinars 

sau bere, se declară de separat de acesta, şi cel dintâi se regulează după legea 
comercială şi industrială, iar al doilea după prescrisele acestui articol de lege. 

§7 
Venitele din dreptul de cârciumărit, trecut desăvarşit 1n proprietatea 

comunelor, se vor întrebuinţa numai spre scopuri comunale. 
§8 

Cu executarea acestei legi se însărcinează reg. Cancelaria aulică transilvană. 
Sibiu în 22 iunie 1864 

Puşcariu m[anu] p[ropria] deputat; Lcontin Pop m[anu] p[ropria]; Gabriel 
Man m[anu] p[ropria]; Petru Pop m[anu] p[ropria]; dr. Maior m[anu] p[ropria]; 
Dionis. St. Şuluţiu m[anu] p[ropria]; Ioan Balomiri m[anu] p[ropria]; dr. Raţiu 

m[anu] p[ropria] deputat; Ioan Balas m[anu] p[ropria]; George Roman m[anu] 
p[ropria]; Drăguşanu! m[anu] p[ropria]; I. Popasu m[anu] p[ropria]; I. Hania 
m[anu] p[ropria]; Alex. St. Şuluţiu m[anu] p[ropria] regalist şi mitropolit; Schuler 
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Libloy m[anu] p[ropria]; los. Şuluţiu m[anu] p[ropria]; Alexandru Lazăr m[anu] 
p[ropria]; Heinrich Wittstock m[anu] p[ropria]; Gottlieb Budacker m[anu] p[ropria]. 

Imprimai. S.J.S.A.N. Fond Dieta Transilvaniei /863-/865, nr. dosar 222, f. 88-89. 

1 Termenul „edueil" provine dinjus educi/li= drept de cârciumărit. 

190. 

Viena, 23 iunie 1864 

Articolul de lege 
privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în comunicaţiunea publică 

oficioasă 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, 
Din graţia lui Dumnezeu, Imperatorul Austriei, 
Rege apostolic al Ungariei, Boemiei, Da/mafiei, Croaţiei, Slavoniei, Galiţiei 

şi Lodomeriei; rege al Lombardiei, Veneţiei şi Jliriei, rege al Ierusalimului, etc. 
arhiduce al Austriei, mare duce al Toscanei şi al Cracoviei, duce al lotaringiei, al 
Salisburgului, Stiriei, Carintiei, Carnioliei şi al Bucovinei; mare principe al 
Transilvaniei; marchione al Moraviei, duce al Sileziei Superioare şi Inferioare, al 
Modenei, Parmei, Piacentiei şi Guastalei, al A usvitiei şi Zatorului, al Tesinei, 
Friaulei, Ragusei şi Zarei; comite principal al Habsburgului şi al Tirolului, al 
Chiburgului, Goritiei şi Gradiscei; comite al secuilor; principe de Trient şi Brixen; 
marchione al lausitiei Superioare şi Inferioare şi al Istriei; comite de Hohenembs 
şi Feldkirch, Bregentia, Sonnenberg etc.; domn de Trie.\·/, Cattaro şi în 
Marchionatul Vendic; mare voievod al Voivodinei Serbiei, etc. 

Facem prin aceasta de ştire şi cunoscut: 
Reprezentanţii iubitului nostru Mare Principat al Transilvaniei conchiamaţi 

prin regescul nostru rescript din 21 aprilie 1863 pre I iulie al acelui an în libera 
noastră cetate regească Sibiu şi adunaţi acolo în Dietă, ne-au subştcrnut pc cale 
constituţională un articol de lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării 
în comunicaţiunea publică oficioasă pre lângă prea umilita lor rugăminte depusă în 
rcprescntaţiunea lor din 23 iunie 1864, pentru ca să dăm acestui articol 
preagraţioasa noastră acceptare, confirmare şi sancţiune. 

Cuprinsul acestui articol de lege este următorul: 
Articol de lege 

privitor la întrebuinţarea celor trei limbi 
ale ţării în comunicaţiunea publică oficioasă 

§I 
Cele trei limbi ale ţării, adică limba ungară, gcnnana ş1 româna sunt egal 

îndreptăţite în comunicaţiunea publică oficioasă. 
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§2 
Părţilor le stă în voia, a întrebuinţa în toate esibitele de ori şi ce soi, cum şi în 

toate pertraptările oficioase veri şi care din cele trei limbi ale ţării. 
§3 

Cereri verbale ale părţilor, cum şi fasiunile acelora, mai încolo a martorilor şi 
pricepătorilor de lucru se vor lua la protocol într-una din cele trei limbi ale ţării, şi 
anume în aceea care o va numi partea, martorul sau pricepătorul de lucru, care e de 
ascultat. 

§4 
La pertraptările judecătoreşti ş1 m afară de cause controverse, când 

participează mai multe părţi, îi stă în voia fiecăreia părţi a întrebuinţa ori şi care din 
cele trei limbi ale ţării. 

§5 
Esibitele părţilor ori cererile lor date la protocol, trebuie resalvate în aceeaşi 

limbă în care a fost făcută petiţiunea sau cererea luată la protocol. 
§6 

În casurile acele când participează mai multe părţi, se vor espedui decisiunile 
judecătoreşti, cum şi motivele în aceea limbă în care a fost compusă petiţiunea sau 
incusa, respectiv întâiul esibit ori întâia cerere verbală. 

Celorlalte părţi li se vor cspedi la cererea lor şi traduceri din decisiune în 
aceea limbă, în care au luat ele parte la pertraptare. 

§7 
Pertraptarea finală verbală, publicarea şi espedirea sentinţei se va face în 

aceea din cele trei limbi ale ţării, care e limba maternă a acusatului. Totuşi are 
acusatul voia liberă a-şi alege pentru aceasta alta din cele trei limbi ale ţării, care 
însă ci trebuie să o priceapă. 

§8 
Dccisiunile oficiilor şi judecătoriilor mai înalte se vor cspcdi asemenea în 

aceea limbă, în care trebuie date afară părţilor aceste dccisiuni după disposiţiunile 
§§-lor 5, 6 şi 7. 

§9 
Fiecine poale întrebuinţa în penraplările publice ori şi care din cele trei limbi 

ale ţării. 

În comunele cetăţeneşti şi săteşti defige limba afacerilor internă în trebi 
comunale represcntanţia comunei. 

§ 11 
În municipii dcfige limba pentru afacerile municipale represcntanţia 

respectivului municipiu. 
§12 

Determinaţiunile §§-lor I O şi 11 vor avea valoare totdeauna numai pre cât va 
ţine activitatea reprcsentanţiei municipale ori comunale. După decursul acestei 
activităţi se va putea face una conchisiune nouă în privinţa dcfigcrii limbi de 
afaceri a comunei ori a municipiului. 
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§13 
Toate împărtăşirile, cstrădările, ordinaţiunile, mandatele şi altele asemenea se 

vor emite de către autorităţile lor supraordinate către aceste municipii, comunităţi şi 
către oficiile şi judecătoriile lor, sau către corporaţiunile bisericeşti şi de alt soi, în 
aceea dintre cele trei limbi ale ţării, care e limba de afaceri interne în trebile lor 
municipale şi comunale, sau aceea de care se foloseşte corporaţiunea sau institutul, 
fie eclcsiastic, ori fie de alt fel. 

§14 
Comunele şi municipiile, oficiile şi judecătoriile lor, precum şi corporaţiunile 

bisericeşti ori de altfel şi judecătoriile eclesiastice în comunicaţiunea reciprocă şi 

cu oficiile lor superioare vor întrebuinţa limba lor proprie (internă) de afaceri. 
§15 

În comunicaţiunea cu oficiile c.r. militare se vor folosi comunele de limba lor 
propria, iar municipiile şi oficiile lor după putinţă de limba germană. 

§16 
Limba oficioasă internă a oficiilor municipale şi a judecătoriilor municipale e 

aceea, care e şi a municipiului respectiv. 
În comunicaţiunea presidială de serviciu a tuturor autorităţilor şi oficiilor se 

concede a se folosi fiecare dintre cele trei limbi ale ţării, fără restrângere. 
§17 

Limba oficioasă internă a celorlalte oficii şi curţi judecătoreşti, cum şi a 
comunicaţiunei acestor oficii şi curţi judecătoreşti între olaltă şi cu oficiile ce se 
află din afară de Marele Principat al Transilvaniei se va determina pe calea 
ordinaţiunilor. 

§18 
Limba de învăţământ în şcolile poporale şi medie şi în institutele superioare 

de învăţământ o dcfig aceia care au de a îngrij pentru susţinerea şcolilor respective 
şi a institutelor superioare de învăţământ. 

§19 
Matriculele cclcsiasticc se vor purta într-una din cele trei limbi, care sunt 

dcchiaratc în paragraful întâi de egal îndreptăţite. 
Altmintrca Ic sta în voia confesiunilor singulari a determina spre lac]cst scop 

în confnţdcgcre cu r. uubcrniu şi alra limba. 

§20 
Toate legile ţării care stau în contrazicere cu aceste delcrminaţiuni sunt 

desfiinţate şi scoase din activitate. 
§21 

Puterea obligatorie a acestei legi intră în activitate fără amânare. 
Această prea umilită rugăminte a credincioşilor noştri rcpresentanţi ai 

iubitului nostru Mare Principat al Transilvaniei adunaţi în Dietă, primind-o noi cu 
complăccre dăm articolului de lege trecut mai sus întru tot cuprinsul lui, cesareo
regeasca şi domneasca noastră acceptare, confirmare şi sancţiune, iar pe memoraţii 
credincioşi reprcsentanţi ai acelei ţări îi asigurăm cum că acest articol petrecut prin 
aceasta în Cartea de legi a Marelui Principat al Transilvaniei îl vom observa atât 
noi înşine, cât şi vom face ca să fie observat prin toţi credincioşii noştri, întocmai 
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precum noi pc acelaşi în puterea acestui document al nostru de acum îl acceptăm, 
ratificăm, încuviinţăm şi confirmăm. 

Datu-s-a .... 

Imprimat. Akll'11. pp. 259 263. 

191. 

!Sibiu, 23 iunie 18641 

Şedinţa şasezeci şi două. 

Ţinută în 23 iunie 1864. 
Preşedinte: consilier r[egesc] gub[ernial] Gustav Groisz. 
Notari: Antoniu Laszloffly, Ioachim Mureşan, Gottlieb Budacker. 
Şedinţa se începe la I O½ ore înainte de amiază. 
De faţă sunt 7 I de membri. 

435. Protocolul şedinţei precedente din 17 iunie a.c. se perlege în limba maghiară. 
În urma obscrvaţiunei făcute de Obert ca protocolul perles în contra usului 

îndătinat până acum e compus foarte larg, preşedintele propune ca protocolul 
acesta să se scurteze în înţelesul Regulamentului de trebi. 

Propunerea aceasta se acceptă. 

436. Preşedintele comunică scrisoarea Escel[ enţei] sale comisarului regiu de dietă, 
dto Gmunden 15. iunie a.c. nr. 9 (v[ ezi] cartea de documente nr. 96) prin care 
înştiinţează pc dictă, că Maicst[atea] sa c[esaro] r[egească] apost[olică] s-a îndurat 
a primi cu plăcere mulţumita manifestată de cătră dietă pentru prcagraţioasa 

sancţiune a articului I de lege. privitor la înarticularea naţiunei române ş1 a 
confesiunilor ci. 

Dicta sculându-se cschiamă de trei ori: ,,Să trăiască!" Maiestăţii sale. 

437. B[a]r[onul] Salmcn cerc, din causa sănătăţii, concediu de absentare pc 9 săptămâni. 
I se dă. 

438. Iosif Zimmcrmann cerc din respectul oficiului concediu de 4 săptămâni. 
I se dă. 

439. Preşedintele face de se citeşte pet1ţ1unea mai mult locuitori din localitatea 
decimaria Csik-Martonfalva, aşternută de Eremia Eranosz pentru a se despărţi 
comunitatea indicată de către comunităţile Csik-Szereda şi Zsăgăd. 

Se predă Comitetului de petiţiuni. 

440. Se perlege interpelaţiunea lui Schuler-Libloy îndreptată către Guberniul reg[esc] 
în privinţa poliţiei râurilor din Ardeal şi în privinţa regulamentului de navigaţiune. 

Se va preda prin prcsidiu la Gubcrniul rcgiu. 
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441. Procedându-se la ordinea zilei, pune la a. 3 perlegere proiectul de lege privitor 
la Tribunalul suprem transilvan şi se perlege în toate trele limbile ţării (vezi cartea 
de documente nr. 97) 
Koronka propune ca în testul maghiar: I. în loc de „lcgfclsob" sa se pună „legfobb 
tărvenyszek"; 2. În loc de „minden kiadvanyai" să se pună „minden kiadvanya"; 3. 
În loc de „cs. kir. apost. felsege", ,,csaszari es apostoli kiralyi felsege". 

Se acceptă. 
I[oan] Balomiri propune ca în testul român al §-lui 4, în loc de ,,în forul al treilea" 
să se pună „ca for al 3-lea". 

Se acceptă. 
Alduleanu propune ca în testul român al §-lui 4, în loc de „în forul al doilea" să se 
pună în instanţa a doua. 

Se acceptă. 
La votare proiectul de lege statorit în modul acesta. 

Se acceptă. 

442. La propunerea preşedintelui se perlege în toate trele limbile ţării testul 
preaumilitei representaţiuni (vezi cartea de documente nr. 98) de subşternut 

Maiest[ăţii] sale în privinţa sancţionării proiectului de lege privitor la înfiinţarea 
Tribunalului suprem transilvan. 

Se acceptă. 

443. Se perlege în toate trele limbile ţării comitiva către Escel[enţa] sa comisarul 
regiu dieta) (v[ ezi] cartea de documente nr. 99) în privinţa proiectului de lege 
indicat şi 

Se acceptă. 

444. Schulcr-Libloy, ca referentele comisiunii pentru a II-a propuseţiune regia, 
perlege raportul comisiunii (v[ezi] cartea de documente nr. 100) şi propune ca 
proiectul de lege sosit de la Maicst[atea] Sa şi acceptat de Dictă să se subştearnă, 
pre lângă testul clcborat de comisiune (v[ czi] cartea de documente nr. I O I) spre 
preagraţioasa sancţionare. 

La <.kchiararea pre~edilllclui, neconsiderându-sc propunerea lui I. tlalomiri ca 
în §-ul 4 în loc de „szcmclyek" să se pună ,,fclek". 

Testul pcrles în toate trcle limbile ţării se acceptă. 

445. Se pcrlege în toate trcle limbile ţării prcaumilita rcprcscntaţiune v[ezi] cartea 
de documente nr. I 02) elaborată de cancelaria dictală în privinţa sancţionării 

articulului al II-iea de lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale ţării în 
comunicaţiunea publică oficioasă şi se acceptă. 

446. Se pcrlege în toate trele limbile ţării comitiva (v[ ezi] cartea de documente nr. 
103) către Esc[elenţa] sa comisarul regiu dictai în privinţa articulului de lege perles 
acuma ş1 

se acceptă. 
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447. Preşedintele cere plenipotenţă pentru de a putea tmrnte scrisorile perlese 
Escelcnţei sale comisarului regiu de Dictă în locul domiciliului său present. 

I se dă. 

448. Hannia, ca refcrentele comisiunii de legitimaţiune, reporta asupra alegerii lui 
Iosif Plecker, deputatul cercului al doilea de alegere din districtul Braşovului şi al 
lui Carol Klein, deputatul cetăţii libere regie Bistriţa (vezi cartea de documente nr. 
104) şi propune verificarea alegerilor lor. 

Propunerea aceasta se acceptă. 

449. Preşedintele dă de ştire că comisiunea pentru drumul de fier va ţine şedinţa 
după amiazi la 5 oare. 

Se ia spre ştiinţă. 
Şedinţa cea mai de aproape, sâmbătă la I O ore înainte de amiazi. 
Ordinea zilei: I. Propunerea lui Obert privitoare la scurtarea timpului de 

serviciu militar. 
2. Propunerea Esc[elenţei] sale mitropolitul Sterca Şuluţiu privitoare la alegerea de 
deputat a lui Axente Sever. 

Şedinţa se încheie la I ¾ ore. 

Notari: Antoniu Lâszloffly m.p., Ioachim Mureşan m.p., Gottlieb Budacker m.p. 
Verificatori: losifGull m.p., IosifŞuluţiu m.p., Elia Măcelariu m.p. 

Imprimat. Protocolul Dietei ardelene. pp. 213-216. 

192. 

Sibiu, 23 iunie 1864 

Sacratisima ccsarco-rcgia şi apostolica Maiestate! 
Prea îndurate Doamne! 

Cei mai credincioşi supuşi representanţi a Marelui Principat Transilvania, 
adunaţi în Dietă, cu simţul de cea mai adâncă mulţămită au văzut din prea-înaltul 
rescript dato 21 noemvrie 1863 nr. aul. 5474/1863 venit pe calea împuteritului 
comisar regesc de Dietă a Maiestatei Voastre şi promulgat cu cea mai adâncă 
reverinţă în şedinţa publică dietală ţinută în 23 mai a.c.: precum că Maiestatea 
Voastră c.r. apostolice articolul de lege privitor la întrebuinţarea celor trei limbi ale 
ţării în comunicaţiunea publică oficioasă, statorit în Dietă şi subştemut cu prea
umlita noastră representaţiune din 29 septemvre I 863 spre prea-înalta întărire. V
aţi îndurat prea-graţios întru tot cuprinsul lui a-l aproba şi a provoca pe credincios 
supusa representanţa ţării, ca acest articol de lege în modul usitat să-l subşteamă 
sancţiunii prea înalte. 
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Unnând aceste provocări prea înalte am formulat noi acest articol de lege în 
modul din vechime usitat şi ne grăbim a-l subşteme Maiestatei Voastre c.r. 
apostolice şi a ne ruga cu cea mai adâncă reverinţă homagiale, ca Maiestatea 
Voastră să Vă înduraţi prea graţios acest articol de lege a-l accepta, întări şi 

sancţiona. 

Ai Maiestatei Voastre cesareo-regia apostolica, cei mai credincioşi servi 

Sibiu în 23 iunie 1864 

Imprimat. Akten, p. 264. 

Representanţii Marelui Principat Ardeal 
adunaţi în Dietă. 

193. 

!Sibiu, 23 iunie 1864) 
Şedinţa LXII ţinută în 23 iunie 

Procesul verbal al şedinţei trecute la propunerea lui Obert nu se verifică 

pentru că e prea lung. Se va autentifica altă dată. Presidentul comunică scrisoarea 
comisarului regesc, conte de Crenneville, prin care acesta aduce la cunoştinţă că 
M[aiestatea] Sa a primit cu mulţumire manifestaţiunile de bucurie esprimate cu 
ocasiunea când a fost publicată sancţionarea înarticulării naţiunii române. Dieta 
aduce nouă manifestaţiuni M[aiestăţii] sale; baronul Salmen şi Zimmennann cer 
concediu, care se acordă. Erânosz prezentă petiţiunea comunei Mârtonfalva, care se 
plânge în contra asupririlor ce le îndură de la opidul Csik-Szercda, la care a fost 
încorporată pe nedrept. Se predă comisiunii petiţionare. 

Deputatul Schulcr-Libloy şi I 4 consoţi adresează interpelaţie guvernului, 
dacă arc de cuget să facă ceva pentru navigabilitatea Mureşului, pentru aducerea 
unei legi referitoare la poliţia râurilor şi la ordinea navigaţiunii, şi cu deosebire 
pentru delăturarea vămilor de la gaturi, prin ce se împiedică mult comunicaţia? 
Prcsidcntul promite că va cerc lămuririle necesare de la prcsidiul guvcmial. 

Se intră în ordinea de zi. Se face a treia citire a proiectului de lege despre 
înfiinţarea Triunalului suprem transilvan. Se primeşte cu mici modificări stilare. Se 
citeşte apoi rcprcsentaţiunea către M [ aicstatca] Sa şi comitiva către comisarul 
regesc, compuse din partea biroului. Se primesc amândouă. 

Urmează citirea articolului de lege despre folosirea limbilor ţării, cu 
rcprcscntaţiunea şi formula de sancţionare, cum este datina a se trimite M[aiestăţii] 
Sale pentru a da sancţionare deplină articolului de lege. Se votează. 

Deputatul Ioan Hania în numele comisiunii verificatoare propune verificarea 
deputaţilor de curând intraţi în dictă, Klein şi Plecker. 

Se verifică, iar şedinţa se încheie. 

Teodor V. Păcă\ian, Cartea de aur sau Luptele politice-na/ionale ale românilor de suh 
coroana ungară, voi. III, Sibiu, 1905, p. 485. 
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194. 

Sibiu, 24 iunie 1864 

Propunere 

Înalta Dictă să binevoiască a decide: 
Înaltul regim e a se recuira ca să facă a se elabora cât mai curând un proiect 

de o lege nouă despre regularea oblegământului de a milita şi despre întregirea 
armatei, şi ca să se ieie de baza lucrărilor dispusaţiunile articulului dietal transilv. 
XX din anul 1847 cum şi a instrucţiunii despre recrutare, care dispuseţiuni nu stau 
în contrazicere cu legile fundamentale de stat, iar la defigerea tempului de serviciu 
militar să se îngrijească încât va fi numai cu putinţă pentru scurtarea aceluia. 

Sibiu în 24 iunie 1864 

Bedeus m.p., F. Obert m.p., Rannicher m.p., Fogarasy m.p., Carol Schnell m.p., 
Carol Maager m.p., Josif Schneider, Carol Klein m.p., Angyal m.p., Dragosianul m.p., 
dr. Raţiu m.p., Lcontin Popp m.p., Josif Şuluţiu m.p., D. Şuluţiu m.p., G. Budacker m.p. 

Imprimat. S.J.S.A.N. Fond Dieta Transilvaniei /863-1865, nr. dosar 222, f. 80. 

195. 

Sibiu, 27 iunie 1864 

Euer Exzellenz! 

ln Bcantwortung des hochgcchrtcn Schrcibens vom 23tcn Juni I.J. bceile ich 
mich im Nachhangc meincs gcstrigcn Tclegrammes Euer Excellenz anzuzcigcn, dass 
ich mit Popp Exccllcnz, und Comcs bcrcits gcsprochcn habe, und dass wir uns -
nachdcm ich auch mit B[aron] Fricdcnfcls wcrdc gcsprochcn habcn - morgcn 
bcLLiglid1 da LU wăhkndcn Aussdrnssmitglicda cinigcn wcrdcn. Comcs ist dcr 
Ansicht, dass man fur die 3 hcrabgclangtcn GcsetzentwOrfe dcswcgcn cincn Ausschuss 
wăhlen sollte, wcil dic Landcscintcilung die Basis dcr bcidcn wcrden scin soli; diese 
Anschauung ist zwar nicht ganz richtig, indem das Gcsetz Ober die politische 
Yerwaltung, und Ober die Gerichts Organisation nur GnmdzOge und Prinzipicn cnthălt, 
wclche auf die cinzclnen Municipien angewandt werden sollen, und dercn Anwcndung 
auf mehr odcr weniger Municipien erfolgen kann, nachdem abcr kcinc grol3e Auswahl 
cntsprcchender lndividuen vorhanden ist, und um eine einheitliche Bchandlung 
erzielen zu konncn, so bin ich geneigt seiner Anschauung beizustimmcn; Ober dcn 
Erfolg wcrdc ich Eucr Exccllenz allsogleich die Anzeige erstattcn. 

Ich habe zwar keine Hoffnung, dass die Ungam und Szekler auch zu Folge der 
wieder auszuschrcibcnden Neuwahlcn mitrcden wcrden, sollcn abcr Ncuwahlen 
wieder vorgcnommen wcrden, so halte ich den gcgenwartigen Augcnblick fur 
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geeignet, indem nicht nur diese Gcsetzentwlirfe bekannt werden, sondem auch der 
Puscariu-sche Antrag wegen Aufhebung, und Ablosung der Regalien Besorgnisse 
erregten, liberdics die Verhandlungen liber den Obersten Gcrichtshof den Glauben 
erweckt haben, dass die romanischen Abgeordneten in den inneren Angclegenheiten 
nach ihrer liberwiegender Mehrheit mit den Ungam, und Szekler stimmcn wlirden; 
wenn also libcrhaupt cine Ănderung der bisherigen Anschauungcn crfolgcn soli, so 
sind ganz gewil3 die eben angeftihrten Umstănde hiezu ganz geeignet. 

An die năchste Tagesordnung, d.i. auf Donnerstag kommt, wie ich bereits im 
telegraphischen Wege angezeigt habe, die Abănderung des §-es 7 der 
Landtagsordnung, und die Eisenbahnangelegenheit, dann die Verlesung der 
herabgelangten Gesetzentwlirfe; weil dem Entwurfe bezliglich der Sanktionierung 
der Gesetze wird der Ausschuss wahrscheinlich morgen fertig, den Bericht werde 
ich alsogleich libersetzen, und drucken lassen, sodann dlirfte die Verhandlung 
Montag stattfinden, und so dlirfte dem diesfalligen Wunsche Euer Excellenz bald 
entsprochen werden. 

Der bei der Verhandlung des O[ber] G[ erichtshofes] sich entwickelte 
Zusammenstol3 war wirklich sehr gro13, und wenn ich auch zugebe, dass eine 
Vermittlungspartei aus Mănnem der verschiedenen Nationalităten zur Einigung in 
einem [ ... ] Kompromisse viei beitragen kann, so ist es eben zu bedauem, dass so 
eine Vermittlungspartei wegen der Eiferslichtelei der verschiedenen Nationalităten 
schwer zu Stande gebracht werden kann, namentlich in dem Falle, in welchem so 
wohl die Sachsen, als auch die Romanen aus dem strittigen Punkte eine Partcisache 
machen, denn sobald dies von der einen, oder von der anderen Seite ausgesprochen 
ist, so hort die Oberzeugung der Einzelnen auf, und es stehen alle ftir die Einen, und 
Einer fur Alle ein. wie dies eben auch bei der Verhandlung liber den O[ber] 
G[erichtshof] vorgekommen ist; bei welcher Verhandlung die Romanen vorsonderlich 
deswegen so kompakt gestanden sind, weil mcines Erachtens nach die Sachsen zu 
voreilig, und zu offcn sich dahin ausgcsprochcn habcn, dass sic cs wlinschen, damit 
dic Justiz cine allgcmeinc Rcichsangclcgcnhcit wcrde, was die Romanen jetzt noch 
nicht wtinschcn; cs wăre ftir die Sache tiberhaupt fordcrlichcr gcwcsen, nicht das 
Bcste anzustrcben, und dadurch zu vcrhindcrn, dass das Gute erlangt wcrdc. 

Zur Bildung cincr Vcrmittlungspartci dtirftc von romanischcr Scite Aldulcan 
ueswegen gedgnel sein, ¼>ei! er bei seinen Na1iu11ak11 im Rufe eines 
sclbststăndigcn Mannes steht, dann Popp E[xzcllcnz], wcil er scincr Stcllung nach 
aufmehrcrc Mitglieder Eintlul3 auszutiben im Standc ist, cndlich Man Gabriel, weil 
er nicht tibcrspannt, und bei den Scinigen im Anschcn stcht; von săchsischer Seite 
glaube ich wlirden vcrsohnlich wirken Rannicher, Obcrth, Teutsch, und kraft seiner 
ămtlichen Stellung Conrad Schmidt, jedenfalls wird diese Partei nur langsam 
Fortschritte machcn, die Anbahnung einer solchcn wlirde aber wcnigstcns den 
sicheren Erfolg haben, dass sich Mănner verschiedcner Nationalităt irnmer mehr 
năhem, daher im Falie des Zusammenstol3es cine gr613cre gegenseitige 
Duldsamkeit an den Tag legen werden; zur Anbahnung dicscs Vorhabens diirfte 
auch Fogarasy erfolgreich beitragen, indem cr von beiden Seiten sehr geachtet 
wird; meincrseits wcrdc ich nicht unterlassen zur Fordcrung dicscs nach mcinen 
gcringen Krăften beizutragen. 
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Dass die Nationalversammlungen, und namentlich jene der Romanen geneigt 
sein sollten nach den abgehaltenen tiblichen Nationalversammlungen eine engere 
gemischte Versammlung durch hiezu von Fall zu Fall gewăhlte Mănner abhalten 
zu lassen, bezweifle ich deswegen, weil das gegenseitige Mil3trauen jetzt noch viei 
zu grol3 ist, und weil aus dem oben angeftihrten Grunde die zu wăhlenden - wenn 
sie zur Nachgiebigkeit einraten wtirden - verschiedenen Verdăchtigungen nicht 
entgehen wtirden. 

An der letzten Wahl in Klausenburg haben sich wirklich sehr wenige beteiligt; 
gut wăre es, wenn eine gtinstige Wahl vorgenommen werden wtirde, denn wie Euer 
Excellenz richtig bemerken, so dtirfte Klausenburg wenig Lust haben unter dem 
Obergespan zu stehen; anderswie ich mich bereits auszusprechen so frei war - weder 
ftir Klausenburg, noch fur Hennannstadt und Kronstadt erwtinscht sein kann. 

Ich werde nicht unterlassen tiber die gestem herabgelangten Gesetzkenntnisse 
meine Wahmehmungen allsogleich mitzuteilen; bis noch sind dieselben nicht 
bekannt, daher auch ein etwaiger Eindruck nicht vorgerufen werden konnte. 

Wenn ich mich gut erinnere, so hat das Gubemium tiber den Obersten 
Gerichtshof auch im vorigen Jahre den durch dasselbe vereinbarten Gesetzentwurf 
vorgelegt; soli beztiglich des landtăglichen Beschlusses ein Gutachten abgegeben 
werden, so werden wir denselben einer genauen Erortenmg unterziehen; den noch 
ausstăndigen werde ich nachforschen lassen, und auf dieselben Pop E[xzellenz] 
aufmerksam machen. 

Es freut mich recht sehr, dass Gr[af] Crenneville bald eintrifft, und dass er 
tiberhaupt kommt, denn - wie ich mit Euer Excellenz bereits dartiber gesprochen -
nicht leicht wtirde man unter den gegenwărtigen Verhăltnissen einen entsprechenden 
Herm finden; ich danke auch recht sehr ftir das Vorhaben Euer Excellenz in 
negotio certa. 

Eben erhalte ich aus der Druckerei einen Abdruck der Reprăsentation tiber die 
Eisenbahn in der Fassung, wie sie der Ausschuss vereinbart hat; ich erlaube mir ein 
Exemplar anzuschliel3en, mit dem Bemerken, dass der ungarische, und romanische 
Text die Korrcktur noch nicht passicrt hat. 

lndem ich um Entschuldigung bittc, dass ich so schlcuderhaft geschrieben 
habe, bin ich so frei Euer Excellenz crgebenst zu bitten den Ausdruck meiner 
vollkommensten Hochachtung gcnchmigen zu wollen, und verblcibe in tiefster 
Ehrfurcht, Euer Excellenz untcrtănigster Dicner, Gustav Groisz. 

Hennannstadt den 27ten Juni 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Dossier I. f. 89-95. 

196. 

[Blaj, iunie 18641 

Înalt Guvern Regesc! 

La graţioasa provocare presidială a înaltei Cancelarii aulice transilvane cu 
datul 26 iunie a.c. nr. 1802/1863 îndreptată prin graţioasa ordinaţiune gubernială cu 
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datul 30 iunie a.c. nr. 4079 către acest Ordinariat metropolitan, cu scopul ca acesta 
să-şi deie motivele împreună cu desluşirile de lipsă şi cu părerea sa proprie la 
propunerile următoare care s-au făcut în Senatul imperial şi anumit în şedinţa 
aceluiaşi din 7 decembrie a.tr. de către unii ablegaţi ai Senatului imperial din 
Transilvania, adică: 

A) La titlul 9 (fundaţiuni şi colaţiuni spre scopuri de cult) 
,,Înalta Casă se aplacidează afară de suma de 30.000 prelimnată ca colaţiune 

ajutătoare pentru clerul g[ reco ]-cat[ otic] încă un cuant de 30.000 şi acesta cu acel 
adaus ca de la cuantul mai sus zis să nu se eschiudă archidiaconii. 

B) La titlul 12 (sucurs din partea statului pentru institute scolastice) spre 
îmbunătăţirea subsistenţei a învăţătorilor de la şcolile normale din Blasiu din partea 
înaltului regim se propune ca acelora afară de cuantul prelimnat de 465 de florini 
v.a. să li se mai aplacidese încă un cuant de 635 fl. 

C) La titlul 13, înalta Casă să decidă ca spre întemeierea şi susţinerea unui 
Institut Pedagogic 1 pentru archidieceză în Blasiu, să se aplacidese un cuant de 
3.000 fl. v.a. 

La această graţioasă provocare grăbesc a-mi plini una dintre obligaţiunile 
cele mai plăcute şi tot una dată şi mai momentoase cu atâta mai bucuros cu cât că 
văd cumcă cu această ocasiune înaltul regim condus de bunătatea părintească către 
starea înapoiată a Institutelor noastre de învăţământ şi către neajunsele clerului şi a 
poporului nostru cel miser şi tot una dată cel mai credincios către prea-înaltul tron 
şi către intenţiunile înaltului regim, şi a propus cu toată seriositatea ca după 
împrejurări să ajuture şi să înainteze pre atinsa stare scăpătată a instituţiunii şi să le 
uşureze soarta apăsătoare a clerului g[reco]-cat[olic] din Transilvania şi de aceea cu 
privire la premisele îmi descopăr în următoarele cele ce le văd de lipsă, şi anumit 
cu respect. 

I) La A) că se făcu destul cerinţe cu privire la acest punct şi anumit ca să-mi 
dau motivele şi desluşirile deşi cu neplăcere totuşi trebuiesc să mă reîntorc cu 
privirea la timpurile cele vechi, de tristă aducere aminte pentru clerul şi naţiunea 

noastră, precum aceasta o am făcut şi în suplica mea în obectul adăugirii adjutului 
pentru cler cu datul 28 mai a.c. nr. 435 şi subştcrnută cu toată umilinţa Majestăţii 
Sale şi să aduc aminte cumcă clerul şi naţiunea noastră prcste tot prin instituţiunile 
jJ<llli.:i Îll Ul.:jJl<llC :-,,;; jJU<llC Li,.x :-.p1,;; u111i/i1.:<1 u1Î d1Î<11· ~j :-,l\;1pi1-:<1 .:Î lul<.1/ă :-,-<1 fu:-.1 

redus încă în timpurile înainte de venirea Transilvaniei sub părintescul şi tot una 
dată graţiosului sceptru al Casei austriece la starea cca mai de probabil. Domnitorii 
din această Casă, ce e drept au încercat cu ocasiunea S. Uniri şi cu alte ocasiuni a le 
uşura soarta clerului şi poporului român apăsat în Transilvania. Legile patriei însă, 
îndreptate spre umilirea lui, apărate cu cerbicoşie de staturele confederate 
transilvănene pre când au continuat a ţine pre poporul român în cătuşele de mai 
înainte abia au înzestrat cu unele imunităţi mai neînsemnate pre clerul unit de unde 
ca să mai tăcem de popor, clerul acesta şi după Unire a rămas pre lângă unele 
esccpţiuni în starea nefavoritoare de mai înainte şi aşa lipsit prin vitregia sorţii de 
mai înainte de toate mijloacele prin care s-ar fi sublevat starea apăsătoare, a continuat 
a geme sub aceea sarcină nesuportabilă a miseriei şi în timpurile următoare, ma 
după schimbările întâmplate în I 848 amăsurat sistemei de egala îndreptăţire şi 
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însărcinare a tuturor supuşilor gloriosului sceptru austriac, pierzându-şi şi unele 
puţine imunităţi de care se bucura mai înainte a ajuns a fi şi mai bătut de soartă. În 
atari împrejurări, mişcat de plânsorile continue a clerului şi de compătimirea de 
părinte, şi înconjurat şi prin bunătatea de apărare părintească a glorioasei Case 
domnitoare şi cu desclinire a Majcstatci sale gloriosului domnitor Fr. Jos. I către 
clerul şi poporul român unit din Transilvania, am alergat de repetite ori la tronul 
Majcstatei sale şi descoperind în toată umlinţa starea roiseră în care se află clerul 
g.-c. din Transilvania, Majestatea sa, din îndătinata bunătate pentru sublevarea 
sorţii apăsătoare a aceluia cu decretul său a resalvat 30.000 prin care e drept una 
parte a clerului zis s-a mai mângâiat şi de aceea nu înceta a-şi exprima adânca sa 
mulţumită către Majestatea sa preabunul nostru Împărat; şi în semnul acesteia de-a 
pururea înălţa rugăciuni fierbinţi către cer pentru îndelunga şi fericita viaţă a 
Majestatei Sale, împăratului, şi a întregii Case domnitoare şi pentru mărirea 
gloriosului sceptru austriac, acest adjut însă deşi nepreţuit faţă cu împrejurările 
nefavoritoare a clerului totuşi faţă cu aceleaşi împrejurări şi cu desclinire faţă cu 
numeroasele neajunse ale lui, au fost şi este cu mult mai puţin decât să se fi putut 
împărtăşi dintr-însul toţi indivizii apţi şi bine meritaţi ai clerului; ma descoperind 
adevărul abia s-au ajutorat partea jumătate a aceluia de unde ceilalţi asemenea bine 
meritaţi şi asemenea copleşiţi de greutăţi sunt fără mângâiere şi acum şi numai în 
părintească bunătate a Majestăţii Sale, împăratului, şi în buna voinţă înaltului Senat 
imperial mai au sperare de mângâiere, de unde chiar şi din premisele e destul de 
clară lipsa de a se ajutora acest cler, dar la acestea se mai adaugă ca pre când 
greutăţile împreunate cu sustarea neviolată a gloriosului Imperiu austriac cresc în 
proporţiune preste toţi supuşii aceluiaşi şi aşa şi peste clerul g.-cat. din Transilvania 
pre atunci ocupaţiunile oficioase a clerului preste tot şi aşa şi a celui g.-cat. în 
specie înmulţesc în continu de unde ca clerul nostru g-cat de altmintrelea miser, să 
fie în stare de a se califica după cerinţele timpului şi aşa a răspunde chemării sale 
religioase morale şi de supus credincios şi folositor al statutu are lipsa neîncun
giuravcr de ajutor din partea statului, şi cumcă acesta nu i se va dcncga, spcrcază 
cu atâta mai tare cu cât ca indiligcnţa împlinirii oficiului său bisericesc şi în 
virtuţile de stat, între care număra alipirea către tronul Majestăţii Sale şi în zelul 
către instituţiunile statului, nu crede că-l va întrece altul din patria transilvană, ma 
nici din lol imperiul, ~i cu !Oale acestea dânsul, adică clerul acesta g.-cal. se vede 
condamnat la cea mai grea soartă, căci geme în sărăcie amară, urmare tristă a 
timpurilor mai triste trecute, pre când clcrurile celorlalte confesiuni se fericesc în 
bunătăţile patriei comune, care însă soarta şi legislaţiunea trecută le-au fost 
destinate numai spre înălţarea unora cu dcjosirea altora şi în specie a clerului român, 
de unde aceasta se crede cum că luându-i-se aceste împrejurări în consideraţiune 
prin un conclus al înaltei Case a Senatului imperial întărit prin Majestatea Sa va 
mai fi ajutorat încă cu suma sus numită şi proiectată de 30.000 fl. pentru că aşa 
trebuind a plini tot aceleaşi oficii cu clerul celorlalte confesiuni să nu fie numai 
dânsul cu totul delăsat sorţii şi aşa apăsat de jugul mi seriei. 

Iar din parte-mi cerându-se şi părerea mea ca martor ocular a atâtor greutăţi 
ce apasă pre clerul g.-cat. din Transilvania şi aşa cuprins de compătimirea sorţii lui 
celei vitrege, ca cel ce văd şi cunosc oficiile care le are şi trebuie să fie apt a le 
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împlini, şi carele mişcat de acestea împrejurări şi de rugămintele îndreptate prin 
mine în cuvântul şi scrisori suplice către Majestatea Sa, prea bunul Împărat, cu 
deplina încredere cum că nu voi rămâne nemângâiat, am fost alergat încă mai 
înainte cu una suplică cu datul a.c. nr. 435 la graţia Majestatei Sale ca să se îndure 
a propune ca Senatul imperial să aplacidese încă 30.000 fl. adjut pentru clerul 
g.-cat. din Transilvania. 

Nu pot să nu-mi adaug pre lângă umilita părere şi umilita rugare ca înaltul 
regim, spre mângâierea clerului cel miser g.-cat. din Transilvania să mijlocească 
resolvirea încă a unui adjut anual cel puţin de 30.000 fl. şi acesta încă în decursul 
şedinţei în data următoare a Senatului imperial şi aceasta din cause căci după datele 
mai nouă e[sti]mate cu scop ca să şerbească de chiar la împărţirea adjutului 
împărătesc de 18.000 ca contingentul ce cade pe archidieceză din suma resolvată 
de 30.000 - şi acestea luate de comun după computul cadastral, dacă se vor împărţi 
toate parohiile ale acestei diecese, care suie cu numărul preste 700 afară de filie 
amăsurat venitului ce-l au în trei clase, din toată suma mai bine de 700 parohii abia 
se află una(!) vecesima (1/20) de clasa prima care să posede un venit anual curat 
după computul cadastral, care începe de la 150 fl. şi trece preste 200 fl. nicidecât 
însă ajunge la suma de 300 fl. v.a. După care urmează una şesime ( I /6) de clasa a 
doua, care trecând cu dânsul venit anual preste 50 fl. ajung până la 150 fl. v.a.; pre 
când cealaltă parte, care cuprinde din suma totală mai bine de 700 de parochii un 
număr cam de 550 şi formează clasa a 3-a începe cu venitul de la nula (O) şi stând 
în cea mai mare parte pre gradul acest de jos începe abia a se înălţa cu venit anual 
de unu, doi, trei, cinci, zice cincisprezece, douăzeci, douăzeci şi cinci, etc. fl. valută 
austriacă până la sumul de 50 fl. v.a. 

Acum, cu privire la premisele dacă se vor computa numai în calcul rotund 
câte 50 fl. v.a. pre una parohie, încă totuşi numai cam 350-60 de parochii şi acestea 
încă din clasa din unnă cea mai miseră a 3-a s-au putut împărtăşi din partea 
adjutului de 18.000 ce cade pre archidieceză, pre când însă dacă vom lua în 
consideraţiune cum că ordinariatul constrâns de împrejurările locale - pentru locuri 
mai alese şi cetăţi - şi de cele personale - pentru indivizi calificaţi bătrâni şi cu 
dcsclinire bine meritaţi amăsurat şi voinţei prea înalte a Majcstatci Sale, a 
Împăratului, unora şi încă la un număr însemnat din parochii di~ zisul adjut de 
18.000 Ic-a împărţit mai mult de 50 fl. v.a. şi anumit în sume începând de la 60-100 
fl. v.a., atunci se vede de sine cum că numărul de 350-60 a parochilor ajutaţi şi din 
clasa din urmă a scădea chiar şi mai jos de rotundul de 300; şi de aci c precar dar 
cum că amăsurat împrejurărilor din adjutul împărătesc de 18.000 fl. v.a. abia s-a 
putut împărtăşi partea jumătate a parochiilor celor de soartă mai extremă miscră din 
clasa a 3-a câte una sumuliţă după împrejurări destul de moderată, pre când cealaltă 
jumătate parte tot din această clasă dimpreună cu cea iarăşi numeroasă din clasa a 
2-a şi mai tac de cei din clasa I căror tuturor le vine şi venitul ce luau afară de unele 
parochii puţine plătite cu 21 O fl. v.a. din erariul statului. 

Numai din economia purtată raţionul şi cu destule osteneli sunt încă cu totul 
lipsiţi de orişice ajutor, şi pre când unii adecă cei din clasa a 3-a în împrejurările 
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grele de acum nu o mai pot duce fără de a fi şi ei ajutaţi doresc şi se roagă şi celi 
încât va mai favoriţi din clasa I şi li ca după împrejurări să li se mai adauge şi lor 
ceva, mai când ar fi modul şi potenţia chiar şi cei adjutoraţi acum câte cu 50 fl. v.a. 

Mai încolo vezi în Protocolul sub no 641/1864. 

Copie. S.J.A.A.N. Fond Mirmpolia Ronuină Uniră Blaj. Acre înregisrrare, 641/1864, f. 127-130. 

Vezi supra doc. Blaj, 30 octombrie 1863. 

197. 

Sibiu, 4 iulie 1864 

Propunerea deputatului dieta) Ioan Puşcariu et consortii pentru modificarea 
§4 I şi §49 a Patentei din 21 iunie I 854 în privinţa dotării preoţilor şi dascălilor din 
păşunile şi pădurile comunale 

Considerând că păşunile şi pădurile ce au fost în comună folosinţă a foştilor 
domni pământeşti şi a foştilor supuşi dominali, în puterea Patentei din 21 iunie 
1854 au trecut în proprietatea ambelor părţi pe lângă dreptul şi datorinţa de 
segregaţiune. 

Considerând că încă Dieta de la 1846/7 prin art. XV a fost determinat, ca la 
regularea urbarialităţilor să se doteze bisericile şi şcolile cu câte o sesiune întreagă, 
care dispoziţiune numai pentru intrevenirea evenimentelor de la anul 1848 s-au fost 
împiedicat; 

Considerând că dctenninaţiunile privitoare la acest obiect prin Patenta din 21 
iunie 1854 §§41 şi 49 au rămas nelămurite sau neperfecte; 

Considerând că - cu toate că atât c.r. Ministerul de justiţie cât şi r. Cancelarie 
aulică de rcpctite ori au impus Judecătoriilor urbariale datorinţa ca, cu ocaziunea 
regulărilor urbarialc să ia privinţa la dotarea bisericilor şi a şcolilor, aceste judecătorii 
în lipsa unei legi pozitive şi lămurite ori nu pot ori nu vreau a corespunde acestei 
juste cerinţe; mai încolo 

Considerând că începând de la Leopold I mai de la toţi domnitorii esistă 

repetite ordinaţiuni în privinţa dotării preoţilor cu porţiuni canonice, ce încă nu s-au 
efeptuit pretutindeni; şi în fine 

Considerând că şi în comunele libere din Fundul Regiu dotarea preoţilor şi 
dascălilor din păşunea şi pădurile publice s-au făcut şi se face încă spontaneu în 
urma conclusului Universităţii municipale întărit chiar prin Maiestatea sa, care 
reeerinţă în locurile fost dominate cu atâta mai vârtos ar fi de considerat: 

Înalta Dietă să binevoiască a hotărî următoarea modificaţiune a §§41 şi 49 
din Patenta urbarială, şi prin urmare §§ acestea să sune aşa: 

§41 
Asemenea şi competintia de păşune ce e a se rumpe pentru preoţ~ sau popi 

(de orice confesiune) se va măsura în proporţiune cu statul posesiunilor. Insă, unde 
posesiunea preoţilor e mai mică decât face una sesiune mijlocie a unui fost colon 
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din aceea comună, sau unde preoţii nu vor fi având nicio posesiune, acolo din 
păşunea publică să se rumpă mai întâi atâta cât e de lipsă a se întregi ori funda o 
sesiune preoţească cel puţin atât de mare, cât e o sesiune colonială mijlocie din 
aceea comună, apoi la aceasta să se mai adauge şi competinţa proporţionată de 
păşune observată şi la ceilalţi coloni. 

Dascălilor se va asemna aceeaşi portiune. 
Iar unde segregarea păşunei s-a efectuat fără să se fi dotat preoţii şi dascălii în 

măsură aci prescrisă, acolo se va face o rebonificare suplimentară în calea politică, 
cât se poate fără stricarea planului de regulare. 

§49 
Preoţii şi dascălii (de orice confesiune) se vor considera în pnvmţa 

competenţei lor întocmai ca foştii coloni; acolo unde li se compete acelora până 
acum drept de lemnărit şi unde se face alegerea portiunilor de pădure - de cumva 
nu există altă învoială mai favoritoare - se va rumpe aceeaşi portiune pentru fiecare 
preot şi dascăl ca şi pentru un colon ce avea câtimea însemnată în §48. 

Unde s-au efectuat segregarea pădurii fără a se fi luat respect la dotarea 
preoţilor şi dascălilor cel puţin în măsura aci determinată, acolo li se va întregi 
competîntia de pădure după principiile aci dezvoltate, pe calea politică. 

Sibiu în 4 iulie 1864 

Puşcariu m[anu] p[ropria] ca proponent; dr. Vasici m[anu] p[ropria]; dr. 
Maior m[anu] p[ropria]; I[oan] Fekete Negruţiu m[anu] p[ropria]; Ştefan Biltiu 
m[anu] p[ropria]; Mihail Orbonăs m[anu] p[ropria]; Ios[if] Şuluţiu m[anu] 
p[ropria]; I[oan] Hania m[anu] p[ropria]; Leontin Pop m[anu] p[ropria]; de Lemeni 
m[anu] p[ropria]; Domşa m[anu] p[ropria]; Maccdon Pop m[anu] p[ropria]; Ioan 
Raţiu m[anu] p[ropria] protopop; dr. Raţiu m[anu] p[ropria]. 

Imprimai. S.J.S.A.N. Fond Diela Transil\'(/niei /H63-/l/65, nr. dosar 222, f. 81-82; Supliment 
la „Concordia", IV, nr. 63-317, din 7/18 august 1864, p. 254. 

198. 

Sibiu, 9 iulie 1864 

Euer Excellenz, hochverehrtester Hcrr Vice-Hofkanzler! 

Das iiberaus freundliche Schrciben vom 3ten v. M. mit welchem Euer 
Excellenz mein vertrauliches Anliegen mit so verstăndnisvoller Riicksichtsnahme 
auf die Stellung des Bischofs, und dic Lage unscrer, nun crst in de Gcnul3 der 
staatsrechtlich verbiirgerten Autonomie eintretenden Kirche zu besprechen 
geruhten, hat mich in dem Badorte Elopatak getroffen. Es war mir einc wohltuende 
Entschădigung fur die Ungunst des rauhen Wctters, unter welcher ich zu leiden 
hatte; ich ftihle mich dahcr auch zu doppcltcm Danke fur Euer Exccllcnz 
beruhigcnde Worte und erleuchtete Ratschlăge vcrpflichtet. 
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Wcnn ich crst jctzt dicscm Ptlichtgefuhle ehrerbictigen Ausdruck gcbe, bitte 
ich die kleine Yerzogerung dcm Umstande entschuldigend zu schreiben zu wollen, 
dass ich dic kalten Badcr von Elopatak und Kovaszna ohne die crschnte Hilfe 
vcrlasscnd, nur vor wenigcn Tagcn nach Hermannstadt zuriickgckchrt bin, und 
noch immer an Gichtschmerzen leide, welche nicht nur die korperliche Bewegung 
verschweren, sondem auch die geistige Tatigkeit hindem. Die Ărzte raten mir 
dringend, die Heilquellen von Mehadia, wo ich in frtiheren Jahren schon 
mehrmalen Hilfe gefunden, zu bcsuchen; ich werde daher sobald es die Witterung 
gestattet, mich dorthin begeben, und so werde ich kaum in der Lage sein, der 
Gencral-Yersammlung unseres literarischen Yereines, welche in diesem Jahre in 
Hatzeg am 1 ten August abgehalten wird, beizuwohnen, dieselbe als Vorstand zu 
eroffnen, und die Beratungen zu leiten, somit wird dort der Yizeprasident des 
Vereins Domherr Cipariu fungieren. 

Beztiglich meiner Einberufung zu der Synode in Karlowitz, und meines 
Verhaltens daselbst, erlaube ich mir die Freiheit, fur diesmal nur privat zu 
erwahnen, dass ich es fur notwendig tinde, mit hervorragenden Mannem unserer 
Kirche in vertraulicher Weise mich diesbeztiglich zu besprechen. 

Euer Exccllcnz staatsmannischem Blicke kann es wohl nicht entgehen, und 
wird es darum auch ganz erklarlich erscheinen, wenn ich in einer so tiberaus 
wichtigen Angelegenheit mir die Yorsicht auferlege, nicht nach dem eigenen 
personlichen Ermessen allein zu handeln, sondem der Anschauung und Stimmung 
der Kirchenglaubigen, und der besonderen Stellung, welche die gr[iechisch] 
or[ientalische] Kirche einzunchmcn vcrpflichtet ist, Rechnung zu tragen; daher ich 
dem im Augenblicke auch noch nicht in der Lage bin, beztiglich des tiefgreifenden 
lnhaltes des hochgeschatzten Prasidiumsschrcibens vom 22ten v. M. Z. Pr. 676 fur 
mich allein einen festen Beschlul3 zu fassen; auf jeden Fall aber dtirfte das Resultat 
dcr Besprechung dahin ausfallen: dass ich der Synode bei der Yerhandlung der 
Allcrhochstcn Entschlic13ung vom 27. Septcmber 1860 beiwohnen solie. 

Was die in Angclcgcnhcit der Staatsdotation fur unsere Kirche in Sicbcnbtirgcn 
crtciltc Bcruhigung bctrifft, danke ich nochmals fur die cdle Gesinnung und das 
freundlichc Wohlwollen, wclchcs in Euer Exccllenz eigenstandigem vertraulichem 
Schrcibcn ,·om Jtcn ,·. M. sich aussprichl. lch wartc nur auf dic Erlcdigung dcr 
Yorlagen aus unserer letzthin abgchaltenen, fur das Organisationswerk der 
Kirchenverfassung so unendlich wichtigen Synode, um so dann auf der gegcbcnen 
Grundlage die amtlichen Verhandlungen einleiten, und Euer Excellenz erleuchteten 
Rat zur Forderung der Eintracht zwischen Kirche und Staat, an welcher auch nur 
soviet gelcgen ist, mit bestem Erfolge vcrwerten zu konnen. 

Genehmigen Euer Excellenz die treuherzige Yersicherung der ungeschwacht 
fortdauemden aufrichtigsten Hochachtung und Ycrehrung, in welcher immerdar 
verharren wird, Euer Excellenz ergebenster Diener und Yerehrer, Andreas Frh. v. 
Schaguna, Bischof. 

Hermannstadt, 9ten Juli 1864 

Original. IIIIStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. la, Fasz. 4, f. 385-386. 
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199. 

Zărneşti, 10 iulie 1864 

Înaltă Casă Legislativă 1 ! 

Dacă este vreo lege mai îngreunătoare pentru ţinutele muntene, şi de pe lângă 
graniţă, şi anume pentru cercul Branului, apoi aceea este legea din 29 septembrie 
1858 pentru complinirea armatei; apăsarea aceea, după părerea noastră provine 
numai din următoarele două privinţe, şi anume: 

I) Din timpul de serviciu stabilit prin §6 de opt ani serviciu regulat şi doi de 
rezervă, carele faţă cu economia ţinutelor noastre muntene este prea lung şi al 
doilea: 

2) Din împrejurarea că aceea lege nu ia niciun respect la întârzierea junilor 
noştri la asentare cu 3--4 săptămâni, ce previne din împrejurările locale, cele 
stângace, şi îi consideră ca fugari pe unii ca aceia care n-au avut nicicând tendinţă 
de retragere de la ascultare, osândindu-i apoi a servi cu un an mai mult şi a-şi 

pierde dreptul de a fi cândva licenţiaţi (beurlaubt) în cursul serviciului lor. 
De aici umilit subscrisa representanţă îşi ia voia a rădica glasul său la înalta 

Casă legislativă pentru alinarea acestor apăsări dureroase în propriul său cerc de 
activitate, sau neputându-se aceasta, prin intervenirea la locurile competente din 
motivele următoare: 

Este de comun cunoscut că ţinutele mărginare şi muntene şi cu deosebire 
ţinutul Branului are una poseţiune muntoasă, că pământurile lor nu produc niciun 
fel de fructe şi că de aceea locuitorii lor sunt avizaţi pentru susţinerea lor a-şi lua 
refugiul numai la economia vitelor, care după esperienţele făcute numai cu iernarea 
în părţile orientului Principatelor Române, ale Turciei şi Bulgariei, se poate susţine 
cu ceva rentabilitate. Mai încolo este de comun cunoscut şi aceea că tinerii acestor 
ţinute sunt chemaţi de la al 15-16-lca an al etăţii lor a se depărta în provinciile sus
atinse, pentru dcfrunderea lor în economia părinţilor, unicul mjloc de subsistcnţă în 
locurile muntoase. 

Pentru o astfel de deprindere a tinerilor la economa de vite se cer cel puţin 
tn:i-µdt„u dlli, d:;>d [î11Jcd1, JdcJ :-.-d Ju:-. u11 1d11a,- cu cd 1-4 16-kd dii dl cliifii :-.dlc Id 

economia de sus, numai după trei-patru ani se poate privi de deprins în aceea 
economie, va să zică abia atunci când a ajuns în etate de 20 de ani. Ce folos însă 
pentru că tot atunci când ar trebui să se folosească pe sine şi pe stăpânul său, atunci 
tânărul devine conscris la miliţie, şi în caz de a fi apt devine ascntat pc opt ani de 
serviciu regulat şi doi ani de rezervă. Până să-şi împlinească tânărul acesta serviciul 
numără al 30-lea an al etăţii sale. El se reîntoarce dară în anul al 30-lea dară fără 
niciun fel de stare materială, căci când era să-şi agonisească ceva, fu asentat, şi fără 
niciun prospect de vreun viitor ferice pentru sine, ba încă poate şi spre greutatea 
părinţilor săi. Din un asemenea individ nu poate ieşi nici măcar un lucrător bun de 
zi, pentru că el nu a avut ocasiune a se deprinde la toate lucrurile necesare. 

Deci continuarea şi mai departe a acestui rău nu poate avea alte urmări decât 
ruinarea noastră cu totul, ceea ce nu credem să fie în părinteasca tendinţă a înaltului 
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Regim. De aceea ne luăm îndrăsneala a ne ruga de înalta Casă pentru reducerea 
timpului de serviciu pentru noi de la I O la cinci ani, şi aceasta cu atât mai mult căci 
noi credem că atunci ar înceta şi desertaţiile de la miliţie, provenite numai din 
împrejurările mai sus enunţate. 

A doua împrejurare pentru noi foarte apăsătoare din legea menţionată este că 
deşi tinerii noştri sunt duşi cum mai sus arătarăm din privinţa economiei noastre, 
încă de la al 15-16-lea an al etăţii lor în Principatele Române, în Bulgaria şi Turcia, 
deşi ei nu ieşiră din patrie, cu scopul şi tendinţa de a se retrage de la miliţie, ci 
numai ca să se deprindă la economia lor, deşi ei vin la asentare din depărtatele 
provincii turceşti, îndată ce li se face ştire că sunt conscrişi adevărat ceva mai 
târziu, totuşi nu numai că venirea lor din asemenea ţări, de unde nici chiar înaltul 
Regim nu i-ar putea aduce, nu se consideră bine, ci încă ceea ce n-ar putea cineva 
crede (pentu că nu putură a se reîntoarce acasă ca să fie pe asentarea generală care 
se întâmplă de regulă în martie, şi pentru că se presentară numai prin mai şi iuniu) 
se consideră şi tratează de exoficianţi şi aşa se însărcină a servi cu un an mai mult 
şi a-şi pierde dreptul de a fi licenţiaţi în cursul serviciului lor, ba încă şi mai mult, 
nu se ia niciun respect la clasele de etate şi la soarte nu la contingentul re-mpărţit 
pe cercul de asentare, aşa [în ]cât în loc de I O se asentează 15-20 de indivizi etc. Iar 
pentru mai buna înţelegere ne luăm îndrăsneala a aduce înainte următorul caz 
proaspăt întâmplat cu noi în zilele trecute. După ce feciorii noştri, cum mai sus s-a 
atins, nu se putură presenta la asentarea generală din a.c. decât numai o a I O-a parte 
din ei, şi după ce din aceia nu se putură complini contingentul de 40 feciori 
reîmpărţit pe cercul nostru, la începutul lui iuniu a.c. se presentară de bună voie 
preste 40 de feciori, de aceea care au fost de copii ieşiţi în străinătate, care în 14-lea 
iuniu se şi duseră prin domnul jude cercual înaintea comisiunii de asentare; 16 din 
aceia se asentară, însă nu fie pe opt ani, ci pe nouă de servici şi doi de reservă, şi 
aceasta pentru că au întârziat cu venirea fiind în ţări străine, de la 27 martie până la 
începutul lui iunie. În 24 iunie se mai asentară vreo şase-şapte indivizi, tot asemenea 
ca cei de sus, iară în 4 iulie se asentară vreo cinci-şase preste contingent, ca buni 
(Gutfindung) pe anul viitor, toţi aceşti tineri numai din cele două clase tinere. 

După ce aşa am împlinit contingentul cu un prisos de cinci-şase, din cele 
două clase inferioare, l-a şi a 2-a, ar crede cineva că a 3-a, a 4-a şi a 5-a clasă să fie 
libere şi scutite de ascntare, însă nu este aşa, că atât judele ccrcual cât şi 

jandanneria are însărcinare a arăta şi asenta pe toţi tinerii din cele trei clase mai 
bătrâne, numai că ei la martie a tras soarte şi n-a fost acasă. În chipul acesta dacă s
ar duce şi a 3-a, a 4-a şi a 5-a clasă de etate la asentare s-ar lua de la noi în loc de 
40 de feciori 80, sau şi mai mulţi. 

Deci, pentru delăturarea acestui rău ne rugăm ca, sau să se defigă asentarea 
generală pentru cercul Branului pe la mjlocul lunii lui iuniu a fiecărui an [astfel] ca 
feciorii conscrişi şi aflători în ţări depărtate să aibă timp de reîntoarcere, sau §45 al 
legii pentru complinirea armatei să se modifice aşa ca feciorii conscrişi la miliţie şi 
în străinătate aflători, întorcându-se de bună voie în termen de 4 luni de la sortire, 
nu se vor considera de fugari. 

Iar în fine, crezând că prin aceste schimbări în legea sus-atinsă nu s-ar face 
nicio ştirbire în dreptul înaltului regim, dar din contră, nouă ni s-ar face mari 

333 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



uşurări, nu numai pentru un viitor mai ferice al tinerimii noastre, dar şi pentru 
purtarea economiei noastre, care după cum prea bine trebuie să fie cunoscut înaltei 
Diete aduce cele mai mari foloase visteriei statului nostru, ne luăm îndrăzneala încă 
o dată a ne apropia cu umilitele noastre rugări de înalta Casă, ca de una care 
mulţumită lui Dumnezeu şi Majestăţii sale împăratului, constă din fiii patriei 
noastre, ca să se îndure a interveni unde se cade pentru alinarea durerilor noastre sus
atinse. Care cu cea mai adâncă veneraţiune suntem şi înaltei Case prea umiliţi servi. 

Zărneşti, I O iulie 1864 
Comunele cercului Branului prin representanţii lor 

Ioan Vlad c[esaro] r[egesc] locot[enent] în pens[iune] şi jude 
luga Puceariujude prim 

I [ oan] Puşcari u not[ ar] 
[Urmează alte 15 semnături] 
[Adresa:] "Înaltei case legislative a Transilvaniei la Sabiu, Petiţiunea cercului 

Branului, districtul Făgăraş pentru unele modificări în legea din 29 septembre 1858 
pentru complinirea armatei". 

Original. M .N. L.-0. L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F- 135, Orszaggyules 1863/4, Elnoki iratok, 
1864, nr. 261 . 

Actul a fost prezentat Dietei de către Ioan Puşcariu. Pornind de aici, Dicta a dezbătut pe larg, 

în cea de-a doua sa sesiune, chestiunea duratei serviciului militar. 

Sibiu, 14 iulie 1864 
Hermannstadt, 14./7 [ 18]64 

Eucr Exccllcnz ! 

200. 

Mcin hochvcrchrtcstcr Gănncr und Frcund! 

Es liegt mit wic cine Last auf dcm Herzcn, das frcundliche Schrcibcn vom 6. 
ll.M. noch imnH.:r nicht erwillert Lu haben. lch k.unnte e:,, jelluc/J 11icl11 fru/Jer tun, 
weil mir zu cincr Berichtcrstattung bcziiglich des Eindruckcs, wclchcn dic drci 
lctztcn Gcsctzcntwiirfe (politischc Eintcilung, Just iz- und V crwaltungsorganisation) 
gemacht habcn, greifbare Anhaltspunkte fehlten; und auch jctzt lasscn sich nur 
noch Andeutungcn geben. 

Ober den Sachsen war Konigsrichter Eitel von Gro13schenk bei der Nachricht 
von dem seinem Stuhle zugedachten Schicksale wie von einem Donnerschlage 
bctroffen. Es geht ihm die Sache tief zu Herzen. Bercits sind auch Dcputationen 
von Lcschkirch und von Grol3schcnk hier gewcscn, um durch Vorsprache bei 
einzclnen Deputierten flir die Rettung ihrer Stuhlsgcbiete und der bisherigen 
Prătorialorte Leschkirch und Grol3schenk das Măglichste zu versuchen. Man hat 
sie bcdauert, ihnen hie und da auch mit Versprcchungcn Trost gcgcbcn - weiter 
aber wird die Sache, da schwer zu helfen ist, keine bcsondcre Folge haben. Das 
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Ganzc mul3 hoher stchen als cinzclne Teile und Tcilchen. Es hat sich auch in 
săchsischen Deputiertenkrciscn schon die Ansicht durchgebrochen, ohne viei 
Măckcln die Regierungsvorlagc anzunehmen und das gegcbcnc Gute nicht durch 
cndloses Suchen und Griibcln nach cincm bessero in Gefahr zu bringen, denn die 
Not drăngt gewaltig, das Land scufzt nach einer geregelten Ordnung in der 
Yerwaltung und besonders in der Justizptlege, die unerlăl31iche Yorbedingung, zu 
diesem Werke ist aber cine den Ri.icksichten der Yerwaltung entsprechende und 
zugleich auch dem Nationalitătsprinzipe, das sich nun einmal durchaus nicht 
ignorieren lăl3t, zutrăgliche Einteilung des Landes in besondere Landesgebiete. 
Yon săchsischer Scite ist daher viei sicherer eine Untersti.itzung als cine Opposition 
gegen die Regierungsvorlage zu erwarten. 

Was im Lager der Romanen gedacht wird und wie dort die Parteianspannungen 
sich stellen, wird erst in einigen Tagen klarer an das Licht treten und zwar zunăchst 
im vereinigten Ausschusse, welcher beschlossen hat, vorlăufig in Plenarsitzungen 
zu beraten und erst dann sich in Sectionen zu trennen, wenn dies im Yerlaufe der 
Yerhandlungen sich etwa als notwendig ergeben wtirde. Man wird aber, glaube ich, 
bis zu Ende zusammen bleiben. Der Ausschuss ist gut gewăhlt. In der ersten 
Sitzung sprach Aldulean sich im Ganzen ftir die Regierungsvorlage aus und stellte 
den Antrag, sofort einen Referenten zu wăhlen, welcher das Operat tiber die 
Landeseinteilung nach den Principien beleuchten und sein Gutachten schriftlich 
abgeben solle. Die Sachsen und Ungaro wtinschten, es solie im Ausschusse selbst 
sogleich in cine Generaldebatte eingegangen und erst dann, wenn man sich i.iber 
die Grundsătze geeinigt und bestimmte Richtpunkte festgestellt haben wtirde, den 
Berichterstatter wăhlen. Wir kamen jedoch zu keinem Beschluss. Gestero 
Nachmittag war die zwcite Sitzung; wir gaben, um nicht wicder unverrichteter 
Sache auscinander zu gehen, teilweise nach und so wurden ftir jede der drei 
Regierungsvorlagen je cin Referent, nicht Berichterstatter, gewăhlt. Bei der ersten 
Wahl, das Referat ftir die Landcscintcilung, schwenkte die Schale zwischcn Dr. 
Trauschenfels und Puscariu, bis cndlich bei engerer Wahl letzterer cine Stimme 
mehr tiber den crstcrcn und damit die absolute Majorităt gewann. Wăren Bcdeus 
und Haupt anwcscnd gcwcscn, wi.irde der Sicg nach der andcrn Scite gefallcn scin; 
auch Tcutsch und Budackcr fehltcn, cs sind aber beide nicht in Hermannstadt, doch 
werden sie bis zur Năchsten Sitzung jedenfalls erscheinen. Referent fur die 
Organisation der politischcn Vcrwaltung wurde Trauschenfels fest einstimmig, ftir 
jene der Justiz Regalist Koronka mit knappcr Majorităt; er vcrsteht zwar wenig von 
der Sache, allein man wollte auch einen Ungaro habcn und so geschah es dann. 
Dass ftir die Landescinteilung ein Romane Referent ist, halte ich, nachdem die 
Wahl einmal vollzogen, sogar ftir gut. Wir werden nun bald wissen, wie wir stehen 
und uns daroach richten konnen. Puscariu sagte mir, dass er im Wesentlichen an 
der Regierungsvorlage festhalten werde. Yon Bedeutung wird es aber auch sein, 
wie Moga und Dr. Ratiu sich aussprechen werden, denn diese samt Gabriel Man 
gehoren zu den Stimmftihrern der jungen: mit den Regierungsmănnero oft im 
Gegensatz stehenden Partei. Ich werde Sorge tragen, dass sobald Puscariu mit 
seinem Referate fcrtig gcworden, E[uere] Exc[ellenz] sichero Mitteilung tiber den 
Inhalt desselben und auch tiber die Debatten im Ausschusse erhalten. 

335 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Ein Umstand kann der Fărderung des Regierungsgedankens sehr zu Statten 
kommen. Es geht nămlich tiber den Romanen stark das Gerede, als wtirden die 
Ungaro und Szekler, sci es als ncue Regalisten oder als Abgeordnete, wenn auch 
nicht eben alte oder viele, doch jedenfalls mehrere eintrcten und dadurch die 
Situation eine andere Gestaltung gewinnen. Hieran kntipfen sich nur zwei 
Besorgnisse: das eine, dass die Romanen wcnigstens in manchen Fragen die 
Majorităt der Stimmen verlieren, ein ftir die junge Partei der Eroberungspolitik 
besonders empfindlicher Verlust; das andere, welche insgesamt alte, Sachsen und 
Romanen, ohne Parteiunterschied, teilen, dass wenn nur einige parlamentarisch 
geneigte Ungaro eintreten, sie alte Kraft und alte List anwenden werden, den 
Landtag nicht nur zu keinen neuen Friichten seiner Tătigkeit kommen zu lassen, 
sondero ihn auch um die schon erworbenen Friichten zu bringen oder, insoweit dies 
nicht mehr măglich, ihm doch wenigstens den GenuB dieser Friichte zu 
verktimmero und zu verleiden. Diese Besorgnisse nun drăngen die Romanen dahin 
zu wirken, dass je eher je besser so viei als măglich auf dem Landtage zu Stande 
gebracht werde, um Besitz zu ergreifen; darum wollen sie von einer Vertagung 
oder Aussetzung der Sitzungen nichts wissen, sie wittero darin allerlei 
Hintergadanken. Das Bestreben, zu vollendeten Tatsachen zu kommen, muss sie 
aber dem parlamentarischen Gebote der Vereinbarung und der Vermittlung 
gehorsamer machen und dazu wird als schwerstes Gewicht die Festigkeit und 
Entschiedenheit der Regierung Ausschlag gebend mitwirken. Im Punkte des 
Amtssitzes ftir den obersten Gerichtshof kann und darf unmăglich nachgegeben 
werden. Man ahnt, ftihlt, merkt und erkennt dies auch. Eine rasche Entscheidung 
hieriiber wtirde sehr heilsam wirken. Der Landtag bekăme auch einen Stoff ftir die 
Beratung, an welchem es jetzt wirklich fehlt; denn in die Verhandlung tiber die 
Landtagsordnung dermalen schon einzugehen, scheint mir, abgesehen von allen 
anderen Grtinden, darum nicht angezeigt, weil der Ausschuss durch cin Majorităts
und Minoritătsvotum in zwei schroff sich cntgegenstchende Partcicn gespaltcn ist; 
wclchc Spaltung sich auch durch den Landtag tibertragcn wird, wăhrend man alte 
Dissonanzen wo nur măglich vennciden muB, um dic Gemtiter flir die unendlich 
wichtige Verhandlung tibcr die drei lctzten Vorlagcn ruhig zu halten. 

Schaguna ist hcutc frtih nach Mchadia abgcrcist, um von dort spătcr nach 
Karluv ilL LU gehe11. Er hac :-.d11e11 Nariu11:-.ge11u:-.:-.e11 ge1a1e11, :-.ic/t, u111 je d1e1 Buui:11 

zu gcwinnen, zur Untersttitzung der Regicrungsvorlagen zu vereinigen. 

Fortsctzung folgt, da ich in cine Confcrcnzsitzung gchcn muss, noch hcute 
Nachmittag. 

Ich komme so eben aus der Conferenz, welche zwischen Notabilităten der 
Sachsen und Romanen zu dem Zwccke abgchaltcn worden ist, um tiber die Frage, 
ob die Vorlage der Landtagsordnung in Verhandlung genommen werden soli oder 
nicht, wo măglich eine Vcrcinbarung zu erziclen. Sie hat nicht Statt gcfunden; wie 
gestero sind wir auch heute, zwar im Frieden, aber wie zwei Parteien, deren jede 
gleich fest bei ihrer Ansicht bcharrt, auscinander gcgangcn. Wir haben die 
Conferenz angeregt und die Vennittelung angcbotcn im trcuherzigcn Glauben, dass 
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sic auch gclingen werde, dcnn es hattcn mchrere romanische Stimmen vor ciniger 
Zeit schon im geselligen Umgange dahin sich ausgesprochen, dass, bevor man mit 
der Landcscinteilung nicht im Rcinen sei, man în die Verhandlung tiber die 
Landtagsordnung nicht eingchen konne. Aber nun schweigen diese Stimmen und 
eine andere Meinung hat im jcnseitigen Lager die Oberhand gewonnen. Ich 
bctrachte dies als die erste ăuf3erlich hervortretcnde Wirkung der oben, im ersten 
Briefe angedeuteten Besorgnisse. Die Romanen sind, indem sie des 
Schwergewichtes ihrer numerisch tiberlegenen Stellung im Landtage sich freuen, 
mit der gegenwărtigen Wahlordnung im Ganzen zufrieden und werden die 
Regierungsvorlage tiber die Landtagsordnung als einen Gewinn betrachten, wenn 
es ihnen durch nichts gelingen sollte, die Ănderungen, die sie daran vornehmen 
wollen, besonders beztiglich des Census, durchzusetzen. Sie wollen sich, was ja 
auch sehr begreiflich ist, festsetzen, dazu glauben sie nicht erst der neuen 
Landeseinteilung bedtirfen zu sollen; ihnen kommt, wie sie meinen, die 
gegenwărtig bestehende Einteilung viei besser zu Statten. Wir wieder sind der 
Ansicht, dass man viei rascher zum Ziele bestimmter Ergebnisse gelangen wtirde, 
wenn man dem Ausschusse fur die Landeseinteilung Zeit und Ruhe lief3e, mit 
seiner Arbeit fertig zu werden und dann erst, wenn dessen Bericht vorliegt, an die 
Verhandlung tiber die Landtagsordnung gehen sollte, indem es dann moglich wăre, 
die Feststellung und Abgrenzung der Wahlbezirke mit der neuen Einteilung in 
Municipien und Kreise in Einklang zu bringen. Es kann ja, bis sie nicht vollstăndig 
in allen einzelnen Punkten verhandelt und abgeschlossen ist, die Landtagsordnung 
doch nicht zur Sanction unterbreitet werden, man muss, ob man will ader nicht, 
schlief31ich doch auf die Verhandlung tiber. Die Landeseinteilung und deren 
Ergebnisse warten und so kann es, nachdcm bei der Landtagsordnung Majorităts
und Minoritătsvotum vorliegen, leicht geschehen, dass man statt Zeit zu gewinnen, 
Zeit und mehr noch verliert, denn wir hatten die Absicht, die Sache noch einmal an 
den Ausschuss zu weisen im festen Vertrauen, dass es gelingen werde, zwischen 
Majorităt und Minorităt Vcrmittlung auf Grundlage der Rcgierungsvorlage zu 
Stande zu bringcn. Viele von uns sind nămlich mit dem Minoritătsvotum, wclches 
Obert als Berichterstatter zu vcrtrcten hat, nicht cinverstanden. Ein Verschwinden 
diescs Minoritătsvotums im Ausschussberichte wăre aber cin lccrcs Opfer an Zeit, 
wdchcs man dun:h Aussctzung dcr Landtagssitzungcn auf hod1stcns 14 Tagc 
bringen wtirde, wahrlich wert. Obrigens ist auch diese Aussctzung nicht ganz 
notwendig, denn es konnte inzwischen die Urbarialvorlage der Regierung von dem 
Ausschusse neu bearbeitet und an die Tagcsordnung gebracht werden. Alle diese 
Betrachtungcn haben îndes keine wcitcre Bedeutung; Groisz hat von E[uer] 
Exc[ cllenz] das Telegramia beztiglich Eingehens in die Beratung der Landtagsordnung 
erhalten und sie wird demnach morgen eroffnet werden. Wie die Sache enden wird, 
vcnnag ich nicht voraus zu sehen. lch kann tiberhaupt, fur mich allein, einen 
bestimmcnden Einfluf3 nicht nehmen; ich wirke so viei ich kann, zur Vennittelung 
der Gegensătze; die romanischen Regierungsmănner benehmen sich sehr 
zurtickhaltend, sie stimmen der jungen Partei gegentiber entweder nicht den 
gehorigen Einfluf3 geltend zu machen oder ihn verloren zu habcn. Noch ist eine 
besondere Gefahr nicht vorhanden. Allein es wird doch gut sein, dass E[ uere] 
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Exc[ ellenz] sich mit der Herabreise moglichst beeilen. Man mu/3 auf den 
vereinigten Ausschuss wirken, denn was dort schlecht gerăt, lă/3t sich im Landtage 
nicht lcicht wieder gut machen; Vorsicht aber schadet nicht; lieber kommen 
Excellenz einige Tage zu frtih, als nur eine verhăngnisvolle Stunde zu spăt. 

Crenneville ist festlich und herzlich empfangen worden, was einen 
wohltuenden Eindruck auf ihn gemacht hat. Ich war als Communitătsmitglied 
dabei. Er konnte und sollte, als hoch tiber den Nationalparteien stehend, auf den 
Geist und die Richtung im Landtage wohl mit einigem Erfolge einwirken; es fehlt 
eben eine aus unsichtbaren Regionen herab tătige, ftihrende Hand, man spilrt nicht 
das Weben und den Odem [?] einer belebenden Seele. Kommen Excellenz - Sie 
bringen und beides. 

Caeterum censeo, dass der Artikelsentwurf tiber den Obersten Gerichtshof 
nicht nur nicht bestătigt, sondem mit fester Entschlossenheit mittelst motivierenden 
Reskriptes an den Landtag zurtickgesendet werden milsse. Entschiedenheit tut not, 
sie wird Schwankende auf festere Fti/3e stellen, dem Rate und Einflu/3 auch der 
romanischen Regierungsmănner wieder einigen Nachdruck geben. Im Gubemium 
hat uns Daniel bei der Abstimmung, Pap Alajos als Referent durch sein 
wohlbegrtindetes Votum wesentlich geholfen. 

Ich aber danke Gott, dass wir tiber die Eisenbahndebatte hinilber gekommen 
sind. Die Reprăsentation, wie sie hinauf gegangen, war mein Werk: Maager konnte 
der Held des Tages sein; er war im hochsten Grade obstinat, lehnte sich gegen das 
ihn bittende und besttirmende einhellige Votum der Nationalversammlung auf und 
hat so, was tiber ihn hereinbrach, nur selbst verschuldet, aber noch einem solchen 
Benehmen auch ganz verdient. Er mu/3te so kommen, wie es am I. Juli in der Sitzung 
geschehen, Friedenfels, Binder und Teutsch konnten und durften nicht schweigen. 

Mir kommt vor, dass das lange Ausbleiben ău/3erlicher Zcichen der Auszeichnung 
auf cinige Mitglieder aus dem jenseitigen Lager etwas niederstimmend wirke. Puscariu 
namentlich lă/3t dcn Kopf, den er lieber etwas hoher trăgt, merklich hăngen. 

Am Schlussc abcr drăngt es mich, mcine liebste und sti/3cste Pflicht zu 
crftillcn, indcm ich E[ucre] Excellenz bittc, dcn Licbcswilrdigcn mcinen 
vcrchrungsvollen Grul3 als frcundlichcr Vcrmittlcr zu tibcrbringcn, dabci abcr auch 
des lichen gutcn Schwcdcn ja nicht vcrgcsscn zu wollcn. 

r:uc-r Fxc-c-llc-n7 immc-rciar dankharst c-r_gC'hPnC'r 11iC'nN J Ranniclwr 
H[crmann]st[a]dt am 14. Juli 1864. 

Original. I li I St A. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I a. Fasz. 11. r. 442 444. 

201. 

Soroştin, 14 iulie 1864 

Înaltă Dietă! 

Divulgându-se înalta proposiţiune regie despre o nouă împărţire politică a 
ţării de coroană Transilvania în foile publice, am văzut, spre marc supărarea 
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noastră, cum că la punctul III, între satele împărţite la cercul de Vizocna satul 
nostru Sioroştin (Sorostely, Schorter) este lăsat afară, asemenea cum că la punctul 
5 întră satele împărţite la cercul Mediaş (Mcgyesi kerulet) se numără şi satul 
Sioroştin; susţinem cu marc umilinţă şi supunere a aduce la cunoştinţa înaltei Case 
legislative unnătoarca noastră rugare: 

I. Noi ştim cum că înaltul Regim voieşte a face nouă împărţire a ţării cu 
mijlocirea înaltei Diete cu scop de a uşura şi înlesni credincioşilor locuitori şi 

suspuşi toate afacerile lor faţă de dregătoriile ţării administrative şi judiciale, pentru 
care bunăvoinţă şi părintescă îngrijire suntem datori cu fiască mulţumire iar nu spre 
îngreunarea şi înapoierea noastră în acele afaceri şi interese; pentru aceea ne rugăm 
prea umilit de înalta Casă ca, luând la părintească şi dreaptă cumpănire plânsoarea 
noastră din care se va vedea cum că aici nu se realisează înalta îngrijire, ba din 
contră, tocma se nimeceşte, la urmânda desbatere şi formulare de proiect pentru 
articulul de lege să se şteargă satul nostru dintre satele cercului Mediaş şi să-l pună 
înapoi între satele fostului cerc al Păucii, ca dimpreună [cu] acele să treacă la 
cercul Vizocna ori acolo unde trec şi celelalte sate din vecinătate. 

2. Adevărat cum că comuna Sioroştin pică la marginea celor trei cercuri 
viitoare: Blaş, Mediaş şi Vizocna, prin urmare s-ar părea cum că este totuna ori la 
care dintre aceste trei cercuri s-ar da. Însă a noastră mare părere de rău, nu e totuna 
şi suntem atît de nefericiţi cât ne vedem satul dat la acel cerc din trei unde ne vine 
mai rău şi unde suntem împedecaţi de a ne ajunge scopul, fără mare perdere de 
timp şi fără spese mai mari din cauză că: 

a) de la satul nostru drumul nu merge oblu la Mediaş ci ne caută ca sau să 
călătorim spre miazănoapte până în valea Târnavei Mari sau către amiazăzi pînă la 
Şcica Mare şi apoi să apucăm drumul către Mediaş care zace de la noi oblu către 
răsărit, prin urmare facem un ocol care este atât de mare cât calea jumătate până la 
Vizocna. 

b) Călătorind către Târnava ca să mergem la Mediaş avem drum rău de tot, 
tinos şi fără poduri din care cauză, în uncie anotimpuri suntem pe mai lung tcmp 
tăiaţi cu totul de către Mediaş, care în causa urgentă ar aduce daună nereparabilă. 
Ştiut este că apa Visa (Erisza, Wcidt), împreunându-se la Calvaser cu apa Calba, 
curge primăvara şi când sunt ploi atât de mare cât nu se poate trece şi pune, atât în 
albie cât şi mai ales la ţărmuri, un fel de nămol în care se îngloadă vitele şi trăsurile 
în mai multe săptămîni de-a lungul iar noi o trecem aproape de vărsarea sa în 
Târnava, din jos de Frîua, unde împedecată în curgere prin apa Tîrnavei şi 

primăvara lasând mulţime de gheţivi, trecerea cu totul devine impracticabilă, 
c) Călătorind peste Şeica Mare avem, asemenea, drum cu totul rău, deoarece 

între noi este unul dintre cele mai înalte dealuri, adecă Hadelul şi valea de dincolo 
are o vale cu râpe foarte înalte, care au surupat drumul într-o atâta cât, când sunt 
pământurile semănate este periculoasă trecerea cu carul, ori că suntem supuşi la 
colosiuni neplăcute cu proprietarii pământurilor învecinate. 

d) Podul peste Visa este, cum se ştie, la Agârbiciu, însă noi n-avem drum care 
să ne ducă de-a dreptul la acest pod, înterpuse fiind între satul nostru şi acel pod 
dealul Şeicii Mici, valea acestui sat, asemenea râpoasă şi cu cale strâmbă, între 
pământuri, apoi dealul cel cu mare prccipiş din râpa stângă a apei Visa. 
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e) Din contră drumul care duce la Vizocna şi Sibiu trece prin satul nostru unul, 
iar altul preste câmpul nostru, împreunându-se amândouă tot pe câmpul nostru. 

3. La împărţirea politică a ţării se ia în dreaptă cumpănire emporiile 
împrejurului, în care se transportă productele de economie rurală şi unde se proved 
locuitorii împrejurului cu manufacturile de care au trebuinţă. Această împrejurare 
nu s-au putut, cum credeam noi, lua la cumpănire din necunoaşterea împrejurărilor 
locale ale noastre. Înaltă Casă! 

Emporiul nostru şi locul provisionării noastre cu cele de care avem trebuinţă 
este, esclusiv, Sibiul, dar neci decât Mediaşul, a cărui piaţă o cercetăm singur 
numai odată într-un an, adecă la târgul din iulie dar nici atuncea nu cumpărăm 
manufacture de Mediaş, ci mergem acolo, care avem lipsă de vase de lemn, care 
vin în număr mare din secuime; altă legătură cu Mediaşul nu avem, astfel cât sunt 
oameni bătrîni la noi care nu ştiu unde e Mediaşul când, din contră şi copiii de la 
noi ştiu unde este Sibiul şi Vizocna deoarece toate productele noastre le vindem la 
Sibiu, toate trebuitoarele le cumpărăm în Sibiu, ba mai mult că noi fiind producenţi 
de vin, cumpărători de must din Sibiu cu atâta predilecţiune pentru mustul nostru 
cât ni-l cumpără în tot anul tot, astfel cât noi nice că avem 1 ipsă a ne provede cu 
buţi fiindcă ne dau sibienii toate, afară de vasele de cules; din astă causă între noi şi 
Sibiu esistă o referinţă singulară. Adecă noi de câte ori avem trebuinţă de bani 
venim la Sibiu şi căpătăm înainte bani pe culesul de vin. Cunoscută este la înalta 
Dietă apropierea Vizconei de Sibiu; noi avem să spunem numai atâta cum că 
putem abate la Vizocna ori venind ori întorcându-ne, care o şi facem după plac, 
fără ca să ocolim cât de puţin. 

b) Noi frecventăm Vizocna, fără de aceea, în tot anul necontenit pentru că de 
acolo ne provisionăm cu sare; frecventăm asemene toate târgurile acestui oraş. 

c) Din contra productele noastre nu le ducem la Mediaş nice una dată pentru 
că preţul Mediaşului este întotdeauna mai lesne decât al Sibiului şi Vizocnei; 
Mcdiaşul vinde iar nu cumpără. 

d) Tâmplându-se ca noi vreodată să fim lipsiţi de cereale şi să cumpărăm 

atunci piaţul Blaşului este cu mult mai ieftin decât al Mediaşului; şi mergem la 
Blaş unde încă avem multă umblare în treburile noastre religionare. 

c) Când ne dă mâna să neguţătorim cu bucate Ic cumpărăm totdeauna la Blaş 
iar nu la l\lh:uiaş unuc sunt mai scumpe ca la maş şi unul! nu avl:111 uru111 Ul! umblai 
cu povară. 

f) Prin urmare, fiind satul nostru dat către cercul de Vizocna, noi vom afla o 
înlesnire prea marc din causă că totdeauna putem isprăvi trebile noastre cu prilejul 
umblării la piaţul de Sibiu şi având să mergem la Yizocna, ne putem isprăvi tot cu 
acel drum trebile ce vom avea în piaţul acesta şi astfel vom cruţa multe zile preste 
an care ar trebui să le facem către Mediaş, cu înapoierea economici noastre, tot 
numai mergând înaintea dregătoriei; prin unnare, daţi fiind la Yizocna, se va 
împlini intenţiunea înaltului Regim de a putea şi noi trage foloase şi înlesnire de la 
împărţirea politică a ţării. 

4. Vieţuind din vechime, deşi într-una ţară, dar totuşi sub jurisdicţiuni, legi şi 
<latine diferite de ale scaunului Mediaşului, noi suntem în părţile acelea străini, fără 
cunoscuţi şi pretini, din contra, fiind la Vizocna, umblând printre cunoscuţi şi 
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pretini şi avem marc înlesnire cu petrecerea pe aici şi cu încortclarea noastră, când 
avem să rămânem şi prcste noapte; în care privinţă am fi înlesniţi şi cu celelalte 
umblete ale noastre tot mai bine şi când am fi împărţiţi la cercul Blaşului decât cel 
al Mediaşului; cu privire la cele zise aici mărturisim cum că noi nu putem pricepe 
causa rumperii noastre de către comunele cu care am fost până astăzi împreună şi 
încorporarea la cercul Mediaşului. Am pricepe uşor când s-ar fi reînviat fosta 
pretură de la Şeica Mare; vecinătatea şi apropiere imediată la acest orăşel ar fi 
precumpănit toate iar împărţirea la Mediaş este pentru noi o împreunare cu perdere 
de timp şi spese mari, care nouă ni spre stricare dar nimărui spre folos; deci, cu 
privire la datele nerăsturnavere înşirate de noi, cu deplină încredere în simţul de 
dreptate a înaltei Case şi convinşi pe deplin despre bunăvoinţa înaltului corp 
legislativ de a pune legi salutare, folositoare şi înlesnitoare pentru locuitorii ţării ce 
o represintă, ne rugăm de nou să se îndure înalta Casă la pertractarea prealăudatei 
înaltei proposiţiuni regie a trage la cumpăna dreaptă cererea noastră şi să ne lase 
lângă celelalte sate din procesul Păucii la cercul Vizocnei, ori, dacă asta nu s-ar 
putea, cel puţin la al Blaşului iar nu să fim tasaţi spre marea a noastră daună şi 
înapoiere la nice un caz în cercul Mediaşului; ori cel puţin să se lase calea deschisă 
pentru reclamări pentru satele care pică în marginea jurisdicţiunilor. 

Înviind umilita noastră rugare suntem ai înaltei Diete cei mai umiliţi şi supuşi 
Sioroştin, 14 zile iulie 1864. 

[Semnează judele, trei juraţi şi trei bătrâni]. 

Simion Retegan, Conştiin/ă ... , doc. LXXXVIII, pp. I 69~ 172. 

Sibiu, 19 iulie 1864 

Euer Exzellenz! 

202. 

Von der mir, an die betreffenden, vorbehaltenen Mitteilung der durch Seine 
Ma_jestăt allergnădigst verliehenen Auszeichnungen, fur welche ich verbindlichst 
danke, habe ich, wie ich gestern telegraphiert zur Kenntnis zu bringen die Ehre 
hatte, alsogleich Gebrauch gemacht, und wie vorhergesehen einige wenige 
begliickt, mehrere verstimmt. 

Unter den Rumănen halten sich einige ebenso verdienstlich als die begiinstigten, 
unter den Sachsen soli die Wahl einiger Ausgezeichneten beanstandet werden. 

Die neuen Wahlen werden vom Gubernium angeordnet; die Jurisdiktions 
Vorstănde werde ich anweisen, eine pcrsănliche Aufforderung an die Wăhler, hăit 
der v[ize] Prăsident und Groisz mit denen ich, mich dariiber beraten nicht flir 
angemessen, weil sie fruchtlos, dcmnach nach den bereits wiederholt 
stattgefundenen Ermahnungen herabwiirdigend wăre; beide H[erren] sind 
iiberhaupt nicht fur die Erneuerung der Wahlen, meine Ansicht jcdoch ist den 
Versuch noch einmal zu machen, obwohl ich ebenfalls wenig Hoffnung eincs guten 
Erfolges habe. 
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Die Landtagsordnung wird glaube ich dem Regierungs-Yorschlage entsprechend 
durchgehen, die Landes-Einteilung dtirfte einige Modificationen erleiden. 

Mit vorztiglicher Hochachtung 
Euer Exzellenz ergebener Crenneville. 

Hermannstadt den I 9ten Juli 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. lb, Dossicr li. Rcscrvat-Prasidialakten, f. 6---7. 

(Năsăud, 19 iulie 1864) 

Înaltă Dietă! 

203. 

Precum celelalte comunităţi din valea Rodnei, aşa şi comunitatea Năsăud au 
fost mai nainte de introducerea instituţiei de graniţă, în unna privilegiului regelui 
Matei din anul 14 75 prin care s-a încorporat această vale cu cetatea Bistriţa, ca o 
parte întregitoare a Fundului Regiu, una cetate liberă a cărei locuitori s-au bucurat 
de toate drepturile acelea ce după lege se compiete acestei clase de oameni liberi. 

Puseţiunea sa şi alte recerinţe considerabile au adus cu sine de îndată la 
introducerea instituţiei confiniare în patria noastră, au primit comunitatea Năsăud destinul 
de a fi locul central sau locul de ştab a regimentului al II-iea român de graniţă, în care 
calitate a şi rămas în tot decursul sustărei acestui institut şi până la urmata desfiinţare. 

Încă la anul 1785 s-a dat comunităţii Năsăud prin un diplom împărătesc 
dreptul târgului de săptămână. Tot prin acel diplom s-a rădicat această comunitate 
şi la rangul de opid. 

Prin un al doilea diplom de anul I 832 s-a dat tot acestei comunităţi dreptul de 
2 târguri pe an, întărindu-se din nou ridicarea acestei comunităţi la rangu de opid. 
Din aceste motive dară au si purtat de atunci încoace în toate actele oficioase şi 

afară de aceste, această comunitate numirea de opidul Năsăudului Marktflecken. 
A produce aceste documente nu ne este cu putinţă, pentru că precum este de 

cu111u11 1..·u11u:scu1 ,11·hi, de 11u<1:sln: Jiu1pn:u11ă 1..·u luah:.: :scri:su,·ilc ~i Ju1..·u1111..·11h:k :s-au 

ars în anul 1848/9 deodată cu comunitatea Năsăud întreagă, ci ne provocăm la 
respectivele acte aflătoare în arhivele c.r. Comande militare provinciale în Sibiu, 
apoi a c.r. Minister de resbel în Viena, precum şi la aceea împrejurare că acel târg 
de săptămână şi de an se esercitează şi acum şi încă în acel mod de îrecventaţiune 
cât ar putea concura cu cele mai de frunte din patrie. 

După urmata desfiinţare a institutului confiniar a fost opidul Năsăud locul 
unei preturi până ce în anul 1861 prin deosebita graţie a Maiestăţii sale c.r. formându
se ţinutul fostului regiment al II-iea de graniţă un municipiu deosebi sub numirea de 
districtul Năsăudului a devenit comunitatea opidană Năsăud deloc pretorială. 

Cu provocare dară la jurstările până acum memorate prin care se dovedeşte 
deplin dreptul istoric a comunităţii Năsăud ca comunitate opidană, apoi cu provocare 
la jurstările că această comunitate conform proiectului regimului despre noua 
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împărţire politică a Transilvaniei va rămâne şi pe viitor ca loc pretorial, că această 
comunitate opidană c centru de comunicaţiune pe de o parte cu Rodna şi prin 
aceasta cu Bucovina, pc de altă parte cu cetatea Bistriţa, apoi cu Marmaţia şi pc apa 
Someşului în jos cu Dejul şi Clujul, cu zisa comunitate opidană constă din 2165 
suflete posedă o puscţiune de pământ de 9309 jugăre 1351 n° (stânjeni) pentru care 
precum şi pentru alte întreprinderi de măestrie plăteşte o contribuţiune anuală de 
7488 fl. 27 ½ cr. pre 1863; e centru mai întregii inteligenţe numeroase din întreg 
Districtul; mai încolo că locuitori ei se ocupă parte cu economia rurală şi de vite, 
parte cu industria şi parte cu diverse meserii, cu un cuvânt comunitatea Năsăud 
posedă nu numai drepturile unui atare opid privilegiat, dară cu celelalte recerinţe în 
privinţa intelectuală, posesionară, industrială în calea altor interese considerabile 
fiindcă aici se află o şcoală normală, un gimnaziu, mai încolo se află în înfiinţare o 
şcoală reală, un convict, apoi tot aici este oficiolatul Districtului, un preceptorat 
c.r., oficiul silvanal, oficiul poştal c.r., vicariatul gr[ eco ]-cat[ olic ], Inspectoratul 
scolastic districtual, Preparandia gr[ eco ]-cat[ oii că] pentru toată Transilvania, 
judecătoria colegială districtuală şi un comerţ înfloritor; apoi în fina, ca afară de 
toate acestea, întreg Districtul Năsăud, aci de acum cu o suprafaţă de 45 mile 
pătrate, cu aproape 50.000 locuitori, are drept de a alege numai 2 deputaţi, când 
alte jurisdicţiuni mai mici, p.p. Districtul cu cetatea Bistriţei, laolaltă au dreptul de 
4 deputaţi, aşa cum şi alte comunităţi din patrie cu mult mai neînsemnate sunt 
îndreptăţite de a fi representate în Înalta Dietă prin câte un deputat al său propriu. 
Aşa suscrisa representaţiune a comunităţii opidane Năsăud cutează a se ruga: 

ca înalta Dietă să binevoiască cu ocasiunea desbaterii proiectului de lege 
pentru noua lege electorală a lua aceste motive în consideraţiune şi apoi a primi pe 
comunitatea opidană Năsăud între acele comunităţi cari ca atare ar fi îndreptăţite pe 
viitor de a fi representate la înalta Dietă prin câte un deputat al său propriu. 

Representaţiunea comunităţii opidane Năsăud în 19 
iulie 1864. 

Urmează o listă cu 36 de semnături, printre care se numără Ioan Purcilă, 

posesor, Ioan Grigoriţă proprietar de pământ, Leon Pintilcanu, proprietar de 
pământ, Petru Tanco, profesor etc. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Die!alia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs. Elnoki iratok 
1864-341. 

Sibiu, 21 iulie 1864 
Hermannstadt, am 21. Juli 1864 

204. 

Euer Exzellenz, Hochwohlgcborener Herr Baron! 

ln Folge der mir mit dcm hochgeschătzten Schrciben vom I 3ten d. Mts. 
erteilten Erlaubnis, bccilc ich mich, Euer Exzellenz untcrtănigst zu bcrichten, dass 
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wir bereits einige mahl gemischte Clubbs abgehalten haben. Mit Bezug auf den 
verhandelten Gegenstand - die 3te k[ aiserliche] Regierungsvorlage - haben zwar 
dieselben nicht den gewiinschten Erfolg gehabt, weil die Unserigen - mit welchen 
auch ich in diesem Falie gehe - in die von der anderen Partei beantragten 
Verschiebung der erwăhnten Regierungsvorlage durchaus nicht einwilligen 
wollten; demungeachtet lasse ich die Hoffnung auf Erreichung des Zweckes - eben 
durch die Abhaltung solcher Clubbs durchaus nicht fahren, denn wir werden uns in 
denselben năher kennen lernen und dann - wenigstens teilweise - verstăndigen. Ich 
halte daher die ăltere Abhaltung der landtăglichen Clubbs fiir sehr notwendig und 
werde sofort mein măglichstes dafiir tun, die Organisierung und Einrichtung 
derselben auf eine solche Art, dass sie die gewiinschten Friichte auch tragen, muB 
jedoch der Anwesenheit Eurer Exzellenz bei dem Landtage iiberlassen werden, 
weil Euer Exzellenz allein iiber jene găttliche Gabe verfiigen, wodurch die Parteien 
aneinander genăhert und verkittet werden. Aus diesem Grunde, dann - wenn mich 
meine unter der Hand gemachten Erfahrungen nicht tăuschen - selbst aus 
Hochdero persănlichen Interessen muB ich Euer Exzellenz sehr bitten, mit der 
Herabreise ja nicht zu zăgern. 

Ich habe mir erlaubt, von der beabsichtigten Hinausschiebung der 3ten 
k[aiserlichen] Regierungsvorlage Erwăhnung zu machen. Erlaube mir nun Euer 
Exzellenz meine eigene Meinung dariiber auszusprechen. Die Verschiebung dieser 
Regierungsvorlagen konnte ich durchaus nicht unterstiitzen, denn nachdem ich mir 
die Oberzeugung verschafft habe, dass wenn nicht alle, so doch die meisten 
derjenigen, die nicht in Gemeinschaft mit uns auf dem Landtage haben wirken 
wollen, ihr Ausbleiben aus demselben nunmehr bitter bereuen; dass sie sich fiir 
kompromittiert halten, wenn sie auf der gegebenen Grundlagen jetzt in den 
Landtag eintreten wiirden; dass sie dieses, so bald ein verfassungsmă8iges Gesetz 
fiir die Zusammenberufung des Landtages zu Stande gebracht sein wird, ohne 
Anstand tun wiirden, und dass dann cin Leichtcs sein wiirde, alle Nationalităten 
Sicbcnbiirgcns im Rcichsrate vertrcten zu schen, so stellte sich mir klar die 
Notwcndigkcit dar, dahin zu wirken, dass je eher die erwăhnte Regierungsvorlage 
im lntcresse der Regierung selbst zum Gesetze crhobcn wurde. 

Krntky -ja. Krntky ist 7U hcncidcn. dcnn cr ist hochst gHicklich Ahcr es ist 
dies auch ganz natiirlich und begreitlich, dcnn wcnn <las lgnoricrcn der wirklichen 
Vcrdicnste so niederschlagend, so entmiitigcnd, so uncndlich schmerzhaft auf <las 
menschliche Gemut wirkt, so mu8 <loch dic Wiirdigung und tatsăchliche 

Beriicksichtigung derselben <las angcnehmste, das siil3cste Gcflihl hervorrufen, 
welches den Mcnschen - teste Kratky - gliicklich macht. Er hat jcdoch dicscs sein 
Gliick durchaus nicht mir, der nur zu bitten vermag, sondern einzig und allein Euer 
Exzellenz zu verdanken. 

Die letzten drei Regierungsvorlagen habe ich punktweise noch nicht genau 
studieren kănnen, eben so wenig habe ich bis jetzt Gelegenheit gefunden, die 
Meinungen der Unserigen iiber die einzelnen Punkte dieser Rcgierungsvorlagen zu 
erfahren, weshalb ich Euer Exzellenz um die Erlaubnis bitten mul3, hochdero 
ausgedriickten Wunsche etwas spăter entsprechen zu diirfen. 
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Was dic Chanccn, wclchc dicsc Rcgicrungsvorlagc im Landtagc habcn 
dtirftcn, anbelangt, so hoffc ich, dass sie mit kleinen unwescntlichcn Ăndcrungen 
werden angcnommen werden. 

Hcute habcn wir im bcztiglichcn Ausschul3e die Regierungsvorlage, bctrcffend 
die Landeseinteilung als Grundlagc unscrer Verhandlungen angenommen und so 
habe ich nunmehr gar keinen Zwcifel dartiber, dass diesclbe auch auf dem 
Landtage als solche angesehen und mit einigen - nach meinem Daftirhalten 
unwescntlichen Modifikationcn zum Gcsctze vorzuschlagen werden wird. 

Betreffend die andem zwei Rcgierungsvorlagen, so hore ich zwar, dass man 
mit dem Gedanken umgehe, das frtiher bestehende Wahlrecht beztiglich der 
hochsten und niedrigsten politischen Beamten dem Lande zu bewahren und die 
Organisierung der Gerichte I ter lnstanz bis dahin hinauszuschieben, bis die h[ ohe] 
Regierung auch die Vorlage betreff end die Organisierung der 2ten Instanz 
herabgegeben haben wtirde. 

Ob dies emst sei? Weiss ich noch nicht bestimmt. Wird es aber wirklich 
versucht; nun da werde ich - so wie neulich bei der Regierungsvorlage tiber den 
Obersten Gerichtshof, wo ich, da der Prăsident unserer Nationalkonferenzen wegen 
seiner vielen anderweitigen Amtsgeschăften denselben nicht bciwohnen konnte 
und unser ganz verlăl31iche Hofrat sich noch auf seiner Herabreise befand, ganz 
allein blieb und dieses mein Alleinbleiben der Sache cine zwar gute Wendung 
verschaffte - dagegcn mein Moglichstes tun, und hoffentlich jetzt nicht mehr ganz 
allein, sondcm mit anderen und mit einem um so leichteren gtinstigen Erfolge, als 
nunmehr der tiber mich wegen meiner im Jahre 1861 zweimal nach Blasendorf, 
einmal nach Kronstadt und zweimal nach Wien im Interesse der Wiener-Regierung 
untemommenen Rcisen und dabei abgegebenen Erklărungen mit Vehemenz 
geschleudcrten Kirchenbann durch die verănderten Verhăltnisse so ziemlich 
kraftlos gemacht worden ist und ich sonst von dicser Scite kcin Kreuz mchr zu 
befiirchten habc, dann weil nur Einige mit Freude einsehen, dass mcinc Bcmtihungen, 
sie von dcr mit ihrcm Standc unvcrcinbarlichen Opposition abzuhaltcn und auf den 
Rcgicrungswcg zu flihrcn, gar gute Frtichtc gebracht haben, weshalb sie - ich will 
cs hoffcn - rittcrlich flir dic Regicrungsvorlagen kămpfen wcrdcn. 

Erlauben mir Eucr Exzcllenz flir diesmal zu schlicl3en, wcil ich zu den 
Auscrwăhltcn unscres Landtagcs cilcn mochte. um ihncn mcine Gratulationen fur 
die dcmsclbcn zu Teii gcwordcncn Dckorationen darzubringen. In der Hoffnung, 
dass Euer Exzcllenz mir dieses zu tun crlauben, verbleibe ich mit wahrer 
Hochachtung, Eucr Exzellenz untertănigster Diener Jakob Bologa. 

[P.S.] lch hatte mir vorgenommen, Euer Exzellenz auch tiber die Dekorationen 
Einiges im Vcrtrauen zu berichten. Da mir aber das romanische Sprichwort „cându 
eşti mai superatu, mai năcăgitu, calcă-ţi pe mână" und die hochst wichtige 
Bedeutung desselben in den Sinn kam, so gehe ich ftir jetzt von meinem Vorhaben 
ab und schweige so lange tiber diesen Gegenstand, bis mich Euer Exzellenz 
allenfalls aufzufordcm gcruhcn wcrden, dartiber zu schreiben. 
Dersclbe. 

Original. llHStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. la, Fasz. 7, f. 414-419. 
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205. 

Glâmboaca, 21 iulie 1864 

Prea mărită şi mult aestimată Dietă din Transilvania, în Sibiu aflătoare! 

După lăudata şi oficioasa poruncă scăunală a oraşului Nocrichi, de sub nr. 
1176/1864, s-au provocat doi deputaţi din comuna noastră Glâmboaca ca să 

representeze, ad 14 iulie a[nul] c[urent] pentru ţinerea unei conferinţe scaunale, cu 
scop de a se consfătui pentru interesele ce se ating de acest lăudat scaun şi pentru 
înnoirea şi împărţirea ţării noastre Transilvania, la care conferinţă s-au ales doi 
deputaţi din comuna noastră, numiţii Thoma Ciocan, orator şi George Opriş, 
membru al comunităţii, cu acel adaos, că comuna noastră Glâmboaca să rămâie 
după împărţirea ţării a nouă, cu respect zicând, nu la scaunul Nocrichi, ci la 
înfiinţatul scaun al Avrigului, pentru că suntem în apropierea acestuia- care 
deputaţi n-au urmat zisei şi convingerii noastre, ci au subscris că se învoiesc a 
rămânea tot pe scaunul Nocrichi. Acestă subscriere, neîmputernicită, aşa să se 
petracteze ca nulă şi nevalidă. Şi noi comuna întreagă sau representanţii acestei 
comuni, dimpreună cu cei doi deputaţi, care au subscris şi au întărit ca să rămâie 
Nocrichia scaun, dăm prin aceasta o veselă şi neclintită mulţumire, atât Maiestăţii 
sale bunului şi înălţatului nostru împărat, cât şi preamăritei şi aestimatei noastre 
Diete, căci ne-au retras şi ne-au împărţit la scaunul Avrigului. Şi aşa pentru 
uşurinţa, apropierea şi împărţirea la scaunul Avrigului cu unite voturi strigăm să 
trăiască Majestatea sa bunul şi înălţatul nostru împărat, dimpreună cu toată mărita 
suflare a Dietei noastre. Şi pentru cea mai bună încredere ne subscriem aici, mulţumiţi 
pe scaunul Avrigului iar nu pe al Nocrichii, care, după rând, urmează. 

Glimboaca, die 21/7 [1]864. 

[Urmează 21 semnături ale preoţilor şi membrilor comunităţii]. 

[Adresa:] Prea mărită şi aestimată Dictă din Transilvania, aflătoare în Sibiu, 
mulţumirea întruscrişilor reprezentanţi ai comunei Glâmboaca, lăudat scaunul 
Noc,·ichii, pcntn1 împărfÎrca comunei noa.~trc la scaunul A ,Tigului, umilit .~c :iftcmc. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Die!alia, F-135. 1863/4 Orszăggyillcs. Elniiki iratok. 1864-324. 
Publicat de Simion Retegan. Conştiinţă .... doc. LXXXIX. pp. 173-174. 

206. 

Cenade, 24 iulie 1864 

Înaltă Dietă transilvană, 

Înţelcgînd noi subscrişii cum că fraţii şi conlocuitorii noştri saşi din comuna 
noastră ar fi suplicat la locurile mai înalte ca pre noi să ne transpună, dimpreună cu 
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dânşii, cu dregătoria, la oarecare scaun de judecată în Mediaş ori Sibiu, în scăunime, 
în Pământul Săsesc, n-am întârziat în respectul acesta a aşterne înaltei Diete şi a 
noastre umilite dar drepte doriri şi cereri, cum că noi, maioritatca poporului de aici, 
mai bine de trei părţi români şi numai cam a patra parte saşii - dorim a se lua în 
dreapta considerare următoarele: 

a) Noi dorim şi ne rugăm ca la toată întâmplarea să fim acolo unde se va 
forma o dregătorie română, adecă acolo unde limba noastră română să aibă întreaga 
şi deplina sa valoare, precum ar putea fi, de esemplu, oarecare scaun de judecată în 
vecinătatea noastră, în Blaş. 

b) Deoarece în timpul constituţional noi totdeauna am atârnat în comitatul 
Albei Iulie, de la cercul Blaşului şi de aici înainte vrem să rămânem tot în cercul 
Blaşului, deoarece: 

c) Când rămânem noi tot în cercul Blaşului, atunci cu uşurătate mare, într-o 
zi, ne putem împlini orice lipse şi necazuri pe când, din contră, la Mediaş ori Sibiu 
în 2, 3~ zile abia umblăm, apoi spesele şi marea confusiune şi greutate ce provine 
din necunoştinţa tuturor limbilor, sătui până la suflet de sute de ani înjugaţi în jugul 
limbilor străine, fără de a ne mai putea înţelege şi de aici încolo tot cu dregători 
străini şi limbă străină; în urmă: 

d) A noastră fierbinte şi dreaptă cerere este ca de aici încolo şi cu dregătoria 
finanţală să fim tot acolo unde vom fi şi cu dregătoria politică şi aceasta pentru 
înconjurarea şi stârpirea a mai multor confusiuni şi greutăţi de până acum, prea 
simţite de noi pînă acum în respectul acesta. De cari toate, umilit şi cu toată reverinţa, 
ne rugăm subscrişii, ca reprcsentanţii şi împuterniciţii ai maiorităţii locuitorilor din 
comuna noastre Cenade (Scholten) ca înalta Dietă transilvană să se îndure acestea a 
noastre fierbinţi cereri, în templul său, pe calea sa, a Ic aduce îndeplinire spre 
mângâierea, fericirea, uşurarea maiorităţii locuitorilor de aici - căci la cercarea 
minorităţi, de aici noi nu ne putem niciodată învoi. Pc lângă cari am rămas, cu 
profundă veneraţiune întru aşteptarea dreptei rcsoluţiuni acestei cauze, plecaţi servi. 

Ccnade, 24 iulie 1864. 
[Semnează parohul ortodox, cel unit şi 13 săteni]. 

Simion R,:1,:gan. Cunştiin(Li. ... du.:. XCI. pp. I 76 - l 77. 

Viştea de Jos, 24 iulie 1864 

Înaltă Dietă! 

207. 

După proiectul de lege al Regimului pentru împărţirea nouă a Transilvaniei, 
în municipii, ar veni cele cu umilinţă subscrise comune şi adică: Rucăr, Beşimbac, 
Drăguş, Viştea Superioară şi Inferioară, Corbi şi Fcldrioara împărţite la vicecăpitănatul 
de Avrig. 
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Deoarece această prea înaltă proiectată împărţire este spre a se înlesni 
administrarea politică şi judeciară, ne luăm voie şi silinţă a arăta înaltei Diete cum 
că umilit subscrisele comune prin această împărţeală nu vin la uşurinţă, ci la una 
greutate mare, pentru că: 

Avrigul este în una depărtare de 4 mituri şi mai bine de noi şi fiind poporul 
cu oficiul politic sau judecător în relaţie neîntreruptă, ne-ar trebui totdeauna până la 
Avrig şi înapoi câte 2 zile, care mai ales vara în tempul cel tare de lucru am simţi 
cam greu. 

După § 15 din acest proiect sunt partidele îndatorate a purta spesele în caz de 
proces particular din proprie sa avere, aşadară, un amploiat cercetător ar căpăta 
dietele după zile şi mituri până la Drăguş, Beşimbac şi Rucăr şi, cu puţină 

excepţiune, pentru celelalte comune, pentru 2 zile şi 9 mituri, încoace şi încolo. 
Aceste spese ar face pe un om sărac de, în cazul cel mai drept, ar trebui să se 
lipsească de proces, neputând purta spesele. 

Din contra, ar fi una uşurinţă în toată privinţa împărţeala umilit subscriselor 
comune la Făgăraş, din punct de vedere că: 

Făgăraşul este numai în depărtare de 2¾ mituri de la comunele mai dinafară, 
Corbi şi Feldrioara; în una zi îşi poate isprăvi omul trebuinţele sale la oficiul politic 
sau judecător, prin urmare la această mică distanţă sunt spesele totdeauna de a le 
purta mai uşor şi fără de aceea, Făgăraşul având târg de săptămână, ne putem 
împreuna treburile procesuale cu cele economice în casuri de lipsă, care lucru este 
pentru plugari de însemnătate mare. 

Noi, subscrisele comune, ne rugăm de înalta Dietă cu mulţumită devoţiune ca 
la pertractarea acestui proiect de lege prea graţios să binevoiască a ne lua suscrisa 
noastră causă în dreaptă consideraţiune şi a mijloci ca să fim împărţiţi la 
vicecăpitănatul de la Făgăraş. 

Viştea Inferioară, 24 iulie 1864. 
[Semnează juzii din Beşinbac, Rucăr, Feldrioara, Drăguş, Viştea de Sus, 

Corbi şi Viştea de Jos]. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dielalia, F-135. 1863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 1864-346. 
Publicat de Simion Retegan, Conşliinţă ... , doc. XC. pp. 174-175. 

208. 

Sibiu, 25 iulie 1864 
Hennannstadt, den 25ten Juli 1864. 

Euer Exzellenz! Hochwohlgeborener Herr Baron! 

Noch vorgestern war ich so gliicklich den schătzbarsten Brief Euer Exzellenz 
zu erhalten und mich wiederholt zu freuen Ober die vielfachen Beweise des 
Wohlwollens, welches Euer Exzellenz gegen meine bescheidene Persana zu 
betătigen so gnădig waren. 
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So wie in mcinem Tclcgramm vom I 9ten d.M., so ergreife ich auch jetzt die 
erfrculiche, willkommcne Gclcgcnheit daflir, meinen verbindlichsten Dank in 
Ehrfurcht auszusprechcn und Eucrcr Exzcllcnz ergebenst zu versichem, dass ich nichts 
so schnlichst crstrebe, als jcnes Wohlwollende, vertrauensvolle Entgcgenkommen 
Euerer Exzellenz zu rechtfcrtigend, und dies tue ich - ich gestche es offen - nach 
meinem bcstcn Gewissen, weil in mir die Oberzeugung unerschtitterlich feststeht, 
dass die unenntidete, vielseitig geachtete Tătigkeit Euerer Exzellenz nur dem 
erhabcnen Zwecke, den Glanz des allerhochsten Throns, die Erstarkung des 
Reiches durch Fortentwicklung dessen Einheit und das Wohl auch unseres engeren 
Vaterlandes zu fordem, mithin einem Zwecke gewidmet ist, welcher unser aller, 
die wir auf dem Landtage versammelt sind, gemeinsames Zici ist. 

Wenn rticksichtlich der Wege, welche zu jenem erhabenen Zwecke flihren 
sollen, zwischen der Anschauung Euerer Exzellenz und jener meiner 
Nationsgenossen dennoch Meinungsverschiedenheiten entstehen und ich mich der 
Anschauung der Letzteren anschloss; so haben doch derlei Meinungsdivergenzen 
einmals Fragen bertihrt, welche geeignet wăren, das erwăhnte dreifache Ziel 
nachteilig zu beeinflussen, auch war ich stets unter den Ersten, welche jene 
Divergenzen auch Hochachtung gegen die Hochverehrte Person Euerer Exzellenz 
lebhaft bedauert habe. 

Ich bedauere den Landtagsbeschluss tiber den Amtssitz des Obersten 
Gerichtshofes, aber er musste diesmal ausfallen, wie er auch in der Tal ausgefallen 
ist. Ein Losrcil3en von einem Nationsgenossen war flir mich deshalb allein, weder 
angezeigt noch notwendig. Ich hoffe von Euerer Exzellenz gtitigst verstanden zu 
werden. 

Die Gclegenheit ist noch offen, wenn des Kaisers Wort im gewohnten 
văterlichen Tone an den Landtag sprcchcn werde, sind die Herzen der Betreffcnden 
gcwonnen, ist das Rcsultat in dcr gcwtinschtcn Richtung gcsichert. 

Obergchcnd auf die von Eucrcr Exzcllenz hochgeneigtest angeregte Fragc dcr 
politischen Landcseintcilung, politischcn Organisation und Gcrichtsorganisation, 
bin ich mit Eucrcr Exzcllenz, dcr crgcbcnstcn Ansicht, dass die Idee schon reif sei, 
k[ aiserlichc/konigliche'?] Gcrichte mit von der Regierung durchgehcnds zu 
emennenden Justizbeamten einzuflihrcn. 

Dieser Idee wird, ich hoffe cs, auch der Landtag und vielleicht noch 
einstimmig, sich anschlief3en. 

Eben so dtirfte auch die Rcgicrungsvorlage tiber die politische Landeseinteilung 
dem Grundsatze nach, was namentlich des nach meiner ehrfurchtsvollen Ansicht 
schr glticklich gewăhlten System von Munizipien und Submunizipien bctrifft, sich 
der Annahme seitens des Landtags erfreuen. 

Was dagegen die politische Organisierung anbelangt, haben sich die 
Anschauungen hicrunten bis noch nicht genug aufgeklărt. 

Ein Teii, mir scheint der tiberwiegende, der Landtagsmitglieder, ist Willens, 
das Wahlsystcm nur teilweisc auszugcben und in den Munizipien, Submunizipien 
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das Wahlrecht fiir alle politischen Beamten vom Vorsteher des Munizipiums 
exklusive abwărts, auch femerhin zu wahren. 

Was meine Wenigkeit anbelangt, werde mich bcmtihen, dahin zu wirken, die 
Ansichtcn der Hcrren, in deren Kirche ich mich bewcge, mit jenen Euerer 
Exzellenz moglichst in Einklang zu bringen. 

Es dtirfte tibrigens - wenn es moglich wăre, wortiber jedoch nur Euerer 
Exzellenz zu beurteilen zu steht, nach meiner ergebenster Ansicht viei beitragen, 
Missverstăndnisse aufzuklăren und Meinungsdivergenzen zu beseitigen, wenn Euer 
Exzellenz sich entschlie/3en konnten, uns mit der ersehnten Gegenwart der 
Hochverehrten, allseitig geachteten Person Euerer Exzellenz demnăchst zu 
beglticken und auch an den Landtagsverhandlungen sich zu beteiligen. 

Schlie/3lich bitte ich nochmals die Yersicherung meiner ergebensten 
Dankgefiihle fiir die in Folge Ihrer viei vermogenden Yermittlung mir zu Teii 
gewordenen Ehre, Hochgeneigtest zu genehmigen. 

Hochachtungsvoll und in tiefster Ehrfurcht verharrend, Euerer Exzellenz 
ergebenster Diener, Joh[ann] Alduleanu. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Faszikcl lll a, f. 467--468. 

209. 

Marienbad, 25 iulie 1864 

Ich reise Sonntag den 3 I ten hier nach Carlsbad ab, ich ersuche daher nur bis 
29ten nach Marienbad zu schreiben, telegrafiert kann auch Samstag noch her 
werden. 

ln Karlsbad wcrde ich wahrscheinlich 15 Tage verwcilen, wir wohncn in 
Hclcnen Hof. Meinc femeren Plane werdc ich, sobald ich cincn bcstimmten 
Entschluss gefasst habe, Euer Exzcllcnz brieflich odcr tclcgrafisch mitteilcn. 

Wic dcm am 1 ten August fur noch zu crhebcndcn Gchalt, bittc ich 200 fl. 
dcm I lof.,;'-'krclur Set. Gyorgyi mit dc,n Ersuchcn ;;,11 iihcrg .. •hcn, scincr .Zeii d.:-i.~ 

Burg Logcn Abonncrnent zu bcrichtigen. Auch lasse ich dicsclbcn Bittcn, das 
Frcmdcnblatt fiir dcn Monat July unter rncincr Frau Adrcssc nach Carlsbad zu 
abonnicren. 

Ich rnuss schlic/3cn urn die Post nicht zu vcrsăurncn, ich fuge nur noch den 
herzlichsten Wunsch bei, dass Sie cine gltickliche Reisc nach Hcnnannstadt haben, 
und mit gewohnter Umsicht ăhnliche Erfolge wie die bisherigcn waren, erzielen. 

Erhalten Sie die Yersicherung rneiner ausgezeichneten Hochachtung und 
unverănderlichen Freundschaft womit verharre, Euer Exccllcnz aufrichtiger 
Dicner, Nadasdy. 

Maricnbad den 25ten Juli 1864. 

Original. IIIIStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 264. 
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210. 

Covasna, 25 iulie 1864 
Nro. 12 Prăs[idial] Res[ervat] 

Euer Exzellenz, Hochgeborener Freyherr, Hochgebietender Herr Vicekanzler 
der koniglich sicbcnbiirgischcn Hofkanzlei! 

Mit Bezugnahme auf dem hochgeehrten Tclegramm Erlass de dato Wien 
23ten Juli d.J. No. 942 Prăsidial, welcher mir am gestrigen Tage Abends hierorts, 
woselbst ich mich seit l 6ten d. Mts. vom hohen Gubernium zur Herstellung meiner 
Gesundheit beurlaubt befinde, zukam; erlaube ich mir Euerer Exzellenz beziiglich 
der gestellten Fragepunkte folgenden wahrheitsgetreuen und ungeschminkten 
Bericht zu erstatten. 

Ad 1. Vorausschickend, dass in dem meiner Leitung anvertrauten Szekler 
Stuhle die wahre lntelligenz ăul3erst spărlich vertreten, daher eine selbststăndige 
Beurteilung der schwebenden staatsrechtlichen und sonstigen Fragen wie auf 
eigenen Oberzeugung basiertes Handeln nicht zu erwarten ist, muss ich ergebenst 
bemerken, dass der Erfolg etwaiger Neuwahlen ganz allein von der durch die 
Leiter der Opposition aus Klausenburg beziehungsweise Pesth im W ege des ălteren 
Grafen Johann Bethlen, welcher mit dem M[agyar] Zsâkoder Grundbesitzer Johann 
Horvâth als Substitut der Leiter der hierseitigen Oppositions Partei ist, als 
Mittelsmann ausgegebenen Parole abhăngt, indem wie die Erfahrung bei drei 
Wahlen, bei welchen stets andere, mitunter gemăl3igtere und nicht geradezu 
regierungsfcindliche Mănner gewăhlt wurden, zeigte; es Niemand wagte, dieser 
Parole entgegcn handclnd in den Landag cinzutreten, und sich die ganze Mcute der 
in dieser Jurisdiktion sehr zahlrcichen halb lntelligenz (gleich bedeutend mit 
grundsătzlicher Opposition gegen die Regicrung und Alles was der alten 
viclgepricscnen Ordnung, cigcntlich Unordnung, cntgcgcnwirkt) mit ihrem 
Geschrei von Landcsverrat und dcrglcichen tcrroristischen Rcdcnsarten auf den 
Hals zu setzen; so zwar, dass bei dcr im Oktober v.J. Statt gehabten drittcn Wahl 
sclbst zwci von mir als Kandidatcn aufgcstclltc gccignete Gcrichtsbcamtc ihrc 
moglichc Wahl untcr dcr Hand zu vcrcitdn trachtctcn. Hiezu kommt noch, dass dic 
Geistlichkeit fast allcr im Stuhlc vcrtrctcnen Konfcssioncn durch das Bcispiel ihrer 
Oberhirten angeeifert dcr Opposition angehort, und sclbst wahlberechtigt und auf 
die gleichfalls wahlberechtigten Schullehrer so wie einen grol3en Teii der Wăhler 
aus dem Bauernstande bcdcutcnden Einfluss iibend, bei den Wahlen neben den 
Umtricben der vorerwăhnten Halb lntelligenz cin so bcdcutcndes Gewicht in die 
Wagschale setzt, dass selbst ftir den Fall, als Kandidaten mit der Absicht in dem 
Landtag cinzutreten vorhanden wărcn, alle Bemiihungcn der in ihrem Auftreten 
durch ihre precaire Stellung und durch das auf fortwăhrendes Untergraben ihrer 
Autorităt gerichtete Bestrcben dcr Opposition gelăhmten Regierungs Organe um so 
mehr scheitern miissen, als die aus lauter Oppositionellen [ .. .lipsesc filele f. 451-
452 ... ] Bchordcn nicht, und wird die Auflassung der Bcamtcnwahlen mit allen 
ihren Unftigen und die voraussichtliche Anstellung von nach Moglichkciten mehr 
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oder minder fachgebildeten Mănnem, wodurch vielen, welche bei ctwaigen 
Wahlen wieder ans Ruder zu kommen sich schmeichelten, eine uniibersichtliche 
Schranke gezogen ist, durchaus nicht goutiert, und als der schreiendste Eingriff în 
die alten Privilegien bezeichnet, doch trostet man sich mit der Hoffnung, dass es 
unmoglich so bleiben kann. 

Ad 3 und 4. Der Ratiu und Laszloffysche Antrag puncto sicu/ica haereditas 
und Ablosung der Kepe haben in so fem dieselben bei dem geringen lnteresse 
welches die erwăhnte lntelligenz den Verhandlungen des Landtages bei der mit 
fatalistischer Hartnăckigkeit genăhrten Ansicht, dass sich die Lage der Dinge 
ohnedies nach dem Sinne der Opposition ăndem muss, schenkt, iiberhaupt zu ihrer 
Kenntnis gelangte; nur in so feme cine Beurteilung erfahren, als man sich dariiber 
emporte wie Glieder anderer Nationalităten es wagen konnen, auf das Szekler Land 
beziigliche Antrăge zu stellen, und wird weiters die in den ungarischen 
Tagesblăttem ausgesprochenen Ansicht, dass der Landtag selbst nach seiner 
friiheren Zusammensetzung und seinem damaligen Wirkungskreise nicht befugt 
war iiber rein das Szekler Land betreffende Angelegenheiten, welche in die 
Kompetenz der Szekler Nations Universităt (szekely nemzeti gyules) fielen, zu 
entscheiden, daher dem jetzigen Landtage um so weniger hieriiber eine Kompetenz 
zustehen kann, glăubig nachgebetet. Beziiglich der Kepe Ablosung herrscht weiters 
noch die Ansicht vor, dass der Landesvertretung iiberhaupt auf diese 
Angelegenheit eine Einflussnahme um so weniger zusteht, als dieselbe nur 
zwischen der Kirche als Berechtigten und den Verpflichtungen im Wege des freien 
Obereinkommens geregelt werden konnte. Die romisch katholische Geistlichkeit 
ist diesem Antrage gănzlich abhold, da sie einerseits eine Schmălerung ihres 
Einkommens beftirchtet, anderseits sich bei moglichen Konflikten zwischen Kirche 
und Staat moglicherweise Zwangsma13regeln durch Einstellung ihrer Gebiihren 
ausgesetzt vermeint, auch die Bevolkerung zeigt kein besonderes lnteresse hieftir, 
da selbe an diese Natural Leistung gewohnt, diese fast lieber als cine Geldumlage trăgt. 

Ad 5. Aus den unter Punkt I angeftihrten Griinden des herrschenden 
Terrorismus und der geringen Willenskraft der wenigcn ruhiger denkenden und 
regierungsfreundlichen Mănner bin ich lcider nicht in dcr Lage Eucrcr Exzcllenz 
mit Bestimmtheit geachtete und wenn auch nur în klcincrcn Krcisen einflussreiche 
unabhangigc Mannt:r bcLcichncn LU konnen, wdcl1t.: Bcrutlmgcn Sdncr Majt:~lal in 

den Landtag anzunehmen und densclben folgen bereit wăren, da eben diese loyalen 
Mănner als welche die Grundbesitzer Torok Fcrenc aus Kadicsfalva der ăltere 
Palffy Denes aus Tarcsafalva, Jakab Lajos aus Kenos und Koncz Lajos aus 
Szombatfalva geltcn konncn und bei welchen cine vertrauliche Anfrage wcgen der 
Annahme gemacht werden konnte, aus den mehrfach angeftihrten Griinden um 
wegen vielfachen Anfeindungen seitens der Oppositions Partei sich von jeder 
politischen Tătigkeit zuriickgezogen haben, und kaum geneigt sein dUrften aus 
ihrem Stilleben herauszutreten, daher ihrerseits Ablehnungen aus plausiblen 
Griinden nicht in [ ... ] die Bekleidung eines Amtes von der Fiirwahl nicht 
ausschliel3en, so kann ich dem Stuhlsgcrichts Praeses Nagy Lajos und Staatsanwalt 
Szocs Marton, letzterer zwar derzeit în Graefenberg beurlaubt, als tUchtige 
Kapazităten so wie etwa den Untcrkonigsrichter Torok Samuel, Trăger eines guten 
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Namcns von ausgczcichnclcr Loyalilăl abcr bcschrănkten Făhigkciten, dahcr im 
Landtage nur als Stimmcnzahl flir dic Regierung zu betrachten, cmpfohlen. 

Badeort Kovaszna am 25ten Juli 1864. 
Gustav v. Kmanls[?], Administrator des Udvarhelyer Stuhles. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. lb, Faszikel III a, f. 449-456. 

Sibiu, 25 iulie 1864 

Euer Excellenz! 

211. 

Mehrmals seit dem Wiederbeginn des Landtages stand ich im Begriffe mir 
die ehrfurchtsvolle Frciheit zu nehmen, Euer Exzellenz zu schreiben, aber - ich 
muss es meinem hohen Gonner offen gestehen - jedesmal verliel3 mich der Mut. 
Teils der Gedanke, dass ich Euere Exzellenz in meinen Briefen zu oft belăstigt habe, 
teils aber auch die schwierige Situation, in die mich die Landtagsverhandlungen 
gezogen hatten, und tun mir zum Vorwurfe einerseits dass ich den Anstand 
verletze, andererseits abcr auch, dass ich vielleicht nicht genug Kraft gehabt habe, 
um jene Schuldigkeit zu erflillen, die mir die Dankbarkeit flir die Wohltaten, die 
Euere Exzellenz mir noch frilher erwiesen haben, diktierte. 

Die Grol3mut Euer Exzellenz, die hohe Gnade, die besondere Ehre, die mir 
soeben zutcil wurdc, vcrlcihcn mir wieder Mut und Kraft, und ich zăhle mich zu 
den glilcklichsten Menschcn, dass ich in der Lage bin, abermals die Feder ergreifen 
zu dilrfcn, um meinen innigsten und ehrfurchtsvollen Dank flir die crhabenc 
Auszeichnung, deren mich Euere Exzcllcnz so gnădig Teii werdcn liel3en, auch 
schriftlich crstattcn zu konncn. 

Durch die Vcrmittlung dcr mir allcrhochst verliehenen Ordensdekoration 
habcn Eucre Exzcllcnz nicht nur mich allcin gliicklich gcmacht, sondcrn auch mcin 
[Dankc'.'J gcgrundct, dic [ ... ] ihrc Pflicht zum Slaalc und allcrhochslcm Thronc 
Seincr Majcstăt, abcr auch [ ... ] dem Namcn Eicner Excellcnz vergessen darf. 

Gott segne Euere Exzcllenz! Mir fchlcn die Worte um jene Dankbarkeit 
auszudrilcken, eingedenkt scin dcm schuldigen Dank, Treue und ganze Hingebung 
auszudrilcken. 

Eine besondcre Freude hat mir auch die nur bald mir Hochdero Gegenwart in 
Hennannstadt beehren, von dem, und dies freut mich, um Referaten betraut bin, deren 
Losung die Gcgenwart Euerer Excellenz wesentlich um die Regierungsvorlage 
betreffend die Landeshandlungen zu nehmen und ich hoffe dass ich so ziemlich 
reusieren werde, obwohl die Aushilfe in dieser Beziehung schr divergierend 
erscheinen. ln 8 Tagen hoffe ich mit dem special-Ausverbreitung fertig zu werden, 
und wcrde vielleicht so gliicklich sein das Operat zur hohen Einsicht Euerer 
Exzellenz vorzulegen, bevor es noch in dem Ausschuss gelangt. Auch werde ich 
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die geschnte Gclegenheit haben, mich bei Euerer Exzellenz in Bezug auf die 
Votisierung bei §. I dem den Obersten Gerichtshof betreffenden Regierungsvorlage 
miindlich zu entschuldigen. Bis dahin aber geruhen Euere Exzellenz die 
Yersicherung zu genehmigen, dass der Fehler des Landtags wieder gut gcmacht 
werden wird, sobald es der hohen Regierung beliebt, diese Frage noch einmal im 
Landtage zur Yerhandlung gelangen zu lassen. 

Zum Schlusse erlaube ich mir im Anschluss 2 Exemplare von meinem so 

eben in der zweiten Auflage erschienenen Werkes: ,,die romanische Amtssprache" 

mit der Bitte zu iibersenden, 1 Exemplar davon als ein geneigtes Zeichen meiner 

besonderen Hochachtung for Euere Exzellenz zu behalten, das andere aber Seiner 
Exzellenz dem Herren Minister Grafen Nadasdy nebst meinem Dankgefohle for die 

mir zu Teii gewordene allerhochste Auszeichnung gelangen zu lassen. 

Mit aller Ehrfurcht und innigen Danke zeichne ich mich, Euerer Exzellenz 

untertănigster Diener Puscariu, Bes[itzer] des eisemen Kreuzes III. Klasse. 

Herrnannstadt den 25. Juli 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 465---466. 

212. 

Ruşii-Munţi, 27 iulie 1864 

Înaltă Dietă transilvană! 

Noi, mai jos subscrişii reprezentanţi, în numele întregei comune Ruşii-Munţi, 
din districtul Năsăudului, ne luăm îndrăzneala, cu cea mai mare umilinţă a aduce 
următoarea noastră plângere la cunoştinţa înaltei Diete transilvane şi mai ales: 

Noi, precum părinţii şi strămoşii noştri, am servit cu toţii pre înălţatul tron al 
prea bunului nostru monarh în una epocă de vreo I 00 ani, laolaltă cu celelalte 44 
comune din fostul al doilea c[csaro] r[egesc] regiment românesc de graniţă nr. 17, 
precum şi după desfiinţarea acestuia în timp de J am in acuma lăudatul d1stnct 
constituţional a Năsăudului. 

Cu mare mâhnire am venit la publica cunoştinţă, cctind în „Gazeta 
Transilvaniei" în nr. 52, cum că comuna noastră Ruşii-Munţi ar fi pc venitor din 
partea înaltei Diete eschisă de sus pomenitul district şi că am fi încorporaţi la 

comitatul Reghinului Unguresc 1
• 

Noi nu voim nicedecât la această eschidere ci protestăm în contra împărţirii 

comunei noastre în comitatul amintit, prin aceasta sărbătoreşte ne rugăm de înalta 
Dietă a ne lăsa şi pe viitor graţios acolo unde noi, părinţii şi strămoşii noştri şi-au 

vărst sângele, a fi cu celelalte 44 comune laolaltă în districtul Năsăudului. 
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[Adresa:] Către înalta Dictă transilvană în Sabiu, umilita rugare a comunei Ruşii
Munţi, deto 27 iuliu 1864, spre a nu fi eschisă aceea de districtul Năsăudului, 
nicidecât pe viitor. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dic1alia. F- I 35, I 863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 1864-291. 
Publicat de Simion Retegan, Conştiinfă ...• doc. XCII, pp. 177-178. 

In proiectul de rearondare administrativă - care nu a fost niciodată aplicat - Reghinul figura 
ca unul dintre cele 9 municipii în care ar fi fost împărţită Transilvania. 

Sibiu, 28 iulie 1864 
Hermannstadt, den 28. Juli 1864, 

Euer Exzellenz, 

213. 

Wie ich in meinem letzten Berichte de dato 18ten Juli angegeben hatte, begab 
ich mich von Kronstadt aus nach Kezdi Vasarhely, und fand diese Linie zur Anlage 
einer wohlfeilen Eisenbahn vorzliglich geeignet. 

Van Kezdi Vasarhely ging ich an den Bodzauer Pass, und fand dass der 
Obergang von K. Borosny6 gtinstig ist, halte dagegen den Obergang von Zajzon 
fur unausfuhrbar, und jencn von Nycny aus, fur schr schwierig; denn ersterer liegt 
Ober 135 Klafter, und letzterer liber 90 Klafter hoher, als jener von Borosny6; auch 
ist dieser Obergang der klirzeste. 

Van Kronstadt fuhr ich auf der Stral3e nach Hennannstadt, und untersuchte 
auch die Wasserscheide bei Wladeni, und fand dass von Kronstadt aus bis zu dieser 
Wasscrscheide keine Schwicrigkeiten vorkommen, dass dagegen von der 
Wasscrschcide hcrab, in dcr Richtung gcgen Persany, zur Entwicklung eines guten 
Gefuhles die Schwierigkeiten nicht unbedeutend sind. 

Von Sarkâny aus fuhr ich den anderen Tag nach Reps, und von dort aus auf 
die Wasscrschcidc bei Schweischcr. 

Da diese Wasscrseheide sdir sd1wicrig ist, und jene vom lkm1 v. Ghega 
proponicrte bei Petek, mir nach der allgcmeinen Terrain-Beschaffenheit noch 
gro13ere Schwierigkeiten darzubieten schien, so ging ich von Schweischer in der 
Richtung gegen Weil3kirchen, und fand dort wirklich einen sehr glinstigen Obergang. 

Diese Fu13partie war nicht sehr angenehm, denn es hat fortwăhrend geregnet, 
und wir hatten uns zu weit von unseren Wagen entfemt, um wieder 
zurlickzukehren, und waren froh durch die Gefalligkeit des Herrn lnspektors, einen 
Bauemwagen in Weil3kirchen erhalten zu haben, der uns in der pechfinsteren Nacht 
ganz durchnăsst um Mittemacht glticklich bis Reps brachte, von wo ich den 
anderen Tag nach Fogaras, und dann nach Hennannstadt fuhr. 

Die Anlage einer Eisenbahn im Alttale gehort nicht zu den leichten, denn es 
sind am linken Ufer sehr viele Giel3băche zu libersetzen, und am rechten Ufer ist 
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wenig Raum; denn bald kommt cine gefahrdrohende Rutschlehne, bald der 
reil3ende Fluss, und bald eine Ortschaft der Bahnrichtung ungelegen. 

In der Relation des Herrn von Meissner wird gesagt, dass die hohe 
Militărbehorde die FOhrung der Bahn aus dem Czibin in das Alttal Ober Talmesch 
nicht gestattet; der Obergang Ober den Bergriicken zwischen Westen und Girelsau 
ist aber si schwierig, dass ich glaube, dieser Obergang wird nie gebaut werden. 

Ich habe auch den Roten-Turm-Pass angesehen, und gefunden, dass er zwar 
nicht leicht, aber auch nicht aul3ergewohnlich schwer ist; denn dafur, dass die Stral3e 
um 1 ½ bis 2 Klafter zu tief angelegt ist, soli doch die Eisenbahn nicht b013en ! 

Dem hohen Auftrage gemăl3 gehe ich in das Hardt-Tal und Zsiltal, und 
komme dann nach Hermannstadt zuriick. 

Indem ich schliel3lich um einen Yorschuss bitte, zeichne ich mit der grol3ten 
Hochachtung, Euer Exzellenz ergebenster Diener, Fr. Kazda 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 473-474. 

Morăreni, 29 iulie 1864 

Înaltă Dietă transilvană! 

214. 

După cum ne-am convins din proiectul regimului despre noua împărţire a 
ţării, care s-a publicat şi prin foile publice, patria noastră ar fi a se împărţi în 9 
municipii dintre cari numai 2 se văd a fi făcute corespunzătoare unui scop, care şi 
scop se vede şi din numirea acestora. Aceste 2 municipii sunt a Sibiului şi a 
Udvarheiului, din a căror formare se vede că înaltul Regim la toată împărţirea nu a 
avut aceea de scop ce dorea poporul transilvan, adecă uşurarea administrărei, ci 
respectarea celor 4 naţiuni regnicolare; sau dacă nu se putea ambe acestea, fără de a 
se ncîndreptăţi una sau alta, apoi să fi proiectat împărţirea ţării numai cu respect la 
uşurarea administrărei şi fără cel mai puţin respect la naţionalităţi, iar nu să facă în 
T,-a11sih·a11ia una fară ,nare săsească, slălăloare cei1 n111i n111re p1111e din ro,nâni şi 

unguri, şi una ţară şi mai marc, secuiască, înghiţând în aceea prcste 90 de mii de 
români, care împărţire dacă s-ar primi de lcgislaţiune, apoi cu aceea pentru patrie nu 
s-ar face alta decât s-ar arunca între naţiuni un măr nou de ceartă şi de ură perpetuă, 
împiedicător de prosperitatea şi îmbunătăţirea soartei patriei şi a popoarelor ei. 

Dacă s-ar fi respectat gruparea naţionalităţilor pentru toate 4 naţiunile şi s-ar 
fi făcut nu 9 ci numai 4 municipii naţionale, între cari să se împartă cele 4 naţiuni 
regnicolare frăţeşte, şi maioritatea românescă să nu se încorporeze, la sas, ungur 
etc. viceversa, ci fiecare sas sau majoritatea săsească să se ţină de municipiul 
săsesc, cea românească, fie ori şi unde de municipiul românesc, iar ungurul de cel 
unguresc etc. apoi atunci noua împărţire a ţării ar arăta un scop, comun, egal pentru 
toate 4 naţionalităţile, iar nu în favoarea naţiunei săseşti şi secuieşti să se împle 
patria de insule şi pe naţiunea română şi maghiară să o tracteze de subordonată 
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celor două de mai sus şi pentru aceste două să rămână numai aceea ce nu 1-au 
plăcut sasului şi secuiului de a încorpora la municipiul său. 

Mai încolo, trebuie să fie întristător pentru naţiunea română şi maghiară şi 

aceea că pentru acestea două naţiuni nu s-a aflat în Transilvania niciuna palmă de 
loc care să se boteze de ţară românească sau ungurească, ci după ce din români şi 
unguri s-a încorporat şi în ţara secuiască şi mai cu seamă în cea săsească, atâţia câţi 
vor fi de lipsă pentru de a se face drumurile şi a da recruţii de lipsă pentru întreg 
municipiul, apoi din ce a mai rămas s-au mai făcut unele municipii fără ver una colorare 
naţională şi de tot neproporţionate faţă cu mărimea municipiilor săsesc şi secuiesc. 

La arondarea municipiilor acestora, fără colorare naţională, dacă s-ar fi luat în 
consideraţiune batăr uşurarea administraţiunei ori cel puţin referinţele de mai 
înainte şi interesele prin care sunt legate unele comune de un centru, apoi batăr 
într-o privinţă s-ar fi mulţumit poporul, însă toate acestea nu s-au respectat, ci mai 
cu seamă în loc de comitatul Turdei, care nu era corespunzător administraţiei 
uşoare, s-a format municipiul Reghinului, care pentru administraţiune nici cu o iotă 
nu-i mai corespunzător decât cel şters a Turdei. 

Comuna noastră Morăreni, care mai un seclu s-a administrat de la Năsăud, 
apoi în cei 12 ani trecuţi de la Bistriţa, şi din anul 1861 iară de la Năsăud, acum 
fără nici una cauză binecuvântată s-a rupt de cătră Năsăud şi s-a încorporat cu cel 
mai necorespunzător municipiu a Reghinului, unde nici în cei 12 ani ai 
absolutismului nici ne-am aflat nici una mulţumire, şi nici de aici încolo nice nu 
speram că poate ne-ar umbla mai bine, pentru că noi ca foşti grăniţări, precum 
credem şi ne-am şi cam convins, totdeauna am fost un spin în ochii celorlalte sorori 
naţiuni ale patriei, şi aşa causele noastre la deregătoriile străine, precum ne-ar fi şi a 
Reghinului, ori nu s-ar lua de loc înainte, sau dacă s-ar şi lua totdeauna se tracta 
numai ca, copii de una mama vitreagă. 

Afară de aceasta noi, într-o sută de ani cât am fost legaţi de Năsăud, ne-am 
format laolaltă fonduri scolastice cari se administrează în Năsăud, ba în anii trecuţi 
am făcut legături nouă cu Năsăudul, spre a înfiinţa acolo mai multe institute de 
învăţământ şi creştere, la cari cu toţii am contribuit. Şcolile noastre comunale au 
fonduri separate, care asemenea se administrează de Năsăud prin un comitet pus de 
noi; noi toţi foştii grăniceri avem un fond, mai nainte cu numirea de fond de montur 
şi acuma fond pentru stipendii, pentru întregul fost regiment, care însă în veci nu e 
ertat a se despărţi, acest fond asemenea se administră prin comitetul din Năsăud. 

Mai întâi aşa numiţii munţi revendicaţi de pe teritoriul fostului regiment a 
Năsăudului s-a îndurat Maiestatea sa, afară de vreo câţiva, a-i da foştilor grăniceri, 
cumulativ în proprietate, a căror suprainspecţiune asemenea se poartă din Năsăud, 
care jurstare ne lega şi mai tare de Năsăud; suprainspecţiunea şcoalelor noastre încă 
se poartă din Năsăud şi dascălii încă din Năsăud ni-i căpătăm; mai multe realităţi, 
din Năsăud venite pentru scopuri scolastice s-a predat în proprietatea tuturor 
comunelor grănicereşti, prin unnare comuna noastră e şi proprietară în Năsăud şi 
fondul proventelor, care până acuma se administra din Erariu, contribuie pentru noi 
la şcoala normală din Năsăud; apoi la adunările comitetului diferitelor fonduri 
grănicereşti, comuna noastră cel puţin de două ori în tot anul trebuie să-şi trimită 
reprezentanţii ei; atâtea sunt cătuşele cu care noi suntem legaţi de Năsăud şi 
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credem că tot patriotul benesimţitor şi curat la animă va recunoaşte că numai un 
duşman al culturei poporului român, numai unul care iubeşte ura între fraţi şi care încă 
tot e pătruns de principiul că „pre român să-l împedeci de a avea şi putea prcsenta 
şcoale", zicem, va recunoaşte că numai un atare om va afla cu cale de a se rumpe 
comuna Morăreni şi Ruşii-Munţi de către municipiul Năsăudului şi a se încorpora 
la un municipiu care nu are nici un viitor, ba nici loc central de doamne ajută. 

Pentru aceasta dară, noi, ca representanţi comunali, bazaţi pe motivele mai 
sus aduse, îndrăsnim a ne ruga prin ablegatul nostru, ca înalta Dietă - care credem 
că constă din fii patriei, cari cu împărţirea cea nouă vor înaintarea binelui comun -
să se îndure a lăsa comuna Morăreni şi mai încolo încorporată cu municipiul 
Năsăsudului; şi apoi, fiindcă am observat că unii aspiranţi la dregătorii în 
municipiul Reghinului a şi început a agita pre la noi cu băuturi şi încearcă a seduce 
pre unii poporeni nepricepuţi ca să se declare că se îndestulesc cu încorporarea la 
municipiul Reghinului, aşa, mai încolo, ne rugăm ca înalta Dietă să se îndure a nu 
respecta atari declarări urmate din spiritul celui necurat şi cumpărat prin băuturi. 

Morăreni, în 29-lea iulie 1864. 
[Semnează 15 săteni în frunte cu judele]. 

[Adresa:] Către înalta Dietă transilvană, suplica comunei Morăreni prin care se 
roagă a rămâne încorporată la municipiul Năsăudului şi a nu se încorpora la 
municipiul Reghinului. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 1864-359; 
Publicat de Simion Retegan, Conştiin/ă ... , doc. XClll, pp. 178-181. ,,Gazeta Transilvaniei", XXVlll, 
nr. 4 7 din 16/28 iunie I 865, pp. 185-186. 

215. 

Vâlcele, 31 iulie 1864 

Euer Exzcllcnz! 

Dcn hochverchrten - im Wegc unscrcs Hofratcs Baron Friedenfels an mich 
gtitigst geleiteten Brief vom I 8tcn d.M. habe ich mittclst cines Schrcibcns unseres 
Sckretărs Angyal hier in Elăpatak erhalten. 

Ich danke sehr tiber die Wtirdigung mcincs Schrcibens beztiglich der Eisen
Obcrbrtickung, in dem ich auch jetzt noch mit dicscm Gedanken - die Marosch 
Obersetzung betreffend - vielfach beschăftiget. 

Ich erhielt auch von Baron Noptsa Hunyader Komitats Obergespan einen Brief 
in welchem er mir mitteilt: dass die Gelegenheit der Begehungs-Kommission tiber 
seine Anregung - die Marosch bei Nemethi zu tiberbrticken - auch der Kommission 
den Kănigs Ministeriums Hauptmann Pap aus stratcgischen Rticksichten - diese 
Ansehung verteidigte, und diese Anschauung - wclcher die tcchnischen Kommissăre 
sich nicht anschliel3en wollten - im Gesetze crsichtlich gemacht wurde. 

Ich muss gestehen: dass mir die stratcgischen Rticksichten schon bei meincm 
Briefe vom 8. d.M. klar vor den Augen lagen - da schon die einfachcn Milităr 
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Bewcgungen - wohl keincn zwcckmăl3igcren Lauf gegen das wcstliche und 
nărdliche Sicbcnbtirgen von der Eiscnbahn aus, als vom Standorte Ncmethi Ober 
den Deva Zarander W cg habcn. 

Doch abgcsehen davon: ist das Terdiu[?] zwischen Vad und Grol3wardcin -
bezichungswcise das ăstliche Ungam mit seiner Einmtindung nach Siebenbtirgen 
zu der Eiscnbahn durch viele Jahre nur durch den Zarander, beziehungsweise 
Torda-Offenbanya-Abrudbanya-Brad-Boitzaer Weg an der Marosch naturgemăl3 in 
Verbindung zu setzen. 

ln negotio Toplitza habe ich gestem an Seine Exzellenz unsern Grafen 
meinen Plan mitgeteilt - ich hoffe, Seine Exzellenz dtirfte befriedigt werden. 

lch danke sehr Euer Exzellenz fur die gtitige Mitteilung, dass Seine Exzellenz 
meiner geringen Verdienste huldvoll Erwăhnung gemacht hat - Alles was ich fur 
die hohe Regierung bisher getan habe und nach meinen geringen Krăften tun werde 
- habe ich stets nach meiner vollen Oberzeugung getan, weil ich glaube, eine gute, 
gerechte Regierung, erhaben tiber einzelne, divergierenden lnteressen, sei allein im 
Stande, das gerechte Mal3 der Begltickung sowohl einzclner Individuen als 
Nationen usw. zu finden. 

Dies vor Augen Haltend finde ich mich unseres gemeinschaftlich geliebten 
Grafen und Euer Exzellenz an dem schănen Worte - mit wirkend - die schwache 
Hand bieten zu kănnen. 

Was nun in Hermannstadt beim Landtage vorgeht, weil3 ich nur aus den 
Zeitungen - morgen erwarte ich Vizeprăsidenten Exzellenz Pop, und den Coste 
Gras[?] hier, von denen aber hoffe ich năheres zu erfahren. 

Dem Moga und Ratiu werde ich meine Ansichten mitteilen - ich hoffe - sie 
werden meine Worte nicht unberticksichtigt lassen. 

Moga schreibt mir Baron Friedcnfels sci nach Wien gereist. Dies gibt mir die 
Aussicht: Euer Exzellcnz in Hcrmannstadt bcgrtil3en zu kănnen. 

Concepist Tamas Basilius ist um die Rcgislraturs Dircktors Stelle beim 
Gubcrnio cingckommen - bei dcm Gubcmio ist jetzt Protokolls Leiter Stok[?] 
Expedits Lcitcr Fckctc - ich crlaubc mir Exzcllcnz zu bittcn diesen wtirdigcn 
Bcamtcn zu bcrticksichtigen. 

Meine Gattin dankt fur die Begrtil3ung, den Sie hcglich[?] erwidert. Mich mit 
unwandclbarcr Hochachtung cmpfchlcnd vcrblcibe Euer Exzcllcnz untertănigster 
Diener Moldovan. 
Elăpatak 31 /7 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 469-470. 

[Vienai, iulie 1864 

Euer Exzellenz! 

216. 

lch komme erst heute <lazu mein W ort noch einmal vor meiner Abreise zu 
schreiben, cinzulăscn; allcin ich konnte crst gcstern den Grafen Crenneville 
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sprechen, und dass erst nach anderthalbstiindigem Warten, nachdcm der Banus bei 
ihm war. 

Graf Crenneville hat die Mayer' sche Angelcgcnheit mit Interesse 
entgegengenommen, und wird auch seinerseits dcn Kricgsminister aufmerksam 
machen. Durch Zufall hatte ich beim Kriegs Ministerium dcn Oberst Nagy kennen 
gclemt, cinen Freund von Major Mayer, von diesem hatte ich năhere Auskiinfte 
iiber denselben, und so konnte ich geltend machen, dass sein Vater im Jahre I 809 
ein bedcutcndes Vennogen im Interesse des Thrones geopfert, dass Mayer sich 
selbst herausarbeiten miisste, dann aber ftir seine beiden Briider sorgte, die jetzt 
auch tiichtige Offiziere sind, etc. daher eben vorziiglich geeignet sein diirfte auf 
den Geist eines solchen Institutes giinstig zu wirken. Der General Bils ist 
mittlerweile auf I O Tage verreist. Obrist Nagy hat es iibemommen gleich nach 
dessen Riickkehr ihm auszurichten, dass ich denselben im Auftrage Euer Exzellenz 
zweimal gesucht, und wird ihn von dem Petitum in Kenntnis setzen. Mir scheint es 
existiert bereits ein Kandidat von dieser Seite. Obrigens diirften Euer Exzellenz 
noch friiher hier eintreffen, als diese Angelegenheit zur Entscheidung kommt. 

Fiir mein resolviertes letztes Schreiben danke ich verbindlichst. Der 
Gliickliche dem die Augen leuchten ist Gull. 

[C] An Szentgyorgyi habe ich nebst den 200 fl. fiir die Loge noch 200 fl. 
zuriickgelassen ftir de Fall Euer Exzellenz etwas befehlen sollten. 

[D] Montag wurde ich noch zu Seiner Majestăt berufen, es war wegen einer 
Aufklărung in der Sanktionierungsfrage, die ich zur allerhochsten Befriedigung 
geben konnte. Seine Majestăt waren recht gnădig. [E] Wegen H. ist bereits 
telegrafiert worden. lch erlaube mir den Vortrag den ich wegen Fog[ arassy] auf 
allerhochsten Befehl erstattete zur hohen Einsicht vorzulegen. Ein gleiches 
geschieht mit allem iibrigen was ich seither erhielt. Dann erlaube ich mir den 
miihselig fertig gewordenen Entwurf iiber die Grundziige der Munizipalverfassung 
Euer Exzcllenz zur hohcn Einsicht und giitigcn Bcifiigung lhrcr Bcmcrkungen 
vorzulcgcn. lch mochte untcn mit cinigen Hcrren dariiber zu sprcchcn. Baron 
Gcringer den ich ihn zur Einsicht mitgeteilt, war so freundlich mir iiber diese 
Arbeit ciniges Angenehmc zu sagen. Er ist im Ganzen vollkommcn cinvcrstandcn, 
11ui- hiittc ci- dU...:h bcim ,\fu11i,:ipiu111 u11J bcim Krci,sc , icllcicht licbc,· nur 

Kommissioncn jcdcrzcit ad hoc statt den Ausschiissen, und die Exckutivc licber 
durch die Organe der politischcn Verwaltung besorgt. Ich mache ihn aufmcrksam, 
dass nachdem man die Landes Ausschiisse cviticren mochte, man wcitcr unten 
etwas gcwahren miisse etc. Baron Gcringer schicn die Beriicksichtigungswiirdigkeit 
dieser Griinde cinzusehen. 

[I] Was ich aber hatte, habe ich gestem und heute alles bekommen, Obersten 
Gerichtshof, Sanktionierung der Gesetze, §. 75 das sind die Taggelder auch ftir die 
Regalisten, Beschickung des Reichsrates. Alles geht noch heutc ab, und ich selbst 
gedenke mit dcm Abcndzuge fortzureisen. 

[K] Es war mir friiher nicht menschenmoglich, und auch heute erzwinge ich 
es mit Not. Aus ciner Hetz in die andere. lch muss daher auch wcgen der 
Schleudcrhaftigkcit dicser Zeilcn um giitige Nachsicht bitten. 
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[L] Heute hat Hcrmann dic Rcsolution bekommcn, womit die gcwisscn 9 
Obcrgcspănc in Gnadcn cnthobcn wcrden. Georg Andrassy wird seine Resignation 
einreichen, wic mir Hcrmann sagte. Yorlăufig ist ermit einem sechs wăchentlichen 
Urlaub ins Bad. Vor zwei Tagen babe ich meinen Nachbar Hemnann von cinigen 
Fchlern abgehalten, weil ihn Hein, Rcchberg etc. interpelliert, [M] ob er denn 
vorwărts komme, wollte er eine Konferenz haben, und in dieser sich gleichsam 
Weisungen holen, wie man es haben wolle. Nun ich erlăuterte ihm, dass în 
Hungaricis ihm das leitende Wort gebtihre, dass er kommen mtisse, so glaube ich 
muss es sein etc. und insbesondere betonte ich Kroatien muss vorausgehen. Nun 
der Platzer ist nicht geschehen. 

[N] Mir scheint mein Nachbar von dem ich mich suchen lasse, kămmt ăfterer 
wie frtiher zu mir. Er findet sich mit seinen beiden Adlatus nicht ganz zurecht. [O] 
Leider muss ich jetzt fort, doch bis gegen Ende des Monates kehren ja Euer 
Exzellenz heim, und dann ist es noch besser. [P] Bei dieser Gelegenheit erlauben 
mir Euer Exzellenz meinen tiefgeftihlten Dank auszusprechen, dass Euer Exzellenz 
dann die Gnade haben wollen, tiber die siebenbtirgische Hofkanzlei Ihre 
schtitzende Fltigel zu breiten. 

Graf Rechberg hofft auf einen măglicherweise sehr baldigen Frieden, der uns 
die Zurtickziehung unserer Truppen gestattet. Die Entschădigung unserer 
Auslagen, selbst jener aus dem 1850-er Jahren soli in Aussicht stehen. 

[R] Ich war aus Anlass meiner Abreise zum Landtage auch beim Minister 
Grafen Eszterhazy <loch traf ich ihn nicht. 

[S] Die Landtagstelegramme werden Euer Exzellenz ptinktlichst zugehen, 
und auch ich unten werde mich oft des Telegrafen bedienen, tibrigens nur die 
hohen Bemerkungen und meinc lctztcn Yorlagen im Gcdăchtnisse halten. 

Die Erledigung dieses Schrcibcns bitte ich mir gtitigst nach Hermannstadt zu 
scnden. 

Heute ist allcs was bcilicgt erga gratiosam remissionem. 
Dcr Gcwogcnhcit und Gnadc Eucr Exzcllcnz cmpfichlt sich Eucr Exzcllcnz 

stcts aufrichtigst crgcbcncr Dicncr Rcichcnstcin. 

Original. IIIIStA. Nachlass Reichenstein. Ktn. I b, Faszikel III a, f. 497-502. 

Nocrich, iulie 1864 

Hohcs Haus! 

217. 

Durch den Gesetzentwurf: ,,tiber die, zur leichten Erzielung einer geordneten 
Yerwaltung und Rechtspflege nothwcndigen Abănderungen în der politischen 
Eintheilung des Grol3ftirstenthums Siebenbtirgen" sieht die gesetzliche Vcrtretung 
des Stuhles Leschkirch in dem Falie, dass diese Proposition zum Gesetzc crhoben 
werdcn sollte, dic Intcrcssen des Stuhles in cinem solchcn Grade gefahrdet, dass sie 
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es ftir ihre unerlăl3liche Pflicht crachtet, dem hohcn Hause nachstehende Bitte zur 
Wi.irdigung und hochgencigten Beri.icksichtigung zu unterbreiten. 

Wcnn auch unbcstritten anerkannt werden mul3, dass dic gcgenwărtige 

Eintheilung des Landes bezi.iglich seiner Verwaltung in allgcmeinen selbst den 
bescheidensten Anspri.ichen nicht entspricht somit eine Reorganisation dringend 
nothwendig erscheint, so ist es doch wi.inschcnswerth, das altbestandene 
historische, bei seiner Gri.indung gewil3 wohli.iberlegte, nicht vollig und ohne 
Ursache liber Bord zu werfen, und ohne alte Ri.icksicht auf das bestandene etwas 
Neues zu bilden. Hiemit will nun nicht gesagt werden es solle, da, wo das 
historische Recht mit den gegenwărtigen Bedi.irfnissen des Landes, und mit hohem 
staatlichen Bedi.irfnissen im Widerspruche steht, dennoch das erstere allein 
beri.icksichtigt werden; nein, es wird bios verlangt, dem althergebrachten 
verbrieften Rechte solle da, wo es den Landesinteressen nicht entgegen ist, nach 
Moglichkeit Rechnung getragen werden. 

Dieses aber scheint nach der unmal3geblichen Ansicht der ergebenst 
Unterzeichneten, in dem Falle, als die Kreise thatsăchlich nach der proponierten 
Eintheilung abgegrenzt werden sollten, nicht der Fall zu sein. lnsbesondere aber 
wird durch die proponierte Auflosung des Leschkircher Stuhls, ohne dass dem 
Markte Leschkirch um welchen sich, wie aus der sub ./. mitfolgenden Spezialkarte 
ersichtlich ist, 20 Gemeinden, von denen die weitest gelegenen, bios 2 Meilen 
entfemt ist, in einem Kreise zu vereinigen, nicht einmal eine Expositur gegeben 
wird - das lnteresse des Leschkircher Stuhles gefahrdet, indem die Bewohner 
dessclben bis Agnethlen, mitunter 4 Meilen zu gchen gezwungen werden, um eine 
Vorladung zu erhalten. 

Es liel3e sich somit ohne Verki.irzung irgend einer andem, historisch 
berechtigten Jurisdiktion i.ibereinstimmend mit der anerkannten Nothwendigkeit, 
grol3crc Krcisc zu bilden, fi.ir Lcschkirch cine gcrichtlichc und politische Expositur 
gri.indcn, zu wclchcr cine dcm ganzen Repscr Krcisc glcichc Scclcnanzahl gchoren 
wi.irdcn; wcnn dazu Leschkirch als Vorort, dann dic hochstcns 2 Mcilcn die 
mcistcn abcr nur I Mcilc cntfcmt gclegencn, auf dcr Kartc crsichtlich gcmachtcn 
Gcmcindcn Alzcn, Schlatt, romănisch Eibcsdorf, Wctscrdt, Ober Gcsăl3, Unter 
GcsolJ, f:1·2burg, Zcigcntlwl, Korncl2dl, Nulscdt, G1111111r, S11ch_q,11J111uscn, 

Kirchbcrg, Eulcnburg, Marpod, Hochfeld, Holzmcngcn und Băgcndorf, vcrcinigt 
wi.irdcn. Ein fli.ichtigcr Blick auf die Kartc zcigt cincr Expositur kcin bcsscrcr Ort 
aufgcfundcn wcrdcn kann, als eben Leschkirch, wclchcs in der Mittc von 20, von 
Agnethlcn wcit gelegenen Dorfem liegt, und durch dic Errichtung cincr Expositur 
zu Lcschkirch dcm Rcchtsuchcnden Publikum sowohl als auch dcm althcrgcbrachten 
Rechtc des Marktes Lcschkirch gleiche Rechnung gctragcn wcrdcn kann. 

Auf Grund des vorgeftihrten wird von der crgcbcnst gcfertigten Stuhls 
Communităt die Bitte gestellt: Geruhe ein Hohes Haus in Erwăgung der 
obangeftihrten Gri.inde hochgencigtest dahin wirkcn und beschliel3en zu wollen, der 
Markt Lcschkirch werde mit einer Expositur sowohl in politischer als auch in 
gerichtlichcr Linie bctheilt, und es werden dicscr Expositur dic um Lcschkirch 
gclcgcncn Landgemeindcn zugcwicsen. 
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ln der Hoffnung cin Hohes Haus wcrde diese cinhellig gcstcllte Bitte 
hochgcneigtest willfahren, zeichncn wir in Ehrfurcht, Eines Hohen Hauses 
crgebenste Vertrcter des Leschkirchcr Stuhles. 

Petrus Schuller-Marktvorstcher, Georg Schcmmel-Geschworener, Johann 
Schop-Orts Vorstand, Johann Dengel-Wortmann, Andreas Drotleff-Wortmann, 
Johann Bardon, Michael Schneider Gsand[t]er, Johann Lang Mithan, Michael 
Mattes, Andreas Drotleff, Johann Drotleff, Ionuţ Nistor, Iosif Prahasa, Petru Poppa, 
Gliga Mirtop, Ioan Bants, Moise Oprie, Mitre Mihai, lllie Dragoman, Gerasim 
Timar, luon Terkille, Toma Csokan, George Opris. 

[Adresa:] Hohes Haus. Bitte der Vertreter des Leschkircher Stuhles, 
iiberreicht durch den Abgeordneten des ersten Leschkircher Wahlbezirkes E. 
Drotleff von Friedenfels, womit der Markt Leschkirch mit einer gerichtlichen und 
politischen Expositur betheilt werde. Beilage I Sttick. 

270. o[ rsza ]g[g]y[ ules]. eln[oki] 1864. Pr[ăsentiert] 22. Juli 1864. 

Original. MNL-OL. Fond F-135 Diaetalia - Elnoki iratok, Nr. 270/1864. 

218. 

(Alba-Iulia, iulie-august 1864) 

Înaltă Casă Legislativă! 

Presupunând cum că înaltei Case legislative, atât din organele publice cât şi 
din interpelaţiunile ce se făcură de unii membrii ai înaltei Case, pentru alesul 
cercului I din comitalul Albei Inferioare, şi va fi cunoscut cum că: 

Comisiunea centrală din acest comital, în anul trecut, după alegerea de 
deputat ţinută în 7, 8 şi 9 iulie la Bichiş, a nimicit pluralitatea voturilor mele, sub 
pretestul că stau sub cercetare criminală, iară după a doua alegere ţinută la Uioara, 
a cărei resuita! fu şi mai mult în favoarea mea, mi-a refusat certificatul de ales din 
causă cum se zicea că nu a avut a mîna hârtiile prin care m-a denegat întâia dată 
acel certificat. 

Nevoind a osteni şi molesta cu descutarea acestei proceduri, înalta Casă şi 
luându-mi voia a alătura aici un atestat de la onoratul magistrat al Belgradului cu 
dato din 28/5 a.c. nr. 119/1864 fac pe temeiul acestui atestat original, am cerut 
potrivit cu §29 al ordinei dietale din 21 aprilie 1863, certificatul de alesul cercului I 
domnului comite suprem George Pogany mi-a refusat pentru a 3-a oară prescrisul 
de ordinea dietală certificat, zicând că hârtiile şi listele de alegere sunt la înaltul 
Guberniu în Sibiu. 

Înaltă Casă legislativă ! 
Împins mai mult de dorinţa şi nerăbdarea de a mă vedea odată în faptă 

justificat şi limpezit înaintea lumi şi a opiniunii publice la care fusei chiar de pe 
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tribuna înaltei Case, înfierat ca vinovat, decât de vreo altă ambiţiune, îmi iau voia a 
mă ruga ca înalta Casă să binevoiască a recere înaltului Gubemiu să tramită listele 
de alegere din cercul I, comitalul Albei Inferioare, la comsiunea centrală a acestui 
comital, cu espresa provocare ca pe temeiul acelor liste şi a alăturatului aci atestat 
să-mi dea certificatul prescris de §73 a ordinei provisorii de Dietă, de datul citat. 

Al înaltei Case, 
Axente Sever m[anu] p[ropria] 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 1864-285. 

219. 

(Cicudiu, 1 august 1864) 

Înaltă Dietă a Marelui Principat Transilvania! 

Cu organizarea şi împărţirea cea nouă a ţării care să se înfiinţeze pe viitor, 
comuna noastră Cicudiu de Câmpie prin înalta Dietă anecsată fiind la cercul 
Mociului unde locuitorii noştri nu-şi pot cugeta nici una înlesnire în causele sale 
administrative, politice şi judecătoreşti, ba togma prevăd că le va fi spre mare 
greutate, fiind de una parte drumu[I] mai rău, de altă parte dealuri mai multe şi mai 
mari, ba după presupunerea noastră fiind şi mai departe; prin urmare: 

Ne vedem siliţi a ne ruga cu adâncă umilire de înalta Dietă să sc 
milostivească comuna noastră Cicudu a se alătura la cercul Turdei, unde noi 
cugetăm ca în trebile noastre, care se ţin de dregătoria politică şi judecătorească am 
dobândi cu mult mai mare înlesnire decât când ar fi comuna noastră cuprinsă în 
cercul Mociului; cu speranţa că rugarea noastră, a cărei împlinire va fi spre mare 
folos a locuitorilor din comuna noastră, se va lua la pertractare şi se va dcslega 
după dorinţele noastre ! 

Suntem ai înaltei Diete, 
prcaumiliţi servi 

fScmnca7il 14 sMeni. în fnmtc cuju(lelc Reldian lunn şi rrnrohul Grcgorie Tarcea.l 
Cicudiu în I Aug[ ust] 1864 

Original M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 1864-305. 

220. 

Vingard, 5 august 1864 

Înaltă Dietă pentru Marele Principat Transilvania 

Representanţii comunei Vingard, văzând, atât din pctractările dietale cât şi 
din jurnalele patriotice, că se face una nouă organisaţie pc ţi ară pe basă de tot nouă 

364 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



şi văzând mai încolo că comuna noastră e transpusă cercului Ocnei Sibiului, se 
adresează către înalta Dietă cu umilă rugare ca înalta Dietă să binevoiască ca să nu 
fim aduşi la Ocna Sibiului, ci să ne adauge la cercul Sebeşului, şi această rugare o 
aşternem pc baza următoarelor motive: 

I )Comuna noastră Vingard e într-o depărtare de 6 mile de Ocna Sibiului, pe 
când Sebeş numai de 4 mile. 

2)Drumul către Ocna Sibiului constă numai din potece prin păduri şi peste 
câmpuri, pe care şi în timpul verii e greu de a merge, necum iama, când 
vom fi citaţi ori vom avea lipsă de administraţiune. 

3)Toate productele noastre naturale ni le prefacem în Sebeş şi când avem 
lipsă a le vinde tot în Sebiş o facem. 

4)Am fost îndestul mutaţi, aci la Blaş, aci la Alba Iulia, aci la Sebiş, ba acu 
chiar în Contia şi cu judecători la Aiud, dintre care intereselor noastre 
Sebişu[I] corespunde mai bine. 

Pe lângă care rămânem cu cea mai mare stimă către înalta Dietă sperând că 
va fi considerată umilita noastră rugare. 

Yingard, 1864, 5 august. 
[Semnează 20 săteni.] 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 1864-340. 
Publicat de Simion Retegan, Conştiin/ă ...• doc. XCIV, pp. 181-182. 

221. 

Zlatna, 7 august 1864 

Înaltă Casă legislativă a Transilvaniei! 

Montan Zlatna, bine că în timpul antemarţial în cele administrative şi 

judiciale a fost supusă în parte forului fisco-dominal din loc, dară totdeauna a stat 
sub jurisdiţiunea comitatensă şi ca atare a fost reşedinţa unui oficiu administrativ. 

După trecerea acelei catastrofe a venit cu adevărat aşa numitul absolutism, 
însă totuşi locuitorii acestui opid şi respective comuna politică, care număra 1502 
case şi 5453 suflete sub egida dreptelor legi austriace au răsuflat una aura mai 
liberă, având în sânul său mai întâi subcomisariat politic şi espositura judecială, iar 
mai târziu. după desfiinţarea acestora, tot la 2 săptămâne, eşind la faţa locului 
pretorul din Alba Iulia pentru pertractarea diverselor afaceri, prin care împrejurare, 
fără de multe spese, era mult ajutată în diversele sale cause administrative şi 

judeciale; durere însă că după an[ul] I 860, când s-au desfiinţat absolutismul, pe 
lângă toată stăruinţa sa de a putea căpăta măcar o espositură judecială în loco, s-au 
aşezat una sedrie colegială în Abrud, în depărtare de la comunele aşezate în jos de 
Zlatna, de 6 ½ miluri. Oficiul politic, cu toate că numele era al Zlatnei, dară în 
faptă mai mult reşede în Abrud. De aici fireşte a urmat o greutate împreunată cu 
multe spese, atât pentru părţile litigante cât şi pentru administrarea politică, care 
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durează şi până în ziua de astăzi; ma, după proiectul înaltului regim aşternut Dietei 
actuale spre desbatere şi privitor la împărţirea politică şi judeciară a Transilvaniei, 
numita împrejurare ne insuflă şi mai multă îngrijorare, pentru că în acela locurile 
de reşedinţă a cercurilor politice se numesc următoarele: Câmpeni, Abrud, Alba
Iulia, Uioara, Blaj şi Ocna Sibiului, iar cele a sedrielor colegiale şi singulare 
judecătoreşti se vor desemna pe calea ordinaţiunilor; şi aşa în acel proiect nu 
vedem nici o alinare a greutăţilor noastre ci, din contră, suntem aruncaţi între 
sperare şi temere. 

De unde umilit subscrisa representanţă comunală, răzimată pe următoarele 
motive: 

I. Înainte de 1848 în Zlatna totdeauna a reşezut un oficiu politic comitantes, 
iar în privinţa judeciară, spre înconjurarea speselor, în toate ceasurile se 
transmiteau judecători din centrul comitatului. 

2. După revoluţiune a fost locuinţa unui subcomisariat lângă care se afla 
aşezată o espositură judeciară, iar mai târziu, din partea preturei locuitoare în Alba
Iulia s-au aflat măsurele mai sus indigitate. 

3. Zlatna şi mai ales comunele începând cu Gura Ursului - dacă s-ar primi 
proiectul în[altului] Regim - ar cădea într-o distanţă de aproape 7 milluri, de la 
Abrud, locul desemnat pentru reşedinţa oficialilor cercuali. 

4. În Abrud se află Magistratul cetăţenesc şi aşa oficiul cercual acolo nu are 
neci una jurisdiţiune, iar celea 2-3 comune ce cad dincolo de Abrud, numără foarte 
puţini locuitori, faţă de comunele ce cad dincoace de Abrud. 

5. În comunele dincoace de Abrud locuiesc foarte mulţi metalurgi, cari în 
afacerile lor de natură judeciară şi administrativă înteţitoare, primindu-se proiectul 
în[altului] Regim, adeseori s-ar periclita. 

6. Chiar şi din punct de vedere economic încă se [re]comandă Zlatna, mai 
mult decât Abrudul, deoarece aici se află edifice destule şi eftine, pentru a da 
oficialilor încăperi de oficii şi locuinţă. 

Cu toată încrederea aşternem înaltei Case această umilită rugare, ca luând 
înalt aceeaşi în dreaptă consideraţiune împrejurările noastre locale, să binevoiască a 
schimba proiectul înaltului Regim privitor la administraţiunea politică şi judeciară 
şi a defige, prea graţios, de reşedinţă pentru un cerc politic opidul Zlatna, iar în 
privinţă judeciară să se îndure a mijloci la locurile mai înalte - dacă nu o sedrie 
colegială- cel puţin o judecătorie singulară. 

După cari, aşteptând o dreaptă apreţuire, în toată aderinţa am rămas ai înaltei 
Case legislative cea mai plecată representanţă comunală. 

Zlatna, în 7 august 1864. 
[Semnează 20 de locuitori în frunte cu judele]. 

[Adresa:] Către înalta Casă legislativă a Transilvaniei în Sibiu; opidul montan Zlatna 
se roagă cu ocasiunea împărţirei şi respective cu organizarea administraţiunei ş1 a 
justiţiei să stabilizeze în Zlatna cel puţin reşedinţa unui judeţ singular. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszâggyi.ilcs, Elni:iki iratok, 1864-334. 
Publicat de Simion Retegan, Conştiinţă ... , doc. XCV, pp. 182- 184. 
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222. 

Karlsbad, 8 august 1864 

Ich habc mich bceilt, das Operat, welches ich mit vcrbindlichsten Dank 
zuriickscnde, aufmcrksam durchzugehen, und fand nur zwei unbcdcutende 
Bemerkungen zu machcn, wclche auch ebenfalls beilicgen. 

Samstag dcn l 3tcn dicses [Monats] will ich, wenn nicht ein unvorhcrgesehenes 
Ereignis eintritt, von hicr abfahrcn, mcine Frau bis Kăln begleiten, und den 21 ten 
dieses Sonntags în Wien einzutreffen. 

Bischof Korizmitsch, Hofrat bei der ungarischen Hofkanzlei, kam gestem 
von Wien hier an; wie ich aus seinen Worten entnahm, rechnet man auf neun 
Hindemisse, welche auch alle Organisationen auf eine bessere Zeit verschoben 
werden sollen. 

Apponyi und Consorten sollen cinen neuen Plan ausgearbeitet haben, durch 
welchen alle [ ... ] gewesenen gesctzwidrigen Oktroirungen vennieden werden 
kănnen; sie sollen bis[ ... ] gefunden haben. 

Erhalten Sie dic Vcrsichcrung meiner ebenso wahren, als unverăndcrlichen 
Freundschaft, womit verharre, 1hr alter Freund Nâdasdy. 

Karlsbad, den 8ten August 1864 

Original. IHIStA. Nachlass Reichcnstcin. Ktn. I b. Faszikel III a, f. 285. 

(Morăreni, 8 august 18641 

Înaltă Dictă! 

223. 

Comuna Murărcni 1 din districtul Năsăudului are să vină după proiectul 
înaltului regim la municipiul Reghinului. Subsemnaţii locuitori au înţeles cu 
nemult urnire cum că vreo cinci indi\'izi din comuna Murăreni au îndreptat o cerere 
către înalta Dictă pentru reîncorporarea cu districtul Năsăudului. Aceasta s-a făcut 
fără ştirea şi înţelegerea celorlalţi locuitori. Subsemnaţii sunt foarte mulţumiţi cu 
proiectul Regimului cu atât mai vârtos, căci Năsăudul e depărtat de comuna lor cale 
de două zile şi când unul sau altul c necesitat a merge acolo, caută să piardă minim 
5 zile ce e împreunat cu mari spese şi pierdere de timp, cari şi una şi alta devin 
nesuportabile. 

Prea umilit subscrişii au fost totdeauna mulţumiţi şi făloşi a fi în districtul 
Năsăudului, însă dacă providenţa şi ocârmuitorii ţării se îngrijesc ca fiilor patriei să 
li se întindă ocasiune a-şi arăta durerile şi a-şi căuta dreptul pre o cale mai aproape 
de unde rezultă un câştig necalculaver - ar fi o mare nesocotinţă şi un păcat neiertat 
a nu se folosi de acea ocasiune. 

Locuitorii comunei Murărcni cu toată umilinţa se roagă: 
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Înalta Dietă să se îndure cu ocasiunea organisării cei nouă a încmpora comuna 
Murăreni cu municipiul Reghinului după cum s-a răspicat în proiectul regimului. 

Murăreni în 8 August 1864. 
Semnează 64 reprezentanţi ai comunei. 

Original M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszăggyiilcs, Elnoki iratok, 1864-f.nr. 

Azi, sat Morăreni, jud. Mureş. 

224. 

Sibiu, 12 august 1864 

Proiect de lege 
compus după părerea comitetului însărcinat cu anteconsultarea asupra propunerii 

d-lui deputat dr. Raţiu, prin care se interpretează parte se modifică unele 
dispuseţiuni din Patenta împărătească din 21 iunie 1854, 

şi anume §§3, 5 şi 28 ai aceleiaşi patente. 

Acest proiect de lege s-ar putea primi în următorul text: 
Proiect de lege 
prin care se interpretează parte se modifică unele dispuseţiuni din patenta 

împărătească din 21 iunie 1864. 
§I 

Locurile aflătoare pe Pământul Secuiesc care de la 1819 până la 1848 pe 
lângă plătirea contribuţiunii şi prestarea robotelor, au fost tot în posesiunea foştilor 
iobagi, sunt de a se considera de locuri urbariale. 

Dacă asemenea locuri, pentru care foştii iobagi au plătit contribuţiune şi au 
prestat robote până în 1848, au ajuns în posesiunea lor după anul 1819, sunt numai 
atunci de a se considera de locuri coloniale dacă foştii domni pământeşti nu ar 
putea dovedi cumcă acele locuri sunt de "natura siculicae haereditatis" 1

• 

Pc11l11J do,·cdi,-ca "11alurac siculicac lwcrcdilatis" se co11<..·cdc u11 tcnncn de trei 

ani de la intrarea în activitate a acestei legi. 
Răscumpărarea prestaţiunilor cu care au fost îngreunate locurile amintite în 

partea l-a şi respectiv în partea a 2-a al acestui § se va presta din mijloacele ţării. 
§2 

Pământurile alodiale, care în I ianuarie 1848 s-au aflat în posesiunea unui 
iobag sau incuilin (zilier) nici într-un caz nu se mai pot lua de la dânşii, afară 

numai dacă îndreptăţitul conform procesurii judecătoreşti comprobează cum că 
chiar şi-au rezervat dreptul de recuperare asupra lor. 

Aceste pământuri sunt a se răscumpăra prin îndatoratul din propriile sale 
mijloace. 

Tot aceasta e de a se înţelege şi despre "siculica haereditas" care se află în 
posesiunea incuilinilor sau a iobagilor. 
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Incuilinii neprevăzuţi cu pământuri urbariale care se răscumpără pe sine înşii, 
rămân scutiţi de aruncăturile pentru desărcinarea pământului până vor fi plătit rata 
cea din urmă de răscumpărare. 

§3 
Dispuseţiunile patentei împărăteşti din 21 iunie 1854 încât stau în 

contrazicere cu legea prezentă sunt prin aceasta modificate respectiv desfiinţate. 
§4 

Puterea obligatorie a acestei legi intră în activitate fără amânare. 
Sibiu în 12 august 1864 

Thiemann m.p. preşedintele comitetului 
Schnell m.p. referinte 

Imprimat. S.J.S.A.N. Fond Dieta Transi!l'aniei /863-/865, nr. dosar 222, f. 87. 

1 „Moştenire secuiască". 

!Sibiu), 22 august 1864. 
Abschrift. 22ten August 1864. 

225. 

Was die Tătigkeit des Landtages anbelangt, so ist dieselbe noch immer eine 
schleppcnde und wenig fruchtbare. Die Redseligkeit und Verbesserungssucht durch 
zwecklose Antendierugen, hat noch immer nicht ihre Grenze erreicht, und diel3 ist 
der Grund, dass trotz hăufiger Sitzungen der Landtag in der nun schon drei Monate 
dauemden Session noch wenig oder gar Nichts zu Stande gebracht hat. 

Zu dieser Verschleppung tragcn aber auch die Sachsen, welche bei jcdem 
Anlasse Vertagungsantrăge stcllcn, nicht wcnig bei. Die Veranlassung scheint uns 
in der Hoffnung zu licgen, ihre Partci durch den Eintritt bcrufcner oder gcwăhlter 
ungarischer Dcputiertcr vcrstărkt zu schen. Die Erlcdigung dcr jetzt auf der 
Tagesordnung bcfindlichen Vorlagcn, im Sinnc einer romanischcn Majorităt, licgt 
nid1t in ihn:m lnti:rcssc, und darin musscn wir ihncn Rccht gcbcn. \Vas sic durch 
einen siebenbtirgischcn Landtag crreichen wollten, das haben sie, das hat die 
Rcgicrung errcicht. Die Schlul3folgcrung crgibt sich von sclbst: sie wăre, die 
Auflosung des Landtages sobald er die Wahlordnung flir den Landtag und 
Reichsrat zu Stande gcbracht hat. 

Wir sehen und jedoch vcranlal3t, einen so wichtigen Vorschlag noch des 
Weiten zu motivieren, und werden hiebei ohne den geringsten Rtickhalt so offen 
und freimtitig als moglich sein. 

Betrachten wir zuerst die gcgenwărtige Lage des Landes im Ganzen und 
Grol3en. Orei Nationalităten stehen sich teils feindselig, teils mindestens im 
hochsten Grade mil3trauisch, einander gegentiber. Die eine derselben, die 
ungarische, schmolt mit der Regierung, weil sie ihr, gegcntiber den andem zwei 
Nationalităten, nicht zur Praeponderanz verholfen, und sie nicht weiter allcin 
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herrschen lă/3t. Dicses Terrain im Landtage zu crreichen, hat sie kcine Aussicht, 
und lă/3t lieber Alles Ober sich ergehen ehe sie den Kampf aufnimmt, wo ihr eine 
Niederlage gewi/3 ist. Daher die allgemeine Opposition bei den Wahlen, die, ohne 
geschOrt zu werden sich aus dem Bewu/3tsein der geschildcrtcn Lage von selbst 
ergibt. Daher die Erscheinung, dass trotz mahnender Notrufe vereinzclter Stimmen 
und dem guten Willen einzelner Behărden doch nirgends solche Leute gewăhlt 
werden, welchc in den Landtag eintreten wollen. Dabei lă/3t es die ungarische 
Presse, soweit es ohne ău/3erster Gefahr geschehen kann, an fortwăhrender 

Verhăhnung der Verhandlungen des Landtages nicht fehlen, cine Taktik, die 
dieselbe selbst bei den eigenen Landsleuten um den Kredit zu bringen droht. Es 
bleibt sonach der Landtag unter allen Umstănden ein Rumpfparlament, das der 
Bewăltigung der ihm gestellten Aufgabe ob Mangcls an Capacităten nicht 
gewachsen ist, und stets, wie ein Rohr im Winde, hin und her schwankt. Wenn nun 
der parlamentarisch erfahrendste, zur Codification geeignetste Teii der 
Bevălkerung sich selbst ausschlie/3t, die andere intelligente Nation (die Sachsen) an 
einer Gesetzgebung, an der sie kein entscheidendes Wort mitsprechen kann, sich 
nur mit Widerstreben und ohne Hoffnung auf einen gOnstigen Erfolg beteiligt, die 
dritte Nation aber nicht das Verstăndnis zur Lăsung ihrer Aufgabe besitzt, und 
Alles nur vom nationalen Gesichtspunkte im schmutzigsten Eigennutze fiir sich 
ausbeuten will; was lă/3t sich von der Tătigkeit einer solchcn lcgislativen 
Kărperschaft zum Heile des Landes erwarten, und ist es nicht offenbar schade um die 
Kosten, welche dieselbe den ohnehin so schwer belasteten Reichsfinanzen verursacht? 

Nach zwei Momenten dOrfte bei Beurteilung dieser Frage eine ma/3gebende 
Wichtigkeit nicht abgesprochen werden. Das erste ist der Umstand, dass dem 
Landtage zur demnăchstigen Verhandlung Fragcn privatrcchtlicher Natur, und 
zwar meist solcher vorliegen, welche die lntcresscn der grundbcsitzcnden Klasse, 
also ausschlie/31ich die Ungaro sehr nahe berOhrcn. 

Wir sind Obcrzcugt, dic Rcgicrung wclchc kcinc Politik des Hasscs odcr der 
Rachc vcrfolgt, und von dcn bcstcn und rcinstcn Absichtcn ftir das Wohl aller 
Vălkcr des Rcichcs durchdrungen ist, wcrdc auch in dicscr Richtung kcine 
Ungcrcchtigkcit duldcn, und Expropriationcn des Privatrcchtcs, ohnc billigc und 
angcmcsscnc Entschădigung, fcicrlich ihre Gcnchmigung vcrsagcn. Allcin cs ist 
schon dic Tatsachc, dass man dic Nichtbcsitzcndcn Ober dcn Bcsitz, dcr noch dazu 
in kcincr Richtung vcrtrctcn ist, cntschciden lă/3t, cine dcm Grundzuge unserer 
doch mchr konscrvativcn Politik zuwiderlaufende Erschcinung. Der Besitz ist 
cinmal in jcdcm monarchischem Staate der Grundpfciler und dic StOtze der 
Regicrung, der crklărte Feind aller Umwălzung, bei wclcher ihm dic mciste Gefahr 
droht. Das besitzlose Proletariat folgt gewăhnlich der Richtung, wo ihm mchr 
Gcwinn in Aussicht steht; der Bcsitz klammert sich an die Regierung, welche ihm 
den Genuss seines Eigentums gewăhrleistet. Darum ist cs cine dclikate Sache, die 
Urbarial-Angelcgcnhcitcn, wclche <loch durch cinige, offcnbar kommunistische, 
gcwissen Vcrsprechungen an das Volk entsprechende Antrăge romănischer 

Mitglieder bereichert wurden, vor den jetzigen siebcnbtirgischen Landtag zu 
bringen. Die hieraus cntspringcndc Frucht wird, fiirchtcn wir, ftir die Regierung 
kcine dankbare sein, und ihr cine Klasse noch mchr cntfrcmden dic schlie/3lich 
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naturgcmăl3 doch wicdcr dcr Rcgicrung sich wird anschliel3en mUsscn, wcil sie in 
dieser dic allcinigc StUtzc îur ihr Vcrmogcn und ihren Besitz findet. Die Negation 
des ungarischcn Volkcs wird nicht cwig daucm, und wir glaubcn uns nicht zu irren 
wenn wir bchauptcn, dass dic crstc Annăherung, welche scitcns dcr Krone in der 
năchstcn Zeit crfolgen wird, mit ungcahnter Sympathie aufgenommen, und von den 
schănsten Erfolg bcgleitet sein wird. 

Auf cine solche Tatsachc blickcn eben auch die Ungam SiebenbUrgens, und 
Nichts vermag ihre Oberzeugung zu crschUttem, dass ohne das Schicksal Ungams, 
auf das Schicksal SiebcnbUrgens nicht entschieden werden kann. Mit der Losung 
der ungarischen Frage, welche nirgends sehnlicher als in Ungam sclbst gcwUnscht 
wird, falit demnach auch dic sicbenbUrgische zusammen. 

Das zweite Moment ist die Unzufriedenheit, welche sich Ober die 
Wirksamkeit des Landtages în allen Schichten der Bevolkerung SiebenbUrgens 
unzweideutig kund gibt. Wir haben mit Angehorigen aller Nationalităten und 
Berufsklassen des Landes hieriiber gesprochen, und von Jedennann das gleiche 
Urteil vemommen, dass dic Verhandlungen des Landtages allenthalben der gro13ten 
Apathie begegnen. Uns ist das cine ganz natUrliche Erscheinung. 

Das im Allgemeinen herrschende Rechtsbewu13tsein străubt sich gegen die 
unnatUrliche Erscheinung, dass cin Haufe von Leuten die kaum vom Joche der 
Leibeigenschaft befreit wurdcn, denen es zumeist an jeder hăhcren Bildung mangelt, 
plotzlich zu Gcsctzgebem herangewachsen, und - gegenUber den, das wahre Wohl 
des Landes anstrebenden und der Gleichberechtigung in allen Punkten Rechnung 
tragenden Regierungs-Vorlagen, eine Exklusivităt und Rechthaberei zur Schau tragen, 
die den kaum Befreiten wahrhaft schlccht ansteht. Oberhaupt ist es tatsăchlich keine 
vereinzelte Wahmehmung, dass die Zustănde SiebenbUrgens vor dem Oktober 
1860 gegenUber dcn jetzigen als cin wahres Eldorado gepriesen werden. 

Copie. lll lStA, Nachlass Rcichcnstcin, Karton I b, Faszikcl „mei st Schriftcn bctrcffcnd den 
Landtag in Sicbcnbiirgcn", f. 51 -54. 

Satulung, 24 august 1864 

Înaltă Dietă! 

226. 

Din preaînaltul proiect al Regimului pnv1tor la organizarea Transilvaniei 
văzurăm umiliţii subscrişii representanţi ai comunelor Bacifalu, Turcheş, Cemat, 
Satulung, Tărlungenni, Zezin şi Purcăreni, cum că aceste comune care, în contra 
declarării lor din anul 1861, fură provisoriu anesate la municipiul Braşovului şi pe 
viitor sunt să rămână supt acest municipiu, respective supt municipiul Sibiului. 

Deci, considerând că aceste comune până la 1848 au fost ca părţi întregitoare 
ale domeniului Branului, prin urmare cu forul lor deosebit de al cetăţii şi al 
districtului Braşovului; 
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- Considerând că şi după 1848, supt absolutism, aceste comune numite 
Săcele (sau Şapte Sate), împreună cu comunele Budila, Tel, Marcoş şi Buzău, au 
fost separate de Braşov, având pretură şi perceptorat de dare la Satulung; 

- Considerând că locuitorii acestor comune şi în anul 1861 au petiţionat la 
înalta Cancelarie aulică să-şi capete un for deosebit, iar la cas de a fi încorporaţi cu 
Braşovul, fie măcar şi provisoriu, să se respecteze la ocuparea posturilor 
naţionalitatea şi numărul sufletelor; 

- Considerând că, cu toată cererea noastră la anul 1861 am fost încorporaţi cu 
Braşovul şi la restauraţiunea şi organisarea Magistratului noi n-am fost primiţi a lua 
parte în măsura potrivită, după cum au luat parte celelalte comune săseşti, ba chiar 
şi inspectorii noştri ni s-au impus a lua în băgare de seamă cât de puţin măcar şi 
voinţa noastră; 

- Considerând, în fine, că nici chiar interesele acestor comune nu se unesc cu 
ale Braşovului, deoarece sunt în proces continuu cu Braşovul, de la 1848 încoace, 
pentru păşuni şi păduri, şi aşa am rămânea şi mai departe în fatala posiţiune de a fi 
pârâţi şi judecaţi tot numai de braşoveni, ceea ce ar aduce totala cădere şi 

dărăpănare a des menţionatelor comune, căci causele noastre urbariale, faţă cu 
Braşovul, nu numai că nu s-au decis, dar încă abia s-au început, 

Aşadară, acestea şi alte asemenea acestora împrejurări fatale, ne silesc a lua 
refugiul la înalta Dietă, spre a o ruga cu umilinţă ca luând în părintească 

consideraţiune motivele noastre mai sus espuse, să binevoiască a decide ca în 
comunele Bacifalu, Turcheş, Cemat, Satulung, Tărlungenni, Zezin, Purcăreni, 

Budila, Tel, Marcoş şi Buzău, cum şi altele sate care vor mai găsi de cuviinţă, să se 
înfiinţeze o jurisdicţiune cu for admin[istrativ] şi judecătoresc, cu reşedinţa în 
Satulung, unde se află toate localităţile trebuincioase spre acest sfârşit. 

În speranţa unui resultat favorabil, rămînem a înaltei Diete plecaţi fii 
Satulung, 24 august 1864. 

[Urmează 129 semnături]. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dicta/ia, F-135, 1863/4 Orszâggylilcs, Elnoki iratok. 1864-363. 
Publicat de Simion Retegan, Conştiin(â .... doc. XCVI, pp. 185- 186. 

Sibiu, 27-29 august 1864 
Hermannstadt dcn 27. August 1864. 

Euer Exzcllenz! 

227. 

[a] Entschuldigen Euer Exzellenz dass ich so spăt zum Schreiben gelangen 
allein wenngleich bei mir der Tag um 6 ½ Uhr beginnt, so kann ich doch einerseits 
oft bis zum Abende kaum einen Augenblick mein ncnnen und andercrseits was 
Fassliches, Tatsăchliches nicht eigentlich zu melden, und das Kleinliche und 
dennoch wichtige innere Getriebe der Parteien und Individuen wtirde Schilderungen 
erfordem welche den Raum berichtlicher Mitteilungen bedeutend tiberwiegen. 
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[b] Die grol3en staatsrechtlichcn Fragen, um die es sich wăhrcnd der vorigen 
Session des Landtages handcltc, waren ctwas konkretes, klar abgegrenztes, fur 
Jcdennann lcicht fassliches, mag auch die Bcdeutung und Tragwcite dersclben 
nicht von Jedem richtig erfasst und gewiirdigt worden sein; allcin es handelte sich 
in letzter Auflosung cinfach nur um cine Annahme oder Ablehnung. Etwas 
inzwischen liegendes konnte es nicht geben. 

[ c] Jetzt ist dies anders. Ein Jeder meint seine Idee verdiene die Palme, und 
strebt auch scheinbar und unschuldig dieses und jenes an, um hiedurch einen 
Herzenswunsch zu erreichen, welcher die sichere Gliickseligkeit fur seine Nation 
oder auch nur ftir scine eigenc licbe Pcrson realisieren helfen soli. Und zu aliem 
dem kommt ein unbegrenztcs Misstrauen. Es gilt dies eben Gesagte aber 
vorwiegend von den romanischen Abgeordneten, welche zumeist die wirkliche 
Bedeutung und Tragweite von Institutionen selten klar und richtig erfassen, und 
daher iiberall einen versteckten Angriff auf ihre Nationalităt ftirchten, und endlich 
den Nachteil in welchem sie durch ihre geringere lntelligenz und allgemeine 
Kulturstufe im offenen parlamentarischen Leben und Kampfe in allen 
Vertretungskorpem gegeniiber ihren Mitnationen stehen, durch einen 
iiberwiegenden Einfluss inund durch die Administration ersetzen wollen. [d] Auch 
spielt bei ihnen die Popularitătsfrage eine iiberwiegende Rolle, namentlich in der 
Richtung, dass es auch den Besten von ihnen ein grol3es Opfer kostet, zu 
Einrichtungen und Bestimmungen mitzuwirken und zuzustimmen, worin die 
extrem-nationale Partei cine Beeintrăchtigung der Nationalităt stigmatisiert. Diese 
extreme Bergpartei in nationaler Erziehung wurde aber angeblich durch 
Schaguna's und Schulutz' Nachgiebigkeit und Schwăche einflussreich und 
iiberrnutig gcmacht. lndcsscn mochte ich aber nicht behaupten, dass diese Partei 
nicht hie und da als Schild eigener Anschauungen und Wiinsche vorgeschoben 
werde, vielmehr mochte ich es glaubcn und richte mich damach, schlage auch oft 
die einen, indem ich die andcren mei ne. [ e] Fiir diese Partei zunăchst war das 
Bcharrcn auf dcm Obcrstcn Gcrichtshofe în Wicn, cin schwcrer Schlag, wăhrcnd 
dieser Vorgang dcr Rcgicrung nicht nur bei dcn Sachsen, sondem wie ich hier 
mchrmals die Gelegcnheit hatte, mich zu iiberzeugen, bei den [f] au13er dcm 
Landtage stchcndcn Ungarn cincn sehr giinstigen Eindruck hervorgebracht hat. lch 
habe ncbcnbei gcsagt, die Hoffnung cuer Exzellenz in dicser Bezichung vicllcicht 
schon in năchster Zeit cinige nicht unintcressante Mitteilungen machcn zu konnen. 
Bisher ist es jcdoch crst cin Embryo. 

[g] Von dcn vier wichtigsten Vorlagen der heurigen Session Einteilung, 
politische Vcrwaltung, Rechtspflege, Bcschickung des Reichsrates, bcfinden sich 
noch alle zum hochsten im Stadium der Vorberatung. Es wird in den Ausschiissen 
gesprochen und gesprochen, jeder lăsst sein Licht leuchten; allein noch lăsst sich 
das Ende und das Resultat nicht klar absehen. [h] Die Wenigsten halten es ftir 
moglich diese Vorlagen, aul3er jener iiber die Beschickung des Reichsrates in 
dieser Session zu crledigen, und doch halte ich dieses ftir cin unabweisbares 
Bediirfnis und gebe die Hoffnung hiczu heute noch nicht auf. Noch zwei Sitzungen 
diirfte der Ausschuss iiber die Eintcilung brauchen um mit der prinzipiellen Frage 
der Munizipicn, wie sie es nennen, fertig zu werden, dann soli crst das Detail der 
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Abgrenzungen kommen. Bis noch hat sich die Mchrheit des Ausschusses [i] fur das 
Hermannstădter Munizipium mit Ausscheidung des Szelistjer Stuhles und aller 
romanischen Orte des Mtihlbăcher und Reu/3mărkter Stuh Ies, femer fur die Teilung 
des Szeklerlandes in die 4 bisherigen Sttihle, den Aranyos'er Stuh! zum Maros'er 
hinzugeschlagen auszusprechen. Jetzt will aber von der romanischen jungen Partei 
wobei selbst einige Alte sind, die aber schon umkehren werden, ein Thorda · er 
Munizipium geschaffen werden, um dann noch ein Mtihlbăcher zur Sprache zu 
bringen, weil man sonst nicht wtisste, was mit dem aus Hermannstadt prinzipiell 
ausgeschiedenen circa 55.000 Seelen beginnen. So wie die Sachen stehen, halte ich 
es noch fur moglich, eine funktionsfahige Vorlage, wenngleich nicht ohne 
Anstrengung und Miihe zu realisieren, welche das Szeklerland in drei Munizipien 
Maros-Udvarhely, Hăromszek teilt, Aranyos zu Klausenburg hinzufugt, sonst aber 
keine wesentlichen Abănderungen oder nur verbiedemde enthălt. Hiedurch glaube 
ich auch den allerhochsten Anschauungen punkto Szeklerlande zu entsprechen. 

Hermannstadt den 29. August 1864. 
Euer Exzellenz haben mich durch 1hr giitiges Schreiben vom 24. I. Mts. 

beschămt, allein Euer Exzellenz wollen die Schuld weniger mir und meinem guten 
Willen, als den Verhăltnissen zuschreiben. Doch ich fahre fort und beginne mit 
dem Gesetzentwurfe iiber die Reichsratsbeschickung. Michael Binder ist der 
Berichterstatter, er hatte sich friiher mit mir ins Einvemehmen gesetzt, Nachmittag 
ist die erste Ausschusssitzung. [k] Die Frage der Regalisten diirfte angeregt 
werden, ob diese an der Wahl auch, aktiven und passiven Antei! nehmen sollen. 
Falls cs mir nicht gelungen ist diesen Antrag piinktlich zu beseitigen, so wird er nur 
abgeschwăcht vorkommen. Ich hoffe mit Zuversicht diesen Gesetzentwurf 
moglichst bald in seiner beantragtem Fassung durchzubringen. Es ist eine Qual mit 
vielen der Herren, zweimal am Tage sitzen sie nicht geme, und dann sind cinige 
auch in die verschiedensten Ausschtisse hineingcwăhlt. Morgen werden hoffcntlich 
im Landtage die beiden Gcsetzartikel tiber die Sanktionicrung der Gcsetze und den 
*75 der Landtagsordnung, Diăten der Regalistcn, zustandc gcbracht wcrden, es ist 
ja nur cine formcllc Sachc das. 

[I] Ftir die Annahme des Gesctzcntwurfes hinsichllich dcr politischen 
Vcrwaltung stehcn heute nuch uie \,Vagsclialen LUlll mi11uc:-,1c11 glcich, uuch huJTc 
ich sie neigcn sich bereits cin wenig mchr zu Gunstcn der Durchbringung. Voile 
Hoffnung habc ich dagcgcn bcziiglich dcr Proposition tiber die Gcrichtsbchorden 
ersler Instanz. [m] Mein năchstes Schrcibcn kann Euer Exzellcnz viclleicht ctwas 
Năheres hieriiber berichten. 

[n] Schwerem Kampfe unterliegt noch der Oberste Gcrichtshof; ich habe 
24[ten?] gezogenes Geschiitz unter vier Augen aufgeftihrt, und zweifle nicht am 
giinstigen Erfolge. 

[o] Um die noch tibrigen Vorlagcn habc ich mich bisher schr wenig kiimmem 
konnen. Ein Mensch bleibt nur ein Mensch, und Abends freue ich mich auf die 
Ruhe und Erholung. 

[p] Die Vcrhăltnisse des hohen Gubcmiurns sind tief unter dem Nullpunkte; 
dariiber wăre viclcs zu schrcibcn. Ich will cs licbcr der miindlichcn Mitteilung 
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vorbchalten. Ungcachtct mcincs von Sclbstvcrleugnung gclcitctcn Bestrcbcns, und 
cincr namenloscn Gcduld werde ich mit dem Grafen Crenneville die 
Obergangsperiodc nicht i.ibcrdaucrn kănnen, ohne an die allcrhăchsten 
Entscheidung zu appellieren. [q] Doch dies ist cin Gcgcnstand den ich einer 
abgesonderten bcrichtlichcn Mittcilung vorbehaltcn will. 

[r] Zur Beruhigung Euer Exzellenz will ich jedoch Euer Exzellenz versichem, 
dass hierdurch die rcin persănlichen Beziehungen zum Grafen Crenneville nicht 
gestărt sind und es sich gleichsam nur um eine Meinungsdiffercnz handelt. 

Von welcher Tragweite jedoch diese Differenz sei, măgen Euer Exzellenz 
ermessen, wenn ich nur kurz erwăhne, dass Graf Crenneville die Anschauung, ja 
Oberzeugung hegt, der Vorstand der siebenbilrgischen Hofkanzlei habe als solcher 
gar keinen Wirkungskreis, und es unterliege dem eigenen Ermessen des Gubernia) 
Prăsidiums cinem in der milden Form des Ersuchens gestellten Auftrag zu 
entsprechen oder nicht, denn nicht der Prăsident der siebenbilrgischen Hofkanzlei 
sondem der Gubemialprăsident sei der fur die siebenbilrgischen Landesangelegenheiten 
Seiner Majestăt Verantwortliche etc. etc. 

[s] Baron Schaguna kehrt vor Ende September nicht zurilck; Sicheres ist auch 
tiber Schulutz' Eintreffen nicht bekannt. Einstweilen măchte im Kleinen Popasu 
ein bischen Schaguna spielen, doch geht es nicht recht, und die Kluft zwischen 
dem geistlichen und weltlichen Elemente wird immer grăf3er. 

[t] Die Aussichten auf cine Kukuruzemte sind verloren, die Not in manchen 
Teilen des Landes bevorstehend, die Steuerfahigkeit dadurch aufs Ăuf3erste 
bceintrăchtigt. Noch scheint das Hochlăbliche zu schlafen. Ich habe gestem mit 
Crenneville dari.iber gesprochen und ihn aufmerksam gemacht. 

Soli dicscr Bcricht hcutc abgchen, so muss ich schlief3en. lch tue es indem ich mir 
die Fortdauer Euer Exzellenz hohen Wohlwollens und gi.itigcr Gewogcnheit erbittc. 

ln ticfster Vcrchrung, Eucr Exzcllenz aufrichtigst crgcbcner Diener, Rcichenstcin. 

Original. IIIIStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. I b. Faszikcl III a, f. 279 -284. 

Sibiu, august 1864 

Euer Exzcllenz! 

228. 

Hochzuvcrchrcndcr Hcrr Hof V[ize] Kanzler! 

Zu Folgc des hochvcrchrten Schrcibens vom 28ten Juli bceile ich mich Euer 
Exzellenz erst mitzutcilen, dass ich das Schreiben an P[ opp] tibergcbcn, und von 
ihm die Versicherung erhalten habe, dass er vor dem Eintreffe Euer Exzellenz mit 
seincn Arbciten nicht zum Ausschusse gelangen werde. 

Auch dcn §. 25 der provisorischen Landtags Ordnung dtirfte in dieser Woche 
zur landtăglichen Vcrhandlung crst gelangen, indem wegen der Hatzeger 
Vcrsammlung von Frcitag kcine Sitzung gchalten werden kann und in dicscn, so 
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wie noch in der am Samstag abzuhaltenden Sitzung die §. 5, 6, 7, 8 und 9 des 
Ausschussantrages werden verhandelt werden. 

Einige Herren wollen per.fare[?] redcn, wodurch die Verhandlungen sehr in 
die Lănge gezogen werden; ich hoffe jedoch, dass dies nach und nach aufhoren 
werde, ich meinerseits werde besonders bei personlichen Bemerkungen, welche 
nicht selten in Leidenschaftlichkeit ausarten, mit aller Strenge darauf sehen, damit 
auch sub titulo „personliche Bemerkungen" Angelegenheiten, welche nicht in diese 
Kategorie gehoren, besprochen werden. 

Euer Exzellenz Voraussetzung, dass die Neuwahlen schwerlich einen Erfolg 
haben werden, teile ich auch, obwohl es dennoch nicht ganz unmoglich ist, dass 
einer oder der andere der Gewiihlten eintreten werden, nur wiirde ich wiinschen, 
dass es einflussreichere Personen seien, als es bei Bereczk der Fall ist, 

An Prem[?] haben Euer Exzellenz eine Helden Wohltiitigkeit ausgeiibt, in 
dem Euer Exzellenz ftir ihm eine jăhrliche Pension von 175 fl. erwirkt haben, er ist 
ein Erwerbsunfahiger, und wird durch diese Allerhochste Gnade vor Verzweiflung 
gerettet; ich spreche hierftir meinen innigsten Dank aus. 

Fiir die mir hochgeneigt erwirkte allerhochste Auszeichnung meinen 
aufrichtigsten, und ergebensten Dank nochmals ehrerbietigst aussprechend, und 
mich ftir die Zukunft den vielverrnogenden Protektion Euer Exzellenz gehorsamst 
empfehlend, verbleibe ich in der Voraussetzung Euer Exzellenz in kurzer Zeit in 
unserer Mitte vemehmen[?] zu konnen, mit der ausgezeichneten Hochachtung, 
Euer Exzellenz untertiinigster Diener Gustav Groisz. 

Herrnannstadt, den [ ... ] August 1864. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. lb, Faszikel III a, f. 471----472. 

Ghijasa de Jos !august 18641 
Înalt prcsidiu! 

Înaltă Dietă! 

229. 

Cu bucurie am înţeles şi noi umilit subscrişii că au ajuns la înalta Dictă, prea 
înalta c[ esaro] r[ cgească] proposiţiune atingătoare de schimbările necesare în 
împărţirea politică a Marelui Principat al Transilvaniei, spre uşurarea unei 
administraţiuni mai regulate. 

Cu bucurie salutăm această prea înaltă proposiţiunc din adâncul inimilor 
noastre pentru că vedem o nouă dovadă de îngrijire părintească a prea bunului 
nostru împărat pentru fiii Maiestăţii sale. Noi vedem din această prea înaltă 

proposiţiune soartea care s-au destinat pentru subscrisele comune, însă aceasta nu 
ne mulţumeşte din destul, cu toate că e mai favorabilă încâtva decât cea de până 
acuma, din cauză că deja ne vedem aruncaţi şi încorporaţi unui cerc prea îndepărtat 
şi adecă ar trebui a ne căuta dreptul în Agnita, care prin prea înalta proposiţiune s
au destinat spre viitor de cercual dircgătorie pentru subscrisele comune. 
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Acest oraş este pentru subscrisele comune cu mult prea îndepărtat decât a ne 
putea căuta dreptul fără greutăţi mari. 

Pentru aceasta umilit subscrişii rcprcscntanţi ai menţionatelor comune ne 
luăm îndrăsnirea a aşterne prea înaltei Diete următoarea rugare: 

Prea înalta Dietă, cu prilejul desbaterilor menţionatei proposiţiuni, să 

hotărască a înfiinţa spre viitor în oraşul Nocrich cerc atât politic cât şi juridic, şi a 
ne încorpora subscrisele comune acestui cerc. 

Motivele pe care bazăm noi această a noastră modestă petiţiune sunt acelea: 
că acest oraş este mai apt şi mai acomodat pentru reşedinţa unui cerc, atât în privinţa 
îndepărtării încorporândelor comune, cât şi în privinţa posiţiunei oraşului acesuia; 
repeţind a noastră cerere, pentru a cărui consideraţiune umilită ne rugăm în speranţa 
unei drepte şi mângâietoare resoluţiuni, suntem ai înaltei Diete ascultători subpuşi. 

(Semnează judele şi vomicul satului Ghijeasa de Jos, judele si vomicul 
satului Ghijasa de Sus]. 

[Adresa:] ,,Înaltei Diete transilvane în Sibiu, suplica întroscriselor comune pentru 
încorporarea acestora cercului înfiinţând la Nocrichiu". 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, f-135, 1863/4 Orszâggyiiles, Elnoki iratok, 1864-325. 
Publicat de Simion Retegan, Conşliin/ă ... , doc. XCVII, pp. 186-187. 

Viena, 1 septembrie 1864 
Wien, am I. Scptcmbcr 1864. 

230. 

Euer Exzcllenz frcundlichc Zcilcn vom 27. erhalte ich diesen Augenblick und 
lege alles bei Scite, um sclbc mit umgchcndcr Post zu bcantworten. Untcr der 
bcstimmten Bcdingung, dass mir Eucr Exzellcnz, wenn Sie zuriickkommen, lhre 
au13erst intcrcssanlcn Schrcibcn abcrmals cinhandigcn wcrdcn (dcnn ich will sclbe 
als cin Stiick Gcschichtc bcwahrcn) findcn Sie die Beilage ./. angcschlossen und 
Luglcich durch Buchstabcn dic Bczichungcn zu dicscn mcincn Zcilcn angcdculct. 

a., Da mir die Vcrhaltnisse in Hcrmannstadt genau bekannt sind, so kann ich 
Euer Exzcllenz nur bewundcm. Sie leisten das Unglaubliche, und wcnn dieser 
Landtag Ersprie131ichcs lcistet, so gcbiihrt nur Ihnen das verdienst, und Sie konnen 
Uberzcugt scin, dass ich auf langere Briefe von lhnen gar nicht rechne, sondcm den 
mtindlichen Mitteilungen dies vorbchaltcn mochte. Nur, wcnn eine Lebensfrage 
zur Entscheidung gelangt, freut es mich, davon schnell in Kenntnis gesetzt zu sein. 

b., Einc ganz richtige Bcmerkung. 
c., Es gehort viei Gcduld dazu, dicse vielen verworrenen ldcen unschadlich 

den Strom der Zeiten hinabschwimmen zu machen. 
d., Diese Frage spiclt in allen Parlamenten, ja ich măchte sagen, in alten 

Yersammlungen, die gro13te Rolle, und ich kcnne sehr hochgestellte Herren, welche 
in diesem Punkte sterblich sind. 
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e., Sie kennen in diesem Punkt meine Ansichten. Wenn Sie eine Majorităt in 
dieser Frage gewinnen, so haben Sie einen gro/3en Schritt ftir die Einheit 
Osterreichs errungen. Wăre nur Agram nicht. Ich hatte genug dagegen gekămpft, 
wurde aber nicht unterstiitzt, da meine Kollegen glaubten, diese Konzession wiirde 
Wunder wirken; sie hat aber Nichts gewirkt; und ich bin iiberzeugt, dass wir in 
Siebenbtirgen leichtes Spiel gehabt hătten, wenn dieses Praecedens nicht wăre. 

f., Es wăre hăchste Zeit, dieses Au/3enstehen endlich einmal zu besiegen, und 
ich habe schon dariiber nachgedacht, ob es nicht an der Zeit wăre, 5 oder 6 
ungarische Regalisten, und zwar solche Mănner zu emennen, welche durch ihre 
Stellung gezwungen wăren, einzutreten. Z.B. Gubemialrăte Fekete Daniel, Szacsvai, 
Jakabb, Ftilei, Koronka, Prăsident Apar usw. Man mti/3te dariiber nachdenken. 

g., Mir ist nur von den 4 Vorlagen die unterstrichene ftir diesen Landtag die 
wichtige; alle tibrigen kănnen auch im năchsten Landtag ihrer Erledigung 
zugeflihrt werden, und es ist nicht soviel im lnteresse der Regierung als in den der 
gegenwărtigen Landtagsmitglieder, solche Gesetze vorzuschlagen, welche der 
allerhăchsten Sanktion kănnen anempfohlen werden. 

h., Ich gehăre zu diesen Wenigen. Anfang November tritt der Reichsrat 
zusammen. Bis dahin sind nur 8 Wochen. Ich wtirde es fur ein parlamentarisches 
Wunder halten, wenn in diesen 8 Wochen die Einteilung und politische Verwaltung 
erledigt werden kănnte. 

i., Diese beschiedenen Ideen lassen sich alle begriinden und verteidigen, und 
ich gestehe Ihnen aufrichtig, dass ich wenig Schwierigkeiten machen wtirde. Die 
Hauptsache ist, eine neue Einteilung zu Stande zu bringen. Selbe wird, wie jedes 
Menschenwerk, Gebrechen haben,welche sich spăter herausstellen dtirfen und in 
einem der năchsten Landtagen verbessert werden kănnten. 

k., Diese Frage macht mir Kopfweh, und ich bitte Euer Exzellenz dringend, 
Ihren ganzen Einfluss anzuwenden, dass dieselbe so abgeschwăcht als măglich in 
die Verhandlung komme; ein gănzliches Beseitigen hoffe ich gar nicht. 

I., Ich gcstche, dass ich in dicsem Landtag kcine Erlcdigung dicser wichtigen 
Fragc hoffe. 

m., Dics ist mir wichtiger; wcnn Sic cs durchgcsctzt habcn, ist cin gro/3er 
Schritt weiter getan. 

11., Sobaru Sie nidll llldlr L\\,dfdn, :,,olllt: idl gt:ll(l:,,[t:I :,,dii, alldll lllt:Îllt: 

Nachrichtcn sin in diescr Bezichung mindcr gtinstig. 
o., Sie haben vollkommen Recht: ,\!inima non curat Praetor 1

• 

p., Ist mir leider bekannt, und ich habe demgemă/3 in dieser Beziehung 
nculich sehr kategorisch und aufrichtig gesprochcn und aufmerksam gemacht, dass 
ein kommandierender General in einer Provinz auf Se. Majestăt fur die Ruhe der 
Provinz und die militărischen Ma/3regeln verantwortlich sei, Befehle jedoch und 
Entscheidungen manchmal im alten Jesuitengebăude am „Hof' manchmal in den 
Zimmem neben dem Kontrollgang erlassen werden. 

q., Wenn măglich, so dtirfen wir diesen Gegenstand einer miindlichen 
Erărterung vorbchalten. 

378 

r., Dient zur angenehmen Wissenschaft und gewăhrt gro/3e Beruhigung. 
s., Dicse Kluft dtirfte viclleicht ftir die Rcgierung nicht ohne Nutzen scin. 

https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



t., Oiesc Mittcilung hat mich crschreckt; denn sie kam mir ganz uncrwartet. 
Sie haben vollkommcn Recht getan, das Schlafende aufzuwecken. 

Ich muss schlicl3en, da ich um 12 Uhr eine wichtige Besprechung habe und 
nicht wcil3, ob spătcr noch zum Schrciben komme. Es wiirde mich sehr gefreut und 
beruhigt haben, wenn ich in lhren freundlichen Zeilen wenigstens den Schimmer 
einer Hoffnung gefunden hătte, welcher von Ihren Riickkehr sprechen wiirde. 
Konnen Sie denn nicht annăherungsweise Ihre wahrschcinlich Abrcise von 
Hennannstadt zu meinem Troste angeben? 

Leben Sie wohl. Schonen Sie lhre Gesundheit, besonders ărgern Sie sich 
nicht liber manche wahnsinnige ldeen: ,,Dementat Deus, quos perdere vult2

". Man 
muss mit seinen Mitmenschen entsetzlich viei Geduld haben. 

Ich verbleibe mit unverănderlicher Hochachtung, Euer Exzellenz wahrer 
Freund und gehorsamer Diener, Nadasdy. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I b, Faszikel III a, f. 275-277. 

1 Pretorul nu se preocupă de chestiuni minore. 
' [prescurtat] Pe cine O-zeu vrea să-l ruineze, întâi îi ia minţile. 

Grindeni, 1 septembrie 1864 

Înaltă Dietă a ţării! 

231. 

Încunoştinţându-ne ca m viitoarea organisaţiune a ţării, în proiectul 
Regimului, comuna noastră Grind-Cristur ar fi aruncată să se ţină de municipiul 
Cluşului, cercul Turdci, ne luăm îndrăsncala a ruga înalta Dietă ca să ne transpună 
la municipiul Reghinului, cercul Luduşului, din unnătoarcle: 

Comuna noastră e în depărtare de Turda mai bine de 3 miluri, de Luduş abia 
I mii; până la Turda trecem Arieşul de două ori, pînă la Luduş nici ban.:111 un părău. 
Luduşul e chiar în vecinătatea noastră (confiniu) şi prin aceasta cât timp şi spese, la 
Turda făcânde, câştigăm. 

Din aceste motive, înnoindu-se umilita rugare, suntem înaltei Dietei ale ţării 
. . . 

cei mai supuşi. 

Grind-Cristur, 1864 septem[brie] 1. 

[Semnează 9 săteni în frunte cu judele] 

[Adresa:] Către înalta Dictă a Transilvaniei, a înlontru scrisei comune umilită rugare. 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dielalia. F-135. I 863/4 Orszâggyiilcs, Elniiki iratok, 1864-367. 
Publicat de Simion Retegan, Conşliin/ă ... , doc. XCVIII, p. I 88. 
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Hădăreni, 2 septembrie 1864 

Înaltă Dietă! 

232. 

Precizând din principiu înlcsnirei administraţiunei politice şi judiciare, primit 
de î[naltul] Regim în proiectul său privitor la noua împărţire politică a ţării, după 
care comuna noastră Hedereu a căzut în municipiul Cluşului, cercul Turdei, ne 
luăm voie a ruga pre î[nalta] Dietă să binevoiască a ne anesa la municioiul 
Reghinului, cercul Ludoş, din următoarele motive: 

I. Că comuna noastră cade în cel mai îndepărtat unghi a municipiului 
Cluşului şi de Turda, centrul cercului, în depărtare de cel puţin 5 miluri, iar 
Ludoşul în vecinătatea noastră. 

2. Că până la Turda trebuie să trecem Arieşul de două ori, o împrejurare 
aceasta care îngreună şi de multe ori chiar şi împedecă comunicaţiunea oficioasă, 
iar la Ludoş n-avem să trecem nici măcar un părău. 

3. Ca, după ce Ludoşul are emporiu unde alergăm întru toate treburile noastre 
economice, ne va consta mai puţină osteneală, spese şi perdere de timp a ne duce la 
Ludoş şi în cele oficioase, civile şi judiciale. După care cu distinsă veneraţiune am 
rămas înaltei Diete umiliţi supuşi. 

Heredeu, 1864 sept[ embrie] 2. 

[Semnează 59 săteni în frunte cu judele] 

[Adresa:] ,,Către înalta Dietă a Transilvaniei a înlontru scrisei comune, umilita 
cerere în care se roagă ca să se rumpă de municipiul Cluşului, cercul Turdei şi să se 
anecscze la municipiul Reghinului, cercul Ludoş". 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszăggyiiles, Elnoki iratok, 1864-369. 
Publicat de Simion Retegan, Conştiin/ci ... , doc. XCIX, pp. I 88-189. 

Cheţani, 4 septembrie 1864 

Înaltă Dietă! 

233. 

Vcnindu-ne la cunoştinţă că după împărţirea cea nouă a ţării comuna noastră 
Cheţea a rămas în municipiul Clujului, cercul Turdei, din punctul mai înţeleptei 
administraţiuni ne luăm voie a cere despărţirea noastră de la amintitul municipiu şi 
cerc şi a ne ruga pentru aducerea comunei noastre la municipiul Reghinului, cercul 
Luduşului, din unnătoarele motive: 

I) Că comuna noastră e pre ţărmurile Mureşului, în marginea cea mai 
depărtată a municipiului Cluşului şi cu depărtare de Turda, centrul cercului, cel mai 
puţin 5 ½ mii uri, iară Luduşul e în vecinătatea cca imediată a noastră. 
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2) Că până la Turda trebuie să trecem de două ori Arieşul, şi trecerea aceasta 
împreunată şi cu spese întârzie, ba de multe ori şi împiedică comunicaţiunea, iară 

până la Luduş n-avem să trecem niciun pârâu. 
3) Că fiind la Luduş târg de săptămână, ne-am dedat acolo a alerga întru toate 

lipsele noastre economice; ne va conta mai puţină osteneală, spese şi pierdere de 
timp a alerga acolo şi în treburile noastre oficioase, civile şi judecătoreşti, şi de 
altmintrea 

4) Cercul Turdci constă din 50. 921 suflete, iară a Luduşului numai 20.83 I, 
prin urmare sperăm că administraţiunea ne va fi mai uşoară. 

După care, cu destinsă veneraţiune am rămas a înaltei Diete supuşi 

ascultători 1• 

Mureş Cheţia, 1864 septemvre 4. 
[Semnează: Gherman Iacob, paroh orient[al], Suciu Ion, paroh g[reco] 

c[atolic] şi 43 săteni prin Teofil Pop, notar.] 

[Adresa:] Către înalta Dietă a Transilvaniei a înlontru scrisei comune, umlita cerere 
în care se roagă să se ia de la municipiul Clujului, cercul Turdei şi să se adnecseasă 
Ia municipiul Reghinului, cercul Luduşului. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F- 135, 1863/4 orszaggyiilcs, Elniiki iratok, 
1864-368. 

Subştemută în Sibiu, în 8 septembrie 1864 prin Elia Vlasa. deputatul cercului Câmpiei din 
comitalul Turdei. 

!Haţeg, 4 septembrie 18641 

Înaltă Dictă Transilvană! 

234. 

Decretul regelui Sigismund din anul 1405, li arl[icolul] 5 ordincază: ,,quod 
proconscrvanda pace proque civitatum et villarum ubcriori tranquilitate, pro viarum 
securitate duximus ut omnc ct singule civitates seu judices ct jurati carundem 
linguis modi malefaectores, gui în eorum tenutis malericia pertractsent quaem ad 
modum et nobile condcmnandi ct puninendi possent" şi ordinaţiunea aceasta află 
întărirea sa în decretul trip[artit], partea a III-a, art[icolul] 20 (,,qualiter cives 
publicaos malefaectores punire possint") prin care tuturor oraşelor li s-a dat li s-a 
dat jurisdicţiune în privinţa criminalităţilor ce se întâmplă pe teritoriul lor; şi 

fiindcă opidul Haţeg încă de atunci a fost liber şi niciodată nu a stat sub comitatul 
Hunedoarei şi anume nu din anul 1764, aşa dcbue opidul Haţegului şi acuma să se 
ţină de dreptul jurisdicţiunii criminal şi aceasta cu atât mai mult fiindcă acel drept 
apriat s-a întărit de împărăteasa şi regina Maria Terezia prin decretul ei de data 15-
a ianuarie 1756 sunând: 
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llustres Reverende etc. Presentatum est nobis ab aulico etc. etc. per fidelem 
nostrum Egregium Ladislau Balog comitatus nostri Hunyadiensis supremum 
comitem vindicato oppidorom V. Hunyad et Hatzeg inspectoratus etc. tam quoad 
civili quam quoad criminali et politicum inviolari etc. etc. proinde vobis elementar 
mandamus quatemus prefaectum supremum comitem moneatis ut ab exercutio 
presenti illiat inspectoratus illico se abstinuat etc. etc. şi opidul Haţeg acel drept de 
jurisdicţiune criminal până în anul 1848 neîntrerupt i-au exercitat. 

Pe temeiul graţiosului rescript din 21 martie 1861 a decis cancelaria aulică 
transilvană cu emisul său din 15 iulie 1862 nr. 2438 presid[ialia] ca acelea oraşe, care 
până la anul 1848 au exercitat jurisdicţiunea în privinţa criminalităţi lor, acelea, până la 
refularea jurisdicţiunei în Transilvania să le usuască şi personalul necesar să-l aplice. 

Guvernul regesc pe motivele din sus amintite a recunoscut cum că opidulului 
Haţeg îi cade dreptul de jurisdicţiune criminală şi în urmarea aceasta, cu emisul 
presidial din 26 - a august 1862, nr. 4062 a provocat opidul Haţeg ca să arate aceia 
indivizi, cari de comună aleşi pot purta jurisdicţiunea aceasta, care provocare de loc 
în 23-a septembrie 1862 s-a împlinit şi înaltul regesc Guvern nu a rădicat nici una 
pedecă contra acelor. 

Mai târziu înaltul regesc Guvern cu emisul detto 23 iunie 1863 nr. 3309 
presid[ialia] şi 1 O-a octombrie, 30-a decembrie I 862 nr. 18, 882 şi 12-a mai 1863 
nr. 12.547, 29.217 a demandat că opidul Haţeg are a preda actele criminale, 
tribunalului comitatens din Haţeg, care dispuseţiune a fost întărită prin Cancelaria 
aulică transilvană cu esmisul din 5-a iulie 1864 nr. 2438. 

Prin această dispuseţiune ne vedem noi îngreunaţi, fiindcă: 
I) Nu ni s-a dat nouă pentru dispuseţiunea aceasta un motiv şi noi putem 

numai zice că aceia este o urmare a uraţiunei cu care domnul comite suprem al 
comitatului Hunedoarei goneşte opidul Haţeg, unde dânsul se străduieşte a-l aduce 
sub ordinaţiunea sa şi sub jurisdicţiunea comitatensă. 

2) Această dispuseţiune vatămă autonomia opidului Haţeg, care i s-au dat de 
la domnitorii Transilvaniei. 

3) Aceasta vatămă rescriptul împărătesc din 2 I martie 1861 şi emisul 
presidial a înaltei Cancelarii aulice transilvane din 13-a iulie 1862 nr. 2438, ba 
dânsa anulează încă ordinaţiunca sa din 26-a august 1862 nr. 4062. 

4) Nn p111<>m cuprinci<' cum în:-iltnl r<'B<''W 1111\'<'m. ciin vni:-i s:-i, :-ic11m:-i f'rt't':-l7ă 

un provisoriu în provisoriu, unde tagma acum înalta Dictă este ocupată cu 
organisare definitivă jurisdicţiunei. 

În urmarea de aceasta opidul Haţeg încredinţând autorităţilor constituţionale 
ca şi la organisarea definitivă i se va lăsa esercitarea jurisdicţiunii criminale, se 
roagă prin noi, ca rcprcsentanţii aceluia, ca înalta Dictă să se îndure a interveni la 
înaltul regesc guvern şi la înalta Cancelarie aulică ca să rămână opidulului Haţeg 
esercitarea dreptului de jurisdicţiune criminală până la a ei organisare definitivă în 
Transilvania şi ca să se retragă ordinaţiunea pentru predarea actelor criminale la 
tribunalul comitatcns în Haţeg. 

Haţeg în 9-a septembrie 1864 

Ioan Muntianu, Nicol[ae] Baiaş, Dorg6 Karoly, Georgiu Ciuciu, Nicolau 
Tocaci, Dinu Apostol 
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Adresa: Către înalta Dietă transilvană Sibiu; Petiţiunea opidului Haţeg, prin 
comitetul său reprcscntativ, pentru întrcvenirea la înalta reg[ cască] Cancelarie 
aulică şi la reg[ eseul] Guvern transilvan în privinţa esercitărei de jurisdicţiune 
criminală. 

Original, M .N .L.-0. L. Budapesta. Fond Dielalia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 
1864-426. 

1 Actul a fost prezentat Dietei de către deputatul Haţegului în Dictă, Ion Codru Drăguşanu. 

Sibiu, 5 septembrie 1864 

Înaltă Dietă! 

235. 

Comitetul emis în urma conclusului dictai adus în şedinţa din 13 august al 
anului curent [ 1864] a decis după o profundă consultare a recomanda înaltei Diete 
acceptarea nestrămutată a proiectului de lege predat Dietei ca propuseţiune regia 
privitoare la modul în care sunt de a se alege prin Dieta Marelui Principat al 
Transilvaniei deputaţii la Senatul imperial. 

Abaterea stilistică în textul gennan din titlu, unde în loc de „Mare Principat" 
se zice „Mare Ducat" se vede a fi numai o eroare de tipar. 

Prin conclusul acesta se crede a se fi făcut destul şi petiţiunii Camerei 
comerciale şi industriale din Braşov din 3 octombrie 1863 nr. 452 în privinţa 

reprezentării intereselor comerciale şi industriale în casa ablegaţilor al înaltului 
Senatului imperial deoarece trebile comerciale şi industriale sunt representate în 
Dicta transilvană după Regulamentul de Dietă ce există prin dcspărţământul 

cetăţilor şi a apidelor. 
Sibiu în 5 scptemvrc 1864 

Ioan Aldulcanu m. p. preşedintele comitetului 
Michael G. Binder m. p. referent 

Imprimat. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dielalia F-135, f.nr. 

Sibiu, 8 septembrie 1864 

Înaltă Dietă 1 ! 

236. 

După mutarea pajerilor împărăteşti la graniţa de-acum dintre Valahia şi 

Moldavia, la anul 1796, aşa-numiţii munţi revendicaţi, fiind reocupaţi cu puterea 
armelor, se dădură acelor grăniceri în a cărora raion căzuseră. 
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Drept aceea se împărţiră din cei 53 de munţi revendicaţi de la Olt până la 
Poarta de Fier, căzuţi în cercul desfinţatului regiment I de graniţă, la început 
unnătoarelor comune fiind pe timpul acela prin diploma Maiestăţii sale împărăteşti 
Maria Terezia în 12 noiembrie 1766 a înfiinţării institutului de graniţă, toţi 

grănicerii ridicaţi în clasa libertinilor şi respective următoarelor companii. 
Comunele din compania I: Cibanul, Deresu, Stoiniţa, Dealul Isvorului, 

Roşile, Groapa Seacă, Capra fometesc, Seminarea. 
a li-a companie: Sigilio I, Sigilio li, Coarnele et Venoaga, Negrele Ceasta 

Ursului, Gaura Plaiului, Bagiul, Scurtul. 
a III-a companie: Prisloape, Pecioru Surupeţi, Polatişte, Sleven, Vulcan, 

Sevoia Lată, Strazacu, Picioru Strezii, Suteşti, Cinecul, Dergoiu cu dosu murzii şi 
faţa merişorii. 

a IV-a companie: Selamia, Guara Ursului, Slima, Cotrona, Buca, Coasta lui Rus. 
a V-a compania: Goaza de Sus, Goaza de Jos, Groapa de Sus, Groapa de Jos, 

Haneşul de Sus, Haneşul de Jos, Steaza de Sus, Steaza de Jos. 
a VI-a companie: Balintu Mare, Balintu Mic, Serecinu Mare, Serecinu de 

Mijloc, Serecinu de Latură, Balu Furnica, Olteav, Stricatul, Dobrin, Sidul, Suceşti, 
Voineac. 

Din aceşti munţi se află cei din urmă numiţi patru în ziua de azi în cea mai 
liniştită posesiune a comunei Veştem. 

Se pricepe de sine că cu reîmpingerea pajurilor împărăteşti proprietarii de mai 
înainte din Valachia nu au încetat minteni a conturba pe noii proprietari, pe 
grăniceri, până urmă prea înalta resoluţiune împărătească din 13 iuliu 1783, în 
următorul înţeles: ,,dass der Grenzer ohne Anstand in den Besitz des durch den 
kaiserlichen Adler von der Moldau und Walachei revindicirten Terraines gegen 
dem eingesetzt werden sollen, dass denjenigen provintial-Possessoren, die den 
ruhigen Besitz ein oder des andern dieses Terrains zur Zeit der Adleransteckung 
nemlich im Jahr 1769 werden verweisen kănnen, eine billige Bonification geleistet 
werden solie". 

De la datul acestei prea înalte resoluţiuni îşi datează grănicerii titlul de drept a 
posesiunii munţilor revendicaţi, fiindcă în urmarea acestia li s-a predat lor aceşti 
munţi cu acte de predare şi cu toată fonnalitatea. 

Aceste acte de primire s-au depus în arhivul regimentului în original, în care 
trebuie să se afle şi acum. 

Destul atâta că din munţii indicaţi traseră folosul comunităţile militare, după 
împărţirea de mai sus, fără a le fi prescris cineva modul folosirei. 

Spre ultima procedură a bonificării care prin mai sus-numta prea înalta 
resoluţiune împărătească s-au îngăduit condiţionalminte s-a îndurat Majestatea sa, 
împăratul Leopold li a da următoarea prea înaltă resoluţiune din 28 iuniu 1791 nr. 
aulic 4566 nr. 7758: ,,dass denjenigen welche sich im Zeitlaufe von ftinf Jahren 
ausweisen werden, dass ihnen ein Theil des revindicirten Terrains zugehărt habe, 
nach Umstănden solchen entweder in Nature zuriick gestellt, oder vergtitet werden, 
immer aber sollten diese Anspriiche bei dem kănigl[ichen] Gubernium eingebracht 
und von diesen sammt Wohlmeinung des k[aiserlichen] Fiscus an die k[aiserlichen] 
Hofkanzlei einberichtet warden, welche sodann ihr Gutachten an Seine Majestăt zu 
erstatten haben wird". 
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De multe zeci de ori au trecut acest termin pus, fără rcsultat, şi în adevăr nu a 
putut fi lucru uşor pretendenţilor a dovedi că dânşii în anul 1769, la aşezarea şi 
transmutarea pajurilor împărăteşti la graniţa prescntă, ar fi fost în posesiunea 
neconturbată a unora ţinuturi rcvindicate, fiind acestea pe acel tcmp în posesiunea 
locuitorilor din ţările vecine care sta sub scutul puterii otomane. 

Pretendenţii nici că au fost cândva în posesiunea acelor munţi fiindcă sub 
principii ardeleni graniţele erau nerectificate, din causa turburărilor interne care 
făceau pentru ardeleni cu neputinţă apărarea lor. 

Ba cu timpul staturile şi ordinile ţării se scoaseră de sub obligaţiunea de a 
apăra confiniile, încât chiar înfiinţarea institutului de confiniu militar fu o urmare a 
acestei detrageri de sub datorinţa de a apăra patria. 

Sus-numitele commune grănicereşti cărora li se predară menţionaţii munţi i
au folosit pe aceştia din anul epocal începând după a lor bună plăcere, fără cea mai 
mica control străină sau a regimentului. Ele împărţiră venitul din acei munţi şi 
anume comunele ţinătoare de una şi aceeaşi companie între sine proporţialminte, 
iar când ieşea înaintea inimicului între grăniceri, cu acel venit se ajutau văduvele şi 
orfanii rămaşi de cei ce cădeau în bătălii, ori îşi făcea cu el grănicerii monturul de 
lipsă; ba unele comune au zidit biserici şi altele, tot din acelea venite, fără ca 
cineva să se fi amestecat în modul folosirei şi împărţirei lor. 

Cătră finei secolului trecut, ieşind grănicerii des înaintrea inamicului, au 
început unele commune şi anume Orlat întâi de bunăvoie, pentru securitate, a 
depune banii avuţi gata în casa regimentului şi adecă mai întâi în anul 1796. 

Din acest escmplu au luat regimentul însă a ordina ca şi celelalte commune, 
care ca şi Orlat încă pc atuncea nu avea case şi lăzi secure, să-şi depună banii în 
casa regimentului, şi aşa începură de la anul 1798 şi celelalte comune a urma 
orlăţenilor cu depunerea banilor restanţi. 

A vând regimentul o sumă însemnată adunată în acest mod, au făcut în anul 
1802 un proiect spre ridicarea unui institut de educaţiune militară, cerând totdeauna 
de la respectivii grăniceri învoirea, şi căpătând aceasta, abia de la jumătate din 
comunele care posedă munţii numiţi revendicaţi, totuşi a aşternut una astfel de 
propunere locurilor mai înalte, de unde această propunere mai târziu s-a reaprins 
până la organisarca institutului de graniţă. 

Ncaştcptând regimentul acestea au aşternut a doua oară propunerea-şi şi în 
scurt timp a urmat la aceea propunere de la consiliul bel ic de curte aici sub b) 
alăturat rescript de dato Wicn, 4 novcmbcr 1806 B. 3088 şi pc cum se poate vedea 
din acel rescript, din causelc numite acolo s-au resalvat negativ, amânându-se 
pentru totdeauna. 

Binevoiască înalta Dictă însuşi a lua în consideraţiune înţelesul acestui înalt 
rescript care dă dovadă de ajuns cum că însuşi înaltul Consiliu bclic de curte, ca 
cea mai înaltă instanţă militară, apăra pe grăniceri în drepturile lor de posesiune şi 
proprietate, dechiarând aşa: ,,weil nach des Schenkung des Kaisers Josef Majestăt 
die von den revindicirten Gebirgen eingegangenen und in Hinkunft noch 
einfliesscnden Gclder cin crwicsenes Eigenthum der Grenz-Gemeindcn sind" ... 
„weil dann, wenn auch das grosste Theil hierflir bestimmt wăre, das mindere und 
abgeneigte scin Eigcnthum immcr fordcrn, und sogar mit Prozcss, den cr gcwiss 
gewinncn muss suchcn wcrde". 
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Şi mai la vale: 
Astfel dară nici pentru un institut public al întregului regiment nu se concese 

acumularea venitului comunităţilor grănicere ce-l trăgeau din munţii revendicaţi şi 
aşa, cu atât mai mult se putu considera comptestul de munţi revendicaţi de averea 
companiilor, iară nu a regimentului. De pretensiuni străine peste aceşti munţi, în 
natură, nu era cu ştirea grănicerilor nici vorbă. 

Nerealizându-se aceea propunere a regimului din causele sus numite, au 
început apoi, după provocarea regimentului, pe încet comunele regimentului spre a
şi înlesni uniformarea feciorilor lor, a-şi da de învoirea spre formarea unui fond de 
montur, şi fiind mai pre urmă toate comunele proprietare înţelese a ceda spre acest 
scop propriu, venitul tuturor munţilor revendicaţi (în afară de cei patru pe urmă 
numiţi, care s-au lăsat comunei Veştem, neavând această comună alţi munţi în a ei 
proprie agonisire până în ziua de astăzi). Apoi mai târziu s-au şi creat format acel 
fond de montur, care a făcut grănicerilor una uşurare mare şi i-a scutit de una din 
cele mai mari greutăţi care apăsa pe grăniceri, adică de cumpărarea monturului din 
spesele lor proprie de acasă. 

Cu aceasta însă nu s-au lepădat de proprietatea munţilor revendicaţi, ci încă 
venitul din ei l-au menit de-acolea înainte singur numai pentru scopul procurării 
monturului şi apoi, după desfiinţarea regimentului, pentru scopuri scolastice. 

La desfiinţarea regimentului (la care grănicerii cu mare întristare îşi plecară 
capul numai pentru li se date de ştire, în formă de rescript împărătesc) s-au 
îndatorat Majestatea sa c[ esaro] r[ egească] şi apostolică cu prea înaltul bilet de 
mână din 22 ianuarie 185 I a porunci prea graţios ca la publicarea acestei prea 
înalte ordinaţiuni la populaţiunea ambelor regimente române de graniţă să li se facă 
cunoscută prea înalta mulţumire împărătească pentru credincioasele serviciuri ce 
le-au făcut ca trupe de graniţă, atât înlăuntrul ţierii cât şi înaintea duşmanului, şi 
drept graţioasa recunoştinţă a acestor serviciuri a ordina prea graţios cum urmează: 
,,Endlich bewillige Ich aus Gnaden, dass den Gemeinden der Romanen-Grenz
Bezirkc die Beniltzur des revindicirten Gcbirgc ausnahmswcisc auch femer 
unrcschmălcrt gcstattcn werden, und die (der Kricgs-Minister) habcn die 
Modalităten und die Ausdchnung dieser Begilnstigung im Einvcrstăndnisse mit 
n1cincn .\finislcn1 des Inncn1 und dcr f'inan2cn EU sistcn1isicrcn". 

Drept aceea, încă înaintea desfiinţării graniţei fură provocate, în unna acestei 
prea înalte resoluţiuni, toate comunele fostului regiment a-şi da fiecare deosebit aşa 
dcchiarare cum şi în cc mod voiesc a întrebuinţa pe venitori, precum fondul de 
montură aflători în bani gata, aşa şi însuşi munţii revendicaţi. 

Acestea dechiarări s-au dat în mai multe direcţiuni, însă partea cea mai mare 
a comunelor (maioritatea) respective s-au dechiarat ferm într-acolo că ele voiesc, 
odată pentru totdeauna, ca aşa-numitul fond de montură ce au rămas la desfiinţarea 
graniţei, precum şi venitul munţilor revendicaţi să se întrebuinţeze pe venitor spre 
scopuri scolastice. 

Deşi au trecut de la desfiinţarea institutului de graniţă mai mult ca un deceniu 
de ani fără a vedea realizată această a noastră lipsă de şcoli, care este de obşte în 
întreg ţinutul fostului regiment I, totuşi nutream una mare speranţă că fiind în anul 
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trecut, în urma unei înalte ordinaţiuni gubcrniale, ales şi întărit un comitat din 
mjlocul nostrum spre compunerea statutului, despre administrarea, manipularea şi 
determinarea acestui fond scholastic, în scurt timp vom putea ridica şcoalele 

noastre, scăzute acum numai din causa sărăciei celei de obşte şi anume le vom 
ridica cu ajutorul menţionatelor mjloacc, de care speram cu tot dreptul că ne vor 
mai rămâne, cu atâta mai vârtos cu cât că regularea proprietăţii noastre s-a făcut 
fără de aceea cu ocolirea drepturilor noastre, după un principiu pentru noi de tot 
neaşteptat şi nedrept, fiind cu toate trântiţi acolo unde am fost înainte de 
militarisare, adică în sărăcia cea veche; de atunci neluându-se în consideraţiune 
Diploma înfinţării institutului de graniţă, care ne-a ridicat pe toţi în clasa oamenilor 
liberi cu toate apertinenţiile ce se ţin după legile ţării, de oamenii liberi şi 

aruncându-ne un doliu gros pe un secol de an, în cursul căruia sărmanii grăniceri au 
făcut serviciile, tuturor benecunoscute, serviciuri a căror greutate numai respectivii 
grăniceri o simţea; căci nu a fost lucru uşor când o familie întreagă (parte 
bărbătească) păzea graniţa ţării cu îmbrăcămintea şi cu merindea sa; nu a fost lucru 
uşor când, cerînd tempul, alerga spre apărarea ţării şi a tronului din una şi aceea 
casă şi famlie doi, trei, patru şi aflându-se şi mai mulţi bărbaţi înaintea duşmanului, 
lăsând acasă femeile şi pruncii în grija sa proprie, din care prea de multe ori rămânea 
sute de văduve şi orfani, rămânând bărbaţii şi părinţii lor pe câmpul onoarei. 

În adevăr, grănicerii au făcut serviciuri în fostul institut de graniţă, care 
institut nu fu aşa norocos a ajunge ziua regulării definitive; drept aceea serviciuri 
care fiind fără margini determinate nu au avut soaţă în Imperiul întreg, serviciul 
care cer drept răsplată iar nu pedeapsă. 

Şi decretându-se desfiinţarea institutului, fără vina şi fără cererea noastră, 
socoteam cu tot dreptul că vom rămânea ca liberi din timpuri vechi şi proprietari ai 
averii noastre mişcătoare şi nemişcătoare, şi a apartinenţilor date nouă cu diploma 
emisă la înfiinţarea institutului de graniţă, cu atâta mai vârtos cât, ca în prea înaltul 
bilet împărătesc din 22 ianuarie 1851 al desfiinţării institutului, nu pomeneşte 
niciun cuvânt nici despre susţinerea unei regulări mai târzie, cum în adevăr au 
urmat prin comisiunile regulatoare pentru fiecare regiment roman, nici că ni se vor 
nega cândva drepturile noastre, ci din contra, ni s-au publicat în public prin 
comandanţii noştri de atunci militari, desfiinţarea, cu acel intonate şi asccurat adaos 
că noi rămânem şi pc venitor proprietari neconturbaţi ai tuturor obiectelor de orice 
nume aflătoare în raioanele fiecărei commune, după care noi atunci cu aceea 
publicare oficioasă îndestulaţi şi depuserăm armele care le purtară strămoşii noştri, 
părinţii noştri şi noi mai într-un secol, cu atâta onoare pentru noi şi pavoare pentru 
ţară şi front, crezând că în dreapta răsplătirea acestor fapte vom rămânea într
adevăr precum ni se publicară neconturbaţi proprietari tuturor pământurilor şi 

apertinenţilor din raioanele comunelor noastre avute ori dăruite la înfiinţarea 

institutului de graniţă. 
Şi totuşi ce ajunserăm? După principiul sus numit ne vedem acu, după 

decisiunile comisiunei regulatoare, despoiaţi de toate drepturile noastre, ne vedem 
lipsiţi de toate mijloacele material avute ori castigate la înfiinţarea graniţei şi sub 
decursul durării ei; şi acum ni se spune că ni s-au lăsat aceea cc avurăm înaintea 
militarisării ! ! ! 
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Noi cu aşa-numita regulare sau mai bine zis desregulare, cu comisiunile aşa
zis regulatoare, care se susţin ca nişte anomalii neconstituţionale, acum când dieta 
ţării consultă şi face legi pe cale constituţională, nu suntem şi nu putem fi 
îndestulaţi, din simpla pricină că aşa regulaţi nu putem subsista. 

Nu ne-a întrebat nimeni şi nici comisiunea aceasta că oare noi, dacă ni se vor 
scurta drepturile noastre în acest mod, sau ni se vor lua, precum în adevăr s-au şi 
[în]templat, cele mai frumoase isvoare din care ne tragem pâinea de toate zilele, 
mai putea-vom subsista pe venitor? 

Una astfel de regulare desonorează trecutul nostru, debilitează credinţa şi 

simţenia legilor şi în statornicia cuvântului domnitorilor şi se pare a fi calculată 

spre a aduce poporaţiunea fostă grăniceră la cugetul că cu mijloace măiestrite vor 
uni a slăbi credinţa şi alipirea foştilor grăniceri către ţară şi tron, pentru ca să aibă 
causă de a-i înnegri apoi înaintea domnitorului lor. 

Aici putem zice cu tot dreptul că la noi s-au întrebuinţat refrenul cel 
cunoscut: ,,Der Mor hat seine Schuldigkeit getahn, der Mor kann gehen", arabul şi
a făcut datoria, arabul se poate duce, care caracterizează pe sclav, iar nu pe soldat, 
ce în una sută de ani şi-au vărsat sângele pe toate câmpurile de bătălii ale Europei. 

Punându-se în acest mod proprietatea noastră cea veche cu care noi, în timpul 
susterei institutului de graniţă abia cu mare necaz ne puteam susţinea, în una aşa 
nedreaptă întrebare, totuşi fiind în cea mai mare convingere că cuvintele 
Majestăţilor sale prea graţioşilor împăraţi Maria Teresia, Joseph II, Leopold II, de 
onorifică eternă aducere aminte şi a măriminosului nostru împărat de acum, 
Francisc Joseph I, nu se vor preface în apă, în favoarea altora, care după ce au 
scuturat de pe umerii lor datorinţa de a apăra confiniile patriei, sub scutul nostru s
au îmbogăţit şi sperăm că până una-alta ne vor rămânea cel puţin munţii 

revendicaţi neatacaţi, ca să fim în stare a putea batăr susţine şcoalcle noastre spre 
folosul nostru, a patriei şi a imperiului; când iată, durere, nu de multe săptămâni 
căpătarăm prin inspectorele subscrisele comuni ( din isvoare secure am aflat că 
celelalte comune foste grănicere şi proprietare a menţionaţilor munţi din districtul 
Făgăraşului şi comitatul Unidoarei nu sunt până acum nicidecum încunoştiinţatc) 
câte un cscmplar de aci sub a) alăturata hârtie. 

Înaltă Dictă.' Să ai bunătate a 11c ierta că noi nu .;;tim cc titlu să dăm acestei 

scrisori de vreme cc aceasta afară de 4617 - 1863 G.R. şi 2100 - 1864 Gub. nu are 
nici dar şi nici nu c subscrisă de nimeni, destul că după înţelesul aceleia, ca eflus 
principiul de mai sus, adccă, care ne puse în starea înaintea de militarisare şi 

eventual ca etlus al principiulu de a ne lua şi ceea ce ne-am câştigat şi în vremea 
sustărei institutului, ne vedem despoiaţi şi de cea mai de pc urmă speranţă, ca 
aceasta să fie sentenţa noastră de moarte, după care fără a fi fost întrebaţi să ni se 
ieie pe calc politică una proprietate ce o posedăm mai de un secol fără nicio 
conturbare. 

O neauzită procedură! Aceasta se poate întâmpla numai foştilor grăniceri 

acum părăsiţi de toate părţile şi căror nu le mai rămâne decât numai a se uita cum 
se împart în proprietatea lor cea veche contrarii, după placul său, carii de 
altmintrelea în tcmpurile cele grele era apăraţi prin grăniceri în vetrele lor spre a-şi 
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putea cu toată comoditatea aduna averi şi a se legăna în stare bună şi a înainta în 
ştiinţă şi cultură. 

Pc acele timpuri grele însă nimănui nici în gând nu-i putea veni a ataca 
cândva pe grăniceri sau proprietatea lor avută sau dată de prea graţioşii imperatori 
fără niciuna condiţiune de reluare şi drept câştig cu sângele grănicerilor. 

De s-au şi desfiinţat regimentele grănicere, poate mai mult din motive 
politice, totuşi noi ştim de altmintrelea că s-au aflat şi unii oameni nechemaţi care 
au făcut propunere spre desfinţarea institutului nostru şi acum vedem şi chiar şi 
scopul cel ascuns al acelora pentru care s-au făcut: scopul de a deveni în puseţiunea 
aşteptată de a ne putea conturba în averea noastră, pentru care purtarăm armele cu 
virtute şi onoare una sută de ani, şi cu ele apărăm onoarea şi averea patriei şi a 
conlocuitorilor noştri. 

Pe noi însă ne odihneşte cunoştinţa înaintea lui Dumnezeu şi înaintea lumii, 
că noi grănicerii români nu am dat niciuna causă niciuna ansă spre desfiinţarea 
institutului confiliar militar, prin careva necredinţă ori neîmplinirea datoriilor 
noastre, căci credinţa grănicerilor români către monarh şi patrie este istorică şi 

recunoscută de toţi şi şi de înaltul nostru domnitor. 
Şi cea mai mare a noastră mângâiere şi credinţă este că noi nu putem crede că 

Majestatea sa c[ esaro] r[ egească] şi apostolică ca cel mai înalt domn militar, poate 
avea intenţiunea aceasta a despoia pe ostaşii săi, pe care însuşi s-a îndurat a-i numi 
cu numele de „bravii mei grăniceri", deşi au devenit acum, fără voia lor, ca civili, 
în acest mod, de toate mijloacele militare dăruite lor prea graţios şi câştigate de ei 
cu vărsarea sângelui, şi a-i lăsa în acest fel pe ei şi următorii lor una populaţiune 
aşa numeroasă şi meritată, în veci nemulţumită şi întristată. 

Şi de cumva totuşi ar fi lăsat Majestatea sa a se emite una astfel de 
resoluţiune, apoi noi credem aşa că Majestatea sa prin propunerile comisiunilor în 
care grănicerii nu au fost rcprcsentaţi, a fost rău informată: 

I) Pentru că noi nu putem crede că Majestatea sa ar avea în contra drepturilor 
grăncierilor aceea prea înaltă intenţiune ca pe grănicerii care posed acei munţi 
aproape de un secol, să-i csposcsionczc pe calea politică, fără a fi ascultaţi sau cel 
puţin încunoştiinţaţi toţi şi apoi să-i îndrepte şi pe „beati possidentes" pe calea legii 
pc care s-ar cu\'cni să o unnczc \'icc,·crsa adccă pretendenţii ca cei cc după dreptul 
civil au să-şi documenteze titlul pc temeiul căruia voiesc a pretinde acei munţi. 

2) Pentru că noi nu putem crede că Majestatea sa ar voi face în prea înalta 
graţie a Majestăţii sale acum întrebuinţarea aceea, ca aceşti munţi să ieie de la foştii 
grăniceri, pe care i-au recunoscut a fi atât de meritaţi pentru înaltul tron şi patrie, 
sub titula desfiinţării institutului de graniţă, prin care grănicerii în loc de a fi dăruiţi 
s-ar afla pedepsiţi fără de vină, apoi să împartă graţia cu aceşti munţi, acum după o 
sută de ani, naţiunii săseşti şi altor familii şi corporaţiuni, şi încă a îngreuia bugetul 
statului şi al ţării cu rebonificarea pentru folosul cât se va calcula că l-ar fi putut 
trage pretendenţii de la 1769 încoace, fără de niciuna basă şi făr de niciun temei, 
una rebonificare care ar trece de multe ori chiar peste preţul munţilor şi ar impune 
ţării şi statului a plăti fără cruţare preţ de milioane, la care grănicerii în loc de 
remuneraţie, ar trebui să contribuie. 
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3) Pentru că noi nu putem crede că a noastră proprietate o poate ataca cineva 
fără vătămarea legilor şi a dreptului, fiind noi apăraţi însuşi prin codicila civilă 
austriacă, sub a cărora scut institutul de graniţă au stat încă din anul 1812, a cărei 
institute de drept nu cunosc favorirea unuia cu paguba celuilalt. 

4) Pentru că noi nu putem crede că Majestatea sa c[esaro] r[egească] şi 

apostolică ar voi a denega donaţiunea Majestăţii sale împăratului Iosif II de 
glorioasă memorie, în urma căreia grănicerii posed acei munţi, mai un secol în cea 
mai neconturbată folosire. 

5) Pentru că noi nu putem crede că Majestatea sa c[esaro] r[egească] şi 

apostolică ar fi fost avut vreuna dată prea înalta intenţiune a-şi retrage însuşi prea 
înalta graţie, dăruită grănicerilor prin sus-numitul bilet de mână la desfiinţarea 
graniţei în 1851, şi mai pe urmă 

6) Pentru că noi ştim că precum în tempurile cele vechi, aşa şi în cele mai 
de-aproape au apărat după legile patriei şi a institutului de graniţă, atât fiscal 
directoratul cât şi procuratura financiară c[esaro] r[egească] această proprietate a 
grănicerilor; drept aceea noi nu putem pricepe ce va să zică ordinaţiunea aceea care 
va să se pună în lucrare şi să ne esposesioneze din vechea noastră proprietate, în 
acest mod pe calea politică. 

Să presupunem ce noi negăm, că ar fi dovedit careva din pretendenţi vreuna 
neconturbată posesiune a respectivilor munţi în anul epocal 1769, deşi la început 
era vorba numai de bonificarea concesă condiţialminte, iară nu de munţi în natură, 
totuşi aceasta nu se putură întinde peste tot cuprinsul munţilor revendicaţi, ci şi 

atunci de cumva s-ar realiza, ar trebui să rămână din acel terrain şi grănicerilor 

vreuna parte, care au zis Majestatea sa împăratul Iosif II în I 783 că e de considerat 
ca revendicată de la turci (Als a turcico revindizirt). Apoi noi nu putem rătăcea şi 
observarea aceasta că noi nu ne putem mira destul cum in una causă aşa numeroasă 
şi recunoscută de meritată, pot curge ordinaţiuni de la înaltele locuri aşa de 
nechiare, pentru că citind cu luare aminte aceea hârtie sub c) alăturată care s-ar 
părea a fi ordinaţiune în tot înţelesul ei, se vede numit chiar şi lămurit numai 
naţiunea săsească cu 22 de munţi care să se dea dominiului celor 7 judeţe ale 
naţiunii săseşti, însă pentru ceilalţi munţi se numesc numai peste tot uncie familii şi 
corporaţiuni diferite de tot una de alta şi acelora să li se dea restul munţilor 
cumulativ. fără de a se spune apriat cui şi ce săi se dea. 

Se vede mai încolo după înţelesul acelei ordinaţiuni fără dat, unde se zice „So 
gleiche Durchflihrung" ceva grabă prescrisă şi pentru aceea poate nu s-au 
încunoştiinţat până acum, afară de subscrisele 4 comune şi celelalte 78 de comune 
conproprietare, din care au fost constituit regimentul nostru şi apoi după 
esposesionare ne mână pe noi grănicerii pe calea legii şi pe calea urbarială, care 
după a noastră părere va să zică: să se ieie cu grabă de la grăniceri munţii 

revendicaţi toţi până la cea din urmă palmă de loc, ca apoi pretendenţii vor fi secuii 
că ce ei într-un secol cu toată influenţa ce au avut-o prin oameni şi reprcsentanţii 

lor nu au putut lua de la grăniceri, fiind aceştia în drepturile lor apăraţi prin 
regiment, şi cum s-au zis mai în sus şi prin fiscalul directorat şi procuratură 

financiară c[ esaro] r[ egească] nu vor putea redobândi de aici încolo nici grănicerii 
pe calea legii, fiind împreunată procedura de acuma cu aşa mari spese şi fiindcă, 
cum e cunoscut, grănicerii sunt săraci; şi apoi pe calea urbarială fără aceea nu au 
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grănicerii nimic de a aştepta că referinţele lor prin militarizare s-au făcut locma 
precum sunt ale locuitorilor din Fundul Regiu. 

Una astfel de transposiţiunc arbitrară c fără soţ în istoria patriei, ba doară în 
întrca~a istoria dreptului privat. 

lnspăimântaţi şi îngrijiţi de venitorul nostru, subscrisele comune, ca celea 
încunoştiinţate, ne văzurăm silite spre apărarea dreptului nostru şi a tuturor 
celorlalte comune grănicereşti neîncunoştiinţate încă până acum despre această 
ordinaţiune, a subşteme comisiune regulatoare din Sibiu aici în copia alăturatul 
protest, pe care comisiunea aceasta de la deputaţii noştri (4 grăniceri) nu-l luară 
fără-i reieptară cu cuvinte aspre şi apoi a doua zi, după ce i s-au înaintat aceasta 
prin advocatul nostru plenipotenţiar dede această comisiune îndatoratul negativ 
sub nr. 27 din 26 august a.c. 

Noi cu aceasta neîndestulaţi am luat iară la aceeaşi comisiune recurs, care I
am insinuat pe telegraf şi la înălţimea sa împărătească preşedintele ministeriului, 
însă ne temem că comisiunea nu va respecta ori nu va subşteme nici pe acest recurs 
şi fără întârziere va preda munţii. 

Înaltă Dietă! Pe lângă astfel de împrejurări ne vedem siliţi a alerga la scutul 
înaltei Diete, cu cea mai umilită rogare ca înalta aceeaşi să se îndure a ne apăra 
însuşi drepturile noastre şi sânţenia legilor, care nu îngăduie a lua cuiva una 
posesiune aşa veche pe calea politică, ca esoperându-şi înalta Dietă donaţiunea, care 
ne puse necondiţionalminte în posesiune, apoi pertractările făcute în urma 
pretensiunilor a trei persoane şi luând în consideraţiune şi folosirea munţilor menţionaţi 
prin noi fără conturbare mai un secol, atunci credem că nu va fi nicio îndoială 
despre cererea noastră cea dreaptă. 

Îndură-se drept aceea înalta Dietă a ruga pe Majestatea sa c[ esaro] r[ egească] şi 
apostolică prin una represcntaţiune în numele foştilor grăniceri, ca din prea înalta graţie 
să binevoiască a sista încă acum esecutarea ordinaţiunii despre transpuseciunea 
munţilor numiţi revendicaţi şi apoi ori a îndrepta pe pretendenţi însuşi, sistând transpu
seţiunca pc calea legii, căreia apoi şi noi odihniţi ne vom supune, ori desfiinţându-se 
comisiunea regulatoare şi anulând dispuscţiunile ci să aibă prea înalta graţie a face 
să se prcscnte înaltei Diete proiectul de lege atât pentru această causă escepţională 
cât şi pentru regularea peste tot a tuturor referinţelor de proprietate din ţinutul 

desfiinţatelor regimente române de graniţă din Ardeal, căci acestea se ţin de 
chestiunile ţării şi mai fură şi în timp de mai înainte tractate în dietele ţării. 

Sibiu în 8 septembrie 1864. 

A înaltei Diete cu profundă reverinţă, 
prea umiliţi supuşi. 

Din fosta comună grăniccrca~că Jina, în numele comunei întregi [urmează 30 
de semnături]. 

Din fosta comună grănicerească Orlat, în numele comunei întregi [ urmează 
81 de semnături]. 

Din fosta comună grănicerească Racoviţă [ urmează 70 de semnături]. 
[Adresa]: Către înalta Dietă, comunele foste grănicereşti Orlat, Jina, Veştem 

şi Racoviţă se roagă de un remediu ca munţii revendicaţi ce se află în posesiunea 
lor acum mai de una sută de ani să nu se predea naţiunii săseşti şi altor pretendenţi 
prcsumtivi, pc calea admnistrativă, ci aceştia să se îndrepte pe calea legii. 
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Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia, F-135, I 863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 1864, nr. 
421; ,,Buciumul" din 27 septembrie 1864, pp. 313-314; ,,Concordia", (IV) 1864, nr. 79-333, din 1/13 
octombrie 1864, pp. 317-319. 

Memoriul a fost prezentat Dietei de deputatul Tălmaciului, Alexandru Lazăr. El a stârnit o 
foarte înfocată dezbatere. 

Uioara, 10 septembrie 1864 

Înaltă Dieta! 

237. 

Neputând suferi mai mult la cer strigătoarele nedreptăţi practicate (!) de 
on[oratul] Oficiolat salinar din Mureş-Uioara, precum şi dauna cea mare ce 
provene de aici înaltului Erariu, subscrişii cutezarăm a arăta aceste nedreptăţi 

superiorilor noştri şi anume on[ ora ]tei Direcţiuni cercuale de finanţe din Orăştie, 
cerându-ne una comisiune dreaptă şi nepărtinitoare, care cercând lucrul în faţa 

locului, să facă vreun fine prea cutezătoarelor nedreptăţi. 
Arătarea făcută de noi în forma unui protocol scris în 16 mai a[nul] c[urent] 

s-a dat în 18 mai d[ omnu]lui comisar de finanţe Szoros din Aiud prin finanţistul 
Rafail A mira, cu acea rugare ca d[ omnia] sa, pe cât se va putea mai în secret şi cu 
cale posibilă intimă să-l espedieze la on[orata] Direcţiune din Orăştie, ca aşa 
comisiunea cerută de noi numaidecât să vină ca un ce neaşteptat. 

D[om]nul comisar Szoros încă şi în 25 şi 26 mai avea protocolul la sine, cu 
toate că era rugat a-l trimite cât mai curând spunându-se totodată şi causa că pentru 
ce aşa cu grabă. Ce fu urmarea alta decât că on[ aratul] Oficiolat salinar în zilele sus 
amintite toate punctele protocolului le ştia din cuvânt în cuvânt, ba ajunse obiectul 
de toate zilele în gura publicului, cu toate că noi îl făcurăm în secret. 

Noi văzând un atare lucru întrebarăm pre d[ omnul] comisar Szoros ce a făcut 
cu protocolul? Ne răspunse, încă nu l-am trimis, cscuzându-sc că a fost bolnav. Noi 
văzând că protocolul însă nu s-a trimis şi că on[ aratul] Oficiolat toate Ic ştie, ne-am 
intncat să nu ne tacă vreo corumpere sau mtormapune ş1 ca sa înaintam acelea am 
telegrafiat la on[orata] Direcţiune montanistică din Cluj. 

Noi aceea prea bine ştim că salina e sub tehnică, însă tocmai asta c dureros 
pentru noi, din causă că noi orice jalbă vom avea, oricum de asupriţi vom fi de 
on[oratul] Oficiolat salinar şi ne-am plânge la on[orata] Direcţiune montanistică, 
suntem convinşi că nu dobândim nici una mângâiere de-ar fi dreptul nostru cât de 
învederat, fiindcă atare lucruri neînconjurat vin în mâna d[omnu]lui Moosell ca 
referente, apoi d[omnia] sa e amic sincer a on[ora]tului Oficiolat, ce de mai multe 
ori s-a văzut şi se poate constata, căci descoperindu-se cu câţiva ani mai înainte 
nescari nedreptăţi a on[ora]tului Oficiolat, d[omnu]I Moosell cu comisarul 
subcercual de atunci, Băier, adunând oamenii laolaltă îi înfrica prin ameninţări, ca 
să nu cuteze a spune adevărul, strigându-le: măi hoţilor, ce ştiţi voi de d[omn]ii 
voştri? Strigându-le şi aceea că care va cuteza numai un cuvânt a grăi în contra 
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on[ oraţi]lor domni se va pedepsi şi se va scoate de la saline şi altele mai multe. 
Astfel nici de astă dată nu puturăm aştepta mai multe de la d[ omnia] sa. 

După protocolul dat din 16 mai a[nul] c[urent] a venit de la on[orata] 
Direcţiune montanistică iarăşi d[omnu]I Moosell în chip de comisiune în 6 iunie 
sara. D[omnia] sa în 7 iunie dimineaţa, după ce a corespondat cu on[oratul] 
Oficiolat, provoacă pe arătătorii acestui lucru să dea de nou la protocol ce au dat şi 
ce au reservat; noi ştiindu-ne drepţi, fără de frică am împlinit voia d[omniei] sale, 
cu toate că am văzut bine că nici începutul nu l-a făcut pre calea legală; deci noi 
cutezarăm a ne ruga de d[ omnia] sa că dacă a venit ca trimis de la locurile 
competente, mai înalte, ca cercător la un lucru atâta de ponderos înaltului Erariu, să 
aibă bunătatea pre martori a întreba, nu pre unul câte unul singur, ci fiind şi noi de 
faţă şi cu jurământ, însă d[ omnia] sa nicidecum nu se învoi la aceasta, ci aceea e 
adevărat că d[omnia] sa era de faţă la toate tractele date de on[oraţii] domni acusaţi 
cu nedreptăţiri, din care causă prea lesne se poate vedea că d[ omnia] sa în loc de 
nepărtinitor fu prea părtinitor, chemând şi pre oameni numai după aceea la 
întrebare, după ce s-a trimis pe la dânşii a se informa şi corumpe prin promisiuni şi 
ameninţări, spunându-li-se şi aceea că nu se vor jura, apoi aşa d[omnu] Moosell, 
adunând pre mai mulţi oameni laolaltă, le dă întrebări cu totul nelegale. 

Aşadară noi, subscrişii, văzând pericolele ce ne ameninţă din partea 
d[ omnu ]lui Moosell, ca să ne ferim de acelea, ne luarăm libertatea a face cunoscut 
lucrul şi la on[ arata] Direcţiune financiară din Sibiu, în 21 iunie a[nul] c[urent], 
rugându-se pentru oarecare mijlocire şi mângâiere, însă până în momentul de faţă 
nu dobândirăm altceva decât că suntem supuşi la toate batjocurile on[oratu]lui 
Oficiolat, scoţându-ne din toate lucrurile salinare, încât suntem siliţi a suferi lipsurile 
cele mai mari, ba ne ameninţă şi cu închisoare, umblând în tot chipul a ne împedeca. 

Văzându-ne în una posiţiune atât de dureroasă, jerfindu-ne toate pentru 
bunurile înaltului Erariu şi totuşi până în momentul de faţă neaflând niciuna 
protecţiune, nu cunoaştem mai dreaptă cale decât cu cel mai profund respect a ne 
ruga de înalta Dietă ca de nişte adevăraţi părinţi a patriei, să se îndure pre calea cea 
mai dreaptă a mijloci vreo mângâiere salinarilor asupriţi până la sclavie şi lipsiţi de 
toate mijloacele vieţii prin scoaterea din lucrurile salinarc, provocându-se d[ omnu]I 
Moosell ca să redea la lumină protocoalele date din 16 mai, 7-8 şi 9 iunie a[nul] 
c[ urent] sprea a ni se putea trimite o comisiune dreaptă în causa aceasta; iară faţă 
cu d[om]nii acusaţi prin acelea protocoale, precum şi cu d[omnu]I Moosell să se 
facă vreo mijlocire ca d[omnia] lor în decursul incusaţiunei cerute, să nu mai poată 
influenţa ca mai înainte şi aşa noi să putem arăta şi dovedi nedreptăţile şi asupririle 
de d[ omnia] lor practicate ( ! ). 

Deci, dară, subscrişii, reînnoind umilita noastră rugare şi garantând chiar şi 
cu viaţa adevărul acestei arătări, rămânem aşteptând resultatul dorit al înaltei Diete. 

Cei mai supuşi servi, 
Mureş-Uioara, I O septembrie 1864 

Blenyesi Pall, salinar c[ esaro] c[ răiesc] 
Petru Neagoe, militar reservat 

Original, M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dic!alia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elniiki iratok, 
1864-436. 
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238. 

Prundul Bîrgăului, 14 septembrie 1864 

Înaltelor Staturi şi Ordine! 

Umilit subscrisele comune ale cercului Borgou, au venit prin foile publice la 
cunoştiinţă, cum că cercul acesta carele mai înainte, atât sub fosta graniţă cât şi sub 
absolutismus, au avut în mijlocul lor dregătoriile în instanţa dintâie, acum, după un 
proiect de organizare compus din nou, s-ar împărtăşi în cercul prefecturei Rodna. 

Deoarece jurstările comunelor acestui cerc sunt în toată privinţa aşa întocmite 
încât nu e cu putinţă acest proiect a-l îndeplinire, căci cazurile de toată ziua dau 
dovezi destoinice că în cercul Borgoului e necesară atât o dregătorie politică cât şi 
judecătorească, şi cu aceea dară se încumetă umilit subscrişii representanţi a 
comunelor cercului Borgou a aşterne înaltelor staturi şi ordine umilita rugare ca să 
li se dee în mijlocul lor dregătorii politice şi judecătoreşti de instanţă şi motivează 
obidienta lor suplică cu următoarele puncte: 

1. Cercul Borgoului se mărgineşte cu două ţări străine, adecă cu Bucovina şi 
Moldavia, şi cu plasă de popor cu care locuitorii acestui cerc nu arareori vin în 
ceartă pentru prevaricaţiuni de câmp şi de pădure, ba chiar şi pentru proprietatea de 
pământ şi linia de graniţă; dovadă este că acuma mai de 2 ani sustă între Bucovina 
şi cercul Borgoului pentru graniţa ţărilor un proces, carele nici autorităţile 

superioare a ambelor ţări nu-l pot fini; mai încolo că pe această graniţă se întîmplă 
furturi, însemnate răpiri, maltratări şi alte neplăceri despre care facturi sunt 
exemple presinte că şi acuma se află în carcerea districtului nostru, apoi în 
prinsorile judecătorilor din Bucovina mai mulţi inculpaţi şi nu arareori aduc aceste 
cause lipsa cu sine că trebuie să iasă comisiuni chiar cu putere de arme în faţa 

locului spre a susţine pacea şi liniştea publică. 
2. Fiindcă cercul acesta au fost mai înainte sub jurisdiţiunca grănicerească 

militară şi proprietăţile de pământ şi hotare nu sunt regulate, sustau mai mult ca de 
I O ani şi anume de la desfiinţarea graniţei atât între comunele Borgoului cât şi între 
comune străine din districtul Bistriţei, procese peste procese care poate încă şi de 
mai mult uc 1,cd uc ani nu ~c vor fini; cânu uc~pn:: pc1~ua11c :-.i11gu1a1icc ui11 ct:tt: 
nicc nu se poate lua în consideraţiune mulţimea proceselor, căci locurile şi hotarele 
sunt aşa de comulatc încît proprietar de pămînt arc în 7 şi în 8 comune locuri, care 
causă aduce cu sine, numai într-un an, la 3 pînă la 500 procese politice cât şi 

judecătoreşti; aceasta se poate argumenta din protocoalele eshibitclor judecătorii 
din Năsăud, la care, din neputinţa învingerei cu lucru, zac încuse şi plînsori cu anul 
neresalvate şi bietul ţăran trebuie până ce capătă resoluţinuca dîntâia, de a alerga de 
mai multe ori cîte 7 miluri până la Năsăud, şi aşa dacă ar merge la Rodna la 
dregătoria proiectată tcbuie să facă 8-1 O miluri, cu care ocasi une îşi pierde cu 
săptămâna tcmpul şi la aceasta se mai însoţeşte încă şi acea jurstarc că în multe 
cazuri aduce necesitatea cu sine să iasă comisii afară şi care trebuie să le salveze 
partida cu acelea sume însemnate, care fac mai îndoit preţul procesului sau a 
rcsultatului suplicei, ba încă o partidă săracă nu poate presta spesele comisiunei 
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anticipativ, precum c orînduit, nici nu arc de a aştepta scutul legilor căci amploiaţii 
nu pot călători pc spesele lor; când, dacă ar fi autorităţile în cerc, toate aceste 
însărcinări s-ar delătura şi poporul nu ar fi asuprit mai tare decât sub absolutism, 
căci noi credem că suntem în libertate autonomică şi nu om avea, în loc de uşurări, 
mai multe greutăţi decât sub asbolutism. 

3. Sub absolutism, încredinţndu-se toate locurile superioare, despre necesitatea 
unei autorităţi publice şi judecătoreşti au şi conces o pretură politică şi judecătorească 
a cărui număr de eshibite în agendele politice au fost pe un an peste 5000, în civile 
şi judecătoreşti peste I 500, în trebi penale peste I OOO şi cu toate că au fost cîte 6-7 
amploiaţi sistematizaţi, totuşi nu au putut deplin corespunde chemării lor din ajuns; 
cu atât mai puţin se poate publicul îndestula când acea autoritate ce au avut-o ei în 
mijlocul lor ar fi îndepărtată de dînsul la I O mii uri. Aicea mai observăm încă şi 

aceea că îngrijinţa orfanilor şi pertractările de ereditate sunt în acest cerc mai de tot 
date uitărei, din care urmează multe alte scurtături în drepturi, căci chiar sub fosta 
c[ esaro ] r[ eseasca] Pretură ca judecătoria, era de la 5 până la 600 asemenea cazuri 
de pretractat şi totuşi nu se putea toate cu acurateţă duce la îndeplinire; cu atît mai 
puţin se vor putea duce la îndeplinire prin proiectata autoritate din Rodna. 

4. Duce prin cercul Borgoului, stătător din 8 comune şi un predium şi preste 
I O.OOO de suflete în una estensiune de 5 1/2 mii uri cuadrate, strada ţării de căpetenie, 
pe care ziua şi noaptea călătoresc pasageri mai în toaă Europa, şi cari nu arareori au 
lipsă de autoritatea politică şi judecătorească. Apoi se află în prediu Tihuţa o 
casarmă mare militară care încă trebuie să stee sub suprevegherea autorităţii 

publice şi asemenea sunt totdeauna de lipsă la transpoartele militare ce neîntrerupt 
trec în sus şi jos, intervenirea autorităţii politice şi judecătoreşti, căci nu arareori se 
întîmplă între public şi transpoarte de acelea certe, la care trebuie să păşească în 
mijloc judecătoria sau autoritatea politică; şi aşa cînd nu s-ar statori o autoritate 
politică şi judecătorească am fi mai rău asupriţi decît sub absolutism; dovadă este 
căci în mai multe rânduri atât cu descrtcuri cât şi cu alte escese la prestarea 
prejuncturilor s-au întâmplat de acelea certe încât au fost silită chiar şi judecătoria 
civilă a păşi energios şi cu atâta nu fu destul, a trebuit încă şi delegarea unui 
amploiat pe timpul încortclării în mai multe comune. 

5. Precum mai sus [s-a] zis, se mărgineşte cercul Borgoului cu două ţări 
străine şi nu arareori se întâmplă de acelea certe unde locuitorii Borgoului au lipsă 
de grabnicul ajutor a autorităţii, întru atâta încât de nu-l va avea acela deloc sunt 
cspuşi periclului de a-şi pierde averea şi viaţa, şi aşa când ar fi supus Borgoul 
prefecturei din Rodna aceste neplăceri ar fi regulă de zi, căci până acuma, şi anume 
de la desfiinţarea preturelor au suferit locuitorii acestui cerc enonne daune în toate 
multe asupriri şi să plătească comisiuni împreunate cu spese enorme, fără cale şi, 
de exemplu, aducem înainte că mai înainte un amploiat când ieşea la comisiune în 
cercul acesta i-au plătit partida cel mult 5 tl[ orini], când acuma o comisiune ce vine 
de la Năsăud îl costează cel puţin 20-40 tl[ ori ni]. 

6. Trec prin cercul Borgoului în toată vara cu miile transportoare de vite din 
Moldavia şi Bucovina, cu care ocasiune, nu arareori atât în privinţa sănătăţii lor cât 
şi în cause de ceartă c de lipsă scutul unei autorităţi, care noi numai atunci îl putem 
avea când a fi în mijlocul nostru o autoritate competentă. În Rodna, în o comună 
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ce-i mai la marginea districtului, pe unde nu trece aşa o pasagie împovărată cu 
atâtea greutăţi, nu ar fi cu cale ca alte comune de la miluri îndepărtate să aibă acolo 
superiorii lor, căci comuna Rodna nu are acelea însărcinări şi datorinţe ce Ie au 
comunele Borgoului, pe acolo nu umblă miliţia, nu e cercul prefecturii proiectate 
învecinat cu Moldavia - un principat în care se ţin mulţi indivizi periculoşi - prin 
unnare nu au necesitate neamânată de o autoritate in loco şi aşadară şi de secoli 
întregi au avut în mijlocul lor autorităţile, acuma să călătorească la acestea peste I O 
miluri şi să ceară scutul lor, carele sub absolutism mai favoritor l-au avut căci prin 
aceasta nu ar fi libertate autonomică fără asuprirea poporului. 

Noi, umilit subscrişii representanţi a comunelor din cercul Borgoului 
aşternem cu aceia dară supusă rugare, ca înaltele staturi şi ordine să benevoiască 
prea graţios ca în cercul Borgoului, în consideraţiunea motivelor pe scurt aduse 
înainte şi a jurstărilor poporului, a concede înfiinţarea unei deregătorii politice şi 
judecătoreşti de instanţa I, cu atât mai vârtos căci de altcum nu numai poporul e 
împovărat ba şi statului nu se poate corespunde datorinţele. 

În fine, se mai adaugă cum că şi cu administrarea contribuţiunii imperiale sunt 
asemenea spese puse în legătură până Ia c[esaro] r[egeasca] perceptorie în Năsăud. 

Borgo Prund în 14 septembrie 1864 

Comuna M ijloceni [ semnează judele şi 2 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Suseni [ semnează judele, notarul şi 2 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Moroşieni [semnează judele şi 4 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Joseni [ semnează judele, notarul şi 4 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Bistriţa [semnează judele, notarul şi 4 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Rus [ semnează judele, notarul şi 3 „membri de comitet"] 
Opidu Borgo Prund [semnează judele, notarul, învăţătorul şi 6 „membri de comitet"] 
Comuna Borgo Tiha [ semnează judele, notarul şi 3 „membri de comitet"] 

[Adresa:] Înaltelor Staturi şi Ordine a Dietei transilvane în Sibiu, suplica comunelor 
Borgo Prund, cu rugarea pentru împărtăşirea unei deregătorii politice şi judecătoreşti 
de instanţa I în acest cerc şi osebirea de la Prefectura proectată în Rodna. 

Orisin:al 1\1 "< I _() I nud"f'"'•"· Fnnd n;,,,11li11 .. F-11~. IX6V4 Or--,~ss_,·iil<',. l'ln/\k, irnlok. 
1864-50 I. Publicai de Simion Retegan. Conşriin{<L. doc. C. pp. 189- I 94. 

Sibiu, 16 septembrie 1864 
Hennannstadt, 16. September 1864. 

Euer Exzellcnz! 

239. 

Ich bringe Euer Exzcllenz vor Aliem meinen verbindlichsten Dank fur Euer 
Exzellenz gi.itiges Schreiben vom I. I. Mts. und ftir die mir hochgencigtest gcschenkte 
Nachricht dar. 

396 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Nur cinmal hatte ich seither die Gclcgenheit an Euer Exzcllenz cin 
Tclegramm zu richten ilber dcn Eintritt des Abgeordneten Samuel T6th, und heute 
wird es der Fall scin, aus Anlass dcr bcvorstehcnden Verhandlung uber die 
Reichsratsbcschickung. 

[a] Der Eintritt T6th Samu's ist wie die Zukunft hoffentlich es lehren wird, 
ein Wendepunkt. Er war ein hervorragcnder Parteigenosse der passiven Partei, hat 
eine Vergangenheit und einen Namen und unter dem mittleren Adel eine Partei. Ich 
mochte wohl die Behauptung ausstcllcn, dass wenn die ungarische Angelegenheit 
keinen Strich macht - natilrlich nur im schwankenden schlechten Sinne genommen 
werden bei den năchsten Wahlen, noch mehrere Ungam eintreten. Filr heuer 
scheinen mir femere Wahlen aber bereits als verspătet. T6th ist ein intelligenter 
Mann, versteht vollkommen und spricht deutsch, mit einer kleinen Obung sogar 
ganz gut. Er kommt in den Reichsrat da ich an seiner Wahl nicht zweifle. 

[b] Ober das Telegramm Baron Friedenfels welcher mich im Auftrage Euer 
Exzellenz frăgt, ob ich das Herabkommen Ros[ enfelds?] fur wilnschenswert halte, 
habe ich mit nein geantwortet. Die năheren Ursachen will ich milndlich entwickeln, 
einstweilen jedoch nur bemerken, dass er mir aus Anlass der aufgetauchten 
ungarischen Yermittlungspartei die Leute noch ăngstlicher machen wilrde als sie es 
durch diese Zeitungsnachrichten bereits geworden sind, denn R[ osenfeld?], wie 
Euer Exzellenz wissen ist kein Bewunderer der ungarischen Politik und besorgt 
selbst wenn nicht alles, so doch vieles. Vederemo! 

[c] Die gute warme Witterung der letzten 14 Tage hat im Stande des 
Kukurutzes cine gilnstige Wcndung hcrvorgebracht, indcm wcnn die Wittcrung 
noch 3-4 Wochen so anhalten wilrde - seit gestem Abend regnet es wieder - dort 
wo der Kukuruz Kolben angesetzt hatte, cin reifwerden desselben noch în Aussicht 
steht, dies ist im Kokel und Maroschtale der Fall. Vom Gubemium sind nunmehr 
die Erhebungen Ober die Emte und dcn etwaigen Notstand eingeleitet. 

[d] Bezilglich des Obersten Gerichtshofes bin ich so ziemlich aul3er Sorgen; 
der Ausschussbericht ist gut ausgcfallcn und die Minorităt wird zwar sprechcn, 
doch cine Ăndcrung nicht zu bcwirken um Stande scin. 

[e] Kcinc kleine, viclmchr cine schr grol3e Milhe hat es mich gckostet dcn 
Erzbischof Sulutz von dcr bcabsichtigtcn Einbcrufung einer grol3en Sinodal
v1:rsammlung untcr Zuzichung dcr Wcltlichcn - wic sic cs nannten - auf dcn 26. 
Oktober dieses Jahrcs abzubringen, bcsser dicsclne ohne Termin zu verschieben. 
Dem allseitigen Drăngen der Weltlichen nachgebend, hattc er crklărt unter keinen 
Umstănden von der Einberufung dicser Yersammlung abstehen zu wollen. An der 
Erzielung dicses guten Rcsultatcs der Vertagung, hat der Domhcrr Fckcte-Ncgrutiu 
einen sehr wescntlichen Anteil. 

[f] Die Aul3enstehenden scheint mir dilrften in Siebenbilrgen, vorausgesetzt 
natilrlich, dass die Regicrung hinsichtlich der ungarischen Angelegenheiten in den 
bisherigen Bahnen bleibt, nicht mehr gar so lange draul3en bleiben. Ich mochte 
beinahe die Oberzeugung aussprechen, dass die năchsten Wahlen zum mindesten 
noch einige Abgeordnete in dcn Landtag flihren wcrden. Aus diescm Grunde auch, 
jedoch vorzugswcise aus dem Grunde konnte ich auch jetzt nicht flir die Erncnnung 
jener Pcrsonlichkcitcn ungarischcr Nationalităt welche Euer Exzcllenz anzuflihren 
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die Gute hatten, zu Regalisten mich aussprechen, weil ich durch ihren Eintritt in 
den Landtag einen Vorteil fiir die Regierung nicht erwarte. Was mit diesem 
Landtage durchzufiihren măglich ist, kann auch ohne ihre Mitwirkung geschehen. 
Ja ich bin tiberzeugt sie wlirden die Verhandlungen nur schwieriger machen, und 
[g] namentlich hinsichtlich B[ aron] Ap[ponyi] so măchte ich mindestens 
demselben keine Gelegenheit bieten, mit Ansprlichen an die Regierung herantreten 
zu kănnen. [h] Geduld, Geduld, dies spreche ich mir jeden Morgen und Abend zu, 
und manchmal meine ich, ich sei in jeder Richtung am Ende mit meinem gewiss 
nicht kleinen und stets sich reproduzierenden Vorrate an diesem Artikel. 

[i] Mit dem Gesetzentwurfe liber die Abănderungen der Einteilung ist der 
Ausschuss fertig, jetzt arbeitet Puskariu und Bruckmtiller hilft ihm, und ich sehe ja 
auch nach, weil Bruckmliller bei mir wohnt, an der Zusammenstellung. Im Laufe 
der năchsten Woche kănnten, wenn alles energisch zusammen greift, die 
Ausschussberichte verteilt werden. Dieser Gesetzentwurf dtirfte noch heuer in einer 
ziemlich sanktionierbaren Form durch den Landtag zu bringen sein. 

Euer Exzellenz sehen wie zerrissen mein Bericht aussieht, und <loch war es 
mir anders nicht măglich da ich Abends zwar noch reden, aber nicht mehr ohne 
Anstrengung schreiben kann. 

[k] Ober den Gesetzentwurf bezliglich der Organisation der Gerichtsbehărden 
erster lnstanz hat der Ausschuss seine Beratungen begonnen, dann kărnrnt der 
schwierigere, die politische Verwaltung an die Reihe. [I] Nachdem Euer Exzellenz 
selbst, und auch Baron Friedenfels Euer Exzellenz und Erzherzog Rainer mir die 
Weisung zukommen lie13en, [m] nach Durchbringung des Gesetzes liber die 
Reichsratsbeschickung und den Obersten Gerichtshof baldmăglichst heimzukehren, 
so werde ich dieser Weisung piinktlich nachkommen, und werde daher Ende dieses 
Monates oder lăngstens in den ersten Tagen Oktobers die Ehre haben Euer 
Exzellenz persănlich meine Verehrung zu bezeugen. 

[n] Bezliglich des Obersten Gerichtshofcs war Niemand auf Zimmcrmann's 
Antrag gefasst, er war ganz so nach seiner Art, wie ich glaube aus verschicdcnen 
Motivcn gestellt; dcrcn cincs dcr hauptsăchlichstcn das gewescn scin diirfte, auch 
die săchsischen Abgcordnctcn spăter cine moralischc Pression hinsichtlich des 
r.c-sc-t:7''-'• iihc-r clic- pnliti.;c·hc- Vc-rw:1lt11ng ·711 iihc>n Wc>il 1'r niimli,h hei elen Mehrercn 
die Gcnauigkeit wahmahrn auf dieses Gcsctz cinzugchcn, so wollte er die 
Moglichkeit gewinncn dicscr Gcncigthcit durch dic Aufstcllung des Grundsatzes 
cntgcgcnzutrctcn, bevor man iiber die Modalităt der Vcrantwortlichkcit des Lciters 
der sicbcnblirgischen Hofkanzlei nicht im Klarcn sei, kănne man von cinem 
Auflassen der Munizipalverwaltung etc. nicht sprechen. Aul3crdcm lag noch ganz 
gewiss die Absicht zu Grunde politisches Kapital zu machen fiir den năchsten 
Reichstag, und iibcrhaupt die Verhandlungen zu verzăgern, damit rnanche 
Gcgenstănde wo măglich nicht mehr zur Beratung kommen konnen. ln dieser 
Bezichung erwarte ich mir von Rosenfeld's Ankunft keinen Vorschub, und bin 
Euer Exzellenz fiir den Versuch ihn oben zuriickzuhalten sehr dankbar, wenn 
dicscr Versuch auch wie nur ein gestern Abcnds von Friedenfels umgelangtes 
Tclcgramm mitteilte, erfolglos blieb. [o] Gestern Abends ist auch Baron Schaguna 

398 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



angekommen, noch sah ich ihn nicht, und habe auch nichts Năheres von ihm 
gehort. 

[p] ln der Angelegenheit mit und bczi.iglich des Grafen Crenneville werde ich 
nach dem Wunsche Euer Exzcllcnz die Ehre haben, diese Sache mit Euer 
Exzellenz mi.indlich des Năheren zu besprechen. 

[q] Bischof Haynald ist vor einigen Tagen in Karlsburg eingetroffen und soli 
năchster hierher kommen, zum Besuche der gestem angekommenen Filrstin 
Montenuovo. [r] Dann erzăhlte man mir heute Graf Mik6 Imreh bereise <las 
Szeklerland, und berede die Szekler zum Eintritte. lndessen habe ich hieri.iber 
weder sichere noch năhere Auskunft sondem habe behufs einer solchen bereits 
Schritte gemacht. 

[s] Die ungarische Angelcgenheit, Euer Exzellenz wird mich etwas matt 
finden, weil in der Tat, die hiesige Aufgabe des Kapazitierens eine Rossaufgabe ist; 
vielleicht dass so wie der Schall der Trompete das alte Husarenpferd zu einem 
letzten Versuch anspomt, auch bei mir etwas ăhnliches wirkt. Ich hoffe mich auch 
ein bisschen auf der Reise auszuruhen. 

[t] Fi.ir heute muss ich meinen Bericht schlieBen, sonst verspăte ich mich mit 
der Post. Einmal mindestens noch gedenke ich Euer Exzellenz zu berichten. 

Mit der aufrichtigsten Verehrung, empfiehlt sich Euer Exzellenz hohen 
Gewogenheit, Euer Exzellenz aufrichtigst ergebener Diener, Reichenstein. 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstcin, Ktn. I b, Faszikcl III a, f. 269-274. 

240. 

Sibiu, 16 septembrie 1864 

Propunerea deputatului Gabriel Man şi al consoţilor privitoare la modificarea 
sistemei de contribuţiune pentru Transilvania 

După preliminarul de contribuţiune statorit de către Senatul imperial pre anul 
1864 pentru Transilvania: a) suma contribuţiunii personale (taxa de cap, a 
cetăţenilor şi aceea protecţională) face 1.350,000 tl. b) suma contribuţiunii de 
pământ, 1.471,167 fl. v.a. prin urmare suma contribuţiunii personale stă faţă cu 
suma contribuţiunii de pământ aproximativ ca 91 la 100. 

Suma contribuţiunii personale (ca taxa de cap) are de a se acoperi în ţară: 
1) prin plătirea de 4 fl. 20 cr. v.a. de către toţi posesorii de pământ - fără 

excepţiune - dacă ei au din acela după cadastru un venit curat de 20 fl. 10 cr. (deşi 
ei nu sunt în stare prin lucrul mâinilor sale de a-şi câştiga pâinea de toate zilele). 
2) prin plătirea de 3 fl. 15 cr. de către posesorii de câte o căsuţă şi curialişti. 3) prin 
plătirea de 2 fl. I O cr. de către indivizii fără nicio proprietate; 4) prin plătirea de 
52½ cr. de către luntraşi; 5) prin plătirea de I fl. 5 cr. de către băiaşi (urburari, 
metalurgi), cărbunari şi spălători de aur; 6) prin plătirea de 6 fl. 60 cr. de către 
israeliţi; 7) văduvele de toate categoriile plătesc suma jumătate a contribuţiunii 
plătite de către bărbaţii lor. 
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Cu pnv,re la contribuţiunea concretală în multe comune ale Transihaniei 
locuite numai de agricultori ţărani, contribuţiunea personală face o sumă îndoită şi 
încă mai mare faţă cu contribuţiunea pământului. 

Iar cu privire la punctul I) în mijlocul unor familii de tot sărace care din 
pământ abia au un venit anual de 21-22 fl. v.a. contribuţiunea personală (taxa de 
cap) fără adaosuri suia la 12 fl. 60 cr. sau 16 fl. 80 cr. - deoarece tatăl, ca cap al 
familiei cu doi-trei feciori sunt taxaţi fiecare cu întreaga sumă, dacă au ajuns etatea 
de maioreni - şi aşa venitul curat al pământului acoperindu-le darea d:rectă a 
capului şi al pământului, celelalte adaosuri de contribuţiune trebuie să le 
suplinească contribuenţii cu câştigul din lucrul mâinilor. 

Prin urmare suma directă a contribuţiunii personale întrece şi de opt ori, iar 
cu adaosurile lalolaltă mai de 16 ori suma contribuţiunii directe de pământ. 

Contribuţiunea personală ca taxă cetăţenească se plăteşte: a) în Sibiu, Braşov 
şi Gherla cu I O fl. 50 cr. b) în Cluj, Sighişoara şi Mediaş cu 8 fl. 40 cr. c în M.
Oşorheiu, Bistriţa şi Sebeş cu 7 fl, 35 cr. d) în celelalte oraşe cu 6 fl. 30 cr. Iar taxa 
protecţională cu 26½ cr. se plăteşte în general de către cei mizerabili. 

Comparând suma contribuţiunii personale, cu a pământului în TramilYania, 
precum aceste cu suma contribuţiunii personale şi a pământului din Ungaria, şi 

iarăşi cu sumele de câştig şi a pământului din celelalte provincii ereditare a 
Monarhiei; atunci numaidecât se arată cum că, contribuţiunea personală din 
Transilvania e peste măsură îngreuiatoare - această rea stare au recunos~ut-o şi 

înaltul Regim a Maiestăţii Sale, precum se poate cunoaşte din declaraţiurile cele 
solemne ale Excelenţei Sale d. ministrul de finanţe, cavalerul de Plener din şedinţa 
Senatului imperial amplificat ţinută în 17 septembrie 1860 - a Senatului imperial 
din 13 martie 1862 şi 19 noiembrie 1863. 

Iar cum că starea atinsă e într-adevăr şi ne suferivcră, şi locuitorii ţării nu mai 
pot suporta aceste greutăţi, aceea se poate conchide prea uşor şi cu toată con~cinţa -
între alte mai multe împrejurări - şi din următoarele: 

a) ne lipsesc - pre lângă alte izvoare de câştig - chiar şi drumurile de 
comunicaţiune şi comerţ înlăuntrul ţării însuşi, şi şi cu ţările vecine - iar melc din 
acele care sunt ca drumuri de ţară au una clevaţiune (suiş) de la IO până la 
23 policari la orgie, sau ca imperiale sunt - fără consideraţiune - într-ltâta de 
taxate încât bietul 1aran abia poate ie~i la :-atul vecin cu tra:,,ura ue uuua v itt:. 

b) dcrcgătorii de la oficiile administrative politice şi de justi!ia din 
Transilvania cu deosebire în comitale şi districte, precum scaunele secuic~ti au o 
salarizare numai de jumătate în comparaţiune cu oficialii din Ungaria, şi celelalte 
ţări creditare ale monarhiei, prin urinare circularea banilor şi în astă prvinţă e 
subtrasă artificios din ţară - deşi poate indirect - c prea natural dară 

c) că neavând locuitorii ţării în unele părţi ale ei niciun izvor de câştig nu sunt 
nici în stare de a plăti contribuţiunea, prin urmare ca să se susţină pentru scoaterea 
contribuţiunii neîntrerupt cxecuţiuni militare într-o măsură foarte însemmtă care 
asemenea mistuiesc o parte însemnată din câştigul poporului, care însuşi abia îşi 
mai poate susţine viaţa. 

În mijlocul acestor împrejurări nefavoritoare Dieta Transilvaniei s-a ~răbit -
prin reprezentanţii poporului încă în anul trecut - în interesul unităţii mom.rhiei de 
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a înarticula Diploma din 20 octombrie I 860 şi Patenta din 26 februarie 1861 între 
legile ţării întru aceea fermă convingere şi speranţă că starea ei cea excepţională de 
până atunci va fi ridicată numaidecât şi ei i se va da un loc cuvenit între marginile 
dreptăţii spre a putea gusta o egală şi justă tractare cu privire la afacerile comune, 
faţă cu Ungaria şi cu celelalte provincii creditare a monarhiei. 

După ce însă pre lângă toate asigurările mai sus indicate din partea înaltului 
Regim soarta contribuenţilor ţării acesteia, nici după înarticularea actelor de stat, ba 
nici chiar după trimiterea celor dintâi deputaţi la Senatul imperial - întru nimica nu 
s-au uşurat, şi aceea stare asupritoare pre clasa mai săracă o ameninţa cu totala 
nimicire; se naşte cea mai urgentă necesitate, ca Dieta ţării să îmbrăţoşeze cu toată 
căldura şi fără amânare această cauză! Pentru aceea subscrişii îşi iau voia de a 
propune: Înalta Casă să binevoiască a decide: 

Ca Maiestatea Sa să fie prin o pre umilită reprezentaţiune rugată ca să 
binevoiască prea graţios a demanda Ministerului de Finanţe ca acesta să aştearnă de 
timpuriu pentru cea mai de aproape sesiune a Senatului imperial un proiect de lege 
special pentru reformarea sistemei de contribuţiune, respectiv ştergerea contribuţiunii 
personale şi micşorarea contribuţiunii directe peste tot în Transilvania pe anul 
viitor; ca aceasta să se ieie la dezbatere înainte de reformarea sistemei generale de 
contribuţiune a monarhiei întregi. 

Tot deodată înalta Dietă să decidă „ca proiectul acesta cu privire la §53 al 
Regulam[entului] dietal de trebi să se pertracteze cu abreviaţiunea c) ca urginte" -
iar spre anteconsultare să se predeie Comitetului Financial, căruia cu privire la §53 
lit. a) să se impuie un tennen de opt zile pentru susternerea raportului. 

Sibiu 16 septembrie 1864 

Gabriel Man; Demetriu Moga; Alexandru Bohăţcl; Ladislau Buteanu; Iosif 
Şuluţiu; Ioan Balas; Ioachim Mureşanu; Simion Balomiri; Matei Nicola; Mihail 
BohăţeL I[oan] Codru Drăguşianu; Ştefan Bilţiu. 

Imprimai. S.J.S.A.N. Fond Dicla Transill"llnil!i /863-///65. nr. dosar 222. r. 50-52. 

241. 

Sibiu, 16--24 septembrie 1864 

Euer kaiserlich konigliche apostolischc Majestăt. 

Als im Jahre 1851 die Allerhochst angcordnete Auflosung des Grenz Instituts 
uns, als das ganze Regiment in Reih und Glied stand, durch unser vorgesetztes 
Regiment Commando publiziert worden ist, wurde dieses mit der Bekanntgabe der 
Allerhochst kaiserlichcn Zufriedenheit liber die Dicnste, welche die Grenzer 
sowohl vor dem Feinde, als auch im Lande sclbst geleistet haben, noch mit der 
offentlichen feierlichen Versichcrung begleitet, dass uns Grcnzer fi.ir die Folge alle 
wie immcr hci13cnden Objekte welche sich auf dem Hattert einer jeden Gemeinde, 
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oder sonstige, sich befinden, als unser ktinftiges unbestreitbarcs Eigcntum vcrbleiben, 
ja es wurde uns deutlich publiziert, dass wir auch im ktinftigen ungcschmălerten 
Besitze der revindizierten Gebirge (L.G.R.B. vom Jahre 1851) verblciben werden, 
aus welchen wir den Montursfond gebildet habcn, und wclche die Grenzer dann 
durch die Mehrheit zu Schulzwecken gewidmet haben. 

Nach dieser Allerhochsten Anordnung haben wir ganz bcruhigt und ohne 
andere Garanzie zu verlangen, da wir nur den Gchorsam kannten, und von den 
hohem Verftigungen welche uns offentlich publiziert wurden, nur die Oberzeugung 
hatten, dass sie nur zu unserem Wohle und zu unserm Besten gemeint sind, und 
dass derlei Anordnungen nicht widerrufen werden, die Grenzwaffen abgelegt, 
obwohl wir dieses nicht verlangt haben, aber nur die innere gewissenhafte 
Oberzeugung hatten, dass wir unsem Pflichten getan haben, und auch sicher 
glaubten, dass dasjenige, was uns in Reih und Glied stehend dienstlich und 
feierlichst publiziert wurde, auch heilig ist. 

Wir glaubten nach diesen Geschehenen, dass wir wirklich in dem Besitze 
aller Objekte welche sich suf unser Hattert, oder sonst befinden, bleiben werden, 
umsomehr, als wir mit dem Grenzerrichtungs Diplom zu freie Leute ftir uns und 
unsere Nachkommen erklărt wurden, und dass wir also als freie Leute nach der 
Auflosung der Grenze auch alic jene Rechte behalten werden, welche andere freien 
Gcmeinden im Lande genie8en. 

Wir konnen also nicht begreifen, wie man uns jetzt wieder in den Stand vor 
der Militărisierung setzen kann. Allein der Umstand, dass die Finanz Organe und 
das Waldpersonale von Jahr zu Jahr in unsem Eigentumsrechtcn uns immer mehr 
und mehr verdrăngten, hat uns in Besorgnis gesetzt, und wir haben uns nicht 
getăuscht, denn mit dem, durch die bestehende Grenzgrundrcgulicrungs Commission 
uns gefallte Erkenntnisse, wurden uns nur die Acker und Wicsengrtinde, nebst dem 
Marktgefalle und ein bios 49 Joch gro8en Walde, welchen wir wăhrend des 
Grcnzbestandes sclbst aufgczogen haben, als unscr allciniges Gcmcindccigentum 
crklărt, alic dic tibrigcn, als Regale, Gebirge, Waldungen und Gcbăudc etc. aber dem 
hohen Ărar zugesprochcn. Wir haben gegen dicscs Erkcnntnis sclbstverstăndlich an 
dic Hoflrnnzlei dcn Recurs crgrcifcn mtissen, wcil wir ohnc Erlangung al Ier unserer 
Eigcntumsrcchtc uns nicht zufricdcnstcllcn konncn, aus dcm fcrncrcn cinfachcn 
Urunuc, wcil wir ohnc uicsclbcn uurchaus nidll !eben konnen. 

Wcnn wir unsem jetzigcn Zustand mit jenem der Nachbargcmcinden, welche 
kcine Grcnzer warcn, und doch cigcnttimlichc Gcbirge, Waldungcn und Regalien 
etc. habcn, vcrglcichcn, so mtisscn wir beschămt sagcn, dass wir dic ărmstcn Leute 
sind, und wcgcn Mangel aller Quellen werden mtissen, umsomchr als unscr Hattert 
klein ist, und uns bei gr68tem Flei8e nicht die hinlăngliche Nahrung geben kann. 

Zur Bewcisftihrung unserer Armut mtissen wir auch dcn traurigen Fall 
anftihren, dass unscre Gcmcinde im Jahre 1857 cine Schuld von I 26 fr. OW 
machte, und da dicselbe nicht im Stande war, diese Schuld zu zahlen, so wurde auf 
die Klagc unsers Glăubigers liber sie die gerichtliche Exckution cingeleitet, 
demzufolge der Gemeindestier und Gemeindehengst, als das allgemeine 
Gcmeindegut gcrichtlich abgcschătzt wurde, wclche sodann im offcntlichen 
Licitationwege hăttcn vcrkauft werden mtissen. Um cincsteils dicser Schande zu 
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entgehen, und anderseits dicsc gcpfandetcn Gegenstănde als cine gemcinschaftliches 
Gcmeindeeigcntum zum Nachtcilc dcr ganzen Gemeinde nicht aus der Hand geben 
zu mlissen, sahcn wir uns gcnătigt, von einem andern Creditor diese Summe samt 
Gerichtskosten bis auf besscre Zciten zu leihen, um den ersten Glăubiger 

befriedigcn zu kănnen. 
So sehr wir die Versetzung mit unsern Eigentumsrechten durch das obige 

Erkenntnis in den Stand vor der Militărisierung als eine ungerechte und unbillige 
ansehen, da wir durch unser Blut wăhrend des Grenzbestandes auch Rechte 
erworben haben, ebenso ungerecht und unerwartet ist fiir uns, dass uns jetzt auch 
die revindizierten Gebirge und zwar alle ohne Ausnahme durch die săchsische 
Nation und einige adelige Grundherren abgenommen werden sollen, und zwar ganz 
einfach im politischen Wege, und ohne uns dabei friiher anzuhăren, und erst dann, 
wenn dieselben iibergeben sein werden, kănnen wir den Rechtsweg ergreifen. 

Etwas unerhărtes, denn man braucht kein Jurist zu sein, um beurtcilen zu 
kănnen, dass man Jemanden nicht etwas, was man fast 100 Jahre als ungestărtes 
Eigentum besessen hat, ganz einfach abnehmen kann, und der friihere Besitzer 
dann auf den Rechtsweg zu weisen. 

Unsere Gegner welche auch den ersten Antrag zur Auflăsung der Grenze 
machten, um wahrscheinlich ihr Ziel zu erreichen, wisscn recht gut, dass wir jetzt 
von keinem Regimente mehr verteidigt werden, und dass wir auch den 
diesbeziiglichen Act nicht mehr ganz in unseren Hănden haben, weil unsere 
Archive bei der Auflăsung des Regimcnts alle abgefiihrt worden sind, zu denen wir 
nun keinen Zutritt mehr haben kănnen, haben alsa wahrscheinlich diesen Umstand 
benlitzt, und uns auf den Rechtsweg gewiesen. 

Eure kaiserlichc kăniglichc apostolische Majcstăt! Bei der Regulierung der 
Grenze zwischen Sicbcnbiirgen und Walachei 1769 wurden die revindizicrten 
Gebirge den Grcnzern iiberlassen, und Seine Majestăt Kaiser Josef li. hat dieselben 
im Jahrc 1786 den Grcnzem formlich vcrliehen, ohne gcringster Bedingung, 
sondcm nur gcgen dcm, dass dicjcnigcn Provinzial Possessoren, wclche den 
ruhigen Besitz cin, ader des andcrn dcr revindizierten Terrain bei der Adler
Aussteckung wcrden erwciscn kănnen, cine billige Bonifikation gclcistet werde, 
aber nie die Rlickstcllung dcr Gcbirgc sclbst, wic cs jctzt zu gcschehcn schcint. 

Unscre Grenz-Gerncindc-Rcscrvc 6tc Kornpagnie sclbst hat damals 
nachfolgende Gcbirge zur eigenen Verfiigung erhalten, als: Ballu, Balintu Mare, 
Balintu Mic, Steretsinu Mare, Szerctsinu de Misloc, Szerctsinu de lature, Fumika 
Oltianu und Strikatu. 

Unsere Gcmcinde hat die Einklinfte dicser Gebirge anfangs sclbst ohne 
geringster fremdcr Kontrolle verwaltet, und zwar: hat sie davon die Kirche gebaut, 
dann wurden davon Gclder an die bcim Ausmarsche der Grenzer vor dem Feinde 
hinterbliebenen armen Grenzweiber und Waisen als Unterstiitzung vcrteilt, auch 
Montursstiicke etc. angeschafft. 

Als gegen das Ende des vorigen Jahrhunderts die Grenzer oft ausmarschieren 
mul3ten, haben unsere damaligen Văter ihre vorhandene Barschaften wegen der 
Sicherhcit in dcr im Orte selbst bcfindlichen Rcgiments Kassa dcponiert, und sie 
erhieltcn dieses Deposit nicht mchr, wcil das Rcgiments Commando um jene Zeit 

403 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



ein Erzichungshaus errichtcn wollte, wozu wir unsere Barschaft auch frtiwillig 
geben wollten, allein dieser Antrag des Regimcnts wurde nicht genehmi~t, und 
zwar: aus den Bedenklichkeitcn und Hindernissen, wclche das hier beili~gende 
hochlobliche hofkricgsrătliche Reskript vom 4. Novcmber 1806 Z. 3088 mthălt. 
Dieses reskript beweist zur Gănze dass die revindizierten Gebirge als unser altes 
Eigentum auch von den hochsten Stellen angesehen wurde. 

Weil wir nach dem Grenzerrichtungs Patent die Montur selbst aus E genem 
anschaff en mu13ten, haben wir dann unsere deponierte Barschaft, so vie die 
femeren Einktinfte der revindizierten Gebirge zur Bildung cines Montunfondes 
freiwillig gewidmet, damit wir von einer der driickendsten Lasten uns tefreien 
konnen, und haben dadurch keineswegs uns die Eigentumsrechte auf diese Gebirge 
begeben, denn Eure kaiserliche konigliche apostolische Majestăt geruhten bei der 
Autlosung der Grenze in Gnaden zu befehlen, dass wir auch fortan in 
ungeschmălerten Besitz der revindizierten Gebirge verbleiben sollen, und fur uns 
sind kaiserliche Worte das teuerste und heiligste auf dieser Welt. Wir sind ir: dieser 
Hinsicht verlassen von allen Seiten, weil wir unter săchsische Jurisdiktion stehen, 
welche unscrc Gcbirge bekommen soli, wir haben nur zuzusehen, wie rran uns 
aller unser Rechte verktirzt, welche wir als Grenzer uns verdicnten, weil man uns 
mit Allen und Jeden in den Stand versetzt, wo wir vor der Militărisierung waren, 
alsa ganz einfach so wie die Jobagen behandelt, und wir konnen unnoglich 
glauben, dass dies der Allerhochste Wille Seiner kaiserlichen koni~lichen 
apostolischen Majestăt sein kann. 

Unsere Hoffnung ist nur auf Allerhochste Gnade Euer kaiserlichen 
koniglichen apostolischen Majestăt und auf unser Recht gerichtet. 

Wir bitten ganz gchorsamst, geruhen Eure kaiserliche konigliche apos:olische 
Majestăt diescn unseren traurigen Zustand beherzigen, und uns gegcn, wie wir 
glauben, unbillige Anspriiche fremder Personen auf unscre mit Blut verdienten 
Rechte schtitzcn zu wollcn, daher Allergnădigst vcrbieten, dass uns die durch 
kaiscrlichc Schcnkungen vcrlichcnen Gcbirge, wclchc wir fast cin Jahr,undert 
unangcfochten und ungeschmălert besitzt haben, ganz cinfach im politischc1 Wege 
abgcnommen wcrdcn dtirfen, und den Prătcndcntcn nur dic ihnen zugcsagte 
Bonifikation gcgcbcn werdc, wcnn sic gcrcchtcn Anspruch darauf wcrdcn c~wiesen 
llabl!n, unu nidll Lulass1:n LU wu/kn, lfass uus aud1 uit: G.:1Ji1gi: sdlJst 

abgcnommen wcrdcn, und dass man uns, anstatt dic Prătcndcntcn vor dcr Abnahme 
auf dcn Rcchtswcg vcrwcise. 

Zudcm wir cndlich durchaus nicht glaubcn konncn, dass Eurc kaiscrliche 
koniglichc apostolische Majcstăt sclbst die trcucn Grcnzcr in cine so mi131ichc Lage 
versetzcn wollcn, bitten wir kniefâlligst wiederholt um die Allergr.ădigste 

Bcrticksichtigung. 
Euer kaiscrlichcn koniglichen apostolischen Majcstăt trcu gchorsamstc Kinder. 
Im Namen der gewesencn Grenzer der Grenz Gemcinde Orlath, Petru 

Poplctsan, Orts Vorstand; Jcremie Bants, Gcschworcncr; Simion Stovian, 
Gcschworener; Vasilie Perian, Geschworener; Petru Gischoy; Petru Muntian; 
Johann Togyer; Simion Lolloy; Johan Sellar; Michaile Bozdog; Krctsun Zi,u; Juon 
Gischoy; Opria Muscha; Petru Brad, Ortspfarrer; Simion Lolloy; Simion Oprisch; 
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Juon Gischoy; Juon Moga; Zacharic Popp; Stan Dordia; Johann Daina; Touder 
Werde. 

Als der schreibkundigcn crbcttcncr Namcnsverleger(?), Petru Beu, Ortsnotăr. 

[Adresa:] An Seine kaiserliche konigliche apostolische Majestăt Kaiser Franz 
Joseph. Die Grenz Gemeinde Orlath des aufgehorten I. Romanen Grenz Regiments 
bittet ganz gehorsamst, womit die rcvindizierten und dieser gewesenen Grenz 
Gemeinde durch kaiserliche Schcnkung ins Eigentum getretenen Gebirge nicht 
abgenommen werden soli. 

Z. 5992 pro 1864. 
V[otum]. Seine k.k. apostolische Majestăt haben mit A.h. Entschliel3ung vom 16. 
September I.J. die k. siebenbUrgische Hofkanzlei zu ennăchtigen geruhet, die Bittsteller 
Uber das instehende Gesuch um Oberlassung mehrerer Gebirge (namentlich Ballu 
Balintu Mare, Balintu Mic, Szeretsinu Mare, Szeretsinu de misloc, Szeretsinu de 
lature, Furnica, Oltianu und Stricatu) im Sinne des A.h. Handschreibens vom 24. 
September 1863 mittelst welchem diese Gebirge und giltig den VII Richtern der 
săchsischen Nation zugesprochen worden sind - ab - und auf den ordentlichen 
beziehungsweise Urbarialrechtsweg zu verweisen. Wovon die Bittsteller unter 
RUckschlul3 von I Stk. Gesuchsbeilage zu Folge hohen k. siebenbUrgischen 
Hofkanzlei Erlasses Z. 4386 vom 20ten September I.J. hiemit verstăndigt werden. 

Hennannstadt am 24. September 1864. 
Der Prăsident des koniglichen Guberniums, Crenneville. 

Original. Arh. Mitrop. Sibiu, Fond Şugunu, nr. 1976. 

Mag, 28 septembrie 1864 

Înaltă Dictă, 

242. 

În\clegând locuitorii din Magu, în una din zilele trecute de la judele cercual, 
că înaltul Regim a propus în proiectul despre noua împărţire a ţării dat Dietei, de a 
se împreuna această comună cu cercul Săliştii, respectiv cu municipiul Sibiului, îşi 
iau voia de a aduce, prin reprezentanţii săi comunali, acea umilită rugare ca înalta 
Dietă să binevoiască a lăsa această comună în sânul municipiului Bălgradului, din 
unnătoarele motive: 

I) Proectându-sc în Vizokna înfiinţarea unui oficiu pentru afacerile publico
administrative şi un judeţ cercual şi fiind comuna noastră în depărtare numai de I 
½ oră de Vizokna - atât administraţiunea publică, cât şi csecutarea justiţiei este 
[nu] numai înlesnită, ci mai promptă şi exactă decum ar fi când s-ar împreuna 
comuna noastră cu cercul Săliştii, pentru că ocupaţiunea locuitorilor din Magu este 
agricultura, pe când a locuitorilor din comunele cercului Săliştei cu deosebire 
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negoţul de vite; şi aşa deosebiţi factori întru purtarea sarcinilor publice, care 
diversitate între Magu şi celelalte comune a cercului Yizokna nu există. 

2) Comuna Magu s-a ţinut din vechime de comitatul Bălgradului, fiindcă sub 
regimul absolutist, împreunată cu cercul Orlatului a gustat din urmările acelei 
împărţiri şi se află acum cu mult mai mulţumită în legătura comitatului Bălgrad. 

3) Fiind locuitorii comunei Magu toţi de naţionalitate români, iară teritoriul 
tot proprietate română, nu numai îşi văd limba şi proprietatea sa ameninţată în 
existenţa lor sub influenţa municipiului Sibiului - reprezentat în majoritate sasă -
ba află toate acestea o scutire mai puternică în municipiul Bălgradului, care credem 
că va fi în majoritate română. 

Din aceste motive, înnoindu-se rugarea, rămânem cu deosebită stimă al 
înaltei Diete devotati. 

În 28 septembrie 1864. 

[Semnează judele şi 5 juraţi „aleşi ai comunei"]. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, 
1864---44 7. Publicat de Simion Retegan, Conştiinţă ... , doc. CI, pp. I 94-195. 

Pintic, 28 septembrie 1864 

Înaltă Dietă Provincială! 

243. 

Deşi representanţii Înaltei Case chemaţi prin destinaţiunea Monarhului şi 
încrederea comună spre a croi patriei o soartă mai bună, veghează din destul pentru 
binele şi prosperitatea tuturor locuitorilor acestei ţări, totuşi apropiindu-se ca să 
vină la desbatcre în Înalta Casă una din trebile cele mai vitale a Ardealului, cea a 
împărţirii teritoriale, nu pot comunele rubricate ca să nu încerce a îndrepta prin asta 
umilita rcprcscntaţiunc atenţiunea Înaltei Casc spre următoarele împrejurări 
tăietoare în causa împărţirii politice a ţării. 

Noi nu ştim de care principiu s-a ţinut f naltul Regim in compunerea 
proiectului de lege despre schimbările necesare în împărţirea politică a Marelui 
Principat Transilvania, precepem însă din titula acestui proiect, că scopul ce e de a 
se ajunge este „uşurarea unei administraţiuni şi justiţie regulate". 

Dacă e într-adevăr acesta scopul, cutezăm a afirma că pentru comunele 
suplicante de cumva dânsele rămân împărţite în municipiul Sibiului cu 
submunicipiul Bistriţei, nu este ajuns. 

După debila noastră opiniune, la o împărţire politică, dacă are de a se înlesni 
administraţiunea în toţi ramii săi, e mai mult de a se uita la puscţiunea 
comunicativă a comunităţilor, cercurilr politice şi la apropierea lor de locurile 
centrale, de unde se cânnuieşte administraţiunea şi justiţia, decât la orişice alte 
incopceri antropologice. De aici mânecand se poate convinge Înalta Casă că, 
comunelor rubricate, a căror locuitori sunt ţărani ce trăiesc din lucrul mâinilor mare 
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parte, le este interesul ca să fie alăturate la un municipiu, unde să Ic fie şi lor mai 
uşor a fi administraţi şi unde să Ic vină mai lesne a-şi căuta şi administrarea 
justiţiei; acest municipiu pentru noi însă este cel al Reghinului şi nicidecât cel al 
Sibiului, respectiv cercul Bistriţei. 

Aceasta o şi motivăm în următorul mod: a) Săplacu (D. Szeplac), Lugicul 
(Sz. Ludveg) şi Ujfaleul au piaţa în Reghin, drumurile lor duc la Reghin, 
produptele şi le vând la Reghin, toată comunicaţiunea cu deregătoriile politice şi 

judeciare le este numai acolo uşurată, unde au şi altmintrelea de a merge în 
negoţiaţiunile sale. 

b) Pinticul, Posmuţiul, Juda Mare sunt cu mult mai aproape de cercul 
Orrnenişului ţinător de municipiul Reghinului, ca multe alte sate din acest cerc, şi 

depărtate de Bistriţa; încorporate cu municipiul Reghinului şi au aproape deregătoriile 
subalterne şi nu departe cele principale de municipiu. Piaţa principală şi a comunelor 
de sub b) este Reghinul şi secundară Teaca, iar Bistriţa niciodată. Considerând apoi 
că umblarea la Bistriţa e împiedecată pentru omul sărac foarte tare prin ramuri de 
drum şi poduri, câte odată pentru toţi prin esundările apelor către Bistriţa; e 
învederat că interesul acestor comune, interesul administraţiunii şi a justiţiei aduc 
astfel cu sine, ca comunele acestea să fie încorporate cu municipiul Reghinului. 

Pe basa celor zise îndrăsnim a propune Înaltei Case ca comunele Lugicul, 
Ujfaleul, Pinticul, Posmuţiul şi Juda Mare la noua împărţire a ţări dimpreună cu 
comunele săseşti din cercul Tecii să fie încorporate municipiului Reghin cu cercul în 
Teaca. 

Îndrăsnim a atrage atenţiunea Înaltei Diete încă asupra unei împrejurări. Se 
vorbeşte că un membru al Înaltei Case din nobila naţiune a saşilor, ce e de lăudat, a 
umblat de vreo câteva zile prin comunele din cercul Tecii, cum se zice de a 
subscrie o representaţiune oarecareva către Înalta Dietă spre a fi încorporaţi cu 
municipiul săsesc; această rcpresentaţiune nu trebuie să confunde a noastră după ce 
aceasta a noastră are singur interesul comun de motiv, iar oricare alta subscrisă prin 
oarecineva din comunele noastre, numai îndemnul ori interesul individual. 

Altmintrelea, dacă au comunele rcprcscntante de a servi poate la împărţirea 
nouă teritorială, numai de clială, ca să nu fie întrerumptă catena teritorială a 
oarecărui municipiu, comunele noastre se pot toate, după puseciunea lor teritorială 
cu mult mai bine nădi lângă municipiul Reghinului, decât lângă a Sibiulu cu cercul 
Bistriţei. Se poate cumcă numele comunelor representante încă le-a adus în 
proiectul Înaltului Regim la municipiul Sibului, după ce unele din comunele 
acestea au connumcle Szasz, Szasz Pentek, Szasz U j falu, etc. Avem însă de a 
atrage atenţiunea Înaltei Case la aceea împrejurare curncă tocma comunale cu 
porecla Szasz, au poporaţiunea curat românească, precum e Pinticul şi Ujfaleul; 
apoi Posmuţiul, Juda Mare şi Lugicul sunt cu majoritate absolută română; Săplacul 
cu români şi unguri, fără de niciun sas. Asta e voinţa comunelor presentantă, prin 
umiliţii Înaltei Case servi. 

Pintic, în 28 septembrie 1864. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta, Fond Dieta/ia F-135, f. 2-12; ,,Concordia", IV, 1864, nr. 
I 05-359, p. 421; publicat de Simion Retegan. Co11ştii11(â ... , doc. Cil, pp. 195-198. 
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Petreştii de Jos f septembrie 18641 

Înaltă Dietă! 

244. 

Din proiecctul în[altului] Gubemiu făcut pentru împărţirea şi organisarea ţării 
pre temei mai durător decum fu a celor trecute împărţiri şi organisări, am priceput 
cum că vechiul comital al Turdei să se desfiinţeze şi să nu rămână din el alta decât 
un vicecomitat al municipiului Cluş. 

Una grişire generală ne-a cuprins la această veste şi nu ne puteam reţinea ca 
să nu rugăm pre înalta dietă ca municipiul Turda să rămână şi la această organisare 
din causele următoare: 

I. comitatul Turdei a stat din veacuri şi din această privinţă credem că ar 
putea sta şi de acum înainte, mai ales 

II. că noi umiliţii suscrişi în toate causele comerciale, industriale, de 
economie şi emporiu, în afacerile publice şi private am gravitat totdeauna către 
Turda şi nu aiurea; în urmă, 

III. din Turda căpătăm sarea de lipsă şi cu ocasiunea cumpărărei ne isprăvim 
şi celelalte treburi ce le mai avem; 

Acestea şi alte cause sunt destule pentru noi pentru ca să dorim rămânerea 
municipiului Turdei; şi aşa rugăm pre înalta Dietă să binevoiască a ne mângăia cu 
municipiul Turdei şi a nu ne lăsa ca în causele noastre cele mai momentoase, cu pierderea 
timpului, a economiei şi cu spese grele să alergăm la Cluş şi în alte părţi depărtate. 

Această cerere dreaptă recomandându-o consideraţi unei în[ altei] Diete cu 
deosebită onoare suntem şi rămânem umiliţi servi a înaltei Diete. 

[Semnează juzii şi notarii comunelor: Petreştii de Jos, Petreştii de Mijloc, 
Petrcştii de Sus, Berchicşu, Colţcşti, Izvoarele, Vălişoara, Rimetea, Sănduleşti şi Buru]. 

[Adresa:] Către înalta Dietă a Transilvaniei în Sibiu; cererea comunelor Petridu 
Unguresc, Petridu de Mijloc, Petridu de Sus, Bercheşu, Torock6szentgy6rgy, 
Bedcleu, Valea (Gyertyanos), Trascău (Torock6), Sind şi Buru, pentru formarea 
municipiului Turda din întruscrisele cause. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond Dieta/ia. F-135. 1863/4 Orszaggyiilcs. Elnoki iratok, 
1864--459. Publicat de Simion Retegan. Conştiinţă ... , doc. CI V. pp. 199 200. 

(Vama Buzău, I octombrie 18641 

Înaltă Dietă, 

245. 

Umiliţii locuitori din comuna Vapa Buzău, vanncghia Bălgradului de Sus 
vin, cu păstorul lor spiritual în frunte, la Inalta Dietă cu următoarea petiţiune: 
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Sunt mai bine de treisprezece ani de când pătimim greu, prin foştii noştri 

proprietari de pământ, de la desfiinţarea iobăgiei. Noi, pentru ca să fim îndreptăţiţi 
egal cu alţi foşti iobagi de pe alte locuri, în sensul înaltei patente urbariale din 
1854, am purtat proces prin d[omnul] procurator Hintz din Braşov contra domnilor 
noştrii propr[ictari], al cărui resultat şi dccisiune nu-l ştim. Atât ne este cunoscut că 
în decursul procesului nostru am fost surprinşi adeseori de esecuţiune diferită 

pentru sechestrarea bunurilor noastre materiale, fără a ni se face cunoscută 

decisiunea dregătoriilor respective, din care causă apoi am fost siliţi, rămânând 

credincioşi înaltei decisiuni gubemiale, până unde s-a înaintat causa noastră urbarială, a 
protesta, care dacă a venit pentru noi favoritoare sau nefavoritoare nu ştim. Una 
esecuţiune straordinară o facem aici pe larg cunoscută, prin care s-a făcut la noi o 
faptă remarcabilă. 

În anul 1863, a trea zi din sărbătorile orientale ale rosalilor, seara pe la I O 
oare turbură oarecine liniştea comună, prin scoaterea animalelor din curţile 

locuitorilor, în care zăceau, pe care le mână către curtea Cancelariei vămii c[ esaro ]
r[ egeşti]. Locuitorii înfioraţi prin o astfel de faptă neaşteptată, se decisă a aştepta 
ziua unnătoare spre a vedea causa aceasta la lumină. Des-de-dimineaţă şi alergară 
în grupe diferite după animale, pe care le-au aflat înferate cu un ţigan străin, 

vânzându-le în dobă în curtea Cancelariei menţionate, sub custodia d[omnului] 
adjunct al d[ omnului] solgabiro din Arinţi, însoţit de 6 pădurari, ce au fost tramişi 
ca esecuţiune. Tot aceşti domni esecutori au fost şi cumpărătorii animalelor. La 
vânzarea asta priveau locuitorii curioşi, că cum se poate trata astfel cu animalele 
dânşilor, fără a li se spune causa şi fără a întreba cel puţin a cui este cutare sau 
cutare vacă. Într-acelea luă unul dintre locuitori - Petru Belencea - curaj şi adresă 
preşedintelui esecuţiunii unnătoarele: ,,Domnule, fă bine şi ne slobozi vitele 
noastre după lege, că şi noi avem cărţi băgate în lege şi până ni se va alege lucrul 
nostru în sus, că noi nu ne punem împotrivă spre a nu plăti, decât le cerem precum 
şi protestăm pc numele M[aicstăţii] sale al prea graţiosului nostru Imperator contra 
acestei fapte". Preşedintele cscc[u\iunii], d[omnul] adjunct al d[omnului] solgabiro 
răspunse: ,,Eu sum împăratu pc capu vostru şi puterea împăratului este dată pe 
mâna mea şi eu mân vitele". 

În fine, luându-Ic dinapoi spre a Ic mâna în satul vecin Bodola (Budila) la 
locuinţele danşilor, se puse o femeie dintre ale noastre, Maria Andrei Marton, cu 
cei doi fii ai ei maturi în vârstă, George A. Marton şi Ioane A. Marton, antca 
animalelor şi căpătă de la unul dintre cscc[utori] o lovire de puşcă, care o a trântit-o 
la pământ. Acum sar fiii ci într-ajutor şi într-aceea comandă alt esec[utor], anume 
Kosa Şiandor, de trei ori Fcuer, când se şi descărcară asupra noastră câteva puşti, a 
căror plumb omorâră pe ambii fii ai acestei femei, numiţii George And[rei] Marton, 
tată a 3 prunci şi Ioane And[rei] Marton, june şi răni, afară de aceştia 16 persoane, 
dintre locuitorii prezenţi, adecă pe: Nicolae I. Muntean, Xenofont Buzea, Maria I. 
Drăgan, Elena I. Filip, Ilie Mareşiu, Dumitru Ioane Bodileanu, Elena G. Wasi ş[i] 
a[lţii]. Fapta aceasta a împrăştiat atât pe csecutori, cât şi pe animale şi pc locuitori, 
fiecare şi-a pierdut unna cu fuga. 

N-a fost de ajuns cu acestea ci câteva luni mai târziu, fiindcă noi fără 

conducători capabili, încă nu înaintasem crima aceasta nicăieri, cer menţionaţii 
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domni csccuţiune în comuna noastră pentru scoaterea contribuţiunii, care îrdată li 
s-a şi conces de la diregătoria respectivă. Însă ce fac domnii noştrii? Ne adie mai 
mulţi soldaţi în comună, încortelează câte patru indivizi la una familie şi demindă -
fiindcă oarecare rest de contribuţiune, spre a cărui scop s-a espedat soldaţ de la 
diregătorie, n-a fost în timpul acesta în comuna noastră, numai iingură 

contribuţiunea de pământ este din causa procesului în reservă cam de 1 O ani, şi 

aceasta numai la unele familii - că, dacă nu voieşte a se învoi în grabă cu d[ omnul] 
său de pământ, soldaţii au să rămână la dânsul până când îi vor stoarce tot. 

Bieţii locuitori, văzându-se astfel constrânşi, crezură că causa lor astfel este 
decisă şi să luară fiecare la domnul său ca să se învoiască, unde au fost tra:aţi, cu 
socoteala, după voia d[omnilor] prop[rietari] de pământ. Aşa s-a aruncat pe fiecare 
familie o sumă de la 100 fl. v.a. până la 400 fl. v.a., ca restanţă, şi după c1lculul 
claselor s-a împărţit fiecarea contract pentru 2 f[lorini] v.a. ca pentru moşia pe care 
locuieşte să plătească o arindă anuală. 

Deci susmenţionata comună să roagă înecată în !acrime de înalt~ Casă 

dietală, ca aceasta să binevoiască a-i mijloci: 
a) Spre a se face paşii necesari pentru aflarea isvorului crimelor arătate 
b) Pentru a se cerceta suma ce ni se cere ca restanţă, care după părerea 

noastră, judecând proporţiunea moşiilor care le stăpânim, este cu totul mare ~i, 
c) Pentru ca suma cu care suntem îndatoraţi să ni se ceară sau să av~m a o 

răspunde în rate mai mici şi în timp mai îndelungat, că toată averea ce o posed 
locuitorii acestei comuni, le stă, partea cea mai mare în animale comute, de la 
pământ prea puţin folos au, din causă că clima cea aspră a munţilor le nimiceşte 
bucatele mai totdeauna şi că partea cea mai mare de animale li s-a sechestrat de 
d[omnii] prop[rietari] în preţ slab, aşa încât acum, nemaifiind în stare a plăti .:::e li se 
cere, sunt daţi pradă unei miserii însemnate. 

Vama Buzău, 20 sept[embrie] sau I oct[ombrie] 1864. 
[Semnează parohul, judele, 2 juraţi şi 29 săteni] 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F-135, 186314 OrszaggyUlcs, Elniib iratok, 
1864 476. Publicat de Simion Retegan în Conştiin/â ... , doc. CYI, pp. 201 204. 

Budila, J octombrie J 864 

Înaltă Dietă! 

246. 

Noi subscrişii locuitori din comunele Budila, Thei, Marcos, Buzău, fiindcă, 
după înţelesul proiectului înaltului Regim, suntem anecsaţi, cu depărtarea şi 

îngreonarea noastră, lângă municipiul Sepiszentgyărgy (Sfântul Gheorghe), aşadar, 
după înţelesul petiţiunii date de comunele aşa-numite Săcele, ne rugăm ca şi noi să 
fim anecsaţi lângă sus-numitele comune. 

[Semnează judele, 4 juraţi, 18 săteni şi parohul din Budila; parohul, învăţătorul 
şi 12 săteni din Teliu; judele, parohul, învăţătorul şi 22 săteni din Mărcuş; judele, 3 
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curatori, un jurat, un gociman, parohul, învăţătorul, notarul şi 23 săteni din Vama 
Buzăului]. 

Budila la I octombrie 1864 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia. F-135, I 863/4 Orszaggyiiles, Elnoki iratok, I 864--485. 
Publicat de Simion Retegan. Co11ş1ii11/â .... doc. CV. pp. 200-201. 

247. 

!Sibiu, 3 octombrie 18641 

Dieta Transilvaniei. Şedinţa I 09 din 3 oct. După curente comuna Nagy Petri 
şi alte comune cer printr-o petiţiune aşternută prin dn. dep[utat] Moga ca să se 
formeze un comitat al Turdei separat, se dede la comitetul pentru împărţirea ţării. 

Se mai dau comitetului de petiţiuni: petiţiunea în obiecte urbariale a lui 
Molnar Istvan în contra lui Marton Istvan, subştemută tot prin dn. Moga; petiţiunea -
tot în cause urbariale - a lui Szekely Janos etc. în contra lui Szabo Janos din Batka
Madaras; petiţiunea zilerilor din Pocni, Ostrom şi Pesecanu de pe Valea Haţegului, 
subştemută prin dn. dep[utat] Pop Petru, prin care se roagă pentru eliberarea de 
prestaţiunile robotale; petiţiunea lui Ioan Vasilioni din Ciula Mică în contra lui 
Lukacs Rosalia din Densuş pentru recâştigarea proprietăţii luate şi petiţiunea lui 
Iacob Armioniu din Ciula Mică, tot în contra Rosaliei Lukacs pentru recâştigarea 
părţii sale de pădure luate. 

Moga: ,,Înalt prcsidiu! Îmi iau îndrăzneala către înaltul prcsidiu a pune o 
umilită interpelaţiune: În decursul anului tr[ ecut] după multe desbateri s-a înfiinţat 
în Dicta aceasta un articlu de lege pentru «egala îndreptăţire a celor trei limbi ale 
patriei». După ce cu sum tramis prin un număr de popor mare, care aşteaptă 
sancţionarea articulului acestuia cu multă sete, mă scmţiu îndatorit a pune umilita 
interpelaţiune ca înaltul prcsidiu să binevoiască a face cunoscut că este sperare ca 
articolul acesta să-l putem căpăta sancţionat cât mai curând, sau nu? Şi dacă nu este 
sperare să binevoiască a spune cc piedici stau în calc sancţionării acestui articul de 
lege? Şi dacă stau oarecare-va piedici îmi iau îndrăzneala a ruga pre înaltul presidiu 
ca să binevoiască a conlucra după putinţă spre delăturarea lor". (Bravo!) 

Alecs. Bohăţel: ,,Eu sum numai singur într-o părere. Eu sum în contra §IO 
precum se află în operatul comisiunci şi aşadar cu m-am ales singur ca orator dacă 
nu m-au ales alţii" (Ilaritate). 

Preşed: ,,Meltoztassck tchat szolani". 
Alecs. Bohăţel: ,,Înalt prcsidiu! Aş fi foarte scurt în vorbirea mea pentru că 

atâtea s-au adus pro şi contra §IO, cât eu din parte-mi, pre lunga cea mai mare 
opintire nu aş putea nu aş mai ştii adauge ceva spre spriginirea §-lui aşa precum se 
află în proiectul comisiunei. În contra încă aş mai putea aduce foarte puţin; însă 
sunt mai multe declaraţiuni făcute din partea d-lui părinte reg[alist] Koronka, care 
nu Ic pot nicidecât petrece cu tăcerea, ca nu cumva mâine-poimâine să se 

411 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



folosească cu acelea în contra noastră ca argument, zicându-ne: «Qui tacet, 
conscntire videturn" 1

• 

Domnia Sa a adus în vorbire lungă şi ştiinţifică într-altele că noi voim a 
contopi naţiunea maghiară şi secuiască într-una, când e vorba de împărţirea 

representanţiei deşi acelea două naţiuni sunt surori gemene. A doua a zis că după 
legea presentă nu e destul de bine representată aristocraţia maghiară, care a 
conlucrat totdeauna mai mult spre apărarea patriei, şi care mai numai singură a 
apărat patria cu secuii, pentru că saşii făceau bani, iar românii produceau bucate. 
Zice că aristocraţia într-atâta a conlucrat la apărarea patriei încât mai nu au mai 
rămas precum arată parohiile cele multe deşerte. Mai încolo pofteşte ca toate 
oraşele care până la 1848 au avut doi representanţi, să-i aibă şi de aci înainte. 

Însă, care cu atâta consecinţă logică se leagă de trecut, unde e vorba despre 
Haţeg şi Hunedoara pre acestea le lasă afară din consecinţă şi nu le cere 
representaţia. Ce se ţine de contopirea care o am vrea noi, de aceasta nu e vorba, că 
noi deşi cunoaştem că sunt surori aceste naţiuni, ştim însă că nu sunt una, fora 
naţiunea maghiară e, după un proverb al secuilor, fiica naţiunii secuieşti. Aceasta o 
zice cunoscutul proverb secuiesc, cunoscut în toată secuimea, că adică secuii au 
făcut pe unguri. Ce se ţine de aceea, că nu e representată de ajuns aristocraţia 
maghiară, eu sum de aceea convingere că aristocraţia maghiară din Transilvania e 
aşa reprcsentată precum e representată şi cealaltă parte a naţiunii maghiare şi în 
care proporţiune e representată şi naţiunea română, care locuieşte prin comitate 
dimpreună cu arisocraţia maghiară. Şi eu nu aflu nicio deosebire în interesele 
aristocraţiei şi ale poporului, căci la noi se află aristocraţia aleasă de popor prin 
dominiuri mari foarte puţină, că e contopită între cetăţeni. Ce se ţine mai încolo de 
aceea că aristocraţia a apărat patria aceasta şi cu deosebire aristocraţia maghiară, 
aceasta nu stă nicidecât, pentru că cum ştim, înainte de a veni Transilvania sub 
Casa domnitoare a Austriei se apăra patria mai mult prin banderii, la care trebuiau 
comitatele să contribuiască după mulţimea poporului, însă nu după numărul 

aristocraţiei maghiare; şi cumcă au luat parte tocmai în aşa măsură şi românii ca şi 
maghiarii la apărarea patriei. În cele mai multe comitale sunt tot atâtea, ma în unele 
încă mai multe familii române nobilitate pentru apărarea patriei decât maghiare. 

Ce se ţinc de deşertarea unor ţinuturi de unguri cu nu prea cunosc ţinuturi în 
care candva să li !ost ungun, ş1 mai pe urmă să se lî colonizat prin români, ci din 
contră ştiu mai multe ţinuturi româneşti care s-au contopit în maghiari. Aşa în 
mijlocul secuilor c un sat astăzi maghiar Olahfalu şi opidul Bcreczk, care înainte cu 
400 ani au fost comune curat româneşti. Dar, în districtibus vlachorum din 
Hunedoara sunt şi mai multe sate maghiare care dovedesc că românii s-au prăpădit 
vărsându-şi sângele întru apărarea patriei. 

Ce se ţinc de parohiile cele deşerte, eu nu recunosc, că locuitorii acelora ar fi 
sângerat în apărarea patriei, ci acele parohii deşerte vin încă de sub principii 
naţionali de atunci când mai multe protopopiate române erau supuse de-a dreptul 
superintendentului rcfonnat, atunci s-au fonnulat parohiile acelea, care cât ce 
religiunca română şi-a căpătat cserciţiul puţin mai liber, îndată au rămas deşerte 
parochiile, făcându-şi românii biserica de confesiunea lor şi alegându-şi preoţi de 
limba şi naţionalitatea lor. 
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Cc se ţine de meritul nobililor unguri în apărarea constituţiunii, le dau drept; 
msa aicea chiar s-a împlinit zicătoarea română „Cine împarte, parte îşi face!". 
Pentru aceea nu aş dori şi nu sum de aceea convingere că aristocraţiei să-i dăm noi 
un Extra-Wurst, precum a zis dn. Puşcariu (Ilaritate), fără să fie representată şi 

aristocraţia între cealalţi locuitori ai patriei după proporţiunea ce i se cuvine. 

,.Gazeta Transilvaniei", XXVII, nr. 91 c.lin 15/27 noiembrie 1864, pp. 364-365. 

,,Cine tace este de acord" (din lat.). 

248. 

!Sibiu, 3 octombrie 1864) 

Dieta Transilvaniei. Şedinţa I 09 din 3 oct. După curente comuna Nagy Petri 
şi alte comune cer printr-o petiţiune aşternută prin dn. dep[utat] Moga ca să se 
formeze un comitat al Turdei separat se dede la comitetul pentru împărţirea ţării. 

Se mai dau comitetului de petiţiuni: petiţiunea în obiecte urbariale a lui 
Molnar Istvan în contra lui Marton Istvan, subştemută tot prin dn. Moga; petiţiunea 
- tot în cause urbariale - a lui Szekely Janos etc. în contra lui Szabo Janos din 
Batka-Madaras; petiţiunea zilerilor din Poeni, Ostrom şi Pesecanu de pe Valea 
Haţegului, subştemută prin dn. dep[utat] Pop Petru, prin care se roagă pentru 
eliberarea de prestaţiunile robotale; petiţiunea lui Ioan Vasilioni din Ciula Mică în 
contra lui Lukacs Rosalia din Densuş pentru recâştigarea proprietăţii luate şi 

petiţiunea lui Iacob Arrnioniu din Ciula Mică, tot în contra Rosaliei Lukacs pentru 
recâştigarea părţii sale de pădure luate. 

M o g a: ,,Înalt presidiu! Îmi iau îndrăzneala către înaltul presidiu a pune o 
umilită interpelaţiune: În decursul anului tr[ ccut] după multe desbateri s-a înfiinţat 
în Dieta aceasta un articlu de lege pentru «egala îndreptăţire a celor trei limbi ale 
patriei». După ce eu sum tramis prin un numer de popor mare, care aşteaptă 
sancţionarea articulului acestuia cu multă sete, mă semţiu îndatorit a pune umilita 
interpelaţiune ca înaltul prcsidiu să binevoiască a face cunoscut că este sperare ca 
articolul acesta să-l putem căpăta sancţionat cât mai curând, sau nu ? Şi dacă nu 
este sperare să binevoiască a spune ce piedici stau în cale sancţionării acestui 
articul de lege? Şi dacă stau oarecare-va piedici îmi iau îndrăzneala a ruga pre înaltul 
presidiu ca să binevoiască a conlucra după putinţă spre delăturarea lor". (Bravo!) 

A I e c s. B o h ă ţ e I: ,,Eu sum numai singur într-o părere. Eu sum în contra 
§IO precum se află în operatul comisiunei şi aşadar eu m-am ales singur ca orator 
dacă nu m-au ales alţii" (Ilaritate). 

Pre şed: ,,Meltoztassek tehat szolani". 
A I e c s. B o h ă ţ e I: ,,Înalt presidiu! Aş fi foarte scurt în vorbirea mea 

pentru că atâtea s-au adus pro şi contra §IO, cât eu din parte-mi, pre lunga cea mai 
mare opintire nu aş putea nu aş mai ştii adauge ceva spre spriginirea §-lui aşa 
precum se află în proiectul comisiunei. În contra încă aş mai putea aduce foarte 
puţin; însă sunt mai multe declaraţiuni făcute din partea d-lui parente reg. Koronka, 
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care nu le pot nicidecât petrece cu tăcerea, ca nu cumva mâine-poimâine să se 
folosească cu acelea în contra noastră ca argument, zicându-ne: «Qui tacet, 
consentire videturn". 

Domnia Sa a adus în vorbire lungă şi ştiinţifică într-altele că noi voim a 
contopi naţiunea maghiară şi secuiască într-una, când e vorba de împărţirea 

rcpresentanţiei deşi acelea două naţiuni sunt surori gemene. A doua a zis că după 
legea prescntă nu e destul de bine representată aristocraţia maghiară, care a 
conlucrat totdeauna mai mult spre apărarea patriei, şi care mai numai singură a 
apărat patria cu secuii, pentru că saşii făceau bani, iar românii produceau bucate. 
Zice că aristocraţia într-atâta a conlucrat la apărarea patriei încât mai nu au mai 
rămas precum arată parohiile cele multe deşerte. Mai încolo pofteşte ca toate 
oraşei~ care până la 1848 au avut doi representanţi, să-i aibă şi de aci înainte. 

Insă, care cu atâta consecinţă logică se leagă de trecut, unde e vorba despre 
Haţeg şi Hunedoara pre acestea le lasă afară din consecinţă şi nu le cere 
representaţia. Ce se ţine de contopirea care o am vrea noi, de aceasta nu e vorba, că 
noi deşi cunoaştem că sunt surori aceste naţiuni, ştim însă că nu sunt una, fora 
naţiunea maghiară e, după un proverb al secuilor, fiica naţiunii secuieşti. Aceasta o 
zice cunoscutul proverb secuiesc, cunoscut în toată secuimea, că adică secuiii au 
făcut pe unguri. Ce se ţine de aceea, că nu e representată de ajuns aristocraţia 
maghiară, eu sum de aceea convingere că aristocraţia maghiară din Transilvania e 
aşa representată precum e representată şi cealaltă parte a naţiunii maghiare şi în 
care proporţiune e reprcsentată şi naţiunea română, care locuieşte prin comitate 
dimpreună cu arisocraţia maghiară. Şi eu nu aflu nicio deosebire în interesele 
aristocraţiei şi ale poporului, căci la noi se află aristocraţia aleasă de popor prin 
dominiuri mari foarte puţină, că e contopită între cetăţeni. Ce se ţine mai încolo de 
aceea că aristocraţia a apărat patria aceasta şi cu deosebire aristocraţia maghiară, 
aceasta nu stă nicidecât, pentru că cum ştim, înainte de a veni Transilvania sub 
Casa domnitoare a Austriei se apăra patria mai mult prin banderii, la care trebuiau 
comitatele să contribuiască după mulţimea poporului, însă nu după numărul 
aristocraţiei maghiare; şi cumcă au luat parte tocmai în aşa măsură şi românii ca şi 
maghiarii la apărarea patriei. În cele mai multe comitale sunt tot atâtea, ma în unele 
încă mai multe familii române nobilitate pentru apărarea patriei decât maghiare. 

Cc se ţinc de deşertarea unor ţinuturi de unguri cu nu prea cunosc ţinuturi în 
care cândva să fi fost unguri, şi mai pe unnă să se fi colonizat prin români, ci din 
contră ştiu mai multe ţinuturi româneşti care s-au contopit în maghiari. Aşa în 
mijlocul secuilor c un sat astăzi maghiar Olahfalu şi opidul Bcrcczk, care înainte cu 
400 ani au fost comune curat româneşti. Dar, în districtibus vlachorum din 
Hunedoara sunt şi mai multe sate maghiare care dovedesc că românii s-au prăpădit 
vărsându-şi sângele întru apărarea patriei. 

Ce se ţine de parohiile cele deşerte, eu nu recunosc, că locuitorii acelora ar fi 
sângerat în apărarea patriei, ci acele parohii deşerte vin încă de sub principii 
naţionali de atunci când mai multe protopopiate române erau supuse de-a dreptul 
superintendentului rcfonnat, atunci s-au formulat parohiile acelea, care cât ce 
rcligiunea română şi-a căpătat eserciţiul puţin mai liber, îndată au rămas deşerte 
parochiile, făcându-şi românii biserica de confesiunea lor şi alegându-şi preoţi de 
limba şi naţionalitatea lor. 
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Cc se ţinc de meritul nobililor unguri în apărarea constituţiunii, le dau drept; 
msa aicea chiar s-a împlinit zicătoarea română „Cine împarte, parte îşi face!". 
Pentru aceea nu aş dori şi nu sum de aceea convingere că aristocraţiei să-i dăm noi 
un Extra-Wurst, precum a zis dn. Puşcariu (Ilaritate), fără să fie reprcscntată şi 

aristocraţia între cealalţi locuitori ai patriei după proporţiunea ce i se cuvine . 

.,Gazeta Transilvaniei", XXVII, nr. 9 I din 15/27 noiembrie 1864, pp. 364-365. 

249. 

lschl, 8 octombrie 1864 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, 
Din graţia lui Dumnezeu, Imperatorul Austriei, 

Rege apostolic al Ungariei, Boemiei, Dalmaţiei, Croaţiei, Slavoniei, Galiţiei 
şi lodomeriei; rege al lombardiei, Veneţiei şi lliriei, rege al Ierusalimului, etc. 
arhiduce al Austriei, mare duce al Toscanei şi al Cracoviei, duce al Lotaringiei, al 
Salisburgului, Stiriei, Carintiei, Carnioliei şi al Bucovinei; mare principe al 
Transilvaniei; marchione al Moraviei, duce al Sileziei superioare şi inferioare, al 
Modenei, Parmei, Piacentiei şi Guastalei, al Ausvitiei şi Zatorului, al Tesinei, 
Friaulei, Ragusei şi Zarei; comite principal al Habsburgului şi al Tira/ului, al 
Chiburgului, Goritiei şi Gradiscei; comite al secuilor; principe de Trient şi Brixen; 
marchione al lausitiei superioare şi inferioare şi al Istriei; comite de Hohenembs 
şi Feldkirch, Bregentia, Sonnenberg etc.; domn de Triest, Cattaro şi în 
Marchionatul Vendic; mare voievod al Voivodinei Serbiei, etc. 

Facem prin aceasta de ştire şi cunoscut: 
Reprezentanţii iubitului nostru mare principat al Transilvaniei conchiamaţi 

prin regescul nostru rescript din 21 aprilie 1863 pre I iulie al acelui an în libera 
noastră cetate regească Sibiu şi adunaţi acolo în dietă, ne-au subştcmut pe cale 
constîtufîonală un m1îcol despre înfiinţarea şi organisarea unui tribunal suprem 
pentru Marele Principat Transilvania pre lângă prea umilita lor rugăminte depusă în 
representaţiunea lor din 23 Septembre 1864, pentru ca să dăm acestui articol 
preagraţioasa noastră acceptare, confirmare şi sancţiune. 

Cuprinsul acestui articol de lege este următorul: 

Articol de lege 
despre înfiinţarea şi organisarea unui tribunal suprem pentru Marele Principat 

Transilvania 
§ I 

Pentru cuprinsul Marelui Principat al Transilvaniei se înfiinţează un Tribunal 
suprem de justiţie, cu titlul „R. tribunal suprem al Transilvaniei" care-şi va avea 
scaunul în reşedinţa împărătească Viena. 
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§2 
Acest tribunal va consta dintr-un preşedinte, din consilieri câţi vor fi de 

trebuinţă şi din personalul care va fi de lipsă pentru ajutorinţă şi manipulaţiur.e. 
Denumirea preşedintelui şi a consilierilor e rezervată Maiestăţii sale. 

§3 
Toate posturile se vor conferi numai transilvănenilor, cu respect la cele patru 

naţiuni recunoscute în ţară precum şi la cele şase confesiuni iarăşi recepute după 
dreptul de stat. 

§4 
Tribunalul suprem va decide în forul al treilea şi din urmă despre toate 

cauzele civile şi în toate trebile urbariale supuse procedurii judecătoreşti întrucât 
conced prescriptele ce există remedie legale în contra decisiunilor pronunţate în 
instanţa a doua. 

§5 
În cauze penale va decide Tribunalul suprem ca for al treilea despre toate 

cazurile penale asemnate procesurii judecătoreşti, cari vor ajunge la el în 
conformitate cu prescriptele procesuale ce există. 

§6 
Tribunalul suprem afară de aceea, conform cu prescriptele de jurisdicţiune ce 

esist mai decide încă: 
a) despre toate propunerile, cererile şi plânsorile în causele de delegaţiune; 
b) despre respingerea oarecărei din judecătorie sau a preşedinţilor lor; 
c) despre toate certele de competenţă ale judecătoriilor subordonate şi 
d) despre plânsorile sindicale. 

§7 
Despre delegaţiunea altei judecătorii în locul unei judecătorii din Ardeal sau 

viceversa, mai încolo în certele de competinţă între judecătoriile Ardealului şi între 
judecătoriile altor ţări, de cumva curţile apelative respective nu s-ar putea uni, va fi 
competente a decide tribunalul suprem al Ardealului în coînţelegere cu forul suprem 
judecătoresc a celeilalte judecătorii respective. Dacă nu s-ar putea coînţelege amândouă 
autorităţile supreme judecătoreşti, atunci la propunerea respectivelor autorităţi 

aulice de justiţie, va decide Maiestatea sa. 
§8 

Despre conflicte de competenţă între autorităţile judiciare şi politice va 
decide Tribunalul suprem în coînţelcgere cu Cancelaria aulico-transilvană. 

§9 
Tribunalul suprem va fi condus de preşedinte şi fiind acesta absent on 

împiedecat, de substitutul lui, denumit spre acest scop. 
§10 

Tribunalul suprem pertrapta şi decide despre toate afacerile care cad în sfera 
activităţii sale, într-un senat de şase juzi şi un preşedinte 

§ 11 
Limba afacerilor Tribunalului suprem se va îndrepta după dispuseţiunilor 

generale, care se vor face prin una lege specială despre întrebuinţarea celor trei 
limbi a ţării în comunicaţiunea publică oficioasă. 
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§12 
Toate espediţiunile Tribunalului suprem se vor provede cu inscripţiunea „R. 

tribunal suprem al Transilvaniei" şi se vor subscrie de preşedinte ori de substitutul său. 
Sentinţele vor purta inscripţiunea ,,În numele Maiestăţii sale c.r. apostolice, 

Marelui Principe al Transilvaniei şi comite al secuilor" şi afară de subscrierea mai 
sus numită se vor mai subscrie de un votant. 

§13 
Sigiliul Tribunalului suprem de justiţie va purta vulturele c.r. de împreună cu 

însemnul Transilvaniei şi cu cercuscrierea „Sigillum regii supremi Tribunalis 
Magni Principatul Transylvaniae". 

§14 
Sfera de activitate a tribunalului suprem în cauze personale şi disciplinare, 

organisarea lui internă şi regulamentul lucrărilor lui se va regula pe calea 
ordinaţiunilor. 

Această prea umilită rugăminte a credincioşilor noştri representanţi ai 
iubitului nostru Mare Principat al Transilvaniei adunaţi în Dietă, primindu-o, Noi 
cu complăcere dăm articlului de lege trecut mai sus întru tot cuprinsul lui, cesareo
regeasca şi domneasca Nostră acceptare, confirmare şi sancţiune, iară pe memoraţii 
credincioşi representanţi ai acelor ţări îi asigurăm, cum că acest articul petrecut 
prin aceasta în cartea de legi a Marelui Principat al Transilvaniei, îl vom observa 
atât Noi înşine, cât şi vom face ca să fie observat prin toţi credincioşii Noştri, 

întocma precum Noi pe acelaşi în puterea acestui document al Nostru de acum îl 
acceptăm, ratificăm, încuviinţăm şi confirmăm. 

Datu-s-a în Ischl în 8 Octomvre anul una mie opt sute şasezeci şi patru al 
împăraţiei Noastre al şasesprezecelea. 

Francisc Josif m.p. 
Fr. Br. de Reichenstein m.p. 

Nicolau comte de Teleky m.p. 
I schi, 8 octobre I 864 

Imprimat. :lklen, pp. 596-599. 

250. 

Sibiu, 8 octombrie 1864 

Opiniunea separată 
a membrilor introscrişi al comitetului însărcinat cu anteconsultarea despre 

schimbările în împărţirea ţării, privitoare la susţinerea proiectului regimului în 
respectul încorporării Reghinului Săsesc etc. în municipiul Sabiiului 

Comitetul căruia i s-a concrediut anteconsultarea proiectului de lege despre 
schimbările necesare în împărţirea politică a Marelui Principat Transilvania, spre 
uşurarea unei administraţiuni şi justiţie regulată, adus de înaltul regim, a decis cu 
11 voturi în contra la 9 voturi la §3.V. respectiv VIII. al proiectului regimului cu 
abatere de la acesta, 
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Ca să se despartă de cercul Bistriţei şi totodată să scoată din municipiul 
Sabiiului comunităţile Juda, Posmusiu, Voila, Pintic, Teaca, Batosiu, Lugigu, 
Seplacu, Noul (Uifalăul Românesc), Dedratu şi urbea Rcghinul Săsesc, şi împreună 
cu alte opt comuni reunite într-un cerc de sine stătător să se încorporeze cu 
municipiul Reghinului. 

Cu acest conclus nu consimt subsemnaţii membrii ai comitetului şi se 
onorează a subşteme înaltei Diete în sensul §-lui 39 al regulamentului de afaceri 
următoarea opiniune de minoritate. 

Poporaţiunea acelor unsprezece comunităţi custatoria din I 5625 de suflete 
după confesiuni numără I I 03 romano-catolici, 3978 greco-ortodocşi, 9304 
evanghelici, I I 84 creştini reformaţi şi 59 mosaişti de credinţă, aşişderea numărul 
capetelor după majoritate sunt germani. 

Topografic aceste comunităţi zac imediat lângă cercul gennan al Bistriţei şi 

sunt toate - cu excepţiunea comunităţilor Pentek, Olah Ujfalu şi Szeplak, care însă 
stând în legătură teritorială cu celelalte nici că se pot rumpe de către acele - şi după 

viaţa lor comună, după relaţiunile lor sociale şi după organizaţiunea lor comunală
germană; Reghinul Săsesc se numără cu deosebire între cele mai înfloritoare cetăţi 
germane din ţară. 

Cea mai fierbinte dorinţă a comunităţilor acelora a fost din veacuri aceea ca 
să fie cuprinse în legământul municipal a naţiunii săseşti. Şi toate petiţiunile 

acelora subştemute Dietei exprima această dorinţă într-un mod chiar surprinzător. 
La ştirea despre votul majorităţii magistratul şi comunitatea Reghinului Săsesc 
scrie următoarele: ,,Aşadar cu o lovitură se dărâmă la pragul fericirii aşteptate toate 
dorinţele şi străduinţele noastre din secuii şi toată răsplata credinţei probate!". 
Câştigul material însă, ce ar putea aduce efectuarea votului majorităţii „nu e nici de 
o însemnătate precumpănitoare pentru noi" zic ei; ,,pentru bunuri mai înalte 
bucuroşi ne lepădăm de dânsul; ba cutezăm chiar a zice că pentru acest sacrificiu al 
speranţelor şi străduinţelor noastre aşa de adânc rădăcinate, care desigur sunt şi mai 
multor membrii ai înaltei diete cunoscute, nu cunoaştem nicio îndemnizare, niciun 
preţ ce ar fi în stare a ne compensa această pierdere". 

Această intuiţiune îşi are rădăcina în convingerea adânc înnăscută tuturor 
transilvanilor şi putem zice cu deosebire înnăscută saşilor transilvani, comprobată 
prin 1.:xp1.:ri1.:11Jde f111r1.:gului 1r1.:l:ul al nu:-1ru ~i fniariia 101 111ai 111ull µ1 i11 µ1ufu11Ja 

cunoştinţă a firii şi scopurilor statului în timpurile modeme, cum că nici 
comunitatea locală, nici legământul comunal mai înalt nu sunt numai instrumente 
externe, mecanice menite pentru administraţiunea statului, ci „că sunt chemate a 
servi şi rcccrinţelor dezvoltării unei vieţi municipale adevărat constituţionale" 

(vorbele opiniunii comitetului). 
Dar cum va putea Reghinul Săsesc cu cercuitul său cel german să se 

incamineze spre acest scop, la care are îndreptăţire şi naturale şi internă, dacă 

contra voiei sale se încorporează într-un legământ municipal, în care nu se află 
deloc elementele instituţiunilor organice comune şi conlucrare consona (Legea 
fundamentală de stat din 20 octombrie I 860) pentru indigintiele sale şi pentru 
gradul său de dezvoltare sau dacă se şi află, acestea sunt totuşi într-o măsură mult 
mai mică, ca în legământul Bistriţei şi al Sabiiului ce-i sunt atât după vitia cât şi 
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după cultura afine; într-acestea adică nu numai limba, ci şi toţi ceilalţi factori ai 
referinţelor sociale şi de cultură prin conlucrarea unisonă pot face să prospereze o 
adevărată viaţă municipală, pe când toţi aceştia în municipiul Reghinului nu-i sunt 
analogi. 

Majoritatea comitetului recunoaşte apriat în raportul comitetului cum că 

„dezvoltarea vieţii municipale" ba chiar „posibilitatea unei administraţiuni politice 
şi judiciare faciletata" e condiţionată de „omogenitatea limbii, de referinţele 

economiei naţionale şi sociale" şi că tocmai pentru aceea pune tot atâta importanţă 
pre coadunarea şi gruparea elementelor omogene naţionale şi împărţirea ţării a sta 
înainte, cât şi pe uşurarea administraţiunii. 

Chiar şi dezvoltarea istorică de până aci reglează Reghinul Săsesc şi 

comunele învecinate germane la Bistriţa şi la municipiul Sabiiului. De patru secole, 
din timpul regelui Matei Corvinus s-au îndreptat recursele în toate procesele civile 
la Bistriţa şi de aici la Universitatea Săsească în Sibiu; Regele Ferdinand I a 
aprobat dreptul acesta la a. 1553; şi aceasta durează până în ziua de astăzi. Statutele 
saşilor din Transilvania or avut acolo valoare până la a. 1853, când în locul acelora 
s-a substitut Codicele Gen[ erai] Civil. Şi comunele Dedradu şi Batosiu or apelat 
până în zilele mai din urmă la Sibiu. 

Mai încolo comunităţile săseşti luterane din satele numite, care determina 
caracterul acelora peste tot, sunt prin şcoală şi biserică părţi întregitoare a naţiunii 
săseşti şi în cercurile aceste de viaţă din secole membrii organici ai aceleia. 

Şi toate aceste motive să nu aibă nicio ponderositate? 
Numai singur din respectul topografic - căci alt motiv nu se aduce înainte -

care condiţionează sustarea municipiului Reghinului. Va să zică aceea ce 
majoritatea comitetului o declară pe faţă: pentru că în municipiul Reghinului nu se 
află o cetate în care s-ar putea loca autorităţile municipale trebuie Rcghinul Săsesc 
şi pentru ca acesta să nu steie cu naţionalitatea sa singur, trebuie şi ţinutul aceluia 
german să se rumpă de către municipiul Sibiului şi să se împreune cu municipiul 
Reghinului ! 

Însă la aceea, ca în est din urmă nu se află o astfel de cetate, nu e Reghinul 
Săsesc de vină. 

Pc lângă aceasta c cu totul greşită părerea că, când cetatea asta ar fi 
ncincunjurat de lipsă spre sustarea municipiului Reghinului, deoarece după multele 
experienţe analoge în patrie făcute, dregătoriile pot fi prea bine cu scaunul în 
Rcghinul Săsesc fără ca să sufere administraţiunea vreo daună, chiar şi atunci când 
cetatea aceasta şi cuprinsul ei de clement german, care şi fără de aceea zace chiar în 
marginea de către miazănoapte a municipiului Reghinului - nu s-ar afla între 
marginile acestui municipiu. 

A Ic rupe dară comunităţile aceste „de către elementul omogen naţional" în 
contra voinţei lor, în contra intereselor lor mai înalte, şi în parte în contra trecutului 
acelora, ar fi o mare nedreptate. 

Aceasta ar însemna a nu considera deloc reminiscenţele, intuiţiunile juridice 
şi recerinţele de drept (legea fundamentală din 20 octombrie 1860) a părţii aceleia 
respectabile din patrie. 
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Chestiunea aceasta aşa de importantă ce atinge interesele cele mai simţitoare, 
prin aceasta nu s-ar dezlega într-un mod ce mulţumeşte toate clasele poporului 
(rescriptul regesc din 15 iunie 1863); ba o astfel de dezlegare nu ar putea avea altă 
urmare decât că „un element naţional s-ar înstrăina de către sine însuşi", pc când şi 
prosperitatea patriei noastre zace pe un fundament cu atâta mai tare cu cât ,,îşi vor 
vedea toţi cetăţenii din patrie naţionalitatea lor nu numai asigurată, dar şi înaintată, 
şi cu cât or recunoaşte dânşii mai tare că scutul şi apărământul ce vine din partea 
regimului e destul de mare ca să-i poată pe toţi cuprinde deopotrivă" (Circularul 
ministrului de stat, cavalerul de Schmerling din 23 decembrie 1860). 

Deoarece dară numai propuseţiunea regimului singură corespunde în punctele 
mai sus atinse principiilor, care sunt baza organismului dinlăuntru a Ardealului; 

Deoarece principiile conducătoare adoptate de către însuşi comitetul, prin 
conclusul acesta al majorităţii se deneagă apriat; 

După ce prin despărţirea acelor comunităţi din municipiul Sabiiului pentru 
dânsele o viaţă deplină şi adevărată municipală e imposibilă, iar prin acesta 
interesele lor cele mai nobile se periclitează foarte, pre când prin încorporarea lor 
în municipiul Sabiiului nici se vatămă vreun drept, nici se îngreunează 

administraţiunea sau judecătura apoi nici se împiedică cât de puţin oarecare 
dezvoltare îndreptăţită. 

După ce în fine nimicirea acestei dorinţe cât se poate mai vie şi mai 
îndreptăţită a acelor comunităţi care însuşi înaltul regim o întâmpină favorabile 
prin legea propusă iscată din sânul unei naţiuni soră - ar cădea acestora şi tuturor 
consângcnilor lor îndoit cu greu şi ar trebui să dcbiletedie în modul fatal 
legămintele încrederii reciproce şi păciuitei convieţuire: 

Aşa subsemnaţii propun acceptarea proiectului regimului, adică încorporarea 
comunităţilor Juda, Posmusiu, Voila, Pinticu, Teaca, Batosiu, Lugigu, Seplacu, 
Noul, Dcdratu şi Rcghinul Săsesc în cercul Bistriţei şi cu acesta în municipiul 
Sabiiului. 

Sabiiu în 8 octombrie 1864 
Iosif Bcdcus m[anu] p[ropria]; Mihail Binder m[anu] p[ropria]; Gottlieb 

Budaker m[anu] p[ropria]; Iosif Flitsch m[anu] p[ropria]; Iosif Gull m[anu] 
pfropriaJ: Fricclcric Haup1 mf:rnu) pfroprial Michail Schullcr mf ,rnu] pfropria]: dr. 
Eugeniu de Trauschcnfcls m[anu] p[ropria]; dr. G. D. Tcutsch m[anu] p[ropria] 
rcfcrintele minorităţii. 

Imprimai. S.J.S.A.N. Fond Diela Transilmniei /863--U/65, nr. dosar 222, f. 104-106; 
.,Concordia", IV, nr. 85 -339, din 22 oclombric/3 noiembrie 1864, pp. 343 344. 

251. 

[Sibiu, 10 oct(ombrie) 1864) 

Rezultatele alegerii de deputaţi pentru Senatul imperial din partea departamentului 
1-lea este următorul. 
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au fost de faţă 15 membri 
în urma votisării au căpătat: 
La alegerea întâia: 
Demetrie Moga - 12 voturi 
Alexandru Bohăţel - 12 voturi 
Gabriel Manu - 12 voturi, prin unnare majoritate absolută. 
Necăpătând absol[ută] majoritate s-a ţinut a 2-a alegere. S-a căpătat: 
Ladislau Butcanu - 6 voturi 
Ştefan Bilţiu - voturi 
iară celelalte voturi s-au împărţit între ceilalţi: 
Făcându-se a treia votisare ca .... au căpătat: 
Buteanu - 8 [ voturi] 
Bilţiu - 7 voturi, prin unnare Buteanu s-a ales cu majoritate absolută. 
Sibiu, I O oct[ ombrie] [ I ]864 

Ladislau Pop 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta. Fond Dieta/ia, F-135, 1863/4 Orszaggyiilcs, Elni:iki iratok, 
1864--488. 

252. 

[Sibiu, 11 oct[ombriel 18641 

Înalt Presidiu Dictai! 

În urma provocării Înaltului Presidiu Dieta! am onoarea a relaţiona cum că 
din partea Departamentului al II-iea Dieta! spre trimitere în Consiliul Imperial s-au 
ales din partea alor membri de faţă unnătorii Domni Deputaţi, şi anume: 

Domnul [Dimitrie] Moldovan cu 11 [ voturi] 
[Nicolae] Popea cu 11 [voturi] 
[Ioan] Popasu cu 11 [voturi] 
[Lcmcni] Bran cu 12 voturi. 
Pc lângă care sum 
al Înaltului Prcsidiu umilit 

Bar[ on] de Şaguna 
Pre şed[ inte] 

Original M.N.L.-O.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F- I 35. 1863/4 Orszaggyiilcs, Elnoki iratok, 
1864-488. 

Sibiu, 13 octombrie 1864 

Excclentissime! 

253. 

lch bedaucrte sehr dass Sie uns so plotzlich verlasscn haben, ich hătte so 
Manches mit lhnen zu besprcchen gehabt, mitunter wichtige und solche Sachen 
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welche nur besprochen aber nicht niedergeschriebcn wcrden konnen, ich bcdauere 
es auch jetzt um so mehr als ich ungewil3 bin, wann ich die Ehre werde haben 
konnen mit Ihnen zu sprechen! 

Bei uns hcrrscht cine gro13e Aufregung, mit den Reichsratswahlen ist 
mancher nicht zufrieden, es ist Manchen Unrecht geschehen, es hat sich Mancher 
ungalant, man sagt auch infam benommen, intriguirt und gelogen wurde von einer 
zweiten Scite - welche sich als Leiter und Orakel der Romanen aufgeworfen hatte: 
dass Al[duleanu] die Wahl nicht annimmt wenn er nicht am Landtag gewăhlt wird, 
und so wurde Mol[dovan], welchen Sachsen und Romanen haben wăhlen wollen, 
vom Landtag nicht gewăhlt, von derselben Seite wurde ferner vorgeschătzt, dass 
Bol[oga] in der li Sektion wird gewăhlt werden, man solie Puscariu in der VII-VIII 
Sektion wăhlen, Puscariu wurde an die Stelle Bol o[ oga ]' s gewăhlt, aber în der II 
Sektion wurde an seiner Stelle Popassu gewăhlt, der alte Popaea (zum Gliick 
konnen sie im Reichsrat nichts schaden) etc. etc. von derselben Seite wird fi.ir 
Schurkerei erklărt dass în der I Sektion keine Gubernialrăte und Hofrăte gewăhlt 
worden sind etc; genug an dem, es ist cine grol3e Aufregung unter den 
Landtagsmitgliedern. Die Ungarn sind nicht zufrieden dass die Regalisten nur 
einen Armenier gewăhlt haben. Ich habe mich von der ganzen Geschichte ziemlich 
ferne gehalten, weil ich, aufrichtig gestanden, kein grol3es Gewicht darauf lege ob 
ein Gubernia) Rat oder cin f6bir6 în den Reichsrat gewăhlt wird; ob ein ultra
Romane - oder eine Magyaromane in den Reichsrat kommt, nachdem weder jene 
viei halten, auch diese viei schaden konnen, am Ende ist es vielleicht besser und 
angezeigter dass în den Reichsrat so wenig als moglich, Hof-, Gubernia(- und 
Gerichtsrăte hinein kommen! So viei habe ich bewirken konnen dass kein 
Geistlicher - von unserer Scite gewăhlt wurde, und dass lhrem Wunsche gemăl3 
Buteanu gewăhlt wird. 

Was mich anbelangt, so hătte mein Chef gcwlinscht, ich sollte mich nicht 
wăhlen lassen, ich habe ihm versprochen keine Schritte tun zu wollen damit man 
mich wăhle, zuglcich aber bemerkt dass es nicht angehe zu deprcciren bevor man 
nicht wei13 ob man wirklich gewăhlt wcrden wird, oder nicht. Jctzt nachdem ich 
gcwăhlt worden bin, wlinscht er dass ich nicht hinaufgehe; das habe ich ihm auch 
zugesagt und ich gehe nicht hinauf; das Mandat werde ich jedoch nicht niederlegen 
bis ich von lhm;n Llic Antwon nicllt crhaltl! aur Llic Fragc: ob Au~~iclH \ urhanLlcn 

ist dass ich im Laufc dieses Jahres nach Wien werde vcrsctzt wcrden? Nur zum 
Reichsrat will ich nicht hinauf gehen, wenn ich aber definitiv nach Wien komme, 
mochte ich das Mandat bchalten, ich bitte Sie also mich darliber în Kenntnis zu 
setzen, wie es mit dcr Organisierung des Obersten Gerichtshofcs steht? Aus den 
Reden mcincs Chcfs fast konnte man folgern, dass er der Ansicht sci wicnach ich 
noch lange an seiner Seite bleiben werde! Dies kann ich mir nicht andcrs erklăren, 
als dass er vielleicht wci13 dass der Oberste Gerichtshof nicht so bald organisiert 
werden wird; dem dass der siebenblirgische Oberste Gerichtshof în Wien 
organisiert werde und ich dennoch ad latus blcibe ist nicht moglich. Es wird doch 
nicht wahr sein, was man sich hier ins 0hr fllistert: Popp wird hier blciben, man 
braucht ihn hier, und dann ist er auch zu gerecht und unbiegsam, und von gcwisser 
Scite wlinscht man lieber einen Mcnschen mit dem man unterhandeln kann etc. so 
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was glaube ich nicht, trotzdcm dass ich dic traurige Erfahrung gcmacht habe, dass 
sehr oft die guten Kinder belobt, die schlechten belohnt werden; dass sic vos non 
vobis etc. auch bei uns în Anwcndung kommen konnte und dass Menschen 
passieren kann von sich sagcn zu konnen: ,,der Mohr hat seine Schuldigkeit getan, 
der Mohr kann gehen". lch wei13 dass ich mehr Feinde wie Freunde habe, sogar 
unter meinen Nations-Gcnossen; aber das ist nicht zu wundem, denn das ist das 
Schicksal Aller, welche nicht zu dieser ader jener Nation ader Confession gehoren, 
welche nicht durch die Kunst zu liigen, zu schmeicheln und zu verlăumden, 
sondem auf geraden offenen Weg durch Redlichkeit und Diensteifer, so wie 
gerechte Gunst, seiner Vorgesetzten eine solche Karriere machen, wie ich, das 
Gliick gehabt haben zu machen! 

Entschuldigen Excellenz! Diese meine Auslassungen, denn ich bei wieder va/ta 
furibundus, weil ich sehe dass so viele Menschen nicht durchdrungen sind von der 
Wahrheit des Satzes: ehrlich wăhrt am lăngsten, und so wenig ehrliche Leute gibt. 

Mit den Arbeiten im Landtag geht es sehr langsam, weder Einteilung des 
Landes, noch gerichtliche ader politische Organisierung wird in dieser Session zur 
Verhandlung vielweniger zum Abschluss kommen, iiberhaupt geht es langsam, es 
hat den Schein als hătten die Herren keine Lust zu arbeiten, viele haben keine Lust 
einzubeil3en, es wăre ihnen viei angenehmer wenn die Regierung alles einftihren 
mochte und sie dann nur kritisieren konnten. 

Sie steht es mit dem Sz[amos] Ujvârer Bischofsstuhl? Um alles in der Welt 
halten Sie die Emennung des Vancsa hintan, seine Emennung wird hierlands keine 
guten Friichte tragen, welcher immcr von den anderen 2 Kandidaten. 

Der anne Bologa ist untrostlich, ich bedauere ihn, er, der seit dem J[ahr] 1848 
her, dann insbesondere im J[ahr] 1861 und 1862 în Wien în Sz[amos] Ujvâr etc. so 
vieles flir die gute Sache getan, der ein chrlicher und charaktervoller Mensch, kein 
Cameleon ist, mu13 zuschen wie andere, welche den entgegengesetzten Weg gegangen 
sind, nunmehr ihn aus dem Sattel geworfen haben etc. Vergessen Sie seiner nicht. 

Gcnchmigcn Excellenz dic Versichcrung meincr unwandelbaren Hochachtung 
mit dcr ich dic Ehrc habe mich zu zcichnen, 1hr crgcbenster Diener Popp. 
13/10 I 864 

P.S. Wcnn unscr Altissimus m Wicn ist, bittc Hochdcnsclbcn mcmcn ticfatcn 
Respckt zu vermelden. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 199-202. 

254. 

Sibiu, 14 octombrie 1864 

Excelentissime! 

Vor cinigen Tagen hat mich Br. Schaguna gefragt, ob man die falligen Gehalte 
der Consistorialisten und des Archimandrits (Vicars) welche bis nun nicht behoben 
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wurdcn, dcm Scminarialfond nicht ausgcfolgt werden konnten; ich sprach meine 
Meinung dahin dass nachdem diese Gelder ftir den Seminarialfond bestimmt sind, 
es kcincm Anstande unterliegen diirfte die fraglichen Gcldcr auszufolgcn, nur 
konne dieses von hier aus nicht veranlal3t wcrdcn, die Sache miil3te an die 
Hofkanzlei gehen, er war damit zufrieden und reichte viellcicht den 2ten Tag 
darauf das Gcsuch um Ausfolgung von 7 Tausend und so viei Gulden ein. Graf 
Crenneville frug mich darauf ob dem Gesuche willfahrt werden konne? lch gab 
ihm dieselbe Antwort welche dem Bischof Schaguna; auf wclche Art nun die 
Hofkanzlei das Gesuch erledigen will, wei/3 ich nicht, ich sehe mich jedoch im 
lnteresse des gr[iechisch] or[ientalischen] Seminarialfondes vcrpflichtet folgendes 
zu lhrer Kenntnis zu bringen, was auf die Erledigung jenes Gesuches vom Einflu/3e 
sein diirfte: Bischof Schaguna gedenkt die frăglichen 7000 fl. zu eigenen Hănden 
zugezăhlt zu bekommen, und mit denselben dann nach Gutdiinken zu verftigen, den 
Assessoren - welchen er will - Gratifikationen zu machen, verschiedene Auslagen 
zu decken, vielleicht auch die Reisekosten seiner 2 Reichstagsabgeordneten 
Monche zu bestreiten etc. Nachdem ich der Ansicht bin dass die aus den 25.000 fl. 
nicht in Anspruch genommene Gelder nicht zu Hănden des Bischofs auszufolgen, 
sondem bei der Hauptkasse wo der gr[iechisch] or[ientalische] Seminarialfond 
verwaltet wird, dem Kapitale des Seminarialfondes zugeschlagen und mit demselben 
gleichzeitig verwaltet werden miissen, daher jene 7 .OOO fl. zur Yermehrung des 
Kapitals verwendet, und die lnteressen davon zur Bestreitung von Kosten zu Gunsten 
des Seminars, nicht aber zu anderen Zwecken verwendct werden konnen, so wăre 
nach meiner unvorgreiflichen Ansicht Bischof Schaguna dahin zu verbeschciden, dass 
die nicht in Anspruch genommenen Gelder im Sinne der diesfalligen allcrhochsten 
Entschlie/3ung dem Seminarialfond zwar zuzuweisen, aber zu Hănden des Bischofs 
nicht ausgefolgt werden konnen. 

Ich bitte Sie mcin gestriges Schreiben sogleich zu bcantwortcn, wcil wie ich 
hore dcr Landtag am 25. h[ujus] vertagt wcrdcn wird und ich bis dahin im Klaren 
scin mochte. 

lch habe dic Ehre mich zu zcichnen, 1hr humillimus servus. 
14/10 1864 

Ongmal. l ll lStA, Nachlass Kc1chcnstcm, Ktn. I a. 1-asz. 2, t. 2UJ 2U4. 

255. 

Sibiu, 18 octombrie 1864 

Excclcntissime! 

Ich danke lhncn ftir die Mitteilungen, welchen Sie mir m lhrem werten 
Schreiben vom 12. h[ujus] machten. Leider kann ich lhnen von hier keine 
intcrcssantc Mittcilungen machen, wenn Sie viellcicht das nicht intcrcssicren wird 
zu wisscn, dass unscr Landtag heuer weder die Eintcilung des Landcs, noch die 
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Organisicrungcn dcssclbcn in Vcrhandlung nehmen wird. ln dicscr langcn Scssion 
wurde schr wenig gclcistet, es wurdc abcr auch zu viei pausiert. 

Ich hăttc lhncn hcutc vicllcicht nichts geschriebcn, wcnn nicht wicdcr ctwas 
zu meincn Ohrcn gckommcn wărc, was mich beunruhigt. Es verlautet nămlich in 
sonst gut untc1Tichteten Kreisen, dass einstweilen bloss 4 Hofrăte ( des 
sicbenbilrgischcn Obcrstcn Gcrichtshofcs) crnannt und dcmselben 2 Ersatzmănner 
werden zugewicsen werden. lch glaube zwar nicht dass so was geschehen konne, 
weil aber der Lateine sagt: omnia cam fuent etc. so beeile ich mich lhre 
Aufmerksamkeit drauf zu lcnken, dass eine solche Organisierung des Obersten 
Gcrichtshofes im Lande keinen guten Eindruck machen wOrde. Es konnen zwar 
und mOssen Ersatzmănner sein, weil sehr viele Fălie vorkommen, wo einer oder 
der andere der Hofrăte excipiert sein wird, aber den Senat selbst aus Ersatzmănnern 
zusammenzustellen, geht nicht! Und dann noch - wie die hiesige fama will aus 
solchen Ersatzmănnern zusammenstellen, welche in llter lnstanz nie gedient haben 
un deren Eine auch in Iter lnstanz bloss în Urbarialsachen, wie aber in Civil- und 
Strafsachen verwandt worden ist; man spricht nămlich von den tit[ ular] 
Obergerichts-Răten Meister und Topler. lch zweifle nicht dass bei Besetzung der 
Ratsstelen beim Obersten Gerichtshofe auch ich respektive das Gubernia( 
Prăsidium werde gefragt werden, glaube jedoch nicht zu fehlen, wenn ich Sie 
aufmerksam mache, dass die Zuweisung des Tappler eine Entrilstung hervorrufen 
wOrde, jene des Meister aber bei dcn Ungarn und Romanen nur dann keine 
Entrilstung hervorrufen wOrde, wenn er Ober die 6 Răte als Aushilfe zugewiesen 
wOrde, den Sachsen wOrde seine Zuweisung auch nicht angenehm sein, weil sie 
viei erfahrenere Mănncr besitzen. Ich bitte wohl zu bedenken dass die Besetzung 
des Obcrsten Gerichtshofes zum Gegenstand des Landtagserorterung gcmacht 
werden wird, wenn auch vielleicht nur im Wcge der lnterpellation, es wird mir 
nicht gelungcn dic Einbringung solchcr lnterpellationen zu findcn, so wic mir bis 
jetzt gelungen ist, die Einbringung von lnterpellationen betreffend I. die Bildung 
cines Urbarial Scnates bei dcr k[oniglichen] Gerichtstafcl, 2. die Erledigung der 
Processe Ober Siculica hcreditas, 3. dcn Nichtgebrauch der romanischen Sprachc 
bei der Gerichtstafcl und săchsischcn Obergcricht, so wie sămtlichcn săchsischcn 
Jurisdiktionen, 4. dic Bcrticksichtigung dcr Romancn bei der Bcsetzung dcr 
Dicnstpostcn bei dcr Hofkanzlci, wenigstens in dem Vcrhăltnisse in wclchem die 
Sachsen berOcksichtigt wurden etc. hintangehalten. Der Sto13 auf mcinem Tisch 
wird immer gro13cr, ich bitte Sie alles Mogliche zu tun, damit der siebenbOrgische 
Obcrste Gerichtshof scin Einrcichungsprotokoll am I ten Jănncr 1865 in Wien 
offnet! Selbstvcrstăndlich unter meincr Leitung, weil die Verleihung der Stelle an 
cinen anderen, geschehc mit mir was immer, flir mich doch cine ZurOcksetzung, 
cin Mil3trauensvotum, das ich noch wcniger verdient zu haben glaub - gar nicht 
verdiente - wărc, Sie habcn aber auch Nicmanden der dem Posten in jeder 
Richtung gcwachsen sei. Ich habe die Ehre mich zu zeichnen, Euer Exzcllenz 
ergebenster Diencr, Lad[islaus] B[asilius] Popp. 
18/10 1864 

Original. 11II StA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 197-198. 
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Sibiu, 21 octombrie 1864 

Raportul 

256. 

Comitetului însărcinat cu anteconsultarea şi darea opiniunii asupra proiectelor de 
lege a regimului despre împărţirea politică a ţării şi alte obiecte ce stau cu aceasta 
în legătură, privitor la organizarea judecătoriilor de instanţa întâia 

Comitetul subscris a luat proiectul regimului despre organizarea judecătoriilor 
de instanţa întâia, care i s-a predat lui spre anteconsultare, la o serioasă dezbatere şi 
l-au aflat nu numai preste tot de acceptabile ci l-au primit în toate detaiurile cu 
unele modificări, ce urmează mai la vale: 

Toţi paragrafii menţionatului proiect al regimului - luând afară numai §§ 9 şi 
15 - s-au reţinut în textul lor original, fără de a fi aflat comitetul de lipsă a face 
într-înşii vreo schimbare, afară numai de unele îndreptări stilistice neesenţiale. 

În privinţa §-lui 9 a venit comitetul cu respect la împărţirea politică a ţării, 
care s-a luat quidem la pertraptare însă încă nu s-a săvârşit - la aceea convingere că 
asupra chestiunii cuprinse în acest paragraf nu s-a putea face acum o dispuseţiune, 
care ar eschide posibilitatea de a putea face mai târziu vreo schimbare; drept aceea 
a aflat comitetul pentru acuma de ajuns a şterge din §-lui acesta pasul "pre calea 
ordinaţiunilor" şi aceasta din punctul de vedere a reservării de drept pentru ca să se 
poată mai târziu aduce în privinţa aceasta şi prin dietă un conclus valid. 

Organizarea dregătoriilor politice la care se face provocare în § 15 şi în 
privinţa umplerii posturilor de la judecătorii nu o aflat-o comitetul a sta în legătură 
esenţială cu organizarea judecătoriilor; pentru aceea a decis comitetul a şterge §-Iul 
acesta de tot, şi prin unnare l-a şi şters. 

În locul acestuia a susceput comitetul un paragraf nou de sine stătător şi 
aceasta în interesul limbii afacerilor la judecătorii, voind a preveni prin aceasta 
frecările stricăcioase pentru administrarea justiţiei, care se pot naşte pe viitor din 
prctensiunile făcândc din punctul naţionalităţilor. 

Cc se atinge de aclusa A) la § 11 al proiectului de lege, care cuprinde în sine 
statul personal şi salarial de la dregătoriile judecătoreşti compus după clasele de diete, 
luând comitetul în considerare deoparte putincioasa garanţie pentru independenţa 
judecătoriilor, iar de altă parte dispuscţiunilc cc sustau în astă privinţă in celelalte 
provincii creditare ale imperiului - au aflat de lipsă a face uncie schimbări, şi adică: 

La punctul 5 şi 6 n-a aflat comitetul în destul de motivata propuseţiunea 
aceea ca asesorii să fonneze două diverse clase de diete: drept aceea comitetul fiind 
de aceea convingere ca o astfel de clasificare mai curând sau mai târziu va trage 
după sine o gelozie reciprocă şi prin aceea micşorare a autorităţii judecătoreşti şi a 
bunei coînţelegeri - au pus pe toţi asesorii într-una şi aceeaşi şi anume într-a VIII 
clasă, reţinându-se gradaţiunea salarială cu aceea abatere de la propuseţiunea 

regimului, că s-a defipt suma cu 1.400 şi cu 1.200 fl. 
La posiţiunile 7, 8, 9 şi I O s-a reţinut clasa a IX de dietă, s-au statorit însă 

pentru ambele calităţi de serviciu câte trei clase de salarii cu I .OOO, 900 şi 800 fl. 
La aceasta, comitetul a purces din principiul că treptata dezvoltare a talentelor 
individuale să se impintene cât se poate mai mult, să li se deie toată ocasiunea şi să 
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li se deschidă totodată un aspect de rcmuncraţiune amăsurat estinderii sferei de 
lucrare; tot acest principiu s-a considerat şi la strămutarea §-lui 17. 

În strămutările acestea stă diferenţa ce se vede a fire între conspectul tabelar 
stătător de comitet şi între cela al regimului. 

Rubrica adauselor şi a emolumentelor s-a primit de către comitet nestrămutată, 
însă cu aceea adăugire, că îmbrăcămintea oficială s-a propus şi pentru păzitorii de prinşi. 

În fine a aflat comitetul de lipsă a exprima chiar în rubrica anotaţiunilor ca 
fiecare calitate de serviciu din statul personal şi salarial formează pentru respectivii 
oficiaţi un stat concreta! cu drept de promoţiune gradual, fiindcă prin aceasta se asigură 
de o parte nependinţa judecătorului, iar de altă parte se măreşte preţul sumei salariale. 

Sub se alătură aci şi proiectul de lege. 
Sibiu în 21 octobre 1864 

[Iacob] Bologa m. p. vice-preşedinte 
Antoniu Koronka m. p. referinte 

Imprimai. S.J.S.A.N. Fond Dieta Transilvaniei /863-/865, nr. dosar 222, f. 61--{i2; 
,,Concordia", IV, nr. 87-341, din 29 octombrie/ I O noiembrie 1864, p. 350. 

Blăjel, 25 octombrie 1864 

Înaltă Dietă! 

257. 

După cum arată adeverinţa dată de către bătrânii comunei Blăjelului cum că, 
casa de sub nr. 135 nu au fost curie, făcând în toată săptămâna una zi cu mâncarea 
mea, nefiind mântuit nici de [p ]averile comunale, precum şi contribuţiunea o am 
plătit; dară părintele meu Simion Burza, răposând în anul 1853, pre mine 
asăntându-mă rămânând acasă numai una mamă maşteră, aşa vom vandoru de la 
Blăjel, zicând cum că domnul Foldvari Sandor i-ar fi testat dânsului casa şi cum că 
ar fi curie, pre când eram prin Italia, mi-a luat casa dimpreună cu curtea. 

Pcnlm accca, umilit mă rog de Înalta Dictă să bincvoiască a hotărî ca, casa 
pentru care am făcut slujbă domnească până la anno 1848 in continuo, care 
dovedeşte adeverinţa de sub A), aci aclusă, să vină în posesiunea mea. 

Aşteptând favoriter resuita!, sum al Înaltei Diete, preaplecat serv 1
, 

Iacob Burza 
Blăjel, 1864, 25/1 O. 

Original. M.N.L.-O.L. Budapesta, Fond Dieta/ia, F-135, 1863-1844, Elnoki iratok, 1864-523. 

1 [Textul adeverinţei:] Adeverinţă 1 Subscrişii dăm această adeverinţă în cunoştinţa sufletelor 
noastre cum că, casa de sub nr. 135, adecă a lui Iacob Burza, nu a fost, nici este curie, dară au fost şi 
este casă iobăgească, făcând una zi în săptămână, făcând toate [p ]o veri Ic comunale. precum şi 

contribuţiunea dânsul au plătit. Care a noastră adc\'erinţă o întărim cu apăsarea degetelor lângă 
numele noastre. Blăjel, I 864, 25/1 O. [Semnează şase săteni]. 
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258. 

Sibiu, 28 octombrie 1864 
Deutsch-Oesterreichischer Telegraphen-Verein. 
Monat I O 1864. 
Wien von Hennannstadt. 
No. 248; Classe S; Zahl der Worte 105; Zeit der Aufgabe: Datum 28, Stunde 3, 
Minute 50, Tageszeit 11; Zeit der Ankunft: Datum 28, Stunde 7, Minute 35, 
Tageszeit 4. 
Telegramm. 

Herm Baron Reichenstein Hof Vice Kanzler Excellenz Wien. 
Z. 521 Pr. 1864. Eine lnterpellation Mogas und Genossen wegen Restauration im 
Bereiche des Sachsenlandes wird verlesen und an das Gubemium Prăsidium 
geleitet. ln den Finanz Ausschu/3 wurden gewăhlt: Abtheilung 1 Dunka, Popp, Leontin. 
2 Dr. Major Gajetanu 
4 Plaecker, Budacker. 5 Klein Brecht, 7. 8. Man Peter, Trausch, Eranosch, D. 
Vasiciu fur 3 wird 6 durch den Landtag: Gabor Schneider Friedrich, Bologa, 
Balomhiri Johann letzterer durch engere Wahl. Der Entwurf Representation 
beziiglich des Grundentlastungs Voranschlages wird festgesetzt. Der Finanz 
Ausschu/3 erstattet vorlăufigen Bericht iiber den Mannschen Antrag, worauf man 
sich der berichtigenden Hoffnung hingeben kănne, es werden die zum Reichsrate 
entsendeten mitglieder des Siebenbiirg[ischen] Landtages nichts unterlassen, was 
eine Erleichterung der driickenden Steuerverhăltnisse Siebenbiirgens unter deren 
Last das Vaterland erkiimmert, herbeizufuhren geeignet sei. Fortsetzung iiber die 
Petition, die revindizierten Gebiirge betreffend, es sprechen Schmidt Conrad, 
Salmen und die Petition an das Gubemium mitzuteilen, Moga, Axente fur die 
Votierung einer Represcntation; noch 6 aufgeschriebcn, wird dicsmal nicht crledigt 
werdcn kănncn. 
Morgcn vor: Fortsctzung dcr Grundcntlastungs Rcprăscntation in ung. und 
romanischcr Sprachc, dann Schluss. 
Grois Landtags Prăsidcnt. 

Original. MNL-OL. D-228. Elnoki iratok, I 504-1864. 

!Sibiu, 28 octombrie 1864) 
De la dicta Transilvaniei 
Şedinţa din 16/28 octombrie 1864 

259. 

După ce se trece la ordinea zilei, adică la desbaterca asupra unnării cu 
petiţiunea grănicerilor şi vorbesc C. Schmidt şi bar. Salmen contra propunerii lui 
Mureşanu, iar Moga spre părtinirea ei, cere cuvântul. 
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Axente Sever: Înaltă Dictă! Dacă am dorit cu vreodată în viaţa mea ca să mă 
pot modera şi dacă m-am rugat vreodată la Dumnezeu ca să pună paza gurii melc şi 
uşa de îngrădire împrejurul buzelor mele, ca să nu abat inima mea spre cuvinte de 
vicleşug, şi să tăgăduiesc răspunsurile cele din păcate, ca să mă certe dreptul cu 
milă şi cu îndurare, iar untul de lemn al păcătosului să nu ungă capul meu! Apoi 
astădată domnilor m-am rugat! Auzi acolo! Se vorbeşte ca să se ieie pe baza unei 
rezoluţiuni, fără datul zilei, fără datul lunii, fără subscriere de vreo autoritate, dacă 
ar fi numai de un birău sătesc, să se ieie domnilor, 80 de munţi, dară nu munţi, ci 
Alpi, adică catene, lanţuri, şire de munţi, din mâna unor posesori, care dacă nu i-ar 
fi dobândit cu alt drept, i-au dobândit cu sângele lor, care este mai scump decât tot 
aurul şi argintul pământului; să se ieie, domnilor, pe calea politică, adică fără nicio 
cale, fără nicio inquisiţiune, fără niciun jurământ, fără niciun document, fără nicio 
probă, fără nicio probă, fără nicio formă, numai pentru că aşa i-a plăcut lui Stan şi 
lui Bran! Şi aceasta să se facă în secolul al XIX-iea! Să se facă atunci când bine a 
plăcut lui Dumnezeu şi bunului nostru monarh să ajungă Austria a fi 
constituţională! Aceasta domnilor să se facă în Austria, ai cărei împăraţi aveau 
scris pe emblema şi simbolul lor mai înainte „Justitia regnorum fundamentum!". 
Dar să lăsăm acestea, ca să nu-mi ziceţi că mă las în polemii. Iertaţi-mi să vă arăt 
că ce date am găsit eu despre munţii revendicaţi; am domnilor în gazeta aşa-numită 
„Concordia" un memorand în cauza munţilor acestora, care dacă mi-ar ierta 
bunăvoinţa domniile voastre, l-aş citi. 

Preşedintele îl face atent că nu cauza munţilor revendicaţi, ci numai 
propunerea comitetului e la ordinea zilei. 

Axente: Mă rog, d-le preşedinte! Comisiunea care a referit obiectul acesta 
zice că nu-şi poate da părerea până nu va avea destule date şi se va infonna pe 
deplin despre lucrul acesta. Eu am unele date, între altele din „Concordia". 

Preşedintele îl întreabă că crede doar dânsul că, ,,Concordia" informează 
Dieta? 

Axente: Bine, d-le preşedinte! Eu am vrut în trei cuvinte să arăt că munţii 
aceştia înaintea de a-i rcvcndica Austria de la Moldova şi Ţara Românească au fost 
„res nullius", ba unii din ci au fost ai unor boieri de Ţara Românească, care au 
purtat proces îndelungat pentru ci. Eu am vrut să arăt că munţii aceştia, până a nu 
se decide procesele urzite la locul său pentru ci, impăratul Iosif i-a donat, i-a dăruit 
grănicerilor români necondiţionat şi pentru totdeauna. Am vrut să zic că aci nu mai 
poate fi vorba de luarea lor nici pe calea politică, nici pe cea juridică, pentru că a 
trecut tot timpul de recurs, de apelaţiune şi alte fonne prin care ar fi să se caute 
dreptatea pretendenţilor. Dar să lăsăm domnilor, după cum arată rezoluţiunea sau 
albul acesta, fiindcă nu are nicio subscripţiune să zicem că 11 munţi s-ar fi fost luat 
pe la 12 octombre an 1813, adică acei munţi, care cad mai mult în proprietatea 
comunelor Brezcu, Osdola, Ciomortan a familiei Szt. Kereszti etc. etc. Dar apoi 
mai rămân 69 munţi despre care la an 1813 nu a fost nicio vorbă; aceştia au să se 
ieie acum în an. 1864 după o posesiune neîntreruptă de 95 ani. Să punem însă 
domnilor că posesiunea de 95 ani, prcscripţiunea de 30 ani şi toate alte forme ale 
legii nu dau niciun drept; să zicem că posesorii acestor munţi au fost necurmat 
infestaţi de pretendenţi cu procese, cu recurse, apclaţiuni şi nu au posiediutu în 
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pace acei munţi - mi-ar place a şti nu s-ar putea incalete socoti posesiunea aceasta 
cel puţin cum socoteşte în patenta urb. din 21 iunie 1854 pământurile coloniale 
zicând: că tot acel pământ care s-a aflat până în an. 1848 în mâna iobagului este 
proprietatea lui; ba zice şi mai mult că şi pământul alodial care se va putea dovedi 
că la an. 1819 a fost în mâinile iobagului şi pe care de atunci l-a pierdut şi scăpat 
din posesiune prin dreptatea sau nedreptatea legilor şi bunăvoinţa oamenilor, are 
drept să-l ceară îndărăt de la domnii pământeşti! Să aibă domnilor sângele ce l-au 
vărsat grănicerii pe câmpurile luptelor, mai puţin preţ decât sudoarea iobagilor în 
breazdă, domnilor? Nu se poate! La iobagi domnilor au rămas păşunile, au rămas 
dreptul de pădurit şi grănicerilor nici atâta să nu le rămână? Să li se ieie şi apa din 
gură? Dacă a fost iertat preavrednicul bărbat d-lui Teutsch în una din şedinţele 
trecute a se îndoi, ba chiar şi apostrofa tendinţa bărbaţilor care au sfătuit pe 
Maiestatea sa în an 1848, care după părerea mea afară de două lucruri, adică afară 
de contopirea naţionalităţilor şi independenţa Ungariei au fost nişte bărbaţi bravi şi 
bărbaţi care au avut bune idei; dacă a fost iertat d-lui deputat de la Sebeş a zice că 
aceia care au făcut patenta urbarială care ne-au înjugat cu vreo 80-90 mii. fl. mai 
mult, încât nici nepoţii nepoţilor noştri să nu se mai poată plăti de ele; dacă a avut 
zic, dreptul dl. deputat al Sebeşului a zice că aceia care au compus şi făcut patenta 
urbarială au voit a face „politisches capital" (capital politic), apoi iertaţi-mă şi pe 
mine dacă voi zice că comisiunea sau bărbaţii care au sfătuit pre Maiestatea sa la 
rezoluţiunea aceasta fără date şi subscrieri (arătând casei rezoluţiunea) nu au fost 
politici deloc, sau politici foarte slabi, care în loc de a face un capital fie şi politic, 
vor strica capitalul cel adevărat, pacea, concordia şi armonia ce e de facto între 
locuitorii munţilor şi vecinii lor. 

Pentru aceea domnilor să nu vă supăraţi dacă vorbesc şi cer şi eu ca să facem 
o reprcscntaţiune aşa după cum s-a propus din partea colegului Mureşanu. După 
cele ce a arătat dl. regal. Zimmennann în şedinţa de ieri în puterea cutărui articol 
de lege din 1791 mi se pare că avem drept la aceasta, dar cu zic nu numai că avem 
drept dar că suntem şi datori şi am fi datori d-lor, nu numai când au a se lua cei 80 
munţi pe cale politică, ci când ar fi a se lua chiar şi în urma unei sentinţe formale 
judecătoreşti, pentru că şi atunci ar fi - summum jus, summa injuria. Dacă stă 
aceasta, apoi c chemarea noastră ca să ne prevenim pre bunul nostru monarh de 
t1mpunu ca să nu lase să se corrntă o sumă de JnJUfll - nu una. 

Aduceţi-vă aminte, domnilor, ce zgomot, cc senzaţiune a făcut numai propunerea 
deputatului Mureşanu ca să facem o reprezentaţiune privitoare la sistarea predării 
munţilor la pretendenţi, în acei bărbaţi cu spiritul aşezat şi de un temperament 
flegmatic, în prudenţii naţiunii săseşti despre care eu zic că pcrsonalmcntc nu sunt 
nici decât interesaţi. Dacă d-lor în oamenii nemediat interesaţi, cu totul maturi şi 

aşezaţi a putut a face o opunere, care priveşte numai la o sistare temporană, o 
senzaţiune, un zgomot aşa de mare, care Gazeta de aici îl numeşte „Sturm" apoi să 
ne închipuim ce senzaţiune va face în miile de suflete cărora li se ia prin aceasta 
pâinişoara din gura copiilor. Ce? Nu ne ajunge nouă cu un Ncpos şi Pintic? Vrem 
să mai creăm noi înşine o sută de Varari, Neposuri faţă cu atâtea Pinticuri şi Jaduri? 
Să nu fie! Să nu poată cere rcprczentanţia unei ţări care cunoaşte lucrul şi poate 
numai din precipitare s-ar feri de aşa ceva prin o prea umilită reprezentaţiune ca 

430 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Maiestatea Sa să ne ferească de aceasta? Ei bine, d-lor veţi zice să facem 
reprezentaţiunea; decât br. Fricdcnfcls ne-a zis că dacă am cuteza noi a face această 
reprezentaţiune ne-am preface într-un convent franţuzesc (Ilaritate). Pentru 
Dumnezeu! Sau că br. Fricdcnfcls n-a mai auzit şi nu ştie ce a fost conventul, sau 
că a vrut să-şi bată joc de noi d-lor! Când ne-am pune şi noi în puseţiunca în care s
a pus odată conventul francez, să nu facem reprezentaţiune - ci să zicem, că noi de 
facto în puterea noastră de reprezentanţa ţării sistăm predarea munţilor la respectivi 
pretendenţi pre care îi hotăreştc hârtia aceasta (arătând-o) şi că noi ne declarăm în 
pennanenţă şi nu ieşim de aici până nu va întări regimul decretul nostru, încă nici 
atunci nu am fi convent pentru că hârtia aceasta nu are cap şi subscriere şi nu poate 
să fie respectată de cineva. Ea îndreaptă pe cel ce şede călare să caute calul şi pe 
acela care şi-a pierdut calul de I 00 ani vrea a-l pune călare, ce nu se poate. 

Politicii cei buni, sau cel puţin pre care i-am cunoscut eu, totdeauna au apărat 
„status quo" şi hârtia aceasta fără inscripţiune, fără date să strice status quo, să lase 
atâţia oameni pieritori de foame! Dar să nu cugete cineva că mie-mi pasă sau cred, 
că va muri cineva de foame pentru că eu încă din cea mai crudă a mea etate am 
auzit şi m-am convins că „plures satietas quam fames perditit", adică „mai mult 
pier oameni de sătui, decât de foame". Naţiunea săsească, d-lor, precum am auzit şi 
citit eu, când a venit ea aici în Transilvania a stat din 500.000 suflete. Starea ei a 
fost pe cât mi-este mie cunoscut, totdeauna aşa de bună, încât nu se poate zice că 
au flămânzit vreodată, nu se poate zice că nu au avut totdeauna mămăligă în casă şi 
ceapă pe masă, şi totuşi, uitaţi-vă că pe lângă toată această bunăstare a scăzut, a 
ajuns la I 70.000 suflete cu toate succursele ce au primit din afară, prin sutele de 
feciori de meserii aşa-numiţi „armc-rcisende" din an în an. Naţiunea nobililor a 
avut şi mai bună stare decât cca săsească, şi dacă nu s-ar fi făcut românii unguri şi 
secuii iar unguri pre legea şi Dumnezeul meu, că ar fi ştearsă de pe faţa pământului 
în Transilvania. Prin urmare d-lor, mie nu-mi pasă că vor rămâne muritori de 
foame oamenii aceia, ci îmi pasă de reputaţiunea noastră! Îmi pasă de reputaţiunea 
imperiului constituţional! Şi-mi pasă mai mult de reputaţiunea unui monarh atât de 
bun, în al cărui nume are să se facă nedreptatea aceasta unei politici bune, ce c 
drept, nu arc să-i pese de nimc, ci numai de trebile şi scopul ci, dar totdeauna are 
să-i pese mai mult de întreg decât de parte; şi în cazul acesta se vede că se neglija 
totul, ca să se facă ceva pentru părţi! 

Mai întorcându-mă încă o dată pe lângă hârtia aceasta, care dacă nu ar fi 
timpul aşa scurt mi-aş lua voia a o frământa şi a o scărmăna din cuvânt în cuvânt şi 
a arăta contrazicerea în care se află ca cu sine în cele ce ar vrea să despună; mă voi 
provoca şi o voi socoti ca un act încă din timpul lui Traian, care primind odată mai 
multe arătări şi incusări asupra creştinilor scrise lui Liciniu, prefectul Lidiei, mi se 
pare „Libelli sine auctore non nostri temporis sunt". Dacă domnilor, înainte de 
I 700 de ani cărţile, documentele, hrisoavele nesubscrise de cineva nu au avut nicio 
autoritate, niciun crezământ, să Ic dăm noi astăzi? Şi să nu cădem la picioarele 
Maiestăţii sale prin o reprezentaţiune preaumilită, rugându-l ca până ce nu vom şti 
cum şi prin cine s-a făcut, când şi la cine a venit anume rezoluţiunea aceasta să nu 
se mai conturbc oamenii în pacea lor, să rămână în concordie şi frăţietate, care 
există până acum între locuitorii munţilor şi vecinii lor, care c mai mare capital 
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decât munţii ce ar fi a se lua de la o mulţime ca să se dea unor privilegiaţi. Cu 
aceasta nu greşim noi nimic, pentru că Maiestatea sa are drept să nu ne primească 
reprezentaţiunea noastră şi să zică: Eu am planurile mele care nu vreau să vi le 
descopăr vouă. Aşa domnilor, aceasta nu ne duce pre noi în compromsiune şi nici 
pre Maiestatea sa nu-l poate supăra deloc. Lucruri de acestea s-au mai întâmplat şi 
cât ţine viaţa constituţională au să se mai întâmple. Eu zic că lucrul acesta 
Maiestatea sa să nu-l decidă din punctul de vedere al referinţelor noastre şi fiind 
Maiestatea sa născut şi crescut militar, şi având o mare reputaţiune în privinţa 

aceasta, să-l decidă cu sabia lui Alexandru şi să zică: Să nu se deie munţii din mâna 
militarilor mei până atunci până când aceia care cred că au drept la aceşti munţi 
revendicaţi, tot prin grăniceri îşi vor câştiga acest drept, pe calea judicială! 

Părtinesc propunerea colegului Mureşanu şi vreau ca să se facă o 
reprezentaţiune interimală, după cum a zis d. deputat Moga, ca să se sisteze 
executarea privitoare la predarea munţilor revendicaţi (Bravo!) 

,,Concordia", IV ( 1864), nr. I 04-358, din 27 decembrie 1864, f. 418-419. 

Sibiu, 2 noiembrie 1864 
525 pr[ăsidial] 1864. 

Euer Excellenz! 

260. 

In der Anlage ./. bcehre ich mich dic vom Landtagsmitgliede Demcter Moga 
und Genossen mir iiberreichte und im Landtage vom 28. Oktober l[aufenden] 
J[ahres] vorgelesene Interpellation wegen Verfassungsmăssige Wiederwahl der 
Bcamten in dcn săchsischen Jurisdiktionen, Euer Exccllenz gchorsamst vorzulegen. 
Hermannstadt, am 2. Novcmbcr 1864. 
Gustav Groisz 
Landtags Praesid[ ent] 

Hohes Prăsidium des sicbcnbltirgischenJ Landtages! 

Im Zweckc der Durchftihrung des k[aiscrlichen] Diploms vom Jahre 1860 
haben Se. k. k. Apostolische Majestăt unser Allergnădigster Herr mit allcrhochster 
Entschlic13ung vom 29ten Mărz 1861 bei Gelcgenheit der Reorganisirung der 
politisch administrativen Behorden Sicbenbtirgens den gesetzlichen Grafen der 
săchsischen Nation Franz Freiherr v. Salmen anzuweisen geruht: sich bchufs der -
mit moglichster Beschleunigung vorzunehmenden Reorganisierung der săchsischen 
Stiihle und Districte - so wic der Wahl der Btirgenneister und Konigsrichter ohne 
Verzug nach Siebenbiirgen zu verfligen. 

Es ist bekannt: dass das obbelobte Rcgicrungsorgan - der allcrhochsten 
Weisung gehorchend - die Wahl der beztiglichen Beamten noch im Monate April 
dcsselben Jahres vorgenommen, und die damals gewăhlten Beamten in Anhoffung 
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der Bestătigung inaktiviert habe; auch der Umstand durfte allgemein bekannt sein: 
dass die zur Yornahme der Wahl und Aktivierung der Beamten vorgeschriebcne 
Zeit, mit Rucksicht auf die, in genaue Erwăgung zu ziehenden wichtigen Yerhăltnisse 
sehr kurz mindestens der Grol3e der Aufgabe umsoweniger cntsprechend bemcssen 
war, als, im Grunde des allerhochsten Willens-Ausspruches Seiner k. k. 
Apostolischen Majestăt bei Yornahme und Durchfiihrung der Beamtenwahl die -
nach oft belobten allerhochsten Diplom vom Jahre 1860 gebietend notwendig 
gewordenen Erwăgungen und Rucksichten zu beobachten waren; und wenn in 
irgend einer der Jurisdictionen die Beamtenwahlen ohne Widerspruch auch 
durchgefiihrt wurden, so mag und darf aus diesem Umstande jene Folgerung nicht 
Platz greifen: dass solche - als den Gesetzesforderungen und den allgemeinen 
Wunschen entsprechend - auch fernerhin belassen werden konnen; denn es 
traf sich zwar: dass, wăhrend in manchen Jurisdictionen durch die Lănge 

der Zeit zunăchst scit dem Jahre 1848 der Wahlkorper, beziehungsweise die 
wahlberechtigte Korperschaft, ihrer urspriinglichen gesetzlichen Bestimmungen 
gănzlich entriickt war, und daher im Jahre 1861 bei Gelegenheit der Yornahme der 
Wahlen dem Zusammentreten der berechtigten Korperschaft zur Wahl der 
Jurisdictionsbeamten manche Ergănzungen in den erstberechtigten Wahlkorper 
schafften (Stadt und Dorfs Kommunităten) hătten vorangehen sollen, im Jahre 
1861 manche Beamtenwahlen ohne Reclamationen zu Stande kamen; die meisten 
haben jedoch nur Erbitterungen und Beschwerden ja in einer der Jurisdictionen die 
Nulificierung der vorgenommenen und die hoheren Weisung - zur neuen -
gesetzlichen - Wahl zur Folge gehabt; und wenn bei den meisten Jurisdictionen die 
Belassung der Wahl theils wegen mindern Gebrechen, theils aus Rucksicht der 
zu spăt erfolgten Kenntnisnahme und der nach Ablauf der ersten 2 Jahre der 
h[ohen] Regierung moglich gebliebene lnswerksetzung der Beamtenrestauration 
etwa als oportun erschien: so mag zu jener Zeit Hochdieselbe zuversichtlich den 
Drang der Zeit und die notwendige Aufrechthaltung der bedrohten Yerwaltung, 
einmals aber jene Absicht vor Auge gehabt haben, die - aus diesen 
unvollkommenen Wahlen hervorgegangenen und in aller Eile activierten Beamten 
- den Rcgulativpunkten entgegen - und der Allcrhochsten Absicht zuwider, in 
Permanenz zu erklărcn. 

Wcnn lcrncr gcgcn die dcrarr crfolgte Vcrwaltung, bczichungsweise 
Ycrwaltungsbcamtcn, scit deren Activierung etwa kcinc weitcre Rcclamationen 
und Beschwcrden cingebracht wurden, und bis nun im Yerlaufe von 3 Jahren auf 
die Beachtung der nach in Kraft stchendcn Regulativpunkten - bezichugsweise auf 
die Yornahme ciner neucn Beamtcnwahl nicht gedrungcn wurde: so darf wohl 
diese Angelcgcnheit jetzt - mitten im Constitutionellen Wirken keineswegs als 
beigelegt erachtet, vielmehr mul3te das weitere Aufsichberuhenlassen derselben 
mindestens als eine Gleichgiltigkeit gegen die - durch Se. k. k. Apostolische 
Majestăt wiederbelebten Rechte der Bevolkerung betrachtet werden, welche 
Rechte in solange als der Yerwaltungs Organismus nicht anders in gcsetzlichem 
Wege geregelt wird, durch anderweitige arbitraere Ma13regeln bczichungsweise 
Substitutionen constitutionswidriger unbcrufcnen Bcamten nicht in Hintcrgrund 
gedrăngt wcrden durf en. 
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Darf demnach die - nach Verlauf von 2 Jahren noch immer vcrsăumte Wahl 
der Beamten in die săchsische Jurisdictionen iiberhaupt, mit Riicksicht auf den 
gesetzlichen Standpunkt nicht unterbleiben, um wie weniger kann die Unterlassung 
der Wahl der Beamten in jenen Jurisdictionen gerechtfertigt erscheinen, wo die 
Oberbcamtenstellcn unbesetzt sind. 

Es ist nămlich allgemein bekannt, dass in einigen Jurisdiktionen zunăchst im 
Brooser - der Konigsrichter und 2 Senatoren, im Miihlbăcher - der Konigsrichter, 
im Rei/3mărkter der Konigs- und Stuhlsrichter, im Leschkircher der Konigsrichter, 
und im Kronstădter Distrikt ein Senator - fehlen deren Funktioncn zum Teii durch 
unberufene - nicht aus der gesetzlichen Wahl hervorgegangenen - Bcamten 
versehen werden. 

Nachdem nun in dieser zweifachen Beziehung eine Abhilfe dringend 
notwendig ist, und ein diesfalliger Wunsch nach Abhilfe und Aufrechthaltung der 
noch in Kraft stehenden Bestimmungen vollkommen gerechtf ertigt erscheinen 
dtirfen: so erlauben sich die gefertigten Landtagsmitglieder auf grund der Landtags 
beziehungsweise Geschăfts Ordnung §. 70 an das hohe Landtags Praesidium die 
Bitte zu stellen: 

Loblichdasselbe wolle an die hohe Regierung unsere gegenwărtige 

Interpellation befordem, ob nămlich Hochdieselbe mit Riicksicht auf die hier offen 
ausgesprochene, im Gesetze gegriindete Notwendigkeit, wegen Beseitigung der im 
betreffenden Yerwaltungsorganismus storend eingetretene Mangel, beziehungsweise 
durchzuftihrende Restauration in den săchsischen Jurisdictionen iiberhaupt, 
beziehungsweise die Wahl der abgăngigen 5 Jurisdictionen, geneigt sei? 
Beziehungsweise dem Gesetze gemă/3 sich nicht verpflichten halte? Dass sie auch 
bis dahin: als die projektierte jodoch noch in weiter Aussicht stehcnder Regelung 
der offentlichen Yerwaltung und Rechtspflege mindestens im crwăhnten Teile des 
Landes mit Beseitigung der provisorischen Ma/3regeln, den gesetzlichcn Bcstimmungen 
Geltung zu verschaffen, und das betreffende Regierungsorgan anzuweisen; im 
Sinne des allerhochsten Diplom · s vom 20ten October I 860, dcm nachhcrigen 
allcrhochsten Handschreiben und Gcsetze, dann auf grund der Regulativpunkte: die 
Bearntenwahl zunăchst in den 5 genanntcn Jurisdictionen und iibcrhaupt die 
Rcstauration in a lien săchsischen Jurisdictionen binncn dcr kiirLesten Zeit vorLunehrnen; 

Im bejahenden Falie: wann die die diesbeziigliche Verfugung trcffen will; 
Im vcmeincnden Falie aber, welchc Anstănde gcgen die Aust'i.ihrung der 

dicsfalligen gesetzlichcn Bestimmungcn obwalten? 
Hennannstadt am 27ten October 1864. 
Demeter Moga 
l.Hannia 
Bintie[?] 
D. Siulutiu 
M. Nicola 
Dragusianu 
Gaitan 
I.Ratiu 
l.Tulbasiu 
[Nota:] pr[ăscnticrt] 28. Oct. 1864. Gub[ emial] Praes[idium] 
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690. 5 'I I 1864. A tovabbi targyal{1s szi.iksege elenyeszvcn - levcltarba teendo. 
Kolozsv[ar] 11/11 1865. 

Original. MNL-OL. F-263. Elniiki iratok, Nr. 525 (69Q'l)-l864. 

261. 

Sibiu, 3 noiembrie 1864 

Excelentissime! 

Die mir von Ihnen telegrafisch zugekommene Weisung lautete: ,,Mandat 
zurOckzulegen" in Ihrem werten Schreiben von 21 ten Oktober raten Sie mir · s 
Mandat nicht zuri.ickzulegen, das Telegramm mul3 daher unrichtig ausgefertigt 
worden sein. Ich habe das Mandat nicht zurOckgelegt, aber gehen kann ich doch 
nicht nach Wien. Es ist rein unmoglich den Grafen Cr[enneville] allein zu lassen; 
so lange ich keinen Collega bekomme, und zwar einen ti.ichtigen vor welchcm die 
Gub[ ernial] Beamten Respekt haben so lien, kann und darf ich mich von hier nicht 
ri.ihren. Aul3er anderen Obelstănden hat der Gubernia! Rat Pap Al[exander] einen 6 
wochentlichen Urlaub erhalten, er kommt bis nach den Weihnachten nicht, wenn 
wir beide fehlcn kann keine gcrichtliche Sitzung gchalten werden etc. etc. also ich 
werde hier bleiben. 

Heute viclleicht geht ein Bericht des Guberniums ab betreffcnd die Ernennung 
von Concipisten; nach meiner Ansicht wăren die Concipistenstellen einstweilen, bis 
zur Organisicrung des Gub[ erinums] und des Obcrsten Gcrichtshofes nicht zu 
bcsctzen; habcn Sic gcgen die Besetzung nichts cinzuwendcn, dann bittc ich Sie 
den Antrag des Guberniums zu genehmigen. 

Barba lunga ist noch nicht im Reincn mit sich ob er geht oder nicht geht nach 
Wicn! Er mochte geme hier bleiben, măchtc aber auch geme nach Wien gehen um -
sich zu zcigen und zu - imponieren! Quasi vero!? 

Scit cinigcn Wochcn ist mcin Haus cin wahrcs Spital, wir habcn \"ici Malhcur 
gehabt, dic Ottilie hat sich den linken Ann gebrochen, die Kleinste hat den 
Kcuchhusten und Fieber, der Bubi ist gefallcn und sich die Stime stark verletzt, die 
zwei grăl3eren Mădchen haben Halsentzi.indung gehabt, jetzt sind Gott sei dank! 
alle rcconvalescent, der Bubi ganz wohl, Otilie hat das Bett verlassen; lieber keine 
Frau und Kinder, als so viei Schrecken und Angst ! 

Wenn der Altissimus noch in Wien ist, bitte Hochdcnselben meinen tiefsten 
Respekt zu vermclden. 

Ich habc die Ehre mich zu zeichnen, 1hr ergebenster Diencr Lad[islau] 
Bas[ilius] Popp. 
3/11 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 193-194. 
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262. 

Sibiu, 27 noiembrie 1864 

Excelentissime! 

Bei jedem Brief den ich seit vier Tagen erhalten, glaubte ich ein 

Schreiben von Ihnen begrii/3en zu kănnen, leider habe ich mich in meiner Hoffnung 
getăuscht. Was mag wohl die Ursache sein, dass ich das in lhrem Telegramm vom 

21 ten h[ujus] versprochene Schreiben noch nicht erhalten konnte ? Gewi/3 Ihre 
Oberhăufung mit verschiedenen Amtsgeschăften. lch habe lhre Weisung befolgt, 
wiewohl ich mir nichts daraus gemacht hătte, wenn ich vom Prăsidium 

des Abgeordnetenhauses die vorschriftsmă/3ige Aufforderung erhalten hătte, 

item ist geschehen, der vierwăchentliche Urlaub geht aber am I 0ten Dezember 
aus, was dann? Wie ich lhnen schon ge[sagt?] habe, kann ich mich von 

hier, ohne einen Collega oder Nachfolger zu haben, nicht entfernen, durchaus 

nicht. 
Wie steht es mit der Organisierung des Obersten Gerichtshofes? November 

ist bald aus, und ich wei/3 nicht einmal ob Sie den Vorschlag zur Besetzung der 
Prăsesstelle schon unterbreitet haben; es scheint dass der I te Jănner 1865 voriiber 
gehen wird, ohne der Oberste Gerichtshof organisiert zu sein; das wăre traurig, 
nachdem die Riickstănde eine enorme Hăhe erreicht haben und von Tag zu Tag 

anwachsen. 
Es zweifelt keine Secle daran - mit Ausnahme vielleicht des Br. Apor - dass 

ich die Prăsesstelle erhalten werde, ich kann auch nicht im Mindesten zweifeln, 
dcnn wtirde ich daran zwcifcln, so wtirde ich schon dicsfalls Schritte machcn, 
nachdcm ich jcdoch von lntriguen hore, welchc von gcwisscr Scite angcwcndet 
werden sollen, so sche ich mich bemtissigt Ihrc gtitigc Untcrsttitzung in Anspruch 
zu nchmcn und Sic zu bittcn nicht zuzulassen, dass das latcinischc Sic vos non 
vobis aud1 an mir in Lrrl:Jllung gd1e ! 

Dunka dcnkt an scinc Pensionierung nicht, lasscn Sic ihn in Ruhe bis zur 
Organisicrung des Guberniums respektive des Oberstcn Gcrichtshofes, bei der 
Gelegenheit kann man ihn ohne weiters pcnsionieren. 

GrafCr[cnncville] bcfindet sich wohl, scheint nicht daran zu dcnkcn, dass die 
Besetzung der politischen Yizcprăsesstelle angezeigt wăre, wie steht cs mit dieser 

Bcsetzung; es wăre doch schon an der Zeit! 
Viele Empfchlungcn an mciner Frau, ich habe die Ehre mich zu zeichnen, 1hr 

ergebenstcr Diener Popp. 
Hcrm[anstadt], 27. Nov. 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 189-190. 
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263. 

Sibiu, 3 decembrie 1864 

Excelcntissime! 

Gestern, an dcmsclbcn Tagc a welchem ich 1hr schătzbarstcs Schreiben am 
29. Novcmber erhiclt, tciltc mir Graf Cr[ enneville] mit, dass der von Seiner 
Majestăt bestătigte Personal und Salarial Stand des siebenblirgischen Obersten 
Gerichtshofes herabgelangt und er aufgefordert werden sei mehrere Mănner zu 
bezeichnen, welche zu Hofrăten geeignet wăren, ersuchte ich zugleich ihm solche 
Mănner zu bezeichnen. Mit der Bemerkung dass nachdem nach dem Gesetzartikel 
liber die Errichtung eines Obersten Gerichtshofes in Siebenblirgen die 
verschiedenen Nationalităten und Religionen zu berilcksichtigen konnen und nur 
dort wo aus einer oder der anderen Nation oder Religion keine geeignete 
Individuen wăren, diese Rlicksicht nicht gelten konne, womit Graf Cr[ enneville] 
auch einverstanden zu sein schien, bezeichnete ich folgende Mănner: Kirchner, 
Herberth, Plcckcr, Roth von den Sachsen; Pap, Kovats, Kabos und Gal L[adislaus] 
von den Ungarn; Lazar, Angyal, Alduleanu, Bologa von den Romanen; Graf 
Cr[ enneville] nannte liberdies den Issekutz und Baron Mylius und meinte Gal 
konne noch warten; ich tcilte dicsfalls seine Ansicht nur glaubte ich ihn erwăhnen 
zu mlissen, weil er vor dem Jahr 1860 bereits Landesgerichtsrat war; bezliglich 
lssekutz' s bemerkte ich dass er ein Armenier, ein ausgezeichneter Siebenblirger 
jedoch nicht osterreichischer Jurist, sonst ein sehr fleif3iger und loyaler Beamte sei. 
Baron Mylius kann kein Wort magyarisch, diesen einzigen Anstand crhob ich 
bezliglich, nicht gegen Baron Mylius, sonst wăre er cine Akquisition als Baron, 
Doktor, etc. Dcn Lazar und Alduleanu mochte Graf Cr[enneville] auf ihren 
gegcnwărtigcn Postcn bchalten. Welche jene 7 sein wcrden, wclche Graf 
Cr[ cnnevillc] vorschlagcn wird, wcif3 ich nicht, jcdcnfalls wird die siebener Zahl 
aus dcn von mir obcn Gcnanntcn gcnommcn wcrdcn, und cs blcibt dann Ihncn cin 
gcnug wcitcr Krcis, wcnn Graf Cr[cnncville] alle dic oben Benannten als zu 
Hofrătcn gccignct bczcichncn wird. 

Wcnn Sie mir crlaubcn, so werde ich mcinc Mcinung liber diesen Gegenstand 
im Nachstehcndcn abgcben: vor aliem muf3 ich meine Frcude darliber ausdriicken, 
dass nicht 6 sondern 7 Hofratsstcllen systemisiert wurden, wcil hiedurch den 
verschicdcncn Nationalităts- und Rcligions-Riicksichten lcichter Geniige gclcistet 
werden kann, ohne die Nichtrezipierten zu ignorieren. Ich glaube nămlich dass von 
den 7 Ratsstellen 2 den Ungarn, 2 den Sachsen und 2 den Romanen systemmăf3ig 
vorzubehalten wăren, die 7te aber nach den Umstănden cntweder einem Unitarier, 
wenn ein gccigncter da ist, oder aber einem nicht rezipicrtcn romisch katholischen 
Deutschen oder Annenier zu verlcihen; jedoch bei der Zusammcnsctzung des 
Ganzen darauf zu schcn, dass dcr jcwcilige Prăsident, in dcm Consilium von 6 
Răten und I Vorsitzcndcn, mit scinen Nationsgcnosscn (Răten) kcine Majorităt 
bilden konne, wclchcr Fall dann cintrctcn konnte, wcnn z.B. dcr Prăsident aus jcner 
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Nationalităt genommen wilrde, aus welcher in gremio 3 Răte sich befinden (die 
Prăsesstelle wăre, bei sonstiger Eignung, nach einem Tumus aus den 3 anerkannten 
Nationalităten zu besetzen). Mit Rilcksicht darauf dass wenn Gott will, und Sie 
nichts dagegen haben, der Prăsident des Obersten Gerichtshofes meine Wenigkeit 
sein wird, wilnschte ich mir den Senat folgendennal3en zusammengesetzt: Kirchner 
(Herberth ader Plecker) (Lazar ader Angyal) Pap Al[exander], Bologa, Kabos, 
Baron Mylius, Kovats ader Issekutz. Alduleanu ist unumgănglich notwendig bei 
der Gerichtstafel, ich bitte Sie um alles in der Welt lassen Sie ihn dort, und wenn es 
nicht anders geht, erwirken Sie ihm eine Funktionszulage, damit er entschădigt 
werde; Bologa kann an seine Stelle nicht gehen, dann verdient der arme Dicke eine 
Satisfaction fur seine Zuriicksetzung bei Austeilung der Auszeichnungen, er der 
mir beigestanden ist, den mit einer Auszeichnung und Beforderungen bedrohten 
Al[duleanu] zu seiner Pflicht zurtickzuftihren etc. Lassen Sie das Sci nos vobis 
auch an den Dicken nicht in Erfullung gehen! 

Das sind meine Anschauungen liber die Zusammensetzung des siebenbilrgischen 
Obersten Gerichtshofes, welche ich in aller Eile niedergeschrieben, und welchen 
ich nur noch die Bitte beifuge, das Moglichste aufzubieten, damit der 
siebenbilrgische Oberste Gerichtshof seine Wirksamkeit ehestens beginne, weil die 
Rilckstănde sich sehr angehăuft haben. 

Viele Empfehlungen von meiner Frau und aufrichtigster Dank dass Sie sich 
ihr so giltig erinnem, ich aber habe die Ehre mich zu zeichnen, 1hr ergebenster 
Diener, Lad[islau] Bas[ilius] Popp 
Henn[anstatt], 3. Dezcmber 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. I 87-188. 

264. 

Sibiu, 7 decembrie 1864 

Eucr Exccllcnz! 

Als die Einbcrufung des Rcichsrates crfolgte, glaubte ich mciner Pflicht 
nachkommcnd, die Reise nach Wien antreten, und dcn mir durch die Gnade und 
das Vcrtrauen Allerhochst Sr. Majestăt des Kaiscrs zugcwicscncn Sitz im hohen 
Herrenhause einnchmcn zu konnen. 

Meine Anwcscnheit in der Residenz wi.irde mir zugleich die erfreuliche 
Gclcgenheit gebotcn haben, cinige Angelegenheiten, dcren Entscheidung mir sehr 
am Herzen liegt, vor Euer Exzellenz personlich zur Sprache zu bringen, und ich bin 
ilberzeugt, dass ich auch diesmal keine Fehlbitte getan, sondem nur jene oft schon 
crfahrene wohlwollende Forderung und Unterstiltzung gefundcn haben wi.irde, 
welche mich Euerer Excellenz gegenilber zu dem nachhaltigsten Danke verpflichtet. 

Das hartnăckige Ful3i.ibel, an wclchem ich aller sorgfaltigcn Pflege 
ungeachtet, fortwăhrcnd lcide, macht es mir auch dcrmalen noch immcr nicht 
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moglich, die weite und in der Jahreszeit des Winters doppelt beschwerliche Reise 
wagen zu konnen. Daher ich denn auch dem lebhaften Wunsche, personlich 
Besprechungen mit Euerer Excellenz mir erbitten zu dlirfen, zu meinem tiefsten 
Bedauem lcider entsagen muf3. 

In solcher Lage drăngt es mich nunmehr im schriftlichen Wege ein Anliegen 
vorzubringen, welches der Verwendung der Intercalareinklinfte aus der neuerlich 
bewilligten Staatsdotation fur unsere Kirche betrifft. 

Wie Euer Excellenz, als dem vielvermogenden Flirsprechen und Vermitteln 
in dieser Angelegenheit bestens bekannt ist, haben Seine k. k. Apostolische 
Majestăt mit der Allerhochsten Entschlie/3ung vom 8ten April I. J. Allergnădigst zu 
bewilligen geruht, dass in dem Falie, wenn von der Gesamtsumme der 
Staatsunterstlitzung im Betrage von 25.000 fl. b. W. mit Schluf3 eines 
Verwaltungs-Jahres ein Tei I wegen I ntercalarien und d[ er ]gl [ eichen] nicht in 
Anspruch genommen werden sein sollte, der erlibrigte Restbetrag zur Griindung, 
Einrichtung und Erhaltung eines Seminars verwendet werden konne. 

Da nun die Dotationsposten ftir den General Vicar mit 2400 fl. und fur die 
vier Consistorialrăte mit je 1200 fl.=4800 fl. bis noch nicht zur Besetzung gelangt 
sind, ergibt sich schon im ersten Verwaltungsjahre ftir 9 Monate vom I ten Jănner 
bis letzten September I. J. Ein Intercalarerspamis von 7200 fl. b. W. welches im 
Sinne der Allerhochsten Bestimmung ftir die Zwecke des bereits bestehenden 
Diozesan-Vereines zu verwenden wăre. 

Dies Seminar ist gegenwărtig in dem von mir der Diozese gewidmeten 
Gebăude No. 15 in der Fleischergasse untergebracht, und hat nunmehr daselbst 
cine bleibende, dem Zwecke einer theologischen Lehr- und Erziehungs Anstalt, 
vollstăndig entsprechende Stătte gefunden. 

Die Obersiedlung und neue Einrichtung der Anstalt erforderte jedoch nicht 
unbedeutende Auslagen, welche, da sie der Seminarfond zu tragen nicht im Stande 
ist, und auch sonst kein anderer ftir diese Zwecke verftigbarer Fond besteht, nur aus 
dem lntercalarerspamis der Staatsdotation bestritten werden konnen. 

ln dieser Absicht bin ich, gesli.itzt auf die Bestimmungen der Allerhochsten 
Entschlief3ung vom 8ten April I. J. bei dem Prăsidium des k. Gubemiums bittlich 
cingeschrittcn, bis noch aber nicht so gllicklich gcwesen, mich ciner glinstigen 
Erledigung eines Ersuch-Schreibens erfreuen zu konnen. 

Die Sache drăngt; der gedeihliche Fortgang des Seminars leidet, indem die 
Verlegcnhcitcn in Aufbringung der unabweislich erfordcrlichcn Gcldmittel 
fortwăhrend wachsen, und auf mir lastet die ganze Schwere der Verantwortung, 
welche ich der Kirche und auch dem Staate gegenliber ftir das fortschreitende 
Aufbllihen des Seminarinstitutes, unserer einzigen Lehranstalt flir die 
Heranbildung ti.ichtiger Geistlichen, zu tragen habe. 

Gedrăngt von meiner POicht und Sorge, erlaube ich mir daher zu Euerer 
Excellenz meine Zuflucht zu nehmen, mit der ergebensten Bitte: 

Die Anweisung und Erfolglassung des mehrerwăhnten Intercalarerspamisses, 
wenn nicht vom I ten Jănner, so <loch wenigstens vom 8. April 1864 als dem Tage 
der Allerhochsten kaiserlichen Entschlie/3ung bis zum letzten Dezcmber des 
laufendcn Jahres, in der auf diese Zeit entfallenden Quote, zur Verwcndung ftir 
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Griindung, Einrichtung, und Erhaltung des Seminars und scines Fondes zu mcinen 
Handen gegen seincrzeitige ordnungsmăssige Yerrechnung i.iber die stattgehabte 
Verwendung hochgeneigtest veranlassen zu wollen. 

Im fcsten Vertrauen auf das den heiligen lntercsscn unserer Kirchc und ihrer 
Schulen so oft schon mit den dankbarst anerkannten Erfolgcn erwiesene, von dem 
edelsten Gerechtigkeitssinne getragenen Wohlwollen verharret, einer gi.instigen 
Erftillung seiner Bitte auch diesmal entgegen sehend, in aufrichtigster Hochachtung 
und Yerehrung, Euerer Excellenz ergebenster Diener, Andreas Frh. v. Schaguna, 
Bischof. 
Herrnannstadt den 7ten Dezember 1864 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstein, Ktn. la, Fasz. 4, f. 383-384. 

265. 

Sibiu, 19 decembrie 1864 

Raportul 
comisiunii a treia pentru a opta propuseţiune regească despre organizarea 

tribunalelor de justiţie, mai ales constituirea curţii judecătoreşti de instanţa a treia 

Comisiunea a treia destinată pentru a opta propuseţiune regească şi în specie 
pentru proiectul de lege despre înfiinţarea şi organizarea unui Trib[unal] suprem 
pentru M[arele] Princ[ipat] Transilvania, deşi a simţit mari greutăţi în privinţa 
organizării acestui tribunal suprem de justiţie, nefiind încă organizată baza lui, 
adică justiţia inferioară de care e vorba în cea dintâi alinea a acestei propuscţiuni 
regeşti şi şi-a exprimat dorinţa sa pentru cât mai curânda organizare a acestei 
justiţii inferioare, cu toate acestea a supus proiectul regimului la cca mai profundă 
examinare şi a cugetat a purcede principialminte tot din acel punct de vedere pe 
care crede a-l vedea exprimat şi în proiectul regimului, adică independenţa şi 
separarea perfectă a justiţiei de administraţiunc, făcând numai uncie modificări în 
unii paragrafi din proiectul regimului, pe care a cugetat a fi de lipsă a Ic face parte 
în interesul justiţiei, parte în interesul ţării şi al locuitorilor ei. 

Aceste modificări se reduc la§§ I, 3, 4, 9, 12 şi 13. 
În paragraful I care sună despre înfiinţarea, numirea şi reşedinţa Tribunalului 

suprem, comisiunea s-a văzut constrânsă a face modificare în privinţa reşedinţei şi 
a decide ca scaunul acestui Tribunal suprem de justiţie ce e atât de mare 
însemnătate pentru patria şi locuitorii ei, să rămână în ţară şi să-şi aibă reşedinţa sa 
în locul unde va fi şi Gubernul ţării 1• 

Motivele de care a fost îndemnată comisiunea în privinţa acestei modificări 
au fost dreptul patriei la acest Tribunal recunoscut chiar şi mai de curând de către 
Maiestatea sa c.r. apostolică, prin rescriptul său împărătesc din 31 martie 1861 
despre reorganizarea dcregătoriilor judecătoreşti în Transilvania. 

Afară de acestea au mai fost încă pre lângă alte motive pondcroase ş1 

interesul administrării justiţiei, cruţarea speselor şi dorinţa locuitorilor. 
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Paragrafele 2 şi 3, care sună despre personalul din care are să fie compus 
acest Tribunal suprem de justiţie, precum şi despre denumirea preşedintelui şi a 
consilierilor şi despre conferirea acestor posturi numai la fiii patriei s-au observat 
întocmai după cum ocur şi în proiectul regimului. 

Asemenea s-a observat întocmai din proiectul regimului şi §5 care sună 
despre sfera de activitate a acestui tribunal în cauze penale. În paragrafele 4 şi 6 din 
proiectul regimului s-a făcut acea singură modificare, că în loc de două curţi 
apelative s-a luat de bază la organizarea supremei curţi apelative numai una, prin 
urmare amândoi aceşti paragrafi s-au modificat de către comisiune în conformitate 
cu acest principiu adoptat de către dânsa. 

Motivele pentru care s-a văzut îndemnată comisiunea a purcede din acest 
punct de vedere a fost între altele chiar principiul adoptat de către regim în 
proiectul său, pentru ca în §6 lit. a) din proiectul regimului e vorba numai de un 
tribunal urban în cazurile specificate în §IO lit. a) din regulamentul procesurii 
penale, cu toate că şi în privinţa acestor cazuri există de facto două tribunale în ţară 
deşi sub diverse numiri, chiar aşa după cum există două curţi apelative. 

În paragrafele 7, 8, 9, 10 şi 11 din proiectul regimului s-au făcut numai acele 
modificări, care rezultă de sine din modificările întreprinse în paragrafele 
antecedente, rămânând în celelalte întru toate corespunzătoare paragrafelor 
respective din proiectul regimului. 

§ 12 s-a modificat şi întregit în modul unnător: ,,Tribunalul suprem va 
pertrapta şi decide despre toate afacerile care cad în sfera lui de activitate, de regulă 
într-un senat de şase judecători şi un preşedinte". 

Pentru senatul plenar constatator din toţi consilierii şi preşedintele sunt 
rezervate următoarele: 

a) Toate cauzele personale şi disciplinare, încât cad acestea în sfera de 
activitate a supremei curţi apelative; 

b) Toate opiniunile şi propunerile care se vor da în privinţa legislativă; 
c) Procesele criminale când are să se decidă pedeapsa de moarte; 
d) Revisiunile în contra sentinţelor civile consunătoare, când va fi să se 

decidă în privinţa admiterii lor; 
c) Declaraţiunile de moarte spre scop de nxăsătorie. 
Motivele de care s-a văzut îndemnată comisiunea la modificarea respectiv 

întregirea acestui paragraf a fost însemnătatea acestor obiecte specificate sub 
literele a), b), c), d), e), care şi la alte curţi supreme apelative se decid în instanţa 
din unnă într-un senat compus din un număr mai mare decât de şase judecători. 

§ 13 s-a modificat numai în conformitate cu §I, adică: în loc de „tot atâţi 
membrii ai Cancelariei aulice transilvane" s-a pus „tot atâţi membrii ai r. gubern 
transilvan". 

§§ 14, 15, 16 şi 17 care conţin dispuseţiuni despre limba afacerilor 
Tribunalului suprem despre spediţiunile şi sigiliul lui, despre sfera lui de activitate 
în cauze personale şi disciplinare, despre regularea lui internă şi regulamentul de 
trebi şi despre relaţiunea lui către Cancelaria aulică transilvană s-au adoptat 
întocmai după cum sunt fonnulaţi şi în proiectul regimului. 

441 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Având dar amândouă proiectele de lege, al regimului şi al corms1unii, tot 
acelaşi principiu de bază şi fiind modificările pe care le-a făcut comisiunea în 
proiectul regimului parte în interesul justiţiei, parte corespunzătoare drepturilor 
ţării şi dorinţelor locuitorilor ei, comisiunea propune şi recomandă înaltei Diete 
spre acceptare proiectul său alăturat aci, subştemând totdeodată şi votul minoritatei. 

Sabiu în 19 decembrie 1864 
Iosif Trausch, preşedinte 

dr. Ioan Maior, referent 

,,Gazeta Transilvaniei", XXVII (1864), nr. 35 din 2/14 mai 1864, f. 139. 

1 Sediul Gubcmiului era la Cluj. 

266. 

[Sibiu decembrie 1864) 

„Ce este mai bun sau ce e mai frumos decât a locui fraţi împreună ?" zice 
S[fânta] Scriptură. 

Iertaţi-mi domnilor ca cuvintele aceste ale S[fintei] Scripturi să le aplic astăzi 
la chara noastră patrie, şi la complexul diverselor ei naţiuni, pentru a cărora publică 
şi comună prosperitate ne-am adunat în Casa aceasta ca într-o S[fântă] Biserică 
a dreptăţii şi a iubirii frăţeşti să putem zice, ce e mai bun, sau ce ar fi mai frumos 
decât dacă noi, diversele naţionalităţi, iubindu-ne frăţeşte între noi, şi administrându
ne cu scumpătate şi împărţindu-ne între justiţia, bunurile şi greutăţile patriei, am 
putea locui în pace, în unire şi dragoste frăţească şi în prumutata ca o familie în 
patria aceasta. 

Şi ca această dorire ce, durere, până acum nu s-a întâmplat domnii mei, să nu 
rămână numai un prim desiderium, ci să vină şi la împlinire în cca mai marc parte 
atârnă de la noi, care dacă ne vom lepăda de egoism, de demonul cel rău şi risipitor 
de a ne suprcmatisa unii pc alţii, de a ne înconjura ca cu nişte muri chinezeşti cu 
Jn;ptur·i , cd1i i:stur·i-.:c :"/Î -.-u p1·i, ilcgii u:scbitc ,.:arx:- stâmc:sc irl\ iJîa ~i urn, , atămă 

dreptatea şi egalitatea drepturilor între fraţi unii în contra altora, dacă şi sarcinile şi 
binefacerile patriei Ic vom împărţi frăţeşte şi proporţionat cu un cuvânt dacă ne 
vom pune pe terenul dreptăţii, dacă ne vom ţinea strâns de cel mai moral şi mai 
fericitor principiu al învăţăturii lui Hristos „orice voiţi ca să vă facă vouă oamenii, 
faceţi şi voi lor aşişderea" şi-l vom pune în fapt lesne, prea lesne domnilor lucrul 
acela prea bun, lucrul acela prea de folos, ca diversele naţionalităţi in chara şi 

comuna noastră patrie să locuiască în pace, în unire şi dragoste frăţească 

împrumutată prin care comuna şi chara noastră patrie cu unite puteri să o putem 
ferici noi îl putem înfiinţa dacă strâns ne vom ţinea de dreptate. 

Un părinte „pater familias" numai atunci îşi va întemeia casa sa, îşi va 
promova cu mult spor economia sa, va putea ţinea ordinea cea bună, pacea şi 

dragostea împrumutată în familia sa dacă va fi drept şi cu asemenea favoare şi 
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părtinire către toţi fiii săi, dacă pc scama acestora nu va fierbe în altă cr[atiţă] şi nu 
va da cu alt blid şi alte bucate unora, şi altele altora. 

Patriarhul Iacob având feciori de la două muieri şi favorizând mai mult pe 
Iosif şi distingându-l cu îmbrăcămintele cele [preţioase!] şi mai frumoase dintre 
ceilalţi 11 fraţi îi stârni invidia fraţilor şi-l puse în pericolul vieţii iar sieşi pregăti 
zile pline de amar. 

Noi, domnilor, suntem mai fortunaţi în privinţa aceasta decât cei 12 fii ai lui 
Iacob. 

Nouă ne-a dăruit Dumnezeu un părinte comun, mai drept de cum era Iacob 
facis cu Iosif şi cei 11 fii ai lui. 

Părintele acesta mare şi drept al patriei noastre prin Diploma sa din 20 
oct[ombrie] 1860 ştearsă privilegiumurile nobilimii - veştmântul acel pistriţ al lui 
Iosif cel favorit, şi dărui egalitatea drepturilor tuturor naţionalităţilor şi tuturor 
confesiunilor; făcu pe tot individul egal înaintea legii. 

Şi pe calea aceasta puse fundamentul şi ne dărui un nepreţuit material la 
fericirea comună a toată dulcea patria noastră, şi la cea specifică a tuturor 
diverselor naţiuni a patriei noastre. 

Eu cred că Maiestatea sa dându-ne prin mai sus venerata Diplomă aceste 
daruri intenţiunea şi determinata sa voie este aceea ca acestea să nu rămână litere 
moarte, ci să devină la perfecta deplinire şi cuvântul să se facă corp. 

Şi ca acest sfânt scop şi părintească intenţiune să şi-o adjungă ne-au chemat şi 
adunat pe noi reprezentanţii alor 4 naţiuni şi 6 confesiuni regnicolare şi vrea ca 
înalta şi părinteasca sa intenţiune, noi 4 naţiuni prin lege - care noi în bună 
înţelegere între noi înşine şi cu regimul sau mai bine cu Majestatea sa vom să o 
facem să o ducem în deplinire şi dată şi naţiunii noastre egalitate de drepturi 
naţionale, politice şi civile, de care până acum nedreptatea timpurilor o lipsise să o 
asigureze pentru toate timpurile viitoare. 

Aşadar am pus în mâna noastră o parte mare nu numai a fericirii comunei 
noastre patriei da şi a păcii, a dragostei frăţeşti şi a unirii naţionalităţilor spre aşa şi 
a patriei fericire. 

Domnilor dacă caut în trecutul istoric al dulcii noastre patrii aflu că pc patria 
noastră noastră şi pe diversele ci naţionalităţi au zăcut un blestem mare. 

Blestemul separatismului şi a zcloşiei de a domni, de a asupri una pe alta, 
blestemul neînţelegerii, blestemul invidiei şi a urii, blestemul nemulţumirii şi a 
neîndestulării, blestemul veşnicelor salbe şi jeluiri a unei naţiuni asupra celeilalte 
care şi pc regimul Majestăţii sale adeseori l-au neodihnit şi l-au adaus în griji grele 
şi şi de unde au venit toate relele acele? 

De acolo că naţionalităţile au fost egoistice şi s-au silit care de care să capete 
mai multe privilegii, imunităţi şi supremaţie una asupra alteia, şi legislaţiunea -
care stă din acest fel de clemente - a fost cea mai nedreaptă către umile naţiuni şi 

reprezentanţii naţiunilor regnicolare ca legislatori nu s-au îngrijit atâta de 
consolidarea, pacea comună internă a patriei şi de fericirea ei, cât de interesele 
castelor, şi aşa partea cea mai mare a poporului patriei în contra intenţiunii 

principelui cui prin condiţiuni servile îi lega mâinile de a putea singur face 
poporului bine, tocmai prin legislaţiune a fost mai nedreptăţit. 
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Domnilor! Tocmai acum ne zace înaintea noastră proiectul regimului pentru 
împărţirea politică a patriei noastre. O întrebare de viaţă şi de existenţă a patriei şi a 
egalei îndreptăţiri a naţionalităţilor! 

De la înţelepciunea acestei Mărite Case va atârna în cea mai mare parte ca o 
aşa împărţire să se facă că are să nu se arunce iarăşi mărul lui Eris şi să nu se 
încuibeze în patria noastră între naţionalităţi prin alipire egoistică de vechile 
privilegii şi de dreptul istoric care după Diploma din 20 oct[ ombrie] 1860 nu mai 
pot avea niciun loc - separatismul, ci singur pacea publică şi comunul bine al 
patriei în strânsul înţeles egalei îndreptăţiri a tuturor naţionalităţilor şi confesiunilor 
exprimate şi date nu numai prin Diploma din 20 oct[ ombrie] 1860 da şi prin 
Art[icolul] I de Lege făcută prin noi să se ia în consideraţiune. 

De la care de ne vom abate şi prin aceea vom introduce neodihna şi 

nemulţumirea între naţionalităţile patriei nu vom ferici precum tot adevăratul 

patriei debnic să dorească, ci va neferici patria. 
Să nu ne facem ilusiuni domnilor că nici fraţii maghiari, nici saşi, nici noi 

românii singuratici nu vom putea ferici patria, fără numai cu cugetele, inimile şi 

conlucrările unite a tuturor acestor patru naţionalităţi se pot ferici „concordia 
parvae res crescunt, discordia maximae dilabuntur" 1 să nu ne facem ilusiuni 
domnilor că fundamentul fericirii patriei este pacea şi concordia internă între 
conlocuitoarele naţionalităţi, iar această pace şi concordie nu se poate cu privilegii 
şi drepturi vechi numai în favorul unor naţionalităţi dăruită fără singur-singurel 
numai cu drepturi nouă egale tuturor naţionalităţilor dăruite dobândi. 

Ştiu că mulţi cu toate mâinile şi la împărţirea politică a patriei s-ar ţinea de 
privilegiunile sale cele vechi şi de dreptul istoric. 

Alţii ar dori a se face această împărţire exclusiv numai după naţionalităţi. 
Şi cei mai puţini, între care vreau a fi şi eu, sunt care la împărţirea politică a 

patriei lepădând egoismul privilegiilor şi al dreptului istoric, precum şi exclusivul 
principiu al naţionalităţilor, ar afla în interesul patriei şi în interesul frăţinătăţii şi a 
păcii publice între naţionalităţi şi a autonomiei şi integrităţii patriei împărţirea 
patriei a fi cca mai dreaptă, cca mai bună şi cea mai folositoare pentru toate 
naţionalităţile aceea care s-ar face singur singurel numai pc principiul înlesnirii 
administraţiunii politice şi justiţiaria cu toată posibila reflexiune şi către compactitatea 
diverselor naţiu111 cc locuiesc fn acele municipii, ce ar avea fn interesul fnlesnirii 
administraţiunii a se forma şi a se aronda. 

Cu această dare am exprimat pc faţă că eu, la împărţirea patriei precum 
principiul privilegiilor vechi şi a dreptului istoric, aşa şi exclusivul principiu a 
naţionalităţilor, după emanarea Diplomei din 20 oct[ ombrie] 1860 şi a Patentei din 
16 febr[ uarie] 1862 care sunt acte fundamentale de stat şi pentru Transilvania îl 
socotesc nu numai impracticabil dar pentru susţinerea equalităţii drepturilor păcii 
publice şi a frăţinătăţii fără de care fericire în patrie nici pentru o naţiune nu poate 
fi, cele mai periculoase şi mai nemulţumitoare. 

După privilegiurile şi dreptul public istoric şi exclusiv naţional a patriei 
noastre, Transilvania a fost împărţită în comitale care au avut numire de „Magyar 
Vannegyek" în care după cum pretindeau unii fraţi maghiari şi pâinea cea de toate 
zilele şi apa şi aerul încă era tot maghiar. 
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Apoi mai era pc lângă acestea scaune secuieşti care se zicea „Szekely fold" şi 
scaune săseşti pe care unii şi fără temei istoric încă Ic numea „Sachsen land". 

Tot pământul Transilvaniei dară, nici bater o palmă scoţând afară era împărţit -
după dreptul vechi istoric şi naţional în pământ maghiar, secuiesc şi sas. 

Acum, domnii mei întreb dacă vom împărţi şi acum patria după vechile 
privilegii şi după dreptul istoric, sau după exclusivul principiu a naţionalităţilor? 
După ce s-au inarticulat şi naţiunea română ca stare, şi prin lege de noi făcut şi prin 
suveranul nostru întărită s-au recunoscut în Transilvania de a 4-a naţiune 

regnicolară, şi ca atare are dreptul egal ca dacă s-ar mai face în Transilvania şi 

acum un Ungar-Sekler şi Sachsenland, s-a pretinde să se facă şi un Romanen Land; 
cu naţiunea aceasta care e mai numeroasă între toate naţionalităţile patriei ce vom 
face? Nu ne-ar rămânea alta în drept, fără nişte absurdităţi ca sau să o reducem la 
starea sa cea de înainte de I 848 sau să o sterpim, sau să-i căpătăm şi ei locul afară 
de Transilvania, poate pe Lună. 

Peste absurdităţile acestea ar unna alte rele mai funeste pentru dulcea noastră 
patrie, separatismul naţional, ciuma ce omora autonomia patriei, şi minează pe 
încet însă sigur sub edificiul monarchiei a căreia unitate şi putere suntem toţi 

adevăraţi patrioţi datori cu unite puteri a o susţinea şi asecura. 
Atunci fraţii saşi - a cărora număr în patrie este cel mai mic între naţiunile de 

acum regnicolare - prea fireşte se pot ţine ca celelalte trei naţiuni, cu mult mai 
numeroase, pururea vor face în contra privilegiului şi a existenţei unui Sachsenland 
coaliţiune şi reclamaţiuni. 

Şi din temerea aceasta logic va urma, ca pentru susţinerea Sachsenlandu-lui şi 
a intereselor sale private şi naţionale germane tendinţele lors ă treacă peste 
hotărârile şi teritoriul coroanei Ungariei şi a autonomiei Transilvaniei, şi pururea 
acolo să năzuiască ca teritoriul lor - Sachsenlandul - să-l scutească şi să-l 

emancipeze de sub legile şi jurisdicţiunea Gubemiului transilvan, şi să-l împreune 
cu Engercr Reichsrath-ul din Viena. 

Şi în casul acest trist, dacă separatismul acesta naţional, în nefericita patrie va 
afla loc, se va prinde rădăcină după cc, domnilor, o spun cu durere şi fără a tăinui -
între naţionalităţi încrederea frăţească până acum lipseşte iar prepusul şi temerea 
împrumutată parte de supremaţia şi de ccntralisaţiune germană, parte magyară, 
parte - se zic - şi română, frica din oasele nationalită\ilor nu au mai ieşit, şi dacă 

un Sachscnland va exista şi mai încolo şi l-ar sprijini şi regimul după cum unii cam 
de obşte se vimesc iară eu niciodată nu pot crede. Mira-ne-vom dacă şi fraţii noştri 
maghiari şi secui, care şi acum, fără îndoială temându-se de supremaţia sau 
germană sau română, în faptă fac separatism şi cu noi nu suflă la o mărgea spre 
assccurarca naţionalităţii şi a intereselor sale, de zece ori mai tare se vor sili - de 
cum au făcut până acum - ca continuitatea drepturilor sale de la 1848. Cu orişice 
preţ să şi-o susţine şi uniunea Transilvaniei cu Ungaria să o ajungă şi efectueze? 
Stând lucrurile tot aşa. 

Acum în patria aceasta comună nefericită - zic - naţiunea noastră română, 

care după crunte suferinţe şi aşteptare dureroasă de mulţi secuii, abia ieri alaltăieri 
fu prin lege numărată şi primită în patria sa, de a patra naţiune şi care în causa alta, 
decât egalitatea drepturilor civile, frăţietatea şi pacea cu celelalte conlocuitoare 
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naţiuni prin un aşa funest separatism în patria sa rămânând aşa isolată de 
conlocuitoarele sale surori naţiuni, ba şi ameninţată în existenţa ei de contopirea şi 
suprematisarea lor, ce soartă mai poate aştepta? 

Nu-i rămâne alt decât au să aştepte cu resignaţiune să i se repună pc rând 
iarăşi jugul cel dinainte de 1848 şi împilător şi asupritoarea supremaţie sau să se 
contopească în una sau alta naţiune conlocuitoare; sau dacă aceste rele toate ar voi 
a le înconjura să fie silită a se îngrij şi ea, pe altă cale a-şi asigura egalitatea 
drepturilor, libertatea şi existenţa sa în contra periciunei şi contopirii. 

Domnilor! Consequenţiile cele scrise ce pot logice urma nu numai pentru 
patria noastră, da tocmai şi pentru monarhie, din un Sachsenland în Transilvania şi 
din un separatism naţional la împărţirea politică a patriei în municipii naţionale, 
mai cu seamă dacă acestea s-ar sprijni şi de regim - ce eu niciodată pot crede - mi
i frică şi mă sfiesc a le şi pomeni. 

Însă ca pururea credincios supus a Majestăţii sale şi amic a autonomei şi 
fericirii patriei mele şi a unitatei şi intregitatei monarhiei, precum şi a consolidării a 
bunei înţelegeri şi frăţinătate între conlocuitoarele naţiuni tocmai de aceea sunt silit 
a le descoperi pentru că aş dori ca cu o înţeleaptă dreaptă, şi nu la interesele, 
privilegiurile şi dreptul istoric a unelor naţiuni, ci la comunul bine a patriei şi 

egalitatea drepturilor şi comuna pace şi fratinetatea naţionalităţilor patriei 
cân[tări]toarea împărţire politică a patriei să prevenim tot pericolul cu care ne-ar 
ameninţa separatismul şi să-i tăiem calea ca niciodată să nu se întâmple aceea, de 
ce ne-am putea teme că s-ar putea întâmpla. 

Domnilor! Naţiunii noastre române de câte ori au stârnit şi solicitat 
înarticularea sa şi a confesiunilor sale între celelalte naţiuni recepte şi regnicolare 
ca să o poată aduce în suspiciune la monarhii Austriei, care cu tot de-adinsul ar fi 
voit a îmbunătăţi soarta a credincioasei naţiuni române şi să-i paralizeze dreapta 
cerere nu numai private da şi din adunarea ţării - precum s-au întâmplat la anul 
1744 când vrednicul de eternă memorie epp L. B. Ioan Klein sau Micu a solicitat 
primrca lcgiută a naţiunii române între naţiunile rcgnicolare o au învinuit che ia 
numai ad spcciem, da în inima ci nu-i unită cu Biserica Romei, ca cu sufletul cu trupul 
se lipeşte de carul ruşilor şi conspircază cu fraţii săi şi cu principii din România. 

Această clevetă şi deşi acum nu se face din adunarea ţării, totuşi nu au mai 
incetat de atunci, ci neîntrerupt s-au continuai :;,i se culllinua prin tnu:;,uri :;,i fui 
publice până în zilele noastre de astăzi când pc temeiul Diplomei din 20 october 
1860 iarăşi insistăm şi solicităm ca egalitatea drepturilor să se ducă după cuviinţă 
în dcplinire şi încă într-o aşa formă ca când români din Imperiul Austriei prin 
cluptarea la libertate şi la drepturi egale politice, nici la mai mult nici mai puţin nu 
ar ţinta decât la suprematisarea celorlalte conlocuitoare naţiuni la o unire cu fraţii 
săi de peste Carpaţi şi la o ridicare a unei Daco-Românii. 

Lumea europeană care pe românii din Imperiul austriac abia de nume îi 
cunoaşte şi în care broşurile şi foile aceste publice germane şi magyare prefăcute şi 
în alte limbi europene sunt tare citite. Unele clevete ca acestea, prea lesne le poate 
şi crede, însă Domnii mei, provoc la publica notorietatea Domniilor voastre că 
clevetele acestea sunt numai clevete goale care niciodată fundamente nu au avut, şi 
asupra naţiunii române de sub coroana Ungariei nu s-au putut documenta şi cred în 
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solidul charactcr a naţiunii noastre, că nici de aci înainte nu se vor putea documenta 
şi vor rămânea de pururea o răutăcioasă scornire a unor creiere smintiţi şi a unor 
inimi pizmătăritc; pentru că spre rcfusarea clevetelor acestora sunt destule 
argumente nobila, măreaţa şi unica în paginile patriei noastre, faptă de la 1848 
arătată în faţa lumii cu care naţiunea noastră neclătita sa credinţă şi neînfrânta sa 
alipire către tron şi Casa Domnitoare dinastia austriacă o au pecetluit-o cu sângele 
alor 40 de mii de români şi cu pierderea tuturor averilor sale. 

Şi aceasta domnilor îi fapta, da îi faptă şi aceea că naţiunea română din 
Transilvania niciodată n-au căutat Unirea cu fraţii săi de peste Carpaţi ci pe 
fundamentul împărţirii şi din drepturile şi beneficiile patriei, precum şi a suportării 
greutăţilor ei au căutat de-a pururea precum caută tocmai şi în ziua de astăzi unirea, 
pacea şi frăţinătatea numai cu conlocuitoarele sale surori naţiuni, cu magyari, secui 
ş1 saşi. 

Aşa au făcut pe la anul 1744 şi 1791, aşa facem şi acum. 
Ci până acum şi anumit la mai sus pomeniţii ani 1744, 1791 surorile naţiuni 

totdeauna cu indignaţiune ne-au respins, a vrut ca naţiunea română să poarte toate 
greutăţile publice, şi cu sudoarea sa cea cruntă să le hrănească şi pe celelalte 
conlocuitoare naţiuni, iar ele să domnească şi din beneficiurile patriei în nemic să o 
împărtăşească cu un cuvânt de frăţinătate şi de egalitatea drepturilor cu românii n
au vrut până acum să ştie nimc. 

Acum după ce naţiunea română încă se numără prin lege între naţiunile 

regnicolare după ce pe fundamentul legilor şi a egalei îndreptăţiri şi împărtăşiri 

precum în greutăţi aşa şi în bencficiurile patriei naţiunea română iarăşi caută cu 
surorile sale conlocuitoarele naţiuni frăţinătatea, pacea, buna coînţelegere. 

Rogu-vă în interesul patriei şi a tuturor conlocuitoarelor naţiuni cu separatism 
de astfel prin ridicarea unui Sachsenland ce-l vreţi a-l întemeia pe privilegii şi pe 
dreptul istoric nu ne respingeţi de la fratinetatea voastră care o căutăm şi nu ne siliţi 
prin isolare şi separatism şi pc noi a căuta pentru ca să nu fim vreodată înghiţiţi de 
germanism sau de magyarism de care vă mărturisim că nu fără fundament ne 
temem - alţi fraţi şi astupaţi gura clevetitorilor care sunt din sânul naţiunilor 

noastre, ca cu clevete de acest fel cu care voiesc a ne [în ]negri nepătatul character 
român de a fi pururea tronului credincios să nu stârnească şi în creerii românului 
ideea cea păgubicioasă a separatismului, nu ne învăţaţi prin clevete dureroase 
păcate politice care niciodată am comis şi niciodată am voi a comite. 

Aduceţi-vă aminte de zisa înţeleptului Seneca „multa mala imprudcnter 
cavendo docuimus" şi apoi ştiţi cc zice şi poetul roman „qutta cavat lapidem, non 
vi sed sepc cadendo". 

Împărţirea ţării, după drepturile istorice şi după privilegiile antice care 
precum mai sus am dovedit duc la primejdiosul separatism naţional nu ne va aduce 
nici patriei, nici naţiunilor ci niciun bine, ne va lăsa de moştenire numai invidia, 
frica, ura şi vrăşmăşia împrumutată între conlocuitoarele naţiuni. 

Au venit domnilor timpul ca să aibă şi patria o dată pace şi linişte şi între 
diversele ei naţiuni să se întemeieze şi frăţinătatea cea adevărată pentru că şi acum 
zic cu S. Scriptură „că cc este mai bine şi mai frumos decât a locui fraţi - ca fraţi -
împreună!". 
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Aceasta să se întâmple stă acum în puterea noastră şi cu prilejul politicii 
împărţiri a patriei se poate ajunge numai pe terenul dreptăţii, a frăţinctăţii şi 

egalităţii drepturilor, adică dacă ne vom lepăda de egoism - care-i mai rău decât 
comunism, ba îi fântâna comunismului - nu ne vom sili să tăiem şi să sfâşiem 

patria în Ungcrland, precum s-au temut a fi înainte de I 848 comitatele în 
Saschsenland, precum le-ar plăcea unora a preface şi a numi Fundul Regiu şi în 
Sekeiland. 

De aceea, eu proiectul regimului care conţine în sine de acest fel de 
principi uri periculoase a dreptului istoric şi a vechilor privi legii, care în înţelesul 
Diplomei din 20 octombrie I 860 şi a manuscrisului împărătesc către groful 
Rechberg sunt şterse, precum şi proiectul comisiunei nu le pot primi. 

Eu aş dori ca împărţirea ţării să se facă singur numai după principiul 
înlesnirii administraţiunii publice politice şi justiţiaria, cu reflexiune cât se 
poate mai mare la interesele diverselor naţionalităţi regnicolare; pentru că după 
a mea părere numai pe această cale se poate corespunde la o uşurătate a 
administraţiunii publice, egalităţii drepturilor diverselor naţionalităţi şi ale 
intereselor lor - care după constituţiunea patriei cea veche, care nouă prin Diploma 
din 20 octombrie 1860 ni s-au restituat, sunt cele mai de căpetenie şi mai mari de a 
se lua în consideraţiune, şi numai aşa se poate între diversele naţionalităţi a se 
restabili pacea, frăţinetatea şi mulţumirea de care aşa mare lipsă avem spre fericirea 
comună şi a patriei şi a tuturor conlocuitoarelor naţiuni. 

Şi atâta am avut de a reflecta la generala desbatere asupra proiectului 
acestuia, reţinându-mi dreptul de a-mi face reflecsiunile mele şi la speciala desbatere. 

Concepi. S.J.Alba.A.N. Fond Mitropolia Română Unită. Acte înregistrate, 655/1864, f. 161-167. 

,,Cu concordie lucrurile mici cresc, cu discordie lucrurile mari se ruinează" (Sallusl). 

!Sibiu, 18641 

Înaltă Dietă! 

267. 

Subscrisele comune foste grănicere din regimentul I înţeleserăm mai demult 
prin ştiri private cât şi prin calea publicităţii cum că aşa-numiţii munţi revendicaţi, 
proprietatea noastră, a grănicerilor, pe care noi şi părinţii noştrii i-am posedat de 
aproape o sută de ani, fără nicio conturbare, ni se vor lua, şi încă numai aşa, pe 
uşor, pe calea politică. Ne venea această ştire oareşicum imposibilă şi credeam la 
început că va fi numai o scornitură seacă, făurită din partea voitorilor de rău. După 
ce însă astă ştire tristă şi dureroasă pentru toţi grănicerii români se vede a fi 
adevărată, căci comunele grăniccre din Orlat, Jina, Yeştem şi Racoviţă au şi primit 
ordinaţiunea despre luarea munţilor noştri, ba acelea comune s-au jeluit la înalta 
Dictă mai deunăzi în contra acestei măsuri atât de nedrepte, aşa cu profundă 
supunere îndrăsnim a alerga şi noi la înalta Dietă şi a ne uni rugarea noastră cu 
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aceea a comunelor surori mai sus menţionate, cu atâta mai vârtos căci când s-ar 
efeptui o atare ordinaţiunc despre luarea munţilor, împărtăşită comunelor din Orlat, 
Jina, Veştem şi Racoviţă, ne-am afla cu atâta mai batjocoriţi cu cât pe noi nu ne-au 
încunoştiinţat încă nimenea despre această disposiţiune, care desigur arc să ni se 
facă cât mai curând, dacă cumva înalta dietă a cărei nobilă chemare este a mijloci 
ca să se păzească sanctitatea legilor, nu se vor lua sub scutul său cel înalt. 

Înaltă Dictă! 
Înfiinţându-se institutul militar de graniţă s-a îndurat Majestatea sa 

împărătească, Maria Tcresia de glorioasă aducere aminte, când diploma din 12 
noiembrie 1766 a ridicat pe toţi grănicerii fără nicio escepţiune în clasa libertinilor. 
După mutarea pajurilor împărăteşti, la graniţa de acuma între Valachia şi Moldova, în 
anul 1769, aşa-numiţii munţi revendicaţi fiind ocupaţi cu puterea armelor, se 
dăduse acelor grăniceri într-a căror teritoriu au căzut aceia, şi aşa munţii de asta 
natură de la Olt până la Poarta de Fier, căzuţi în cercul regimentului I român 
desfiinţat de graniţă, au devenit proprietatea respectivelor comune din acel 
regiment. Proprietarii de mai-naintc din Valahia au şi început îndată după reînfrângerea 
pajurilor împărăteşti a ne conturba pe noi proprietari grăniceri, până când unnă 
apoi prea înalta resoluţiune împărătească din 13 iulie 1773 (rescriptul consiliului 
belic din 15 iulie 1773, în următorul înţeles: ,,Es sei der ganze Terrain a Turcico als 
revindicirt zu betrachten worauf Niemand mehr eine Prătension zu machen habe 
und dieser revindicirtc Terrain insgcsamt von den Grenzem zu beniltzen sei". 

Majestatea sa împăratul Iosif II cu ocasiunea prea înaltei sale călătorii prin 
Transilvania s-a îndurat prea graţios a emite părinteasca ordinaţiune de dato Sibiu în 
3 august 1786, împărtăşită regimentului nostru de la comanda generală transilvană în 
care se află unnătoarele: ,,Das die Grenzer ohne Anstand den Besitz der durch die 
Vorrilckung der Kaiser Adlers von der Moldau und Valachei rcvindizirten Terrains 
gegen den eingesetzt wcrdcn sollen, dass dienigen Provinzial Possessoren, die den 
ruhigen Besitz cin oder das andere dicser Tcrrains zur Zeit der Adler Anstcckung, 
nămlich in Jahre 1769 wcrdcn crwciscn konncn ein billige Bonnification gclcistet 
werden solie". Din acest moment grănicerii au devenit aşadar adevărat proprietari 
ai acestor munţi, predându-li-se lor aceştia, după toate formalităţile. 

Pre lângă asemenea documente atât de chiare, care şi astăzi trebuie să se afle 
în original în arhivul regimentului, nu ne putem din destul mira cum poate a ne 
aduce cineva la îndoială dreptul nostru de proprietate şi cum se poate întâmpla ca 
să fim despoiaţi de aceşti munţi într-un mod nemaiauzit, neascultaţi şi 

neîncunoştiinţaţi, când noi, după cum nu va cuteza nimenea a nega, am tras folosul 
munţilor revendicaţi, fără a ne fi prescris cineva modul folosirii. 

În privinţa modului de bonificare, cuprins condiţialminte în mai sus prea 
înalta ordinaţiune împărătească, s-au îndurat Majestatea sa împăratul Leopold II a 
da următoarea prea graţioasă ordinaţiune din 28 iulii 1791 nr. aulic 4566 C. nr. 7758: 
„dass denjenigen, welche sich in Zcitlaufe von ftinf Jahren ausweisen werden, dass 
ihnen ein Theil des revindicirten Terrains zugehort habe, nach Umstănden solcher 
entweder în Natura zurilckgestellet, oder vergiltet werde, immer aber sollen dicse 
Ansprilche bei dem koniglichen Gubemium eingcbracht, und von diescm samt 
Wohlmcinung des koniglichcn Fiscus an die konigliche Hofkanzlei einbcrichtet 
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werden, welche so dann ohr Gutachten an Sciner Majestăt zu erstattcn haben 
wcrde". Petendcnţii de astăzi însă n-au fost în stare nicicând a dovedi cum că acei 
munţi ar fi fost proprietatea lor la aşezarea pajurilor, urmare foarte firească, căci 
cum ar fi şi putut documenta aceasta dânşii, când după cum amintirăm mai sus 
aceşti munţi au fost pe acel timp în posesiunea locuitorilor din ţările vecine, care 
stau sub imperiul turcesc. 

Comunele grăniccre încă de la anul pomenit, când li s-a predat lor aceşti 
munţi, i-au folosit totdeauna neîntrerupt, fără cea mai mică conturbare, după placul 
şi voinţa lor, ele împărţeau între sine venitul, iar în timpurile cele grele, când adecă 
grănicerii români ieşeau pentru apărarea patriei şi a tronului a se lupta cu inamicul, 
din acest venit se ajutorau văduvele şi orfanii celor ce cădeau cu glorie în război, 
ori îşi făceau veşmintele trebuincioase. Pe la finea secolului trecut, ieşind grănicerii 
la război, au început unele comune a depune banii avuţi spre siguranţă, de bună 
voie, în casa regimentului. Regimentul îşi lua de aici anse a demanda ca şi celelalte 
comune grănicere încă să-şi depună banii spre siguranţă în casa regimentului, după 
cum au şi urmat de la anul 1798. Adunându-se în modul acesta un capital însemnat 
au făcut regimentul la anul 1802 un proiect pentru ridicarea unui institut mlitar de 
creştere, dar deoarece abia numai jumătate dintre comunele grănicere se învoiră la 
acest proiect au urmat în 4 noiembrie 1806 din partea Consiliului belic un rescript 
sub nr. 3088, prin care propunerea regimentului se reapta. 

Acest înalt rescript încă dovedeşte de ajuns cum că şi Consiliul belic 
recunoscând cum că munţii revendicaţi sunt averea curată a comunelor grănicere, 
apără astă poseţiune, zicând: ,,Weil nach der Schănkung des Kaiseres Joseph 
Majestăt, die vor dem revindicirten Gebirgen cingegangenen und in Hinkuft noch 
einfliessenden Felder ein ermessenes Eigenthum der Grenzgemeinden sind" apoi 
mai departe: ,,weil dann wcnn auch der gr6sste Theil hieftir gestimmt wăre, der 
mindere und abgeneigte sein Eigenthum immer fordere, und sogar mit Prozess den 
er sicher gewinnen muss suchen werde" şi în urmă: ,,als cin altes Eigenthum aller 
12 Compagnien ohne wcitcres zur eigenen Disponierung hinaus zu gebcn". 

Din aceasta se lămureşte că până acu nici chiar pentru înfiinţarea unui institut 
public nu s-a conccs înstrăunarea ori micşorarea averii noastre pomenite, şi cu atât mai 
puţin cutează cineva a ne disputa dreptul nostru de proprietate până în ziua de astăzi. 

Cea mai marc greutate o simţeau granicerii români rn privin\a f111bral:a111i111clor, 
căci grănicerul milita, ba ieşea chiar la război în uniforma sa proprie, deci mai 
târziu se învoiră comunele din propria lor voinţă ca din venitul munţilor revendicaţi 
să se procure uniformirea monturului şi aşa se şi formă un fond de montură, prin 
care li s-a făcut grănicerilor o mare uşurare. După desfiinţarea graniţei au menit 
grănicerii venitul acestor munţi revendicaţi spre înaintarea culturii lor şi anumit 
pentru scopuri curat scolastice. 

Desfiinţându-se regimentul, s-a îndurat Majestatea sa c[ esaro] r[ egcască] 
apostolică cu prea înaltul bilet de mână din 22 ianuarie 1852 a demanda prea 
graţios ca la publicarea acelui prea înalt ordin la poporul ambelor regimente 
române de graniţă, să se descopere cunoscuta prea înalta mulţămire împărătească 
pentru serviciile aduse ca trupe de graniţă atât înăuntrul ţării, cât şi înaintea 
duşmanului, îndurându-se a zice: "Endlich bewillige ich aus Gnaden, dass den 
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Gcmcinden der Romancn Grcnz Bczirkc dic Bcntitzung dcr revindicirten Gebirge 
ausnahmsweise auch fcrner ungcschmălert gestatten werde". Conform acestei prea 
înalte resoluţiuni încă înainte de desfiinţarea graniţei fură provocate toate comunele 
ca fieştecare să-şi dea deosebi dcchiararea cum şi în cc mod voiesc a folosi pe 
venitor aşa-numitul fond de montură, precum şi munţii revendicaţi şi maioritatea 
comunelor s-a dechiarat sărbătoreşte într-acolo că ele voiesc a întrebuinţa fondul 
pomenit de montură, precum şi venitul munţilor curat numai în scopuri şcolare. 
Simţind noi adâncă şi cu marc durere lipsa de şcoli şi cultură, în întregul ţinut al 
regimentului I, ne mângâiarăm oareşicum înţelegând în anul trecut cum că în urma 
unei înalte ordinaţiuni gubernialc s-a ales din sânul nostru un comitet anumit spre 
compunerea statutelor despre administrarea acestui fond scolastic, dar durere, căci 
mai-nainte de ce am vedea realisate şcolile de care ducem atâta lipsă, mai-nainte de 
ce am vedea pusă o basă la cultura noastră vitoare, în care, în unna greutăţilor ce 
am purtat aproape de una sută de ani, şi chiar în urma sărăciei care ne apasă şi 

astăzi, ce auzim? Că suntem siliţi a vedea nimic mai puţin decât că cum ni se ia 
averea şi posesiunea pe care noi şi părinţii noştri am stăpânit-o neconturbaţi în 
dreptul ei. Comisiunea aşa-numită regulatoare care şi astăzi mai stă în Sibiu, fără 
ca să ne întrebe, fără să ne asculte, fără să respecteze drepturile noastre, fără să ia 
în cea mai mică consideraţiune atâtea resoluţiuni prea părinteşti ale glorioşilor 
împăraţi Maria Teresia, Iosif II, Leopold II şi a prea bunului nostru domnitor de 
astăzi, Francisc Iosif I, însăşi decide a ne despoia de drepturile noastre vechi, 
lăsându-ne numai cu ce am avut înainte de militarisare, şi acuma a ne lua şi munţii 
noştri aşa-numiţi revendicaţi şi a ne arunca cu totul în starea în care am fost înainte 
de militarisare, va să zică a ne trânti cu un secol îndărăt. Această comsiune 
regulatoare întru-adevăr a fost numai spre cea mai mare sărăcie şi amar al 
grănicerilor români de la desfiinţatul regiment I, căci luându-ni-se acei munţi, 

singurul isvor care ne garanta subsistenţa, devenim acum poporul cel mai miser şi 
mai batjocorit; pentru că noi nu putem înţelege cum se întâmplă ca după ce 
grănicerii totdeauna s-au purtat cu cea mai fierbinte alipire şi credinţă către 

domnitorii săi şi s-au luptat în cele mai sângeroase şi crâncene răsboaie pentru 
patrie, acu, după desfiinţarea graniţei, să li se ia dreapta lor proprietate spre a se 
împărţi acelor care, până când grănicerul român sângera în războaiele cele crâncene 
şi îşi vedea în linişte acasă de trebile lor proprie, înaintând în avere şi cultură, şi 

apoi ce e mai mult, a ni se lua proprietatea numai aşa, pe cale politică. Un lucru 
întru adevăr neusitat în statul austriac, o procedură întru adevăr tristă, care nu se 
mai poate întâmpla nimănui decât numai grănicerului român, pe care astăzi l-au 
părăsit toată lumea. 

De mai putem avea totuşi vreo mângâiere, aceea o aflăm numai în conştiinţa 
noastră cea curată, care ne spune că noi, grănicerii români, n-am dat nicicând causă 
pentru ca să ni se desfiinţeze institutul nostru de graniţă, ca noi totdeauna am fost 
loiali şi credincioşi către domnitorii noştri, pentru care am fost gata totdeauna a ne 
vărsa sângele, a ne jertfi viaţa; ne mângâie mai departe aceea speranţă fermă că 
înaltul nostru domnitor de astăzi nu poate avea nicidecum înalta intenţiune a lua 
proprietatea grănicerilor români, pe care însuşi Majestatea sa s-a îndurat prea 
graţios a ne o garanta, prin prea înaltul său bilet de mână din 22 ianuarie 1851, căci 
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luându-ni-se munţii revendicaţi de la gramceri, atunci aceştia ar veni astăzi 

pedepsiţi amar şi încă fără vreo vină; şi dacă totuşi esistă vreo prea înaltă decisiune 
împărătească de felul acesta, atunci credem că aceasta n-a putut ieşi la lumină 
altcum decât numai după informaţiunile diverselor comisiuni şi a altora care se 
bucură de sărăcia şi amarul grănicerilor români. 

Înaltă Dietă! 
Subscrişii, văzându-ne ameninţaţi cu o lovitură de moarte prin înstrăinarea 

munţilor revendicaţi, văzându-ne batjocoriţi, cutezăm a năzui la scutul înaltei 
Dietei cu aceea umilită rugare ca înalt aceeaşi să se îndure a ne apăra pe noi în 
drepturile noastre din care acu ne vedem persecutaţi în acestea moduri, cu călcarea 
cea mai violentă şi mai arbitrară a legilor, care legi nu conced a lua cuiva 
proprietatea cea stăpânit-o atâta amar de vreme, pe calea politică. 

Au doară pentru noi, înaltă Dietă, au încetat valoarea legilor în a căror sânţenie 
noi totdeauna am crezut şi credem? 

Rugăm mai departe pe înalta dietă ca să binevoiască a ruga pe Majestatea sa 
c[esaro] r[egească] apostolică prin o representaţiune în numele foştilor grăniceri ca 
să se îndure prea graţios a anula predarea cea nelegiuită a munţilor noştri, şi apoi a 
îndrepta pe pretendenţii pe calea legii, la care şi noi prea umilit ne supunem, ori a 
desfiinţa comsiunile regulatoare şi anulând apoi disposiţiunile ei, să se îndure prin 
prea înalta graţie a presenta înaltei diete un proiect de lege pentru regularea tuturor 
referinţilor de proprietate a ţinutului desfiinţatelor regimente române de graniţă din 
Ardeal. 

Cu profundă supunere suntem ai înaltei Diete transilvane prea umiliţi supuşi, 
foştii grăniceri de la compania I [urmează 9 semnături], din compania II [urmează 
19 semnături], din compania III [urmează 9 semnături]. 

[Adresa:] ,,Înaltei diete a Marelui Principat Transilvan, Sibiu; Rugarea 
foştilor grăniceri din regimentul I de la compania I, II şi III, pentru umlita stăruire 
la Majestatea Sa C[esaro] R[cgcască] Apostolică prin rcpresentaţiune în numele 
foştilor grăniceri, ca să se îndure prea graţios a anula predarea cca nelegiuită a 
munţilor noştri, aşa-numiţi revendicaţi". 

Original. M.N.L.-0.L. Fond Dieta/ia. F-135. Orsz,\ggyiilcs 1863/4. Flni:iki iratok. nr. 
487/1864. f. 2-16. 

Viena, 7 ianuarie 1865 

Măria ta, domnule! 

268. 

Nu voiesc cu acum a mă ocupa de simpatiile cele mari, care au început a se 
manifesta pe aici în zilele mai proaspete pentru Măria ta, nici despre dulceaţa cu 
care se pronunţă astăzi pe la noi numele Măriei tale, atât de junime cât şi de alţi 

bărbaţi însemnaţi a1 naţiunii care petrec pe aici sărbătorile, văzându-te pus în 
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fruntea unui act însemnat, voi numi, acum când anu[I] trece în sânul veşniciei şi 

când altul vine să se ridice pc dărâmăturile lui, să-ţi ofer felicitările mele. 
Eu [î]ţi poftesc ca Dumnezeu să-ţi trimtă din cer tăria braţelor ca să poţi 

îndeplini opera începută cu înţelepciunea care te caracterizează, să poţi încă mulţi 
ani milita pentru fericirea, înaintarea şi ridicarea naţiunii şi a bisericii, şi ea, 
naţiunea, îţi va tăia numele nu în arame, nici în marmură, căci acestea încă-s numai 
nişte lucruri pieritoare, ci ea-ţi va săpa numele afund în anima, în sufletul ei, care 
nu piere ci e nemuritor, ca şi Dumnezeu care l-a dat. 

Primeşte, te rog Măria ta, aceste puţine felicitări, care ele răsar din una anima 
ce bate cu înfocare pentru Măria ta. 

În urmă, recomandându-mă şi sărutându-ţi mâna rămân al Măriei tale prea 
plecat serv. 

Viena, 7 ianuarie 1865 

Original. S.J.Cj. A.N. Fond Timotl'i Cipariu. doc. nr. 7. 

Sibiu, 11 ianuarie 1865 

Euer Excellenz! 

269. 

Ioan Raţiu, rigorosant 

Scit zwei Wochen glaubte ich jcden Tag die in Aussicht gestellten 
Mitteilungcn beztiglich der Eidesablegung etc. zu erhalten, leider aber ist anstatt 
derselbcn gestem dic tclcgr[afische] Weisung anher gclangt, dass ich noch hier 
unten zu warten und Urlaubs-Verlangerung einzuschrciten habe! Wiewohl ich fest 
entschlosscn war den I 2ten h[ujus] die Reisc nach Wien anzutrcten, wiewohl ich 
mir nicht crklaren konnte, warum ich jene Mittcilungcn nicht eben so gui în Wien 
wie in Hcrmannstadt crhalten kănnte etc. so bin ich doch gcstern um Urlaubs
Yerlangcrung bcim Rcichsrats Prasidium cingcschritten, jcdoch nur auf 14 Tage, 
nachdcm ich cntschlosscn bin am 23tcn Jiinncr - wcnn nicht fruhcr mcincn Sitz im 
Rcichsrat cinzunchmcn. Wcnn abcr dicscm mcincm Yorhaben gcgrtindcte 
Bedenken von lhrer Scite entgegen stehen, so bitte ich Sie mir solche zcitlich 
bekannt zu geben, damit ich mich damach richten kann. 

Wie steht es mit dem Yorschlage wcgen Bestczung dcr Hofratsstellen? Die 
tibrigen Stellen werden wohl Ober Yorschlag des Obcrsten Gerichtshofes von 
Seiner Majestat - als erste Besetzungen - oder vom Obersten Gerichtshofe selbst 
besetzt? Ober diese Umstande rechtzeitig in Kenntnis gesetzt zu werden, glaubte 
ich einen gerechten Anspruch zu haben. 

Yiceprasident Groisz[?] hat die Leitung des politischen Gubemiums -
intelligitur in secunda linea - tibemommen, ich habe mit den politischen Agenden 
nichts mehr zu tun; wenn nun Groisz verhindert oder abwesend sein sollte von hier, 
so kann ich die politische Abteilung des Gubemiums nicht mehr lciten, weil ich 
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wohl zur Vertretung des Gubernia) Prăsidenten, keineswegs aber zur Substituierung 
des 2ten Viceprăsidenten berufen sein kann, deswegen ist meine Anwesenheit în 
Hennannstadt, wăhrend der allfâlligen Abwesenheit des Groisz, was die politische 
Geschăftsflihrung des Gubemiums anbelangt von gar keinem Belang. Die 
Entfemung des Groisz von hier wird flir den Dienst notwendig sein, Kirchner muss 
dann beim besten Willen erliegen. 

Genehmigen Euer Excellenz die Versicherung meiner unwandelbaren 
Hochachtung mit der ich mich zeichne, Euer Excellenz ergebenster Diener 
Lad[islaus] Bas[ilius] Popp. 
Hennannstadt, 11/1 1865 

Original. HHStA, Nachlass Reichenstein, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 195. 

270. 

(Braşov, 1865) 

Înaltă Dietă a Transilvaniei! 

Cu mare mulţumire şi mângâiere observăm îngrijirea cea părinteiscă a 
Înaltului regim către noi, ce se manifestează în cele dintâi 11 proposiţiuni refeşti şi 
cele 3 de mai târziu, toate cuprind în sine proiecte de legi salutare pentru orgarizarea 
raţionabilă şi folositoare a patriei noastre şi amăsurat cu spiritul timpului. 

Înalta Casă legiuitoare acomondând cu înaltă înţelepciune acele proiecte 
trebuinţelor şi jurstărilor patriei noastre şi vă asigură recunoştinţa nu numai a 
locuitorilor de acum ci şi a generaţiunilor viitoare din această ţară. 

Cu mare durere şi mirare regretăm însă între acele proposiţiuni un pro:ect de 
lege, care după natura şi necesitatea lui ar fi trebuit să-şi aibă locul între cele Jintâi, 
voim să zicem un proiect de lege comunal. 

În genere am cugetat de raţionabil ca la organisaţiunea oricărei ţări să ~e facă 
începutul cu comunele, formând acestea cca dintâi treaptă în organismul o:icărui 
:-.tal. În :-.pecie penin, pafria noa:-.lni m·Bumcnlca.<?ă În fo,·orul t1cclci proccdcri :;i alte 

motive însemnate. 
Pentru comitale şi scaunele secuieşti nu esistă nicio lege comunală; această 

jurstare este destulă causă pentru urgenţia legii comunale, ca astfel afacerile 
comunale să nu mai fie espuse volniciei. În fundul regiu ocupă locul unei atc.ri legi 
aşa-numitele puncte regulative, cari însă basate fiind pre principiile egoist1ce ale 
evului mediu şi pre relaţiuni vechi de atunci, mai bine ar fi dacă n-ar ;:sista. 
Defectele acestor puncte regulative sunt destul de cunoscute şi recunoscute ce toţi; 
opiniunea publică a întregii ţări până acum le-a dejudecat. Aşadară nu este d~ lipsă 
ca să le combatem, în specie va fi de ajuns numai de a face, pre Înalta Dietă atentă 
la acele calamităţi, cari sunt neaparatele urmări ale acelei legi defectucase şi 

anticuate şi cari ne constrâng şi pe noi subscrişii să facem pasul present, arecă să 
adresăm această preaumilită petiţiune. 
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Este lucru cunoscut că amăsurat punctelor regulative comunitatea 
(reprezentanţa comunală) după cc s-a ales şi constituat odată, nu se mai realege 
nicidecum, ba nici chiar nu se reîntregeşte prin alegere din partea membrilor 
comunei, ci se reîntregeşte de sine prin coopţiune. Acest mod de reîntregire a fost 
şi este, cu deosebire pentru noi românii, cari n-am luat niciodată parte la alegerea 
acelor comunităţi şi cari prin urmare nu ne pot reprezenta, de cea mai mare daună. 
Restaurându-se în anul 1861 instituţiunile cele vechi se restaurară şi comunităţile, 
fără alegere nouă din partea comunei, ci prin coopţiune. Fiindcă românii şi mai 
nainte prin nefavorul timpilor şi din causa formei de reîntregire a comunităţilor sau 
n-au fost representaţi în acestea deloc sau foarte puţin, de aceea fireşte că şi la 
reîntregirea cea mai nouă, făcându-se aceasta prin coopţiune, prea puţini români au 
intrat în comunităţi şi adecă aceia pre care i-a favorisat graţia membrilor saşi din 
comunitate. Astfel în Braşov, locuit de 9921 români, 8782 saşi şi 3242 unguri, între 
I 00 de membri ai comunităţi numai 7 sunt români. Negreşit o comunitate compusă 
atât de nefavorabil pentru români arareori sau niciodată va considera interesele 
românilor după cuviinţă. Va fi de ajuns să cităm câteva măsuri luate de acest fel de 
comunitate. Să trecem cu vederea deoarece este lucru prea cunoscut şi recunoscut 
că având comunitatea drept de a alege pre cei mai mulţi amploiaţi judiciali şi 

administrativi, dintre români se aleseră prea puţini, în Braşov un singur senator. S
au făcut însă alte conclusiuni cu mult mai deplorabile pentru români. Deoarece 
şcoalele săseşti sunt ajutorate cu 6000 fl., fu constrânsă casa alodială în timpul 
absolutismului a da şi românilor o ajutorinţă de 1477 fl. v.a., ce se împărţea la 
şcoalelc elementare române din deosebitele suburbii. Îndată ce comunitatea îşi 
câştiga activitatea de mai nainte, se dctrase şcoalelor române această subvenţiune 
sub prctestu[l] că comuna n-are bani. Aşa că şcoala elementară română din 
Braşovul vechi este în pericol să se închidă, cea din Blumena s-a şi închis iar 
celelalte se susţin cu marc greutate şi din împrumute contractate în speranţa la 
subvenţiune. Tocma atunci însă când ni se spune nouă că comuna n-are bani, 
vedem că şcoalclc săseşti se subvenţionează şi acum ca şi mai 'nainte, că se măreşte 
leafa oratorului de la 600 la I OOO fl. v.a., a controlorului de la 500 fl. la 900 fl.; se 
varsă sume însemnate de 18.000 fl. în causa drumului ferat; se introduce iluminarea 
de gas cu mari jertfe pentru casa comunală, se subvenţionează reuniunea puşcaşilor 
(Schutzcnvcn.:in) cu bani şi material; sc cumpăra casa lui Zt:talu cu 45.000 11. şi sc 
înmormântează un capital aşa de însemnat, fără ca să se renteze cel puţin cu 5%; se 
făcu schimb cu dauna comunei în favorul bisericii lutcrane, dându-i-sc acesteia 
pentru o casă stricată (domus publica) din uliţa nouă a spitalului (Spitalneugasse) 
25 de jugăre de pământ arabil comunal şi loc de casă lângă reuniunea de industrie. 
Toate acestea se fac fără congcdiu mai înalt. Afară de acestea, înainte cu vreo 
câţiva ani, atât locuitorii din Sibiu, cât şi din Braşovul vechi aveau drept de 
lemnărit în pădurile comunale, fără nicio tacsă; acum pentru lemnărit s-au pus tacse 
însemnate, ba până şi pentru uscăturile cari le culeg săracii. Astfel în comuna 
Braşovului înzestrată cu atâtea păduri s-a putut întâmpla ca un biet de om sărac să 
moară de frig, iară altul voind să nu moară de frig şi aducându-şi o sarcină de 
lemne cu spatele fu împuşcat. Mai încolo arzând nişte români din Drcste şi nişte 
saşi din Braşovul vechi şi cerând şi unii şi alţii ajutor de lemne din pădurile 
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comunale, saşilor li s-a conces, românilor însă nu. Însă nu fu destul cu acestea. 
Locuitorii din Şcheiu au avut dreptu[)] de a-şi păşuna vitele în locurile aşa-numite 
„feţele", ,,văile" şi în „poiană"; iară locuitorii din Braşovul vechi din vechime au 
avut dreptul de păşune în „Ţilivechiu[I]'', ,,Stafen" şi în „Rogoase". Prin condusul 
comunităţii aceste drepturi se casară fără nicio desdăunare şi se arendară în folosul 
casei alodiale. Tot prin condusul comunităţii se introduse şi nutrirea vitelor în 
grajd fără a fi întrebaţi cointeresaţii. Aceste conclusiuni sunt spre dauna tuturor 
lucrătorilor de pământ mai săraci, mai cu seamă însă românilor, cari pre lângă 
altele [î]şi aveau şi câteva vitişoare cu ajutorul cărora [î]şi susţineau viaţa şi plăteau 
dările cele grele ale statului. 

Asemenea s-a urmat şi prin sate. Anume în Rotbavu, Feldioara etc. s-au 
transpus pământuri şi păduri comunale pre numele respectivelor biserici comunale 
luterane, pentru ca să nu se poată dota dintrânsele şi bisericile şi şcoalele 

româneşti. În toate satele de prin prejurul Braşovului, precum şi în Braşov s-au 
făcut conclusiuni în puterea cărora păşunatul s-a casat sau cu totul se esarendează 
în favorul casei alodiale, punându-se tacse însemnate. Prin asemenea măsuri, românii, 
cari mai mult, mai puţin se susţin şi cu economia de vite şi aci suferă foarte mult. 

Toate aceste necasuri [î]şi au sorgintea în acea jurstare, că românii nefind 
reprezentaţi în comunităţi nu-şi au apărători cuviincioşi ai intereselor lor. S-ar 
înşela cineva însă dacă ar crede că prin acea prescriere nedreaptă a punctelor 
regulative ar suferi numai românii, nu nicidecum, ci şi alte naţionalităţi şi chiar 
saşii. Deoarece cum ziserăm, representaţiunile comunale se reîntregesc prin 
coopţiuni iară nu prin alegere, de aceea interesele publice nu vin în posiţiunea de a 
fi representate în comunităţi prin bărbaţii lor de încredere şi prin urmare nu se află 
csprimarea lor în astfel de rcpresentaţiuni, ci în cele mai multe casuri [d]au succes 
uneia sau alteia părţi de-a câştiga majoritatea prin coopţiune şi apoi de a dispune 
după buna plăcerea ei despre interesele şi averea comunală. Se înţelege că atari 
partide [î]şi au în vedere mai mult interesele lor private decât pe cele comunale. 
Astfel adeseori vedem oraşe întregi gemând sub cătuşele unor partide, cari mai 
totdeauna au în partea lor minoritate neînsemnată din locuitori, însă majoritatea, ce 
devine tot mai mare, în comunitate. Răul este cu atât mai mare cu cât fiind 
sancţionat prin lege nu se poate delătura, ci se moşteneşte din gcncraţiune în 
g1:m:ra\ium; ~i s1: rmar1::;,11: IUi mai 1anc:. 

După cum este cunoscut aceiaşi reprcscntanţi, cari aleg amploiaţii au să [î]i şi 
controleze pe aceştia. Amploiaţii însă, ieşind din partida ce fonnează majoritatea în 
comunitate, puţin au a se teme de controla aseclilor lor, ştiind că vor fi totdeauna 
susţinuţi, iară foarte arareori strict controlaţi. În Braşov partida care formează 
majoritatea în comunitate constă dintre clica fonnală, care de altamintre are puţini 
asecli în popor. Cu toate acestea ea predomneşte întreaga comună într-un număr 
înfiorător. 

Comunitatea decise măsurarea pământului în [h]otarul Braşovului spre a 
îndrepta catastrul. Spre acest scop se alese o comisiune în fruntea căreia se puse un 
amploiat, membru al elicei pomenite. După finirea măsurării comunitatea, 
rcsp[ ectiv] acea clică ce formează majoritatea în comunitate, înainte de a csarnina 
acel operat, lichida ace[le]i comisiuni drept plată 13.000 fl., zi treisprezece mii 
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florini valută austriacă. Esarninându-sc mai târziu elaboratul de măsurătoare, [î]l 
declară chiar presidele acelei comisiuni de defectuos, iară cele 13.000 fl. v.a. 
trebuiră să le plătească proprietarii de pământ până la un ban. 

În fine, fiindcă majoritatea în comunitate constă din cetăţeni, iară suburbiile 
deşi precumpănesc cu numărul pre cetăţeni, sunt foarte puţine reprezentate; de 
aceea interesele suburbiilor nu-şi află espresiunea lor în comunitate; la sarcinile 
comunale se împărtăşesc în aceeaşi măsură ca şi cetăţenii, iară la binefacerile 
comunale mai deloc. Pre când cetatea s-a prevăzut cu trotuaru bun şi se plătesc 
sume însemnate pentru curăţirea stradelor, pre când cetatea se prevede cu fântâni 
de pompă lucsoase, cu canaluri podite şi acum şi cu iluminaţiune de gas, pre atunci 
stradele în suburbii şi mai cu seamă în Şcheiu, seamănă unor adevărate depouri de 
gunoi şi de tină; fântânile sunt deschise, ba alocurea în stare atât de adamitică încât 
adeseori cad oameni întrânsele, îşi periclitează viaţa; canalurile, mai cu seamă în 
Şcheiu, sunt alocurea atât de originale încât apa curge de-a lungul uliţelor fără albie 
şi la cea mai mică ploaie năvăleşte în casele locuitorilor de prin prejur; pre scurt pe 
când cetatea se înfrumuseţează cu promenăzi, pre atunci pentru suburbii, iară mai 
cu seamă pentru Şcheiu, nu se fac nici cele mai necesare. 

Acestea sunt calamităţile a căror sorginte este a se căuta în representanţele 
comunale cele nedrepte, sancţionate însă prin punctele regulative şi cari ne 
constrânge a adresa această prea plecată rugare: 

Înaltă Dietă, considerând causele de mai sus zise, cari motivează în mod 
eclatant urgenţa unei legi comunale, să se îndure a face cele de lipsă pentru ca să 
vie cât de curând la desbatere un proiect de lege comunală, care să fie amăsurat 
jurstărilor noastre şi să se delătureze calamităţile şi abusurile unei legi anticuate şi 
necorespunzătoare timpului. 

Ai Înaltei Diete transilvane, cu toată devoţiunea 

S.J.B.A.N .. fond Magistrat. 1865-8848. 

Braşov, 19 ianuarie 1865 

Înaltul Gubemiu Regiu! 

271. 

prea plecaţi servi, 
Ioan Petricu, protopop, 

Iosif Barac, paroh 

Subscrişii, reprezentanţi ai românilor resp[ ectiv] ai comunităţilor bisericeşti şi 
vecinilor române din Braşov, văzând lipsa unei legi bune comunale şi văzând că în 
Fundul Regiu şi în specie în Braşov interesele comunale suferă foarte mult, ne-am 
fost luat îndrăzneala a aşterne Înaltei Diete transilvane o petiţiune prin care cercăm 
delăturarea acelor rele ad aducerea unei legi comunale drepte, potrivite cu spiritul 
timpului şi cu jurstările de faţă. 
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În aceea petiţiune am arătat că după ce s-a constituat odată reprcsentaţiunea 
comunală prin alegerea amăsurat punctelor regulative nu se reîntregeşte prin 
realegere, ci prin coopţiune; 

Am arătat că în urma unei asemenea reîntregiri, în genere succede unei clici 
de a-şi coopta tot asecli de ai săi şi astfel de a ocupa toate posturile de reprezentanţi 
cu sodalii săi; 

Am arătat că în puterea punctelor regulative, alegând reprezentaţiunile comunale 
pre amploiaţi, atari reprezentaţiuni constatatoare din clici aleg de amploiaţi tot pre 
ascelii lor; 

Am arătat că astfel reprezentaţiunea ca şi amploiaţii comunali sunt membrii 
unei singure clici, care nu reprezenta interesele comunei, ci pre ale clicii, care nu 
îngrijesc de binele comunei, ci de binele particular al clicii; 

Am arătat că asemenea clici prin reprezentanţii şi amploiaţii lor dispun după 
buna sau reaua voinţa lor despre averea comunală fără control deoarece 
reprezentanţii comunali ca controlori şi amploiaţi sunt una; 

Am arătat în fine că locuitorii suferă sub astfel de presiune de clică foarte 
mult, şi mai cu seamă românii, care nu sunt reprezentaţi în comunităţi mai deloc. 

Suntem încredinţaţi că Înalta Dietă va trage în dreapta consideraţiune acele 
gravamine ale noastre şi va face cele de lipsă pentru ca să delăture răul în cale 
legislatorică. 

Sunt însă unele rele, care prin amânare ar deveni nereparabile, şi care prin 
urmare vor urgenta delăturarea în cale administrativă. 

Deci, în interesul public suntem aşa de îndrăzneţi a trage atenţiunea Înaltului 
Gubern spre acestea, cu toată seriozitatea. 

Nu suntem mulţumiţi cu administraţiunea comunală din următoarele cauze: 
I) Comuna Braşovului este cunoscută de cea mai avută comună în 

Transilvania, veniturile ei se pot numi colosale. În fiecare comună din domeniul 
Branului şi al Săcelelor, în Târlung, Apaţia, Noul etc. Braşovul posedă bunuri şi 
a.u. regali minore care se csarcndează pre fiecare an în fiecare comună cu 2 - 8.000 
fl. Afară de acestea jumătate din pădurile Ţării Bârsei precum şi una parte marc de 
munţi sunt proprietatea Braşovului, pentru care comuna trage arende însemnate. 
Însă afară de cetate se află cârciumi şi hoteluri, mai multe bolte şi casc comunale, a 
căror venit încurge în lada comunală. Afară de acestea mai sunt multe alte venituri 
mai mici şi mai mari care laolaltă dau sume însemnate, pre care însă noi nu le ştim 
pre toate, nici nu se pot aci număra. O comisiune cercetătoare se va putea 
încredinţa despre aceasta, atât din inventarul averii comunale, cât şi din socoteli, 
protocoale de licitaţiune şi alte acte ale economatului. Preste tot venitul anual al 
comunei se suie circa la 200.000 fl. v.a. 

Cum se administrează această avere, care sub jurstările de ţară se poate numi 
colosală? Care sunt veniturile, care trebuinţele comunale? Nu ştim! Bugetul nu se 
publică deloc. Ba, suntem încredinţaţi că nici chiar membrii comunităţii nu ştiu 
afară de clica ce s-a format care predomneşte magistratul şi sub a cărei jug geme 
întreaga comună. Această clică îmbracă toată administraţiunea în mister, bugetul se 
ţine de competenţa acestei clici. Suntem siguri că comisiunea cercetătoare ar 
descoperi lucruri interesante, ne rezervăm dreptul şi ne obligăm a da acelei 
comisiuni oareşicari desluşiri la timpul său. 
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2) Deşi veniturile comunale devin mari, totuşi s-au mai introdus taxe pentru 
băuturi, în folosul casei alodiale. Afară de importul de 25 cr. v.a. pentru o vadră 
austriacă, s-a arendat dreptul de cârciumărit care mai înainte a fost liber, pre trei ani 
de la 1854-1857 cu concesia mai înaltă şi iarăşi pre trei ani de la 1857-1860. Nu 
ştim dacă s-a cerut şi de astă dată concesia. În fine, de la anul 1860 încoace nu s-a 
mai arendat, ci s-a pus taxe pre băuturi şi încă I fl. 50 cr. v.a. de vadră austriacă. 
Dacă această taxă nouă pe lângă accisul statului s-a făcut cu învoire mai înaltă, nu 
ştim. La casul contrar ar trebui casată această nouă greutate pentru locuitori, iar 
impunătorii traşi la dare de seamă. Şi acest venit ar trebui cercetat. Suma anuală 
trece preste 60.000 fl. v.a. afară de accisul de stat. 

3) Dară părinţii comunali cu dauna locuitorilor se siliră a înmulţi veniturile 
casei alodiale tot mai tare. Lemnăritul în pădurile comunei Braşovului a fost pentru 
locuitori liber până la anul 1854, de aci s-a restrâns tot mai tare, până în fine s-a 
oprit cu totul. Astfel, braşovenii a căror comună are cele mai multe păduri n-au 
drept să lemnărească într-însele sub nicio condiţiune. Braşovenii cei avuţi de păduri 
trebuie să cumpere lemne din piaţă de la străini, de la casa alodială cu mare 
greutate. Până şi săracii trebuie să plătească pentru o croşuia /sarcina/ de uscături 
din pădure câte 5 cr. v.a. Lipsa de lemne e mare, cu deosebire pentru săraci. În 
Braşovul cel avut de lemne s-a putut întâmpla ca să moară oameni de frig din lipsa 
că nu şi-au putut cumpăra lemne, după cum s-a putut citi mai acum un an în gazeta 
germană din Braşov. Îngrijitorii binelui comun au mers şi mai departe. Până mai 
înainte cu 3-4 ani braşovechenii au avut aşa numitele „stofene" ,,tilivechiu" şi 

„rogoşele", iar şcheenii au avut ,,feţele", poiana şi văile drept păşuni libere din cei 
mai vechi timpi. Acum, toate aceste locuri de păşunit li s-au detras şi se 
esarendează în folosul casei alodiale. Cu ce drept? Nu ştim! Fosta necesitate de a 
nedreptăţi pre braşoveni şi scheeni, lipsindu-i de acele locuri de păşune? Noi nu o 
credem! Înalta comisiune va afla şi aci materia de cercetat. 

Deoarece veniturile, înmulţindu-se sorgintele şi crescând arenzile din an în an 
se măriră, ar crede cineva că din an în an s-a făcut tot mai mult pentru binele comun. 
Ar fi însă greşeală mare. Se pare că binefacerile comune cresc în proporţiune 
întoarsă cu veniturile. 

4) Poliţia este sub toată critica. Stradele sunt pline de necurăţenie chiar şi în 
cetate, iară în suburbii şi specie în Şchci seamănă unor lacuri de noroi, unor 
adevărate dcpouri de gunoaie. Canaturile în cetate de multe ori sunt necurăţate. Să 
tăcem de suburbii şi în specie de Şchei deoarece aci parte nu există canale, ci apa 
curge în modul cel mai primitiv de-a lungul uliţelor, de unde mărindu-se sau 
îngheţând năvăleşte în casele locuitorilor parte acele care există sunt mai totdeauna 
înfundate de gunoi. De fântâni nu se poartă grijă, astfel că locuitorii din cetate de 
multe ori suferă lipsa de apă. În suburbii, în specie în Şchei, nici nu poate fi vorba 
de fântâni, ci gropile făcute ici-colo ca să se adune apa ne reproduc foarte bine 
timpurile adamitice. 

5) Deşi românii fiind peste 9.000 la număr /saşi sunt numai 8.000/ formează 
majoritatea locuitorilor din Braşov, totuşi pentru instrucţiunea lor publică nu se 
face nimica. Şcoalele reale săseşti capătă o subvenţiune de 2.000 fl. v.a. iară toate 
şcoalele săseşti se împărtăşesc din casă cu 6.080 fl. v.a. Dregătoriile absolutiste au 
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fost constrâns pre comună a da şcoalelor româneşti o subvenţiune de 1.466 fl. 20 
cr. v.a. care se împărţea între şcoala nonnală din Şchei, şcoala populară de pre 
Tocile din Braşovul Vechi, Stupini, Derste şi cea din Blumeria. În anul 1862 ni se 
detrase şi acest mic sucurs sub cuvânt că, casa alodială nu are bani. Aceasta ni se 
spuse atunci când vedeam că reuniunile săseşti de gimnastică şi de vânători mai 
puţin necesare decât şcolile poporale, se ajutorau cu sume însemnate pe când se 
varsă capitale însemnate cu introducerea unei netrebnice iluminaţiuni de gaz şi cu 
cumpărare de case nefolositoare, după cum vom arăta mai la vale. O înaltă 

comisiune cercetătoare s-ar putea încredinţa că această escusă stă în cea mai 
eclatantă contrazicere cu veniturile comunale şi cu întrebuinţarea acelora. 

6) Dar ar cugeta cineva că din veniturile bogatei noastre comunităţi se va fi 
făcând ceva pentru numeroasa sărăcime. Cât cerul departe de pământ. Săracii sau 
cerşetorii umblă cu gloata pre uliţi şi împresoară pre trecători, implorându-le mila. 
Nici casă de lucru nici altă îngrijire nu se face pentru săraci. Se zice că s-ar împărţi 
6.000 fl. la oameni săraci. Cum? La ce fel de săraci? Nu ştim! Există o mulţime de 
săraci români, nu ştim însă ca cel puţin unul să fie împărtăşit de aceea binefacere 
până acum. Cu ce se va fi legitimând împărţitorul despre întrebuinţarea celor 6.000 fl. 
v.a. Nu ştim! 

Nu putem fi mulţumiţi cu administrarea presentă a averii comunale deoarece 
am făcut experienţe care ne-au amărât sufletul. 

7) S-a introdus iluminarea de gaz carbonic care este foarte păgubitoare pentru 
comună din următoarele cauze: 

a) pentru că această iluminare costă 14.000 fl. pe an, aşadară de şase ori mai 
mult decât iluminarea de până aci, care constă cel mult 2.400 fl. pe an, f.iră ca 
aceea să fie mai bună decât aceasta deoarece comunitatea pentru ca să coste mai 
puţin a micit flamele şi timpul iluminării. 

b) fiindcă s-a încheiat contractul în desfavoarea casei comunale, obligându-se 
comuna în 75 de ani a lifera pre tot anul câte 500 de stânjeni de lemne c:.1 preţ 

scăzut. 

c) fiindcă aceea fabrică consumă mult material de ars, care pana 1ci se 
întrebuinţa de fabricelc noastre. Astfel s-au scumpit lemnele, spre dauna locuitcrilor. 

d) că prin îngroparea şi desgroparca conductelor de gaz s-a dcrăpănat cu totul 
trotuarul cd nou şi bun, care a costat pc comuna sule de mii de fiorini. 

e) nefiind conductele bune a început a cspira gazul prin pivniţele şi locLinţele 
oamenilor fără ca aceştia să aibă gaz în casă. S-a întâmplat să găsească 01meni 
ameţiţi de gaz în casele lor, ba mai morţi. 

O astfel de schimbare în comună şi averea comunală avea să se facă numai cu 
învoirea mai înaltă. Cu toate acestea noi nu credem că aceea fabrică s-ar fi înfiinţat 
amăsurat legii. În acest caz respectivii administratori trebuie traşi la răspundere. 

Nu putem avea încredere în administraţiunea de faţă comunală deoar~ce se 
îngrijeşte foarte puţin de binele public. 

8) Astfel în anii trecuţi se fonnă o comisiune pentru măsurarea pământ1lui şi 
spre a se regula cărţile funduale. Această comisiune petrecu timpul mergânc de la 
un loc la altul şi însemnând mărimea realităţilor după darea cu socoteală, fără a 
măsura fiecare membru trăgea însă zilele însemnate pe zi. Deci se făcu un cs)perat 
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supraficial care după acum se poate vedea din actele comisiunii n-a constat mai 
puţin decât 13.000 zi 13.000 fl v.a. 

Acest esoperat fu declarat de rău de către chiar însuşi preşedintele comisiunii; 
cele 13.000 fl. se încasară însă prin organele comunale de la proprietarii de 
realităţi. Astfel noi şi concetăţenii noştri aruncarăm 13.000 fl. v.a. în vânt pentru 
nimica şi iarăşi nimica. 

Desigur că culpabilii în această privinţă încă trebuie traşi la răspundere. 
9) Se cumpără în anii trecuţi fără de niciun scop casa lui Zetalu în Braşov cu 

45.000 fl. v.a. care nu se rentează nici cu 3%. Această casă nefolositoare s-a 
cumpărat pe când nouă românilor ni s-a detras subvenţiune şcolară adică cele 1.400 
fl. sub pretext că, comuna n-are bani şi pre când după cum se vorbeşte comuna ia 
bani cu interese de 6%. Nu putem crede că această schimbare însemnată şi păgubitoare 
în averea comunei s-ar fi făcut cu învoirea mai înaltă, după cum cere legea. 

I O) S-au mărit salariile oratorului de la 700 la I.OOO fl., a perceptorului de la 
700 la 900 fl. v.a. S-au făcut acestea cu încuviinţare mai înaltă? Nu o credem, şi 
încă cu atâta mai mult că vedem mărindu-se de la 600 la 700 fl. v.a. chiar şi plata 
vieecăpitanului, care în anii trecuţi a fost depus din oficiu pentru erori disciplinare. 
Acest adaus votat de clica predomnitoare unui zelos membru al ei este nedrept. 

11) Se iau pentru păzitul câmpului câte 16 cr. v.a. de holdă jugerul. Afară de 
aceea se trag pedepse multe de bani pentru prevaricaţiuni I de câmp. Suma acestui 
venit trebuie să fie însemnată şi totuşi au să se plătească din aceea sumă numai 7 
păzitori de câmp. Ce se face cu restul? Nu se ştie! O cercetare a computelor în 
această privinţă este necesară. 

12) Clica des pomenită a făcut în favorul membrului ci, d-lui căpitan Peter 
Schnell, un schimb nefavorabil pentru comună, adică a dat 15 holde comunale în 
preţ de 3.000 fl. v.a. pentru I 5 holde ale numitului vicecăpitan, care abia sunt 
vrednice 600 fl. v.a. 

Nici acest schimb nu credem să se fi făcut cu încuviinţarea mai înaltă. Lucrul 
ar trebui cercetat. 

13) Sub titlul Strasscnbau se ia de la fiecare locuitor din Braşov taxa de I fl. 20 
cr. v.a. fără deosebire de bogat sau sărac. Această taxă se dctrage la darea 
contribuţiunii, constrângându-se contributorii a plăti mai întâi această taxă, apoi 
contributiunca. Cc fel de Strasscnbau e aci înţeles'? De s-a îacul aceasta cu şlire mai 
înaltă? Cum se întrebuinţează aceea sumă, care suia la mai multe mii fl. v.a.'? Despre 
aceasta nu se ştie nimica! Vălul misterului nu s-a putut delătura în privinţa aceasta. 

Această taxă c nedreaptă deoarece trebuie să o plătească orice locuitor fără 
deosebire de avere în aceeaşi măsură, până şi bieţii şchceni, care parte mare n-au 
lipsă de drumuri şi care pre stradele lor trebuia să umble prin tină până în genunchi, 
plătesc această taxă de I fl. 20 cr. v.a. fără ca să li se îmbunătăţească stradele lor 
din aceasta. 

Ar trebui să se tragă la dare de scamă impunătorii acestei taxe, care taxă să se 
reguleze sau să se caseze. 

14) Fiindcă, deşi românii sunt în majoritate eclatantă, iară saşii în minoritate, 
totuşi comunitatea constă mai numai din saşi, de aceea de mai mulţi ani încoace s
au alienat realităţi comunale în favoarea bisericii luterane. Astfel s-a întâmplat cu 
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aşa-numita „dominus publica" din strada Spitalului în Braşov. Şi aceasta nu s-a 
făcut cu învoire mai înaltă. 

15) Până în anul prezent nu s-a arendat tipărirea hărţilor comunale în calea 
licitaţiunii publice, ci privatim. De ce? Nu ştim! Înalta comisiune va trage pre 
respectivii la dare de seamă. 

16) În fine, s-a adunat prin contribuţiune bani la aşa-numitul „Cassenfond". 
Afară de aceasta, mai există aşa-numitul fond „Matola" pentru creşterea de fetiţe 
sărace fără deosebire de naţiune şi religiune. Cum stau? Nu se ştie! Mai înainte se 
publicau computurile în jurnale. Acum totul este învăluit în mister. Afară de 
acestea mai sunt încă şi alte multe, pe care însă din oportunitate ne reservăm a le 
descoperi comisiunii emise spre care scop ne rugăm ca Înalta Comisiune să se pună 
la timpul său în coînţelegere cu subscrişii. 

Inalt Guberniu! lată destule cauze care reclamă urgentă luare aminte şi care 
ne constrâng a ne adresa pentru ajutor către graţia Înaltului Guberniu şi a aşterne 
plecata noastră rugare în numele românilor din Braşov. 

Înaltul Guberniu să se îndure a delega cât se poate de curând una comisiune 
mixtă şi nepărtinitoare care să cerceteze în loc (Braşov) punctele de sus citate şi 
apoi pre baza rezultatelor să facă cele de lipsă ca abuzurile să se delăture şi relele 
pomenite să dispară. 

Pre lângă acestea suntem cu distinsă devoţiune, ai Înaltului Gubern, prea 
plecaţi servi 

Nicolaus Vornescu m.p., Apostol Efitertie Popp m.p., Nicolae Th. Ciurcu 
m.p., I. G. Ioan [negustor] m.p., Radu Pascu! m.p., I. A. Navrea tată de vecini m.p., 
Alecu Gheorghiu m.p., Ioan I. Sasul m.p., Radu Răducu m.p., Ad. Pinciu m.p., 
Ioan Bîrsan m.p., Dumitru Furir m.p., George Colcer m.p., Ioan Stinge 
Nachbarvater m.p., Manole Dcmetriu m.p., N. Frigători m.p., Bucur Cristea m.p., 
Ioan I. Popovici m.p., Gheorghe Moldovan m.p., Gheorghe I. Florian m.p., 
Gheorghe Ţiţei m.p., Georgie Achim m.p., Ioan Petric m.p., Bonifaciu Pitiş paroh 
m.p., Toma Vasilie m.p., George Persenariu m.p., Iosif Barac paroh m.p., Iordache 
Dateş m.p., Stan Blctea m.p., Mihai Fleştereac m.p., Ştefan Sotea m.p., Demetriu 
Nicolae m.p., Ion Jinga de Bacia m.p., Nicolae Pădure curator şi tată de vecini 
m.p., Ioan G. Muntean tată de vecini m.p., Ioan Stinger Barcian (sic) m.p. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond Di<'lalia. F-135. 8848/1865. 

Pagube. 

272. 

Sibiu, 24 februarie 1865 

Excelentissime! 

In der Anlage iibersende ich lhnen meinen Vorschlag - oder was es ist -
betreffend die Besetzung der Hofratsstellcn bei der sicbcnbiirgischcn Obersten 
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Gerichtshofe. lch war gcwisscnhaft in dcr Darstcllung mciner Ansichten, ich mul3te 
die Wahrheit sprcchcn! Gott mogc Sie bei Erstattung des aleruntertănigsten 

Besetzungsvorschlagcs crlcuchtcn! Dcn dickcn Jacobus betrcffcnd muss ich 
bemerken dass cr im Mărz 1860 - Aldulianu abcr erst im Juny dcssclbcn Jahrcs 
Oberlandesgerichtsrat gcworden ist und zwar nur extra statum, ist hintcr Bologa 
gesessen, der Umstand dass er im Jahr 1861 wegen seinen vielleicht mehr liberaler 
(im Sinne der Magyaren) Gcsinnungcn zum Gubemialrat emannt worden ist, kann 
an dem gehabtcn Dicnstrang nicht ăndem, da die Gubernia) Ratsstellen nur 
provisorisch verliehen wurden. Bezuglich von Sz[ ent]gyărgyi wurde es nicht 
schaden, wenn Sie seine Qualificationstabelle von B. Apor einholen wurden, Apor 
wird ihn gewil3 haben, weil er in viclcn Dingen Helfershelfer des B. Apor ist! 
Kabos kănnte ubrigens mit Recht berucksichtigt werden, mir ist ubrigens alles eins, 
wer von den Ungam sein wird, denn es gibt keinen einzigen unter ihnen welcher in 
jeder Richtung empfohlen wcrden kănnte. Der Armenier Issekutz ist vielleicht 
noch der koscherste. 

Wie stehen wir mit den Lokalităten? Haben Sie die Gute mich hieriiber in 
Kenntnis zu setzen. 

In welchem Sinne ich den Yorschlag erstattet habe, weil3 hier keine Seele -
mit Ausnahme desjenigen der es abgeschrieben hat, der aber gewil3 Niemanden 
etwas verraten wird, ich bitte Sie dasselbe Geheimnis bewahren zu wollen. 

Năchstens werde ich um Yerlăngerung des Urlaubes beim Reichsrat 
einschreiten, da ich bis zur Aktivierung des Obersten Gerichtshofes von hier mich 
nicht mehr riihren will. 

Genehmigen Euer Exzellenz die Versicherung meiner ausgezeichneten 
Hochachtung, mit der ich fertige, Eucr Exzellcnz crgebenster Diener, L[adislaus] 
Bas[ilius] Popp. 
Herrn[annstadt] 24. Fcbruar 1865 

Original. III IStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 2, f. 168. 

Blaj, 28 februarie 1865 

Euer Exccllcnz! 

273. 

Es wurdc mir von Mchrcrcn geschricbcn, dass von Scite der hohen 
kaiserlichen Regicrung ich zum Szamos-Ujvarer Bischofe bestimmt, und dass die 
diesfallige Yorstellung dem heiligen Apostolischen Stuhle zu Rom schon 
unterbreitct wăre, zuglcich aber erhielt ich die unangenehme Runde, dass man wird 
zu Folge ciniger von Seite meiner Feinde gegen mich gemachten Denunziationen, 
zu Rom manche Schwierigkciten machcn wurde. 

Welche beiden Geruchte von mcinen Feinden Alexander Bohctzel und Moga 
Dcmetcr hauptsăchlich (zu welchem Zwecke wcil3 ich cs nicht) uberal) verbrcitct 
wurden. 
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Daruber, dass bei der hohen Nuntiatur gegen mich Dcnunziationen gcmacht 
worden sind, hatte ich die Gelegenheit mich zu uberzeugen nach dcm, als mir von 
Scite Hochdcrsclbcn die Antwort zu allen Punkten dersclbcn Dcnunziation 
erfordcrt wurde, wclchc ich drcimal, und zwar am 19. Dczcmbcr des vorigen, und 
am I ten und 25. Fcbruar des tliel3enden Jahres auch gab, und darin mcin 
Glaubensbekenntnis in der ganzen Gewissens Rcinheit ablegte, den heiligen 
Apostolischen Stuh) uber meine vollstăndige Observanz und Anhănglichkeit an 
Hochdieselbe versicherte, und meinen Ei fer fur die Einrichtungcn der rcchtsglăubig 
katholischen Kirche, und die von mir mit jeder Gelegenheit, zur mănnlichen 
Verteidigung der Lehre, und aller Einrichtungen der katholischen Kirche entwickelte 
Wirksamkeit tatsăchlich bewies. 

Euer Excellenz! Mir ist es wohlbekannt dass Euer Excellenz mein einziger 
Gonner sind, und so es mir zu versprechen geruhten, so erwirkten es durch Euer 
Excellenz măchtigen Eintluss, dass ich zum Szamos-Ujvarer Bischofe bestimmt 
wurde, welcher gegen meine geringe Persan dadurch bewiesene Gute und Gnade 
wegen werde ich es mir unterlassen Euere Excellenz und der hohen kaiserlichen 
Regierung dankbar zu sein, indem mich betleil3en werde Hăchstderselben zu aller 
Zeit, und mit jeder Gelegenheit den Tribut meiner Treue zu zollen. Aber so sehr, 
ich uberzeugt Euer Excellenz, dass Hochdieselbe meine Bestimmung zum Bischofe 
gnădigst erwirkten, so bin ich gewil3, dass Euer Excellenz geleitet gegen mich von 
derselben Gute, und Gnade geruhen werde auch die Emcnnung zum wirklichen 
Bischofe gnădigst zu erwirken ungeachtet aller Hindemisse, dic man mir măglicher 
Weise in den Weg legen wurde (welche, dass wir meine ăffcntliche, und notorische 
Feinde bcrcitclen schon in Hennannstadt war ich so frei Euer Exccllcnz zu cntdccken) 
und nicht zugeben werde, dass diese meine Feinde, d. i. die Gcbrtider Bohetzel, Biltiu, 
Moga Dcmeter mit ihrer verwertlichen Clique uber mich ihren Triumph fcicm, und 
damit die von der hohcn kaiscrlichcn Regierung zu mciner Gunsl bercits gnădigst 
betroffenen Allerhochstcn Bcstimmungen vereiteln, wozu auch untertănigst stehe 
ich Euer Exccllcnz um cine gnădige Verteidigung gcgcn mcine Fcindc, indcm ich 
fur cincn hohcn Schulz und Gnadc mei ne immcrwchrcndc Dankbarkcit darbringe. 

Mit dicscm vcrtraulcn Enthullungen mcines Hcrzcns gcbunden mit der 
untcrtanigstcn Bittc um cine dauemde Gunst mit aller Hochachlung vcrharrc. 

Euer Exccllcnz allcruntcrtanigstcr Dicncr, Johann Fckcte Negruliu, Canzler 
Domherr. 
Blascndorf am 28. Februar 1865 

Original. III IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 15, r. 499-500. 

Sibiu, 5 martie 1865 

Euer Excellenz! 

274. 

Die Erklărung der Regierung womach ein Abstrich von 20 Millionen am 
Staatsbudget fur 1865 fur zulăssig crkannt wird, ist cine Tatsache von wcitrcichender 
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Bedeutung. Sie belebt und hebt das Vcrtraucn, schiitzt das Ministerium und krăftigt 
den Verfassungsglauben, welcher sich sclbst bei gereiften Vălkem naturgcmă/3 nur 
allmăhlich cntwickclt, wie dics dic Vcrfassungsgeschichte Englands von May, 
deren zweiter und letzter Band erst im vorigen Jahre in der dcutschen Obersctzung 
von Oppenheim erschicnen ist, in griindlichen Schilderungen recht anstăndig 

darlegt. Ich lese dies Buch eben jetzt mit gro/3em Vergniigen. Seine Lectiire wăre 
besonders den politischen Drăngem und Treibem in Osterreich zur Lehre dringend 
zu empfehlen. Die Abstriche am Budget der einzelnen Ministerien bedingen ohne 
Zweifel auch eine verhăltnismă/3ige Ermă/3igung in dem Staatserfordemisse der 
siebenbiirgischen Hofkanzlei, deren Ausflihrung wohl nach allen Richtungen des 
politischen und Justizaufwandes sich ău/3em wird, denn an der Dotation flir 
Strassen- und Wasserbauten zu sparen, wăre eine Versiindigung an dem Lande, die 
in dem Augenblickc, wo die Eisenbahn ihren segensreichen Arrn herein streckt, nur 
um so greller hervorheben wiirde, da an den Mittelpunkt der Eisenbahn von allen 
Seiten sehr gute Strassen sich anschlie/3en miissen. An die Finanzlandesdirektion 
sind bereits, wie ich hore, sehr umfassende Weisungen, welche mit den 
Reducierungen am Staatsbudget im Zusammenhange stehen, herab gelangt. Das 
Gubernium hat diesbeziiglich noch keine ămtlichen Mitteilungen und Auftrăge 
erhalten. Nun sie werden erscheinen und der fester zugeschniirte Geldbeutel 
endlich die zwingende Nătigung auflegen, den mannichfachen Mi/3brăuchen 

namentlich bei Aufrechnung unnotiger Reiseauslagen der Verwaltungsorgane 
uniiberschreitbare Schranken zu setzen. Wăhrend aber oben reduciert wird, erheben 
sich hier unten ncue Hilferufe um Untcrstiitzungen aus dem Staatsschatze. Wir 
haben eben gestern cine „inseg-bizottmany" Sitzung gehalten. Die Sache ist diese: 
Im December v.J. hat der Klausenburger Landwirtschaftsverein sich mit einer 
Eingabe an das Gubernium gewcndct, worin die in Folge der Kukurutzmi/3ernte 
entstandene Notlage in viclen Tcilcn des Landcs geschildcrt und um die 
Unterstiitzung der Regierung zum Ankaufe gcsundcr Korner fur die bcvorstehende 
Friihlingsaussaat dringcndst gebctcn wird. ln Folge dieses Einschreitcns setzte das 
Gubernium die bcrcits crwăhnte Notstands- odcr Hungcrkommission (Jakab, 
Fekete und ich) nieder, wclche einen Vorschlag, was in diescr Angclegenheit zu 
tun wăre, machen sollte. Man schlug vor, sămtliche Jurisdiktionen zu berichten 
insbesondcre auch dariibcr aufzufordcrn, ob und wicviel Kiibcl Saate Kukurutz in 
den einzelncn Krciscn bcnătigt werde. So wurde dann aus der Gubernialsitzung 
vom 18. Jănner unter Z. 557.1865 das in Anrcgung gcbrachte Circular an alle 
Jurisdictioncn crlassen, am Schlussc dessclbcn jedoch ausdriicklich bemerkt, dass, 
da hiezu kein Fond zur Verftigung stehe, die Vcrteilung der Saatkorner nicht 
unentgeltlich wcrde crfolgen konncn. Die Bcrichte sind nun, nachdem einige 
Jurisdiktionen mit einer Strafandrohung von 20 fl. betrieben worden waren, von 
allen Seiten eingelaufen. Viele Krcise, namcntlich Sachsen- und Szeklerland 
verlangen kcine Untcrsltitzung, andcre măchten eine solche wohl annehmen, wenn 
sie ihnen ohne Entgelt, als Geschenk dargeboten werden sollte; die Komitate 
Kolos, Doboka usw. beanspruchen im Ganzen ctwa 70.000 Viertel Saatkărner, zu 
deren durch die Organe der Regierung zu bewcrkstelligendem Ankaufe eine 
Summe bis zu 60.000 fl. b.W. erforderlich sein diirfte. Man wird nun die Bitte 
stellen, es măge dicser Betrag aus den Rcichsfinanzcn als Vorschuss gcgen bis 
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Ende des Jahres 1865 einzubringenden ROckersatz ehestens bewilligt und 
angewiesen werden. Der Reichsrat wird demnach abermals Gelegenheit haten, 
sich mit SicbenbOrgen, dcm Schofikinde der Regierung, wie man sagcn horte. zu 
beschăftigen. Es werden alle diese Notfrage bctreffcndcn AktenstUcke hinauf 
gesendet und damit der Hofkanzlei Anhaltspunkte zu einer eindringlichen PrUfung 
geboten werden. Die Not mag grofi in einzelnen Landesstrichen sein, ob aber 
wirklich so grofi, dass das Land sich nicht selber zu helfen vcrmochte, ist noch eine 
Frage. Saatkomer sind, nicht bloss fur eine Aussaat, gcnug vorhanden, die 
Marktpreise wirklich billig und um Geld zu verdienen gibt es Arbeit bei der 
Eisenbahn, zu der das trage Yolk sich aber nicht bequemen will. Wirkliches Elend 
herrscht in den durch die Oberschwemmungen heimgesuchten Gegenden. Gelingt 
es den erbctenen Yorschuss, wenn auch nur in einem geringeren Betrage zu 
erhalten, und damit einzelnen Gemeinden jedenfalls eine Wohltat erwiesen; sollte 
aber wenig Aussicht sein, im Reichsrate durchzudringen, wăre es wirklich 1:-esser, 
diese Angelegenheit lieber gar nicht zur Vorlage zu bringen. Es lăfit sich denken, 
was das Abgeordnetenhaus tiber den siebenbOrgischen Grundentlastungsfond und 
die Reprăsentation des Landtags vom 29. Oktober 1864 sagen wtirde, wenn es 
demnăchst schon Gelegenheit erhielte, auch diesen Gegenstand in den Kreis seiner 
Beratungen zu ziehen. lch begreife, wenn man vielleicht in der Kanzlei vieJeicht 
zogert, diesen Schmerzensschrei des Landtages laut werden zu lassen; die Sache 
war etwas gar zu leichtfertig hier unten behandelt und die Reprăsentation, v.ie die 
nun endlich gedruckten stcnographischen Berichte Ober die letzten Oktobersitzungen 
zeigen, geradezu OberstUrzt worden. lch habe das auch offentlich gcsagt. Aber man 
glaubte, der Landtag dtirfe nur in einen Jammerruf ausgehen und das Reich werde 
helfen und je greller das Wehgeschrei, desto ergiebiger wtirde die Hilfe sein. 
Wahrscheinlich denken jene, die damals am mcistcn drăngten, hcute noch d:n bei 
Ycrhandlung Ober die Herabminderung der Personalsteuer und den Abstridcn im 
Finanzausschusse gemachten, nichts weniger als ermutigcnden Erfahrunger ganz 
anders. Obcrhaupt wird cin grofier Teii unscrer Reichsrăte, die Libcralcn ✓Oran, 
belchrt und bckchrt hcimkchren - und wenn dies FrOchte fur dcn Landtag tr~gt, ist 
es cin grofier, nicht zu untcrschătzcnder Gcwinn, dcrcn Wcrt sich in der Erkcnntnis 
zcigcn soli, wic schr cs gcratcn, im cigcncn Hausc mit sich sclbcr so ~ut als 
moglich fcrtig zu wcrdcn und die Situation zu bcnOtzcn, so langc noch cine uns 
frcundlichc Rcgicrung dic Macht in der Hand und dcn bcstcn Willcn im 1-.crzcn 
hat. Und wahrlich cs lut dringcnd noi, hicr untcn cndlich cinmal in dic Ordmng zu 
kommen. 

Wir bcfinden uns bei dcm Gubcrnium in der alleruncrquicklichstcn Lage, 
wclche sich auch gar nicht zum besscrcn wcnden kann, so lang: die 
Doppclgeschăftsflihrung in Hcrmannstadt und Klauscnburg unter ciner noch dazu 
an Forrncn und Klcinlichkeiten hăngenden Leitung, welche niemals im g-ofien, 
staatsmănnischen Gedanke gcflihrt hat, in holder Yerwirrung fortdaucrt. SJ, nur 
zwei Beispicle aus allerneuester Zeit: Untenn 7. Februar d.J. ergeht eine ,..::lnoki 
kozlemeny" (Prăsidialmitteilung) an das Gubcrnium, worin dasselbe um seine 
Wohlmcinung tiber den Termin an welchem und die Bedingungen untcr w!lchen 
die Agcndcn bctrcffcnd dic Dotationsvorlăge der Gerichtsbchordcn I. lnstanz an 
die beiden Obergerichtc Obcrgcben werden konnten, bcfragt und zur Abgabe dieser 
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Ău13erung cin Termin bis 20. Fcbruar gcsetzt wird. Dies Stiick ist abcr crst am 20. 
Fcbruar în Klauscnburg în das Exhibitcnprotokoll cingetragcn worden, wie cs auf 
der Aul3cnscitc ganz gcmi.itlich mit „vctctett febr. 20" bezcichnet crschcint und 
kam erst nach wcitcren 4 Tagcn wicdcr nach Hcrmannstadt zur Erlcdigung hcri.ibcr. 
Wenn also cin Akt und dazu cin Tcnninsti.ick 13 Tage braucht, um den Wcg aus 
der Prăsidialkanzlei im Br. Brukenthalischen Hause bis in die Josephstadt (das 
Filiale Protokoll) zuri.ickzulegen, nati.irlich mit der Hin- und Herfart nach Klausenburg 
und wieder zuri.ick, dann hort alle Moglichkeit einer den Anforderungen des 
Dienstes auch nur nach patriarchalischcr Art cntsprechcnden Geschăftsftihrung auf 
und von einer Ycrantwortlichkcit des Departamentschefs fiir rasche Erledigung 
kann um so weniger eine Rede sein, als dieselben kein Kanzleizimmer haben und 
die Geschăftssti.icke in der Regel erst dann zur Gesicht bekommen, wenn sie 
bearbeitet ihnen in das Haus zur Vorrevision zugeschickt werden. 

Ein anderes die Fonnreiterei beleuchtendes Beispiel ist dies: da ich nur 
deutsch concipieren kann, gebrauche ich noch einer bisher stets gei.ibten 
Gepflogenheit, wenn ein Bericht, Vorstellung oder Anfrage hinauf gehen soli, die 
Adresse „Prăsidium der k. Siebenbi.irgischen Hofkanzlei" im Sinne des 
Sprachgesetzes, womach im Prăsidialverkehr der Gebrauch einer jeden der drei 
Landessprachen gestattet ist. So ist es mit dem, seinem wcsentlichen Inhalte nach, 
in der Plenarsitzung referierten Berichten an das Prăsidium der Hofkanzlei vom 18. 
April 1864 Z. 39025. I 863 die Beantwortung der Budacker' schen Interpellation 
betreffend geschehen, Groisz gab ohne Anstand das Expediatur; cbenso hat erst 
nculich der Prăsident des Gubemiums, selbst einen an das Hofkanzleiprăsidium in 
deutscher Sprache gerichteten Bericht vom 5. Jănner I 865 Z. 22052. 1864 ohne 
weiteres untcrzcichnet. Vor cinigen Tagen nun wurdcn mir, als ich abcnnals cinen 
solchen Bcricht vorlcgtc, Anstănde gemacht und es hat der Prăsident befohlen, dass 
derselbe ins Ungarischc i.ibcrsctzt und Urunk a Folscgchez cxpcdicrt wcrdcn sollen, 
da das Gubcrnium mit dcm Prăsidium und dcr Hofstcllc sclbst nichts zu tun habe, 
sondem dirckt mit Scincr Majcstăt vcrkchrc und doch war cincn Tag zuvor aus dcr 
Sitzung dcr Bcricht bctrcffcnd dic Obcrscndung von 600 fl. zum Ankaufe von 
Greins [?] unmittclbar an E[ucre] Excellenz selbst gerichtet wordcn, ohnc dass es 
jcmandcm cinficl, Bcdcnkcn dagcgcn zu crhcbcn. Solltc man im Br. Br[ukcnthal] 
Palais vielkicht bios an mir sich reiben wollen? mul3te ich, nach solchen 
Vorgăngcn vollcr Widcrspruch, fragcnd bei mir denken. lch habc indessen zufallig 
den Schli.isscl des Rălscls gcfunden, dcr E[ucrcr] Excellenz aus dcm Schriftcnwechsel 
der letzten Tage i.ibrigcns besser als mir bekannt ist. Hier mul3 nun cinmal 
unterschicdcn durchgcgriffcn wcrden, wcnn man nicht dic Sache, dic Forderung des 
Dienstes, die Gcdiegenheit der Geschăftsgebarung, einer nergelnden Formreiterei, 
einem militairischen Pcdantismus zum Opfer fallen lassen will. Das Gubernium 
steht nach dem modemen Begriffe des konstitutionellen Systems nicht auf dem 
Boden einer Municipalbchorde, es ist Organ der landcsfl.irstlichen Regicrungsgewalt 
und damach mi.issen auch seine Beziehungen zur Hofkanzlei, als dem verantwortlichen 
Ministerium sich regeln. Noch dringender ist aber die Bcscitigung der tauscnd, 
immer neu sich gcbărcnden Obelstănde, welche daraus cntspringen, dass das 
Gubcmium zwischcn Klauscnburg und Hermannstadt fonnlich zcrrisscn, cigcntlich 
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keine ordentliche Stătte fur eine einheitliche, in cinander greifende Amtsfuhrung 
hat. Als cigentlicher Amtssitz desselben wird mit der steifsten Zăhigkeit 

Klausenburg, Hennannstadt nur als vortibergehender Unterstandsort betrachtet, 
darum wird dartiber das Protokoll gefuhrt, die Expeditur und Registratur bchalten, 
dort sind die einzelnen Departements aufgestellt, wăhrend jene in Hennannstadt 
nur als Filialen gelten, wo doch offenbar hier der Schwerpunkt der eigentlichen 
Amtsgebarung und Geschăftstătigkeit liegt. Gubemialrat Szacsvai ist driiben der 
Vizegouvemeur, mit ihm wird per Post und Telegraf korrespondiert bis ins 
Lăcherliche, zum ungeheueren Nachteil des Dienstes und offenbaren Schaden des 
so stark bedrăngten Staatsschatzes, auf dessen Kosten ganze Aktenmengen tăglich 
hin und her geschleppt und die Drăhte des Telegraphen durch Abverlangen von 
Vorakten, Anfragen, wo die Geschăftsstiicke liegen und dergleichen mil3braucht 
werden. Kann es grol3eren Unsinn geben, als wenn die Noten der 
Finanzlandesdirektion, die Berichte der Staatsbuchhaltung, der Finanzprokuratur, 
der Landeshauptkassa in der Rege) und recht systemmă13ig vorerst immer aus dem 
hiesigen Filialkanzleiamte nach Klausenburg zum Protokoll gesendet, von dort an 
das betreffende Departement in Klausenburg abgegeben und dann, nachdem sie 
einige Zeit gelegen, aus diesen Departements an die korrespondierenden 
Filialbureaus in Hennannstadt hertibergesendet werden; nun greift man hier zur 
Arbeit, wird aber gewahr, dass die Vorakten fehlen und das Stiick mu13 abennals 
den Weg nach Klausenburg machen, wo es nicht unmittelbar an die Registratur 
sondem erst durch das Departement an diese zur Instruierung gelangt und nach 
solchen Schneckcngangen hertibergesendet wird; ist es aber hier bearbeitet und hat 
es bei der Revision das Expediatur erhalten, geht ein solches Stiick zum Mundieren 
gewohnlich wieder hiniiber. Viele Geschăftsstiicke werden auch folglich drtiben 
bearbeitet, ohne dass der Departementschef hier etwas davon weil3, wodurch auch 
manche Unzukommlichkciten entstehen. Und so gcht diese Wirtschaft immer 
schon lang iiber Jahr und Tag fort und es scheint statt besser, immer schlechter zu 
wcrden, weil man an ma13gcbcnd lcitcnder Stclle das Obel nicht an der Wurzel 
angrcifcn will. Es miil3tcn, wcnn cndlich gcholfen wcrdcn soli, cnergische 
Wcisungcn von allerhăchsten Ortcn herablangcn, sonst vergraben wir uns immer 
ticfor in Jic,;c hcillo,;c \'c,·win-uns und blcibt cin st,irkc,; Rcgicrcn, <.'inc prompte 

Vcrwaltung unmoglich. Es crgcbcn sich sogar matcriclle Vcrluste. Noch im 
Oktober 1861 benachrichtigte dic Finanzlandesdirektion das Gubcrnium, dass aus 
den Reinertrăgnissen der konfiszicrt gewescncn Giiter ein Barbetrag von etwas 
mehr als 37.500 fl. fur den Landcsfond zur Obcrnahme bcreit licgc; dicse Summe 
ist in Folge unglaublich scheinender aber wirklich stattgefundenen Verschleppung 
erst mit I. Jănner 1865 in den Landesfond durch die Landeshauptkasse eingestellt 
worden, so dass dem Fonde das Zinsertrăgnis durch mindestens drei Jahren 
entgangen ist. Was wird der Landtag dazu sagen, wenn er hievon Kenntnis erhălt? 
Andererseits aber ist man so kleinlich gewisscnhaft, um die Frage aufzustcllen, ob 
es der Hofkanzlei zustehe, einen an sich ganz unbcdeutendcn Betrag auf den 
Landcsfond anzuwcisen zu lassen, wenn nicht vorher die Gcnehmigung des 
Gubcrniums eingcholt wcrde. 
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Da ich eben auf den Landesfond gekommen bin, mochte ich auf die 
Erledigung zweier Berichte aufrnerksarn machen, von welchen der eine, eine 
Forderung an den Staatsschatz fiir die zum bauenden Enyeder Strafanstalt 
abgetretenen Gebăude betreffend, untenn 5. Jănner d.J. Gub[ ernial] Z. 22052.1864, 
der andcrn im Prăsidialwege mit Anfragen Ober die in der Reprăsentation des 
Landtages vom 24. Oktober v.J. niedergelegten Wilnsche und Erwartungen 
bezilglich des Voranschlages Ober den Landeskonkurrenzfond, hinaufgegangen ist. 
Die Forderung an den Staatsschatz betrăgt 37.618 fl., dazu die bereits frtiher 
erwăhnten 37.000 aus den Reinertrăgnissen der konfiszierten Gilter gerechnet, 
wilrde der Fond einen Zuwachs von 75.000 fl. erhalten. Ich richte mein Augenmerk 
ganz besonders auf den Landesfond und darum wăre mir an einer rechten 
Er\edigung der bertihrten Berichte viei gelegen. 

Die Ersparungen im Staatshaushalte milssen zu einer einfachen und minder 
kostspieligen Verwaltung ftihren, dazu liegt aber die erste unerlăl3liche Vorbedingung 
in dem Gesetze einer guten Gemeindeordnung. Es wăre dringend notwendig, die 
Vorlagen der Nationsuniversităt Ober diesen so aul3erordentlich wichtigen, so tief 
in das Leben des Volkes eingreifenden Gegenstand einer gilnstigen Schlussfassung 
entgegen zu fiihren; wir siechen sonst im merasmus senilis dahin; keine Teilnahme 
an offentlichen Angelegenheiten, keine Regung zum Fortschritte, allenthalben 
Gleichgiltigkeit, uberali nur Beamtenherrschaft - das sind bedenkliche Wahrzeichen, 
ernste Mahnungen auch an die Regierung, die es wohl schwer wird verantworten 
konnen, wenn ein so loyales Entgegenkommen, wie es die Nationsuniversităt auch 
in der Vorlage Ober die Grundzilge des Gemeindewesens betătigt hat, die entsprechende 
Untersttitzung noch lange nicht finden sollte. lch aber hoffe noch immer voll Vertrauen 
auch hier das Beste. Wir gonnen den Romanen die Metropolie - geben uns 
Excellenz - die Gemeindeordnung ! 

Euer Excellenz ergebenst aufrichtiger J. Rannicher 
Hennannstadt am 5. Mărz 1865. 

Meine herzlichsten ehrerbietigsten Gri.il3c an die Liebenswi.irdigen, den gutcn 
gemi.itlichen Schweden und dic Landsleute. 
Mein im November an das Gubernialprăsidium hinaufgcsendetcr Rckurs gegcn die 
von der obcrstcn Kontrollsbehorde crhobcnen Bemăngelungcn mcincs Partikulars 
liber die Reisc nach Wien im Mai v.J. harrt der Erledigung. Dilrfte ich um geneigte 
Gewăhrung mcincr wohl ganz gerechten Bitte ersuchen ? 

Original. 111 IStA. Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 11, f. 448--451. 

Sibiu, 8 martie 1865 

Euer Excellenz! 

275. 

Wer den erstcn und den zwciten Schritt getan, kann nicht stehen blciben, so 
geht es mit den Briefcn, welche einer den andcrn jagcn, denn da ich nun einmal 
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angefangen habe, Situationsberichte zu erstatten, halte ich daftir, es dem hochverehrten 
Empfanger derselben schuldig zu sein, von jeder weiteren Wahmehmung, welche 
frtihere Mitteilungen zu ergănzen geeignet erscheint, Kenntnis zu geben. 

ln der heutigen Sitzung wurden wir durch eine Elnoki Kozlcmcny tiberrascht, 
worin dem Gubemium bekannt gegeben wird, dass sich das Prăsidium aus 
Rticksicht auf die durch Reisen und Taggelder der Beamten stark in Anspruch 
genommenen Staatsfinanzen bestimmt gefunden, das Arbeitspcrsonale bei dem 
Gubemium in Hennannstadt auf das strengste Bedtirfnis zu beschrănken, es sei 
daher angeordnet worden, dass Sekretăr Yaida, dann die Conzeptsbeamten Gyarfas 
und Stock sich bereit halten sollen, bis Ende d.M. Nach Klausenburg zurtick zu 
gehen. Das wăre also das erste Zeichen der auch auf Siebenbtirgen hertiber 
wirkenden Ersparungen im Haushalte des Staates. Jeder dieser drei Beamten bezog 
bisher ein monatliches Diătenpauschale von 75 fl., dessen Einstellung die Rubrik 
Reiseauslagen und Diăten blutwenig entlasten wird. Abgesehen davon, hat die 
Sache aber eine prinzipielle Bedeutung, welche ins Auge gefal3t werden mul3. Soli 
dies etwa der unscheinbare Anfang, ein erster Fingerzeig zur Ubersiedlung nach 
Klausenburg sein? Was wohl, so lange der Landtag în Hennannstadt sich 
versammelt, nicht moglich ist. Da man diese Tatsache nicht ăndem kann, versucht 
man wenigstens der herrschenden Anschauung, womach das Hauptdepot der 
Landesregierung als in Klausenburg gelegen betrachtet wird, eine praktische 
Geltung auch dadurch zu verschaffen, dass unter dem nun anfechtbaren Titel der 
Schonung der Reichsfinanzen, heute drei und wenn man dem Vorgange von Wien 
aus ruhig zusieht, bald noch mehr Beamte hintiber commandiert werden. Die Folge 
davon aber ist, dass die Verwaltung in cine immer ărger werdende Unordnung 
geraten mu13, indem man hier das tătige Arbeitspersonale vennindert, um drtiben 
die Zahl der beschăftigten Mtil3iggănger zu vennehren. Der Dualismus macht, 
wenn das so fortgeht, reil3ende Fortschritte, schwăcht das Ansehen der Regierung 
und ihrc inncre Kraft. 

Ein Bcsuch, der lăngcre Zeit daucrte, hat mich an der Fortsetzung dieses 
Schrcibcns gchindert. Ich mul3, um die Poststundc nicht zu vcrsăumcn, schlic13en, 
tue es aber mit dem Yersprechcn, recht bald den begonncnen Fadcn wieder fort zu 
spmncn. 

Euer Exccllenz trcu crgebenster J. Rannicher. 
H[crmann]st[a]dt, 8. Mărz 1865. 

Original. HHStA. Nachlass Rcichcnstcin. Ktn. la. Fasz. 11. f. 446-447. 

Renghet, 8 martie 1865 

Protocol 

276. 

Luat în comuna Renghet în anul 1865 martie 8 prin judele conccrninte fiind 
de faţă subscrişii cu care ocasiune după una încunoştiinţare mai de timpuriu 
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emanată, fiind adunaţi locuitorii de ambele confesiuni id est gr[eco] or[ientală] şi 

cat[olică] precum şi capii bisericilor concemente şi luând în considerare 
deplorabila soartă, respectiv starea atât şcolară cât şi eclesiastică, în privinţa 

edificiilor nu numai necesare ci totodată şi neîncungiurabile, locuitorii de ambele 
confesiuni, cu cea mai cordială înţelegere şi amoare frăţească se învoiră ca atât 
capitalele vechi de împreună cu legalele interese a S[fintei] Biserici, cât şi 

obligaţiunile împrumutului de stat 1 cu interesele aceloraşi să se secemeze adică 
deschilinească partea competinte fieştecăreia confesiune, oferind ambele partea 
sieşi obveninda în favoarea bisericilor şi şcolilor sale confesionale nerevocabil. 

Sumele aşa secemate se vor admnistra prin un perceptor sau casier care se va 
alege din partea fiecăreia confesiuni, lângă care apoi se vor denumi sau alege câte 
şase membri, ca controlori. 

Cu aceasta protocolul se conchide şi subscrie cu aceea observare că sus
memoratele capitale se vor privi totuşi ca avere comunală, menite spre scopuri 
memorate şi respectivii perceptori cu controlorii vor fi îndatoraţi a subşteme în tot 
anul ratiociniul locuitorilor comunali, care apoi în tot anul la faţa locului se vor lua 
la revisiune prin respectivii oficiali politici, în coînţelegere şi în fiinţa de faţă a 
respectivilor protopopi de ambele confesiuni. D[atum] U[t] S[upra]. 

Ladislau Olteanu m. p. jude ccrcual 
Sabin Piso m. p. prot[ o pop] g[ rec o] or[ iental] 

Aici sunt subscrişi preoţii, antistia comunală şi mai I 00 de locuitori de 
ambe religiunile. 

,.Concordia", V ( 1865), nr. 53-412, din 4/16 iulie 1865, f. 210. 

1 Este vorba despre împrumutul aşa-zis 1w/ional contractat de imperiul austriac în valoare de 
511.700.000 norini. dintre care Transihaniei îi rc\·enea 13.500.000 norini. Apud Simion Retegan, 
Drumul greu al mod,:mi:ârii. Un 1·,:ac din isroria 111111i sal lransih·ânean. Cu:drioara U/]0-1920, Ed. 
Argonaut. Cluj-Napoca.2011. p. 111. 

277. 

Gherla, 28 martie 1865 

Mult onoraţi în Christos fraţi! 

Es. Guvern r. de Transilvania cu dato 27 febr a.c. nr. 5284 scrie că Majestatea 
c. r. apost. s-a îndurat prea graţios a sancţiona articlul de lege despre întrebuinţarea 
celor trei limbi ale ţării în comunicaţiunea publică oficioasă, ce s-au aşternut cu cea 
mai umlită represcntaţiune dato 23 iulie 1863 de Dieta Transilvaniei şi tot una dată 
cu prea înaltul rescript regesc din 5 ianuarie a.c. nr. 88 a ordina prea greaţioasa 
publicaţiune a aceluiaşi articlu de lege în sensul legii sancţionate şi publicate 
despre sancţionarea şi publicarea articlilor dietali. 
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Deci, în înţelesul acestei legi limba noastră română fiind egal îndreptăţită cu 
limba maghiară şi germană, frăţiile voastre sunteţi recercaţi ca pre basa acestei legi 
să conlucraţi din toate puterile ca comunele noastre să-şi aleagă limba română de 
limbă oficioasă, deşteptând şi luminând poporul despre acest mare act, ce dacă-l 
vom şti folosi, va face una epocă nouă în istoria noastră, a românilor Transilvaniei. 

Sancţionarea acestei legi e un viu document a simţului de dreptate ce-l 
nutreşte Majestatea sa, cavalerescul nostru împărat către toate popoarele din 
împărăţie, prin urmare şi către noi românii şi dulcea noastră limbă care ne-a 
mântuit naţionalitatea, un nou motiv şi îndemn, dară de a ne ruga lui Dumnezeu 
pentru îndelungată viaţă şi domnire, statornică sănătate, pace şi bună petrecere a 
Majestăţii sale şi a întregi prea strălucitei dinasti. 

Gherla, 28 martie 1865 
Macedon Pop, m. p. vicar general capitular 

Imprimat. S.J.Cj.A.N. Fond Episcopia greco-catolică de Cluj-Gherla, 1865-916; Copie 
S.J.B.N.A.N. Fond Vicariatul Rodnei, dos. XXV/1865, nr. act. 207, f. 46; Copie S.J.B.N.A.N. Fond 
Emil Precup. Protocolul ordina(iunilor începui din iunie 1863, dos. 31, f. 66-67. 

Blaj, 5 aprilie 1865 

Euer Excellenz! 

278. 

Obwohl ich in der ganzen Hingebung vertrauensvoll auf die allmiichtige 
Verfligung der gottlichen Fi.irsorge die Allergniidigste Verordnung Seiner Majestiit 
des Allergniidigsten Kaisers, und Euer Excellenz gegen mich bewiesenen 
Geneigtheit, der Besetzung des schon Jang erledigten Szamos-Ujvarcr-Bistums 
ruhig zusehe; dcnnoch indem ich sche, und bitterlich erfahre wie ich die 
vcrfwcrfliche Clique des Bohetielu, Moga und Gcnosscn, zu mcincm Vcrdcrben, 
i.ibcrall hinkriccht, und sich, sclbst in Blascndorf Werkzcugc gcfundcn hat die um 
111ci11c li-cuc I li11gcbu11g gcgcn dic wohhn>llcndc V .. ·rfiigungcn dc-r hohc-n 

Rcgierung, und gegen das Wohl des Vaterlandes und Hciligcit der katholischen 
Kirche zu bcstraffen, nicht zufricden mit ihrem hcimlichen gewissenslosen Walten 
gegen mich, ihren Groll gegen mcine Persan auch offentlich vcrraten, indem 
dieselben teils um mich von mciner Nation und von dcm Clcrus blol3zustcllcn, teils 
aber um meine loiale Gesinnung vor der hohen Regicrung Sciner Majcstiit des 
Allergniidigsten Kaisers und meine treuen Grundsiitze i.iber die Natur und 
Verfassung der Catholischen Kirche zu vcrdiichtigen, nicht erroten offcntlich, und 
zu solchen Mitteln zu grcifen, wie es die, in der Gazeta Transilvaniei Nro. 16 I. J. 
geschricbene, und nebst andcren auch in den magiarischcn Kirchcn-Zeitung 
„Religia" mit einem gediegenen rechten Kommentar i.iberwundenen, und gegen 
mich gerichtcten Ausbri.istungen sind; durch welche, auf den Weg - wie sie es 
vorgeben - aus meiner offentlich anerkannten Grundsiitzen i.iber die Catholische 
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Kirche, und hauptsăchich i.iber die Stellung des Heiligen Vatters, des Papstes gegen 
unsere unierte Kirche - abgeftihrten boshaften Folgerungen, auski.indigen wollen, 
als wi.irde ich die Kaiserliche Ernennung zum Szamos Ujvarer Bischofe, weil 
Hochstderselben nicht die Wahl von Seiten des Clerus vorangegangen ist, nicht 
annehmen und die wie bekannt von allen unierten Bischofen abgesonderte, und seit 
mehreren Jahrhunderten auch von allen abgelegte Profession nicht ablegen wollen. 

Welche tendentioser Weise mir unterschobenen Zumutungen, dass sie von 
meiner loialen gegen Seine Majestăt und katholischen gegen alleinseligmachende 
katholische Kirche schon ofters bewiesenen Gesinnungen, schon weit entfemt sind, 
beweisen, glaube ich, meine vor Euer Excellenz mehnnals in der ganzen Treue 
geoffenbarten Grundsătze; dessen ungeachtet aber, weil es sich, in den genannten 
Zeitungen, und zwar în der bezi.iglichen Blasendorfer Korrespondenz um meine 
Gesinnung gegen die hoffentlichen Einrichtungen Seiner Majestăt des Allergnădigsten 
Kaisers, und um meine mogliche Haltung zur gewohnlichen Profession-Ablegung, 
handelt, kann ich nicht umhin vor Euer Excellenz feierlich zu erklăren, dass 
ungeachtet aller tendentiosen Zumutungen, falls wăre ich durch die Gottliche 
Vorsehung, und die Alergnădigste Gunst Seiner Majestăt des Allergnădigsten 

Kaisers, und das Wohlwollen Seiner hohen Regierung zum Bischofe zu Szamos
Ujvar bestimmt, ich der văterlichen Gunst mit herzlichstem Dank entgegen 
kommen, und die bereits als notwendig anerkannte als eine Erklărung meines 
Glaubens, und meiner treuen Hingebung gegen das Oberhaupt der Kirche, nămlich 
gegen den heiligen Papst mir abzufordemde Profession treu, und bereitwillig 
ablegen wi.irde. 

Geruhen Euer Excellenz diese meine treue, und feierliche Erklărung zur 
gtitigen Kenntnis zu nehmen, und von derselben, wo es die Umstănde erwtinschten, 
auch Gebrauch zu machen. 

Indem ich meine jetzt, und noch fruher eroffnete Treue gegen Seine 
Allergnădigste Majestăt, und Seiner hohen Regierung, und meine treuen Geftihle 
gegen das Wohl der Catholischen Kirche wiederhole, mit der tiefsten Hochachtung 
verbleibe. 

Euer Excellenz crgcbenster Diener, Johann Fekete Negrutiu, Domherr zu 
Blasendorf. 
Blasendorf, am Sten April 1865 

Original. 111 IStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. I 5, f. 501-502. 

279. 

Năsăud, 4 mai 1865 

Fraţilor! 

Vi se comunică această graţioasă ordinaţiune spre ştiinţă şi strânsă împlinire 
cu aceea adăogire din partea vicariatului că încât atinge egalitatea limbii române în 
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acelea oftări recunoscută şi întărită prin articolul de lege de Majestatea Sa 
lmperatorie să vă nevoiţi cu tot de-a-dinsul şi cu toată ocasiunea ca această lege 
despre egalitatea celor trei limbi a patriei, încât se ţine de limba noastră aşa 
susţinea şi respecta întru tot înţelesul cuvântului să capacitaţi pc poporeni în genere 
şi pe scriitorii şi cărturarii noştri în specie ca dânşii să-şi ţină onoarea a se folosi cu 
acest drept, ba şi a-l apăra când ar cuteza a ne vătăma acest drept. Să se silească 
fieştecare limba maternă română a o scrie cât de bine şi corect, deprinzându-se şi 
cu ortografia primită de la Asociaţiunea Română Transilvană, să citească cărţi şi 

foi bune, prin care lesne şi-or câştiga uşurinţa de a scrie bine româneşte. 
Şi socotească fiecare inteligente şi cărturar norocirea cea mare de a putea 

scrie în limba sa oricui, tocmai şi împăratului. Cu cât de mare dor au dorit părinţii 
noştri această norocire de care numai noi astăzi ne bucurăm! 

lară cât atinge colectele pentru mănăstirea din Nicula, acelea să se trimită 
până în 20 iulie ca şi vicariatul pe timpul defipt să le poată administra la Ordinariat, 
dară fraţilor fiţi mai darnici cu scopuri filantropice şi de nu căpătaţi mult trimiteţi şi 
mai puţin, nu cum s-a făcut din unele parochii, ca printre cei lipsiţi din Mannaţia 
nici barem un crucer nu s-a trimis, că e ruşine mare pe noi dacă poporenii nu dau, 
cel puţin preotul şi celelalte persoane bisericeşti se conferează că dânşii încă sunt 
datori cu fapte bune de-aproapelui şi în asta a premerge cu esemplu bun altora. 

Năsăud în 4 mai 1865 
G[rigore] Moisil m. p. 

Copie. S.J.B.N.A.N., Fond Emil Precup. Protoco/11/ ordina/iunilor început din iunie /863, 
dosar 31, f. 68. 

280. 

Sibiu, 25 iunie 1865 

Eucr Excellcnz! 

Zu roibe Jcs sdll' 6ccl111c11 Sch.-cibcns ,·om 15-lcn Juli LI. bin ich so frci Eucr 

Excellcnz mitzuteilen, dass ich dic Ausktinfte beztiglich des Batiz-cr Gutcs crst in 
cinigcn Tagcn wcrde erhaltcn, und dicsclben sodann zur Kenntnis Euer Excellenz 
bringen konnen; wie ich hore, so soli sich Rosenfcld sich fur Batiz intcrcssieren; 
man soli tibrigens keine Hoffnung haben, dass bei dcm groficn Mangel an Geld 
80.000 fl. fur den gesamten Complex geboten wcrden, obwohl wic man mich 
versichert, das Gut auch mehr Wert sei. 

Erdol, oder Erdpcch (duhot) kommit im Udvarhelyer Stuhl nebst Udvarhely 
in Szombatfalva vor, allwo auch ein mit Erdol saturiertes Bad Szejkc gcnannt von 
der ganzen Umgebung besucht, und bentitzt wird; ebenso soli Erdpech im 
Homoroder Tal vorkommen, rcine Erdolquellen kommen tibrigens vor, dlirften 
aber bei Szombatfalva, und im Homoroder Tal durch Bohrcn um so gcwisser 
aufgefunden werden, als bcsonders bei Szombatfalva das Wasser und dic Quellen 
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nach Erdol ricchcn. ln dcn tibrigcn Tcilcn des Szcklcrlandes kommt das Erdol 
meines Wisscns noch nicht vor, dagcgen sollen die Abhănge der Gyergyoer 
Gcbirge gcgen die Moldau, und zwar se hon auf moldauischem Gebiet viele wertige 
Quellen aufreihen; ich habe in dicscr Angclcgcnheit an Dr. Knopler, der 
diesbeztiglich mehrere Nachforschungen gepflogen hat, geschrieben, selbst
verstăndlich nur in meinem Namen, und es wie auch sehr feme, wenn es mir 
moglich sein wird, Euer Exccllenz noch umstăndlichere Mitteilungen zu machen. 

Hier, und im ganzen Lande ist ein Gerticht verbreitet, wortiber Bestimmtes zu 
wissen angezeigt sein dtirfte; es wird nămlich erzăhlt Br[an] de Lemeny habe aus 
einem Gasthaus auf einander mehrere Loffel entwendet, man habe bei ihm eine 
Hausdurchsuchung vorgenommen, und bei dieser Gelegenheit die Loffel 
vorgefunden, deren Entwendung sodann sein Sohn, oder seine Frau auf sich 
genommen haben sollen; gestem bin ich în die Josephstadt hinausgegangen, und 
vor mir haben zwei Gymnasisten tiber diesen Vorfall gesprochen, der eine meinte, 
denkt nur ein Reichsrat, der als Fogaraser Ober Capitain 2500 fl. Gehalt hat, und 
tăglich I O fl. Diaeten bezieht, hat 17 Loffeln entwendet, und so wird dies uberali 
erzăhlt, ich meinerseits zweifle sehr, dass dieses Gerticht begrtindet sei, und eben 
deswegen bin ich so frei Euere Exzellenz zu bitten, mit hochgeneigt mitteilen zu 
wollen, was denn wirklich an dieser Sache ist? lch wollte mich auch ămtlich 
anfragen, sey es jedoch vor diese Bitte [ ... ] von Euer Excellcnz zu wisscn; es wăre 
ăul3erst zu bcdauem, wenn sich dieses sehr verbreitete Gerticht bestătigen sollte. 

Nach Enthebung der vier zum Obersten Gerichtshof emannten Gub[emial] 
Răte, und nach der Pensionierung Dunka · s bleiben noch Haupt, Jakabb, Lazar, 
Rannicher, Macellariu, und Daniel; von diesen ist Jakabb in Klausenburg, Lazar 
bei der Grundentlastung, Daniel will Urlaub, wcnn daher auch Macellariu [ ... ], so 
sind nur 3 Răte hier zur Disposition; ich bitte recht sehr auch diesbeztiglich einige 
Ănderungen mir zukommen lassen zu wollcn. 

Grol3e Hoffnungen sind bei vielen wachgerufen worden durch die 
Kaiscrrcisc, die Besonncncn sind jcdoch der Ansicht, dass hicdurch unsere 
Verhăltnisse wenig bertihrt wcrdcn; jcdcnfalls wartcn abcr alic auf dcn Ausgang in 
Ungam. 

Gcnchmigcn Eucr Exccllcnz den Ausdruck mcincr ausgczcichnctcn Hochachtung, 
mit dcr ich ,·crharrc, Eucr Exzcllcnz unlcrtanigstcr Dicncr Gustav Groisz. 
Hcnnannstadt den 25tcn Juni 1865. 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Dossicr I, f. 24-25. 

Sibiu, 5 iulie 1865 

Euer Exzellenz! 

281. 

lch danke vcrbindlichst ftir den vom 30ten Juni I.J. an mich gerichteten Brief, 
dcr meinc Anschauung beztiglich dcr sicbcnbtirgischcn Angclegcnheiten ganz 
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bestătigte, indem ich gleich nach Erhalt der ersten Nachrichten es flir unmoglich 
hielt, dass au13er dem Wege der siebenbi.irgischen Gesetzgebung eine prinzipielle 
Ănderung stattfinden konne. 

Dass die Ernennung des Georg v. Majlath, und die gleichzeitige Beurlaubung 
des E[rz] Herzogs, so wie die Pensionierung des Grafen Nadasdi zu verschiedenen 
Konjunkturen Anlal3 gegeben, dass einerseits Hoffnungen, andemseits Beflirchtungen 
erregt wurden ist nati.irlich, da ja der gro13ere Teii nicht denkt, sondern nur dem 
Eindrucke des Augenblickes folgt. Es gibt aber auch sehr unbesonnene Memchen 
selbst in der Reihe derjenigen, von denen man es weder voraussetzen, noch 
glauben soli te; die Fortsetzung des Landtages, und das N ichteintreffen der 
ungehofften plotzlichen Ănderung wird diese jedoch eines andere belohnen. 

Die zur Wahl notwendigen Drucksorten werde ich anfertigen lassen, um 
gelegenheitlich der anzuordnenden Wahl die betreffenden Jurisdiktionen rnum
spalten beteiligen zu konnen. 

lch danke recht sehr fur die verzeichneten weiteren Mitteilungen, unc bitte 
auch ergebenst diese mir zukommen lassen zu wollen. 

Die Aufforderung wegen den zwei Gubernialratsstellen habe ich erhalten und 
werde în diesen Tagen den Vorschlag durch das Gubernium erstatten lassen. 

Die Lemenyische Geschichte bleibt wirklich trotz des geistigen Anteils - eine 
schmutzige, sehr unangenehme, bezeichnend ist es, dass selbst die romanischen 
Beamten în der Wahrheit das Geri.icht nicht zweifelten, und zugegeben haben. dass 
Lemeny dessen fahig ist; ich habe nicht unterlassen das Obergerichtliche Jrteil 
mehreren zu lesen zu geben, damii man wenigstens wisse, dass nicht Lemmy in 
persona, sondern seine Frau vor Gericht gestanden. 

Mchrere der Reichsrats Abgeordneten scheinen durch die eingctroffenen 
Ănderungen unangenehm bcri.ihrt zu sein, obwohl auch dieselben keinen geringen 
Antei! an der Hervorrufung derselben gehabt haben; gut wăre es, wenn die 
Budgcts- und Eiscnbahnangclcgcnhcit crlcdigt wcrdcn konnten. 

Hcute gcht der Bericht bczi.iglich dcr Obcrsicdelung des Officiolatc- von 
Kokclburg nach Dicso Szcnt Marton sowohl an dic Hofkanzlei, als auch m das 
Prăsidium ab; man musstc cincn GubcrnialCommissair hinausschickcn, dcnn 
Sulutiu will mit Zcmcst und Elisabcthstadt, allwo scinc Schcingewaltcn lebcn, und 
Bieltz mochte nach Mcdiasch; mcincs unvorgrciflichen Ermesscns sollte bs zur 
erfolgenden Organisation das Officiolat im Berciche des Komitatcs untenracht 
blciben, und nachdem die Lokalităten in Kokelburg auf cine lăngere Zeit nicht 
i.iberlassen wurden, so bleibt wohl nichts anderes i.ibrig als nach Dicso Szent 
Marton zuri.ickzuziehen, allwo - wie ich sowohl durch den cntserdeten 
Commissair Hajos, als auch durch andere mit dem dortigcn Verhăltnisscn bclannte 
Personlichkeiten in Erfahrung gebracht habe - wenn nicht bcssere, :ol che 
Wohnungen wie in Kokelburg jcdenfalls vorhanden sind; Sulutiu, und Biltz ;ollen 
zwar sich dahin geăul3ert haben, dass sie es bcweisen werden, wicnac1 das 
Officiolat nicht nach Dicso Szent Marton, sondern nach Mediasch, oder 
Elisabethstadt i.ibcrsicdelt wcrden wird; ich glaube jedoch, dass dics um so w:niiger 
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gcschehen solltc, als cs dringcnd notwcndig ist, dass bcide Rlicken Officiolat und 
Gericht în cincm Ortc im Bcrcichc des Komitats unterbracht werden, um die 
Bevălkerung von unnătigen wcitcrcn Reisen zu verschonen, und auch den 
unvcrziiglich notwcndigcn [unlcsbar]; ich erlaube mir daher an Euer Exzellenz 
Bitte, den Antrag des Gubcmiums wcgcn Riickversetzung des Officiolats nach 
Dicso Szent Mârton genehmigen zu wollcn. 

Die bezliglich des Batizer Gutes gewlinschten Daten beehre ich mich samt 
cinem Brief des Fcrencz Karoly provisorischer Gerichts Vorstandes în Hatzeg mit 
dem Bemerken anzuschlie/3en, dass wenn Euer Exzellenz auch nach anderen 
Aufklărungen wlinschen, ich dicse geme vermitteln werde. 

Mit der ausgezeichnetsten Hochachtung, Euer Exzellenz untertănigster Diener, 
Gustav Groisz. 
Hermannstadt, den 5. Juli 1865 

Original. HHStA, Nachlass Reichcnstcin, Ktn. la, Dossier I, f. 26----27. 

282. 

Sibiu, 1 O iulie 1865 

Euer Excellenz! 

lch war gestem ganz gliicklich, als ich aus der geschătzten telegrafischen 
Depesche die Besetzung des Caranscbcser Bistums erfahren hatte. 

Gott Segne Euerc Excellenz und alle die Ratgeber der Krone, die bei dieser 
Angelegenheit tătig waren! 

Dcr im vollcn Zugc bcgriffcncn Systcmwcchscl bringt mich ganz au/3er 
Fassung; bei uns hat cr cine Nicdcrgcschlagcnheit hcrvorgcrufen, wclche uns noch 
immer im Schmcrzcn hăit, wcil man în dem Charakter desselben um ein ncues 
Experiment findct, wclches gleich jcncm aus den Jahrcn 1850 und 1861 ist. 

Ich fur mcine Wcnigkcit vcrblcibe ein gctrcuer Vcrchrer der Staatsmanner, 
die mir stets gcrecht und gnădig waren, und werde die falsche Auffassung der 
Opposition aus dcm Parlamente nie gcnug verdammen kănnen. 

Die Wiener Zcitungcn bringcn dic ftir mich sehr erfreuliche Nachricht, dass 
Euer Excellenz zum Chef der siebenblirgischen Hofkanzlei werden emannt 
werden, und wlinsche, dass diese Stunde baldigst realisiert werde! 

Genehmigen Euere Excellenz die Versichcrung der ausgezeichneten 
Hochachtung, mit der ich zu verbleiben die Ehre habe, Euerer Excellenz 
ergebenster Diener, Frh. Von Schaguna, Erzbischof. 
Hermannstadt, den I O. Juli 1865 

Original. HHStA, Nachlass Rcichcnstcin, Ktn. I a, Fasz. 4, f. 3 79. 
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283. 

!Blaj, 1 septembrie 1865) 

Date statistice şi deducere din ele pentru Dietă 
Blaj, I septembrie. Încă pe la anul 1860 tinerimea romana se ocupa cu 

facerea unei statistici despre avuţia naţională română, şi atuncea aflarăm că: 
a) Comitatul Albei lnfl:erioare] consta din 800.000 jugere de pământ egale la 

I milioane fl. venit curat, de unde contribuţiunea cu I 0% este I 00.000 fl, darea 
capului I 00.000 fl., aruncăturile 200.000 fl. comitatul acesta are 2 deputaţi în Dietă 
şi stă în equivalentia cu Vizakna, care plăteşte dare de pământ numai 400 fl. şi cu 
Abrud, care dă asemnea 400 fl. Oraşele aceste constau din 400 suflete, până când 
comitatul numără aproape la 200.000 suflete. În proporţiunea aceasta - de am 
smintit cu ceva, aceea foarte puţin va să fie. 

După masa naţionalităţilor - cade pe români un factor de 6 şi pentru 
aristocraţia şi poporul maghiar de 2. Cum că vorbesc drept, orişicine poate să se 
convingă din sumariele contribuţionali de perceptoratele Blaj, Aiud, Alba-Iulia. 

b) Comitatul Hunedoara constă din I milion jugere şi aproape I¼ milioane fl. 
venit curat cu o populaţiune de 250.000 suflete. Contribuţiunea comitatului acestuia 
de pământ - cu darea capului şi aruncăturile stă aproape la 450.000 fl.; după masa 
naţionalităţilor cade un factor pentru români de 8, şi pentru unguri de 2 ad deputaţi. 

Orişicine - nu numai de la perceptoratele respective, dar şi de la oricare 
comună se poate convinge - din conspectele de dare, că datele acestea sunt drepte. 

Comitatul acesta stă în equivalentia cu opidul Hunyad, care plăteşte dare de 
pământ - aproape 400 fl. foldad6, care are drept a trimite deputat la Dietă, adevărat 
nu 2 fără numai I deputat. 

c) Comitatul Turda constă aproape din 800.000 fl. venit curat şi cu o populaţiune 
de 150.000 suflete, stă în aequivalentia la trimiterea deputaţilor cu Szasz-Rcgen, 
care are un teritoriu aproape de I O.OOO jugere, şi plăteşte o contribuţiune de pământ 
dreaptă - I 00 fl. (Grundstcucr). 

După proporţiunea naţionalităţilor cade pc români un factor de 5, şi pentru 
unguri de 3. 

d) Comitalul Clujului întocmai ca şi al Albei Inferioare. 
c) Comitalul Doboca din ½ milioane tl. de venit curat aproape dă un factor 

pentru români de 4 şi pcntu unguri de I -nul. 
Comitalul acesta stă în acquivalcntia cu oraşul Szck, care arc un teritoriu 

aproape de 4.000 jugere şi o contribuţiune directă de pământ 400 fl., care are drept 
a trimite nu 2, decât numai I deputat la Dietă. 

f) Solnoc, ca şi Doboca, îşi stau în aequivalentia cu Szamos-Ujvar (Gherla), 
care are un teritoriu de 300 jugere şi dare dreaptă de pământ mai nemica 
( Kcreskedovaros ). 

g) Districtul Năsăudului şi al Făgăraşului e tot bine pământ românesc, 
nesocotind fiscalităţile, de care se află în toate comitatele ici-colo împrăştiate. 

h) Din comitalele Ktiktilo 1 şi Fclsofejer2, care au aproape fiecare câte 300.000 
jugere de pământ şi cam tot atâta venit curat, dau un factor pentru unguri de 6 şi 

pentru români de 2. 

478 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



Comitatul Fclsofcjcr stă în acquivalentia cu Ebcsfalva (Kcrcskedovaros). 
i) În scaunele Orăştie, Sebeş, Miercurea, românii sunt foarte bine posesionaţi 

căci în acestea numai 7 sate se află amestecate cu saşii. 
k) Oraşele secuilor care au drept a trimite deputaţi la Dietă - nu se extind mai 

în sus de 4.000 fl. venit curat; au dare dreaptă 400 fl. (a foldad6) d.e. Csik-Szereda. 
Scaunele secuieşti in acquvalcntia cu oraşele - în trimiterea deputatului la 

dietă încă se află în oposiţiune neplăcută - la care însă numai secuii au drept a se 
mesteca. 

În oraşele săseşti Sz[ asz] Varos, Mediaş, etc. se află un teren către I O.OOO 
jugere de pământ şi cam tot atâta venit curat - o contribuţiune de pământ dreaptă 
de I .OOO fl. 

Şi pe Fundul Regiu între scaune şi între oraşe, care au drept a trimite deputaţi 
la Dietă - luându-se darea pământului în considerare e mare diferenţă. 

Un scaun stă între 80.000 jugere de pământ şi cam 80.000 fl. venit curat, de 
ex. Sighişoara - altele cu jumătate mai puţin. Nesocotind darea capului şi 

aruncăturile. 

Între scaune şi comitale c diferenţă ca cerul de pământ; până când scaunul 
Mediaşului trimite 2 deputaţi, comitalul Hunedoarei, care e ca un balaur peste 
Transilvania, trimite încă numai 2 deputaţi, şi totuşi eu în obiectul acesta ţin 

proporţiunea dreaptă; pentru că ungurii din comitatul Hunyad nu moştenesc mai 
mult pământ, sau nu dau mai multă dare decât saşii din acel scaun. 

Vine acum aici întrebarea: cum se va reprezenta pământul românilor în Dieta 
Transilvaniei? Cum deodată şi naţionalitatea românilor de 1.300.000 suflete, în 
proporţiune cu scaunul Mediaşului, cu scaunul Mureş-Oşorhei (Maros-Szek) ?! 

Deci, dacă ungurii, secuii şi saşi nu vor mijloci ei vreun deputat românilor, ca 
să poată intra şi ei în Dieta viitoare, fiindcă în oraşe românii nu prea sunt 
posesionaţi, iar în comitale nobilimea are vot universal! Anevoie vor putea românii 
să capete vreun deputat român şi nu renegat, afară poate de cei doi de la Năsăud! 

.,Gazeta Transil\aniei". XXVIII. nr. 72 din 23 septembrie 1865. f. 286-287. 

1 Târna\·a. 
:: Alba Superioară. 

Laxenburg, I septembrie 1865 

Conchemarea Dietei Transilvane 

Noi, Francisc Iosif Întâiul, 

284. 

din graţia lui Dumnezeu împărat al Austriei, rege apostolic al Ungariei, 
Bocmiei, Galiţiei şi Lodomerici, rege al Lombardiei, Veneţiei şi Ilirici, arhiduce al 
Austriei, marc principe al Transilvaniei şi comite al secuilor, etc. etc. 

479 
https://biblioteca-digitala.ro / https://institutuldeistoriegeorgebaritiu.ro



llustri reveriţi nobili, mult onoraţi, onoraţi cercuspecti şi înţelepţi, iubiţii 

noştri credincioşi! 

Prin diploma noastră împărătească de la 20 oct[ ombrie] 1860 am aflat cu cale 
a restitui instituţiunile constituţionale ale ţărilor coroanei noastre ungureşti, între 
marginile stătătoare într-aceea, cu aceea intenţiune ca regularea definitivă a 
relaţiunilor de drept public al acestor ţări să se poată mijloci pre baze durabile. 

Pentru că importanta chestiune a regulării relaţiunilor de drept public al 
Marelui nostru Principat Transilvania, pre lângă legătura intimă ce o are această 
ţară către coroana noastră ungurească să devină la o deslegare finală şi 

mulţămitoare am cugetat de necesitate a conchema Dieta constituţională a Marelui 
nostru Principat Transilvania pentru 19 novembre a.c. în cetatea noastră regia 
liberă Clusiu, după compunerea statori tă în articolul de lege al Xi-lea din anul 179 I 
şi acestei Diete i se va aşterne ca obiect esclusiv şi unic al desbaterii revisiunea 
articolului de lege I din anul 1848 despre uniunea Ungariei şi a Transilvaniei, cu 
privinţă la interesele comune ale ambelor ţări. 

Ca la această Dietă să capete o representanţă amăsurată şi acele clase ale 
poporaţiunii care mai ante erau nedreptăţite şi a căror egală îndreptăţire deplină noi 
am statorit-o de repetite ori dechiarăm de îndreptăţiţi a participa la alegerile pentru 
dietă pre toţi aceia care după tabulele ultime de contribuţiune plătesc contribuţiune 
directă, fără contribuţiunea de cap şi adause o sumă de 8 fl. v.a. 

Totodată ne-am îngrijit ca indivizii care se ţin de aceste clase ale poporului ce 
mai înainte erau nedreptăţite să-şi afle primire în celelalte părţi constitutive legale 
ale Dietei. 

Pentru această Dietă am numit de comisariu reg[al] dietale şi locutieninte al 
persoanei noastre reg. pre sinceraminte iubitul nostru consiliariu intim actuale, 
preşedinte al guvernului nostru regiu transilvan, cavaler al coroanei de fier clasa 
prima, submarcşalul campestru conte Folliot de Crcnneville. 

Vouă, iubiţilor credincioşi, vă încredinţez cu graţie a conchema Dieta pre 
ziua şi în locul dcfipt de noi, şi de loc să emiteţi dispuscţiunile ncccsaric către 
comitatc, districte, înţelegând aici şi districtul Năsăudului, către scaunele secuieşti, 
apoi către scaunele şi districtele săseşti, către cetăţile libere regale, înţelegând aici 
şi cele din scaunele şi districtele săseşti, apoi către oraşul Orăşt ic, în fine către 
târgurile Kcghmul-Săscsc ş1 t-ăgăraş, cc noi Ic-am ridicat în şirul oraşelor, catre 
antisticle târgurilor care au drept de a se rcprcscnta la Dictă constituţionalminte, 
pentru că întru înţelesul articolului de lege XI din anul I 791, împreună cu toţi cei 
dechiaraţi acu de îndreptaţi la alegere să îndeplinească alegerea de deputaţi la 
această Dietă cu răpcziciunca cc o recer relaţiunile csistente. 

Pentru aceasta, dar csclusiv numai spre scopul îndeplinirii alegerilor se vor 
împoteri desclinit comiţii supremi ai comitatelor, căpitanii supremi ai districtelor, 
juzii regii supremi ai scaunelor secuieşti, ca întru înţelesul instrucţiunii încuviinţate 
de noi la 25 martie 1861 şi comunicată vouă prin decretul de curte de la 26 martie 
1861 numărul 886 să compună comitetele prescrise prin aceea mai detaiat cu a 
căror ajutor vor avea să poarte mare îngrijire pentru efcptuirca conştiincioasă a 
alegerilor, pentru păstrarea liniştii şi a ordinii, iar starea actuală a oficialilor în 
acele jurisdicţiuni are să rămână în statu quo, fără tulburarea efcptuirei alegerilor. 
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Faţă cu această conchemare ordinată de noi a Dietei constituţionale a Marelui 
nostru Principat Transilvania, mai departe am aflat cu cale a desfiinţa dieta 
conchiamată prin rescriptul nostru regesc de la 21 aprilie 1863 în libera noastră 
cetate regia Sibiu, pre baza unui regulament dictai provisoriu, şi noi vă însărcinăm 
iubiţilor credincioşi ca această dispuseţiune a noastră să o faceţi cunoscută de loc 
tuturor jurisdicţiunilor ţării şi despre aceasta pre calea presidiului acestei Diete să 
faceţi a se încunoştiinţa atât membrii aleşi, cât şi cei chemaţi ai aceleia. 

Căror altmintre rămânem neschimbat aplecaţi cu bunăvoinţă şi graţie 

împărătească-regia şi de mare principe. 
Dat în palatul de desfătare al nostru Laxenburg la prima septemvre în una mia 

opt cente şasezeci şi cinci, în al şaptesprezecelea an al domnirei noastre. 

Francisc Iosif m. p. 
Francisc conte Haller1 m. p. 

La prea înalta demandaţiune propria a Maiestatei S. imp. reg. apostolice 
Nicolae conte Teleki m. p. 

„Gazeta Transilvaniei", XXYlll, nr. 70 din 4/16 septembrie 1865, p. 277; ,,Concordia", V 
(1865), nr. 70-429 din 2/14 septembrie 1865. f. 285. 

1 Francisc Haller. general de cavalerie, conte. conducător provizoriu al Cancelariei transilvane. Descendent 
din familia contilor ardeleni Hallcr. Ban al Croaţiei. Slavonici şi Dalma\iei din 1841, comite suprem de Agram din 
1844, membru pe viaţă la Casei Magnaţilor din Senatul Imperial. Vezi „Gazeta Transilvaniei", XXVIII. nr. 58 din 
5 august 1865. 

Viena, 17 septembrie 1865 

Nouvelles ctrangcres. Autriche. 

285. 

On lit dans la .\'0111-dlc Prcssc lihre: 

Vienne, 17 septembre 

„La Diete de Transylvanie est dissoute, et par ce fait meme Ies vingt-six 
deputes au Reichsrath qu'elle avait elus sont decharges de leur mandat. La nouvelle 
Diete transylvaine, qu va se rcunir en vertu du rescrit imperial, a la tâche 
rigoureusement limitee de reviser l'article relatif a l'union; elle n'a pas la mission 
de proceder a de nouvelles elections au Reichsrath. 

II est certain que le Reichsrath est mis hors action tant que la Diete dissolute 
n'est pas remplacee par une nouvelle gui delegue de nouveaux deputes, et ii est 
encore plus indubitable que, le ministere le voulut-il, la convocation du Reichsrath 
plenier pour une nouvelle session ne serait plus praticable sans un nouveau 
revirement politique. 

Les adversaires d'un Parlement central autrichien nous objecteront sans doute 
qu'en signalant la decheance du Reichsrath plenier, nous n'avons pas de motif reci 
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de deplorcr la disparition de cctte creation, qui n 'a existe que moyennant des 
fictions legales. 

II est vrai que Ies Dictes de Hongrie et de Croatie ont refuse d'cnvoyer leurs 
deputes au Reichsrath, que Ies Tchegues en sont sortis, gue I 'assemblee etait dane 
incomplete, ce que personne ne regrettait plus vivement que nous. Mais, )'idee d'un 
Parlement unitarire etant donnee, comment le parti constitutionnel pouvait-il 
cammencer autrement ses operations qu'en admettant la doctrine constitutionnelle 
gue Ies absens, don't l'absence est volontaire ont a se subordonner a la majorite des 
presens? 

Nous gui maintenons le principe que, sans assemblee unitaire des represen
tans, tout natre constitutionalisme est bâti sur le sabie, nous ne pouvons renoncer a 
l'idee d'un Reichsrath plenier, et nous voyons avec inquietude que cctte institution 
est demolie. II se peut gue la reedification s'opere sur un nouvcau plan, car aucun 
home d'Etat pratique ne peut meconnaître la necessite pour I' Autriche d'une 
instance supreme constitutionnelle sous une fonne unitaire. 

Jusqu'a ce gue nous y arrivions, la representation de l'empire fera defaut, et 
nous ne trouvons pas que ce soit ben fait de quitter son ancienne maison avant de 
pouvoir entrer dans la nouvelle, car dans l'intervalle onest sans abri". 

On lit dans la Correspondance generale: 
„L'article 1-er de la Joi de 1848, touchant la reunion de la Hongrie et de 

Transylvanie, qui doit etre revise par la Diete de Transylvanie, est ainsi coni;u. 
La Transylvanie ayant accueilli avec de vives sympathies I 'article 7 de la Joi 

de 1848, vate par la legislature hongroise, relatif a )'unite du pays, et ayant accepte 
comme sienna la reunion de la Transylvanie avec la Hongrie, tout en maintenant 
dans toute son extension l'union avec la monarchie sanctionce par la Pragmatigue 
Sanction, ii est statue en consequence que, de meme qu'en Hongrie, l'cgalite des 
droits de tous Ies habitans a ete prononcee et mise en vigucur; cette I 'egalite des 
droits sera rcconnue comme un principe eternei et immutablc cn Transylvanie, cn 
faveur de tous Ies habitans, sans distinction de nationalitc, de languc ct de rcligion, 
ct sont dcclarccs annulccs toutcs Ies lois contraircs antericurcs. 

*I. Le nombrc des villcs transylvaincs dotccs du droit de rcprcscntation se 
111u11l<111I a '-lui11ec, ,w11s ,:v111ptc,· lcs , illcs librcs royalcs de Clm1senbourg, de 

Maros-Vasarhcly ct de Carlsbourg, ct parmi clls se trouvcnt cncore dcux villes 
libres royales, savoir: Szamaszvar et Elisabethstadt, et vu l'crrcur gui s'est glissee 
dans le *3 dudit article 7, Ic nombrc des votcs transylvains n'cst pas de 69, mais de 73. 

*2. Sous la prcsidence du gouvcrncur royal comte Joseph Teleki, ct, cn cas 
d'empechement du baron Frani;ois Kemeny, une commission sera nommee 
(suivent le noms de vingt sept membres, panni lcsqueles l'cveque Schaguna), avec 
mission d'cclairer Ic mnistere sur Ies dctails de l'union, de mcttre Ies interets de la 
Transylvanie d'accord avec ceux de la Hongrie, et de foumir Ies matcriaux des 
projets de Joi a soumcttre a la prochaine Diete commune. 

*3. En Transylvanie, la marche de l'administration et de la justice, de meme 
gue l'organisation du personnel, rcstcra dans le statu guo jusgu'a cc gu'il en ait ete 
decide autrement par la prochaine Diete commune. Les fonctions de la chancellcrie 
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aulique de Transylvanie cessent enticrement, et Ies pouvoirs don't S. M. a daigne 
revetir S. A. le palatin et le ministere hongrois en vertu de I 'article 3 de la Joi de 
1848, s'etendront a la Transylvanie, lan ten ce qui concerne Ies administrations 
civile, ecclesiastique, financicrc el militairc, qu'en general pour toutes Ies branches 
de l'administration. 

§4. Afin de mcttre l'administration d'accord avec la responsabilite des 
ministers, confonncmcnt a l'articlc 29 de la Joi hongroise de 1848, l'inamovibilite 
des autorites publiques a la nomination du gouvemement sera etendue aux emplois 
judiciaires charges de I' exercice de la justice". 

,,Journal des debats politiques et littcraires" 1, I undi, I 8 septembrc 1865, p. 3. 

1 Ziar francez publicat între 1789-1944. interval în care şi-a schimbat titlul de câteva ori. 

286. 

Viena, 20 septembrie 1865 

Patenta împărătească 

Noi, Francisc Iosif I din graţia lui Dumnezeu imperator al Austriei, etc. etc. 
facem cunoscut şi spre ştiinţă: 

Considerând neapărata necesitate de a intra pe calea înţelegerii cu 
rcprcsentanţii legali ai ţărilor coroanei ungureşti spre a câştiga basa duratoare 
pentru o formare constituţională de drept a Imperiului, şi spre scopul acesta a 
propune dietelor respective Diploma din 20 oct[ ombrie] 1860 şi legea despre 
representanţia imperiului publicată cu Patenta din 26 febr[uarie] 1861 spre primire: 

În mai departca consideraţiune cum că o tractare contemporană a acestor 
documente prin aceasta se eschidc ca lege imperială comun obligatorie, ordonăm 
Noi după ascultarea Consiliului nostru ministerial precum urmează: 

I. Activitatea legii fundamentale despre representanţia Imperiului se sistează 
(opreşte) cu reservarea de a propune rcsultatele pertractărilor Dietei ungureşti şi 

croatice dacă vor cuprinde în sine o modificaţiune a pomenitelor legi, care să se 
poată uni cu unitaria sustare şi cu puseţiunea de putere a Imperiului, înainte de 
deciderea noastră, rcprcscntanţilor legali ai celorlalte regate şi provincie spre a le 
asculta şi a preţui egal importanta lor sentinţă. 

II. Până când rcprescntanţia Imperiului nu se va aduna, regimul nostru are a 
lua măsurile cele neamânabile şi între acestea cu deosebire acelea pe care le cer 
interesele financiare şi de economie naţională ale imperiului. 

Dat în capitala şi reşedinţa noastră Viena în 20 septembrie în anul una mie 
opt sute şaizeci şi cinci al regimului nostru al şaptesprezecelea. 

Francisc Iosif m.p. 
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Belcredi m.p., Mensdorff m.p., Eszterhazy m.p., Frank de Mailath rn.p., 
Larisch m.p., Komers m.p., Mazuranic m.p., Haller m.p. 

La prea înalta ordonare, 
Bernhard cav. de Meyer m.p. 

,,Gazeta Transilvaniei", XXVIII, nr. 73 din 15/27 septembrie 1865. 

287. 

Cluj, 22 septembrie 1865 

Reverendisime domnule! 

Cu prea înaltul rescript regesc din 1-a septembrie 1865 nr. aulic 3853 s-a îndurat 
Maiestatea sa c[ esaro ]-r[ egească] apostolică a convoca Dieta constituţională a Marelui 
Principat Transilvania - constituindă după articolul de lege XI din anul 1791, pe 19-a 
noiembrie a.c. în libera regia cetate Cluşiu, şi faţă cu conchemarea aceasta prea înaltă 
a dizolva Dieta, care a fost convocată pe baza unui Regulament provisoriu de Dietă 
prin prea înaltul rescript regesc din 21 aprilie 1863 în libera regia cetate Sibiu. 

Acest prea înalt rescript regesc s-a împărtăşit de către înaltul Gubem regesc 
transilvan prin decretul din 12-a septembrie a.c. nr. 25183 cu toate jurisdicţiunile 
ţării şi eu ca preşedintele Dietei ţinute în Sibiu fui în urma ordinaţiunii prea înalte 
espresă chiar în sus-atinsul prea înalt rescript regesc însărcinat a înştinţa despre 
aceasta prea înalt ordinată dizolvare a Dietei menţionate pe fiecare membru al ei 
deosebi, atât dintre membrii cei aleşi cât şi dintre cei chemaţi. 

Înştiinţându-vă dar pe prea veneratul domnia voastră în urma acestei dispoziţiuni 
prea înalte despre dizolvarea Dietei ţinută în Sibiu, am onoarea totodată a vă ruga 
pe prea onorat domnia voastră ca să binevoiţi a primi din partea mea încredinţarea 
despre deosebitul meu respect. 

Cluj în 22-a septembrie 1865 
Guszt[ av] Groisz, preşcd[ intele] dietei 

Original. S.J.Cj.A.N. Fond Timotei Cipariu, nr. 1196. 

Cluj, 25 octombrie 1865 

Regaliştii. 

288. 

Cei 189 regalişti conchemaţi la Dieta transilvană din Cluj de către regele şi 
mare principe prin Gubcmiul r[egal] al ţării între înţelesul legilor vechi şi al vechiului 
uz îşi primiră la timp aşa numitele li teras regales sub data din 25 oct[ ombrie] a.c. 
şi prevăzute cu sigiliul cel marc împărătesc spre a trage şi în această privinţă 

o paralelă nu numai între dietele vechi şi între aceasta de acum ci şi între aceasta şi 
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cea din 1863-1864, reproducem aici tex tul său tesătura acelei epistole regeşti aşa 
precum sună ea în a[nul] 1865 şi adică: 

„28563 - 1865 
În numele Maiestăţii sale ces[aro] şi apostolice regeşti, mare principe al 

Transilvaniei, comitele secuilor, prea graţiosul nostru domnitor 
Onoratului domn ... 
în ... 
Cu prea înaltul descript regesc din l-a septembrie a.c. nr. aul[ic] 3853 

publicat cu ordinaţiunea gubemială din 12 ale acei luni nr. 25 183 şi alăturat aici 
într-un exemplar tipărit, s-a îndurat Majestatea sa c[ esaro] r[ egească] şi a[postolică] 
a convoca Dieta constituţională a Marelui Principat al Transilvaniei, constituind 
după art[icolul] de lege XI din anul 1791 pe 19 noiembrie a.c. în libera regia cetate 
Cluj1 şi cu prea înalta Sa decisiune din 19 ale lunii curente a Te denumi pe on[ orat] 
Domnia Ta de regalist la această dietă. Deci, on[ orat] Domnia Voastră sunteţi prin 
aceasta în urmarea demandării prea înaltei invitaţii ca să compăreţi la Dieta 
conchemată pe ziua şi în locul de mai sus şi să luaţi parte la pertactările aceleia. 

Din şedinţa r. Guvern transilvan ţinută în Cluj în 25 octombrie 1865. 

[Ludwig Folliot conte de] Crenneville m. p. 
A. Kedves m. p., secretar 

Prea înaltul rescript din I sept[ embrie] a.c. citat în această epistolă regească şi 
alăturat fiecărui regalist lângă aceea este tipărit în toate trei limbile patriei. 
Întocmai se făcea această în periodul întreg al sistemei absolutistice atât în 
Buletinul Imperial, cât şi mai de-aproape în Buletinul Transilvaniei care se publică 
în Sibiu, sau precum se întâmplă şi sub sistema numită a lui Schmerling de la 1861 
încoace, ba tocmai şi în zilele împăratului Iosif II, precum se vede în Buletinele 
tipărite pe acele timpuri; prin unnare, nimic nou în această privinţă". 

,,Gazeta Transilvaniei". XXVIII ( 1865). nr. 87 din 3/15 noiembrie. p. 357. 

Convocarea dietei de la Cluj este consemnată şi de presa franceză: ,,Autriche, Vienne, 12 
scptembre. La Ga::elle de l'irnne public un rescrii imperial cn date du 1-cr scptcmbrc, qui ordonnc la 
eonvocation pour Ic 19 novcmbrc, ă Clauscnbourg. de la Diete eonstitutionnellc de Transylvanie. dans 
la forme prescritc par l'art. 11 de la Joi de 1791. L 'objct exclusive de cettc asscmblcc sera la revision 
de l'artielc 1-er de la Joi de 1848 sur l:1 rt'union de la Jlongrie t·t de la Transyh·;mit'. Sont t'kt·teurs. 
tous Ies citoyens payant 8 norins de contribution directe. Le fcld-marcchal-lieutcnant comic de 
Crenncville, est nommc rcprcsentant de l'empereur ă la Diete. Par rescript, la Diete convoquce ă 
Hermanstadt Ic 2 avril 1863. en vertu d'un reglement provisoire (de la Diete) est dissoute. (Agence 
Havas-Bullier)". Vezi La presse. mercredi. I 3 scptembre 1865, p. 5. 

289. 

(Octombrie 18651 

Românilor şi fraţilor 1 ! 

Timpuri de grele ispite au căzut asupra capului nostru, dar Dumnezeul 
părinţilor noştri care de 17 vecuri totdeauna au întins braţul său apărător preste noi, 
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care prin un şir lung de veacuri de robie amară, de asuprire neomenoasă ne-au scos 
întregi şi nestinşi, acel Dumnezeu vecinic apărător al nostru nu ne va lăsa nici în 
ziua de astăzi ca să cădem, să ne îmbrâncim înaintea unui neam, a unui popor care 
au fost totdeauna în ziua de astăzi răuvoitor şi neamicul nostru neîmpăcat. Dar 
pentru ca să ne ajute Dumnezeu trebuie să ne arătăm vrednici de ajutorul lui, 
trebuie să ne mişcăm şi să facem toate câte ne sunt prin putinţă. 

Românilor! Ţara, patria noastră pentru a cărei apărare părinţii noştri în 17 
veacuri, iar noi în 1848 ne-am vărsat sângele, astăzi dimpreună cu noi, iarăşi a 
ajuns a fi pus de vânzare, ca în 1848, pre masa Dietei din Cluj. 

Românilor! Noi cu patrie cu tot ne aflăm astăzi pe marginea perirei pentru 
totdeauna. Dieta de la Cluj e la uşă. 

Ungurii vor cu orice preţ să unească Ardealul cu Ţara Ungurească, vor să ne 
contopească cu ungurii de acolo ca noi astfel să nu mai avem nici ţară, nici să 
putem zice că suntem popor neatâmător. Aduceţi-vă aminte românilor că în 1848, 
când am auzit de uniune, şi cu mic cu mare am alergat la Blaj în Câmpul libertăţii, 
de ne-am înţeles ce avem să facem. 

Şi ce? Astăzi să stăm cu mâinile în sân până ne vine apa la gură şi cuţitul la 
gât? Nu! Aceasta ar fi o ruşine despălată de pre poporul român; am dovedi că nu 
suntem mai mult demni a trăi. 

Părinţii noştri mitropoliţi nu s-au putut până acum înţelege ca să concheme o 
adunare naţională. Şi ce? Noi să nu fim în stare de a ne aduna fără de a ne chema 
preasfinţiile lor? Aceasta ar dovedi că poporul român nu este în stare a face nimica 
de sine, fără îmboldire şi silire. 

Astfel românilor! Dacă părinţii noştri mitropoliţi nu vor conchema o adunare 
până în sfârşitul lunii acesteia, octombre, atunci noi să trimtem pe I noiembrie c.n. 
sau pe 20 oct[ombrie] c.v. anul curinte câte doi oameni, pre preotul şi pre judele, 
sau pre un bătrân la Blaj, unde apoi să ţinem adunare, ca să ne înţelegem ce să 
facem, cum să scăpăm patria, viaţa şi onoarea noastră. 

Cugetaţi românilor! Că de la o zi atârnă viaţa, binele şi viitorul nostru, 
însufleţi-ţi-vă, puneţi credinţa în Dumnezeu, în puterile voastre şi ne vom mântui. 

La Blaj dară să ne întâlnim să ne strângem şi să strigăm a doua oară „Christos 
a înviat!". 

Decopiaţi şi lăţiţi această proclamaţiune în toate unghiurile Ardealului, cu 
iuţeala fulgerului. 

Original. M.N.L.-0.L. Budapesta. Fond D. 228. 1204/1864. 

1 Textul proclamaţiei. tradus în limba română, a fost trimis de Gusztav Groisz. cancelarului 
l-lallcr la Viena, însoţit de un foarte lung raport privind atitudinea politică a românilor. în toamna 
anului 1865. 
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12, 39, 176, 185, 188, 196. 

Bruckenthal, Michael von, fost comite al 
saşilor, 295. 

Bruckmiiller, funcţionar Viena, 117. 125, 398. 
Bubi, fiul lui Ladislau B. Popp, 435. 
Budacker, deputat, 3 I 6, 319, 320, 323. 335, 

420,428, 467. 
Bucow, Adolf Nikolaus, baron, general-comandant 

şi preşedinte al guvernului provincial, 288. 
Bugar, Vasilie, jude la Căpuţe, 266, 268. 
Bunyetzk, Partenic, locuitor din (Sztalats), 264, 

265, 266, 267. 
Burle, Ion.jude la Ungheşti, 264,265,266,267. 
Burle, Vasilie, locuitor din Ungheşti, 264, 265, 

266, 267. 
Burza, Iacob, locuitor din Blăjel, 427. 
Burza, Simion, locuitor din Blăjel, 427. 
Ruteanu, Ladislau (Vasiliu), administrator 

comitatens, deputat, 85, 87, 40 I, 421. 
Buzea, Xenofont, locuitor din Vama Buzău, 409. 

C 

Cantacuzino, Gheorghe, ministru, 11. 
Carol al Vl-lea, împărat al Austriei, 42, 46, 

116. 
Cerb, Ştefan, locuitor din Obârşia, 264, 265, 

266,267. 
Cetăţean, secretar comitatcns la Zarand, 238, 241. 
Cipariu, Timotei, canonic, deputat dictai, 32, 

33, 38,121,200,287,309,331. 
Ciucian, Iacob, preşedintele comisiei de alegeri 

a Răşinarilor, 12, 14. 
Ciuciu, Gcorgiu, locuitor din Haţeg, 382. 
Ciurcu. Nicolae Th., locuitor din Braşov, 462. 
Codru Drăguşianu, Ioan, deputat dictai, 37. 

200,309,315, 323,JSJ,401,434. 

Colcer, George, locuitor din Braşov, 462. 
Coltor, Constantin, locuitor din Câmpeni, 72. 
Constantin, Ioan. senator. proprietar din 

Braşov, 18, 41. 
Crenneville, Ludwig Folliot de, conte. preşedintele 

Gubcrniului transilvan, 28, 91, 92, 93, 95, 
103, 105, 106, 107, 110, 118, 119, 125, 129, 
131, 132, 135, 136, 138, 139, 141, 144, 145, 
146, 147, 148, 151, 156, 157, 160, 161, 163, 
164, 168, 171, 173, 176, 186, 187, 190, 193, 
195,201,202,204,208,209,211,213,216, 
225,229,230,248,272,273,274.281, 286, 
291,292,293,294,295,296,298,300,304, 
311,313,322,325,338,342,343, 359,36~ 
375,399,405,424,435,436,437,480,485. 
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Cristea. Bucur. locuitor din Braşov. 462. 
Cseteczăn, secretarul comitclui suprem al 

Zarandului, 241. 
Csiki, Istvan, deputat de Dumbrăveni, 45, 49. 
Csircs, Âron, locuitor din Tămăşcşti, 264, 265, 

266. 267. 
Csircs, Vasilie, fost soldat din Tămăşeşti, 264, 

265. 266, 267. 
Csok. Lazâr, locuitor din Găvăjdia, 264, 265, 

266, 267. 
Csokan, Toma, locuitor din Nocrich, 363. 
Csorba, funcţionar la Arad, 219, 220, 222. 
Csiipe, deputat, funcţionar, 199. 
Cuza, Alexandru Ioan, principe, 72, 73, 305. 
Czobel, von, viccjude regal în scaunul Arieş, 

275, 280. 

D 

Daina, Ioan, locuitor din Orlat, 405. 
Dalka, Sandor, locuitor din Roşia. 264, 265, 

266, 267. 
Darabant, Dionisie, notar în Alba, 72. 
Dateş, Iordache, locuitor din Braşov, 462. 
Daniel, deputat, consilier gubernia!, 92, 95, 

I 02. I 06, I I O, 172, 173, 181, 182, 186, 208, 
248, 338,378,475. 

Deăk, Ferenc, politician maghiar. 13 7, 168. 
Degenfeld-Schiinburg, August, conte, regalist 

în Dicta ungară, 193. 
Dehelan, Iosif, jude la Toc, 264. 265. 266, 267. 
De Lucea, Antonio, cardinal, nunţiu apostolic. 134. 
Demetriu, Manole, locuitor din Braşov. 462. 
Demian, Petru, propus deputat. 37. 
Dengel, Johann. orator la Nocrich, 363. 
Dezsetiffy. funcţionar, deputat. 137. 148. 
Dindăr, funcţionar, 172, 280. 
Dobra, A lcxandru, episcop greco-catolic, 12. 

::?ll. :l7. I:?!. 1.10. '.!99. 
Domide, Pantelimon, căpitan pensionar. 290. 
Domşa, George, jude regesc. proprietar în 

Orăştie, 18, 41,307,330. 
Dordia, Stan, locuitor din Orlat, 405. 
Dorgo, Karoly, locuitor din Haţeg, 382. 
Dragiciu, Mirea, înscris pc liste electorale. 17. 
Dragoman, Ilic, locuitor din Nocrich, 363. 
Drăgan, Ioan, înscris pc liste electorale, 17. 
Drăgan, Maria I, locuitoare din Vama Buzău, 409. 
Drăgan, Stan, înscris pc liste electorale, 17. 
Drăgoi, Dionisiu, membru în comitet de 

alegeri, I O. 
Drotleff, Andreas, locuitor din Nocrich, 363. 
Drotleff, Johann, locuitor din Nocrich, 363. 
Dumitru, funcţionar, deputat, 268, 271. 

Dunca de Sajo, Paul (Pavel), jurist, consilier 
gubernia!, deputat de Cojocna, 34, 53, 282, 
311,428, 436, 475. 

Duncalovici, Ilic, locuitor din Câmpeni, 72. 

E 

Ebergenyi, M6zcs, deputat de Roşia Montană, 
45, 49. 

Eder, Karoly, fost consilier gubernia!. 181, 193, 
202. 

Eitel, Frideric, propus deputat, jude regal la 
Cincu,37,89,91, 199,200,334, 

Engster, emisar, 306. 
Enyedi, preşedinte de comital la Cluj, 275. 
Etitviis, J6zscf, politician maghiar, 137. 
Erănosz, Eremia, deputat, 129, 130, 133, 170, 

196,212,319,322,428, 
Erczi, Janos, jude cercual la Vărădia de Mureş, 

264,265,266,267 
Eszterhăzy de Galăntha, Moric, conte. ministru, 

361,484. 

F 

Fabini, Iosif, deputat de Mediaş, 41, 121. 
Falck/Falk, Miksa, ziarist la Pesta, 74. 
Fank, Gyorgyitza, locuitor din Băluţa, 264, 

265, 266, 267. 
Fejer, Janos, deputat de Breţcu, 45, 49, 156. 
Fekete-Negruţiu, Ioan, canonic la Blaj, deputat 

dictai, 33, 38,164,309,330,397,464,473. 
Fekete, Samuel, deputat, consilier gubernia!, 

146, 154,172,312,378. 
Fekete, funcţionar de cxpcditie, 359. 
Ferdinand I, împărat al Austriei. I, 3, 66, 82, 419. 
Ferdinand al V-lea, împărat al Austriei. 43. 47. 
Ferencz. Karl, func\ionar, 277. 
Ferencz, Karoly, preşedinte de instanţă la 

Ha1cg, 477. 
Ferencz, Tudor, proprietar din Vinţu de Jos, 86. 
Ferenczi, Gyorgy, deputat de Gheorgheni, 45, 49. 
Fetti, Spiridon, deputat, funcţionar, 199. 
Filip, Elena I., locuitoare din Vama Buzău, 409. 
Filtsch, Josef, fost concipist aulic, proprietar, 

verificator al protocolului şedinţei dictale 
XXXVII, 18, 28, 121,200,420. 

Fleştereac, Mihai, locuitor din Braşov, 462. 
Floischer, doctor, deputat dietal, 232. 
Florian, Gh. I., locuitor din Braşov, 462. 
Florian, Ioan, membru verificator, fiscal primar 

în Năsăud, deputat, notar al şedinţei XXV, 
21, 28, 32, 38, 120. 

Florian, Marian, membru al comisiei electorale, 
21. 
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Fogarassy, Mihaly, episcop romano-catolic, 9 I, 
93, 94, 95, 105, 129, 130, 132, 134, 137, 
150, 168, 170, 176, 186, 193, 196, 205, 206, 
209,212,215,217,225,230,285,292,294, 
306, 323, 360. 

Fiildvări, Sandor, locuitor din Blăjel, 427. 
Forgatsch, emigrant maghiar, 306. 
Forgach, Antal, conte, cancelar aulic al Ungariei, 

73, 112,197,231,239. 
Forray, functionar gubernia!, 173, 275, 280. 
Francisc Carol, arhiduce de Austria, I, 3, 66, 82. 
Francisc Carol, consilier de finanţe pensionat, 12. 
Francisc losir I, împărat al Austriei, I, 5, 23, 

34, 55, 58, 61, 79, 100, 115, 117, 194, 195, 
232,234,298,299, 31~ 388, 415,41~451, 
479, 481, 483. 

Freibeisz, Istvan, corespondent al ziarului 
,,Slirgony", 28. 

Friedenfels, Eugen von, baron, consilier aulic, 
78, 101, 117, 143, 157, 167, 171,178,208, 
212,217,225,228,234,299,307,323,338, 
358,359,397,398,431. 

Frigători, N., locuitor din Braşov, 462. 
Frigyessy, emisar, 306. 
Furir, Dumitru, locuitor din Braşov, 462. 
Fillei, consilier gubernia!, 146, 154, 172, 173, 

250, 282, 378. 
Filllcnbaum, funcţionar la Viena, 125, 184, 190. 

G 

Găbor, lmre, func\ionar, 63. 
Gabor, deputat, 428. 
Gaetan, Nicolae, deputat, asesor în Târgu 

Mureş, 86, 87. 91, 127, 130, 200, 428, 434, 
Gajzăgo, Salamon, deputat de Gherla, 36, 45, 49. 
Găi, Janos, deputat de Vlăhi\a, 45, 49, 93, 118, 

171,184,190,199,278,438. 
Gali, Mikl6s, deputat de Arieş, 45, 49. 
r.all. runctionar. 272. 
Gali, losir, deputat de Sighişoara, 34. 
Gcczii, Janos, deputat de Miercurea Ciuc, 45, 49. 
Gcrendy, runcţionar, 256. 
Geringer, 201,210,212,217,223,360. 
Gcrlitzi, Albert, baron, deputat, 18, 147. 170. 
Ghega, Carl von, inginer, 355. 
Gheorghiu, Alecu, locuitor din Braşov, 462. 
Ghcrman, Iacob, preot ortodox în Chc\ani, 381. 
Gischoy, Ioan, locuitor din Orlat, 404, 405. 
Gischoy, Petru, locuitor din Orlat. 404. 
Gojdu, Emanoil, avocat, 17. 
Gosztonyi, consilier aulic, 155, 172. 
Grigoriţă, Ioan, proprietar de pământ, 343. 
Grimm, Josef, consilier gubernia!, 142, 148. 
Groisz, Gustav, preşedintele Dietei, 18, 28, 34, 

35, 36, 53, 62, 64, 69, 89, 93, 95, 97, 100, 

490 

102, 105, 109, 119, 120, 129, 130, 133, 135, 
136, 139, 145, 150, 154, 157, 170, 176, 177, 
190, 196, 198,199,204,208,212,274,277, 
280,285,292,294,298,302,325,337,341, 
376,428,432,453,454,467,475,477,484, 
486. 

Grilnwald, Emanuel, corespondent de presă, 28. 
Gull, Josef, deputat, 53, 120, 225, 297, 298, 

31 O, 320, 360 420. 
Gulz, lgnaz, medic vienez, 21 O. 
Gyarras, concipist la Gubcrniu, 470. 
Gyira, Aron, locuitor din Corbcşti, 264, 265, 

266,267. 
Gyorgy, Foris, arestat pentru furt, 16. 
Gyujto, Lajos, notar la Alba, 29, 30, 31, 32. 

H 

Haas, episcop de Satu Mare, 134. 
Hajos, Janos, consilier gubernia!, 172. 173, 

275,476. 
Haller, Francisc, conte, 12, 196, 481, 484, 486. 
Haller, G., deputat, 147, 185. 
Hania, Ioan, protopop ortodox de Sălişte, 

deputat dieta!, 10, 32, 38, 85, 87, 99, 115, 
120, 122, I 30, 281, 309, 315, 320, 322, 330, 
434. 

Harting, general, 165. 
Hasner, Leopold von Artha, preşedinte al 

cabinetului cisleithanian, 232. 
Haupt, Frideric, deputat de Făgăraş, 33, 38, 85, 

87, 99, 115, 255, 420. 
Haupt, Michael, consilier gubcrnial, 335. 475. 
Haynald, Lajos, episcop romano-catolic, 

consilier intim, 12, 28, 45, 49, 61, 70, 93, 
105, 118, 119, 134, 135, 147, 150, 161, 163, 
164, 173, 181, 184, 188, 190, 193,197,204, 
205.211, 214,230,276,399. 

Hcin, deputat la Viena, 361. 
Herbert. Eduard. membru dictai al Câlnicului. 

39, 40. 
Herbert, Michael, consilier gubernia!, director 

al Casei de Păstrare din Sibiu. 12,437.438. 
Hermann, deputat la Viena, 361. 
Hintz, procuror din Braşov, 409. 
Hodoş, Iosif, deputat de Alba, vicecomite de 

Zarand, 29, 30, 31, 32, 34,35, 71, 72,90. 
Hoffmann, Mihaly, func\ionar la Zarand, 239,242. 
Horatius, Quintus Flaccus, poet roman, I 04, 

175,181,204. 
Horvăth, comite, 172. 
Horvath, deputat, 11 O, 351. 
Horvath, funcţionar gubernia!, I O I. 197. 280, 
Hiissler, ofiţer, 277. 
Hurmuzaki, Eudoxiu, om politic, istoric, 

mareşal al Bucovinei, 304. 
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Iacob, funcţionar, 271. 
lanku, Stahn,judc la Corhcşti, 264,265.266, 267. 
Ioan, I. G., negustor din Braşov, 462. 
loannete, Gcorgiu, secretar de comisie 

electorală în Alba, 72. 
Iosif al Ii-lea, împărat al Austriei, 43. 47, 388. 

390, 429, 449, 451, 485. 
Iosif, locuitor din Pemeşti, 264, 265. 266, 267. 
Iosif, palatin, 13 7. 
lssekutz, Istvan, jude cercual la Pecica. deputat. 

244,245.437,438.463. 
lstrătilă, Bucur, membru în comisia alegătoare 

a Răşinarilor, 13, 14. 
lsztimia, locuitor din Câineş, 264,265,266.267. 
lvaneszku, Petru, preot onodox la Pecica. 243. 

244. 
lzbasa, Iosif, jude la Julita. 264. 265. 266. 267. 

J 

Jakab, Bogdan, deputat, funcţionar gubemial. 
146,154,172,173,181,280,378.475. 

Jakab, Lajos, proprietar, 352. 
Jenkusan, Gyorgye, jude la Băluţa. 264. 265. 

266, 267. 
Jinga de Bacia, Ion, locuitor din Braşov. 462. 
Jonasesk, Gyorgye. locuitor din Slatina. 265. 

267, 268. 
Jonasesk, Mihai, locuitor din Groşi. 264, 265, 

266, 267. 
Josika, Lajos, baron. deputat, 93. I 02. I 06. I 07. 

109, I 10, 157, 172, 174. 177. 184. 186. 190. 
Jiingling, consilier financiar superior. I 09. 

K 

Kabos. Dcnes, consilier aulic. 270. 
Kabos, Ladisfaus, timqionar. 172. 275. 43k. 463. 
Kaylich, functionar. 263. 
Kazda, Franz, inginer. 356. 
Kadar, Gyorgye. locuitor din Vărădia de 

Mureş, 264, 265, 266, 267. 
Kalnoki, Dcnes. conte, deputat de Trei Scaune. 

45, 49, 102, 106. 
Kalnoki, Dionis, deputat, 36. 
Kalnoki, Pal, conte, deputat de Tg. Secuiesc. 

45, 49, 156. 
Kapucsan, Flora.jude la llteu, 264,265.266. 267. 
Kebelei, Nagy Samu, deputat de Mureş. 45. 49. 
Kcdves, A., secretar gubernial. 485. 
Kemeny, Fcrcnc, baron. deputat de Cluj. 45. 

49, 62, 74, 93, 94. 105, 106, 107. I 18. 119. 
126, 135, 171, 174, 203. 276. 482. 

Kcmeny, Gabor, deputat de Alba Iulia, 45, 49. 
Kemeny, Istvan jun., deputat Alba de Jos, 45, 49. 
Kcmeny, Istvan (Ştefan), baron, deputat, 19, 

22, 36, 49, 90. 
Kirchncr, Beri, comerciant, 305, 306. 
Kirchner. funcţionar, 205. 
Kirchner, Fricderic, deputat, vicepreşedinte al 

Gubemiului şi al Dietei, 32, 34, 53, 63, 69, 
273,277,283,437,438,454. 

Klein, Brecht, deputat, 129, 428. 
Klein, Carol, deputat de Bistriţa, 128, 130, 255, 

320,322,323. 
Kmants, Gusztav, administrator la Odorhei, 353. 
Knaj, Axentie lui Martyin, locuitor din Stejar, 

264, 265, 266, 267. 
Kniipler, mineralog, 475. 
Knyez, Andras,jude la Petris, 264,265,266,267. 
Komers, om politic, înalt functionar de stat, 484. 
Koncz, Lajos, proprietar, 352. 
Konyi, stenograf al Dietei, 275, 280. 
Korizmitsch, episcop, consilier la Cancelaria 

aulica ungară, 367. 
Koronka, Antoniu, deputat regalist, decan 

unitarian, consilier gubernia(, 137, 145, 146, 
147, 154, 163, 170, 172,173,205,215,250, 
282,320,335,378,411,427. 

Korsan, Todor, locuitor din Toc, 264. 265, 266, 
267. 

Kosa, Şiandor, locuitor din Vama Buzău, 409. 
Kossuth, Lajos, revolutionar maghiar, 16. 
Kovasznai, consilier gubernia(, 172. 
Kovats. jude la Tabla regală, 172,437,438. 
Kozma, Petru, locuitor din Moronoştia, 264. 

265, 266. 267. 
Kratky. director, 309, 344. 
Kretsun. Maris. locuitor din Stejar, 265. 267. 
Krisan. Solomon, locuitor din Găvăjdia. 264. 

265. 266. 267. 
Kriza. Janos. episcop unitarian. 12. 45, 49. 
Kron. Kalman, corespondent de presă, 28. 

L 

Lachner. funcţionar, 149. 
Laday, Augustin, jurist, funcţionar, propus 

deputat. 3 7. 
Lang, Daniel, deputat de Bistriţa, 85, 86. 87, 13 I. 
Lang, Johann, antist la Nocrich, 363. 
Larisch, om politic, înalt funcţionar de stat, 484. 
Laskowski, colonel polonez, 305. 
Lassel. August, deputat de Sebeş, 41, 85, 255. 
Lasser zu Zollheim, Josef, cavaler, ministru, 24. 
Lazăr. Alexandru. consilier gubernia(, vicepre-

şedinte al dietei, 53, 85. 87, 3 I 6, 392. 
Lâszloffy Antoniu, deputat regalist, primar şi 

consul în Gherla, 18, 28, 37, 89, 91, 107, 
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120, 121, 130, 131, 140, 170, 188, 196, 199, 
200,209,212,214,229,319,320,352. 

Lâzar, consilier gubernia(, 143,303,311,437, 
438,475. 

Lebu, Alexandru, membru în comitei electoral, 
10. 

Leonteanu, Lcontin, protopop, deputat, 428. 
Leopold al Ii-lea, împărat al Austriei, 43, 46, 

47,384,388,449,45I. 
Leopold I, împărat al Asiriei, 3, 42, 43, 46, 47, 

48, 67, 83, 329. 
Lichtenfels, Thaddăus von, baron, ministru, 23, 

25, 143, 168, 178, 185, 198, 202. 
Lichtenstein, functionar, 244, 245, 268. 
Liciniu(s), împărat roman, 431. 
Liga, Iosif, locuitor din Petriş, 264,265,266,267. 
Liubissa (LjubHa), Stjepan Mitrov, deputat 

dalmatin, 76. 
Lolloy, Simion, locuitor din Orlat, 404. 
Lolloy, Simion, locuitor din Oria!, 404. 
Luchi, Leontin, vicecăpitan al Năsăudului, 21. 
Luka, Zaharia, jude la Groşi, 265, 26 7, 268. 
Lup, Antonie, locuitor din (Sztalats), 264, 265, 

266,267. 

M 

Maager, Carl, preşedintele Camerei de Comerţ 
din Braşov, 28, 86, 87, 107,139,301,323,338. 

Macavei, Alexandru, locuitor din Câmpeni, 72. 
Magdo, Samu, arestat pentru vătămare corporală, 

16. 
Maior, Ioan, doctor, deputat de Alba, 41, 130, 

131,199,309,315,330,442. 
Majlâth, Georg von, camerar şi cancelar aulic 

al al Ungariei 476,484. 
Man(u), Gabriel. deputat, 90, 120, 121, 315, 

324, 335, 399, 40 I, 421, 428, 
Man, Petru, consilier financiar, 18, 41. 
Maria Tcrc;,ia. împărnlcasă a Austriei. 42. 46. 

381, 384.388,449.451. 
Marin, Ioan Gavrilă, înscris pc liste electorale, 17. 
Marcu, Dumitru, notar, candidat propus pe 

listele comunei Sibicl, I O, I I. 
Mareşiu, Ilic, locuitor din Vama Buzău, 409. 
Maroicic, soldat, 306. 
Marsz, Ion, locuitor din llteu, 264, 265, 266, 

267. 
Martiny, func\ionar în ministerul Poliţiei, 306. 
Marton, George A., locuitor din Vama Buzău, 409. 
Marton, Ioane A., locuitor din Vama Buzău, 409. 
Marton, Istvan, \ăran, 411. 
Marton, Maria Andrei, locuitoare din Vama 

Buzău, 409. 
Matei Corvin, rege al Ungariei, 288, 342, 419. 
Mattes, Michael, locuitor din Nocrich, 363. 
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Mazer, Ioan, consilier şcolar în Alba, 22. 
Mazzini, Giuseppe, politician italian, 306. 
Mazuranic, om politic, înalt func\ionar de stat, 

484. 
Mazzuchelli, soldat, 306. 
Măcelariu, Ilie, membru dictai în scaunul 

Miercurea, verificator în comisia dietală 

XXVl,39, 131,320,475. 
Măcelariu, Ioan, notar, I O, 11. 
Mârttâ, Gyorgyc,jude la Găvăjdia, 265,267,268. 
Mecsery, von Ts6or, Carl, ministrul Poliţiei, 

27, 94, 98, 166,172,217. 
Mede, Ignat, locuitor din Baia, 264,265,266,267. 
Mede, Flora, fost jude la Baia, 265, 267, 268. 
Meissner, v., ofiţer, 356. 
Meister, consilier de judecătorie, 425. 
Meyer, maior, 360. 
Meyer, Bemhard, cavaler, înalt funcţionar de 

stat, 484. 
Merey, funcţionar la Cancelaria aulică maghiară, 

73. 
Mezei, func\ionar, 282. 
Micu-Klein, lnochentic, episcop, 446. 
Mieroslawski, emisar, 306. 
Mihajlovics, Lazăr, fost jude la Vărădia de 

Mureş, 264, 265, 266, 267. 
Mihaly, Gcrgely, deputat de Ciuc, 45, 49. 
Mikes, Benedek, conte, deputat de Braşov, 45, 49. 
Mikes, Janos, conte, deputat de Cluj, 45, 49, 

215. 
Mikla, Pavel, locuitor din Slatina, 264, 265, 

266,267. 
Miko, Antal, deputat de Ciuc şi Caşin, 45, 49. 
Miko, lmre, conte, deputat de Trei Scaune, 36, 

45, 49, 63, 74, 93, I 07, 118, 217, 271, 311, 399. 
Miko, Mihaly, deputat de Ciuc, 45, 49. 
Miritia, Ioan, înscris pc liste electorale, 17. 
Mirsza, Anania, locuitor din Ilicu, 264. 265, 

266, 267. 
Mirtop, Gliga, locuitor <lin Nocrich, 363. 
Miske. functionar guhcrnial. 34. 35. 
Mitrea, Bucur, membru în comisia alegătoare a 

Răşinarilor, 13, 14. 
Mitre, Mihai, locuitor din Nocrich, 363. 
Moga, Dimitrie (Demctriu). membru dictai, 

referent, 37, 41, 54, 120, 123, 126,127,262, 
335,359,401,421,428,432,434,463,464, 
472. 

Moga, Ioan, locuitor din Orlat, 405. 
Moisil, Grigore, vicar episcopal greco-catolic al 

Rodnei, 474. 
Moldovan, Gheorghe, locuitor din Braşov, 462. 
Moldovan, Dimitrie, jurist, consilier de curte, 

deputat, 5, 12, 99, 114, 130, 131, 177, 190, 
217,224,308,359,411,421,422. 

Moldovan, Simcon, deputat din Mociu, 90. 
:\1olnâr, Istvan, ţăran, 411. 
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Montcnuovo, Wilhelm Albert von, conte, feld
mareşal, comandant militar al Transilvaniei, 
28, 248, 256, 399. 

Mooscll, lucrător la Direcţiunea montanistică 

din Orăştie, 392, 393. 
Morar, Adam, locuitor din Petriş. 264, 265, 

266, 267. 
Mrozovicki, agent polonez, 305. 
Muntean, Ioan G., tată de vecini Braşov, 462. 
Muntean, Nicolae I., locuitor din Vama Buzău. 

409. 
Munteanu, deputat regalist, I 07. 
Munteanu, Gavril, profesor, director la 

gimnaziul din Braşov, 12, 39, 41. 
Muntian, Petru, locuitor din Oria!, 404. 
Muntianu, Ioan, locuitor din Hatcg, 382. 
Mureşan, Ioachim, jurist în Năsăud, deputat 

dictai, 21, 28, 33, 38, 39, 89, 90, 121, 319, 
320,401,428,430,432. 

Murcsian, Iacob, publicist, 268. 
Muscha, Opria, locuitor din Oria!, 404. 
Miihlborn, secretar la Viena, 202. 
Miiller, funcţionar gubernia), 128. 
Mylius, baron, 437, 438. 

N 

Nădasdy, Ferenc (Francisc) Serafim, conte, 
comite, cancelar aulic al Transilvaniei, 5, 12, 
19, 23, 24, 25,30, 54, 58,61, 74,92,93,95, 
98, 101, 102, 105, 107, 112, 117, 118, 127, 
130, 132, 135, 139, 143, 145, 149, 154, 157, 
161, 163, 167, 171, 172, 174, 175, 179, 182, 
187, 190, 195, 197,199,203,204,205,206, 
208,212,213,215,217,223,228,229,251. 
350,354,367,379,476. 

Nagelschmidt, August de, membru în comitet 
electoral, deputat de Cohalm, 39. 

Nagy, Lajos, functionar comitatcns la Odorhci, 
28 I. 

Nagy, Lajos, prcscdintc de instanţă scăunală, 

352. 
Nagy, colonel, 360. 
Naşcu, Basiliu (Vasile), învăţător, directorul 

fondurilor grănicereşti năsăudene, 21. 
Navrea, I. A., lată de vecini Braşov, 462. 
Neagoe, Petru, militar rcscrvisl din Ocna 

Mureş, 393. 
Neamţu, Basiliu, notar, I O, 11. 
Neidhart, comisar superior de poliţie la Sibiu, 

28. 
Nemes (Nemeş) Janos de Hidvcg, conte, 

consilier gubernia), deputat, vicepreşedinte 

al dietei, 18, 39, 40, 53, 26, 27. 28, 152, 168, 
170, 172, 174, 179, 180, 181, 187, 188, 193, 
196,201,209,217,225,230,276,280,298. 

Ncstor, rege al Pilosului în mitologia greacă, 
287. 

Nicola, Matei, funcţionar, deputat, 26, 27, 85, 
86, 87,401,434. 

Nicolae, Demctriu, locuitor din Braşov, 462. 
Nicora, David, jude cercual Arad, 245, 246, 

247. 
Nistor, Ionuţ, locuitor din Nocrich, 363. 
Nistor, Sandor, alegător român, 17. 
Nopcsa, baron, 101,172,358. 
Nyeg, Gyorgye, locuitor din Vărădia de Mureş, 

264, 265, 266, 267. 
Nyegre, Toader, locuitor din Lupeşti, 264, 265, 

266, 267. 
Nyegre, Trif, jude la Lupeşti, 265, 267, 268. 

o 

Obert, Francisc, preot evanghelic, deputat 
dictai, 28, 89, 120, 255, 299, 300, 319, 320, 
322, 323, 324, 337. 

Ongye, Ion, locuitor din Corbeşti, 264, 265, 
266, 267. 

Oprie, Moise, locuitor din Nocrich, 363. 
Opriş, George, locuitor din Nocrich, 363. 
Oprisch, Simion, locuitor din Orlat, 404. 
Orbonaş, Mihail, deputat de Hunedoara, 34, 330. 
Otilie, fiica lui Ladislau B. Popp, 435. 
Olberg, funcţionar, 308. 

p 

Papiu-llarian, Alexandru, Jurist, istoric, 
lingvist, ministru, 96, I 27, 149, I 6 I. 

Păkurăn, Jon, jude la Vărădia de Mureş, 264, 
265, 266, 267. 

Pakurar, Lazar, locuitor din Savârşin, 264, 
265, 266, 267. 

Păi, Sândor, consilier gubernia), 172. 
Palffy, Dcncs, proprietar, 352. 
Pâlffy, M6r, locumtcnent la Buda, 247, 248. 
Pâlfi, avocat în Alba de Sus, 63. 
Panga, Moise, dascăl, membru în comitetul 

electoral, I O. 
Panţiu, Constantin, asesor din Făgăraş, deputat, 

98, 130, 13 I, 200. 
Panzclu, Ioachim, senator, inspector local, 16. 
Pap, August, preot, protopop, 20. 
Pap, Alexander, consilier gubernia), 435,438. 
Papa, Alexa, locuitor din Selişte, 264, 265, 266, 

267. 
Papa, Ion, locuitor din Groşi, 264, 265, 266, 267. 
Papa, Sandu,jude la Savârşin, 264,265,266,267. 
Papp, Alajos, deputat, funcţionar gubernia), 

146, 154, 172,338,437. 
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Pap-Szilăgyi (Pop Silaghi), Iosif, episcop greco-
catolic de Oradea, I 8. 

Parvan, Ion, locuitor din Toc, 264, 265, 266, 267. 
Pascu!, Radu, locuitor din Braşov, 462. 
Pataki, Daniel, comite, vicecomite, 172, 280, 

286, 287. 
Patiţia, Ioan, membru în comisia electorală a 

Albei de Jos, 72. 
Păcăţian, Teodor V., istoric, 322. 
Pădure, Nicolae, curator şi Ială de vecini 

Braşov, 462. 
Păsztory, Zsigmond, corespondent de presă, 28. 
Pechy, Ferenc, adjunct al cancelarului ungar, 

I 12, I 13. 
Pechy, avocat, 217. 
Perian, Vasilie, jurat la Orlat, 404. 
Persenariu, George, locuitor din Braşov, 462. 
Petko, Nicolaus, vicecomite, 189. 
Petran, Todor, locuitor din Obârşia, 264, 265, 

266,267. 
Petricu, Ioan, protopop, 457, 462. 
Philimon, Nicolae, locuitor din Dumbrăviţa, 

265, 267, 268. 
Pinciu, Ad., locuitor din Braşov, 462. 
Pinciu, Aleman, membru în comisia alegătoare 

a Răşinarilor, I 3, 14. 
Pinciu, Ioan, asesor judecătoresc, 13. 
Pintileanu, Leon, proprietar de pământ, 343. 
Pipoş, Ioan, comite suprem la Zarand, 247, 248. 
Pitiş, Bonifaciu, preot, 462. 
Plecker, Iosif, funcţionar gubernia!, preşedin

tele comitetului dictai pentru a treia propu
seţiunc regească, 54, 101, I 13, 114, 119, 
128, 142, 159,223,255, 262, 320,322,428, 
437,438. 

Plener, Ignaz von, ministru de finanţe, 129, 
139, 166,170,400. 

Pogăny, Gyiirgy, comite suprem al Albei de 
Jos, 22, 29, 30, 31, 32, 172, 280, 363. 

Pogâny, Karoly, perceptor fiscal la llucdin, 280. 
Pop. <îrntian. iude la Zarnnd. D8. 241. 
Pop, Lcontin. deputat, 33, 38, 200, 315, 323, 330. 
Pop, Macedon, canonic, prepozit, deputat, 18, 

41,107,330,472. 
Pop, Petru, protopop, deputat dictai, 32. 38, 

315,411. 
Pop, Teofil. notar în Cheţani, 381. 
Pop, Zcnoviu, director de bancă, 18. 
Pop Moldovan, Simion, deputat, 115. 
Popa, Gyorgye, locuitor din Unghesti, 264, 

265.266, 267 
Popasu, Ioan, protopop ortodox, deputat regalist, 

12,107,315,375,421. 
Popea, Nicolae, protosinghel, secretar episcopal, 

39, 40, 90, 189, 193, 252, 281, 421, 422. 
Popea, Radu, locuitor din Satulung, 17. 
Popletsan, Petru, antist la Orlat, 404 
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Pop, Efitertie Apostol, locuitor din Braşov, 462. 
Popovici, Ioan I., locuitor din Braşov, 462. 
Popp, Ladislau Baziliu, baron, consilier aulic, 

34, 53, 70, 71, 79, 103, 105, 107, 108, 110, 
111, 114, 120, 124, 126, 127, 132, 138, 150, 
155, 159, 16 I, 168, 188, I 90, 209, 249, 250, 
252,256,263,269,270,271,272,278,282, 
283,285,292,294,301,304,307, 31 I, 314, 
323,324,325,359,375,421,423,425,428, 
435,436,438,454,463. 

Popp, Zaharie, locuitor din Orlat, 405. 
Poppa, Petru, locuitor din Nocrich, 363. 
Popovici, Servian, secretar gubernia], deputat 

dieta!, 13, 39. 
Prahasa, Iosif, locuitor din Nocrich, 363. 
Precup, Emil, profesor, 472,474. 
Puceariu, luga, jude prim, 334. 
Pulszky, om politic maghiar, 8. 
Purcilă, Ioan, posesor de pământ Năsăud. 343. 
Puşcariu, emisar, 30. 
Puşcariu, Ioan cavaler de, deputat, administrator 

la Cetatea de Baltă, 36, 90, 177, I 99, 200, 
214,224,285,292,294,295,296,297,299, 
300, 307, 314, 39, 330, 24, 3335, 338, 354, 
398,422, 

Puşcariu, Ioan, notar, 334. 

R 

Rad, Ion, locuitor din Selişte, 264, 265, 266, 26 7. 
Rainer, arhiduce, 22, I 07, I 34, 165, 2 I 5, 298, 

398. 
Rannicher, Jakob, deputat, consilier gubernia!, 

vicepreşedinte al Dietei, 53, 90, 97, I 02, 
11 O, 111, 120. 121. 146, 156, I 84, 20-t. 2 I 6, 
225,286,292,294,297,323,324,338,469, 
470,475. 

Raţiu, Ioan, avocat, deputat. 34. 39, 120, 121. 215, 
307,309,315,323,330.352, 359,36~.434. 

Raţiu, Ioan, protopop, deputat, 330. 
Ratiu. Ioan. student. 451. 
Ratz, fost prcsedinlc districtual în Mures. 275. 
Răcuţiu, Dumitru, lider român, I O. 
Răducu, Radu, locuitor din Braşov, 462. 
Rechberg-Rothcnliiwen, Johann-Bcmhard conte, 

ministru, 298, 361, 448. 
Reichenstein, Franz-Joseph Muller von, baron, 

jurist, vicecancelar aulic. 22, 24, 28, -n, 99, 
103, 108, 109, 113, 114. 119, 130, 131, 133, 
136, 156, 164, 168, 173. 177. 180, 185, 188, 
207,214,225,230,298,299. 305,361,375, 
399, 417, 428. 

Rekitzan, Iov, locuitor din Moronoştia, 265, 
267, 268. 

Retegan, Simion, istoric, 89, 290, 303, 341, 
347,348,355,358,365,366,372,377,379, 
380,406,407,408,410,411,471. 
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Rhedey. Istvan. conte. deputat de Mureş, 45. 49. 
Roganski. Carl cavaler de. deputat în Rcichsrat. 

129, 171. 
Rogerus, istoric, 288. 
Roman, functionar, deputat, I 27. 270. 
Roman, George, deputat dictai pentru Mociu, 

asesor la Tabla Regală din Târgu Mureş. 

115, 130,131,315. 
Roman, Visarion, notar, protocolist, 13, 14. 
Rosenfeld, Ludwig von, baron, deputat, 12, 36. 

90, 97, 102, 110, 141, 143, 168, 176, 188, 
190,196,214,397,398. 

Roşca, Petru, comisar regal, 1 O. 
Roth, funcţionar, 437. 
Roth, Frideric, membru verificator, deputat, 32, 

38. 
Rusu, Ioan alias Orosz, membru în comitetul 

central pentru cercurile de alegere Sălişte şi 

Tălmmaciu, deputat, I O, 32. 38. 

s 

Salmen, Franz, baron, comite sas, consilier aulic, 
18, 39, 41, 120, 124, 188, 196, 255, 295, 
3 I 9, 322, 428, 432. 

Sasul, Ioan I., locuitor din Braşov, 462. 
Sas, Bucur, membru în comisia alegătoare a 

Răşinarilor, 13, 14. 
Săndor, Elek, deputat de Aiud, 45, 49. 
Săndor, Janos, funcţionar, 269. 270, 281. 
Secarea, Dumitru, membru în comitetul electoral 

al Albei de Jos. I O. 
Schemmel, Georg, jurat la Nocrich, 363. 
Schlauff, Rudolf, funcţionar financiar. 139. 
Schmerling. Anton von, ministru de stat. 140, 

141, 155, 160, 181,198,210,212.216, 217. 
223,485. 

Schmid, deputat, 97. 
Schmidt, Conrad, comite al na\iunii săseşti. 

dcputal dictai, 53, 69, 120, 133. 152, 157. 
190,202,206,210.212, 217,223.225, 230, 
286,292,294,295,298,300,302,307,324. 
428. 

Schneider, Fricderich, orator din Sibiu, 18. 
Schneider, Iosif, membru dictai din scaunul 

Sibiului, 40, 323. 
Schneider, Johann, deputat de Nocrich, 363, 428. 
Schneider, orator, I 05. 
Schnell, Carol, deputat, verificator, 9 I. 120, 

121,131,200,369. 
Schnell, Peter, căpitan, 461. 
Schiip, Johann, antist la Nocrich, 363. 
Schrciber, Friedrich, consilier gubernia), 26, 27. 
Schuler Ubloy, Frideric, deputat dictai, 32, 33, 

38, 120, 122, 30 I, 315, 319, 320, 322. 

Schuller, Michael, deputat dictai de Sighişoara, 
39,420. 

Schuller, Pctrus, antist la Nocrich, 363. 
Schwarz, Johann, deputat de Sighişoara, 34. 
Schwarzcnberg, Carl zu, principe, fost guvernator 

al Transilvaniei, 311. 
Scitovsky, cardinal, 13 7. 
Scbestyen, funcţionar, 270. 
Sebestyen, jude la Tabla Regală, 172. 
Sellar, Ioan, locuitor din Orlat, 404. 
Serb, Tivadar, comite suprem al Aradului, 266. 
Sfrâciog, Aleman, membru în comisia alegătoare 

a Răşinarilor, 13, 14. 
Sigismund de Luxemburg, rege al Ungariei, 381. 
Simay, Gergely, deputat de Gherla, 45, 49. 
Simon, Alesiu, avocat, orator, 12. 
Simon, Elek, funcţionar regal, deputat, 45, 49, 

62,273,275,276,280. 
Solomon, Nicolae, functionar la Zarand, 238, 

241. 
Somssich. Pal, politician maghiar, 13 7. 
Sotea, Ştefan, locuitor din Braşov, 462. 
Stahn, Jakob, jude la Ros ia, 264, 265, 266, 26 7. 
Stefanyeszk, Philimon Eftimie, jude la 

Dombroviţa, 264, 265, 266, 267. 
Steininger, funcţionar, 186. 
Sterca-Şulutiu, Alexandru, mitropolit greco

catolic, 7, 9, 12, 28, 90, 96, 120, 121, 122, 
124, 125, 126, 131, 150, 151, 152, 164, 166, 
172. 176, 179, 180, 181, 184, I 85, 188. 190. 
196,214,250,251,283,285,291,294,298. 
307,309,315,320,373,375,397,476. 

Sterca-Şulutiu, Dionisie, asesor, 315, 323, 434. 
Sterca-Şulutiu, Iosif, jude suprem, 29, 30, 316. 

320, 323,330,401. 
Stezariu, Constantin, membru în comitetul 

electoral al Albei de Jos, I O. 
Stinge, Ioan, locuitor din Braşov, 462. 
Stock, concipist la Gubcrniu, 470. 
Stoica, Dcmctriu, unudux din Rumos, l 89. 
Stoia, Ifrim, membru în comitetul electoral al 

Albei de Jos. I O. 
Stovian, Simion, jurat la Orlat, 404. 
Stoyka, funcţionar, 270. 
Suciu, Ion, preot greco-catolic în Chcţani, 381. 
Szabel, deputat dictai, 232. 
Szabo, Ădam, intelectual din Ciuc, 184, 190. 
Szabo, comite, vicecomite, 172. 
Szabo, funcţionar aulic, 185. 
Szabo, ofiter, 277. 
Szabo, Janos, locuitor din Mădăraş, 411. 
Szacsali, Anton, deputat de Hunedoara, 34. 
Szalănczi, potenţial deputat din Hunedoara, 63. 
Szatsvai, Ferenc, consilier gubernia), 146, 154, 

173, 181, 250, 282, 378, 468. 
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Szemetkowsky/Scmctkovsky, Friedrich von, 
maior de jandarmi, I 06, I 33. 

Szenc, Constantin, locuitor din Julita, 264, 265, 
266,267. 

Szentgyiirgyi, funcţionar gubernia!, 128, 138, 
142, 172, 174, 178, 350,360,463. 

Szcntkereszti, Zsigmond, baron, deputat de Sf. 
Gheorghe, 45, 49, I 06. 

Szcpessy, fost funcţionar, 281. 
Szera, Sofronie, locuitor din Lupeşti, 264, 265, 

266, 267. 
Szerb, Tivadar, comite suprem la Arad, 218, 

220, 221, 264, 266. 
Szechenyi, Istvan, politician maghiar, 148. 
Szekely, Janos, locuitor din Mădăraş, 411. 
Szeles, Dionisiu, preşedinte al comisiei electorale 

Alba de Jos, 71, 72. 
Szilagyi, consilier şcolar pensionar, 171. 
Szilvasy, Mikl6s, deputat de Abrud, 45, 49. 
Sziics, Marton, procuror, 352. 
Sziiriis, comisar de finanţe în Aiud, 392. 
Sztana, Ion, locuitor din Savârşin, 264, 265, 

266,267. 
Sztancs, lovu, jude la Selişte, 264, 265, 266, 26 7. 
Sztants, Gyorgye, locuitor din Pemeşti, 264, 

265, 266, 267. 
Sztefanyeszk, Nicolae, locuitor din Dombroviţa, 

264, 265, 266, 267. 
Sztojan, Gligor, locuitor din Troiaş, 264, 265, 

266,267. 

ş 

Şaguna, Andrei, baron, episcop ortodox, 9, 12, 
28, 34, 55, 95, 96, I 03, I 04, I 05, I 06, I I O, 
111, 113, 114, 118, 119, 121, 128, 132, 138, 
139, 150, 151, 155, 160, 165, 166, 168, 172, 
176, 178, 180, 183, 188, 189, 190, 193, 196, 
21 I. 214,224,234,252,283,285,291,294. 
299,331,336,373,375,398,421,424,440, 
-ITT, -ll'i2. 

Şipotariu, Ioan, deputat, 85. 87, 107, 113, 114, 
310. 

Ştefan cel Sfânt, primul rege al Ungariei, 12, 
23, 42, 46, I 12, 23 I, 236, 239. 

Şuluţiu, Iosif, deputat de Alba, 34, 131. 

T 

Tafin, David, jude la Bătuţa, 266, 268. 
Tamasi, funcţionar, 50. 
Tanco, Petru, locotenent, 21. 
Tanco, Petru, profesor, 343. 
Tarcea, Gregorie, paroh, 364. 
Taschek, deputat în Reiehsrat, 178. 
Tămaş, Basilius, concipist gubernia!, 359. 
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Teleki, Dominik, deputat, 36, 214. 
Teleki, Domokos senior, conte, deputat de Tg. 

Mureş, 45, 49, I IO, 142, 143,273. 
Teleki, Joseph, conte, guvernator, 482. 
Teleki, Mikl6s (Nicolae), conte, comite, 

funcţionar aulic, 58, 61, 101, 129, 134, 139, 
195,417,481. 

Teleki, Samuel, conte, funcţionar regal, 12, 45, 49. 
Terkille, Ioan, locuitor din Nocrich, 363. 
Teutsch, Georg Daniel, preot sas, deputat 

dieta!, 12, 171, 172, 324, 335, 338, 420, 430. 
Thalmayer, funcţionar, I 07, 133. 
Thiemann, Friedrich, consilier, 50, 140, 148, 157, 

167, 178, 190,225,228, 273, 3II,313, 369. 
Thiery, funcţionar la Viena, 93, 187. 
Thorotzkay, Miklos, comite suprem în Turda, 18. 
Thury, Gergely, deputat de Trei Scaune, 45, 

49. 
Timar, Karoly, deputat de Ocna Sibiu, 45, 49, 

135. 
Timar, Gerasim, locuitor din Nocrich, 363. 
Timar, potenţial deputat, I 06, 119. 
Timbus, functionar, 270. 
Tisza, Kalman, politician maghiar, 28, 137. 
Tisza, Laszlo, deputat de Turda, 45, 49. 
Tobias, Dionisiu, deputat, 72. 
Tocaci, Nicolau, locuitor din Haţeg, 382. 
Todor, Laszlo.jude cercual la Zarand, 237,240. 
Togyer, Ioan, locuitor din Orlat, 404. 
Toldalagi, Ferenc, conte, deputat, funcţionar, 

12, 147, 170. 
Toppler, funcţionar gubernia!, 275, 313, 425. 
Torockay, Mikl6s, conte, 45, 49. 
Tiiriik, Ferenc, proprietar, 352. 
Tiiriik, Samuel. jude regal, 352. 
Toth, Samuel, deputat, 397. 
Traian, împărat roman, 431. 
Trausch, Iosif, membru dictai, 39, 41, 255, 

428,442. 
Trauschenfcls, Eugen Tmusch von, jurist, publicist, 

Lll.:j)Ul<1l, ~N. 33. 3/'i, /JO, /J I, 335. -1~0. 

Trauschenfels, Francisc, membru verificator, 
referent, deputat, 32. 38, 120. 

Tulbaşiu, Ioan. deputat, funcţionar. 32. 33. 38, 
434. 

Tiirr, Istvan, ofiţer, politician maghiar, 7, 8. 
Tyirilla, Ion, locuitor din Roşia, 264, 265, 266, 267. 

u 

Ugron, Istvan, funcţionar. 45, 49. 
Ugron, Lazăr, deputat de Odorhei, 45, 49. 
Ung, Simion, locuitor din Juliţa, 264, 265, 266, 

267. 
Utz, Gheorghe, jude la (Sztalats), 264, 265, 

266, 267. 
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V 

Vaczân, Filip, fost jude la Obârşia. 264. 265. 
266, 267. 

Vaida, deputat, 127. 
Vaida, secretar gubernia!, 470. 
Vaida, Dimitrie, membru al comitetului clcctornl. 

21. 
Vaida, Vasiliu (Ladislau), membru dictai al 

comitalului Cluj, 41. 
Vaj, Ludovic, funcţionar, 137. 
Vajda, funcţionar, 50, 140, 149. 161. 
Vasici Vassics/Yasiciu, Pavel, dr., consilier şcolar. 

12,39, 85,159,256,284,308,330,428. 
Vasilie, Toma, locuitor din Braşov. 462. 
Vergilius, Publius Maro, poet latin, 287. 
Veer, Farkas, deputat de Dej, 45. 49. 
Verişan, Todor, locuitor din Pecica, 243, 244. 
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463,464,466,467,468.469,470.474,475, 
477,484,485. 

Sic, s., corn., jud. Cluj, 45, 49, 290. 
Sighişoara, mun.,jud. Mureş, 297. 298,400,479. 
Siret, or., jud. Suceava, 73. 
Slatina-Timiş, s., corn., jud. Timiş, 265, 267, 

268. 
Soborsin vezi Săvârşin. 
Srcmski Karlovci, azi Karlowitz, or.. Serbia. 

331, 336. 
Stejar, s., corn. Yărădia de Mureş. jud. Arad. 

265, 267. 
Stupini, azi cartier mun. Braşov, jud. Braşov, 460. 
Suceava, mun., jud. Suceava. 73. 
Susenii Bârgăului, com.,jud. Bistriţa-Năsăud, 396. 
Szamosujvâr ve:::i Gherla. 
Szasz Rcgen 1°1!::i Reghin. 
Szasz Uifalu l'l!::i Satu Nou. 
Szâszvâros/ Szasz Văros 1·1!::i Orăştie. 
Szcjkc 1·1!::i Sciche. 
Szclislyc 1·1!:::i Selişte. 
Szomball'alva vezi Sâmbătcni. 
Szorossâg vezi Stejar. 

ş 

Şchcii Braşovului, azi cartier mun. Braşov. jud. 
Braşov,456,457,459,460. 

Şeica Mare, s., corn. Şcica Marc. jud. Sibiu. 
339. 

Şercaia. s., com., jud. Braşov, 355. 
Şimleu! Silvaniei. or., jud. Sălaj. 276. 
Şoimeni, s., corn., Păulcni-Ciuc, jud. l larghita. 429. 
Şoroştin, s .. corn. Şcica Marc, jud. Sibiu. 338. 

339, 341. 

T 

Tauţ. s., corn., jud. Arad, 245, 246, 247. 
Tălmaciu, s., corn., jud. Sibiu, 356. 391. 

Tămăşeşti, s., corn. Zam, jud. Hunedoara, 264, 
266. 

Tărccni, s., corn. Şimoncşti, jud. Harghita, 352. 
Târlungeni, s., corn. Târlungcni. jud. Braşov, 

16, 17,371,372,458. 
Târgu Mureş, mun., jud. Mureş, 45, 49, 85, 86, 

115, 144, 190,256,257,275,278,282,304, 
400,482. 

Târgu Secuiesc, mun., jud. Covasna, 45, 49, 
144,156,355. 

Târnăveni, mun., jud. Mureş, 476,477. 
Târcsafalva vezi Tărceni. 
Teaca, corn., jud. Bistriţa-Năsăud, 407. 418,420. 
Tel/Teliu, s., com.,jud. Braşov, 372,410. 
Ticuşu! Săsesc, s., corn Ticuşu, jud. Braşov, 38. 
Tiha Bârgăului, corn., jud. Bistriţa-Năsăud, 

396. 
Timişoara, mun.,jud. Timiş, 92, 137, 157. 
Toc, s .. corn. Săvârşin, jud. Arad, 264, 265, 

266, 267. 
Tomasesty vezi Tomăşeşti. 
Topliţa, mun., jud. Harghita, 95, 170, 359. 
Torino, Italia, 7. 
Totvârad vezi Vărădia de Mureş. 
Trascău (Torock6) vezi Rimetea. 
Troaş, s., corn. Săvârşin, jud. Arad, 264, 265, 

266. 267. 
Trojâs vezi Troaş. 
Tulln, or .. Austria, 223. 
Turcheş, azi cartier al or. Săcele, jud. Braşov, 

16,371,372. 
Turda, mun., jud. Cluj, 18, 26, 27, 45, 49, 144, 

359,374,379,380,381,408. 
Turnu Roşu, s., corn., jud. Sibiu, 187. 

T 

Ţapu, s., corn. Micăsasa,jud. Sibiu, 302,303. 
Ţichindeal. s .. com. Nocrich, jud. Sibiu. 362 

u 

Uila, s., corn. Baloş, jud. Mureş, 418, 420. 
Uioara Vl!::i Ocna Mureş. 
Unlcrgcscl3 vezi Ghijasa de Jos 
Uzon 1·1!::i Ozun. 

V 

Vad, s., corn. Şercaia, jud. Braşov, 359. 
Vama Buzău, s., com.,jud. Braşov, 372,409,410, 

411. 
Vălişoara, s., corn. Livezile, jud. Alba, 408. 
Vărădia de Mureş, s., corn., jud. Arad, 264, 

265, 266, 267. 
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Vâlcele, s., corn., jud. Covasna, 330, 358. 
Vecerd, s., corn. Bârghiş, jud. Sibiu, 362 
Veneţia, Italia, 55, 58, 152. 
Veştem, s., corn. Şclimbăr, jud. Sibiu, 384, 386, 

391, 448, 449. 
Viena, Austria, I, 5, 7, 9, 11, 12, 18, 19, 22, 30, 

55,58,61, 70, 72, 73, 74, 76, 78,91,92,93, 
94, 95, 97, 100, 101, 103, 105, 106, 109, 
115,117,119,124,125,127,133,136,140, 
141, 143, 146, 151, 156, 157, 159, 161, 164, 
166, 169, 174, 177, 178, 179, 180, 185, 189, 
190, 191, 195,197,201,204,206,208,210, 
211,212,213,215, 21~ 217,222,223,226, 
228,230,231,236,239,247,248,249,250, 
284,287,288,291,298,299,300,305,309, 
316,342,345,351,359,367,373,377,385, 
415,422,423,428,435,438,445,452,453, 
469,483,486. 

Viile Tecii, s., corn. Teaca, jud. Bistriţa-Năsăud, 
407,418. 

Vingard, s., corn. Şpring, jud. Alba, 363, 365. 
Vinţu de Jos, s., corn. Vinţu de Jos, jud. Alba, 86. 
Viştea de Jos, s., corn. Viştea.jud. Braşov, 347, 

348. 
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Vistea de Sus, s., corn. Viştea, jud. Braşov, 

347, 348. 
Vizocna vezi Ocna Sibiului. 
Vlădeni, s., corn. Dumbrăviţa, jud. Braşov, 355 
Vlăhiţa, or., jud. Harghita, 45, 49, 144, 290, 412. 
Voila vezi Uila. 
Vurpăr, s., corn., jud. Sibiu, 362. 

w 

W etserdt vezi Vecerd. 

z 

Zajzon vezi Zizin. 
Zărneşti, or.,jud. Braşov, 12,332,334,476. 
Zezinul Nou vezi Zizin. 
Ziegenthal vezi Ţichindeal. 
Zizin, s., corn. Târlungeni, jud. Braşov, 16, 355, 

371,372. 
Zlagna, s., corn. Bârghiş, jud. Sibiu, 362. 
Zlatna, or., jud. Alba, 365, 366. 
Zsi:igi:id/Csikzsi:igi:id vezi Jigodin. 
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